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Steun aan Zuidafrikaanse 
politieke partijen 
Van 27 november tot en met 1 december 
had in Johannesburg een door de 
Stichting voor het Nieuwe Zuid-Afrika ge
organiseerd congres plaats. De Stichting 
richt zich onder andere op 'capacity buil
ding' van de Zuidafrikaanse politieke par
tijen, onder andere door financiële steun 
aan door hen ingediende projecten. 
Steun wordt slechts gegeven aan landelijk 
georganiseerde partijen die geweld als 
middel afwijzen en die de beginselen van 
democratie en non-racialiteit hoog in het 
vaandel dragen. Hoewel er her en der kri
tische geluiden worden geuit over het feit 
dat ook partijen met ideeën die de toets 
van onze grondwet niet zouden door
staan, geld krijgen, hebben de deelne
mende partijen (D66, VVD, CDA, 
GroenLinks, RPF, SGP, GPV en SP) toch 
gekozen voor het concept om alle 
Zuidafrikaanse partijen te ondersteunen. 
De stichting wil het democratiseringspro
ces bevorderen zonder te kiezen voor een 
bepaalde partij. 'Geen uitsluiting maar 
dialoog', is het adagium. Aanwezig waren 
ongeveer dertig leden van de Nederlandse 
democratische partijen, leden van de in 
de Zuid-Afrika aanwezige partijen en een 
aantal deskundigen. Doel van de confe
rentie was om door discussie over cultu
rele, economische en politieke zaken een 
bijdrage te leveren aan de verdere ontwik
keling van een duurzaam pluralistisch 
partijpolitiek systeem in Zuid-Afrika. D66 
werd gedurende het congres vertegen
woordigd door Michel Jager, Joke 
Jorritsma, Wim Vrijhoef en ondergete
kende. 
Maar er waren nog twee gerenommeerde 
leden van de partij. Jacob Kohnstamm 
gafactede presénce namens de regering 
en verhaalde in vogelvlucht over het 
Nederlandse politieke systeem en Han 
Entzinger, uitgenodigd vanwege zijn spe
cifieke deskundigheid, besteedde aan
dacht aan de positie van minderheden. 
Vijf dagen congresseren levert een voor
zichtig beeld op van de huidige situatie 
in Zuid-Afrika en van het nut van de aan
pak van de stichting. Twee zaken sprin
gen in het oog. De enorme werkloosheid 
en de dominantie van het ANC. Het op
lossen van de werkloosheid betekent in 

Storing 

feite het oplossen van de vooral door het 
apartheidssysteem veroorzaakte armoede, 
omdat een sociaal vangnet ontbreekt. 
Vooral de zwarte bevolking behoort tot 
de armste bevolkingscategorie en het per
spectief voor de jeugd is ronduit drama
tisch. Ook op de lange termijn zal er geen 
werk zijn. De Zuidafrikaanse arbeids
markt is op dit moment een van de slech
ter functionerende arbeidsmarkten ter 
wereld en er is nog al wat voor nodig om 
daar verandering in te brengen. 
Oplossingen zijn onder andere te vinden 
in het ereren van een zeer groot aantal 
lage lonen banen, in een sterke groei van 
de economie en in de redistributie van de 
grond. Tot nu toe hebben alle maatrege
len om dat te bereiken onvoldoende tot 
geen succes geboekt. Velen zien in het 
ontbreken van uitzicht op een structurele 
oplossing een bedreiging en het kompas 
van goede wil en gezond verstand lijkt te 
eenvoudig. 
Het ANC zal het komende decennium ze
ker de absolute meerderheid behouden. 
Het is onduidelijk of dit tot onoverkome
lijke problemen zal leiden. Hoewel geva
ren zeker aanwezig zijn door cliëntelisme 
en de afwezigheid van een sterke opposi
tie, lijkt het ANC zich hiervan zeer be
wust en vol goede wil om negatieve effec
ten te voorkomen. 

Wat de ondersteuning vanuit het NZA 
betreft, tekenden zich op het congres in 
elk twee duidelijke lijnen af. De 
Zuidafrikaanse vrouwen pleitten harts
tochtelijk voor financiële hulp voor spe
cifieke vrouwenprojecten en vrijwel ie
dereen had behoefte aan een concrete 
ondersteuning bij het ontwikkelen van in 
te dienen projecten en de roep om con
tacten met vooral lokale politici werd 
naarmate het congres vcrstreek sterker. 
Onze contacten met onze zusterpartij de 
Dl' hebben geleid tot interessante afspra
ken. Het congres waar voor het eerst in 
de geschiedenis Zuid-Afrika vertegen
woordigd was door de gehele bevolking, 
heeft voldoende opgeleverd om van een 
voorzichtig succes te spreken. • 

fikkie van der Giessen 

In het artikel 'Nederland als untwikkclings!and' in Lkmocraat nr.7 van 1995- geschreven 
door Maria van der Leeuw- zijn door een tccllllisc/1e sloring veel spellingsfóutcn geslopen. 
De redactie biedt haar excuses aan voor de bezorgde overlast. 
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De senaat 

In de laatste maanden van het jaar 
heeft de senaat weer van zich doen 
spreken. Het ging daarbij om de eco
tax, de nabestaandenwet en de profi
lering van de VVD. 
De VVD-fractie is na de laatste ver
kiezingen verreweg de grootste in de 
Senaat. Met daarbij in het achter
hoofd dat dit de meest recente af
spiegeling van de kiezersgunst is, 
vind ik niet dat de VVD-fractie op 
een oneigenlijke manier met profile
ring bezig is. Het benadrukken van 
de eigen wensen als iets waar de co
alitie rekening mee te houden heeft, 
is op zichzelf niet onoirbaar, al pro
beert de publiciteit er iets ondemo
cratisch in te vinden. Dat het de VVD 
desondanks ernst is met deze coali· 
tie, blijkt uit het stemgedrag bij de 
ecotax. Dit door D66 ingebrachte 
voorstel in het regeerakkoord ter sti· 
mulering van bewust energiege
bruik, is uiteindelijk door de VVD ge
steund. 
Het meeste nieuws kreeg de behan
deling van de nabestaandenwet in 
de Eerste Kamer. Een wetsvoorstel 
dat ook voor de D66-fractie moeilijk 
te verteren was. Onze woordvoer
ster, Hanneke Gelderblom, heeft in 
nauw overleg met de Tweede
Kamerfractie alle energie gestoken 
in een poging om de ergste onrecht· 
vaardigheid uit de wet te halen. 
Het tere punt is dat deze wet voor 
bestaande gevallen onrechtvaardig 
uitpakt. Ook maakt de wet een on
rechtvaardig onderscheid tussen in
komen uit arbeid en inkomen als ge
volg van arbeid zoals WAO of VUT 
uitkering. Deze wet is een uitvloeisel 
van een afspraak uit het regeerak
koord, dus de speelruimte was be
perkt. Gelukkig - en dat is nieuw
werd van regeringszijde goed geluis
terd naar de argumenten van de 
Kamer en is het gelukt de wet op een 
paar punten verbeterd te krijgen. 
Ondanks het feit dat de wet geen 
schoonheidsprijs verdient, heeft de 
fractie na deze verbeteringen in kun
nen stemmen met deze wet. Een an
dere keuze zou in de toekomst een 
nog veel draconischer maatregel 
noodzakelijk gemaakt hebben. 
Bezuinigen gaat nu eenmaal van AU! 

Eddy Schuyer 
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D66-woordvoerder Jan Hoekerna over de Nederlandse 
groenhelmen: 

''Vertrouwen in de vredesmissie 
naar Bosnie'' 
De vrede in Dayton werd op 21 november getekend 

en de eerste Nederlandse groenhelmen zijn onder 

NAVO-commando uitgezonden naar Bosnië. De 

Democraat sprak met Jan Hoekema, woordvoerder 

Defensie van D66, over de uitzending van 

Nederlandse militairen in de nieuwe militaire vredes

missie IFOR. 

]r/11 Hoekcma: vcrantwoorde risico's ... 

Door Iris Koopmans 

Meer dan tweeduizend Nederlandse 
soldaten gaan onder Brits commando 
meewerken aan het handhaven van 
het vredesakkoord van Dayton. De eer
ste kwartiermakers zijn al naar Bosnië 
vertrokken. Als groenhelmen onder 
Navo-mandaat hebben zij zwaardere 
bewapening dan als blauwhelmen on
der VN-mandaat. Bovendien gelden nu 

nieuwe en duidelijke regels. Deze 
nieuwe 'rules of engagement' zorgen 
ervoor dat men niet meer zwijgzaam 
hoeft toe te zien hoe bijvoorbeeld 
voertuigen worden ingepikt. 
Vernederingen behoren tot de verle
den tijd. 
De soldaten die nu worden uitgezon
den, onder meer de Limburgse Jagers 
van het pantserinfanteriebataljon uit 
het Duitse Seedorf, stonden in principe 
al een jaar klaar. Zij zouden als blauw
helmen zorgen voor de opvolging van 
Dutchbat in Srebrenica. Omgeschoold 
voor een nieuwe missie en onder 
nieuwe omstandigheden gaan zij nu 
naar Bosnië. Hoekema: "Het is snel. 
We hebben als commissie Defensie een 
bezoek gebracht aan Seedorf. We heb
ben schema's gezien van trainingen. 
Deze trainingen zijn adequaat en zeer 
intensief. Het blijft wel een 'crash
course' waar de militairen door heen 
hebben moeten gaan. De soldaten lie
ten een zeer gemotiveerde en compe
tente indruk achter. Ik heb vertrouwen 
in deze missie en in deze Nederlandse 
soldaten. Bovendien er is geen keuze, 
de Navo-missie gaat op een gegeven 
moment draaien. Data worden inter
nationaal vastgelegd en je kunt als 
Nederland niet zeggen: 'Geef ons nog 
een maand extra, wij komen wel een 
maandje later'." 
Het afdwingen van vrede, op een on
partijdige manier, staat bij het Navo
mandaat centraal. Hoekema: "Als vre
desmacht moet men onpartijdig zijn, 
in die zin dat het erom gaat dat de be
palingen uit het vredesakkoord wor
den nagekomen. Of deze nu worden 
ondermijnd door de Moslims, Serviërs 
of Kroaten maakt in principe niets uit, 
hier moet tegen worden opgetreden." 
Hoekerna spreekt ten aanzien van de 
onpartijdigheid bezorgdheid uit over 
het wapenembargo dat misschien wel 
erg snel (na drie maanden) zal worden 
opgeheven. De Amerikanen willen in 
principe meewerken aan de herbewa
pening van de Moslims. "Het instro
men van nieuwe wapens door de 
Amerikanen kan haaks komen te staan 
op de onpartijdigheid die met het vre
desakkoord van Dayton wordt nage-

streefd. Er moeten goede afspraken 
worden gemaakt over het niveau en de 
aard van de bewapening die men mag 
hebben." 
Het risico van de nieuwe missie is vol
gens Hoekerna niet met een gradatie in 
'aanvaardbaarheid' aan te geven: 
"Aanvaardbaar risico is als begrip niet 
te hanteren. Ik spreek liever over 'ver
antwoorde risico's'. Hiermee bedoel ik 
dat je er alles aan moet doen om de 
omstandigheden waaronder de militai
ren moeten opereren te optimaliseren. 
Risico's moeten zo klein mogelijk ge
houden worden, maar ze zijn nooit ge
heel uit te sluiten. Ik wil nooit in een 
debat komen over het aantal doden 
dat acceptabel is. Dit is een troebele 
discussie, welke niet mag plaatsvinden. 
Een open deur, maar elke dode is er 
een te veel en moet worden voorko
men." 
Eind '96 loopt de IFOR-missie af. Over 
de rol van Nederland na dit jaar ver
schillen de partijen van mening. 
Hoekema: "CDA en VVD willen nooit 
en te nimmer langer dan een jaar in 
Joegoslavië blijven en altijd met de 
Amerikanen en Britten. D66 en PvdA 
kunnen het zich voorstellen dat het 
nodig kan zijn na een jaar nog een mi
litaire component voort te zetten, al 
dan niet in IFOR-verband. Je zou je een 
situatie kunnen voorstellen waarin een 
aantal hoofdzakelijk Europese landen, 
waaronder Frankrijk, in een wat klei
nere vredesmacht toch in Joegoslavië 
blijft. Voor deze voortzetting moet wel 
een heel dringende noodzaak zijn en 
het is uitgesloten dat Nederland alleen 
zal pionieren als een 'Don Quichotte'. 
Er zal een verantwoorde opzet nodig 
zijn en bondgenootschappelijke con
sultatie. Het is erg prematuur om op 
dit moment over eind '96 verder nog 
uitspraken te doen, behalve dat we een 
dergelijke kleinere vredesmacht niet 
uitsluiten. • 
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Déjà vu 
Door Dirk Winkel 

De aanval op D66 is geopend. De co
alitiepartners PvdA en VVD grijpen de 
kans om D66 in een moeilijke positie 
te brengen. Er wordt gesproken over 
de 'junior partner', die in Paars IJ over
bodig is. Fractieleden van PvdA en 
VVD verheugen zich met de opmer
king dat zij over een bepaald onder
werp eerst overeenstemming bereiken 
om vervolgens D66 te informeren over 
het inmiddels bereikte. Primaire ge
voelens van machtswellust druipen er
van af. De PvdA droomt zich af in een 
zoektocht naar een hernieuwde dog
matiek met betrekking tot aloude on
derwerpen. Gedreven belt men elkaar 
uit bed om te overleggen hoever de 
flexibilisering van de economie mag 
doorgaan, zo meldt Rottenberg met 
gepaste trots. Het getuigt van een naï
viteit in aannames, die zelfs door 
enigszins beschonken D66'ers in de 
kleine uurtjes niet wordt overtroffen. 
De VVD'ers scheppen er -aldus 
Elsevier no.47- genoegen in telkens te 
onderstrepen dat zij niets zien in typi
sche D66-ideeën als: 

I. een open en democratische samen
leving, waarin individuele vrijheid en 
verantwoordelijkheid samengaan, het
geen ook betekent medezeggenschap 
(bijvoorbeeld door een referendum) in 
het bestuur van zijn omgeving; 

2. een zakelijke manier van politiek 
bedrijven, zonder vertroebeling door 
ideologie, met een diep respect voor 
de algemeen aanvaarde fundamentele 
waarden en democratische besluitvor
mingsprocedures als toetssteen voor 
de aanvaardbaarheid van maatregelen; 

(bron: Algemene inleiding belcidspro
gramma zoals door het D66-congres 
vastgesteld in 1979) 
De VVD-argwaan over het referen-

dum, een voor de hand liggend instru
ment om deze ideeën te operationali
seren, doet vcrmoeden dat het VVD
adagium 'Vrijheid en Democratie' niet 
meer inhoudt dan 'Brood en Spe!l'n 
voor het Volk' ter verdoezeling van 
een diep gewortelde wens de macht te 
beperken tot een elitaire 'bovenklasse'. 
Als dit iets te sterk zou zijn uitgedrukt, 
dan moet de VVD de stelling zelf maar 
weerleggen door gewoon meer lef te 
tonen. Want Vrijheid is in Nederland 
wel gegarandeerd, maar het gaat D66 
er ook om gebruik te kunnen maken 
van die vrijheid. Kennelijk is dat voor 
de VVD een brug te ver. 

Eerder schreven we over democratie 
als ethische houding, die openheid en 
verdraagzaamheid eist tegenover an
deren. Het is doel en middel voor poli
tiek handelen van D66. Democratie is 
een doel omdat de democratische ma
nier om machtsverhoudingen, invloed 
en controle te regelen, op menig ter
rein nog niet is gerealiseerd (bijv. 
Arbeidsvoorzieningen). Het is ook een 
middel omdat het de bötc vorm van 
besluitvorming is, tenminste als je het 
beginsel erkent dat aan een ieder ge
lijke rechten worden toegekend. Dit 
ethisch besef vcronderstelt een ont
wikkeling in mensen, waar wij overi
gens in 1966 echt achterkwamen. Wij 
weten dat de demoeratic geen in zich
zelf rustende toestand is, maar een 
ontwikkeling tussen mensen. Over een 
eigentijds profiel gesproken. 

Bij de PvdA- en de VVD-top (niet de 
leden) lijkt de tijd echter te zijn stilge
zet en verankerd in dogmati~che ge
schriften, waarvan alleen de spelling 
wordt geactualiseerd. Als je in je ont
wikkeling bent blijven steken in de 
'kneedbare' samenleving, dan komt 
D66 inderdaad nogal onduidelijk over. 
En als je dit ethisch besef slechts kunt 
vernauwen tot het referendum, als 

Themadag over technologie 

pièce de résistance van D66 (Elsevier 
no.47), dan getuigt dat van een be
schamend geringe belangstelling voor 
een coalitiepartner en minimaat inle
vingsvermogen. Dit werkt op den 
duur contraproductief, want de kiezer 
beseft de betekenis van deze ethische 
houding maar al te goed, weet dat de 
wereld om hem heen complex is en 
laat zich niet dwingen in een eenvou
dig 'ja' of 'nee'. Indien de politiek de 
werkelijkheid van de kiezer verenigt 
tot een binaire weergave in modieuze 
thema's moet zij niet verbaasd zijn dat 
zich hij die kiezer een vervreemdings
pwees voordoet. 

Over vereniging gesproken, het idee 
dat 'Paars' de optelsom is van een ver
nietigende stag op het CDA en een 
noodzakelijke brugfunctie tussen de 
PvdA en VVD, is weinig genuanceerd 
en voor ondergetekende zelfs benau
wend. 'Paars' is niet het verheffende 
sluitstuk van onze naoorlogse binnen
landse politieke geschiedenis noch de 
jubelzang "Nu gaat alles beter". 'Paars' 
is voor alle coalitiegenoten hèt mo
ment om heet hard en zakelijk te wer
ken aan een goed milieu, goed onder
wijs, goede gezondheidszorg, goede 
woonvoorzieningen, een moderne 
economische structuur en een behoor
lijk inkomen voor iedereen, als voor
waarden voor werkelijke vrijheid. Hoe 
zo, niet duidelijk of niet herkenbaar? 
Slechts indien op deze punten de kie
zer een aantoonbare vooruitgang er
vaart, is 'Paars' geslaagd en heeft de 
D66'er voor zichzelf iets bereikt. Da's 
toch een mooie reden van bestaan, 
waarover we echt niet lang hoeven na 
te denken. • 

De auteur is secretaris (}/xanisatie 

Op 17 februari a.s. houdt het Opleidingscentrum een themadag over 
technologie in het Techniekmuseum te Delft. De bijeenkomst is een 
goede voorbereiding op het D66-congres van 30 en 31 maart aan
staande. Technologie staat dan prominent op de agenda. Aan de orde 
komen onder meer de relatie tussen technologie en ecologische duur
zaamheid, technologie en economie en de relatie met werkgelegen
heid. 

Deelnamekosten voor deze bijzondere dag, waaraan veel deskundigen 
van binnen en buiten de partij hun medewerking verlenen, zijn 35 gul
den, inclusief een lunch en een bezoek aan het Techniekmuseum. 

DEMOCRAAT 

Zie ook de pagina's van het Opleidingscentrum in het katern van dit 
blad. 



KATERN 
INHOUD 
pag. 1 partij agenda 
pag. 2 ALV 62: congresinformatie 
pag. 3 ALV 62: Statuten en Huishoudelijk Reglement 
pag. 5 ALV 62: vacatures besturen en commissies 
pag. 6 ALV 62: congresreglement 
pag. 7 Adviesraad 

PARTIJ AGENDA: 

20 januari themadag staatsrechtelijke 
vernieuwing (BV, pag. 11 *) 

30 januari politiek podium verkeer en vervoer 
(achterpagina van deze 
Democraat) 

3/24 februari training speech en debat (OC, 
pag. 7) 

13 februari bijeenkomst van het Landelijk 
Emancipatie Netwerk met als 
gastspreker Winnie Sorgdrager 
Eerste Kamergebouw, Binnenhof 
21/23 

17 februari macht en politiek (OC, pag. 7 
themadag technologie 
(OC, pag. 7) 
kennismakingsdag (OC, pag. 7) 

24 februari studiedag ruimtelijke ordening en 
volkshuisvesting (OC, pag. 8) 

2 maart omgaan met de pers (OC, pag. 8) 
technologie-conferentie (SWB, 
pag. 12) 

16 maart themadag Highway 66 
(OC, pag. 8) 
gemeentefinanciën en de 
voorjaarsnota (OC, pag. 8) 
Openbaar bestuur (SWB, pag. 12) 

23 maart training conflicthantering 
(OC, pag. 8) 
fellow-up training speech en 
presentatie (OC, pag. 8) 
Europa-dag voor D66 bestuurders 
(BV, pag. 11) 

Katern Democraat 1, 1996 

pag. 8 Opleidingscentrum 
pag. 10 IVSOM 
pag. 11 Bestuurdersvereniging 
pag. 12 SWB 
pag. 13 bestelbon 
pag. 15 aanmeldingsbon ALV 62 

30 maart introductietraining speech en 
presentatie (OC, pag. 9) 

30/31 maart algemene ledenvergadering 62 
(pag. 2) 

13 april studiemiddag waterschap (OC, 
pag. 9) 

16 april thema-avond lokaal drugsbeleid 
(BV, pag. 11) 

20 april studiemiddag zorg en welzijn (OC, 
pag. 9) 

27 april themadag natuur en landschap 
(OC, pag. 9) 
debat over nationale identiteit en 
nationalisme (SWB, pag. 12) 

15 juni algemene ledenvergadering 
Bestuurdersvereniging 
(BV, pag. 11) 

5 oktober bestuurderscongres (BV, pag. 11) 
30 november algemene ledenvergadering 63, 

Breda 
22/23 mrt '97 algemene ledenvergadering 64 
28/29 nov. '97 algemene ledenvergadéring 65 

* BV = bestuurdersvereniging, 
oe = opleidingscentrum, 
SWB = Stichting Wetenschappelijk Bureau. 

De aangegeven pagina verwijst naar de pagina in 
dit Katern waar u meer informatie over deze 
bijeenkomst kan vinden. 
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ALV 62: CONGRESINFORMATIE 
Waar en wanneer? 
In het voorjaar van 1996, op zaterdag 30 en zondag 31 
maart, zal alweer het derde Congres Nieuwe Stijl (CNS 
111) plaatsvinden. 
Misschien staat het vorige Congres Nieuwe Stijl, dat op 
4 en 5 maart in Papendal werd gehouden, nog vers in 
uw geheugen. Dan weet u dus dat dit een congres 
gaat worden dat u zeker niet mag missen. Maar ook 
als u nog nooit een Congres Nieuwe Stijl heeft 
bijgewoond, dit wordt een topperi KOMEN DUS. 
Het congres wordt gehouden in Congres Centrum 
Leeuwenhorst, Langelaan 3 te Noordwijkerhout, 
telefoon: 0252-378423. U kunt zich d.m.v. de bon op 
pagina 15 en 16 van dit Katern opgeven. 

Waar gaat het over? 
CNS 111 kent drie hoofdonderwerpen. De meeste tijd is 
ingeruimd voor "Investeren in de toekomst 
(Technologie)". Dit onderwerp zal in eerste instantie 
plenair behandeld worden. Daarna gaat het congres 
uiteen in deelsessies. In deze deelsessies worden 
onderdelen van het onderwerp besproken en de 
plenaire besluitvorming voorbereid. Zondag neemt het 
congres plenair de definitieve besluiten over dit 
onderwerp. 
De twee andere hoofdonderwerpen van het Congres 
Nieuwe Stijl zijn "Natuurontwikkeling en 
Cultuurlandschappen" en "Sociale Zekerheid" . 

Een Congres Nieuwe Stijl betekent echter meer dan 
besluitvormende discussie: het congres biedt u een 
twaaftal discussiebijeenkomsten waaruit u een keuze 
kunt maken. Tijdens deze discussiebijeenkomsten, die 
gaan over actuele onderwerpen, kan de zaal in 
discussie gaan met politici en experts. Een levendig 
debat staat hierbij centraal. 

Voor de complete agenda van ALV 62 verwijs ik u naar 
het Katern van Democraat 8, 1995; de teksten en 
congresresoluties over "Investeren in de toekomst 
(Technologie)", "Natuurontwikkeling en 
Cultuurlandschappen" en "Sociale Zekerheid" vindt u 
ook in deze laatste Democraat van 1995. Ook een 
korte beschrijving van de discussiebijeenkomsten vindt 
u in dit Katern. 

Nog nooit een congres meegemaakt? 
Het wordt hoog tijd daar iets aan te doenl 
Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog nooit 
op een congres van D66 zijn geweest, ligt er bij de 

ALV 62: 

info-balie een folder klaar die u alles vertelt over het 
reilen en zeilen op een Congres Nieuwe Stijl. 
Daarnaast wordt er door het Opleidingscentrum van 
D66 op zaterdag 30 maart een workshop georga
niseerd speciaal voor nieuwe leden. 

Kinderopvang! 
Ook tijdens een Congres Nieuwe Stijl zorgt D66 ervoor 
dat u ongestoord van alles kan genieten; gedurende 
het dagprogramma op zaterdag en zondag is er 
kinderopvang beschikbaar. De crèche is voorzien van 
eenvoudige speeltjes voor de kinderen en wordt 
begeleid door vrijwilligers. De ouders dienen zelf voor 
eten en drinken voor de kinderen zorgen. 
Mocht u van plan zijn gebruik te maken van de 
kinderopvang, dan kan dit via de bon op pagina 16 van 
dit katern of telefonisch: 070-356 6066. 

Overnachten 
Naast het formele programma biedt het Congres 
Nieuwe Stijl 's avonds de mogelijkheid om met elkaar 
na te praten of onder het genot van een drankje te 
genieten van wat het congres aan entertainment te 
bieden heeft. In een volgende Democraat kunt hier 
meer over lezen. Na deze gezellige avond kunt u 
overnachten in Congres Centrum Leeuwenhorst 
Hiervoor zijn hotelkamers in verschillende prijsklassen 
beschikbaar. U kunt een kamer reserveren door het 
registratie-formulier op pagina 15 en 16 van dit katern 
in te vullen. Ook kunt u zich via dit formulier opgeven 
voor het diner van zaterdagavond. 
Het Hoofdbestuur heeft ervoor zorg gedragen dat een 
verblijf van twee dagen inclusief entree, diner en 
overnachting u niet meer dan f 100,- hoeft te kosten. 

Ontspanning 
Congrescentrum Leeuwenhorst is een optimale 
accomodatie om te congresseren. Naast mooie 
vergaderzalen biedt het de mogelijkheid om inspannen 
en ontspannen te combineren: bars, restaurants, 
tennis- en squashbanen, zwembad en fitnessruimte 
zijn aanwezig. Leeuwenhorst ligt naast een 
prachtig natuurgebied en het strand, goed voor een 
fietstocht of wandeling. Fietsen kunnen bij het 
congrescentrum gehuurd worden. 
Maar ook D66 heeft voor ontspanning gezorgd tijdens 
het congres. Op beide dagen zullen er enkele 
speelfilms vertoond worden. 

De moties en amendementen voor ALV 62 dienen uiterlijk maandag 19 februari 1996, 12.00 uur op het Landelijk 
Secretariaat aanwezig te zijn. 
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ALV 62: STATUTEN EN HUISHOUDELIJK 
REGLEMENT 

ALV 62- STATUTEN EN HUISHOUDELIJK 
REGLEMENT als vervolg op ALV 61 

mededeling van de Rapportagecommissie 
Door het ontbreken van een quorum op ALV 61 
konden de wijzigingsvoorstellen met betrekking tot 
Statuten en eraan gerelateerde artikelen van het 
Huishoudelijk Reglement niet plaatsvinden. Teneinde 
de behandeling van de overige reglementswijzigingen 
toch in de discussie in de context van de voorgestelde 
Statutenwijzigingen te laten plaatsvinden, werd 
besloten om over deze laatste wel discussie en 
stemmingen te houden. Deze hadden echter geen 
status van behandeling en besluitvorming, maar die 
van (informele) peilingen. 
Door het op enkele punten over het hoofd zien van 
relaties en doorwerkingen van derhalve formeel niet 
behandelde voorstellen verliep de besluitvorming m.b.t. 
Statuten en Huishoudelijk Reglement onvoldoende 
doorzichtig. 
Het niet behandelen van het amendement 4005 
(schrap "en d" in Statuten artikel 22.2) had tot gevolg 
moeten hebben dat over de voorstellen m.b.t. de 
Programmacommissie geen besluitvorming, maar 
slechts een "peiling" kon plaatsvinden. 
Daarnaast waren er nog enkele ongerechtigheden, die 
zouden kunnen leiden tot een onvoldoende 
samenhangend reglement. 
De Rapportagecommissie heeft besloten alle 
besluitvorming rond de programmacommissie, de 
Statuten van SWB en het Opleidingscentrum en die 
van de Bestuurdersvereniging op te schorten. 

mededeling van het Hoofdbestuur 
Het Hoofdbestuur had aan ALV 61 voorgesteld de 
gekozen programmacommissie te vervangen door een 
door het bestuur te benoemen commissie. 
De peiling in ALV 61 wees uit dat er een sterk 
gevoelen leeft om de gekozen commissie te 
handhaven. 
Het Hoofdbestuur wil recht doen aan dit gevoelen en 
trekt derhalve alle voorstellen m.b.t. de 
Programmacommissie in en stelt het gehele 
hoofdstuk 3 (slechts geamendeerd door de 
aangenomen voorstellen in de 3.001-serie m.b.t. het 
schrappen van het Beleidsprogramma) in oude staat 
opnieuw aan de orde. 
Het Hoofdbestuur stelt voor dit Hoofdstuk aldus in 
zijn geheel aan te nemen en zal daarop geen andere 
wijzigingsvoorstellen doen dan enkele uit de 
besluitvorming over de schrapping van het Belaidspro
gramma voortvloeiende correcties. 

De uitwerking van beide mededelingen vindt U in de 
hieronder afgedrukte rectificaties en voorstellen. 
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toevoegen aan de congresagenda 
(Democraat 95/8 katern pagina 1, op zaterdag 10.15 
na "wijzigingsvoorstellen": 
'politieke partij D66, Stichting Wetenschappelijk Bureau 
066 en Opleidingscentrum D66' 

rectificatie I (in melding van in ALV 61 aange
nomen voorstellen) (Democraat 95/8 katern pag. 33) 

AM 61 .4017 NB vervallen zie nieuwe voorstel 
2.012e++, 5.009g A en 2.012e hierna. 
AM. 61.4017C m.b.t. de Bestuurdersvereniging 
vervallen 
niet aangenomen, maar "in peiling positief' waren: 
3.002a t/m q, 3.003abcd en 3.004a, alsmede de 
amendementen 61.4006/4023/4009/4007/4008/40 
01/4002/4003, alsmede CV 61.4502 en AM 
61 .4017 A en B. 
AM 61 .4017C is vervallen (voorstel wordt 
voorgelegd aan de tot wijziging bevoegde 
ledenvergadering van de Bestuurdersvereniging) 
van voorstel 0.002 is (wegens aanname van AM. 
61.4068 (handhaving DB op volle sterkte) slechts 
het 1 e deel (t/m in functie zijn) aangenomen, het 
2e deel (, met uitzondering van ... als mogelijk) 
van voorstel 0.002a is vervallen. 
ingetrokken zijn inmiddels de volgende 
voorstellen: 
S.012a , 3.002a,b,c,d,e,f,g,h,j,k,m,n,p,q, 
3.003a,b,c,d en 3.004a. 
Daarmee zijn tevens vervallen: de amendementen 
61.4004/4005/4006/4023/4-
009/4007/4008/4010/4001/4002/4003. 
Dat betekent dat in de Statuten het oude artikel S 
22.1 en in het Huishoudelijk Reglement het oude 
hoofdstuk 3 ongewijzigd zijn, met uitzondering van 
de aangenomen voorstellen m.b.t. het afschaffen 
van het Beleidsprogramma. 

rectificatie 11 
in melding van in ALV 62 aan de orde komende 
voorstellen: (Democraat 95/8 katern pagina 6) 

S.012a is ingetrokken en komt derhalve niet aan 
de orde 
5.020d+ bevindt zich in Democraat 95/6 
toevoegen: de Statuten van het SWB D66 
toevoegen: de Statuten van het Politiek 
Scholings- en Vormingsinstituut D66 (na 
naamswijziging in het vervolg: Opleidingsinstituut 
D66) 
toevoegen: geheel hoofdstuk 3 HR (reeds 
geamendeerd via voorstellen 
3.001 a,b,c,d,e,f,g,h,j,k,m,n,p, q,r,s) 
congresboek A ALV61 pag. 39 AM 61.4017 A en 
B verwerkt in de nieuwe voorstellen hieronder 
2012e++, 5009g A en 2.012e. 
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ALV 62: STATUTEN EN HUISHOUDELIJK 
REGLEMENT (vervolg) 

nieuwe voorstellen voor ALV 62 
(naast de in Democraat 95/8 in het katern op pag. 6 
aangekondigde en in Democraat 95/5 en 95/6 
afgedrukte voorstellen) 
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voorstel S.009b Statuten art.16.2 : 
vervang ''tien percent van de stemgerechtigde 
leden" door: 
'vijf percent van de stemgerechtigde leden, of op 
landelijk niveau tenminste 750 leden' 
(toelichting: eerder voorstel (ALV 61 congresboek 
A pag. 28 links onderaan onder nr. AM 61.4011 
was niet aan alle leden ter kennis gebracht, 
derhalve kon hierover geen besluitvorming 
plaatsvinden. De stemming is door de RC als 
peiling beschouwd. Am. 61.4029 van de ARV 
Zeeland (AL V 61 Congresboek A pag. 28 links) 
wordt opgenomen in congresboek A van ALV 62) 

voorstel S.021 a Statuten: artikel 17.2 
voeg toe nieuw lid d: 
'de totstandkoming van het verkiezingsprogramma 
voor de Tweede Kamer en het Europees 
Parlement, met als aanduiding 
"programmacommissie";' 
(toelichting: verankering programmacommissie in 
Statuten, naar analogie van de drie andere 
congrescommissies) 

voorstel 3.002p HR art. 060.4 
schrap: "Onverminderd het bepaalde in art. 50 lid 
2" 
vervang: "mag het europees 
verkiezingsprogramma niet" door: 
'Het europees verkiezingsprogramma mag niet' 
(toelichting: eerder voorgesteld, maar vervallen 
door het intrekken HB van alle voorstellen m.b.t. 
PC, de inhoud heeft echter geen relatie met PC, 
maar met de aangenomen voorstellen m.b.t. het 
schrappen van het Beleidsprogramma) 

voorstel 3.002q HR art. 060.5 
schrap: geheel lid 
(toelichting: zie 3.002p hiervoor) 

voorstel 5.022a HR hoofdstuk 5, art. N1 07.1 c: 
voeg toe na "beleidsvoorbereiding": 
'in elk geval stelt het HB een 
Hoofdbestuurscommissie voor het politieke 
programma in.' 
(Toelichting: dit hangt samen met herstel oude 
hoofdstuk 3 
N.B. "het politiek programma" omvat: alle. 
verkiezingsprogramma's op elk niveau, alsmede 
alle AL V-uitspraken over majeure politieke 
thema's. Deze tekst stond oorspronkelijk in oud 

art. 107.1c , maar werd in voorstel 5.010b, samen 
met het tekstdeel over de Reglementen
commissie in AL V 61 eruit geschrapt) 

voorstel 5.023a nieuw hoofdstuk 5, art. N109 
voeg toe na "witte gebieden": 
'en treedt daarbij niet in de bevoegdheden zoals 
geregeld in art. 75.1 b' 
(toelichting: uitvloeisel in congresboek A van AL V 
61 op pag. 39/40 gepubliceerde aanvullende 
toelichting) 

voorstel 5.023b HR nieuw hoofdstuk 2, art. 
75.1b 

voeg toe na "grenzen van afdelingen": 
en treedt daarbij niet in de bevoegdheden zoals 
geregeld in art. 1 09 
(toelichting: uitvloeisel in congresboek A van ALV 
61 op pag. 39/40 gepubliceerde aanvullende 
toelichting) 

voorstel 2.012e++ bijl. E Statuten SWB art. 04.4: 
schrap geheel lid: "Het lidmaatschap van het 
bestuur" t/m "europees parlemenr 
(toelichting: Statuten SWB hadden naar de 
mening van de RC niet kunnen worden behandeld 
zonder expliciet te zijn geagendeerd, stemming in 
AL V 61 over CV 61.4502, congresboek A pag. 32 
links, is door RC derhalve beschouwd als peiling) 

voorstel E.0001 bijl. E Statuten SWB art. 12.1: 
voorstel: toevoegen na "ledenvergadering van 
D66": 
',waarin tenminste vijf percent van de stemge
rechtigde leden bijeen is, genomen met twee
derde meerderheid van de uitgebrachte stemmen' 
(toelichting: nieuw voorstel, gelijktrekken regels 
besluitvorming over de drie Statuten) 

voorstel 5.009gA bijl. E Statuten SWB art. 04.9: 
vervang ''twee jaar" door: 'drie jaar' 
(toelichting: zie 2. 0 12e++ twee hiervoor) 

voorstel 2.012e bijl. F Statuten PSVI art. 04.1 
schrap gehele lid "het lidmaatschap van het 
bestuur" t/m "europees parlement. • 
(toelichting: Statuten OC hadden naar de mening 
van de RC niet kunnen worden behandeld zonder 
expliciet te zijn geagendeerd, stemming 
in ALV 61 over AM 61.401781, congresboek A 
pag. 39 links, is door RC derhalve beschouwd als 
peiling) 

voorstel 5.009g81 bijl. F Statuten PSVI art. 04.1 
vervang "eindigt twee jaar" door: 
'eindigt drie jaar' 
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ALV 62: STATUTEN EN HUISHOUDELIJK 
REGLEMENT (vervolg) 

(toelichting: zie voorstel 2.012e,direct hiervoor, 
echter m.b.t. AM CV 61.4502 op pag. 32 van 
congresboek A van AL V 61) 

voorstel 5.009g82 bijl. F Statuten PSVI art. 04.4 
vervang: "twee maal terstond voor twee jaar 
herkiesbaar" 
door: 
'eenmaal terstond voor drie jaar herkiesbaar' 
(toelichting: als bij voorstel 5.009g direct hiervoor, 
betr. 82) 

Ter informatie: 
Een informatiepakket met gedetailleerde verslaglegging 
en uitwerking van zowel besluitvorming als van de 
"peilingen" op ALV 61 ligt klaar op het Landelijk 
Secretariaat. U kunt dit op aanvraag tegen betaling van 
f5,00 krijgen toegestuurd. 
De complete voorstellen en oude amendementen 
zullen, samen met eventuele nieuwe amendementen in 
congresboek A van ALV 62 worden opgenomen, zodat 
U een goed overzicht hebt en het congres snel kan 
beslissen. 

I ALV 62: VACATURES BESTUREN EN COMMISSIES i 
Derde kennisgeving van de vacatures waarin de ALV 
op 30 en 31 maart 1996 zal voorzien. 

De kandidaatstelling sluit op dinsdag 30 januari 1996 
om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellingsformulieren 
moeten dan binnen zijn bij het Landelijk Secretariaat 
(LS). Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij 
het Landelijk Secretariaat, Noordwal 10, 2513 EA Den 
Haag, tel. 070-356 6066. De meeste vacatures 
ontstaan doordat het lid in het voorjaar aan het einde 
van zijn/haar zittingstermijn komt. 

Hoofdbestuur I Dagelijks Bestuur 
rectificatie: er is géén vacature secretaris 
organisatie. Het congres heeft besloten de functie te 
handhaven. De zittende secretaris wil graag zijn termijn 
van (nu) drie jaar afmaken. 

Financiële commissie 
voorzitter (einde laatste termijn) 
+ 1 lid (einde 2e termijn) 
lnfc· bel 's avonds of in het weekend met Ewout 
Cassee (voorzitter FC ): 023 - 249 147. 

Geschillencollege 
1 lid (einde 1e termijn) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Minne 
Dijkstra (voorzitter GC ): 020 - 625 0136. 

Landelijke Verkiezingscommissie 
voorzitter (einde maximale termijn) 
2 leden (einde 1 e termijn) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Gert 
Warmerdam (voorzitter LVC): 079 - 617 916. 

Rapportagecommissie 
voorzitter (niet herkiesbaar) 
2 leden (waarvan 1 herkiesbaar) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Jim van 
Beusekom (voorzitter RC): 070- 362 0922. 
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Bestuur Stichting Wetenschappelijk Bureau 
penningmeester (einde maximale termijn) 
2 leden (einde 1 e termijn, herkiesbaar) 
Info: bel met de SWB in kantooruren: 070 - 356 6039. 

Bestuur Opleidingscentrum 
voorzitter (einde maximale termijn) 
1 lid (einde 2e termijn, nog onbekend of herkiesbaar) 
Info: bel in kantooruren met Leo Pinxten (directeur 
Opleidingscentrum): 070- 356 6043. 

Taak: 
De voorzitter van het Opleidingscentrum treedt zowel 
intern als extern op namens het Opleidingscentrum. 
Hij/zij onderhoudt actief de interne contacten naar 
bestuur en bureau alsmede de externe contacten naar 
partijbestuur, bestuurdersvereniging, SWB en 
kamerfractie. Daarnaast onderhoudt hij/zij ook de 
contacten met de besturen van opleidingsinstituten van 
andere politieke partijen. 
Hij/zij leidt de vergaderingen van het bestuur en bereidt 
deze samen voor met de directeur van het Oplei
dingscentrum. De voorzitter houdt voeling met de 
dagelijkse gang van zaken van het bureau. 

Profiel: 
een communicatieve, bindende persoonlijkheid; 
goede contactuele eigenschappen; 
bezit leidinggevende capaciteiten; 
goed gevoel voor politieke verhoudingen; 
affiniteit met het politieke handwerk in 
vertegenwoordigende lichamen; 
brede interesse in het verenigingswerk van D66; 
affiniteit met opleidingswerk; 
bereid en kundig om bijeenkomsten, cursussen of 
symposia van het Opleidingscentrum te leiden. 

Het bestuur van het Opleidingscentrum heeft statutair 
het recht om een voordracht te doen voor de functies 
in het bestuur van het Opleidingscentrum. 
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ALV 62: VACATURES BESTUREN EN COMMISSIES 
N.B. de besluitvorming over de verlenging van de zittingstermijn van bestuursleden van de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau is door de Rapportagecommissie opgeschort en vindt samen met de besluitvorming over een analoog voorstel 
m.b.t. het Opleidingscentrum plaats in ALV 62. Derhalve zijn thans de zittingstermijnen nog 3x 2 jaar. 

ALV 62: CONGRESREGLEMENT 
art. 1 
De 62-ste ALV van D66 vindt plaats op zaterdag 30 
en zondag 31 maart 1996 te Noordwijkerhout. 

art. 2 
Organisatorische moties en moties en amendementen 
met betrekking tot de wijzigingsvoorstellen Statuten en 
Huishoudelijk Reglement, de contributieregeling 1997, 
de herziene bijdrageregeling 1996 en de bijdragere
geling 1997, de congresresolutie "Natuurontwikkeling 
en cultuurlandschappen", de congresresolutie "Investe
ren in de Toekomst" en de congresresolutie "Sociale 
Zekerheid" dienen uiterlijk, doch liefst eerder, op 
maandag 19 februari 1996 om 12.00 uur in de juiste 
vorm op het landelijk secretariaat van D66 te Den 
Haag te zijn ontvangen. 

art. 3 
De behandeling van de resoluties vindt als volgt plaats: 
a. aan deelsessies wordt de volledige behandeling 

van beslispunten (aanbevelingen) met de daarop 
ingebrachte moties en amendementen 
toebedeeld, met als opdracht dat de deelsessie 
dient te bepalen welke twee hoofdpunten van 
discussie voor plenaire behandeling worden 
voorgesteld en in welke prioriteit; 

b. De congresleiding bepaalt aan de hand van de 
voorstellen uit de deelsessies welke hoofdpunten 
van discussie in plenair debat worden gebracht. 

c. de congresleiding brengt, met behoud van de 
mogelijkheid een beroep te doen op de in artikel 
98 van het huishoudelijk reglement vastgelegde 
behandeling, de door de deelsessies ter 
ondersteuning voorgedragen moties en 
amendementen gegroepeerd in stemming; 

art. 4 
Met inachtneming van het bepaalde in artikel 90 en 93 
van het huishoudelijk reglement dienen Actuele 
Politieke Moties uiterlijk te worden ingediend op 
donderdag 28 maart 1996 om 10.00 uur 's ochtends 
bij het Landelijk Secretariaat; Daarnaast bestaat er de 
mogelijkheid om tijdens het congres Actuele Politieke 
Moties in te dienen bij de voorzitter van de 
Rapportagecommissie tot zaterdag 30 maart 18.30 
uur. 
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art. 5 
Omtrent het in behandeling nemen van de voor 
donderdag 28 maart 10.00 uur ingediende APM's 
beslist de ALV aan het begin van het agendapunt in de 
vergadering op zaterdag 30 maart 1996. 
Omtrent het in behandeling nemen van de tijdens de 
ALV ingediende APM's beslist deALVaan het begin 
van het agendapunt in de vergadering op zondag 31 
maart 1996. 

art.6 
De congresleiding heeft de bevoegdheid ten congresse 
aanvullende regels te stellen. 

art. 7 
Bovendien zijn specifiek van toepassing op het congres 
de art. 89 tlm 99 van het Huishoudelijk Reglement. 

TOELICHTING BIJ HET CONGRESREGLEMENT 
Moties en amendementen dienen te worden ingediend 
in de vorm van het daartoe bij het Landelijk Secre
tariaat verkrijgbare standaardformulier. Vanaf 15 
januari 1996 kunt U deze eveneens bestellen op flop, 
tegen betaling van de kostprijs van een floppy. 
Actuele Politieke Moties behoeven slechts 5 
handtekeningen van stemgerechtigde leden. 
Alle overige moties en amendementen behoeven hetzij 
25 handtekeningen van stemgerechtigde leden, hetzij 
de handtekeningen van voorzitter en secretaris van de 
afdeling of regio, waarin de ledenvergadering de 
moties en amendementen vaststelde. 
Het lidmaatschapsnummer dient bij elke handtekening 
te worden vermeld. 
Alle handtekeningen dienen in een keer, gelijktijdig met 
de tekst te worden aangeboden. 
Fax-zendingen worden alleen geaccepteerd indien de 
originelen uiterlijk de volgende werkdag gepost worden. 
De in het congresreglement vermelde indieningstermijn 
is een uiterste - het Landelijk Secretariaat stelt eerdere 
toezending bijzonder op prijs. 
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ADVIESRAAD 

NIEUWE D66 ADVIESRAAD (1996 - 1998) 

De tweejaarlijkse zittingsperiode van de huidige 
Adviesraad zit er weer bijna op. Voordat begin juni de 
nieuwe raad aan de slag gaat, komen nu eerst de 
leden van onze partij aan de beurt om hun nieuwe 
afgevaardigden regionaal te kiezen. 

De twaalf provinciale regio's kiezen elk kun 
toegewezen aantal vaste- en plaatsvervangende 
vertegenwoordigers. De landelijke Adviesraad kent 
vijftig zetels, die naar rato van het aantal leden per 
regio, evenredig aan de twaalf regio's worden 
toegekend. 
Het is de taak van de Adviesraad om gevraagd en 
ongevraagd advies te geven aan het Hoofdbestuur en 
de fracties in de Eerste en Tweede Kamer alsmede het 
Europees Parlement inzake de vorming van de 
Landelijke en Europese politiek en inzake de 
organisatiestructuur en procedures van de partij. 

Plenair komt de Adviesraad jaarlijks zes tot acht keer 
bijeen. Behalve de (meestal) regionale voorbereiding, 
is het de bedoeling dat de te baadviseren thema's en 
beslispunten door de leden en de plaatsvervangers in 
werkgroepen worden voorbereid. 

Voor meer informatie over het reilen en zeilen van de 
Adviesraad of voor telefoonnummers van de zittende 
leden kunt u contact opnemen met het Landelijk 
Secretariaat, Esther Teunissen, tel: 070 - 3566066. 

Namens het presidium van de Adviesraad, 
Paul Wessels, voorzitter 

KANDIDAATSTELLING 

Kandidaten dienen zich voor 27 februari 1996, 12.00 
uur schriftelijke middels een kandidaatstellings
formulier bij de Landelijke Verkiezingscommissie aan te 
melden. 

De verdeling tussen de regio's is als volgt door het 
Hoofdbestuur vastgesteld: 

Groningen 3 
Friesland 3 
Drenthe 3 
Overijssel 3 
Gelderland 5 
Utrecht 5 
Noord-Holland 8 
Zuid-Holland 8 
Zeeland 2 
Noord-Brabant 5 
Urnburg 3 
Flevoland 2 
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Na de sluiting van de kandidaatstelling op 27 februari 
1996, 12.00 uur vinden er in de periode van 26 maart 
tot en met 26 april regionale presentatiebijeenkomsten 
plaats. In Democraat 3 van 1996, welke in maart bij u 
in de bus valt, ontvar:~gt u het kandidatenoverzicht en 
het stembiljet. Middels een poststemming worden de 
leden van de Adviesraad gekozen. De poststemming 
sluit op vrijdag 3 mei, zodat de nieuwe raad op 
zaterdag 8 juni met het werk kan beginnen. 

De verkiezing voor gewone leden en plaatsver
vangende leden vindt tegelijkertijd plaats. leder lid van 
D66, dat aan de vereisten voldoet, kan zich kandidaat
stellen als lid of als plaatsvervangend lid van de 
Adviesraad. Het is ook mogelijk om zich kandidaat te 
stellen als lid èn als plaatsvervangend lid. De 
kandidaten die in een Regio op de hoogste plaatsen 
eindigen zijn, voor zover er zetels beschikbaar zijn, 
gekozen als lid van de Adviesraad. De kandidaten die 
zich kandidaat hebben gesteld als plaatsvervangend lid 
zijn gekozen voor zover er plaatsvervangende zetels 
aanwezig zijn. 

Ook als het aantal kandidaten kleiner is dan of gelijk is 
aan het aantal direct te vervullen zetels, zal er een 
verkiezing plaatsvinden. Een kandidaat dient in die 
gevallen op minimaal 50% van alle stembiljetten te zijn 
genoemd om voor verkiezing in aanmerking te komen. 

Als het aantal kandidaten groter is dan het aantal direct 
te vervullen zetels, is de verkiezing naar het oordeel 
van de Landelijke Verkiezingscommissie vergelijkbaar 
met die voor het vaststellen van een kandidatenlijst 
voor vertegenwoordigende lichamen. Daarom moet in 
die gevallen een kandidaat op minimaal 10% van alle 
stembiljetten zijn genoemd om voor verkiezing in 
aanmerking als (plaatsvervangend) lid van de 
Adviesraad in aanmerking te komen. 

Voor het aanvragen van kandidaatstellingsformulieren 
en meer informatie kunt u contact opnemen met Ueke 
Warburg, secretaris LVC, tel: 070- 3566066. 

de Landelijke Verkiezingscommissie, 
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I 
TRAINING TEAMVORMING 

OPLEIDINGSCENTRUM 

MACHT EN POLITIEK 
zaterdag 17 februari 

I 
Vanaf 1996 zal het Opleidingscentrum een nieuwe 
training aanbieden onder de titel 'Teamvorming'. 
Deze training is speciaal bestemd voor fracties, 
eventueel samen met een steunfractie of fractiemede
werker. Het doel van de training is om de kracht van 
de fractie te verbeteren op basis van ieders 
persoonlijke kwaliteiten. Tijdens deze training wordt 
ondermeer gebruik gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' 
en enkele intensieve oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt plaats in 
overleg met de fractie. Aan de training zijn twee 
serieuze voorwaarden verbonden: de gehele fractie 
moet eraan deelnemen en er dient geen acuut en 
ernstig conflict binnen de fractie te spelen. Voor 
verdere inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum. 

Het Opleidingscentrum organiseert vanaf 17 februari 
1996 een serie gesprekken rond het thema 'macht en 
politiek'. Van deelnemers wordt verwacht dat zij vier 
maal (om de veertien dagen een zaterdagmiddag) 
diepgaand met elkaar in discussie gaan. De werkgroep 
wordt bovendien betrokken bij de inhoudelijke 
voorbereiding van een workshop op het congres 
nieuwe stijl op 31 maart 1996. Het Opleidingscentrum 
zorgt voor adequaat discussiemateriaal en werkgroep
ondersteuning. De (maximaal twaalf) geïnteresseerden 
worden uitgenodigd zich te melden. 
De bijeenkomsten vinden plaats in Utrecht en 
deelnamekosten zijn /40,00 voor de gehele cydus. 

SPEECH EN DEBATTRAINING 
zaterdag 3 en 24 februari 

Een intensieve training met een nieuwe opzet, waarbij eerst een dag wordt geoefend in de verbetering van de speech 
en presentatie en op de tweede dag wordt gewerkt aan de debatvaardigheden. Tijdens de training worden video
opnamen gemaakt. De training vindt plaats in Utrecht en Den Haag. De deelnamekosten zijn /55,00. Er is slechts 
plaats voor een beperkt aantal deelnemers. 

THEMADAG OVER TECHNOLOGIE 
zaterdag 17 februari 

Ook in 1996 zal het Opleidingscentrum van D66 enkele introductie-bijeenkomsten organiseren rond politiek 
belangrijke beleidsvelden. Het doel van deze bijeenkomsten is om leden meer bekend en vertrouwd te maken met 
relevante politieke thema's zoals bijvoorbeeld Technologie. 

Aan de themadag over Technologie wordt medewerking verleend door vertegenwoordigers uit de landelijke en 
Europese politiek, wetenschap en het bedrijfsleven. Zo zijn er bijdragen van Ir. M. Flinsenberg (directeur 
innovatiecentrum Umburg); Prof. H. van den Kronenberg (algemeen directeur ECN Petten); Dr. H. Knibbe (manager 
Research & Development Océ-Nederland); de Tweede Kamerleden Jan vanWalsemen Hans Jeekei en 
Europarlementariër Johanna Boogerd-Quaak. Aan de orde komen ondermeer de relatie tussen technologie en 
ecologische duurzaamheid, technologie en economie en de relatie met werkgelegenheid. 
Deze themadag is een uitstekende opstap naar het voorjaarscongres van 30 en 31 maart, waar het onderwerp 
'Technologie' één van de belangrijkste hoofdthema's is. De dag komt tot stand in samenwerking met de werkgroep 
Technologie van de Adviesraad. 
De bijeenkomst is in het Techniekmuseum in Delft en de deelnamekosten zijn /35,00 (inclusief lunch en bezoek 
aan het museum). 

KENNISMAKINGSDAG 
zaterdag 17 februari 

Kennismaken met D66 kan op 17 februari in Den Haag. Onder leiding van twee ervaren D66-ers worden de belang
rijkste ideeën en doelstellingen van D66 besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er wordt aandacht geschonken aan 
de mogelijkheden om actief te zijn binnen de partij. De maximaal vijftien deelnemers ontvangen ter voorbereiding de 
brochure 'Maak kennis met D66'. Kosten: /20,00. 
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Middels het Europa Bulletin houdt de D66 
Delegatie in het Europees Parlement de leden 
regelmatig op de hoogte van standpunten die 
namens D66 in dit Parlement worden ingenomen. • 

WILDKLEMMEN 

Tijdens de plenaire sessie van het Europees 
Parlement in december heeft de Europese 
Commissie het eenzijdige besluit bekend gemaakt 
om een invoerstop op bontprodukten uit landen 
waar gebruik van de wildklem niet is verboden 
met 1 jaar uit te stellen. Deze invoerstop zou per 
1 januari 1996 zijn ingegaan. 

Doeke EISMA is van mening dat door een 
dergeJij k besluit alle democratische principes 
worden genegeerd. Het kan niet zo zijn dat een 
Commissie zich boven de Raad en het Europees 
Parlement stelt en een verordening op het laatste 
moment kan terugtrekken. De Commissie heeft 
geen enkele juridische rechtvaardiging voor dit 
uitstel en als hoedster van de Europese Verdragen 
heeft zij haar werk niet goed gedaan. 

D66 heeft grote weerstand tegen deze vooral in 
Canada, maar ook in de Verenigde Staten en 
Rusland toegepaste wildklemmen. In al meer dan 
60 landen zijn de klemmen intussen vervangen, 
omdat de wet al eind 1994 in werking zou treden. 
Naast het feit dat wildklemmen wreed zijn en 
niet thuishoren in het jachtarsenaal van moderne 
en milieuvriendelijke landen, zou het bovendien 
unfair zijn om deze vangstmethoden toe te staan 
ten opzichte van bij voorbeeld Scandinavische 
landen die dit wel verboden hebben. Het 
argument van de Canadese regering om tegen een 
verbod te zijn, omdat inheemse volken in Noord 
Canada deze vangstmethode zou gebruiken, is 
weinig steekhoudend. Ten eerste zijn de inheemse 
volken zelf voor een verbod op wildklemmen en 
ten tweede heeft de Canadese regering heeft zich 
nooit veel aangetrokken van de belangen van 
inheemse volken en gaat zich er nu opeens achter 
verschuilen. 

Inmiddels heeft D66 zich sterk gemaakt voor een 
resolutie, waarin het handelen van de Europese 
Commissie stevig wordt bekritiseerd en waarin 
wordt voorgesteld om mogelijkheden te 
onderzoeken om de Commissie voor het Europese 
Hof van Justitie te dagen. Wanneer het Europees 
Parlement nu niet stevig optreedt, vreest D66 dat 
ook gedurende het komend jaar, onder invloed 
van met name de Canadese regering en de 
meerderheid van de Europese Commissie, een 
importverbod van bont uit landen die 
wildklemmen toestaan, niet tot stand zal komen. 

voor meer informatie 
Doeke EISMA: 00. 32. 2. 284-5791 

VOORDEELVAN DE TWIJFEL VOOR 
DOUANE UNIE MET TURKIJE 

Turkije krijgt van Jan-Willem BERTENS het 
voordeel van de twijfel. De fractie heeft daarom 
voor de douane- unie tussen de Europese Unie en 
Turkije gestemd. De Unie zal er op alle mogelijke 
manieren op toe blij ven zien, dat de bescheiden 
vooruitgang, die in Turkije inzake mensenrechten 
en democratie is bereikt, nu wordt voortgezet. De 
regering Ciller heeft zich daaraan gecommitteerd 
en zal zich daaraan moeten houden. De 
instemming met de douane- unie betekent 
geenszins dat BER TENS met de huidige stand 
van zaken betreffende de mensenrechten en 
democratie in Turkije vrede heeft. 

De Turkse regering moet weten dat de huidige 
situatie nu weliswaar nog voldoende perspectief 
biedt, maar dat een langdurige stagnering van de 
voortgang van de hervormingen niet zal worden 
geaccepteerd. Er zijn binnen een jaar 
verbeteringen nodig. Het voorstel tot 
nauwkeurige monitoring en regelmatige 
rapportage van de Europese Commissie over de 
situatie in Turkije krijgt dan ook van harte steun 
van BERTENS. 
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Indien geen wijziging inzake de voortgaande 
schendingen van de mensenrechten, de 
onderdrukking van de vreedzame Koerden, de 
gevangenhouding van de vier DEP
parlementariërs en een voortgezette weigering 
van Turkije bij te dragen aan een oplossing van 
de kwestie Cyprus zal plaatsvinden binnen de 
komende twaalf maanden, zal het een en ander 
moeten leiden tot een heroverweging van de 
samenwerking binnen de douane-unie. 

Dan zal blijken of de Turkse regering haar 
beloftes heeft waargemaakt en daarop zal ze 
worden beoordeeld. De recente weigering van de 
Turkse regering om de mensenrechtenactivist 
Mahmut SAKAR naar de Verenigde Staten te 
laten reizen om de Human Rights Watch A ward 
in ontvangst te nemen is een slecht begin. 

voor meer informatie 
Jan-Wiltem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 

LAURENS JAN BRINKHORST AANGESTELD 
TOT ALGEMEEN RAPPORTEUR BEGROTING 
1997 

Laurens Jan BRINKHORST is door de 
begratingscommissie van het Europees Parlement 
aangesteld tot algemeen rapporteur voor de 
Europese begroting voor 1997. 

Samen met de voorzitter van de 
begrotingscommissie is het de eerste taak van de 
algemeen rapporteur, de begroting van de zij de 
van het Parlement voor te bereiden en de 
politieke prioriteiten van het parlement in 
budgettaire termen te vertalen. De politieke kleur 
van de rapporteur is vanzelfsprekend van veel 
belang. Hij kan sturend optreden en de 
initiatieven nemen die hij noodzakelijk acht, 
uiteraard zonder de steun van de andere (grote) 
fracties te verliezen. 

De taak die aan Laurens Jan BRINKHORST is 
toevertrouwd is voor de Europese Unie van 
bijzonder belang. Het Europees Parlement is 
namelijk medebegrotingswetgever samen met de 
Raad van Ministers. Het behoort tot de taak van 
de algemeen rapporteur, het voorontwerp van de 
Europese Commissie te beoordelen en de 
amendementen en wijzigingsvoorstellen van de 
verschillende commissies van het Europees 
Parlement af te wegen. 

In de loop van het jaar vinden daarover met de 
Commissie en de Raad onderhandelingen plaats 
die uiteindelijk moeten leiden tot de vaststelling 

van de Europese begroting. In omvang bedroeg 
deze Europese begroting vorig jaar 86 miljard 
Ecu. Ongeveer de helft ervan bestaat uit 
landbouwuitgaven. In 1985 was dit nog 75% 

voor meer informatie 
Laurens Jan BRINKHORST: 00. 32. 2. 284-5796 

WERKGELEGENHEID 

In een felle interventie tijdens het 
voorbereidende debat in het Europees Parlement 
over de Europese top in Madrid, sprak Johanna 
BOOGERD-QUAAK over werkgelegenheid. 
Werkgelegenheid werd bij het aantreden van het 
Spaanse voorzitterschap tot prioriteit verklaard. 
Ze refereerde aan de mededeling van de Spaanse 
minister WESTENDORP inzake een gezamenlijk 
verslag van de Ecofin-Raad. Ze vroeg hoe het 
staat met de met de voortgangsrapportage van de 
afzonderlijke lid- staten, die in Madrid voor de 
eerste keer gepresenteerd zouden worden. 

Op de top van Essen in december 1994, werd 
afgesproken dat de lidstaten jaarlijks verslag 
zullen doen van de vooruitgang op de 
arbeidsmarkt en van de effecten van maatregelen 
ter bevordering van de werkgelegenheid. Johanna 
BOOGERD-QUAAK herinnerde eraan dat het 
Witboek "Groei, Concurrentievermogen en 
Werkgelegenheid" van Delors de leidraad moet 
blij ven voor het werkgelegenheidsbeleid in 
Europa en dat er, in plaats van steeds met nieuwe 
plannen en ideeën te komen, nu eens begonnen 
moet worden met de implementatie van de 
voorstellen uit het Witboek. 

Daarnaast wees zij op de ontwikkelingen op de 
arbeidsmarkt, met name de groei van het aantal 
"self -employed" en van het MKB, die vraagt om 
nieuwe structuren in sociale zekerheid en sociale 
wetgeving. De sociale dialoog, waaraan het M KB 
als volwaardig partner deelneemt, is een uiterst 
belangrijk instrument in de uitvoering van het 
Witboek Delors in de lid-staten. 

Johanna BOOGERD-QUAAK sprak haar steun 
uit voor de suggestie een pan- Europese 
kapitaalmarkt te creëren voor het MKB, die 
aansluit op regionale en nationale 
aandelenmarkten. De motivering hiervoor is het 
wegnemen van belemmeringen in het verkrijgen 
van risicodragend kapitaal voor snelgroeiende en 
innoverende bedrij ven. 

Tenslotte stelde ze vast dat zowel een goed 
verloop van de intergouvernementele conferentie 
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als de totstandkoming van de EMU zullen 
stranden, als niet eerst het probleem van de 
werkloosheid wordt opgelost. 

Johanna BOOGERD-QUAAK kreeg steun voor 
haar opmerkingen van de Belgische socialist 
WILLOCKX, die dreigde met afgevaardigden van 
verschillende partijen in het EP, in januari een 
betoging te organiseren naar Ecofin toe. 

voor meer informatie 
Johanna BOOGERD: 00. 32. 2. 284-5795 

BESCHERMING VAN CONSUMENT BIJ 
VERKOOP OP AFSTAND 

Tijdens de stemming van het rapport betreffende 
de bescherming van de consument bij op afstand 
gesloten overeenkomsten heeft Doeke EISMA 
gekozen voor een optimale bescherming van de 
consument. 

De positie van de consument zal bij dit soort 
overeenkomsten zoals bij voorbeeld bestellingen 
bij postorderbedrijven in heel Europa versterkt 
worden. De politieke discussie spitste zich toe op 
het wel of niet opnmemen van financiële diensten 
in de richtlijn. Hoewel financiële instellingen 
hiertegen bezwaar maakten, was D66 toch 
voorstander van het opnemen hiervan. Tijdens de 
stemming werd de vereiste absolute meerderheid 
niet gehaald. 
Financiële instellingen worden echter wel 
verplicht tot het geven van de nodige informatie 
over onder andere de identiteit van de 
leverancier, de kosten en de duur van de 
overeenkomst. 

Om het Europees Parlement tegemoet te komen 
heeft Commissaris BONINO verklaard voor eind 
februari met een communicatie te komen over 
financiële diensten, die uiteindelijk zal moeten 
uitmonden in een aparte richtlijn voor deze 
groep. D66 juicht dit toe, maar maakt de 
kanttekening dat dit geenszins een garantie is dat 
deze aparte richtlijn er inderdaad binnen 
afzienbare tijd zal komen. 

Een ander heikel punt was de verplichting van 
een leverancier bij een telefonische benadering 
zijn identiteit en oogmerken aan de consument 
bekend te maken. D66 heeft dit gesteund 
aangezien dit geen bedreiging voor de 
telemarketing industrie is, maar wel de positie 
van de consument versterkt. Telefonische 
benadering van de consument blijft dus wel 
toegestaan, maar wel met spelregels. Het 

amendement werd aangenomen. Dit geldt helaas 
niet voor de door D66 gewenste restrictie van 
vooraf gaande toestemming voor electronische 
post (e-mail). 

Een verscherping van de regels bij het gebruik 
van credit cards op afstand wordt door D66 
gesteund. Indien enkel het nummer van de credit 
card is genoteerd zonder dat de kaart is 
voorgelegd of elektronisch geïdentificeerd en er 
sprake is geweest van frauduleus gebruik, mag de 
kaarthouder eisen dat het bedrag zo spoedig 
mogelijk op zijn rekening wordt teruggestort. Dit 
zal niet leiden tot de afschaffing van de credit 
card, zoals sommigen beweren, maar garandeert 
een betere bescherming van de consument. 
Aangezien voor dit amendement geen absolute 
meerderheid in het Parlement was te vinden, zal 
de positie van de kaarthouder niet worden 
verster kt. 

voor meer informatie 
Doeke EIS MA: 00. 32. 2. 284-5797 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66 delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 
medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD-QUAAK: 00. 32. 2. 284-5795 
medewerkster: Sophie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00. 32. 2. 284-5796 
medewerkster: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00. 32. 2. 284-5797 
medewerker: Gerben Jan GERBRANDY 

·contactpersoon van de Delegatie in Nederland 
Arthur VAN BUITENEN: 070. 318-2634 
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I OPLEIDINGSCENTRUM I 
STUDIEMIDDAG VOLKSHUISVESTING EN 
RUIMTELIJKE ORDENING 
zaterdag 24 februari 

Een studiemiddag voor gemeenteraadsleden (en leden 
van de steunfractie) waarin onder meer wordt ingegaan 
op wet- en regelgeving vanuit het ministerie van 
VROM en de samenhang daarin. Maar ook aandacht 
voor de belaidsrijke momenten in de planprocedure en 
een vertaling van het Kabinetsbeleid naar lokale 
situaties. Docenten voor deze bijeenkomst zijn Hein 
Struben, directeur stadsontwikkeling in Dordrecht en 
Annalies Koningsveld, hoofd Wonen en werken, 
Stadsdeel Bos en Lommer Amsterdam. De 
studiemiddag vindt plaats in Den Haag en de 
deelnamekosten zijn /1 0,00. 

THEMADAG HIGHWAY 66 
zaterdag 16 maart 

OMGAAN MET DE PERS 
zaterdag 2 maart 

Onder leiding van de D66-persvoorlichter Jeroen 
Nugteren en twee journalisten van de krant en de 
radio, krijgen deelnemers inzicht in de 'publieke' 
beeldvorming op lokaal niveau. Hier wordt ingegaan op 
de manier waarop men de pers tegemoet kan treden 
en andersom: hoe reageert een politicus op de 
journalist die met de microfoon of het aantekenboekje 
in de aanslag staat? 
De cursus vindt plaats in Den Haag en kost /25,00. 

Op de themadag over de inmiddels veelgenoemde metafoor 'de digitale snelweg' wordt ingegaan op de betekenis 
van deze nieuwe ontwikkelingen voor de organisatie van de overheid en de politiek. Hierbij komen de volgende 
onderwerpen aan de orde: de dienstverlening van de overheid aan de burger, de ontwikkeling van de 
teledemocratie (permanente referenda) en de transparantie van de burger: wat gebeurt er met de privacy van het 
individu? 

De bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en de deelnamekosten zijn /35,00 (inclusief lunch). 

GEMEENTEFINANCIËN EN DE 
VOORJAARSNOTA 
zaterdag 16 maart 

In de cyclus van financiële stukken wordt de 
voorjaarsnota als een van de belangrijkste belaidsmo
menten gezien. De gemeenteraad heeft de kans een 
les uit de jaarrekening te trekken, een relatie te leggen 
met de meerjarenraming en legt de basis voor de 
komende begroting. In een oriënterende cursus komen 
deze zaken onder begeleiding van twee deskundigen 
aan de orde. 
De dag vindt plaats in Den Haag en de 
deelnamekosten zijn /30,00 (inclusief documentatie en 
lunch). 

TRAINING CONFLICTHANTERING 
zaterdag 23 maart 

Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of tijdens 
een presentatie. Soms luistert men niet, probeert men 
u een hak te zetten of zelfs onderuit te halen. 
Met deze training leert u enkele technieken om tijdens 
dergelijke confrontaties op de juiste wijze met de 
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mensen om te gaan. Er wordt gewerkt met 
verschillende op de praktijk gerichte oefeningen en er 
is een uitstekende instructie-video. 
De training vindt plaats in Utrecht, met de trainers 
Robert Viëtor en Reinout de Vries. Deelnamekosten 
zijn /35,00. 

FOLLOW-UP TRAINING SPEECH EN 
PRESENTATIE 
zaterdag 23 maart 

Uitsluitend voor hen die reeds eerder de drie-daagse 
training Speech en Presentatie volgden bij Max Peper, 
organiseert het Opleidingscentrum een bijzondere 
follow-up training. 
In deze training - die slechts voor acht deelnemers 
toegankelijk is- vindt een verdieping plaats van de 
belangrijkste zaken uit de drie-daagse training. Daarbij 
wordt ondermeer aandacht besteed aan elementaire 
zaken als assertiviteit, zelfvertrouwen en effectiviteit. 
De trainer is uiteraard Max Peper. De dag vindt plaats 
in Den Haag en de deelnamekosten zijn /60,00. 
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I OPLEIDINGSCENTRUM I 
INTRODUCTIE-TRAINING SPEECH EN 
PRESENTATIE zaterdag 30 maart 

Een unieke gelegenheid om intensief kennis te maken 
met de belangrijkste onderdelen van 'speech en 
presentatie'. Aan de hand van verschillende oefeningen 
komen zaken aan de orde zoals de voorbereiding van 
een speech, spelregels tijdens de speech, 
plankenkoorts etcetera. Voor deze training in Den 
Haag worden slechts acht leden ingeschreven. Trainer 
is Max Peper en de kosten bedragen f60,00. 

STUDIEMIDDAG OVER HET WATERSCHAP 
zaterdag 13 april 

Voor al diegenen die in het bestuur van een 
waterschap (Hoogheemraadschap) zitten, organiseert 
het Opleidingscentrum een studiebijeenkomst Jan 
Willem van Waning (woordvoerder 'natte waterstaat' in 
de D66-Tweede Kamerfractie) houdt een inleiding over 
wet- en regelgeving en de stand van zaken op het 
ministerie. Hij zal daarnaast ingaan op de relatie tot 
bijvoorbeeld natuurbeleid en landbouw. Andere 
onderwerpen die aan bod komen zijn financiën, relaties 
tussen 'gebouwd' en 'ongebouwd' of tussen 'provincie, 
gemeente en recreatieschap'. De bijeenkomst vindt 
plaats in Utrecht en de deelnamekosten zijn f17,50. 

STUDIEMIDDAG OVER ZORG EN WEL21JN 
zaterdag 20 april 

Gemeenteraadsleden wordt de kans geboden hun 
inzicht te vergroten in de delen van de gezondheids
zorg en de maatschappelijke dienstverlening, die lokaal 
kunnen worden ingevuld. Het programma begint met 
een toelichting op de wet- en regelgeving en de ruimte 
die daarin geboden wordt voor gemeentelijk beleid. 
Maar er zal ook aandacht worden besteed aan de 
samenhang tussen deze beleidsterreinen onderling en 
aan de relatie met andere portefeuilles zoals openbare 
orde en veiligheid, sport en recreatie, werkgelegenheid 
en huisvesting. 
Plaats: Den Haag en deelnamekosten: f17,50 

THEMADAG NATUUR EN LANDSCHAP 
zaterdag 27 april 

Het Opleidingscentrum organiseert een bijzondere 
themadag over Natuur en Landschap in en rond 
kasteel Groeneveld te Baarn. Reserveer deze dag 
alvast in uw agenda. In de volgende Democraat volgt 
meer informatie. 

IVSOM 

POLEN 

Op B en 9 december 1995 organiseerde IVSOM 
(Instituut voor Samenwerking Oost en Middeneuropa) 
(o.l.v. Hans Glaubitz en Remco Koerten) in 
samenwerking met de Vrijheidsunie (Unia Wolcosci, 
UW) uit Polen een werkconferentie met het onderwerp 
criminaliteit en drugs. De conferentie vond plaats in 
Amsterdam. 

In de raad van Advies van IVSOM was besloten om 
deze conferentie een informeel karakter te geven. Dit 
vanwege het feit dat na het samengaan van de 
Democratische Unie en het Uberaai-Democratisch 
Congres de indruk werd gewekt dat de sociaal-liberale 
vleugel van de UW was geminimaliseerd. Toch bleek 
Krzysztof Dolowy (parlementslid UW) weer bereid een 
ontmoeting met D66 te organiseren. 
Op B december arriveerden de 6 poolse deelnemers (3 
parlementsleden, een medewerker van partijvoorzitter 
Balcerowicz, een student rechten en een oud
medewerker van de poolse binnenlandse 
veiligheidsdienst) in Amsterdam. Aan het eind van de 
middag had de Amsterdamse politie een ontvangst 
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georganiseerd, tijdens welke diverse sprekers hun licht 
lieten schijnen over het beleid van de grote steden 
inzake criminaliteit en drugs en over de samenwerking 
van de Nederlands politie met de Poolse justitiële 
autoriteiten. 

De ochtend van 9 december stond in het teken van de 
criminaliteit. Thom de Graaf lichtte de Nederlandse 
actuele stand van zaken toe, terwijl Michael van der 
Velden de Nederlandse situatie met de Poolse 
vergeleek. Na de lunch sprak Doeke Eisma over de 
Europese pogingen om te komen tot een justitieel 
beleid. Het drugsbeleid werd 's middags behandeld, 
waarover Jikkie van der Giessen uit ervaring kon 
vertellen. De meer specialistische invalshoeken met 
betrekking tot dit onderwerp werden behandeld door 
Jaap van der Haar en Gerard Bos. 
Hoewel de ideeën van D66 en van het Nederlandse 
regering de Polen zeer aansprak, lijkt het vooralsnog 
onmogelijk een dergelijke aanpak van de problemen te 
realiseren in Polen. Het was evenwel nuttig te horen 
dat het Nederlandse beleid goede resultaten boekt en 
niet slechts een idealisme is, aldus Krzysztof Dolowy. 
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I BESTUURDERSVERENIGING 

AGENDA BESTUURDERSVERENIGING 

20 januari 

23 maart 

30 en 31 maart 

16 april 

15 juni 

5 oktober 

Themadag staatsrechtelijke 
vernieuwing 

Europa-dag voor D66-bestuurders. In 
samenwerking met het Opleidings
centrum en de Eurofractie. 

Partijcongres in Leeuwenhorst in 
Noordwijkerhout. 

Thema-avond Lokaal drugsbeleid in 
Utrecht. 

Algemene ledenvergadering van de 
Bestuurdersvereniging in De Reehorst 
in Ede. 

Bestuurderscongres in het Evertshuis 
in Bodegraven. 

RECENTE UITGAVEN 
BESTUURDERSVERENIGING 

Cahier profilering van D66-wethouders 
Welke bestuursstijl is kenmerkend voor D66-
wethouders? Naar deze vraag heeft een stagiair bij de 
Bestuurdersvereniging onderzoek gedaan. De 
onderzoeksresultaten zijn vastgelegd in een cahier. 

Lokaal en provinciaal referendum 
Het zal nog enkele jaren duren voordat het correctieve 
referendum wettelijk vastgelegd wordt. Hiervoor is 
immers een grondwetswijziging nodig. Veel D66-
fracties nemen het initiatief tot een referendum
verordening in hun gemeente of provincies. Als 
ondersteuning heeft de Bestuurdersvereniging een 
bundel met voorbeeldverordeningen en enkele zeer 
informatieve artikelen beschikbaar. 

Onderwijs in ontwikkeling 
De ontwikkelingen in het onderwijs volgen elkaar in 
hoog tempo op. Enkele deskundigen hebben deze 
ontwikkelingen voor D66-bestuurders op een rij gezet. 
Ook zijn de standpunten van de Tweede-kamerfractie 
toegevoegd. 

THEMA-AVOND LOKAAL DRUGBELEID 
MET DRIE D66-BEWINDSLIEDEN 
dinsdag 16 april om 19.30 uur in Utrecht 

Els Borst, Jacob Kohnstamm en Winnie Sorgdrager 
staan op dinsdag 16 april de lokale D66-bestuurders 
te woord over de nota 'Het Nederlandse drugbeleid, 
continuïteit en verandering', beter bekend als de 
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drugsnota. In deze nota presenteert het kabinet zijn 
beleidsvoornemens om de overlast rondom de handel 
en het gebruik van drugs te beperken. Een deel van de 
verantwoordelijkheid hiervoor ligt bij de lokale 
overheden. Te denken valt aan de coffeeshops, het 
aanbod van zorg aan verslaafden (methadonver
strekking, huisvesting, scholing, arbeid}, de bestrijding 
van criminaliteit, sociale reïntegratie van verslaafden, 
experimenten met heroïneverstrekking etc. 
Doel van de avond is enerzijds de lokale bestuurders 
te informeren over de inhoud van de nota en ander
zijds de invulling van de lokale verantwoordelijkheid te 
bespreken.De thema-avond begint om 19.30 uur en 
vindt plaats in Utrecht. Opgave is mogelijk met de 
antwoordbon. De kosten bedragen f 15,- voor leden 
en f 30,- voor niet-leden, te voldoen met de accept
giro die de deelnemers bij het programma ontvangen. 

THEMADAG STAATSRECHTELIJKE 
VERNIEUWING 
20 januari CSB-zalencentrum in Utrecht 

De wethouder van buiten de raad, het referendum, de 
wijziging van het kiesstelsel, de spreiding van 
raadsverkiezingen, de procedure rondom de 
burgemeestersbenoeming. Het kabinet heeft zijn 
plannen toegestuurd aan de Tweede Kamer. Het 
kamerdebat hierover vindt binnenkort plaats. 
De Bestuurdersvereniging houdt een themadag over dit 
onderwerp. Hieraan werken o.m. mee: Jacob 
Kohnstamm, Thom de Graaf, Broos van Erp (WD), 
Herman Kaiser (CDA). 
Opgave voor deze dag is nog telefonisch mogelijk (070 
- 36566046). De kosten bedragen f 27,50 voor leden 
van de Bestuurdersvereniging en f 37,50 voor niet
leden. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU 
SWB-PROGRAMMA VOOR WINTER EN VOORJAAR 
1996 

TECHNOLOGIE-CONFERENTIE 
2 maart 1996 

Naar aanleiding van de (in januari '96 uit te brengen) 
publikatie over technologiepolitiek zal de SWB een 
studieconferentie organiseren. Dieper zal worden 
ingegaan op manieren om effecten van 
technologieontwikkeling te onderkennen en deze ook in 
een politieke context aan de orde te stellen om enige 
mate van beïnvloeding en sturing mogelijk te maken. 
Tijdens de conferentie zullen onderzoekers, politici en 
technologiecritici van gedachten wisselen over zes 
casussen die in het boek beschreven worden, en over 
de levens-kansen van een dynamische en 
democratische technologiepolitiek. 

OPENBAAR BESTUUR 
16 maart 1996 

De inrichting en het functioneren van het openbaar 
bestuur vormen van oudsher aandachtspunten van 
D66. Getracht is het denken van de partij over het 
openbaar bestuur opnieuw bij de kop te nemen en met 
moderne inzichten bij de tijd te brengen. In maart 1996 
verschijnt er een publikatie van de SWB waarin door 
middel van uitgewerkte casussen van woning
bouwcorporaties en de reorganisatie van het politie
apparaat wordt getoond hoe bepaalde 
veronderstellingen over het functioneren van ons 
openbaar bestuur thans niet meer opgaan. 

IN HET ZELFDE SCHUIT JE 
Een debat over nationale identiteit en nationalisme 
27 april 1996 

Tijdens deze studieconferentie over het verschijnsel 
nationalisme ligt de nadruk op het denken in termen 
van eigen belang van de natie, een trend die heden 
ten dage valt te bespeuren in tal van politieke 
discussies. 

OP WEG NAAR EEN PLURIFORME 
GEZONDHEIDSZORG 
mei 1996 

Naar aanleiding van de gelijknamige publikatie 
organiseert de werkgroep Volksgezondheid van de 
SWB in samenwerking met het bureau een conferentie 
over de toekomst van de gezondheidszorg. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de 
medewerkers van de SWB, telefoon 070 356 60 66 
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rr_j DtijdscEhrift Evan het wetenschappelijk bureau 

ll J inhoud nummer 6, 1995 

THEMA: HET VOORMALIGE 
JOEGOSLAVIË 
In dit themanummer staan ondermeer een interview 
met Raymond Detrez, Balkandes-kundige, een artikel 
van Drea Berghorst over de besluitvorming rond het 
sturen van Nederlandse militairen naar Bosnië en een 
tekst waarin wordt teruggeblikt op het ontstaan van het 
conflict in voormalig Joegoslavië, door Bob de Ruiter. 
Verder geven Bob van den Bos, Geert Jan Siccama en 
Laurens Jan Brinkhorst hun mening over de lering die 
de internationale gemeenschap moet trekken uit het 
Joegoslavië-drama. 

PUBLIKATIES IN VOORBEREIDING 
Technologie - publicatie 
Openbaar bestuur - cahier 
Basisinkomen - cahier 
Publicatie, in samenwerking. met de Boekmanstichting, 
over 'kunstenpolitiek voor D66' 
Nota over economische clusters en dynamiek · 
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BESTELBON OPLEIDINGSCENTRUM 

IK BESTEL: 

0 VAARDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE VAK. 
Prijs: f 7,50 

In deze nieuwe brochure van het Opleidingscentrum 
worden de belangrijkste vaardigheden beschreven voor 
het politieke vak. Over welke eigenschappen moet je als 
politicus beschikken, waar moet je goed in zijn en hoe kun 
je werken aan aspecten waarin je wat minder goed bent? 
Aandacht voor de volgende onderwerpen: spreken in het 
openbaar, debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten 
of lastige mensen, en onderhandelen. In een bijbehorende 
profielschets van het raads- en statenlid wordt een en 
ander op een rij gezet. 
Het Opleidingscentrum sluit hierbij in haar aanbod van 
cursussen natuurlijk geheel op aan. 

0 GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: f 10,00 
Gemeente en Financiën is een praktische handleiding 
voor gemeenteraadsleden. Allereerst wordt ingegaan op 
aard, strekking en gevolgen van de gewijzigde Financiële 
Verhoudingenwet en de nieuwe 
Comptabiliteitsvoorschriften. De cyclus van financiële 
documenten wordt beschreven en er is een hoofdstuk 
gewijd aan het 'financiële instrumentarium' (produktbegro
ting, kengetallen). Naast de nodige feitenkennis vindt u in 
deze brochure vooral ook ideeën en concrete voorbeelden 
waarmee de lokale politicus instrumenten krijgt aangereikt 
om het budget-recht kritisch te hanteren. 

0 VOOR DE DRAAD 

0 MAAK KENNIS MET D66. Prijs: /5,00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van D66 en 
haar ontstaansgeschiedenis. 

0 LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: /15,00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit Statuten en 
Huishoudelijk reglement van D66 inzichtelijk worden 
gemaakt. Bevoegdheden, rollen en taken van voorzitter, 
penningmeester, secretaris, secretaris politiek en van het 
'gewone' bestuurslid worden beschreven. Daarnaast is 
aandacht voor de politieke taak van de afdeling en de 
verhouding tot de gemeenteraadsfractie. 

0 D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE GEMEENTERAAD. 
Prijs f 25,00 

Deze publikatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 
1 Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 

apparaat; 
Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering 
en de media; 
Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties. 

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK. Prijs f 
15,00 

(a/Ie bovengenoemde prijzen zijn exclusief porlo) 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt in 1996 elf maal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen en vergelijkingsmateriaal. Voor 
de Draad laat zien hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te werk gaan. 

In het februari-nummer van Voor de Draad onder andere een interview met fractievoorzitter Gerrit Jan Wolffensperger. 
Daarnaast een altikef over de integriteit van een waterschapsbestuurder, een column van Jan Terlouw en een altikef over 
de elektronische snelweg. 

Een jaarabonnement kost f 50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement inbegrepen. Bel 
voor meer informatie 070 - 356 6045. 

IK MELD ME AAN VOOR: 
Speech en debattraining op 3 en 24 februari. f 55,00 
0 Utrecht 0 Den Haag 

0 Macht en politiek op 17 feb. in Utrecht. f 40,00 

0 Themadag over Technologie op 17 februari in Delft. 
f 35,00 

0 Kennismakingsdag op 17 februari in Den Haag. 
f 20,00 

0 Studiemiddag over Volkshuisvesting en Ruimtelijke 
Ordening op 24 februari in Den Haag. f 10,00 

0 Omgaan met de pers op 2 maart in Den Haag. 
f 25,00 

0 Themadag Highway 66 op 16 maart in Utrecht. 
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f 35,00 

0 Gemeentefinanciën en de voorjaarsnota op 16 maart 
in Den Haag. f 30,00 

0 Training conflicthantering op 23 maart in Utrecht. 
Kosten: f 35,00 

0 Follow-up training speech en presentatie op 23 
maart in Den Haag. Kosten: f 60,00 

0 Introductie-training speech en presentatie op 30 
maart in Den Haag. Kosten: f 60,00 

0 Studiemiddag over het Waterschap op 13 april in 
Utrecht. Kosten: f 17,50 

0 Studiemiddag over zorg en welzijn op 20 april in 
Den Haag. Kosten: /17,50 
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BESTELBON WETENSCHAPPEUJK BUREAU 

IK BESTEL: 

Speciale uitgaven 
0 De waarde van de democratie', 1994 f 2,50 
0 De open samenleving en haar vrienden, in gesprek 

met Jan Glastra van Loon, 1995, voor leden f 29,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 1991, 

f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van Loon, 

1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum naar part

nerschap, 1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel 

migratie, 1993, f 10,-

0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van 

gezondheidszorg, 1994, f 10,-
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, 

f 12,50 
0 Op zoek naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, 

f 10,00 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de agrarische 

sector, 1995, f 5,00 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 74,- per jaar. Een 
los nummer kost f 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

BESTELBON BESTUURDERSVERENIGING 

IK BESTEL: 

0 neemt deel aan de themadag Staatsrechtelijke 
vernieuwing op zaterdag 20 januari. 

0 neemt deel aan de thema-avond Lokaal 
drugsbeleid op dinsdag 16 april in Utrecht. 

0 bestelt het cahier Profilering van D66-wethouders. 
De kosten hiervan bedragen f 8,- voor leden van de 
Bestuurdersvereniging en f 12,- voor niet-leden te 

voldoen met de accept-giro die u bij het cahier 
ontvangt. 

0 bestelt de bundel Onderwijs In ontwikkeling. De 
kosten bedragen f 4,- te voldoen met de accept
giro die u bij de bundel ontvangt. 

0 bestelt de bundel Lokaal en provinciaal 
referendum. De kosten bedragen f 8,50 te voldoen 
met de accept-giro die u bij de bundel ontvangt. 

S.V.P. HIERONDER UW GEGEVENS MET BLOKLETTERS INVULLEN . 

NAAM: .............................................................................................................................................. Dhr. I Mevr. 

VOORLETIERS: 

STAMT: ...................................................................................................................................................... NR ........ . 

PC en PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: 

LIDNUMMER: 

Deze bon opsturen naar D66, Noordwal 10, 2513 EA DEN HAAG of 
telefonisch bestellen: 070- 356 6066 
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HOTEL REGISTRATIE FORMULIER 

D66- Administratienummer 

Naam + voorletters * 
Adres 

Postcode 

Telefoonnummer 

Handtekening 

Woonplaats : ---------------

Faxnummer : ---------

Datum : _____ _ 

Prijzen per persoon per nacht 
- Mogelijkheden type hotelkamers: 

a) eenpersoonskamer met bad/douche/toilet f 85,-- per nacht 
b) eenpersoonskamer met douche/toilet (beperkt beschikbaar) f 60,-- per nacht 
c) tweepersoonskamer met bad/douche/toilet f 60,-- per nacht 
d) tweepersoonskamer met douche/toilet (beperkt beschikbaar) f 45,-- per nacht 

- Het diner op zaterdag 30 maart kost f 27,50 
- Indien u een tweepersoonskamer reserveert zonder opgave van een tweede 

naam, dan zorgen wij voor een kamergeno(o)t(e). 

Bovengenoemde reserveert· 

Logies/ontbijt voor: 1e persoon 2e persoon 

0 30 - 31 maart 1996 (1 nacht), type a I b I c I d * 

0 29 - 31 maart 1996 (2 nachten), type a I b I c I d * 
0 diner op zaterdag 30 maart 1996, voor 1 I 2 * personen 

Entreegeld D66 Ledenvergadering 

Te betalen: 

ad 

ad 

ad 

ad 

+/+ 

f 

f 

f 

f 15,--

f 

---

f 

f 

f 
f 15,--

+I+ f = 

---

Indien u met twee personen een kamer reserveert, vul dan hier de gegevens in van de 2e persoon: 

D66 - Administratienummer 

Naam + voorletters * 
Adres 

f 

--

Postcode Woonplaats : -----------------

Telefoonnummer Faxnummer: ___________ __ 

Handtekening Datum : --------

~) doorhalen_waLnif1 YJlD_ toepassing is 
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BUSPENDEL 
Wij verzoeken u aan te geven (i.v.m. de planning) of en zo ja, van welke buspendel u gebruik wilt 
maken. 

0 maak geen gebruik van de buspendel, reis per eigen vervoer 

0 maak wel gebruik van de buspendel, op de volgende tijdstippen: 

zaterdag 30 maart 

Leiden Centraal Station ---> Leeuwenhorst, 09.10 I 09.30 I 09.50 I 10.10 I 10.30 uur * 
Leeuwenhorst ---> Leiden Centraal Station, 17.30 I 18.00 uur * 

zondag 31 maart 

Leiden Centraal Station ---> Leeuwenhorst, 09.10 I 09 30 uur * 
Leeuwenhorst ---> Leiden Centraal Station, 17.00 I 17.30 uur * 

KINDEROPVANG 

Wij verzoeken u aan te geven of u gebruik wilt maken van de kinderopvang. 

0 geen kinderopvang 

0 wel kinderopvang, ...... kinderen 

*) doorhalen wat niet van toepassing is 

U ontvangt automatisch een congresboek. 

# Stuurt u dit volledig ingevulde formulier vóór 1 maart 1996 naar: 
Leeuwenhorst Congres Centrum 
Afdeling Reserveringen 
Langelaan 3 
2211 XT NOORDWIJKERHOUT 

U kunt het formulier ook faxen, nummer 0252-378891. 

# Voor vragen kunt u bellen met afdeling reserveringen van Leeuwenhorst Congres Centrum, 
telefoonnummer 0252-378423, van maandag tot en met vrijdag van 08.30 - 17.00 uur 

# Na ontvangst van dit registratieformulier sturen wij u de rekening. 
Na ontvangst van de betaling is uw reservering gegarandeerd! 

Vermeld bü betaling svp uw D66-Administratienummer! 

# Annuleringsvoorwaarden: 
- tot 1 maart 1996 kunt u kosteloos annuleren 
- na 1 maart 1996 zijn de annuleringskasten 75% 
- no-show (d.w.z. annulering op de dag van aankomst) = 100% annuleringskasten 
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Laurens Jan Brinkhorst benoemd tot 
algemeen rapporteur begroting 1997 
Door Sebastian Dingemans 

Laurens Jan Brinkhorst is door de begratingscommissie van 

het Europees Parlement aangesteld tot algemeen rapporteur 

voor de Europese begroting voor 1997. Samen met de voorzitter 

van de begratingscommissie is het de eerste taak van de alge· 

meen rapporteur de begroting van de zijde van het Europees 

Parlement voor te bereiden en de politieke prioriteiten van het 

Parlement in budgettaire termen te vertalen. 

taurem jan Brinkl!orst 

De taak die Brinkhorst is toevertrouwd is voor de Europese 
Unie van bijzonder belang. Het Europees Parlement is na
melijk mede-begrotingswetgever samen met de Europese 
ministerraad. Het Parlement oefent hiermee één van zijn 
meest invloedrijke bevoegdheden uit. 

Begrotingsperikelen voor de komende tijd 
De begratingsprocedure voor 1997 belooft om een aantal 
redenen bijzonder spannend te worden. In de eerste plaats 
heeft het Europese Hof van Justitie vorige maand de in 
1994 goedgekeurde begroting voor 1995 vernietigd en de 
Raad en het Europees Parlement aangemaand om de tafel 
te gaan zitten om een oplossing te vinden voor de verhou
ding tussen de zogenaamde verplichte en niet-verplichte 
uitgaven, waarover hieronder meer. Verder heeft de voor
zitter van het Europees parlement de Duitse socialist Klaus 
Hänsch, mede om die reden, de vorige maand vastgestelde 
begroting voor 1996 nog niet ondertekend, die daardoor 
dus niet in werking kon treden. Dat is een extra complica
tie die uiteraard zijn doorwerking heeft op de voorberei
ding van de begroting voor 1997. 
En tenslotte werpt de komende intergouvernementele con
ferentie (IGC), die de omstandigheden moet scheppen 

voor de toetreding van met name landen uit Centraal en 
Oost Europa, zijn schaduwen vooruit. Hoeveel hebben wij 
over voor de toetreding van landen als Polen, Hongarije of 
Tsjechië? Is het redelijk dat de zuidelijke landen van de 
Europese Unie daarvoor een extra financieel offer brengen 
of in de vorm van verminderde steun uit de Europese struc
tuurfondsen (een soort binnen Europese ontwikkelings
hulp)? Is het aanvaardbaar dat anno 1997 de Europese 
landbouwuitgaven (die SOo/o van de begroting uitmeten) 
aan geen enkele reële parlementaire controle, noch natio
naal, noch Europees, zijn onderworpen? Is het geen tijd te 
gaan denken aan een systeem van rechtstreekse Europese 
belastingen naar draagkracht van het individu, ter vervan
ging van de nationale bijdragen die steeds meer betwist 
worden? Men denke hierbij aan het Tweede-Kamerdebat 
van vorige maand waarbij Nederland als hekkesluiter zijn 
instemming gaf aan de Europese begratingsperspectieven 
tot 1999. 

Het is de taak van de algemeen rapporteur het voorontwerp 
van de Europese Commissie te beoordelen en de amende
menten en wijzigingsvoorstellen te wegen. Het spreekt van
zelf dat de politieke kleur van de rapporteur daarbij van 
veel belang is. Hij kan daarbij sturend optreden en de ini
tiatieven nemen die hij noodzakelijk acht, uiteraard zonder 
de steun van de andere (grote) fracties te verliezen. 
Als het Europees Parlement eenmaal zijn prioriteiten heeft 
bepaald, vinden daarover in de loop van het jaar met 
Commissie en Raad onderhandelingen plaats die uiteinde
lijk moeten leiden tot de vaststelling van de Europese be
groting. In omvang bedroeg deze vorig jaar 86 miljard ecu 
(ruim 200 miljard gulden). 

Prioriteiten 
In zijn functie van algemeen rapporteur zal Brinkhorst zijn 
aandacht op een aantal belangrijke punten vestigen: 
-Integratie van de milieucomponent in andere beleidster
reinen ( "greening the budget"). Daarmee is in de vorige 
jaren een voorzichtig begin gemaakt, maar deze trend moet 
krachtig worden voortgezet. 
-Na het besluit van de Euro-top in Madrid over de inwer
kingtreding van de monetaire unie per 1 januari 1999 is het 
essentieel dat specifieke voorlichting aan de burgers wordt 
gegeven. Over het hoe en waarom van de Europese samen
werking. Tot dusver heeft veel Europese besluitvorming 
zich binnenskamers afgespeeld en het gevolg is een kloof 
tussen de Europese burgers en het Europees bestuur. 
Evenals in 1966 voor Nederland dient anno 1996 D66 in 
Europa initiatieven te nemen. 
-Het Europees Buitenlands- en Veiligheidsbeleid, voorzo
ver aanwezig, wordt gefinancierd uit Europese gelden, maar 
niemand controleert deze uitgaven. Ook daarin moeten 
veranderingen komen. 
- Het Europees beleid inzake Justitie en Binnenlandse 
Zaken staat nog in de kinderschoenen. Maar de eerste be
sluiten zijn genomen. Ook hier geldt dat de Europese finan
ciering doorzichtiger en helderder moet worden en dat de
mocratische prioriteiten moeten worden vastgesteld. 
De totstandkoming van de Europese begroting anno 1997 
is geen gemakkelijke opgave. Het zal interessant zijn te vol
gen wat er gaat gebeuren. • 
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De democratisering van een schimmige 
soli i citatieprocedure 
Hoe word ik burgemeester? 
Dit voorjaar staat het onderwerp staatsrechtelijke hervorming wederom op de politieke agenda. Na het referendum is het de beurt aan de bur

gemeestersbenoeming. De wens van D66 -verkiezing van de burgervader- lijkt helaas nog niet haalbaar. "Het plan van minister Dijkstal is ech

ter een stap in de goede richting", vindt woordvoerder Binnenlandse Zaken Olga Scheltema. Een verslag van de democratisering van een 

schimmige sollicitatieprocedure. 

Door Eric van de Lisdonk 

Hoe word je burgemeester in een 
Nederlandse gemeente? Michel Jager 
(D66), burgemeester van Wageningen: 
"Tot voor kort was het een loterij. 
Toen ik in 1982 solliciteerde in 
Culemborg zat daar geen vertrouwens
commissie. Ik had alleen een gesprek 
met de Commissaris van de Koningin, 
die vervolgens een aanbeveling 
stuurde naar de minister van 
Binnenlandse Zaken." Inmiddels is het 
fenomeen vertrouwenscommissie aar
dig ingeburgerd, wat een zekere demo
cratisering van de sollicitatieprocedure 
inhoudt. 
"Iedere gemeenteraadspartij heeft in 
principe één stem daarin. De sollici
tanten die de Commissaris doorstuurt, 
worden geïnterviewd door de commis
sie. Daarna volgt een voordracht rich
ting de Commissaris. In Noord
Holland is het gebruikelijk dat de 
Commissaris een unanieme keuze 
overneemt. Maar dat kan per provincie 
verschillen", zegt Ria Tellier, die als 
fractievoorzitter van D66 in Huizen 
onlangs nog in een vertrouwenscom
missie zat. Vervolgens stapt de 
Commissaris naar Den Haag waar hij 
zijn aanbeveling aan de minister doet. 
Gaat het om kleine tot middelgrote ge
meentes dan is de kans groot dat de 
minister het advies overneemt. 
Grotere gemeentes zijn echter nogal 
eens gereserveerd voor 'loopbaanbege
leiding' van veelal Haagse politici. 

Zelfwerkzaamheid 
Absolute eis voor een burgervader in 
spe is een ruime bestuurlijke ervaring. 
Maar voor de rest is het, afgezien van 
het voorkeursbeleid voor vrouwen en 
doorstromende burgemeesters, minder 
duidelijk. Tellier: "De kandidaten die 
de vertrouwenscommissie spreekt zijn 
allemaal benoembaar in de ogen van 
de Commissaris. Vandaar dat de kwali
teit van de presentatie bepalender 
wordt. D66 mag daarin van mij actie
ver opereren; meer informatie en trai
ning geven." 

Volgens Kamerlid Olga Scheltema 
(Binnenlandse Zaken) kan er daarente
gen enig initiatief worden verwacht 
van de sollicitant: "Er zijn wel degelijk 
scholingsdagen; van het 
Opleidingscentrum bijvoorbeeld. 
Vanuit mijn functie spreek ik ook al
tijd met de D66-kandidaten die uit 
zo'n gesprek dan weer de nodige infor
matie halen. Maar ik verwacht ook een 
stuk zelfwerkzaamheid. Zo kan ieder
een zelf wel de notulen van raadsver
gaderingen doornemen." Scheltema 
noemt verder 'daadkracht' en 'warmte' 
als veelgevraagde eigenschappen. "Bij 
dat soort algemene punten blijft het 
want iedere gemeente is weer anders. 
Soms zoeken ze een kopie van de zo
juist vertrokken burgemeester, een vol
gende keer willen ze een compleet an
dere figuur." 

Examensituatie 
Een ogenschijnlijk probleem voor de 
sollicitant is dat hij of zij geen direct 
contact met leden van de vertrou
wenscommissie mag zoeken. Alsof je 
bij iemand gaat solliciteren wiens wen
sen je alleen via derden mag achterha
len. "De Commissaris wil in de hui
dige situatie niet het risico lopen dat 
de vertrouwenscommissie op de 
hoogte is van alle sollicitaties. Dat zou 
immers het risico van een bestuurlijke 
blunder inhouden, indien de vertrou
wenscommissie op grond van deze 
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'voorkennis' niet tevreden is over de 
selectie van de Commissaris", verklaart 
Tellier de gecompliceerde procedure. 
"Als je eenmaal voor een vertrouwens
commissie vcrschijnt moet je niet den
ken aan een examensituatic. De com
missieleden willen gewoon weten hoe 
je tegen bepaalde zaken aankijkt en 
een indruk krijgen van je persoon. Pas 
je in het geheel? Weet je op het juiste 
moment een grap te plaatsen? Dat zijn 
vragen die meespelen. Daarbij berei
den sommige commissies zich zeer 
grondig voor en laten anderen het 
weer van het gespreksverloop afhan
gen", vertelt Jager, die er aan toevoegt 
dat een sollicitant zich als zodanig al
tijd kenbaar moet maken aan de partij. 
"Het is naar buiten toe raar als hetrok
ken partijgenoten niet op de hoogte 
zijn. Ga je als kandidaat altijd eerst 
verstaan met Olga Schel tema", advi
seert Jager. 

Taxatiewerk 
0/aast eisen aan de persoon spelen po
litieke krachten een niet te onder
schatten rol. De vertrouwenscommis
sie moet als het even kan overeen
stemming hebben over de politieke 
kleur van de kandidaat, de 
Commissaris heeft een sturende in
vloed terwijl de minister uiteindelijk 
bepaalt of het allemaal wel past in het 
totaalbeeld. In dit circuit speelt 
Scheltema voor D66 een belangrijke 
rol. "Ik ben veel bezig met lobbywerk. 
Allerlei mensen spreken, in de achter
ban rondkijken, potentiële kandidaten 
verder helpen en attent maken op 
vacatures. Verder probeer ik ervoor te 
zorgen dat de goede figuren verspreid 
worden ingezet, wat veel taxatiewerk 
betekent. Maar alles blijft natuurlijk 
wel gebonden aan procedures." 

Lange adem 
D66 bezet als vierde partij van het 
land ruim twintig van de circa 630 
burgemeestersposten; zo'n drie pro
cent dus. Met een electorale achterban 
van een kleine vijftien procent is dat 
wel erg karig. "Dat heeft verschillende 
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oorzaken. D66 heeft in het verleden ups 
en downs gekend en zat aanvankelijk met 
een gebrek aan ervaren lokale bestuurders. 
Verder speelt aan de ene kant de macht 
van regeringscoalities een rol en is het aan 
de andere kant met de komst van de ver
trouwenscommissies voor iedere partij 
moeilijker claims te leggen. Tot slot heb je 
te maken met zelfselectie; potentiële kan
didaten bekijken welke kleur voor een be
paalde gemeente voor de hand ligt. Passen 
ze niet in dat plaatje dan proberen ze het 
niet eens", zegt Jager. 
Tellier ziet bovendien nog steeds vooroor
delen: "Helaas is het vaak zo dat VVD en 
CDA liever elkaar steunen dan een D66-
kandidaat. De mythe dat we geen bestuur
derscultuur hebben is daar debet aan, hoe
wel die -mede dankzij de huidige kabinets
leden- volstrekt achterhaald is. Het kost 
blijkbaar veel tijd en energie om het ver
trouwen te winnen van de traditionele 
partijen." Daar komt nog bij dat hier 

De procedure: 

sprake is van de bekende kip-ei situatie: 
wil je als burgemeester van een gemeente 
met 30.000 inwoners aangenomen wor
den dan is ervaring in een kleinere ge
meente veelal doorslaggevend. En daar zit
ten nou net de traditionele partijen stevig 
in het zadel. Voor D66 lijkt het daarom 
een kwestie van lange adem te worden. 

Symboolpolitiek 
Met de komst van een gekozen burge
meester zou de procedure een stuk helder
der worden. "Maar bij bestuurlijk 
Nederland verdient benoeming op dit mo
ment nog steeds de voorkeur. Men is bang 
voor een gepolitiseerde figuur en de daar
mee gepaard gaande cultuur. Je zou mis
schien meer 'vechtende' burgemeesters 
krijgen. Maar die moeten natuurlijk ook 
hun draagvlak zien te behouden. 
Bovendien vergeten de tegenstanders dat 
je een gekozen burgemeester bij de verkie
zingen naar huis kunt sturen; dat ligt nu 
wel anders", stelt Scheltema. Ze wijst er 
verder op dat in de ons omringende lan
den het verschijnsel van de gekozen bur
gemeester de normaalste zaak van de we
reld is. Burgemeester Jager is groot voor
stander van verkiezing, mits ook het 
gemeentewetsysteem wordt veranderd. 
"De burgemeester moet dan zijn eigen 're
gering' samen kunnen stellen en de ge
meenteraad zal de parlementsrol op zich 
dienen te nemen. Nu vormt de gemeente
raad via de wethouders tevens het bestuur. 
Als dat met een gekozen burgemeester zo 
zou blijven, dan denk ik dat je symbool
politiek bedrijft." 

Grondwetswijziging 
Het ziet er naar uit dat het gedachtengoed 
van D66 dit voorjaar opnieuw vruchten 
gaat afwerpen. Er ligt een voorstel van mi
nister Dijkstal waarin onder meer de be
noeming van de burgemeester niet langer 
een zaak van de Kroon is. "Het deconstitu
tionaliseren van de benoeming heet dat 
met moeilijke termen. Het is een belang
rijke stap op weg naar een gekozen burge
meester. De rol van de Commissaris wordt 
in het voorstel van Dijkstal teruggedron-

gen ten gunste van de vertrouwenscom
missie. Die gaat rechtstreeks aan de minis
ter adviseren, dus niet langer via de 
Commissaris. Bovendien krijgt de com
missie inzage in alle namen van de sollici
tanten en niet louter de selectie van de 
Commissaris", zegt Scheltema over de 
kern van het kabinetsvoorstel. 
Ze kan zich vinden in de strekking ervan: 
"Het is, gezien de grondwettelijke beper
kingen bij benoemingen, een redelijk 
voorstel. Een andere mogelijkheid is dat je 
de minister, behoudens uitzonderingsge
vallen, geen enkele marge geeft en de 
voordracht van de vertrouwenscommissie 
bindend maakt. Maar persoonlijk lijkt me 
het dan beter de burgemeester gewoon te 
laten kiezen door de burger." 
Als het voorstel van Dijkstal wordt aange
nomen is de buit overigens nog niet bin
nen. Invoering betekent immers een 
grondwetswijziging en daarvoor is na de 
eerstvolgende verkiezingen alsnog een 
tweederde meerderheid nodig. De poli
tieke toekomst van het item staatsrechte
lijke hervormingen is met andere woorden 
gewaarborgd. • 

Wie burgemeester wil worden, vindt eventuele vacatures in de Staatscourant. Een sollicitatiebrief gaat eerst naar de Commissaris van de 
Koningin van de betreffende provincie. Hij maakt een selectie en stuurt geschikt geachte kandidaten door naar de gemeentelijke vertrou
wenscommissie. Die neemt het sollicitatiegesprek af en adviseert de Commissaris. Is het advies unaniem dan zal de Commissaris het ad
vies richting de minister meestal steunen. De minister bepaalt uiteindelijk of de kandidaat door de Kroon benoemd wordt. 

De door minister Dijkstal aangekondigde veranderingen, bedoeld om de burgemeestersbenoemingen te democratiseren: 

- De vertrouwenscommissie krijgt informatie over alle kandidaten in plaats van de selectie van de Commissaris. 
- De vertrouwenscommissie adviseert de minister rechtstreeks in plaats van via de Commissaris 

' - De benoeming van een burgemeester is niet langer een zaak van de Kroon 
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Politiek Podium over mobiliteit 
'••\ 

i ' 

dinsdag 30 januari 1996 
20.00 - 22.00 uur 
Pulchri Studio, 
Lange Voorhout 15 
Den Haag 

d · Max de Bok 

Esther Teunissen, 
070-3566034 

Nederland staat stil waar het bewegen 
moet. Gerrit Jan Wolffensperger stelde 
het in zijn congresrede in november 
j.J. als volgt: "In Nederland hebhen 
nog nooit zoveel files gestaan als in de 
week dat de hegroting van Verkeer en 
Waterstaat werd behandeld. We zijn 
weliswaar voor een snelheidsbegrenzer 
maar je kan ook overdrijven!" Zowel 
de bereikbaarheid als de leefbaarheid 
in ons land wordt door de snel groei
ende personenmobiliteit aangetast. 

Colofon 

Om dit tegen te gaan moet de groei 
van de automobiliteit selectief worden 
afgeremd en dient het openhaar ver
voer een groter aandeel te verwerven 
in de totale mobiliteit. Het aandeel 
van het openbaar vervoer is echter de 
afgelopen decennia fors teruggelopen. 
Op dit Politiek Podium zal dan ook 
aan de orde komen het spanningsveld 
tussen de verantwoordelijkheid van de 
overheid met betrekking tot het mobi
liteitsbeleid, sociale functie en bescher
ming consument t.o.v. grotere effi
ciency door marktwerking. 

Gerrit-.Jan Wolffensperger, 
de fraktievoorzitter van de 
D66 Tweede-Kamerfractie, 
dhr Nouwen, directeur van de 
ANWB 
dhr Den Besten, voorzitter Raad 
van Bestuur van de NS. "'i1 

l>hr Den Re'>ten, morzitter Raad \'Oil Restuur \'lm dt' NS 

i'> een \WI de '>prcÁa'> up het Politek Podium 

De Democraat is een uitgave van de politieke partij Democraten 66 en 
verschijnt in principe acht keer per jaar. Een door het Hoofdbestuur be
noemde redactieraad is verantwoordelijk voor de uitgave. Deze raad 
wordt gevormd door: 

Landelijk Secretariaat D66 
Noordwal10- 2513 EA Den Haag 
Tel.: 070-3566066 (ma. 1/m vr. 9.00-17.00 uur) Fax: 070-3641917 
Bereikbaar vanaf Den Haag CS met tram 3, richting Loosduinen, halte 
NoordwaL Peter van den Besselaar, Heine Buis, Arthur van Buitenen, Fred 

Herrebout, Marjanne de Kwaasteniet, Eric van de Lisdonk, Jeroen 
Nugteren, Han Weber, Pierre Wimmers. 

Met dank aan: Sebastian Dingemans, Jikkie van der Giessen, Iris Koop
mans, Dirk Winkel. 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Bureauredactie: Mascha ten Bruggeneale 
Vormgeving: Anker x Strijbos, Utrecht 
Opmaak katern: Lieke Warburg 
Foto's: Dennis Sies, Rob Leenarts en ANP foto 
Druk: Brouwer Utrecht BV 

Visueel gehandicapten kunnen de Democraat ontvangen via de Nederland
se Luister en Braille Bibliotheek (070-3211211 ). 

Wilt u iemand lid maken van D66, stuur dan onderstaande bon in. U 
kunt uiteraard ook bellen. 

De Democraat wordt gedrukt op chloorvrij gebleekt papier. 

. i. i. 
i. 
i • . 
! • 
i • . 

066 spreekt mij aan! Eenduidig etiket . :: i. 
U wordt uitgenodigd te reageren op ~ ; 
de volgende stelling: i : 

Naam 

Adres 

Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

man/vrouw 

Om duidelijker bij de burgers over te 
komen, heeft D66 een eenduidig 
etiket nodig. 

Uw korte reactie -bestemd 
~: 

voor de rubriek 'De Voorzet' - I• 

Postcode/plaats 
~ : 

kunt u vóór maandag 5 febru- i: 

Telefoon 

Opsturen naar: Landelijk Secretariaat D66- Noordwal 10- 2513 EA- Den Haag 
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ari a.s. (het liefst op flop, 
WP51) sturen aan Landelijk 
Secretariaat D66, t.a.v. 
Democraat, Noordwal 10, 
2513 EA Den Haag. 

'• . 
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Europa 

Bert Bakker over 

armoede 
Steeds mee:r mensen hebben 
steeds meer moeite om rond 
te komen i I 
D66 in Amsterdam 
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- Komt naar het 

Congres Nieuwe Stijl 

op 30 en 31 maart. 

Zie pagina 3 en het 

katern 

- Politiek Podiu1n 

over medi.~che ethiek. 

Zie achterpagina 



Aardig 
Door Henk van der Linden 

Het is niet al te best gesteld met het 
aanzien van de politiek. Daarmee 
zeg ik niets nieuws, want dat is al ja
ren zo. je kunt op z'n best wat mee
warige blikken oogsten als mensen 
erachter komen dat je politiek actief 
bent. Vaker echter is de reactie 'Dat 
je daar zin in hebt, zeg. Kun jij je 
tijd niet beter gebruiken?' Positivo 
als ik ben, vind ik zo'n reactie altijd 
nog beter dan onverschilligheid. 
Mensen vinden blijkbaar nog iets 
van politiek en zo houd je er vaak 
ook nog een goed gesprek aan over. 

Opvallende uitkomst van die ge
sprekken is, dat je jezelf gerust als 
D66'er kunt presenteren. D66 wordt 
als 'aardig en beschaafd' omschre
ven. Dat heeft zijn voordelen. Zo 
rijd ik sedert de vorige raadsverkie
zingen met een D66-sticker naast 
mijn NL-plaatje. Collega's van an
dere partijen durven dat niet, bang 
als ze zijn dat zo'n stickertje agressie 
op zal roepen bij medeweggebrui
kers. Let er maar eens op: bijna elke 
auto is versierd met een of meer 
plakkers, maar die van een politieke 
partij zie je nooit. Op die auto van 
mij na, dus. Het ding zit er heel op
vallend op, maar tot nu toe heb ik 
er weinig last van gehad. Mijn auto 
is nog steeds niet bekrast en in de 
afgelopen jaren heeft pas één keer 
iemand met opgestoken middelvin
ger geprobeerd me luid toeterend de 
berm in te rijden. Afkloppen dus. 

Nee, het imago van de D66'er is dus 
zo slecht nog niet. jammer alleen, 
dat er na de constatering dat we zo 
aardig zijn, vaak meteen bij gezegd 
wordt: 'maar jullie vinden ook nooit 
ergens iets van. Geen wonder dat ie
dereen jullie zo aardig vindt.' Die 
mening wordt ongewild voortdu
rend door onszelf bevestigd, doordat 
we het zo graag hebben over onze 
'D66-stijl van besturen'. Dat is zo'n 
beetje het handelsmerk geworden. 
De D66-stijl van besturen is die van 
openheid, van open staan voor de 
meningen van anderen, van het 
probleemloos inruilen van de eigen 
mening als die van een ander beter 
is, van mensen gelegenheid geven 
om te zeggen wat ze willen zeggen, 
van niet-confronteren, van beslist 
maar vriendelijk zijn en zeker niet 
die van achterbakse spelletjes, of 
stiekem anderen onderuit halen. 
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Open en eerlijk, daar staan we voor. 

Daar is niks mis mee, maar intussen 
word ik er wel behoorlijk moe van 
om me steeds weer te moeten verde
digen tegen het alom heersende 
beeld van 'aardig, maar leeg'. 
Gelukkig signaleer ik af en toe ook 
wat opbeurends, zoals de uitslag van 
de Trendstudie over de beleidsop
vattingen van lokale politici in 
Binnenlands Bestuur van 15 decem
ber jl. In het kader van dat onder
zoek werden vele vragen over lokale 
politieke problemen aan raadsleden 
en wethouders gesteld. De uitkom
sten stemmen tot vreugde: de lokale 
politiek is veel politieker dan het be
stuurlijk imago doet vermoeden. En 
wat nóg leuker is: onze D66-raadsle
den en wethouders blijken zowaar 
duidelijk eigen meningen te heb
ben. Geen meningen die lijken op 
die van VVD of van PvdA, maar op
vattingen die daar ongeveer midden 
tussenin zitten. D66 als bruggen
bouwer dus, ook in de gemeentera
den. En dat is blijkbaar precies onze 
functie en dus ook wat ons verwe
ten wordt. 

Wat me wèl dwars zit, is de in mijn 
waarneming grote onverschilligheid 
of zelfs onwil van partijgenoten ten 
opzichte van de herdefiniëring van 
de eigen opvattingen. Of dûrven we 
ons aloude streven naar democrati
sering van de samenleving niet te
gen het licht te houden? Zijn we 
bang tot de conclusie te komen dat 
er helemaal geen verdergaande de
mocratisering mogelijk is? Zeker dan 
is herbezinning op de eigen doel
stellingen noodzakelijk. Opdat, hoe 
de uitkomsten daarvan ook mogen 
zijn, D66'ers voortaan met respect 
aardig gevonden zullen worden. • 

Elektriciën 
Op de omslag van het vorige nummer 
van de Democraat stond een intrige
rende kop: hoe word ik burgemees
ter? In Nederland inderdaad een inte
ressante vraag. De officiële lezing is 
dat de raad van een gemeente die 
een nieuwe burgemeester nodig heeft 
een profielschets opstelt voor deze 
'boven de partijen staande' bestuurs
functie. De sollicitanten worden ge
toetst aan die profielschets en 'de 
meest passende' krijgt de baan. Net 
als voor iedere baan. ledereen die 
wel eens gesolliciteerd heeft weet 
dat het zelden zo verloopt. Zo ook bij 
burgemeesters. Met name voor de 
verdeling van posten voor de grote 
steden speelt ook de politieke kleur 
van de kandidaat mee. En het aantal 
Kamerleden met die kleur op zoek 
naar een nieuwe uitdaging. 

Eenmaal behangen met de ambtske
ten komen onvermoede eigenschap
pen bij het voormalige Kamerlid naar 
boven. Was hij of zij in de Kamer al
tijd een braaf volger van de lijn van 
de fractievoorzitter, vanuit de veilige 
positie van bestuurder wordt forse 
kritiek geleverd op de eigen fractie. 
En meende zo iemand als Kamerlid 
wel eens een bescheiden vraagte
kentje te moeten zetten bij het beleid 
van de geachte minister, een vraag
tekentje dat schielijk werd wegge
gumd als de minister dreigde op de 
vraag te zullen ingaan, nu worden 
heroïsche figuren uit een ver verle
den erbij geroepen om de huidige 
fractie tot meer daadkracht aan te 
zetten. Zo ook Franssen, ooit de on
derwijsspecialist van de VVD-fractie 
en 1994 burgemeester van Zwolle. In 
een interview met NRC Handelsblad, 
in de krant van 23 januari, gaf hij en 
passant ook zijn mening over D66. 
Kok en Bolkestein hebben D66 niet 
nodig om bij elkaar te blijven. En 
Wijers kan, nu voor het eerst in de 
naoorlogse geschiedenis een minis
ter de zaak Fokker wel goed aan
pakt, na veel missers van VVD en 
CDA ministers, zo terecht bij de 
VVD. En passant blijkt Franssen nog 
een welgemeend advies aan de ei
gen partijleiding te hebben: het volk 
voelt zich veel meer aangesproken 
door Wiegel dan door Bolkestein. De 
elektricien van de familie Franssen 
heeft het zelf gezegd. 

Bedankt Franssen, dacht ik na het 
lezen van het interview. Jij maakt 
weer duidelijk waarom D66 nog even 
moet blijven bestaan - in ieder geval 
lang genoeg om de gekozen burge
meester in te voeren. 

Fred Herrebout 



Congres bol van politiek en 
discussie 
Eens in het jaar houdt 066 een speciaal congres dat 

twee dagen duurt: het Congres Nieuwe Stiji(CNS). 

'Nieuw' is natuurlijk relatief, want de Algemene 

Ledenvergadering (ALV) wordt in deze vorm nu voor 

de derde keer gehouden. 'Speciaal' is echter meer 

dan ooit van toepassing. 

Door Esther Teunissen en 
feroen Nugteren 

Op het eerstvolgende C:NS van 30 en 
31 maart a.s. in Noordwijkerhout (nabij 
Leiden) is er volop ruimte voor discus
sie en directe communicatie. En er zijn 
maar liefst drie interessante hoofdon
derwerpen: natuurontwikkeling en cul
tuurlandschappen; investeren in de 
toekomst (technologie); sociale zeker
heid. Zeker ook voor nieuwe leden, of 
voor leden die nog nooit een congres 
hebben bijgewoond, is !let CNS een uit
gelezen mogelijkheid de partij op uit
eenlopende manieren te leren kennen. 

Wie de agenda van het < :NS in het ka
tern van deze Democraat bekijkt, ziet 
dat het weekend een bonte mengeling 
is van plenaire bijeen k01mten over de 
hoofdonderwerpen; van toespraken 
van Hans van Mierlo, (;nrit Jan 
Wo!ffensperger en Wim Vrij hoef; van 
een interview met D6ti-lll'windslieden; 
van communicatiebijeenkomsten met 
Tweede-Kamerleden; van discussiebij
eenkomsten in kleinere groepen over 
politieke hangijzers; en;ovoort. De 
wandelgangen zijn ook L'L'n bekend en 
vast congres~Jnderdeel. I kze ontmoe
tingen - door journalisten wel eens 
omschreven als een 'reünie'- worden 
nog eens opgeluisterd door films zoals 

'Abel' en 'Speed' en zaterdagavond 
door een avondvullend informeel pro
gramma met een 'vernieuwende pre
sentatie met een serieuze ondertoon' 
door R. Paijens getiteld 
'Kanttekeningen bij technologische 
vernieuwing', cabaret, een band en een 
disco. Feest kortom. 

Interview met bewindslieden 
Het is na drie congressen een onder
deel geworden waar velen naar uitkij
ken: het interview met de bewindslie
den op het podium in de grote zaal. 
Ook dit keer wacht u, zondag aan het 
einde van de middag, een boeiend on
derhoud over een actueel onderwerp. 

Communicatiebijeenkomsten met D66-
fracties in Tweede Kamer en Eerste 
Kamer 
In aparte zaaltjes kunt u kennismaken 
en vragen stellen aan de D66-fractiele
den van de Tweede Kamer en de Eerste 
Kamer. De fractieleden hebben zich 
per beleidsterrein gegroepeerd. Is er 
een politiek item dat u al lange tijd 
dwars zat, heeft u kritische vragen over 
actuele politieke kwesties of wilt u ge
woon eens tekst en uitleg van de frac
tieleden, dan krijgt u daarvoor zondag
middag een uur lang de kans. 

Communicatiebijeenkomst met 
Eurofractie 
In november 1994 nam de ledenverga
dering een resolutie aan waarmee D66 
lid werd van de ELDR (European 
Liberal, Democrat and Reform parties). 
Een lange periode van discussie en zoe
ken naar mogelijkheden om een nieuw 
netwerk van gelijkgezinde partijen te 
vormen, werd daarmee afgesloten. Het 
bestaande samenwerkingsverband van 
Europese liberalen en democraten 
bleek de beste mogelijkheden te bie
den voor de vier Europarlementariërs 
van D66 om effectief politiek te bedrij
ven. In de resolutie werd verzocht de 
ervaringen regelmatig te evalueren, 
mede met het oog op de samenstelling 
van de ELDR. 
Over die ervaringen kunt met de D66-
Europarlementariërs en met vcrtegen
woordigers van het Engelse Liberal 
Democrats en Oostenrijkse Liberales 
Forum- gedeeltelijk in het Engels- in 
debat gaan tijdens deze communicatie
bijeenkomst. 

Investeren in de toekomst (technologie) 
Voor 'Investeren in de toekomst (tech
nologie)', één van de drie hoofdonder
werpen, is op het CNS de meeste tijd 
ingeruimd. Over het onderwerp wordt 
allereerst plenair (in de grote zaal) een 
inleiding gehouden. Later op de mid
dag gaan de congresgangers uiteen in 
kleinere groepen om over onderdelen 
van het onderwerp te discussiëren. 
Zondagmiddag worden aan de hand 
van de uitkomsten van de deelsessies 
conclusies getrokken over het onder
werp. Wilt u zich inhoudelijk op het 
onderwerp voorbereiden, leest u dan 
het artikel in het katern van Demo
craat 8 van 1995. 

Natuurontwikkeling en cultuurlandschappen 
In datzelfde katern vindt u ook een arti
kel over natuurontwikkeling en cultuur
landschappen. Dit onderwerp wordt za
terdagochtend (plenair) behandeld. 

Sociale zekerheid 
Op het CNS van februari 1995 is reeds 
uitgebreid gediscussieerd over het ba
sisinkomen. Op hoofdlijnen formu
leerden de D66'ers toen hun mening 
over dat onderwerp. Verdere uitwer
king zou volgen. In het katern van 
Democraat 8 van 1995 vond u dan ook 
een artikel over sociale zekerheid. Dit 
onderwerp staat op het aanstaande 
CNS op de zondagochtend centraal. 

Actuele politieke moties 
De actuele politieke moties worden zo
wel zaterdag als zondag behandeld. Ze 
kunnen tot vlak voor het congres wor
den ingediend. Hoort u bijvoorbeeld 
op de discussiebijeenkomsten op zater
dagmiddag iets waarover u een poli
tieke motie wilt indienen, dan kunt u 
dat zelfs tot zaterdagavond doen. Zie 
voor de procedure van het indienen 
pagina 6 van het katern in Democraat 
1 van dit jaar. 

Discussiebijeenkomsten over diverse 
onderwerpen 
Zowel zaterdag- als zondagmiddag 
wordt een groot aantal discussiebijeen
komsten over verschillende politieke 
onderwerpen gehouden, met 
Kamerleden, bewindslieden en uiter
aard betrokkenen van buiten de partij. 
Op de volgende pagina's vindt u een 
overzicht. 
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De AOW: het enige echte 
basisinkomen? 

Met o.a. Francine Giskes (Tweede-Kamerlid D66) en 
Roe/ fansweijer (Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid) 

Al sinds begin jaren tachtig probeert D66 de in
richting van ons toekomstig stelsel van oudedags
voorziening op de politieke agenda te krijgen. 
Inmiddels is de betaaibaarheid van de toekom
stige AOW breed bespreekbaar en is het door D66 
geïntroduceerde schommelfonds ter demping van 
toekomstige premiestijging door andere politieke 
partijen en organisaties overgenomen. D66 stelt 
zich op het standpunt dat een welvaartsvast ba
sispensioen moet worden nagestreefd en ziet di
verse mogelijkheden voor de toekomstige zeker
stelling van de AOW. 
De discussie gaat over de verschillende scenario's 
voor de financiële oudedagsvoorziening. 

Actuele politieke moties 

worden zowel zaterdag als 

zondag behandeld. 

Op het congres wordt voor kinderopvang gezorsd. Verder worden parallel 

wm het politiek-inhoudelijke sedeelte van het congres speelfilm.\ zoals 'Abel' 

en 'Speed' vertoond. 

Sociale samenhang en veiligheid 

4 

Order! order! Deze discussie bijeen
komst heeft de spannende opzet van 
een lagerhuisdebat. Twee tegen over el
kaar gezeten groepen attaqueren elkaar 
onder leiding van een 'ladyspeaker'. 
De toename van de criminaliteit stelt 
de samenleving voor nieuwe en gro
tere problemen. Een groeiend gevoel 
van onveiligheid doet afbreuk aan de 

DEMOCRAAT 

Flexibilisering van de arbeidsmarkt 
Met o.a. E.A.R.f. Looman (directeur so
ciale zaken Koninklijke Bijenkorf Beheer), 
F.C.A. van Haasteren (concerndirecteur 
sociale en algemene zaken Randstad 
Holding NV), Ladewijk de Waal (vice
voorzitter FNV) en Han Westerhof(vice
voorzitter organisatie D66). 

Zowel bij ondernemers als werknemers 
groeit de behoefte aan flexibilisering 
van de arbeidsmarkt. Bij werknemers 
wordt de behoefte gevoeld om in ver
schillende fasen van het leven de ar
beidsduur beter aan te passen aan de 
eigen omstandigheden. Hierbij kan ge
dacht worden aan zaken als deeltijd-

sociale samenhang en ondermijnt het 
vertrouwen in de overheid. Het bestrij
den van (gevoelens van) onveiligheid 
door middel van het strafrecht is ech
ter niet meer dan het sluitstuk van een 
brede maatschappelijke aanpak. 
Gestreefd moet worden naar preven
tieve criminaliteitsbestrijding door het 
creëren van sociale samenhang en vei-

VUT, pre-pensionering en flexibele 
pensionering, 'sabbaticalleave', bevor
deren van deeltijdwerk. Bij werkgevers 
bestaat de behoefte aan flexibel wer
ken om de drempels voor het in dienst 
nemen van personeel zo veel mogelijk 
te verlagen, bijvoorbeeld d.m.v. ver
soepeling van het ontslagrecht en het 
oprekken van de dagspiegeL 
Door het verschil in uitgangspunt zul
len de voorgestelde maatregelen door 
ondernemers en werknemers voor de 
flexibilisering van de arbeidsmarkt niet 
altijd overeenkomen. Hoe zouden de 
voorgestelde maatregelen op elkaar 
kunnen aansluiten? 

ligheid, niet alleen feitelijk, maar ook 
in de beleving van mensen. De HE
commissie Sociale Samenhang en 
Veiligheid is met deze probleemstel
ling aan de slag gegaan en zal een stuk 
schrijven, dat op het najaarscongres 
1996 behandeld zal worden. 
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Hoger Onderwijs 

-

Met o.a. Aad Nuis (D66-staatssecretaris 
hoger onderwijs) en Joke forritsma 
(Tweede-Kamerlid D66). 

Op het vorige congres is een resolutie 
over hoger onderwijs behandeld. 
Besloten werd nog meer aandacht te 
besteden aan hoger onderwijs om de 

Midden- en Kleinbedrijf 

Met o.a. Hans Wijers (D66-minister van 
Economische Zaken), Wim Vrij/we(! direc
teur Gelderse Ontwikkelings 
Maatschappij) en Roef Smit (VNO/NCW). 

De relatie tussen ondernemen en poli
tiek staat centraal op deze discussiebij
eenkomst. Welke belemmeringen lig
gen er nog steeds voor ondernemers in 
het midden- en kleinbedrijf? De hoe
veelheid ingewikkelde administratieve 
verplichtingen, belasting- en premie
heffing, medewerking aan overheids
maatregelen, rapportageplichten, enzo
voort, houden de kleine ondernemers 
van hun werk. 
Roei Smit, die onder meer 'Een ge
zonde afkeer van politiek' publiceerde, 
houdt een inleiding over de relatie tus
sen ondernemen en politiek. 
Vervolgens discussiëren onder anderen 
Hans Wijers en Wim Vrijhoef over dit 
onderwerp. 
De bedoeling is ook een MKB-kring 
(midden- en kleinbedrijf) van D66 op 
te richten. Uitgangspunt is dat belan
gen van het MKB binnen D66 effect ie
ver kunnen worden besproken dan via 
de logge koepelorganisaties. 

puntjes op de i te zetten. De HE
Commissie Hoger Onderwijs is dan 
ook bezig met de voorbereiding van 
een discussiestuk dat in congresboek A 
zal komen te staan. De notitie zal een 
aantal concrete voorstellen bevatten 
op het gebied van selectie, cursusduur, 
bestuursstructuur, de verhouding we-

Workshop 'Wegwijs in 066' 

Met o.a. Ste(anie van Vliet (Tweede
Kamerlid D66) en Pieter Fokkink (be
stuurslid van het Wetenschappelijk 
Bureau en docent politieke filosofie en 
ethiek, universiteit Twente) 

Sinds jaar en dag organiseert het 
Opleidingscentrum succesvolle bijeen
komsten voor leden die zich verder 
willen verdiepen en actief willen wor
den in de partij. Deze workshop is 
hiervan een compacte afspiegeling. 
Aan de orde komen onder meer de 
volgende vragen. Wat zijn de belang
rijkste doelen waar D66 zich op richt? 
Wat wordt er nu bedoeld met die voor 
D66 zo kenmerkende houding en stijl 

tenschappelijk en hoger beroepsonder
wijs, leer- en werktrajecten en kwali
teitszorg. Tijdens de discussiebijeen
komst zal een Actuele Politieke Motie 
worden voorbereid, die later op het 
congres behandeld wordt. De uitkomst 
hiervan kan dan nog worden meegege
ven aan de Tweede-Kamerfractie. 

van politiek bedrijven? In deze works
hop wordt nadrukkelijk bij deze- voor 
D66 zo belangrijke- vragen stilgestaan 
(en antwoorden geformuleerd). 
Daarnaast zal uitvoerig gesproken wor
den over een actieve invulling van het 
lidmaatschap. Daarbij komen onder
meer aan de orde de organisatie-struc
tuur van de D66 èn de wijze en ni
veaus waarop je een meer politieke in
vulling kunt geven aan het 
lidmaatschap. 
Twee ervaren D66-ers, Stefanie van 
Vliet en Pieter Fokkink, zullen deze 
workshop leiden. Deelnemers ontvan
gen van het Opleidingscentrum de 
brochure 'Maak kennis met D66'. 

Het sociale gezicht van gemeenten 

Met o.a. Bert Bakker (Tweede-Kamerlid D66) 

In de armoedenota beschrijft Ad Melkert, minister van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid, diverse maatregelen ter bestrijding van de armoede in 
Nederland. De minister stelt maatregelen voor om de participatie op de arbeids
markt te bevorderen, een evenwichtige inkomensverdeling te bewerkstelligen, te 
voorkomen dat mensen hoge schulden opbouwen en te bevorderen dat mensen 
gebruik maken van inkomens-ondersteunende voorzieningen. Een deel van de 
verantwoordelijkheid hiervoor ligt bij de gemeenten. Instrumenten voor ge
meenten zijn onder meer de algemene bijstandswet en (daarin) de bijzondere 
bijstand. 
Hoe ga je als D66-bestuurder in een gemeente hiermee om? Hoe ga je om met de 
spanning tussen maatwerk en rechtsongelijkheid? Wat voor beleidsregels stel je 
op voor het ambtelijk apparaat? 

De /Jewind~lieden Ham ~Vija~, jucoh Kohnstmnm, Wirmie Sorgdruger en 

A ad Nuis op een vorige lt:demngadering. Op dit congres heeft in de grote 

Llwl wederom een intcn'iew met D66-hewindslieden plaats. 

-
Duurzaamheid in ontwikkeling en participatie 

De economische ontwikkeling en de 
wijze waarop natuurlijke hulpbronnen 
worden benut en verbruikt is dyna
misch. De dynamiek wordt getemperd 
door maatschappelijke afspraken die in 
vele soorten regelingen worden vastge
legd. Het gaat om sociaal-economi
sche, fiscale, milieu- en volksgezond-

heidsmaatregelen. Regels alleen zijn 
onvoldoende. De wijze waarop deze 
worden opgevolgd bepaalt het daad
werkelijk effect; dus een combinatie 
van regels en draagvlak. 
Hoe kunnen wij de noodzakelijke eco
nomische structuurwijzigingen tot 
stand brengen, zonder de daadwerke-

lijke medewerking van maatschappe
lijke groeperingen en individuele bur
gers te verspelen? Hoe kunnen wij 
duurzame ontwikkeling en participatie 
van burgers laten samengaan? De dis
cussie heeft plaats aan de hand van 
een drietal voorbeelden: mestbeleid, 
drinkwatergebruik en energiegebruik. 
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Belastingen op milieukosten 
Met o.a. D66-leden uit Europees Parlcment 

We denken vaak dat op milieuterrein al veel bereikt is, zeker 
in Europees verband. Toch zullen we onder ogen moeten 
zien dat op vele gebieden de milieubelasting alleen maar 
toeneemt en dat van duurzame ontwikkeling in Europa nog 
geen sprake is. 
Hoewel we beschikken over goede wetenschappelijke gege
vens en analyses die de band tussen milieu en economie ver
klaren, gaat het er nu om duurzame ontwikkeling als be
leidsconcept in daden om te zetten. Om tot deze daden te 
komen, is het in de eerste plaats noodzakelijk de kosten van 
onze consumptie- en produktiepatronen inzichtelijk te ma
ken. 
Tijdens de bijeenkomst op het voorjaarscongres zouden de 
leden van D66 in het Europees Parlement graag concrete 
voorstellen bediscussiëren die onder meer leiden tot een 
reële weergave van onze nationale welvaart in de berekening 
van het Bruto Nationaal Produkt (BNP). Op nationaal en 
Europees niveau zal rekening moeten worden gehouden met 
de lasten op het milieu en natuurlijke hulpbronnen. 
Het doel is de belasting op arbeid te verlagen en de milieu
kosten in onze samenleving inzichtelijk te maken. Het zijn 
aanzetten tot een milieubeleid gericht op duurzame ontwik
keling in de 21-ste eeuw. Uiteindelijk zal de milieuwal het 
schip keren. In deze bijeenkomst hopen we een aantal voor
stellen uit te werken waarmee D66 aan het roer staat. 

Genderklinieken en medische ethiek 

Workshop 'Macht en politiek' 
Met o.a. Winnie Sorgdrager (D66-minister van Justitie), Dennis Hcsseling 
(voorzitter van de Jonge Democraten), Eddy Schuyer (D66-fractievoorzitter 
Eerste Kamer) en Hanneke Blom (D66-wethouder Lelystad). 

Het vermogen om je zin te krijgen, ook als anderen dat niet willen: 
dat is macht. Macht die je nodig hebt in de strijd om de inrichting 
van de samenleving. Daarbij gaat het om zowel de formele structuur 
van de democratische rechtsstaat, als om de materiële inhoud daar
van. 
D66 heeft het zichzelf moeilijk gemaakt als het gaat om machtsuitoe
fening. In onze verkiezingsprogramma's staat bijvoorbeeld dat de kie
zer zijn stem aan de politicus 'leent'. Wat kan een minister, staatsse
cretaris of wethouder bereiken als hij/zij de fel bevochten machtsposi
tie onmiddellijk met de burgers gaat delen? Hoe helder kun je zijn als 
je verantwoording over het beleid van het Kabinet of van het college 
van B&W aflegt? Welke afweging maakt de volksvertegenwoordiger 
als het gaat om het 'dekken' van de dagelijks bestuurders? 
Ter voorbereiding op deze workshop heeft het Opleidingscentrum een 
discussiegroep ingesteld die in enkele bijeenkomsten dieper is inge
gaan op dit onderwerp. 
Dennis Hesseling gaat in debat met Eddy Schuyer. De voorzitter van 
deze workshop, Hanneke Blom, zal er op toezien dat de zaal zeer di
rect bij dit debat wordt betrokken. Het Opleidingscentrum heeft daar
toe een leerzame verrassing in petto. 
Winnie Sorgdrager houdt over het onderwerp een eigen gesproken co
lumn. 

Met o.a. Els Horst (D66-minister Volksgezondheid) en Roger van Boxtel (D66-woordvoerder Gezondsheidszorg in de Tweede-Kamerfractie). 

De genderkliniek (geslachtskeuze kliniek) is de afgelopen tijd regelmatig in de publiciteit geweest. De wens invloed uit te oefenen op 
de sekse van het nageslacht is zo oud als de mensheid. Nieuw zijn echter de mogelijkheden om die wens te realiseren. 
De meningen over de geslachtskeuze lopen nogal uiteen. Tegenstanders brengen in dat de handeling seksistisch of anderszins moreel 
verwerpelijk zou zijn. Wie geslachtskeuze aanvaardt zou geen verweer meer hebhen tegen selectie van kinderen op allerlei andere ge
wenste eigenschappen of kenmerken. 
Anderen zeggen dat bij geslachtskeuze (om niet-medische redenen) de overheid de vrijheid van ouders in beginsel dient te respecte
ren en daarvan slechts mag afwijken om te voorkomen dat de belangen van anderen worden geschaad. Daarom staat de volgende 
vraag centraal tijdens deze discussiebijeenkomst: mogen ouders gebruik maken van de mogelijkheid het geslacht van hun nog niet 
geboren of zelfs maar verwekte kinderen te bepalen? En welke consequenties heeft dat? 
Els Borst en Roger van Boxtel debatteren met deskundigen en belangstellenden vanuit hun verschillende verantwoordelijkheden 
over dit veelbesproken thema. • 

Houdt het Groene Hart open 
Het Groene Hart: sommigen vinden het maar een saaie en onaantrekkelijke vlakte, die het beste kan worden volgebouwd met een tuinstad om 

in de woningbehoefte van de Randstad te voorzien. Voor anderen is het juist een verademing in een overvolle Randstad. Hoe groot is de recre

atieve waarde van het Groene Hart en zal het lukken om de Hoge Snelheid Lijn -symbool van de dreigende aantasting- buiten het Groene hart 

te houden. 

Door Fred Herrebout 

Een zonnige zondagmiddag, ergens in de 
jaren zeventig. Een jong gezin fletst over 
een smal landweggetje in de buurt van 
Gouda. Ze genieten van de zon en van het 
met wilgen omzoomde weggetje, de kinde
ren in de zitjes achterop de flets. In de 
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verte zijn de kerktorens te zien van nabu
rige dorpjes, rechts de witte zeilen van de 
boten op de Reeuwijkse Plassen. 
Ruim 20 jaar later is het weggetje nauwe
lijks terug te vinden. Het zicht op de kerk
torens is verdwenen achter de gevels van 
eindeloze blokken rijtjeshuizen. De wilgen 
staan er nog, hoofdzakelijk ten gerieve van 

de vele honden die hier worden uitgelaten. 
En op de achtergrond klinkt het voortdu
rende gedreun van het verkeer op de in
middels twee keer zo brede Al2. Blijft er 
nog wel wat over van het Groene Hart? 

Minister de Boer heeft onlangs met be
stuurders en bewoners over de toe-



In hoeverre is het c;mme fitlil eigenlijk in •;taat ('('// /('( /t'ti/hTl' timetic te VCfl'llllen? 

komst van het gebied gepraat. Op basis 
van die gesprekken heeft De Boer gekozen 
voor een zowel agrarische als recreatieve 
bestemming. Een compromis dat tege
moet komt aan de belangen van een aan
tal sterk agrarisch georiënteerde dorpen in 
het gebied en aan de wens van de lll'WO
ners van het Groene Hart en de Randstad, 
die de groene omgeving graag gehand
haafd willen zien. 
In hoeverre is het Groene Hart eigenlijk in 
staat om een recreatieve functie te vervul
len? D66-statenlid in de provincie lilrecht 
Popke Wagenaar weet dat veel mensen de 
recreatieve waarde beperkt vinden. Zelf 
vindt hij het gebied schitterend:"lk hou 
van ruimte, van een weids uitzicht. I )at 
komt misschien doordat ik ben opge
groeid in Friesland. Maar ik kan me voor
stellen dat anderen het gebied niet zo aan
trekkelijk vinden. Daarom is het goed dat 
er plannen gemaakt worden om de moge
lijkheden voor recreatie van daarvoor ge
schikte delen in het gebied te vergroten." 
Ook Machteld Versnel, Kamerlid voor 
D66, vindt dat het Groene Hart open 
moet blijven: "Een recent uitgebracht rap
port van de ANWB en het 
Wereldnatuurfonds wijst op het belang 
van recreatiemogelijkheden in de huurt 
van de Randstad om zo de groei van het 
autoverkeer te beperken." Versnel vindt 
wel dat het gebied nu slecht toegankelijk 
is voor recreanten. "Behalve als er ij\ ligt, 
zoals in de afgelopen weken." Overigens 
moeten er moeilijk toegankelijke gehiL•den 
blijven waar de natuur zo min mogl'iijk 
wordt gestoord. 

Woningbouw 
Over de bouw van woningen in het 
Groene Hart is veel discussie. Volgens 
sommigen kan het woonideaal van de 
Nederlander ('rijtjeshuis met tuin') alleen 
worden gerealiseerd door te bouwen in 
het Groene Hart; de grond in de grote ste
den is hiervoor te duur. Maar de economi
sche structuur van die grote steden is ge
baat bij een evenwichtig samengestelde 
bevolking. Anderzijds vinden de gemeen
tes in het Groene Hart het geen prettig 
vooruitzicht niet meer te mogen groeien. 
Het Rijk heeft in een structuurplan vastge
legd waar wel en niet mag worden ge
bouwd. Dat plan geeft aan waar in het 
Groene Hart mag worden gebouwd. De in
vulling wordt overgelaten aan de lagere 
overheden. Die zijn het niet altijd eens 
met het structuurplan: de provincie 
Utrecht heeft een hooglopend conflict 
met het ministerie van VROM over de 
bouw van 2500 woningen. Wagenaar:"Wij 
zijn absoluut tegen dat bouwplan. En 
daarom zijn we blij dat minister de Boer 
vast houdt aan het structuurplan. 
Overigens heeft Utrecht in totaal 80.000 
woningen gepland, dus voor die 2500 is 
best elders een oplossing te vinden." 
Overigens vindt Wagenaar het zinvol om, 
voor de heimachines de weilanden inrol
len, na te gaan hoe groot de behoefte aan 
woningen eigenlijk is. De onderzoeken 
spreken elkaar op dit punt nogal eens te
gen. 

De Hoge Snelheid Lijn 
Niet alleen huizen dreigen het karakter 
van het Groene Hart aan te tasten: ook de 

kabinetsplannen voor de HSL tasten het 
Groene Hart aan . Daarom is 066-lid en 
ambtenaar op het ministerie van 
Onderwijs, Willem Bos, gekomen met een 
eigen variant voor het traject van de HSL. 
Het aantrekkelijke van zijn variant is dat 
het traject grotendeels langs de bestaande 
autowegen A4 en Al3 komt te liggen en 
het Groene Hart dus niet doorsnijdt. 
Machteld Versnel over het plan van Bos, 
ambtelijk bekend als de WBl-variant:"De 
meeste betrokken partijen zijn enthou
siast, zo bleek op een onlangs door de 
werkgroep ruimtelijke ordening van D66 
georganiseerd symposium. Natuurlijk 
heeft iedere variant een aantal minpun
ten. Bij de WEl-variant is dat onder meer 
de sloop van huizen in Leiderdorp en de 
reistijd is twee minuten langer dan in de 
kabinetsplannen." 
Enthousiasme alleen is natuurlijk niet vol
doende. Hoe groot schat Versnel de kans 
dat het kabinet inderdaad de WB 1 kiest? 
"Dat hangt mede af van de uitkomst van 
het onderzoek dat de TU Delft houdt naar 
de mogelijkheid om de trein over de oude 
lijn te laten rijden. Valt dat onderzoek ne
gatief uit, dan verwacht ik dat de WBl een 
goede kans maakt ten opzichte van de va
riant waarbij de lijn ten oosten van 
Zoetermeer komt te liggen en dwars door 
het Groene Hart snijdt. Maar de Staten 
van Zuid Holland , uitgezonderd de D66-
fractie, heeft voorkeur voor de variant van 
het kabinet." • 

Met dank aan dhr Schalkwijk van de 
werkgroep ruimtelijke ordening 

DEMOCRAAT 7 
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§ Mensen, meningen en macht 
'W Politiek gaat in belangrijke mate over mensen, meningen en macht. D66 houdt zich bezig met mensen, meningen en macht omdat 

die de samenleving vormgeven. D66 houdt zich ook bezig met de samenleving omdat die uiteraard in wisselwerking de mensen en 

de meningen en de macht vormt. Die wederzijdse beïnvloeding leidt tot een voortdurend wisselende rol voor politieke partijen: een 

afwisselend sturende en volgende rol. 

Door Fred Eisner 

Elke partij maakt daarbij zijn eigen af
wegingen en keuzes. Zo zag D66 als 
een van de eerste politieke partijen in 
Nederland het belang van de individu
alisering in. Onder andere vanwege de 

senrechten). Er komt meer belangstel
ling en waardering voor (de positieve 
kanten van) het traditionele gezin, 
voor een begrijpbare samenhang in en 
duurzaamheid van onze omgeving en 
onze samenleving. 

(On)veiligheid hangt met veel tactoren samen, zoals mate van welvaart, mate van werkloosheid, criminaliteit, dmgsproblemen, woonomge

ving en sociale samenhans. 
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grote emancipatoire effecten van die 
individualisering vonden wij dat de 
overheid daar op sommige terreinen 
op in zou moeten spelen en er op an
dere terreinen in ieder geval rekening 
mee moest houden (ook met de moge
lijke negatieve gevolgen!). Wij bepleit
ten een afgewogen mix van volgen en 
sturen, zou je kunnen zeggen. Andere 
partijen probeerden die maatschappe
lijke ontwikkeling (soms zelfs vrij dog
matisch) tegen te houden. 

Er zijn op dit moment weer andere, 
soms opvolgende, trends waar te ne
men. De individualisering zet op som
mige terreinen nog door (de calcule
rende burger), maar de betrokkenheid 
bij diverse maatschappelijke issues 
neemt ook toe (milieu, natuur, men-

DEMOCRAAT 

Deze golfbewegingen, veelal logische 
en noodzakelijke correcties van op 
lange termijn dominante ontwikkelin
gen, vragen ook om die afwisselend 
sturende en volgende rol van bestuur
ders. Delaatste jaren stonden, en staan 
nog steeds, in het teken van verzakelij
king van de samenleving, van rationa
lisering van beleid, van individualise
ring, economisering, vermarktelijking 
(dat woord is net zo lelijk als helaas 
sommige van zijn effecten). De logi
sche en noodzakelijke, te voorziene, 
en soms al een beetje te signaleren, 
correcties liggen op het gebied van 
normen en waarden, van sociale sa
menhang, van bestrijding van nega
tieve gevolgen (voor individu en mi
lieu). 

Die te voorziene en/ of wenselijke ont
wikkelingen geven ook richting aan 
enkele taken van het Hoofdbestuur, 
zoals het opstellen en onderhouden 
van een themaplanning. In een eerder 
nummer van De Democraat is daar al 
melding van gemaakt. Die (na diverse 
rondjes binnen de partij tot stand ge
komen) themaplanning stuurt of geeft 
onderlinge samenhang aan diverse ac
tiviteiten binnen D66, zoals de 
agenda's van Adviesraad, 
Wetenschappelijk Bureau, 
Hoofdbestuur, Congressen, Politieke 
Podia, etc. 

Zo staat het najaarscongres van dit 
jaar in het teken van sociale samen
hang en veiligheid. Veiligheid, of een 
(gevoeld) gebrek daaraan, is een be
langrijke factor voor ons welzijn. 
(On)veiligheid hangt met veel facto
ren samen, zoals mate van welvaart, 
mate van werkloosheid, criminaliteit, 
drugsproblemen, woonomgeving, so
ciale samenhang (op straat-, buurt-, 
stadsniveau en zo verder). En hierbij 
gaat het niet om "meer blauw op 
straat", maar om veel meer zaken dan 
alleen criminaliteitsbestrijding. Het 
onderwerp, in het licht van de eerder 
gesignaleerde trends en de nodige/ko
mende verschuivingen, is belangrijk 
genoeg voor een bredere aanpak, een 
uitgebreide voorbereiding, en vooral 
ook een positieve benadering. Vandaar 
ook dat op het voorjaarscongres (een 
Congres Nieuwe Stijl) ruimte wordt in
geruimd voor een voorbereidend debat 
over het onderwerp sociale samen
hang en veiligheid (mogelijk een de
bat in Lagerhuisstijl). Een HB-commis
sie is belast met de voorbereiding van 
een en ander. Uw ideeën zijn ook zeer 
welkom, neemt u s.v.p. contact op 
met Tanja Brok op het Landelijk 
Secretariaat, 070-3566028. • 

De auteur is Secretaris Politiek. 



i KATERN 
INHOUD 
pag. 02 ALV 62: congresinformatie 
pag. 03 ALV 62: congresagenda 
pag. 05 Wetenschappelijk Bureau 
pag. 06 Opleidingscentrum 

pag. 08 Bestuurdersvereniging 
pag. 09 Algemene bestelbon 
pag. 11 aanmeldingsformulier ALV 62 

i PARTIJ AGENDA 

9 mrt Democratisch Open Tennistoernooi. 
Wethouders, Statenleden, kamerleden, staats
secretarissen en "gewone" leden strijden om 
de D66-wisselbeker. Aanmelden bij Heine 
Buis, 070 - 318 2624 

16 mrt Themadag Highway 66 (OC, pag. 6) 
Opleiding gemeentefinanciën en de 
voorjaarsnota (OC, pag. 7) 
Bijeenkomst openbaar bestuur (SWB, pag. 5) 

23 mrt Training conflicthantering (OC, pag. 7) 
Follow-up training speech en presentatie (OC, 
pag. 7) 
Thema-middag Europa voor D66 bestuurders. 
In samenwerking met het Opleidingscentrum 
en de Eurofractie. (BV, pag. 8) 

30 mrt Introductietraining speech en presentatie (OC, 
pag. 7) 

30/31 Algemene ledenvergadering 62 (pag. 3 en 4) 

13 april Studiemiddag waterschap (OC, pag. 7) 

16 april Thema-avond lokaal drugsbeleid (BV, pag. 8) 

20 april Studiemiddag zorg en welzijn (OC, pag. 7) 
Kennismakingsdag met D66 (OC, pag. 7) 

27 april Themadag natuur en landschap (OC, pag. 6) 

11 mei Conferentie over de toekomst van de 
gezondheidszorg (SWB, pag. 5) 
Themadag werk en werkgelegenheid (OC, 
pag. 6) 
Bijeenkomst D66-raadsleden en -wethouders 
G15-gemeenten (BV) 

15 juni Algemene ledenvergadering 
Bestuurdersvereniging 

5 okt Bestuurderscongres 

30 nov Congres (ALV 63), Breda 

22/23 mrt '97 4e Congres Nieuwe Stijl (ALV 64) 

28/29 nov. '97 Congres (ALV 65) 

* BV = Bestuurdersvereniging, 
OC = Opleidingscentrum, 
SWB =Stichting Wetenschappelijk Bureau. 

De aangegeven pagina verwijst naar de pagina in dit 
Katern waar u meer informatie over deze bijeenkomst 
kunt vinden. 

U KUNT ZICH NOG AANMELDEN VOOR HET 

3e CONGRES NIEUWE STIJL 

EEN CONGRES VOL POLITIEKE DISCUSSIE 

MAAK HIERVOOR GEBRUIK VAN DE BON 

OP PAGINA 11 EN 12 VAN DIT KATERN 

I 

I 
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ALV 62: CONGRESINFORMATIE 

WAAR EN WANNEER? 
In het voorjaar van 1996, op zaterdag 30 en zondag 31 
maart, zal alweer het derde Congres Nieuwe Stijl (CNS 
111) plaatsvinden. 
Misschien staat het vorige Congres Nieuwe Stijl, dat op 
4 en 5 maart in Papendal werd gehouden, nog vers in 
uw geheugen. Dan weet u dus dat dit een congres 
gaat worden dat u zeker niet mag missen. Maar ook 
als u nog nooit een Congres Nieuwe Stijl heeft 
bijgewoond, dit wordt een topperi KOMEN DUS. 
Het congres wordt gehouden in Congres Centrum 
Leeuwenhorst, Langelaan 3 te Noordwijkerhout, 
telefoon: 0252-378423. U kunt zich d.m.v. de bon op 
pagina 11 en 12 van dit Katern opgeven. 

WAAR GAAT HET OVER? 
CNS 111 kent drie hoofdonderwerpen. De meeste tijd is 
ingeruimd voor "Investeren in de toekomst 
(Technologie)". Dit onderwerp zal in eerste instantie 
plenair behandeld worden. Daarna gaat het congres 
uiteen in deelsessies. Voor de verschillende 
onderwerpen van de deelsessies verwijs ik u naar 
pagina 2 van dit Katern. 
In deze deelsessies worden onderdelen van het 
onderwerp besproken en de plenaire besluitvorming 
voorbereid. Zondag neemt het congres plenair de 
definitieve besluiten over dit onderwerp. 
De twee andere hoofdonderwerpen van het Congres 
Nieuwe Stijl zijn "Natuurontwikkeling en 
Cultuurlandschappen" en "Sociale Zekerheid" . 

Een Congres Nieuwe Stijl betekent echter meer dan 
besluitvormende discussie: het congres biedt u een 
twaaftal discussiebijeenkomsten waaruit u een keuze 
kunt maken. Tijdens deze discussiebijeenkomsten, die 
gaan over actuele onderwerpen, kan de zaal in 
discussie gaan met politici en experts. Een levendig 
debat staat hierbij centraal. 

Voor de complete agenda van ALV 62 verwijs ik u naar 
pagina 2 en 3 van dit Katern en de redaktionele 
pagina's van deze Democraat; de teksten en 
congresresoluties over "Investeren in de toekomst 
(Technologie)", "Natuurontwikkeling en 
Cultuurlandschappen" en "Sociale Zekerheid" vindt u in 
het Katern van Democraatnummer 8 van 1995. Ook 
een korte beschrijving van de discussiebijeenkomsten 
vindt u in dat Katern. 

NOG NOOIT EEN CONGRES 
MEEGEMAAKT? 
Het wordt hoog tijd daar iets aan te doen! 
Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog nooit 
op een congres van D66 zijn geweest, ligt er bij de 
info-balie een folder klaar die u alles vertelt over het 
reilen en zeilen op een Congres Nieuwe Stijl. 
Daarnaast wordt er door het Opleidingscentrum van 
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D66 op zaterdag 30 maart van 13.00 tot 14.00 uur een 
workshop georganiseerd speciaal voor nieuwe leden. 

KINDEROPVANG! 
Ook tijdens een Congres Nieuwe Stijl zorgt D66 ervoor 
dat u ongestoord van alles kunt genieten; gedurende 
het dagprogramma op zaterdag en zondag is er 
kinderopvang beschikbaar. De crèche is voorzien van 
eenvoudige speeltjes voor de kinderen en wordt 
begeleid door vrijwilligers. De ouders dienen zelf voor 
eten en drinken voor de kinderen zorgen. 
Mocht u van plan zijn gebruik te maken van de 
kinderopvang, dan kan dit telefonisch: 070-356 6066. 

PRETTIGE AVOND 
Naast het formele programma biedt het Congres 
Nieuwe Stijl 's avonds de mogelijkheid om met elkaar 
na te praten of onder het genot van een drankje te 
genieten van wat het congres aan entertainment te 
bieden heeft. Op de redaktionele pagina's van deze 
Democraat kunt u hier meer over lezen. 

OVERNACHTEN 
Na deze gezellige avond kunt u overnachten in 
Congres Centrum Leeuwenhorst Hiervoor zijn 
hotelkamers in verschillende prijsklassen beschikbaar. 
U kunt een kamer reserveren door het registratie
formulier op pagina 11 en 12 van dit katern in te vullen. 
Ook kunt u zich via dit formulier opgeven voor het 
diner van zaterdagavond. 
Het Hoofdbestuur heeft ervoor zorg gedragen dat een 
verblijf van twee dagen inclusief entree, diner en 
overnachting u niet meer dan f 100,- hoeft te kosten. 

ONTSPANNING 
Congrescentrum Leeuwenhorst is een optimale 
accomodatie om te congresseren. Naast mooie 
vergaderzalen biedt het de mogelijkheid om inspannen 
en ontspannen te combineren: restaurants, bars, 
tennis- en squashbanen, zwembad en fitnessruimte 
zijn aanwezig. Leeuwenhorst ligt naast een 
prachtig natuurgebied en het strand, goed voor een 
fietstocht of wandeling. Fietsen kunnen bij het 
congrescentrum gehuurd worden. 
Maar ook D66 heeft voor ontspanning gezorgd tijdens 
het congres. Op beide dagen zullen er enkele 
speelfilms vertoond worden. U kunt hierbij o.a. kiezen 
uit een film met Monique v.d. Ven en de films Abel en 
Speed. Daarnaast zullen er ook "historische" D66-
momenten te zien zijn. Leuk dus voor wie even wat 
anders wil! 

STEMRECHT 
Denkt u eraan dat u alleen stemgerechtigd bent tijdens 
het congres wanneer u aan uw contributieverplich-
tingen hebt voldaan. Maak dus, als u dit nog niet hebt 
gedaan, zo spoedig mogelijk uw contributie voor 1996 over. 

Katern Democraat 2, 1996 



ALV 62: CONGRESAGENDA 
ZATERDAG 30 maart 1996 (Leeuwenhorst, Noordwijkerhout) 

10.00 - 10.15 opening door de partijvoorzitter 
introductie congresleiding 
benoeming notulen- en stemcommissie 

1 0.15 opening stembussen 

10.15- 11.15 PRESENTATIE KANDIDATEN BESTUREN 
EN COMMISSIES 

STATUTEN EN HUISHOUDELIJK REGLEMENT 
wijzigingsvoorstellen 
FINANCIËN 
* contributieregeling 1997 
* wijziging afdelings- en regiobijdrageregeling 1996 
* afdelings- en regio-bijdrageregeling 1997 

11.15- 12.00 NATUURONTWIKKELING EN 
GUL TUURLANDSCHAPPEN, plenair 

12.00 - 12.30 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 
inleiding plenair 

12.30- 13.00 pauze 

13.00- 14.00 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN 
7 bijeenkomsten parallel 
* flexibilisering van de arbeidsmarkt 
* midden en kleinbedrijf 
* duurzaamheid in ontwikkeling en participatie 
* industrie-politiek 
* integratie van milieu op Europees niveau door financiële prikkels 
* maak kennis met D66 
* hoger onderwijs 

14.10- 16.00 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 
4 parallelle deelsessies 
* economische clusters en dynamiek 
* ruimtelijke ordening en wonen 
* verkeer en vervoer 
* informatietechnologie 

16.10- 16.55 TOESPRAAK GERRIT JAN WOLFFENSPERGER 
FRACTIEVOORZITTER TWEEDE KAMER, plenair 

16.55- 17.40 ACTUELE POLITIEKE MOTIES I 

vanaf 18.15 

vanaf 20.00 

schorsing 

diner 

AVONDPROGRAMMA met onder meer: 

"Kanttekeningen bij Technologische vernieuwing" 
door R. Paijens 

cabaret, feest en disco 

Katern Democraat 2, 1996 

I 
vindplaats stukken: 

congresboek A 

Dem. 95/8 pag. 6 

Dem. 96/1 pag 4/5 
Dem. 95/8 pag. 7 
Dem. 95/8 pag. 6 
Dem. 95/8 pag 6 

Dem. 95/8 pag. 11 

Dem. 95/8 pag. 25 

Dem. 95/8 pag. 4/5 

Dem. 95/8 pag. 25 

congresboek B 
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I ALV 62: CONGRESAGENDA (vervolg) 
ZONDAG 31 maart 1996 

09.30 - 09.40 heropening congres door congresvoorzitters 
toelichting door congresleiding over gang van zaken 

09.40 - 11.00 SOCIALE ZEKERHEID, plenair 

11.00 - 11 .15 ACTUELE POLITIEKE MOT I ES 11 

11.15 - 11.35 TOESPRAAK WIM VRIJHOEF, PARTIJVOORZITIER 

11.35- 12.20 TOESPRAAK HANS VAN MIERLO 

12.20 - 12.45 pauze 

12.45 sluiting stembussen 

12.45 - 13.45 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 
plenair - conclusies n.a.v. deelsessies 

13.55- 14.55 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN 11 
7 bijeenkomsten parallel 
* medisch-ethische vraagstukken 
* sociale samenhang en veiligheid 
*ouderen 
* het sociale gezicht van de gemeenten 
* technologiebeleid en jongeren 
* macht en politiek 
* buitenland 

15.05- 16.05 COMMUNICATIEBIJEENKOMSTEN MET FRACTIES 
6 parallelle bijeenkomsten per onderwerp 
*bestuur 
* sociaal, economisch, financieel 
*ruimte 
* onderwijs, cultuur, wetenschappen, verkeer en waterstaat, sport 
* buitenland 
* samenwerking in het Europees Parlement (ELDR) 

16.15- 16.45 INTERVIEW MET BEWINDSLIEDEN, plenair 

16.45 uitslag verkiezingen en sluiting congres 

VACATURES 

LVC 

vindplaats stukken: 

Dem. 95/8 pag. 32 
congresboek A 
congresboek C 

Dem. 95/8 pag. 25 
congresboek C 

Bij de vacature melding in Democraat 1, 1996 ontbreekt bij de Landelijke Verkiezingscommissie 1 vacature; bij de 
LVC zijn 3 vacatures in tegenstelling tot de 2 vacatures zoals gemeld in die Democraat. 
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ADVIESRAAD 
Op 27 februari a.s. sluit de kandidaatstelling voor de Adviesraad. Kandidaatstellingsformulieren zijn nog aan te 
vragen op het Landelijk Secretariaat. Zie voor meer informatie katern Democraat 1, 1996, of bel met Paul Wessels, 
0485-512580. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
SWB-programma voor winter en voorjaar 1996 

OP WEG NAAR EEN PLURIFORME 
GEZONDHEIDSZORG 
Zaterdag 11 mei 1996, te Utrecht 

Naar aanleiding van de gelijknamige publikatie 
organiseert de werkgroep Volksgezondheid van de 
SWB in samenwerking met het bureau een conferentie 
over de toekomst van de gezondheidszorg. 

IN HET ZELFDE SCHUIT JE 
Een debat over nationale Identiteit en nationalisme 
Juni 1996 

Tijdens deze studieconferentie over het verschijnsel 
nationalisme ligt de nadruk op het denken in termen 
van eigen belang van de natie, een trend die heden 
ten dage valt te bespeuren in tal van politieke 
discussies. Dit thema raakt direct aan de discussies 
over bijvoorbeeld het buitenlands beleid, migratie en de 
Europese eenwording, maar ook aan de discussie over 
burgerschap en integratie van minderheden. 

TECHNOLOGIE IN POLITIEK 
PERSPECTIEF 

De voor 2 maart aangekondigde conferentie over 
technologie wordt uitgesteld. De bijeenkomst was 
aanvankelijk bedoeld als 'voorbereiding' op het congres 
van eind maart. Na overleg vindt de SWB het echter 
belangrijker om het rapport, dat handelt over de maat
schappelijke achtergronden van technologie, tijdens het 
congres aan te bieden en er zo maximale bekendheid 
aan te geven. 

De SWB zal nu later in het jaar een bijeenkomst 
organiseren over de 'implementatie' van de 
belangrijkste inzichten van het rapport, die met name 
cirkelen rond de verhouding tussen politiek (niet de 
overheid) en degenen die de dienst uitmaken in de 
technologische ontwikkeling. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de 
medewerkers van de SWB, telefoon 070 356 60 66 

lfl DtijdschErift vaEn het wetenschappelijk bureau. 

llJ Inhoud nummer 6, 1995 

THEMA: HET VOORMALIGE 
JOEGOSLAVIË 

In dit themanummer staan ondermeer een interview 
met Raymond Detrez, Balkandeskundige, een artikel 
van Drea Berghorst over de besluitvorming rond het 
sturen van Nederlandse militairen naar Bosnië en een 
tekst waarin wordt teruggeblikt op het ontstaan van het 
conflict in voormalig Joegoslavië, door Bob de Ruiter. 
Verder geven Bob van den Bos, Geert Jan Siccama en 
Laurens Jan Brinkhorst hun mening over de lering die 
de internationale gemeenschap moet trekken uit het 
Joegoslavië-drama. 

PUBLIKATIESIN VOORBEREIDING 

'Technologie in politiek perspectief 
Cahier over openbaar bestuur 
Cahier over het basisinkomen 
Cahier, in samenwerking met de Boekmanstichting, 
over 'kunstenpolitiek voor D66' 
Nota over economische clusters en eynamiek 

D66 spreekt mij aan! 
0 Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
0 Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

Naam man/vrouw 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 
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OPLEIDINGSCENTRUM 

THEMADAGEN 

HIGHWAY 66 
zaterdag 16 maart 

Tijdens deze themadag over de digitale snelweg wordt 
ingegaan op de betekenis van deze nieuwe 
ontwikkelingen voor de organisatie van de overheid en 
de politiek. De volgende onderwerpen komen aan de 
orde: de dienstverlening van de overheid aan de 
burger, de ontwikkeling van de teledemocratie 
(permanente referenda), het grensoverschrijdend 
karakter van Internet en de transparantie van de 
burger: wat gebeurt er met de privacy van het individu? 

Aan deze themadag werken mee: Paul Depla (docent 
Bestuurskunde KUB), Ron Roezendaal (BiZa), 
Hanneke Vermeulen (salesmanager Xs4all), Matt 
Poelmans (D66-wethouder Oegstgeest), Jan Holvast 
(Bureau privacybescherming), Victor Bekkers 
(hoofddocent Bestuurskunde KUB), Hans Jeekei (lid 
D66-Tweede Kamerfractie), Miehiel Verbeek (D66-
wethouder Haren). 
Deelnamekosten zijn f35,00 (inclusief lunch). 
Inschrijven voor deze bijeenkomst in Utrecht kan via 
E-mail: lsd66@d66.nl, maar ook telefonisch 070-
3566066 of per fax 070 - 3641917. 

NATUUR EN LANDSCHAP 
zaterdag 27 april 

In en om kasteel Groeneveld (1700) te Baarn wordt 
een themadag gehouden over natuur en landschap. De 
geïnteresseerde leek krijgt een beeld van dit vakgebied 
waarin het openbaar bestuur een rol speelt. In 
hoeverre bemoeit de politiek zich hiermee en wat is de 
rol van D66? 

Op deze dag ontmoet u zowel Tweede Kamerleden als 
andere politici en een aantal vakmensen, onder wie 
Ing. H. Lugtmeyer (rentmeester van 'Het Utrechts 
Landschap'), de landschapsarchitect Adriaan Geuze en 
boswachter Huub Berger. Victor de Coninck 
(televisiepresentator NOS) legt u en hen een aantal 
dilemma's voor. Onder leiding van ter zake kundige 
D66-leden van de Baarnse afdeling kunt u een 
wandeling maken door het Engelse landschapspark, 
het kasteel bezichtigen of de schitterende moestuin 
bewonderen. Door de Baarnse afdeling is vervoer 
geregeld van en naar het kasteel. Vermeld bij uw 
aanmelding of u hiervan gebruik wilt maken. We 
nodigen u uit om ook een introducé mee te nemen! 
Kosten zijn f35,- per persoon (inclusief lunch). 

6 

WERK EN WERKGELEGENHEID 
zaterdag 11 mei 

In het World Trade Center, een zeer toepasselijke 
lokatie in het hart van Rotterdam, wordt op zaterdag
middag 11 mei de themabijeenkomst Werk en 
Werkgelegenheid' georganiseerd. 
Werk is een belangrijk vehikel om sociaal, cultureel en 
materieel aan de samenleving te kunnen deelnemen. 
Ondanks de huidige economische groei en de groei 
van nieuwe banen, is er echter nog steeds voor zeer 
velen geen werk. De uitgangspunten van D66 
verwijzen echter nadrukkelijk naar solidariteit met 
degenen, die om welke reden dan ook niet kunnen 
deelnemen aan het maatschappelijk leven. 

Over dit uiterst belangrijke (politiek gevoelige) 
onderwerp gaat deze bijeenkomst. Aan de orde komen 
vragen rond het scheppen van werkgelegenheid, 
sociale mobiliteit en twee-deling van de samenleving. 
Aan deze bijeenkomst werken ondermeer mee: Bert 
Bakker (D66-Tweede Kamerlid en portefeuillehouder 
werkgelegenheid), Eduard Bomhoff (commentator 
NAG-handelsblad en hoogleraar op Nijenrode), Koosje 
Lanting (D66-wethouder Hoorn en portefeuillehouder 
arbeidsmarkt en werkgelegenheid), Lydia van Dongen 
(manager Human Resource McDonald's Nederland) en 
Willem Scholten (directeur van het Rotterdamse 
Havenbedrijf). Voor de deelnemers is ruimte voor 
vragen, discussie en debat. De bijeenkomst begint om 
12.30 uur en duurt tot circa 16.30 uur, de kosten zijn 
/15,-. 

VAARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 

Vanaf 1996 zal het Opleidingscentrum een nieuwe 
training aanbieden onder de titel 'Teamvorming'. 
Deze training is speciaal bestemd voor fracties, 
eventueel samen met een steunfractie of fractiemede
werker. Het doel van de training is om de kracht van 
de fractie te verbeteren op basis van ieders 
persoonlijke kwaliteiten. Tijdens deze training wordt 
ondermeer gebruik gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' 
en enkele intensieve oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt plaats in 
overleg met de fractie. Aan de training zijn twee 
serieuze voorwaarden verbonden: de gehele fractie 
moet eraan deelnemen en er dient geen acuut en 
ernstig conflict binnen de fractie te spelen. Voor 
verdere inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum (tel. 070 -
3566066). 
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M~11dels het Europa Bulletin houdt de D66 
Delegatie in het Europees Parlement de leden 
regelmatig op de hoogte van standpunten die 
namens D66 in dit Parlement worden ingenomen. • 

HUMANITAIRE INTERVENTIE IN BURUNDI 

Als het aan Jan-Willem BERTENS ligt moet de 
Europese Unie samen met de Organisatie van 
Afrikaanse Eenheid en alle andere landen die 
willen bijdragen, troepen sturen naar Burundi om 
mensenlevens te redden. Daarnaast zouden deze 
troepen het gezag in Burundi moeten 
ondersteunen, zodat orde en gezag kunnen terug
keren en de criminelen worden gestraft. 

In Burundi regeert momenteel een democratische, 
etnisch gemengde, maar zeer zwakke regering. 
Het land valt echter ten prooi aan steeds grote 
etnische gewelddadigheden door extremisten van 
beide kanten. We moeten dat voorkomen door het 
bevorderen van de dialoog en het ondersteunen 
van de juridische en politieke structuren. 

Volgens BERTENS is de volledige inactiviteit van 
de Raad te schandalig voor woorden. Het Globale 
Aktie plan van de Raad ten aanzien van Burundi 
en de algemene richtlijnen van de Raad voor 
preventieve diplomatie ten spijt wordt er door de 
Raad geen gevolg gegeven aan zijn mooie 
woorden. De Europese Commissie doet onder 
leiding van Emma Bonino haar uiterste best om 
adequate humanitaire hulp te verlenen, maar 
naast alle humanitaire hulp is dringend een 
politiek initiatief nodig. Wanneer nu niets 
ondernomen wordt zal de situatie in Burundi 
weer exploderen. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 

REPATRIËRING VAN VLUCHTELINGEN 
NAAR VOORMALIG JOEGOSLAVIË 

Nu de eerste resultaten van de in Dayton 
gemaakte afspraken zichtbaar worden, gaan er 
meer en meer stemmen op om de in de Europese 
Unie verblij ven de vluchtelingen uit voormalig 
Joegoslavië zo snel mogelijk te repatriëren. Dat 
deze geluiden vooral in verschillende bondsstaten 
van Duitsland worden waargenomen is niet 
verwonderlijk. Meer dan zestig procent van de 
vluchtelingen uit voormalig Joegoslavië 
verblij ven immers in deze Unie -lidstaat. 

De roep om versnelde terugkeer baart de 
Europese vluchtelingen organisatie (ECRE), de 
UNHCR en ook de Justitie commissie van het 
Europees Parlement grote zorgen. 

Mogelijke bilaterale repatriëringsarspraken en de 
opheffing van de tijdelijke vluchtelingenstatus 
kunnen immers tot on verantwoorde situaties 
leiden. Voorshands is er immers geen enkele 
grond om aan te nemen dat de situatie in Bosnië 
volledig genormaliseerd is. Bovendien is er alle 
reden te veronderstellen dat bij de uitvoering van 
de Dayton akkoorden het vluchtelingenprobleem 
vanuit Servische hoek alleen maar zal toenemen. 

Bij monde van Commissaris Gradin wordt ook 
door de Europese Commissie gepleit voor een 
verantwoorde humanitaire repatriëring. Hiervan 
kan slechts sprake zijn indien gekozen wordt voor 
een geleidelijke en gezamenlijke aanpak. Niet 
alleen de vluchtelingen zijn bij een dergelijke 
aanpak het beste gediend, ook het nationaal 
belang van Nederland staat in dat geval voorop .. 
De verwachting is immers dat vele vluchtelingen 
uit voormalig Joegoslavië die in Duitsland 
verblij ven in een situatie, waarbij Duitsland 
eenzijdig tot opheffing van de tij del ij ke status 
overgaat, hun toevlucht zoeken tot bijvoorbeeld 
Nederland. 

Op 26 januari hebben de ministers van 
Binnenlandse Zaken van de Duitse bondsstaten 
besloten dat de aldaar verblij ven de vluchtelingen 
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vanaf 1 juli gedwongen moeten terugkeren. Dit 
soort van onverantwoorde éénmansacties kan op 
de lange termijn slechts op een manier worden 
voorkomen, namelijk door de totstandkoming van 
een Europees asielbeleid. 
Op de korte termijn zijn de in de Europese Unie 
verblijvende vluchtelingen uit voormalig 
Joegoslavië hier niet mee geholpen. Het is tegen 
deze achtergrond dat LAURENS JAN 
BRINKHORST, als algemeen 
begratingsrapporteur van het Europees 
Parlement, de humane repatriëring van 
vluchtelingen naar voormalig Joegoslavië tot één 
van de prioriteiten voor de Unie- begroting van 
1997 wil maken. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRINKHORST: 00. 32. 2. 284-9796 

EUROPESE RICHTLIJN OUDERSCHAPS
VERLOF: INITIATIEF VAN SOCIALE 
PARTNERS 

Het gelijke kansen- beleid is één van de terreinen 
waarop de Europese Unie zeer actief èn succesvol 
is. Het in overeenstemming brengen van werk en 
gezinsleven is een zeer belangrijk onderdeel van 
dat beleid, en sinds het begin van de jaren '80 is 
het een prioriteit voor de Commissie. In dit kader 
heeft de Commissie een voorstel voor een 
richtlijn inzake ouderschapsverlof voorgelegd aan 
de Raad. Dit voorstel heeft een lange 
voorgeschiedenis, die er in het kort op neer komt 
dat zowel de Commissie als het Parlement al jaren 
voorstanders zijn van een regeling voor 
ouderschapsverlof op Europees niveau, maar dat 
alle voorstellen daartoe strandden bij de Raad. 

Tot op heden waren de Lid- Staten niet in staat de 
vereiste unanimiteit te bereiken. 
De Commissie besloot een andere procedure toe 
te passen, waarin de sociale partners geraadpleegd 
worden. De vertegenwoordigers van de sociale 
partners op Europees niveau - werkgevers, werk
nemers en overheidsbedrijven - presenteerden in 
december 1995 het resultaat van hun 
onderhandelingen in de vorm van een overeen
komst. Deze overeenkomst vormt nu de basis van 
het voorstel voor een richtlijn. In de nieuwe 
procedure is niet langer unanimiteit vereist, zodat 
de kans op succes aanmerkelijk groter is. De 
keerzijde van de procedure is dat het Parlement 
slechts een adviserende rol heeft, en niet mee kan 
beslissen. 

Als de Lid-Staten hun plicht verzaken, en als 
wetgeving vaker op deze manier tot stand moet 

komen, loopt de democratie gevaar. 
Een voorbeeld daarvan is het feit dat de 
vertegenwoordigers van het MKB niet als 
erkende sociale partner aan de onderhadelings
tafel mochten zitten. De overeenkomst besteedt 
weliswaar speciale aandacht aan de positie van 
het MKB, maar het Parlement heeft geen 
mogelijkheden tot ingrijpen meer. 

Volgens de voorwaarden van de overeenkomst 
krijgen ouders van kinderen tot maximaal 8 jaar, 
het individuele en niet-overdraagbare recht op 
minimaal drie maanden onbetaald verlof om voor 
die kinderen te zorgen. Dit geldt voor zowel 
geboorte als adoptie van een kind. 
De voorwaarden uit de overeenkomst zijn 
minimumnormen, de details mogen door de Lid
Staten en/ of de sociale partners ingevuld worden. 
Een Lid-Staat heeft het recht normen vast te 
stellen die bóven die van de overeenkomst liggen, 
maar nooit daaronder. Werknemers in de Unie 
gaan er dus nooit op àchteruit. 

Het ouderschapsverlof kan toegekend worden op 
full time of part time basis, in verspreide 
tijdsblokken of in de vorm van een "tijd
kredietsysteem". De toekenning is gebonden aan 
een arbeidsverleden (kwalificatieperiode) van ten 
hoogste één jaar. 
De werkgever kan, indien de omstandigheden 
daarom vragen, en volgens strikte regels, de 
toekenning van ouderschapsverlof afwijzen of 
opschorten. Bij voorbeeld als er geen geschikte 
vervanging gevonden kan worden. 
De werknemer heeft bij terugkeer recht op 
de zelf de of een gelijkwaardige positie in de 
organisatie en ze mogen gedurende de 
verlofperiode niet ontslagen worden. 

Een heikel punt is de sociale zekerheid. De 
overeenkomst stelt dat het al dan niet recht 
hebben op sociale zekerheid tijdens het 
ouderschapsverlof wordt overgelaten aan de Lid
Staten, en in overeenstemming zal zijn met de 
nationale systemen. Dit lijkt een beetje een slap 
compromis. Subsidiariteit is een schone zaak, 
maar het moet er niet toe leiden dat werknemers 
in een bepaalde Lid-Staat geen gebruik kunnen 
maken van hun recht op verlof, omdat ze 
daarmee hun sociale zekerheid verliezen. Het 
Europees Parlement noemt dit in zijn resolutie 
over het Commissievoorstel dan ook als één van 
de belangrijkste gaten in de overeenkomst. 
Het voorstel zal in maart in de Raad worden 
behandeld. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00. 32. 2. 284-5795 
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EUROPEES RECHT GELD OOK VOOR DE 
UEFA 

Half december 1995 bepaalde het Europese Hof 
van Justitie dat het transfersysteem en de 
beperking van het aantal buitenlandse spelers uit 
landen van de Europese Unie tegen de wettelijke 
regels indruisen. Deze zaak speelde naar 
aanleiding van het kort geding dat de Belgische 
ex-voetballer Jean-Marc Bosman tegen de UEFA 
had aangespannen. De uitspraak heeft grote 
gevolgen voor het Europese tranfersysteem. De 
Europese voetbalbond is echter niet van plan zich 
aan het arrest te houden. Zij riskeert hiermee dat 
de Europese Commissie de bond een geldboete 
oplegt of voor het Europese Hof van Justitie in 
Luxemburg daagt. Volgens Jan- Willem 
BERTENS is het arrest in de zaak Bosman 
onwrikbaar en dient de bond zich daaraan te 
houden. 

BERTENS schermt daarbij met de rechten van 
het vrije verkeer van werknemers in Europa en is 
van mening dat voetballers daar ook onder vallen. 
Dat betekent overigens niet dat het aantal in een 
voetbalploeg ongelimiteerd moet zijn. Straks 
speelt AC Milan met tien Nederlanders en één 
Kroaat en dat ziet hij liever niet gebeuren. Hij is 
het niet eens met de autoritaire wij ze waarop 
UEFA reageert op het arrest. Hij vreest dat 
Europa zich straks zelfs met de regels op het 
voetbalveld gaat bemoeien als gevolg van de 
halsstarrige houding van de UEFA. 

In zijn ogen moet de UEFA zich overgeven aan 
de cultuuromslag, want aan het arrest is niets 
meer te doen. Bovendien had de UEFA hierop 
reeds veel eerder moeten anticiperen. Ze had het 
moeten zien aankomen. De Europese Commissie 
moet nu haar tanden laten zien. 

Voor meer informatie: 
Jan- Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 

PROGRESSIEF REALISTISCH DRUGBELEID 
WORDT TOEKOMST VOOR EUROPA 

Op 3 februari jongstleden heeft Doeke EISMA op 
een conferentie in Parijs het Nederlandse 
drugsbeleid toegelicht. Daarbij is hij in debat 
gegaan met parlementariërs uit andere landen 
waaronder Italië, Spanje en Portugal. Dit debat 
was van grote betekenis, omdat er vanuit 
verschillende perspectieven werd gesproken over 
de toekomst van het Europese drugsbeleid en 
duidelijk kan worden in hocverre consensus 
mogelijk is. 

Op deze conferentie zei hij dat Europa rijp is 
voor een progressief realistisch drugsbeleid naar 
Nederlands voorbeeld. Het is de juiste combinatie 
van enerzijds een falend restrictief beleid en 
anderzijds de relatieve successen van het 
Nederlandse beleid die een verandering in 
politiek rechtvaardigt. 

EISMA lichtte toe dat een restrictief beleid geen 
oplossing biedt voor het steeds groter wordende 
drugprobleem. Het toenemend aantal verslaafden 
in Europese landen, waarvan een grote groep 
sero-positief is, is daarvan een duidelijk 
symptoom. 

Door de preventieve aanpak en de sterke nadruk 
op volksgezondheidsaspecten boekt Nederland 
daarentegen goede resultaten. Het totaal aantal 
druggebruikers in Nederland is relatief laag in 
vergeJij king met andere Europese landen en wat 
betreft het aandeel aids-slachtoffers onder 
gebruikers steekt Nederland ook gunstig af. 

Dit Nederlandse beleid kan in Europa op steeds 
meer waardering rekenen en wordt bovendien in 
een groot aantal Europese landen overgenomen. 
Daarbij is opvallend dat er toenemende 
discrepantie ontstaat tussen enerzijds de lokale en 
regionale bestuurders, die op basis van hun 
ervaring de voorkeur geven aan een progressief 
realistisch beleid en de nationale politici die keer 
afgeven op het Nederlandse beleid. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00. 32. 2. 284-5797 

NOODZAAK VAN EEN ACTIEVE 
PREVENTIEVE DIPLOMA TIE 

Sinds het Verslag van Jan-Willem BERTENS over 
het recht van humanitaire interventie, dat in juni 
1994 werd aangenomen, is het Europees 
Parlement een zeer actieve pleitbezorger 
geworden voor de preventieve diplomatie in al 
zijn facetten. 

Preventieve diplomatie om vat alle 
beleidsinstrumenten, die gebruikt kunnen worden 
om het uitbreken of escaleren van conflicten te 
voorkomen. Het Europees Parlement heeft in een 
resolutie aangedrongen op een coherent en 
alom vattend kader voor de preventieve 
diplomatie. Daaronder vallen o.a. het verlenen 
van humanitaire hulp, het opzetten van een 
analyse centrum van conflicten, de oprichting van 
een ei viel vredescorps, het inzetten van Europese 
militaire eenheden in conflictgebieden, de 
oprichting van een permanent internationaal 
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Tribunaal (analoog aan het Joegoslavië. 
Tribunaal). Jan- Willem BERTENS dringt aan op 
gecoördineerde Europese actie, zodat we niet als 
brandman, maar als dokter kunnen opereren. Dit 
zou tenslotte ook kostenbesparend werken. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 

WEIGERING COMMISSIE INZAKE 
PENSIOENWETGEVING 

Johanna BOOGERD-QUAAK heeft furieus 
gereageerd op het bericht dat de Commissie de 
plannen voor wetgeving inzake 
pensioenaanspraken van werknemers die zich 
verplaatsen in de Europese Unie, weigert. 

Momenteel is er geen wetgeving die het behoud 
van individuele pensioenrechten garandeert als 
een werknemer in een andere Lid-Staat gaat 
werken. Vaak verliezen die werknemers (een deel 
van) hun opgebouwde pensioenrechten en hebben 
geen adequaat pensioen aan het einde van hun 
loopbaan. 

Commissaris Flynn heeft de Commissie 
toestemming gevraagd wetgeving te ontwerpen 
waarmee particulieren en 
bedrijfspensioenafspraken "meegenomen" kunnen 
worden naar een ander land. Dit voorstel werd 
echter getorpedeerd door met name Duitse 
Commissarissen, die van mening zijn dat 
dergelijke wetgeving nadelig is voor het huidige 
Duitse systeem, dat de werknemer door middel 
van het pensioen minstens 10 jaar aan het bedrijf 
bindt. 

Als er geen richtlijn komt om het 
· pensioenprobleem op te lossen, zal het recht op 
vrij verkeer van werknemers in de Unie altijd 
een dode letter blijven. Johanna BOOGERD
QUAAK vindt de houding van de Commissie in 
deze volstrekt in tegenstelling met de uitspraken 
van haar voorzitter Santer, die vorige maand in 
het Europees Parlement over het nastreven van de 
EMU en de bestrijding van de werkloosheid. 
Europa moet zich richten op de belangen van de 
burger, want zonder het vertrouwen van de 
burger komt de cohesie van de interne markt, en 
daarmee de eenheidsmunt, in gevaar. Een goede 
sociale bescherming is in het belang van de 
burger. 

JOHANNA BOOGERD-QUAAK, die het 
onderwerp regelmatig heeft in het Europees 
Parlement, heeft aangekondigd vragen te stellen 
aan de Commissie en in de commissie sociale 
zaken van het Europees Parlement. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00. 32. 2. 284-5795 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66 delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 
medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD-QUAAK: 00. 32. 2. 284-5795 
medewerkster: Sophie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00. 32. 2. 284-5796 
medewerkster: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00. 32. 2. 284-5797 
medewerkers: Gerben Jan GERBRANDY 

Babette GRAEBER 

Contactpersoon van de Delegatie in Nederland 
Arthur VAN EU/TENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de Delegatie: 
Sebastian DINGEMANS 00.32.2.3.284-5602 
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OPLEIDINGSCENTRUM 
CONFLICTHANTERING 
zaterdag 23 maart 

Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of 
tijdenseen presentatie. Soms luistert men niet, probeert 
men u een hak te zetten of zelfs onderuit te halen. 
Met deze training leert u enkele technieken om tijdens 
dergelijke confrontaties op de juiste wijze met de 
mensen om te gaan. Er wordt gewerkt met 
verschillende op de praktijk gerichte oefeningen en er 
is een uitstekende instructie-video. De training vindt 
plaats in Utrecht, met de trainers Robert Viëtor en 
Reinout de Vries. Deelnamekosten zijn /35,00. 

FOLLOW-UP TRAINING SPEECH EN 
PRESENTATIE 
zaterdag 23 maart 

Uitsluitend voor hen die reeds eerder de drie-daagse 
training Speech en Presentatie volgden bij Max Peper, 
organiseert het Opleidingscentrum een bijzondere 
follow-up training. 
In deze training - die slechts voor acht deelnemers 
toegankelijk is - vindt een verdieping plaats van de 
belangrijkste zaken uit de drie-daagse training. Daarbij 
wordt ondermeer aandacht besteed aan elementaire 
zaken als assertiviteit, zelfvertrouwen en effectiviteit. 
De trainer is uiteraard Max Peper. De dag vindt plaats 
in Den Haag en de deelnamekosten zijn /60,00. 

INTRODUCTIE-TRAINING SPEECH EN 
PRESENTATIE 
zaterdag 30 maart 

Een unieke gelegenheid om intensief kennis te maken 
met de belangrijkste onderdelen van 'speech en 
presentatie'. Aan de hand van verschillende oefeningen 
komen zaken aan de orde zoals de voorbereiding van 
een speech, spelregels tijdens de speech, 
plankenkoorts etcetera. Voor deze training in Den 
Haag worden slechts acht leden ingeschreven. Trainer 
is Max Peper en de kosten bedragen /60,00. 

MAAK KENNIS MET D66 
zaterdag 20 april 

Kennismaken met D66 kan op 20 april in Utrecht. 
Onder leiding van twee ervaren D66-ers worden de 
belangrijkste ideeën en doelstellingen van D66 
besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er wordt 
aandacht geschonken aan de mogelijkheden om actief 
te zijn binnen de partij. De maximaal vijftien deelne
mers ontvangen ter voorbereiding de brochure 'Maak 
kennis met D66'. De bijeenkomst is in La Vie 
zalencentrum in Utrecht. Kosten: /20,00. 
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OPLEIDINGEN 

GEMEENTEFINANCIE: N EN DE VOORJAARSNOTA 
zaterdag 16 maart 

In de cyclus van financiële stukken wordt de 
voorjaarsnota als een van de belangrijkste belaidsmo
menten gezien. De gemeenteraad heeft de kans een 
les uit de jaarrekening te trekken, een relatie te leggen 
met de meerjarenraming en legt de basis voor de 
komende begroting. In een oriënterende cursus komen 
deze zaken onder begeleiding van twee deskundigen 
aan de orde. 
De dag vindt plaats in Den Haag en de 
deelnamekosten zijn f30,00 (inclusief documentatie en 
lunch). 

STUDIEMIDDAG OVER HET WATERSCHAP 
zaterdag 13 april 

Voor al diegenen die in het bestuur van een 
waterschap (Hoogheemraadschap) zitten, wordt een 
studiebijeenkomst georganiseerd. Jan Willem van 
Waning (woordvoerder 'natte waterstaat' in de D66-
Tweede Kamerfractie) houdt een inleiding over wet- en 
regelgeving en de stand van zaken op het ministerie. 
Hij zal daarnaast ingaan op de relatie tot bijvoorbeeld 
natuurbeleid en landbouw. Andere onderwerpen die 
aan bod komen zijn financiën, relaties tussen 
'gebouwd' en 'ongebouwd' of tussen 'provincie, 
gemeente en recreatieschap'. De bijeenkomst vindt 
plaats in Utrecht en de deelnamekosten zijn /17,50. 

STUDIEMIDDAG OVER ZORG EN WELZIJN 
zaterdag 20 april 

Gemeenteraadsleden wordt de kans geboden hun 
inzicht te vergroten in de delen van de gezondheids
zorg en de maatschappelijke dienstverlening, die lokaal 
kunnen worden ingevuld. Het programma begint met 
een toelichting op de wet- en regelgeving en de ruimte 
die daarin geboden wordt voor gemeentelijk beleid. 
Maar er zal ook aandacht worden besteed aan de 
samenhang tussen deze beleidsterreinen onderling en 
aan de relatie met andere portefeuilles zoals openbare 
orde en veiligheid, sport en recreatie, werkgelegenheid 
en huisvesting. 
Plaats: Den Haag en deelnamekosten: /17,50 

AANMELDEN 
U kunt zich voor de bovengenoemde cursussen en 
trainigen aanmelden door de bon op pagina 9 van dit 
Katern in te vullen. Tien dagen voor aanvang van de 
cursus krijgt u het cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra 
u het materiaal ontvangen heeft, bent u definitief 
ingeschreven en verplicht de cursuskosten met 
bijgaande acceptgiro te voldoen. 
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BEST U U ROERSVERENIGING 
ASPIRANT-LIDMAATSCHAP 
BESTUURDERSVERENIGING 

Bent u als steunfractielid of fractie-assistent betrokken 
bij de werkzaamheden van de D66-gemeenteraads- of 
provinciale-statenfractie? Dan kunt u aspirant-lid 
worden van de Bestuurdersvereniging. Dit lidmaat
schap geeft u toegang tot alle bijeenkomsten van de 
Bestuurdersvereniging én u krijgt het blad Voor de 
Draad maandelijks in uw brievenbus. De contributie 
bedraagt voor een aspirant-lid slechts f 66,-. Word 
dus lid. Bel de Bestuurdersvereniging 070 - 3566051. 

EUROPA VOOR D66-BESTUURDERS 
Themamiddag op zaterdag 23 maart in Hoog-Brabant 
in Utrecht 

Wat is en doet het Comité voor de regio's? Welke 
subsidie-mogelijkheden zijn er voor bijvoorbeeld 
werkgelegenheidsprojecten? Welke mogelijkheden zijn 
er voor lokale en provinciale overheden om in Europa 
te lobbyen? Welke gevolgen heeft Europees beleid 
voor de gemeentelijke en provinciale milieu
problematiek? Deze en andere kwesties komen aan de 
orde tijdens de thema-middag van Bestuurders
vereniging en Opleidingscentrum over Europa. 
Inschrijving is mogelijk met de antwoordstrook. De 
kosten bedragen f 12,50 voor leden van de 
Bestuurdersvereniging en f 20,- voor niet-leden, over 
te maken met behulp van de acceptgiro die 
deelnemers t.z.t. ontvangen. 

HERVERDELING GEMEENTEFONDS 
overleg met Jan Hoekema 
Bijeenkomst tijdens het partijcongres op zondag 31 
maart in Noordwijkerhout 

Dit voorjaar wordt in de Tweede kamer gesproken over 
de herverdeling van het gemeentefonds. Jan Hoekerna 
is woordvoerder op dit punt namens de Tweede
kamerfractie. Hij wil graag voorafgaand aan het 
kamerdebat spreken met de financiële woordvoerders 
en wethouders uit gemeenteraadsfracties. Hiervoor 
bestaat gelegenheid tijdens het partijcongres, en wel 
op zondag 31 maart om 12.45 uur. 
Inschrijving voor deze bijeenkomst is niet nodig. 
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SOCIAAL BELEID: DE GEMEENTELIJKE 
STRIJD TEGEN ARMOEDE 
Bijeenkomst tijdens het partijcongres op zondag 31 
maart in Noordwijkerhout 

In de armoedenota beschrijft minister van sociale 
zaken Ad Melkart diverse maatregelen ter bestrijding 
van de armoede in Nederland. Een deel van de 
verantwoordelijkheid hiervoor ligt bij gemeenten. 
Instrumenten voor gemeenten zijn o.m. de algemene 
bijstandswet en (daarin) de bijzondere bijstand. Hoe ga 
je D66-bestuurder in een gemeente hiermee om? 
Deze vragen komen aan de orde tijdens de workshop 
van de Bestuurdersvereniging tijdens het partijcongres 
in Leeuwenhorst in Noordwijkerhout. 

LOKAAL DRUGSBELEID 
overleg met drie bewindslieden 
Thema-avond op 16 april in het Polrnan's huis in 
Utrecht 

Els Borst, Jacob Kohnstamm en Winnie Sorgdrager 
staan op dinsdag 16 april de lokale D66-bestuurders 
te woord over de nota 'Het Nederlandse drugsbeleid, 
continuïteit en verandering', beter bekend als de 
drugsnota. Hierin presenteerde het kabinet de beleids
voornemens om de overlast rondom de handel en het 
gebruik van drugs te beperken. Een deel van de 
verantwoordelijkheid hiervoor ligt bij de lokale 
overheden. Te denken valt aan de coffeeshops, het 
aanbod van zorg aan verslaafden (methadon
verstrekking, huisvesting, scholing, arbeid), de 
bestrijding van criminaliteit, sociale reïntegratie van 
verslaafden, experimenten met heroïneverstrekking etc. 
Doel van de avond is enerzijds de lokale bestuurders 
te informeren over de inhoud van de nota en 
anderzijds de invulling van de lokale 
verantwoordelijkheid te bespreken. De thema-avond 
begint om 19.30 uur en vindt plaats in Utrecht. 
Inschrijving voor deze avond is mogelijk met het 
bijgevoegde antwoordformulier. De kosten van deze 
avond bedragen f 15,- voor leden van de 
Bestuurdersvereniging en f 25,- voor niet-leden, te 
voldoen met de accept-giro die de deelnemers thuis 
ontvangen. 
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ALGEMENE BESTELBON 
Landelijk Secretariaat, Opleidingscentrum, Wetenschappelijk Bureau 

en Bestuurdersvereniging 

IK BESTEL: 
0 Congresboek A, ALV 62 
0 Ik bestel het pakket aanvullende informatie wijzigingen 

Statuten en Huishoudelijk Reglement (j 5,- incl. porto) 
0 Materialenbestellijst (briefpapier, enveloppen, 

promotiemateriaal e.d.) 

De nieuwe versie (maart '96) van het DIC-boekje is te 
bestellen door f 10,- over te maken op gironummer 
1477777 t.n.v. D66 Den Haag o.v.v. DIC 4313. 

OPLEIDINGSCENTRUM 

IK BESTEL: 
0 VAARDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE VAK. /7,50 

In deze brochure worden de belangrijkste vaardigheden 
beschreven voor het politieke vak. Over welke 
eigenschappen moet je als politicus beschikken, waar 
moet je goed in zijn en hoe kun je werken aan 
aspecten waarin je wat minder goed bent? Aandacht 
voor de volgende onderwerpen: spreken in het open
baar, debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten of 
lastige mensen, en onderhandelen. In een bijbehorende 
profielschets van het raads- en statenlid wordt een en 
ander op een rij gezet. Het Opleidingscentrum sluit 
hierbij in haar aanbod van cursussen geheel op aan. 

0 GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: /10,00 
Een praktische handleiding voor gemeenteraadsleden. 

0 VOOR DE DRAAD 

0 MAAK KENNIS MET D66. Prijs: /5,00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van D66 
en haar ontstaansgeschiedenis. 

0 LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: /15,00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit Statuten en 
Huishoudelijk reglement van D66 inzichtelijk worden 
gemaakt. Bevoegdheden, rollen en taken van 
voorzitter, penningmeester, secretaris, secretaris 
politiek en van het 'gewone' bestuurslid worden 
beschreven. Daarnaast is aandacht voor de politieke 
taak van de afdeling en de verhouding tot de 
gemeenteraadsfractie. 

0 D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE GEMEENTERAAD. 
Prijs: /25,00 

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK. Prijs /15,00 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt in 1996 elf maal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen en vergelijkingsmateriaal. Voor 
de Draad laat zien hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te werk gaan. 

In het februari-nummer onder andere een interview met staatssecretaris Jacob Kohnstamm. Daarnaast een artikel over de 
privatisering van de schouwburg van Roermond, een column van Patriek Poelmann (fractievoorzitter Noord-Holland) en 
een artikel over loopbaanbegeleiding van (ex-)politici. Verder ook een artikel over lokaal preventief jeugdbeleid en een 
column van Gerben Hoekstra, gemeentesecretaris van het Friese Uttenseradiel. 

Een jaarabonnement kost /50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement inbegrepen. Bel 
voor meer informatie 070 - 356 6045. 

IK MELD ME AAN VOOR: 
0 Themadag Highway 66 op 16 maart in Utrecht. /35,00 

Themadag Natuur en landschap op 27 april in Baarn. 
Kosten: /35,00 
introducé 
vervoer van station naar kasteel 

0 ja, aantal ... 0 nee 
0 ja, aantal . .. 0 nee 

0 Themamiddag werk en werkgelegenheid op 11 mei in 
Rotterdam. Kosten: /15,00 

0 Training conflicthantering op 23 maart in Utrecht. 
Kosten: /35,00 
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0 Follow-up training speech en presentatie op 23 maart 
in Den Haag. Kosten: /60,00 

0 Introductie-training speech en presentatie op 30 maart 
in Den Haag. Kosten: /60,00 

0 Kennismakingsdag op 20 april in Utrecht. /20,-
0 Gemeentefinanciën en de voorjaarsnota op 16 rnaart in 

Den Haag. Kosten: /30,00 
0 Studiemiddag over het Waterschap op 13 april in 

Utrecht. Kosten: /17,50 
0 Studiemiddag over zorg en welzijn op 20 april in Den 

Haag. Kosten: /17,50 
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I BESTELBON 

WETENSCHAPPEUJKBUREAU 

IK BESTEL: 
Speciale uitgaven 

0 De waarde van de democratie', 1994 f 2,50 
0 De open samenleving en haar vrienden, in gesprek met 

Jan Glastra van Loon, 1995, voor leden f 29,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 1991, 

f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van Loon, 

1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum naar partnerschap, 

1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel 

migratie, 1993, f 10,-
0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 

0 Denkend over een nieuw stelsel van gezondheidszorg, 
1994, f 10,-

0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, f 
12,50 

0 Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, 
f 10,00 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de agrarische 

sector, 1995, f 5,00 

HET TIJDSCHRIFT IDEE 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 74,- per jaar. Een 
los nummer kost f 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

BESTUURDERSVERENIGING 

0 neemt deel aan de thema-middag Europa voor D66-
bestuurders op zaterdag 23 maart in Hoog-Brabant in 
Utrecht. 

0 neemt deel aan de thema-avond Lokaal drugsbeleid 
op dinsdag 16 april in het Polman'shuis in Utrecht 

0 bestelt het cahier Profilering van D66-wethouders. 

porti) te voldoen met de acceptgiro die u bij het cahier 
ontvangt. 

0 bestelt de bundel Onderwijs In ontwikkeling. De 
kosten bedragen f 4,- (excl. porti) te voldoen met de 
acceptgiro die u bij de bundel ontvangt. 

0 bestelt de bundel Lokaal en provinciaal referendum. 

I 

De kosten hiervan bedragen f 8,- voor leden van de 
Bestuurdersvereniging en f 12,- voor niet-leden (excl. 

De kosten bedragen f 8,50 (excl. porti) te voldoen met 
de acceptgiro die u bij de bundel ontvangt. 

S.V.P. HIERONDER UW GEGEVENS MET BLOKLETTERS INVULLEN. 

NAAM: .............................................................................................................................................. Dhr. I Mevr. 

VOORLETTERS: 

STRAAT: ...................................................................................................................................................... NR ........ . 

PC en PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: 

LIDNUMMER: 

Deze bon opsturen naar D66, Noordwal 10, 2513 EA DEN HAAG of 
telefonisch bestellen: 070- 356 6066 
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HOTEL REGISTRAtiE FORMULIER 

066 - Administratienummer 

Naam + voorletters 

Adres 

:·:·:·:·:·:·:·:·:·:·:·:·:·:· .............. 
lee~Já~~'rst 
cont~~t~M~tu m 

iiillllll 
•.·.·.·.·.·.·.·-·-·-·.·.·.·-

* 

Postcode Woonplaats : --------------------

Telefoonnummer 

Handtekening 

Faxnummer: _______________ _ 

Datum : -----------

Prijzen per persoon per nacht 
- Mogelijkheden type hotelkamers: 

a) eenpersoonskamer met bad/douche/toilet f 85,-- per nacht 
b) eenpersoonskamer met douche/toilet (beperkt beschikbaar) f 60,-- per nacht 
c) tweepersoonskamer met bad/douche/toilet f 60,-- per nacht 

- Het diner op zaterdag 30 maart kost f 27,50 
- Indien u een tweepersoonskamer reserveert zonder opgave van een tweede 

naam, dan zorgen wij voor een kamergeno(o)t(e). 

Bovengenoemde reserveert: 

Logies/ontbijt voor: 1e persoon 2e persoon 

0 30 - 31 maart 1996 (1 nacht), type a I bIc* 

0 29 - 31 maart 1996 (2 nachten), type a I bIc* 

0 diner op zaterdag 30 maart 1996, voor 1 I 2 * personen 

Entreegeld D66 Ledenvergadering 

Te betalen: 

ad 

ad 

ad 

ad 

+I+ 

f 

f 
f 
f 15,--

f 
-----

f 
f 
f 
f 15,--

+I+ f = f 
------------ ------------

Indien u met twee personen een kamer reserveert, vul dan hier de gegevens in van de 2e persoon: 

066 - Administratienummer 

Naam + voorletters 

Adres 

* 

Postcode 

Telefoonnummer 

Handtekening 

Woonplaats : -----------------

Faxnummer : -------------

Datum : --------

*) doorhalen wat niet van toepassing is 
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BUSPENDEL 

·············· .............. .............. ............. , .............. 
lee~i~ibijrst 
con~t~f~~~~rum 

;:;:···:::;:;:;:;::·::;:;:;:;: ....... . .. . ······· .. . ·:·:-:-····· ·:·:·: ... . .. .. . .. . .. . .... . .. . ..... . .. . ..... . .. . .. . ... . .. ... . .. ...... . .. ······ .... ....... . .. . ·.·.·.·.·.·. .·.·.·.· ............. .............. 
Wij verzoeken u aan te geven (i.v.m. de planning) of en zo ja, van welke buspendel u gebruik wilt maken. 

0 maak geen gebruik van de buspendel, reis per eigen vervoer 

0 maak wel gebruik van de buspendel, op de volgende tijdstippen: 

zaterdag 30 maart 

Leiden Centraal Station ---> Leeuwenhorst, 09.10 I 09.30 I 09.50 I 10.10 I 10.30 uur* 

Leeuwenhorst ---> Leiden Centraal Station, 17.30 I 18.00 uur* 

zondag 31 maart 

Leiden Centraal Station ---> Leeuwenhorst, 09.10 I 09.30 uur* 

Leeuwenhorst ---> Leiden Centraal Station, 17.00 I 17.30 uur * 

KINDEROPVANG 

Wij verzoeken u aan te geven of u gebruik wilt maken van de kinderopvang. 

0 geen kinderopvang 

0 wel kinderopvang, .. .. .. kinderen 

*) doorhalen wat niet van toepassing is 

U ontvangt automatisch een congresboek. 

# Stuurt u dit volledig ingevulde formulier vóór 1 maart 1996 naar: 
Leeuwenhorst Congres Centrum 
Afdeling Reserveringen 
Langelaan 3 
2211 XT NOORDWIJKERHOUT 

U kunt het formulier ook faxen, nummer 0252-378891. 

# Voor vragen kunt u bellen met afdeling reserveringen van Leeuwenhorst Congres Centrum, 
telefoonnummer 0252-378423, van maandag tot en met vrijdag van 08.30 - 17.00 uur 

# Na ontvangst van dit registratieformulier sturen wij u de rekening. 
Na ontvangst van de betaling is uw reservering gegarandeerd! 

Vermeld bij betaling svp uw D66-Administratienummer! 

# Annuleringsvoorwaarden: 
- tot 1 maart 1996 kunt u kosteloos annuleren 
- na 1 maart 1996 zijn de annuleringskasten 75% 
-no-show (d.w.z. annulering op de dag van aankomst) = 100% annuleringskasten 
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Werk, werk, werk en Europa 
In december vorig jaar werd in Madrid het Spaanse voorzitterschap van de Raad afgesloten. In de vorige Democraat viel in het gele 

katern al te lezen hoe Europarlementariër Johanna Boogerd in het debat over de Top van Madrid zich in felle bewoordingen uitliet 

over het gebrek aan daadkracht van de Raad en de Commissie in de strijd tegen de werkloosheid. 

Door Sophie in 't Veld 

In het Europees Parlement heeft zij 
werkgelegenheid in Europa tot haar 
voornaamste item gemaakt. 
Hieronder bespreken we enkele actuele 
aspecten van de problematiek. 

EMU en werkgelegenheid 
Eerder schreven wij in de Democraat al 
over werkgelegenheid en de discussie 
rond herzieningen van de sociale ze
kerheid, die momenteel overal in 
Europa plaatsvindt. Duidelijk is dat het 
morrelen aan de sociale zekerheid ge
voelens van onrust en angst teweeg 
brengt. Sommige politici branden dan 
ook liever hun vingers niet aan deze 
netelige kwesties en begrijpelijk, als we 
zien wat bijvoorbeeld de hervormin
gen in Frankrijk en Italii.; teweeg ge
bracht hebben. Toch stelt Johanna 
Boogerd het punt steeds WL'er aan de 
orde, want- zo stelt zij -we leven mo
menteel in een wereld met veel onze
kerheden, maar óók in een wereld vol 
nieuwe kansen. Tijdens het debat ter 
voorbereiding van de Top van Madrid, 
wees Johanna Bongerd op de nauwe 
band tussen werkgelegenheid en de 
EMU: "Wij kunnen debatteren als wij 
willen over de JGC en over de EMU, 
maar als we het probleem van de werk
loosheid niet oplossen, dan stranden 
we op dat punt". Haar voornaamste ar
gument is dat als de stemming onder 
de bevolking gedomineerd wordt door 
gevoelens van onrust en onzekerheid, 
er een sterk politiek verzet zal ontstaan 
tegen de EMU en de IGC:, de volgende 
stappen op wèg naar integratie. De 
voorzitter van de Europese Commissie 
Santer redeneerde langs dezelfde lijn in 
zijn verklaring aan het Europees 
Parlement, tijdens de plenaire zitting 
op 31 januari. De hoge werkloosheid 
brengt de cohesie van de interne markt 
in gevaar, en daarmee het vertrouwen 
in de EMU. Ten onrechte, want het na
streven van de EMU is juht de basis 
van een gezond economisch beleid, 
een voorwaarde voor groei van de 
werkgelegenheid en zal op de lange 
termijn juist voor meer hanen zorgen. 
Johanna Boogerd onderschrijft ook 
Santers plannen voor een zogenaamd 
Europees werkgelegenheidspact, 
waarin de sociale partners een belang
rijke rol spelen. Daarbij dil'nt overi-

gens gewaakt te worden voor een wild
groei aan advies- en inspraakorganen, 
zoals we die in Nederland in de jaren 
zeventig en tachtig gekend hebben. 

Pensioenen 
Pensioenen staan de laatste tijd sterk 
in de belangstelling. Demografische 
factoren en de hoge werkloosheid ver
smallen de basis voor de nationale 
component (AOW bijvoorbeeld). 
Gezien de ontwikkeling van kleine en 
zeer kleine bedrijfjes, mag verwacht 
worden dat het aantal deelnemers aan 
de bedrijfspensioenfondsen daalt. Deze 
fondsen hebben recentelijk de alarm
klok al geluid. 
In het huidige systeem van collectieve 
regelingen zullen werknemers in de 
flexibele, geïndividualiseerde arbeids
markt steeds vaker pensioenschade op
lopen. 
Johanna Boogerd is er een groot voor
stander van alle aanvullende pensioen
afspraken verder te individualiseren, 
en de deelnemers en gepensioneerden 
meer inspraak te geven in de pensioen
fondsen. Idealiter kan het individu bij
voorbeeld in het geval hij van werk
kring verandert, of wanneer hij een 
tijdje met verlof gaat, of in een andere 
Lid-Staat gat werken, gewoon zijn pen
sioen "mee-nemen", zonder verlies en 
zonder risico's. Zo'n individueel pak
ket, desnoods uit te breiden naar an
dere onderdelen van de sociale zeker
heid, is bij uitstek geschikt voor grens
overschrijdend werken. 

Johanna Boogerd lanceerde het voor
stel een kaderrichtlijn te ontwerpen 
aangaande de bescherming van het in
dividu tegenover de pensioenverzeke
raars en de pensioenfondsen. 

Kapitaal voor werk 
Johanna Boogerd heeft Commissaris 
Flynn (sociale zaken) gevraagd een stu
die te presenteren naar de rol van pen
sioenen als oudedagsvoorziening, als
mede naar het effect van pensioenen 
op de loonkosten in de diverse Lid
Staten. 
Daarnaast heeft zij gevraagd om een 
nadere studie van de rol van pensioen
fondsen en verzekeraars op de kapi
taalmarkt. Het is bekend dat in 
Amerika soortgelijke verzekeraars meer 
risico's nemen bij investeringen in 

startende en snel doorgroeiende onder
nemingen in het midden- en kleinbe
drijf, dan dat het in Europa het geval 
is. Indien hierdoor een impuls gegeven 
zou kunnen worden aan het - met 
name qua werkgelegenheid- nog 
steeds groeiende midden- en kleinbe
drijf, snijdt het mes aan twee kanten. 

Sociale factor 
Onlangs werd in het Europees 
Parlement gedebatteerd over het 
Sociaal Actie Programma 1995-1997. 
In de discussie blijkt steeds weer dat 
men slechts tot overeenstemming kan 
komen door oeverloos compromissen 
te sluiten, totdat het voorstel zodanig 
is afgezwakt dat het voor iedereen aan
vaardbaar is. De nationale staten me
nen in staat te zijn één munt in te voe
ren voor de hele Unie, maar zijn niet 
in staat een sociaal kader te scheppen 
voor de Europese werknemer die voor 
die munt werkt en deze uitgeeft. De 
ontwikkelingen in de wereld gaan 
door: internet, draadloos telefoneren 
vanaf de noordpool naar de Sahara, 
zelfs de misdaad is internationaal feil
loos georganiseerd, maar de werkne
mer die aan de ene kant van de grens 
woont en vijf kilometer verder, aan de 
andere kant van de grens werkt, houdt 
netto 15'1<> minder over aan hetzelfde 
salaris dat zijn collega's krijgen. Terwijl 
politici en bestuurders nog verwikkeld 
zijn in het achterhoedegevecht over 
wat er wèl, en wat er niet Europees 
kan, gaan de ontwikkelingen in de we
reld gewoon door. 
In de Raad, in de diverse geledingen 
van het Europees Parlement en zelfs in 
de eigen liberale fractie zit de angst 
voor verlies van nationale verworven
heden op sociaal gebied er diep in. Het 
blijft echter van groot belang het on
derwerp op de politieke agenda te 
brengen, omdat eenwording in Europa 
vooral een zaak moet zijn van meer
waarde voor de burgers van Europa. • 
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Armoede, de rek is er uit 
Armoede. In Nederland dachten we het verschijnsel achter ons gelaten te hebben. In de praktijk blijkt een toenemend aantal mensen steeds meer 

moeite te hebben met het rondkomen. Bezuinigingen, stijgende huren en gemeentelijke (woon)lasten, problematische schulden en huisuitzettin· 

gen brengen Nederlanders met een laag inkomen in de problemen. 

Het kabinet wil het tij keren. Minister Melker! kwam met een armoedenota, staatssecretaris Tommei met verbetering van de individuele huursubsi

die. Louter de erkenning van het probleem bracht de discussie over armoede terug bovenaan de politieke agenda. Maar doet het kabinet genoeg, 

of schiet het beleid nog tekort? 

Door Bert Bakker 

Is armoede 'eigen schuld', of is het een 
gevolg van de aanhoudende bezuini
gingen van de jaren tachtig en negen
tig? Een vraag die centraal zal staan in 
het debat binnen en buiten de Tweede 
Kamer over het armoedevraagstuk. 
Sommigen leggen de nadruk op de 
overheid als veroorzaker van de pro
blemen: armoede is geen persoonlijke 
tegenslag, maar maatschappelijk on
recht, zo luidt de analyse dan. Anderen 
zoeken het meer in groepskenmerken 
met een hoog armoederisico: als je oud 
bent, of vrouw, of alleenstaand, dan 
loop je een hoger risico op armoede. 
En ten slotte zijn er de persoonlijke 
oorzaken: plotselinge inkomensterug
val, oude schulden, echtscheiding, 
gokverslaving. 

Natuurlijk ligt de waarheid in het mid
den. Ook als je vindt dat het sociaal 
minimum in 1996 doorgaans nog toe
reikend is om van rond te komen -on
danks de teruggang in koopkracht in 
de afgelopen 15 jaar- kun je niet heen 
om de conclusie dat de rek er langza
merhand wel uit is. Áls er dan sprake is 
van persoonlijke tegenvallers dan leidt 
dit eerder tot grote financiële proble
men dan voorheen. En er is een groot 
verschil tussen mensen die korte tijd 
van een Jaag inkomen moeten rondko
men (tijdelijk werklozen, studenten), 
en mensen die geen enkel perspectief 
hebben op verbetering - mensen die 
langdurig in de bijstand zitten, oude
ren met alleen AOW, afgeschatte 
wao'erszonder reële kansen op de ar
beidsmarkt. 

De armoedenota van minister Melkert 
biedt een scala aan nieuwe maatrege
len. Er komt extra kinderopvang voor 
bijstandsouders, zodat ze een baan en 
de zorg voor kinderen beter kunnen 
combineren. Ouderen krijgen extra be
lastingaftrek, en onder hen alleen
staanden in het bijzonder. Gemeenten 
krijgen meer ruimte voor kwijtschel
ding van gemeentelijke lasten, en in 
de bijzondere bijstand mogen ze eerder 
toeslagen op het inkomen geven. 

Bijvoorbeeld voor de aanschaf van 
duurzame goederen of vanwege de 
hoge kosten van opgroeiende kinde
ren. Daarvoor komt ook extra geld be
schikbaar. Ook voor de opvang van 
dak- en thuislozen wordt het budget 
uitgebreid. 
D66-staatssecretaris Tommei stelt daar
enboven verbeteringen voor van de in
dividuele huursubsidie (IHS). Nadat 
vorig jaar een 'kindertabel' in de huur
subsidie was geïntroduceerd, wordt nu 
de alleenstaandentabel aangepast, zo
dat alleenstaanden met een laag inko
men meer aanspraak maken op huur
subsidie. Ook in groeikernen, met 
doorgaans dure huurhuizen, stijgt de 
IHS. Hetzelfde geldt voor sommige ou
deren met een duur huurhuis. 
Het is de opvatting van D66 dat hui
zen een huur moeten opbrengen die 
overeenkomt met de kwaliteit van de 
woning. De huursubsidie is vervolgens 
het instrument om ook mensen met 
een laag inkomen goed te laten wonen 
- en dat instrument moet dan ook toe
reikend zijn. 

Een voortvarende aanpak en verstan
dige maatregelen. Al met al ook een 
extra inspanning van pakweg 700 mil
joen gulden, die waardering verdient. 
In algemene zin is daarom ook de D66-
fractie in de Tweede Kamer tevreden 
met de aanpak, als aanvulling op een 
algemene rechtvaardige inkomenspoli
tiek. Zoals bekend houdt D66 vast aan 
de belofte uit het najaar van 1995 dat 
er in 1996 grosso modo koopkrachtbe
houd voor iedereen wordt gegaran
deerd - aan zulke uitspraken moet je 
zwaar tillen. 

Maar er zijn ook risico's en tekortko
mingen verbonden aan de 
Armoedenota. En er zijn extra maatre
gelen nodig. 
Wie de armoedenota leest kan zich 
niet aan de indruk onttrekken dat de 
'markt van welzijn en geluk' een 
nieuw werkveld heeft gevonden. De 
zorgplatforms, welzijnsconferenties en 
hulpverleningsinitiatieven zijn niet 
van de lucht. Het gevaar is dat hulp
verlening en zorg het klimaat rond ar
moede gaan beheersen, in plaats van 
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concrete pogingen om inkomensposities 
en kansen in de maatschappij te verlwte
ren. Wat dreigt is de terugkeer van het 
knuffelcircuit: de ontkenning van de ei
gen verantwoordelijkheid en de her
nieuwde hospitalisering van mensen. 

Dat blijkt ook uit de aanpak op de arbeids
markt, waarvoor de nota op zich geen 
nieuwe initiatieven biedt, maar die wel 
uitdrukkelijk ook als instrument wordt in
gezet. Melkert 1-, 2- en 3-banen en alle an
dere vormen van additionele werkgelegen
heid worden te hulp geroepen als het gaat 
om het opnieuw activeren van langdurig 
werklozen en bijstandsmoeders. 
Natuurlijk is dat nuttig. Nogal wat men
sen uit de groepen waarover het in de ar
moedenota gaat, hebben een dusdanig 
grote afstand tot de arbeidsmarkt dat ZL' 

niet zonder meer terecht kunnen in ·ge

wone' banen. Voor hen is additioneel 
werk een middel om een nuttige functie 
in de samenleving te vervullen en om 
weer een eigen inkomen te verwerven. 
Maar met als gevaar dat :vlelkert ook het 
eindstation is. Want als iets meer en meer 
duidelijk wordt dan is het wel dat onze ar
beidsmarkt geen ruimte biedt voor men
sen met weinig opleiding en ervaring, 
voor mensen die lange tijd in sociaal hole
ment verkeerden. Daarom is het naast de 
Melkert-aanpak nodig om ruimte te schep
pen op onze dichtgereguleerde en drein
pelverhogende arbeidsmarkt. Niet door 
het minimumloon te verlagen, zeg ik voor 
alle duidelijkheid. Maar wel door de ar
beidsmarkt flexibel te maken, Cao's geen 
extra drempels te laten opwerpen. 
Ouderen en zieken meer kansen te bieden 
(verbod op leeftijdsdiscriminatie, stimule
ring werkgevers). Ruimte te geven aan in
dividuen die met hûn mogelijkheden ;.elf 
initiatief willen nemen- initiatief dal nu 

vaak klemloopt in tal van regels en goed
bedoelde, maar niet zelden contraproduk
tieve bureaucratische bemoeienis. En door 
ook nog eens kritisch te kijken naar de 
omvang en de complexiteit van alle ver
schillende aanvullende werkgelegenheids
programma's: de enige structurele werkge
legenheid die zij opleveren is die voor de 
betrokken regelfunctionarissen. 

De Tweede Kamerfractie wil bovendien 
een aantal concrete aanvullingen op de 
Armoedenota. 
-Een ruimere vrijlating van bijverdiensten 
is zo'n maatregel die mensen in de bij
stand met weinig kans om volledig aan 
het werk te komen, toch motiveert om ge
deeltelijk betaald werk te zoeken. 
\'Vaardoor sociaal isolement voorkomen 
wordt, en men bovendien ook zelf een 
verantwoordelijkheid kan nemen om de 
inkomenspositie te verbeteren. 
-De positie van alleenstaanden in onze sa
menleving blijft bovendien ernstig onder
belicht. Hoewel Tommei in de huursubsi
die hun positie verbetert, blijft in het alge-

mene sociale en fiscale beleid de alleen
staande nog altijd de sluitpost. Reden om 
in de sfeer van ziektekosten en eigen bij
dragen (AWBZ, thuiszorg) te kijken naar 
verbeteringen voor deze groep. 
-Voor dak- en thuislozen komt er extra 
maatschappelijke opvang. Dat is goed. 
Maar wie 'de weg terug' zoekt loopt vast 
in bureaucratische onmacht en loketterij. 
De fractie zal het initiatief zoeken in een 
effectievere aanpak van dak- en thuislozen 
en meer mogelijkheden voor terugkeer in 
de samenleving voor wie dat wil. Het is 
trouwens maar één voorbeeld: voor tal 
van groepen geldt dat er op papier prach
tige mogelijkheden bestaan, die echter in 
de praktijk vastlopen in verkokerd en on
gecoördineerd beleid. 
-de problematiek van de woonlasten. De 
stijgende gemeentelijke belastingen en 
heffingen hollen de laatste jaren het be
steedbaar (minimum)inkomen steeds ver
der uit. Natuurlijk bestaat er een relatie 
met bezuinigingen van het rijk en met 
'verduurzaming' van de samenleving, 
waardoor bijvoorbeeld de verwerking van 
afval duurder wordt. Maar niemand blijkt 
enig zicht te hebben op de 1 7 of meer re
gelingen via welke in Den Haag direct of 
indirect invloed wordt uitgeoefend op de 
hoogte van gemeentelijke lasten. Reden 
voor coördinatie en zo mogelijk matiging, 
ook al omdat de nationale inspanningen 
om tot lagere lasten op arbeid te komen 
(in het belang van de werkgelegenheid) 
niet mogen worden gefrustreerd door al te 
voortvarende lastenverhogingen elders. 
Verruiming van kwijtscheldingsmogelijk
heden voor gemeenten is op zich nodig, 
maar het blijft een reparatie van de 
schade. 
-concretere maatregelen om het niet-ge
bruik van voorzieningen als de bijzondere 
bijstand, huursubsidie of kwijtschelding 
van gemeentelijke lasten terug te dringen. 
Oftewel: meer mensen te geven waar ze 
(nu al) recht op hebben. Door procedures 
of formulieren te vereenvoudigen en door 
mensen rechtstreeks te benaderen. 

Deze en andere initiatieven en voorstellen 
blijven nodig om armoede te bestrijden. 
Armoede mag dan ook voorlopig niet weer 
van de politieke agenda verdwijnen. 
Voor mij is bovendien wezenlijk dat bij 
uitstek dit paarse kabinet in staat is om 
zo'n beladen onderwerp bespreekbaar te 
maken en er ook echt wat aan te doen. 
Een beter bewijs dat een solide econo
misch en financieel beleid kunnen samen
hangen met een rechtvaardige en sociale 
samenleving is moeilijk denkbaaL • 

De auteur is Tweede-Kamerlid voor D66 

DEMOCRAAT 11 



D66 in Amsterdam Zuid-Oost: 
wat is wijsheid? 
Een aantal weken geleden was 066 in Amsterdam Zuid-Oost veelvuldig in het nieuws. Aanleiding voor deze brede media-aandacht 

was een driedeling in de fractie van de deelraad. Er zou ook onenigheid bestaan tussen het bestuur en de fractie in de deelafdeling 

(D66 heeft in de hoofdstad één centrale afdeling en zestien deelafdelingen). Tussen de verschillende partijen in Zuid-Oost zou bo

vendien een etnische of 'zwart-witte' scheidslijn lopen. Voor het· landelijke· Hoofdbestuur waren deze problemen aanleiding om 

aan de leden in Amsterdam te vragen de deelafdeling op te heffen. Voer voor de media dus. 

Door Martijn van Triest 

De verwarring was echter compleet. 
Journalisten snapten niets meer van de 
situatie rond D66 in Zuid-Oost. Maar 
ze bleven er wel over berichten. 
Hollend en struikelend haalden zij be
grippen zoals afdeling en deelafdeling 
door elkaar, meldden ze dat het 
Hoofdbestuur de deelafdeling al had 
opgeheven en vervolgens dat een 
eventuele opheffing toch nog op een 
afdelingsvergadering - of was het nou 
een deelafdelingsvergadering? - aan de 
orde zou komen. Eén journalist wist 
zelfs te melden dat Hans van Mierlo 
zou hebben aangeboden eventueel een 
bemiddelende rol te willen spelen. De 
Democraat biedt helderheid en laat 
drie betrokkenen aan het woord. 

Volgens Han Westerhof, vice-voorzit
ter organisatie van het Hoofdbestuur, 
gaat het al lange tijd niet goed met de 
deelafdeling. "Tussen de fractie, het 
bestuur en de leden van Zuid-Oost spe
len al jarenlang problemen, zowel op 
politiek en bestuurlijk als op persoon
lijk vlak. De kwesties werden vaak via 
de media uitgespeeld. De fractie van 
zes leden is nu in drieën uiteengeval
len. Het Hoofdbestuur heeft de afgelo
pen jaren vaak een bemiddelende rol 
gespeeld, maar de problemen bleven 
bestaan." 
Zo kon het niet langer, meende het 
Hoofdbestuur. Nu bleek dat het de 
deelafdeling niet was gelukt orde op 
zaken te stellen, besloot het 
Hoofdbestuur Ronald ]anssen -de 
voorzitter van de stadsdeelraad, zeg 
maar de burgemeester van Zuid-Oost -
te vragen 'niemand in Zuid-Oost meer 
de naam D66 te laten voeren'. Tevens 
deed het Hoofdbestuur de leden van 
de centrale afdeling Amsterdam, die 
gaan over het instellen en opheffen 
van deelafdelingen, het voorstel de 
deelafdeling op te heffen. De D66-le
den van Zuid-Oost zouden dan rechtst
reeks onder de centrale afdeling van 
Amsterdam vallen. Westerhof: "We 
wilden door het opheffen van de dee-
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lafdeling de zaak breder trekken in de 
hoop dat oplossingen daardoor wel 
mogelijk waren. Tegelijkertijd wilden 
we nadrukkelijk niemand royeren als 
lid van D66." 

Jeroen Nugteren, voorzitter van de 
centrale afdeling Amsterdam: "Het 
Amsterdamse bestuur besloot aan het 
verzoek van het Hoofdbestuur te vol
doen. Dat wil zeggen dat we het rede
lijk vonden om de Amsterdamse leden 
om een beslissing te vragen over het 
wel of niet opheffen van de deelafde
ling. We vonden dat redelijk omdat we 
van mening waren dat in Zuid-Oost in 
ieder geval ingrijpende maatregelen 
nodig waren, verder gaand dan het 
voeren van nog weer eens een paar ge
sprekken. Samen met een toenmalig 
bestuurslid uit de deelafdeling had ik 
anderhalf jaar geleden namens het 
Amsterdamse bestuur ook bemidde
lingspogingen gedaan. We hadden 
toen heldere werkafspraken op papier 
gezet die door alle fractieleden werden 
ondertekend. Maar ook dat bleek niet 
afdoende te zijn. Het bleef tobben." 
Op de Amsterdamse ledenvergadering 
van 18 januari 1996 in café Eik en 
Linde bleek de resolutie om de deelaf
deling op te heffen te kunnen worden 
aangehouden. Leden van de werkgroep 
minderhedenbeleid in Amsterdam 
hadden namelijk in sneltreinvaart een 
alternatieve motie opgesteld, die er 
kortweg op neer komt dat een in te 
stellen bestuurscommissie-een 'com
missie van wijze mensen' - toch nog 
eens op korte termijn een ultieme po
ging moet doen om orde op zaken te 
stellen voordat de deelafdeling zou 
worden opgeheven. Deze motie kreeg 
een positief advies van het afdelingsbe
stuur en het Hoofdbestuur. 

Marc Ronteltap, voorzitter van de 
Amsterdamse werkgroep minderhe
denbeleid: "De afsplitsingen binnen de 
fractie in Zuid-Oost liepen langs etni
sche scheidslijnen. Op een gegeven 
moment waren er 'witte' en 'zwarte' 

fracties. De situatie van de afsplitsin
gen was voor het Hoofdbestuur aanlei
ding om te vragen om opheffing van 
de fractie en de deelafdeling. Het 
Hoofdbestuur zag kennelijk geen mo
gelijkheden meer en wilde alles van de 
grond af aan op laten bouwen. Wij, de 
leden van de werkgroep minderheden
beleid in Amsterdam, waren het hier 
niet mee eens. Wij zijn dan ook gaan 
praten en hebben ons afgevraagd of er 
toch niet iets tegen gedaan kon wor
den. We hebben dan ook die motie in
gediend." 
"De problemen worden voor een be
langrijk deel veroorzaakt door integra
tieproblemen. Vaak wordt dit in één 
adem genoemd met racisme, maar dat 
vind ik te makkelijk. Hoewel moeilijk 
exact is aan te duiden waardoor die in
tegratieproblemen zijn ontstaan, ga ik 
ervan uit dat het vertrouwen tussen 
groepen mensen is geschaad en dat het 
voor een belangrijk deel uit onbegrip is 
voortgekomen. Maar ik moet er direct 
bij zeggen dat het voor mij ook niet 
helemaal duidelijk is wat nu de exacte 
oorzaak van de gerezen problemen is. 
Ik denk dat het één van de taken van 
de commissie van wijze mensen is om 
dat uit te zoeken", zegt Ronteltap. 

Nadat de motie van de werkgroep min
derhedenbeleid op 18 januari was aan
genomen, werd het in de pers stil rond 
Zuid-Oost. De naar Eik en Linde toege
snelde cameraploeg van VPRO's 
Lopende Zaken droop af met de staart 
tussen de benen en mompelde: goed 
nieuws is geen nieuws. Ondertussen is 
het Amsterdamse bestuur nu bezig met 
de uitwerking van de motie. De nog in 
te stellen commissie van wijze mensen 
vraagt zich straks af: wat is wijsheid? 
Wat er uiteindelijk ook besloten 
wordt, het is in ieder geval goed 
Napoleon Bonaparte in herinnering te 
roepen, die zei: 'Een vast besluit is de 
beste wijsheid'. • 



De D66-medewerkers 
Op de groepsfoto ziet u- een gedeelte van- de medewerkers, vrijwilligers en stagiairs van het Landelijk Secretariaat, het Opleidingscentrum 

en het Wetenschappelijk Bureau. Zij werken allemaal, de meesten in deeltijd, op de tweede verdieping van het D66-kantoor aan de Noordwal 10 

in Den Haag. 

Niet op de foto: 

Ferdie van den Brink, stagiair Politiek/Voorlichting 
Tanja Brok, medewerker Buitenland/Politiek 
Car/a Esser, medewerker Financiële administratie 
Alphans Gambier, medewerker Algemene Zaken 
Edith Hendriks, telefoniste/receptioniste 
Elma Hulspas, medewerker Bestuurdersvereniging 
Loupé Koffy, medewerker Financiële administratie 
Petra Nypels, coördinator Algemene Zaken en mod,.me communicatiemiddelen 
Monique Oomes, coördinator Bestuurdersvereniginl} 
Hanneke Swaap-Lips, bureaumedewerker Opleiding" entrum 
A/Ion Varkevisser, beleidsmedewerker WetenschappPiijk Bureau 
Chrisliaan de Vries, directeur Wetenschappelijk Burmu 

Karin Schillinger, stagiaire Algemene Zaken 
2 Marie-josé jongbloed, redactiemedewerker 

Opleidingscentrum 
3 Esther T eunissen, medewerker Politiek 
4 Raymond Luhrman, stagiair Wetenschappelijk Bureau 
5 lrene Knijnenburg, bureaumedewerker Wetenschappelijk 

Bureau 
6 Tineke Veenstra, toegevoegd secretaris HB, medewerker 

Verenigingszaken 
7 jeanette van Soelen, telefoniste/receptioniste 
8 jeroen Nugteren, medewerker PR & Voorlichting 
9 Alfred Tros, medewerker ]Den Algemene Zaken 
10 Mieke Hupkes, vrijwilliger Postbehandeling 
11 Leo Pinxten, directeur Opleidingscentrum 
12 Anne-Marie Hartog, stafmedewerker Opleidingscentrum 
13 jan-Dirk Sprokkereef, hoofd Politiek/ Voorlichting en 

Verenigingszaken, ambtelijk secretaris Hoofdbestuur 
14 Susan van der Sandt, stagiaire Verenigingszaken 
15 Margreet van Son, bureaucoördinator Wetenschappelijk 

Bureau 
16 lngrid van Boxtel, stagiaire Politiek/Voorlichting 
1 7 Appi 5 tammeshaus, eerste medewerker Ledenadministratie 
18 Nelleke Stevens, hoofd Financiële en Ledenadministratie 
19 Lieke Warburg, medewerker Verenigingszaken 
20 André van der Brugge, bureaumedewerker Wetenschappelijk 

Bureau 
21 Monique Terwiel, stafmedewerker Opleidingscentrum 
22 Hans Zijdenbos, schoonmaker 
23 Helen Broer, medewerker Ledenadministratie 
24 Fred van der Linde, vrijwilliger documentatie 
25 Care/ Tielenburg, beleidsmedewerker Wetenschappelijk 

Bureau 
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Heeft D66 een eenduidig etiket 
nodig? 
De rubriek 'De Voorzet' biedt de lezers van de Democraat de mogelijkheid hun meningen te uiten over een politiek-maatschappe

lijke kwestie. Dat gebeurt aan de hand van een stelling, die u onderaan dit artikel vindt. U wordt verzocht in maximaal 200 woorden 

op deze stelling te reageren (de redactie behoudt zich het recht voor langere bijdragen in te korten). Stuurt u uw reactie op de 

nieuwe stelling vóór 4 maart 1996 op naar Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Noordwal10, 2513 EA Den Haag. 

De stelling waarop u de vorige keer kon 
reageren, luidde: 
Om duidelijker bij de burgers over te komen, 
heeft D66 een eenduidig etiket nodig. 

De reacties op deze stelling staan hieronder: 

Niet óf maar wélk 
Er zijn etiketten die je jezelf opplakt en 
er zijn er die anderen voor je plakken. 
De ons zelf opgeplakte etiketten dra
gen opschriften als "Democraten 66' 
en "redelijk alternatief". Ze zijn waar 
en helder, maar weinig wervend. Het 
belang dat wij aan ze hechten moet 
blijvend in onze politiek tot uitdruk
king komen; het is daarom goed dat 
we van het referendum een democrati
sche halszaak maken. Maar zelfs ultra
democratische gevoelens en extreme 
redelijkheid geven geen inzicht in wat 
wij als een ideale maatschappij zien. 
Dat belangrijkste houvast bij de bepa
ling van iemands politieke keuze ont
breekt. Wc proberen in die leemte te 
voorzien met het beeld van de 'duur
zame samenleving', maar in de dage
lijkse politieke praktijk is het toch 
vooral de duurzaamheid van de korte 
termijn strategie die opvalt. Zelf ge
plakte etiketten zijn goed voor de 
saamhorigheid; ze maken op buiten
staanders echter minder indruk. 

Wat staat er op de etiketten die ande
ren ons opplakken? Om die vraag te 

kunnen beantwoorden zou je het vol
gende gedachtenexperiment kunnen 
doen. Je bent een interviewer en stelt 
vragen aan mensen op straat. 
"Mevrouw, wat is het belangrijkste ver
schil tussen D66-politiek en PvdA-poli
tiek?" "En wat is het onderscheid met 
VVD of CDA?" Het experiment gaat 
verder door zelf de antwoorden te ver
zinnen die de geïnterviewden zouden 
geven. Vaak zal zo'n antwoord uitgaan 
van een eigenschap van de andere par
tij: D66 is niet zo vreselijk socialistisch 
als de PvdA, niet zo mensonterend li
beraal als de VVD. Bij zo'n gradiëntsge
wijze bepaling van onze positie, waar
bij andere partijen de referentiepunten 
vormen, passen politiek-inhoudelijke 
etiketten niet zo goed. Dan komen al 
gauw etiketten in beeld waarbij gedrag 
en uiterlijk van onze politieke cory
feeën vooropstaan. Onze vertegen
woordigers zijn vlot redenerende, ac
centloos pratende, er goed uitziende, 
wat afstandelijke upper-middle-class 
glamour boys en girls. Wij hebben 
geen ratelende Erica Terpstra's bij wie 
het trofeeën beladen terugkerende 
Ajax-spelers gauw een hand uitsteken 
om haar feliciterende kus te ontlopen. 
Dat is een behoorlijk eenduidig etiket, 
maar niet een etiket dat we willen. 
'Redelijk en democratisch' , dat is zo 
gek nog niet. Echter, zo'n etiket zal pas 
geaccepteerd en aantrekkelijk gevon
den worden als we minder vaak het 
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haalbare compromis adverteren als 
D66 standpunt. Anders zijn redelijk
heid en democratische gezindheid 
slechts mooie vertalingen van de ge
middelde en grootste gemene deler. 

De belangrijkste vraag is niet óf, maar 
wélk eenduidig etiket we zouden moe
ten hebben. 

W. Mos, Amsterdam 

Mooiste label 
D66 beschikt allang over een eendui
dig, passend en dekkend etiket. En dat 
luidt:D66. Al 30 jaar lang toont D66 
daarmee aan wat ze waard is en waar 
ze voor staat. Een tweede etiket wordt 
een onding, een gedrocht waar nooit 
iedereen zich zo goed in zal herkennen 
als in de naam D66. 
Vroeger vond ikzelf 'sociaal-liberaal' 
altijd wel een mooie, omdat het bena
drukte dat beide stromingen ook in de
zelfde richting vloeien. Maar met de 
komst van het paarse kabinet wordt 
dat inmiddels voldoende aangetoond. 
Bovendien is 'sociaal-liberaal' een koppe
ling van twee stromingen en voegt het 
zelf geen nieuwe dimensie toe aan de 
politiek. En net zoals de term 'sociaal-li
beraal' door het paarse kabinet zijn nut 
heeft verloren, zo zal ook ieder ander eti
ket vroeg of laat zijn nut verliezen. 
D66 is het mooiste label dat we kun
nen dragen en waarmee we in de poli
tiek van alle dag continu moeten blij
ven aantonen waar het voor staat. En 
dat geeft de kiezer vele malen meer 
duidelijkheid en zekerheid dan een 
dubbele naam. 

Joost Augustcijn, Utrecht 

Appartementsgebouw 
1. D66 is er niet voor "de burgers", de 

samenleving maar voor iedere indi
viduele burger. 

2. Ook als we kijken naar de concurren
tie (VVD: kapitaal, PvdA & SP: werk
nemers en sollicitatieplichtingen, 
CDA c.s: gelovigen, GL: wereldverbe
teraars) blijft er voor D66 weinig an
ders over dan de individuele burger. 

3. Noch voor de individuele burger, 



een mens met als wezenskenmerk on
bepaaldheid, noch voor D66 is een eti
ket te vinden dat dekt en houdt. 

4. D66 behoeft noch een etiket, noch een 
maatschappij visie. De laatstgenoemde 
volgt uit iets waar D66 niet zonder kan: 
een adequaat mensbeeld. 

5. Mijn voorzet voor zo'n mensbeeld is de 
stelling dat de plaats van de mens op 
deze aarde die is van de eigenaar/lll'wo
ner in (de vereniging van eigenaren 
van) een appartementsgebouw. 

fcrocn Witmond, Utrecht 

Redelijk, maar niet tot elke prijs. 
Intrigerende stelling in de laatste voorzet. 
Suggereert op het eerste gezicht dat I )(>6 

momenteel geen eenduidig etiket hedt. 
Zit ook wel iets in: D66 is zeer pluriform 
en dat heeft zeker voor de leden een lll'
paalde charme. Maar charme alleen is 
niet genoeg om een essentieel deel van de 
mondige kiezer blijvend te binden. 
Democratisch dan. Binnen D66 leeft een 
sterk ontwikkelde democratische cultuur, 
hetgeen voor mij onder meer tot uitdruk
king komt in het "one (wo)man orw 
vote" principe. Maar dat wordt, gezien de 
column "Het roer kan om" in de laatste 
Democraat, ook al weer verschillend over 
gedacht. De aangehaalde argumentatie is 
overigens erg pover: de geschiedenis heeft 
talloze malen geleerd dat een voorspel
bare houding niet per definitie leidt tot 
een besluitvorming. Buitendien passen 
partijbonzen niet op mijn etiket. 
Wat ook niet op mijn etiket past is poli
tieke zelfgenoegzaamheid. Pretenderen, 
zoals in de al eerder aangehaalde column, 
dat D66 op het gebied van de winkelslui
ting de grote winnaar is, gaat wel bederg 
ver. Juist op een besluit waarin de demo
cratische geaardheid van D66- decentrali
satie naar een zo laag mogelijke bestuurs
laag waardoor de besluitvorming zo dicht 
mogelijk bij de burger wordt gelegd -
moeten we slikken. En dat omdat in het 
regeeraccoord de gospe niet was te voor
zien, dat de P.v.d.A. ooit op zou treden als 
de hoedster van de zondagrust. 
Wel op mijn etiket past een redelijke hou
ding en benadering van levensvraag\! uk
ken, zoals euthanasie. Op dat gebied heeft 
D66 een traditie hoog te houden en !Jet 
recente voorstel van Winnie Sorgdrager 
doet mij vanuit die optiek veel deugd en 
past aanzienlijk beter in die traditie dan 
het sturen ener officier van justitie naar 
het strafbankje. Maar nu reageert de VVD 
alweer als door een horzel gestoken. 
Natuurlijk moet naar argumenten worden 
geluisterd. Van de VVD heb ik echter, be
houdens enige procedurele kanttekenin
gen, nog geen enkel argument gehoord 
en dat voor een liberale partij die preten
deert de vrijheid en de verantwoordelijk
heid van het individu hoog in het vaan-

del te voeren. 
Wil D66 geloofwaardig blijven, dan moet 
zo langzamerhand ergens een keer een 
streep worden getrokken. Tot op heden 
zijn we niet zozeer de moeder, maar meer 
het sloofje van het kabinet. 
Vandaar het eenduidige etiket: Redelijk 
maar niet tot elke prijs. 

Wim van Lubeck, Lelystad 

Post materialisme. Een duidelijke visie. 
Ondanks dat enkele zeer hooggeplaatste 
personen in onze partij menen, dat 
onze partij geen behoefte zou hebben aan 
duidelijk herkenbare idealen en doelstel
lingen, ben ik van mening, dat dit wel de
gelijk noodzakelijk is, om bij onze huidige 
en potentiële kiezers in de belangstelling 
te blijven respectievelijk te komen. 
Wij leven in een samenleving met een 
grote complexiteit en razendsnelle veran
deringen. Om de kwaliteit van het be
staan te garanderen heeft de samenleving 
behoefte aan een visie, idealen en hoofd
doelstellingen. En een visie inspireert tot 
draagkracht. 
Het blijkt ook uit de agenda's van veel in
ternationale organisaties dat het in onze 
wereld gaat om vrede, veiligheid, vrijheid, 
mensenrechten, democratie, solidariteit 
en milieubehoud. 
Solidariteit is van groter belang dan wel
vaart. Het gaat niet om het vergroten van 
de hoeveelheid economische goederen, 
maar juist om een rechtvaardige vcrdeling 
daarvan. De publieke zaak is belangrijker 
dan de markt. Zonder een cultuuromslag 
in het westen zullen vroeg of laat de ar
men in deze geïndoctrineerd in een of an
der fundamentalisme de solidariteit met 
geweld afdwingen. Waarbij helaas het ge
bruik van atoomwapens niet zal worden 
geschuwd. Het is in ons eigen belang ver
der te kijken dan de wens van een tweede 
auto en een derde vakantie. 
Als wij democraten weten waar wij voor 
staan en genoemde idealen en hoofddoel 
stellingen uitdragen en als D66 politici 
voorrang geven aan de verwezenlijking 
daarvan, zullen wij duidelijker overko
men en zeer vele kiezers winnen. 
Het gaat in een post materialistische tijd 
niet om welvaart maar om welzijn. 

Piet Hakx, Tilburg 

De nieuwe stelling luidt: 
"De genderkliniek* moet niet tot sluiting wor· 
den gedwongen. Aanstaande ouders mogen 
zelf bepalen of zij via een behandeling de 
kans op een jongetje dan wel een meisje wil· 
len vergroten." 

• de kliniek in Utrecht waar een behandeling 
kan worden ondergaan waardoor de kans op 
de geboorte van een jongetje dan wel een 
meisje toeneemt. 

NB Dit is niet het fractiestandpunt, maar 
een stelling. • 

EP bevrijdt Pakistaanse 
vredesactivist 
Op initiatief van Europarlementariër 
Jan-Willem Bertens is het Europees 
Parlement erin geslaagd Dr. Munawar 
Halipote uit zijn gevangenschap te be
vrijden. De Pakistaanse doctor, die 
zich als Secretaris-Generaal van het 
Wereld-Sindhi-Congres al jaren inzet 
voor een vreedzame regeling van het 
conflict in de Pakistaanse provincie 
Sindhi, bezocht Bertens om zijn dank
baarheid te tonen voor diens inzet om 
zijn vrijlating te bewerkstelligen. 

Op initiatief van Bertens besloot het 
Europees Parlement in december 1995 
een resolutie aan te nemen, waarin het 
EP zijn bezorgdheid uitte over de ver
dwijning van Halipote nadat hij een 
internationaal symposium in Londen 
over de problemen van Sindhi had 
toegesproken. 

Reeds eerder heeft Bertens succes ge
had in soortgelijke pogingen om poli
tieke gevangenen vrij te krijgen, zoals 
onder andere Mr. Sam Rainsy, de voor
malige minister van Financiën van 
Cambodja, die ontslagen en vervol
gens gevangen werd gezet vanwege 
zijn kritiek op de regering. 

-
jun- VVillcm Jkrtcm r:n Dr. MuntiWar Halipole+ 

De toekomst van de 
oudedagsvoorzieningen. 
De discussie over de betaaibaarheid van 
de AOW staat hoog op de politieke 
agenda. Daarbij kan de AOW niet los 
worden gezien van de rest van het pen
sioenstelseL Hoe groot is het probleem? 
En wie moet het betalen? Welke maat
regelen moeten we nu nemen om 
straks de problemen op te lossen? 

Datum: zaterdag 9 maart 1996 
Plaats: Muziekschool te Utrecht 
(Domplein 4) 
Tijd: 14:00 tot 16:00 
lnleiders:Arthie Schimmel, 

aanvullende pensioenen 
Prancine Giskes, AOW 
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Over de grens van leven en dood 
De Waag, Bovenzaal, 
Grote Markt 26, Nijmegen 

d a Iu !ll: maandag 11 maart 
1 i jd 20.00- 22.00 uur 

dood en wie mag daar over beslissen? Op dit Politiek 
Podium discussiëren we over levensbeëindigend handelen 
en medisch wetenschappelijk onderzoek bij wilsonbekwa
men. 

In de medische zorg worden door artsen en andere hulpver
leners dagelijks ingrijpende beslissingen genomen. 
Ingrijpend vooral wanneer de geneeskunst moet opereren 
op de grens tussen leven en dood. Deze grens heeft zich in 
de afgelopen jaren steeds verder uitgebreid als gevolg van 
de toegenomen medisch-technische mogelijkheden en in
zichten tot behoud of verlenging van leven. De verant
woordelijkheden van medische hulpverleners worden daar
door steeds zwaarder. Dit geldt in nog sterkere mate als het
gaat om wilsonbekwamen: baby's, comapatiënten, 
dementen. In welke mate mag je beslissen over leven en 

gl"'J JJ"l·k 'il'i ck r· 
dhr R. van Boxtel, woordvoerder volks
gezondheid Tweede-kamerfractie. 

lllrlllll kckn: 
- mevrouw E. Borst, minister van 

Volksgezondheid 
dhr E. Sutorius, advocaat 
dhr H. ten Have, hoogleraar medische 
ethiek 
dhr H. Brouwers, neonatoloog 

fOto; Hans Kouwenhoven 

Verkeerd vervoerd 
Door Fred Herrebout 

Op 30 januari werd in Pulchri in Den 
Haag een politiek podium gehouden 
over mobiliteit. Twee hoofdrolspelers, 
Nouwen van de ANWB namens de au
tomobilisten en Den Besten van de NS, 
namens het openbaar vervoer, discus
sieerden onder leiding van journalist 
Max de Bok met D66 fractieleider 
Wolffensperger over hoe de mobiliteit 
van Nederland in goede banen geleid 
kan worden. 
Meteen aan het begin van de discussie 
bleek al dat de oude controverse auto
trein verdwenen is. Volgens Nouwen 
kiest een reiziger die van A naar B 
moet voor ieder deel van het traject 
het meest optimale vervoermiddel: 
auto, bus, trein, fiets of eigen schoe
nen. Nouwen en Den Besten waren 
het er over eens dat de overheid veel 
kan doen om die keuze te beïnvloe
den. 
Wolffensperger was het daarmee eens. 
Hij pleitte met name voor een sterke 

variahilisering van de autokosten. De 
huidige kostenstructuur van de auto is 
zodanig dat de autobezitter door zo
veel mogelijk te rijden zo goedkoop 
mogelijk uit is. Varialibisering kan 
worden bereikt door rekening rijden, 
een onderwerp dat de laatste jaren van 
de politieke agenda is verdwenen. 
Daarnaast wil hij fiscale maatregelen 
die het voor mensen aantrekkelijker 
moet gaan maken om dichter bij hun 
werk te gaan wonen. 
Hij plaatste nog een kritische kantteke
ning bij het beleid van de verantwoor
delijke minister, Jorritsma. Tot zijn 
verbazing besteedt de minister geen 
enkele aandacht meer aan het milieu
aspect- toch één van de belangrijkste 
redenen om de groei van het autover
keer te beperken. Opvallend was dat 
alle drie de panelleden hun verbazing 
uitspraken over het feit dat het vracht
vervoer van iedere beperking wordt 
vrijgesteld. Terwijl de wegen toch met 
name dichtslibben door de toename in 
het aantal door vrachtwagens gereden 

kilometers. Met name Nouwen ergerde 
zich aan het gewillige oor van de poli
tiek voor de problemen van de wegver
voerders. De lasten van rekeningrijden 
en accijnsverhogingen moeten vervol
gens worden opgebracht door de parti
culiere rijder. Die, door het ontbreken 
van voldoende recreatiemogelijkheden 
in de Randstad, aangewezen is op de 
auto. 

De zaal nam Den Besten onder vuur 
over een aantal klassieke treinproble
men, zoals het openhouden van de 
onrendabele lijnen, de fietsenstallin
gen op stations en aansluiting van bus 
op trein. Hij wees erop dat NS zich be
wust is van zijn publieke functie en ze
ker niet alleen uit is op maximale 
winst: "Dan zouden we alleen inter
city's laten rijden." Maar er hangt een 
prijskaartje aan. Volgens Den Besten 
heeft dat niets met de verzelfstandi
ging van NS te maken:" De nieuwe 
structuur maakt alleen explicieter wat 
verliesgevend is." • 

De Democraat is een uitgave van de politieke partij Democraten 66 en 
verschijnt in principe acht keer per jaar. Een door het Hoofdbestuur be
noemde redactieraad is verantwoordelijk voor de uitgave. Deze raad 
wordt gevormd door: 

Foto's: Dennis Sies (tenzij anders vermeld) 
Druk: Brouwer Utrecht BV 

Landelijk Secretariaat D66 
Noordwal10 Peter van den Besselaar, Arthur van Buitenen, Fred Herrebout, Iris 

Koopmans, Marjanne de Kwaasteniet, Eric van de Lisdonk, Jeroen 
Nugteren, Esther Teunissen, Han Weber, Pierre Wimmers (voorzitter). 

Met dank aan: Bert Bakker, Sebastian Dingemans, Fred Eisner, Henk 
van der Linden, Marlijn van Triest, Sophie in 'I Veld. 

Eindredactie: Jeroen Nugteren 
Bureauredactie: Mascha ten Bruggeneale 
Vormgeving: Anker x Strijbos, Utrecht 
Opmaak katern: Lieke Warburg 
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2513 EA Den Haag 
Tel.: 070-3566066 (ma. t/m vr. 9.00-17.00 uur) 
Fax: 070-3641917 
Bereikbaar vanaf Den Haag CS met tram 3, richting Loosduinen, halte 
Noordwal. 

Visueel gehandicapten kunnen de Democraat ontvangen via de 
Nederlandse Luister en Braille Bibliotheek (070-3211211 ). 

De Democraat wordt gedrukt op chloorvrij gebleekt papier. 





Aan tafel! 
Door Edo Spier 

Zeer onlangs werd Den Haag weer eens opgeschrikt door een tekst van Frits 
Bolkestein. Hij stelde daarin voor nog deze zomer een bijeenkomst te beleg
gen van het driemanschap dat in 1994 onderhandelde over het 
Regeeraccoord, teneinde te bezien in hoeverre de doelstellingen van dit ac
coord zijn verwezenlijkt dan wel aanvulling of bijstelling behoeven. 
Bolkestein was weer eens onzorgvuldig te werk gegaan. De partijleiders Kok 
en Van Mierlo hebben nu eenmaal als ministers een andere verantwoorde
lijkheid dan Bolkestein als voorzitter van een Tweede Kamerfractie. 
Hij had zijn voorstel behoren te doen aan Wallage en Wolffensperger. 
Laatstgenoemden waren dan ook terecht behoorlijk aangebrand. 
Dat neemt niet weg dat het voorstel van Bolkestein bepaald niet onzinnig 
was. Het is en blijft jammer dat de wijze waarop hij mededelingen verschaft 
tot irritaties leidt. Overeind blijft echter dat hij er telkenmale in slaagt de 
politieke agenda te bepalen. Immers, ten gevolge van de gunstige economi
sche ontwikkelingen van de laatste jaren is het voorstelbaar dat de voorzich
tige prognoses waarop het Regeeraccoord stoelt sneller gerealiseerd zijn dan 
indertijd voor mogelijk werd gehouden. 
Daar komt bij dat de komende begrotingsbesprekingen in het bijzonder 
voor D66 niet eenvoudig zullen zijn. Drie van onze ministers hebben aange
kondigd dat zij aanzienlijk meer geld nodig hebben. Voor Volksgezondheid, 
voor Justitie en voor Economische Zaken. 
Bolkestein vreest een bevriezing van ambities op het moment dat de belang
rijkste doelstellingen van het regeeraccoord zijn verwezenlijkt. Die vrees 
lijkt mij voorbarig. 
Het lijkt mij alleszins wenselijk om Bolkesteins voorstel over te nemen en 
maar te vergeten dat hij zijn voorstel hoogst ongelukkig heeft gelanceerd. 

Ik pleit ervoor dat Geuit Jan Wolffensperger het initiatief in handen neemt 
en zijn coalitiepartners uitnodigt voor een gesprek, teneinde te voorkomen 
dat deze coalitie tot stilstand komt. 
Onderwerpen voor zo'n gesprek, voor een bijstelling dan wel een aanpas
sing, zijn er voldoende. 
Wat te zeggen van de wenselijkheid van een Staatssecretariaat 
Consumenten Belangen, dat als kerntaak krijgt het bewaken van de alge
mene of bijzondere normen waaraan partijen in hun marktideologie zijn ge
bonden. Immers het feit dat de overheid steeds meer aan de markt overlaat 
wil niet zeggen dat de overheid afstand doet van haar verantwoordelijkheid. 
Verantwoordelijkheid toevertrouwen aan de markt vraagt om zelfregulering, 
binnen door de overheid vast te stellen randvoorwaarden. Het gaat om de 
dynamiek in de markt en niet om statische deregulering. Immers waar de 
overheid als monopolist terugtreedt dient zij ervoor te waken dat er niet een 
andere, private, monopolist in de plaats treedt. 

Over deregulering, een vrij stevig punt in het bestaande Regeeraccoord, valt 
ook een hartig woordje te wisselen. Uit het jaarverslag van de Raad van 
State 1994 is af te leiden dat van afname van wetgeving nauwelijks sprake 
is. Dat de Raad van State daarentegen steeds minder tijd krijgt om wetsvoor
stellen te behandelen komt de kwaliteit van de wetgeving niet ten goede en 
wijst in ieder geval niet op het minderen van wet- en regelgeving. Zoals wel 
terdege in het Regeeraccoord werd vastgelegd. 
En dan tenslotte de belangrijkste suggestie voor het gesprek tussen de heren 
Wolffensperger, Wallage en Bolkestein: HOE VOORKOMEN WE DAT NE
DERLAND ANNO 2000 TWEE MILJOEN WERKLOZEN HEEFT? Is de metho
diek van de 40.000 Melkert-banen à ft 5.5 miljard wel de beste oplossing om 
mensen een paar jaar aan de slag te helpen? Zou niet meer bereikt worden 
door dat geld in te zetten voor echte banen? Loon- dan wel investeringssub
sidies? 
Kortom, geen gebrek aan onderwerpen. AAN TAFEL DUS! 

2 DEMOCRAAT 

De u zo vertrouwde vorm van de 
Democraat is ingrijpend veranderd. 
Na zeven jaar was de Democraat dui
delijk toe aan een modernere vorm
geving. Nadat enige maanden gele· 
den de redactie de beslissing had 
genomen om de stap naar vernieu
wing te zetten, bleek het toch een 
aanzienlijke klus om dit tot een goed 
einde te brengen. Juist vlak voor dit 
nieuwe nummer gemaakt ging wor· 
den, vertrok onze voorlichter Jeroen 
Nugteren, die als eindredacteur van 
dit blad de afgelopen jaren zorg 
heeft gedragen voor de continuïteit. 

Door te kiezen voor meer illustraties, 
een rustiger bladspiegel en andere 
indeling hoopt de redactie de 
Democraat voor u nog aantrekkelij· 
ker gemaakt te hebben. Alhoewel het 
natuurlijk altijd even schrikken is als 
iets vertrouwds veranderd, hoop ik 
dat u de nieuwe lay-out zal waarde· 
ren. 

Deze uiterlijke vernieuwing staat niet 
op zich. Het is een volgende stap in 
een proces dat ruim een jaar gele· 
den is begonnen. Met het aantreden 
van een nieuwe generatie redacteu
ren is geleidelijk aan ook de inhoud 
veranderd. 

De inhoudelijke structuur is verste· 
vigd en er heeft een aantal wijzigin· 
gen plaatsgevonden in de rubrieken. 
Zo mogen we ons sinds enige tijd 
verheugen in enkele columnisten en 
een heuse tekenaar. 
Bovendien hebben de diverse ru
brieken een vaste plek gekregen. 

Daar blijft het echter niet bij. Het 
streven van de redactie is om infor· 
malie die nu nog gericht is op speci· 
fieke doelgroepen binnen de partij 
algemener beschikbaar te maken via 
de Democraat. 
De Eurofractie heeft inmiddels een 
plaats in het middenkatern gekregen 
voor de weergave van hun stand
punten en wellicht besluit binnen· 
kort ook de Tweede Kamerfractie 
daartoe. 
Ik wil niet de indruk wekken dat het 
blad nu "af" is. Ook de komende tijd 
zal de redactie blijven streven naar 
een hogere kwaliteit. 

Pierre Wimmers 
voorzitter redactieraad 
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Katern 
- Congres op 30 en 31 maart 

- Algemene congres informatie 

- Congresagenda 

Toch nog een basbh•komen? 

Reakties 0/1 een D66-mJta 

Het congres van 30 en 31 maart a.s. (AL V 62) zal voor een deel in het teken 
staan van sociale zekerheid. Dan zal ook de nota van de commissie "sociale 
zekerheid en basisinkomen" en de daaraan verbonden congresresolutie aan de 
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3 reakties op een nota en een congresresolutie 

Hoe sociaal is de Sociale Zekerheid? 
Het congres van 30 en 31 maart a.s. (ALV 62) zal voor een deel in hetteken staan van sociale zekerheid. Dan zal ook de nota van 

de commissie "sociale zekerheid en basisinkomen" en de daaraan verbonden congresresolutie aan de orde komen. Via deze 

Democraat neemt een aantal parlijleden vast een voorschot op de discussie. 

Grote eensgezindheid 
De sociale zekerheid blijft de gemoederen bezighouden. Vorige maand nog laaide in de Kamer het debat op over 'hoogte en 

duur' van de uitkeringen. Ten onrechte, aangezien hoogte en duur nietter discussie staan. Er is voor D66 geen enkele reden om 

meer bezuinigingen te zoeken op de sociale zekerheid dan in het regeerakkoord was afgesproken. Toch vormde het debat het 

nieuws van de dag; de toekomst van de sociale zekerheid is nu eenmaal een van de meest heikele onderwerpen. Voor de samen· 

leving, voor de Tweede Kamer en voor D66. 

Door Arthie Schimmel en Bert Bakker 

I Basisinkomen 
In het voorjaar van 1995 discus
sieerde het D66 congres over sociale 
zekerheid, of meer in het bijzonder 
over de pro's en contra's van een ba
sisinkomen. De laatste Democraat 
van 1995 bevatte een hoofdbestuurs
nota en een congresresolutie over so
ciale zekerheid, die op die discussie 
een nader antwoord probeerde te ge
ven. Op de vraag of een basisinkomen 
een verstandig antwoord is op de hui
dige situatie van onze verzorgings
staat bestaan nu eenmaal verschil
lende antwoorden . ook binnen D66. 
Ter voorbereiding van deze nota was 
een brede HB-commissie ingesteld, 
met verklaarde voor- en tegenstanders 
van een basisinkomen. 
Ondergetekenden waren als adviseur 
aan de commissie toegevoegd. 

Het bijzondere van de discussie die 
zich in de commissie ontspon, en 
waarvan de nota de weerslag is, was 
eigenlijk dat de discussie amper over 
de voor- en nadelen van een basisin
komen ging. Het bleek ook dat onze 
analyses van de situatie op de 
Nederlandse arbeidsmarkt en onze sa-

menieving in hoge mate overeenko
men; over een dreigende tweedeling 
in de maatschappij, over inkomens
verhoudingen, over het ingewikkelde 
stelsel van sociale zekerheid, of over 
de wenselijkheid van grotere keuze
vrijheid in het verrichten van (al dan 
niet betaalde) activiteiten. Ook de 
zorg over en de definitie van proble
men bleek meestal dezelfde: de onno
dige belemmeringen voor mensen 
met een uitkering om maatschappe
lijk actief te zijn (betaald of onbe
taald), de demotivatie die hiervan het 
gevolg kan zijn, de twijfel over volle
dige werkgelegenheid, de verslechte
rende situatie aan de onderkant van 
de arbeidsmarkt. Zelfs over de uit
gangspunten voor de toekomst van 
de sociale zekerheid waren we het 
volstrekt eens. Verschil van opvatting 
bestond er wel over de instrumenten 
om de problemen tegemoet te treden. 
Willen sommigen alles inzetten op 
participatie in betaalde arbeid (niet al
leen om financiële of economische 
redenen, maar vooral als beste weg 
tot sociale integratie), anderen zien 
meer in een drastische herverdeling 
van inkomens via een basisinkomen. 
Maar juist de lage participatie op de 
arbeidsmarkt van dit moment blijkt 

de invoering van zo'n basisinkomen, 
indien gewenst, te bemoeilijken, zo 
constateerden we. 

I Congresresolutie 
De commissie heeft een praktische 
uitweg gekozen. Of je nu vindt dat er 
een basisinkomen moet zijn of niet, 
men moet vaststellen dat daarvoor op 
korte termijn geen groot politiek 
draagvlak bestaat. Maar zelfs als dat 
wel zou bestaan, dan nog zou het 
lange tijd duren voordat een basisin
komen (volledig) werkelijkheid zou 
kunnen worden. In de tussentijd wor
den de problemen echter niet kleiner. 
Integendeel, een volwaardige deel
name aan de samenleving van grote 
groepen staat sterk onder druk. Dát 
vormt de eerste prioriteit voor het po
litieke handelen. Daarom concen
treert de congresresolutie zich op 
maatregelen die daarop zijn gericht. 
Handhaving van het minimumloon, 
maar het fors goedkoper maken van 
arbeid, onder meer door verschuiving 
van lasten naar produktie- of milieu
heffingen. Meer mogelijkheden om 
met behoud van uitkering te stude
ren, zorgtaken of vrijwilligerswerk te 
verrichten. Eenvoudige, werkzame 
methoden om laaggeschoolde arbeid 
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in de marktsector te stimuleren, zoals 
vouchers of een variabele bonus. 

Oe toekomst van de WAO 
Zijn daarmee alle vragen in de sociale 
zekerheid ook beantwoord? Natuurlijk 
niet. De komende maanden zal de ac
tuele discussie zich waarschijnlijk 
vooral richten op de nabije toekomst 
van de WAO. Bovendien zal D66 in de 
Tweede Kamer en daarbuiten het debat 
over de verdere toekomst van het so
ciale stelsel bevorderen. Over de conse
quenties van individualisering en 

emancipatie (kostwinnersvoordelen); 
over de verdeling van verantwoorde
lijkheden tussen overheid, werkgevers 
en individu; over de vraag welke con
sequenties de toename van flexibele 
arbeid (die zowel onontkoombaar als 
ook gewenst is) moet hebben voor so
ciale zekerheidsrechten. Want waar 
ben je als je uitzendwerk verricht en 
werkloos of arbeidsongeschikt wordt? 
Hoe staat het dan met je pensioen? 
Hoe benaderen we het grote vraagstuk 
van de solidariteit tussen de genera
ties; de jongeren die almaar hogere 

Dromen over werk 

premies voor vut en aow opbrengen, 
terwijl hun eigen financiële toekomst 
onder druk staat? 
Dat soort vragen zal ons bezig blijven 
houden. Het komende congres zal dus 
niet het laatste zijn dat over sociale ze
kerheid gaat. Maar het biedt wel een 
gezamenlijke grondslag om voor de 
problemen en de mogelijke oplossin
gen nieuwe wegen te zoeken, waarin 
dynamiek en flexibiliteit in economie 
en samenleving een balans moeten 
vinden met nieuwe vormen van (so
ciale) zekerheid. + 

D66 heeft geen linker- en geen rechtervleugel en dit is ingegeven door de aard en opbouw van onze partij. Dat "werk" een linkse activiteit is, 

kon dan ook nooit binnen D66 verzonnen worden. Het is interessanter te bekijken hoe de ideale arbeidsverhouding eruit ziet. Ook als de om-

standigheden niet ideaal zijn. Met dat oog heb ik de nota over de sociale zekerheid gelezen. En (ook) dan is het een mooie nota geworden. Dat 

ik in dit commentaar blijf dromen over de meest gewenste arbeidsverhouding komt voort uit mijn geloof in dromen. Want in je eentje dromen 

blijft een droom, maar als de lezer op de bank gaat meedromen begint de realiteit. 

6 

Door Han Westerhof 

Een aantal keer wordt in de nota gespro
ken over het afschaffen van het 
Wettelijk Minimum Loon (WML). De 
vraag hierbij is echter waarom een sys
teem van een basis-inkomen en het 
WML niet naast elkaar kunnen bestaan. 
Immers het WML is bij uitstek een ins
trument dat de positie van werkenden 
onder in de arbeidsmarkt beschermt. De 
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functies die het hier betreft zijn daar
naast veelal in deeltijd beschikbaar. 
Als in de nota het uitgangspunt wordt 
gehuldigd dat een verdere teruggang 
van het bestaansminimum niet accep
tabel is, dan is het huidige WML de 
beste bescherming voor dit uitgangs
punt. Bovendien is het afschaffen van 
het WML ook niet gewenst, gelet op de 
huidige categorie werknemers die dit 
inkomen geniet. Deze categorie bestaat 
voornamelijk uit mensen die een ach
terstandspositie op de arbeidsmarkt in
nemen door hun allochtone afkomst, 
beperkte opleiding en/of zorgtaken en 
verdient juist daarom de bescherming 
die het WML biedt. Het uitgangspunt 
"sociaal waar sociaal moet" en "markt 
alleen daar waar dat kan" ontbreekt 
dan ook in de opsomming van voor
waarden voor het nieuwe stelsel van 
sociale zekerheid. 

l Arbeidsduurverkorting 
In de notitie wordt ook het effect van 
arbeidsduurverkorting aan de orde ge
steld. Naast de redenering die in de 
nota wordt uiteengezet, lijkt het op
bouwen van schaarste op de arbeids
markt de enige weg om een marktwer
king te genereren. Natuurlijk kennen 
wij of zijn wij allemaal de "onvervang
bare werknemer". Maar bij de invoe
ring van de 36-urige werkweek in bij-

voorbeeld het bankbedrijf waren de 
moeilijkste discussies het wegvallen 
van de opgebouwde ADV-dagen, en de 
wens om 4 dagen te mogen werken. 

Ontslagbescherming 
Bij de ideale arbeidsrelatie hoort ook 
de ontslagbescherming. In de nota 
wordt echter gesproken over het op
heffen van de ontslagbescherming. 
In veel Sociale plannen die bij reorga
nisaties door sociale partners worden 
afgesloten is de ontslagbescherming 
hèt onderwerp van gesprek. De opge
nomen bepalingen hebben veelal de 
bedoeling een gradatie in de ontslagbe
scherming overeen te komen. De erva
ring leert dat de meest verregaande be
paling met betrekking tot een ontslag
bescherming geenszins ontslag uitsluit. 
Toch is dit wel de beste garantie voor 
een kwalitatief hoogstaande perso
neelszorg. 

Deze kwaliteitsstrategie lijkt te verbre
den naar het stelsel van sociale zeker
heid. De zo gewenste mobiliteit op de 
arbeidsmarkt komt immers op deze ma
nier nadrukkelijk tot stand. Als wij in 
het systeem van sociale zekerheid een 
duurzame arbeidsrelatie als uitgangs
punt nemen, dan is de uitdaging voor 
werkgevers aanwezig om de bedrijfs
populatie maximaal te verzorgen. In 



opleidingen en arbeidsvoorwaarden, 
maar ook in bijvoorbeeld outplace
ment. Daar staat tegenover dat de flexi
bele arbeidsrelatie een duidelijke belas
tingcomponent moet kennen voor de 
tijdelijkheid van de aanstelling en het 

te verwachten beslag dat daarna zal 
worden gedaan op het stelsel van so
ciale zekerheid. Deze maatregelen zullen 
de duurzaamheid van de arbeidsrelatie 
bevorderen en daardoor zal de kwaliteit 
van de arbeidsrelatie verbeteren. + 

Basisinkomen; een pleidooi tot discussie 
Als het aan de Jonge Democraten (JO) ligt worden alle ideeën over het basisinkomen in de onderste la gegooid. Deze la wordt vervolgens op 

slot gedaan en de sleutel wordt weggegooid. Dit is de uitkomst van het debat tijdens het laatste congres van de JO in november 1995. 

Door Arthur van Buitenen 

Deze houding is op zijn minst opmer
kelijk. Het was namelijk dezelfde JD 
die in 1987 een nota over het basisin
komen aanbood aan de toenmalige 
voorzitter van de Wetenschappelijke 
Raad voor het Regeringsbeleid (WRR). 
In deze nota toont de JD zich voor
stander van de invoering van een (ge
deeltelijk) basisinkomen. 

ldo van der Meulen, secretaris politiek 
van de JD, verklaart deze grote omme
zwaai uit de ontwikkeling van de dis
cussie: "Zeven jaar geleden was het ba
sisinkomen een nieuw idee in de 
Nederlandse politiek. Na verloop van 
tijd is er meer over bekend geworden 
en heeft de discussie in bredere kring 
plaatsgevonden. We vonden het 
daarom binnen de JD hoog tijd ons 
standpunt te ijken aan de huidige 
stand van zaken en tijdens de discussie 
op ons congres bleek een meerderheid 
tegen invoering van een basisinko
men. Twee argumenten werden veel 
gehoord: de onbetaalbaarheid van het 
systeem en het hoge irrealistische ka
rakter van de discussie." 

Terwijl de JD het onderwerp als afge
daan en behandeld beschouwt en 
wacht op een nieuwe generatie J D-Ie
den, begint de discussie over het basis
inkomen bij de "grote" democraten 
juist voeten aan de grond te krijgen. 
Na enige koudwatervrees overwonnen 
te hebben, is op het D66-congres in 
Papendal een positief-kritische hou
ding over het basisinkomen ingeno
men. 

Positieve geluiden 
Vanuit verschillende hoeken van de 
partij komen positieve geluiden. Ook 
binnen de Tweede-Kamerfractie wordt 
de discussie het voeren waard geacht. 

Volgens Francine Giskes, lid van de 
Tweede-Kamerfractie, raakt het basisin
komen aan de kern van de discussie 
over de herziening van het sociale stel
sel. Giskes: "Het gaat om zeer wezen
lijke vragen: het geloof in het bereiken 
van volledige werkgelegenheid en de 
mate waarin je individualisering durft 
door te zetten. Maar uiteindelijk gaat 
het erover hoe je mensen beoordeelt. 
Sommige tegenstanders van het basis
inkomen denken dat invoering ervan 
zalleiden tot een situatie waarin nie
mand meer wil werken. Ik geloof hier 
niet in. Ik denk dat iedereen op zijn of 
haar eigen wijze probeert een rol te 
spelen in de maatschappij." 

Het huis kraakt 
Ook Wim Vrijhoef, voorzitter van de 
partij, ziet geen steekhoudend argu
ment voor de immobiliteitsvrees van 
de tegenstanders. Hij ziet de discussie 
over het basisinkomen als hoogst 
noodzakelijk. Vrijhoef: "Het huis van 
de sociale zekerheid kraakt aan alle 
kanten. Het is duidelijk dat het huidige 
stelsel niet is opgewassen tegen de 
maatschappelijke ontwikkelingen. We 
zitten nu nog in een fase van pleisters 
plakken, maar nieuwe structuren zul
len moeten worden gevonden." 

Vanuit Europees perspectief gezien is 
het ook goed om de discussie te voe
ren. In vele landen van Europa is een 
periode van vernieuwing aangebroken 
in de sociale-zekerheidsstelsels. 
Johanna Boogerd, lid van het Europees 
Parlement vvor D66, vraagt zich wel af 
of het basisinkomen de juiste keuze is, 
maar zij vindt het nog veel te vroeg nu 
de deur dicht te gooien. Boogerd: 
"Naarmate de maatregelen die we nu 
nemen in de sociale zekerheid succes
vol zijn, zal de roep om een basisinko
men minder worden gehoord. Als onze 
inspanningen echter geen resultaat op-

leveren zal het basisinkomen als optie 
steeds interessanter worden." 

Verschil van inzicht 
De discussie over het basisinkomen is 
binnen D66 dus nog lang niet ten 
einde. Hoe is nu dit verschil met de 
Jonge Democraten te verklaren? Wim 
Vrijhoef houdt het op een fundamen
teel verschil van inzicht in het verloop 
van de ontwikkelingen op dit terrein. 
Ido van der Meulen denkt dat de in
stroom van nieuwe actieve leden in de 
JD een rol speelt. "De JD is", zo gaat 
hij verder, "denk ik wat behoudender 
geworden. We kijken nu wat prakti
scher tegen de politieke verhoudingen 
aan en proberen eerst de consequen
ties van onze ideeën te overzien voor 
we ze lanceren. Zeven jaar geleden was 
de JD principiëler in haar standpunten. 
Dat het basisinkomen binnen D66 zo 
populair is, verbaast me dan ook." 

Gezien de spanningen in de sociale ze
kerheid is het veilig te voorspellen dat 
de discussie over het basisinkomen in 
de toekomst op de agenda blijft staan. 
Ook andere voorstellen in deze rich
ting (bijvoorbeeld de negatieve inkom
stenbelasting en de basisuitkering) zul
Jen in de discussie over de herziening 
van het sociale-zekerheidsstelsel wor
den meegenomen. 

Zolang niet op basis van inhoudelijke 
argumenten is gebleken dat het basis
inkomen geen goed alternatief is, moet 
ook deze variant onderdeel blijven uit
maken van de discussie. Vele tegen
standers van het basisinkomen doen 
de discussie af met het argument van 
onbetaalbaarheid of met het stand
punt dat de wijzigingen te ingrijpend 
zijn. Dit getuigt van een luiheid om na 
te denken en daar doet D66 niet aan 
mee.+ 
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OHRA heeft een gezonde en snelle groei doorgemaakt. Want naastverzekeringen is OHRA thans 
ook gespecialiseerd in financiële diensten, reizen en Employee Benefits. OHRA is er voor jong 
en oud. Voor gezinnen en bedrijven. Ruim 400.000 cliënten vertrouwden inmiddels meer dan 
1,2 miljoen contracten aan ons toe. 
Daar zijn wij trots op. Het rechtstreekse kostenbesparende contact met u zorgt voor aantrek
kelijke lage premies en tarieven. Nu, en in de toekomst. Kijk wat OHRA u biedt: 

OHRA: Verzekeringen 
Alle verzekeringen voor het gezin van mi: ziektekosten-, ziekenfonds-, levens- en pensioen
verzekeringen. En natuurlijk voor al uw bezittingen: uw huis, uw inboedel, uw auto en noem 
maar op. Lage premies en uitstekende voorwaarden vindt u altijd bij OHRA terug. Preventie 
rond gezondheid en bezittingen zijn in de OHRA-verzekeringen verweven. Ook prima moge
lijkheden voor collectieve verzekeringscontracten voor bedrijven en instellingen. 

OHRA: Bankzaken 
Sparen tegen een aantrekkelijke rente zonder voorwaarden? Of uw geld langere tijd vastzetten 
tegen een hogere rente? Bedrijfssparen? U vindt bij de OHRA Bank alle mogelijkheden om uw 
geld optimaal rendabel te maken. 

OHRA: Beleggingen 
BenutOHRA's beleggingsexpertise. Zes beursgenoteerde beleggingsfondsen biedengoede voor
uitzichten op hoge rendementen. En natuurlijk fiscaal voordeel door hun dividendvrijstelling. 

OHRA: Financieringen 
Een persoonlijke lening of een doorlopend krediet? De ideale hypotheek? OHRA biedt het: tegen 
-natuurlijk- de laagst mogelijke tarieven en uitstekende voorwaarden. 

OHRA: Reizen 
Waar kiest u voor: avontuurlijk rondreizen of heerlijk nietsdoen? Een stedentrip of het een
zame eiland? Onze reisdivisie Bex Reizen en Sindbad Tours vervullen betaalbaar elke wens. 
Zomer- en winterprogramma's! 

OHRA: Employee Benefits 
Alle persoonlijke verzekeringen en financiële diensten voor werknemers van een bedrijf of 
instelling onder één dak. Diensten in natura, zoals ARBO-zorg, preventic, fitness en reïntegra
tieprogramma's maken het aanbod compleet. 

Snel meer informatie? 
Voor meer informatie over OHRA en haar talrijke mogelijkheden belt u 

(026) 400 40 40 
Wij sturen u graag en direct onze brochures toe. Natuurlijk GRATIS en VRIJBLIJVEND. 

Vele tientallen tot honderden guldens per jaar bespaart u al gauw. 
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Hoe leefbaar is de grote stad? 

Grote-stedenbeleid 
Met de komst van Jacob Kohnstamm heeft de discussie over de problematiek van de grote steden in Nederland een nieuwe im-

puls gekregen. Na een periode van betrekkelijke stilte van de kant van Kohnstamm en veel aandacht voor de problemen in de 

pers is het voor de staatssecretaris tijd geworden om de lof voor zijn werk in ontvangst te nemen. De plannen zijn mooi, maar 

zullen zich in de praktijk nog moeten bewijzen. 

Door Arjen de WolfT 

Van hondepoep tot arbeidsmarktge
richte leerwegen, van de ontwikkeling 
van een nieuwe indicatie- en registra
tiesystematiek voor verslaafden tot 
speelgoedcontainers. Het werkterrein 
van Jacob Kohnstamm, staatssecretaris 
voor het grote-stedenbeleid, is niet 
eentonig. Sinds het kabinet de revitali
sering van de grote steden tot een van 
zijn belangrijkste doelstellingen 
maakte, zijn de problemen waarmee 
de grote steden te kampen hebben 
nauwelijks uit het nieuws geweest. 
Berichten over verpaupering van de 
oude stadswijken, de grote werkloos
heid en de criminaliteit onder minder
heden volgen elkaar in hoog tempo 
op. Deskundigen tuimelen over elkaar 
heen in het aandragen van oplossin
gen. De politiek roept om maatrege
len, waarbij politieke kleur de aard 
van de gewenste ingrepen bepaalt. 
Kortom: de grote-stedenproblematiek 
is een issue van formaat. 

Kohnstamm 
Grote afwezige in het maatschappelijk 
debat was de staatssecretaris. 
Kohnstamm deed zijn werk in stilte. 
Hij voelde er weinig voor om allerlei 
zwaarden uit te steken en er vervol
gens zelf in te vallen, zoals hij zijn 
optreden zelf met enig gevoel voor 
dramatiek verantwoordt. Maar in die 
zelfverkozen luwte lukte het 
Kohnstamm wel om met de betrok
ken gemeenten tot een indrukwek
kend pakket afspraken te komen. In 
de eerste plaats met de vier grootste 
steden, in ambtelijk jargon aangeduid 
als de G4: Amsterdam, Den Haag, 
Rotterdam en Utrecht. En met vijftien 
'kleinere' grote steden: de G15. Was 
over de samenstelling van de G4 nog 
weinig discussie mogelijk, over de 
vraag welke gemeenten zich tot de G 15 

mogen rekenen is lang geruzied. Want 
aan die status is de belofte van flinke 
hoeveelheden extra rijksgeld verbon
den. Voor steden die uiteindelijk bui
ten de prijzen vielen, zoals Apeldoorn, 
is de teleurstelling om niet als achters
tandsgebied te worden erkend nog 
steeds moeilijk te verkroppen. 

Kohnstamm treedt inmiddels voor
zichtig in de openbaarheid om de lof 
voor de bereikte resultaten in ont
vangst te nemen. Met de steden is hij 
het eens en in de rijksbegroting voor 
1996 zijn ruimschoots middelen voor 
zijn beleid gereserveerd. Kohnstamm 
legde zijn afspraken met de grote ste
den vast in een zogenaamd conve
nant: een overeenkomst tussen Rijk 
en geme-:nten, waarin de gemeenten 
zich verplichten tot het uitvoeren van 
bepaalde beleidsafspraken. Ze worden 
daarin gesteund door het Rijk dat gel
den ter beschikking stelt en zonodig 
regelgeving aanpast. Met ingang van 
1 januari is de uitvoering van het 
grote-stedenbeleid daadwerkelijk van 
start gegaan. Kohnstamm houdt zijn 

leefbaarheidsthermometer in de aan
slag om de voortgang te peilen. Maar 
wat houdt het grote-stedenbeleid pre
cies in? 

Al in de jaren tachtig werd duidelijk 
dat zich in de grote steden ontwikke
lingen voordeden die het leefklimaat 
in hoog tempo achteruit deden gaan. 
Vooral het massale vertrek van bedrij
ven en welgestelde bewoners had 
grote gevolgen. Het wegvallen van de 
bedrijvigheid veroorzaakte een drasti
sche terugloop in de werkgelegen
heid. En de rijkere inwoners namen 
hun geld mee: een forse aderlating 
voor de lokale economie. 
Het werkloosheidspercentage in de 
'grote vier' lag in 1994 bijna twee keer 
zo hoog als het landelijk gemiddelde, 
terwijl de werkgelegenheidsontwikke
ling ver achterbleef bij de rest van het 
land. Sinds enkele jaren neemt het 
aantal vestigingen van bedrijven in 
de grote steden wel weer wat toe. 
Maar het gaat dan met name om 
dienstverlenende ondernemingen: ar
beidsextensief en met een behoefte 
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aan hoog opgeleid personeel. Een be
hoefte waaraan de gemiddelde werkloze in 
de grote stad niet voldoet. Daarnaast vond 
een lange reeks van bezuinigingen op col
lectieve voorzieningen plaats. Met name 
het snijden in de uitgaven voor volkshuis
vesting en sociale zorg kwam hard aan. 
Juist in de grote steden met hun oude ne
gentiende-eeuwse wijken en grote aantal
len mensen met een behoefte aan enige 
vorm van sociale opvang heeft de 'zich te
rugtrekkende overheid' zijn sporen nage
laten. 

De gevolgen zijn ernstig. Het grootste ge
deelte van de criminaliteit concentreert 
zich in de grote steden. Bestaande sociale 
structuren desintegreren. De grote steden 
verpauperen. Het grote-stedenbeleid is een 
poging van de overheid om het tij te ke
ren. Het is geen alomvattend masterplan. 
Geen wondermiddel voor alle kwalen. 
Kohnstamm heeft bewust gekozen voor 
een fragmentarische aanpak. Van pro
bleem tot probleem wordt een oplossing 
bedacht. Het grote-stedenbeleid valt grof
weg in drie delen uiteen: werk, leefbaar
heid en veiligheid. Op deze terreinen wor
den zeer verschillende initiatieven ten uit
voer gebracht. De grote steden krijgen 
meer geld voor doorstroming van banen
poolers naar reguliere arbeid. In de econo
misch kwetsbare delen van de steden wor
den kansenzones mogelijk gemaakt: hier 
zullen minder strikte vestigingseisen voor 
bedrijven gaan gelden. Er wordt geld vrij
gemaakt voor voorschoolse activiteiten. Al 
die voornemens moeten binnen enkele ja
ren leiden tot een zichtbare verbetering in 
het leefklimaat in de grote steden. Om de 
resultaten van het beleid te kunnen meten 
is een zogenaamde leefbaarheidsthermo
meter ontwikkeld. Een onderzoeksme
thode die, uitgaande van een nul-situatie, 
het succes of het falen van de inspannin
gen laat zien. Met het grote-stedenbeleid 
zijn honderden miljoenen guldens ge
moeid. Maar Kohnstamm heeft geen 
blanco cheque gekregen. 

Gevoel van onveiligheid 
Een van de grootste - en meest direct ge
voelde- problemen is de criminaliteit. Die 
is niet alleen in absolute cijfers hoog. Het 
grote aantal misdrijven leidt ook tot een 
gevoel van onveiligheid bij bewoners en 
gebruikers van de grote stad. Vooral de zo
genaamde kleine criminaliteit, van over
tredingen als kladvandalisme tot zwaar
dere vergrijpen als tasjesroof draagt bij 
aan het onbehagen. ledereen zegt wel ie
mand te kennen die 's avonds op straat is 
overvallen, of zijn autoradio voor de zo
veelste keer is kwijtgeraakt. Kleine crimi
naliteit leidt tot meer dan een gestolen 
pinpas. Mensen voelen zich niet langer 
veilig in hun eigen omgeving. 

10 D E M 0 C R A A T 

Ondanks ferme beloften als 'versterking 
van de totale veiligheidsketen' (meer poli
tie, officieren van justitie en rechters) en 
'vermindering van het aantal heenzendin
gen' (verdachte door cellentekort op vrije 
voeten!) ligt de nadruk in het grote-steden
beleid vooral op voorkoming van misdaad. 
Er worden 'toezichthouders' aangesteld. Er 
worden 'wijkveiligheidsplannen' ontwik
keld. Er komen programma's om de jeugd 
op het rechte pad te houden. De bestrij
ding van criminaliteit wanneer deze zich 
voordoet komt nauwelijks uit de verf. Er 
komen wat extra agenten, er komen een 
paar cellen bij. Genoeg om bij te kunnen 
blijven, te weinig om te kunnen inhalen. 

New Vork 
De overheid kiest voor preventief beleid. 
Aandacht voor repressie blijft voorlopig 
uit. Het is de vraag of die aanpak effectief 
is. Een vergelijking met New York, waar 
na de verkiezingen van 1993 drastische 
wijzigingen in het veiligheidsbeleid zijn 
aangebracht, doet twijfels rijzen. New 
York is in vele opzichten onvergelijkbaar 
met een stad als Amsterdam. De schaal 
van de problemen is anders, de segregatie 
heeft in New York veel desastreuzen~ vor
men aangenomen dan tot nu toe in 
Amsterdam het geval is. Maar in New 
York is, net als in Amsterdam, de quality
of-life crime (de kleine criminaliteit) een 
van de grootste veroorzakers van onvrede 
in de stad. In 1993 maakte de nieuwgeko
zen Republikeinse burgemeester Giuliani 
korte metten met de vooral op preventie 
gerichte aanpak van zijn Democratische 
voorganger Dinkins. Diens beleid bracht 
geen afname van de criminaliteit in New 
York teweeg. Die bleef alleen maar stijgen. 
Giuliani koos voor een agressievere strate
gie. Hij verhoogde allereerst de omvang 
van het politiekorps fors: in 1995 telde 
New York 45<)1) meer agenten dan vijf jaar 
daarvoor. Maar belangrijker nog: de poli
tie ging anders werken. Kleine criminali
teit was een fact of life geworden. Je moest 
er mee leren leven; verdwijnen zou het 
toch niet. Onder Giuliani werd de aan-

dacht weer volop gericht op kleine crimi
nelen. De gedachte erachter: een overdaad 
aan kleine overtredingen creëert een orde
loze, chaotische omgeving, die ernstigere 
vormen van criminaliteit in de hand 
werkt. En veel kleine criminelen worden 
groot en plegen zwaardere misdrijven. 
Met behulp van computerstatistieken 
wordt van dag tot dag bepaald waar grote 
politie-inzet geboden is. Op kleine over
tredingen volgen onmiddellijk arrestaties 
en forse straffen. Een groot deel van de 
politie-capaciteit wordt proactief ingezet. 
Veel 'blauw' op straat en veel aandacht 
van de sterke arm voor potentiele kleine 
en grote overtreders. 

Het gevolg is spectaculair. In 1995 bleek 
het aantal inbraken, autodiefstallen, ver
krachtingen en andere vergrijpen in New 
York met vele tientallen procenten te zijn 
gedaald ten opzichte van twee jaar eerder. 
Dat is geen landelijke trend: New York 
doet het aanzienlijk beter dan vergelijk
bare grote steden in Amerika. Desondanks 
stijgt het aantal aangiften. Burgers krijgen 
weer het gevoel dat aangifte doen zinvol 
is. Ze voelen zich weer verantwoordelijk 
voor hun omgeving. En dat zou wel eens 
de fout in de gedachte achter het preven
tieve (zorgende) beleid van Kohnstamm 
kunnen zijn. De overheid blijft op de ach
tergrond. De stadssocioloog Loctewijk 
Brunt: "Mensen in de grote stad hebben 
het gevoel dat de overheid haar werk niet 
doet. Ze is niet zichtbaar meer, terwijl er 
van alles mis gaat. Zolang de overheid 
haar gezag niet waarmaakt, heeft een be
roep op burgerzin geen effect." 

De Broken Windows-theorie van Giuliani 
moet zich nog over een langere periode be
wijzen. Critici van zijn beleid beweren dat 
de recente ontwikkelingen in New York an
dere oorzaken hebben dan grotere en gewij
zigde politie-inzet. Maar voorlopig heeft hij 
het gelijk van de winnaar aan zijn kant.+ 
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I PARTIJAGENDA 
30/31 
mrt 

Algemene ledenvergadering 62 (pag. 2,3 en 
4*) 

13 april Studiemiddag waterschap (OC, pag. 8) 

16 april Thema-avond lokaal drugsbeleid in Utrecht 
(BV, pag. 9) 

20 april Studiemiddag zorg en welzijn (OC, pag. 8) 
Kennismakingsdag met D66 (OC, pag. 8) 
Statendag (BV, pag. 9) 

7 juni dag voor wethouders en burgemeesters (OC, 
pag. 8) 

15 juni Algemene ledenvergadering Bestuurders
vereniging in de Reehorst in Ede (BV) 

14 sept Themadag over wijkaanpak, bezoek aan de 
gemeente Deventer (BV) 

5 okt Bestuurderscongres in het Evertshuis in 
Bodegraven (BV) 

I 

i 

27 april Themadag natuur en landschap (OC, pag. 7) 9 nov dag voor de afdelingsbestuurders (OC, pag. 8) 

11 mei Conferentie over de toekomst van de 
gezondheidszorg (SWB, pag. 11) 
Themadag werk en werkgelegenheid (OC, 
pag. 7) 
Bijeenkomst van gemeenteraadsleden in G15-
gemeenten (BV, pag. 9) 

25 mei training conflicthantering (OC, pag. 7) 
training "de voorzitter" (OC, pag. 7) 

30 nov Congres (ALV 63), Breda 

22/23 4" Congres Nieuwe Stijl (ALV 64) 
mrt '97 

28/29 Congres (ALV 65) 
nov. '97 

* 
BV = Bestuurdersvereniging, 
OC = Opleidingscentrum, 
SWB = Stichting Wetenschappelijk Bureau. 

De aangegeven pagina verwijst naar de pagina in dit 
Katern waar u meer informatie over deze bijeenkomst 
kunt vinden. 

ER ZIJN NOG SLAAPPLAATSTEN BESCHIKBAAR 
VOOR HET CONGRES NIEUWE STIJL ! 

U KUNT HIERVOOR TELEFONISCH EEN KAMER RESERVEREN 
BIJ CONGRESCENTRUM LEEUWENHORST, TEL: 0252-378423. 
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ALV 62: CONGRESINFORMATIE 

WAAR EN WANNEER? 
Op zaterdag 30 en zondag 31 maart, zal alweer het 
derde Congres Nieuwe Stijl (CNS 111) plaatsvinden. 
Als u op het Congres wilt dineren of overnachten, kunt 
u zich telefonisch bij de Leeuwenhorst aanmelden. U 
kunt echter ook zonder u aan te melden naar het 
congres komen, bij de balie van D66 betaalt u dan 
f 15,-. Het CNS 111 wordt een bruisend congres 
waarbij zowel plenair als in deelsessies over de meest 
uiteen lopende onderwerpen gediscussieerd kan 
worden. Natuurlijk wilt u dit congres niet missen! Kom 
daarom zaterdag 30 maart naar Congres Centrum 
Leeuwenhorst, Langelaan 3 te Noordwijkerhout, 
telefoon: 0252-378423. 
Speciaal voor de kinderen van D66-leden is er een 
crèche op het congres. Aanmelden kan bij het 
Landelijk Secretariaat tel: 070-356 6066. 

BEREIKBAARHEID 
Vanaf station Leiden rijdt zowel op zaterdag als op 
zondag speciaal voor D66-leden een pendelbus. Deze 
bus zet u voor slechts f 4,- af voor de deur van 
Congres Centrum Leeuwenhorst en rijdt volgens het 
onderstaande schema. 
zaterdag 30 maart 
Leiden Centraal Station ---> Leeuwen horst, 09.10 I 09.30 I 09.50 I 

10.10 I 10.30 uur 
Leeuwenhorst ---> Leiden Centraal Station, 17.30 I 18.00 uur 
zondag 31 maart 
Leiden Centraal Station ---> Leeuwen horst, 09.10 I 09.30 uur 
Leeuwenhorst ---> Leiden Centraal Station, 17.00 I 17.30 uur 

U kunt de Leeuwenhorst ook bereiken met eigen 
vervoer. Volg hiertoe vanaf de A44 de borden 
Noordwijk, vervolgens Noordwijkerhout. Daarna kunt u 
de borden Congres Centrum Leeuwenhorst volgen. 

WAAR GAAT HET OVER? 
CNS 111 kent drie hoofdonderwerpen. De meeste tijd is 
ingeruimd voor "Investeren in de toekomst 
(Technologie)". Dit onderwerp zal in eerste instantie 
plenair behandeld worden. Daarna gaat het congres 
uiteen in deelsessies. De verschillende onderwerpen 
van de deelsessies vindt u in de congresagenda van 
dit katern. In de deelsessies worden onderdelen van 
het onderwerp besproken en de plenaire besluitvor
ming voorbereid. Zondag neemt het congres plenair de 
definitieve besluiten over dit onderwerp. De twee 
andere hoofdonderwerpen van het Congres Nieuwe 
Stijl zijn "Natuurontwikkeling en Cultuurlandschappen" 
en "Sociale Zekerheid". 
Een Congres Nieuwe Stijl betekent echter meer dan 
besluitvormende discussie: het congres biedt u een 
veertiental discussiebijeenkomsten waaruit u een keuze 
kunt maken. Tijdens deze discussiebijeenkomsten, die 
gaan over actuele onderwerpen, kan de zaal in 
discussie gaan met politici en experts. Een levendig 
debat staat hierbij centraal. Voor de complete agenda 
van ALV 62 verwijs ik u naar pagina 2 en 3 van dit 
katern en naar Democraat 2 van 1996; de teksten en 
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congresresoluties over "Investeren in de toekomst 
(Technologie)", "Natuurontwikkeling en Cultuurland
schappen" en "Sociale Zekerheid" vindt u in het katern 
van Democraat nr. 8 van 1995. Om de besluitvorming 
op het congres voor u zo helder mogelijk te maken, 
zullen wij alle voor u relevante stukken verzamelen in 
congresboek A. Daarnaast heeft u alleen het katern 
van Democraat 8 van 1995 nodig. Ook hiervan zullen 
op het congres reserve exemplaren beschikbaar zijn. 

NOG NOOIT EEN CONGRES 
MEEGEMAAKT? 
Het wordt hoog tijd daar iets aan te doen! 
Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog nooit 
op een congres van D66 zijn geweest, ligt er bij de 
infobalie een folder klaar die u alles vertelt over het 
reilen en zeilen op een Congres Nieuwe Stijl. 
Daarnaast wordt er door het Opleidingscentrum van 
D66 op zaterdag 30 maart van 13.00 tot 14.00 uur een 
workshop georganiseerd speciaal voor nieuwe leden. 

ONTSPANNING 
Naast het formele programma biedt de Leeuwenhorst 
ook de mogelijkheid om informeel bezig te zijn. Mocht 
u behoefte hebben aan een partijtje tennis of squash of 
wilt u zwemmen en aan fitness doen, in de Leeuwen
horst is het allemaal mogelijk. Ook een wandeling of 
fietstocht in het prachtige natuurgebied rond 
Leeuwenhorst behoord tot de mogelijkheden. 
's Avonds biedt het Congres Nieuwe Stijl de mogelijk
heid om met elkaar na te praten of onder het genot 
van een drankje te genieten van wat het congres aan 
entertainment te bieden heeft. Zo kunt u genieten van 
een vernieuwende presentatie over Technologie, 
gevolgd door een cabaretier. Daarna kan er tot in de 
kleine uurtjes gedanst worden. De muziek wordt 
verzorgd door een live-band afgewisseld door de disco 
Music Wave. 
Verder worden er tijdens het gehele congres bioscoop
films vertoond in een speciaal daarvoor ingerichte 
zaait. Een overzicht van de films kunt u vinden 
onderaan de congresagenda. 

OVERNACHTEN 
Na deze gezellige avond kunt u overnachten in 
Congres Centrum Leeuwenhorst Hiervoor zijn hotel
kamers voor een alleszins acceptabele prijs beschik
baar. U kunt nog telefonisch een kamer reserveren bij 
de Leeuwenhorst Ook kunt u zich dan opgeven voor 
het diner van zaterdagavond. 

STEMRECHT 
Denkt u eraan dat u alleen stemrecht hebt tijdens de 
ALV wanneer u aan uw contributieverplichtingen hebt 
voldaan. Maak dus, als u dit nog niet hebt gedaan, zo 
spoedig mogelijk uw contributie voor 1996 over. 
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I ALV 62: CONGRESAGENDA 
ZATERDAG 30 maart 1996 (Leeuwenhorst, Noordwijkerhout) 

10.00 - 10.15 opening door de partijvoorzitter 
introductie congresleiding 
benoeming notulen- en stemcommissie 

10.15 opening stembussen 

10.15-11.15 PRESENTATIE KANDIDATEN BESTUREN EN COMMISSIES 

STATUTEN EN HUISHOUDELIJK REGLEMENT 
wijzigingsvoorstellen 
FINANCIËN 
* contributieregeling 1997 
* wijziging afdelings- en regiobijdrageregeling 1996 
* afdelings- en regio-bijdrageregeling 1997 

11.15- 12.00 NATUURONTWIKKELING EN CULTUURLANDSCHAPPEN, plenair 

12.00- 12.30 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 
inleiding plenair Hans Wijers 

12.30- 13.00 pauze 

13.00- 14.00 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN 
7 bijeenkomsten parallel 
* flexibilisering van de arbeidsmarkt 
* midden en kleinbedrijf 
* duurzaamheid in ontwikkeling en participatie 
* industrie-politiek 
*belastingen op milieukosten 
* wegwijs in D66 
*hoger onderwijs 

14.10- 14.30 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 
inleiding plenair Alexander Rinnooy Kan 

14.40- 16.00 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 

4 parallelle deelsessies 
* economische clusters en dynamiek 
* ruimtelijke ordening en wonen 
* verkeer en vervoer 
* informatietechnologie 

16.10- 16.55 TOESPRAAK GERRIT JAN WOLFFENSPERGER 
fractievoorzitter Tweede Kamer, plenair 

16.55- 17.40 ACTUELE POLITIEKE MOTIES I 

schorsing 

vanaf 18.15 diner 

vanaf 20.00 AVONDPROGRAMMA met onder meer: 
"Kanttekeningen bij Technologische vernieuwing" door R. Paijens 

vindplaats stukken: 

congresboek A 

Dem. 95/8 pag. 6 
congresboek A 
Dem. 96/1 pag 4/5 
Dem. 95/8 pag. 7 
Dem. 95/8 pag. 6 
Dem. 95/8 pag 6 

Dem. 95/8 pag. 11 
+ congresboek A 

congresboek A 

Dem. 95/8 pag. 25 + 
congresboek A 

congresboek B 

cabaret: Standup comedian Arthur Umbgrove of cabaretier Tim van der Sluis 

vanaf 22.00 band, The Mean Machine spelen old-time favourites afgewisseld met een drive-in disco 

Katern Democraat 3, 1996 3 



ALV 62: CONGRESAGENDA (vervolg) 

ZONDAG 31 maart 1996 

09.30 - 09.40 heropening congres door congresvoorzitters 
toelichting door congresleiding over gang van zaken 

09.40 - 11.00 SOCIALE ZEKERHEID, plenair 

11.00 - 11.15 ACTUELE POLITIEKE MOTIES 11 

11.15 - 11.35 TOESPRAAK WIM VRIJHOEF, partijvoorzitter 

11.35- 12.20 TOESPRAAK HANS VAN MIERLO 

12.20 - 12.45 pauze 

12.45 sluiting stembussen 

12.45- 13.45 INVESTEREN IN DE TOEKOMST (technologie) 
plenair - conclusies n.a.v. deelsessies 

13.55- 14.55 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN 11 
7 bijeenkomsten parallel 
* genderklinieken en medische ethiek 
* sociale samenhang en veiligheid (lagerhuisdebat) 
*de WAO: het enige echte basisinkomen? 
* het sociale gezicht van gemeenten 
* technologiebeleid en jongeren 
* macht en politiek 
* samenwerking in het Europees Parlement (ELDR) 

15.05- 16.05 COMMUNICATIEBIJEENKOMSTEN MET FRACTIES 
5 parallelle bijeenkomsten per onderwerp 
*bestuur 
* sociaal, economisch, financieel 
* ruimte 

vindplaats stukken: 

Dem. 95/8 pag. 32 + 
congresboek A 
congresboek C 

Dem. 95/8 pag. 25 
congresboek C 

congresboek A 

* onderwijs, cultuur, wetenschappen, verkeer en waterstaat, sport 
* buitenland 

16.15- 16.45 INTERVIEW MET BEWINDSLIEDEN, plenair, Els Borst en Winnie Sorgdrager 

16.45 uitslag verkiezingen en sluiting congres 

SPEELFILMOVERZICHT 

zaterdag 
10.10 - 10.50 25 jaar Democraten 66, 

11.00 - 13.00 ABEL aangeboden door AHOLD 

13.10- 15.30 SPEED aangeboden door 

=:J: vsn OIOfP 

15.40 - 18.00 DISGLOSURE aangeboden door 

.(I :EON 
18.00 - 18.40 25 jaar Democraten D66 

20.00 - 22.40 

4 

FORAEST GUMP aangeboden door 
c::::::=:::,. 

fBTO VERZEKERINGEN = 

zondag 
10.00- 12.15 

12.20- 14.40 

15.00- 17.10 

SPEED aangeboden door =-: vsn a.ou· 

FORAEST GUMP aangeboden door 
c::::::=:::::,. 

FBTO VERZEKERINGEN 
o::::::::= 

DISGLOSURE aangeboden door 

/.i :EON 
.. ( 0 OI ( 0 • P'"' 1 (I \0 I 
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I LANDELIJK SECRETARIAAT 

OPENINGSTIJDEN LANDELIJK SECRETARIAAT 

Op het najaarscongres in Lelystad is een motie aangenomen waarin het congres het Hoofdbestuur oproept te 
onderzoeken wat de mogelijkheden zijn om het Landelijk Secretariaat (Opleidingscentrum, Wetenschappelijk Bureau, 
Bestuurdersvereniging en Landelijk Secretariaat zelf) in de avonduren en op zaterdag open te stellen. 

Het Hoofdbestuur onderneemt hierop, naast een intern onderzoek, drie acties: 
hieronder vindt u een enquête waarin u uw wensen ten aanzien van avondopenstelling kunt aangeven; deze 
enquete heeft als doel te onderzoeken hoe groot de behoefte is om de volgende algemene vragen in de 
avonduren en op zaterdag te kunnen stellen aan het Landelijk Secretariaat: aanmeldingen als lid, 
adreswijzigingen, bestellingen van materialen en ledenlijsten, informatie over bijeenkomsten etcetera. 

vanaf 1 april zal in de avonduren een antwoordapparaat aanstaan waarop u een boodschap kunt inspreken. U 
wordt dan de volgende dag teruggebeld. Op deze wijze kunnen mensen in de avonduren hun boodschap of 
bestelling kwijt, en hiernaast wordt een indruk verkregen van de belangstelling voor avondopenstelling. 

1) 

2) 

3) 

4) 

wie over E-mail beschikt kan 24 uur per dag vragen stellen of boodschappen achterlaten. 
Het adres is: lsd66@d66.nl 

Naam 

Telefoonnr. (w) .............................................. . 
(p) .............................................. . 

Adres 

Functie : 

5) Hoe ervaart u de huidige openingstijden van het LS (9.00- 17.00 uur)? 
0 goed 
0 voldoende 
0 matig 
0 slecht 

6) Hoe staat u tegenover verlenging van de openingstijden van het LS? 
0 noodzakelijk 
0 gewenst 
0 maakt mij niet uit 
0 niet nodig 

7) Indien de openingstijden zouden worden verlengd, hoe zou u dat dan willen invullen? (meerdere antwoorden 
zijn mogelijk) 
0 elke werkdag tot .... .. .......... ............. uur 
0 enkele werkdagen tot .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . uur 
0 zaterdags van .......... uur tot .......... uur 

8) Mag een verandering van de openingstijden leiden tot een gedeeltelijk sluiten van het LS op werkdagen? 
0 JA 
0 JA, maar slechts één of twee dagdelen 
0 NEE 
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LANDELIJK SECRETARIAAT 

9) Welk bedrag zou u ervoor over hebben om de openingstijden van het LS te verlengen ten koste van andere 
posten (de totale partijbegroting bedraagt ca. 2.000.000 gulden) 
0 maximaal f 50.000,-
0 tussen de f 50.000,- en f 100.000,-
0 tussen de f 100.000,- en f 150.000,-
0 meer dan f 150.000,-

10) Graag maken we van de gelegenheid gebruik informatie te verkrijgen over de telefoonbehandeling van het 
landelijk Secretariaat. Wat is uw oordeel? 

goed vold. redelijk matig onvold. 

wachttijd tot opnemen telefoon 0 0 0 0 0 
wijze te woord staan 0 0 0 0 0 
doorverbinden 0 0 0 0 0 
beantwoording specifieke vragen 0 0 0 0 0 
afhandeling bestellingen 0 0 0 0 0 

11) Eventuele algemene opmerkingen: 

U KOMT TOCH OOK NAAR HET CONGRES OP 

30 EN 31 MAART IN NOORDWIJKERHOUT ?? 

OVERNACHTEN IS NOG STEEDS MOGELIJK 

BEL HIERVOOR MET CONGRESCENTRUM LEEUWENHORST 

TEL: 0252 - 378423 

I 
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EUROPEES PARLEMENT 

D!Ifl IB 
EUROPA BULLETIN 

Berichten van D66 in het Europees Parlement 

Middels het Europa Bulletin houdt de D66-dele
gatie in het Europees Parlement de leden regel
matig op de hoogte van standpunten die namens 
D66 in dit Parlement worden ingenomen. 

NOODZAAK VAN INTERNATIONALE 
WAPENHANDEL CONTROLE 

Door gelijktijdige persconferenties in 10 steden 
wereldwijd is half februari een nieuwe impuls 
gegeven aan de campagne om te komen tot een 
internationale gedragscode voor wapenhandel. Als 
voorzitter van de Subcommissie Veiligheid en 
Ontwapening van het Europees Parlement neemt 
Jan-Willem BERTENS reeds enige tijd actief deel 
aan deze campagne. 
De niet zelden tegenstrijdige nationale beleidslij
nen inzake wapenexport naar conflictgebieden is 
BER TENS een doom in het oog. Europese wa
pens zijn als olie op het vuur in regionale conflic
ten. Het succes van humanitaire interventie en we
sterse preventieve diplomatie worden ondermijnd 
door onze eigen wapenverkopen naar deze regio's. 
Europese soldaten staan daarom vaak tegenover 
wapens van eigen makelij. 
Sinds 1991 bestaan reeds 8 criteria voor wapenex
port vanuit de Europese Unie. Deze zijn echter 
zeer vaag en multi-interpretabeL Het is tijd, dat 
deze concreet en controleerbaar worden. Wapen
export naar landen, waar bijvoorbeeld de men
senrechten op grove schaal geschonden worden, of 
die zich agressief opstellen ten aanzien van andere 
landen zouden dan verboden kunnen worden. 
Een gedragscode is ook nodig om de geloofwaar
digheid van de Europese buitenlandse politiek te 
vergroten. De huidige ondermijnende praktijk, dat 
bijvoorbeeld Frankrijk en Engeland wapens expor
teren naar Indonesië, terwijl andere EU-landen dit 
niet toestaan, moet worden aangepakt. Daarom 
pleit BER TENS voor de Europeanisering van de 
wapenmarkt, gecombineerd met de opname van 
een Europese gedragscode in de Verdragen van de 
Europese Unie. Uiteindelijk zou dit initiatief ver
volg moet krijgen op mondiale schaal. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

OPSLAG HOOG RADIO-ACTIEF AFVAL IN 
BORSSELE 

Johanna BOOGERD heeft schriftelijke vragen 
gesteld aan de Europese Commissie over de tijde
lijke opslag van hoog radio-actief afval in de 
opslagplaats in Borssele (COVRA),in een gebouw 
dat eigenlijk bestemd is voor afval met een lager 
stralingsniveau. Dit wekt overigens de verbazing 
van Johanna BOOGERD, aangezien in 1989 via 
een versnelde procedure een vergunning is ver
leend voor de bouw van zo'n gebouw. Dat is er 
dus nooit gekomen. 
Het kernafval in kwestie is deels afkomstig uit 

het Europees onderzoeksinstituut in Petten. Oor
spronkelijk was voorzien dat het afval teruggeno
men zou worden door de Verenigde Staten, waar 
de grondstof wordt aangekocht, maar de Ameri
kanen stellen nu nieuwe voorwaarden, waardoor 
het onzeker wordt of het afval teruggestuurd kan 
worden naar de VS. 
Johanna BOOGERD heeft zich ook in het verle
den bezig gehouden met de problematiek van het 
kernafval. Als lid van Provinciale Staten waar
schuwde zij al voor de niet te onderschatten risi
co's en kosten van kernenergie. 
De kwestie is zeer actueel, in verband met de 
aanvraag tot uitbreiding en aanpassing van de 
vergunning van de COVRA, in verband met het 
toegenomen aanbod. Johanna BOOGERD heeft 
twijfels over de manier waarop de Milieu Effect 
Rapportage is uitgevoerd. Zij vraagt de Commissie 
te onderzoeken of de MER aan de Europese 
Richtlijn voldoet. 
Ook vindt zij de manier waarop de bevolking is 
geïnformeerd volstrekt inadequaat: de rapporten 
die beschikbaar worden gesteld zijn voor een leek 
onbegrijpelijk. 
Vooral de keuze voor een buitendijkse opslagloka
tie baart Johanna BOOGERD grote zorgen. Vol
gens haar zijn daar veel meer veiligheidsrisico's 
aan verbonden dan aan binnendijkse opslag. 
Zij verwijst in haar vragen onder meer naar de 
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verantwoordelijkheden van de Commissie, voort
vloeiend uit het Euratom-verdrag. 
In de Tweede Kamer werden er vragen gesteld 
door Marijke AUGUSTEIJN en Joke lORRITS
MA over hetzelfde onderwerp. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

EUROPEES PARLEMENT VERKLAART 
AALSCHOLVER VOGELVRIJ 

Doeke EISMA betreurt het kortzichtige besluit 
van het Europees Parlement om de jacht te openen 
op de aalscholver. De rechtvaardiging van dit 
besluit dat aalscholvers een bedreiging vormen 
voor de huidige visbestanden, is ongefundeerd en 
negeert bovendien de echte oorzaken van uitgeput
te visbestanden, namelijk overbevissing en enorme 
bijvangsten. 
In Nederland zijn het vooral de palingvissers rond 
het IJsseJmeer die zich nu gesteund voelen door 
de uitspraak van het Europees Parlement. Zij 
beschouwen de aalscholver als ware concurrent en 
dat terwijl onderzoek heeft aangetoond dat het 
voedsel van aalscholvers rond het IJsseJmeer voor 
nog geen 2% uit paling bestaat en dat de hoeveel
heid vis die aalscholvers eten gelijk is aan de 
enorme bijvangst die aalvissers onbedoeld bijvan
gen en dood teruggooien. Bestrijdingsacties zijn 
niet alleen onterecht, maar bovendien overbodig. 
Gezien de slechte broedresultaten is het namelijk 
zeer waarschijnlijk dat het aantal aalscholvers in 
de toekomst zal afnemen, ook zonder ingrijpen 
van buitenaf. 
De uitspraak van het Europees Parlement heeft 
voor de beschermde status van de aalscholver 
voorlopig geen gevolgen. Dit gebeurt pas wanneer 
de Commissie en de Raad daarmee instemmen. 
Het zou echter van realiteitszin getuigen wanneer 
de Raad van Ministers niet instemt met een derge
lijk plan, maar in plaats daarvan een duurzaam 
Europees visserijbeleid ontwikkelt, dat gericht is 
op het herstel van uitgeputte visbestanden. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

EFFECTIEVERE INZET VAN FINANCIËLE 
MIDDELEN 

Samen met de voorzitter van de begratingscom
missie van het Europees Parlement, Detlev SAM
LAND, heeft Laurens Jan BRINKHORST als 
algemeen begratingsrapporteur in de Franse As-

semblée Nationale eind vorige maand een warm 
pleidooi gehouden voor een effectievere inzet van 
de financiële middelen van de Unie. Het land
bouwoverschot van '95 -14 miljard gulden- dient 
mede ter voldoening van andere verplichtingen die 
de Unie in het verleden is aangegaan. Hierbij valt 
te denken aan de verplichtingen voor de wederop
bouw van voormalig Joegoslavië, de sluiting van 
de kerncentrales in Tsjemobyl, de modemisering 
van de landbouw in Centraal en Oost Europa, de 
versterking van de economische structuur in het 
mediterraan bassin en bijvoorbeeld ook de voed
selhulp aan de derde wereld. 
Op dit moment wordt de helft van de Europese 
begroting besteed aan landbouwuitgaven. Over 
deze zogenaamde 'verplichte' uitgaven beslist 
uiteindelijk de Raad. Met name op het terrein van 
het buitenlands beleid heeft de Raad toezeggingen 
gedaan voor projecten die gefinancierd dienden te 
worden uit de 'niet-verplichte' uitgaven waarvoor 
uiteindelijk geen dekking bleek te bestaan. Het 
Europees Parlement heeft een mede-begratingsbe
voegdheid bij deze laatste categorie uitgaven. Om 
ruimte te maken voor de 'grote gebaren' van de 
Raad, lijkt het verlagen van de schotten tussen de 
landbouw- en overige uitgaven de meest pragmati
sche oplossing. Verruiming van de totale uitgaven 
van de Unie -de zogenaamde financiële perspectie
ven- is in dat geval niet nodig. 
Dat SAMLAND en BRINKHORST zich met deze 
uitspraken in de kooi van de leeuw begaven zal 
duidelijk zijn. Het Europees Landbouwbeleid is 
immers een politiek zeer gevoelige zaak in Frank
rijk. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 

EUROPEES DEFENSIEBELEID GELEIDE
LIJK OPBOUWEN 

Onder voorzitterschap van Jan-Willem BERTENS 
heeft de subcommissie veiligheid en ontwapening 
van het EP een hoorzitting gehouden over de 
toekomst van de Europese veiligheidsstructuur. 
Deze is nu nog zeer versnipperd (denk maar aan 
de VN, NAVO, OVSE, WEU, Raad van Europa 
en EU) en blijkt, zoals in voormalig Joegoslavië, 
weinig effectief. 
Tijdens de hoorzitting werd duidelijk, dat de op
bouw van een Europese defensiestructuur en de
fensie slechts geleidelijk kan gaan. Nu krijgen de 
tijdens de Koude Oorlog weggedrukte onderling 
afwijkende visies van de diverse landen op de 
veiligheid weer de ruimte. Duitsland kijkt naar het 
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Oosten, Scandinavië naar de Balticum en Zuid
Europa naar de Middellandse Zee. De EU bouwt 
nu aan een gebalanceerd beleid ten aanzien van de 
drie regio's en geleidelijk zal de gemeen
schappelijke ervaring met Europese samenwerking 
tot convergentie leiden. De voordelen van het 
spreken met een stem namens 15 lidstaten zullen 
uiteindelijk doorwegen. 
Maar bovendien bestaat er verschil van mening 
over de rol, die Europa op defensiegebied moet 
gaan spelen. Sommigen willen slechts zelfverdedi
ging à la Zwitserland, anderen willen dat Europa 
ook op veiligheidsgebied zijn rol meespeelt om 
crises overal ter wereld op te lossen. Neutraliteit 
is daarbij in de veranderde Europese verhoudingen 
een verouderd concept. 
BER TENS kiest voor een actief Europees buiten
lands en veiligheidsbeleid, dat zich ook buiten 
Europa inzet voor het voorkomen van conflicten 
en voor de bescherming van democratie en men
senrechten. Daartoe moet Europa op termijn een 
defensiebeleid en een Europese defensie krijgen. 
Samenwerking in de NAVO en dialoog met de 
VS blijft een vereiste, maar het moet ook moge
lijk zijn zonder de VS op te kunnen treden. 
Nu het akkoord over het Europese gebruik van de 
NAVO-structuren (de zgn "Combined Joint Task 
Force") dichtbij is, maakt dit een geloofwaardige 
Europese bijdrage aan vrede en veiligheid moge
lijk, al zal het wel langs de weg van geleidelijk
heid gestalte moeten krijgen. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

INTERGOUVERNEMENTELE 
CONFERENTIE 

Na een lang voortraject is het zover. Op 29 maart 
zal de intergouvernementele conferentie in Turijn 
van start gaan. Deze toetsingsconferentie van het 
Verdrag van Maastricht moet de Unie voorberei
den op de toetreding van de landen van Centraal
en Oost-Europa. Afgezien van deze mogelijke 
uitbreiding, hanteert de Unie tot nog toe een be
sluitvormingsstructuur die feitelijk is gebaseerd op 
de samenwerking van zes landen. Op veel gebie
den worden de noodzakelijke besluiten op het punt 
van milieu, werkgelegenheid of buitenlands beleid 
geblokkeerd door het vereiste van unanimiteit in 
de Raad van Ministers. In de huidige situatie blijkt 
dat het ontbreken van democratische controle één 
van de ernstigste gebreken van EU is. Theoretisch 
biedt controle door nationale parlementen een 
garantie bij unanieme besluitvorming, maar in de 

praktijk is het onmogelijk om deze controle wer
kelijk gestalte te geven. Tegelijk vereist meerder
heidsbesluitvorming in de Raad een sluitende 
controle door het Europees Parlement. Het is 
evident dat de daadkracht van een Unie van vijf
tien landen daardoor danig gefrustreerd wordt. 
Zowel nationale parlementen als het Europees 
Parlement hebben immers vaak het nakijken bij 
besluitvorming die vaak diep ingrijpt in het maat
schappelijke leven van de lidstaten van de Unie. 
Daarom zijn structurele verbeteringen in het Euro
pees besluitvormingsproces absoluut essentieel, 
hetgeen in een resolutie van het Europees Parle
ment nog eens is bevestigd. Ook de Commissie 
heeft kort geleden haar prioriteiten bepaald en een 
medebesluitvorming door het Europees Parlement 
van alle wetgevingsvoorstellen bepleit. 
Het zijn echter de regeringsleiders die vanaf eind 
maart gaan bepalen of de Unie in de toekomst in 
staat zal zijn om spijkers met koppen te slaan. Het 
politiek klimaat zal bepalend zijn voor de mate 
waarin de landen van de Unie terugkruipen achter 
hun nationale grenzen, hoezeer dit ook afbreuk zal 
doen aan een werkelijke toekomst voor Europa ... 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRJNKHORST: 00.32.2.284-5796 

DE EMU, CONVERGENTIECRITERIA EN 
WERKGELEGENHEID 

Ter gelegenheid van Wereld-vrouwendag sprak 
Johanna BOOGERD op een werkconferentie van 
Womens Exchange Programme International over 
de EMU, werkgelegenheid, de IGC en de gevol
gen voor vrouwen. 
Zij benadrukte nog een keer het belang van de 
voortgang op de weg naar de Europese Monetaire 
Unie. Europese integratie is een totaalconcept: 
economische, sociale, politieke en monetaire een
wording zijn niet van elkaar los te koppelen. Het 
is een illusie te denken dat we de EMU kunnen 
tegenhouden, zonder daarbij ernstige schade toe te 
brengen aan het eenwordingsproces. 
Een ander thema was het opnemen van een werk
gelegenheidsparagraafin het Verdrag van de Unie, 
tijdens de op handen zijnde IGC. Johanna 
BOOGERD is sterk voorstander van dit idee, maar 
is, mèt haar Ierse fractiegenoot Patriek COX, van 
mening dat de afspraken die er gemaakt zijn over 
de convergentiecriteria onaangetast moet blijven. 
De negatieve effecten op werkgelegenheid en 
sociale zekerheid daarvan kunnen door begelei
dende maatregelen goed opgevangen worden. In 
bepaalde sectoren en voor bepaalde groepen zullen 
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er banen verloren gaan, maar er kan ook weer 
veel nieuw werk gecreëerd worden. In milieu, 
toerisme, particuliere zorg en dienstverlening 
kunnen veel mensen aan de slag. Ondersteunende 
maatregelen hiervoor kunnen bijvoorbeeld zijn 
invoering van de ecotax, gecombineerd met verla
ging van kosten op arbeid, invoeren van het lage 
BTW -tarief op intensieve dienstverlening en ten
slotte gelijke rechten vastleggen voor full-timers 
en part-timers. 
Een instrument voor een Europees werkgelegen
heidsbeleid betekent niet dat we Melkert-banen op 
Europees niveau gaan creëren. De Lid-Staten 
blijven verantwoordelijk voor een eigen arbeids
marktbeleid, toegesneden op de specifieke, natio
nale situatie. Het betekent wèl dat er een geza
menlijke strategie gevoerd kan worden, dat er 
meer overleg en samenwerking is en dat de Lid
Staten maatregelen en wetgeving meer op elkaar 
afstemmen. 
We moeten ons niet schrap zetten tegen ver
nieuwing, maar er juist ons voordeel mee doen. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

SEMINAR OVER INTEGRATIE MILIEU IN 
MARKTECONOMIE 

Mede op initiatief van Doeke EISMA heeft de 
ELDR op 7 maart jl. in Brussel een seminar geor
ganiseerd over de integratie van milieubeleid in de 
markteconomie, waarbij ook Francine GISKES 
van de Tweede Kamerfractie aanwezig was. Met 
de Europese Commissaris voor milieu, mevrouw 
BJERREGAARD, en vertegenwoordigers van 
bedrijfsleven en de academische wereld werd van 
gedachten gewisseld hoe economische instrumen
ten kunnen worden aangewend voor milieubeleid. 
Uit de discussies konden enkele conclusies getrok
ken worden. 
Ten eerste dat milieubelastingen verder ontwik
keld dienen te worden. Milieubelastingen dienen 
namelijk zowel als prikkel voor schonere produk
tieprocessen als middel om de verkoop van mi
lieu-onvriendelijke produkten te ontmoedigen. 
Enkele Europese landen hebben in verschillende 
vormen iets dergelijks ingevoerd (zoals Nederland 
de kleinverbruikersheffing), maar een gezamenlij
ke actie komt niet van de grond. De voornaamste 
reden hiervoor is dat bij belastinghervormingen in 
de Raad van Ministers met unanimiteit wordt 
besloten. Iedere lidstaat heeft dus een veto. Op die 
wijze is het erg moeilijk controversiële zaken als 
een milieubelasting op EU niveau ingevoerd te 

krijgen. Hetzelfde geldt voor de invoering van een 
verlaagd BTW tarief op milieuvriendelijke pro
dukten. 
Ten tweede is uit voorbeelden gebleken dat bedrij
ven geld kunnen verdienen aan 'groene' produk
ten. Zij zullen daarvoor echter wel beter door de 
politiek geholpen moeten worden door enerzijds 
een lager BTW tarief voor die produkten in te 
voeren en anderzijds mogelijkheden tot belasting
aftrek te creëren. 
Een derde conclusie is dat nauwkeurig gekeken 
moet worden naar bestaande subsidies. Veel daar
van hebben een zeer slechte invloed op het milieu. 
Bijvoorbeeld energiesubsidies. Door dit soort 
subsidies af te schaffen kan een grote bijdrage 
worden geleverd aan de verbetering van het mi
lieu. 
Als er één milieubelasting op Europees niveau 
dient te worden ingevoerd is dit wel de ener
gie/C02 heffing voor het bedrijfsleven. Aspecten 
die tijdens het seminar daarbij naar voren kwamen 
zijn fiscale neutraliteit (gaat opbrengst naar verla
ging arbeidskosten?), en hoe de lagere inkomens
groepen worden gecompenseerd. Met spanning 
kijken we uit naar de binnenkort plaatsvindende 
conferentie van Europese milieu en financiën 
ministers om de vergroening van de belasting een 
nieuwe impuls te geven. De recente pogingen van 
de Tweede Kamer en de Staatssecretaris van Fi
nanciën om arbeidsintensieve en milieuvriendelij
ke arbeid onder een verlaagd BTW tarief te bren
gen liep daarop stuk. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de D66-delegatie 
in het Europees Parlement Voor meer informatie kunt u con
tact opnemen met de leden van het Parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 
Medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
Medewerker: Sophie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 
Medewerker: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
Medewerkers: Gerben Jan Gerbrandy/Babette Graeber 

Contactpersoon van de delegatie in Nederland: 
Arthur VAN BUITENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de delegatie: 
Sebastian DINGEMANS: 00.32.2.284-5602 
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THEMADAGEN 

NATUUR EN LANDSCHAP 
zaterdag 27 april 
Het Opleidingscentrum D66 organiseert in en om 
kasteel Groeneveld (1700) te Baarn een themadag 
over natuur en landschap. De geïnteresseerde leek 
krijgt een beeld van dit vakgebied waarin het openbaar 
bestuur een rol speelt. In hoeverre bemoeit de politiek 
zich hiermee en wat is de rol van D66? 

Op deze dag ontmoet u zowel Tweede-Kamerleden 
als andere politici en een aantal vakmensen, onder wie 
Ing. H. Lugtmeyer, rentmeester van 'Het Utrechts 
Landschap', de landschapsarchitect Adriaan Geuze en 
boswachter Huub Berger. Dagvoorzitter Maarten 
Brabars (directeur staatsbosbeheer) legt u en hen een 
aantal dilemma's voor. Onder leiding van ter zake 
kundige D66-leden van de Baarnse afdeling kunt u 
een wandeling maken door het Engelse 
landschapspark, het kasteel bezichtigen of de 
schitterende moestuin bewonderen. Door de Baarnse 
afdeling is vervoer geregeld van en naar het kasteel. 
Vermeld bij uw aanmelding of u hiervan gebruik wilt 
maken. We nodigen u uit om ook een introducé mee te 
nemen! De kosten voor deze dag zijn /35,00. 

WERK EN WERKGELEGENHEID 
zaterdag 11 mei 
In het World Trade Center, in het hart van Rotterdam, 
wordt op zaterdagmiddag 11 mei de themabijeenkomst 
Werk en Werkgelegenheid' georganiseerd. 
Werk is een belangrijk vehikel om sociaal, cultureel en 
materieel aan de samenleving te kunnen deelnemen. 
Ondanks de huidige economische groei en de groei 
van nieuwe banen, is er echter nog steeds voor zeer 
velen geen werk. De uitgangspunten van D66 
verwijzen echter nadrukkelijk naar solidariteit met 
degenen, die om welke reden dan ook niet kunnen 
deelnemen aan het maatschappelijk leven. 

Over dit uiterst belangrijke (politiek gevoelige) 
onderwerp gaat deze bijeenkomst. Aan de orde komen 
vragen rond het scheppen van werkgelegenheid, 
sociale mobiliteit en twee-deling van de samenleving. 
Aan deze bijeenkomst werken ondermeer mee: Bert 
Bakker (Tweede-Kamerlid en portefeuillehouder 
werkgelegenheid), Cees van der Knaap (CAO
coördinator van de vakbond CNV), Koosje Lanting 
(D66-wethouder Hoorn en portefeuillehouder arbeids
markt en werkgelegenheid), Lydia van Dongen 
(manager Human Resource McDonald's Nederland) en 
Willem Scholten (directeur van het Rotterdamse 
Havenbedrijf). Naast enkele inleidingen is er tevens 
een forumdebat Voor de deelnemers is er volop ruimte 
voor vragen, discussie en debat. De bijeenkomst begint 
om 12.30 uur en duurt tot circa 16.30 uur, de kosten 
zijn /15,-. 
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VAARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 
Vanaf 1996 zal het Opleidingscentrum een nieuwe 
training aanbieden onder de titel 'Teamvorming'. Deze 
training is speciaal bestemd voor fracties, eventueel 
samen met een steunfractie of fractiemedewerker. Het 
doel van de training is om de kracht van de fractie te 
verbeteren op basis van ieders persoonlijke kwaliteiten. 
Tijdens deze training wordt ondermeer gebruik 
gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' en enkele intensieve 
oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt plaats in 
overleg met de fractie. Aan de training zijn twee 
serieuze voorwaarden verbonden: de gehele fractie 
moet eraan deelnemen en er dient geen acuut en 
ernstig conflict binnen de fractie te spelen. Voor 
verdere inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum (tel. 070 -
3566066). 

CONFLICTHANTERING 
zaterdag 25 mei 
Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of tijdens 
een presentatie. Hoe benadert u zulke mensen? Hoe 
hanteert u conflicten? 
Met deze training leert u enkele technieken om tijdens 
confrontaties of conflictsituaties op de juiste wijze met 
de mensen om te gaan. Er wordt gewerkt met 
verschillende op de praktijk gerichte oefeningen en er 
is een uitstekende instructie-video. De training vindt 
plaats in Den Haag. Deelnamekosten zijn f40,00, dit i& 
inclusief een lunch. 

DE VOORZITTER 
zaterdag 25 mei 
Het Opleidingscentrum heeft een nieuwe training 
ontwikkeld met de titel 'De voorzitter'. 
Deze training is bestemd voor iedereen die binnen D66 
wel eens leiding geeft ~n discussies en vergaderingen 
(bijvoorbeeld, werkgroep- of commissievergaderingen, 
afdelings- of fractievergaderingen). Het doel van de 
training is de vergaderingen de moeite en tijd waard te 
laten zijn. Een voorzitter speelt daarbij een cruciale rol. 

Eeh voorzitter moet kunnen omgaan met vergader
technische aspecten als: structuur aanbrengen en tijd 
beheersen, analyseren en samenvatten, de stemming 
goed houden en besluiten (laten) nemen. Tijdens de 
training wordt gebruik gemaakt van een instructie
video en enkele intensieve oefeningen. De training 
vindt plaats in Utrecht en kost f35,-. 
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I OP LEl Dl NGSCENTRU M I 
OPLEIDINGEN 

STUDIEMIDDAG OVER HET WATERSCHAP 
zaterdag 13 april 
Voor al diegenen die in het bestuur van een 
waterschap (Hoogheemraadschap) zitten, wordt een 
studiebijeenkomst georganiseerd. Jan Willem van 
Waning (Tweede Kamerlid en woordvoerder 'natte 
waterstaat') houdt een inleiding over wet- en 
regelgeving en de stand van zaken op het ministerie. 
Hij zal daarnaast ingaan op de relatie tot bijvoorbeeld 
natuurbeleid en landbouw. Andere onderwerpen die 
aan bod komen zijn financiën, relaties tussen 
'gebouwd' en 'ongebouwd' of tussen 'provincie, 
gemeente en recreatieschap'. De bijeenkomst vindt 
plaats in Utrecht en kost /17,50. 

STUDIEMIDDAG OVER ZORG EN WELZIJN 
zaterdag 20 april 
Gemeenteraadsleden wordt de kans geboden hun 
inzicht te vergroten in de delen van de gezondheids
zorg en de maatschappelijke dienstverlening, die lokaal 
kunnen worden ingevuld. Het programma begint met 
een toelichting op de wet- en regelgeving en de ruimte 
die daarin geboden wordt voor gemeentelijk beleid. 
Maar er zal ook aandacht worden besteed aan de 
samenhang tussen deze beleidsterreinen onderling en 
aan de relatie met andere portefeuilles zoals openbare 
orde en veiligheid, sport en recreatie, werkgelegenheid 
en huisvesting. Plaats: Den Haag en kosten: /17,50. 

MAAK KENNIS MET D66 zaterdag 20 april 
Kennismaken met D66 kan op 20 april in Utrecht. 
Onder leiding van twee ervaren D66-ers worden de 
belangrijkste ideeën en doelstellingen van D66 
besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er wordt 
aandacht geschonken aan de mogelijkheden om actief 
te zijn binnen de partij. De maximaal vijftien deelne
mers ontvangen ter voorbereiding de brochure 'Maak 
kennis met D66'. De bijeenkomst is in La Vie 
zalencentrum in Utrecht. Kosten: /20,00. 

Noteer in uw agenda: 
Op vrijdag 7 juni organiseert het Opleidingscentrum in 
samenwerking met de Bestuurdersvereniging een 
bijeenkomst voor wethouders en burgemeesters van 
D66. Meer informatie volgt. 
Op zaterdag 9 november bijeenkomst voor afdelings
en regiobestuurders van D66. De gemeenteraads
verkiezingen in maart 1998 zijn het thema van deze 
bijeenkomst. 

BROCHURES 

POLITIEKE THEMA'S (nieuwe publikatie) 
Het Opleidingscentrum organiseert regelmatig 
themabijeenkomsten rond interessante politieke 
beleidsterreinen. De bijeenkomsten hebben een inlei
dend karakter, zijn levendig en gevarieerd van opzet 
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en dragen bij aan de politieke meningsvorming. Naar 
aanleiding van deze themabijeenkomsten schreven 
enkele landelijke en lokale politici van D66 een serie 
boeiende inleidingen: Jan-Willem Bertens over Euro
pese integratie in de jaren negentig, Francine Giskes 
over Ruimtelijke Ontwikkeling in groter verband, Hans 
Jeekei over Duurzame Ontwikkeling, Henk Pijlman over 
Ontwikkelingen in het Cultuurbeleid en tenslotte Han 
Polman over Gemeentelijk Veiligheidsbeleid. 
Deze inleidingen zijn gebundeld in de publikatie 
'Politieke thema's'. Dit is een rijkelijk geïllustreerde 
nieuwe publikatie van het Opleidingscentrum die u 
telefonisch kunt bestellen of met de bon op pag. 11. 

VAARDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE VAK 
In deze brochure worden de belangrijkste vaardig
heden beschreven voor het politieke vak. Over welke 
eigenschappen moet je als politicus beschikken, waar 
moet je goed in zijn en hoe kun je werken aan aspec
ten waarin je wat minder goed bent? Aandacht voor de 
volgende onderwerpen: spreken in het openbaar, 
debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten of 
lastige mensen, en onderhandelen. In een bijbehoren
de profielschets van het raads- en statenlid wordt een 
en ander op een rij gezet. Het Opleidingscentrum sluit 
hierbij in haar aanbod van cursussen geheel op aan. 

GEMEENTE EN FINANCIËN 
Een praktische handleiding voor gemeenteraadsleden. 
Allereerst wordt ingegaan op aard, strekking en 
gevolgen van de gewijzigde Financiële Verhoudin
genwet en de nieuwe Comptabiliteitsvoorschriften. De 
cyclus van financiële documenten en het 'financiële 
instrumentarium' wordt beschreven. U vindt in deze 
brochure ook ideeën en concrete voorbeelden 
waarmee de lokale politicus instrumenten krijgt 
aangereikt. 

MAAK KENNIS MET D66 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van D66 
en haar ontstaansgeschiedenis. 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING 
Brochure waarin voorschriften en regels uit Statuten en 
Huishoudelijk reglement van D66 inzichtelijk worden 
gemaakt. Bevoegdheden, rollen en taken van voorzit
ter, penningmeester, secretaris, secretaris politiek en 
van het 'gewone' bestuurslid worden beschreven. 
Daarnaast is aandacht voor de politieke taak van de 
afdeling en de verhouding tot de gemeenteraadsfractie. 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE GEMEENTERAAD 
Deze publikatie bevat o.a. de volgende onderwerpen: 
• Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 

apparaat; 
• Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering 

en de media; 
• Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 

recht van initiatief en amendement, moties. 
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I BESTUURDERSVERENIGING 

066 Bestuurdersvereniging: 
hét platform voor politiek overleg. 

Ook voor steunfractieleden en fractie-assistenten. 

Contributie: normaliter f 166,-. Steunfractieleden en fractie-assistenten betalen slechts I 66,-. 

Wat krijg je hiervoor? 
• een abonnement op Voor de Draad (normale prijs: f 50,-); 
• toegang tot alle bijeenkomsten van de Bestuurdersvereniging (zie Voor de Draad en de Democraat); 
• cahiers over uiteenlopende onderwerpen (tegen kostprijs); 
• deskundige advisering bij politieke kwesties; 
• dé kans om je netwerk binnen de partij uit te breiden. 

Bel voor opgave of voor meer informatie: 070 - 3566046 /3566051. 

PARTIJCONGRES: ACTIVITEITEN 
BESTUURDERSVERENIGING 

Armoedebestrijding 
Zondag 31 maart om 14.00 uur in zaal C6 
In de armoedenota beschrijft minister van sociale 
zaken Ad Melkert diverse maatregelen ter bestrijding 
van de armoede in Nederland. Een deel van de 
verantwoordelijkheid hiervoor ligt bij gemeenten. 
Instrumenten voor gemeenten zijn o.m. de algemene 
bijstandswet en (daarin) de bijzondere bijstand. Hoe ga 
je D66-bestuurder in een gemeente hiermee om? Een 
discusssiebijeenkomst hierover vindt plaats tijdens het 
partijcongres in Noordwijkerhout. Ernst Reinhard, 
wethouder in Zwolle, en Bert Bakker, Tweede
Kamerlid, zullen een inleiding houden. 

Energienota 
Zaterdag 30 maart om 11.30 uur in zaal C19 
Overleg van provinciale-statenladen met energie in 
hun portefeuille met Hans Wijers over de energienota. 

Gemeentefonds 
Zondag 31 maart om 12.30 uur in zaal C19 
Overleg van woordvoerders en wethouders financiën 
en burgemeesters met Tweede-Kamerlid Jan 
Hoekerna over de herverdeling van het 
gemeentefonds. 

Media, de toekomst van de kleinschalige publieke 
omroep 
Zondag 31 maart om 12.45 uur in zaal C21 
Tweede-Kamerlid Marijn de Koning wil graag met 
statenladen en gemeenteraadsleden met mediabeleid 
in portefeuille overleggen over de toekomst van de 
kleinschalige publieke omroep: de financiering van 
publieke lokale en regionale omroepen, vormen van 
publiek/private samenwerking, de toegang tot en het 
beheer van de kabel, de financiering van provinciale 
vensters op een van de landelijke televisienetten. 
Belangstellenden worden van harte uitgenodigd 
hieraan deel te nemen. 
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LOKAAL DRUGSBELEID, OVERLEG MET 
DRIE BEWINDSLIEDEN 
Thema-avond op 16 april, Polrnan's huis in Utrecht 

Els Borst, Jacob Kohnstamm en Winnie Sorgdrager 
staan op dinsdag 16 april de lokale D66-bestuurders 
te woord over de nota 'Het Nederlandse drugsbeleid, 
continuïteit en verandering', beter bekend als de 
drugsnota. ~ierin presenteerde het kabinet de beleids
voornemens om de overlast rondom de handel en het 
gebruik van drugs te beperken. Een deel van de 
verantwoordelijkheid hiervoor ligt bij de lokale 
overheden. Te denken valt aan de coffeeshops, het 
aanbod van zorg aan verslaafden (methadonverstrek
king, huisvesting, scholing, arbeid), de bestrijding van 
criminaliteit, sociale reïntegratie van verslaafden, 
experimenten met heroïneverstrekking etc. Doel van de 
avond is enerzijds de lokale bestuurders te informeren 
over de inhoud van de nota en anderzijds de invulling 
van de lokale verantwoordelijkheid te bespreken. De 
thema-avond begint om 19.30 uur en vindt plaats in 
het Polrnan's Huis in Utrecht. Inschrijving voor deze 
avond is mogelijk met het antwoordformulier. De 
kosten van deze avond bedragen f 15,- voor leden 
van de Bestuurdersvereniging en f 25,- voor niet
leden, te voldoen met de acceptgiro die de deelnemers 
thuis ontvangen. 

STATENDAG 
op zaterdag 20 april in Noord-Holland 

De Noordhollandse statenfractie heeft dit jaar de 
organisatie van de jaarlijkse statendag op zich 
genomen. De dag zal in het teken staan van de 
omgang met het cultureel erfgoed, waaronder ook de 
diverse (cultuur-)landschappen. Het idee is om met 
een boot diverse excursiepunten aan te doen, waarbij 
deelonderwerpen als archeologiebeleid, industriële 
monumenten, landschapsbeheer en recreatief 
medegebruik aan de orde komen. Statenleden krijgen 
binnenkort een uitnodiging thuisgestuurd. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

KWALITEIT IN DE NIET -CONVENTIONELE 
GENEESKUNDE 

Zaterdag 11 mei 1996, te Utrecht 

Naar aanleiding van het SWB-cahier 'Op weg naar 
een pluriforme gezondheidszorg' organiseert de 
werkgroep Volksgezondheid in samenwerking met de 
SWB een miniconferentie. 
Gegeven de omvang en de acceptatiegraad van de 
niet-conventionele geneeswijzen is het van 
pragmatisch en principieel belang na te gaan hoe 
wordt omgegaan met de kwaliteit van deze 
geneeswijzen. Vragen die tijdens de conferentie 
centraal staan zijn onder meer: wat kan worden 
verstaan onder kwaliteit, in het bijzonder in de niet
conventionele geneeskunde; hoe valt dit te 
operationaliseren; wat is de relatie tot doelmatigheid; 
wat doet de niet-conventionele geneeskunde zelf ten 
aanzien van kwaliteitsbevordeing; wat is het 
toekomstperspectief en wat dient de houding van de 
overheid daarin te zijn. Kosten f 35,-, aanmelden kan 
bij de SWB telefonisch, schriftelijk of per fax. 

TECHNOLOGIE IN POLITIEK 
PERSPECTIEF 

Tijdens het congres op zaterdag 30 maart om 12.15 
uur zal het boek 'Technologie in politiek perspectief', 
dat handelt over de maatschappelijke achtergronden 
van technologie, worden aangeboden aan minister 
Hans Wijers. De SWB zal later in het voorjaar een 
bijeenkomst organiseren over de 'implementatie' van 
de belangrijkste inzichten van het rapport, die met 
name cirkelen rond de verhouding tussen politiek {niet 
de overheid) en degenen die de dienst uitmaken in de 
technologische ontwikkeling. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de 
medewerkers van de SWB, telefoon 070 356 60 66 

PUBLIKATIES IN VOORBEREIDING 

Cahier 'kunstenpolitiek voor D66' 

Nota over economische clusters en dynamiek 
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IN HET ZELFDE SCHUIT JE 
Brochure 'Integratie en inburgering in Nederland', deze 
brochure vloeit voort uit een samenwerkingsproject van 

Een debat over nationale identiteit en nationalisme 
Juni 1996 SWB en de Bestuurdersvereniging 

Tijdens deze studieconferentie over het verschijnsel 
nationalisme ligt de nadruk op het denken in termen 
van eigen belang van de natie, een trend die heden 
ten dage valt te bespeuren in tal van politieke 
discussies. Dit thema raakt direct aan de discussies 
over bijvoorbeeld het buitenlands beleid, migratie en de 
Europese eenwording, maar ook aan de discussie over 
burgerschap en integratie van minderheden. 
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NIEUWE PUBLIKATIES 
De SWB heeft twee nieuwe publikaties toegevoegd aan haar fondslijst: 

'In de basis voorzien' een uitgave over het basisinkomen 
en het boek 'Technologie in politiek perspectief. 

Beide zijn te koop bij de SWB-stand tijdens het congres. 

Katern Democraat 3, 1996 



ALGEMENE BESTELBON 
Landelijk Secretariaat, Opleidingscentrum, Wetenschappelijk Bureau 

en Bestuurdersvereniging 

LANDEUJK SECRETARIAAT 

0 Congresboek A, AL V 62 
0 Ik bestel het pakket aanvullende informatie wijzigingen 

Statuten en Huishoudelijk Reglement (j 5,- incl. porto) 
0 Materialenbestellijst (briefpapier, enveloppen, 

promotiemateriaal e.d.) 

De nieuwe versie (maart '96) van het DIC-boekje is te 
bestellen door I 10,- over te maken op gironummer 
1477777 o.v.v. DIC 4313. 

OPLEIDINGSCENTRUM 

IK MELD ME AAN VOOR: 

Themadag Natuur en landschap op 27 april in Baarn. 
Kosten: 1 35,00 
introducé 
vetvoer van station naar kasteel 

0 ja, aantal ... 0 nee 
0 ja, aantal ... 0 nee 

0 Themamiddag werk en werkgelegenheid op 11 mei in 
Rotterdam. Kosten: I 15,00 

0 Training conflicthantering op 25 mei in Den Haag. 
Kosten: I 40,-

0 Training de Voorzitter op 25 mei in Utrecht. I 35,-

0 Studiemiddag over het Waterschap op 13 april in 
Utrecht. Kosten: I 17,50 

0 Studiemiddag over zorg en welzijn op 20 april in Den 
Haag. Kosten: I 17,50 

0 Kennismakingsdag op 20 april in Utrecht. I 20,-

0 VOOR DE DRAAD 

IK BESTEL: 

0 POLITIEKE THEMA'S (nieuwe publikatie) Prijs: I 15,-

0 VAARDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE VAK. I 7,50 

0 GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: I 10,00 

0 MAAK KENNIS MET D66. Prijs: I 5,00 

0 LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: I 15,00 

0 D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE GEMEENTERAAD. 
Prijs: I 25,00 

0 D66 EN PUBLICITEIT IN DE POLITIEK. Prijs: I 15,00 

Tien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u het 
cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het materiaal 
ontvangen heeft, bent u definitief ingeschreven en 
verplicht de cursuskosten met bijgaande acceptgiro te 
voldoen. 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt in 1996 elf maal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen en vergelijkingsmateriaal. Voor 
de Draad laat zien hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te werk gaan. 

In het april-nummer onder andere een intetview met Thom de Graaf, Tweede-Kamerlid en lid van de Commissie Van 
Traa. Daarnaast een reactie van vier D66-wethouders op de hetverdeling van het gemeentefonds, een column van Eddy 
Schuyer (D66-fractievoorzitter Eerste Kamer) en een artikel van Bert Bakker over werkgelegenheid. 

Een jaarabonnement kost I 50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement inbegrepen. Bel 
voor meer informatie 070 - 356 6045. 
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BESTELBON 

BESTUURDERSVERENIGING 

0 neemt deel aan de thema-avond Lokaal drugsbeleid 
op dinsdag 16 april in het Polman'shuis in Utrecht 

0 neemt deel aan de bijeenkomst van bestuurders in 
G15-gemeenten op 11 mei in Utrecht. 

0 bestelt het cahier Profilering van D66-wethouders. 
De kosten hiervan bedragen f 8,- voor leden van de 
Bestuurdersvereniging en f 12,- voor niet-leden (excl. 
porti) te voldoen met de acceptgiro die u bij het cahier 
ontvangt. 

0 bestelt de bundel Onderwijs in ontwikkeling. De 
kosten bedragen f 4,- (excl. porti) te voldoen met de 
acceptgiro die u bij de bundel ontvangt. 

0 bestelt de bundel Lokaal en provinciaal reférendum. 
De kosten bedragen f 8,50 (excl. porti) te voldoen met 
de acceptgiro die u bij de bundel ontvangt. 

WETENSCHAPPEUJKBUREAU 

IK BESTEL: 

Speciale uitgaven 
0 De waarde van de democratie', 1994 f 2,50 
0 De open samenleving en haar vrienden, in gesprek met 

Jan Glastra van Loon, 1995, voor leden f 29,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 1991, 

f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van Loon, 

1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum naar partnerschap, 

1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel 

migratie, 1993, f 10,-

0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van gezondheidszorg, 

1994, f 10,-
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, f 

12,50 
0 Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, 

f 10,00 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de agrarische 

sector, 1995, f 5,00 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 74,- per jaar. Een 
los nummer kost f 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

S.V.P. HIERONDER UW GEGEVENS MET BLOKLETTERS INVULLEN. 

NAAM EN VOORLETIER: .............................................................................................................................................. Dhr. I Mevr. 

STRAAT: ...................................................................................................................................................... NR ......... 

PC en PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: 

LIDNUMMER: 

Deze bon opsturen naar D66, Noordwal 10, 2513 EA DEN HAAG 
telefonisch bestellen kan ook tel: 070 - 356 6066, fax: 070 - 364 1917, E-mail: lsd66@d66.nl 
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Nederland op de tweesprong 

Op 25 maart wordt de aftrap gegeven voor de 

Intergouvernementele Conferentie (IGC) in Turijn: 

een fundamenteel debat over de toekomst van 

Europa. De komende Nederlandse besluitvorming ter 

voorbereiding van de aanstaande top is volgens 

Laurens Jan Brinkhorst van groot belang. Volgens 

hem staat Nederland daarbij op een tweesprong. 

Door Laurens Jan Brinkhorst 

Wij staan aan de vooravond van een 
fundamenteel debat over de toekomst 
van Europa, vergelijkbaar met dat in de 
eerste jaren na de tweede 
Wereldoorlog. De 
Intergouvernementele Conferentie 
(IGC) die eind maart in Turijn van start 
zal gaan, heeft tot nu toe niet veel aan
dacht gekregen. Dat is wel het geval 
met het voortgaand debat over de 
EMU. Ruim een maand na de Europese 
Top van Madrid die de naam EURO in-

voerde en de datum van 1 januari 
1999 bevestigde, wordt van verschil
lende kanten geprobeerd de daargeno
men besluiten in twijfel te trekken. 
Het is goed dat de hoofdrolspelers dui
delijk maken dat hun inzet daarbij on
verminderd is en dat besluitvorming 
over de vraag wie in de eerste aanleg 
zal toetreden pas over twee jaar aan de 
orde is. 

De derde pijler 
Toch zal de uitkomst van de IGC van 
grote betekenis zijn voor de beslissin
gen die begin 1998 over de EMU wor
den genomen en voor de omstandig
heden waaronder over uitbreiding met 
nieuwe landen wordt gesproken. 
Want de verbreding vormt tenslotte 
de sterkste prikkel tot een zekere, al 
dan niet gedifferentieerde, verdieping 
van de Europese integratie. Het verslag 
van de zog;:naamde reflectiegroep 
geeft op belangrijke punten signalen 
voor een mogelijke convergentie van 
opvattingen. Alleen het Verenigd 
Koninkrijk vormt daarbij een uitzon
dering, maar dat is gezien de interne 
twisten binnen de regerende conserva
tieve partij niet verwonderlijk. Zo lijkt 
er een begin van overeenstemming te 

groeien over een zekere uitbreiding 
van besluitvorming bij gekwalificeerde 
meerderheid, al zullen de grote lidsta
ten insisteren dat hun bevolkingsaan
tallen bij de besluitvorming ook in 
acht worden genomen. 
Vereenvoudiging van de controle en 
beslissingsprocedures van het 
Europees Parlement tot drie lijkt mo
gelijk. Hoewel de meeste ministeries 
van justitie en Binnenlandse Zaken 
daar nog niet aan lijken te willen, is 
een 11 Communautarisering11 van be
paalde elementen van de derde pijler, 
zoals het asielrecht, de immigratie en 
de opheffing van grenscontroles poli
tiek een bespreekbare zaak geworden. 
Zelfs de nieuwe lidstaten Zweden en 
Finland sluiten wijzigingen van de 
derde pijler niet zonder meer uit. 
Geheel verrassend is dat niet. 
Tenslotte zijn dat ook de landen met 
de sterkste traditie van transparantie 
in besluitvorming en democratische 
controle waar de rechten van de bur
gers in het geding zijn. Betrokkenheid 
van de burgers is een centraal ken
merk van de derde pijler, anders dan 
op het terrein van de buitenlandse en 
veiligheidspolitiek. 
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Aarzeling en terughoudendheid 
Tegen deze achtergrond is de komende 
Nederlandse besluitvorming ter voorberei
ding van de aanstaande top van groot be
lang. We hebben wel vier IGC nota's ge
produceerd, maar een echte politieke 
keuze voor een meer communautair dan 
wel intergouvernementeel Europa spreekt 
daar nog niet uit. Er is veeleer sprake van 
aarzeling en van terughoudendheid. Het 
zogenaamde "nieuwe realisme" verhult 
een hang naar het behoud van een ver
meende nationale soevereiniteit. En toch 
staat er in de komende jaren voor 
Nederland veel op het spel. 

De laatste 40 jaar is de Europese eenwor
ding vooral gericht geweest op het tot 
stand brengen van een integratie tussen 
de Europese economieën. De grote 
Europese binnenmarkt, die sinds 1992 re
delijk succesvol functioneert, is van meet 
af aan door Nederland actief ondersteund. 
Gezien onze beperkte thuismarkt is ons 
land altijd sterk op export gericht geweest 
en onze geografische ligging, met name 
ten opzichte van Duitsland, verschafte 
ons een belangrijke basis als transitoland. 
Met Frankrijk stonden wij aan de wieg 
van de gemeenschappelijke landbouwpo
litiek. Wij waren, en zijn, voor een econo
misch Europa, maar hebben ons nooit 
werkelijk gecommitteerd aan een politiek 
Europa. De omstandigheden na de 
Tweede Wereldoorlog vroegen daar niet 
om. Onze veiligheid werd bepaald door de 
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Atlantische Alliantie, onze economische 
positie werd beheerst door de E.E.G. en in 
geval van conflict had de Alliantie altijd 
voorrang. 

Tweesprong 
Maar deze eenvoudige wereld bestaat niet 
meer. Nederland staat op een tweesprong: 
willen wij verder op weg naar een politiek 
Europa of willen wij blijven steken in het 
'half way house' dat de Europese Unie 
kenmerkt, met zelfs grote gevaren van ver
val van hetgeen dat tot dusver bereikt is. 
Ons besluit inzake de EMU is bepalend 
voor onze keuze. Een gezamenlijke 
Europese munt is zowel economisch sluit
stuk van de interne markt als beginpunt 
van een nieuwe politieke ontwikkeling. 
Dit besluit is op zijn beurt ten nauwste ge
koppeld aan de uitkomst van de IGC: zon
der voldoende versterking van het poli
tieke - en daarmee democratische - draag
vlak van de Europese Unie zal de EMU er 
niet komen. 

Veto-recht 
Een actieve rol van Nederland tijdens de 
conferentie vereist het inzicht, dat wij niet 
veel te winnen hebben met een verster
king van de intergouvernementele samen
werking. Het behoud van nationale zelf
standigheid door een versterkt veto-recht 
binnen de Raad van Ministers en meer in
spraak van de nationale parlementen ga
randeert niet een betere greep op een ei
gen toekomst. Het vormt zeker geen alter-

natief voor een meer communautair geor
ganiseerd Europa. Het alternatief is veeleer 
de totstandkoming van een directoraat 
van de grote landen, een dreiging die al 
sinds het begin van de Europese eenwor
ding constant op de loer heeft gelegen. 
Het is de vraag waar onze werkelijke poli
tieke belangen liggen: als het gaat om cri
minaliteitsbestrijding, milieupolitiek, 
asielbeleid of buitenlands beleid kan een 
veto-recht wel (tijdelijk) besluiten tegen
houden, maar geen positief beleid vor
men. Besluitvorming bij meerderheid be
tekent in de praktijk van de Europese Unie 
niet, dat met nationale belangen geen re
kening wordt gehouden, maar wel dat lan
den (ook grote) gedwongen kunnen wor
den onredelijke posities op te geven. De 
systematische ondermijning van de be
sluitvorming op vele gebieden in Brussel 
door het Verenigd Koninkrijk vormt het 
sprekende bewijs van de ondeugdelijkheid 
van het veto-recht, zeker bezien vanuit 
het Nederlands belang. 
Er wordt de laatste tijd ook veel gesproken 
over meer samenwerking in Benelux-ver
band. Maar het is van belang te constate
ren dat onze Belgische zuiderburen een 
consistente pro-Europese koers varen en 
minder last lijken te hebben dan wij van 
verouderd souvereiniteitsdenken, al heeft 
dat natuurlijk ook te maken met het te
gengaan van de desintegratie van de 
Belgische staat! Als alibi voor het 'nieuwe 
realisme' ten aanzien van Europa wordt 
steeds de Zwarte Maandag aangehaald, 
toen Nederland tijdens het vorige voorzit
terschap een nieuwe blauwdruk presen
teerde voor wat later het verdrag van 
Maastricht werd. Maar een nauwgezette 
analyse van de werkelijke oorzaken van 
deze diplomatieke ramp leert, dat het 
veeleer lag aan de inconsistentie van onze 
Europese visie (alsmede het veel te laat in
dienen daarvan), dan aan de sterk com
munautaire aanpak. 

Er heerste in vele Janden onzekerheid en 
aarzeling: meer daadkracht, meer demo
cratie en meer duidelijkheid àf de terugval 
in weinig effectieve intergouvernementele 
besluitvormingsstructuren. Het gesloten 
bolwerk van de Raad van Ministers in 
Brussel doet het ergste vrezen indien de 
laatste weg gekozen wordt. Nederland 
staat op een tweesprong: voegt het zijn 
stem bij diegenen die zich bij de be
staande onmacht en malaise neerleggen of 
zal het zich inzetten voor wezenlijke her
vormingen'? De komende tijd zal dit uit
maken, maar gerust kan men op de keuze 
niet zijn.+ 

De tekst is een bewerking van het gelijk
namige artikel in de maart-editie van de 
Internationale Spectator. 



Natuurontwikkeling en 
cultuurlandschap 

Door Ward Biemans 

Natuurontwikkeling 
Natuurontwikkeling is een be
trekkelijk nieuw fenomeen in 
Nederland. Alvorens hierop in 
te gaan, kunnen we ons afvra
gen wat we nou eigenlijk on
der 'natuur' verstaan. Een 
gangbare definitie is dat tot na
tuur al de soorten planten en 
dieren worden gerekend, die 
zichzelf ordenen en handha
ven. Tot de natuur behoren 
dus zowel de kiekendieven en 
orchideeën in de duinen als de 
mussen in de stad of de paar
debloem tussen de trottoirte
gels. Natuurontwikkeling richt 
zich echter met name op het Op het congres van 30 en 31 maart zal op de zaterdagmorgen een ple· 
creëren van bijzondere natuur. 
Dit heeft betrekking op het be- naire discussie plaatsvinden over natuurontwikkeling en cultuurland
heer in bestaande natuurgebie-
den en ook op het ontwikkelen schappen. 
van nieuwe natuurgebieden. 

De ecologische neergang 
De natuurwaarden in 
Nederland staan er niet al te 
best voor. Veel planten- en 
diersoorten zijn inmiddels ver
dwenen en veel soorten die 
vroeger algemeen voorkwa
men, zijn bijzonder geworden. 
Bekende voorbeelden hiervan 
zijn weidevogels zoals de 
kemphaan of de wulp. 
Voor de achteruitgang van na
tuurwaarden is een vijftal oor
zaken aan te geven. Allereerst 
is het areaal natuurgebied in 
de voorbije eeuwen fors ver
minderd. In de laatste decen
nia is daar de ingrijpende ver
andering van het cultuurland
schap bijgekomen, onder 
andere als gevolg van de ruil
verkavelingen die zich op veel 
plaatsen hebben voorgedaan. 
Ten derde is de ecologische 
kwaliteit achteruitgegaan. 
Bossen hebben te leiden van 
verzuring. Op het platteland 
wordt de natuur bedreigd door 
de overbemesting van bodem 

In Democraat nr. 8 van 1995 kunt u over dit onderwerp een resolutie 

met bijbehorende toelichting vinden. In onderstaand artikel wordt in-

gegaan op de achtergronden van natuurontwikkeling en de waarden 

van het cultuurlandschap. 

en oppervlaktewater, vanwege 
intensief grondgebruik door de 
agrarische sektor. Daarnaast is 
er plaatselijk sprake van ver
droging als gevolg van peilver
laging en grondwaterwinning. 
Ten vierde is de verstedelijking 
flink doorgezet. Naast de groei 
van het stedelijk gebied bracht 
dit een groei van de mobiliteit 
met zich mee. Uitbreiding van 
de infrastructuur veroorzaakt 
niet alleen luchtverontreini
ging, maar ook de doorsnij
ding van veel natuurgebieden. 

1 Ecologische hoofdstructuur 
Voor het behoud en de be
scherming van bijzondere na
tuur in Nederland weet de re
gering zich gebonden aan ver-

schi IJ ende internationale ver
dragen. Om de achteruitgang 
van de natuur een halt toe te 
roepen, is het concept van de 
ecologische hoofdstructuur 
ontworpen. Hieronder wordt 
verstaan een samenhangend 
stelsel van natuurgebieden met 
daartussen ecologische verbin
dingen van bijvoorbeeld vaar
ten, maar ook bomenrijen of 
brede, mestvrije perceelsran
den vallen hier onder. In 25 
jaar tijd, vanaf 1988, moet 
deze ecologische hoofdstruc
tuur volgens het 
Natuurbeleidsplan zijn gereali
seerd. 
In veel gevallen hoeft dit niet 
samen te gaan met ruimte
claims voor nieuwe natuurge-

bieden, maar gaat het om de 
versterking van de bestaande 
natuurwaarden. Zo zijn bij
voorbeeld duingebieden ver
ontreinigd door waterwinning, 
waarbij water met een hoog 
gehalte aan meststoffen on
diep wordt geïnfiltreerd. Via 
zuivering en herstelmaatrege
len kan in enkele jaren tijd de 
kwaliteit van het duingebied 
aanzienlijk verbeteren, hetgeen 
ten goede komt aan de voorko
mende vegetatie. 
Een voorbeeld van natuuront
wikkeling waarbij ook sprake is 
van areaaltoename, is het plan 
Grensmaas in Limburg. Een 
bijzonderheid in dit plan is dat 
niet alleen wordt getracht een 
rivierlandschap te ontwikke
len, maar dat hiermee tevens 
het overstromingsgevaar af
neemt. Een derde bijkomend 
voordeel is dat de natuuront
wikkeling gecombineerd kan 
worden met grindwinning. 

Ook hier kritiek 
Andere voorbeelden van na
tuurontwikkeling zijn aan kri
tiek onderhevig. Zo wordt op 
verschillende plaatsen zoals in 
Drente gewerkt aan het creëren 
van stuifduinen. In het verle
den heeft men deze gebieden 
waar het fijne zand door de 
elementen wordt verplaatst of 
weggewaaid juist willen voor
komen door aanplant van bo
men of van helmgras. 
Natuurbeschermers willen nu 
de oorspronkelijke omstandig
heden terugbrengen. 
Op andere plaatsen zet men 
stukken land onder water, het
geen gunstige effecten kan 
hebben voor de natuur en de 
plaatselijke waterhuishouding, 
maar waardoor soms vrucht
bare landbouwgrond, genera
ties lang drooggepompt, verlo
ren gaat. 
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' Cultuurlandschappen 
In veel cultuurlandschappen, 
dit zijn landschappen die als 
gevolg van menselijke activitei
ten vaak ingrijpend zijn veran
derd, is nog steeds sprake van 
een gespannen verhouding 
tussen deze activiteiten en de 
aanwezige waarden. De con
gresresolutie noemt naast na
tuurwaarden ook landschappe
lijke, ecologische, aardkundige 
en cultuurhistorische waarden. 
De waarden in het landelijk ge
bied dienen in onderlinge sa
menhang te worden be
schermd. 
Dit kan worden geïllustreerd 
door het verschil tussen tradi
tionele ruilverkaveling van het 
landelijk gebied en moderne 
landinrichtingsprojecten. De 
ruilverkaveling heeft geleid tot 
een aanzienlijke vergroting van 
de opbrengst van landbouw
gronden. Dat het landschap 
hierdoor eenzijdiger is gewor
den, is lange tijd op de koop 
toe genomen. 
Inmiddels wordt bij landin
richtingsprojecten veel meer 
aandacht dan vroeger besteed 
aan het behoud van land
schappelijke kwaliteiten en aan 
het creëren van omstandighe
den die gunstig zijn voor de 
functie die het gebied vervuld. 
In het veenweidegebied in 
Noord- en Zuid-Holland bij
voorbeeld wordt bij nieuwe 
landinrichtingsprojecten een 
verschil aangebracht in het op
pervlaktewaterpeil in natuurge
bieden en in landbouwgebie
den. Een drooglegging van 60 
centimeter is gunstig voor boe
ren die op tijd in het voorjaar 
het land op willen, maar is 
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voor natuurgebieden te laag 
om bepaalde plantensoorten te 
handhaven. Via gemalen of 
stuwen kan plaatselijk het wa
terpeil worden verhoogd. 

Vele belangenorganisaties zijn 
betrokken bij het behoud van 
natuurlijke en cultuurhistori
sche elementen. Met name de 
natuurbeschermingsorganisa
ties kunnen zich verheugen in 
een zeer sterk gegroeid leden
tal. 
Ook door particulieren wordt 
veel gedaan om de aantrekke
lijkheid van het cultuurland
schap te vergroten. Te denken 
valt aan het onderhoud van 
landgoederen of bouwkundige 
monumenten zoals boerderijen 
en kastelen. Er is een groeiende 
belangstelling van boeren, om 
aan vormen van particulier na
tuurbeheer te gaan doen. 

Plattelandsvernieuwing 
De verhoogde aandacht voor 
andere waarden in het cultuur
landschap laat onverlet dat het 
grootste gedeelte van het land
oppervlak in Nederland een ag
rarische bestemming heeft. De 
agrarische sektor vervult een 
belangrijke plaats in de natio
nale economie. Vanuit het oog
punt van de sektor bezien is 
schaalvergroting een noodzake
lijke ontwikkeling om de nog 
steeds toenemende concurrentie 
het hoofd te bieden. 
De landbouw is dus in hoge 
mate bepalend voor de inrich
ting van het Nederlandse cul
tuurlandschap. Toch is ook 
hierin verandering gaande. 
Het beleid van Rijk en provin
cies is er op gericht, om afhan-

keiijk van de kwaliteit van een 
gebied, dit gebied te bestemmen 
voor agrarisch gebruik, al dan 
niet in combinatie met andere 
functies, zoals bosbouw, natuur, 
waterwinning of recreatie. 
Een groot aantal van deze acti
viteiten is te plaatsen onder de 
noemer plattelandsvernieu
wing. Hiermee wordt gedoeld 
op activiteiten in het landelijk 
gebied, waardoor het econo
misch draagvlak wordt ver
sterkt. Te denken valt aan het 
verbouwen van biologische of 
streekeigen produkten, maar 
bijvoorbeeld ook aan behoud 
van cultureel erfgoed, of het 
creëren van een camping of 
een toeristische kanoroute. 
Hierdoor kunnen neveninkom
sten worden verkregen, het
geen de vitaliteit van het lan
delijk gebied ten goede komt. 

Conclusie 
Er kan worden geconcludeerd 
dat het draagvlak voor het be
houd en ontwikkeling van na
tuur en andere waarden in het 
cultuurlandschap in de jaren 
tachtig en negentig sterk is ver-

groot. Het besef is doorgedron
gen dat met het eenzijdig stre
ven naar opbrengstmaximalisa
tie veel karakteristieke elemen
ten in het landschap verloren 
gegaan zijn. Door gezamenlijke 
inspanning van overheden, 
maatschappelijke organisaties 
en particulieren is men inmid
dels begonnen aan een inhaal
slag. Hoewel de resultaten hier
van vaak pas op lange termijn 
zichtbaar worden, verloopt het 
proces van natuurontwikkeling 
bemoedigend. 
Enig relativeringsvermogen is 
hierbij echter wel op zijn 
plaats. Natuurontwikkeling 
stuit in sommige gevallen op 
weerstand en dient daarom in 
nauw overleg met betrokkenen 
in de streek te worden gereali
seerd. Voor echte wildernis kun
nen we beter een bezoek bren
gen aan landen met lager inwo
nertal per vierkante kilometer. 
Hoewel de Nederlandse drukte 
ook voordelen met zich mee
brengt: voor een warme choco
lademelk in de winter of een ijs
cokraampje in de zomer hoeven 
we hier nooit ver te lopen. + 



Adl'ertenties 

Bel voor meer informatie onze vestiging Leiden, Haagse Schouwweg Be, 2332 KG, tel. 071~576 70 20 

IBDO 
BDO CampsObers 

Accountants • 
Belastingadviseurs • 

Management Consultants • 

De D66-fractie in de Provinciale Staten van Zuid-Holland zoekt een 

Fractie-assistent (v/m) 
Functie-informatie 
De werkzaamheden van de fractie-assistent zijn vooral van administratieve aard: notuleren en convoceren 
van de wekelijkse fractievergadering, bijhouden van het fractiearchief, afhandelen van post, beleggen van 
vergaderingen met derden en dergelijke. 
De fractie-assistent heeft voor het uitvoeren van deze werkzaamheden de beschikking over een eigen kamer 
op het provinciehuis te Den Haag. Het tijdsbeslag is maximaal 12 uur per week. 

Functie-eisen 
Vereist zijn administratieve zorgvuldigheid, gevoel voor politieke relevantie, enige redactionele vaardighe
den en elementaire vaardigheden op het vlak van tekstverwerking. Interesse in het politieke bedrijf en af
finiteit met het gedachtengoed van D66 strekken tot aanbeveling. 

Vergoeding 
Vergoeding voor de invulling geschiedt op basis van een uur-contract. De vergoeding bedraagt maximaal 
f650,- per maand. 
Nadere inlichtingen 
Voor nadere inlichtingen kunt u contact opnemen met de statenteden Mevr. M. de Leur (tel. privé: 070-
3868111) of Dhr. G.P. Hoekendijk (tel. werk: 070-3702710, tel. privé: 070-3257355). 

U kunt u sollicitatie richten aan: 
D66-Statenfractie Zuid-Holland 
t.a.v. Mevr. M. de Leur 
Park de Werve 30 
2274 EVVoorburg 

De sollicitatietermijn sluit 14 dagen na het verschijnen van dit nummer. 
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Het LEN staat open voor 
nieuwe gezichten 

Door Marjmme deKwaasteniet 

Netwerken. De meeste mannen doen het uit zichzelf, veel vrouwen 
moeten wat uitdrukkelijker op het belang ervan gewezen worden. Want 
het al of niet beschikken over een netwerk van professionele kontakten 
maakt vaak net het verschil uit tussen vrouwen die tegen het 'glazen 
plafond' aanlopen en vrouwen die dat vermijden. Vanuit onder andere 
die gedachte werd door Marie Louise Tiesinga en Suzanne Bisschot 
ruim tien jaar geleden het initiatief genomen tot het oprichten van het 
Landelijk Emancipatie Netwerk (LEN) binnen D66. Doel van het LEN is 
een ontmoetingsplaats te creëren voor politiek actieve D66-vrouwen 
(èn mannen) die in emancipatie van vrouwen in de politiek zijn geïnte
resseerd. In concreto organiseert het LEN vijf maal per jaar een bijeen
komst; drie keer in Den Haag en twee keer in Utrecht. Een deel van de 
bijeenkomst wordt gewijd aan een specifiek thema, ingeleid door een 
deskundige en zo nu en dan door een van onze kamerleden of be
windslieden. Op de laatste bijeenkomst was bijvoorbeeld Winnie 
Sorgdrager te gast. Zij sprak over haar werk en haar deelname aan het 
paarse kabinet. 
Daarnaast is er gelegenheid om in de informele sfeer informatie en er
varingen uit te wisselen, het netwerken dus. 

Naar aanleiding van het tienjarig bestaan heeft het LEN opnieuw het 
initiatief genomen om een onderzoek te houden onder de deelnemers 
naar appreciatie, organisatie en inhoud van de netwerkbijeenkomsten. 
De laatste keer dat het LEN een enquete hield was in 1988. Daaruit is 
het LEN in zijn huidige vorm voortgekomen. Van de 200 deelnemers 
die op de adreslijst van LEN staan, stuurden er 66 een ingevuld formu
lier terug, een goede respons dus. Eèn respondent merkte op dat het 
prettig zou zijn nieuwe gezichten te zien. Als ik deze opmerking plaats 

naast die van een andere respondent dat het "netwerk vooral bezocht 
wordt door mensen van de tweede emancipatiegolf" dan concludeer ik 
dat het LEN-initiatief van afgelopen november om gezamenlijk met de 
Jonge Democraten ter gelegenheid van het tienjarig bestaan een stu
diedag te organiseren over de gevolgen van flexibilisering van de ar
beidsmarkt voor de participatie van vrouwen een goede stap is ge
weest om te trachten de deelname aan hetLENte verbreden. 
In de enquête werd ook gevraagd naar suggesties voor nieuwe eman
cipatie-activiteiten binnen D66. Daarop kwam een groot aantal ant
woorden, die deels door het LEN kunnen worden opgepakt en deels 
van nut kunnen zijn voor de HB-commissie 
Zo lijkt me een debatwedstrijd voor vrouwelijke politici, het opzetten 
van een mentrix-systeem (ervaren vrouwen in de politiek geven super
visie aan onervaren of nog niet politiek actieve vrouwen) en het opzet
ten van netwerken buiten de Randstad typisch onderwerpen waar het 
LEN verder over na zou moeten denken. Het organiseren van works
hops over inhoudelijke thema's en het zoeken naar een actualisering en 
verbreding van het emancipatiethema zijn activiteiten die meer op de 
weg liggen van de HB-commissie Vrouwenrechten\Mensenrechten, die 
na de conferentie van Beijing ook nieuwe richting moet geven aan haar 
activiteiten. 
Al met al een nuttige enquête, die er zeker toe zalleiden dat de activi
teiten van het LEN worden voortgezet. 

NB: De tweede netwerkbijeenkomst van het LEN zal plaatsvinden op 
dinsdag 16 april van 18.00 - 20.00 uur in de Eerste Kamer, Binnenhof 
22 te Den Haag en is gewijd aan de enqueteresultaten. 

Voor inlichtingen kunt u contact opnemen met Marie Louise Tiesinga 
(036-5328473 na 18:00 uur). + 

Gezocht: een nieuwe voorzitter voor de MB-commissie Vrouwenrechten/Mensenrechten. 

De HB-Commissie Vrouwenrechten/Mensen
rechten is op zoek naar een nieuwe voorzitter. Na 
vijf jaar voorzitterschap van het PEAC/de HB
Commissie Vrouwenrechten/Mensenrechten wil 
Maria van der Leeuw haar energie nu weer op an
dere zaken concentreren. Vooral de afgelopen 
twee jaar is het voorzitterschap, door de vele acti
viteiten rond de voorbereiding van diverse interna
tionale conferenties (waaronder de vierde VN
Vrouwenconferentie in Beijing) en het voorzitter
schap van het Politiek Vrouwen Overleg, een 
intensieve bezigheid geweest. Mede door de inzet 
van de Nederlandse politieke vrouwenorganisaties 
is in het 'Platform for Action', het slotdocument 
van de Vrouwenconferentie, een paragraaf over 
het streven naar gelijke vertegenwoordiging van 
vrouwen in de politiek opgenomen. 

Oe HB-commissie heeft als taken: 
- het analyseren van binnenlandse en internatio

nale ontwikkelingen op het gebied van vrou
wenrechten/mensen rechten; 
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- het formuleren van adviezen aan het HB, ook 
over concept-congresdocumenten en het con
cept-verkiezingsprogramma m.b.t. emancipa
tie-aspecten; 

- het deelnemen aan het Politiek Vrouwen 
Overleg (maandelijks overleg van vrouwen van 
de politieke partijen) en andere relevante fora 
zoals 'vrouwen kiezen in de politiek'. 

Ten behoeve van het creëren van een zo breed 
mogelijk draagvlak heeft de HB-commissie een 
open karakter. 

Van ge'1nteresseerden in het voorzitterschap van 
de HB-commissie wordt gevraagd dat hij/zij een 
aantoonbare brede kennis van vraagstukken op 
het terrein van vrouwenrechten/mensenrechten 
heeft en bekend is met de relevante Nederlandse 
vrouwenorganisaties, over enige voorzitterserva
ring beschikt, stimulerenfinitierend kan optreden 
en D66 op adequate wijze naar buiten kan verte
genwoordigen. De tijdsbesteding zal door het 

wegvallen van een aantal taken minder groot zijn 
dan in de afgelopen periode, maar bedraagt al 
snel 5-1 0 uur per week. 

De voorzitter zal worden benoemd door het HB, 
na overleg met de HB-commissie in de huidige sa
menstelling. Het HB heeft daartoe een benoe
mingscommissie ingesteld bestaande uit de vice
voorzitter organisatie, de secretaris buitenland en 
een lid van de HB-commissie in de huidige sa
menstelling. 
Geïnteresseerden kunnen zich voor nadere infor
matie wenden tot de vertrekkend voorzitter Maria 
van der Leeuw (020-6646215) of de voorzitter ad 
interim Mirande Smidt (035-693921 0). 
Aanmelding dient te geschieden bij het landelijk 
secretariaat (Tanja Brok) binnen een maand na de 
verschijningsdatum van de Democraat waarin 
deze vacaturemelding is opgenomen. + 



U kiest, wij draaien! 

Van stembiljet tot regeerakkoord ... 
... bij Brouwer Utrecht kunt u terecht voor 

al uw drukwerk. 

Specialisten in drukwerkverzorging van concept tot 
en met uitvoering en à !les wat daartussen ligt ... 

u kiest, wij draaien! 

BROUWER UTRECHT 
Brouwer Utrecht B.V. 
Ondiep 6, 3551 BW Utrecht 
Tel. (030) 24 57 311 
Fax (030) 24 35 024 

partners in visuele communicatie 

;\dvettCIJties 

De leden van de regio Noord Brabant worden hierbij 

uitgenodigd voor een ARV, te houden op donderdag 

18 April1996 in café "Boerke Mutsaers", nabij NS-sta-

tion West te Tilburg. Aanvang 20.00 uur . 

Agenda: 

1. Opening, verslag, mededelingen 
2. Bestuursverkiezing (voorzitter en 2 leden) 
3. Verkiezing RVC (voorzitter en 4 leden) 
4. Presentatie kandidaten Adviesraad 
5. Rapportage werkgroep A4/A16 
6. Aktuele politieke moties, rondvraag, sluiting 

Kandidaten kunnen zich tot 4 x 24 uur voor 
aanvang melden bij de secretaris, alwaar ook info 
t.a.v. de inhoud van de RVC, (G. Bosch, tel. en 
fax: 040-2212078). 

Het Landelijk Secretariaat (LS) is het centrale bureau van D66 dat opereert onder verantwoordelijkheid van het Hoofdbestuur. Op het 

LS werken vijftien -veelal part-time- medewerkers samen met vrijwilligers in een hecht teamverband. Zij verlenen diensten aan onder 

andere leden, kiezers, besturen, partijcommissies en fracties. Het LS is op zoek naar een 

Eindredacteur en medewerker Voorlichting (m/v) 
Het werkterrein omvat o.a.: 

- eindredactie ledenblad De Democraat (verschijnt tien maal per jaar) 
- verzorgen perscontacten op congressen en andere partijbijeenkomsten 
- verzorgen perscontacten partijvoorzitter 
- pubHeksvoorlichting 

Het zwaartepunt in de werkbelasting ligt hierbij op De Democraat. 

Wij vragen: 
- opleiding op Academisch- of HBO-niveau (bijvoorbeeld School voor journalistiek) 
- aantoonbare ervaring als redacteur en goede kennis van de Nederlandse taal 
- inzicht in bestuurlijke en politieke verhoudingen 
- affiniteit met D66 
- ervaring met WP 5.1 

De aanstelling geschiedt voor 26 uur per week, verdeeld over vier dagen, met een salaris van maximaalf 5473,- bij een 
38-urige werkweek (BBRA-schaal 9). Het betreft een jaarcontract dat daarna kan worden omgezet in een contract voor 
onbepaalde tijd. U kunt uw sollicitatie tot vrijdag 5 april richten aan: 
Landelijk Secretariaat 066 
t.a.v. dhr. ].O.M. Sprokkereef 
Hoofd Politiek/Voorlichting en Verenigingszaken 
Noordwal 10 
2513 EA Den Haag 

Voor telefonische informatie kunt u eveneens bellen met jan-Dirk Sprokkereef onder nummer 070-3566066 (w) 
of 070-3645181 (p). 
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:artoon: 

Wat wilt u: 
een jongetje of een meisje? 

De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek-maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt 

een stelling over een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op deze stelling te reageren. De nieuwe stel-

ling vindt u onderaan deze rubriek. De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te korten. U kunt uw reakties 

vóór donderdag 4 april a.s.· sturen naar: Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Noordwal10, 2513 EA Den Haag. 

; De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

r, DeJfef'LVleriJu.uek_ ~er /1..Ut- tut- s/utt-115f NfJrd.en,JfedwfJ~en,. Act11.Jr-vtctf'LVle ~rs ~en, «[f tqct/en, rJ{ ZJ:j VIA Uh

!Jeivff'LVle~ de ~11.J 'Jf Uh-jfJ~etJe d#rJ'1YIIel een, Yr~e0!Je NJlen, veCJrO"ten,." 

! Uw reakties op deze stelling staan 
hieronder: 

De gender-kliniek moet mijns inziens 
wel tot sluiting worden gedwongen. 
Ieder (geboren) "gender-mens" kan te
recht de gemeenschap een grof verwijt 
maken indien deze heeft toegelaten 
dat zijn pre-conceptieve, dus pre-exis
tentiële, natuurlijke kans om als man 
danwel als vrouw geboren te worden 
van buitenaf kon worden beïnvloed. 
Over het eventueel mogelijk bestaande 
recht op schadevergoeding heb ik het 
maar niet, al heb ik het gevoel dat hier 
van een geschonden "natuurrecht" 
kan worden gesproken. 
De wel vernomen redenering dat met 
toepassing van de gendermethode wel
licht abortuspraktijken wegens onge
wenst geslacht van de foetus kunnen 
worden verminderd, acht ik dubbel
hartig. Het gaat niet aan de ene ver
werpelijke praktijk aan te pakken met 
een andere. 
De gedachte dat wellicht een uitzonde
ring zou kunnen worden gemaakt voor 

de gevallen waarin er een medische re
den is voor sexebeïnvloeding, moet 
naar mijn mening ook worden afgewe
zen, in ieder geval zolang de gender
methode er niet toe kan leiden dat er 
absolute zekerheid is dat een embryo 
van het gewenste geslacht ontstaat. 
Tot dat moment is het middel als erger 
dan de kwaal te beschouwen, omdat er 
toch ongewenste embryo's ontstaan, 
ten aanzien waarvan vervolgens de 
hiervoor aangeduide abortus-kwestie 
rijst. Het enige middel is vooralsnog 
(vrijwillige) kinderloosheid. 
Praktische reden voor mijn afwijzende 
houding is vooral dat een kind, wan
neer de gender-methode geen succes 
heeft, niet mag worden opgezadeld 
met de gedachte dat zijn/haar ouders
en daarmee in de kinderlijke beleving, 
alle mensen - hem/haar als min of 
meer ongewenst beschouwen, met alle 
problemen van dien. Een dergelijke 
geestelijke belasting moet waar moge
lijk worden voorkomen. 

Leo Zegwaard, Den Haag 

voeren van het woord "kliniek" moet 
wel worden verboden. Dat wekt de 
suggestie van een geneeskundige in
greep, terwijl de verleende diensten 
met geneeskunde niets hebben te ma
ken. 
Toch komt de geneeskundige inspectie 
een voorlichtende en inspecterende 
taak toe, opdat de kwaliteit is gewaar
borgd. De tarieven dienen in overeen
stemming te zijn met de werkelijk ver
leende hulp. 

f.Schuler, Zeist 

Ondergetekende is geen expert op het 
gebied van genetische manipulatie 
en/ of medische technologieën, maar 
een gewoon lid met een eerste intuï
tieve reactie op de stelling. Het ver
baast mij ten zeerste dat er een kliniek 
is waar men de kans op een jongetje 
danwel een meisje kan manipuleren. 
Ik dacht altijd dat vrouwen en man
nen onderling gelijkwaardig zijn, maar 
dat terzijde. 

I art Nugteren Met kanttekeningen is het mogelijk de 
stelling te onderschrijven. Een "gen
derkliniek" pretendeert genderfertilisa
tie te bieden. Indien deze methode 

Ouders die niet kunnen accepteren dat 
het vooraf gewenste meisje uiteindelijk 
een jongetje blijkt te zijn, hebben een 
ander soort kliniek nodig. 

A.N. 
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werkelijk effectief is, kan zij deel uit
maken van het instrumentarium van 
reguliere fertilisatiepoliklinieken. Op 
strikt medische indicatie kan men haar 
dan toepassen in geval van ernstige ge
slachtsgebonden erfelijke ziekten. 

D. Winkel, Utrecl!t 

Nee! Alleen God als schepper hoort 
deze keuze toe. Het zou een discrimi-
natie zijn voor de ontstane embryo. 

Mevr. P. v.d. Ven, Schijndel 

Bij genderfertilisatie in een "genderkli- De nieuwe stelling luidt: 
niek" is geen sprake van een medische 
indicatie. Sluiting van de "genderkli- r, De t:erst-e k-vrlrler ~er Ut-ivfctr 
niek" helpt niet. Beter is het verschijn-
sel door voorschriften te reguleren. Het ~e VfJrYri-Jeivf~ctfd !J[yven," ~ 



Adverll'ntie 

De automatisering is een van de 
belangrijkste, snelst groeiende 
economische sectoren in Neder
land. Nieuwe technologieën val
gen elkaar in hoog tempo op, 
waardoor steeds meer automa
tiseringstoepassingen mogelijk 
worden. Bednfven Zifn daarom 
steeds op zoek naar mensen met 
de meest actuele kennis. De 
stichting PION is af 1 0 jaar 
actief met het omscholen van 
mensen zonder werk in de rich
ting van de informatietechnolo
gie (fT). Het doel is affe kandida
ten na de opleiding te plaatsen 
in een goede automatiserings
baan, met een b(f)oeiend toe
komstperspectief. Vaak zijn er 
vóór de start van een opleiding 
af een graat aantaf werkgaran
ties. Het pfaatsingspercentage 
ligt op ongeveer 90% op een 
totaal van ruim 4000 omge
schoofde kandidaten. 

INVESTEREN 
IN JE EIGEN 
TOEKOMST 

Zie je ook al die advertenties 
waarin automatiseringspersoneel 
wordt gevraagd? 
De automatisering in en tussen organisaties is volop in 
beweging. Nieuwe technologieën volgen elkaar in een 
hoog tempo op, waardoor steeds meer automatise
ringstoepassingen mogelijk worden. Er ontstaan nieu
we functies en daarom biedt de automatisering enor
me kansen en uitdagingen. Veel bedrijven zijn dus op 
zoek naar mensen met de meest actuele kennis van de 
informatietechnologie. Bedrijven zien graag meer 
vrouwen in automatiseringsfuncties. 

Als je geïnteresseerd bent in 
een baan in de automatisering, 
wat kan PION dan voor je betekenen? 
PION organiseert jaarlijks een groot aantal automatise
ringsopleidingen. De PION-opleidingen vertegen
woordigen veelal 'the-state-of-the-art' binnen het vak
gebied en zijn niet zelden de paradepaardjes van de 
opleidende bedrijven Siemens Nixdorf, Buil, lntercai, 
Silvac, Raet en Compuware. 
Een greep uit het programma 1996: 

• Certified Microsoft Engineer 
(programmeur in o.a. Windows NT) 

• System lntegration Engineer (Plus) 
(integratie van programmeren en netwerkbeheer) 

• Mainframe-ontwikkelaar 
(programmeur op mainframes) 

• AS/400-ontwikkelaar 
(programmeur op IBM mini-computers) 

0 Ik wil meer informatie over PION-opleidingen. 

Naam: 

Adres: 

• Telecommunicatiebeheerder 
(beheer van grote telefoniesystemen) 

De opleidingen zijn bedoeld voor 
mensen zonder werk, die zich 
herkennen in het volgende profiel: 

• afgeronde HBO- of WO-opleiding; 
• enige tijd zonder werk en voltijds beschikbaar; 
• bereid te investeren in jezelf, 

maar daarbij geen financieel risico willen lopen; 
• goede communicatieve vaardigheden 

en een dynamische uitstraling; 
• bereid eventueel te verhuizen indien een functie 

daartoe aanleiding geeft. 
Per opleiding kunnen aanvullende eisen worden gesteld. 

Wil je meer informatie over het inves
teren in je eigen toekomst via PION? 

Vul de bon in en stuur deze aan: 
Stichting PION, Antwoordnummer 17 487, 
1000 SN Amsterdam (postzegel is niet nodig). 

Of fax de bon aan 020 - 64 64 122. 

Aanmelding via Internet is ook mogelijk. 
Internet: Homepage: I /www.xs4all.nl/ -stgpion 
E-mail adres: stgpion@xs4all.nl 

Voorletters: m/v 

Postcode : Plaats: 
------------------------~~--------------------------------------------------

1,/ooropleiding: Zonder werk sinds: Geboortedatum: 

STICHTING PION, ANTWOORDNUMMER 17487, 1000 SN AMSTERDAM. 0'66 
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De economie 
Veertiger betreedt groentezaak 
Bruine corduroy broek, blauwe 
blazer, bruine gaatjesschoenen en 
een choker. De sleutels van zijn 
Volvo stationcar laat hij in zijn 
binnenzak glijden. 

"Ah, goedemorgen meneer de 
Zwart", begint de groenteboer. 
"Wat zal het zijn?" 
- "Twee kilo aardappelen en een 
kool, alstublieft." 

"Verder niets vergeten?", vraagt 
de groenteboer. "Ik heb heerlijke 
aardbeien, 6 gulden voor een 
doosje, de eerste aardbeien van dit 
jaar." 
-"Nee, bedankt." 

"Vroeger mocht u er anders 
graag vroeg bij zijn," probeert de 
groenteboer nog. 
-"Vroeger. ... " De Zwart Jacht 
spottend: "Ik ben blij dat ik de 
kool voor deze week nog betalen 
kan." 
De groenteboer zwijgt even, niet 
wetend of het gepast is om verder 
te vragen. De rest van de klanten 
spitst de oren. 
-"Kijk eens," begint de Zwart: "Ik 
moet bezuinigen." Hij negeert de 
verbaasde blik van de groenteboer. 
"U bent uw baan toch niet ... " 
-"Nee, nee", zegt de Zwart: "Maar 
wat levert een baan nog op? Het is 
begonnen met de aanvullende 
premie voor de WAO. Daarna 
moest ik gaan sparen voor mijn ei
gen VUT. De AOW verdwijnt vrij
wel zeker. M'n werkgever betaalt 
nog maar 70% van m'n salaris bij 
ziekte. Bovendien wordt mijn be
drijf 'gere-engineerd'. Dus meer 

met minder mens n . En vindt op 
mijn leeftijd nog aar eens een 
andere baan." 
De groenteboer k kt- hij heeft 
nog niet besloten f hij z'n zaak 
voortaan langer o en zal houden, 
net als de superm kt. 
- "En dan heb ik t nog niet eens 
over de studie va mijn kinderen. 
Een beurs krijgen e niet en in 
plaats van een ba tje te zoeken 
dreigen ze met ee advocaat als ik 
niet aan mijn zor licht voldoe. 
Terwijl de gratis r htsbijstand 
voor mij allang af eschaft is." 
De andere klante laten een goed
keurend gemomp horen. De 
Zwart hoort het n t: "En nu gaat 
de belasting zelf n huis taxeren, 
waardoor ik veel eer huurwaar
deforfait moet bet Jen. Bij ons in 
de straat is betaal parkeren inge
voerd, waardoor i honderd gul
den per maand vo r een vergun
ning moet betale En pas kreeg ik 
een bekeuring va een vuilnis
ambtenaar omdat k een paar tak
ken in mijn tuin rbrandde. 
Milieuverontreini ng noemde hij 
dat." 
De groenteboer p t een doosje 
met aardbeien en rukt deze de 
Zwart in de hand. 'Neemt u maar 
mee. Ik hoef er ni ts voor te heb
ben." De Zwart ki" t verbluft, sta
melt een bedankj en verlaat de 
winkel. 

"Wie mag ik da helpen?", 
vraagt de groente er. + 

Fred Herrebout 

• • Noteer mij als lid en stuur mij een welko tpakket 
Stuur mij vrijblijvend een informatiepakk t 

Naam man/vrouw 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 

De Democraat is een uitgave van de 
politieke partij Democraten 66 en 
verschijnt in principe tien keer per 
jaar. Een door het Hoofdbestuur be
noemde redactieraad is verantwoor
delijk voor de uitgave. Deze raad 
wordt gevormd door: 
Peter van den Besselaar, Arthur van 
Buitenen, Fred Herrebout, Iris 
Koopmans, Marjanne de Kwaaste
niet, Eric van de Lisdonk, Jeroen 
Nugteren, Esther Teunissen, Han 
Weber, Pierre Wimmers (voorzitter). 

Met dank aan: Bert Bakker, Ward 
Biemans, Laurens Jan Brinkhorst, 
Sebastian Dingemans, Arthie Schim
mel, Edo Spier, Han Westerhof, 
Arjen de Wolft. 

Eindredactie: Moncef Beekhof 
Bureauredactie: Mascha ten Bruggen
eale 
Vormgeving: Anker x Strijbos, 
Utrecht 
Opmaak katern: Lieke Warburg 
Foto's: Dennis Sies 
(tenzij anders vermeld) 
Druk: Brouwer Utrecht BV 

Landelijk Secretariaat D66 
Noordwal10 
2513 EA Den Haag 
Tel.: 070-3566066 (ma. 1/m vr. 9.00· 
17.00 uur) 
Fax: 070-3641917 
E-mail: lsd66@d66.nl 
Bereikbaar vanaf Den Haag CS met 
tram 3, richting Loosduinen, halte 
Noordwal. 

Visueel gehandicapten kunnen de 
Democraat ontvangen via de 
Nederlandse Luister en Braille 
Bibliotheek (070-3211211 ). 

De Democraat wordt gedrukt op 
chloorvrij gebleekt papier. + 
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Buiten spelen 
Door Henk van der Linden 

Als je aan een politicus vraagt om zichzelf te beschrijven, dan krijg je ver
moedelijk het volgende antwoord: een sociaal bewogen, kritisch, communi
catief en altruïstisch mens, die vindt dat er wat aan de wereld gesleuteld 
dient te worden. Als je aan de gemiddelde burger vraagt wat voor beeld hij 
van een politicus heeft dan komt er hoogstwaarschijnlijk wat anders naar 
voren: een niet te vertrouwen draaikont die helemaal in en voor zijn eigen 
wereldje leeft. Dat is nog eens een fraai onderscheid tussen imago en identi
teit. Voor communicatie-adviseurs om de vingers bij af te likken. Eén ding 
echter moet je de politici nageven: ze weten donders goed hoe de burger 
over hen denkt. Dus kun je nauwelijks een krant of tijdschrift openslaan of 
er staat wel weer een zorgelijk stuk in over het dichten van de kloof. En over 
allerlei methoden die daarbij zouden kunnen helpen. 

Ik schrijf dit commentaar naar aanleiding van het zoveelste voor de politiek 
vernietigende rapport. Onder leiding van Commisaris van de Koningin Van 
Kemenade heeft een IPO-auditcommissie zich gebogen over het functione
ren van het provinciale bestuur. Provinciale bestuurders deden dus aan zelf
onderzoek. Het beeld dat uit dit rapport naar voren komt is dat van goed
willende part-timers die overladen met stukken en nota's in hun eigen ivo
ren toren technische discussies voeren in plaats van te sturen op 
hoofdlijnen. Hun oriëntatie beperkt zich tot het bestuurlijk-politiek circuit 
van de eigen sector, partij en provinciehuis. Het politieke primaat is opge
gaan in de bureaucratie. Statenleden komen er niet meer aan toe primair 
volksvertegenwoordiger te zijn en eigen onafhankelijke bronnen van inspi
ratie en informatie te ontwikkelen. De commissie roept hen daarom op weer 
de rol van maatschappelijke antenne te gaan spelen en de nota's en de ver
gaderingen links te laten liggen! 

Bij mijn weten is dit nog nooit vertoond. Bestuurders die tegen collega-be
stuurders zeggen, dat ze de stukken de stukken moeten laten, de vergaderin
gen afzeggen en maar eens een tijdje buiten moeten gaan spelen. 
Op het moment van verschijnen van dit rapport, eind februari, haalde het 
even de krant en de vakbladen en sindsdien is het stil gebleven. Goede kans 
dat het door de politiek voor kennisgeving is aangenomen en in een grote, 
diepe lade gedeponeerd. Vandaar dat ik het hier maar eens oprakel. Want 
dit rapport gaat niet alleen over provinciale bestuurders. Het gesignaleerde 
probleem is intussen hét probleem van alle politici, de lokale, provinciale 
en landelijke. Hebben zij niet allemaal de burgers laten schieten? Bemoeien 
zij zich niet vooral met elkaar en met de ambtenaren? Is het niet zo, dat zij 
allen zich voortdurend laten leiden door de waan van alledag, door wat de 
ene politicus zegt en wat de andere doet, door wat de ene ambtenaar op
schrijft en wat de andere partij ervan vindt? 

Wij D66-ers zijn intussen niets beter dan de rest. Ook wij doen na 30 jaar 
braaf mee in dit rondpompcircuit van geklets. Waarin onderscheiden we 
ons eigenlijk nog? Onze partij waarbij, ook jaren ná 1966 nog, naadloos 
imago én identiteit over elkaar heen gelegd kon worden, blaast tegenwoor
dig braaf mee in het dissonantenorkest 'Grote Kloof en de Kloofjes'. Ik vind 
dat het de hoogste tijd wordt dat wij weer aan een eigen orkestje beginnen 
te werken. Het lijkt me sterk dat er onder ons geen mensen meer zouden 
zijn die ons aan een eigen, herkenbaar, eigentijds repertoire kunnen helpen. 
Een repertoire dat niet alleen wijzelf mooi vinden, maar dat ook vele ande
ren als muziek in de oren klinkt. Maar ook hier geldt de voorwaarde, ik zeg 
het Van Kemenade c.s. na, dat onze eigen inner circle de vensters en deuren 
open gooit en buiten gaat spelen. Wie weet wat voor inspirerende speelmak
kertjes ze daar nog ontmoeten. En laten we in vredesnaam voorkomen, dat 
we onze kostbare tijd verdoen met de rituele D66-discussie wie de dirigent 
dan wel zou moeten wezen. 
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Toveren met energie en ideeën. dat 
is wat Wijers en Rinnooy Kan deden 
in het goudblauwe licht van de ge
brandschilderde ramen van de 
Leeuwenhorst in Noordwijkerhout. 
Nou wed ik dat veel mensen lid zijn 
geworden van D66 omdat het een 
toekomstpartij is, dus het ging erin 
als koude AA in een dorstige spor
ter. Verder is zo'n weekend eigenlijk 
geen congres, het is een politieke 
bijenkorf. In de ene zaal zandstraalt 
Peter van Eijk de informatie-techno
logie binnen de overheid. Met een 
compliment voor - je raadt het nooit 
- de belastingdienst. In een andere 
zaal honderd "groene" onderne
mers, die zich binnen de partij orga
niseren. Zal tijd worden. In weer een 
andere zaal peinst D66 met minister 
Borst, onze Wilhelmina, en Van 
Boxtel over de schemering van de 
hoop: de ethiek rond de nieuwe me
dische technologie. 
Ik heb nog een kwartiertje voor ik 
weer voorzit, dus ik pik wat koekjes 
van de bar en knabbelend zie ik dat 
de wandelgangen erg rustig zijn. En 
dat met 823 aanwezigen. Inhoud 
werkt dus in die zaaltjes. 

Het leiden van een plenaire sessie is 
bijzonder intensief. De zaal verwacht 
kwaliteit van een congresvoorzitter, 
en dat zit in de goede inschatting 
van het gevoel in de zaal. Begrijpt 
men nog waar het over gaat? Moet 
het sneller? Komt iedereen tot zijn 
recht? Omgangsvormen zijn binnen 
D66 heel belangrijk. Maar ja, houd 
maar eens vijfhonderd gezichten in 
de gaten. Schat je de nuances goed 
in dan loopt de besluitvorming als 
een HSL. Doe je dat fout dan heb je 
binnen een uur een vuilnisbelt van 
orde-moties. Dit congres loopt zoals 
het moet, er wordt op een goed ni
veau gedebatteerd. 

Alle statuten en reglementen, 
Sociale Zekerheid, Natuurontwikke
ling en Technologiebeleid. Geen kin
derachtig rijtje voor een congres. 
Maar voor mij was dé vooruitgang 
deze keer de aankondiging van Wim 
Vrijhoef dat het Hoofdbestuur De 
Nieuwe Ideeën binnen de partij bij el
kaar gaat brengen. Kijk, daar doe je 
het nu voor, al dat geregel in con
gressen. Om ideeën de ruimte te ge
ven. 

TomKok 
Congresvoorzitter AL V 62 



Inhoud 

14 rxtra ..... 

/11. voor de verandering 

Het congres van 30 en 31 maart j.l. in Noordwijkerhout werd druk bezocht. 
De voorwaarden voor een nieuw stelsel van sociale zekerheid werden ge(ormu
leerd, natuur- en cultuurwaarden werden met elkaar in overeenstemming ge
bracht en strategische ambities voor de toekomst werden als visie op ta(el ge
legd. En dan was er natuurlijk ook nog een (eest. + 

11 
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Congres • 1n Noordwijkerhout 

D66 investeert in de toekomst 
Gedurende twee dagen discussiëerden bijna duizend 066-ers op het congres in Noordwijkerhout (ALV 62) over de toekomst. De voorwaarden 

voor een nieuw stelsel van sociale zekerheid werden geformuleerd, natuur- en cultuurwaarden werden met elkaar in overeenstemming 

gebracht en strategische ambities voor de toekomst werden als visie op tafel gelegd. Op het congres van 30 en 31 maart j.l. was naast discus-

sies, stemmingen en toespraken ook ruimte voor films en een feest. Het persoonlijk relaas van een congresganger. 

Door A til/a Arda 

Hoewel de trein vertraging heeft en de 
pendelbus slechts bij toeval te vinden is, 
kom ik op tijd om de opening van dit 
derde Congres Nieuwe Stijl mee te rna
ken. De vroege vogels vallen met hun 
neus in de boter, want de wijzigingen 
van onze partijregels zijn aan de orde. 
Op zich geen spannend onderwerp, 
maar twee punten die vooral voor ons 
op lokaal niveau van belang zijn, komen 
uitgebreid aan bod: oprichten én ophef
fen van (deel)afdelingen. Later op de dag 
en morgen zal blijken dat het lokale be
stuur en de democratie veel D66-cr~ aan
spreekt. De overheid kan op gemeente
lijk niveau zijn sociale gezicht tonen en 
de afdelingen activeren dagelijks de le
den om ze te betrekken bij het vemieu
wen van de partij. 

! Hans Wijers 
Die vernieuwing is niet alleen noodzake
lijk voor het overleven van de partij, 
maar ook voor de toekomst van het 
land. Om die vernieuwing de broodno
dige impulsen te geven, zal flink moeten 
worden geïnvesteerd. Hans Wijers, de 
minister van Economische Zaken, weet 
als geen ander hoe belangrijk ondermek 
en ontwikkeling, oftewel investeren in 
de toekomst, is. Zijn betoog is een meng
sel van economische werkelijkheid en 
politiek idealisme. Op geheel eigen wijze 
legt hij het congres de centrale vraag 
voor: blijven we discussiëren over de 
verdeling van wat we nu hebben of den
ken we na over hoe de toekomst eruit zal 
zien? Hans Wijers kiest voor het laatste 
en stelt dat alleen met samenhangend 
en kwalitatief goed beleid Nederland kan 
worden voorbereid op de eisen van de 
volgende eeuw. 

Terwijl het applaus voor de wellicht toe
komstige partijleider van D66 nog na
galmt loop ik naar buiten om, na een 
korte pauze, een broodje en een drankje, 
naar de eerste van ruim twintig discus
siebijeenkomsten van dit weekend te 
gaan. In een zaal ergens in het congres
centrum zitten veertig D66-ers bij elkaar 
om met onze woordvoerster onderwijs 
Joke Jorritsma en staatssecretaris Aad 
Nuis te discussiëren over het hoger on
derwijs. Al snel wordt duidelijk dat de 
aanwezigen uit de praktijk komen: stu
denten en onderwijsmedewerkers. Beide 
groepen zijn het slachtoffer van het ka
binetsbeleid aangaande het hoger onder
wijs en hebben daarnaast belang bij een 
kwalitatief goed produkt. 

Collegegeldverhoging 
De kwaliteit wordt ook voorop gesteld 
door de commissie die het discussiestuk 
over hoger onderwijs heeft geschreven. 
Het instrument van accreditering zou 
hierbij een belangrijke rol moeten spe
len. Hiervoor wordt dan zelfs een heus 
accrediteringsinstituut in het leven ge
roepen. Niet iedereen begrijpt het en 
veel tijd gaat verloren aan de invulling 
van de term accreditering en de taken 
van het instituut. Terecht ~erkt een 
aantal aanwezigen op dat de kwaliteit 
pas in de toekomst zal verbeteren. 
Voordat dit gebeurt stijgen de collegegel
den al met fSOO,- in drie jaar tijd. De 
fractie van D66 in de Tweede Kamer 
heeft eerder aangegeven slechts in te 
kunnen stemmen met verhoging van de 
collegegelden wanneer de kwaliteit 
zichtbaar verbetert. 

Helaas ontbreekt de tijd om over dit pro
bleem te debatteren, maar we krijgen 
nog een (geslaagde) kans tijdens de be
handeling van een Actuele Politieke 

Motie hierover. Hoewel mevrouw 
Jorritsma het congres oproept de fractie 
te vertrouwen, stemt een overweldi
gende meerderheid voor het ongedaan 
maken van de collegegeldverhoging. De 
indieners van deze motie, de Jonge 
Democraten, wil ik bedanken, maar ze 
zijn alweer in discussie met de fractie 
over de toekomst. Dus ga ik maar wat 
drinken ... op die toekomst. 

Cyberspace 
Onder het genot van een drankje wordt 
in de foyer gesproken over van alles en 
nog wat. Er wordt gelobbyd voor func
ties, baantjes en ideeën. Nieuwe leden 
worden voorgesteld aan andere leden en 
bekend gemaakt met het geheim van 
congressen: gezelligheid in clubverband. 
Je mag het niet missen. Die gezelligheid 
heeft te maken met de mensen die op 
het congres komen. Je ziet ze, voelt ze en 
ruikt ze. Dat lukt (nog) niet in cybers
pace, oftewel: Internet. Ondanks de be
perkingen van Internet zal het onze toe
komst in belangrijke mate mede bepalen. 
Het spreekt voor zich dat een in politiek 
geïnteresseerde bewoner van cyberspace 
de bijeenkomst over informatietechnolo
gie wil bijwonen. Daar tref ik ongeveer 
zeventig congresgangers aan die luisteren 
naar toepassingen van informatietechno
logie voor het bedrijfsleven en de over
heid. Peter van Eijk, werkzaam bij de 
VNG, weet te vertellen dat de overheid 
niets doet met informatietechnologie. De 
kans om beleid interactief te ontwikkelen 
wordt niet benut, de burger als cliënt 
wordt niet gezien en de actieve burger 
blijft zoeken naar de benodigde informa
tie. 

Guikje Roethof, D66-woordvoerster in
formatietechnologie in de Tweede 
Kamer, hecht grote waarde aan het 
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particulier (lees: commercieel) initiatief. 
De rol van de wetgever is in haar optiek 
beperkt tot het aanpassen van de wetten 
om de markt een kans te bieden. Gelukkig 
weet Jikkie van der Giessen, wethouder 
Informatica-beleid in Amsterdam, dat de 
overheid wel een rol kan spelen, bijvoor
beeld als het gaat om informatica-onder
wijs, het uit hun isolement halen van be
paalde groepen en de inrichting van het 
publieke domein. De aanwezigen sluiten 
zich bij haar aan en zien een duidelijk 
taak voor de overheid op het gebied van 
grondrechten, onderwijs, toegang, aanbod 
en stimulering. Het lukt ons echter niet 
mevrouw Roethof deze signalen mee te 
geven; ze heeft ons niet overtuigd van een 
visie op informatietechnologie. Tijdens de 
plenaire behandeling van dit onderwerp 
zal blijken dat ook het Hoofdbestuur wei
nig kennis van zaken heeft en middels een 
Actuele Politieke Motie geven de aanwezi
gen aan zeer spoedig een D66-congres 
over informatietechnologie te willen. 

Dat volgende congres moet nog komen. 
Wie er nu al is, is fractievoorzitter Gerrit 
Jan Wolffcnspergcr. De plaats van 

handeling is dan weer de grote zaal, die zo 
vol is, dat tientallen moeten blijven staan. 
We zien Wolffensperger van zijn beste 
kant. Hij is geestig, weet de zaal te boeien, 
valt de andere partijen aan en krijgt spon
taan applaus. Hier spreekt de fractievoor
zitter die de bewindslieden steunt en de 
standpunten van de fractie overeind 
houdt. Het belang van de komende ver
kiezingen voor de eeuwwisseling wordt 
benadrukt. Wolffensperger geeft aan te 
worden geïnspireerd door de historie en 
idealen van D66; een inspiratie voor ons 
allen. 

Veredeld mensavoedsel 
Met een goed D66-gevoel gaan we eten, 
maar dat valt tegen: veredeld mensavoed
seL Dat mag de pret niet drukken. Het is 
een drukke en zinvolle dag geweest en het 
avondprogramma ziet er veelbelovend uit. 
Na te hebben gelachen om standup come
dian Arthur Umbgrove kan er worden ge
danst op de muziek van The Mean 
Machine. Lachen, dansen, drinken en ge
zelligheid. Daarvoor zijn wc toch geko
men en iedereen was er. Heel even lijkt de 
kloof tussen burgers en politici minimaal. 

Ook de afstand tussen nacht en ochtend is 
kleiner dan ooit, want de zomertijd is in
gegaan en de klokken zijn 's nachts één 
uur vooruit gezet. De volgende ochtend, 
wanneer we uiterlijk half tien aan het ont
bijt moeten zitten, is dat duidelijk te mer
ken. Pas tegen de tijd dat Hans van Mierlo 
zijn toespraak houdt en zich over de ko
mende twee jaar van het kabinet buigt, 
begint het echt druk te worden. Op het 
programma staan daarna nog twaalf dis
cussie- en fractiebijeenkomsten. Terwijl 
een aantal congresgangers het voor gezien 
houdt wacht de doorzetters aan het einde 
van de dag nog één uitsmijter: het slotin
terview met Winnie Sorgdrager en Els 
Borst. Beiden functioneren beter dan Van 
Mierlo. Niet alleen volgens de Jonge 
Democraten, maar ook volgens onze par
tijleider zelf: 'daarop zijn ze gekozen'. Ze 
doen het niet alleen goed, ze hebben er 
ook lol in en geven aan te willen tekenen 
voor nog een periode. Een mooie toezeg
ging aan het eind van een intensief, zin
vol en bijzonder gezellig weekend, waarin 
door iedereen op de één of andere wijze is 
geïnvesteerd in de toekomst. + 

laaglandbeken en beekdalsystemen 
noor Ward Biemans 

De congresresolutie over natuurontwikke
ling en cultuurlandschappen werd zonder 
al te veel problemen door de ALV goedge
keurd. Gesteld werd dat het niet alleen 
gaat om natuurontwikkeling, maar even
eens om bchoud en herstel van natuur. 
Een gebied als de Blauwe Kamer langs de 
oever van de Rijn bij Wageningen illus
treert treffend hoe effectief herstelprojec
ten kunnen zijn. 
Tijdens de discussie werd benadrukt dat 
geen polarisatie van natuur- en cultuurbe
scherming mag optreden door bijvoor
beeld gescheiden planvorming. Een inte
grale benadering bij het bcheer levert vaak 
een meerwaarde op voor het gebied. 
Dijkverzwaringsprojecten laten zien dat 
het algemene belang en de bescherming 
van bijzondere cultuur- of natuurelemen
ten hand in hand kunnen gaan. 

D66 wil in het cultuurlandschap de exten
sieve landbouw gezamenlijk met natuur
ontwikkeling bevorderen. Overheden, 
maar ook belangenorganisaties en particu
lieren dienen hiervoor zorg te dragen. Een 
ander instrument dat een ruime toepas
sing moet krijgen, is het compensatiebe
ginseL Dit houdt in dat schade aan na
tuur, bos en landschap door in de wet om
schreven activiteiten moet worden 
gecompenseerd. Bijzondere elementen in 
het landschap, in de natuur of in cultuur
historisch opzicht dienen in de vorm van 
kwetsbaarheidskaarten te worden vastge
legd. Mede-opsteller van het stuk Lynde 
Blok betoogde dat dit een concreet instru
ment biedt voor provincies bij de herzie
ning van streek- en bestemmingsplannen. 

Natuurontwikkeling is geen zaak van 
Nederland alleen. In Europees verband 
wordt gewerkt aan de totstandkoming van 
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een samenhangend net van natuurgebie
den, de Europese ecologische hoofdstruc
tuur, ook wel Natura 2000 genoemd. 
Europarlementariër Doeke Eisma zegde toe 
dat hiertoe door zijn fractie blijvend ini
tiatieven zullen worden ontplooid. 
Voor de meeste discussie zorgde de laatste 
passage uit de resolutie, waarin prioritei
ten van te beschermen gebieden in 
Nederland worden gesteld. Genoemd wer
den vooraf: 
- het hele kustgebied van de Noordzee, 
met wadden, riviermondingen en duinen; 
- de Nederlandse meren, plassen en moe
rassen; 
- de grote rivieren en hun mondingen; 
- de graslanden in de Zaanstreek, 
Waterland en Friesland. 
In diverse moties werd met succes bepleit 
ook de hogere zandgronden aan de lijst 
toe te voegen en in het bijzonder de laag
landbeken en beekdalsystemen. + 



De flexwerker 
Twintig minuten. Dat was de tijd die het congres zondagochtend nodig had voor het debat en de stemming over de resolutie sociale zekerheid. 

Grote discussiepunten waren er dan ook nauwelijks. Het congres volgde in grote meerderheid de aanbevelingen van het Hoofdbestuur. 

Door Sophie in 't Veld 

Het meest opmerkelijk was nog dat bijna 
terloops een amendement en een motie 
inzake de invoering van het basisinko
men verworpen werden, terwijl men zich 
daar bij eerdere gelegenheden juist wel 
positief over had uitgesproken. Blijkbaar 
is het draagvlak voor dit issue nog stL•eds 
niet erg solide. 
De verhouding tussen het Nederlandse 
socialezekerheidsstelsel en het Europel''> 
sociaal model werd middels een amende
ment veel krachtiger geformuleerd. In de 
oorspronkelijke tekst stond slechts dat de 
nationale beleidsdoelen een Europees so
ciaal model niet in de weg mogen staan. 
Johanna Boogerd, lid van het Europees 
Parlement, wees het congres erop dat de 
inbreng van D66 voor de 
Intergouvernementele Conferentie een 
verdergaande convergentie van de natio
nale stelsels voorstaat, en op termijn wel
licht harmonisatie. De uiteindelijke tek'>l 
stelt dan ook dat er gestreefd moet wor
den naar harmonisatie van beleid in 
overeenstemming met de beginselen van 
het Europees Sociaal Handvest. 

Enkele andere suggesties die werden aan
genomen hebben betrekking op het fis
caal aftrekbaar maken van 'klusjes' in en 
rond het huis, het vereenvoudigen van 
regelgeving waardoor eenmansbedrijfjes 
makkelijker iemand in dienst kunnen m·
men en maatregelen die arbeid goedko
per moeten maken, met name aan de on
derkant van de arbeidsmarkt. 
Een amendement betrof de aanpassing 
van het stelsel van sociale zekerheid aan 
de toenemende flexibiliteit en diversiteit 
op de arbeidsmarkt. 

Flexibilisering 
Deze items kwamen ook aan bod in een 
boeiende forumdiscussie op zaterdagmid
dag onder de titel "Flexibilisering van de 
arbeidsmarkt". Onder leiding van Han 
Westerhof gaven de forum-leden (verte
genwoordigers van het KBB-concern, de 
vakbond en Randstad uitzendorganisatie, 
alsmede een ervaren uitzendkracht) hun 
interpretatie van het begrip flexibiliteit. 
Aan de orde kwamen flexibele werktij
den, a-typische arbeidscontracten en 
flexibilisering van het personeelsbestand. 
Inmiddels is flexibilisering een niet meer 
weg te denken term in onze samenleving. 
De noodzaak van en de behoefte aan 
meer flexibiliteit wordt breed onderkend, 
maar tegelijkertijd moeten we ervoor wa
ken dat er niet een tweedeling in de 
maatschappij ontstaat. De behoefte aan 
flexibiliteit is niet voor iedereen even 
groot. Sommigen hebben juist behoefte 
aan meer zekerheid en bescherming. Het 
risico dat door het ontstaan van flexwerk 
de werknemer, en met name die aan de 
onderkant van de arbeidsmarkt, een toe
nemend onzekere positie krijgt, is niet 
denkbeeldig. 

Er werden diverse voorbeelden gegeven 
van flexibilisering. Een groot bedrijf kan 
met een "buffer" van niet-vaste krachten 
van 1 0-20')1, van het totale personeelsbe
stand fluctuaties opvangen, en daarmee 
arbeidsonrust voorkomen. 
Een creatieve vorm van flexibilisering van 
het eigen personeelsbestand vinden we 
hij KBB: de medewerkers sluiten een con
tract voor een gemiddeld aantal uren per 
maand, zodat binnen bepaalde marges 
het personeelsbestand aangepast kan wor
den aan de behoefte van het moment. 

-111 __ L Let-

In slappe tijden daalt het aantal uren per 
maand, in drukke tijden kan er dan meer 
personeel worden ingezet. Ook kunnen 
medewerkers zodanig opgeleid worden 
dat ze op diverse functies in het bedrijf 
kunnen worden ingezet. 
Het is duidelijk dat de regelgeving aange
past moet worden aan nieuwe vormen 
van werk en een nieuwe indeling van het 
arbeidsleven. 

Bescherming 
Met name van de zijde van de vakbond 
werd gehamerd op een adequate bescher
ming van de flexwerker. Door anderen 
werd juist gewezen op de recente ontwik
kelingen die de positie van bijvoorbeeld 
uitzendkrachten sterk verbeterd. Er zijn 
afspraken gemaakt over pensioenrechten, 
opleidingsfaciliteiten, een verruiming van 
de maximale uitzendduur en het dienst
verband met het uitzendbureau. Ook voor 
andere flexwerkers, zoals oproepkrachten 
en gedetacheerden, zijn er bijvoorbeeld 
mogelijkheden in de bedrijfstak CAO-za
ken te regelen. 
Tot slot werd er nog opgemerkt dat de 
meer ideologische motieven van de be
leidmakers ten aanzien van flexibilisering 
vaak met enige scepsis bekeken worden 
door de mensen op de werkvloer, waar 
men een afwachtende houding aanneemt 
tegenover de veranderingen in hun werk
patroon.+ 

Sophie in 't Veld is medewerker 
van de D66 Eurofractie 
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Interview me 

"Ik mis in de politiek nogal een! 
Hij is ongetwijfeld de meest 'paarse' minister van het kabinet. Jong, gepromoveerd en met ruime werkervaring als management consultant. Na 

het bedrijfsleven is hij nu bezig met de problemen van Nederland: het beter laten functioneren van de Nederlandse economie, zodat de werkge-

legenheid toeneemt en genoeg geld geïnvesteerd kan worden om ons land welvarend en concurrerend te laten blijven. Een gesprek met Hans 

Wijers, minister van Economische Zaken. 

Door Fred Herrebout en Mascha ten 
Bruggencate 

Het statige gebouw van Economische 
Zaken aan de Bezuidenhoutseweg in Den 
Haag is van binnen anders dan de meeste 
ministeries. Zijn de meeste ministeries 
duidelijk symbolen van het geloof in de 
maakbare samenleving, het postmoderne 
EZ interieur past meer bij de denktank van 
de B.V. Nederland. 

Welke sectoren in de Nederlandse economie 
hebben de toekomst? 
Wijers: 11 ln de eerste plaats geloof ik niet 
in alomvattende visies van de 
overheid op welke sectoren moeten 
groeien en welke niet. De geschiedenis 
laat zien dat zulke visies altijd op niets uit
liepen. Bovendien is het door de liberalise
ring van de wereldeconomie ook onmoge
lijk geworden om als land te voorspellen 
in welke sectoren je moet investeren. Maar 
dat betekent niet dat het verkeerd is om 
bepaalde sectoren een steun in de rug te 
geven. Sectoren die potentieel hebben en 
waar de uitgangspositie van Nederland re
latief gunstig is, zoals bijvoorbeeld de elek
tronische snelweg en de milieutechnolo
gie. De uitgangspositie voor de elektroni
sche snelweg is goed omdat Nederland een 
zeer hoge kabeldichtheid heeft, een hoog 
opleidingsniveau, ruime talenkennis en 
een aantal belangrijke spelers, zoals KPN, 
Philipsen EndemoL Bij milieutechnologie 
ligt de kracht van Nederland in het relatief 
hoge percentage onderzoek dat we op dit 
gebied doen: yq,b van het totaal van de on
geveer vijftig OESO-landen. Bovendien is 
in Nederland de interesse voor een schoon 
milieu groot." 

De groei in de nieuwe sectoren moet vol
gens Wijers vooral komen van de kleine, 
startende ondernemingen. Met name op 
de elektronische snelweg komen die star
ters een aantal zeer grote en kapitaalkrach
tige bedrijven tegen. KPN is bijvoorbeeld 
eigenaar van zowel het telecommunicatie
netwerk als een aanzienlijk deel van de ka
belaansluitingen en beheerst op die manier 

de basis van de elektronische snelweg. Hij 
vindt dat dergelijke grote partijen ook 
voordelen bieden: I/Dergelijke bedrijven 
hebben genoeg geld om risico's te nemen. 
Kleinere bedrijven kunnen zich dat niet 
veroorloven. Mocht een bedrijf teveel 
marktmacht krijgen, dan beschik ik altijd 
nog over het mededingingsbeleid om te 
corrigeren. Dat is bijvoorbeeld gebeurd bij 
de Holland Media Groep." 

Daar was wel de hulp van de Europese 
Commissie voor nodig ... 
11 Klopt. Nederland beschikt nog niet over 
wetgeving om fusies te toetsen. Daarom 
heeft het kabinet aan EU-commissaris Van 
Miert gevraagd om het plan voor de vor
ming van de Holland Media Groep te toet
sen aan de Europese regels op dat gebied." 

Investeren in de toekomst 
In zijn rede op het D66-congres ging 
Wijers in op het thema van het congres 
'Investeren in de toekomst'. Naar zijn me
ning hét thema van de komende verkie
zingen. Nederland wacht een aantal ste
vige uitdagingen: De bevolking zal de ko
mende twintig jaar met twee miljoen 
personen toenemen. Voor die mensen 
moeten woningen en banen komen. 
Tegelijk zal de gemiddelde leeftijd stijgen. 
De arbeidsparticipatie van de mensen in 
de leeftijd tussen 18 en 65 zal sterk moe
ten toenemen om de rest te kunnen on
derhouden. Meer mensen betekent ook 
meer mobiliteit, want volgens Wijers is 
het een illusie dat de moderne burger zich 
zijn bewegingsvrijheid zallaten ontne
men. Anders dan de voorgaande kabinet
ten heeft paars de consumptieve uitgaven 
weten te reduceren en de investeringen 
verhoogd. De investeringen in het be
drijfsleven blijven echter achter. 

Maken de harde gulden en de dure sociale 
voorzieningen investeren onaantrekkelijk? 
11 De Nederlandse economie doet het in 
vergelijking met bijvoorbeeld de Franse en 
de Duitse heel aardig. We zijn eerder be
gonnen met het verlagen van de lasten 
voor het bedrijfsleven en het matigen van 
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de lonen. We zijn ook iets verder met het 
vergroten van de dynamiek van de econo
mie en het introduceren van meer markt
werking. Maar dat is geen reden om tevre
den achterover te leunen. De overheid 
moet zorgen dat de condities goed zijn: 
dat betekent een goede infrastructuur voor 
vervoer over de weg, spoor, lucht en tele
communicatie. Daarnaast moet de markt 
beter gaan werken. Samen met Winnie 
Sorgdrager werk ik aan een betere en een
voudigere wet- en regelgeving op dat ge
bied. En de overheid moet haar eigen uit
gaven in de hand houden, zodat de rente 
en de belastingdruk niet te hoog worden. 
De consumptieve overheidsuitgaven zijn 
te beperken door te zorgen dat er minder 
inactieven zijn. Op die manier kun je ex
tra ruimte voor investeringen scheppen." 

Is de druk op de loonkosten door het sociale 
stelselniet te groot? 
11 Het is een zware last. Maar die is te ver
minderen door zoveel mogelijk mensen 
aan het arbeidsproces te laten deelnemen. 
Het klinkt misschien wat paradoxaal, maar 
het stelsel is het best te handhaven door zo 
min mogelijk mensen er gebruik van te la
ten maken. De sociale voorzieningen moe
ten daarom nog sterker een rol gaan spelen 
in het activeren van mensen. Dat wordt 
een van de discussie-items in de komende 
begrotingsbesprekingen." 

Is de werkloosheid, met name in de harde 
kern van laag opgeleide mensen, eigenlijk wel 
oplosbaar? 
11]azeker. In de eerste plaats door de men
sen te stimuleren opleidingen te gaan vol
gen en zo hun opleidingsniveau te verho
gen. Daarnaast doen we als kabinet veel 
op het gebied van regelgeving om te zor
gen dat de toegang tot de arbeidsmarkt 
makkelijker wordt. Sommige regels in 
Nederland lijken bedoeld om de mensen 
die buiten het arbeidsproces staan er ook 
buiten te houden. Dat kan dus niet." 

Denkt u dan aan meer flexibele arbeidscon
tracten en uitzendwerk? 
"Inderdaad. Uitzendbureaus zijn een 



ans Wijers 

~en ordelijke manier van denken" 
uitstekend middel om mensen aan een 
vaste baan te helpen. Uit onderzoek blijkt 
dat 609·6 van de uitzendkrachten na twee 
jaar een vaste baan heeft. 
Een ander item is de laagste loonschalen. 
Het laagste salaris in de meeste CAO's is 
ruim anderhalf maal het minimumloon. 
Dat betekent dat die bedrijven het werk 
onder die grens hebben weggehaald. 
Daarom zijn er met de sociale partners af
spraken gemaakt over het opnieuw invoe
ren van die lagere loonschalen. Daarnaast 
is dispensatie mogelijk om tijdelijk minder 
dan het wettelijk minimumloon te beta
len. Zo kunnen werknemers ervaring op
doen. En ook Melkertbanen bieden werk
lozen de kans om werkervaring op te 
doen. Er wordt veel over geklaagd, maar ze 
geven werklozen de mogelijkheid om hun 
positie op de arbeidsmarkt te verbeteren." 

i Sexy koopkrachtplaatjes 
In de jaarlijkse discussie rond koopkracht
plaatjes speelt D66 meestal niet zo'n grote 
rol. Het bevestigt voor velen het beeld dat 
D66 liever niet over sociaal-economische 
onderwerpen praat. Wijers vindt dat abso
lute flauwekul. "We zijn wat minder geob
sedeerd door het vraagstuk van de inko
mensverdeling dan PvdA en VVD, maar de 
discussie over de structuur van de econo
mie is door D66 gestart. Begrippen als 
technologie en innovatie zijn door ons als 
eerste geïntroduceerd, evenals het op een 
sociaal verantwoorde manier introduceren 
van meer marktwerking. Denk bijvoorbeeld 
aan de strijd van Erwin Nypels voor een be
tere pensioenwetgeving. Dat is misschien 
niet zo sexy als koopkrachtplaatjes, maar het 
gaat wel over de structuur, over de toe
komst. Ook de huidige fractie bevat een aan
tal uitstekende mensen op dat gebied. Laten 
we ons zelf alsjeblieft niets wijsmaken." 

Volgens Wijers onderscheidt D66 zich van 
de andere partijen door oog te hebben 
voor samenhang en kwaliteit. Bij de bouw 
van ruim één miljoen nieuwe woningen 
moet rekening worden gehouden met de 
bereikbaarheid. Een slechte bereikbaarheid 
heeft negatieve consequenties voor milieu 
en werkgelegenheid. "De logica van een 
kind, zou je zeggen", aldus Wijers in zijn 
toespraak tot het congres. Maar zo van
zelfsprekend is het in de praktijk niet. 
Zowel in de landelijke politiek als op lo
kaal en op internationaal niveau gaat de 
samenhang ten onder in belangenstrijd. 

Valt die bestuurscultuur te veranderen? 
Een diepe zucht. "Mama mia. Het is een 

cultuur, die verander je niet zomaar. 
Natuurlijk kunnen we als D66 ervoor zor
gen dat we de samenhang in de discussie 
inbrengen. Bij grote projecten verliezen 
we nogal eens de doelstelling uit het oog. 
De HSL is daar een voorbeeld van. Het 
doel was om een vervoermiddel te intro
duceren dat op de middellange afstand 
kan concurreren met de auto en het vlieg
tuig. Dat betekent dat het snel moet zijn. 
Een extra station in Den Haag draagt daar 
niet aan bij, hoe goed het misschien ook is 
voor de economische ontwikkeling van de 
Haagse regio. Maar dat was niet de doel
stelling van het project. Die ordelijke ma
nier van denken mis ik nogal eens in de 
politiek. Daar komt bij dat de politiek de 
negatieve consequenties van projecten lie
ver verhult. Met name aan beslissingen op 
het gebied van infrastructuur kleven nu 
eenmaal vervelende consequenties voor 
bepaalde mensen. Ik zou het ook niet leuk 
vinden als er een spoorlijn door mijn ach
tertuin zou worden aangelegd. Maar dat is 
nog geen reden om van het gehele project 
af te zien. De wezenlijke vragen als 
"waarom doen we het eigenlijk" komen in 
Nederland vaak pas aan het eind van de 
discussie aan de orde. Zowel de Betuwelijn 
als de uitbreiding van Schiphol zijn voor
beelden van hoe het niet moet." 

Fokker 
Ondertussen worden we gemaand het ge
sprek te beëindigen omdat een delegatie 
Russische vliegtuigbouwers met belang
stelling voor Fokker op de stoep staat. 

Hoe erg is het faillissement van Fokker voor de 
toekomst van Nederland? 
"Da1 verschilt per persoon. Voor de werk
nemers die jaren hun energie erin gesto
ken hebben, is het erg. Maar voor de 
Nederlandse economie als geheel is het 
minder dramatisch dan weleens wordt ge
suggereerd. Vliegtuigen spreken mensen 
nu eenmaal meer aan dan bijvoorbeeld 
pakjes margarine, iets waar we in 
Nederland ook erg goed in zijn. Het ver
dwijnen van Fokker is jammer, want het is 
een industrie met veel technologie. Maar 
door de veranderingen in de vliegtuigin
dustrie, met name de schaalvergroting, is 
een fabriek zonder internationale partners 
niet overeind te houden. De eisen van 
DASA aan de Nederlandse staat waren bui
ten proportie. Dat bleek ook wel uit de dis
cussies met andere geïnteresseerde bedrij
ven, die veel minder kostbare voorstellen 
deden. Maar ondanks het goede busines
splan van Fokker is nog geen enkel bedrijf 
voldoende geïnteresseerd om erin te stap
pen. En dan zijn er volgens mij betere secto
ren om als overheid geld in te investeren. 
Sectoren waar je met minder risico meer ren
dement en een sterkere werkgelegenheids
groei kan behalen." 

Bij het verlaten van de kamer passeren we 
een kapstok met daarin een paraplu met 
Fokkerlogo's. Eén van de baleinen is ge
broken. Symbolisch misschien voor 
Fokker, maar niet voor Nederland. + 
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Ook de babyboom vergrijst 
Op het afgelopen congres vond een discussiebijeenkomst plaats over de toekomst van de AOW. Roei Jansweijer, stafmedewerker 

bij de Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid en Ewald Breunesse van het Shell pensioenfonds, beiden gepromoveerd 

op de toekomst van de oudedagsvoorziening, presenteerden hun visie op de toekomst van de AOW. Francine Giskes voerde 

namens de Tweede kamerfractie het woord. De bijeenkomst had de titel "De AOW het enige echte basisinkomen?". 

Door Peter van de Weegh 

De inleidingen van Jansweijer en 
Breunesse lieten zien dat er nogal uit
eenlopend wordt gedacht over de toe
komst van de AOW. Breunesse pleit 
voor invoering van een kapitaaldek
kingssysteem voor de financiering van 
de AOW, terwijl Jansweijer pleit voor 
handhaven van het huidige omslag
stelsel. Dit was aanleiding tot veel vra
gen vanuit de zaal en een geanimeerde 
discussie over de visie van D66. 
Bij de meeste aanwezigen bleek een 
voorkeur te bestaan voor handhaving 
van de basispensioengedachte. Ook in 
de fractie wordt vooralsnog geen aan
leiding gezien daar anders over te gaan 
denken. 

! De betaaibaarheid 
De hoogte van de AOW bepaalt na
tuurlijk mede de betaalbaarheid. Alles 
afwegend overheerst in de fractie de 
mening dat het AOW-pensioen wel
vaartsvast moet zijn, dat wil zeggen: 
gekoppeld aan de CAO-loonontwikke
ling. Daarnaast zal periodiek een check 
op de loon- en prijscontext moeten 
plaatsvinden. Een andere behandeling 
van de AOW dan andere uitkeringen is 
aanvaardbaar, zo stond al in het 
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verkiezingsprogramma 1994-1998. 

Vanuit de zaal riep dit nogal wat vra
gen op over de wijze waarop D66 dit 
plan wil gaan financieren. 
De kapitaaldekking, die Breunesse ge
leidelijk over een periode van vijftig 
jaar wil invoeren, houdt in dat ieder
een zelf zijn volledige pensioen gaat 
opbouwen, waarbij voor nieuwe "toe
treders" geen rechten worden opge
bouwd in het te vervangen huidige 
systeem. Omslagfinanciering, waar 
Jansweijer voor pleit, houdt in bereke
nen wat op dat moment nodig is aan 
AOW en daarvoor een bijdrage vragen 
aan degenen die geacht worden te be
talen. Momenteel dragen 65-minners 
zo premie af voor 65-plussers. 

De babyboom 
Omslagfinanciering lijkt voor een ba
sispensioen toch de meeste zekerheid 
te bieden. Probleem is wel dat er een 
sterke vergrijzing op handen is, name
lijk als de zogenaamde babyboom (de 
naoorlogse-generatie) 65 wordt. 
Tot nu toe wordt de solidariteit, die 
nodig is voor omslagfinanciering, al
leen verlangd van degenen die nog 
geen 65 zijn en een eigen inkomen 
hebben. Als we het aanvaardbaar 

vinden dat binnen een en dezelfde ge
neratie de werkenden en de niet-wer
kenden onderling solidair zijn, kan er 
ook onderlinge solidariteit na het 65-
ste jaar worden gevraagd. Het lijkt niet 
onredelijk dat de babyboom generatie 
ook zorgdraagt voor onderlinge solida
riteit als het gaat om het basispen
sioen. Dat kan voor en na hun 65-ste. 

Het schommelfonds 
Al in 1982 stelde D66 voor om te ko
men tot een schommelfonds met het 
oog op de te verwachten sterke groei 
van de benodigde AOW-gelden. Dat 
fonds zou gevoed moeten worden door 
een zekere 'overheffing' bij de huidige 
premiebetalers. De vraag dringt zich 
echter op of onder het huidige econo
mische gesternte, dat wil zeggen in een 
tijd waarin er al heel veel wordt ge
spaard (en te weinig geïnvesteerd) en 
opwaartse druk op de lonen niet ge
wenst is, het aanleggen van een 
nieuwe spaarpot aanbeveling verdient. 
De tweede mogelijkheid is bijvoor
beeld vanaf 2010 ook premie te heffen 
bij 65-plussers en dan wellicht beperkt 
tot degenen met redelijke aanvullende 
inkomens. 

Tot op heden heeft de fractie het 
standpunt ingenomen dat aanvullende 
inkomens van f 6000 tot f 10.000 bo
ven de AOW vrijgelaten kunnen wor
den. Dit zou een premievrije voet bete
kenen van ongeveer f 35.000 per jaar. 
Zo'n premievrij deel dient eerst van 
het inkomen te worden afgetrokken, 
dan pas wordt over het resterende in
komen, dat in de eerste belastingschijf 
valt- tot ongeveer f 45.000- premie 
geheven. Wat betreft de hoogte van de 
te heffen premie is het wenselijk te kie
zen voor een "groeimodel". 
Een andere mogelijkheid is om de 
AOW-gelden te innen via de belastin
gen: fiscaliseren van de premie. De 
voor- en nadelen van die oplossingen 
moeten nog nader worden bezien. + 

Peter van de Weegh is medewerker van de 
D66 Tweede-Kamerfractie 
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BESTUURDERSVERENIGING 

WETHOUDERSDAG 
op vrijdag 7 juni in het Evertshuis in Bodegraven 
In het ochtendgedeelte van deze wethoudersdag, een 
samenwerkingsproject van Bestuurdersvereniging en 
Opleidingscentrum, vindt portefeuille-overleg plaats 
met Tweede-Kamerleden. De onderwerpen zijn: 
• onderwijs en cultuur met Ursie Lambrechts; 
• sociale zaken met Bert Bakker; 
• bestuurlijke organisatie met Jan Hoekerna en Olga 

Scheltem a; 
• verkeer en vervoer met Nicky van 't Riet. 
De middag staat in het teken van de aansturing van 
het ambtelijk apparaat. Inleidingen worden verzorgd 
door Walter Etty en Coks Habbema. 
Aanmelding is mogelijk bij de Bestuurdersvereniging of 
bij het Opleidingscentrum (070 - 3566051 I 44). 

ALGEMENELEDENVERGADE~NG: 
INTEGRAAL VEILIGHEIDSBELEID 
op zaterdag 15 juni in De Reehorst in Ede 
Allereerst een huishoudelijke vergadering waarin o.m. 
twee nieuwe bestuursleden worden gekozen. 
Vervolgens houdt Henri Goverde, D66-er en 
hoogleraar politicologie in Wageningen, een lezing 
over sturing door de overheid. 

Katern Democraat 4, 1996 

's Middags spreken we over integraal veiligheids
beleid: preventie van jeugdcriminaliteit, aansturing van 
stadswachten, ruimtelijke ordening en veiligheid en de 
lokale aspecten van het rapport van de commissie 
Van Traa. Opgave voor de ledenvergadering is 
mogelijk met de antwoordstrook op pagina 5. De 
kosten bedragen f 28,50, over te maken met de 
acceptgiro die u bij de agenda ontvangt. 

INBURGERING NIEUWKOMERS 
nieuwe uitgave van Bestuurdersvereniging en SWB 
Sinds 1 januari 1996 zijn gemeenten verantwoordelijk 
voor de uitvoering van het inburgeringsbeleid voor 
nieuwkomers. Nieuwkomers in Nederland moeten een 
contract afsluiten met de gemeente waarmee de 
nieuwkomer zich verplicht tot het volgen van een 
inburgeringstraject en de gemeente zich verplicht tot 
het aanbieden daarvan. Het inburgeringstraject bevat 
scholing in de Nederlandse taal, oriëntatie op de 
maatschappij en op de arbeidsmarkt. 
Hoe moet een gemeente dit beleid invullen? Op welke 
knelpunten moeten D66-bestuurders letten bij de 
vormgeving van dit beleid? Over deze vragen heeft 
een werkgroep van Bestuurdersvereniging en SWB 
een brochure geschreven (tegen kostprijs). 
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OPLEIDINGSCENTRUM 
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THEMADAGEN 

WERK EN WERKGELEGENHEID 
zaterdag 11 mei 

In het World Trade Center, in het hart van Rotterdam, 
wordt op zaterdagmiddag 11 mei de themabijeenkomst 
'Werk en Werkgelegenheid' georganiseerd. 
Werk is een belangrijk vehikel om sociaal, cultureel en 
materieel aan de samenleving te kunnen deelnemen. 
Ondanks de huidige economische groei en de groei 
van nieuwe banen, is er echter nog steeds voor zeer 
velen geen werk. De uitgangspunten van D66 
verwijzen echter nadrukkelijk naar solidariteit met 
degenen, die om welke reden dan ook niet kunnen 
deelnemen aan het maatschappelijk leven. 

Over dit uiterst belangrijke (politiek gevoelige) 
onderwerp gaat deze bijeenkomst. Aan de orde komen 
vragen rond het scheppen van werkgelegenheid, 
sociale mobiliteit en twee-deling van de samenleving. 
Aan deze bijeenkomst werken ondermeer mee: Bert 
Bakker (Tweede-Kamerlid en portefeuillehouder 
werkgelegenheid), Cees van der Knaap (CAO
coördinator van de vakbond CNV), Koosje Lanting 
(D66-wethouder Hoorn en portefeuillehouder arbeids
markt en werkgelegenheid), Lydia van Dongen 
(manager Human Resource McDonald's Nederland) 
en Willem Scholten (directeur van het Rotterdamse 
Havenbedrijf). Naast enkele inleidingen is er tevens 
een forumdebat Voor de deelnemers is er volop 
ruimte voor vragen, discussie en debat. De bijeen
komst begint om 12.30 uur en duurt tot circa 16.30 
uur, de kosten zijn /15,-. 

VAARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 

Vanaf 1996 zal het Opleidingscentrum een nieuwe 
training aanbieden onder de titel 'Teamvorming'. Deze 
training is speciaal bestemd voor fracties, eventueel 
samen met een steunfractie of fractiemedewerker. Het 
doel van de training is om de kracht van de fractie te 
verbeteren op basis van ieders persoonlijke 
kwaliteiten. Tijdens deze training wordt ondermeer 
gebruik gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' en enkele 
intensieve oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt plaats in 
overleg met de fractie. Aan de training zijn twee 
serieuze voorwaarden verbonden: de gehele fractie 
moet eraan deelnemen en er dient geen acuut en 
ernstig conflict binnen de fractie te spelen. Voor 
verdere inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum (tel. 070 -
3566066). 
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CONFLICTHANTERING 
zaterdag 25 mei 

Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of 
tijdens een presentatie. Soms luistert men niet, 
probeert men u een hak te zetten of zelfs onderuit te 
halen. 
Met deze training leert u enkele technieken om tijdens 
dergelijke confrontaties op de juiste wijze met de 
mensen om te gaan. Er wordt gewerkt met 
verschillende op de praktijk gerichte oefeningen en er 
is een uitstekende instructie-video. De training vindt 
plaats in Den Haag. Deelnamekosten zijn /40,00, dit 
is inclusief een lunch. 

VERGADERTECHNIEK (nieuwe training) 
zaterdag 25 mei 

Het Opleidingscentrum heeft een nieuwe training 
ontwikkeld die is bestemd voor ièdereen die binnen 
D66 wel eens leiding geeft aan discussies en 
vergaderingen. Bijvoorbeeld werkgroep- of commis
sievergaderingen, afdelings- of fractievergaderingen. 
Het doel van de training is om de vergaderingen de 
moeite en tijd waard te laten zijn. Een voorzitter speelt 
daarbij een cruciale rol. 
Een voorzitter moet kunnen omgaan met vergader
technische aspecten als: structuur aanbrengen en tijd 
beheersen, analyseren en samenvatten, de stemming 
goed houden en besluiten (laten) nemen. Tijdens de 
training wordt gebruik gemaakt van een instructie
video en enkele intensieve oefeningen. De training 
vindt plaats in Utrecht en kost /35,-. 

MAAK KENNIS MET D66 
zaterdag 15 juni 

Kennismaken met D66 kan op 15 juni in Den Haag. 
Onder leiding van twee ervaren D66-ers worden de 
belangrijkste ideeên en doelstellingen van D66 
besproken. Er is ruimte voor uw vragen en er wordt 
aandacht geschonken aan de mogelijkheden om actief 
te zijn binnen de partij. De maximaal vijftien deelne
mers ontvangen ter voorbereiding de brochure 'Maak 
kennis met D66'. De bijeenkomst is op het Landelijk 
secretariaat in Den Haag. Kosten: /20,00. 

Noteer in uw agenda: 

Op zaterdag 9 november organiseert het 
Opleidingscentrum een bijeenkomst voor alle 
afdelings- en regiobestuurders van D66. De 
gemeenteraadsverkiezingen in maart 1998 zijn het 
thema van deze bijeenkomst. 
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OPLEIDINGSCENTRUM 
BROCHURES 

POLITIEKE THEMA'S (nieuwe publicatie) 
Prijs: /15,00 
Het Opleidingscentrum organiseert regelmatig 
themabijeenkomsten rond interessante politieke 
beleidsterreinen. De bijeenkomsten hebben een 
inleidend karakter, zijn levendig en gevarieerd van 
opzet en dragen bij aan de politieke meningsvorming. 

Naar aanleiding van deze themabijeenkomsten 
schreven enkele landelijke en lokale politici van D66 
een serie boeiende inleidingen: Jan-Willem Bertens 
over Europese integratie in de jaren negentig, 

GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: /10,00 
Een praktische handleiding voor gemeenteraadsleden. 
Allereerst wordt ingegaan op aard, strekking en 
gevolgen van de gewijzigde Financiêle Verhoudin
genwet en de nieuwe Comptabiliteitsvoorschriften. De 
cyclus van financiêle documenten wordt beschreven 
en er is een hoofdstuk gewijd aan het 'financiêle 
instrumentarium' (produktbegroting, kengetallen). 
Naast de nodige feitenkennis vindt u in deze brochure 
vooral ook ideeên en concrete voorbeelden waarmee 
de lokale politicus instrumenten krijgt aangereikt om 
het budget-recht kritisch te hanteren. 

MAAK KENNIS MET D66. Prijs: /5,00 
Francine Giskes over Ruimtelijke Ontwikkeling in 
groter verband, Hans Jeekei over Duurzame 
Ontwikkeling, Henk Pijlman over Ontwikkelingen in het 
Cultuurbeleid en tenslotte Han Polman over 
Gemeentelijk Veiligheidsbeleid. 

Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van D66 
en haar ontstaansgeschiedenis. 

Deze inleidingen zijn gebundeld in de publicatie 
'Politieke thema's'. Dit is een rijkelijk geillustreerde 
nieuwe publicatie van het Opleidingscentrum die u 
telefonisch kunt bestellen of met deze bon. 

VAARDIGHEDENVOOR HET POLITIEKE VAK. 
Prijs: f7 ,50 
In deze brochure worden de belangrijkste 
vaardigheden beschreven voor het politieke vak. Over 
welke eigenschappen moet je als pÓiiticus beschikken, 
waar moet je goed in zijn en hoe kun je werken aan 
aspecten waarin je wat minder goed bent? Aandacht 
voor de volgende onderwerpen: spreken in het open
baar, debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten 
of lastige mensen, en onderhandelen. In een 
bijbehorende profielschets van het raads- en statenlid 
wordt een en ander op een rij gezet. Het 
Opleidingscentrum sluit hierbij in haar aanbod van 
cursussen geheel op aan. 

VOOR DE DRAAD 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: /15,00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit Statuten 
en Huishoudelijk reglement van D66 inzichtelijk 
worden gemaakt. Bevoegdheden, rollen en taken van 
voorzitter, penningmeester, secretaris, secretaris 
politiek en van het 'gewone' bestuurslid worden 
beschreven. Daarnaast is aandacht voor de politieke 
taak van de afdeling en de verhouding tot de 
gemeenteraadsfractie. 

D66 EN DE PRAKTIJKVAN DE GEMEENTERAAD. 
Prijs: f25,00 
Deze publicatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 
• Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
• Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering 
en de media; 
• Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties. 

(alle bovengenoemde prijzen zijn exclusief porto) 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt in 1996 elf maal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen en 
vergelijkingsmateriaal. Voor de Draad laat zien hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te 
werk gaan. 

In het mei-nummer onder andere een interview met Henri Goverde, bijzonder hoogleraar 'Politicologie met 
aandacht voor landbouw- en milieuvraagstukken' aan de Landbouwuniversiteit in Wageningen. De redactie voerde 
een gesprek met hem over milieucorporaties, de volgende parlementaire enquête, boze boeren, het milieu en een 
matig beleid. Daarnaast een artikel over de regie-gemeente en volkshuisvesting, een column van Michel Jager 
(burgemeester Wageningen) en een artikel over de verkeerssituatie in Apeldoorn en Groningen. 

Een jaarabonnement kost f50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement 
inbegrepen. Bel voor meer informatie 070 - 356 6045. 
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WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

KWALITEIT IN DE NIET -CONVENTIONELE 
GENEESKUNDE 
Zaterdag 11 mei 1996, te Utrecht 

Naar aanleiding van het SWB-cahier 'Op weg naar 
een pluriforme gezondheidszorg' organiseert de 
werkgroep Volksgezondheid in samenwerking met de 
SWB een miniconferentie. 
Gegeven de omvang en de acceptatiegraad van de 
niet-conventionele geneeswijzen is het van 
pragmatisch en principieel belang na te gaan hoe 
wordt omgegaan met de kwaliteit van deze 
geneeswijzen. Vragen die tijdens de conferentie 
centraal staan zijn onder meer: wat kan worden 
verstaan onder kwaliteit, in het bijzonder in de niet
conventionele geneeskunde; hoe valt dit te 
operationaliseren; wat is de relatie tot doelmatigheid; 
wat doet de niet-conventionele geneeskunde zelf ten 
aanzien van kwaliteitsbevordeing; wat is het 
toekomstperspectief en wat dient de houding van de 
overheid daarin te zijn. 
Kosten f 35,-, aanmelden kan bij de SWB telefonisch, 
schriftelijk of per fax. 

IN HET ZELFDE SCHUIT JE 
Een debat over nationale identiteit en nationalisme 
Juni1996 

Tijdens deze studieconferentie over het verschijnsel 
nationalisme ligt de nadruk op het denken in termen 
van eigen belang van de natie, een trend die heden 
ten dage valt te bespeuren in tal van politieke 
discussies. Dit thema raakt direct aan de discussies 
over bijvoorbeeld het buitenlands beleid, migratie en 
de Europese eenwording, maar ook aan de discussie 
over burgerschap en integratie van minderheden. 

TECHNOLOGIE IN POLITIEK 
PERSPECTIEF 

Tijdens het congres op zaterdag 30 maart is het boek 
'Technologie in politiek perspectief, dat handelt over 
de maatschappelijke achtergronden van technologie, 
aangeboden aan minister Hans Wijers. 
De SWB zal later in het voo~aar een bijeenkomst 
organiseren over de 'implementatie' van de 
belangrijkste inzichten van het rapport, die met name 
cirkelen rond de verhouding tussen politiek (niet de 
overheid) en degenen die de dienst uitmaken in de 
technologische ontwikkeling. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met de 
medewerkers van de SWB, telefoon 070 356 60 66 

NIEUWE PUBLIKATIES 

4 

De SWB heeft drie nieuwe publikaties toegevoegd aan haar fondslijst: 

TECHNOLOGIE IN POLITIEK PERSEPCTlEF f 25,
Een verkenning naar de mogelijkheden van 

en voorwaarden voor een dynamische 
en democratische technologiepolitiek 

IN DE BASIS VOORZIEN f 12,50 
Kanttekeningen bij en 

stellingen voor het 
debat over het basisinkomen 

INBURGERING EN INTEGRATIE IN NEDERLAND f 7,50 
Achtergronden, uitgangspunten en aandachtspunten 
bij de uitvoering van het nieuwe inburgeringsbeleid 

Een uitgave van SWB en Bestuurdervereniging 
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ALGEMENE BESTELBON 
Landelijk Secretariaat, Opleidingscentrum, Wetenschappelijk 

Bureau en Bestuurdersvereniging 

LANDELIJK SECRETARIAAT 

IK BESTEL: 

0 materialen bestellijst (voor het bestellen van 
briefpapier en enveloppen met logo en 
promotiemateriaal) 

De laatste versie van het DIC-boekje (maart '96) kunt u 
bestellen door f 10,- over te maken op giro 1477777 
t.n.v. D66 Den Haag, o.v.v. DIC 4313. 

OPLEIDINGSCENTRUM 

IK MELD ME AAN VOOR: 
0 Themamiddag werk en werkgelegenheid op 11 

mei in Rotterdam. Kosten: f 15,00 
0 Training conflicthantering op 25 mei in Den 

Haag. Kosten: f 40,00 

0 

0 

0 

Training vergadertechniek op 25 mei in Utrecht. 
Kosten f 35,00 
Maak kennis met D66 op 15 juni in Den Haag. 
Kosten f 20,00 
Abonnement op het tijdschrift Voor de Draad. 
Kosten f 50,- per jaar 

Tien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u het cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het materiaal ontvangen heeft, 
bent u definitief ingeschreven en verplicht de cursuskosten met bijgaande acceptgiro te voldoen. 

IK BESTEL: 
0 Politieke thema's (nieuwe publicatie) f 15,00 
0 Vaardigheden voor het politieke vak. f 7,50 
0 Gemeente en financiên. f 10,00 

0 
0 
0 

Maak kennis met D66. f 5,00 
Leidraad voor de afdeling. f 15,00 
D66 en de praktijk van de gemeenteraad. 
f 25,00 

WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

IK BESTEL: 
Speciale uitgaven 
0 De open samenleving en haar vrienden, in 

gesprek met Jan Glastra van Loon, 1995, voor 
leden f 29,50 

0 Technologie in politiek perspectief, 1996, f 25,-
0 De waarde van de democratie', 1994 f 2,50 
0 In de basis voorzien, 1996, f 12,50 
0 lnburgering en integratie in Nederland, 1996, f 

7,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 

1991, f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van 

Loon, 1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 
0 

Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
Denken over democratie, van forum naar part
nerschap, 1993, f 10,-
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0 

0 
0 

0 

0 

Nota's 
0 
0 
0 

In Goede Banen, een analyse van het 
verschijnsel migratie, 1993, f 10,
lngrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 
Denkend over een nieuw stelsel van 
gezondheidszorg, 1994, f 10,-
Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 
1995, f 12,50 
Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 
1995, f 10,00 

Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,
lnzet voor vrede, 1994, f 12,50 
De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de 
agrarische sector, 1995, f 5,00 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 74,- per jaar. 
Een los nummer kost f 17,-
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BESTELBON 

BESTUURDERSVERENIGING 

IK MELD MIJ AAN VOOR: IK BESTEL: 
0 lnburgering nieuwkomers 0 wethoudersdag vrijdag 7 juni, Evertshuis, 

Bodegraven nieuwe uitgave van Bestuurdersvereniging en SWB 
0 algemene ledenvergadering: integraal 

veiligheidsbeleid 
op zaterdag 15 juni, De Reehorst, Ede 

S.V.P. HIERONDER UW GEGEVENS MET BLOKLETTERS INVULLEN. 

NAAM: Dhr. I Mevr. 

VOORLETTERS: .................................................................................................................................................................... . 

STRAAT: ...................................................................................................................................................... NR ........ . 

PC en PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: ................................................................................................................................................................... . 

LIDNUMMER: 

Deze bon opsturen naar D66, Postbus 660, 2501 CR DEN HAAG of 
telefonisch bestellen kan ook tel: 070- 356 6066, fax: 070- 364 1917, E-mail: lsd66@d66.nl 
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I CONGRES ALV 63 I 
De 63-ste Algemene Ledenvergadering, die 
waarschijnlijk op 30 november a.s. gehouden wordt in 
h.at Turfschip in Breda, zal Sociale Samenhang en 
Veiligheid als hoofdonderwerp hebben. 
De stukken over dit onderwerp kunt u in Democraat 5, 
1996 verwachten. De sluiting voor het indienen van 
moties en amendementen met betrekking tot Sociale 
Samenhang en Veiligheid is maandag 14 oktober 
10.00 uur. 

LET OP: 
De mogelijkheid bestaat dat het congres een week 
wordt vervroegd. Houdt u dus voorlopig ook 
zaterdag 23 november vrij. In de volgende 
Democraat zullen de definitieve datum en lokatie 
bekend worden gemaakt. De sluitingsdatum voor 
het indienen van moties en amendementen blijft in 
ieder geval ongewijzigd. 

HERZIENING STEMSYSTEEM 

De afgelopen maanden heeft een HB-commissie een 
onderzoek verricht naar de mogelijkheden van een 
nieuwe intern stemsysteem. In dat verband worden u in 
deze Democraat 4 systemen voorgelegd die door de 
commissie zijn ontwikkeld. 
Bij de ontwikkeling is gepoogd de bestaande 
knelpunten in het systeem te reduceren. Aan u de 
vraag de bijgaande proef-stembiljetten in te vullen, 
teneinde de werking van de systemen te onderzoeken. 
Hiertoe beschouwen we alle kandidaten, ongeacht de 
regio, als één groep kandidaten. 

Op pagina 1 van het proef-stembiljet vult u de 
kandidaten in volgens de oude methode. Daarnaast 
verzoeken wij u de vragen 1 a, b en c te beantwoorden. 
Op het kandidaten beoordelingsformulier van vraag 2 
kunt u iedere kandidaat op verschillende manieren 
beoordelen. Er is geen minimum of maximum aantaf 
kandidaten dat u moet c.q. mag beoordelen. 

Katern Democraat 4, 1996 

Voor de kandidaatstelling wordt in de proef uitgegaan 
van de kandidaten voor de Adviesraad. Daar het hier 
een proef betreft om systemen te testen is de uitslag 
van gaan belang en is het wel de bedoeling dat u uw 
stem voor de Adviesraadsverkiezingen gewoon 
uitbrengt. Het stembiljet voor die verkiezingen is 
genummerd en vindt u op pagina 31 en 32 van dit 
Katern. 

U kunt u proef-stemformulieren samen met het "echte" 
stembiljet versturen. Hartelijk dank voor uw 
medewerking. 

HB-Commissie Herziening Interne 
Stemsystemen, Han Westerhof. 
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ENQUETE NIEUWE KIESSYSTEMEN 

Vult u hier a.u.b. uw voorkeur in op de gebruikelijke wijze; d.w.z. de nummers van de kandidaten in de volgorde van uw voorkeur. Voor een goede werking van het experiment is het 
noodzakelijk dat u minimaal10 nummers invult. 

2 3 4 5 6 7 8 9 10 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
1a Indien er geen minimum aantal kandidaten ingevuld moest worden; zou u dan bepaalde kandidaten achterwege hebben gelaten? Welke? 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
1b Indien er meer kandidaten ingevuld zouden mogen worden dan genoemde 20, zou u dan nog meer kandidaten noemen? Welke? (s.v.p. noteren in de volgorde van uw voorkeur) 

21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
31 32 33 34 35 36 37 38 39 40 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
41 42 43 44 45 46 47 48 49 50 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
51 52 53 54 55 56 57 58 59 60 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
61 62 63 64 65 66 67 68 69 

I I I I I I I I I I I I I I I I I I 
1c Indien u ook kandidaten mocht noemen die u persé niet gekozen wilt 

zien; denkt u dat u daar in zijn algemeenheid gebruik van zou maken 7 
JA/NEE 

Zou u daar in de onderhavige situatie gebruik van maken? 
JA/NEE 

Welke kandidaten zou het betreffen? 

I I I I I_ I I I I I I I I I I I I I I I 
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2 Wilt !I hieronder per kandidaat aangeven 

a in welke categorie u de kandidaat zou plaatsen indien u kandidaten zou mogen onderbrengen in de volgende 
categorieën: 
I 1 e tranche, zou perse deel moeten uitmaken van de fractie 
11 2e tranche, zou eventueel opvolger kunnen zijn 
111 3e tranche, positief oordeel, maar past niet in I of 11 
IV neutraal oordeel over kandidaat 
V negatief oordeel over kandidaat 

b welk rapportcijfer zou u de kandidaat geven indien u zijn/haar geschiktheid als kamerkandidaat in een cijfer 
tussen 0 en 10 moest weergeven (hele getallen). 

c hoeveel punten zou u de kandidaat geven indien u naar vrije keuze in totaal maximaal1.000 punten mocht 
verdelen tussen de diverse kandidaten? 

kandidaat categorie (a) rapportcijfer (b) punten (c) 

I 11 111 IV V 

101 Stehouwer, J.H. 

102 Verbeek, M. 

103 De Vries, J.D. 

104 Wilms, P. 

105 Van Aartsen, J. 

106 Haquebord, L. 

107 Maneschijn, H.A.H. 

108 Van der Gaag, L. 

109 Roelofs, H.O. 

110 Struik, M.J. 

111 Doornbos, M.G 

112 Douwes, D.J. 

113 Enscllede, M. 

114 Klein Meulekamp, S.H.J. 

115 Stolp, E.R. 

116 Tulp, G.E. 

117 Herpel, R.M. 

118 Ondersta!, A.H. 

119 Schöne, B.F. 

120 Schoutsen, G.J. 

121 Vos, B.M.W. 

122 Wijkmans-Ytema, W. 

123 De Graaf, L. 

124 Lubbers-van Kerkhof, E. 

125 Maas, E.F. 

126 Maas, WAK. 

127 Pijper, H. 

128 Ullersma, P. 

129 Vervoort-Verkade, A. 

130 Beenen, C.M. 

131 Doucet, P.G. 
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kandidaat categorie (a) rapportcijfer (b) punten (c) 

I 11 111 IV V 

132 Van Esch, M.A.H. 

133 Jacobs, E. L. 

134 Prizmié, V. 

135 Bennema, S. 

136 Breuk, J.W. 

137 Eden, S.J. 

138 Hazebroek, M.W. 

139 Jungmann, W.F. 

140 Magel, O.F.C. 

141 Ramsundersingh, A.S. 

142 Van Staalduinen, W.H. 

143 Stam-de Nooyer, T.S.M. 

144 Stoffels, A.J. 

145 Aris, B.J. 

146 Bleumink, G.H. 

147 Fokkema, R.P. 

148 Holsteyn, J.M. 

149 Jacquemijns, E.M. 

150 Van Lin, 0. 

151 Linthorst, H.M. 

152 Van Melis, S.A.P.J. 

153 Tamis, T.C. 

154 Eijlander, J.F. 

155 Overbeek, J.C.H. 

156 De Ree, J.P.M. 

157 Reynen-Kremers, T.P. 

158 Van der Wiel-Bosch, A. 

159 Bakx, PAF. 

160 Van Doome, F.J.M. 

161 Pouls, J.A. 

162 Tuik, R. 

163 Wessels, P.H.B. 

164 Jongejan, E. 

165 Limpens, H.L.J. 

166 Mayers, A.W.O. 

167 Van Werst, J.J.B. 

168 Van der Woude, G. 

169 Krikke-Beers, M. 
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i KANDIDATEI\J ADVIESRAAD 1996 

ledere twee jaar hebben alle (betalende) leden van D66 de mogelijkheid deel te nemen aan de poststemming voor de leden van de Adviesraad. 
U kunt het genummerde stembiljet, dat u vindt op pagina 31 en 32, invullen en opsturen. De enquête die u op de voorgaande pagina's vindt, 
·)etreft een proef en beïnvloedt op geen enkele wijze de uitslag van de verkiezingen voor de Adviesraad. 

Hieronder staan de gegevens van de kandidaten voor de Adviesraad. 

De kandidaten hebben de volgende 15 vragen beantwoord: 
01 achternaam en voorletters 
02 roepnaam 
03 geboertepiaais en datum 
04 adres 
05 postcode en woonplaats 
06 telefoonnummer (privé) 
07 upleiding 
08 beroep of maatschappelijke functie 
09 huidige functie(s) b1nnen of namens D66 
10 vroeger functie(s) binnen of namens D66 (+periode) 
11 andere maatschappelijke functie(s) 
12 staat op kandidatenlijst van een vertegenwoordigend lichaam (zoja, voor/op plaats) 
13 heeft zich kandidaat gesteld voor een andere bestuurlijke of vertegenwoordigende functie 
14 stelt zich kandidaat voor het gewone lidmaatschap/plv lidmaatschap/beide 
15 geeft op een bijlage een persoonlijke toelichting 

Volgorde van kandidaten: per regio alfabetisch te beginnen bij de letter "0" (de volgorde geeft op geen enkele wijze een rangorde weer) 

GRONINGEN 
3 AR-leden en 3 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 101. 

01 STEHOUWER, J.H. 
02 Jan 
03 Arnhem, 31-01-1951 
04 Wagenmakerij 25 
05 9932 GB Delfzijl 
06 0596-626391 
07 HBS-B; W.O. scheikunde o.u. 

modulen economie 
08 huisman 
09 92 .:. nu plv. AR-lid 
10 -
11 87 - 94 v.z. Sportraad Delfzijl 

83 - 90 bestuur jongeren centrum 
12 -
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Nu ik vier jaar als plaatsvervangend AR-lid zeer intensief heb 

meegedraaid in de AR is het mij duidelijk geworden, dat de 
AR in de toekomst voor D66 belangrijk zal blijven. De AR 
past in de cultuur van D66. 
Het verschil van wel in tegenstelling tot geen 
regeringsverantwoordelijkheid van D66 is voor de AR zeer 
merkbaar gebleken. Reeds gesloten compromissen sporen 
soms niet met verstrekte adviezen. Daadoor is het 
communicatiekanaal "AR" belangrijker geworden. De 
klankbordfunctie lijkt een wezenlijke. De advisering van onze 
Tweede Kamer Fraktie over de diverse onderwerpen komt nu 
beter uit de verf indien zij betrekking hebben op de wat 
langere termijn. 

OVERZICHT KANDIDATEN ADVIESRMD, april1996 

Dit adviseren is er daardoor niet makkelijker op geworden, 
daar de AR vooral politieke richtingen aangeeft en nu dus 
een meer vooruitziende blik dient te hebben. Daarnaast wordt 
Europa steeds belangrijker. 
Dit vergt echter een extra inzet van de AR waarvoor ik mij 
graag wil inzetten. 

kandidaatnummer 102. 

01 VERBEEK, M. 
02 Miehiel 
03 Semarang (lnd.), 20-06-1956 
04 Bosland 4 
05 9753 EV Haren 
06 050-5343481 
07 HBO economische 

wetenschappen 
08 wethouder in Haren 
09 94 - nu wethouder 
10 
11 
12 
13 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Wederzijdse beïnvloeding van vertegenwoordigers van D66 

op Rijksniveau, op provinciaal niveau en op lokaal niveau lijkt 
mij een goede zaak. Omdat veel zaken op lokaal niveau voor 
een groot deel door Rijksbeleid worden bepaald en ik mij als 
dagelijks bestuurder onderdeel voel van het gehele openbare 
bestuur lijkt het mij een verrijking van mijn werk als D66-
wethouder om systematisch mee te denken over landelijke 
kwesties. 
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kandidaatnummer 103. 

01 VRIES, J.D. DE 
02 Doede 
03 Kimberley, (Z-Afr.), 24-08-1957 
04 S.S. Rosensteinln 20 A 
05 9713 AT Groningen 
06 050-3146828 
07 RU Groningen econometrie 
08 projectleider 

Informatie Beheer Groep 
09 92 - nu lid AR 

92 - nu fin. cie. afd. Groningen 
93 - nu verk. cie. afd. Groningen 

10 90 - 92 plv. lid AR 
90 - 92 penningmeester afd. Groningen 
89 - 90 bestuurslid afd. Groningen 
87 - 89 secr. afd. Groningen 

11 92 - nu penn. St. Groningsche Muziekvereniging 
93 - nu penn. bridgeclub 
94 - nu bestuurslid St. Steunfonds GMV 

12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Na 1 periode als plaatsvervangend lid van de Adviesraad en 

2 periodes als lid heb ik besloten mij nog een keer kandidaat 
te stellen. 
De vorige keer was een van de redenen om opnieuw 
kandidaat te staan de mogelijke regeringsdeelname. Het 
zorgen voor de contacten tussen kamerleden en gewone 
leden en kiezers zag ik als erg belangrijk. 
Wij zijn nu al anderhalf jaar regeringspartij en nu zie je hoe 
belangrijk de contacten tussen "Den Haag" en de leden zijn. 
De invloed die je hebt als Adviesraad is niet minder 
geworden. Doordat D66 nu regeringspartij is, kan die invloed 
verder rijken dan alleen in het parlementJuist om de stem 
van leden, maar ook kiezers te laten doorklinken stel ik mij 
opnieuw kandidaat. 

kandidaatnummer 104. 

01 WILMS, P. 
02 Pieter 
03 Rutten, 09-01-1959 
04 M.L. Kingstraat 55 
05 9728 WN Groningen 
06 050-5267 469 
07 doctoraal geschiedenis 
08 informatie-analist 
09 92 - nu penningmeester afd. 
10 -
11 83 - 88 middenkader Amnesty International 

84 - 86 bestuurslid sticht. Geschiedeniswinkel 
12 -
13 -
14 kandidaat voor het gewone AR-lidmaatschap 
15 D66 heeft gekozen voor meer politieke discussie binnen de 

eigen geledingen. De politieke podia en het Congres Nieuwe 
Stijl zijn daar voorbeelden van. Ik wil de discussie over 
landelijke en Europese thema's op lokaal niveau stimuleren 
en de resultaten daarvan meenemen in de Adviesraad - zo 
nodig voorzien van een regionaal (Gronings) accent. 

12 

kandidaatnummer 105. 

01 AARTSEN, J. VAN 
02 Jan 
03 Nijverdal, 24-02-1950 
04 Atensheerd 9 
05 9737 TB Groningen 
06 050-5414467 
07 RU Groningen sociale 

wetenschappen 
08 zelfstandig organisatie-adviseur 
09 -
10 -
11 
12 -
13 -
14 kandidaat voor het gewone AR-lidmaatschap 
15 Toen ik onlangs op een feestje vertelde dat ik lid van D'66 

was werd ik aangekeken alsof ik zojuist een tweede hands 
LADA aangeschaft had. Dat zinde mij niet en wil me daarom 
wat actiever voor de partij inzetten. Naast publikaties in het 
regionale orgaan de "Nieuwsbrief' lijkt de adviesraad mij 
daarvoor het aangewezen platform omdat ik vanwege mijn 
werk geen tijd heb om bijv. in een steunfractie te gaan zitten. 
Als organisatie-adviseur met als specialiteit Integrale 
Kwaliteitszorg zie ik de praktische uitvoering van politiek 
beleid vaak met afgrijzen aan. Te vaak blijkt de relatie tussen 
doel en middel, oorzaak en gevolg niet helder in "Den Haag". 
Tijdens mijn werk kom ik met veel verschillende soorten 
mensen uit alle lagen van de bevolking in kontakt en merk 
daarbij dat de kiezers geen hoge pet op hebben van Den 
Haag en zich vaak over andere zaken druk maken dan de 
mensen in Den Haag. Vanuit mijn achtergrond denk ik een 
waardevolle bijdrage aan de adviesraad te kunnen geven. Ik 
zou mezelf willen karakteriseren als een generalist. Mijn 
speciale belangstelling gaat echter uit naar: economische 
politiek/werkgelegenheidsbeleid/industriepolitiek, milieu, 
belastingzaken en financieel beleid, sociale zaken, 
kunstbeleid, milieu en landbouw. Verder heb ik een aantal 
ideeën voor nieuwe "kroonjuwelen". 

kandidaatnummer 106. 

01 HACQUEBORD, L. 
02 Louwrens 
03 Dokkum, 08-07-1947 
04 Hamrik 55 
05 9951 HK Winsum 
06 0595-442978 
07 academisch I fysische geografie 
08 hoogleraar 
09 94 - nu voorzitter afdeling 

94 - nu lid Adviesraad 
10 80 - 82 voorzitter afdeling 
11 94 - nu bestuurslid Noordelijk Scheepv.museum 

94 - nu bestuurslid Noorderbreedte 
85 - 89 voorzitter milieufed. (?) Groningen 

12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Ik ben vanuit een sterke betrokkenheid met het milieu actief 

in D66. Milieubeheer en natuurbescherming beschouw ik als 
mijn belangrijkste werkterreinen. De afgelopen advies
raadsperiade heb ik gemerkt dat er met name op dat terrein 
nog veel te doen is binnen D66. Natuurlijk, in de werkgroep 
milieu van de adviesraad is stevig gediscussieerd over 
duurzaamheid en ook in het regeerakkoord wordt 
duurzaamheid gezien als uitgangspunt van het 
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regeringsbeleid, maar de onlangs uitgebrachte derde 
energienota gaat mijnsinziens toch weer te veel uit van 
economische groei en uitputting van de steeds schaarser 
wordende fossiele energiebronnen. De nota gaat slechts uit 
van stabilisatie van de C02 uitstoot, terwijl vermindering zou 
moeten. De voorgestelde energie-efficiëntieverbetering gaat 
niet ver genoeg en het aandeel duurzame energiebronnen 
neemt te langzaam toe. Kortom de energienota geeft te 
weinig handvaten voor een politiek die moet leiden tot een 
duurzame economie in een gezonde natuurlijke omgeving. 
Van een kabinet met een regeerakkoord waarin letterlijk 
staat: "De eis van duurzaamheid verandert het begrip 
economische groei. Het uitputten van de leefomgeving moet 
steeds meer plaatsmaken voor putten uit vindingrijkheid en 
creativiteit" mag, nee moet meer verwacht worden. Van een 
partij die het milieu hoog in het va~ndel heeft staan mogen, 
nee moeten grotere inspanningen op het gebied van het 
milieu verwacht worden.lk ben van mening dat de discussies 
in de adviesraad meer over dit soort hoofdpunten zou 
moeten gaan. In de afgelopen periode hebben we vanuit de 
regio Groningen steeds geprobeerd zo'.l discussie te voeren 
en ik zal dat graag nog een tweede periode blijven doen. 

kandidaatnummer 107. 

01 
02 

MANESCHIJN, H.A.H. 
Heleen 

03 Groningen, 17-07-1951 
04 Framaheerd 11 
05 9737 NH Groningen 
06 050-5417141 
07 

08 

middelb. schoolopl./ 
privaat/staatsrecht/Spaans M.O. 
Int. Managersopl. 
Naast het gezin een p.r. functie in 
de uitgeverij van mijn man 

09 febr. - nu secr. publiciteit regiobest 
dec. - nu lid werkgroep welzijn 

10 -
11 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 In mijn huidige functie als secr. publ. van het regiobest., in 

de provincie Groningen, kom ik bij de ARV's en bij de 
algemene bestuursvergaderingen regelmatig in kontakt met 
leden van de Adviesraad, die op deze gelegenheden hun 
standpunten verwoorden, van de in de Adviesraad besproken 
items. 
Onlangs vernam ik van één dezer leden, dat zijn periode er 
op zat; zodoende kwam bij mij de gedachte op mij hiervoor 
kandidaat te stellen. 
De in de Adviesraad besproken materie, die een landelijke 
weerklank heeft, is voor mij boeiend genoeg, daarin mee te 
spreken, gesteund vanuit de regio, medeverantwoordelijkheid 
te dragen voor adviezen en aanmerkingen naar het landelijke 
politieke bestel van D'66 toe. 
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FRIESLAND 
3 AR-leden en 3 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 108. 

01 GAAG, L. VAN DER 
02 Loki 
03 Den Haag, 30-06-1926 (?) 
04 luiderweg 28 
05 8393 KT Vinkega 
06 0561-433012 
07 doet. Ned. recht 
08 gepensioneerd directeur Ministerie 

van Onderwijs 
09 95 - nu lid steunfractie 
10 mei 90- okt 94 lid gemeenteraad 
11 91 - nu penn. mr. St. Averroës 

90 - nu vzt. St. Keramisten N-Ned. 
92 - nu lid best. Dierenbescherming 

12 gemeenteraad Weststellingwerf 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Van jongs af aan ben ik, door het voorbeeld van mijn ouders 

en (het voorspel tot) de 2de Wereldoorlog, zeer geïnteresseerd 
in politiek. In de 50-er jaren sloot ik mij aan bij de PvdA, toen 
de enig mogelijke partij voor een links-liberaal. Jarenlang was 
ik daar actief, o.m. als afdelingsvoorzitter, lid en voorzitter van 
werkgroepen en lid van de Gewestraad 's Gravenhage. In de 
70-er jaren vond ik de sfeer in de PvdA zo dogmatisch en 
intolerant, dat ik de partij verliet. In 1982 werd ik eindelijk, 16 
jaar te laat, lid van D66. 
Op lokaal gebied heb ik, politiek en bestuurlijk, ervaring 
opgedaan in Den Haag en, als D66-raadslid, in 
Weststellingwerf. Als hoofdambtenaar op een Haags 
departement en lid van diverse interdepartementale en 
internationale commissies en comité's heb ik echter ook van 
nabij kennis gemaakt met verscheidene aspecten van de 
landelijke politiek. 
Ik realiseer me (zo nu en dan), dat ik tegenwoordig tot de 
ouderen wordt gerekend. In D66 is dat, dunkt me, geen 
bezwaar. Misschien is het wel een voordeel. Gezien het 
groeiend aantal ouderen, zou je met enige overdrijving kunnen 
stellen: wie de ouderen heeft, heeft de toekomst. 
Politiek onderschrijf ik uiteraard ten volle de principes en 
uitgangspunten van D66. Twee aspecten trekken me daarin 
bijzonder aan. Onze principes zijn zo gekozen, dat ze ons niet 
verhinderen voortdurend ons verstand te gebruiken. Daarnaast 
komen we daadwerkelijk op voor de belangen van de nu minst 
mondige groepen, die door andere partijen vaak worden 
vergeten, t.w. de toekomstige generaties. Ik draag aan dit werk 
graag een steentje bij, b.v. in de Adviesraad. 
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DRENTHE 
3 AR-leden en 3 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 109. 

01 ROELOFS, H.D. 
02 Henk 
03 Emmen, 25-06-1953 
04 Reigerveld 26 
05 7827 VA Emmen 
06 0591-634575 
07 doet. econometrie I kand. soc. 

geografie 
08 docent economie/logistiek etc. 

Hogeschool Drenthe 
09 95 - nu fractievz. D66-Emmen 

94 - nu plv. adviesraadslid 
10 84 - nu diverse (afdelingsvoorzitter, adviesraadslid, 

campagneteamlid, etc.) 
11 
12 ja: raadslid Emmen 
13 nee 
14 kandidaat voor plaatsvervangend AR-lidmaatschap 
15 De Adviesraad van D66 is in mijn ogen een club van 

gelijkgestemden, die op een creatieve manier tijdens altijd wat 
licht chaotische bijeenkomsten probeert invulling te geven aan 
vooral de klankbordfunctie voor onze D66-vertegenwoordigers 
op landelijk en Europees niveau. Voor het adviesraadslid ligt er 
in mijn ogen de taak te communiceren met zijn/haar regionale 
of lokale achterban over de wijze waarop invulling gegeven 
wordt aan deze klankbordfunctie. Wat mijzelf betreft lukt me 
dat richting lokale achterban nog wel, regionaal is het veel 
moeilijker door het tijdsbeslag dat vanwege het 
fractievoorzitterschap van me gevergd wordt. Niettemin zou ik 
graag betrokken willen blijven bij de adviesraad, vandaar mijn 
kandidatuur voor het plaatsvervangende 
adviesraadslidmaatschap. 

kandidaatnummer 110. 

01 STRUIK, M.J. 
02 Rien 
03 Capelle aan den IJssel, 

17-07-1943 
04 Kraaienveld 31 
05 7827 JN Emmen 
06 0591-632097 
07 T.U. elektrotechniek 
08 hoofd R & D 
09 92 - nu lid AR (deels plv.) 
10 82- 86 diverse bestuursfuncties 

83- 86 GARD 
11 
12 ja (Gemeente I Prov. Staten) 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 In de afgelopen jaren heb ik met veel plezier de vergaderingen 

van de AR bijgewoond. Ik heb me daarbij ingezet om de 
functie van de AR, het geven van adviezen en het stellen van 
kritische vragen, gestalte te geven. De positie vanuit enige 
afstand van de dagelijkse politieke ligt mij wel, hoewel ik ook 
een aantal malen lid ben geweest van commissies die 
deelonderwerpen nauwgezet doorspitten en adviezen 
formuleren. 
Vanuit mijn technische achtergrond en mijn functie in het 
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bedrijfsleven heb ik regelmatig een andere kijk op problemen 
dan veel anderen en ik denk dat dit verrijkend is voor de AR. 
Toch heb ik met enige aarzeling mijn kandidatuur gesteld 
omdat ik, zeker na het wegvallen van Hans van der Werf, 
gewoonlijk de enige afgevaardigde van Drenthe ben geweest. 
Het heeft mij steeds verbaasd dat de meeste kandidaten zich 
laten kiezen in een raad waarin ze zich absoluut niet 
thuisvoelen en dus na één of enkele vergaderingen afhaken. 
Het plezier dat ik steeds in de AR heb gehad heeft mij doen 
besluiten mij toch weer kandidaat te stellen en de stem van 
Drenthe te laten horen en ik hoop dat u mij in de komende 
periode het vertrouwen geeft. 

kandidaatnummer 111. 

01 DOORNBOS, M.G. 
02 Meindert 
03 Assen, 13-12-1951 
04 Iepenlaan 23 
05 9401 LS Assen 
06 0592-312468 
07 rechten, Rijksuniversiteit 

Groningen 
08 advocaat en procureur 
09 90 - nu gemeenteraadslid 

94 - nu adviesraad 
10 81 - 89 voorzitter afd. Assen 
11 89 - nu voorzitter St. vrienden Prov. Museum 

92 - nu secr. St. DM 2000 
12 Eerste Kamer 
13 -
14 kandidaat voor het gewone AR-lidmaatschap 
15 Ik ben lid van D66 vanaf 1976. 

Voor 1990 heb ik mij bezig gehouden met bestuurstaken in de 
afdeling en in de regio. 
Vanaf 1990 maak ik deel uit van een driemansfractie in de 
gemeenteraad. 
Naast de plaatselijke politiek vond ik het de afgelopen 2 jaar 
leerzaam en leuk mij ook met de landelijke politiek in de 
adviesraad bezig te houden. 
Daarom stel ik mij herkiesbaar voor de adviesraad. 

kandidaatnummer 112. 

01 DOUWES, D.J. 
02 Douwe Jan 
03 Rotterdam, 20-04-1958 
04 Laan van het Kwekebos 405 
05 7823 KK Emmen 
06 0591-625185 
07 doctoraal wiskunde en informatica 
08 docent Hogeschool Drenthe 
09 mei 95 - nu secretaris afd. Emmen 

93 - nu steunfractie afd. Emmen 
10 ... 80 lid werkgroep minderheden afd. Groningen 

... 79 lid adviesgroep VCP, afd. Groningen 
11 94 - .. voorz. medezeggenschapsraad 

95 - .. bestuurslid VMH 
83 - 89 secr. en penn. bestuur SSH Gron. 

12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Als afdelingsbestuurder heb ik ervoor gekozen om vooral met 

de organisatorische kant van het politieke bedrijf bezig te zijn. 
De inhoudelijke politiek komt wat minder aan de orde. Toch 
mis ik die kant, want ik wil zo graag mijn mening laten horen. 
Ik denk op een aantal terreinen een bijdrage te kunnen leveren 
aan de opstelling van onze politici: huisvesting (op basis van 4 
jaar bestuurservaring bij een woningcorporatie), onderwijs en 
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medezeggenschap (mijn dagelijkse werk) en natuurbehoud- en 
ontwikkeling. 
Dit laatste thema is mijns inziens van doorslaggevende 
betekenis voor de toekomst: hoe geven wij "de aarde" door 
aan volgende generaties. Het wegnemen van de 
schijntegenstelling tussen economische belangen en "natuur"
belangen moet volgens mij een hoofdthema van 066 zijn. 
Door steeds kritisch en alert te zijn wil ik via de Adviesraad 
hier een kleine bijdrage aan leveren. 
Tenslotte wil ik benadrukken dat ik niet snel vergaderingen zal 
overslaan, alleen al omdat (lang) vergaderen voor mij geen 
straf is maar veel meer een middel om samen inspiratie en 
ideeën op te doen. Bovendien moet een verkiezing ook worden 
waargemaakt. 

kandidaatnummer 113. 

01 ENSCHEDE, M. 
02 Marc 
03 Hengelo, 22-02-1966 
04 Veenluydenstraat 23 
05 7906 HO Hoogeveen 
06 0528-221378 
07 MBO 
08 automatiseringsconsulent 
09 sept. 95 - nu vice-vz. regiobest 

Drenthe 
mrt. 95 - nu lid SWB media en telecom. 

10 ... lid afd.best Hoogeveen 
11 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 nee 

kandidaatnummer 114. 

01 KLEIN MEULEKAMP, S.H.J. 
02 Henneke 
03 Göttingen, 16-02-1946 
04 Bleijenbeek 77 
05 9301 XP Roden 
06 050-5014509 
07 HBO- doe. informatievoorziening 
08 all-round medewerkster 

beleidsarchief 
09 96 - nu vz. afd. Roden/ .. 

plv. AR-lid 
1 0 95 - .. vice vz. Roden/ .. 

93 - 95 vz Roden/.. 
11 
12 3e plaats gemeenteraadslid (1 e vervangster) 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 nee 
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OVERIJSSEL 
3 AR-leden en 3 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 115. 

01 STOLP, E.R. 
02 Emiel 
03 Alphen aan de Rijn, 09-09-1956 
04 Kamperfoeliesir 30 
05 7552 SK Hengelo 
06 074-2438772 
07 Univ. wiskunde 
08 wetenschappelijk medewerker 
09 92 - nu Adviesraad 
10 ... kaskommissie A' veen 

... landelijk onderwijs werkgroep 
11 95 - .. voorzitter Ondernemingsraad 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 D66 is nu regeringspartij en dat betekent dat onze ideeën niet 

alleen maar leuk en vernieuwend moeten zijn, maar ook nog 
eens praktisch en uitvoerbaar. Voor een pragmatische partij is 
dit een uitdaging. Ook de adviesraad staat tussen de wensen 
van de achterban en de beperkte mogelijkheden. De kunst is 
om met goede ideeën een stempel op het beleid te zetten. 
De afgelopen periode ben ik intensief betrokken geweest in het 
werk van de adviesraad bij de voorbereiding van standpunten 
ten aanzien van de dienstplicht, hoger onderwijs en de sociale 
zekerheid. Daar wil ik graag nog een periode mee doorgaan. 

kandidaatnummer 116. 

01 TULP. G.E. 
02 Eddy 
03 Haarlemmermeer, 06-05-1953 
04 Fesevurstraat 16 
05 7 415 CM Deventer 
06 0570-635295 
07 W.O. rechten 

(bestuursrecht/milieurecht) 
08 hoofd transfer faculteit CMT 

Rijkshogeschool IJsselland 
09 90 - nu fractievoorzitter gemeenteraad 

92 - nu lid Adviesraad (plv. lid vanaf '90) 
10 -
11 89 - nu voorzitter STM (Stichting Transfer en Marketing 

Hogescholen Nederland) 
94- nu lid Raad van Commissarissen N.V. Scheg 

12 gemeenteraad 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Stem niet op mij! 

Mijn kandidaatstelling komt louter voort uit de zorg dat er 
misschien te weinig kandidaten uit Overijssel afkomstig zullen 
zijn. En dat zou jammer wezen. 
De afgelopen jaren heb ik met plezier in de Adviesraad 
gefunctioneerd. Maar ik heb het, vind ik, niet zo goed gedaan. 
Dat betrof overigens niet zo zeer de discussie in de raad zelf, 
als wel de terugkoppeling naar de regionale achterban. Op dat 
laatste punt heb ik steekjes, wat heet: steken, laten vallen. En 
dat terwijl ik juist bij de vorige kandidaatstelling op dat punt 
beloftes had gedaan! 
Ik zou het overigens wel leuk vinden om nog een periode in de 
adviesraad te functioneren. Het blijft nuttig om naast de waan 
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van alle dag in de lokale politiek (fractievoorzitter Deventer) je 
bezig te houden met wat fundamentelere politieke 
vraagstellingen. Zo heb ik mij de afgelopen periode onder 
meer actief bezig gehouden (voorbereiding besluitvorming) met 
de mestwetgeving, herverdeling gemeentefonds, hoger 
onderwijs en de ecologisering van onze economie. 
Overigens blijft de tijd die ik er aan besteden kan (naast mijn 
baan en de gemeentpolitiek) een probleem. 

kandidaatnummer 117. 

01 HERPEL, R.M. 
02 Reinier 
03 Den Haag, 06-07-1947 
04 Herenweg 55 
05 8023 CZ Zwolle 
06 038-4540485 
07 M.O. economie 
08 coördinator informatiebeleid & 

automatisering 
09 april 94 - nu raadslid Zwolle 
10 78 - 82 raadslid 

74- 78 voorzitter afd. Pijnacker 
11 90 - nu bestuurslid openluchtbad 
12 gemeenteraad Zwolle (in functie) 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 De motivatie om mij op te geven als kandidaat voor de 

Adviesraad ligt gelegen in mijn brede belangstelling voor 
politieke onderwerpen die naast die van de gemeenteraad 
liggen. 
D66 zet zich vanaf 1966 in voor maatschappijverbeteringen en 
zal steeds haar positie zonder dogma maar met visie moeten 
ontdekken en uitdragen. 
Met de deelname aan het huidige kabinet doet D66 een schat 
aan politieke/bestuurlijke ervaring op. Een adviesraad kan naar 
mijn overtuiging als klankbord en initiator daarbij een goede rol 
vervullen. Aan die doelstelling wil ik graag meewerken. 

GELDERLAND 
5 AR-leden, 5 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 118. 

01 ONDERSTAL, A.H. 
02 Aly 
03 Wageniningen, 28-01-1947 
04 "Kooiveld" Kattenbergweg 1-64 
05 7101 BM Winterswijk 
06 0543-522406 
07 paramedisch, thans 

binnenhuisarchitekt 
08 koerier bij een Holding voor fijn

mechanisatie 
09 -
10 77 - 82 sekretaris subregio oost-GLD 

82 - 84 lijsttrekker en sekretaris afd. Lichtenvoorde 
83 - 95 regio bestuurslid Gelderland waarvan 7 jaar sekretaris 

11 80 - 86 sekr. Lichtenvoordse Sportraad 
87 - 91 lid Gewestelijk Bestuur Gelderland Humanitas 
92 - 94 voorzitter Gewest Gelderland Humanitas, thans 
ondersteunend bestuurslid 

12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 nee 

kandidaatnummer 119. 

01 SCHöNE, S.F. 
02 Bouke 
n1 Naarden, 10-12-1943 

De Heuvel 4 
05 4023 AB Rijswijk (GLD) 
06 0345-558698 
07 HBO 
08 alg. dir. management adviesbureau 
09 94 - nu steunfractie Maurik 

95- nu GARD 
10 -
11 
12 
13 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Sinds ik, nu zo'n 3 jaar, lid ben van D'66 heb ik mij op een 

bescheiden schaal aktief ingezet op terreinen waar ik binnen 
de beperkte tijd die ik daarvoor beschikbaar heb vanuit mijn 
kennis en ervaring een bijdrage kan leveren. Als steunfraktielid 
van de gemeenteraadsfraktie, als werkgroeplid bij de 
gemeentelijke bestuurlijke vernieuwing en als 
vertegenwoordiger van de regio in de Gelderse Adviesraad. 
Ik ben lijstduwer geweest bij de laatste Statenverkiezingen en 
heb mij kandidaat gesteld bij de Waterschapsverkiezingen, 
zonder resultaat overigens. 
Het adviesbureau, waarvan ik directeur/eigenaar ben, 
assisteert directies van kleine en grote, nationale en 
multinationale organisaties bij het vinden en uitvoeren van de 
organisatorische aanpassingen die in deze tijd door de markt 
en maatschappij worden gevraagd. 
Ik stel mijrl know-how gaarne ter beschikking van de 
adviesraad. 

kandidaatnummer 120. 

01 SCHOUTSEN, G.J. 
02 Gerard 
03 Medemblik, 24-06-1936 
04 Dorpsstraat 48 
05 4031 MG lngen 
06 0344-601717 
07 HBO 
08 onderwijskundige I supervisor 
09 april 95 - nu Adviesraad 

april 95 - nu Regio Bestuur Gld. 
10 78 - 82 Gemeenteraad Hoevelaken 

82 - 90 afd. voorz. Hoevelaken + Tiel 
90 - 92 voorzitter regio Gld. 
92 - 95 Prov. Staten Gld. 

11 95 - nu Vluchtelingenwerk 
12 Prov. Staten Gld. 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Sinds april '95 ben ik lid van de Adviesraad. Dit boeiende werk 

wil ik graag voor D66 voortzetten. 
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D· 
DEMOCRATEN 

*** *EP* 
* PE * * * *** 



KADIKALE 
DEMOCRATISERING 

D66 pleit sinds de oprichting voor hervor
mingen die de betrokkenheid en deelna
me van burgers in de politiek stimuleren. 
Een concreet voorbeeld hiervan is het 
streven naar een direct gekozen burge
meester en minister-president. 

D66 is van mening dat ongeacht het 
niveau, volksvertegenwoordigers de 
besluiten moeten nemen en controleren. 
Daarom wil D66 de burger ook meer 
invloed geven in de besluitvorming op 
Europees niveau. Dit betekent dat het 
Europees Parlement naast de Raad van 
Ministers volledige mede-wetgevende 
bevoegdheden zal moeten krijgen, ook bij 
het vaststellen van de begroting van de 
Unie. Het is niet vol te houden dat het 
Europees Parlement nog steeds niets heeft 
te zeggen over ongeveer de helft van de 
Europese begroting. Met name de uitga
ven voor het Europees landbouwbeleid 
onttrekken zich vrijwel volledig aan de 
invloed van het EP. 

Dit betekent ook dat het EP de bevoegd
heid moet krijgen de voorzitter van de 
Europese Commissie te kiezen en het ver
trouwen op te zeggen in individuele 
Commissarissen. 

VOLLEDIGE OPENBAAR
HEID VAN BESTUUR 

Een democratisch proces is niet volwaar
dig zonder volledige openbaarheid van 
bestuur. Iedereen die in Europa verblijft 
heeft een recht op informatie. D66 is 
voorstander van een Europese Wet 
Openbaarheid van Bestuur en een sterke 
vereenvoudiging van de besluitvormings
procedures. Op dit moment bestaan er 
namelijk meer dan 20 verschillende pro
cedures. 

D66 is bovendien voorstander van open
baarheid van de besluitvorming in de 
Raad van Ministers. Aangezien Europese 
regelgeving rechtstreeks doorwerkt naar 
nationaal en lokaal niveau, dient alle wet
geving te worden vertaald in de officële 
talen van de Unie. 

DUURZAME 
ONTWIKKELING 

Op weg naar een duurzame ontwikkeling 
is in de Europese Unie al veel tot stand 

gekomen. Toch moet worden erkend dat 
de druk op natuur en milieu nog steeds 
groeit. De inzet van D66 is nog steeds de 
integratie van milieubeleid in andere 
beleidsterreinen te bevorderen. De invoe
ring van milieutoetsen zou een grote stap 
in deze richting zijn. 
Een grotere inzet van financiële instru
menten om de druk op natuur en milieu te 
verminderen is ook een prioriteit voor 
D66. Een voorbeeld van een dergelijk in
strument is een Europese energieheffing 
op het gebruik van niet-duurzame ener
giebronnen. Dit betekent ook dat de vele 
nog bestaande subsidies, die het streven 
naar een duurzame samenleving in de 
weg staan, moeten worden afgeschaft. 
D66 is tevens voorstander van meer 
investeringen in nieuwe technologieën en 
alternatieve vormen van energieverbruik. 

EEN HUMAAN ASIEL
EN IMMIGRATIEBELEID 

Een Europees asiel- en immigratiebeleid 
moet voorkomen dat het minst ruimhartige 
beleid de Europese norm wordt. Een 
gemeenschappelijke Europese aanpak is de 
beste garantie voor een menswaardig 
beleid en voorkomt dat asielzoekers slacht
offer worden van onderlinge verschillen. 

D66 is voorstander van Europese regelge
ving op dit terrein met een initiatiefrecht 
van de Europese Commissie, democrati
sche controle van het Europees Parlement 
en volledige rechtsmacht van het Hof van 
Justitie. Dit is juist van belang, omdat in 
de huidige intergouvernementele praktijk 
de besluiten van de Raad van Ministers 
niet openbaar zijn en zich onttrekken aan 
enige vorm van controle. 

D66 zou tevens in het Unieverdrag een 
artikel willen opnemen dat discriminatie, 
vreemdelingenhaat en de verspreiding van 
extremistische propaganda veroordeelt. 

DE GEVOLGEN VAN DE 
UITBREIDING VAN DE UNIE 

Om de vrede en de stabiliteit op het 
Europese continent te waarborgen is uit
breiding van de Unie met de landen van 
centraal- en Oost-Europa noodzakelijk. 
Om de uitbreiding van de Unie mogelijk 
te maken dient nu vooral aandacht te wor
den besteed aan de verdieping van het 
Europese-integratieproces. Dit betekent 
onder andere dat de meerderheidsbesluit
vorming in de Raad van Ministers moet 

OVER DE SJ•ANNING TUSSEN TWEE D66 
PRIORITEITEN: 

DEMOCRATIE EN EUROPEES BELEID 

Europa zal de komende jarevhoog op 
de politieke agenda staan. Vor iedereen 
wordt het steeds duidelijker nt de 
Europese dimensie onmisbaa is. Ook in 
de politiek dringt door dat dttrzame 
oplossingen voor vraagstukk1 die de 
landen van Europa nu ieder 110r zich 
proberen aan te pakken allee kunnen 
worden gevonden door effectve 
samenwerking. Het gaat hierij om 
wezenlijke vraagstukken als et behoud 
van natuur- en milieu, een billaan 
migratiebeleid, het stimulere van 
werkgelegenheid, de bestrijctg van 
georganiseerde criminaliteit 1 een 
effectief Europees buitenlan beleid. 

Intern conflict 

In Nederland probeert D66 30 jaar 
burgers meer bij de politiek betrek
ken. Om dit te bereiken hee066 er 
altijd voor gepleit besluiten1 dicht 
mogelijk bij de burgers te n1ten. De 
hamvraag is hoe dit pleidooich ver
houdt tot de besluitvorming' 
Europees niveau. Dit niveat:aat nu 
eenmaal niet het dichtst bij mensen. 

Hoewel hier op het eerste g.cht een 
spanning in zit, conflicteert pro
Europese lijn van D66 niet 1t het 
democratisch fundament vale partij. 
Het democratisch gehalte veen pro
ces hangt namelijk niet af vde 
geografische afstand, maart de door
zichtigheid van het proces ele mate 
waarin burgers invloed kunt uitoefe
nen op de besluitvorming. 

Vanaf de oprichting van D(leeft de 
partij een pro-Europese kogevaren 
en erkend dat de vierde Euese 
bestuurslaag noodzakelijk bor het 
bereiken van een samenlev die wordt 
gekenmerkt door sociale revaardig
heid en duurzame ontwikkg. Om 

een concreet voorbeeld te noemen: de 
bestrijding van de georganiseerde crimi
naliteit kan alleen effectief zijn als een 
daadkrachtig Europees beleid wordt 
ontwikkeld. 

Boven-nationaal beleid is dus op 
bepaalde terreinen noodzakelijk, maar 
voor D66 is het essentieel dat dit beleid 
op een doorzichtige manier tot stand 
komt en democratisch wordt gelegiti
meerd. Europees beleid en democratise
ring conflicteren niet, maar liggen in 
elkaars verlengde. 

De D66 houding in Europa 

1996 en 1997 zullen in het teken staan 
van de Intergouvernementele 
Conferentie: de herziening van het 
Verdrag van Maastricht en van de 
Economisch-Monetaire Unie (EMU), 
die nu met rasse schreden nadert. De 
afspraken die worden gemaakt in de 
komende jaren, hebben directe gevolgen 
voor het leven van alledag. De Tweede
Kamerfractie en de Delegatie in het 
Europees Parlement hechten er daarom 
aan ook op dit terrein in dialoog met de 
partij te blijven. 

In deze Houding in Europa worden I 0 
punten beschreven die voor D66 priori
teit hebben. Hiermee is geen uitputtend 
wensenlijstje opgesteld, maar wordt de 
houding van D66 onder woorden 
gebracht. Deze Houding moet worden 
gelezen als een uitnodiging tot reactie. 

Gerrit Jan Wolffensperger 
voorzitter Tweede-Kamerfractie 

Jan- Willem Bertens 
voorzitter Delegatie Europees parle
ment 

DE ECONOMISCHE- EN 
MONETAIRE UNIE 

Het tot stand komen van de EMU is cruciaal voor het 
behoud en de groei van welvaart in Europa. De EMU 
zal met name de duurzame groei van werkgelegenheid 
ten goede komen. De criteria die zijn opgesteld zijn 
streng, maar noodzakelijk voor het realiseren van 
gezonde en stabiele economieën in de lid-staten. Ook 
zonder het streven naar de EMU zou een verantwoord 
overheidsbeleid naar deze doelstellingen moeten stre
ven. 

D66 houdt vast aan de criteria voor invoering van de 
EMU en gaat er nog steeds vanuit dat voldoende lid
staten, waaronder Nederland, zich zullen kwalificeren 
voor de EMU in 1999. 

DE SOCIALE DIMENSIE VAN EUROPA 

Een hecht economisch-monetair beleid kan niet zonder 
een sociale dimensie. Het ontbreken van deze dimensie 
zou bovendien kunnen leiden tot concurrentie tussen de 
lid-staten op sociaal terrein, hetgeen voor D66 niet aan
vaardbaar is. 

D66 is voorstander van het opnemen van een sociale 
paragraaf in het Unieverdrag. Verdragsartikelen schep
pen geen banen. Het doel van een dergelijke paragraaf 
is de initiatieven die in Europa op sociaal terrein wor
den genomen, bijvoorbeeld de coordinatie van het 
werkgelegenheidsbeleid van de lid-staten en het stimu
leren van scholing, een deugdelijke basis te geven. 

Als de voorwaardenscheppende rol van het werkgele
genheidsbeleid van de Unie duidelijk is, zal een goed 
Europees sociaal beleid bijdragen aan het versterken 
van het draagvlak voor Europese integratie. 

FRAUDE MET EUROPESE GELDEN 

Berichten over fraude met Europese gelden knagen aan 
de wortel van Europese integratie. 80% van de 
Europese gelden wordt door de nationale lid-staten uit
gegeven. Daarom is intensieve samenwerking tussen 
Europese en nationale instanties essentieel om fraude 
tegen te gaan. Dat betekent ook dat de nationale reken
kamers meer mogelijkheden moeten krijgen om contro
le uit te oefenen op de uitbetaling van Europese gelden. 
De Europese Rekenkamer moet als het ware taken kun
nen delegeren. 

Bovendien moeten de lid-staten worden verplicht doel
treffende sancties te treffen indien fraude de financiële 
belangen van de Unie treft. Dit zou tevens de mogelijk
heid bieden een eensluidende juridische grondslag te 
formuleren voor Europese fraude. 
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een concreet voorbeeld te noemen: de 
bestrijding van de georganiseerde crimi
naliteit kan alleen effectief zijn als een 
daadkrachtig Europees beleid wordt 
ontwikkeld. 

Boven-nationaal beleid is dus op 
bepaalde terreinen noodzakelijk, maar 
voor D66 is het essentieel dat dit beleid 
op een doorzichtige manier tot stand 
komt en democratisch wordt gelegiti
meerd. Europees beleid en democratise
ring conflicteren niet, maar liggen in 
elkaars verlengde. 

De D66 houding in Europa 

1996 en 1997 zullen in het teken staan 
van de Intergouvernementele 
Conferentie: de herziening van het 
Verdrag van Maastricht en van de 
Economisch-Monetaire Unie (EMU), 
die nu met rasse schreden nadert. De 
afspraken die worden gemaakt in de 
komende jaren, hebben directe gevolgen 
voor het leven van alledag. De Tweede
Kamerfractie en de Delegatie in het 
Europees Parlement hechten er daarom 
aan ook op dit terrein in dialoog met de 
partij te blijven. 

In deze Houding in Europa worden 10 
punten beschreven die voor D66 priori
teit hebben. Hiermee is geen uitputtend 
wensenlijstje opgesteld, maar wordt de 
houding van D66 onder woorden 
gebracht. Deze Houding moet worden 
gelezen als een uitnodiging tot reactie. 

Gerrit Jan Wolffensperger 
voorzitter Tweede-Kamerfractie 

Jan- Willem Bertens 
voorzitter Delegatie Europees parle
ment 

DE ECONOMISCHE- EN 
MONETAIRE UNIE 

Het tot stand komen van de EMU is cruciaal voor het 
behoud en de groei van welvaart in Europa. De EMU 
zal met name de duurzame groei van werkgelegenheid 
ten goede komen. De criteria die zijn opgesteld zijn 
streng, maar noodzakelijk voor het realiseren van 
gezonde en stabiele economieën in de lid-staten. Ook 
zonder het streven naar de EMU zou een verantwoord 
overheidsbeleid naar deze doelstellingen moeten stre
ven. 

D66 houdt vast aan de criteria voor invoering van de 
EMU en gaat er nog steeds vanuit dat voldoende lid
staten, waaronder Nederland, zich zullen kwalificeren 
voor de EMU in 1999. 

DE SOCIALE DIMENSIE VAN EUROPA 

Een hecht economisch-monetair beleid kan niet zonder 
een sociale dimensie. Het ontbreken van deze dimensie 
zou bovendien kunnen leiden tot concurrentie tussen de 
lid-staten op sociaal terrein, hetgeen voor D66 niet aan
vaardbaar is. 

D66 is voorstander van het opnemen van een sociale 
paragraaf in het Unieverdrag. Verdragsartikelen schep
pen geen banen. Het doel van een dergelijke paragraaf 
is de initiatieven die in Europa op sociaal terrein wor
den genomen, bijvoorbeeld de coordinatie van het 
werkgelegenheidsbeleid van de lid-staten en het stimu
leren van scholing, een deugdelijke basis te geven. 

Als de voorwaardenscheppende rol van het werkgele
genheidsbeleid van de Unie duidelijk is, zal een goed 
Europees sociaal beleid bijdragen aan het versterken 
van het draagvlak voor Europese integratie. 

FRAUDE MET EUROPESE GELDEN 

Berichten over fraude met Europese gelden knagen aan 
de wortel van Europese integratie. 80% van de 
Europese gelden wordt door de nationale lid-staten uit
gegeven. Daarom is intensieve samenwerking tussen 
Europese en nationale instanties essentieel om fraude 
tegen te gaan. Dat betekent ook dat de nationale reken
kamers meer mogelijkheden moeten krijgen om contro
le uit te oefenen op de uitbetaling van Europese gelden. 
De Europese Rekenkamer moet als het ware taken kun
nen delegeren. 

Bovendien moeten de lid-staten worden verplicht doel
treffende sancties te treffen indien fraude de financiële 
belangen van de Unie treft. Dit zou tevens de mogelijk
heid bieden een eensluidende juridische grondslag te 
formuleren voor Europese fraude. 



worden uitgebreid. De unanimiteit in de 
Raad leidt tot verlamming van de besluit
vorming. 

De uitbreiding van de Unie betekent ook 
dat de financiële perspectieven voor ver
schillende beleidsterreinen moeten wor
den herzien. Het betreft hier met name 
het regionaal beleid en het Europees land
bouwbeleid. 

De noodzakelijke hervorming van het 
landbouwbeleid mag de toetreding van 
nieuwe landen niet blokkeren. Voor het 
landbouwbeleid zullen daarom ruime 
overgangstermijnen in het leven moeten 
worden geroepen. Dit houdt in dat de toe
tredende landen langere tijd krijgen hun 
nationaal beleid aan te passen aan het 
beleid van de Unie. 

EXTERNE VEILIGHEID 

Het is duidelijk dat de Unie nog niet de 
instrumenten heeft om daadkrachtig op te 
treden als de veiligheid op het Europese 
continent in het geding is. De rampspoed 
in het voormalig Yoegoslavië spreekt 
boekdelen. 

In de toekomst kan de Unie er echter niet 
op blijven vertrouwen dat de kastanjes 
door anderen uit het vuur worden 
gehaald. Een meer effectief buitenlands
veiligheids- en defensiebeleid is daarom 
noodzakelijk. D66 is voorstander van een 
gemeenschappelijke voorbereiding van 
beleid door een bureau voor planning en 
beleidsvoorbereiding dat tussen de Raad 
van Ministers en de Commissie in staat. 
Het is bovendien van belang dat de 
Commissie meer gebruik maakt van haar 
initiatiefrecht. 

Voor een snelle reactie van de Unie is 
meerderheidsbesluitvorming in de Raad 
van Ministers een voorwaarde. Dit bete
kent tevens een versterkte rol voor het 

Europees Parlement. Eventueel moeten 
lid-staten de mogelijkheid hebben niet 
aan gemeenschappelijke acties mee te 
doen, maar de besluitvorming mag hier
door niet worden geblokkeerd. 

Een krachtig Europees buitenlands beleid 
kan niet zonder een gemeenschappelijke 
defensie. Diplomatieke druk blijven holle 
frasen als er geen militaire stok achter de 
deur staat. D66 pleit voor het op termijn 
integreren van de Westeuropese Unie 
(WEU) in de Europese Unie. 

Voor het inzetten van militairen blijft toe
stemming van de nationale parlementen 
vereist. 

·---~ ···-----· -·--~ ---- .. 

BESTRIJDING VAN 
GEORGANISEERDE 
CRIMINALITEIT 

Het succes van de voltooiing van de inter
ne markt heeft als onmiskenbaar negatief 
neveneffect gehad dat de georganiseerde 
criminaliteit vrijer spel heeft gekregen. 

Ook het wegvallen van het ijzeren gordijn 
heeft bijgedragen aan de toename van de 
criminaliteit. Om deze twee redenen is 
voor D66 intensievere samenwerking tus
sen politie en justitie op Europees niveau 
absoluut noodzakelijk. 

D66 pleit voor sterkere betrokkenheid van 
de Unie-instellingen bij de aanpak van 
georganiseerde criminaliteit. 
Rechtsbescherming van de burger is hier
bij essentieel. Europol moet daarom 
onder de uiteindelijke controle van het 
Europese Hof van Justitie vallen. 

COLOFON 

Deze Houding in Europa wordt onder
schreven door de D66 Tweede
Kamerfractie en de D66 Delegatie in het 
Europees Parlement. 

Den Haag I Brussel, maart 1996 



kandidaatnummer 121. 

01 VOS, B.M.W. 
02 Ben 
03 Zelhem, 13-01-1942 
04 Laan 1940-'45 nr. 9 
05 7231 GJ Warnsveld 
06 0575-524985 
07 MULO, diverse marketing- en 

reclamecursussen 
08 international area manager 
09 juni 94 - nu AR lid 
10 79 - 81 penningmeester afd. Amersfoort 

82 - 85 voorzitter afd. Amersfoort 
85 - 91 voorzitter RB Utrecht 

11 
12 onverkiesbaar op lijst gemeenteraadsverkiezing Warnsveld 
13 
14 kandidaat voor beide fu.1cties 
15 Graag wil ik nog een periode tijd en energie besteden aan de 

Adviesraad. 
Hoewel de adviezen en de standpunten die de AR na soms 
moeizame discussies formuleert, niet altijd op instemming van 
de te adviseren instanties kunnen rekenen, is de AR m.i. toch 
een belangrijk orgaan binnen D66. 
De voorbesprekingen met de Gelderse AR-leden en 
plaatsvervangende AR-leden, sterken mij in de overtuiging dat 
D66 een partij is waar je je "thuis" kunt voelen. Ook met je 
kritiek. Daarom hoop ik, dat de leden in Gelderland, door het 
uitbrengen van hun stem, ook mij weer de gelegenheid willen 
geven, actief te blijven in de AR. 

kandidaatnummer 122. 

01 WIJKMANS - YNTEMA, W. 
02 Minke 
03 Leiden, 26-08-1946 
04 Ter Weijdelaan 1 
05 4102 CA Culemborg 
06 0345-514213 
07 universiteit (doctoraal) psychologie 
08 wethouder Culemborg 
09 90 - nu wethouder 

95 - nu lid Adviesraad 
10 82 - nu raadslid 

92 - 94 regiovoorzitter 
... lid PEAC I lid afd. bestuur 

11 91 - 94 voorz. WN G'land 
(functies q.q.) 

12 ja, gemeentelijke D66 lijst 
13 nee 
14 kandidaat voor het gewone AR-lidmaatschap 
15 Bij alle activiteiten die ik sinds 1978 binnen en buiten officiële 

functies voor D66 heb verricht, heb ik veel ervaring en 
inzichten opgedaan. Deze zou ik graag willen benutten bij de 
advisering van het hoofdbestuur en de fracties. In het bijzonder 
wil ik aandacht besteden aan de uitwerking van "Haagse" 
besluiten voor de lokale politiek en het vertalen van lokale 
problematiek in landelijk beleid, omdat ik me soms niet aan de 
indruk kan onttrekken, dat de ene politieke hand niet weet wat 
de andere doet. 
Bovendien ben ik van mening dat vanuit de Adviesraad de 
D66-weg naar de toekomst geplaveid moet worden; met de 
bouwstenen van het SWB en de politieke podia, en de 
Adviesraad als siralemaker moet het mogelijk zijn beleid te 
formuleren dat herkenbaar én uitvoerbaar is. 

OVERZICHT KANDIDATEN ADVIESRAAD, apnl1996 

kandidaatnummer 123. 

01 GRAAF, L. DE 
02 Leo 
03 Rotterdam, 17-03-1942 
04 Lingedijk 110 
05 4151 CN Acquoy 
06 0345-682209 
07 psychiater 
08 directeur RIAGG Rivierenland 
09 
10 82 - 95 lid Prov. Staten 

86- 90 bestuurslid SWB 
11 92 - nu bestuurslid Psychotherapeutische Kliniek Veluweland 
12 Eerste Kamer 
13 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Algemeen: Politici moeten standpunten bepalen en keuzes 

maken. Ze staan daarbij bloot aan een veelheid van invloeden: 
ambtenaren, belanghebbenden, coalitiepartijen, de media etc. 
Het is goed en belangrijk dat ze dan ook hun oor te luisteren 
kunnen leggen bij een gezelschap van onafhankelijke en 
onbevangen partijgenoten, die geen ander belang hebben dan 
het bewaren en het in Nederland politiek tot gelding brengen 
van het links-liberale gedachtengoed. Tot zo'n gezelschap wil 
ik graag toetreden. 
Persoonlijk: Na mijn afscheid uit Provinciale Staten heb ik bijna 
een jaar genoten van mijn "politieke rust". Nu heb ik er weer 
zin in aan politieke discussies te gaan deelnemen, ditmaal ove1 
onderwerpen die op de agenda van de landelijke politiek staan. 
Vandaar mijn kandidaatstelling. 

kandidaatnummer 124. 

01 LUBBERS-VAN KERKHOF, E. 
02 Elly 
03 Leiden, 22-12-1936 
04 Augustuslaan 56 
05 6642 AB Beuningen 
06 024-6775694 
07 MMS, MO-Duits 
08 voorzitter VAC Beuningen 

(vrouwen adviescie voor de 
woningbouw) 

09 
10 90 - 91 lid regiobestuur Gelderland 

91 - 95 lid Prov. Staten Gelderland 
11 90 - nu lid landelijk bestuur Ned. Ver. voor Vrouwenbelangen 

90 - nu lid algemeen bestuur Vrouwenalliantie 
91 - nu voorzitter VAC Beuningen 

12 
13 ledenraad Vereniging Eigen Huis 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De verkiezingen voor de Provinciale Staten 1995 liepen voor 

D66 in Gelderland niet goed af. We verloren 4 zetels. Hoewel 
ik volgens de verwachtingen op een verkiesbare plaats stond, 
werd ik ten gevolge van dit verlies niet herkozen. Inmiddels zijn 
we één jaar verder. Even afstand genomen, energie weer 
opgeladen, reden om mij weer volop in te zetten voor D66. De 
landelijke Advies Raad is een mooie gelegenheid om weer in 
te stappen. 
Mijn ervaringen, opgedaan in de Provinciale Staten en 
landelijke emancipatie- en vrouwenorganisaties kunnen een 
nuttige bijdrage zijn op diverse terreinen, terwijl onderwerpen 
van andere aard nieuwe perspectieven zullen bieden, zowel 
voor D66 als voor mijzelf. 
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kandidaatnummer 125. 

01 MAAS, E.F. 
02 Erno 
03 Utrecht, 09-12-1929 
04 m.i.v. 01-04-1996 

Beelaertslaan 47 
05 6861 AT Costerbeek 
06 026-3335643 
07 -
08 architect 
09 92 - nu lid Fin. cie 

94 - nu plv lid Adviesraad 
10 75- 78 penn.mr Hoofdbestuur 

78 - 82 regio voorzitter 
85 - 92 penn.mr PSVI 

11 91 - nu lid van de raad van de Internationale School voor 
Wijsbegeerte te Leusden 
94 - nu vice voorz. Ver. Stadsschoon, Arnhem 

12 neen 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Deelnemen aan een permanent debat over imago en identiteit 

van 066 in de Adviesraad. 

kandidaatnummer 126. 

01 MAAS, WAK. 
02 Wim 
03 Rotterdam, 08-01-1940 
04 Dreijenseweg SA 
05 6861 WK Oasterbeek 
06 026-3333995 
07 R-HBS-8, resp. wiskundig 

ingenieur 
08 wiskundig ingenieur 
09 jan 96 - nu secretaris land. Wg. 

Energie 

( 

feb 96 - nu voorzitter GARD-Presidium (enige kandidaat) 
apr 95 - nu plv. lid Advies Raad 

10 okt 85 - april 91 voorzitter bestuur Afd. Renkum 
86 - 90 (reserve-)gemeenteraadslid 
91 - nu GARD-lid voor Afd. Renkum resp. Afd. 
Renkum/Heteren sinds 1993 

11 78 - nu trombonist in fanf./harmonie orkest 
87 - 93 bestuursvoorzitter Muziekvereniging Concordia 
83 - 87 voorzitter OR van N.V. SEP (Arnhem) 

12 -
13 m.i.v. februari '96 ben ik voorzitter GARD-presidium (want de 

verkiezing daarvan is slechts formaliteit: ben de enige kand.) 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Sinds eind april 1995 heb ik -aangezien ik toen op de 

Regiovergadering d.m.v. een tussentijdse/aanvullende 
verkiezing door de Gelderse leden ben gekozen als "gastlid"
als vanzelf kennis gemaakt met het AR-werk. Gewoon door 
mee te doen met de drie zittende AR-leden. In feite beschouw 
ik de periode juni '95 tot heden dan ook als een aanloop naar 
een nieuwe AR-verkiezing. Ik stel mij graag bij deze 
beschikbaar. 
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UTRECHT 
5 AR-leden en 5 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 127. 

01 PIJPER, H. 
02 Henk 
03 Hoorn, 03-06-1958 
04 Stephensenstraat 38 
05 3817 JC Amersfoort 
06 033-4610779 
07 Universiteit Twente 
08 directeur/ senior consultant 
09 -
10 okt. 87 - dec. 90 gemeenteraadslid 

Hengelo 
circa 86 - 90 Adviesraad D66 

Regio Bestuur Overijssel 
11 
12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Na een pauze van enkele jaren in mijn politieke activiteiten, 

stel ik mij nu opnieuw kandidaat voor een functie binnen 066. 
Na een hele leuke periode als onder andere Gemeenteraadslid 
in Hengelo, Regiobestuurslid in Overijssel, mede-oprichter van 
de JO-Twente en lid van de Adviesraad namens de provincie 
Overijssel, heb ik ervoor gekozen om vanwege mijn 
werkzaamheden in het centrum van het land te gaan wonen. 
Met deze ervaring op het politieke vlak en de inmiddels 
opgebouwde ervaring in het bedrijfsleven als management
adviseur op het gebied van kwaliteits-, milieu- en arbozorg 
hoop ik voor de provincie Utrecht een zinvolle bijdrage te 
kunnen leveren aan de in de adviesraad te voeren discussies 
en standpuntbepalingen ter ondersteuning van onze fracties in 
de Kamers en het Europees Parlement. 

kandidaatnummer 128. 

01 ULLERSMA, P. 
02 Pieter 
03 Utrecht, 29-06-1933 
04 Valkenkamp 25 
05 3972 ZA Driebergen-Rijsenburg 
06 0343-512524 
07 Dr. wis- en natuurkunde 
08 universitair hoofddocent 

Universiteit Utrecht 
09 92 - nu Adviesraad 

93 - Campagnecommissie 
10 89 en 93 Verkiezingscie Afd. 

91 - Campagnecie Afd. 
11 87 - nu Cie. Wet. Ond. Ned. mNat. Ver. 

78 - nu secr. Natuurkundig Gezelschap Utrecht 
12 neen 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De afweging tueen individuele e:n collectieve 

verantwoordelijkheid is voor mij een belangrijk element bij de 
ontwikkeling van beleid. Daarmee hangt nauw samen hoeveel 
waarde we hechten aan consensus (en corporatisme) versus 
directe democratische invloed van de burger. Verder verdient 
juist binnen een complexe maatschappij als de onze controle 
op machtsuitoefening grote aandacht. 
Daarnaast gaat het onderwijs mij zeer ter harte. In het 
komende decennium zullen we als kleine natie erop moeten 
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toezien dat het onderwijs van zodanige kwaliteit is dat zowel 
de individuele burger als onze maatschappij als geheel goed 
toegerust is om binnen Europa goed te functioneren en een rol 
op niveau te spelen. 
Als lid van verschillende werkgroepen heb ik aan de opstelling 
van de nota's Kerntaken van de Rijksoverheid, Hoger 
Onderwijsbeleid en Ouderenbeleid meegewerkt. 
Uit het bovenstaande moge blijken met welke instelling en 
belangstelling ik graag binnen de Adviesraad wil meehelpen 
het beleid van D66 op landelijk niveau te ontwikkelen. 

kandidaatnummer 129. 

01 VERVOORT-VERKADE, A 
02 Aafke 
03 Amstelveen (gem. Nieuwer-

Amstel), 10-04-1937 
04 Nieuwe Veenendaalseweg 230 
05 3911 MT Rhenen 
06 0317-613315 
07 verpleegkundige 
08 -
09 94 - nu lid AR 
10 87 - 94 raadslid 

78 - 87 lid Steunfractie 
11 76 - nu lid Milieuwerkgroep Rhenen 

92 - 95 AB-lid SKV (Steunpunt Kunstzinnige Vorming) ZO 
Utrecht 
95 - nu DB-lid SKV ZO Utrecht 

12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Twee jaar in de AR, dat vraagt om meer. Meer inzet, meer 

verdieping. Daarvoor heb ik, sinds ik de gemeenteraad verliet, 
voldoende tijd. Bovendien heb ik belangstelling voor 
onderwerpen als R.O., Milieu, Landbouw, 3e 
wereldproblematiek, vluchtelingen, Europa, jeugd, onderwijs, 
verslaving, criminaliteit, volksgezondheid, enz ..... 
En ben bereid daar tijd en energie in te steken. 
Kortom, ik zou mijn lidmaatschap graag willen voortzetten, om 
maximaal inhoud aan het AR-werk te geven. 

kandidaatnummer 130. 

01 BEENEN, C.M. 
02 Cees 
03 Ginneken c.a., 13-08-1937 
04 Gooyerdijk 2a 
05 3972 MB Driebergen 
06 0343-533281 
07 T.H. Delft bouwkunde 
08 architekt 
09 94 - nu lid Adviesraad 

95 - nu Steunfractie Prov. Staten 
(1e opvolger) 

10 82 - 93 raadslid De Bilt 
87 - 90 raadsfractievoorzitter 

11 96 - ... Bestuur Waterschap H.D.S.R. 
83 - ... voorzitter Werkgroep Sandwijck 
82 - 90 Bestuur Nieuwe Lyceum 

12 Provinciale Staten Utrecht 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Als lid van de adviesraad heb ik me in de afgelopen jaren 

bezig kunnen houden met een groot aantal uiterst gevarieerde 
onderwerpen, waaronder de sociale wetgeving, grote 
infrastruktuurwerken, ons imago, en de beeldvorming van de 
partij. 
Met mijn Utrechtse lotgenoten heb ik een ideeel en realistisch 
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gezicht willen geven aan de adviezen. De diskussies hebben 
zeker door onze deelname aan de regering meer praktische 
waarde gekregen. Omgang met macht vergt een extra 
inspanning; mijnerzijds behoren we naast een groot 
verantwoordelijkheidsgevoel vooral geloofwaardigheid te tonen 
om een blijvende rol te kunnen spelen in politiek Nederland. 
Graag blijf ik me daarvoor inzetten in de adviesraad met uw 
steun. 

kandidaatnummer 131. 

01 DOUCET, P.G. 
02 Paul 
03 Amsterdam, 23-07-1938 
04 Rubenslaan 54 
05 3723 BR Bilthoven 
06 030-2283979 
07 wiskunde (gepromoveerd) 
08 universitair docent 
09 90 - nu fractievoorzitter 

Gemeenteraad 
92 - nu lid VNG-cie Wethouders & Raadsleden 
94 - nu plv. lid Adviesraad 

10 76 - 90 diverse functies in afdelingsbestuur 
93 - 94 trainer PSVI-cursussen 

11 vanaf 1989 lid, later plv. lid, zoneringseemmissie Vliegbasis 
Soesterberg 
vanaf 1995 AB-lid Bestuur Regio Utrecht 

12 Tweede Kamer 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De adviesraad is bedoeld als een van de politieke brandpunten 

van D66; voor meningsvorming over de politieke actualiteit, en 
voor zaken van wat langere adem. Vanuit het partijprogramma 
en het gedachtengoed van D66 kan hij werken aan een 
consistente visie op grotere zaken zoals hoger onderwijs, het 
Groene Hart, ouderenbeleid, onze "kroonjuwelen" en het imago 
van de partij. 
In de afgelopen twee jaar ben ik zeer actief geweest in de 
adviesraad, en heb ik kunnen zien in hoeverre het lukte om 
inhoud te géven aan onze rol. Soms lukte dat goed, soms 
kwamen we er niet uit (wat geen schande is), en soms 
leverden we broddelwerk (wat wel een schande is). 
Nu D66 een belangrijke politieke partij is, is het extra 
noodzakelijk dat we ons huiswerk doen, geen borreltafelpolitiek 
bedrijven, en onze afnemers voorzien van adviezen van goede 
kwaliteit en met een hoog D66-gehalte. 
De adviesraad is een nuttige uitvinding, maar het moet nog 
een stuk beter kunnen. Ik denk daaraan te kunnen bijdragen, 
en ik hoop dat de Utrechtse Democraten me daarvoor de 
gelegenheid zullen geven. 

kandidaatnummer 132. 

01 ESCH, M.A.H. VAN 
02 Ruud 
03 Tilburg, 28-12-1962 
04 Willem Barentzstraat 18 (vanaf 01-

04-1996) 
05 3572 PJ Utrecht 
06 -
07 Nederlands Recht 
08 plv. hoofd 

arbeidsvoorwaardenbeleid 
(politie. BiZa) 

09 nov. 94 - nu lid landelijke Rapportage-de 
maart 94 Vm maart 96 lid Bestuur Den Haag 
dec. 93 Vm maart 96 lid werkgroep ABAF 

10 -
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11 jan. 95 - nu lid Bestuur VUT-fonds 
jan. 96 - nu lid Raad van toezicht USZO 

12 Gemeenteraad Den Haag 
13 voorzitter Landelijke Rapportage-commissie 
14 kandidaat voor het gewone AR-lidmaatschap 
15 Graag wil ik namens de regio Utrecht zitting nemen in de 

landelijke Adviesraad. Ik voel me nog jong en enthousiast en 
dat is juist de basis voor nieuwe stimulansen die onze partij 
kan gebruiken. Enerzijds zijn er op korte termijn creatieve 
ideeën nodig voor moeilijke vraagstukken, anderzijds moet de 
oplossing gezocht worden in de lange termijn, waarbij de 
duurzaamheid en de gevolgen voor het milieu de belangrijkste 
criteria zijn. 
In mijn loopbaan heb ik reeds op diverse terreinen kennis en 
ervaring opgedaan. Op het ministerie van Financiën heb ik als 
inspecteur der rijksfinanciën me bezig gehouden met 
uiteenlopende zaken zoals achtereenvolgens defensie, 
arbeidsvoorwaarden collectieve sector, sociale 
aangelegenheden, ontwikkelingssamenwerking en buitenlandse 
zaken. Momenteel ben ik werkzaam op het terrein van 
binnenlandse zaken, in het bijzonder de (rechts-)positie van 
het overheidspersoneel. 
Ik denk dat ik in de Adviesraad een brede, generalistische 
bijdrage kan leveren aan discussies over vele onderwerpen. 
De samenhang tussen verschillende beleidspakketten wordt 
nogal eens uit het oog verloren. 
Het lidmaatschap van de Adviesraad is een welkome 
aanvulling op mijn werkzaamheden voor de landelijke 
rapportage-commissie. De afgelopen jaren heb ik mij 
daarnaast gericht op de lokale situatie van de gemeente, nu 
lijkt het mij aantrekkelijk om ook eens op landelijk niveau meer 
inhoudelijk betrokken te raken. 
Mocht u op mij uw stem uitbrengen, dan dank ik u vriendelijk 
voor het in mij gestelde vertrouwen. Het spreekt voor zich, dat 
ik op mijn daden en standpunten aanspreekbaar ben. 

kandidaatnummer 133. 

01 JACOBS, E.L. 
02 Emmy 
03 Apeldoorn, 14-09-1932 

Prins Hendriklaan 28 
3583 EM Utrecht 
030-2513409 

04 
05 
06 
07 doet. Neder!. taal en letterkunde; 2 

jr filosofie 
08 beleidsmedewerker onderzoek en 

wetenschapsbeleid 
09 01-06-1994- nu vice voorz AR 

01-06-1994- nu voorz. regio AR Utrecht 
1994/95 div. werkgroepen 

10 -
11 94 - nu bestuur Vlaams-Ned. comm. voor onderwijsonderzoek 

(OORD) 
93 - nu bestuur VPRO 
86 - nu bestuur Skepsis 
86 - nu redacteur cultureel/filosofisch tijdschrift 
92 - nu voorzitter depart. commissie onderwijsonderzoek 
92 - nu lid comm. coörd. onderwijsverzorging 
92 - nu lid projectgroep sociale vernieuwing 
92 - 95 lid eval. comm. onderwijsvoorr. beleid 
89 - 90 lid Vlaams-Ned. commissie bio-ethiek (+ eindred. De 
bic-maatschappij, 1990) 
88 - 91 plv. lid interdep. coör. comm. emancipatie 
88 - 91 lid interdep. comm. preventie seksueel geweld 
In de jaren 80 en 90 had ik verder functies op het gebied van 
financiën, publiciteit, personeelszaken en was lid van diverse 
commissies o.a. wetenschap en onderwijs. 

12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Met veel genoegen ben ik de afgelopen twee jaar actief 
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geweest in de Adviesraad. Ik heb deelgenomen aan 
verschillende werkgroepen, m.n. AR-werkgroep Hoger 
Onderwijs, AR-werkgroep partij-organisatie en de AR
werkgroep jeugdbeleid. Na deze twee jaar ben ik behoorlijk 
ingewerkt en ik wil me dan ook voor een volgende periode van 
de AR beschikbaar stellen. Ik ben nog altijd van mening dat 
onderwijs, wetenschap en techniek de peilers zijn waar onze 
economie op steunt. Aan wetenschap en technologie wordt 
binnen onze partij in het algemeen weinig aandacht 
geschonken, in tegenstelling tot de aandacht die onderwijs 
krijgt. Het is beslist noodzakelijk dat de belangstelling voor 
deze gebieden in het parlement groter wordt. 
Een ander punt waarop ik de aandacht wil vestigen is Human 
Resource Management of eenvoudiger gezegd 
personeelsbeleid. De nadruk wordt gelegd op de mobiliteit van 
mensen, zodat zij niet meer jarenlang op dezelfde werkplek 
blijven, maar door middel van ander werk of een andere 
werkplek de horizon verbreden. Ik denk dat het een goed idee 
is, dat mensen na enkele jaren nieuwe uitdagingen krijgen, 
maar mobiliteit is niet het enige item bij goed personeelsbeleid; 
daar komt meer bij kijken: stimuleren en uitdagen van mensen, 
van mensen verantwoordelijkheid vragen, opleidingen 
aanbieden, etc. 
Als volgende punt wil ik graag dat meer migranten op de 
arbeidsmarkt terecht komen. Werk is de beste manier om 
allochtonen in onze maatschappij te integreren, zo zij dat 
willen. De wet, die bedrijven verplicht minstens 10% 
allochtonen op te nemen, werkt niet. Ik zou graag deelnemen 
aan een brainstormsessie over dit probleem; tenslotte is D66 
de partij van creatieve mensen, daar moet iets uitkomen. 
Naast bovenstaande interesses en het vele vrijwilligerswerk 
(VPRO-bestuur, Skepsis-bestuur en redacteur van een 
cultureel/filosofisch tijdschrift) ben ik geïnteresseerd in 
bestuurlijke vernieuwing, vervoer en ethische problematiek. 

NOORD-HOLLAND 
8 AR-leden en 8 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 134. 

01 PRIZMIC, V. 
02 Vinko 
03 Korcula, Kroatië, 20-04-1943 
04 Poelgeest 75 
05 2036 HR Haarlem 
06 023-5359527 
07 HTS scheepsbouw; publicistiek 

(HBO) 
08 project manager 
09 91 - nu Cie buitenland (lid) 

93 - 96 Rapportage cie (lid) 
94 - nu Adviesraad (vice voorz.) 

10 92- 95 Cie integratie allochtonen 
94 - 95 redactielid afd. blad Haarlem 

11 93 - nu lid van bestuur IMI 
95 - nu lid Stichtingsraad Radio Noord Holland 

12 -
13 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Twee jaar geleden werd ik met uw stemmen in de AR gekozen 

en de AR gaf me haar vertrouwen als vice-voorzitter. Het 
werden twee boeiende jaren. 
De discussies binnen de partij (bestuur) over al dan niet 
afschaffen van de AR gaven ons ekstra sterkte om de nut van 
de AR te bewijzen. Onze vergaderingen waren overbelast met 
politieke discussies, vooruitkijkende nota's, actuele politieke 
moties, meningsverschillen. Door enthousiasme van leden 
liepen ze soms minder orderlijk (typisch D66!) maar 
oninteressant waren ze nooit. Bijna alle D66 bewindslieden, 
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Tweede Kamer-, Eerste Kamer- en de Europa-fractieleden 
lieten zich herhaaldelijk zien en horen en soms moesten ze 
goed over nadenken wat ze met die 50 kritische D66-ers aan 
moeten. 
Kortom: ik vind de AR een nuttig partijgremium. Aangezien er 
nog veel gedaan moet worden, vind ik dat ik me (nog een 
keer) kandidaat moet stellen om met uw mandaat, in goede 
samenwerking met oude en nieuwe AR-leden hieraan te 
werken. 

kandidaatnummer 135. 

01 BENNEMA, S. 
02 Siebolt 
03 Leeuwarden, 13-06-1961 
04 Baarsjesweg 266-111 
05 1058 AD Amsterdam 
06 020-6160944 
07 rechten 
08 jurist I interim management 
09 sept. 95 - nu bestuurslid D66 de 

Baarsjes 
nov. 95 - nu voorzitter regionale werkgroep gezondheid 

10 -
11 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Graag maak ik van de gelegenheid gebruik mij kandidaat te 

stellen voor de Landelijke Adviesraad. De reden voor mijn 
kandidaatstelling is vooral gelegen in het feit dat de gewone 
D66-leden nooit iets horen van deze raad. Dit heeft, naar ik 
heb begrepen, alles te maken met de nog geringe invloed die 
de adviezen van de Adviesraad hebben op het (landelijke) 
bestuur en de Tweede Kamer-fractie. Het lijkt mij echter dat 
deze raad een bijzondere functie kan vervullen tussen het 
regionale en afdelingsniveau enerzijds en het landelijk niveau 
anderzijds. Tevens zou ik grote aandacht willen besteden aan 
de partijstructuur van D66 en de communicatie tussen de 
diverse organen. 
Bovenstaande zou mijn inzet zijn bij een lidmaatschap of een 
plaatsvervangend lidmaatschap van de adviesraad. 

kandidaatnummer 136. 

01 BREUK, J.W. 
02 Jan Willem 
03 Amsterdam, 21-04-1955 
04 Orteliuskade 9-1 
05 1057 AA Amsterdam 
06 020-6163853 
07 drs. culturele antropologie-niet 

westerse sociologie 
08 beleidsmedewerker welzijn 
09 94 - nu fractievoorzitter 
10 90- 94 Duo-raadslid 

90 - 92 afdelingsvoorzitter D66 De Baarsjes 
11 88 - 89 bestuurslid Overleg Stichting Spaarndammerbuurt 

89 - 91 staflid Anti-Discriminatie Bureaus Noord-Holland 
12 stadsdeelraad De Baarsjes - Amsterdam 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Als raadslid namens D66 heb ik de afgelopen vijf jaar twee 

dingen node gemist: 
- de mogelijkheid om binnen D66 met partijgenoten uit heel 

Nederland serieus ideeên en ervaringen uit te wisselen over 
actuele politieke thema's. 

- een intensieve wisselwerking tussen beleidsvorming op 
lokaal niveau en dat van bijvoorbeeld de landelijke en 
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Europese fracties. 
Omdat ik er van overtuigd ben dat mijn ervaringen op 
bovengenoemd terrein niet uniek zijn, stel ik mij gaarne 
beschikbaar voor de Adviesraad. 
Samen met anderen wil ik werken aan de bundeling en 
verbreding van alle kennis en ervaring die binnen onze partij 
aanwezig is. Dat is nodig en nuttig voor zowel de lokale als 
nationale positie van D66, vooral met het oog op de komende 
jaren. 

kandidaatnummer 137. 

01 EDEN, S.J. 
02 Salee Jasry 
03 Cairo- Egypte, 11-11-1954 
04 Ruijsdaelkade 81-1 
05 172 AL Amsterdam 
06 020-6757293 
07 o.a. doctoraal kinder- en 

jeugdpsychologie- en 
jeugdbeschermingsrecht 

08 rechtspsycholoog 
onderzoeker bij de Vakgroep Kinder- en jeugdpsychologie, VU 
en psychotherapeut bij Centrum Zeestraat voor 
Verslavingszorg. Voorheen wetenschappelijk medewerker aan 
de Faculteit der Rechtsgeleerdheid, Vakgroep Privaatrecht, VU 

09 89 - nu actief in verschillende netwerken, werkgroepen en 
commissies 
94 - nu Adviesraad, plv lid 

10 n.v.t. 
11 n.v.t. 
12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De leden van de adviesraad behoeven niet stil te zitten. De lijst 

met thema's slinkt niet; integendeel. Van allerlei kanten worden 
onderwerpen aangedragen of gemeld. Zowel intern -vanuit de 
leden van de raad zelf- als extern komen initiatieven voor "het 
op de agenda zetten" tot ontwikkeling. Tijdens de huidige 
kabinetsperiode vormen verschillende componenten m.b.t. de 
z.g. gevraagde adviezen een niet meer te veronachtzamen 
onderdeel van de agenda van de adviesraad. 
Met veel plezier heb ik de afgelopen twee jaar een bijdrage 
geleverd aan de totstandkoming van verschillende adviezen. 
Ik stel mij voor een tweede termijn verkiesbaar. Mijn 
doelstelling is met name gericht op het onderkennen van 
problemen en interactie met zowel rationele als emotionele 
processen in de samenleving. 
Bovendien wil ik mij inzetten om te bewerkstelligen dat de 
werkwijze en het optreden van D66 geen kopie zijn of worden 
van de "gevestigde orde". 
Ik reken op uw steun. 

kandidaatnummer 138. 

01 HAZEBROEK, M.W. 
02 Marjolijn 
03 Den Haag, 29-03-1942 
04 KNSM-Iaan 805 
05 1019 LJ Amsterdam 
06 020-6933008 
007 HBS B TU Delft propaed. HBO 

Fysiotherapie 
08 loopbaanadviseur/trainer 
09 94 - nu lid Land. Adviesraad 
10 82 - 91 lid Prov. Staten Gelderland 

91 - 93 lid DB 
67 - 82 diverse bestuursfuncties 

11 73 - 91 bestuursfuncties in sportverenigingen 
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12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Twee jaar geleden ben ik door de regio Noord-Holland 

gekozen als lid van de Landelijke Adviesraad. Het was een 
hernieuwde kennismaking, want eind jaren zeventig was ik al 
eens vier jaar lid geweest. Ik trof een geheel andere cultuur 
aan. Hoewel de nieuwe adviesraad uitsprak dat zij een 
klankbordfunctie vervulde voor onze politieke 
vertegenwoordigers, gingen we vrolijk door met parlementje 
spelen. Er werden beleidsstukken geproduceerd, moties en 
amendementen in stemming gebracht en aan aanwezige 
parlementsleden werden vragen gesteld of grieven geuit. 
Adviesvragen van parlementsleden waren schaars in 
tegenstelling tot de zeventiger jaren. Ook heerste een soort 
angst voor (radicale) meningen of uitspraken. Als meningen 
niet "wetenschappelijk" onderbouwd waren, werd men huiverig 
en bang voor onrust. 
Het verbaast mij steeds meer dat D66, die een radicale 
democratisering voorstaat en met radicale doelstellingen de 
politieke arena instapte, bijv. gekozen minister president, 
districtenstelsel, afschaffen Eerste Kamer, nu zo wars is van 
radicale vernieuwingen. Wij waren anders dan de andere 
partijen, een Gideonsbende die het politieke landschap wilde 
veranderen. Nu zijn wij deel geworden van de stroperige 
bestuurscultuur. Die vernieuwingsdrang wil ik bevorderen in de 
Adviesraad. Deelname aan ons paarse kabinet, een radicale 
doelstelling die we wel hebben verwezenlijkt, hoeft niet in te 
houden dat je niet je eigen D66 gezicht kan laten zien! 
Bolkestein demonstreert herhaaldelijk de eigen(aardig)heid van 
de WD en met succes. 
Het bestaan van het paarse kabinet demonstreert iedere dag 
wat D66 in 1966 al riep, dat de tegenstellingen tussen kapitaal 
en arbeid achterhaald zijn en dat de echte tegenstellingen 
tussen vernieuwing en behoud zitten. Laat de adviesraad op 
die tegenstellingen haar politieke klankbordfunctie gaan 
invullen en keuzes maken. Politieke keuzes zijn mijns inziens 
gebaseerd op feiten, waarden, normen en gevoelens. Op die 
manier wil ik weer graag meedoen. 

kandidaatnummer 139. 

01 
02 

JUNGMANN, W.F. 
Rik 

03 Amsterdam, 15-10-1944 
04 Zuidsingel 69 
05 1241 EK Kortenhoef 
06 035-6561851 
07 HTS WTB 
08 
09 

account manager automatisering 
mrt 94 - nu fractievoozilter 's 
Graveland 

10 76- 84 secretaris 's Graveland 
91 - mrt. 94 voorzitter 's Graveland 
94 - nu informatisering informeel adviesgroepje 

11 78 - 82 voorzitter oudercommissie 
80 - 82 voorzitter schoolraad 

12 Gemeenteraad 's Graveland 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Ik ben al vele jaren actief binnen D66. Omdat D66 niet bestond 

in 's Graveland heb ik in 1991 een oproep in de lokale bladen 
geplaatst om met geestverwanten te komen tot de oprichting 
van een afdeling. In 1994 leidde dat tot een eclatante 
verkiezingsoverwinning waarbij D66 in 1 klap de vierde partij in 
onze gemeente werd. Inmiddels was ik afgetreden als 
afdelingsvoorzitter en was lijsttrekker geworden. Bij de vorming 
van het College slaagden wij erin om, ondanks aanvankelijke 
grote weerstanden, toch een paarse coalitie te vormen die 
inmiddels reeds twee jaar goed functioneert. 
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Ik ben werkzaam in de informatiseringsbranche zoals de lezers 
van de D66 Internet listserver zullen weten. Op die listserver 

heb ik al menige discussie aangezwengeld. 
Mijn voornaamste drijfveer om actief te worden in de politiek 
en om mij nu kandidaat te stellen voor de Adviesraad is , naast 
een gezonde portie idealisme, een poging om ook het 
bedrijfsleven een stem te geven in politieke discussies. Gezien 
de rechtspositionele situatie van mensen uit het bedrijfsleven is 
het voor die groep vrijwel onmogelijk om zeer actief in de 
politiek deel te nemen. Toch moeten zij gehoord worden. 
Mijn primaire belangstelling gaat uit naar de invloed van 
informatisering op de maatschappij, onderwijs en 
industriepolitiek. Daarnaast heb ik vanuit mijn 
Raadslidmaatschap belangstelling voor zaken als sociale 
zaken, bestuurlijke vernieuwing met de nadruk op politieke 
zuiverheid. 
Het is al niet eenvoudig om een drukke baan met behoorlijke 
spanning te combineren met het Raadslidmaatschap. Het 
lidmaatschap van de Adviesraad maakt dat nog lastiger. Toch 
wil ik het proberen omdat ik veel verwacht van het niveau van 
de discussies. 

kandidaatnummer 140. 

01 MAGEL, O.F.C. 
02 Otto 
03 Schiedam, 14-09-47 
04 Lisztstraat 8 
05 1817 HH Alkmaar 
06 072-5119103 
07 doet. bedrijfseconomie 
08 coörd. onderwijsontwikkeling en 

planning bij het Alkmaar College 
voor BO te Alkmaar 

09 90 - nu lid best. afd. Alkmaar 
10 82- 87 lid steunfractie Terneuzen 

83 - 87 lid best. afd. Midden- en Oost Zeeuws-Vlaanderen 
86 - 87 lid regio bestuur Zeeland 

11 77 - 83 Ouderling Kerkvoogd Herv. Gem. Terneuzen 
78 - 80 Penn.m. C.St. Soc. Sw. Terneuzen 
93 - 96 Ouderling Kerkvoogd, Herv. Gem. Alkmaar 

12 nee 
13 herkiesbaar als lid afd. bestuur Alkmaar 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Sinds april 1981 ben ik lid van D66 en heb ik in diverse 

functies meegewerkt aan het profileren van D66. Ook in 
slechte tijden heeft het werken met D66'ers mij telkens weer 
geïnspireerd om bij de club te blijven. D66 is voor mij een partij 
die vanuit een pragmatisch sociaal besef naar antwoorden en 
oplossingen zoekt voor maatschappelijke problemen. Hierbij 
moeten soms lastige beslissingen worden genomen, maar die 
stellen wij als D66'ers open ter discussie. Met onze deelname 
aan de huidige regering wordt bewezen dat deze werkwijze 
kan leiden tot het doorbreken van verharde standpunten en 
slepende zaken worden afgerond. 

Nu wij als D66 in een relatief gunstige positie verkeren, 
moeten we een solide basis leggen voor de verkiezingen in 
1998. Ik zie de Adviesraad als een orgaan waar delen van 
deze basis moeten ontstaan. Ik wil een deel van mijn tijd en 
kennis beschikbaar stellen voor de beleidsontwikkeling in de 
Adviesraad en helpen de uitgangspositie voor de verkiezingen 
in 1998 zo sterk mogelijk te maken. 
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ZUID HOLLAND 
8 AR-leden en 8 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 141. 

01 RAMSUNDERSINGH, A.S. 
02 Atem 
03 Nieuw Nickerie, Suriname, 

28-04-1960 
04 Stoelendans 90 
05 2907 TE Capelle aan den IJssel 
06 01 0-4581493 
07 TU Delft civiele techniek 
08 hoofd projectenbureau van het 

"International lnstitute for 
lnfrastructural, Hydraulic and Environmental Engineering" (IHE) 
Delft 

09 93 - 96 lid SWB Werkgroep Buitenland en 
Ontwikkelingssamenwerking 
94 - 96 plaatsvervangend lid Adviesraad 

10 -
11 96 - nu voorzitter KHEL-Holland Foundation (kinder project 

India) 
97 - .. adviseur internationale studentenverenigingen in Delft 
en Rotterdam 
83 - 86 secretaris Rotterdam International Students Association 

12 neen 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Onze partij dient de communicatie zowel binnen - als buiten de 

partij te verbeteren. De afgelopen jaren heb ik kunnen ervaren 
hoe moeizaam we tot goede resultaten konden komen. 
Creativiteit krijgt in onze partij weinig kans, terwijl die écht 
aanwezig is! In de komende periode wil ik mij daarom verder 
inspannen om de creativiteit te mobiliseren, en dat wil ik op 
alle niveau's doen. Wij kunnen door deze verbeteringen onze 
democraten motiveren om méér te doen voor de partij en 
daardoor nog méér voor onze samenleving. 
De wereld om ons heen verandert snel. Dat heeft invloed op 
onze verworvenheden en handelen. Nederland heeft het 
buitenland veel te bieden: voorbeelden van goed bestuur, 
water en milieubeheer, transport, industrie, onderwijs en 
cultuur. Maar wij zullen onze traditionele of statische 
grondhouding moeten veranderen door dynamischer om te 
gaan met het buitenland; zoeken naar nieuwe kansen! Daartoe 
zullen wij de huidige en toekomstige generaties beter moeten 
leren omgaan met snelle veranderingen om ons heen, 
bestaande uit prachtige gemeenschappelijkheden en 
ernstige confliktenl 
Als lid van de Adviesraad van D66 wil ik doorgaan met het 
leveren van mijn bijdrage om die veranderende omgeving van 
Nederland beter te kunnen begrijpen, maar vooral ook om 
concrete dingen in de wereld te doen. Onze partij heeft 
vooral kennis en ervaring uit de praktijk nodig, en die wil 
ik inbrengen. In mijn huidige functie kom ik veel mensen 
tijdens mijn werkbezoeken naar landen in Europa, Azië, Afrika 
en het Midden Oosten tegen. In dit netwerk van internationale 
vrienden realiseer ik mij wat die gemeenschappelijkheden en 
conflikten in onze dagelijkse realiteit in Nederland betekenen. 
Deze ervaringen wil ik delen met anderen binnen de partj, en 
daarmee D66 beter positioneren in en buiten onze 
samenleving. 
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kandidaatnummer 142. 

01 STAALDUINEN, WH. VAN 
02 Willeke 
03 Zoetermeer, 25-05-1961 
04 Koningshof 30 
05 2402 DG Alphen aan den Rijn 
06 0172-410897 
07 politicologie 
08 politiek medewerker voorzitter 

Eerste Kamerfractie PvdA 
09 sept. 94 - nu afdelingsbestuurslid 

dec. 94 - nu redactie Nieuwsbrief 
10 -
11 80 - 88 psychiatrisch verpleegv. 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Ondanks mijn werk voor de PvdA ben ik al jaren lid van D66 

omdat D66 de partij is die het beste overeenkomt met datgene 
dat ik belangrijk vind in het leven: Sociale verantwoording 
gecombineerd met ruimte en eigen verantwoordelijkheid voor 
het individu. 
Momenteel ben ik algemeen bestuurslid van D66-Alphen aan 
den Rijn. In deze functie heb ik de plaatselijke ledenbrief 
opgezet en houd ik mij bezig met de organisatie van symposia. 
Mijn activiteiten voor D66 wil ik graag uitbreiden als lid van de 
Adviesraad. De Adviesraad trekt mij aan door het politiek
inhoudelijke werk en beleidsadvisering. Dankzij mijn ervaring 
hiermee in de Eerste Kamer is mijn motivatie versterkt. 
Werkzaam als politiek medewerker van de fractievoorzitter van 
de PvdA in de Senaat houd ik mij vooral bezig met de 
beleidsterreinen Algemene Zaken, Binnenlandse Zaken en 
Justitie. Onder meer bereid ik inhoudelijk de bijdragen aan 
fractie en Kamerverslagen voor. Hierdoor heb ik ervaring in het 
opstellen van adviezen. 
Voordien heb ik acht jaren gewerkt in de psychiatrie, zodat de 
gezondheidszorg eveneens bekend terrein is. 
Door mijn ervaring en kennis kan ik een essentiële bijdrage 
leveren aan de Adviesraad en daardoor aan D66. Deze 
uitdaging wil ik graag op me nemen en stel me daarom 
kandidaat. 

kandidaatnummer 143. 

01 STAM-DE NOOYER, T.S.M. 
02 Thera 
03 Lichtenvoorde, 07-07-49 
04 van Eysin.gapark 10 
05 2333 VJ Leiden 
06 071-5153040 
07 sociale wetenschappen 
08 beleidsmedewerker I lid 

Dienstcommissie 
09 -
10 90 - 92 burgerraadslid 

90 - 92 penningmeester 
11 
12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Ik stel mij kandidaat voor de Adviesraad, omdat ik mij zeer 

betrokken voel bij de Landelijke Politiek en de rol van D66 
daarin. 
Ik meen in de Adviesraad op grond van kennis en ervaring een 
bijdrage te kunnen leveren. 
Tot nu toe ben ik actief geweest in de afdeling Leiderdorp als 
penningmeester en als burgerraadslid op het gebied van 
welzijn, cultuur en sport. 
Door ondermeer mijn werk heb ik affiniteit met de onderwerpen 
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Defensie, cultuur, onderwijs, welzijn en emancipatie. 
Ik wil in de Adviesraad graag mijn bijdrage leveren en ik zal 
met de Zuid-Hollandse leden contact onderhouden over wat in 
de Adviesraad aan de orde is. 

kandidaatnummer 144. 

01 STOFFELS, A.J. 
02 Arjan 
03 's-Graven ha ge, 11-09-1967 
04 Klikspaanweg 7 
05 2324 LW Leiden 
06 071-5760533 
07 
08 
09 
10 
11 
12 

biologie (Universiteit Leiden) 
medewerker gemeente Leiderdorp 
geen 
93 - 94 wg. Bestuur 
sept. 94 - okt. 95 voorzitter ledenraad 
nee 

13 nee 
14 kandidaat voor het gewone AR-lidmaatschap 
15 nee 

kandidaatnummer 145. 

01 ARIS, S.J. 
02 Bernard 
03 Amsterdam, 22-07-1956 
04 St. Jacobsstr. 37 
05 2512 AN Den Haag 
06 070-3652959 
07 drs. moderne geschiedenis 
08 documentatiemedewerker D66 

Kamerfractie 
09 82 - nu lid SWB-wg OS, BuZa, Def 

90 - nu lid HB cie Suriname 
82 - nu lid OPF Den Haag 

10 84- 92 lid AR (Z.H.) 
88 - 94 lid Impuls 
81 - 85 volontair partijsecretariaat 

11 84 - 93 vakbondsleider historici 
82 - 89 lid Haags El Salvador-Komitee 
74 - lid Hum. Verbond, VPRO 

12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Als iemand die de verkiezingscampagnes van 1973 en '82 

meegemaakt heeft, kan ik me een gelouterd partijman 
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noemen. Tussen 1979 en '81 was ik actief in Leiden (ook op 
LWS Augustinus) vanaf 1982 in Den Haag en op landelijk 
niveau (SWB werkgroepen, AR, Impuls). Als deelnemer aan 
het "Haarhuisgebeuren" (1985) weet ik dat onze partij vanaf de 
basis een geweldige kracht kan ontwikkelen, een kracht die 
naarmate we op meer plaatsen meer zetels winnen, structureel 
onderbouwd wordt. Ik wil, ook via de AR, bijdragen aan de 
ideeënontwikkeling, de tweede krachtbron van D66. 
Ik ben internatienaai georiënteerd (lid Britse Lib Dems), heb als 
historicus de vaardigheid me snel in een vraagstuk "in te 
werken" (werkgevers let op: dat geldt voor alle historici) en ben 
al 20 jaar actief in de partij op locaal en nationaal niveau. In 
mijn vorige AR-termijnen (1984-'92) heb ik vrijwel geen AR
vergadering en ZH-voorvergadering gemist. U krijgt met mij 
dus een ervaren, enthousiast en werklustig AR-lid. 

kandidaatnummer 146. 

01 BLEUMINK, G.H. 
02 Henk 
03 Rhenen, 22-06-1944 
04 Wilhelminastraat 56 
05 2651 DM Berkel en Rodenrijs 
06 010-5116214 
07 landbouwkundig ingenieur (LU 

Wageningen) 
08 wethouder 
09 82 - nu raadslid 

94 - nu wethouder 
10 86 - 88 plv. lid Adviesraad 

88 - 94 lid Adviesraad/voorlichter 
92 - 94 voorzitter Adviesraad 
88 - 93 lid Landelijke Verkiezingscie 

11 88 - 95 P en 0 adviseur 
76 - 88 docent 

12 gemeenteraad 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De Adviesraad vervult binnen D66 een belangrijke rol als 

klankbord voor onze landelijke en europese 
vertegenwoordigers en vormt daarnaast een kweekvijver voor 
ideeën en nieuw politiek kader. 
Ik heb een reeks van jaren met veel pleizier aan de vele 
activiteiten van de AR deelgenomen en wil dat na een periode 
van (reglementaire) rust graag opnieuw doen. 
De komende periode is van groot belang voor paars, maar zal 
ook worden gekenmerkt door het opnieuw positie kiezen van 
D66 op weg naar de volgende verkiezingen. Dat betekent een 
veelheid van politieke diskussie, waaraan ik graag mijn 
steenlje weer bij wil dragen. 
Aandachtvelden voor mij zijn daarbij o.a. de sociale zekerheid, 
de ontwikkeling van de zorg, beter onderwijs en duurzaam 
overleven van de land- en tuinbouw. 

kandidaatnummer 147. 

01 FOKKEMA, R.P. 
02 Ronald 
03 Groningen, 01-11-1948 
04 Maarlje Offersstraat 8 
05 2642 BN Pijnacker 
06 015-3693264 
07 sociologie/bedrijfskunde (EUR), 

HBO-pw 
08 zelfstandig projectmanager 

informatievoorziening 
09 94 - nu lid Adviesraad 

95 - nu cie. oprichting subregio Haaglanden 
92 - nu fractiesteungroep 
94 - nu afdelingsvoorzitter 

10 93 programmacommissie 
11 87 - nu voorzitter/lid VRB 

85 - nu lid OOA 
12 gemeenteraad (1e reserve) 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Ik ben met veel plezier de afgelopen periode actief geweest in 

de Adviesraad. Over het algemeen hou ik niet zozeer van 
dogma's en platgetreden paden. Mijn verwachting dat dat ook 
voor de rest van de AR van D66 zou gelden is niet geheel 
uitgekomen. Meningen over de uitbreiding van Schiphol en het 
gebruik van het Groene Hart, om maar eens wat te noemen, 
blijken met name buiten de Randstad redelijk vastgeroest te 
zijn. Samen met anderen in het Zuid-Holland-vooroverleg zien 
we dat het kritisch denken over politiek en samenleving dat in 
1966 gestart is, een continue proces moet blijven. Dat gaf in 
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het regionale vooroverleg vaak aanleiding tot frisse debatten. 
Samen hebben we een aantal moties ingediend die via een 
krappe meerderheid in de AR, effect bleken te hebben op de 
standpunten van de TK-fractie. Hoewel per saldo je invloed 
beperkt is, geeft dat toch voldoening. 
Als managementconsultant heb ik een brede maatschappelijke 
belangstelling ontwikkeld door reorganisatieopdrachten bij 
Justitie, Binnenlandse Zaken, de Nederlandse Spoorwegen en 
koepelorganisaties in de gezondheidszorg. 
Politiek is mijn hobby en ik heb veel energie beschikbaar. 
Graag wil ik meewerken aan het gezicht van Zuid-Holland in 
de landelijke Adviesraad. Dat lukt als u mij (daar) opnieuw ziet 
zitten. 

kandidaatnummer 148. 

01 
02 
03 
04 
05 
06 
07 

HOLSTEYN, J.M. 
Jan 
Rotterdam, 09-12-1937 
Rembrandtstraat 15 
3202 EK Spijkenisse 
0181-612179 
MBO 

08 geen 
09 86 - nu raadslid 
10 84 - 86 secr. afd. 
11 
12 
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Een adviesraad is voor een politieke partij een belangrijk 

orgaan. Het is dan ook noodzakelijk dat alle regio's hierin 
vertegenwoordigd zijn. 
In Zuid Holland is het met name voor Voome-Putten
Rezenburg zeer belangrijk in de adviesraad vertegenwoordigd 
te zijn. Met genoegen stel ik mij dan ook kandidaat. Het is 
uiteraard aan U Uw stem uit te brengen. Als het even kan op 
een persoon uit Voorne-Putten-Rozenburg. 

kandidaatnummer 149. 

01 JACQUEMIJNS, E.M. 
02 Eveline 
03 Hengelo 0., 26-07-1965 
04 A. Pauwstraat 32 A 
05 2582 AS Den Haag 
06 070-3515330 
07 Nederlands recht 
08 sociaal raadsvrouw 
09 sept. 95 - nu secretaris 

regiobestuur Zuid-Holland 
10 sept. 93- sept. 95 alg. bestuurslid regio Zuid-Holland 
11 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Momenteel ben ik secretaris van het regiobestuur van Zuid

Holland en voor deze functie ben ik met name organisatorisch 
bezig. Ik wil mij echter wat meer inhoudelijk gaan verdiepen in 
aktuele politieke onderwerpen op (inter)nationaal gebied. 
Als sociaal raadsvrouw in de gemeente Den Haag geef ik 
dagelijks adviezen op sociaal juridisch terrein. Ik voel mij erg 
betrokken bij dit werk en ik denk dat ik juist door dit werk een 
direkte voeling heb met een groot aantal problemen waar de 
minder zelfredzamen in deze samenleving mee te maken 
krijgen. Met name het minimabeleid, sociale zekerheid en 
werkgelegenheid zijn onderwerpen waar ik veel mee te maken 
heb. Over deze en andere onderwerpen zou ik graag in de 
Adviesraad mee willen denken. 

OVERZICHT KANDIDATEN ADVIESRAAD, april1996 

Ik ben van mening dat ik een zinvolle bijdrage zal kunnen 
leveren in de Adviesraad en stel mij hierbij kandidaat. 

kandidaatnummer 150. 

01 LIN, D. VAN 
02 Don 
03 Maasbracht, 05-08-1949 
04 Gosterwerf 2 
05 2804 LZ Gouda 
06 0182-537151 
07 andragologie 
08 coördinator bij S.W.G. Gouda 
09 94 - nu presidium-lid Adviesraad 

95 - nu voorzitter programmacie 
Zuid-Holland 
95 - nu coördinator bestuurderscontacten Midden-Holland 

10 92- 94 plv. lid Adviesraad 
92 - 94 lid AR-werkgroep kerntaken (rijks)overheid 
93 - 95 lid SWB werkgroep Bestuurlijke en Staatkundige 
Vernieuwing 
1993 lid programmacie Gouda 

11 tot 1990 diverse bestuurlijke functies bovenlokaal en landelijk 
94 - nu lid Ziekenfondsraad 
87 - nu voorzitter raad van toezicht A.V. zorgverzekeraar 
TRIAS 
92 - nu lid bestuur Platform Internationale 
Welzijnsaangelegenheden (VWS-IPO-VNG-N IZW-VOG-E.D.) 

12 nee 
13 nee 
14 kandidaat vóor het gewone lidmaatschap van de 

Adviesraad 
15 Na twee jaar (presidium-)lidmaatschap van de Adviesraad stel 

ik me weer graag beschikbaar voor een nieuwe periode. 
Hoofdbestuur en D66-fracties in de Tweede Kamer, Eerste 
Kamer en Europees Parlement moeten tussentijds, naast de 
A.L.V.'en, kunnen steunen op politieke opvattingen en 
adviezen van doorsnee D66-leden omtrent actuele politieke 
vraagstukken. Sommige bestuursleden en fractieleden kunnen 
wat actiever in het gebruik ervan worden! 
De Adviesraad behoort mede de afstemming te bewaken van 
de politieke agenda van onze bestuurders op de 
maatschappelijke agenda van onze burgers. Dat gaat goed, 
maar kan nog beter! 
Vanuit het presidium heb ik afgelopen twee jaar vooral de 
contacten en de reizen naar onze Europarlementariërs 
georganiseerd, naast de coördinatie van advieswerkgroepen 
en planning van adviezen. Dat smaakte naar meer! 
Als u mij weer ziet zitten in de A.R. ben ik bereid om in 
teamverband ook in de komende twee jaren weer A.R.-klussen 
te klaren. 

kandidaatnummer 151. 

01 LINTHORST, H.M. 
02 Huub 
03 Den Haag, 07-05-1945 
04 Van Boisotring 5 
05 2722 AA Zoetermeer 
06 079-3425542 
07 doctoraal Nederlands recht 
08 plv. hoofd Oir. Wetgeving 

Ministerie van EZ 
09 94 - nu lid Adviesraad 
10 
11 
12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
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15 In de afgelopen twee jaar, waarin ik lid was van de Adviesraad, 
heb ik ervaren dat dit lidmaatschap voor iemand als ik, die 
vooral in landelijke politiek geïnteresseerd is, een plezierige 
mogelijkheid biedt om in D66 actief te zijn. Wel heb ik ervaren 
dat de invloed van de Adviesraad betrekkelijk gering is. Dat 
heeft de Adviesraad hoofdzakelijk aan zichzelf te wijten. 
Persoonlijke kwaliteiten zijn daarin in ruime mate aanwezig, 
maar aan de doelmatigheid van werken valt nog een hoop te 
verbeteren. In de komende periode wil ik mij vooral daarvoor 
inzetten. Een goed functionerende Adviesraad blijf ik van groot 
belang vinden voor D66. Naast de congressen biedt immers 
alleen de Adviesraad voor onze volksvertegenwoordigers de 
mogelijkheid van een breed samengesteld klankbord, dat hen 
kan helpen op de goede koers te blijven. Eindpunt van die 
koers is uiteraard: een goede verkiezingsuitslag over twee jaar. 
In de periode tot dan wil ik graag mijn steentje bijdragen aan 
het werk van de Adviesraad. 

kandidaatnummer 152. 

01 MELIS, S.A.P.J. VAN 
02 Suzanne 
03 Veghel, 11-03-1968 
04 Copernicusstraat 143 
05 2561 VT Den Haag 
06 070-3659714 
07 juridische bestuurswetenschappen 

(Ac.) 
08 beleidsmedewerker 
09 juni 95 - nu secretaris-politiek 

regiobestuur Zuid-Holland 
mei 94 - nu lid Adviesraad voor Zuid-Holland 

10 juni 93- juni 95 alg. secretaris RB Zuid-Holland 
11 
12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De afgelopen twee jaar ben ik met heel veel plezier lid van de 

Adviesraad geweest voor Zuid-Holland. Het fungeren als 
spreekbuis namens D66-leden, maar ook als klankbord voor 
het Hoofdbestuur, 1e en 2e Kamerleden en niet te vergeten de 
Europarlementariêrs is elke keer weer een uitdaging. Het 
brede scala aan onderwerpen kon de afgelopen jaren prima 
besproken worden door de Zuid-Hollandse leden vanwege de 
goede samenwerking. 
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Vaak merk je meteen iets van de doorwerking van de 
Adviesraad, zoals bij de motie van Zuid-Holland over het 
Groene Hart. Soms gaat het meer om effecten op de langere 
termijn. 
Binnen de Adviesraad heb ik ook meegedraaid in de 
werkgroep buitenlands beleid. Dit heeft geleid tot een aantal 
politieke moties die ook aanvaard werden, zoals een motie 
over het niveau van de uitgaven voor 
ontwikkelingssamenwerking en een motie over de 
mensenrechten in Birma. 
Graag wil ik daarom met nieuw enthousiasme aan de slag 
gaan voor de komende 2 jaren. 

ZEELAND 
2 AR-leden en 2 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 153. 

01 TAMIS, T.C. 
02 Dick 
03 Oudorp (NH), 20-12-1937 
04 Amerstraat 38 
05 4535 CL Terneuzen 
06 0115-620249 
07 MO-economie 
08 Vut (vroeger bedrijfstrainer) 
09 01-04-95 - nu gemeenteraadslid 
10 01-04-94 - 01-04-95 afd. voorzitter 
11 
12 nee 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 nee 

kandidaatnummer 154. 

01 EIJLANDER, J.F. 
02 Frank 
03 's-Gravenhage, 31-12-1949 
04 De Stelle 25 
05 4464 BP Goes 
06 0113-220613 
07 universitair nederlands recht 
08 algemeen directeur Stichting 

Jeugdzorg Zeeland 
09 91 - nu voorzitter afdeling 

95 - nu lid werkgroep jeugdbeleid 
10 85 - 89 voorzitter werkgroep 

89 - 96 steunfractielid 
11 diverse bestuursfuncties 
12 Provinciale Staten Zeeland; gemeenteraad Goes 
13 neen 
14 kandidaat voor het gewone lidmaatschap van de AR 
15 neen 

NOORD BRABANT 
5 AR-leden en 5 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 155. 

01 OVERBEEK, J.C.H. 
02 Hans 
03 Utrecht, 22-08-1959 
04 Uranuslaan 5 
05 5694 ST Breugel 
06 0499-461228 
07 ir. bedrijfskunde 
08 beleidsmedewerker economische 

zaken Prov. N.-Br. 
09 04-05-1995 - nu gemeenteraadslid 

93 - 96 lid werkgroep FEZ 
10 -
11 
12 -

OVERZICHT KANDIDATEN ADVIESRAAD, april 1996 



13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 nee 

kandidaatnummer 156. 

01 REE, J.P.M. DE 
02 Jan 
03 Alkmaar, 09-08-1930 
04 Julianastraat 26 
05 5616 AK Eindhoven 
06 040-2436283 
07 HTS 
08 gepensioneerd bedrijfsleider NS 
09 93 - nu plv AR-lid 

93 - nu vz Europa-werkgroep Zuid 
10 77- 80 vz afd. Einhoven 

80 - 82 gemeenteraadslid 
78- 80 AR-lid 

11 
12 neen 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Gezien mijn belangstelling in het politieke en maatschappelijke 

leven wil ik mijzelf als generalist zien, maar natuurlijk zijn er 
wel voorkeuren. Van ouds beschouw ik mijzelf als een pragma
tische democraat en een vurig Europeaan. 

kandidaatnummer 157. 

01 REYNEN-KREMERS, T.P. 
02 Tanja 
03 Grevenbroich (D), 09-08-1960 
04 Rode Baan 13 
05 4841 BZ Prinsenbeek 
06 076-5411610 
07 WVO 
08 -
09 93 - nu regiobestuur 

94 - nu Adviesraad 
10 -
11 90 - nu lid gemeenteraad 

90 - nu lid stadsgewest 
12 Provinciale Staten, 13e plaats 
13 -
14 kandidaat voor het gewone lidmaatschap van de AR 
15 nee 

kandidaatnummer 158. 

01 WIEL-BOSCH, A. VAN DER 
02 An 
03 Hillegersberg, 29-08-1935 
04 Henegouwenlaan 9 
05 4871 BH Etten-Leur 
06 076-5021390 
07 radiologisch laborante D+ T 

Staatsinrichting MO 
08 -
09 -
10 70- 77 gemeenteraadslid Haaksbergen 

78 - 91 lid Prov. Staten N.-Brabant 
maart - mei 95 lid Eerste Kamer 
92 - febr. 95 lid Adviesraad 

11 91 - nu lid Raad Welzijn, Onderwijs en Cultuur 
91 - nu lid bestuur Anjerfonds 
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92 - nu secretaris Ver. van Oud-Statenleden 
12 EK 23e plaats 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Met genoegen heb ik eerder deel uitgemaakt van de 

Adviesraad. Met de opgedane kennis en ervaring, die in de 
loop van de tijd zijn opgedaan in de diverse D66-functies, wil ik 
graag een inbreng leveren in een gemotiveerde Brabant-fractie 
en daarmee in het bredere verband van de Adviesraad. 
Een serieus te nemen adviesorgaan moet onmisbaar zijn bij 
het bepalen van standpunten voor een weloverwogen politieke 
participatie in de diverse besluitvormingsprocessen vanuit D66 
in de diverse publieke organen. 

kandidaatnummer 159. 

01 BAKX, PAF. 
02 Piet 
03 Bergen op Zoom, 25-04-1937 
04 Marie Koenenlaan 125 
05 5044 NG Tilburg 
06 013-4684546 
07 gymnasium B, register accountant 
08 accountant, directeur 
09 94 - nu lid Adviesraad 

95 - nu lid kascommissie regio 
N.Br. 

10 93- 94 penningmeester afd. Tilburg 
93 - 94 lid campagnecie afd. Tilburg 
tlm ca. 74 voorzitter afd. Tilburg 

11 
12 neen 
13 geen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Wij leven in een uiterst complexe en zeer snel veranderende 

samenleving, welke wordt bedreigd door, respectievelijk gebukt 
gaat onder dictatoriale staten, etnische conflicten, rassehaat, 
fundamentalisme, schending van de mensenrechten, armoede 
bij miljarden mensen, milieuverontreiniging, nucleaire risico's 
etc .. 
Onze westerse houding hiertegenover wordt gekenmerkt door 
onverschilligheid, gevoelloosheid, kortzichtigheid, materialisme 
en egoïsme. 
Alleen een post materialistische cultuuromslag waarbij respect 
voor de mens en de kwaliteit van de samenleving prevaleren, 
kan onze beschaving nog redden. 
Daarbij krijgen voorrang vrede, veiligheid, vrijheid, 
mensenrechten, democratie, solidariteit en milieubehoud. De 
publieke zaak gaat boven de markt. 
Hier ligt een grote verantwoordelijkheid voor de politiek. 
Een nieuwe partij als de onze kan hierbij het voortouw nemen 
met een tot daadkracht inspirerende visie, met idealen en 
doelstellingen welke leiden tot respect voor de mens en de 
kwaliteit van de samenleving. 
Het gaat in een post materialistische tijd niet om welvaart maar 
om welzijn. 
Aan de verwezenlijking van het bovenstaande zou ik graag 
weer als lid van de Adviesraad van D66 willen meewerken. 
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kandidaatnummer 160. 

01 DOORNE, F.J.M. VAN 
02 Frans 
03 Helmond, 07-01-1933 
04 Wielingen 18 
05 5032 TM Tilburg 
06 013-4671686 
07 
08 
09 
10 

gepromoveerd filosoof 
universitair hoofddocent KUB 
94- nu lid AR 
86- 92 lid AR 
90- 91 vice vz. AR 
82 - 86 penningmeester + vz. subregio M. Brabant 
1994 vz. SAC Prov. Staten Noord-Brabant 

11 93 - 96 lid College van Advies Thuiszorg Midden-Brabant 
12 gemeenteraad Tilburg (onverkiesbare plaats) 
13 -
14 kandidaat voor het gewone lidmaatschap van de AR 
15 Ik wil mij opnieuw kandidaat stellen voor de Adviesraad. Ik 

noem hiervoor een drietal redenen: 
a) De twee belangrijkste functies van de AR met betrekking tot 
het reilen en zeilen van de partij en van de fracties die haar in 
de landelijke politiek vertegenwoordigen, zijn die van kompas 
en peillood. Minder beeldend gezegd: van het kritisch volgen 
en nadenken over de koers van de partij (kompas!) met veel 
aandacht voor wat er in alle geledingen van de samenleving 
onder de mensen leeft (peillood!). Wat de kompas-functie 
betreft kan ik vermelden, dat ik mede-opsteller ben van een 
(profiel)schets van de partij (zowel van de eerste versie, AR 
90-91, als van de nieuwste versie, AR 93-94). Het is een 
werkstuk dat als oriëntatiepunt kan fungeren bij het 
gezamenlijk bepalen van onze positie in een voortdurend, en 
steeds sneller veranderende maatschappij. 
b) Door de jaren heen heb ik goede contacten onderhouden 
met leden en afdelingen in (Midden) Brabant. Zulke contacten 
zijn nodig omdat ze kansen bieden om in onze regio het 
politieke debat te stimuleren, onderling in partijverb;md en met 
de mensen in Noord-Brabant. Dit zie ik als een van de 
voornaamste taken van een lid van de AR, waarvan de 
samenstelling primair regionaal bepaald is. 
c) Voor onze partij, met haar grote aanhang vooral in de 
Randstad, is het van belang dat landelijke vraagstukken vanuit 
verschillende regio's worden belicht. In het verleden hebben 
we op dit punt met de Brabantse leden van de AR, dikwijls ook 
in samenspraak met anderen - in het bijzonder uit Gelderland 
en Limburg, de meningsvorming in de Raad kunnen verrijken 
en beïnvloeden. Regelmatig ben ik als woordvoerder 
opgetreden. 

LIMBURG 
3 AR-leden en 3 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 161. 

01 POULS, J.A. 
02 Joop 
03 Tegelen,08-11-1959 
04 Diepenbroeklaan 84 
05 5991 PT Baarlo 
06 077-4 773092 
07 
08 
09 
10 
11 
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HTS-chemie 
inkoper 
94 - nu lid Adviesraad 
92 - 94 secretaris afd. Venlo e.o. 

12 Provinciale Staten nr. 12 
13 
14 kandidaat voor beide functies 
15 De afgelopen 2 jaar Adviesraad waren nuttig, plezierig én 

leerzaam. Omdat de periode te kort is om voldoende 
rendement op te leveren, wil ik er nog graag een periode 
bijzijn! 

kandidaatnummer 162. 

01 TUIK, R. 
02 Rudy 
03 Hengelo (o), 21-06-1963 
04 Rijksweg Centrum 51 
05 6161 EC Geleen 
06 046-4740154 
07 
08 
09 

10 
11 
12 
13 

HTS-chemische technologie 
researchmedewerker 
april 94- nu gemeenteraadslid 
dec. 92 - nu (plv.) AR-lid 
89 - 94 vz. afd. Geleen 

TK (58) 

14 kandidaat voor beide functies 
15 Na bijna 3,5 jaar AdviesRaad vraag ik U om nog een termijn. 

Uiteraard omdat ik het leuk vindt. Met voldoening kijk ik terug 
op die 3,5 jaar. Met name op het werk in de werkgroep 
"Natuurbeleidsplan I Groene Ruimte' en de werkgroep 
"technologiebeleid" (initiatiefnemer). 
Met technologiebeleid zijn we nog niet klaar. Nederland moet 
het economisch primair hebben van onze gezamenlijke 
denkkracht op allerlei terreinen. Innoverende actie roept echter 
reactie op. Innovaties die de mens passeren worden (terecht) 
als bedreiging gevoeld en vormen m.i. per saldo eerder een 
rem dan een stimulans voor onze economie. Hoe houden we 
dit proces in de hand. 
Graag zou ik in de komende twee jaar op dit punt een AR
advies voorbereiden. Mits U mij daartoe de gelegenheid geeft. 

kandidaatnummer 163. 

01 WESSELS, P H.B 
02 Paul 
03 Gennep, 23-10-1946 
04 Voorhoevepark 22 
05 6591 AJ Gennep 
06 0485-512580 
07 
08 
09 

H.B.O. leraar 
leraar I raadslid 
78 - nu raadslid 
94 - nu voorzitter Adviesraad 95 -
nu regio (interim) bestuur 

1 0 88 - 94 wethouder 
75 - 90 adviesraad (drie periodes) 
79 - 82 coördinator SWB-wg Minderheden 

11 95 - nu patiënten-adviesraad 
78 - 88 bestuurslid openbare school 
85 - 94 bestuurslid Kabel TV 

12 Tweede Kamer (no30) 
13 nee 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Opnieuw wordt de komende tijd voor D66 weer van 

levensbelang. 
Politiek en intern organisatorisch moet onze partij vlot aan de 
slag om er voor te zorgen, dat er niet te laat met het oogsten 
wordt begonnen! 
Een positieve maar vooral opbouwend kritische Adviesraad 
moet deze zorg een zorg laten blijven van al onze D66 
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besturen, -volksvertegenwoordigers en -bewindslieden. De 
Adviesraad als landelijk platvorm en dwarsdoorsnede van de 
partij kan, zo is bewezen, over en weer een prima doorgeefluik 
en klankbord vormen voor de eigen leden met onze 
"frontsoldaten". 
Aangezien mijn enthousiasme voor 066 en de Adviesraad, ook 
de afgelopen twee jaar als AR-voorzitter, alleen maar is 
toegenomen stel ik me kandidaat voor een tweede termijn. 
Nog vragen, bel dan gerust. Telefoon: (0485) - 512580 

kandidaatnummer 164. 

01 JONGEJAN, E 
02 Erik 
03 Schiedam, 07-06-1944 
04 Smelenhof 25 
05 6596 OR Milsbeek 
06 0485-516540 
07 universitair biologie milieukunde 

zelfstandig ondernemer 
08 90 - nu raadslid Gennep 

94 - nu plv lid AR 
10 90- 92 bestuurslid PSVI 

92 - 94 presidiumlid AR 
92 - 94 presidiumlid AR 

11 92 - nu bestuurslid ver. Kampeerautoclub 
91 - nu bestuurslid Europese leraren 
85 - 90 vz Ned. Ver. Onderwijs Natuurwetenschappen 

12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 Taken voor Limburg en voor 066 zijn er legio. Alleen het 

vliegveld al vraagt om een gedegen advies. Vraagstukken over 
milieu en economie dienen zich aan. Recreatie en natuur 
behoeft een zienswijze die komende tijd in de AR om 
uitwerking vraagt. Ook zal Limburg in het Europese perspectief 
onder de loep moeten. Subsidiebeleid voor 
grensoverschrijdende projekten vragen aandacht. De 
verschillen in regelgeving tussen grensregio's en omliggende 
lidstaten Duitsland en België zullen voor milieu en economie 
niet belemmerend mogen werken. Vooral rond deze 
advieskaders zie ik mij in de komende 2 jaar voor de AR en 
voor Limburg werken. 

kandidaatnummer 165. 

01 LIMPENS, H.L.J. 
02 Lei 
03 Sittard, 31-12-1938 
04 Schoutenstraat 16 
05 6151 GS Munstergeleen I Sittard 
06 -
07 aktes Nederlands MO-A en MO-B 
08 leraar Nederlands Havo/W>JO 
09 91 - nu lid steunfractie Sittard 

95 - nu plv adviesraadslid 
10 -
11 
12 -
13 -
14 kandidaat voor beide functies 
15 We leven in een wereld waarin veel gebeurt en waarin veel 

veranderingen plaats vinden. Met name politiek kan deze 
ontwikkelingen beïnvloeden. 
Aangezien ik moeilijk langs de kant kan blijven toezien, 
vrijblijvend commentaar leverend, heb ik me bij D66 
aangesloten. De openheid van deze partij en het pragmatisme 
nodigden mij hiertoe uit. 
Als plaatsvervangend lid van de adviesraad heb ik gedurende 
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het afgelopen jaar geconstateerd dat ik in dit D66-gremium 
veel maatschappelijke betrokkenheid kwijt kan. Gaarne zou ik 
dat gedurende de komende vier jaar blijven doen. 

kandidaatnummer 166. 

01 MAYERS, A.W.O. 
02 Ad 
03 Purmerend, 27-06-1947 
04 Cluysenaerstr. 19 
05 6412 BK Heerlen 
06 045-5728276 
07 middelbare beroep.sopleiding 
08 rentenier 
09 94 - nu plv. AR-lid 

95 - nu werkgroeplid Ouderen 
10 93 - 95 RB-lid Limburg 

94 - nu plv. AR-lid 
11 verschillende funktie sociale sector 
12 -
13 RB-lid Limburg 
14 kandidaat voor beide functies 
15 Democraten, 

Opnieuw adviesraadverkiezingen in een ander jasje, nu dat 
kan zo ook met mij gebeuren ik trek een nieuwe jas aan om 
kandidaat te zijn voor Limburg. de afgelopen jaren zijn voor mij 
goede vruchtbare jaren geweest, en wil dit graag voortzetten 
als volwaardig lid van de AR. De werkzaamheden en de 
daarbij komende contacten met andere leden (066) zijn van 
grote waarden. 
Als voorzitter van de Werkgroep Ouderen beleid wil dit werk de 
komende periode voortzetten al was het maar het Ouderen 
beleid meer bespreekbaar te maken binnen onze partij. Daarbij 
heb ik jullie steun bij nodig en stem dus op de juiste man in 
een nieuwe jas, voor de komende 2 jaar als AR-lid namens 
Limburg. 

FLEVOLAND 
2 AR-leden en 2 plaatsvervangers 

kandidaatnummer 167. 

01 WIERST, J.J.B. VAN 
02 Jan 
03 Amsterdam, 21-04-1932 
04 Rozenwerf 191 
05 1355 AT Almere 
06 036-5311301 
07 mulo 
08 vut 
09 juni 94 - nu lid Adviesraad 
1 0 79 - 83 fractieassistent 

85 - 91 voorzitter afdeling 
11 95 - nu secr. Projectraad 

94 - nu penningmeester 4/5 mei comité 
12 nvt 
13 nvt 
14 kandidaat voor het gewone lidmaatschap van de AR 
15 Een Adviesraad zoals 066 die kent is een uniek verschijnsel in 

het Nederlandse partijpolitieke landschap. Geen enkele andere 
partij kan bogen op zo'n bijeengebrachte groep goed 
ingevoerde leken die bovendien in staat zijn gedurende elke 
tweejaarlijkse zittingsperiode een behoorlijke homogeniteit te 
bereiken. 
In de nu bijna twee jaar dat ik zitting heb in de Adviesraad heb 
ik veel nut gehad van de wisselwerking die ontstaat bij de 
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behandeling van adviezen over de meest uiteenlopende 
onderwerpen zoals de Betuwelijn, Borssele, de uitslag van de 
Statenverkiezingen, het imago van D66, kortom wat het 
geïnteresseerde partijlid bezighoudt. Als lid van de Adviesraad 
kan men zitting nemen in werkgroepen belast met het 
uitbrengen van adviezen. Ik heb dat gedaan in de werkgroep 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid. Daar is veel werk en tijd 
in gaan zitten, maar dan is er toch de voldoening te 
constateren dat het advies van de werkgroep buitengewoon 
goed is gevallen al is over de herziening van de 
verzorgingsstaat, met name het onderdeel 
ziektekostenverzekering, het laatste woord nog niet gezegd. 
Dat onderdeel van het advies wil ik graag nog mee afronden. 
Als lid van de Adviesraad kun je ook uitstekend werken aan 
het opbouwen en versterken van je netwerk. Zoiets werkt 
natuurlijk ook wederzijds. 
Zoals voor alle partijgeledingen geldt ook voor de Adviesraad 
dat van tijd tot tijd verversing noodzaak is om verstarring en 
verkalking te voorkomen. Persoonlijk vind ik een periode van 
twee jaar daarvoor een bee~e te kort. Je raakt dan net 'n 
beetje ingeschoten. Met een complete inruil is denk ik de 
continuïteit ook niet gediend. Ik wil dus graag nog een periode 
meedoen. 

kandidaatnummer 168. 

01 WOUDE, G. VAN DER 
02 Gerben 
03 Groningen, 17-06-1926 
04 Deltastraat 66 
05 1353 BS Almere 
06 036-5349077 
07 doet. ex. arbeids- en organisatie 

psychologie 
08 gepensioneerd (ex Leidse 

Universiteit) 
09 92 - nu redactie Nieuwsbrief Almere 

93 - nu vice voorz. regio-best. 
95 - gast-lid AR 

10 n.v.t. 
11 87 - nu lid raad van advies Stichting Maatschappij en Politie 

94 - nu bestuur wooncomplex bejaarden "De Rotonde" 
12 gemeenteraad Almere 
13 neen 
14 kandidaat voor beide functies 
15 D66 moet de spreekbuis zijn van de kiezers en in het bijzonder 

van de nieuwe kiezers die in de jaren negentig op onze partij 
stemmen. Waarom op D66? Voor velen zal de kwaliteit van de 
politieke meningsvorming van de verschillende partijen 
belangrijk zijn. D66 streeft wat dit betreft naar waarborgen via 
conferenties, landelijke of regionale podia, werkgroepen, 
discussie en onderzoek. 
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Een kenmerk van de tegenwoordige tijd is de grote 
verscheidenheid en de snelle opeenvolging van de zaken waar 
de politiek een oordeel over moet geven. Vaak is bovendien 
sprake van onvoorziene ontwikkelingen. (IRT-affaire, Fokker, 
de stadsprovincie, een "KNVB-zender" etc.) In de komende 
jaren staan tientallen andere belangwekkende onderwerpen op 
de rol. Deze situatie kan gemakkelijk leiden tot een tè vluchtige 
meningsvorming. 
Dat verwachten de nieuwe kiezers juist niet van D66. Andere 
partijen komen wellicht met antwoorden op basis van 
ideologische uitgangspunten zoals de vrije markt, solidariteit of 
een "mystieke" inspiratie. Maar criminaliteit en fraude zouden 
voor een deel zelfs een gevolg kunnen zijn van te ver 
doorgeschoten marktmechanismen en ook ideeên geênt op de 
normen en waarden van de zondagsschool schieten in de 
analyse tekort. 
D66 daarentegen moet bij elk vraagstuk dat zich voordoet, 
kijken naar de eigen aard van die zaak om tot een grondig 
doordacht en tevens humaan standpunt te komen. Eventueel 
moeten creatieve, onorthodoxe oplossingen gestimuleerd 

worden. Zo zou ik bijvoorbeeld onderzoek willen naar 
mogelijkheden om criminele winsten, liefst voor 110%, af te 
romen. In ieder geval moet de criminaliteit stevig aangepakt 
worden, met name door een goed gemotiveerde politie. 
Een soortgelijke werkwijze bij elk meer complex onderwerp is 
voor mij dè D66 benadering. Als lid van de AR zal ik in deze 
zin graag mijn steentje bijdragen. 

kandidaatnummer 169. 

01 KRIKKE-BEERS, M. 
02 Marian 
03 Heerhugowaard, 12-08-1948 
04 Langezand 8 
05 8223 WB Lelystad 
06 0320-221337 
07 
08 
09 

HBO-maatschappelijk werk 
maatschappelijk werker 
90 - nu fractiesecr. PS Flevoland 
95 - nu gastlid AR 

10 -
11 89 - nu G.O. lid gem. Lelystad 

85 - 91 secr. welzijnsberaad 
92 - nu districtsraad FNV 

12 
13 

D66 Statenfraktie Flevoland 

14 kandidaat voor beide functies 
15 Nu ik ca. 1,5 jaar als gastlid van de Adviesraad intensief heb 

meegedraaid, is het voor mij duidelijk geworden dat de AR in 
de toekomst ovor D66 alleen maar aan belang kan winnen. 
Ik kandideer mij graag omdat ik de afgelopen 1,5 jaar met veel 
plezier de regio Flevoland in de Adviesraad heb vertegen
woordigd. 
Een goede communicatie tussen de leden en "de mensen in 
Den Haag" en "Europarlement" is van groot belang. Hoe 
moeilijk dit is, heb ik in de afgelopen periode gemerkt. Hier 
moet verder aan gewerkt worden door de kiezers, leden en 
gekozenen. De adviesraadleden kunnen hierin een belangrijke 
rol spelen. Zo'n rol wil en kan ik spelen. 
Daarom stel ik mij opnieuw kandidaat. 
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11 
STEMBILJET ADVIESRAAD 1996 

TOELICHTING: 

Op de achterzijde van deze pagina vindt u het stembiljet voor de verkiezingen van de Adviesraad. Alleen 
genummerde stembiljetten zijn geldig. 

De kandidaten voor de Adviesraad staan (per Regio) op alfabetische volgorde en zijn aldus genummerd, te 
beginnen met de door loting verkregen letter 0. De nummers die aan de kandidaten zij toegekend, geven 
op geen enkele wijze een rangorde weer. 

U stemt door de nummers van de kandidaten waar u op wilt stemmen op de desbetreffende plaatsen in te 
vullen, in de volgorde van uw voorkeur. U mag alleen stemmen op kandidaten uit uw eigen Regio. 

Voor elke Regio is een minimum en een maximum aantal te vermelden kandidaten vastgesteld. Als u 
minder kandidaten invult dan dit minimum, dan is uw stembiljet niet geldig. 
Het minimum en maximum is gebaseerd op het aantal zetels dat aan die Regio is toegewezen en op het 
aantal kandidaten dat zich uit die Regio heeft aangemeld. Een overzicht hiervan vindt u op het stembiljet. 

De uitslag wordt bepaald op basis van bijlage 8 van het Huishoudelijk Reglement van D66. Aan op de 
stembiljetten als 1e voorkeur aangegeven kandidaten wordt het aantal punten toegekend, dat overeenkomt 
met het aantal kandidaten dat in de desbetreffende Regio ten hoogste op het stembiljet mag worden 
ingevuld. De als eerstvolgende voorkeur aangegeven kandidaat krijgt één punt minder, en zo vervolgens. 
Het heeft geen zin om een kandidaat meer dan één keer te vermelden, slechts de hoogste vermelding 
geldt. 

De kandidaat voor 'lid Adviesraad' die in een Regio het grootste aantal punten verwerft is als eerste 
gekozen. De kandidaat met het op één na hoogste punten-aantal is als tweede gekozen en zo vervolgens, 
totdat zoveel kandidaten zijn gekozen als er zetels aan die Regio toegekend zijn. 
De kandidaat voor 'plaatsvervangend lid Adviesraad' die het meeste punten verwerft is als eerste gekozen 
als plaatsvervangend lid. De kandidaat met het op één na hoogste punten-aantal is als tweede 
plaatsvervangend lid gekozen en zo vervolgens totdat zoveel kandidaten zijn gekozen als er vacatures zijn 
voor het plaatsvervangend lidmaatschap. 

Kandidaten die zich slechts beschikbaar hebben gesteld voor het gewone lidmaatschap blijven buiten 
beschouwing bij het bepalen van de uitslag voor het plaatsvervangend lidmaatschap en vice versa. 

Ook als er in een Regio dusdanig weinig kandidaten zijn dat iedereen direct gekozen kan worden, vindt er 
een verkiezing plaats, waarbij de eis geldt dat de kandidaten op minimaal 50% van de stembiljetten moeten 
voorkomen. 
In de Regio's met meer kandidaten dan vacatures moet men, om voor verkiezing als (plaatsvervangend) lid 
van de Adviesraad in aanmerking te komen, op minimaal 10% van de stembiljetten zijn vermeld. 

Het stembiljet dient in een voldoende gefrankeerde enveloppe te worden gezonden aan: 
l VC, Postbus 956, 2501 CZ Den Haag 

en dient uiterlijk WOENSDAG 15 MEI 1996, 12.00 UUR te zijn ontvangen 
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STEMBILJET ADVIESRAAD 1996 

LET OP: 
* U mag alleen stemmen op kandidaten uit uw eigen regio. 
* De volgorde waarop u de kandidatennummers invult, is bepalend voor het aantal punten dat de kandidaat 

krijgt. 
* Vul minimaal het aantal kandidaten in dat voor uw regio geldt en niet meer dan het maximum aantal 

kandidaten dat voor uw regio geldt. 
* Lees eerst de toelichting aan de achterzijde van dit stembiljet. 
* Kandidaten die zich uitsluitend hebben gekandideerd als lid kunnen niet worden gekozen als plaatsvervangend 

lid. Kandidaten die zich hebben gekandideerd als plaatsvervangend lid kunnen niet worden gekozen als lid. 

VACATURES AANTAL TE VERMELDEN KANDIDATEN 

REGIO LID PLV-LID MINIMUM MAXIMUM 

GRONINGEN 3 3 2 6 

FRIESLAND 3 3 0 1 

DRENTHE 3 3 2 6 

OVERIJSSEL 3 3 2 3 

GELDERLAND 5 5 3 9 

UTRECHT 5 5 3 7 

NOORD-HOLLAND 8 8 0 7 

ZUID-HOLLAND 8 8 4 12 

ZEELAND 2 2 0 2 

NOORD-BRABANT 5 5 3 7 

LIMBURG 3 3 2 6 

FLEVOLAND 2 2 1 3 

2 3 4 5 6 

7 8 9 10 11 12 

Het stembiljet dient in een voldoende gefrankeerde enveloppe te worden gezonden aan: 
LVC, POSTBUS 956, 2501 CZ DEN HAAG 

en dient uiterlijk op woensdag 15 mei 1996 12.00 uur ontvangen te zijn. 
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De Eerste Kamer. 

Belangrijker dan ooit? 

De afgelopen tien jaar heeft de Eerste 

Kamer zich meer geprofileerd dan ooit te-

voren. Onder aanvoering van CDA-sena-

tor Kaland kreeg het derde kabinet 

Lubbers het herhaaldelijk moeilijk. Ook 

recent heeft het kabinet Kok zijn proble-

men gehad met de Eerste Kamer. Bij de 

Algemene Nabestaandenwet en de 

Ziektewet was de kwaliteit van de wetge-

ving in het geding. Het kabinet over-

leefde de senaat, maar de vraag werd op· 

nieuw gesteld of de senaat de toekomst 

zal overleven. 

Door Han Weber 

Vanouds is 066 voorstander van het 
opheffen van de Eerste Kamer. In de 
staatsrechtelijke ideeën die D66 sinds 
de oprichting koestert behoort het po
litieke primaat bij een direct gekozen 
volksvertegenwoordiging te liggen en 
dus niet bij een indirect gekozen 
Eerste Kamer. Het misverstand heeft 
postgevat dat de opheffing van de 
Eerste Kamer geïsoleerd binnen deze 
staatsrechtelijke ideeën bekeken kan 
worden. De kern van de D66-voorstel
len is altijd geweest een stem op de 
macht (de minister-president) en een 
stem op de controle van de macht (het 
parlement). In deze voorstellen zou 
een tweekamerstelsel niet goed passen. 
Nu deze voorstellen helaas al jaren 
niet op een breed draagvlak kunnen 
rekenen, moet ook het idee van het 
opheffen van de Eerste Kamer anders 
bezien worden. 

Bewaker van de kwaliteit 
Het is dan ook niet voor niets dat in 
het laatste verkiezingsprogramma de 
wens tot opheffing van de Eerste 
Kamer niet meer genoemd wordt en 
zelfs erkend wordt dat de Eerste Kamer 

een belangrijke taak heeft bij het be
waken van de kwaliteit van de wetge
ving. Deze rol wordt steeds belangrij
ker nu de Tweede Kamer meer dan 
vroeger wetgeving ingrijpend amen
deert. Aangezien de Raad van State al
leen het oorspronkelijke wetsvoorstel 
dat naar de Tweede Kamer gaat, be
commentarieert op zijn kwaliteit, leidt 
dit er nogal eens toe dat de effecten 
van de wetgeving pas duidelijk wor
den als het wetsvoorstel bij de Eerste 
Kamer ligt. 

Daar de Eerste Kamer sinds de grond
wetswijziging van 1983 niet meer in 
delen gekozen wordt, maar in zijn ge
heel direct na de Provinciale 
Statenverkiezingen is deze tegenwoor
dig een recentere afspiegeling van de 
kiezersgunst dan de Tweede Kamer. De 
kans dat in de Eerste Kamer de opposi
tie de meerderheid heeft, is dan ook 
zeker niet denkbeeldig. Een oplossing 
voor de mogelijkheid dat een kabinet 
valt in de Eerste Kamer, is niet voor
handen. Een ontbinding van de 
Tweede Kamer is op zo'n moment niet 
op zijn plaats. Het kabinet heeft ten
slotte nog wel het vertrouwen van de 
Tweede Kamer. 
Ontbinding van de Eerste Kamer is 
ook geen oplossing aangezien de 
Provinciale Staten, die de Eerste Kamer 
kiezen, niet ontbonden kunnen wor
den. Het zou ook mal zijn als de pro
vinciale politici opnieuw gekozen 
moeten worden, omdat er op natio
naal niveau een probleem is. 

1 Een goede conflictregeling 
Het wordt dan ook tijd om na te den
ken over een goede conflictregeling 
tussen de Eerste en de Tweede Kamer. 
Zeker voor de partij van de staatsrech
telijke vernieuwing mag een duidelijk 
standpunt in deze verwacht worden. 
Er zijn diverse mogelijkheden voor 
zo'n conflictregeling. Bijvoorbeeld de 
Provinciale Statenverkiezingen gelijk 
met die van de Tweede Kamer hou
den. Echter als de Tweede Kamer tus
sentijds ontbonden wordt, zijn we 
weer terug bij af. 
Er kan ook gedacht worden aan het 
kiezen van de Eerste Kamer door de le
den van de Tweede Kamer. Mijns 
inziens heeft dit als bezwaar dat de 

samenstelling van de Eerste Kamer af
hankelijk wordt van die van de 
Tweede Kamer, wiens wetgeving zij nu 
net moet toetsen. Verreweg de beste 
oplossing lijkt mij dat de Eerste Kamer 
het vetorecht ontnomen wordt en 
daarvoor in de plaats een terugzend
recht krijgt. De Eerste Kamer is dan 
verlost van de politieke dreiging van 
een val van een kabinet aldaar. Als de 
Eerste Kamer daadwerkelijk van me
ning is dat de kwaliteit van de wetge
ving onder de maat is, kan zij met re
den en al dit weer op het bordje van 
de Tweede Kamer leggen. Deze zal bij 
het definitieve besluit, wat zij dan 
moet nemen, ernstig rekening moeten 
houden met de bezwaren die in de 
Senaat leven. De positie van de Eerste 
Kamer als toetser van de kwaliteit van 
de wetgeving zal hierdoor versterkt 
worden. Gelijktijdig wordt meer recht 
gedaan aan het politieke primaat van 
de Tweede Kamer. 
Ik heb niet de illusie dat hiermee alles 
gezegd is over de positie van de Eerste 
en Tweede Kamer en de oplossingen 
van een mogelijk conflict tussen deze 
twee. Ik heb wel de hoop dat hierover 
in de partij een discussie gevoerd 
wordt.+ 
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Het vlammetje dooft 
De beeldvorming: Hier in de Schilderswijk te Den Haag 
gaan we eerder dood, wonen we in een getto en leven we in 
een achterstandsgebied. 
Desondanks bereikt ons wel eens uw Democraat. Gezien het 
hoge eigen inteeltgeluid, uw eigen actoren komen ruim aan 
het woord, is het wellicht eens nuttig om een buitengeluid 
te laten horen. 

In de Democraat 2 en 3 (1996) komen Bert Bakker en Jacob 
Kohnstamm aan de bak. De eerste over het thema Armoede 
en de tweede over het GSB (Grote- stedenbeleid). In beide 
gevallen voelen wij ons aangesproken om te reageren. 
Bert Bakker schetst in zijn artikel terecht het correcte beeld 
dat het armoedegegeven speelgoed voor de werkers zal wor
den. De hulpverlening staat klaar om de nieuwe armoede
cliënten te betuttelen en te omhelzen. Vanuit uw D66 per
spectief zou Bert Bakker zich moeten inzetten om via de po
litiek te benadrukken dat in hulpverlening 
emancipatorische factoren een uitgangspunt kunnen zijn. 
Niet het vasthouden van cliënten maar het emanciperen, 
waardoor cliënten zelf hun problemen kunnen oplossen, 
dient het uitgangspunt van hulpverleningsinstellingen te 
zijn. 

Komen we bij uw Jacob. Deze heeft het moeilijker en zijn 
problemen zullen uw partijproblemen worden. Immers, u 
heeft veel te verliezen en weinig te winnen (op het moment 
dat u van uiting overgaat naar mening heeft u meer te win
nen). Om het GSB een goede impact, ook in de 
Schilderswijk, te laten hebben is het noodzakelijk om een 
maatschappelijke participatie te optimaliseren en te zorgen 
dat het een maatschappelijke participatie is waarin een ie
der zich kan herkennen en daar zit juist het dilemma voor 
Kohnstamm, want ook hij weet dat in het GSB hij niet een 

beleid volgt wat terecht komt bij een algehele participatie 
maar dat deze terecht komt bij de zogeheten wijkkaders en 
laat D66 nou in de GSB speerpuntwijken nooit wijkkaders 
hebben gehad. Dat is altijd overgelaten aan toentertijd sterk 
gestaalde PvdA-kaders, of liever gezegd: ze hebhen het ge
woon bij uw afwezigheid gepakt. 

Zo valt te constateren dat toen het Grote-stedenbeleid in de 
wijken van onderaf bovenkwam u als D66 nergens was. U 
was er niet en heeft niet de materie vanuit de onderaftafel 
mee ontwikkeld en nou moet u contre-coeur achter een 
rode fanfare aanlopen. 
Als u zich niet uit deze greep weet los te maken zult u mer
ken, wat u nu al kunt merken aan oude verkiezingsuitsla
genlijsten, dat u in de wijken waar het GSB uitgevoerd 
wordt geen resultaat zult halen omdat u alles doet behalve 
een majeure sociaal maatschappelijke en politieke participa
tie creëren. Uw vonk slaat niet over en het vlammetje 
dooft. Dit is spijtig, want mede vanuit de participatie kan 
een harmonische maatschappij worden gecreëerd waarin so
ciale achterstanden tot het verleden kunnen gaan behoren. 

Nog één ding over uw vergelijkingsmateriaal New York City 
versus GSB. De topic aldaar is the fight tegen crime's against 
the quality of life. Wat daarin opvalt is juist dat de onder
kant van de samenleving aldaar massaal voor de rechter 
wordt gesleept vanwege kleine vergrijpen die met armoede 
samenhangen. Als dat de kant is die u uit wilt dan zal het 
inderdaad onder meer hier in de Schilderswijk wel echt een 
getto worden. + 

Micilel Dufresne 
Bestuurslid Bewonersorganisatie de Hoe(eiser, 

Schilderswijk, Den Haag 

Het referendum als karikatuur 
Dat de ontwikkelingen rond stadsprovincies niet geheel vlekkeloos verlopen zal niemand ontkennen. Met het onverkort 
honoreren van een referendum heeft de Tweede-Kamerfractie echter een consequentie afgeroepen die verder gaat dan en
kel het Rotterdamse. Als overwegingen inhoudelijk goed en degelijk zijn, is er natuurlijk niets tegen een duidelijke stand
puntbepaling, integendeel zelfs. Als er echter sprake is - en dat wordt ook nog met zoveel woorden gezegd - van een ver
keerde vraag, op het verkeerde moment, en door de verkeerde groep, dan zou enige nuancering toch wel op z'n plaats zijn. 

Voor het Rotterdamse mag deze stagnatie dan mogelijk wel het gewenste zijn, het is echter maar de vraag wat de andere 
gemeentes in het Rotterdamse ervan vinden (maar die worden- democratisch- niets gevraagd). Naar het schijnt is zelfs 
binnen Rotterdam nog niet alles koek en ei. Voor ontwikkelingen elders naar een versterkt regionaal bestuur is een en an
der nu echter wel heel sterk op de tocht komen te staan. In met name de Haaglanden was men ook al ver met een 
Stadsprovincie (zonder overigens de eis van een opgedeeld Den Haag). Als het gehele idee van Stadsprovincie nu van tafel 
is, betekent dat opnieuw onderhandelen, opnieuw overleg, opnieuw 10 jaar bestuurlijk moeras. 
Maar wat mogelijk nog erger is (Den Haag is immers ook maar een lokale zaak), is dat met het badwater Rotterdam ook het 
kind referendum is weggegooid. Er mag binnenkort dan wel een referendum-wet worden aangenomen, maar met het 
voorbeeld van Rotterdam is ieder referendum natuurlijk alleen nog maar een karikatuur. + 

Hin Oey, D66-gememtrmadslid Delft 
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Vergroening 
van het fiscale stelsel 

De toekomst van het milieubeleid ligt in hel verankeren van milieu in de andere beleidsterreinen. Dit besef is verre van nieuw, maar 

helaas nog steeds actueel en daarom is het noodzakelijk op zoek te gaan naar nieuwe instrumenten om dit integratieproces te ver-

snellen. Veel is te verwachten van de inzet van financiële instrumenten ten behoeve van het milieu. Geld is de motor van de econo-

mie, dus als we die motor anders willen laten draaien zullen we daaraan moeten sleutelen. Daarbij moet met name gedacht worden 

aan het gebruik van belastingen als gereedschap. 

Door Doeke Eisrna 

Het huidig belastingsysteem is nog 
voornamelijk gebaseerd op het belas
ten van arbeid. Dit zou deels moeten 
worden omgezet in belastingen op mi
lieu, waarmee milieubelastend gedrag 
wordt ontmoedigd. 
Het is van belang om bij de werking 
van milieubelastingen een onderscheid 
te maken tussen heffingen die het ge
drag moeten beïnvloeden en op
brengstgerichte heffingen. De eerste, 
die milieu-onvriendelijke activiteiten 
ontmoedigen, zullen bij succes geringe 
opbrengsten hebben. In enkele ge
meenten in Nederland wordt bijvoor
beeld geëxperimenteerd met het in re
kening brengen van vuilnisophaal per 
kilo. De inkomsten hiervan zijn klein, 
omdat inwoners nu trachten hun afval 
te verminderen. 
De andere zijn juist gericht op het ge
neren van inkomsten die aangewend 
kunnen worden voor de bestrijding 
van vervuiling. Een voorbeeld daarvan 
is een verhoogde belasting op benzine. 
Het 'kwartje van Kok' heeft indertijd 
aangetoond dat een dergelijke prijsver
hoging nauwelijks effect heeft op het 
verbruik. 

1 Concurrentievermogen 
Hoewel hier en daar op nationaal ni
veau reeds gewerkt wordt met milieu
belastingen (bijvoorbeeld de kleinver
bruikersheffing in Nederland), vraagt 
het om een internationale aanpak. 
Deze belastingen kunnen immers het 
concurrentievermogen van de indus
trie aantasten, waardoor geen enkel 
land overgaat tot het eenzijdig invoe
ren van een dergelijke maatregel. 
Niet voor niets betreft de energie
heffing niet de industrie en ook in een 

op dit gebied voorbeeldland als 
Zweden zijn uitzonderingen gemaakt 
voor het bedrijfsleven, hetgeen de ef
fectiviteit van de maatregelen ernstig 
in gevaar brengt. 

Deze angst voor de concurrentiepositie 
is dan ook de reden waarom het nog 
niet is gekomen tot het op grote schaal 
invoeren van internationale milieube
lastingen. Op Europees niveau wordt 
ten aanzien van fiscale zaken in de mi
nisterraad besloten met unanimiteit. 
Dit betekent dat één enkelland in 
staat is een dergelijke maatregel te 
blokkeren. Tot nu toe is dit telkens het 
geval geweest bij debatten over een 
Europese C0-2 tax. Het Verenigd 
Koninkrijk (met in haar kielzog enkele 
andere staten) wil deze niet invoeren, 
waardoor een impasse ontstaan is. 

Een bescheiden ecotax 
Om deze patstelling te doorbreken 
heeft op initiatief van de Nederlandse 
regering begin dit jaar een bijeenkomst 
plaatsgevonden tussen de Europese 
landen die wel willen overgaan tot het 
invoeren van een algemene energiebe
lasting. Dit initiatief heeft er mede toe 
geleid dat in juni dit jaar de Europese 
ministers van milieu en financiën met 
elkaar over dit onderwerp zullen spre
ken. Voor het eerst lijkt het debat zich 
te verplaatsen van de milieuhoek naar 
de fiscale hoek. Dat is zeer essentieel 
voor de kans van slagen. 
Met een goede voorbereiding en vol
doende voorafgaande afstemming met 
de bondgenoten moet het mogelijk 
zijn tot een bescheiden ecotax op niet
duurzame energie te besluiten. Hoewel 
het effect op het milieu in eerste in
stantie klein zal zijn, is dan de belang
rijke eerste stap gezet naar een meer 

omvangrijke belasting. Juist de eerste 
drempel is het hoogst. 

Onterechte angst 
De angst die bestaat voor milieubelas
tingen is voor een groot deel niet te
recht. Zij zullen namelijk deels in de 
plaats komen voor de huidige belas
ting op arbeid. Het bedrijfsleven zal 
daarop dus kunnen besparen. Het zal 
een grote stimulans zijn voor milieu
vriendelijke bedrijven die er hun con
currentiepositie aanzienlijk mee kun
nen versterken. Sectoren die sterk ver
vuilen zullen er financieel zeker op 
achteruit gaan, maar dat is in het pro
ces naar een duurzame samenleving 
onvermijdelijk. 

Het is niet zo dat wij met de handen 
over elkaar het hierboven beschreven 
proces moeten afwachten. Naast het 
blijven pleiten voor milieubelastingen 
zal de D66 Eurofractie op korte termijn 
veel energie steken in het aanpakken 
van bestaande fiscale instrumenten die 
een negatieve impact hebben op het 
milieu. Voorbeelden te over: Europese 
landbouwsubsidies die overproduktie 
in de hand werken, subsidies voor de 
Duitse en Spaanse steenkoolindustrie 
etc. Een vergroening van het fiscale 
stelsel houdt ook in dat deze subsidies 
aangepakt worden. 
Overigens is ook dit streven niet zon
der barrières. Een belangrijk deel van 
onze industriepolitiek, zowel nationaal 
als Europees, is gebaseerd op dit soort 
subsidies en fiscale voordelen. Het is 
dan ook een grote uitdaging om daarin 
verandering te brengen. 

Doeke Eisrna is lid van !zet Europees 
Parlement 
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Nieuwe kroonjuwelen 
D66 moet weer een ideeënpartij worden 

Wat is de rol van de overheid in een versplinterde samenleving? Welke antwoorden kan D66 vinden op nieuwe vraagstukken? Deze 

onderwerpen staan centraal in het startdocument 'Voor de Verandering' dat als bijlage bij deze Democraat is gevoegd. De opstel-

Iers van het document hopen een brede discussie in alle lagen van de partij op gang te brengen. Een voorbeschouwing. 

Door Arjen de Wolf( 

De schrijvers stellen zich uiterst be
hoedzaam op. In het voorwoord van 
het startdocument 'Voor de 
Verandering' parafraseren ze de stel
ling van Niceoio Macchiavelli dat ver
anderingen in beginsel vooral vijanden 
hebben, omdat velen hun belangen 
verbonden hebben aan het bestaande. 
In gesprekken benadrukken ze vooral 
het vragen-opwerpende karakter van hun 
stuk. Ze doen alle moeite de indruk te 
vermijden dat de projectgroep waarhe
den heeft willen poneren. Ze willen 
vooral de discussie stimuleren. 

Die strategie is niet onverstandig. 
Want tegenstanders van vernieuwing 
bevinden zich ook binnen D66, hoe 
paradoxaal dat ook moge klinken voor 
een partij die zich erop beroept een 
ideeënpartij te zijn. Maar ook D66 is 
getroffen door liefde voor de status 
quo en het zijn niet de minsten die 
zich opwerpen als woordvoerder van 
de behoudzucht. Toen Gerrit Jan 
Wolffensperger enkele maanden gele
den het bestaan van een projectgroep 
die het startdocument zou gaan opstel
len wereldkundig maakte, haastte Hans 
van Mierlo zich zijn argwaan tegen dit 
voornemen tot uitdrukking te brengen. 
Dit soort initiatieven zouden de ver
standhouding in de regeringscoalitie 
maar in gevaar brengen. Inmiddels, zo 
verzekeren verschillende leden van de 
projectgroep, heeft de partijleider zijn 
zegen gegeven aan het project. Zolang 
het 'vrijblijvende karakter' maar wordt 
benadrukt. 

De omzichtigheid van de initiatiefne
mers blijkt tevens uit de wijze waarop 
zij zich hebben georganiseerd. Het do
cument is geschreven door een project
groep waarin fractie- en partijmede
werkers zitting hebben. De Tweede-
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Kamerleden achter het project- waar
onder auctor intellectualis Thom de 
Graaf en fractievoorzitter Gerrit Jan 
Wolffensperger- hebben zich verenigd 
in een zogenaamde stuurgroep. De 
stuurgroep staat 'op afstand' en is for
meel niet verantwoordelijk voor de 
tekst zelf. Een slimme zet: de Tweede
Kamerleden kunnen zo mogelijke kri
tiek van coalitiegenoten, maar ook 
weerstand vanuit de partij, pareren 
door erop te wijzen dat zij geen bij
drage aan het stuk hebben geleverd. 
Anderzijds hoeven de kamerleden zich 
niet persoonlijk gebonden te achten 
aan resultaten van het project die hen 
onwelgevallig zijn. Het project wordt 
tenslotte begeleid door een commissie 
die bestaat uit enkele klinkende na
men: KPN-directeur Wim Dik, procu
reur-generaal Arthur Doeters van 
Leeuwen, professor Han Entzingeren 
oud-kamerlid Louise Groenman. Deze 
commissie fungeert als een soort Raad 
van Toezicht. 

1 De overheid als marktmeester 
Voor de Verandering is een schets van 
de gewijzigde verhouding tussen over
heid en burger. Een verandering die 
vraagt om een herbezinning op de rol 
van de overheid en politieke partijen. 
Het document bestaat uit twee delen: 
een probleemanalyse en een omvang
rijk notenapparaat waarin concrete dis
cussie-onderwerpen worden genoemd 
en voorstellen worden gedaan voor de 
wijze waarop de discussie in de ko
mende maanden kan worden gevoerd. 
De schrijvers stellen onderwerpen aan 
de orde als de individualisering en de 
mondialisering van politieke vraag
stukken. Ze wijzen op de ontzuiling 
die, althans voorlopig, lijkt te hebben 
plaatsgemaakt voor versplintering van 
talloze individuele belangen en wen
sen. De overheid heeft zijn almacht 
over de ordening van de samenleving 

verloren. Zij is geworden van Alma 
Mater tot scheidsrechter of, in de be
woordingen van de schrijvers, markt
meester. De concurrentie tussen de ver
schillende 'marktkooplui'- bedrijven, 
belangenorganisaties en burgers -
wordt door de overheid slechts margi
naal getoetst en eventueel gecorri
geerd. Het oude maatschappelijk mid
denveld is aan verandering onderhe
vig. Voor de Verandering geeft een 
nadere uitwerking van het al in het 
verkiezingsprogramma geïntrodu
ceerde begrip 'nieuw maatschappelijk 
middenveld': one-issue- bewegingen 
als Greenpeace en de consumentenor
ganisaties die zich richten op onderde
len van het totale pakket aan voorzie
ningen. 

De veranderende rol van politieke par
tijen komt in Voor de Verandering 
minder uitvoerig aan de orde. Dat is 
jammer, maar wel begrijpelijk. D66 is 
allang niet meer de partij die de legiti
matie van politieke partijen als ver
woorders van de volkswil in twijfel wil 
trekken. Is over de rol van de overheid 
en de positie van het individu nog een 
tamelijk zorgeloze discussie mogelijk 
binnen D66, bekritisering van de parti
tocratie ligt tegenwoordig een stuk ge
voeliger. Veel D66-ers ontlenen er im
mers hun invloed en status aan. Maar 
toch: wie een oprechte en fundamen
tele discussie wil voeren over de toe
komst van onze samenleving, en met 
name over df' verhouding tussen over
heid en burger, ontkomt niet aan een 
kritische beschouwing van de functie 
van die partijen. Als gesteld kan wor
den dat het afgenomen vertrouwen 
van de burger in het handelen van de 
overheid neerkomt op een gebrek aan 
vertrouwen in het probleemoplossend 
vermogen van diezelfde overheid, dan 
hebben alle politieke partijen veel stof 
tot nadenken. Zij zijn immers de over-



heid, althans: zij dragen de eindverant- ·~ 
woordeliikheid voor het overheidshan
delen. 

, De politiek faalt 
Dat ontgaat natuurlijk ook de burger 
niet. De sterk toegenomen participatie 
van burgers in de politieke besluitvor
ming, door het formeren van ad hoc 
actiegroepen en gebruikmaking van 
het referendum-instrument, zou dus 
heel wel gezien kunnen worden als een 
uiting van onvrede met het optreden 
van hun traditionele vertegenwoordi
gers, de politieke partijen. Zo bezien is 
het verschijnsel van de mondige bur
ger die zijn rol in de besluitvorming 
opeist geen teken van wenselijke 
emancipatie maar een diskwalificatie 
van het partij-stelsel. Daarmee keren 
de 'kroonjuwelen van D66' zich tegen 
D66 zelf en is het dus de vraag of de 
partij op de goede weg is wanneer zij 
rechtstreekse deelname van de burger 
aan de besluitvorming blijft nastreven. 
Want er is veel te zeggen voor de stel
ling dat de burger gewoon een goed 
functionerende overheid wil en in be
ginsel helemaal geen belangstelling 
heeft voor rechtstreekse participatie. 
Maar onder druk van de slechte presta
ties van de overheid- en politieke par
tijen- ziet hij geen andere uitweg 
meer. 

Voor de Verandering is een moedig do
cument dat uitgebreide aandacht en 
bespreking verdient. Moedig, omdat de 
meeste partijen een fundamentele be
zinning op hun uitgangspunten liever 
beperken tot de gevaarloze omgeving 
van wetenschappelijk instituut of jon
gerenorganisatie. Zeker wanneer een 
partij ook nog eens deelneemt aan het 
kabinet. En dat is uitdrukkelijk niet de 
bedoeling van de opstellers van dit 
stuk. Zij wensen een brede discussie in 
alle lagen van de partij, en ze hopen op 
het komende najaarscongres de eerste 
resultaten te kunnen presenteren. Zou 
D66 ondanks alles toch nog een beetje 
tegendraads zijn? + 

De verankering van 'Voor de Verandering' 

Een Groningse traditie 

In maart ontvingen alle D66-leden de enquête 'Kennis en kunde'. Hiermee wil D66 de 

kennis en vaardigheden van haar leden in kaart brengen zodat zij haar leden beter kan 

benaderen voor specifieke functies binnen de partij. Daarnaast kunnen de leden zelf 

aangeven over welke beleidsterreinen zij geïnformeerd willen worden. 

Door Martijn van Triest 

De afdeling Groningen beschikt al drie jaar over een dergelijke databank. Aan Jelle Tolsma, 
voorzitter van de afdeling Groningen, de vraag wat de ervaringen met dit systeem zijn. 
'We hebben nu de beschikking over de gegevens van al onze vierhonderd leden. Het is natuur
lijk wel belangrijk dat de databank ook daadwerkelijk wordt gebruikt. En dat doen we ook.' 

Zo wordt ieder jaar de databank ingezet bij de voorbereiding van de Nacht van de democratie. 
Dit jaarlijkse evenement, dat inmiddels is uitgegroeid tot een echte Groningse traditie, wordt tel
kens georganiseerd rond een centraal thema. 
'Het onderwerp was dit jaar veiligheid. Omdat voor zo'n nacht natuurlijk ook inhoudelijke voor
bereiding nodig is, hebben we een aantalleden met behulp van de databank geraadpleegd. Het 
aardige was dat ze heel enthousiast reageerden. Dat komt volgens mij omdat het om iets heel 
concreets ging. De ervaring leert dat mensen zo actief worden binnen de partij. 
Dat bleek ook toen we de werkgroep Europa oprichtten. Op basis van onze informatie uit de da
tabank hebben we tien mensen aangeschreven. Zes daarvan reageerden enthousiast. Dan heb je 
in één keer een werkgroep bij elkaar, wat in het verleden ondenkbaar was.' Onbedoeld vervulde 
de databank toen ook nog een nuttige functie bij het terugwinnen van leden die voor het lid
maatschap hebben bedankt. 
'Eén van de aangeschrevenen bleek namelijk geen lid meer te zijn. Toen we haar benaderden 
voor de werkgroep vond ze dat zo leuk dat ze zich prompt weer heeft aangemeld voor de partij.' 

Mede dankzij de databank was de Nacht dit jaar opnieuw een succes. In totaal honderd mensen 
brachten de nacht democratisch door met een forumdiscussie, een spreker, een sketch en muziek. 
'Thom de Graaf sprak bijvoorbeeld over de IRT-enquête waarna we een forumdiscussie hadden 
over de veiligheid in de stad. In het forum zaten vertegenwoordigers van politie, justitie en D66. 
Om voldoende mensen te trekken hebben we alle vierhonderd leden telefonisch benaderd. 
Hoewel we hiermee laat waren begonnen, heeft dit zeker geholpen. We merkten dat veel men
sen het op prijs stelden om persoonlijk te worden aangesproken.' 

De databank dient volgens Jelle Tolsma regelmatig te worden geactualiseerd. Sinds de instelling 
hebben de leden al drie maal een enquête ingevuld. Ook nieuwe leden krijgen standaard een vra
genformulier toegestuurd. 
'Wij vragen de leden tevens hoe ze hun specifieke kennis het liefst inzetten. Ad hoc, in een werk
groep of in de steunfractie. Verder is het natuurlijk ook mogelijk dat leden invullen dat ze niet ac
tief willen worden, maar gewoon lid zijn omdat ze D66 een warm hart toedragen. Zulke informa
tie is nuttig omdat je als afdeling dan tenminste weet wat je van de leden kan verwachten.' 

Tolsma is dus erg enthousiast over het structureel verzamelen van gegevens over D66-leden. 
Volgens hem is het gebruik van moderne informatiesystemen welhaast onvermijdelijk. 
'Vroeger kende de afdeling zo'n vijftig leden zodat iedereen elkaar wel kende. Nu is dat aantal 
uitgegroeid tot vierhonderd en komt de databank goed van pas. Voor het Landelijk Secretariaat 
geldt dat natuurlijk ook. Het is echter van belang dat het systeem wel wordt gebruikt, want het 
wekt verwachtingen.' + 

Het document 'Voor de Verandering' 

dat u bijgaand aantreft is de start van 

een project van de Tweede

Kamerfractie en het Hoofdbestuur. 

Het stuk wordt u toegezonden onder 

verantwoordelijkheid van een pro

jectgroep die hiervoor is ingesteld. De 

namen van de projectgroepleden 

vindt u vooraan in het document. 

'Voor de Verandering' is niet bespro

ken in het Hoofdbestuur en heeft 

daarmee geen formele status in de 
partij. Doel is niet het vaststellen van 

de tekst op een komend congres maar 

het stimuleren van de discussie in de 
partij en zoveel mogelijk mensen te 

betrekken bij het vinden van oplos· 
singen voor de vraagstukken waar 

D66 voor staat. Tevens worden initia
tieven voorgesteld om deze zoektocht 

vorm te geven. De resultaten hiervan 

kunnen uitmonden in bijvoorbeeld 

teksten voor ons nieuwe verkiezings

programma. 

Wij wensen u veelleesplezier en reke-

nen op uw bijdrage aan de discussle./
1 

U kunt uw reacties sturen naar: / 

projectgroep 'Voor de Verandering' ·. j 
postbus 660- 2501 CR Den Haag t · 

\ 
Het Hoofdbestuur 
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Zondagochtend 9.30 uur 
Noordwijkerhout ligt bij velen nog vers in het geheugen. Zondagochtend 9.30 uur. Of het nu het vroege tijdstip was, het begin van 

de zomertijd, het geslaagde feest de voorafgaande avond, de duidelijke resolutie of misschien wel een combinatie van al deze fac-

toren. Feit blijft dat de algemene ledenvergadering in recordtijd praktisch over de volle breedte heeft ingestemd met de congresre-

solutie over sociale zekerheid, de aanbevolen amendementen en moties en de daarmee onlosmakelijk verbonden lijn die naar de 

toekomst is uitgezet. Want hoe zat het ook al weer? 

Door Tom Stroobach 

Was de discussie rond een basisinkomen niet gestart om de 
dreigende tweedeling in de maatschappij een halt toe te 
roepen? Een tweedeling die zichtbaar zou worden doordat 
aan de ene kant een groep mensen zou gaan ontstaan met 
een relatief hoog niveau van welvaart en welzijn en aan de 
andere kant een groep die hiervan praktisch zou worden 
uitgesloten en aan de kant zou komen te staan? En was niet 
langzamerhand de maatschappelijke discussie verworden 
van basisinkomen als middel om die tweedeling tegen te 
gaan tot basisinkomen als een heilig doel op zich? 

Onder verantwoordelijkheid van het Hoofdbestuur heeft 
een commissie bestudeerd of een basisinkomen het middel 
zou kunnen zijn tegen de dreigende tweedeling met als 
voornaamste conclusies: 
- Het nu invoeren van een basisinkomen is niet verstandig. 

Politiek gezien is zeer waarschijnlijk niet voldoende 
draagvlak te creëren omdat inhoudelijk het financiële ri
sico te groot is. Een verschuiving van zo'n 15 miljard gul
den van de groep die erop is aangewezen naar een groep 
die het niet echt nodig heeft zal waarschijnlijk het groot
ste struikelblok blijken te zijn. 

- Het probleem wordt veroorzaakt door een te lage arbeids
participatie. Alle inspanningen dienen erop gericht te zijn 
deze op te krikken. Voor een nog overblijvende (kleine) 
restgroep zou een dan in te voeren basisinkomen de kroon 
op het werk moeten zijn om ook voor deze mensen de 
maatschappelijke participatie te kunnen waarborgen. 
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Voor de commissie die de congresresolutie heeft voorbereid 
was het uitermate plezierig dat zo gauw de congresresolutie 
er lag vele partijleden direct enthousiast aan de slag zijn ge
gaan om, naast de modellen die door de commissie als al
ternatief naar voren waren gebracht (zoals de variabele bo
nus), op zoek te gaan naar andere mogelijkheden om de ar
beidsparticipatie te verhogen. 
Van één van die initiatieven heeft u al kennis kunnen ne
men door middel van motie M 62.9023, ingediend door 
Zuid-Oost Brabant. 
Daarnaast zal binnenkort P. van Elswijk promoveren op een 
systeemmodel van de toegevoegde waarde. Overigens ook 
als oplossingsrichting aangegeven door een amendement 
van de AAV Rijswijk. 

Het zou te ver voeren in detail nu al deze modellen naast el
kaar te leggen en te bespreken. Het is misschien wel goed 
om alvast een tipje van de sluier op te lichten. 
Over het model van de variabele bonus kan ik kort zijn. U 
heeft daar uitvoerig over kunnen lezen in Democraat nr. 8. 
Het model van Zuid-Oost Brabant komt er in grote lijnen 
op neer dat werkgevers een economische prijs hetalen voor 
de arbeid verricht aan de onderkant van het loongebouw 
met een suppletie van de overheid als het loon beneden het 
CAO-minimum blijft. 
Het model van Van Elswijk berekent de toegevoegde waarde 
van een bedrijf en geeft belastingkorting voor iedereen die 
in dienst is. Alle systemen hebben met elkaar gemeen dat ze 
een beloning geven voor het in dienst nemen van mensen. 
Dat in tegenstelling tot het huidige model, dat slechts aan
moedigt tot het ontslaan van mensen. 

Ik ben me er volledig van bewust dat ik met mijn summiere 
uitleg beide modellen volstrekt geen recht heh gedaan. Het 
was ook alleen maar bedoeld om uw nieuwsgierigheid en 
betrokkenheid op te wekken. Wij zijn alweer druk aan de 
slag om over deze modellen een politiek podium te organi
seren om de juiste discussie te kunnen laten plaatsvinden. 
Een discussie die wat ons betreft mede de basis moet gaan 
vormen voor het ontwikkelen van toekomstig beleid om 
uiteindelijk de maatschappelijke participatie van een ieder 
in onze samenleving te garanderen. + 

Tom Stroobach is vice-voorzitter politiek van het Hoofdbestuur. 



Schaffen we 
de Eerste Kamer af? 

De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek-maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt 

een stelling over een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op deze stelling te reageren. De nieuwe stel· 

ling vindt u onderaan deze rubriek. De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te korten. U kunt uw reacties 

vóór woensdag 8 mei a.s. sturen naar: Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 

I De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

chambre de. réfLe.x\or. ... 

l Uw reacties op deze stelling staan 
hieronder: 

Snelle maatschappelijke ontwikke
lingen vereisen slagvaardig optreden 
van alle overheidsorganen. Dat geldt 
ook voor wetgeving. Tegenwoordig 
kennen we het verschijnsel dat fracties 
van dezelfde regeringspartij in de beide 
kamers van mening verschillen over 
het regeerakkoord. De Eerste Kamer 
heeft steeds meer moeite om zich bij 
het primaat van de Tweede Kamer neer 
te leggen. De politieke duidelijkheid 
neemt daardoor af. 

Zorgvuldige wetgeving kan ook bereikt 
worden door het advies van de Raad 
van State minder vrijblijvend te maken 
bij in te dienen wetsontwerpen. 
Ondanks het bestaan van een Eerste 
Kamer blijft reparatiewetgeving af en 
toe noodzakelijk. 
De indirect gekozen 75 wijze dames en 
heren van de Eerste Kamer kunnen 

charnbfe de. révolte. ... 

hun invloed inruilen voor enkele mil
joenen kiezers die direct deelnemen 
aan het correctief referendum als daar
aan behoefte mocht bestaan. 

Schaf de Eerste Kamer af en vermijd 
een proces van pappen en nathouden. 
Op weg naar het jaar 2000 met meer 
directe democratie, meer politieke dui
delijkheid en meer dynamiek bij de 
overheid, vooral op het terrein van de 
wetgeving. 

Tom Aalfs, Vlissingen 

Al sinds de instelling in 1815 staat 
de positie van de Eerste Kamer ter dis
cussie. Het op verzoek van de zuide
lijke Nederlanden (België) ingestelde 
orgaan diende volgens de toenmalige 
grondwetscommissie om "overijling in 
de raadpleging te voorkomen, in moei
lijke tijden aan driften paal en perk te 
stellen, den troon te omringen door 
een bolwerk( ... ) aan de natie een 

~HET 
\ RE~ERAKKOORD 

volkomen zekerheid te waarborgen te
gen alle willekeurige uitbreiding van 
gezag". Hieruit spreekt impliciet de 
vandaag de dag nog steeds gehan
teerde 'revisiegedachte': uit zorgvuldig
heid dienen besluiten van de Tweede 
Kamer heroverwogen te worden. 
In feite komt het erop neer dat de 
Eerste Kamer het werk van de Tweede 
Kamer nog eens overdoet. Dit werkt 
vooral bij controversiële kwesties ver
traging in de hand. Omdat de Eerste 
Kamer onafhankelijk van de Tweede 
Kamer gekozen wordt, is het mogelijk 
dat de politieke samenstelling van de 
beide Kamers verschilt. Zo kan mo
menteel een meerderheid van CDA en 
VVD in de Eerste Kamer een wetsvoor
stel tegenhouden, dat in de Tweede 
Kamer met steun van PvdA, D66 en 
VVD is aangenomen. Het resultaat is 
opnieuw vertraging in de besluitvor
ming. Daar komt nog bij dat de Eerste 
Kamer geen binding heeft met de kie
zer. De Eerste Kamer wordt door de 
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leden van de Provinciale Staten geko
zen en is in toenemende mate een eli
teclub van oud-politici en hoogleraren. 
Onafhankelijk van de vraag of het be
staan van de Eerste Kamer van belang 
is, is daar ook nog het gegeven dat de 
Eerste Kamer een wetsvoorstel alleen 
in zijn geheel kan verwerpen. De 
Kamer heeft niet het recht voorstellen 
te doen om het wetsvoorstel op be
paalde punten te wijzigen. 
De rol van de Eerste Kamer is al met al 
dubieus te noemen. Een wetsvoorstel 
doet er momenteel gemiddeld dertien 
maanden over om 'wet' te worden. In 
die tijd zijn alle pro's en contra's van 
het voorstel afgewogen: eerst in het 
Kabinet, vervolgens door de Raad van 
State en andere adviesorganen en ten
slotte nog eens in de Tweede Kamer. 
Indien er dan nog een Eerste Kamer 
moet zijn die het besluit moet herover
wegen is er dus iets fundamenteel fout 
in het traject dat daaraan vooraf gaat. 
Ik ga er vooralsnog van uit dat de be
sluitvorming door de Tweede Kamer 
weloverwogen plaatsvindt en de Eerste 
Kamer daarmee een overbodig insti
tuut in het parlementaire stelsel is. 

Memw S. van der Land, Haarlemmermeer 

Afgezien van mogelijke staatsrechte
lijke steunbetuiging is het vanuit poli
tieke overwegingen gewenst de Eerste 
Kamer in haar huidige vorm te hand
haven. Waarom kon indertijd premier 
Lubbers zich zo kwaad maken over het 
soms eigenzinnige, oppositionele op
treden van de Eerste Kamer, inclusief 
eigen partijgenoten? Omdat deze ka
mer gelijk had. 
Voor de Eerste-Kamerleden zijn hun 
parlementaire bezigheden in veel ge
vallen "slechts" een nevenactiviteit, 
waardoor zij zich politiek wat onafhan
kelijker kunnen opstellen dan hun col
lega's in de Tweede Kamer. Voor de 
laatsten geldt meer de "survival" in de 
fracties en voor de regeringspartijen 
bovendien het bazige regeerakkoord. 
Hierdoor komt hun mogelijkheid tot 
vrije politieke meningsuiting toch wat 
onder druk te staan. 
Het is echter een waardevol kenmerk 
van een gezonde democratie dat de 
ene instantie de draad kan oppakken 
waar de andere deze heeft laten liggen. 
Dit is staatkundige ontwikkeling. 
Critici, die het politiek geprofileerder 
optreden van de Eerste Kamer afdoen 
met de historische dooddoener dat 
deze Kamer geen politieke functie be
hoort te hebben, verdienen dan ook 
weinig begrip. 
Dus niet alleen handhaving van de 
Eerste Kamer in haar huidige vorm, 

maar zelfs versterking van haar poli
tieke functie verdient de aanbeveling. 

C.D.Poldcrvaart, Den Haag 

De Eerste Kamer heeft in haar for
mele toetsingstaken inzake wetgeving 
mede als rol het democratisch gehalte 
van de maatschappelijke besluitvor
ming te vergroten. Voor het kabinet 
en/of individuele kabinetsleden zijn de 
Eerste-Kamerbeschouwingen wellicht 
niet altijd een groot genoegen, maar 
het eindresultaat is mijns inziens een 
kwalitatief betere besluitvorming. Zelfs 
wil ik beweren dat deze kwaliteit toe
neemt naarmate het verschil in fractie
samenstelling van de twee Kamers gro
ter wordt. 

Dirk Winkel, Utrecht 

Ik vind dat er een controlemogelijk
heid moet blijven bestaan op alles wat 
de Tweede Kamer van plan is te realise
ren. Maar hoe die afspiegeling van de 
partijen wordt gevormd en wat de be
voegdheden allemaal wel en niet moe
ten zijn dat durf ik niet te verordonne
ren. Wat ik heb vernomen is dat men 
in de Eerste Kamer een grotere saam
horigheid kent. Hierdoor wordt ge
moedelijker samengewerkt, dan in de 
Tweede Kamer. Het officiële, zichtbare, 
voor kritiek openstaande werk van de 
Tweede Kamer is natuurlijk veel meer 
openbaar. De media storten zich daar 
ook veel gulziger op en die politici 
houden daar rekening mee. Een aantal 
politici is altijd aan het scoren. 
Omwille van hun partij, hun positie in 
die partij, hun kijkers of wat dan ook. 
Dat resulteert in vreemde capriolen. In 
onderuit halen, in stemmingmakerij, 
in schaakmat zetten, in anderen een 
poepie laten ruiken of zelfs neersabe
len. Dat soort manipulaties hebben in 
een Eerste Kamer geen nut en daarom 
zijn die mensen veel vrijer om gewone 
mensen te zijn en hun aandacht te ver
delen tussen de dingen waar het op 
aankomt. Daarom pleit ik voor een 
controlerend lichaam zoals de Eerste 
Kamer. 

T. Dietvorst, Eindhoven 

Oe nieuwe stelling luidt: 

,, Duur het SVICUS V&'lJ'L, f&'t&'trS l'r\Pt&'tkt

D 6 6 zv;káf werta-titJ." + 
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Internet 
en politiek 

Een politieke partij is een informatieverwer-

kende instelling bij uitstek. Voor zo'n instelling 

is het meegaan met de ontwikkelingen op het 

gebied van informatietechnologie van levens-

belang. 

Nieuwe communicatiemiddelen bieden een politieke 
partij nieuwe kansen. De communicatie kan worden 
verbeterd en de betrokkenheid vergroot door: snelle 
verspreiding van nieuwe standpunten. actuele me
ningspeilingen en eenvoudig toegankelijke partij-in
formatie. Daarom heelt D66 ervoor gekozen te investe
ren in mensen en middelen voor ontwikkeling, beheer 
en vernieuwing van moderne communicatiemiddelen 
en richt zich hierbij op dit moment op hetinternet 

066 op World Wide Web 
In het WWW-hoofdmenu van D66 staan drie opties: 
1. Mensen 2. Meningen 3. Meer 

Onder de optie Mensen worden verschillende D66-
ers (bestuursleden en vertegenwoordigers) nader 
voorgesteld. Eventueel met foto, portefeuille en 
email-adres. 

De optie Meningen herbergt standpunten ingenomen 
door onder andere de Eerste- en Tweede-Kamer
fractie en de D66-delegatie in het Europees 
Parlement. 

De optie Meer behelst allerlei andere zaken zoals: de 
agenda, een korte beschrijving van de partij, het 
Opleidingscentrum, de Bestuurdersvereniging en het 
Wetenschappelijk Bureau. Maar ook een beschrijving 
van D66-publikaties en informatie over het lidmaat
schap. Daarnaast is er een mailfunctie om lid te wor
den en zijn er verbindingen naar D66-afdelingen, re
gio's en andere interessante informatiebronnen. 

Uitnodiging 
Er wordt nog gewerkt aan de nodige verfijningen 
maar u bent nu al van harte welkom om een kijkje te 
nemen op de D66-homepage. Uw reactie kunt u 
mailen naar het D66-email-adres. 

D66 emaii:LSD66@066.NL 
D66 URL: http://www.d66.nl 



Verkiezingen 
nieuwe adviesraad 

Door Pau/ Wessels 

"De burgers dichter bij het bestuur, maar vooral ook an
dersom!" Ten voeten uit een manier van denken die de 
onze is en dus telkens opnieuw dient te worden waarge
maakt. 
Blijven we iets dichter bij huis dan moet het onze eigen 
partij veel waard zijn permanent te weten wat de eigen 
D66-leden, de dragers van onze organisatie, er zelf van 
vinden. 

De Adviesraad als belangrijke schakel in en tevens dwars
doorsnede van onze vereniging is in de periode van Jan 
Terlouw opgericht om de communicatie over en weer te 
bevorderen. 
Een korte terugblik leert dat deze raad de afgelopen pe
riode, samen met andere partijorganen, goed aan haar 
doelstelling heeft kunnen werken. 
Zoals u geregeld in de Democraat is bericht zijn er veel on
derwerpen van advies voorzien, nota's verschenen, thema
dagen gehouden en algemene politieke moties ingebracht. 

Met het vooruitzicht, dat de nu door u te kiezen 
Adviesraad met onze bewindslieden en onze fracties tot en 
met de volgende verkiezing aan de slag gaat, lijkt het van
zelfsprekend dat de leden ervoor zullen zorgen dat de beste 
kandidaten in de raad worden gekozen. 
U wordt ook in de gelegenheid gesteld uw regio-afgevaar
digden op een presentatiebijeenkomst te ontmoeten en 
aan de tand te voelen. 

Dus: stuur op tijd uw stembiljet in!! 

Nieuwe kopijdatum 
De volgende Democraat (nummer 5) zal geheel in het teken 
staan van 30 jaar D66. Dit betekent dat niet al uw stukken 
in dat nummer aan bod kunnen komen. Voor reakties, brie
ven en bijdragen met betrekking tot het jubileum-thema is 
de kopijdatum woensdag 8 mei. 

De redactie 

Het postadres van het Landelijk 

Secretariaat is gewijzigd: 

Postbus 660 
2501 CR Den Haag 
tel: 070-3566066 
fax: 070-3641917 

Het bezoekadres blijft: 
Noordwal 10 
Den Haag 

Voor een snelle afhandeling van de post verzoeken wij u 
alle correspondentie aan het postadres te richten. 

Oproep! 

Verloren tijdens het D66-congres in Noordwijkerhout: 
een goudkleurige V-vormige reverspeld met ronde stukjes 
glas aan de bovenkant van de V-vormige pootjes en tussen 
deze pootjes een golfachtig plaatje. 
Deze speld heeft voor mij een grote emotionele waarde. 
Indien gevonden graag terugsturen naar: Anjo van Es, 
Omring 54, 1702 NO Heerhugowaard. 

Bij voorbaat bedankt. 

De Landelijke Werkgroep Kunst en 
Cultuur organiseert op zaterdag 11 

mei 1996 een: 

Discussiemiddag 
Onderwerp: 

Wet Inkomensvoorziening Kunstenaars en flankerend be
leid. 
De middag is tevens bedoeld als kennismaking met de 
Landelijke werkgroep Kunst en Cultuur. 

Sprekers: 
Ursie Lambrechts, woordvoerder cultuur Tweede
Kamerfractie 066 
Dhr. H.]. Bootsma, directeur Sociale Dienst te Ede 
André Klein, adjunct directeur Rietveld Academie te 
Amsterdam 
Een vertegenwoordiger van het ministerie van OC&W 
Voorzitter is Egon Snelders, D66-raadslid te Leiden 

Plaats: Café Zeezicht, Nobelstraat 4 te Utrecht 
Tijd: 10.00- 13.00 uur 
Kosten: f.2S,-
Betaling: na aanmelding met een acceptgiro. 

Aanmelding via Gerrit Kleijn, Zuster Meiboomstraat 57, 
2331 PE Leiden. Tel. 071-5769418 (pr), 071-5761913 (wrk), 
071-5760484 (fax) 

Hoger onderwijs 
Bij de Tweede Kamer is een voorstel ingediend om de be
stuursstructuur van universiteiten te wijzigen. joke 
jorritsma-Van Oosten (woordvoerster in de Tweede Kamer) 
wil graag hierover van gedachten wisselen met geïnteres
seerde partijleden. Iedereen is van harte welkom. 

Plaats: Plein 2, Den Haag (Tweede Kamergebouw) 
Datum: maandag 13 mei 1996 
Tijd: 19.00uur 

Aanmelden bij Daniëlle Proper: 070-3183066 
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Nostalgie 
'l'j:!ars' is druk bezig om het soci
aal-economische stelsel in 
Nederland te herstructureren. 
Hans Wijers legt elders in dit 
nummer uit waarom dat nodig is. 
Het is verbazend om te zien hoe
veel weerstand zijn beleid oproept 
in bepaalde kringen. Hij zou het 
familieleven van de kleine mid
denstander verwoesten, geen aan
dacht hebben voor het milieu en 
de delicate balans tussen de so
ciale partners verstoren. Voor ve
len geldt hij als het symbool van 
alles wat er verkeerd is aan paars. 
Als die geluiden vanuit de opposi
tie komen is dat begrijpelijk: het 
CDA heeft twee kabinetten Van 
Agt en drie kabinetten Lubbers 
lang gepraat over het vitaliseren 
van de economie - zonder veel re
sultaat te bereiken. Maar ook co
lumnisten, hoogleraren en andere 
voormannen van met name het 
denkende deel van de natie vra
gen zich af of de marktwerking 
niet te ver gaat. Hierbij wordt ge
waarschuwd wordt voor de 'twee
deling van de samenleving'. 

Het lijkt misschien flauw, maar 
volgens mij is het antwoord nee. 
De kritiek is niet meer dan nostal
gie naar een tijdvak dat tenminste 
20 jaar geleden eindigde. In die 
tijd was de verzorgingsstaat 'af' en 
was iedere Nederlander van de 
wieg tot het graf verzekerd van 

' 1 I 

···---------·--------

een inkomen. Een soort paradijs 
op aarde, om in de termen van 
het CDA te spreken. Maar was het 
dat ook? 

Zelfontplooiing werd belangrijker 
gevonden dan een carrière, maar 
in de praktijk kwam dat vooral 
neer op doc-het-zeiven in de tijd 
van de baas. Het hechte gezinsver
band begon toen al af te brokke
len door de ruimere huisvesting -
ieder gezinslid kreeg de beschik
king over een eigen kamer - en de 
verwoestende invloed van de - pu
blieke- televisie. En de treinen re
den toen ook niet op tijd. 
Ook nostalgie naar het 'echte' po
litieke debat, zoals tussen Den Uyl 
en Wiegel, is onterecht. Beiden 
waren sterk in het discussiëren 
vanuit posities. Soms leuk om 
naar te luisteren, maar inhoudelijk 
stelde het weinig voor. 

Is in de jaren negentig alles wel 
ideaal? Nee natuurlijk. Ook nu is 
de inhoud bij de debatten in de 
Tweede Kamer vaak ver te zoeken. 
En veel te veel mensen staan nog 
steeds gedwongen buiten het ar
beidsproces. Maar het idee dat al
les bij het oude kan blijven en te
gelijk de welvaart op peil kan blij
ven is langzaam aan het 
verdwijnen. Mede dankzij paars. 

Fred Herrebout 

--···-. -----·-· ·-·------· -----
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rJ Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
D Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

Naam man/vrouw 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 

D E M 0 C R A A T n r . 4 1996 

De Democraat is een uitgave van de politieke 

partij Democraten 66 en verschijnt in principe 

tien keer per jaar. Een door het Hoofdbestuur 

benoemde redactieraad Is verantwoordelijk 

voor de uitgave. Deze raad wordt gevormd 

door: 
Peter van den Besselaar, Arthur van Buitenen, 

Fred Herrebout, Iris Koopmans, Ma~anne de 
Kwaasteniet, Eric van de Lisdonk, Jeroen 

Nugteren, EstherTeunlssen, Han Weber, 

Pierre Wimmars (voorzitter). 

Met dank aan: Atilla Arda, Ward Biemans, 

Anna Bouman, Sebastian Dingemans, Doeke 

Eisma, Tom Kok, Henk van dar Linden, Tom 

Stroobach, Marlijn van Triest, Sophie in 't Veld, 

Peter van de Weegh, Arjen de Wolft. 

Eindredactie: Moncef Beekhof 
Bureauredactie: Mascha ten Bruggeneale 
Vormgeving: Anker X Strijbos, Utrecht 

Opmaak katern: Lieke Warburg 

Foto's: Dennis Sles (tenzij anders vermeld) 
Druk: Brouwer Utrecht BV 

Landelijk Secretariaat D66 

Postadres: 

Postbus 660 

2501 CR Den Haag 

Bezoekadres: 

Noordwal1 o, Den Haag 
Tel.: 07Q-3566066/ Fax: 070-3641917 

E-mail: LSD66@D66.NL 

Internet: http1/www.d66.nl 
Bereikbaar vanaf Den Haag CS met tram 3, 

richting Loosdûinen, 

halte NoordwaL 

Visueel gehandicapten kunnen de Democraat 

ontvangen via de Nederlandse Luister en 

Braille Bibliotheek (070-3211211 ). 

De Democraat wordt gedrukt op 

chloorvrij gebleekt papier. 
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Landelijk Secretariaat D66 
Postbus 660 
2501 CR Den Haag 





2 

"De mei van Wijers" 
door Edo Spier 

We zijn dertig jaar geworden. 
Volwassen in de bloei van ons bestaan. Een beweging wilden we zijn die an
deren bestookte met ideeën. We wilden niet zijn als de anderen met hun 
partijstructuren, hun organisaties en met de velpon op hun konten waar
door ze onlosmakelijk gekleefd zaten op het pluche. 
Het heeft niet zo moge zijn. 
We zijn een partij geworden en kunnen anno data constateren dat we niet 
vreselijk anders zijn als de anderen. De anderen waren niet blij met onze 
komst, maar dachten: "het is een deuk in pakje boter, die rammen we er wel 
weer uit". 
Dat is niet gelukt, maar hoe is het verder met onze ideeën vergaan? 
Geboren veelal in de zestiger jaren, als reactie op het autoritaire bestel, richt
ten vele ideeën zich op staatsrechtelijke hervormingen en democratisering. 
Een beweging die geen groepen wilde vertegenwoordigen maar burgers. 
Dat was bijna revolutionair. De macht zat aan de top en werd via de zuilen 
naar het grondvlak geleid. Het ging niet om mensen, het ging om groepsbe
langen. 
Omdat wij een merkwaardige schroom voor macht hadden en nog wel heb
ben, is veel van wat wij wilden niet door ons tot stand gebracht, maar door 
anderen. Veel van onze ideeën werden langzaam door anderen geabsor
beerd en overgenomen in hun eigen programma's. 
Velen binnen maar vooral buiten de partij vragen zich af wat D66 nu eigen
lijk nog voorstelt, wat de inhoud van hun gedachtengoed nog eigenlijk is. 
Zowel Kok als Bolkestein menen dat het in de toekomst nog maar gaat over 
twee stromingen: het liberalisme en de sociaal-democratie. De christen-de
mocratie is voor hen afgeschreven en democraten komen in het hele stuk 
niet meer voor. De schijntegenstellingen worden weer opgeklopt alsof de 
politieke afstand tussen die twee negentiende-eeuwse politieke groeperingen 
nog meetbaar is. Beiden vechten zich suf om maar zoveel mogelijk in het 
midden van de politieke cirkel te staan. 
De VVD vindt de verschillen tussen mensen een noodzakelijk goed, de soci
aal-democraten vinden die verschillen een noodzakelijk kwaad dat je zo 
klein mogelijk moet houden. 
Voor Kok en Bolkenstein is het gedachtengoed uit de negentiende eeuw ook 
voor de twintigste eeuw een adequaat instrumentarium. 
Elske ter Veld, voormalig PVDA-staatssecretaris en thans lid van de Eerste 
Kamer, zij tijdens een klaaggesprek over het feit dat de rechterlijke macht 
een zo hoog D66-gehalte heeft: "Ja, wat wil je, D66 is rechtvaardigheid en 
democratie. Meer hebben ze niet". Alsof het niks is. 
Ik vind dat wij met de hierboven aangehaalde uitspraken van voorlieden 
van die negentiende eeuwse ideologieën niet ontevreden hoeven te zijn. 
Ook mogen we niet ontevreden zijn over het feit dat het D66 is geweest, die 
de jarenlange schijnvertoning tussen PvdA en VVD beëindigd heeft. Dankzij 
het electoraat dat in grote getale op D66 stemde, was Van Mierlo in staat 
een kabinet tot stand te brengen waarin VVD, PVDA en D66 zeer goed met 
elkaar samenwerken. Een kabinet waarin veel van wat in ons verkiezings
programma vermeld is, in beleid wordt omgezet. 
Bij nummer 4 van de Democraat was het document" Voor de Verandering" 
gesloten. Een document samengesteld door een projectgroep, zonder de ze
gen van het Hoofdbestuur, dat een aanzet geeft tot herbezinning en discus
sie in de partij. Een uitstekend stuk dat door iedereen moet worden gelezen. 
We zouden met dat alles al redelijk content kunnen zijn, echter toen ver
scheen in mei 1996 onze eigen Gorter -Hans Wijers-met zijn nieuwe geluid 
"Nederland moet zich uit de problemen weg investeren" (NRC van 6 mei). 
Met dat stuk profileert Wijers niet alleen zichzelve, maar heel D66 en biedt 
daarmee tesaam met het document "Voor de Verandering" de kans op poli
tieke renovatie. 
"De Mei" van Wijers en het document: "Voor de Verandering" zijn de 
mooiste verjaardagsgeschenken die D66 zich kon wensen. + 
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Op woensdag 27 november vinden 
er in het kader van de gemeentelijke 
herindeling in Noord-Brabant ge
meenteraadsverkiezingen plaats. 
Duizenden inwoners uit onze regio 
stemden landelijk en provinciaal 
D66, maar nog nooit hadden zij de 
kans om dit ook op gemeentelijk ni
veau te doen. Een aantalleden vond 
dal daar verandering in moest ko
men: in november gaat onze afde
ling meedoen. Na avonden in kleine 
kring discussiëren, werd besloten 
om een eigen afdeling op te richten: 
afdeling Zuidwest Kempen. Gericht 
op de huidige gemeenten Hooge
loon, Vessem, Eersel, Bladel, Reusel 
en De Mierden. Onze blik werd ge
richt op de situatie na de komende 
gemeentelijke herindeling, hoe die er 
ook uit komt te zien. Uit de afdeling 
kunnen straks meerdere lijsten per 
gemeente ontstaan. De tijdsdruk en 
onzekerheid over hoe de herindeling 
uiteindelijk zijn beslag krijgt, zijn op 
dit moment grote vraagtekens voor 
onze afdeling. Een aantal scenario's 
werd ontwikkeld en per scenario 
werd in de ledenvergadering beslist 
of en hoe we in een gemeente zou
den deelnemen. Uitgangspunt hierbij 
was dat we slechts in die gemeenten 
mee zouden doen waar we ons opti
maal (kwalitatief) kunnen ontplooien. 
Intussen groeide het aantal nieuwe 
leden gestaag. Het is voor ons te ho
pen dat enkele van deze nieuwe le
den dispensatie van het hoofdbe· 
stuur krijgen om op de verkiezings
lijst te mogen. De hoeveelheid werk 
in de zeer korte tijd is enorm en 
moet door zoveel mogelijk mensen 
gedragen worden. Bij de komende 
herindelingsverkiezingen zullen we 
ons duidelijk af moeten zetten tegen 
plaatselijke politieke partijen. Een 
partij die enkel op het deelbelang 
van de dorpskern gericht is, is niet 
goed voor een nieuwe gemeente. We 
willen ons presenteren als het 
nieuwe politieke gezicht in de ge
meente. Daar is geen plaats voor 
oude tradities en rivaliteit tussen 
dorpen. Praktische oplossingen, een 
eerlijke open discussie en geen bin· 
ding met stromingen zijn de voor
naamste kenmerken waar onze afde· 
ling zich mee gaat presenteren. 

Peter Tijssen, Voorzift a afdeling 
Zuidwest Kempen 

(opgericht op 19 januari 1996) 
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Unolutk in het fámi!icrt•thf 

"lk kan nil't toveren" 

Dertig jaar geleden, in 1966, vond de oprichting van D66 plaats. In die dertig 
jaar heeft D66 een eigen positie in het politieke bestel ingenomen. Met vier 
ministers, drie staatssecretarissen en vierentwintig kamerleden geeft D66 mo
menteel inhoud aan het beleid. Een gesprek met Hans van Mierlo, partijleider 
van D66, over het verleden, heden en de toekomst. • 
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Interview met Hans van Mierlo 

''Ik kan niet toveren'' 
ertig jaar geleden, in 1966, vond de oprichting van 066 plaats. In die derlig jaar heeft 066 een eigen positie in het politieke bestel ingenomen. 

Met vier ministers, drie staatssecretarissen en vierentwintig kamerleden geeft 066 momenteel inhoud aan het beleid. Een gesprek met Hans 

van Mierlo, parlijleider van 066, over het verleden, heden en de toekomst. 

door Esther Teunissen en Tanja Brok 

Hans van Mierlo, net terug uit 
Sirmingham voor een ontmoeting met 
collega-ministers van Buitenlandse 
Zaken, gaat er eens rustig voor zitten in 
zijn werkkamer op het ministerie. 
Alvorens we het interview beginnen laat 
hij ons een foto zien. Vorige week, tij
dens zijn bezoek aan voormalig 
Joegoslavië, zag hij de beroemde biblio
theek van Sarajevo die in de oorlog aan 
flarden is geschoten door de Serviërs. "Ik 
was ontzet om te zien dat deze prachtige 
bibliotheek, dit symbool van menselijk
heid en verbroedering van culturen, was 
verwoest". 

I Koninginnedag 1966 
Dertig jaar geleden was hij een van de 
oprichters van D66. De precieze datum 
van oprichting is voor hem enigszins 
onduidelijk. Het was een groot geboorte
proces dat begon op koninginnedag 
1966 en afgerond werd tijdens het op
richtingscongres in de laatste week van 
dat jaar. De standpunten zoals die toen 
geformuleerd zijn onderschrijft hij nog 
steeds. Van Mierlo: "Toen dacht ik dat 
we een vreedzame revolutionaire om
wenteling tot stand konden brengen, al
leen op basis van de logica: je moet het 
even uitleggen en dan doet iedereen wat 
je wilt. De ideeën waren zo evident, dat 
ik dacht dat toen binnen een paar jaar te 
kunnen bereiken. Ik was niet van plan 
om politicus te worden, maar dacht: ik 
kom even langs op het Binnenhof om 
een aantal gedachten af te leveren en 
dan gaan we daarna weer het gewone le
ven in. Verder denk ik over alle hoofdlij
nen nog precies zo, behalve de dingen 
die door de tijd zijn ingehaald, zoals de 
erkenning van Noord-Vietnam en de 
DDR". 

I Twee-partijenstelsel 
Toch mijmerde hij al een aantal keer 
over een mogelijke ontploffing van alle 
bestaande partijen. Een ontploffing 
waaruit twee nieuwe partijen zouden 
kunnen ontstaan. Een wat meer progres
sieve en een wat meer conservatieve par
tij. Deze theorie betekent dat de poli
tieke partij D66 niet meer nodig zou 
zijn. In zo'n twee-partijenbestel raakt de 
nuance zoek, iets waar juist D66 voor 
staat. Van Mierlo: "Democratie is kiezen 
en dat houdt dus in dat er tenminste 
twee partijen moeten zijn. Als je maar 
twee partijen zou hebben, zouden die 
niet de meest verfijnde duidelijkheid 
hoeven te geven over alle denkbare 
maatschappelijke problemen in een pro
gram, maar een kader moeten creëren 
waarin mensen hun duidelijkheid kun
nen scheppen. Overtuigingskracht en 
standpunten zijn immers van mensen. 
Politieke partijen heb je nodig om een 
klimaat en een kader te creëren waarin 
burgers duidelijkheid wordt gegeven. 
Daarin past een partijprogram met -wel
licht op een enkele uitzondering na- een 
vooral algemeen richting gevend karak
ter. Politici krijgen daarin een kans om 
het woord te voeren of zelfs leidend te 
worden. Burgers kunnen zich in dat 
soort mensen herkennen. Er ontstaat 
een wat ruimer sop waarin de duidelijk
heid van de standpunten van de partij 
terugwijkt, maar de duidelijkheid van de 
politici naar voren komt. Met name in 
de kleine partijen ontstaat een verfijn
dere duidelijkheid. Hoe kleiner de partij, 
hoe mooier de waarheid glanst als een 
parel. Maar ook hoe minder je kunt ga
randeren dat die duidelijkheid ooit ten 
dienste van de mensheid zal komen 
doordat het macht wordt. Het is een 
kwestie van wanneer doe je een conces
sie; als je je presenteert op een wat be
scheidener manier aan de burgers of als 

je je heel pretentieus presenteert en 
daarna absoluut genoodzaakt bent om al 
die pretenties prijs te geven? Als ik kon 
toveren, dan zou ik alles wegtoveren en 
twee partijen over houden, een wat meer 
progressieve en een wat meer conserva
tieve. Maar ik kan dus niet toveren, die 
illusie ben ik kwijtgeraakt. D66 zal dan 
ook gewoon doorgaan, met als basis de
zelfde uitgangspunten van 30 jaar gele
den". 

Een van die uitgangspunten is altijd de
mocratisering geweest. Van Mierlo: 
"Dertig jaar geleden moesten we ons ver
zetten tegen beginselen en tegen regen
ten. Tegen de regenten gebruikten we 
het wapen van de democratisering en te
gen de beginselen het wapen van even 
praktisch zeggen wat je nu allemaal wilt 
gaan doen." Deze regenten zijn er niet 
meer en de structuur van de zuilenmaat
schappij is weggevallen. Volgens Van 
Mierlo is de maatschappij in Nederland 
de laatste dertig jaar in hoge mate gede
mocratiseerd: "De regenten hebben 
plaats gemaakt voor het absoluut on
zichtbaar worden van de verantwoorde
lijkheid. In Nederland is bijna niemand 
meer verantwoordelijk voor iets, daar
voor in de plaats zijn wij allen verant
woordelijk geworden. Het krachtenveld 
waar de politieke macht uit voortkomt is 
een beetje soep geworden. In de huidige 
samenleving hoeft niemand meer buiten 
de processen te blijven. De mogelijkhe
den om toe te treden tot actiecomités, 
gemeenteraden of partijafdelingen zijn 
er volop. Naar rang of stand wordt niet 
gekeken". Van Mierlo vraagt zich af of 
het zin heeft om de participatie van bur
gers, ook een vorm van democratisering, 
te stimuleren: "Je kunt mensen geen 
dingen laten doen waar ze geen zin in 
hebben en ook dat is een democratisch 
recht. Doordat ik de illusie armer ben 
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dat je mensen dingen kunt laten doen 
waar ze geen zin in hebben, ben ik de illu
sie rijker dat mensen echt vrij zijn, omdat 
ze dingen waar ze geen zin in hebben niet 
zullen doen. Democratie is dan ook dat als 
mensen iets willen de wegen er liggen, 
maar mensen iets opleggen tegen hun zin 
werkt niet. Openheid is daarom een veel 
belangrijker iets. Niet alleen open zijn in 
je informatie, ook de deuren moeten voor 
iedereen openstaan". 

Paars 11 
Twee jaar geleden, na de grootste verkie
zingswinst in de geschiedenis van de par
tij, heeft D66 ervoor gezorgd dat paars tot 
stand kwam. Na twee jaar regeren gaan er 
geluiden op dat D66 niet meer nodig zou 
zijn bij een eventueel paars IJ. De vraag of 
met paars zonder D66 dezelfde politieke 
uitkomsten zouden zijn verkregen, vindt 
Van Mierlo niet aan de orde: "Zonder D66 
zou paars er niet eens zijn! Het is hoogst 
onwaarschijnlijk dat de PvdA en de VVD, 
met D66 in de oppositie, in staat zouden 
zijn een beleid te voeren zoals we dat nu 
doen. De polariserende krachten tussen 
die twee partijen zijn daarvoor te groot. Ze 
ontlenen hun identiteit aan de tegenstel
ling tussen beiden, het tegenover elkaar 
staan. D66 staat daar tussen, en is daarom 
logischerwijs ogenschijnlijk vaak minder 
duidelijk. Toch staat D66 heel vaak voor 
het beleid dat uiteindelijk tot stand 
komt". 

Dertig jaar geleden is D66 begonnen als 
een ideeënpartij. In de geschiedenis van 
de partij is het grote verwijt altijd geweest 
dat D66 geen standpunten zou hebben en 
niet duidelijk is. Voor Van Mierlo zijn het 
niet de standpunten die een partij duide
lijk maken: "Standpunten zijn tijdelijk en 

zijn geen bindmiddel. Het bindmiddel in 
de partij is de houding en de redenering. 
De houding die we aannemen in de poli
tiek ten aanzien van die standpunten". 
Hij vindt dan ook dat de Tweede
Kamerfractie en het Hoofdbestuur met het 
gezamenlijk project 'Voor de Verandering' 
op de goede weg zijn. "We zijn altijd een 
ideeënpartij geweest en gebleven. Het is 
belangrijk dat een partij voortdurend in 
discussie is en vooruit blijft kijken. je 
moet alleen oppassen dat de toekomst 
niet gebruikt wordt om te maskeren dat je 
voor het heden niet het goede antwoord 
hebt. Ik vind dat je D66 niet kunt ontzeg
gen dat het relatief veel probeert te den
ken in verantwoordelijkheden die verder 
reiken dan dit moment. De HSL en de 
Betuwelijn zijn daar goede voorbeelden 
van. D66'ers staan over het algemeen 
makkelijk open voor nieuwe ideeën en 
projecten". 

! Opvolging 
Over de toekomst van de partij en het lei
derschap maakt Van Mierlo zich geen zor
gen. Hij deed in zijn congresrede vorig 
jaar in Lelystad de uitspraak dat het leider
schap van de partij geen probleem is en de 
opvolging niet aan de orde. "Het idee dat 
iemand een lange aanloop moet nemen 
voordat hij of zij partijleider kan worden, 
wordt weersproken door de praktijk. Alle 
mensen die een lange aanloop hebben ge
nomen, hebben tijdens die aanloop hun 
benen gebroken. Een andere overweging 
waarom ik vind dat het nog niet aan de 
orde is, is dat ik het nog niet weet: ik weet 
niet wat de partij wil en ik weet nog niet 
wat ik zelf wil. Tenzij de partij mij laat we
ten dat ze het absoluut niet langer duldt 
om in martelende onzekerheid te leven. Ik 
ben op afroep beschikbaar als de partij me 
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vraagt om daar een uitspraak over te doen. 
Ik zou het de partij alleen afraden om dat 
te doen. Het grote risico is dat de duide
lijkheid hierover op het verkeerde mo
ment geserveerd wordt en het een schijn
duidelijkheid blijkt te zijn. Brinkman is 
daarvan een goed voorbeeld. Als ik zelf 
het gevoel heb dat ik er niet meer voor 
deug, dan kom ik tot actie. Maar dat ge
voel heb ik niet. Als de partij vindt dat ik 
er niet meer voor deug, dan moet de partij 
in actie komen. Overigens moeten we 
over het partijleiderschap niet te dik doen. 
Frits Bolkestein is partijleider van de VVD 
en spreekt vaak in die hoedanigheid, ter
wijl hij in veel opzichten gewoon alleen 
voor zichzelf staat te praten. Bij ons gaat 
dat wat anders. Gerrit-Jan en ik hebben 
beide natuurlijk een invloedrijke positie 
bij het totstandkomen van politieke 
standpunten en processen. Hij vanuit zijn 
verantwoordelijkheid voor de fractie en ik 
vanuit de verantwoordelijkheid die is 
voortgevloeid uit het lijstrekkersschap en 
uit de positie van vice-premier". + 

'ZUL JE NET 
BAASdE 
NOOIT 
MEER IN 
I>E STEEK lil 
LATEN ? ... 

Esther Teunissen en Tanja Brok zijn respectie
velijk medewerker politiek en meelewerker bui
tenland op het Landelijk secretariaat van D66 



Anno'66 
Het begin van een beweging 

D66 is jarig. Het is inmiddels dertig jaar geleden dat D66 werd opgericht. Dit jaar geen grote festiviteiten zoals bij ons vijfentwintig-jarig jubi· 

leum. Waarschijnlijk zal bij veel van de leden het jubileumfeest in Amsterdam in hotel Krasnapolsky nog vers in het geheugen liggen. 

Toch wilden we dit dertig-jarig bestaan niet helemaal onopgemerkt voorbij laten gaan. Vandaar dit jubileumnummer van de Democraat dat bijna 

door Pierre Wimmers 

Zou de vraag 'in welk jaar is D66 opge
richt' al eens in een of andere quiz aan de 
orde geweest zijn? Of zou men het toch 
iets te makkelijk vinden om een deelne
mer, nadat deze het juiste antwoord 1966 
zou hebben gegeven er met een mooie 
hoofdprijs vandoor te laten gaan? Het 
lijkt zo eenvoudig, maar hoeveel D66-ers 
weten dat het maar een haartje heeft ge
scheeld of we hadden nu D'67 geheten? 

De vraag waarom juist 1966 het jaar is ge
weest waarin het kwam tot de oprichting 
van een nieuwe politieke partij, is voor 
de meesten wellicht een stuk moeilijker 
te beantwoorden. 1966 ligt immers ver 
achter ons en het vergt een aardige studie 
om alle boeken en artikelen te lezen 
waarin word geprobeerd dit jaar in een 
historische perspectief te plaatsen. 

Vast staat dat 1966 een roerig jaar was in 
de Nederlandse geschiedenis. Het begin 
van een keerpunt welke nu nog zijn in
vloed heeft op het denken en doen in 
ons land. 

1 Het begin 
Voor D66 is het dus een belangrijk jaar 
geweest. Het begon in Amsterdam, de 
stad die in 1966 het decor vormde van de 
met rellen omgeven huwelijksvoltrekking 
van kroonprinses Beatrix en Claus. 
Indirect heeft dit huwelijk een grote bij
drage geleverd aan het ontstaan van D66. 

Hans Gruijters, de in juli vertrekkende 
burgemeester van Lelystad, was in dat 
jaar lid van de gemeenteraad van 
Amsterdam voor de VVD en kreeg in die 
hoedanigheid een uitnodiging voor de re
ceptie van het prinselijk paar. Hij besloot 
deze uitnodiging echter niet te accepte
ren. Deze weigering veroorzaakte een 
conflict binnen de VVD. Gruijters nam 
daarop een beslissing en stapte uit de par
tij. Door zijn daad was hij ploteling poli
tiek dakloos geworden. 

geheel in het teken staat van dertig jaar D66. 

Gruijters' beslissing bleef niet onopge
merkt. Hij ontving diverse brieven van 
hem onbekende mensen die er bij hem 
op aandrongen om iets te gaan doen. Als 
gevolg hiervan organiseerde hij een ont
moeting met deze briefschrijvers en nog 
een aantal mensen die hij kende. Deze 
ontmoeting van elf Amsterdammers 
vond plaats op koninginnedag 1966 in 
hotel Krasnapolsky te Amsterdam. 

I Het eerste pamflet 
Omdat men inzag dat Amsterdam door 
alle gebeurtenissen wat los van de rest 
van het land was komen te staan besloot 
men de groep te verbreden met mensen 
uit het hele land. Zo ontstond er een 
groep van zesendertig mensen die met el
kaar begonnen na te denken over het po
litieke bestel in Nederland. Zij waren ver
antwoordelijk voor het opstellen van een 
manifest waarin de uitgangspunten voor 
een helder en democratisch politiek be
leid zouden moeten komen te staan. Het 

uiteindelijke pamflet, genaamd 'APPÈL', 
werd op 15 september 1966 tijdens een 
persconferentie in Nieuwspoort door het 
'Initiatiefcomité D'66' gepresenteerd. Het 
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aan iedere Nederlander 

die ongerust is 

over de ernstige devaluatie 

van onze democratie 

f. 1.-

Zeer geachte medeburger, 

Dit appèl wordt tot u gericht door een 
groep landgenoten. Wij hebben met elkaar 
gemeen een gevoel van hachelijkheid aan
gaande sommige verschijnselen in onze 
parlementaire democratie Dat heeft ons 
bij elkaar gebracht. 

Wij zijn geen politici. 
Wij w1flen dat in d1t stadwm ook niet z!)n 
Wat WIJ hier en op de volgende pagina's 
schr~_;ven is niet bedoeld als scherp ge
slepen politiek manifest Het is een globale 
presentatle van onze onaerusthe1d, onze 
mentng omtrent de oorzaken van de malaise 
en onze denkbeelden over verbetermg. 

Wij zijn van mening dat ons staatsbestel 
bedroevend functioneert. Het politieke spel 
moet nog steeds worden gespeeld volgens 
regels die dateren wt de vonge eeuw. Die 
regels zijn in de Jaren na 1848 opgesteld 
voor een maatschappij d1e met te verge
lijken is met de onze. De turbulente ont
Wikkelmgen smds 1900 hebben onze samen
leving immers ingrijpend veranderd. Maar 
nog steeds moeten regeerders en parlement 
het doen met de codes van een voorbiJ 
tijdperk. De laatste }aren presenteren de 
bittere gevolgen daarvan z1ch met steeds 
grotere frequentie. 

Mogen wij spreken van een ernstige 
devaluatie? Wij menen van wel. En wij zun 
daarover ten zeerste bezorgd. 

Omdat het waarschijnlijk IS dat vele Neder
landers onze bezorgdheid delen, hebben 
wij d1t pamflet geproduceerd. De bedoeling 
ervan is de heersende ongerustheld te 
mobiliseren om mogeliJkerwijs een bewe
gmg op gang te brengen die onze staats
vorm nieuwe, vitale inhoud geven kan. 

Op pagina 3 en 4 van dit Appèl treft u onze 
Schets aan d1e aantoont hoezeer ons 
democratisCh stelsel verstroefd is en welke 
de euvels en onbetamelijkheden kunnen 
zijn d1e daaruit volgen. Wij hebben ook 
onze gedachten geformuleerd voor een Plan 
tot een nieuwe, faire, energ1eke democratie 
(pag. 4 en 5). 

Wat kan men doen met zo'n plan? Wij 
hebben daar lang over nagedacht. Men 
zou op bas1s ervan een pressmgroep 
kunnen vormen en activ1te1ten kunnen ont
plooien bmnen de bestaande partijen. De 
hoop dat zulks effectief werkt kan echter 
slechts een zeer breekbare zun. Ten eerste 
omdat de gevestigde groeparmgen de 
huidige constellatJe krampacht1g m stand 
houden, wt angst voor verlies van stemmen. 
Ten tweede omdat de ervarmg heeft geleerd 
wat het pijnluk lot IS van mrnderheJds
groeperingen bmnen de bestaande partijen. 

Wu moeten helaas concluderen dat de 
emge manier om werkeluk pressie wt te 

oefenen gelegen is in een bnrfteigmg met 
electoraal verlies. De onwnkbRre conse
quent re van d1e conc/us1e IS het opnchten 
van een nieuwe politieke pa1t1). Wanneer 
deze partij mderdaad 70ll wordon opgericht 
zou zij bijvoorbeeld Democraten "66 kunnen 
heten. Het vaststellen van een defmitieve 
naam rs echter een zaak voor later Voor
lopig kunnen wij het daa1, voor het gemak, 
op houden. 

Het st1chten van een meuwc partij rs echter 
oeen geringe ondernemmg WIJ zun nret wt 
op po!Jt1eke lauweren Wl) voelen er boven
dJen niet voor om als zoveelste splmterpartij 
het democratisch functionerPn van de 2e 
kamer nog verder te ontk!{Jchten WIJ zullen 
daarom de stappen d1o nodrg zijn voor do 
oprichtmg van een politH'Ike partij niet 
roekeloos zetten. Eerst willen WIJ de over
tuigmg hebben dat velen onrior u onze 
bezorgdheld delen en on1.o suggesties toe
JUIChen. Pas ais u ons ePn rP.ce/ perspeetref 
biedt zullen wij handelen 

U vindt rn deze folder con gepe1 toreerde 
adhesiekaart. Wij nod1gen u wt hem m te 
vullen, te frankeren en te vel zenden. Als 
aantal en belangrukhard van de reactres 
dre ons bereiken dat rechtvaardrgen zullen 
wij inderdaad een me uwe pol1treke parlrJ m 
het leven roepen. De opnchtmgsprocedure 
dre ons daarbij voor ogen s!iwt wordt toe
gelrcht op pagma 5 

Wij zijn ons ervan bewust dRt uw adhes!e
betuigmg niet alleen gdm.'>ecrd kan ZIJn op 
ons Plan voor her-democrut1sering. 

Uiteraard zult u willen woten hoe de even
tueel op te richten partr; denkt over belang
rijke pollt1eke vraagstukkon Op pagma 7 
en 8 hebben Wij onze opvattmgen. ZIJ het 
m voorlop1ge trant, verwoord. 

Toch zouden wij er met klem op wrl/en aan
dr~ngen u met te ver!JOZPn m d1e gedetail
leerde problemat1ek waarover de bestaande 
politieke partuen smds fDlll on dag zo 
moerzaam en vaak nutteloos schermutselen. 

Hoofdzaak IS nu, in d1t stad1um. dat u, mèt 
ons, onderkent hoe noodzakeluk het is dat 
onze democratre vermeuwd en verjongd 
wordt, zodat ze strijdbam en effic1ent, slag
vaardig en eerlijk (d.w z. in het belang van 
12 miljoen mensen) k8n oporeren. 

Tenslotte nog d1t: wilt u bedenken dat met 
wij maar u beslist of onzo domocratle een 
meuwe levenskans krugt? Het IS uw react1e 
dre D "66 mogelijk zal rnakon-of met. 

Stuur ons uw adhesie. Want er gebeuren 
treunge dingen m ons land [ n het 1s goed 
en zmvol daaraan een emd ta maken. 

Met de mcos!1J hoogachting, 

Het /mtJatJBfcorndé 0 "66. 

15 septembor 1966 

---~--------------------------------C. T. Aflolter, Amsterdam; B. C. Algra jr., Leeuwarden; mr A. R I. Arls. Leidschendam; 
dr. P. R. Baehr, Amsterdam; mr. H. van BeekhUizen, Amsterdam; 
P. Beishuizen, Bussum; A. J. C. Besteman. Baarn; mr. J. A. Boeren, NIJmegen; 
drs. P. Fetter, Katwijk a/Zee; mr. H Gajenta:m, Leidschendam; 
drs. J. Gruijters, Amsterdam; N. C. Hey, Amstelveen; R A. HeiJiing, Amsterdam; 
F. A Hymans, Diemen: drs. H. Jongedijk, Wassenaar; H. J. Koenen, Zaandam; 
S. M. Korteweg, Amsterdam; C. E. van Lookeren Campa:jne - v. Aenl"'rghem, Zaltbommel; 
mr. H. J. van Lookeren Campagne, Zaltbommel; A. F Lorier, Amstelveen; 
A. F. Luijendijk, Oegstgeest; mr. H. A. F. M. 0. van M1erlo. Amsterdam; 
W. M. Moonen, Amsterdam; drs. E Nypels, Rijswijk (ZH); A. A. Aedflker, Amsterdam: 
drs. G. Ringnalda, Den Haag; J. H. Sampiemon, Diemen; S. Schuyer, Enschede; 
drs. R. Straatsma. Stiens {Fr); J. Tromp, Hartsen {Gid); M. A. Veltman. Amsterdam; 
drs. E. C. Visser, Amsterdam; mr L. Vooys, Heerlen; drs. R. Walthuls, Zutphen. 
mr. J. Wessel, Voorburg; mr. H. J. Zeevalking, Utrecht. 
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De eerste pagina's van het drukwerk waarmee D66 zichzelf in 1966 voor het 

eerst aan de bevolking presenteerde 
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begon met de zin: 11 Aan ieder nederJander 
die ongerust is over de ernstige devaluatie 
van onze democratie". 
Omdat er intern veel discussie was geweest 
of het tot de oprichting van een nieuwe 
partij moest komen of dat de groep een 
beweging zou blijven, werd er een adhe
siekaart gehecht aan het 'Appèl'. Het ini
tiatiefcomité liet weten dat als de adhesie
actie bemoedigende vormen zou aanne
men, er een partij zou worden opgericht 
met de voorlopige naam Democraten '66. 
Dat bleek geen probleem. De daarop vol
gende dagen stroomden de adhesiekaarten 
bij honderden tegelijk binnen. 
Uiteindelijk kwamen er vijfentwintighon
derd positieve reacties binnen; een re
spons van meer dan twintig procent op de 
ongeveer twaalfduizend verkochte exem
plaren van 'Appèl'. D'66 sloeg dus duide
lijk aan. 

De pers prees vrijwel unaniem de heldere 
stijl van het pamflet, maar de erin ge
noemde denkbeelden werden met scepsis 
en zelfs onbegrip ontvangen. De kritiek 
richtte zich vooral op een aantal punten: 
een nieuwe partij zou de onduidelijkheid 
vergroten en de middelen die D'66 voor
stond zouden de problemen niet oplossen, 
omdat de kern van het probleem zich in 
de partij-politieke verhoudingen en niet in 
de staatsrechtelijke verhoudingen bevond. 
Bovendien dachten de bestaande partijen 
ook al na over de noodzakelijk geachte 
vernieuwing. 

1 Een nieuwe politieke partij 
Desalniettemin besloten de initiatiefne
mers van D'66 op 15 oktober 1966 tot de 
oprichting van een politieke partij en ga
ven ze aan mee te doen aan de verkiezin
gen van februari 1967. De directe aanlei
ding was de nacht van Schmelzer, waarbij 
de politieke onmacht nogmaals duidelijk 
werd aangetoond. 
Bij de voorbereiding van het schrijven van 
een concept-verkiezingsprogramma werd 
er bewust niet eerst een beginselverklaring 
opgesteld. De praktijk had immers geleerd 
dat de bestaande partijen in hun beginse
len zeer ver uit elkaar lagen, maar elkaar 
in de politiek zeer dicht naderden. Het ge
hamer op beginselen werkte daardoor in 
hun ogen verhullend en zou het zicht op 
de politieke realiteit ontnemen. In de 
woorden van Hans Gruijters: 11 ln 
Nederland moet een politieke partij in 
hoge mate op een kerk lijken". 
Het feit dat D'66 dat nou net weigerde te 
doen leverde haar de beschuldiging van 
Biesheuvel op dat D'66 een 'On-neder
landse' partij was. 
Het eerste congres van D'66 werd gehou
den op 17 en 18 december 1966 in de Rai 
in Amsterdam. In deze twee dagen moest 
het huishoudelijk regelement, het verkie
zingsprogramma en de kandidatenlijst 
worden vastgesteld. Dat lukte natuurlijk 
niet. Aan het eind van de tweede dag 
bleek dat men ongeveer halverwege het 
programma was en er ontstond een aar
dige verwarring over het vervolg. Er gingen 

stemmen op om de vergadering te schor
sen tot na de feestdagen en de naam dan 
maar te veranderen in D'67. Van Mierlo 
redde D66 door voor te stellen om het con
gres op derde kerstdag voort te zetten. 
Op 27 december lukte het in Krasnapolsky 
inderdaad het programma af te ronden. 
Aan het eind van de dag kon de vers geko
zen lijsttrekker Hans van Mierlo dan ook 
vaststellen: 11 Het congres is gesloten, de 
verkiezingscampagne geopend". 

Het resultaat van deze campagne was 
overweldigend. D'66 kreeg 4,5 procent 
van de stemmen, goed voor zeven zetels 
in de Tweede Kamer. 

Tot zover het begin van D66. De rest van 
de geschiedenis van D66 kunt u wellicht 
zelf invullen aan de hand van enkele door 
het hele nummer geplaatste spotprenten 
uit verschillende dag en weekbladen, die 
in de afgelopen dertig jaar zijn gepubli
ceerd. De tekeningen van Frits Behrendt, 
]os Collignon, Rob Opland en Peter van 
Straatengeven vaak treffend weer hoe zij, 
en met hun vaak een groot deel van de be
volking, naar D66 keken. + 

Met dank aan Evert Jan van Veen 

De geschiedenis van de beginjaren van D66 staat 
ondermeer beschreven in het boek 'Beeld van een 
partij. De documentaire geschiedenis van D'66' 
van Vivian Voss en in het boekje 'Wegwijzer. 
Informatie voor nieuwe leden van D66' uitgebracht 
door het Landelijk Secretariaat van D66. 
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Enkele punten uit het eerste 
D66-verkiezingsprogramma van 1966: 

Rechtstreekse verkiezing van de 
minister-president. 
Het in Nederland onmisbare compro
mis moet plaats vinden vóór de verkie
zingen. De kiezers moeten vóór zij 
naar de stembus gaan weten wat de 
consequenties van hun stem kunnen 
zijn. 

Benoeming van de burgemeester op 
voordracht van de gemeenteraad. 
Op den duur zal de burgemeester 
rechtstreeks door het volk moeten 
worden gekozen. 

Betere parlementaire controle op organisatie 
en doelmatigheid van het overheidsapparaat. 
Daartoe zal een vaste parlementaire 
commissie moeten worden ingesteld 
met verstrekkende bevoegdheden. 

Openheid in de buitenlandse politiek 
Het buitenlands beleid van de regering 
moet meer in de openbaarheid worden 
gebracht dan thans het geval is. Met 
name dient de minister van 
Buitenlandse Zaken van elke belang-
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rijke buitenlandse conferentie direct 
verslag uit te brengen aan het parle
ment. 

Instelling van een ministerie van technologi
sche ontwikkeling en automatisering. 
Dit ministerie moet zich bezighouden 
met de stimulering van de weten
schappelijke ontwikkeling en de bestu
dering van de sociale en technisch-eco
nomische gevolgen ervan. 

Bestrijding van de vervuiling van lucht, water 
en grond. 
De sterk toenemende vervuiling van 
lucht, water en grond gaat een dusda
nige bedreiging vormen van de gehele 
volksgezondheid dat de overheid aan 
de bestrijding ervan de hoogste priori
teit moet verlenen. In beginsel moeten 
de kosten ter bestrijding van de vervui
ling door de veroorzaker worden ge
dragen. 

Twee koopavonden per week. 
ln het belang van alle consumenten, 
in het bijzonder de alleenstaande wer-

kenden en de werkende vrouwen, 
moet aan winkeliers worden toege
staan twee avonden per week hun win
kels open te houden. 

Gelijke arbeid van mannen en vrouwen moet 
gelijk beloond worden. 
Betere fiscale en maatschappelijke 
maatregelen moeten genomen wor
den, zodat de vrouw -en met name de 
gehuwde- meer dan tot nu toe, in het 
produktieproces opgenomen kan wor
den 

Groeperingen die door de economische groei, 
buiten hun schuld, worden bedreigd in hun 
bestaan, dienen door de overheid te worden 
geholpen. 
De overheid dient in een dergelijke si
tuatie, die van geval tot geval beoor
deeld wordt, die maatregelen te ne
men, die naar de normen van sociale 
rechtvaardigheid gewenst zijn.+ 



Interview Gerrit Jan Wolffensperger 

"Wie geen idealen heeft, 
moet niet in de politiek gaan" 

Door de idealen van D66 en de categorische afwijzing 

van vooroordelen is hij in 1967 lid geworden van de 

partij. Sindsdien heeft hij zich op verschillende plaat· 

sen, ondermeer binnen de afdeling Amsterdam en in 

werkgroepen, ingezet voor de idealen van D66. Uit dit 

interview blijkt dat zijn oorspronkelijke idealen, on· 

danks de soms harde praktijk, nog springlevend zijn. 

Gerrit Jan Wolffensperger, voorzitter van de Tweede· 

Kamerfractie, over de plaats van 066 in de 

Nederlandse politiek en de voorbereiding van de ver· 

kiezingen in 1998. 

door Arthur van Buitenen 

"D66 zal zich in 1998 helder aan de 
kiezer moeten presenteren. We zullen 
moeten laten zien wat onze uitgangs
punten en idealen zijn." Op overtui
gende wijze zet Wolffensperger uiteen 
waarom het juist in 1998 zo belangrijk 
is de kiezer helder tegemoet te treden: 
"Een aantal van de zaken waarvoor 
D66 is opgericht zijn met dit kabinet 
bereikt. Paars is een politieke vernieu
wing van de eerste orde en is door 
D66 mogelijk gemaakt. Een tweede be
langrijke reden is dat de andere grote 
politieke partijen terugvluchten in een 
verouderd polarisatiemodeL Zij scho
telen de kiezer de illusie voor van een 
simpele tweedeling tussen liberalisme 
en sociaal-democratie. Dit is verou
derde politiek. D66 wenst niet mee te 
doen aan deze verkaveling van de 
politiek, maar kiest voor een afgewo
gen geheel van idealen waarmee we de 
toekomst te lijf gaan. Tegelijk levert 
het geschetste beeld van de tweedeling 
voor D66 een belangrijke reden zich 
duidelijk te presenteren aan de kie
zer." 

Dit geheel van idealen moet zijn ge
bouwd op uitgangspunten. Hoewel 
het zeker niet de bedoeling is deze uit
gangspunten in steen te beitelen, ziet 
Wolffensperger drie lijnen als rode 
draden door de historie van D66 lo
pen. 
"Ten eerste willen we mensen meer in
vloed geven op hun eigen omgeving. 
Dit geldt niet alleen voor de besluiten 
die de verschillende overheden ne
men, maar dit geldt ook voor invloed 
in maatschappelijke organisaties. Ten 
tweede willen we de individuele vrij
heid voor mensen vergroten om hun 

leven in te richten zoals ze zelf willen. 
Ten derde doen we een beroep op de 
solidariteit. Niet alleen op de traditio
nele solidariteit tussen mensen, maar 

D66 is de eerste moderne 

politieke partij 

ook solidariteit tussen rijke en arme 
delen van de wereld en de huidige en 
toekomstige generaties." 
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Voor velen is dit nu juist de kwetsbaar
heid van D66. Twee van de drie geschet
ste uitgangspunten, worden door andere 
politieke partijen geclaimd: de individuele 
vrijheid door de VVD en de solidariteit 
door de PvdA. Blijft voor D66 dan niet 
alleen de verbetering van de vorm over? 
Wolffensperger: "Dit vind ik dus abso
lute kletspraat! D66 is de afgelopen 
dertig jaar achtervolgd geweest door 
mensen die welsprekend onder woor
den konden brengen waarom D66 
overbodig zou zijn. Deze mensen gaan 
echter uit van bepaalde kenmerken 
van politieke partijen die D66 juist als 
belemmering beschouwt in het bedrij
ven van moderne politiek. Een voor
beeld hiervan is de illusie dat je je po
litiek handelen op een enkel ideolo
gisch uitgangspunt zou kunnen 
baseren. D66 verklaart niet één ideaal 
heilig, maar zoekt de antwoorden op 
maatschappelijke problemen in de 
synthese van idealen." 

D66 heeft een 

verantwoordelijkheid om te 

zoeken naar onorthodoxe 

wijzen van politiek bedrijven 

Maar hiermee is de vraag nog niet beant
woord. Andere partijen claimen bepaalde 
uitgangspunten nu eenmaal als hun ideo
logie ... 
Wolffensperger zet vol vuur zijn be
toog voort: "De samenleving wordt 
steeds meer beheerst door problemen 
die niet meer diepgaand verdelen: nie
mand is tegen het milieu en ook de 
vrijheid van het individu wordt alge
meen als een groot goed gezien. Waar 
het dus om gaat is dat één partij niet 
meer het monopolie op een uitgangs
punt kan claimen. In de toekomst zul
len alle politieke partijen een afwe
ging moeten maken tussen maat
schappelijke idealen zonder er één 
heilig te verklaren. Je ziet bij de PvdA 
en de VVD dat zij in de afgelopen vijf
tien jaar een ontwikkeling in hun 
denken hebben doorgemaakt, waarbij 
ze steeds minder worden beperkt door 
hun oude ideologieën. In dit opzicht 
is D66 de eerste moderne politieke 
partij." 

Als dit de weg is die de Nederlandse poli
tiek is ingeslagen, dan moet er natuurlijk 
wel een argument zijn dat D66 onder
scheidt van de andere partijen ... 
"Inderdaad! De identiteit van onze 
partij is de manier waarop wij politiek 
bedrijven. D66 is toekomstgericht en 
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staat voor integriteit en openbaarheid 
van de politiek. Daarnaast heeft D66 
een verantwoordelijkheid om te zoe
ken naar onorthodoxe wijzen van po
litiek bedrijven. Dit is een opgave die 
D66 zichzelf moet stellen." 

Onderdeel van de identiteit van D66 is 
een positief wereldbeeld. Botst dit beeld 
niet met de sombere gevoelens van veel 
mensen over de huidige maatschappij? 
Wolffensperger: "De positieve visie op 
de maatschappij verklaart het bestaan 
van D66. Daar staan we voor en daar 
moeten we mensen voor zien te win
nen. De samenleving verandert op dit 
moment waanzinnig snel. Dit maakt 
veel mensen angstig, met als gevolg 
dat de behoefte tot behoud wordt ver
sterkt. In deze situatie is het makkelijk 
scoren voor een partij die de mensen 
bedient in deze pessimistische maat
schappijvisie. Dit is precies wat ik de 
VVD verwijt. In haar huidige koers 
heeft zij afstand gedaan van elk ideaal 
de samenleving beter en rechtvaardi
ger te maken. De VVD heeft haar visie 
aangepast aan de pessimistische tijds
geest. Voor D66 staat deze weg niet 
open. Natuurlijk luisteren ook wij 
naar de mensen, maar wij leveren niet 
per definitie de oplossingen die zij 
willen horen." 

Kun je hier een concreet voorbeeld noemen? 
"Een sprekend voorbeeld is de 
Europese integratie. D66 heeft vanaf 
het begin geloofd in de noodzaak van 
Europese integratie. Op dit moment 
hoort verdergaande integratie tot de 
terreinen waarvan mensen vinden dat 
het veel te snel gaat. Voor een partij 
die zegt dat Europese eenwording wel 
genoeg is zo en het toch al teveel kost, 
is het makkelijk scoren. D66 blijft ech
ter op het standpunt staan dat een pas 
op de plaats in de Europese integratie 
gelijk staat aan afbrokkeling en achter
uitgang. We zullen mensen moeten 
overtuigen van het feit dat op de 

langere termijn iedereen baat heeft bij 
verdergaande integratie. Dus ook het 
Nederland over tien of twintig jaar 
waar we nu aan bouwen." 

Terug naar de verkiezingen in 1998. Hoe 
moet D66 zich hierop voorbereiden. Ook 
al zit het met de uitgangspunten en de 
idealen wel goed, er zal toch iets concreets 
uit moeten komen? 
Wolffensperger: "Ja, daarom is het 
project 'Voor de Verandering' gelan
ceerd. Dit project bestaat uit meer dan 
vijfentwintig activiteiten van zeer uit
eenlopende aard; van essay-wedstrij
den en politieke podia tot een confe
rentie met Europese zusterpartijen. Al 
deze activiteiten bestrijken een breed 
scala van terreinen. De randvoor
waarde voor al deze activiteiten is dat 
ze erop gericht zijn vernieuwende ant
woorden te vinden voor problemen 
van de huidige en toekomstige maat
schappij. Het doel is te komen tot een 
bundeling van de vernieuwende ge
dachten die tijdens deze activiteiten 
naar boven komen. Al deze gedachten 
en ideeën kunnen als inspiratie die
nen voor het nieuwe verkiezingspro
gramma." 

Hoe is het project in de partij ontvangen? 
Wolffensperger: "Ik zie dat de gekozen 
aanpak tot groot enthousiasme in de 
partij heeft geleid. Er is een groeiend 
besef dat er wat gebeurt. Steeds meer 
mensen worden erbij betrokken. Door 
de discussie over nieuwe beleidsvoor
stellen door de hele partij heen te voe
ren, hoop ik dat een brede basis voor 
de voorstellen wordt gecreëerd. De na
druk ligt niet op de geijkte tien pa
gina's beleidsnotitie waarin het ge
dachtengoed van D66 wordt geprocla
meerd. Het gaat om het proces van de 
gedachtenvorming, om ook buiten de 
geijkte kaders nieuwe en frisse ideeën 
op te doen. Dit is nu wat ik bedoel 
met het zoeken naar onorthodoxe wij
zen van politiek bedrijven!" + 
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AGENDA 
7 juni Landelijk Secretariaat gesloten i.v.m. 

personeelsuitjes 

15 juni Algemene Ledenvergadering 
Bestuurdersvereniging, (BV, pag. 5) 
Training maak kennis met D66 (OC, pag. 3) 

6 juli Training U heeft het woord (OC, pag. 3) 

31 aug Fractievoorzittersdag, (OC, pag. 4) 

14 sept Themadag over wijkaanpak, bezoek aan de 
gemeente Deventer (BV) 
Training U heeft het woord (OC, pag. 3) 

21 sept Training vergadertechniek (OC, pag. 3) 

5 okt Bestuurderscongres in het Evertshuis in 
Bodegraven. (BV, pag. 5) 

I 

BV = Bestuurdersvereniging 
OC = Opleidingscentrum 

9 nov dag voor de Afdelingsbestuurders (OC, pag. 4) 

23 nov Congres (ALV 63), Stadstheater Almelo 
SWB = Stichting Wetenschappelijk Bureau 

22/23 mrt '97 4• Congres Nieuwe Stijl, (ALV 64) 

28/29 nov '97 Congres (ALV 65) 

CONGRES ALV 63 

LET OP!! WIJZIGING DATUM EN LOKATIE ALV 63 

In verband met de (nu vrijwel zekere) gemeenteraadsverkiezingen op 27 november 
a.s. als gevolg van de gemeentelijke herindeling in Noord-Brabant en Zeeland, heeft 
het Hoofdbestuur besloten de datum van de Algemene Ledenvergadering aan te 
passen. 

AL V 63 zal daarom niet gehouden worden op zaterdag 30 november in het Turfschip 
te Breda, maar op 

zaterdag 23 november in het Stadstheater te Almelo. 

De termijnen voor het indienen van moties en amendementen blijven ongewijzigd, 
namelijk 14 oktober 1996, 1 0.00 uur. 
In de volgende Democraat, die rond 10 juli bij u in de bus ligt, zullen de 
congresstukken verschijnen. 

Nb. Op 7 juni a.s. is het Landelijk Secretariaat in verband met een personeelsuitje de 
gehele dag gesloten. 
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ALV62 UITSLAG VERKIEZINGEN BESTUREN EN COMMISSIES 

De volgende personen zijn op ALV &2 In functie 
gekozen: 

voorzitter Financiële Commissie: 
Mat Botman 

lid Geschillencollege (1 vacature): 
Catrien Zijlstra 

voorzitter landelijke Verkiezingscommissie: 
Gerk Oberman 

lid landelijke Verkiezingscommissie (3 vacatures): 
Kees Bezemer 
Maria van Tilburg 
Geraldine Wiechmann 

voorzitter Besluitvormingscommissie: 
Ruud van Esch 

lid Besluitvormingscommissie (2 vacatures): 
Henri Bruggeman 
Marcel Otto 

voorzitter Opleidingscentrum 066: 
Harry Vissers 

bestuurslid Opleidingscentrum D66 (1 vacature): 
Juliane Amsberg 

penningmeester SWB 066: 
Jos Janssen 

bestuurslid SWB D66 (3 vacatures): 
JacquesBron 
Pieter Fokkink 
Frans Hoefnagel 

I AL V 62 BESLUITVORMING I 
Tijdens het voo~aarscongres op 30 en 31 maart 1992 
te Noordwijkerhout zijn de volgende besluiten 
genomen: 

Investeren in de Toekomst: de voorgestelde 
resolutie, geamendeerd via de aangenomen 
amendementen 62.5022/5012/5001/5013/5030AB
/5014+/5002/5003/5004/5027/5009/5028/5000 
(gew)/5010/5021/5038 en 62.5006gedeeltelijk is 
aangenomen. 
Daarnaast zijn de moties 62.5007/5035 en 62.5036 
aangenomen. Het Hoofdbestuur wordt daarin verzocht 
te komen met voorstellen over vervoers-infrastructuur, 
de veranderende rol van overheid en politiek in de 
informatiemaatschappij en de visie van D66 in dezen. 

Natuurontwikkeling, natuurbehoud en 
cultuurlandschappen 
De voorgestelde resolutie, geamendeerd via de 
aangenomen amendementen 
62.3001/30021301813014/3021 (gew .)/3029!3004a,b/ 
3000/3009/3010/3012(gew.)/3007!3026 en 62.3027. 

Sociale Zekerheid: de voorgestelde resolutie, 
geamendeerd via de aangenomen amendementen 
62.9009/9018/9010/9025/9002/9008/9011/9000 en 
62.9020 is aangenomen. 
Daarnaast is motie 62.9023, die het Hoofdbestuur 
verzocht om een politiek forum te organiseren over het 
systeem van sociale uitkeringen aangenomen. 
Bovendien zijn de moties 62.9016 en 62.9017 over de 
vereenvoudiging van het in dienstnemen van personeel 
door eenmansbedrjven naar de strekking aangenomen. 
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Statuten en Huishoudelijk Reglement 
Alle door het HB positief geadviseerde amendementen 
zijn door het congres aangenomen. Een gedetailleerde 
lijst is op aanvraag bij het landelijk Secretariaat 
verkrijgbaar. In juni zal de nieuwe versie van Statuten 
en Huishoudelijk Reglement aan alle regio- en 
afdelingssecretarissen verzonden worden en vanaf 20 
juni zal deze versie op aanvraag tegen kostprijs te 
verkrijgen zijn. Meer hierover in de volgende 
Democraat. 

Actuele Politieke Moties 
Aangenomen zijn de actuele politieke moties 62.8001 
over het instellen van een werkgroep "Onderzoek Ar
beidsvoorziening", 62.8002,8003/8004 (alle gewijzigd) 
over de Hoge Snelheidslijn en de aansluiting van Den 
Haag daarop, 62.8006 over het vliegveld Beek, 
62.8007 (gewijzigd) over duurzaam energiebeleid, 
62.8009 over de financiering van politieke jongeren
organisaties en 62.8011 (gewijzigd) over het bezoek 
van premier U Peng aan Nederland, 62.8012 over de 
collegegeldverhogingen, 8013 over de financiering van 
Wetenschappelijke bureaus en opleidingsinstituten van 
politieke partijen, 62.8014 over verkeersveiligheid, 
62.8015 en 62.8017 CNer hoger onderwijs en 62.8016 
CNer de rol van vertrouwenscommissies bij politieke 
benoemingen voor CNerheidsorganen; alsmede 
62.8018 over het investeren in duurzame inrichting van 
landelijk gebied. 

Alle eindteksten zijn op aanvraag gratis verkrijgbaar bij 
het landelijk Secretariaat. 

de Besluitvormingscommissie 
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I OPLEIDINGSCENTRUM I 
VAARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 
Het Opleidingscentrum biedt een training aan onder de 
titel 'Teamvorming'. Deze training is speciaal bestemd 
voor fracties, eventueel samen met een steunfractie of 
fractiemedewerker. Het doel van de training is om de 
kracht van de fractie te verbeteren op basis van ieders 
persoonlijke kwaliteiten. Tijdens deze training wordt 
ondermeer gebruik gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' 
en enkele intensieve oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt plaats in 
overleg met de fractie. Aan de training :zijn twee 
serieuze voorwaarden verbonden: de gehele fractie 
moet eraan deelnemen en er dient geen acuut en 
emstig conflict binnen de fractie te spelen. Voor 
verdere inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum (tel 070 -
3566066). 

U HEEFT HET WOORD 
zaterdag 6 juli of 14 september 
Tijdens deze training van het Opleidingscentrum maakt 
u kennis met de basiselementen van elke presentatie: 
inleiding, uitwerking en conclusie. Daarnaast wordt 
aandacht besteed aan aspecten zoals nervositeit, 
aandacht vasthouden, audiovisuele ondersteuning, etc. 
Centraal in deze training staat de vraag: hoe zet ik een 
goede presentatie in elkaar? 
Gezien het intensieve karakter van deze training 
worden maximaal acht deelnemers ingeschreven. De 
training vindt plaats op het Landelijk Secretariaat van 
066 in Den Haag en u kunt kiezen uit twee data: 6 juli 
of 14 september. Oe trainer is Henriëtte Vos en de 
kosten zijn f 50,00, dit is inclusief een lunch. 

CONFLICTHANTERING, zaterdag 21 september 
Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of tijdens 
een presentatie. Soms luistert men niet, probeert men 
u een hak te zetten of zelfs onderuit te halen. 
Met deze training leert u enkele technieken om tijdens 
dergelijke confrontaties op de juiste wijze met de 
mensen om te gaan. Er wordt gewerkt met 
verschillende op de praktijk gerichte oefeningen en er 
is een uitstekende instructie-video. Oe training vindt 
plaats in Den Haag. Deelnamekosten :zijn 1 40,00, dit 
is inclusief een lunch. 

VERGADERTECHNIEK, zaterdag 28 september 
Het Opleidingscentrum heeft een nieuwe training 
ontwikkeld die is bestemd voor iedereen die binnen 
066 wel eens leiding geeft aan discussies en 
vergaderingen. Bijvoorbeeld werkgroep- of commis
sievergaderingen, afdelings- of fractievergaderingen. 
Het doel van de training is om de vergaderingen de 
moeite en tijd waard te laten :zijn. Oe gespreksleider 
speelt daarbij een cruciale rol. Deze moet kunnen 
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omgaan met vergadertechnische aspecten als: 
structuur aanbrengen en tijd beheersen, analyseren en 
samenvatten, de stemming goed houden en besluiten 
(laten) nemen. Tijdens de training wordt gebruik 
gemaakt van een instructie-video en enkele intensieve 
oefeningen. Oe training vindt plaats in Den Haag en 
kost I 35,00. 

OPLEIDINGEN 

MAAK KENNIS MET D66, zaterdag 15 juni 
Kennismaken met D66 kan op 15 juni in Den Haag. 
Onder leiding van twee ervaren 066-ers (Fred Eisnar 
en Hanneke Gelderblom) worden de belangrijkste 
ideeën en doelstellingen van D66 besproken. Er is 
ruimte voor uw vragen en er wordt aandacht 
geschonken aan de mogelijkheden om actief te zijn (' 
binnen de partij. De maximaal vijftien deelnemers 
ontvangen ter voorbereiding de brochure 'Maak kennis 
met D66'. Oe bijeenkomst is op het Landelijk 
secretariaat in Den Haag. Kosten: I 20,00. 

BIJEENKOMST VOOR RAADS
FRACTIEVOORZJTTERS, zaterdag 31 augustus 
Het Opleidingscentrum organiseert in samenwerking 
met de Bestuurdersvereniging een bijeenkomst voor 
raads-fractievoorzitters. Op het programma staan de 
volgende onderwerpen: 
1 de voorbereiding op de Algemene Beschouwingen; 
1 gemeentelijke organisatie; 
1 kadervorming en mentorschap; 
1 opmaat naar de komende collegevorming - op weg 
naar maart 1998. 
Oe bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en de kosten 
zijn 1 35,00 (inclusief lunch, koffie en thee). 

CONGRESVOORBEREIDING 
7 en 21 september en 5 oktober 
Gedurende een drietal middagbijeenkomsten in 
Utrecht bereiden deelnemers :zich voor op de 
komende Algemene Ledenvergadering (Al V). Aan de 
orde komen: een actueel politiek onderwerp, interne 
besluitvorming en de mogelijkheden deze te 
beïnvloeden. Er is gekozen voor een wel heel directe 
werkwijze: deelnemers behandelen het onderwerp 
Sociale samenhang en veiligheid dat daadwerkelijk op 
de Al V van 23 november aan de orde komt. 
Oe nadrukkelijk inhoudelijke discussie spitst :zich 
tevens gedurende de drie bijeenkomsten toe op de 
congrespraktijk. Bijvoorbeeld het betrekken van 
afdeling/regio bij de invulling van het recht op 
amendement en stemrecht, het opstellen, indienen en 
verdedigen van een motie of amendement en de 
manier waarop u deelneemt aan een debat en een 
standpunt verdedigt 

Meer informatie hierover in de volgende Democraat. 

3 



I OPLEIDINGSCENTRUM I 
BASISCURSUS GEMEENTEFINANCIËN 
Zaterdag 12 oktober 
Onder leiding van twee deskundigen verdiepen 
deelnemers zich in de gemeentelijke financiën. De 
plaats van de gemeentelijke begroting in de financiële 
cyclus en de wijze waarop de begroting beoordeeld 
kan worden komen aan de orde. Daarnaast is 
aandacht voor zaken als: de risicoparagraat, de 
kostenverdeelstaat, reserves en het gemeentelijke 
grondbeleid. De bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en 
de deelnamekosten zijn I 30,00. 

CONGRES AFDEUNGSBESTUURDERS - op weg 
naar de raad - Zaterdag 9 november 
Dit congres staat geheel in het teken van de komende 
gemeenteraadsverkiezingen op 4 maart 1998. De 
afdelingsbestuurders spelen met name in de 
voorbereiding hierop een prominente rol. Aan deze 
groots opgezette bijeenkomst zal medewerking worden 
verleend door vele D66-ers uit alle geledingen van de 
partij. Onderwerpen die aan bod komen zijn onder 
andere: de campagne, het lokale verkiezings
programma, kadervorming, kandidaatstellingsprocedu
res, scholing. 
De bijeenkomst op 9 november vindt plaats in 
Bodegraven. De lokatie is prima bereikbaar per 
openbaar vervoer. Alle afdelingsbesturen krijgen 
hierover nog apart bericht. Kosten: I 12,50. 

BROCHURES 
POLITIEKE THEMA'S (nieuwe publicatie) Prijs: I 15,00 
Het Opleidingscentrum organiseert regelmatig 
themabijeenkomsten rond interessante politieke 
beleidsterreinen. De bijeenkomsten hebben een 
inleidend karakter, zijn levendig en gevarieerd van 
opzet en dragen bij aan de politieke meningsvorming. 

Naar aanleiding van deze themabijeenkomsten 
schreven enkele landelijke en lokale politici van 066 
een serie boeiende inleidingen: Jan-Willem Bertens 
over Europese integratie in de jaren negentig, Francine 
Giskas over Ruimtelijke Ontwikkeling in groter verband, 
Hans Jeekei over Duurzame Ontwikkeling, Henk 
Pijlman over Ontwikkelingen in het Cultuurbeleid en 
tenslotte Han Polman over Gemeentelijk Veilig
heidsbeleid. 

VAARDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE VAK. I 7,50 
In deze brochure worden de belangrijkste vaardig
heden beschreven voor het politieke vak. OVer welke 
eigenschappen moet je als politicus beschikken, waar 
moet je goed in zijn en hoe kun je werken aan aspec
ten waarin je wat minder goed bent? Aandacht voor de 
volgende onderwerpen: spreken in het openbaar, 
debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten of 
lastige mensen, en onderhandelen. In een bijbehoren
de profielschets van het raads- en statenlid wordt een 
en ander op een rij gezet. Het Opleidingscentrum sluit 
hierbij in haar aanbod van cursussen geheel op aan. 
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GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: I 10,00 
Een praktische handleiding voor gemeenteraadsleden. 

MAAK KENNIS MET 066. Prijs: I 5,00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van D66 
en haar ontstaansgeschiedenis. 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: I 15,00 
Brochure waarin voorsetvitten en regels uit Statuten en 
Huishoudelijk reglement van D66 inzichtelijk worden 
gemaakt Bevoegdheden, rollen en taken van 
voorzitter, penningmeester, secretaris, secretaris 
politiek en van het 'gewone' besb.Jurslid worden 
beschreven. Daarnaast is aandacht voor de politieke 
taak van de afdeling en de verhouding tot de 
gemeenteraadsfractie. 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE GEMEENTERAAD. 
Prijs: I 25,00 
Deze publicatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 
• Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
• Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering 
en de media; 
• Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties. 

(alle bovengenoemde prijzen zijn exclusief porto) 

VOOR DE DRAAD 

Een veelzijdig tijdsctvift CNer lokale en provinciale 
politiek. Voor de Draad verschijnt elf maal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews 
over lokale en regionale gebeurtenissen en 
vergelijkings-materiaal. Voor de Draad laat zien hoe 
besb.Jurders en leden van D66 in de rest van 
Nederland te werk gaan. 

In het juni-nummer onder andere een interview met 
Helen de Maat, Secretaris-Generaal op het Ministerie 
van VWS. De redactie voerde een gesprek met haar 
over de verschillen tussen de politiek-bestuurlijke kant 
van het vak en de ambtelijke zijde. Hoe politiek 
gekleurd is deze functie? Daarnaast een artikel over 
stedelijk architectuurbeleid, vrouwen in bestuursfuncties 
en een reactie van twee fractievoorzitters op het 
vernietigende /PO-rapport over de provincies. 

Een jaarabonnement kost 1 50,00. In het Hdmaatschap 
van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement 
inbegrepen. Bel voor meer intonnatie 070 - 356 6045. 
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Berichten van D66 in het Europees Parlement 

Middels het Europa Bulletin houdt de D66-dele
gatie in het Europees Parlement de leden regel
matig op de hoogte van standpunten die namens 
D66 in dit Parlement worden ingenomen. 

MEER OPENHEID VAN RUSSISCHE AUTO
RITEITEN VOOR NUCLEAIR 
ONDERZOEK 

Middels een mondelinge vraag aan de Europese 
Commissie heeft Doeke EISMA gepleit voor de 
rechten van onderzoekers van nucleair afval in 
noord-west Rusland. Dit als vervolg op twee reso
luties die het Europees Parlement. al eerder had 
aangenomen. Deze resoluties hadden ook betrek
king op het democratische recht van milieugroepe
ringen die het vraagstuk van nucleaire vervuiling 
in noord west Rusland aan de orde stellen. 

Op het Kola-schiereiland in Noord-Rusland ver
oorzaakt de opslag en verwerking van nucleair 
afval van kerncentrales omvangrijke mi
lieuproblemen. 
Sinds 1989 verzamelt de Noorse Bellona Stichting 
samen met plaatselijkeNGO's informatie over de 
mogelijke gevolgen van een kernramp in het ge
bied. Inmiddels is een medewerker van de Bellona 
stichting, Aleksandr NIKITIN, door de Russische 
autoriteiten gearresteerd en is er al meerdere ma
len opgetre.den tegen medewerkers en bezittingen 
van de Bellona Stichting, waarbij documentatie
materiaal en kantoorapparatuur in beslag is geno
men. Een dergelijk optreden van de Russische 
autoriteiten tegen milieuonderzoek ondermijnt alle 
democratische principes. Mensenrechten worden 
hier genegeerd, dit ondanks de toezeggingen van 
Rusland na zijn toetreding tot de Raad van Euro
pa. 

Door het stellen van deze mondelinge vraag heeft 
EISMA nogmaals de Commissie aangespoord 
krachtig te reageren op de arrestatie van Alek
sandr NIKITIN en het ondermijnen van het demo
cratische recht van milieuonderzoekers om onder
zoek te doen naar de nucleaire vervuiling in noord 

west Rusland. EISMA wijst op het belang van 
openheid in milieukwesties als belangrijke voor
waarde voor elke internationale samenwerking. 
Het uitwisselen van informatie tussen de Europese 
Unie en de Russische Federatie is essentieel om 
misverstanden over mogelijke nucleaire besmet
ting te voorkomen. EISMA pleit ervoor om te 
onderzoeken in hoeverre T ACIS, het huidige 
samewerkingsprogramma tussen de Europese Unie 
en de Russiche Federatie kan worden ingezet om 
iedere tegenspraak te voorkomen tussen maatrege
len die de Russiche autoriteiten nemen tegen mi
lieuonderzoekers en NGO's en de doelstellingen 
van dit programma om een bijdrage te leveren aan 
een oplossing voor het probleem van de nucleaire 
vervuiling van noord-west Rusland. 

Voor meer informatie: 
Doelee EISMA: 00.32.2.284-5797 

DE EU MOET OP DE BRES VOOR DE 
VRIJE MEDIA IN DE WERELD 

Het ontbreken van vrije media heeft in voormalig 
Joegoslavie en Rwanda alle ruimte gelaten aan de 
eenzijdige propaganda van de Servische staats
radio en het Rwandese "Milles Colines". Onder 
invloed van deze media-terreur zijn hele volks
stammen tegen elkaar in het strijdperk getreden. 
Vrije media en informatie-voorziening zijn essen
tieel voor de goede werking van een democratie 
en de daarmee samenhangende bescherming van 
de mensenrechten en voorkoming van escalatie 
van conflicten. 

Daarom heeft Jan-Willem BERTENS, op wiens 
initiatief het Europees Parlement in 1993 een 
rapport aannam over joumalisten in crisisgebieden, 
vragen gesteld aan de Europese Commissie en de 
Raad over de uitvoering van de voorstellen van 
het EP. Het coördinatiecentrum ter verzameling 
van informatie over in moeilijkheden verkerende 
joumalisten is er echter nooit gekomen. Er is nood 
aan dit centrum om een goede informatiebasis te 
vormen voor de te ondernemen politieke actie. De 
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persvrijheid ligt in grote delen van de wereld nog 
steeds onder vuur. 

Dit coördinatiecentrum moet de basis vormen voor 
een Europees beleid ter wereldwijde bevordering 
van de vrije media. Het huidige beleid is ad hoc, 
gefragmenteerd en uiterst bescheiden van omvang. 
Tijdens een recente hoorzitting over vrije media 
heeft BERTENS de Europese Commissie ge
vraagd om een voorstel uit te werken, gericht op 
een globale aanpak, die o.a. de ontwikkeling van 
media-wetgeving, mediatraining van joumalisten 
en relevant management en ambtenaren bevordert, 
politieke druk uitoefent op andere landen ter be
eindiging van persvrijheidsbeperkingen en de 
ontwikkeling van het eerder genoemde coördina
tiecentrum. 
"De Europese Unie verkwanselt zijn normen en 
waarden, indien het zich niet inzet voor de vrij
heid van de media overal ter wereld en niets on
derneemt om de beoefenaars daarvan te bescher
men"·. Vrije media is een dringende noodzaak 
voor democratie, mensenrechten en voorkoming 
van conflicten, zoals in voormalig Joegoslavi€! en 
Rwanda. 

Voor meer informatie: 
Jan-Wil/em BERTENS: 00.32.2.284-5602 

IGC: INTRODUCTIE VAN FLEXIBELE 
CLAUSULE? 

Tijdens één van de laatste ministerii!le onderhan
delingen over de herziening van het Verdrag van 
Maastricht (IGC), stond de vraag centraal in hoe
verre de introductie van een algemene 'flexibele 
clausule' in het Verdrag wenselijk is. 
De introductie van een dergelijke clausule maakt 
feitelijk de weg vrij voor een 'Europa van meer 
snelheden'. De lidstaten van de Unie kunnen in 
geval van meerdere snelheden op elk gewenst 
moment op de 'Europese integratie trein' sprin
gen. Tijdens de onderhandelingen heeft met name 
Frankrijk een warm pleidooi gehouden om het 
Buitenlands- en justitie-beleid van de Unie in 
aanmerking te laten komen voor de flexibele clau
sule. 
In een reactie na afloop van de onderhandelingen 
stak de voorzitter van het Europees Parlement, 
HÄNSCH, zijn ongerustheid over deze optie niet 
onder stoelen of banken. Elisabeth GIGOU en 
Elmar BROK, beiden EP-onderhandelaars tijdens 
de voorbereiding van de IGC, voegden hieraan toe 
dat de introductie van een flexibele clausule onder 

geen beding de aantasting van de Europese ver
worvenheden (acquis communautaire) met zich 
mee mag brengen. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRJNKHORST: 00.32.2.284-5796 

HOUTKAP IN CAMBODJA 

Doeke EISMA heeft middels een resolutie zijn 
zorg geuit over de snelle ontbossing en het onder
mijnen van de mensenreehen in Cambodja. 
In Cambodja bestaat het risico dat het nog reste
rende bos vanwege grootschalige kapconcessies en 
illegale houtkap totaal verdwijnt. Ondanks het feit 
dat Cambodja officieel een houtkapverbod heeft 
sinds januari 1995 en een houtexportverbod sinds 
mei 1995, gaat de grootschalige houtexploitatie 
gewoon door. Daarnaast worden er nog steeds 
kapconcessies uitgegeven aan voornamelijk buiten
landse investeerders. Deze kapconcessies betreffen 
vooral de rijkste, vaak primaire delen van het bos. 

Deze grootschalige ontbossing vormt een directe 
bedreiging voor de voedselsituatie en het natuurlij
ke milieu van Cambodja. Daarnaast ondermijnt het 
elke poging tot ontwikkeling en houdt het de 
burgeroorlog in stand, omdat zowel de Kmer 
Rouge als het Cambodjaanse leger zijn betrokken 
bij deze illegale houtkap. De strijdende partijen 
worden voor een groot deel gefinancierd uit de 
opbrengst van deze grootschalige houtexploitatie. 
Voornamelijk in Thailand wordt dit hout illegaal 
verkocht, overigens met medeweten van de Thaise 
autoriteiten. 
Met het oog op het donoroverleg voor Cambodja 
dat in juli plaats zal vinden in Japan is het volgens 
EISMA van weztmlijk belang dat zowel de Euro
pese Commissie als de lidstaten van de EU druk 
uitoefenen op de regering van Cambodja en Thai
land. 
EISMA is van mening dat zolang er geen contro
le is het absoluut noodzakelijk is dat het officieel 
bestaande verbod op het exporteren van hout 
wordt nageleefd. Bovendien moeten er geen kap
concessies worden afgegeven zolang een betrouw
bare inventarisatie van het bos ontbreekt en er 
geen adequate wetgeving en een goed uitgeruste 
bosdienst aanwezig is om concessies te controle
ren. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
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RAMP TSJERNOBYL CENTRAAL TIJDENS 
ONTMOETING DELEGATIES OEKRAIENE 
ENEP 

Tijdens de april-zitting in Straatsburg van het 
Europese Parlement werd veel aandacht besteed 
aan de herdenking van de ramp in Tsjemobyl, tien 
jaar geleden. Ter gelegenheid daarvan bezocht een 
parlementaire delegatie uit de Oekraïene het Euro
pees Parlement. Johanna BOOGBRD maakt deel 
uit van de EP - delegatie voor de Oekraïene en 
sprak met hen onder meer over de kerncentrale in 
Tsjemobyl en over alternatieve energiebronnen. 
Zij ziet sterke paralellen met de discussie die ooit 
in Nederland gevoerd werd over kernenergie. 

Een van de eerste in het Nederlandse parlement 
die goed onderbouwd kritische geluiden liet boren 
met betrekking tot de toepassing van kernenergie 
in Nederland, was het toenmalige kamerlid en 
latere staatssecretaris Ineke LAMBERS
HACQUEBARD. Met name na het ongeval in het 
Amerikaanse Harrisburg. werden een aantal te 
rooskleurige prognoses aangaande kosten van 
afvalberging en veiligheid in de Tweede Kamer 
onderuit gehaald door Ineke, en in de Staten van 
Zeeland door Johanna BOOGERD. 

Opmerkelijk was dat in het begin van de discussie 
opgebokst moest worden tegen een zware pro
kernenergie lobby uit de electriciteitswereld en het 
ministerie van Economische Zaken. 
De laatste grote plannen voor kernenergie gingen 
in Nederland in de ijskast na het ongeval in Tsjer
nobyl, tien jaar geleden. Na veel tegenstand uit de 
reguliere electriciteitswereld, kregen warmte
krachtkoppeling en andere alternatieven een kans. 
In tegenstelling tot wat altijd beweerd werd, joeg 
deze omslag de electriciteitsprijzen niet op. Inte
gendeel: de prijzen zijn in Nederland lange tijd 
erg gunstig geweest. 

Ook de Oekraïense regering moet momenteel 
beslissen voor welke vorm van energieopwekking 
ze kiest. 
De Oekraïene kent een energieverbruik wat per 
eenheid BNP drie maal hoger is dan het gemiddel
de verbruik in de Europese Unie, hetgeen niet in 
de laatste plaats veroorzaakt zal worden door de 
gratis verstrekking van electriciteit. Overigens is 
de distributie zo slecht dat in sommige gebieden 
slechts enkele uren per dag electriciteit te krijgen 
is. De kerncentrales verkeren in slechte staat en 

het probleem van de afvalberging is vooralsnog 
onoplosbaar. Dit alles maakt kernenergie in de 
Oekraïene tot een zeer ongewenste vorm van 
energieopwekking. 

Er zijn - zoals overtuigend werd aangetoond door 
de Milieu-organisatie Greenpeace- voldoende 
reele alternatieven voorhanden. Greenpeace pre
senteerde onlangs in aanwezigheid van Johanna 
BOOGBRD een plan voor warmte-krachtkoppe
ling en windenergie in de Oekraïene, gecombi
neerd met energie-effici!ntie. West-Europese lan
den, met name Nederland, kunnen op korte ter
mijn de nodige know-how en materialen leveren 
voor deze nieuwe vormen van energie-opwekking. 
De Oekraïense regering staat in pricipe niet afwij
zend tegenover deze alternatieven, maar er zijn 
een aantal sterke tegenkrachten. 

De grootse hindemis die genomen zal moeten 
worden is het verkrijgen van draagvlak en het 
teweeg brengen van een mentaliteitsomslag bij de 
bevolking. Voorstanders van kernenergie in de 
Oekraïene wijzen daarbij ook op de gevolgen voor 
de werkgelegenheid en de stabiele energievoorzie
ning. Johanna BOOGBRD wil tevens onder de 
aandacht brengen dat er een sterke Franse lobby 
voor kernenergie is, en in iets mindere mate ook 
een Duitse. Deze landen zien nieuwe afzetmoge
lijkheden voor hun nucleaire technologie, die 
eigenlijk verouderd is en in het Westen geen af
trek meer vindt. 

Tijdens de recente G7 vergadering werd besloten 
dat de kerncentrale in Tsjemobyl voor het jaar 
2000 gesloten wordt, op voorwaarde dat met fi
nanciêle steun uit het Westen de bouw van twee 
nieuwe kerncentrales wordt voltooid. De Oost
Europabank en de EIB hebben al te kennen gege
ven dat zij meer voelen voor het ondersteunen van 
energie-efficiencyprogramma's. Het Europees 
Parlement schaart zich achter dat standpunt. Als 
lid van de delegatie van het EP voor relaties met 
de Oekraïene, blijft Johanna BOOGBRD zich 
steeds weer uitspreken tégen de kerncentrales en 
vóór onderzoek naar en steun voor alternatieven. 
Uit de gevoerde gesprekken blijkt dat daar wel 
degelijk interesse voor bestaat. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
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EUNS-INZET VOOR CONTROLE OP WA
PENHANDEL 

Wapenexporten moeten beter gecontroleerd wor
den. In Europees verband zouden we af moeten 
spreken niet langer wapens te exporteren naar 
landen waar op grote schaal mensenrechten ge
schonden worden, waar een dictatuur heerst of die 
zich agressief tonen richting andere landen. Af
stemming van een dergelijk beleid tussen de Euro
pese Unie en de VS moet de inzet zijn, aangezien 
zij samen 80% van de wereldwijde wapenhandel 
in hun handen hebben. Het argument, dat "de VS 
wel zal exporteren Is wij het niet doen" wordt dan 
weggenomen en tegelijkertijd zou er een wereld
wijde impuls aan voorkoming van esalatie van 
conflicten worden gegeven. 

Met die boodschap is Jan-Willem BERTENS, de 
voorzitter van de Subcommissie Veiligheid en 
Ontwapening van het EP, begin mei naar Was
hingtori gereisd om de moglijkheden tot samen
werking met het Amerikaanse Congres te onder
zoeken. 

Door het eind van de Koude Oorlog is de wapen
handel onder druk komen staan. Om werkgelegen
heid veilig te stellen worden echter overal ter 
wereld nieuwe afzetmarkten gezocht en gevonden, 
zelfs in landen als Lybie, Irak en Iran. Ook Ne
derland blaast zijn partijtje mee en staat momen
teel zelfs in de top-10 van de grootste wapenex
porteurs. Dat in deze conflictgebieden (Nederland
se) blauwhelmen tegenover de geavanceerde Wes
terse wapens moeten vechten, schijnt niet te deren. 

Om uit deze spiraal van concurrentie en geweld te 
komen, worden aan beide zijden van de Oceaan 
worden initiatieven ontplooid om tot meer verant
woorde wapenexport te komen. Deze voorstellen 
hebben slechts kans, wanneer ze in samenhang 
worden uitgewerkt en gepresenteerd. Dan wordt 
de vrees voor de concurrentie van de ander weg
genomen. 

In Europa zal tijdens de Intergouvernementele 
Conferentie moeten worden afgesproken, dat wa
penhandel een Europese aangelegenheid is, die 
Europees gecontroleerd moet worden met gemeen
schappelijke wapenexportregels. In het Europa 
zonder grenzen kan er geen effectieve controle 
meer worden uitgeoefend op wapenhandel. Door 
de samenwerking met de VS te ontwikkelen, kan 

dan een impuls worden gegeven aan hoge humane 
normen voor wapenexport. In samenwerking met 
de VS, zullen ook Amerika's Europese concurren
ten Frankrijk, Duitsland en Engeland meedoen. 

Als 80% van de wapenexporten humaan gelimi
teerd worden, kan escalatie van conflicten worden 
voorkomen en meer geld worden besteed aan 
ontwikkeling in plaats van aan oorlog en destruc
tie. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66-delegatie in het Europees Parlement Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het Parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 
Medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
Medewerker: Sopbie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 
Medewerker: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
Medewerkers: Gerben Jan GERBRANDY/Babette 
GRAEBER 

Contactpersoon van de delegatie in Nederland: 
Arthur VAN BUITENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de delegatie: 
Sebastian DINGEMANS: 00.32.2.284-5602 
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I BESTUURDERSVERENIGING I 
ALGEMENE LEDENVERGADERING: 
INTEGRAAL VEILIGHEIDSBELEID 
zaterdag 15 juni, De Reehorst te Ede 

Allereerst een huishoudelijke vergadering waarin o.m. 
twee nieuwe bestuursleden worden gekozen. Vervol
gens houdt Henri Goverde, D66-er en hoogleraar 
politicologie in Wageningen, een lezing over sturing 
door de overheid. 's Middags spreken we over 
veiligheidsbeleid. Hier komen de volgende onderwer
pen aan de orde: jeugdcriminaliteit, de aansturing van 
stadswachten, veiligheid en ruimtelijke ordening, het 
rapport van de Commissie Van Traa. Inleiders zijn: 
Louise Groenman, Han Polman (gemeenteraadslid en 
werkzaam bij de directie politie van Biza), BoeleStaal 
(Eerste Kamerlid) en lrvin Barnard (politie Z.O. 
Brabant). Aan het eind van de middag zal Dick 
Tommei de actuele politieke stand van zaken 
behandelen. 
Opgave voor de ledenvergadering is mogelijk met de 
antwoordstrook. De kosten bedragen f 28,50, over te 
maken met de acceptgiro die u bij de agenda ontvangt 

BESTUURDERSCONGRES 
op zaterdag 5 oktober in het Evarlshuis in Bodegraven 

Op 5 oktober vindt het jaarlijkse bestuurderscongres 
van de Bestuurdersvereniging plaats. In workshops 
wordt gesproken over uiteenlopende onderwerpen uit 
de lokale en provinciale politiek. De volgende 
onderwerpen zullen ondermeer aan de orde komen: 
onderwijsbeleid, vensterscholen; verdeling 
overheidstaken; inburgering nieuwkomers; milieu: 
spaming tussen handhaven van milieuwetgeving en 
langdurige procedures; waterschapsverkiezingen; 
evaluatie politiewet 1993; milieurendement als 
bepaling; politieke versus juridische besluiten; 
provincies-nieuwe-stijl. 
De kosten voor deelname bedragen f 32,50 voor leden 
van de Bestuurdersvereniging en /50,- voor niet
leden. Opgave is mogelijk via de antwoordstrook. 

WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

lfi DtijdscEhrift vanEhet wetenschappelijk bureau 

llJ Inhoud nummer 2, 1996 

THEMA: WELZIJN EN ON-WELZIJN ANNO 1996 
Medicijn of kwaal? door Han Entzinger. Een evaluatie 
van de uitgangspunten van het welzijnsbeleid. Over de 
keuze tussen een vrijblijvende of een meer 
verplichtende benadering. 

Tussen ideaal en werkelijkheid, door Leo van de 
Kerkhof. Een betoog over de verschillende redenen om 
de discussie over welzijn weer aan te gaan. 

Een interview met Sirnon Hogervorst, auteur van een 
drietal boeken waarin het thema welzijn centraal staat. 
Over fundamentele welzijnsbehoeften, mensenrechten 
en de rol van de staat. 

De risico's van decentralisatie en projectsubsidiëring, 
visies van Hanneke Blom, Mieke van Heuven en lnge 
Hagens. Drie meningen over de jongste trends in het 
welzijnsbeleid en de betekenis daarvan voor de 
betrokken instellingen en doelgroepen. 

Verder in dit nummer: artikelen van de hand van care1 
lielenburg, Lenka Hora Adema en Marianne Douma 
en een column van Henri Goverde. 

Kalem Demoaut 5, 1996 

Idee nummer 3 zal als thema hebben de n1euwe 
media. Daarbij zal worden ingegaan op de invloed van 
de integratie van de media van telefonie, computer en 
televisie op de huidige informatie-instituten, zoals de 
(schrijvende) pers, de omroepen en de uitgevers. 

TECHNOLOGIE IN POLITIEK PERSPECTIEF 
Technologie is een verzamelbegrip, waarachter een 
veelheid van technologische ontwikkelingen schuilgaat. 
Maar: niet alle technieken en technische hulpmiddelen 
worden als technologie aangeduid. Ook de waarderin
gen en verwachtingen ten opzichte van verschillende 
technologieën lopen sterk uiteen. Tegelijkertijd bepalen 
deze waarderingen en verwachtingen wel in hoge mate 
Of en in welke richting een technologie wordt 
ontwikkeld. Het boek besteedt aandacht aan het 
ontwikkelen van een benadering die politici en zij die 
met hen meedenken een beter zicht kan geven op 
technologieontwikkeling. Als noodzakelijke elementen 
voor technologiepolitiek wordt gepleit voor het 
permanent volgen en monitoren van technologie
ontwikkelingen. Daarbij kunnen onderzoeksinstellingen 
een belangrijke rol spelen, maar ook maatschappelijke 
organisaties en politieke partijen. Wanneer de politiek 
inzicht heeft verworven in een proces van technologie
ontwikkeling, moet zij vervolgens beoordelen of en hoe 
bepaalde ontwikkelingen op de politieke agenda 
komen. Vier politiek normatieve criteria die centraal 
staan in het gedachtengoed van D66 worden in dit 
boek verder uitgewerkt: rechtsstatelijkheid, duurzaam
heid, liberaliteit en democratie. Het boek kost f 25,- en 
is te bestellen bij de SWB. 
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I WETENSCHAPPELIJK BUREAU I 
KUNSTENPUBUKATIE 
Binnenkort zal de SWB een publikatie uitbrengen over 
het kunstenbeleid en de stad. Hierin worden de 
redenen gegeven voor en de mogelijkheden verkend 
van het voeren van een pluriforme kleinschalige 
kunstenpolitiek, waarin de steden een belangrijke 
zelfstandige rol krijgen. André van der Brugge en Cor 
Wijn schreven gezamenlijk een discussietekst, 'De stad 
als culturele werkplaats'. Vervolgens is aan een aantal 
kunstkenners, kunstwatchers en bestuurders gevraagd 
om op de inhoud te reageren. 

De reacties zijn afkomstig van achtereenvolgens Ivo 
Kuypers, Miranda Boorsma, Vee Veldheer, lnez 
Boogaarts, Hans Onno van de Berg, Ursie L.ambrechts, 
Marian Laupen en Henk Pijlman. Behalve dit artikel en 
de reacties bevat de publikatie ook nog een tekst van 
Christiaan de Vries over de esthetische ervaring. Het is 
een interessante bundel geworden, zowel voor de 
mensen die zich van oudsher met het kunstenbeleid 
bezighouden, als voor hen die zich eens zouden willen 
oriënteren op dit onderwerp. 

I ADVIESRAAD I 
DEELNAME AAN HET POLITIEKE DEBAT. 
EEN TUSSENSTAND. 

In het rapport "Besturen is durven veranderen"* wordt 
door het HB gesteld, dat in de geledingen te weinig 
ruimte is voor politieke discussie. Het HB heeft daarom 
gemeend regionale podia te organiseren om het 
politieke debat te stimuleren. Het organiseren van 
politieke podia om voeding met nieuwe ideeën van 
onderaf te ontwikkelen is ongetwijfeld een goede zaak. 

Echter, dat er in de afdelingen te weinig aandacht is 
voor zaken die de afdeling of de regio te boven gaan 
werd door een werkgroep van de AR betwijfeld. Om de 
stelling van het HB te toetsen heeft een AR-werkgroep 
eind augustus een vragen formulier opgesteld, dat naar 
alle afdelings- en regiobesturen is gestuurd. 74 van de 
365 afdelings-besturen en 4 regiobesturen namen de 
moeite het vragenformulier in te vullen. Een repons van 
20%. 

De afdelingen zijn onderverdeeld in vier categorieën, 
afdelingen met 1 tlm 25 leden, respons 27; afdelingen 
met 26 tlm 50 leden, respons 26; afdelingen met 51 
tlm 100 leden, respons 12; afdelingen met meer dan 
100 leden, respons 9. 

In de meeste afdelingen, of ze nu groot of klein zijn, en 
in de regio's vinden inhoudelijke politieke discussies 
plaats en politieke meningsvorming. Afdelingen 
debatteren over onderwerpen, die vaak de landelijk 
politiek betreffen, maar zijn niet te benauwd om ook 
hun eigen functioneren onder de loep te nemen. Het 
hoogst scoort de partij zelf: de missie van D66, de 
kroonjuwelen, ledenwerving, partijpolitiek en de interne 
organisatie. De bereidheid tot het voeren van discussie 
over onderwerpen die bepalend zijn voor de identiteit 
en het imago van de partij is zelfs zeer groot (in 64 van 
de 74 gemeenten). Provinciale en gemeentepolitiek, 
waaronder regiovorming, gemeentelijke herindeling, 
stadsprovincies, kerntaken staan even vaak als 
onderwerpen als het milieu (groene hart, mestbeleid, 
grondvervuiling, schone energie) en het 
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doelgroepenbeleid (asielzoekers, jeugd en ouderen
beleid). Ook verkeer en infrastructuur scoren hoog, met 
name HSL en Betuwelijn en de luchthavens. OVer de 
ruimtelijke ordening mag men eveneens graag van 
gedachten wisselen en daarnaast over het drugsbeleid, 
de sociale zekerheid, het onderwijs en de 
werkgelegenheid. 

Naast gewone AA V's vinden in ca. 70% van de 
gemeenten andere bijeenkomsten plaats (2 tot 12 maal 
per jaar), zoals een politiek café of een politieke 
vergadering. In een enkel geval doet men dat 
gezamenlijk met andere partijen. Ook tijdens deze 
bijeenkomsten scoort het milieu hoog in vergelijking 
met andere onderwerpen. 

Op basis van goede afspraken is men in 62 van de 74 
gemeenten bereid de verantwoordelijkheid voor het 
voeren van politieke discussies over te dragen aan een 
samenwerkingsverband van afdelingen. Dit gebeurt 
alleen als hierdoor het rendement van deelname aan 
het politieke debat kan worden verhoogd. Dit zou er 
voor pleiten meer samenwerkingsverbanden tussen 
afdelingen aan te gaan, zodat met name de functie van 
politiek platform en communicatiekanaal tussen 
burgers, organisaties en vertegenwoordigende 
lichamen beter tot haar recht komt. 

Tot slot de stelling dat in de afdelings- en 
regiovergaderingen geen inhoudelijke discussie plaats 
vindt en men het politieke debat schuwt wordt door de 
uitkomsten van de enquête niet ondersteund. 066-ers 
blijken graag te discussiëren over de partij, het milieu 
en het doelgroepenbeleid en daarnaast de provinciale
en gemeentepolitiek. Het kan natuurlijk zo zijn dat het 
HB met zijn stelling over het politieke debat iets anders 
heeft bedoeld, dan wat er op veel plaatsen gebeurt. 
Dat horen we dan nog wel. 

AR-werkgroep partij-organisatie, Emmy Jacobs 

* concept rapport commissie partijorganlsalieA..a Helj. aug. 1994, 

pag. 15 
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ALGEMENE BESTELBON 
Landelijk Secretariaat, Opleidingscentrum, Wetenschappelijk Bureau 

en Bestuurdersvereniging 

LANDEUJK SECRETARIAAT 

0 Congresboek A, AL V 63 

0 Materialenbestellijst (briefpapier, enveloppen, 
promotiemateriaal e.d.) 

Elke drie maanden verschijnt er een nieuwe versie van 
het DIC-boekje. U kunt deze bestellen door f 10,
over te maken op gironummer 14nn7 o.v.v. DIC 
4313 t.n.v. penningmeester 066, Den Haag. 

De gewijzigde versie van de Statuten en het I 
Huishoudelijk Reglement van D66 kunt u bestellen doo{' 1 
f 13,- (incl. porto) over te maken op giro 14nn7 ~: / 
t.n.v. penningmeester 066, Den Haag, o.v.v. HHR I 
4311. 

OPLEIDINGSCENTRUM 

IK MELD ME AAN VOOR: 

0 Maak kennis met D66 op 15 juni in Den Haag. Kosten 
f 20,00 

U heeft het woord In Den Haag. Kosten: f 50,00 
0 6juli 
of 
0 14 september 

0 Bijeenkomst voor raads-fractievoorzitters op 31 
augustus in Utrecht. Kosten: f 35,00 

0 Conflicthantering op 21 september in Den Haag. 
Kosten: f 40,00 

0 Training vergadertechniek op 28 september in Den 
Haag. Kosten f 35,00 

0 Basiscursus gemeentefinanciën op 12 oktober in 
Utrecht. Kosten: f 30,00 

0 Congres afdelingsbesturen op 9 november in 
Bodegraven. Kosten: f 12,50 

0 Abonnement op het tijdschrift Voor de Draad. Kosten 
/50,00 per jaar. 

IK BESTEL: 
0 Politieke thema's. Prijs: f 15,00 

0 Vaardigheden voor het politieke vak. Prijs: f 7,50 

0 Gemeente en financiën. Prijs: f 10,00 

0 Maak kennis met 066. Prijs: f 5,00 

0 Leldraad voor de afdeling. Prijs: f 15,00 

0 D66 en de praktijk van de gemeenteraad. f 25,00 

Tien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u het 
cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het materiaal 
ontvangen heeft, bent u definitief ingeschreven en 
verplicht de cursuskosten met bijgaande acceptgiro te 
voldoen. 

BESTUURDERSVERENIGING 

0 neemt deel aan de Algemene ledenvergadering op 
zaterdag 15 juni in De Reehorst in Ede. 
Kosten: f 28,50 

0 neemt deel aan het bestuurderscongres op 5 oktober 
in Bodegraven. 
Kosten: f 32,50 voor leden van de Bestuurders
vereniging, f 50,- voor niet-leden. 

0 bestelt de brochure Integratie & lnburgerlng In 
Nederland. Kosten: f 7,50. 

KaiBm Dernoaut s. 1996 

0 bestelt het cahier Profilering van D66-wethouders. 
De kosten hiervan bedragen f 8,- voor leden van de 
Bestuurdersvereniging en f 12,- voor niet-leden. 

0 bestelt de bundel Onderwijs In ontwikkeling. De 
kosten bedragen f 4,-. 

0 bestelt de bundel Lokaal en provinciaal referendum~ 
De kosten bedragen f 8,50. 

S.v.p. aankrulsen wat van toepassing Is. 
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I BESTELBON I 
WETENSCHAPPEUJKBUREAU 

IK BESTEL: 

Speciale uitgaven 
0 De open samenleving en haar vrienden, in gesprek met 

Jan Glastra van Loon, 1995, voor leden I 29,50 
0 Technologie in politiek perspectief, 1996, I 25,-

0 De waarde van de democratie, 1994 I 2,50 
0 In de basis voorzien, 1996, 1 12,50 
0 lnburgering en integratie in Nederland, 1996, I 7,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 1991, 

I 15,-
o Duurzame ontwikkeling, 1992, I 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, I 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van Loon, 

1994, I 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, I 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, I 6,-
0 Denken over democratie, van forum naar partnerschap, 

1993, 1 10,-
o In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel 

migratie, 1993, I 10,-

0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, I 12,50 
0 Denkend rNer een nieuw stelsel van gezondheidszorg, 

1994, I 10,-
o Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, I 

12,50 
0 Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, 

I 1o,oo 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 1993, I 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, I 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing In de agrarische 

sector, 1995, I 5,00 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost I 74,- per jaar. 
Studenten betalen slechts I 34,-. Een los nummer kost 
I 11.-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

S.V.P. HIERONDER UW GEGEVENS MET BLOKLETTERS INVULLEN • 

NAAM: .............................................................................................................................................. Dhr. I Mevr. 

VOORLETTERS: 

STRAAT: ...................................................................................................................................................... NR ........ . 

PC en PLAATS: ···································································································································································· 
TELEFOON: ···································································································································································· 
FUNCTIE IN D66: ···································································································································································· 
UDNUMMER: ···································································································································································· 
Deze bon opsturen naar D66, Postbus 660, 2501 CR DEN HAAG of 
telefonisch bestellen kan ook tel: 070- 356 6066, fax: 070- 364 1917, E-mail: lsd66@d66.nl 
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D66 30 jaar oud en jong 

Sinds 1984 gaat 066 in gezelschap van de 

Jonge Democraten het politieke leven door. 

Een jongerenvisie op een ouder wordende 

partij. 

door Dennis Hesseling 

D66 is een produkt van haar tijd. Het is 
dan ook niet vreemd dat zij nog onge
trouwd was toen haar eerste en tot nu toe 
enige kind ter wereld kwam: de Jonge 
Democraten OD). Er gingen geruchten dat 
het kind ongewenst zou zijn, maar dat 
heeft moeder nooit rechtstreeks zo gezegd. 

De JD hoorde dat haar moeder vroeger 
een buitenbeentje was geweest. Een radi
kaal die alles en iedereen wakker wilde 
schudden, en die 'het systeem' wilde doen 
ontploffen. Maar zelf kon de JD daar wei
nig van merken. Er waren verhalen van 
anderen, en natuurlijk van moeder zelf; er 
waren de nodige kiekjes van moeder met 
jonge, strijdlustige ogen - maar meer niet. 
Moeder was rustiger geworden en had 
haar wilde haren verloren. Misschien was 
het een zware bevalling geweest. 

Hoe het ook zij, het verhaal van de JD-me
ning over 30 jaar D66 begint noodzakelij
kerwijs pas in 1984 en alvorens daarmee 
te beginnen mag niet onvermeld blijven 
dat voor de JD D66 eigenlijk nooit het be
langrijkste onderwerp is geweest. Voor de 
JD stond het betrekken van jongeren bij 
de politiek altijd voorop. Vervolgens kwa
men de eigen standpunten, en pas daarna 
de vraag wat D66 eigenlijk aan het doen 
was. 

Dit gezegd hebbende kan er wel degelijk 
een lijn gevonden worden in de manier 
waarop de JD tegen D66 aankijkt en -keek. 
Toen de JD begon stond D66 op nul zetels 
in de peilingen - niet echt populair dus. 
Het zich openlijk associëren met D66 
werd dan ook zoveel mogelijk vermeden. 
Daarnaast was er het meer principiële ar
gument dat de JD geen kritiek op D66 
wilde leveren enkel om in de pers te ko
men. Dit werd als een te goedkope manier 
van publiciteit halen gezien. Deze hou
ding is de JD altijd trouw gebleven. 

Niettemin waren er punten van kritiek en 
als er inhoudelijke kritiek was moest die 
natuurlijk wél geuit kunnen worden. Dit 

betrof bijvoorbeeld de afhankelijkheid van 
de partij van één enkele persoon, namelijk 
Hans van Mierlo. Toenmalig JD-voorzitter 
Hein ]aarsma hekelde de 'heiligheid' van 
Van Mierlo in de partij. Verder vond de JD 
dat D66 haar imago als ideeënpartij niet 
waarmaakte, aangezien er nauwelijks over 
wezenlijke zaken werd gediscussieerd. 
Naarmate D66 méér partij werd, werden 
de ideeën steeds minder. Weer later, toen 
de overgang van oppositiebanken naar 
(paarse) regeringspartij plaatsvond, werd 
de veranderde opstelling van D66 aange
vallen. In de woorden van toenmalig JD
voorzitter Henriëtte de Vos: "Eerst vonden 
we de milieuparagraaf uit het verkiezings
programma van D66 nogal zwak. Toen 
D66 eenmaal in de regering zat waren we 
al blij als ze dát tenminste uit zouden voe
ren!" 

In retrospectief is het opvallend te consta
teren hoe weinig bepaalde punten in de 
loop der jaren aan aktualiteit verloren 
hebben. Heden ten dage blijft de ]D-b lik 
richting D66 geëngageerd en kritisch. Met 
minister van Mierlo is de ]D nu in een ste
vige discussie verwikkeld over het te voe
ren mensenrechtenbeleid. Ook zijn niet 
duidelijk naar buiten treden als partijlei
der wordt bekritiseerd. 

De JD ziet zichzelf als een vrijzinnig
democratische organisatie, en is dat door 
haar bestaan heen altijd gebleven. D66 is 
begonnen als een bom onder het systeem, 
maar de bom werd gedemonteerd en de 

stukjes werden onderdeel van hetgeen zij 
eerst wilden vernietigen. Nu D66 zoveel 
bedaarder is geworden en zoveel meer met 
de politieke macht verweven is, zijn er an
deren nodig om de oude D66-rol op zich 
te nemen. Mensen die de politieke discus
sie breder trekken dan wat gezien wordt 
als de 'politieke realiteit'. Die pleiten voor 
radicale maatregelen waar dat nodig is, al 
zullen die niet op korte termijn te verwe
zenlijken zijn. Die laten zien dat het poli
tieke debat wel degelijk over méér dan de
tails kan gaan. Kortom, mensen die zich 
niet per definitie conformeren aan de ge
vestigde orde. 

Voor haar dertigste verjaardag biedt de JD 
D66 niet alleen felicitaties aan, maar ook 
een kritische blik terug. 
D66 heeft een plaats opengelaten bij haar 
omvorming naar een 'normale' politieke 
partij. Hopelijk kan de JD D66 helpen om 
ook in de toekomst haar verleden niet he
lemaal te vergeten. + 

Met dank aan Hein Jaarsma, Steven 
Pieters, Roei van der Poort en Henriëtte 
de Vos. 

Dennis Hesseling 
is landelijk voorzitter van 

de Jonge Democraten 
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1966-1996: saaier, 
professioneler en groter 

Drie 'oud-gedienden' over dertig jaar D66 

Dertig jaar D66: dertig jaar hard werken in gemeenteraden, werkgroepen, afdelingsbesturen en commissies. Dertig jaar vergaderen, 

ruzie maken, moties formuleren en -zo nu en dan- feest vieren. Wij waren benieuwd hoe drie D66-ers van het eerste uur die jaren 

door Martijn van Triest 

Ko Anthonisse uit Weesp weet niet eens 
meer precies wanneer hij lid is gewor
den. "Maar het was in ieder geval voor 
1970." In die ruim twintig jaar heeft hij 
zo'n beetje alles gedaan wat binnen 
D66 mogelijk is: twaalf jaar raadslid in 
Weesp, lid van een landelijke werk
groep, redacteur voor het blad Voor de 
D'raad, lid van het afdelingsbestuur in 
Weespen 'docent' voor het PSVI. 
Anthonisse: "Ik heb inderdaad veel tijd 
besteed aan D66, maar heb het dan ook 
altijd met veel plezier gedaan. Ik vind 
dat je dit werk toch als een soort hobby 
moet zien. Natuurlijk doe je het ook uit 
idealisme en kan het op bepaalde mo
menten heel spannend zijn". 

Radicale democratie, dat is voor 
Anthonisse wel het trefwoord als het 
om idealisme gaat. Hij heeft ook sterk 
het idee dat D66 op dat punt wat heeft 
bereikt. "Toen ik in 1978 raadslid 
werd, trof ik een hele besloten toe
stand aan. Openbaarheid van stukken, 
inspraakavonden en openheid in pro
cedures waren toen nog taboe. Wij 
hebben mede voor elkaar weten te krij
gen dat de gemeentepolitiek in Weesp 
doorzichtiger is geworden. 

D66 in de jaren negentig wordt door 
Anthonisse wel als wat saaier ervaren. 
Anthonisse: "Misschien ben ik zelf ook 
wat saaier geworden. Maar, ik denk dat 
het ook komt doordat D66 zich in de 
loop der jaren steeds meer heeft ont
wikkeld van een aktiepartij naar een 
kaderpartij. Dat brengt een heel andere 
sfeer met zich mee." 

Waar Anthonisse over saaiheid spreekt, 
heeft Ruud Stam -lid vanaf 1976, oud
directeur van het Wetenschappelijk 
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hebben beleefd en wat het heeft opgeleverd. 

Bureau, oud-fractievoorzitter in 
Leiderdorp en statenlid- het liever over 
professionalisering van de partij. "Met 
name in de jaren tachtig werd er bin
nen D66 wel erg veel gezeurd over pro
cedures. De laatste jaren gaat het 
steeds meer om de inhoud. Dat vind ik 
een teken van professionalisering. Dat 
wil natuurlijk niet zeggen dat de bevlo
genheid is verdwenen. Ik kan mij bij
voorbeeld erg boos maken als 
Bolkestein de media bestookt met 
halve waarheden. Op zulke momenten 
besef je weer dat het goed is dat D66 
meer de nuance zoekt." 

Stam noemt deze nuance tegelijkertijd 
de keerzijde van D66. "Wij zijn soms 
ook wel te fatsoenlijk en bescheiden. Ik 
denk dat het in dat kader goed is om 
eerst een statement te maken en pas la
ter met de nuance te komen." 

Desondanks heeft D66 naar de mening 
van Stam veel bereikt. "D66 heeft na
tuur en milieu op de politieke agenda 
gezet, zonder zich overigens af te zet
ten tegen andere beleidsterreinen. 
Verder was D66 natuurlijk een belang
rijke spreekbuis voor de democratise
ringsgolf. Ook de minder polariserende 
manier waarop D66 de gezondheids
zorg, ouderenzorg en het jeugdwelzijn 
heeft benaderd is naar mijn idee posi
tief geweest. Tegelijkertijd moet je er
kennen dat de staatsrechtelijke ver
nieuwing te weinig heeft opgeleverd. 
Dat zij dan zo. De bijna klassieke- visie 
van D66 op het individu is wel nog 
steeds heel modern en actueel. Daarbij 
heeft de open en zakelijke benadering 
van D66 nog steeds een toegevoegde 
waarde. Andere partijen zijn ideolo
gisch nog steeds gebonden, waardoor 
die het volgens mij steeds moeilijker 
gaan krijgen." 

De oudste 'oud-gediende' van dit drie
tal is Kitty Warburg. In 1967 was zij al 
lid van D66. Negen jaar later werd ze 
hoofd Administratie op het Landelijk 
Secretariaat in Den Haag. "Daar begon 
ik met een schoenendoos waar de ad
ministratie van de zeshonderd leden 
die de partij toen had, in lag. In 1982 
waren dat al 17.000 leden. je begrijpt 
dus wel dat wij in die zes jaar een vol
waardig en professioneel secretariaat 
hebben moeten opbouwen." 

In 1982 ging Kitty Warburg op één van 
de Haagse ministeries werken. Daar 
had ze het al snel gezien. "In die slan
gekuil heb ik het maar heel kort vol 
kunnen houden. Ik was natuurlijk het 
vrijbuiterige van D66 gewend en dat 
vonden ze op het ministerie niet erg 
prettig. Bovendien ben ik niet erg di
plomatiek aangelegd. In 19HS ben ik 
daarom teruggegaan naar het Landelijk 
Secretariaat. 

Politieke aspiraties heeft Kitty Warburg 
nooit gehad. Hoewel haar wel een aan
tal keer is gevraagd of ze niets voelde 
voor een politieke functie. Kitty 
Warburg: "Ik ben nu eenmaal geen po
litiek dier, dus hou ik me liever met or
ganisatorische zaken bezig." 

Over de toekomst is zij redelijk optimis
tisch. "Ik denk dat D66 een relatief 
kleine middenpartij zal blijven met niet 
al te extreme standpunten. Volgens mij 
is dat een goede basis voor nog eens 
dertig jaar D66. Ik geloof namelijk niet 
dat er twee politieke stromingen over 
zullen blijven. Kijk maar naar Engeland. 
Daar wordt de liberale partij ook steeds 
groter. Dat betekent dat mensen niet uit 
twee extremen willen kiezen. Dat is vol
gens mij de reden dat D66 nog wel even 
zal blijven bestaan." + 



Revolutie in het familierecht 

Alle dieren zijn gelijk, maar sommige die-

ren zijn meer gelijk dan andere, aldus 

George Orwell in Animal farm. 

Zo is het ook in de mensenwereld. 

Ondanks artikel 1 van de Grondwet en de 

Wet Gelijke Behandeling zijn bij ons alle 

mensen gelijk, maar sommigen - namelijk 

degenen die gehuwd zijn - zijn meer ge-

lijk dan de anderen: de alleenstaanden en 

degenen die samenwonen zonder boter-

briefje. Niet volgens de praktijk van alle-

dag, maar nog wel volgens de wetgever. 

door Boris Dittrich 

D66 wil daar verandering in brengen. 
Een goede samenwerking met anderen 
in de partij heeft er uiteindelijk toe ge
leid dat de meerderheid van de 
Tweede Kamer twee moties van D66, 
samen met de PvdA ingediend, heeft 
gesteund. Wie durft nog te beweren 
dat D66 geen creatieve ideeën heeft, 
dat we geen macht hebben om dingen 
te veranderen? 

Nadat ik in 1994 van staatssecretaris 
Schmitz tijdens de begrotingsbehande
ling de toezegging kreeg dat ze een 
nota over de leefvormen zou gaan 
schrijven, heb ik de SWB-werkgroep 
Justitie en de Adviesraad van D66 op 
het punt van openstelling van het hu
welijk voor homoseksuelen om advies 
gevraagd. In 1995 stemde de 
Adviesraad voor een motie van Steven 
Pieters, die de fractie verzocht open
stelling van het huwelijk te bepleiten. 
Vervolgens nam het D66-congres in 
Lelystad in het najaar van 1995 een 
aktuele politieke motie aan van de
zelfde strekking, door de 
Afdelingsvergadering uit De Bilt inge
diend. Met zo'n steun in de rug kon 
het haast niet meer mis gaan in de 
fractie. Als eerste en enige van de co
alitiepartijen koos D66 in de Tweede 

Kamer vervolgens unaniem voor 
openstelling van het huwelijk. 

! De wet als vriend 
Waarom? Anno 1996 ziet de samenle
ving er heel anders uit dan enkele de
cennia geleden. Mensen die niet het 
geijkte pad van het huwelijk hebben 
betreden, lopen tegen belangrijke 
knelpunten aan. Denk maar eens aan 
het erfrecht, aan de pensioenwetge
ving, aan de ontbrekende wetgeving 
voor sociale ouders. De wet werkt te
gen hen. Dat blijkt ook wel uit juris
prudentie van de Hoge Raad. Delen 
van het familierecht zijn niet meer uit 
de wet te halen. De wet moet mensen 
in hun onderlinge relatie en in hun 
verhouding tot kinderen die zij opvoe
den, respecteren. 
De wet als vriend en niet als vijand. 
Voor D66 is een verbrokkelde verbete
ring van rechtspositie voor degenen 
die niet gehuwd zijn, onvoldoende. 
De politiek heeft tot taak de samenle
ving bijeen te houden, mensen per
spectief te bieden en hen niet aan de 
kant te laten staan. Het familierecht is 
bij uitstek een terrein, waar we bij de 
kleinste samenlevingsverbanden, die 
worden gekenmerkt door verantwoor
delijkheid en duurzaamheid, kunnen 
beginnen de verbrokkeling tegen te 
gaan. De overheid moet dat waarderen 

met rechtsgevolgen, ongeacht de sek
suele geaardheid van betrokkenen. Dat 
is voor de wet niet relevant. 

De regering heeft geen principiële be
zwaren, maar houdt er rekening mee 
dat het buitenland nog niet zo ver is. 
Het argument dat het buitenland een 
huwelijk tussen twee mannen of twee 
vrouwen niet kent en zo'n huwelijk in 
Nederland gesloten niet zal erkennen, 
spreekt D66 niet aan. Mensen van ge
lijk geslacht die trouwen, zullen er 
simpelweg rekening mee moeten hou
den dat, wanneer zij in het buitenland 
verblijven, de kans op juridische ach
terstelling groot is. 
Dat hoeft de Nederlandse regering en 
parlement er niet van te weerhouden 
om voor de eigen bevolking op de bres 
te springen. In Nederland mogen we 
toch zeker regelen wat we zelf recht
vaardig vinden? 

Angst voor het buitenland 
Regeren is keuzes maken. Keuzes, die 
gerechtvaardigd zijn. Churchill zei 
eens: "Democratie is niet voor bange 
mensen". De angst voor het buitenland 
is een variant op het aloude 'Wat zul
len de buren er wel niet van zeggen?'. 
Maar dat mag voor het kabinet toch 
niet de drijfveer zijn om aan openstel
ling van het huwelijk voorbij te gaan? 
Toen in 1893 Nieuw-Zeeland het kies
recht voor vrouwen introduceerde, von
den de andere democratiën dat bespot
telijk. Toch duurde het zo'n vijftig jaar 
en toen konden vrouwen bijna overal 
ter wereld kiezen en gekozen worden. 
Het is een kwestie van wennen. 

! Examen voor ouderschap 
De motie van D66 en PVDA is met 81 
stemmen vóór aangenomen. 
Binnenkort laat het kabinet weten of 
de motie onverkort wordt uitgevoerd. 
Als dat het geval is, zal het nog een 
paar jaar duren voor het Burgerlijk 
Wetboek is aangepast. Intussen wordt 
een wet op de samenlevingsregistratie 
voorbereid. Die heeft de steun van alle 
grote partijen in de Kamer. Deze wet 
kan snel in werking treden. 
Samenlevenden kunnen door registra
tie bij de gemeente bijna alle rechtsge
volgen krijgen als gehuwden. In 
Nederland moet je bijna overal toe
stemming voor hebben of een examen 
voor afleggen. Je mag niet zomaar in 

D E M 0 C R A A T n r . 5 -1996 15 
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een auto rijden, eerst haal je je rijbe
wijs. Je mag niet zomaar gaan vissen, 
daar moet je een visvergunning voor 
hebben. Maar gek genoeg, als je een 
kind wilt, dan mogen man en vrouw 
hun gang gaan. Terwijl je je juist zou 
kunnen voorstellen dat een toelatings
examen voor het ouderschap geen 
luxe zou zijn. Het is niet iedereen ge
geven om kinderen op een goede ma
nier op te voeden. En als het misgaat 
met die opvoeding, dan zit de maat
schappij met de gebakken peren. 

Bij adoptie kennen we wel zo'n toela
tingsexamen. En terecht; het is heel 
moeilijk om andermans kind op te 
voeden. Zeker als daar nog bij komt 
dat de afstammingsband met de biolo
gische ouders wordt doorgesneden en 
het kind voortaan doorgaat voor juri
disch kind van de actopterende ouders. 
Adoptie mag kennelijk alleen van de 
rechter als het in het belang van het 
kind is. 
Er zijn verschillende situaties, waarin 
het in het belang van het kind is dat 
de verzorgende en opvoedende ouders 
tot adoptie over kunnen gaan. Ik 
noem het voorbeeld van de duomoe
ders. Twee vrouwen leven samen. Zij 
besluiten een kind te nemen via 
donorinseminatie. D66 vindt dat de 
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niet-biologische moeder, de sociale moe
der, het kind moet kunnen adopteren. 
Redenerend vanuit het belang van het 
kind is er geen objectieve rechtvaardi
gingsgrond om een homopaar catego
risch van adoptie uit te sluiten. Het 
gaat dus om het belang van het kind. 
Er wordt niet geredeneerd vanuit een 
of ander emancipatorisch heilig vuur. 

I Buitenlandse kinderen 
Het is opvallend hoeveel aandacht ad
optie in de media krijgt en dan met 
name adoptie van buitenlandse pleeg
kinderen. Het spreekt ook heel erg tot 
de verbeelding, een kind dat van ver 
weg wordt gehaald en met cultuur
schok en al in Nederland misschien 
wel bij twee mannen of vrouwen 
wordt geplaatst. Nogallogisch dat hier 
weinig voorstanders voor te vinden 
zijn. Ook D66 maakt een onderscheid 
tussen adoptie in bestaande opvoe
dings- en verzorgingsrelaties en inter
landelijke adoptie. D66 is geen groot 
voorstander van adoptie van kinderen 
uit het buitenland. De buitenlandse 
kinderen hebben vaak traumatische er
varingen achter de rug en komen uit 
een heel andere cultuur naar 
Nederland. In de puberteit blijkt nogal 
eens dat deze adoptiekinderen grote 
problemen krijgen. Wat D66 betreft is 

het beter om de kinderen - desnoods 
via gerichte ontwikkelingshulp- in ei
gen land adequate opvang te bieden 
dan om ze naar Nederland te halen. 

De motie van D66 en PVDA om adop
tie in bestaande opvoedings- en ver
zorgingsrelaties mogelijk te maken
wat dus los van het huwelijk staat
kreeg een nog grotere meerderheid in 
de Tweede Kamer: 83 stemmen voor. 
Ook hier is het wachten op de nadere 
positiebepaling van het kabinet. 

Het samenwerken met anderen in de 
partij bevalt me uitstekend. Onlangs 
heb ik de SWB-werkgroep justitie bijeen 
geroepen om te discussiëren over de 
parlementaire enquete. jammergenoeg 
heeft de werkgroep noch een voorzitter, 
noch een secretaris. 
Wie is bereid om een aktieve voorzitter 
te worden? Ik heb het zelf jarenlang ge
daan. Met recht kan ik zeggen dat de 
Tweede-Kamerfractie alleen maar van 
een goede werkgroep kan profiteren! + 

Boris 0. Dittrich 
Woordvoerder Justitie 

D66 Tweede-Kamerfractie 



D66 in de jaren negentig 
de rol van een positieve partij in een somber 

wereldbeeld 

D66 is opgericht in een tijd waarin de bomen tot in de hemelleken te groeien. Nu staat de partij in een maatschappij die voor te veel mensen 

wordt gekenmerkt door teruggang en sombere beelden. Past D66 nog wel in deze veranderde maatschappij? Jan Glastra van Loon geeft, rede-

nerend vanuit de wortels van D66, het belang van het bestaan van D66 aan. Hij pleit niettemin voor alert blijven! 

door Arthur van Buitenen 

"D66-ers zijn mensen die staan voor een 
bepaalde houding in de politiek, een an
dere stijl, een andere manier van doen. De 
wens om verstarde patronen en structuren 
te doorbreken is kenmerkend voor de 
standpunten die drie decennia lang na
mens D66 zijn uitgedragen." 

"Deze andere, open stijl onderscheidt D66 
bijvoorbeeld van de twee andere coalitie
partijen in de regering. Binnen de PvdA 
heerst een in hoge mate intolerante sfeer, 
terwijl binnen de VVD een autoritaire, ge
zagsgetrouwe mentaliteit de overhand 
heeft. D66-ers daarentegen onderwerpen 
zich niet zomaar aan gezag en zijn wars 
van enige dogmatiek", zegt Glastra van 
Loon, lid van de Eerste Kamer voor D66 
en voormalig partijvoorzitter en staatsse
cretaris van Justitie. 

I De onmiskenbare verandering 
De periode waarin D66 werd opgericht 
werd gekenmerkt door geloof in de toe
komst. Na de tweede wereldoorlog en de 
wederopbouw wilden de mensen de be
vrijding beleven. Dit uitte zich ondermeer 
in een verzet tegen de verstardheid in de 
samenleving en de pietluttigheden in het 
bestuur. D66 is onderdeel van de reactie 
op de slaperige jaren vijftig, waarin 
Nederland werd beheerst door een ver
zuilde maatschappij. De onvrede met deze 
slaperigheid in de samenleving werd breed 
gevoeld. 

De open stijl van politiek bedrijven is door 
de jaren heen zeer consistent gebleven. De 
sfeer in de samenleving is echter onmis
kenbaar veranderd. De sfeer in de huidige 
jaren negentig is naar binnen gekeerd. 
Mensen zien, in tegenstelling tot de jaren 
zestig, veelal geen uitzicht in de toekomst. 
Een somber fin de siècle-gevoel overheerst. 

De vraag is hoe een partij met een overwe
gend positief wereldbeeld omgaat met 

deze fundamentele veranderingen in het 
klimaat van de maatschappij. Is er nog 
ruimte voor een partij die verstarde patro
nen en structuren wil doorbreken in een 
tijd waarin mensen juist huiverig zijn voor 
veranderingen in hun omgeving? 

"Wat we nu zien is dat culturele waarden 
in de maatschappij verdergaande institu
tionele veranderingen naar een meer open 
en democratische maatschappij in de weg 
staan. In de jaren zestig was het andersom. 
Toen gingen de culturele veranderingen 
aan de institutionele veranderingen voor
uit." Volgens Glastra van Loon is dit een 
van de redenen waarom de cultuur-maat
schappelijke veranderingen een belangrijk 
resultaat van de jaren zestig zijn. We waar
deren dit nu niet als zodanig, omdat deze 
veranderingen als algemeen aanvaard 
goed worden beschouwd. Toch zouden we 
hier meer bij stil moeten staan. 

I Het centrum van de macht 
Glastra van Loon: "Als enige grote poli
tieke partij die zijn wortels heeft in de cul
tuur-maatschappelijke veranderingen van 
de jaren zestig, heeft D66 alles in huis om 
de huidige institutionele veranderingen in 
een stroomversnelling te brengen. Dit 
geldt eens te meer, omdat D66 nu in het 
centrum van de macht staat. De onbevan
gen blik op de maatschappij zal D66 kun
nen houden, omdat het geen belangen 
vertegenwoordigt zoals PvdA, VVD en 
CDA dat wel doen. De enige belangen
groepen die zich thuisvoelen bij D66 zijn 
de milieu-, natuurgroepen." 

D66 moet alert blijven! Om de stroomver
snelling waar te maken moeten de huidige 
conventionele denkpatronen worden 
doorbroken. Glastra van Loon: "Een van 
de problemen in het doorbreken van deze 
patronen is dat de beleidsvoorbereiding 
nu nog veel te veel een zaak is van een 
klein groepje ambtenaren. De controle op 
het tot stand komen van denkbeelden 
vanuit de politiek is schamel, laat staan 

dat burgers er enige bevredigende invloed 
op uit kunnen oefenen." 

Afsluitend stelt Glastra van Loon: "Om 
D66 een leidende rol te kunnen laten spe
len in de toekomst is het van belang een 
integrale, vernieuwende maatschappij-vi
sie te ontwikkelen. In deze visie moeten 
ten minste twee onderwerpen centraal 
staan: de plaats van de mens in de samen
leving en de bescherming van natuur- en 
milieuwaarden. Alleen op het fundement 
van een overtuigende visie kan D66 een 
werkelijk vernieuwende rol blijven spelen 
in de Nederlandse politiek." • 
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Jan-Willem Bertens: D6t 

In november 1994 werd de D66-delegatie in het Europees 

Parlement lid van de ELDR (European Liberals, Dernocrats and 

Reform) en sloot zich daarmee formeel aan bij de ELDR-fractie. 

Hoe is dat gegaan? Hoe bevalt het lidmaatschap en hoe is de 

samenwerking met de VVD? Een gesprek met delegatievoorzitter 

Jan-Willem Bertens. 

door Sebastian Dingemans 

De keuze om juist tot de ELDR-partij toe te treden werd niet 
zonder wikken of wegen gemaakt. Het was echter wel een 
logische en wenselijke consequentie van ontwikkelingen. 
Ervaringen uit het verleden wezen uit dat de beïnvloeding 
van het beleid van de ELDR zou worden versterkt wanneer 
de D66 Europarlementariërs het gewicht van de partij ach
ter zich zouden hebben. ]an-Willem Bertens was vanaf het 
begin bij deze ontwikkelingen betrokken. In de periode 
1989-1994 was Bertens op persoonlijke titellid van de oude 
LOR-fractie en de ELDR-federatie. Over zijn ervaringen uit 
die tijd is hij positief, hoewel hij het prettig vindt dat D66 
nu als politieke partij deel uitmaakt van de Liberale fractie. 
Bertens: "Het was duidelijk dat ik in die tijd de partij niet 
hoefde en niet kon binden. Ik probeerde uiteraard wel de 
partij er zoveel mogelijk bij te betrekken, als waarnemer op 
vergaderingen van de fractie. Maar in feite hoefde de partij 
zich als zodanig op geen enkele wijze neer te leggen bij wat 
er in de fractie gebeurde. Niet dat het mijn voorkeur had, 
maar het kon niet anders. Het was de reden waarom men 
accepteerde dat ik niet onafhankelijk (als niet-ingeschre
vene) in het Europees Parlement zat, maar juist op persoon
lijke titel naar de liberale fractie ging. Ik heb daarbij overi
gens van iedereen die zich op enige wijze met de partij be
moeide altijd steun gehad. Het beviel me goed en ik denk 
dat het ook de basis is geweest voor het vertrouwen dat 
men heeft gehad toen wij met vier zetels uit de verkiezin
gen kwamen. Dat was het moment dat we de keuze hebben 
gemaakt om lid te worden en dus ook als partij daadwerke
lijk verantwoording af te leggen." 

D66 had altijd de mond vol van een progressieve samenwerking 
in Europa en zelfs daarbuiten ... 
Bertens: "Wanneer je in Europa het woord progressief ge
bruikt moet je verrekte voorzichtig zijn. Dat betekent dat je 
progressief kunt zijn op het gebied van bijvoorbeeld de bui
tenlandse politiek. Die gedachte vind je dan in een partij 
die dan weer helemaal niet progressief is op het gebied van 
milieu of op het gebied van asielverlening, omdat die partij 
bij een land hoort waar die problematieken veel groter zijn. 
Ik weet dat het allemaal hele gevaarlijke onderwerpen zijn, 
maar je kunt nu eenmaal niet Nederlands denken in 
Europa". 
Als voorbeeld haalt hij de Groenen in het Europees 
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Parlement aan: "Die manifesteren zich met enorm veel 
progressiviteit op het gebied van milieu, maar tegelijkertijd 
zijn ze in andere opzichten conservatief en zelfs anti
Europees". Al met al is hij van mening dat destijds de juiste 
keuze is gemaakt en dat in de ELDR de meeste progressivi
teit te vinden is. "Hoewel je zo'n keuze natuurlijk nooit 
voor eeuwig maakt". 

Niet evident 
Het was niet evident dat de toenmalige LOR een groep bij 
uitstek was waar D66 zich bij zou kunnen aansluiten. De 
LDR, nu de ELDR, verenigde zowel partijen die aan de 
rechterzijde van D66 staan (FDP, VVD, Venstre) als meer 
geestverwante partijen (Liberal Democrats, Det Radikale 
Venstre). Opvallend detail was dat de rechtervleugel nume
riek sterker was dan de linkervleugel. Bertens zegt daarover: 
"Ik heb persoonlijk nooit aan de keuze getwijfeld. Er zijn 
natuurlijk in eerste instantie mogelijkheden onderzocht om 



[)p zijn plek in de ELDR 

een eigen fractie met geestverwante partijen te vormen. 
Maar daarbij stootten we op een aantal problemen. De be
langrijkste partner in de te vormen fractie, de Energie 
Radicale/MRG (een partij waar D66 relaties mee had), 
vormde de Europese Radicale Alliantie (ARE) onder leiding 
van stemmentrekker Bernard Tapie en die bleek moeilijk te 
liggen. Daarnaast was een aantal geestverwante partijen als 
het Spaanse CDS en de Italiaanse PRI na de Europese verkie
zingen geen factor van betekenis meer. De Liberal 
Democrats, die nog niet vertegenwoordigd waren in het 
Europees Parlement, waren al lid van de ELDR-partij en 
hadden niet de behoefte zich daarvan los te weken". 
De toetreding tot de ELDR-fractie bleek uiteindelijk als 
meest optimale keuze naar voren te komen. Hoewel de 
rechtervleugel wat sterker is vertegenwoordigd heeft Bertens 
de indruk dat D66 haar plaats in de linkervleugel inneemt: 
" Als je dat links wilt noemen, tenminste. Er zijn ook veel 
contacten met mensen die tot een andere fractie behoren. 

Het Europees Parlement is in dat opzicht iets meer divers 
dan een nationaal parlement. Het stemgedrag en de hou
ding in de fracties is ook iets minder disciplinair. Je pro
beert uiteraard wel zoveel mogelijk in één lijn te lopen". 

i D&&NVD 
Ook de VVD-delegatie is lid van de ELDR en werkt derhalve 
op Europees niveau nauw samen met D66. Iets wat in het 
nationale parlement ondenkbaar zou zijn, maar volgens 
Bertens is die situatie niet helemaal vergelijkbaar: " De VVD 
mag misschien niet zo progressief zijn in onze optiek, maar 
wat hun ideeën en gedachten over Europa betreft, vind ik 
de VVD-delegatie in vergelijking met de hard-core van hun 
eigen partij in de Tweede Kamer veel progressiever". 
Een typisch voorbeeld daarvan was het recente meningsver
schil tussen de VVD-Eurofractie en Bolkestein over de te va
ren Europese koers en in het bijzonder over de vraag of bij 
gezamenlijk Europees buitenlands beleid besluiten unaniem 
of bij meerderheid genomen moesten worden. De VVD-de
legatie in het Europees Parlement vond dat Nederland in 
het belang van de politieke eenheid en de bestuurbaarheid 
van Europa het unanimiteitsbeginsel moest opgeven. 
Bolkestein was tegen omdat het de positie van de kleine 
landen ten opzichte van de grote landen in de Europese 
Unie zou ondergraven. Bertens: "Dat zijn uitspraken die in 
Nederland goed klinken, maar ik persoonlijk vind dat nogal 
populistisch". 

Jan-Willem Bertens, Europeaan in hart en nieren, kan zich 
nog steeds vreselijk opwinden over dit soort uitspraken, die 
het kennelijk goed doen bij de Nederlandse bevolking. " 
Alsof de Nederlandse belangen in Europa worden verkwan
seld. Er is zo'n enorm gebrek aan kennis over Europa in 
Nederland. Het kost inderdaad wat verbeeldingskracht en 
men zal misschien iets moeten inleveren van de eigen soe
vereiniteit. Maar denk eraan: kom uit je hok en probeer je 
een voorstelling te maken. Relativeer. Niet relativeren door 
toe te geven op bepaalde principes, maar door tot overeen
komsten te komen, want het gaat uiteindelijk om de geza
menlijke politiek. In dat opzicht ben ik ervan overtuigd dat 
wij in de ELDR het meeste aan progressiviteit kunnen vin
den".+ 

Sebastian Dingemans is voorlichter van de D66-Eurofractie 
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Liberale oppositie in Bosnië 
verd1ent steun 

door Suzanne Bakker 

"We zijn ons ervan bewust dat Bosnië
Hercegovina niet zo zal worden als wij het 
graag zouden willen. We hebben slechts 
twee vertegenwoordigers in het parlement 
en de andere kant heeft tanks." Aan het 
woord is Rasim Kadic, voorzitter van de 
Liberalna Stranka BiH (LS - Liberale Partij 
van Bosnië-Hercegovina), een kleine maar 
niet onbelangrijke oppositiepartij in het 
nog steeds verscheurde Bosnië. De Liberale 
Partij vormt, samen met de sociaal-demo
craten (de voormalige communisten), de 
echte oppositie in Bosnië. Bosnië wil in dit 
geval zeggen de Moslim-Kroatische 
Federatie. 

De Bosnische Liberale Partij heeft zich al
tijd hard gemaakt voor een meer-partijen
stelsel, een markt-economie en hervor
mingen van het politieke stelsel. Pas toen 
de oorlog, 'door de Servische agressie', niet 
meer te vermijden was, hebben zij zich 
uitgesproken vóór de Bosnische onafhan
kelijkheid. Tegelijkertijd hebben zij tijdens 
de hele oorlog geprobeerd om onderwer
pen als onderwijs, milieu, mensenrechten, 
privatisering en vrijheid aan te dragen. 
"Alleen in het 'moslim' -gedeelte van 
Bosnië is er tijdens de oorlog democratie 
geweest, met oppositionele televisie-sta
tions, een goede politieke atmosfeer en re
latief normale politieke activiteiten", aldus 
Rasim Kadic. 

Dat neemt allemaal niet weg dat de zeer 
vriendelijke Kadic zelf een sluipschutters
kogel in zijn buik heeft gekregen die dode
lijk zou zijn geweest als hij één centimeter 
meer naar links of rechts terecht zou zijn 
gekomen en dat het Bosnische parlements
gebouw na de Servische beschietingen één 

De inkt van het Dayton-akkoord was nog niet 

droog toen een groepje D66-ers een bezoek 

bracht aan Sarajevo. De Bosnische Liberalen 

lieten op de internationale delegatie een zeer 

positieve indruk achter. 

van de meest verwoeste gebouwen in 
Sarajevo is. Kadic was echter weer hele
maal opgeknapt toen begin december vo
rig jaar een zestalleden van 066, de Britse 
Liberal-Democrats en de Vlaamse 
Volksunie een bezoek bracht aan Sarajevo. 
De reis vond plaats op uitdrukkelijk ver
zoek van de Bosniërs en met financiële on
dersteuning van 066 en de liberale fractie 
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in het Euro-parlement. "Bezoeken van bui
tenlandse delegaties zijn een enorme on
dersteuning voor een kleine en intellectu
ele partij als LS. Het is het bewijs aan 
Bosnische opinie-makers dat de Liberale 
Partij een kracht is om rekening mee te 
houden", aldus Kadic. 

Dit najaar worden er, als alles goed gaat, 
in Bosnië verkiezingen gehouden. De 
Bosnische Liberalen hopen dat zij, samen 
met de andere niet-nationalistische oppo
sitiepartijen, zoveel stemmen halen dat 
Izetbegovic' partij SOA net niet de meer
derheid krijgt. Gebrek aan middelen, aan 
kantoor-uitrusting en aan ervaring op het 
gebied van campagne-voeren maken dit 
echter niet gemakkelijk. D66 probeert te 
helpen, onder andere door een training 
van het Oost-Europa instituut IVSOM aan 
onze Kroatische zusterpartij ook voor de 
Bosniërs open te stellen. D66 vindt overi
gens dat de niet-nationalistische oppositie 
en pers steun verdienen in hun strijd voor 
het gezonde verstand. 

Het is niet mogelijk om drie dagen 
Sarajevo in kort bestek te beschrijven. Het 
bezoek aan het Olympisch stadion dat nu 
een begraafplaats is voor oorlogsslacht
offers, het half kapot-geschoten zieken
huis, het eenvoudige houten gedenkteken 
op de markt waar in augustus 1995 een 
Servische granaat tientallen doden eiste, 
het dronken worden met een Bosnische 
soldaat ("Mijn hond zou jouw humani
taire hulp niet eten"), de onzekerheid of 
we wel of niet mee mochten met het VN
vliegtuig van en weer terug naar Zagreb 
('Maybe Airlines'), de vele discussies met 
politici, jongeren, mensenrechten-activis
ten, soldaten en hulpverleners, de gastvrij
heid en de heerlijke maaltijden (als je 
maar Duitse marken hebt, is alles te koop), 
de armoede, de gaten die granaten hadden 
geslagen in het plafond van het huis waar 
we sliepen en het olastic voor de vele ka
pot-geschoten ruiten. 

Graag wil ik verwijzen naar het uitge
breide Engelstalige rapport dat de delega
tie na haar bezoek heeft geschreven. Dit 
rapport kan tegen kostprijs worden besteld 
bij Tanja Brok op het Landelijk 
Secretariaat van 066. + 

Suzanne Bakker is 
projectmanager van IVSOM 



Jaap Schuier 
De tragiek wil dat Jaap Schuier op 15 april j.l. 
op de fiets op weg was naar een 
Regiovergadering van Veilig Verkeer 
Nederland toen hij te Zeist werd aangereden 
door een bromfietster. Hij is nog even bij ken
nis geweest, maar de coma-toestand waarin 
hij geraakte is hij niet meer te boven gekomen. 
Op 3 mei j.l. overleed hij. 
Jaap Schuier was een trouw en enthousiast lid 
van de SWB-werkgroep Verkeersveiligheid. 
Daarnaast was hij actief lid van de 
Voetgangersvereniging, van Veilig Verkeer 
Nederland en deelnemer aan de vergaderingen 
van het Regionaal Orgaan Verkeersveiligheid 
te Utrecht. Ook wil de tragiek dat de laatste 
vergadering van de werkgroep 
Verkeersveiligheid waar Jaap Schuier aanwe
zig was gewijd was aan het bromfietspro
bleem. Tegen het eind van deze vergadering 
zei hij: "Laten we eens even afwachten nu de 
bromfietsers binnenkort rijexamen moeten 
doen of dit een verbetering oplevert". 

Jaap Schuier heeft zich zijn hele leven ingezet 
voor de medemens. In de oorlog echter heb
ben medemensen zich voor hem ingezet. 
Wegens zijn jood-zijn moest hij onderduiken. 
Dit heeft een keerpunt in zijn leven betekend 
wat zijn levensovertuiging betreft. Hij voelde 
zich thuis en geborgen in de sfeer van de ge
reformeerde en hervormde kringen waarin hij 
gedurende de oorlog verkeerde en hij had 
groot respect voor de wijze waarop deze men
sen handelden zoals ze vonden dat ze moesten 
handelen. Na de oorlog werd hij lidmaat van 
de Nederlandse Hervormde kerk. Tot zijn pen
sionering was hij psychiater bij het ministerie 
van Justitie. Maar ook daarna heeft hij zich in
gezet voor de verdrukte medemens. 
Zijn belangstelling voor de verkeersveiligheid 
stamt uit de tachtiger jaren. Jaap Schuier, en 
een groot aantal andere mensen, vonden de 
afslag Zeist-west van de A28 volkomen over
bodig en schadelijk voor de natuur. Zij hebben 
zich daar hevig tegen verzet. En tot nu toe met 
succes. Deze afslag is er niet gekomen. Vanaf 
de oprichting van de werkgroep verkeersvei
ligheid in 1993 heeft Jaap Schuier geen verga
dering gemist, met uitzondering van enkele 
toen zijn vrouw ziek was. Met mondelinge en 
schriftelijke steun heeft hij meegewerkt aan de 
totstandkoming van de folder van de werk
groep. 
Onlangs zei hij nog in een vergadering van de 
werkgroep: "We moeten elkaar accepteren zo
als we zijn". Dit typeert het leven van Jaap 
Schuier. 

Gerrit Sipkes 
Voorzitter van de SWB-werkgroep 

Verkeersveiligheid 

Interview met leen van Dijke 

D66 bestaat dertig 
• • Jaar, maar w1e 
weet waarom? 

"066 is een club met aardige mensen, maar in de dagelijkse politiek is het voor mij 

duidelijk dat ze een profiel, een referentiekader missen. De waan van de dag wordt dan 

leidraad." Leen van Dijke, voorzitter van de RPF-fractie in de Tweede Kamer heeft een 

duidelijke mening over 066 en kan deze ook onderbouwen met voorbeelden uit de 

praktijk. 

door Arthur van Buitenen 

"Enige weken terug hoorde ik van een debat waarin de woordvoerder namens 
D66 een totaal ander standpunt innam dan een week daarvoor. Op de vraag wat 
er was gebeurd in de tussenliggende dagen dat deze omslag kon verklaren gaf 
deze D66-er een even eerlijk als onthutsend antwoord: we hebben fractieverga
dering gehad!" 

Voor VanDijkeis dit het beste bewijs dat D66-ers in het nemen van standpun
ten niet uitgaan van een gedeelde maatschappijvisie, maar zich richten naar wat 
de samenleving acceptabel en gewenst vindt. "Voor een politieke partij is dit on
voldoende, omdat je zo niet in staat bent een richting aan te geven als het doel 
niet duidelijk omschreven is." 

Ook in het kabinet vindt VanDijkede inbreng van D66 teleurstellend, mis
schien nog het meest voor de D66 achterban. Hij citeert Van Mierlo uit een in
terview, waarin hij zei dat to betherehet belangrijkste voor D66 was. Als dit zo 
is, dan wordt volledig voorbij gegaan aan de vraag waarom D66 er is. Een mager 
resultaat, dat ook in presentatie van de besluiten naar voren komt. "Het hoogste 
goed voor D66 is het beredderen van de consensus. In plaats van de erkenning 
dat na een harde strijd de zienswijze van D66 het helaas niet heeft gehaald, pre
senteert D66 het nemen van een besluit als de winst. De pijn van het compro
mis wordt niet geuit. In dit verband heb ik wel eens gezegd dat voor D66 paars 
belangrijker is dan groen." 

D66 bestaat dertig jaar. Van Dijke ziet de toekomst voor de partij somber in als 
D66 zich niet bezint op de historische legitimatie en de vraag wat D66 precies 
wil bereiken: "Een verkiezingsprogramma is hiervoor onvoldoende. Bovendien 
blijkt de visie van een programma, in ieder geval bij D66, lang niet altijd te spo
ren met de praktische uitwerking." 
Een andere reden voor VanDijkede toekomst van D66 somber in te zien is het 
belang van de poppetjes in de partij: "Kwaliteit heeft D66 meer dan voldoende 
in huis. Deze kwaliteit gaat echter verloren als de binding tussen de personen 
niet geworteld is in een gemeenschappelijk vertrekpunt en visie. Dan blijft een 
partij hangen op het gewicht van afzonderlijke individuen." Afsluitend bena
drukt Van Dijke nogmaals dat hij D66-ers best aardige mensen vindt: "Het spijt 
me dat ik wat negatief ben geweest, maar ja, u vroeg naar mijn mening en die 
heeft u gekregen."+ 
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Surfen over de snelweg 
Twee jaar geleden had nog niemand van Internet gehoord en nu staan de kranten er elke dag vol van. Het is de verdienste van de Amerikaanse 

vice-president Al Gore dat hij via de metafoor van de 'digitale snelweg' de nieuwe communicatietechnieken onder de aandacht van het grote 

door Matt Poelmans 

In Nederland zijn het twee D66-bewinds
lieden die in 1995 Internet op de politieke 
agenda hebben geplaatst: minister Weijers 
met zijn Nationaal Actieplan Elektronische 
Snelwegen (NAP) en staatssecretaris Kohn
stamm met zijn Beleidsnota Informatie
voorziening Overheidssector (BIOS). En 
staatssecretaris Nuis is als verantwoorde
lijke voor mediabeleid nauw betrokken bij 
de tv en kabel als het tweede tracé van de 
digitale snelweg (naast dat van de pc met 
modem). 

I Perspectief 
Ook op lokaal niveau zijn het D66-be
stuurders die voorop lopen: Amsterdam 
met zijn Digitale Stad, Oegstgeest met zijn 
Digitaal Loket en Haren met zijn burger
raadpleging via de tv. Dat D66 iets heeft 
met Internet is niet verwonderlijk. Als par
tij zijn we vooral geïnteresseerd in verbete
ring van de relatie tussen bestuur en bur
ger. Communicatie en participatie spelen 
daarin een essentiële rol. De nieuwe infor
matie- en communicatietechnologie (iet) 
biedt daartoe ongekende mogelijkheden. 
Tijdens het recente D66-congres in Noord
wijkerhout werd er om die reden aan die 
toekomstperspectieven terecht de nodige 
aandacht besteed. 

I Modegril of trend? 
Er wordt wel gezegd dat Internet een mo
degril is die wel weer overgaat. Hoewel de 
huidige aandacht inderdaad wat overdre
ven is, zijn de mogelijkheden die de snel
weg biedt niet meer weg te denken. 
Zonder overdrijving kan men zeggen dat 
er sluipenderwijs een omwenteling gaande 
is. Steeds hebben nieuwe fases in de be
schikbaarheid van media grote invloed ge
had op de inrichting van de samenleving. 
Net zoals eerder de grootschalige verbrei
ding van technieken als lezen, schrijven 
en vermenigvuldigen elk hun stempel op 
de maatschappij van toen hebben gedrukt, 
zal de huidige stap (de verspreiding van 
informatie) een revolutie teweegbrengen 
in de wijze waarop commerciële en poli
tieke organisaties functioneren. 
Natuurlijk wordt onmiddellijk geroepen 
dat er nog maar weinig berijders op de 
snelweg zijn. Dat mag dan nog steeds zo 

publiek heeft weten te brengen. 

zijn, het aantal groeit wel heel snel (met 
alle opstoppingsproblemen van dien). 
Deze groei zal nog verder in de hand wor
den gewerkt als de twee tracés van de digi
tale snelweg verder naar elkaar toegroeien 
of zelfs ineenvloeien. Dat dit zal gebeuren 
staat niet meer ter discussie, de vraag is al
leen hoe lang het nog duurt. Vanaf dat 
moment staan er in de huizen en de kan
toren 'terminals' die de functies van pc, 
tv, telefoon, fax, printer en kopieerappa
raat in zich bergen. 

I Het netwerk van netwerken 
Internet is niet de digitale snelweg, maar 
een voorloper ervan. Dit 'netwerk van net
werken' biedt een aantal gebruiksmoge
lijkheden zoals wereldwijd informatie ver
zamelen en berichten uitwisselen. Internet 
komt het beste tot zijn recht op een pc on
der Windows waarop de volgende pro
gramma's zijn geïnstalleerd: 
- verbinding maken met Internet, waar

voor veelal het programma Trumpet 
Winsoek wordt toegepast. 

- informatie bekijken, ook wel 'surfen' ge
noemd. Het bekendste programma is 
Netscape. 

- elektronische post, het wereldwijd verzen
den van post tegen lokaal telefoontarief. 
Meest gebruikte programma is Eudora. 

- bestanden verplaatsen: het overbrengen 
van bestanden van de ene naar de an
dere computer (up- en downloaden) 
waarvoor veelal het programma FTP 
wordt gebruikt. 

- werken op een andere computer met de 
daar beschikbare programma's en gege
vens, met behulp van het programma 
Telnet De genoemde programma's zijn 
over het algemeen vrij verkrijgbaar. Wie 
volledig van deze mogelijkheden ge
bruik wil maken moet een abonnement 
nemen bij een zogeheten internet-provi
der. Een goedkoper alternatief is rechtst
reeks inbellen naar een 'digitale stad' die 
gratis toegang biedt tot een deel van het 
Internet. 

I Mensen, meningen, meer 
Tegen de achtergrond van deze ontwikke
lingen moeten ook politieke partijen zich 
de vraag stellen wat Internet voor dit soort 
organisaties betekent. Dat kan men het 
beste in de praktijk ervaren. Vandaar dat 
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medio 1995 een zogeheten 'website' is op
gezet op Internet. Een website is een be
stand op het World Wide Web van 
Internet dat iedereen die een pc met een 
modem voorzien van een communicatie
programma heeft kan raadplegen via de 
telefoon. Het bestand bevat informatie 
maar biedt tegelijkertijd de mogelijkheid 
daarop te reageren. 
De D66-website is onlangs ingrijpend ver
nieuwd. Hij is nog niet af, maar wel alvast 
te bezoeken. Er is een hoofdindeling in 
drie rubrieken: mensen, meningen, meer. 

I Mensen 
Deze rubriek bevat informatie over de perso
nen in de partij. Deze D66-ers (vertegen
woordigers, bestuurders) stellen zich voor 
met foto, portefeuille en email-adres. Daar
mee zijn ze in beginsel direct benaderbaar. 

I Meningen 
Deze optie herbergt standpunten ingeno
men door de fracties van Tweede Kamer, 
Eerste Kamer en Europees Parlement. Op 
dit moment bevat het onder meer de in
houd van de uitgave Postbus 66. 

I Meer 
Deze optie bevat allerlei zaken zoals: kalen
der van activiteiten, korte beschrijvingen 
van de partij en haar onderdelen 
(Opleidingscentrum, Bestuurdersvereniging, 
Wetenschappelijk Bureau), overzicht van 
publikatiesen informatie over het lidmaat
schap. Daarnaast zijn er verbindingen naar 
de D66-afdelingen met een eigen homepa
gina op Internet. Vanzelfsprekend kan men 
via de mail 'elektronisch' lid worden. 

Zoals gezegd is de D66-website nog in op
bouw. Er wordt gewerkt aan de volgende 
zaken: trefwoordenregister voor onderwer
pen, uitbreiding mail-adressen, zoekfunc
tie voor adressen, e.d. Iedereen die nu al 
een kijkje wil nemen op de D66-homepa
gina is van harte welkom. Een reactie kan 
men mailen naar het email-adres van het 
Landelijk Secretariaat (LSD66(al()66.NL). 

Matt Poelmans is lid van het Hoofdbestuur 
van D66 en wethouder in Oeg.~tgeest (email: 

hbpm@d66.nl) 



Wordt paars een succes? 
De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek-maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt 

een stelling over een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op deze stelling te reageren. De nieuwe stel-

ling vindt u onderaan deze rubriek. De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te korten. U kunt uw reakties 

-vóór donderdag 20 juni 1996- sturen naar: Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 

De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

Wordt paars een succes? 

Hoe zal dat bij de volgende Tweede-Kamerverkiezing gelden? 

Paars leek iets nieuws en zou beter zijn dan wat voorafging: 
de politiek zonder het CDA weer dualistisch en het maat
schappelijk middenveld geen centrum van de politiek. 

De politiek ging goed zolang de economie beter ging. Nu 
gebeurt als vanouds overleg in het Torentje. Dualisme is er 
nog dankzij het optreden van de VVD-leider. 

Het middenveld werd een reeks zogenaamde zelfstandige 
bestuursorganen. Destijds bedreven voorlieden van belan
gengroepen lobby, voortaan genieten voorlieden van mo
nopolies een ondernemingsachtige beloning. Paars compro
mitteert zich met eigen mensen op die lucratieve posten. 

Door 066 is deze coalitie ontstaan. Kregen de partners tij
dens deze geslaagde samenwerking de smaak te pakken en 
kunnen het verder zonder 066? Het beeld van een brug tus
sen VVD en PvdA is er al. Voor de publieke opinie laat D66 
over zich lopen! 

illustratie: Frits Behrendt 

Maar een feit blijft dat door de waarheid die 066 in pacht 
heeft, samenwerking tussen (bijna)conservatieven en 
(bijna)socialisten mogelijk werd. Die waarheid ligt als steeds 
in het gulden midden. D66 is allergisch voor het midden. 
Omdat daar altijd CDA zat? 

Hoe het ook zij: 066 verzuimt zich in het parlement en aan 
het publiek te tonen als de regisseur die paars een kans 
bood. 
D66 zal dus overbodig worden door gemis aan sterke hou
ding. 

Hans Strijers, Leiderdorp 

I De nieuwe stelling luidt: 
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Campagneweek 
Amsterdam 

In de week van donderdag 30 mei tot en met donderdag 6 juni 1996 
zal 066 in Amsterdam campagne voeren. Daarbij staan de politieke re
sultaten en voornemens van 066 in de stad centraal. De campagne
week vindt plaats pm niet alleen in verkiezingstijd, maar ook tussen
tijds de standpunten en ideeën van D66 aan de bevolking kenbaar te 
maken. Vanuit de stadsdelen en de gemeenteraad worden die week 
vele activiteiten georganiseerd met als rode draad het Grote-steden be
leid. De week wordt op 6 juni om 20.30 uur afgesloten met een politiek 
café in Odeon, Singel 460, waarin Jacob Kohnstamm nader op de 
week en zijn Grote-steden beleid zal ingaan. ledereen is van harte wel
kom. Voor meer informatie: Sirnone de Waard, 
tel. (020) 6797973. + 
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De dagelijkse treurnis 

Door omstandigheden kan ik sinds 
enige tijd niet langer met de trein 
naar mijn werk, maar moet ik met 
de auto. Een behoorlijk verschil: tot 
voor kort begon mijn dag met het 
lezen van de krant en het drinken 
van de koffie temidden van gelijk
gestemden - slechts ergernis over 
een uitgevallen of veel te kleine 
trein of een lawaaierige handelsrei
ziger met een draagbare telefoon 
verstoorde zo nu dan deze idylle. 
Nu stort ik mij iedere ochtend in de 
file op de A2 richting Utrecht; om
ringd door modale burgers in op af
betaling gekochte Daewoos - met 
de radio op de "breakfast club". 

Het aanschouwen van deze dage
lijkse treurnis roept medelijden op: 
de verstokte automobilist heeft het 
niet gemakkelijk. Het rijden van 
een bescheiden middenklasser is 
door alle belastingen al gauw twee 
keer zo duur dan eerste klas reizen 
per trein. Toch staan op het 
Binnenhof alleen dienstauto's -
geen protesterende automobilisten. 

Op een maandagochtend, enige 
tijd geleden, bleek dat niet iedereen 
het erbij laat zitten. Over een bord 
waarop de politie laat weten voort
durend de maximumsnelheid op de 
A2 te controleren - een geruststel
lend idee in een langzaam voort
kruipende file - had het actie co
mité "pro-auto" een spandoek op
gehangen met een oproep niet 
langer de - fors verhoogde - bedra
gen voor het kentekenbewijs te be
talen. 

De naam "pro-auto" doet sterk 
denken aan "pro-life": de actiegroe
pen tegen abortus. Dat voorspelt 

niet veel goeds voor de komende 
jaren. De rampscenario's liggen 
voor de hand: de volgende minister 
van Verkeer en Waterstaat krijgt de 
opdracht een definitieve wettelijke 
regeling te maken voor het sterk te
rugdringen van het autoverkeer. De 
betreffende minister raakt tijdens 
de kabinetsperiode in conflict met 
zijn eigen geweten. De gedachte 
aan duizenden kleumende burgers 
op overvolle perrons, vechtend 
voor een plaatsje in trein of tram is 
hem teveel. De Kamer houdt echter 
vast aan de maatregelen. In de poli
tieke impasse die hierdoor ontstaat 
ziet "pro-auto" zijn kans schoon. 
Ze organiseren tegenacties: rails 
worden geblokkeerd, bushaltes be
klad en er worden horror video's 
verspreid van de hectische taferelen 
in de metro van Tokio in het spits
uur. In talkshows bekennen be
leidsambtenaren en kamerleden dat 
het anti-autobeleid van de laatste 
twîr'ltig jaar slechts gebaseerd was 
op afgunst - hoge ambtenaren krij
gen geen leaseauto, zoals handels
reizigers en interim managers, maar 
een treinkaart - en niets met het 
milieu had te maken. Slechts met 
een stem verschil kan worden voor
komen dat onder druk van "pro
auto" een voorstel om de benzine
accijns af te schaffen wordt aange
nomen. 

Op de terugweg, aan het eind van 
de dag, zag ik in mijn achteruitkijk
spiegel dat het spandoek was ver
wijderd. En de flits van de camera 
van de politie. De snelheidsmeter 
staat op 142. Autorijden wordt er 
niet goedkoper op. 

Fred Herrebout 
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0 Noteer mjj als lid en stuur mij een welkomstpakket 
0 Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

Naam man/vrouw 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 
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Primaat, 
niks primaat 
Door: Henk van der Linden 

Ook bij D66 tref je ze aan: de bestuurders die zich beroepen op het primaat 
van de politiek. Op provinciaal en landelijke niveau kan ik me dat nog wel 
voorstellen. Daar zijn behalve hoorzittingen en bezwaarprocedures nauwe
lijks instrumenten ontwikkeld om de burger bij het bestuur te betrekken. 
Daar heerst nog de oude regentencultuur. U weet wel, die van: 'stuur de kie
zer eens in de vier jaar naar de stembus en daarna hebben we weer het man
daat om te besturen'. Ondanks dertig jaar D66 is op provinciaal en landelijk 
niveau aan die bestuurdersmentaliteit nog maar weinig veranderd. 
Bovendien doen we intussen zelf ook braaf mee, aan de politieke zelfbeves
tiging van 'wat doen we het toch goed', aan de veldslagen over een komma 
hier en een punt daar, en aan het genieten van de genoegens van een esta
blishment-partij. 

Onder die kanttekeningen kan ik landelijk en provinciaal het primaat van 
de politiek nog wel accepteren. Allergisch ben ik echter voor al die lokale 
bestuurders die zich op hun politieke primaat beroepen. Volgens mij is er 
op gemeenteniveau nauwelijks meer sprake van een politiek primaat. Ga de 
taken van een gemeente maar eens na. Allereerst zijn dat de 'transacties': de 
gemeente als winkelier en als dienstverlener. U weet wel: de uitkering, het 
paspoort, het bewijs van goed gedrag, de bouw- en milieuvergunning. 
Allemaal ambtenarenwerk en voor de politiek volstrekt oninteressant. De 
burger verwacht net als bij de slager op de hoek dat hij efficiënt en klant
vriendelijk geholpen wordt, en dat is het dan. Niks primaat van de politiek. 
Dan zijn er de taken rondom het stedelijk beleid, dus bouwen, wonen, mi
lieu, verkeer. Daarbij is vaak sprake van grotere projecten, van overschrij
ding van de gemeentelijke grenzen. Het primaat van de lokale politiek is 
daar helemaal zoek. Zeker als daarbij de invloed van de vijfde macht, de ad
viseurs, zich ook nog eens doet gelden. 
Tenslotte zijn er de taken rondom de directe leefomgeving van de burger. 
Ook daar heeft de politiek het primaat weggegeven. Om de kloof te over
bruggen zijn er allerlei manieren bedacht om de burger bij het beleid te be
trekken. Ik noem maar wat: privatisering van voorheen gemeentelijke ac
commodaties, budgetsubsidiëring, convenanten, platforms, referenda, co
producties, huiskamergesprekken. Bestuurders zijn er alleen nog om hun 
handtekening te zetten onder wat er met de burgers is afgesproken. Niks pri
maat dus. 

Is dat erg dan? Nee hoor, wij D66-ers verheugen ons natuurlijk buitenge
woon over deze ontwikkeling. Wij vinden toch allemaal dat een mondige 
burger verantwoordelijk is voor zijn eigen omgeving? Waren vroeger politici 
nodig om de beslissingen te nemen, nu regelen de burgers het zelf wel met 
de ambtenaren en zijn de gekozenen in het stadhuis slechts de formele fiat
teerders van wat de burger wil. Of politici dus eigenlijk nog wel nodig zijn, 
dat is nog maar zeer de vraag. Maar het is wel een vraag waar we met z'n al
len in een grote boog omheen lopen. 

Die grote boog zie ik ook in het doorstartdocument van onze partij 'Voor de 
verandering'. Ik heb dat stuk met grote belangstelling gelezen. Grote be
wondering voor de schrijvers: het leest als een trein en er staan nog zinnige 
dingen in ook. Maar waarom wordt ook daar de wezensvraag van D66 als 
politieke partij ontlopen? Waarom staat er niets over de rol en de zin van de 
politiek? Is dat misschien uit vrees om te moeten concluderen dat de poli
tiek zichzelf intussen behoorlijk overbodig heeft gemaakt? Of zien intussen 
ook onze D66-smaakmakers de politiek als een comfortabele kruiwagen naar 
een mooie baan? 

Henk van der Linden, Sint Michielsgestel. 
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Hemel op aarde 

De Programma Commissie van D66 
(PC) is een permanent actieve com
missie, met als hoofdtaak het schrij
ven van het ontwerp van het nieuwe 
Verkiezings Programma 1998-2002. 
De 'bouwstenen' hiervoor worden 
zelf gemaakt en door een toenemend 
aantal partijleden aangeleverd. De 
structuur en de hoofdlijnen van dit 
programma zijn nog niet vastge
steld. Dat betekent dat D66-ers er 
nog een wezenlijke invloed op kun
nen uitoefenen. De PC legt de na
druk op grotere individuele vrijheid 
en op minder betutteling door lokale 
en nationale overheden. Daarnaast 
worden collectieve vrijheden zeer 
gewaardeerd. De vrijheid van me
ningsuiting scoort daarbij hoog. 
Zonder die vrijheid kan geen demo
cratie leven en het belang van de de
mocratie is ons eerste kenmerk. 
De PC worstelt nog met vele vragen. 
Ik noem er een paar. Willen we 
straks een soberder maar leuker 
Nederland of meer luxe (en dus meer 
consumeren)? Geven we prioriteit 
aan verkeersveiligheid of aan ver
keerssnelheid? Willen we blijven 
consumeren op kosten van onze kin
deren door meer staatsschuld aan te 
gaan, aardgas op te stoken en de 
opbrengsten niet te gebruiken voor 
investeringen, en vuil voor hen ach
ter te laten in water, bodem en 
lucht? Blijven we de uitspraak 
"werk, werk, werk" trouw of aanvaar
den we dat werk vervangen wordt 
door automatisering, mechanisering 
en motorisering? Hoe dan te berei
ken dal mensen zonder betaalde ar
beid toch zinvol in onze maatschap
pij actief kunnen zijn? Hoe zorgen 
we dat het algemeen belang het wint 
van het egoïstische eigenbelang? 
Onze maatschappij moet met de 
D66-voorstellen beter, vreedzamer 
en rechtvaardiger worden. We mik
ken hierbij niet op een 'hemel op 
aarde'. Laat de hemel maar het hier
namaals blijven! Het D66-verkie
zingsprogramma moet het leven van 
'gewone mensen' beter maken. 
De PC wil D66-ers (en anderen) uit
nodigen om ideeën voor het wor
dende verkiezingsprogramma in te 
brengen. Meer debat nu staal daarbij 
voorop. De projectgroep 'Voor de 
Verandering' is reeds begonnen met 
het uitzetten van ideeën, projecten en 
bijeenkomsten. Over 26 onderwerpen 
zal straks een voorzet worden gedaan 
voor het verkiezingsprogramma. Ook 
in de tijdschriften Idee, Voor de Draad 
en de Democraat zal de discussie ge
start worden. Doe er aan mee. 

Michel van Hullen, 
voorzitter Programma Commissie 
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Slecht zwemwater schaadt 
toerisme 

De kwaliteit van het Nederlands zwemwater is slecht. Dat is althans de conclusie van het jaarrapport van de Europese Commissie over zwem-

water in Europa. In werkelijkheid is het Nederlands zwemwater van goede kwaliteit. De oorzaak van de slechte beoordeling ligt in de onzorgvul· 

dige rapportage door Nederland aan Brussel. De Nederlandse overheid moet zorgvuldiger met de Europese zwemwaterrichtlijn omgaan, zodat 

de informatievoorziening aan de consument volledig is en de eigen toeristenindustrie niet onnodig wordt benadeeld. 

Door: Doeke Eisma 

De afgelopen weken kwam tot tweemaal 
toe de kwaliteit van het Nederlands zwem
water negatief in het nieuws. Het meest re
cent was het bericht dat de Nederlandse 
kust dit jaar verstoken zal blijven van 
'blauwe vlaggen.' De blauwe vlag is een 
door de Europese Unie gefinancierde actie 
van de Stichting voor Milieu-educatie in 
Europa. Badplaatsen met schoon zwemwa
ter krijgen het recht deze vlag te voeren. 
Enige tijd daarvoor verscheen het jaarrap
port van de Europese Commissie over de 
kwaliteit van zwemwater in Europa. Dit 
rapport wordt gebaseerd op onderzoek dat 
de lidstaten in het kader van de Europese 
zwemwaterrichtlijn moeten doen naar, 
onder andere bacteriën die wijzen op de 
aanwezigheid van rioolresten. Nederland 
had in dit rapport verreweg de slechtste 
score. Slechts 65 procent van het zeewater 
en 50 procent van het binnenwater vol
doet aan de Europese normen. Het 
Europees gemiddelde is respectievelijk 
92,5 procent en 70 procent. Een simpele 
conclusie zou zijn dat het Nederlandse 
zwemwater sterk vervuild is en zelfs geen 
blauwe vlag mag voeren. 

I Onvolledige meetresultaten 
De slechte score van Nederland is echter 
niet te wijten aan de werkelijke kwaliteit 
van het water. De oorzaak ligt in het niet 
of onvolledig melden van de meetresulta
ten aan de Europese Commissie in Brussel. 
Waterbeheerders hadden tot half januari 
van dit jaar de tijd de resultaten van de 
metingen op te sturen naar de Europese 
Commissie. Ruim 95 procent van de on
derzoeksresultaten werd in Brussel ontvan
gen. Dit geldt echter niet voor de 
Nederlandse metingen: een derde van de 
meetresultaten van het zeewater en ruim 

40 procent van het binnenwater is niet op 
tijd of onvolledig bij de Europese 
Commissie ingediend. Door de wijze 
waarop de Europese Commissie de gege
vens verwerkt, wordt zwemwater waarvan 
geen gegevens bekend zijn indirect als 
'slecht' gekwalificeerd. 

Door deze gang van zaken heeft Neder
land ten onrechte de naam gekregen vuil 
zwemwater te bezitten. Feitelijk heeft 
Nederland volgens het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat schoon zwemwater. 
Alle plaatsen aan zee waar metingen zijn 
verricht, voldoen aan de Europese richt
lijn. Voor het water in het binnenland 
geldt dat in mindere mate, maar dat komt 
met name door de warme zomers van de 
afgelopen jaren. 

i Blauwe vlag 
Het meest kwalijke van de situatie is dat 
ook vorig jaar de Nederlandse overheid 
heeft nagelaten voldoende informatie naar 
de Europese Commissie te sturen. Toen 
deed dat in de Nederlandse pers veel stof 
opwaaien en werden er Kamervragen over 
gesteld. De minister bracht in haar ant
woord naar voren dat het Nederlandse 
zwemwater van goede kwaliteit is, maar 
had geen verklaring voor het feit dat er 
niet goed gerapporteerd was aan Brussel. 
Men kan met recht spreken van nalatig
heid, immers zo'n rapportage van de 
Europese Commissie zal niet zonder gevol
gen blijven. Sinds de invoering is de 
blauwe vlag een concurrentiemiddel ge
worden voor de toeristenindustrie. 
Hetzelfde geldt voor de rapportage van de 
Europese Commissie. Badplaatsen met 
schoon zwemwater vermelden dit in hun 
brochures. Een toerist zal zich andermaal 
bedenken of het wel verstandig is naar een 
land te gaan waar het zwemmen gevaarlijk 

kan zijn. Het mogelijke concurrentievoor
deel is dus volledig teniet gedaan doordat 
Nederland in gebreke is gebleven met het 
rapporteren van de controleresultaten. En 
dat terwijl de Europese Commissie al der
tien jaar lang vlak voor het zomerseizoen 
een dergelijk jaarverslag uitbrengt. 
Nederland was dus gewaarschuwd en heeft 
een kans gemist zich te presenteren als 
een land met schoon zwemwater. Voor de 
toeristenindustrie is dat een slechte zaak. 

Schoolvoorbeeld 
Uit de commotie die het rapport van de 
Europese Commissie met name vorig jaar 
in Nederland heeft veroorzaakt, blijkt ook 
het belang dat wordt gehecht aan de 
Europese richtlijn voor de zwemwaterkwa
liteit. Het is dan ook een schoolvoorbeeld 
van Europese regelgeving die dicht bij de 
burger staat. Nederlanders gaan in heel 
Europa op vakantie en zijn er dankzij de 
zwemwaterrichtlijn van verzekerd dat in 
de gehele Europese Unie dezelfde strenge 
normen gelden. Momenteel wordt deze 
uit 1976 daterende richtlijn aangepast aan 
de huidige wetenschappelijke kennis. 
Namens het Europees Parlement ben ik 
rapporteur voor deze herziening. 
Belangrijke inzet zijn enkele verbeteringen 
van de richtlijn met als doel een nog be
tere bescherming van de Europese burger. 
Een belangrijk element zal een betere in
formatievoorziening zijn. De Nederlandse 
overheid zal volgend jaar zorgvuldiger met 
deze richtlijn moeten omspringen om zich 
niet voor de derde keer op rij aan dezelfde 
steen te stoten. De belangen voor zowel de 
consument als de toeristenindustrie zijn 
daarvoor te groot. + 

Doeke Eisma is lid van 
het Europees Parlement 
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Klankbord of 1 pain in the ass' 
D66 is in de Tweede Kamer vertegenwoordigd door 24 Kamerleden die worden ondersteund door hun medewerkers. In dit artikel wordt het 

werk in de Tweede Kamer van twee medewerkers nader omschreven. 

Door: Anne-Marie Hartag 

Margreet Veen werkt sinds september 
1995 als fractiemedewerker van Bert 
Bakker, één van de woordvoerders Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid voor de frac
tie. Voordat ze bij de fractie ging werken, 
was ze nog geen lid van D66. "Maar ik sta 
achter ons beleid, en vind dat ik niet meer 
kon volstaan met alleen mijn stem op 
D66 uit te brengen. Natuurlijk is mijn 
huidige functie hierop van invloed ge
weest." De link met de portefeuille van 
Bert is in eerste instantie niet af te leiden 
uit haar studie-achtergrond. Margreet stu
deerde Franse Taal- en Letterkunde en 
Toegepaste Taalkunde in Groningen. 
"Voorheen gaf ik cursussen Frans en 
Nederlands (als tweede taal) en was ik me
dewerker bij de Vereniging voor 
Strategische Beleidsvorming Den Haag. In 
1992 ben ik naar Canada gegaan om Frans 
te geven aan de Universiteit van Alberta 
in Edmonton. Terug in Nederland ben ik 
vrijwel direct bij de Sociaal-Economische 
Raad (SER) gaan werken, eerst op de afde
ling Bestuurszaken en Voorlichting, 
daarna op de directie Economische 
Zaken." 

Het werk in de fractie beschouwt ze als erg 
afwisselend. "Je kunt wel een dag- en 
weekplanning maken, maar negen van de 
tien keer komt er van alles tussendoor." In 
tegenstelling tot de meeste andere (grote) 
partijen, die naast beleidsmedewerkers 
persoonlijk medewerkers in dienst heb
ben, kent D66 fractiemedewerkers. Dit be
tekent dat ze persoonlijk èn beleidsmede
werker in één zijn. "Het is een mix van 
beleidsinhoudelijke ondersteuning, alge
meen overleg en plenaire debatten. 
Daarnaast is het ook secretarieel-organisa
torische ondersteuning: de (stapels!) post 
doorploegen, brieven en telefoon beant
woorden, agenda beheren, dossiers aan
leggen. Deze combinatie is niet altijd even 
makkelijk." De samenwerking met Bert 
verloopt heel goed. "Hij is heel toeganke
lijk en zeker in het begin komt er hier 
nogal wat op je af. Bovendien is hij zelf 
jarenlang fractiemedewerker geweest en 
weet hij wat het is om in deze stoel te zit
ten. Ik denk dat ik ook namens hem kan 
spreken als ik zeg dat de samenwerking 
heel prettig is." 
De portefeuille van Bert Bakker (Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid) vindt ze een 
boeiende portefeuille. "Het zijn actuele 

beleidsterreinen die voortdurend in bewe
ging zijn, zoals nu met de nieuwe 
Arbeidsvoorzieningswet en de recente dis
cussie over het minimumloon." Margreet 
geeft aan dat het ook een lastige porte
feuille is, omdat mensen vaak direct de 
(ingrijpende) gevolgen van het gekozen 
beleid ondervinden, zoals bijvoorbeeld 
met de nieuwe Nabestaandenwet. "Het is 
lastig om uit te leggen dat in de politiek 
het meest haalbare vaak een compromis 
is." 

Stefan Wijers is sinds augustus 1994 werk
zaam voor Marijn de Koning. Haar porte
feuille varieert in onderwerpen als de lo
kale omroep in Amersfoort, Endemol 
Entertainment en de Luchtmobiele 
Brigade in Schaarsbergen. Stefan stu
deerde in Leiden af in het Nederlands 
recht en vervulde daarna zijn dienstplicht 
als Reserveofficier Academisch Gevormd 
(ROAG) bij de Koninklijke Luchtmacht. 
Hij werkte als jurist bij de Stafgroep 
Juridische Zaken. Ook voor hem geldt dat 
hij lid van D66 is geworden toen hij voor 
de fractie ging werken. 
"Een fractiemedewerker geeft inhoude
lijke ondersteuning en doet allerlei admi
nistratieve klusjes. Op dinsdagmiddag 
wordt het werkschema van de Kamer be
paald en worden (spoed)debatten, brieven 
en overleggen aangevraagd en bespro
ken." Twee keer per week is er een interne 
D66-clustervergadering. Al naar gelang de 
portefeuille zijn de Kamerleden ingedeeld 
in clusters (buitenland, bestuur, onderwijs 
etc.). "De besprekingen die Marijn voert 
met mensen van buitenaf, zijn essentieel 
voor het goed kunnen behandelen en 
voorbereiden van wetsvoorstellen en de
batten. Samen met je Kamerlid vorm je 
hierin een team. Je bent klankbord en af 
en toe ook een 'pain in the ass.' Hoewel je 
natuurlijk niet Ietterlijk overal met je neus 
bovenop zit, maak je ontzettend veel mee 
in de loop van een week." 

De gebeurtenissen in de Tweede Kamer 
hebben vaak een zeer hectisch karakter. 
"Kamervragen moeten snèl worden gefor
muleerd, amendementen en moties moe
ten in een soms razend tempo worden op
gesteld," aldus Stefan. 
Maar hij geeft daarbij aan dat de aandacht 
van de buitenwereld voor de Tweede 
Kamer een boeiend aspect van het werk is. 
Op het Binnenhof zijn maar liefst 170 
journalisten aanwezig. "Elk jaar worden 
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ook duizenden brieven naar de leden van 
de Kamer gestuurd. Als medewerker is het 
soms frustrerend om al die brieven te 
moeten beantwoorden, omdat er niet al
tijd een oplossing voorhanden is." Eén 
van de nadelen die Stefan ziet in het wer
ken voor de Tweede Kamer, is de neiging 
van rel naar rel te tijgeren. "In een tijd 
van marktdenken is ideologie en bevlo
genheid wat op de achtergrond geraakt, 
waardoor de persoon in de politiek centra
ler komt te staan. De camera van 'Den 
Haag Vandaag' hijgt achter fractievoorzit
ter Heerma aan als de Volkskrant die och
tend opent met de mededeling dat 
Heerma nu écht denkt aan opstappen. 
Reality TV doet zijn intreden op het 
Binnenhof."+ 

Portefeu i lieverdeling 

Tweede-Kamerleden D66 
Gerrit Jan 
Wolffensperger 
• Fractievoorzitter 
Marijke Augusteijn 
• Landbouw (Natuur
behoud, Bosbeheer) 
• Milieu 
Bert Bakker 
• Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid 
(werkgelegenheid, ar
beidsvoorziening, -
voorwaarden, -recht, 
inkomensbeleid, 
Nabestaandenwet) 
• Studiefinanciering 
• Inkomensgevolgen 
volksgezondheid 
• Algemeen burgerlijk 
pensioenfonds 
• Ambtenarenzaken 
(financiën) 
Bob van den Bos 
• Buitenlandse Zaken 
• Dierenwelzijn 

Roger van Boxtel 
(Vice-fractie
voorzitter) 
• Volksgezondheid 
(algemeen, thuiszorg, 
ambulancevervoer, 
euthanasie, Finan
cieel Overzicht Zorg, 
klachtrecht, modemi
sering ouderenzorg, 
patiënten/consumen
tenbeleid, medische
ethische zaken, top
klinische zorg) 
Boris Dittrich 
• Justitie (wetgeving, 
rechterlijke organisa
tie, gevangeniswezen, 
naamrecht reclasse
ring, rechtshulp, straf
recht, strafvordering, 
privaatrecht, (interna
tionaal) vreemdelin
gen- en asielbeleid, 
homobeleid) 
• Minderheden 



Grenzen en nieuwe 
mogelijkheden 

Veiligheid is sinds jaar en dag een kerntaak van de overheid. In hoeverre kan en moet de overheid een minimumniveau van veiligheid garande· 

ren? Allerlei maatschappelijke ontwikkelingen bepalen in belangrijke mate het niveau van veiligheid. In hoeverre kan en moet de overheid die 

Door: Han Polman 

Dit waren de vragen die soms onzichtbaar 
- maar altijd aanwezig - de discussies be
paalden in de commissie Sociale 
Samenhang en Veiligheid. Deze commis
sie heeft in het afgelopen half jaar in op
dracht van het Hoofdbestuur een nota op
gesteld. Het Hoofdbestuur heeft hieruit 
een resolutie gedestilleerd. Deze kan wor
den geamendeerd tijdens de Algemene 
Ledenvergadering in november. 

Als voorkomen beter is dan genezen, is 
preventie dan altijd beter dan repressie? 
Hoever mag een overheid gaan in het 
koste wat het kost preventief ingrijpen in 
het gedrag van (groepen) mensen? Mag de 
overheid ouderen verbieden 's avonds de 
straat op te gaan vanwege het verhoogde 
risico dat men loopt? Mag de overheid re
stricties opleggen aan bepaalde catego
rieën jongeren die criminaliteit dreigen te 
plegen? Mag de overheid ondernemers 

Hubert Fermina ministerie, preventie-
o Volksgezondheid beleid, drugsbeleid, 
(maatschappelijke op- criminaliteitsbestrij-
vang, preventie, ver- ding, wetgeving, kans-
slavingszorg, ouderen, spelen) 
gehandicapten, geeste- Jan Hoekerna 
lijke gezondheidszorg, • Binnenlandse Zaken 
aidsbeleid, cliëntge- (financiën 
bonden budget, 1 e op- Binnenlands Bestuur, 
vang asielzoekers) gemeentelijke herinde-
Francine Giskes Zingen) 
o Financiën (fiscale • Defensie 
zaken, banken, verze- • Veiligheidsbeleid 
keringen) Hans Jeekei 
• Volksverzekeringen • Volkshuisvesting al-
(kinderbijslag, AOW) gemeen, Woningbouw 
Thom de Graaf • Milieuheffingen, 
(Secretaris van de frac- Ecologisering van het 
tie en lid van het pre- belastingstelsel, 
sidium) Milieutechnologie 
o Binnenlandse Zaken • Overheidsinfor-
(Hoge Colleges van rnatievoorziening 
Staat/AZ, kiesstelsel) • GBA (koppeling ge-
o Politie (ambtenaren- gevensbestanden over-
zaken) heid) 
o Justitie (internatio- • Raming van de 
nale politie• en justi- Tweede Kamer 
tiezaken, bestuurs- Joke Jorritsma 
recht, handhaving mi- • Energiebeleid 
lieubeleid, openbaar • Hoger onderwijs en 

ontwikkelingen beïnvloeden? 

verplichten anti-diefstal maatregelen aan 
te brengen in huizen, auto's en winkels? 
In hoeverre zijn inbreuken op de privacy 
geoorloofd om vooraf organisaties en 
mensen waarmee je zaken doet, te toetsen 
op hun integriteit? 

Als veiligheid een kerntaak is van de over
heid, is het dan vanzelfsprekend het mo
nopolie van de overheid? In het eigen be
lang dat individuele burgers, bedrijven en 
maatschappelijke organisaties bij veilig
heid hebben, kan men ook worden geacti
veerd maatregelen te treffen. 
Hoever mag de overheid in dat activeren 
gaan? Mogen ouders strafrechtelijk aan
sprakelijk worden gesteld voor het gedrag 
van kinderen die zelf strafrechtelijk min
derjarig zijn? 
In hoeverre moet vrijheid worden gege
ven aan bedrijven en burgers om hun 'ei
gen' veiligheid in de 'eigen' buurt te orga
niseren? 

wetenschapsbeleid en Elektronische snel-
Ma rijn de Koning weg 
o EZ (mededinging, Olga Scheltema 
consumentenzaken, • Antilliaanse en 
World Trade Organi- Arubaanse Zaken 
zation • Binnenlandse Zaken 
• Defensie (oefenter- • Algemene bijstands-
reinen, personeel) wet 
• Mediabeleid Arthie Schimmel 
• Justitie (Notariswet, • Sociale Zaken en 
erfrecht, intellectuele Werkgelegenheid (me-
eigendom) dezeggenschap, pen-
Ursie Lambrechts sioenen, Intematio-
• Onderwijs (excl. ho- naai Sociaal Recht, 
ger onderwijs) uitvoeringsorganen, 
Nicky van 't Riet W erknemersverzekerin 
• Verkeer en Water- gen (m.u.v. AOW en 
staat (binnenvaart, kinderbijslag) 
luchtvaart, Schiphol, Pieter ter Veer 
verkeer en vervoer) (Voorzitter vaste com-
Guikje Roethof missie Europese 
• Buitenlandse Zaken Zaken) 
(ontwikkelingssamen- • Groot Economische 
werking, intematio- Zaken 
nale culturele betrek- • Landbouw, Natuur-
kingen, Suriname, beheer, Visserij 
VN•zaken, mensen- Machteld Versnel 
rechten, OVSE, (Voorzitter vaste com-
Taalunie) missie VROM) 
• Telecommunicatie • Ruimtelijke Orde-

In de nota 'Sociale samenhang en veilig
heid' in dit katern is geprobeerd een kader 
vast te stellen, waarbinnen het antwoord 
op deze vragen gevonden kan worden. 
Gezocht is naar evenwicht tussen preven
tie en repressie en ruimte om nieuwe ini
tiatieven te stimuleren. Niet op alle hier
boven genoemde vragen is heel concreet 
met ja of neen geantwoord (zou ook niet 
des D66 zijn ... ). Het vraagt op onderdelen 
vertaling in de concrete praktijk. Al was 
het alleen maar omdat de situatie in gro
tere steden een andere is dan in het lande
lijk gebied. Er moet dus ook vooral ruimte 
zijn voor het lokale initiatief. 
Het gepresenteerde kader is een denkraam 
met een aantal uitgangspunten waarvan 
we hopen dat vele partijgenoten die met 
ons delen. Maar dat moet in november 
blijken.+ 

Han Polman is D66-raadslid in Den Haag en 
Hoofd veiligheidsbeleid (directie politie 
Binnenlandse Zaken) 

ning, Architectuur, kleinbedrijf, techno/a-
Monumenten giebeleid, industriebe-
o Verkeer en Water- leid, buitenlandse 
staat (Betuwelijn, handel, cie. Rijksuit-
Hoge Snelheidslijn) gaven) 
Stefanie van Vliet Jan Willem van Waning 
• Onderwijs (voorbe- • 'Natte' waterstaat, 
reidend en middelbaar Scheepvaart en mari-
beroepsonderwijs, vol- tieme zaken, Noordzee 
wasseneneducatie, ver- • Visserijbeleid 
plegende en verzorgen- • Oorlogsgetroffenen 
de beroepen, relatie • Veteranenbeleid 
onderwijs-arbeidsmar- Gerrit Ybema 
kt, informatietechno- (Voorzitter vaste cie 
logie, medezeggen- voor Financiën) 
schap) • Financiën (Finan-
• feugdwelzijn, jeugd- cieel-economisch be-
hulpverlening en kin- leid, fiscale wetgeving, 
derbescherming, kin- Economische en Mo-
deropvang netaire Unie, EU-fi-
• Volksgezondheid nanciën, financieel-
(geneesmiddelen, vrou- economisch beleid 
wengezondheidszorg, (NAAZ), cie. verzoek-
Warenwet, gezond- schriften) 
heidsonderzoek 
• Vrouwenemanci- D66 Tweede-Kamerfractie 
pa tie Postbus 20018 
• Gezinspolitiek 2500 EA Den Haag 
Jan van Walsem Tel. fractiesecretariaat 
• EZ (midden- en 070. 318 3066 
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De burger is het eigen 
initiatief ontnomen 

Leden van D66 hebben het graag over 'hun' minister Winnie Sorgdrager. Als bewindsvrouw is ze een publiek persoon geworden en 

het Justitie-terrein zorgt vaak voor veel aandacht in de media. Een gesprek over haar gevoelens voor D66, de aanpak van de 

criminaliteit, het controversiële onderwerp 'de gouden handdruk' en Nederland als drugsstaat 

Door: Tanja Brok en Anne-Marie Hartag 

Een jaar geleden in een interview met 
Voor de Draad gaf je aan dat je de pu
blieke kant van het minister-zijn niet had 
kunnen overzien. Hoe ga je nu om met de 
media? Voel je een gebondenheid met de 
leden van de partij? 
Het went en ik kan niet ontkennen 
dat ik veel heb geleerd de afgelopen 
periode. Die intensieve aandacht in 
het begin is een snelle leerschool, 
maar het is niet het mooiste deel van 
het werk. Nu sta ik er vrij laconiek te
genover: ik word niet meer akelig of 
opgewonden van de aanwezigheid van 
een camera. 
Mijn gevoelens voor D66 zijn in loop 
van de tijd veranderd. Je begint met 
het abstracte gevoel dat de ideeën van 
D66 je wel aanspreken. Inmiddels zit 
ik er meer in en vind ik het ontzettend 
leuk om met leden te praten. Ik krijg 
ook vaak brieven, waarin men reageert 
op gebeurtenissen. 

Het congresonderwerp op het najaarscon
gres in november is 'Sociale samenhang 
en veiligheid.' Voor het bevorderen van 
deze sociale samenhang en veiligheid 
moet de overheid optreden op verschil
lende terreinen. Een groot onderdeel van 
het veiligheidsbeleid is de bestrijding van 
de criminaliteit. Zou het bij sommige vor
men van criminaliteit niet zinvoller zijn 
de markt (drugs, prostitutie) te beïnvloe
den dan de criminelen zelf aan te pakken? 
Het verminderen van de vraag is ook 
een onderdeel van het beleid. Bij pre
ventie en voorlichting probeer je men
sen kritisch te maken ten opzichte van 
softdrugs en harddrugs. Dat neemt 
niet weg dat je ook de handel moet 
aanpakken. Als je dat niet doet, blijf je 
een voortdurende druk vanuit die 
handel houden om de drugs te kun
nen afzetten. Ik ben er voorstander 
van om de handel zoveel mogelijk via 
het financiële circuit aan te pakken. 
De drugs die binnenkomen worden in 
beslag genomen en de controles in de 
havens en op Schiphol moeten geïn
tensiveerd worden. Als je criminele or
ganisaties wil aanpakken, dan behaal 
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je het meeste succes door hen het geld 
te ontnemen. Nederland krijgt inter
nationaal gezien een slechte naam en 
dat is niet zonder reden. Het drugspro
bleem wordt hier goed aangepakt, 
maar het kan niet zo zijn dat via 
Nederland allerlei drugs Europa bin
nenkomen. Het landelijk recherche
team doet grote financiële onderzoe
ken en krijgt zo de structuur van de 
criminele organisaties beter in beeld. 
Je treft dan bendes die voor verschil
lende produkten gebruik maken van 
dezelfde lijn en contacten. Op deze 
manier kun je ook mensensmokkel en 
allerlei ander onheil aanpakken. 

Burgemeester Peper ga( het voorbeeld dat 
in Frankrijk het waanidee leeft dat in 
Nederland de helft van de gewassen uit 
hennep bestaat. Hoe komt Nederland van 
dat beeld af? 
Dat is heel lastig, vooral als mensen 
blijven uitdragen dat hennep niet 
schadelijk is. Om je eigen beleid over
eind te kunnen houden, zal je aan 
Europa moeten laten zien dat het je 
serieus is met de aanpak van dingen 
die de grens over gaan. Voorlichting 
aan het buitenland heeft op dit mo
ment de meeste kans als het benaderd 
wordt vanuit de volksgezondheid. Ook 
in Frankrijk pikt men die gedachte 
steeds meer op. De burgemeester van 
Lille heeft bijvoorbeeld na een bezoek 
aan Nederland het budget voor de pre
ventie en opvang van verslaafden ver
tienvoudigd. De stap naar een schei
ding tussen soft- en harddrugs wordt 
in de praktijk wel gemaakt, maar niet 
tot officieel beleid verheven. In 
Nederland mogen coffeeshops be
staan, en dat gaat te ver voor bijna alle 
andere landen. 
Een ander probleem is de XTC-pro
duktie. In het verleden werd hierover 
nogal relaxed gedaan, maar inmiddels 
is duidelijk dat XTC heel schadelijk 
kan zijn en dat Nederland een cen
trum van produktie is. Het is een tra
gisch verschijnsel dat voor jongeren 
het slikken van allerlei pillen de enige 
manier is om een houseparty leuk te 
laten zijn. Probleem daarbij is dat de 

leeftijd waarop men gaat slikken 
steeds lager wordt. 

Veel preventiemaatregelen die de overheid 
neemt, appelleren te weinig aan de eigen 
verantwoordelijkheid en het eigenbelang 
van de mensen. Wat vind je van het idee 
om mensen bijvoorbeeld via buurt- of par
ticuliere initiatieven op een meer directe 
manier mede-verantwoordelijk te maken 
voor het handhaven van de (eigen) veilig
heid? 
De overheid heeft lang gedacht veilig
heid voor de hele samenleving te kun
nen regelen. Mensen zijn dit ook gaan 
verwachten. Op die manier heeft de 
overheid eigen initiatieven van men
sen ontnomen. Nu geeft de overheid 
die verantwoordelijkheid terug aan de 
burger, omdat we er inmiddels achter 
zijn gekomen dat de overheid niet al
les kan regelen. De burger op zijn 
beurt reageert - begrijpelijk - afwerend. 
De overheid moet nu burgers inspire
ren om tot eigen initiatieven te ko
men. De burger wil niet betutteld wor
den, maar eist terecht serieuze betrok
kenheid. Er moeten wel grenzen aan 
initiatieven worden gesteld, zodat er 
bijvoorbeeld geen knokploegen wor
den opgericht. Bewoners van een wijk 
kunnen bijvoorbeeld aangeven dat er 
behoefte is aan een opvangpension 
voor junks en dat de straten schoner 
moeten zijn. Zulke initiatieven moet 
de overheid stimuleren en steunen. 

Een andere manier om de veiligheid in 
een wijk te stimuleren is het vastleggen 
van maatregelen en normen in een 'keur
merk'. Zie je hier iets in? Wat zou er in 
zo'n keurmerk moeten worden vastgelegd? 
Bij het opzetten van zo'n wijk wordt 
rekening gehouden met enge plekken, 
de inrichting van het groen, beveili
ging van woningen etc. Door een be
paalde manier van bouwen kunnen 
criminele factoren worden verminderd 
of vermeerderd (donkere parkeergara
ges, slechte verlichting). In de jaren 
tachtig is hierover al een brochure 
'Veilig bouwen' uitgebracht waarin al
lerlei tips staan om de woonomgeving 
veiliger te maken. In Utrecht wordt op 



een sympathieke manier door de poli
tie voorlichting gegeven over het 
hang- en sluitwerk in huizen. Dat zou 
ook in een bouwbesluit moeten staan. 
Overigens moeten we ook niet willen 
dat mensen hun huizen in forten ver
anderen. De grens tussen de eigen ver
antwoordelijkheid van de burger en de 
taak van overheid om te zorgen voor 
veiligheid heeft twee kanten. Neem 
bijvoorbeeld winkeldiefstal in een 
grote winkel die zijn koopwaar uitstalt 
zonder beveiliging. Moet de politie 
dan optreden als jongeren spullen 
meenemen? De politie mag best on
derscheid maken tussen winkeliers die 
hun eigen verantwoordelijkheid ne
men (en aangifte doen) en winkeliers 
die zeggen dat het een taak van de 
overheid is. 

Het vroegtijdig signaleren en onderkennen 
van problemen bij jongeren kan een crimi
nele carrière tegengaan. Welke rol is hier 
voor de overheid weggelegd? Zouden ou
ders die aantoonbaar hun opvoedende 
taak laten liggen, aansprakelijk moeten 
worden gesteld voor het gedrag van hun 
kinderen? 
iedereen heeft een rol en wel in de eer
ste plaats de ouders. Nu zijn er nogal 
wat ouders die die verantwoordelijk
heid niet aan kunnen en ik vind dat 
de overheid die ouders best een handje 
mag helpen. De school vervult hierin 
een belangrijke signaleringsfunctie. De 
gemeente zou een meldpunt moeten 
hebben, waar de school zo'n signaal 
kwijt kan. De jeugdhulpverlening ge
beurt vervolgens bij de mensen thuis, 
bijvoorbeeld door ouders advies te ge
ven over opvoeding. Uit-huis-plaatsing 
is pas het laatste middel, want een 
kind hoort in een gezin. Als ouders 
niet bij machte zijn om het kind in 
een goede baan te leiden, dan heeft 
het strafrecht hier in ieder geval niets 
mee te maken. Als een kind in het ei
gen gezin niet de mogelijkheid heeft 
om tot een volwaardig mens uit te 
groeien, dan zal het onder toezicht 
van de Kinderbescherming worden ge
steld. Strafrecht is een verkeerd mid
del. Moet ouders een boete worden op
gelegd of moeten ze in de cel worden 
gestopt? Bijna alle ouders houden van 
hun kinderen en vaak is het probleem 
de onmacht met de situatie. Straffen is 
dan een volstrekt verkeerde reactie. 

Het geeft een tendens aan in onze samen
leving. 
Het is een ontwikkeling waarbij groe
pen mensen ontstaan die geen kansen 
hebben. Als we daar niets aan doen, 
dan zal een deel van de mensen die zo 
opgroeien automatisch in de crimina
liteit terecht komen. Jongeren willen 

zich ontplooien en als dat niet op een 
positieve manier kan, dan zoeken ze 
een negatieve weg. We moeten inves
teren in deze groepen en dat betekent 
investeren in onderwijs, in banen, in 
volkshuisvesting (zodat een wijk niet 
verloedert). Maar ook bijvoorbeeld 
slachtofferhulp daarbij betrekken, om
dat dat vaak samengaat met criminali
teit. 
Om in aanmerking te komen voor een 
Melkertbaan, moet iemand een jaar 
werkloos zijn. Als je bijvoorbeeld uit 
de gevangenis komt, duurt een jaar 
wachten vaak te lang. Inmiddels heb 
ik voor elkaar gekregen dat de wacht
tijd al in de gevangenis begint. De 
kans om weer in het oude patroon te 
vervallen is zo veel kleiner. Ons gevan
genissysteem is er mede op gericht 
mensen te resocialiseren. Na de vrijla
ting moet die opvang (huisvesting, sti
muleren tot werk) doorgaan. Zo ko
men we langzaam tot die noodzake
lijke sociale samenhang. 

En dan tot slot 'De gouden handdruk aan 
Van Randwijck.' Dit is wellicht een on
derwerp waarover je al vaak genoeg hebt 
gesproken. Er zijn zelfs momenten geweest 
waarop veel D66-ers gedacht hebben dat 
je zou aftreden. Wat heb je geleerd van 
deze situatie? Ben je anders gaan denken 
of handelen? 

Achteraf gezien heeft de discussie over 
het enorme geldbedrag een ontlading 
teweeggebracht van een terecht onge
noegen van mensen over dit soort din
gen. Sindsdien is de aandacht voor dit 
soort kwesties enorm toegenomen en 
ik ben wel blij dat deze discussie op 
gang is gekomen. Kijk naar affaires als 
de CTSV, het streekvervoer, gedwon
gen vertrek van bijvoorbeeld hoge ge
meente-ambtenaren. Eén van de din
gen die ik ervan heb geleerd is dat je 
heel zorgvuldig met dit soort kwesties 
moet omgaan. En dan betrek ik daarin 
ook de personen om wie de discussies 
gaan. Topfunctionarissen zullen net 
als alle andere ambtenaren van tijd tot 
tijd beoordeeld moeten worden. Dat is 
een cultuurverandering die absoluut 
tot stand moet worden gebracht. 

Zeg je een tweede keer even enthousiast 
'ja' op de vraag of je minister van Justitie 
wilt worden? 
Volmondig ja. Het afgelopen jaar heb 
ik een reeks maatregelen moeten ne
men, die niet prettig waren en risico's 
inhielden. Daar wil ik de vruchten ook 
wel van plukken. Op het departement 
komen de zaken langzaam op orde en 
daarvan wil ik nu graag profiteren.+ 

D E M 0 C R A A T n r . 6 -~1996' 9 



Rechtspositie homoparen 
In het vorige nummer van de Democraat beschrijft Boris Dittrich 

het homo-huwelijk als een betere rechtspositie voor samenle-

vende personen van hetzelfde geslacht. Hij geeft vervolgens 

ook aan dat aan deze huwelijken het adoptierecht moet worden 

toegekend. Daar ben ik het niet mee eens. Dit heeft namelijk 

niets met de rechtspositie van homoparen te maken. 

Door: Jaap Boererna 

In het artikel doet hij enkele uitspraken over de volgende 
onderwerpen, waarop ik graag zou willen reageren. 

I Examen voor het ouderschap 
Dit is een demagogische benadering die zeer kwalijke gevol
gen kan hebben. En waar we wel echte examens kennen 
om kinderen te mogen opvoeden, wordt in dit land geluk
kig aan homo's geen strobreed in de weg gelegd. Denk aan 
het onderwijzersexamen. 

I 'Twee vrouwen beslulten een kind te nemen' 
Zou het niet van meer volwassenheid getuigen als die twee 
vrouwen besloten géén kind nemen? De kans is immers 
groot, dat het nieuwe leven begint als een groot geheim. 
Dit is ook de reden, dat ik als pedagoog afwijzend sta tegen
over het anonieme vaderschap. Deze verwekkingen zouden 
sterk moeten worden afgeraden. 

I 'Buitenlandse kinderen met problemen in de puberteit' 
Dat geldt in het algemeen voor adoptiekinderen en voor 
buitenlandse adoptiekinderen in het bijzonder. Die proble
men dienen zich vaak al voor de puberteit aan. En adop
tiekind zijn èn in een homohuwelijk leven èn ook nog bui
tenlander zijn, is helemaal een ontoelaatbare cumulatie van 
ongunstige opvoedingsfactoren. 

Met standpunten als deze wreekt zich het feit, dat D66 zo 
bang is om eigen beschouwingen onder woorden te bren
gen, laat staan te fixeren. Hier laat een gebrek aan duide
lijke mensbeschouwing zich voelen. Waar het om gaat is 
het volgende: 

In de pedagogiek heeft de zogenaamde 'fenomenologische 
pedagogiek' een grote rol gespeeld. Hier stond centraal dat 
mensen in het algemeen (en dus ook kinderen) altijd 'situ
atie-gebonden' functioneren. Dat geldt zowel naar binnen 
als naar buiten toe. Naar binnen toe lijkt mij een opvoe
dingssituatie, gevormd door twee mensen van hetzelfde ge
slacht, niet wenselijk. Iedereen is vrij te denken hoe sterk 
allerlei identificatieprocessen verlopen en welke invloed ze 
hebben, maar deze factoren kunnen niet ontkend worden. 
Naar buiten toe is het voor het kind nog moeilijker. Immers 
hoe je het ook wendt of keert, een homo-huwelijk is en 
blijft een bijzondere situatie. Al was het alleen al doordat 
een natuurlijke biologische verwekking onmogelijk is. 
Kinderen houden er niet van in uitzonderingsposities te 
verkeren. Tegen de buitenwereld worden ze echter op voor
hand gedwongen hun opvoedingssituatie te verdedigen. 
Daarbij komt nog een andere menselijke eigenschap om de 
hoek kijken en wel die van de 'historiciteit'. Mensen zijn 
zich bewust van hun verleden. Kinderen gaan altijd op 
zoek naar hun herkomst. In mijn onderwijzersloopbaan 
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aan een school voor !.o.m. heb ik daarvan sterkl">taaltjes 
meegemaakt. 

Ethisch onacceptabel 
Het is ethisch onacceptabel om kinderen willens en wetens 
met dergelijke grote onzekerheden en problemen op te 
zadelen. Hiermee wordt op voorhand de kiem voor een 
psychische problematiek gelegd, die (ter geruststelling) zich 
niet altijd zal ontwikkelen. Een derde verschijnsel waarmee 
adoptieouders bijna altijd te maken krijgen, is het ver
schijnsel van de (over)idealisering. Kinderen gaan niet al
leen op zoek naar hun eigen wortels: ze gaan die ook ideali
seren. Met die 'ideaal-ouders' worden dan de adoptieouders 
vergeleken. Homo-paren zullen het daarbij bij het stellen 
van eisen (en dat moet iedere opvoeder) altijd verliezen. 
We krijgen dan redeneringen als: "Als mijn echte vader mij 
nu zou kennen en zou weten hoe moeilijk ik het heb, dan 
zou hij zeker van mij houden en mij nu helpen". 

Naar aanleiding van het situationeel-gebonden zijn, kwam 
Ter Horst in de orthopedagogiek met de term: 
'Problematisch opvoedingssituatie' (POS). Dit houdt in dat 
er nooit één oorzaak voor een opvoedingsprobleem is aan 
te wijzen. Het gaat altijd om een complex van oorzakelijke 
factoren. Mijn stelling is nu, dat een actopterend homo-hu
welijk de kans op deze negatieve oorzakelijke factoren nog 
ontzettend veel groter maakt dan een gewone adoptie-situ
atie dat al doet. 
Laat men bedenken, dat niemand recht heeft op een kind. 
Kinderen krijg je, en ze zullen nooit je eigendom zijn. Het 
kan hier daarom nooit gaan om de wens van een echtpaar 
of zelfs één volwassene, doch alleen om het belang van het 
kind. Een kind is geen teddybeer. Dit alles neemt niet weg, 
dat er enkele uitzonderingen kunnen bestaan, waarin toe
wijzing van een kind aan een ouder in een homo-huwelijk, 
wenselijk is. Daarbij gaat het om de uitzondering en niet 
om de regel. 

Ingezonden briefvan een kritische (meedenkende) D66-er. 

Partij-Agenda 

26aug 

31 aug 

7 sept 
14 sept 

21 sept 

28 sept 

5okt 

Politiek Podium, Innovatie in de economie met o.a. 
Hans Wijers 
Fractievoorzittersdag, (OC) 
Discussiebijeenkomst Groene Hart (SWB) 
Cursus alle stemmen gelden • 3 bijeenkomsten (OC) 
Themadag over wijkaanpak, bezoek aan de gemeente 
Deventer (BV) 
Training U heeft het woord (OC) 
Training conflicthantering (OC) 
Cursus alle stemmen gelden · 3 bijeenkomsten (OC) 
Training vergadertechniek (OC) 
Maak kennis met D66 (OC) 
Bestuurderscongres in het Evertshuis in Bodegraven. 
(BV) 
Cursus alle stemmen gelden • 3 bijeenkomsten (OC) 

12 okt Basiscursus gemeentefinanciën (OC) 
9 nov Congres voor de Afdelingsbestuurders (OC) 
23 nov Congres (AL V 63), Stadstheater Almelo 
22/23 mrt '97 4e Congres Nieuwe Stijl, (ALV 64) 
28/29 nov '97 Congres (ALV 65) 

OC = Opleidingscentrum 
SWB = Stichting Wetenschappelijk Bureau 
BV = Bestuurdersvereniging 



KATERN 
ALV 63 CONGRESAGENDA (concept) 

IN VERBAND MET DE GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN EIND NOVEMBER ALS GEVOLG VAN DE 
GEMEENTELIJKE HERINDELING IN NOORD-BRABANTEN ZEELAND, HEEFT HET HOOFDBESTUUR BESLOTEN 
DE DATUM VAN DE ALGEMENE LEDENVERGADERING AAN TE PASSEN. 
DE ALV ZAL DAAROM NIET PLAATSVINDEN OP 30 NOVEMBER TE BREDA, MAAR OP: 

ZATERDAG 23 NOVEMBER 1996 THEATERHOTEL TE ALMELO 

10.00- 10.10 opening door de partijvoorzitter 
* introductie congresleiding 
* benoeming notulen- en stemcommissie 
toelichtingen: 
* stemprocedures door stemcommissie 
* verkiezingsprocedures door Landelijke Verkiezingscommissie 

10.10- FINANCIEN 
* jaarrekening 1995 
* begroting 1997 
* definitieve regeling financiêle bijdrage regio's en afdelingen 1997 
ORGANISATIE 
* stemadviescommissie Tweede Kamer 
* algemene organisatorische moties 
* voorstel aanpassing telsysteem interne verkiezingen 
RAPPORTAGE UITVOERING BESLUITEN VORIGE CONGRESSEN 
* uitvoering besluiten congres 61 en 62 

10.45 PRESENTATIE KANDIDATEN BESTUREN EN COMMISSIES 
opening stembussen 

10.45 - 11.15 toespraak Wim Vrijhoef 

11.15 SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
11.15 - 11.30 inleiding (plenair) 
11.35 - 12.35 deelsessies 

12.35- 13.05 pauze 
13.05 - 13.50 communicatie-bijeenkomsten TKIEKIEP-frac

ties INHOUD KATERN: 
13.00 sluiting stembussen 

14.00- 14.40 SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
plenair 

14.40- 15.10 toespraak Hans van Mierlo 

15.10- 15.35 ACTUELE POLITIEKE MOTIES 

15.35- 16.05 toespraak Gerrit Jan Wolffensperger 

16.05- 16.50 plenair interview met bewindslieden 

16.50- 17.00 uitslag verkiezingen besturen en commissies 

17.00 sluiting 

Katern Democraat 6, 1996 
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ALV 63: CONGRESINFORMATIE 

In verband met de gemeenteraadsverkiezingen eind 
november als gevolg van de gemeentelijke herindeling 
in Noord-Brabant en Zeeland, heeft het Hoofdbestuur 
besloten de datum van de Algemene Ledenvergade
ring aan te passen. 
AL V 63 zal daarom niet gehouden worden op zaterdag 
30 november in het Turfschip te Breda, maar op 
zaterdag 23 november in het Stadstheater te Almelo. 

De termijnen voor het indienen van moties en 
amendementen blijven ongewijzigd, namelijk 14 
oktober 1996, 10.00 uur. 

Publicatiedata congresstukken 
De tekst van Sociale Samenhang en Veiligheid en het 

voorstel voor het instellen van een stemadvies
commissie Tweede Kamerverkiezingen 1998 vindt u in 
dit katern, congresstukken m.b.t. de herziening van 
het telsysteem van de interne verkiezingen in 
Democraat nr. 7 (rond 21 augustus bij de leden}, 
voorstellen m.b.t. jaarrekening, begroting en financiële 
bijdrageregeling 1997 in Democraat nr. 8 (rond 2 
oktober bij de leden). 
Congresboek A, met de ingediende moties en 
amendementen, dat rond 13 november bij de 
aanvragers in de bus valt, kunt u met de algemene 
bestelbon in dit katern opvragen. Indieners van moties 
en amendementen en regiosecretarissen ontvangen 
automatisch een congresboek. 

11 AL V 63: VACATURES BESTUREN EN COMMISSIES 11 

Eerste kennisgeving van de vacatures waarin het 
congres op 23 november 1996 zal voorzien. 

De kandidaatstelling sluit op dinsdag 24 september 
1996 om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellingsfor
mulieren moeten dan binnen zijn bij het Landelijk 
Secretariaat (LS). Kandidaatstellingsformulieren zijn 
verkrijgbaar bij het Landelijk Secretariaat, Postbus 
660, 2501 CR Den Haag, tel. 070-356 6066. 
De meeste vacatures ontstaan doordat het lid in het 
voorjaar aan het einde van zijn/haar zittingstermijn 
komt. 

Hoofdbestuur I Dagelijks Bestuur 
voorzitter 
Wim Vrijhoef beëindigt na 4 jaar zijn voorzitterschap. 
Info: bel 's avonds of in het weekend met de huidige 
voorzitter Wim Vrijhoef (026 361 4713) 

Hoofdbestuur 
regio-hoofdbestuurslid Zuid-Holland 
Wegens verhuizing naar buiten de regio van Maarten 
Bracket komt het regio-hoofdbestuurslidmaatschap van 
Zuid-Holland vacant. 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Han 
Wasterhof (vice-voorzitter organisatie) tel. 015 - 2628 
648 of overdag met Jan-Dirk Sprokkereef op het LS: 
070-3566066. 

Besluitvormingscommissie (v/h 
Rapportagecommissie) 
41eden 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Ruud van 
Esch (voorzitter RC): 030 - 271 8427 

Geschillencollege 
2 leden 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Minne 
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Dijkstra (voorzitter GC ): 020 - 625 0136 

Landelijke Verkiezingscommissie 
31eden 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Gerk 
Oberman (voorzitter LVC): 076 - 560 2294 

Programmacommissie 
21eden 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Michel van 
Hulten (voorzitter PC): 0320 221 279 

PROFIELEN BIJ VACATURES 

partijvoorzitter 
Taken: 
De partijvoorzitter geeft leiding aan het Dagelijks 
Bestuur en het Hoofdbestuur. Hij/zij vertegenwoordigt 
het Hoofdbestuur binnen en buiten de partij. Hij/zij 
onderhoudt contacten met de verschillende partij
niveaus en -geledingen waaronder de D66-
bewindslieden, D66-fracties in Tweede Kamer, Eerste 
Kamer en in het Europees Parlement. 

Profiel: 
Hij/zij 
- heeft gevoel voor politieke vraagstukken en is in 

staat het programma van D66 uit te dragen. 
- heeft probleemoplossend vermogen: ziet op 

hoofdlijnen wat er in de partij speelt en selecteert 
de problemen die om een oplossing vragen. 

- is bekend met de verschillende partijniveaus en -
geledingen. 

- heeft ruime bestuurlijke ervaring 
- beschikt over goede presentatievaardigheden. 
Gezien de samenstelling van het DB worden vrouwen 
met nadruk verzocht zich te kandideren. 
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11 vervolg VACATURES BESTUREN EN COMMISSIES 11 

Een goede functievervulling vergt een forse wekelijkse 
tijdsinvestering, waarbij de voorzitter zich ook tijdens 
kantooruren vrij moet kunnen maken. De werkzaamhe
den vinden echter vooral in de avonduren en in de 
weekends plaats. Het congres wordt voorgesteld een 
beperkte schadeloosstelling mogelijk te maken. 

regio-hoofdbestuurslid 
Taken: 
Het regio-hoofdbestuurslid verzorgt de communicatie 
tussen het Hoofdbestuur (HB) en de regio, met als 
speciaal aandachtspunt het overbrengen van politieke 
en organisatorische signalen van regio en afdelingen 
naar het HB. 

Profiel: 
- partijfuncties vervuld binnen de eigen regio; 
- in staat zijn een netwerk van contacten binnen de 

eigen regio te onderhouden; 
- voldoende tijd beschikbaar hebben voor het 

bijwonen van de vergaderingen van HB, 

regiobestuur en algemene regiovergadering, 
alsmede voor andere bijeenkomsten op regionaal 
niveau om op de hoogte te zijn van regionale en 
lokale problemen; 

- in staat zijn namens het HB problemen te helpen 
oplossen binnen de regio op het moment dat 
besturen en/of fracties deze zelf niet kunnen 
oplossen; 

- in staat zijn politieke besluitvorming en visies van 
HB en Tweede Kamerfractie te verwoorden op 
regionaal en lokaal niveau; 

- in staat zijn het voorzitterschap van HB-commissies 
te vervullen en contacten te onderhouden met het 
Landelijk Secretariaat. 

Voor de volledigheid zal de volgende Democraat 
tevens een omschrijving omvatten van de taken van 
de Besluitvorrningscommissie, het Geschi/lencollege, 
de Landelijke Verkiezingscommissie en de 
Rapportagecommissie. 

ALV 63: CONGRESREGLEMENT 
11 

art. 1: Het 63-ste congres van D66 vindt plaats op 
zaterdag 23 november 1996 te Almelo. 

art. 2: Algemene organisatorische moties en moties en 
amendementen m.b.t. de congresresolutie "Sociale 
Samenhang en Veiligheid" en de instelling van een 
stemadviescommissie voor de Tweede Kamerver
kiezingen 1998 dienen uiterlijk op maandag 14 okt. 
1996 om 12.00 uur in de juiste vorm op het landelijk 
secretariaat van D66 te Den Haag te zijn ontvangen. 

art. 3: Moties m.b.t. de jaarrekening 1995 en moties 
en amendementen met betrekking tot de begroting 
1997, de definitieve financiële bijdrageregeling aan 
regio's en afdelingen 1997 en de herziening van 
het telsysteem bij de interne verkiezingen, dienen 
uiterlijk op maandag 28 oktober 1996 om 12.00 uur 
in de juiste vorm op het landelijk secretariaat van 
D66 te Den Haag te zijn ontvangen. 

art. 4: Met inachtneming van het bepaalde in artikel 90 
en 93 van het huishoudelijk reglement dienen Actuele 
Politieke Moties uiterlijk te worden ingediend op 
donderdag 21 november 1996 om 10.00 uur 's 
ochtends bij het Landelijk Secretariaat; 

art. 5: De congresleiding heeft de bevoegdheid ten 
congresse aanvullende regels te stellen. 

art. 6: Bovendien zijn specifiek van toepassing op het 
congres de art. 89 Um 99 van het Huishoudelijk 
Reglement. 
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TOELICHTING BIJ HET CONGRESREGLEMENT 
Moties en amendementen dienen te worden ingediend 
in de vorm van het daartoe bij het Landelijk Secre
tariaat verkrijgbare standaardformulier. U kunt deze 
eveneens bestellen op flop, tegen betaling van de 
kostprijs van een floppy. 
Actuele Politieke Moties behoeven slechts 5 
handtekeningen van stemgerechtigde leden. 
Alle overige moties en amendementen behoeven hetzij 
25 handtekeningen van stemgerechtigde leden, hetzij 
de handtekeningen van voorzitter en secretaris van de 
afdeling of regio, waarin de ledenvergadering de 
moties en amendementen vaststelde. 
Het lidmaatschapsnummer en een leesbare naam 
dient bij elke handtekening te worden vermeld. 
Alle handtekeningen dienen in een keer, gelijktijdig 
met de tekst te worden aangeboden. 
Fax-zendingen worden alleen geaccepteerd indien de 
originelen uiterlijk de volgende werkdag gepost 
worden. Voor fax-zendingen van APM's bestaat de 
aanvullende mogelijkheid van het inleveren van de 
originele handtekeningen op zaterdag 23 november 
1996 voor 10.30 uur bij de Besluitvormingseemmissie 
(voorheen Rapportagecommissie) voorin de zaal. 
De in het congresreglement vermelde indienings
termijn is een uiterste - het Landelijk Secretariaat stelt 
eerdere toezending bijzonder op prijs. 
Het adres: Postbus 660 2501 CR Den Haag. Ons 
faxnummer: 070- 364 1917. 
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INSTELLING STEMADVIESCOMMISSIE 
I\ 

CONCEPT- INSTELLINGSBESLUIT 
STEMADVIESCOMMISSIE 
TWEEDE KAMER VERKIEZINGEN 1998 (STC 98) 

01 Gelet op artikel 016 van het Huishoudelijk 
Reglement (HR) heeft het congres van 23 novem
ber 1996 besloten een stemadvies-commissie voor 
de verkiezingen voor de Tweede Kamer (TK) van 
1998 in te stellen (STC 98). 

02 De STC 98 is een eongrescommissie ad hoc en 
bestaat uit 9 leden die in wisselende samenstelling 
zullen optreden. De leden worden benoemd door 
congres 64 op voordracht van het Hoofdbestuur. 
De leden van de STC 98 treden niet in de taken 
en bevoegdheden van de L VC en evenmin in de 
taken en bevoegdheden van het Hoofdbestuur. 
Het lidmaatschap van de STC 98 is onverenigbaar 
met het lidmaatschap van het Hoofdbestuur, de 
landelijke Verkiezingscommissie, of kandidatuur 
voor Eerste Kamer of Tweede Kamer. 

03 De STC 98 heeft tot taak het in volgorde van 
geschiktheid groeperen (van een deel) van de 
kandidaten voor de Tweede Kamer, voor de 2e 
interne verkiezingsronde als bedoeld in art. 029 lid 
3 van het HR. Dit advies dient in relatie te staan 
tot het volgens art. 018 van het HR door de par
tijvoorzitter en de fractievoorzitter TK opgestelde 
en door het congres vastgestelde politiek profiel. 

04 De STC 98 zal bestaan uit leden van D66, die uit 
eigen ervaring goed bekend zijn met de partij, en 
geen zodanige band hebben met een of meer van 
de kandidaten dat daardoor de schijn van 
partijdigheid zou kunnen ontstaan. 
Het Hoofdbestuur zal aan het congres van 30/31 
maart 1997 een voorstel voorleggen voor de 
invulling van de commissie. 

05 De commissie stelt het stemadvies unaniem vast 
en legt het eerst aan alle kandidaten voor, waarna 
alle kandidaten gedurende 4 dagen het recht 
hebben aan dit advies van de commissie een 
persoonlijke reactie van ten hoogste driehonderd 
woorden toe te voegen. Deze reactie is onverbre
kelijk verbonden met het stemadvies dat aan de 
leden ter kennis wordt gebracht. 

06 De volgorde waarin de aanbevolen kandidaten in 
het advies worden vermeld is, ook binnen de 
tranches, alfabetisch, te beginnen met een door 
loting bepaalde letter. 

07 Een eventueel geschil over de wijze van handelen 
van de commissie kan tot 3 dagen na het 
uitbrengen van het stemadvies door de kandidaat 
aanhangig worden gemaakt bij het Geschillen-
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college en dient binnen 7 dagen te worden behan
deld; het stemadvies kan niet aan de leden ter 
kennis worden gebracht indien er nog procedures 
bij het Geschillencollege lopen. 

08 Bij het bepalen van de kriteria voor de 
samenstelling van het advies zal de STC 98 zich 
laten leiden door de conform art. 018 van het HR 
door het congres van 23 november 1996 vastge
stelde profielschets. 

09 De STC 98 zal in het tijdsbestek van 28 dagen na 
sluiting van de kandidaatstelling alle kandidaten in 
de gelegenheid stellen om met tenminste twee 
leden van de commissie een persoonlijk gesprek 
te hebben alvorens het advies op te stellen. 

1 0 De commissie hoort en beoordeelt de kandidaten 
aan de hand van het politieke profiel als vermeld 
in art. 07 van dit instellingsbesluit. 

11 Het stemadvies zal worden bekendgemaakt en 
verzonden aan alle stemgerechtigde leden van 
D66, tegelijk met het totale overzicht van alle 
kandidaten en het stembiljet. E.e.a. zodanig dat 
deze stukken uiterlijk op een door de L VC nader 
aan te geven termijn bij de leden zullen zijn. 

12 De STC 98 vangt haar werkzaamheden aan 
onmiddellijk na het congres van 22/23 maart 1997. 
Zij draagt ervoor zorg dat het advies uiterlijk op 
een door de L VC nader aan te geven termijn op 
schrift wordt aangeleverd bij het Landelijk 
Secretariaat voor verzending aan de leden. 

13 Het congres is verantwoordelijk voor 
samenstelling, opdracht en werkwijze van de STC 
98, alsmede voor het uiteindelijk aan de leden uit 
te brengen stemadvies. 

14 De leden van de STC 98 doen over geen enkel 
onderdeel van hun werkzaamheden enige 
mededeling aan anderen, tijdens noch na 
beeindiging van de werkzaamheden van deze 
commissie. 

15 De STC 98 overlegt in elk geval bij aanvang van 
haar werkzaamheden over de door haar, 
onverminderd het gestelde in punt 9 en art. 016 
HR, te hanteren kriteria met de voorzitters van 
Eerste en Tweede Kamerfractie, de partijvoorzitter 
en de lijsttrekker bij de voorgaande verkiezingen. 

16 De STC 98 wordt ontbonden na het uitbrengen 
van het stemadvies. 
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ALV 63: SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID, 
congrestekst 

Onderstaande tekst is NIET amendeerbaar. 
Zie voor de amendeerbare resolutie pag. 12 

1. Inleiding 

2. Maatschappelijke ontwikkelingen 

3. Preventie in sociale en fysieke omgeving 

4. Van strafrechtelijke naar bestuurlijke handhaving 

5. Organisatie van veiligheidsbeleid 

1. Inleiding 

"De toename van de criminaliteit stelt de samenleving 
voor nieuwe en grotere problemen. Een groeiend 
gevoel van onveiligheid doet afbreuk aan de sociale 
samenhang en ondermijnt het vertrouwen in de over
heid. Bestrijden van (gevoelens van) onveiligheid door 
middel van het strafrecht is echter niet meer dan een 
sluitstuk van een brede maatschappelijke aanpak. 
Gestreefd moet worden naar preventieve crimi
naliteitsbestrijding door het zoveel mogelijk creëren 
van sociale samenhang en veiligheid, niet alleen 
feitelijk, maar ook in de beleving van mensen." 

Aldus luidde de opdracht waarmee de Commissie 
Sociale Samenhang en Veiligheid in opdracht van het 
Hoofdbestuur aan de slag is gegaan. Een veilige 
samenleving is een samenleving waarin mensen zich 
kunnen ontplooien tot volwaardig lid van die samenle
ving terwijl zij tegelijkertijd respect dienen op te 
brengen voor ieders eigenheid, lijf en goed. 

In deze nota wordt een analyse gegeven van enkele 
belangrijke maatschappelijke ontwikkelingen die naar 
het oordeel van de commissie de sociale samenhang 
en veiligheid beïnvloeden. Daarmee wordt geprobeerd 
het brede onderwerp sociale samenhang en veiligheid 
zodanig te definiëren dat concrete aanbevelingen 
kunnen worden gedaan aan de overheid. Het is echter 
duidelijk dat het bevorderen van sociale samenhang 
en veiligheid niet alleen een taak van de overheid is, 
maar betrokkenheid vereist van burgers, bedrijven en 
maatschappelijke organisaties. Dat neemt niet weg dat 
veiligheid vooral voor de overheid een kerntaak is en 
door de maatschappelijke ontwikkelingen nieuwe 
impulsen behoeft. Daarnaast zal wanneer de overheid 
er in de ogen van burgers onvoldoende in slaagt bij te 
dragen aan veiligheid, dat schadelijk zijn voor de 
legitimiteit van de overheid. 

De rode draad in deze nota is dat voor het bevorderen 
van sociale samenhang en veiligheid de overheid 
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moet optreden op verschillende terreinen: van de 
inrichting van nieuwe wijken, welzijn, sociale 
zekerheid, politie/justitie, tot en met het onderwijs- en 
integratiebeleid. Dat is niet nieuw. Maar het optreden 
van de overheid heeft tegenwoordig te vaak een 
projectmatig karakter en leidt daardoor vaak slechts 
tot tijdelijke preventie. De commissie bepleit een 
omslag naar een structurele preventie als onderdeel 
van het veiligheidsbeleid. 

Daarnaast doen wij voorstellen voor het versterken 
van de rechtshandhaving. Strafrechtelijke handhaving 
is op veel fronten niet effectief. Het is gewenst dat 
gezocht wordt naar nieuwe vormen van bestuurlijke 
handhaving en naar mogelijkheden om de oplossing 
van geschillen tussen private partijen buiten het 
strafrecht te houden door introductie van nieuwe 
vormen van bemiddeling. 

Tot slot pleiten wij in deze nota voor een actiever 
lokaal en democratischer ingebed veiligheidsbeleid. 
Dat stelt met name eisen aan gemeenten en het 
politie-apparaat. 

Het Hoofdbestuur heeft ten behoeve van het opstellen 
van deze congrestekst een commissie ingesteld 
bestaande uit Barryl Biekman, Tanja Brok (secretaris), 
Kim van Dooren, Fred Eisner (HB), Ed Grootaarts, 
Peter van Koppen, Han Polman (voorzitter) en 
Annelies Verstand 

2. Maatschappelijke ontwikkelingen 

Gevoelens van onveiligheid worden niet alleen 
veroorzaakt door het feitelijke niveau van onveiligheid, 
maar ook door factoren als onzekerheid, margi
nalisering en ongerustheid. Hoewel 
onveiligheidsgevoelens misschien niet altijd 'terecht' 
zijn als gekeken wordt naar de objectieve cijfers, 
kunnen zij wel in vergaande mate het gedrag van 
mensen beïnvloeden. Sommigen gaan hun huis niet 
meer uit na bepaalde uren of zorgen voor een eigen 
'bewapening'. Ook neemt bij sterke gevoelens van 
onveiligheid de kans toe dat men zondebokken gaat 
zoeken. Uitingen van racisme en vooroordelen kunnen 
daarvan gevolgen zijn. 

De omvang van de criminaliteit gaat hand in hand met 
vermindering van de sociale samenhang in onze 
samenleving. Maatschappelijke ontwikkelingen die op 
zichzelf genomen positief zijn brengen ook onver
mijdelijk negatieve verschijnselen met zich mee. 
Ontwikkelingen als individualisering, verstedelijking, 
open grenzen, mobiliteit, economische en 
technologische ontwikkelingen doen in verschillende 
opzichten de sociale samenhang en veiligheid 
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afnemen. Individualisering en emancipatie brengen 
bijvoorbeeld zelfstandigheid en keuzevrijheid, maar 
maken solidariteit met anderen minder 
vanzelfsprekend, vooral als individualisering leidt tot 
een ieder-voor-zich mentaliteit. Door dit samenstel van 
factoren is in de maatschappij een soort normatief 
vacuüm ontstaan waarin niet bij voorbaat duidelijk is 
wat je tenminste van een medeburger mag verlangen. 

De open grenzen brengen nieuwe inzichten en nieuwe 
culturen. De technologische ontwikkelingen hebben 
geleid tot wereldwijde informatie-uitwisseling. Daarvoor 
wordt een actiever beroep gedaan op de eigen 
verantwoordelijkheid en het eigen selectievermogen 
van mensen. Niet iedereen kan het bijbenen. Daarbij 
komt dat de toenemende professionalisering en de 
technische vooruitgang degenen met een lage 
opleiding uitsluiten. Veel werk waarvoor een lage 
opleiding toereikend is wordt niet meer gedaan, 
waardoor de samenleving verslonst. 

De huidige migratiestroom - een verschijnsel zo oud 
als de mensheid - kan misschien worden ingedamd, 
maar zal - gegeven de oorlogen, ecologische/natuur
rampen en de armoedekloof- beslist niet opdrogen. 
De multiculturele samenleving die zo ontstaat, doet 
een beroep op flexibiliteit die niet door ieder wordt 
opgebracht. Er valt soms een afnemende bereidheid 
te bespeuren om etnische minderheidsgroepen een 
volwaardige deelname aan werken, wonen en weten 
te gunnen. Zij worden hierdoor in een isolement 
gedrukt, zoeken onderlinge solidariteit en voelen 
minder loyaliteit jegens een maatschappij die hen 
uitsluit, wat een voedingsbodem voor criminaliteit kan 
zijn. 

In de tijd waarin nog geloofd werd in de maakbare 
samenleving is een grote dichtheid van wet- en 
regelgeving ontstaan die vaak ver achter loopt bij 
technologische en sociale ontwikkelingen. Dit werkt 
verstarring, normvervaging en daardoor 
noodzakelijkerwijs gedogend besturen in de hand. 

Tegelijk met de hierboven geschetste ontwikkelingen 
die afbreuk doen aan de sociale samenhang, ontstaan 
ook nieuwe vormen van sociale verbindingen in de 
maatschappij die positief effect hebben voor de 
sociale ontplooiing van mensen. Mensen zoeken 
houvast en onderlinge solidariteit zonder terug te 
willen naar de oude situatie waarin normen en 
waarden het levenspatroon van de wieg tot het graf 
vastlegden, de sociale controle beklemmend kon zijn 
en de individuele ontplooiing belemmerde. 

De overheid kan maar in zeer beperkte mate sturend 
optreden bij al deze maatschappelijke ontwikkelingen, 
ook al zou ze willen. Als de veiligheid van individuen 
of groepen mensen wordt bedreigd heeft de overheid 
echter de taak om te reageren op negatieve gevolgen 
van deze ontwikkelingen en die waar mogelijk te 
voorkomen. 
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De gevolgen van de afnemende sociale samenhang 
voor het niveau van veiligheid zijn op enkele fronten al 
prangend zichtbaar. Hoewel het met de meeste 
jongeren goed gaat, ontbreekt voor een te grote groep 
jongeren elk maatschappelijk perspectief. Zo'n 15 
procent van de jongeren heeft problemen of 
veroorzaakt problemen van uiteenlopende aard. 
Verslaving, psychische problemen, verharding van 
delicten en toename van het gebruik van geweld zijn 
daarvan symptomen. Vooral jongeren die afkomstig 
zijn uit een ander land of wier ouders afkomstig zijn uit 
een ander land, worden - soms moeizaam - opgevoed 
in twee culturen, wat niet altijd zonder conflicten gaat. 

Nederland is een migratie-land. De multiculturele 
samenleving stelt eisen aan het vermogen van zowel 
autochtonen als etnische culturele minderheids
groepen om samen te leven. Individuen en de 
samenleving als geheel weten niet altijd raad met de 
conflicten van normen en waarden die dat met zich 
meebrengt. 

De Nederlandse samenleving is sterk verstedelijkt en 
heeft een dichte infrastructuur. Het streven naar de 
compacte stad moet door wonen, werken en recreëren 
dichter bij elkaar te brengen de milieubelasting 
verminderen. Dat leidt echter niet alleen tot 
concentratie van voorzieningen, maar ook tot 
concentratie van achterstanden. De veiligheids
problemen zijn daarom in de grote steden het grootst. 
Tegelijkertijd krijgen kleinere steden en zelfs landelijke 
gebieden in steeds grotere mate te maken met 
verplaatsingseffecten en met toename en verharding 
van delicten. 

Niet zozeer de verdichting zelf maar de wijze waarop 
vorm is gegeven aan de inrichting van de openbare 
ruimte heeft in veel gevallen de veiligheid negatief 
beïnvloed. Daarmee is de overheid in veel gevallen 
ook zelf veroorzaker van onveiligheid. Voorbeelden 
daarvan zijn een te eenzijdige woningvoorraad in 
bepaalde grootstedelijke gebieden ('bouwen voor de 
buurt'), risicovolle industriële bedrijvigheid in de buurt 
van woonwijken, het ontbreken van speelruimtes in 
woonwijken, eenzijdige architectuur en een rigide 
woningtoewijzingsbeleid. 

Mensen kunnen zich bij uitstek door werk ontplooien 
en integreren. Daarom is werk een belangrijke 
voorwaarde voor sociale samenhang en een veilige 
samenleving. Werkgelegenheid is één van de meest 
structurele bijdragen aan veiligheid. Mensen en 
organisaties bepalen samen de economische 
ontwikkeling. De vraag naar (betaalde) arbeid wordt 
sterk bepaald, maar vooral ook gehinderd door de 
mate waarin vraag en aanbod van arbeid is 
gereguleerd: de voorwaarden waaraan zowel de 
vrager als aanbieder van arbeid moet voldoen. Niet 
betaalde en laagbetaalde arbeid wordt ten onrechte 
maatschappelijk sterk ondergewaardeerd. 
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3. Preventie in sociale en fysieke 
omgeving 

De hierboven beschreven maatschappelijke 
ontwikkelingen en de gevolgen voor sociale 
samenhang en veiligheid leiden tot de vraag welk 
overh~_idsbeleid gewenst is. Zoals gezegd zijn de 
mogeliJkheden van de overheid beperkt. Er moet 
vooral gezocht worden naar de manier waarop de 
overheid de voorwaarden kan scheppen waaronder 
sociale samenhang en zelfredzaamheid kan worden 
gestimuleerd. Bij preventie maken wij daarbij 
o_nderscheid tussen maatregelen in de sociale omge
vmg van mensen en in de inrichting van de openbare 
ruimte. 

Sociale omgeving 

De jeugd heeft de toekomst. Daarom is het zo 
verontrustend dat het met zo'n grote groep jongeren 
niet goed gaat. Hun problemen variëren van achterblij
vende resultaten op school (met name in de grote 
steden), schooluitval, slechte aansluiting op de 
arbeidsmarkt tot en met marginalisering van groepen 
jongeren: verharding van criminaliteit en daling van de 
leeftijd waarop de eerste delicten worden gepleegd. 

Er wordt in Nederland al een grote inspanning 
gepleegd om problemen van jongeren te voorkomen. 
Daarbij valt op dat tientallen instanties "over de 
jeugdproblematiek" gaan, maar net zo hard langs 
elkaar heen werken. Het werk van veel instellingen 
blijft vaak steken in discussies over bevoegdheden en 
'regie'. Slechts op een enkele plaats komt effectieve 
samenwerking en doorverwijzing van de grond tussen 
scholen, politie, sportverenigingen, instellingen voor 
gezondheidszorg, jeugdhulpverlening en raden voor 
de kinderbescherming. Er is een grote bestuurlijke 
inzet nodig om voorwaarden te scheppen voor een 
praktische samenwerking. Vooral de gemeenten 
hebben hier een belangrijke preventieve rol. Zij 
zouden 'afgerekend' moeten kunnen worden op het 
uitgangspunt dat jongeren op school zitten of aan het 
werk zijn. Voor dat laatste was immers het Jeugdwerk
garantieplan bedoeld. Een zinvolle gemeentelijke 
inbreng is alleen mogelijk bij een verdergaande 
decentralisatie van de jeugdhulpverlening. Die is nu 
alleen in drie grote steden op gemeentelijk niveau 
georganiseerd. 

Steeds meer onderzoek laat zien dat een criminele 
carrière zich vaak in de vroege jeugd aankondigt. 
Bovendien begint een criminele carrière vaak voordat 
een kind 12 jaar is geworden en dus strafrechtelijk in 
beeld komt. Veel kinderen die jong met het strafrecht 
in aanraking komen hebben al een carrière van enige 
jaren achter de rug, zonder dat de mogelijkheid 
bestond daaraan iets te doen. Na het 12e jaar is 
ingrijpen steeds minder effectief. Het kind heeft dan al 
geleerd dat misdaad loont; het strafrecht is te traag en 
te afstandelijk om dat weer af te leren. Bovendien 
maakt criminaliteit dan al vaak onderdeel uit van de 
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levensstijl van het kind. 

Omdat de ontsporing vaak veel eerder dan het 12e 
jaar begint, zou ook in die tijd ingegrepen moeten 
word_en. Niet door straffen uit te delen, want dat heeft 
op d1e leeftijd weinig zin. Een intensieve begeleiding, 
het wegnemen van hetgeen de criminaliteit versterkt 
en vergrote aandacht voor de omgeving (gezin, straat, 
school) van kinderen die op vroege leeftijd dreigen te 
ontsporen levert uiteindelijk aanzienlijk meer op dan 
str~ffen n_a het 12e jaar. Alleen een vroege signalering 
en mtens1eve begeleiding helpen. 

Bij vroege signalering is een grote rol weggelegd voor 
het onderwijs. Het is niet de bedoeling om de 
maatschappelijke problemen op het bordje van 
onderwijzers te leggen. Zij moeten signaleren, maar 
kunnen doorverwijzen naar en gesteund worden door 
actieve optredende instanties. De decentralisatie in het 
onderwijs zal moeten worden gebruikt om op een 
nieuwe manier de school te gebruiken als vindplaats 
voor beginnende problemen en als samenwerkings- en 
doorverwijzingsinstantie. Met name in de grotere 
steden is dat zeer gewenst. 

De overheid kan dan wel waarnemen dat bij bepaalde 
gezinnen de problemen uit de hand lopen, maar 
ingrijpen is niet altijd mogelijk. Het aantasten van de 
ouderlijke macht is een dusdanig zwaar middel, dat 
daar niet snel naar gegrepen wordt. Startende 
crimineeitjes worden niet gelijk gestraft, maar berispt. 
De gezinssituatie blijft echter onveranderd en 
sommigen verwerven zelfs een "stoer" imago in de 
jeugdgroepen waar zij bij horen wanneer ze met politie 
en justitie in aanraking zijn geweest. De sociale 
omgeving van een kind heeft een grote invloed op zijn 
ontwikkeling. Toch is het strafrechtelijk systeem 
gericht op aanwijsbare daders en individuele straffen. 
Het sociale verband waarin de (ontsporende) jeugdige 
opgroeit wordt niet aangepakt, terwijl dit in de bele
vingswereld van betrokkenen juist een goede zaak zou 
zijn. Het in een vroegtijdig stadium onderkennen van 
situaties die uit de hand kunnen lopen en het 
investeren in het gezond maken van de sociale 
verbanden en het kerngezin, geeft een kind een veel 
betere uitgangspositie in onderwijs en arbeid. Tegelijk 
wordt de ouderlijke macht onvoldoende aangesproken 
op eigen verantwoordelijkheid. Het verdient daarom 
aanbeveling ouders, als zij aantoonbaar hun 
opvoedende taak laten liggen, strafrechtelijk 
aansprakelijk te maken voor het gedrag van kinderen 
die zelf strafrechtelijk minderjarig zijn. 

Leren samenleven, is niet alleen voor kinderen maar 
ook voor volwassenen een blijvende opgave. Dat geldt 
vooral bij het vormgeven van een multi-culturele 
samenleving. Er bestaan in Nederland nogal eens 
negatieve denkbeelden over mensen van een andere 
culturele komaf. Dergelijke vooroordelen en 
onwetendheid zijn vaak wederzijds. Met een degelijke 
opleiding en een diploma op zak blijken leden van 
etnische minderheidsgroepen er toch nog al te vaak 
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naast te grijpen wanneer een arbeidsplaats te 
verwerven valt. Er is onmiskenbaar sprake van - al 
dan niet expliciete - discriminatie. Een dergelijke 
structurele manifestatie van achterstelling bevordert de 
loyaliteit jegens de Nederlandse samenleving niet. Een 
negatief verwachtingspatroon dat zo ontstaat wordt 
maar al te vaak een self-fulfilling prophecy, omdat het 
bijvoorbeeld de motivatie beïnvloedt om goede school
prestaties te leveren. Leden van etnische minderheids
groepen die wel willen, moeten tegen een sterke 
stroom op roeien en veel uithoudingsvermogen aan de 
dag leggen. 

Leden van etnische minderheidsgroepen zijn relatief 
vaak dader van criminaliteit, maar - en dat blijft nogal 
eens onderbelicht - ook bovenproportioneel vaak 
slachtoffer van criminaliteit. Het gaat met name om 
groepen mensen onder Turken, Marokkanen, 
Surinamers en Antillianen die in een slechte sociaal
economische situatie verkeren en geconcentreerd 
wonen in buurten van matige kwaliteit. Hoewel een 
precies inzicht nog ontbreekt, lijkt er een groot aantal 
criminele allochtone organisaties te bestaan met 
internationale vertakkingen. Dat is verontrustend, 
vooral omdat dit belemmerend werkt voor de integratie 
van etnische minderheidsgroepen in de Nederlandse 
samenleving. 

Veel leden van etnische minderheidsgroepen voelen 
zich ook onveilig omdat zij gediscrimineerd worden en 
soms zelfs slachtoffer zijn van racistisch geweld. Ook 
de relatie tussen allochtonen en politie vraagt 
verbetering. De kennis over en contacten tussen de 
politie en allochtone gemeenschappen is over het 
algemeen onvoldoende. 

Niet alleen bij de politie, maar ook bij andere 
(overheids-)instellingen en bedrijven is men nog 
onvoldoende ingespeeld op de multiculturele samenle
ving. Mede in dat licht is het van belang de 
gezamenlijke betrokkenheid van mensen en organi
saties bij sociale samenhang en veiligheid in wijken en 
buurten te vergroten. In dat verband kunnen goede 
zelforganisaties van etnische minderheden een rol 
spelen. De organisatiegraad van etnisch culturele 
groepen verschilt nu nogal, waarbij velen zich niet 
vertegenwoordigd voelen door hen die zich als 
vertegenwoordigers opstellen. Hieraan is ook het door 
de overheid gevoerde welzijnsbeleid debet dat niet in 
alle opzichten de sociale samenhang en zelfred
zaamheid van mensen heeft bevorderd. 
Desalniettemin kunnen zelforganisaties - onder 
voorwaarde van herkenning en betrokkenheid van de 
mensen om wie het gaat - een goede rol spelen in het 
bevorderen van en het nemen van initiatief op het 
terrein van sociale samenhang en veiligheid. Dit moet 
echter niet vanzelfsprekend leiden tot 
overheidssubsidie aan allerlei instellingen. 

Veel preventie-maatregelen die de overheid neemt, 
appelleren niet aan de eigen verantwoordelijkheid en 
aan het eigen belang van mensen zelf. Het is beter 

8 

om burgers en bedrijven zelf te activeren en op een 
meer directe manier mede-verantwoordelijk te maken 
voor het handhaven van veiligheid. Van oudsher is 
echter de overheid verantwoordelijk voor veiligheid in 
het publiek domein. Dit strikte onderscheid tussen 
publiek en privaat domein kan het nemen van eigen 
verantwoordelijkheid van mensen voor de veiligheid op 
straat te zeer tegenhouden. In verschillende 
gemeenten nemen mensen zelf initiatief voor de 
veiligheid in hun wijk, buurt of woningcomplex. Er is 
geen reden om bij voorbaat afwijzend te staan 
tegenover buurtpreventie, als maar aan een aantal 
basale voorwaarden wordt voldaan. Zo zal de politie 
het geweldsmonopolie moeten behouden; er kan geen 
sprake van zijn dat burgers zichzelf bewapenen of 
ongewenste gasten te lijf gaan. Initiatieven van 
mensen of private organisaties over veiligheid in het 
publiek domein moeten dus staan onder regie van de 
gemeente en de politie. Daarnaast zal de politie ook 
voor buurten met 'eigen' veiligheidsinitiatieven altijd 
beschikbaar moeten zijn. Binnen deze randvoor
waarden moeten initiatieven genomen kunnen worden 
door burgers, winkeliers, bedrijven en andere 
organisaties om ook te investeren in veiligheid in hun 
omgeving en dus in het publiek domein. 

In verschillende steden vindt nu het omgekeerde 
plaats en worden sociale en veiligheidsproblemen 
afgewenteld op politie en justitie. Dat heeft geleid tot 
een overbelasting van onder andere de rechtelijke 
macht. De vraag is aan de orde op welke wijze 
gemeenschappen zelf niet alleen inbreuken in hun 
veiligheid kunnen voorkomen maar ook effectieve 
bemiddeling kunnen toepassing in het geval van 
(dreigende) onveiligheid of conflicten. Vormen van 
buurtbemiddeling waarbij burgers zelf bijdragen aan 
de oplossing van problemen in de eigen omgeving 
kunnen worden gestimuleerd. Door wijkbewoners en 
organisaties, zoals winkeliers en woningcorporaties, 
zelf te betrekken bij vormen van bemiddeling kan meer 
begrip en respect worden gestimuleerd en zelfred
zaamheid worden bevorderd en raken burgers meer 
betrokken bij een veilige en leefbare woonomgeving. 
Buurtbemiddeling werkt alleen maar goed als er een 
vorm van toezicht is en er een 'stok achter de dèur' 
bestaat in de vorm van bijvoorbeeld politie of justitie. 

Fysieke omgeving 

De overheid heeft ervoor gekozen de laatste decennia 
de infrastructuur en de stedelijke omgeving sterk te 
verdichten. Dit heeft met name geleid tot uitbreiding 
van stedelijke gebieden. Samen met de grote mobiliteit 
heeft dit geleid tot een sterke verhoging van de 
congestie en een toename van gevoelens van 
desoriêntatie, eenzaamheid en onveiligheid van de 
burgers. Verdichting is nodig om het milieu te 
beschermen; gebrek aan ruimte dwingen ons daar als 
het ware toe. Toch moet er geïnvesteerd worden in 
zaken die zijn scheef gegroeid. In bijvoorbeeld de 
opbouw van wijken moet rekening worden gehouden 
met sociale samenhang en veiligheid. Naast een 
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woon- en verkeersfunctie heeft een woonwijk immers 
vooral een leeffunctie. 

Een veilige wijk kan worden gestimuleerd door 
maatregelen en normen vast te leggen in een 
keurmerk. Een keurmerk biedt zowel voor burgers als 
bedrijven de garantie van juiste maatregelen door de 
overheid maar ook door organisaties zelf. In een 
dergelijk keur moet staan hoe een wijk moet zijn 
opgebouwd om door bewoners te worden ervaren als 
een veilige ontmoetingsruimte waarin ook rekening 
wordt gehouden met de ontspanningsbehoeften van 
alle groepen die er wonen. Net zoals is gebeurd met 
de wet geluidshinder moet ervoor gezorgd worden dat 
geheel Nederland binnen een bepaalde periode aan 
de norm gaat voldoen. In een keurmerk kunnen ook 
eisen worden opgenomen voor een zodanige inrichting 
van de openbare ruimte, dat kinderen er goed uit de 
voeten kunnen. 

Ter versterking van de leefbaarheid zou ervoor 
gekozen kunnen worden bepaalde infrastructurele 
voorzieningen meer ondergronds te bouwen. Ook kan 
de veiligheid versterkt worden door menging van 
voorzieningen: woningen boven scholen vergroten de 
veiligheid na schooltijd; wonen boven winkels na 
sluitingstijd. 

Als gebouwd wordt volgens een keurmerk worden 
huizen en wijken veiliger. Het zou goed zijn als 
verzekeringsbedrijven een dergelijke ontwikkeling 
bevorderen door premiekortingen als gebouwd is 
volgens het keurmerk. Nog steeds worden echter 
gebouwen ontworpen zonder rekening te houden met 
de effecten voor de veiligheid. Dat geldt vooral voor 
kantoorcomplexen. Hun afstand tot de 'bewoonde' 
wereld leidt buiten kantoortijden tot onveilige 
gebieden. Bij grote ingrepen in de openbare ruimte is 
een veiligheidseffectrapportage gewenst. 

In de steden ligt de sleutel voor het tegengaan van 
negatieve gevolgen van segregatie vooral bij het 
gedifferentieerd bouwen. De eenzijdige woning
voorraad in veel stadsvernieuwingsgebieden heeft 
geleid tot een grote doorstroming van bewoners, 
waardoor in die wijken sociale samenhang en cohesie 
geheel ontbreekt. Bovendien leidt deze eenzijdige 
vorm van huisvesting eerder tot een cumulatie van 
achterstand: lagere inkomensgroepen met grotere 
kans op werkloosheid. In gebieden met veel sociale 
huurwoningen dient de bouw van koopwoningen te 
worden bevorderd. Eigen woningbezit leidt veelal tot 
een grotere verantwoordelijkheid voor de eigen woning 
en daarmee vaak ook actievere inzet voor onderhoud 
en beheer van de woonomgeving. Om deze reden is 
het gewenst selectief de verkoop van sociale 
huurwoningen te stimuleren. 
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4. Van strafrechtelijke naar bestuurlijke 
handhaving 

Sinds de jaren tachtig wordt in toenemende mate 
beseft dat veiligheidsbeleid meer is dan inzet van 

. politie en justitie. Met preventieprojecten is gestimu
leerd dat het openbaar bestuur zijn mogelijkheden 
gebruikt om onveiligheid en criminaliteit te voorkomen. 
Dit besef lijkt inmiddels gemeengoed en is in veel 
steden geëvolueerd tot het zogenaamde integrale 
veiligheidsbeleid, dat in tegenstelling tot een projects
gewijze aanpak op een meer structurele basis 
investeringen in veiligheid beoogt. Dat heeft geleid tot 
een aanpak waarbij bestuur, politie en openbaar 
ministerie, maatschappelijke organisaties en buurtor
ganisaties afspraken maken over de hele keten van 
maatregelen, van pro-actief, preventief tot repressief. 
Elk veiligheidsbeleid is echter gedoemd te mislukken 
als het sluitstuk, de strafrechtelijke handhaving, niet 
werkt. En dat is in veel situaties het geval; de straffen 
zijn vaak niet effectief, de bewijsvoering is vaak niet 
mogelijk en de capaciteit is onvoldoende voor het 
groeiend aantal zaken. Zelfs met een doelmatige 
georganiseerde staande en zittende magistratuur zijn 
veel strafrechtelijke maatregelen ineffectief. 

Veel normen kunnen bijvoorbeeld niet gehandhaafd 
worden, omdat de maatschappij zich zo snel ontwik
kelt. Een goed voorbeeld is het verbod op 
genotmiddelen en het ontstaan van allerhande nieuwe 
drugs. Dit vraagt een herziening van het 
veiligheidsbeleid van de overheid. Een effectief 
veiligheidsbeleid is alleen mogelijk als op enkele 
belangrijke onderdelen strafrechtelijke handhaving 
(opsporen, vervolgen en berechten) wordt omgevormd 
tot bestuurlijke handhaving. Veel delicten kunnen beter 
worden voorkomen door bestuurlijke sancties. Dat 
bevordert ook democratische inbedding; het openbaar 
bestuur, met name gemeenten worden verantwoor
delijk voor de handhaving van hun eigen beleid en 
kunnen dat niet 'eenvoudig' op politie en justitie 
afwentelen. Voorbeelden van bestuurlijke handhaving 
zijn een vergunningstelsel voor coffeeshops en 
prostitutie. Om dat laatste mogelijk te maken dient . 
prostitutie uit het strafrecht gehaald te worden. Op d1e 
manier kan een op maat toegesneden gemeentelijk 
beleid gevoerd worden -- zoals ook met fiscalisering 
van parkeerboetes is gebeurd -- en tegelijkertijd politie 
en justitie worden ontlast. 

Daarnaast is het gewenst gemeenten meer bevoegd
heden te geven om, in het kader van de openbare 
orde en de veiligheid, allerlei vormen van overlast te 
bestrijden. Daarbij gaat het bijvoorbeeld om de 'kleine' 
hinder- en overlastproblemen: vandalisme, vernieling, 
parkeeroverlast, hondepoep. Het lokale bestuur k~~ 
dan krachtiger optreden en wordt minder afhankeliJk 
van vervolging door het openbaar ministerie. Dat kan 
natuurlijk alleen onder de voorwaarde van voldoende 
rechtsbescherming voor de burgers. Voordeel van 
deze bestuurlijke handhaving is het versterken van het 
gemeentelijk veiligheidsbeleid met nieuwe instru-
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menten voor preventie en mogelijkheden om het 
'sluitstuk' te organiseren. Daarmee wordt ook een 
grotere democratische controle mogelijk. 

De gemeente heeft niet alleen een rol bij het 
bestrijden van de 'kleine' criminaliteit, maar kan ook 
zinvol bijdragen aan het bestrijden van de georgani
seerde criminaliteit. Drugshandel en vrouwenhandel 
illustreren dat. Met een louter eenzijdige, 
strafrechtelijke aanpak valt de drugscriminaliteit niet 
afdoende te bestrijden. De drugsmarkt is een typische 
vraagmarkt de vraag bepaalt wat in de markt omgaat. 
Regelmatig pakt de politie grote partijen drugs, maar 
dat blijkt nooit enige invloed te hebben op de prijs die 
de eindgebruikers betalen. Dat komt doordat open
gevallen plaatsen en weggevallen partijen direct 
worden opgevuld door andere criminelen en nieuwe 
partijen drugs, omdat de vraag de criminaliteit dicteert. 
Dat schept voor de politie een vreemde paradox: het 
oprollen van een goed in beeld gebrachte drugsbende 
leidt tot een 'gat in de aanbodmarkt' dat gevuld wordt 
door velen die slechts met langdurig en kostbaar 
onderzoek weer in beeld te brengen zijn. De 
eenzijdige aanpak van uitsluitend werk van politie en 
justitie leidt uiteindelijk niet tot het gewenste doel. 
Daarmee is het politiewerk niet zinloos, want er is 
alles voor te zeggen om het soort mensen dat zich 
met drugshandel bezighoudt zo lang mogelijk achter 
de tralies te hebben. Maar een aanpak van zowel de 
politie erop af sturen als ingrijpen in de markt zal 
uiteindelijk veel effectiever zijn. Dat is door de 
internationale verhoudingen voorlopig niet mogelijk en 
daarom is de drugsoorlog verloren. 

Maar er komen nieuwe markten en er zijn al nieuwe 
markten die wij op dezelfde manier aanpakken als de 
drugs. Een criminele markt die een met drugshandel 
vergelijkbare structuur heeft is de vrouwenhandel. En 
opnieuw wordt dezelfde fout gemaakt door alleen de 
politie erop af te sturen op dezelfde manier als bij de 
drugs. 

De vrouwenhandel lijkt in menig opzicht op de 
drugsmarkt Er zijn genoeg landen waar de 
omstandigheden aanzienlijk slechter zijn dan hier en 
waar steeds genoeg vrouwen de min of meer 
vrijwillige vlucht naar het Westen als enige uitweg 
zien. In ons land is er-- al eeuwenlang-- een 
constante vraag naar prostitutie. Als de politie een 
vrouwenhandelaar aanhoudt, wordt zijn plaats ook hier 
snel door anderen ingenomen, zodat het dweilen met 
de kraan open blijft. Ook hier zal alleen een 
combinatie van politiewerk en ingrijpen in de markt 
enige soelaas bieden. Natuurlijk moet het soort 
mensen dat aan vrouwenhandel doet, buiten spel 
gezet worden. Maar dat heeft weinig zin, en zal juist 
contraproductief werken en leiden tot dezelfde verhar
ding van de criminaliteit als wij bij de drugs gezien 
hebben, als dat niet wordt gecombineerd met ingrijpen 
in de markt. 
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Het politie-optreden tegen veel vormen van 
georganiseerde criminaliteit heeft op de huidige 
manier geleid tot meer geweld van en tussen 
criminelen. Tegelijkertijd heeft zoals geschetst het 
politie-optreden weinig effect gehad. Daarom zou 
moeten worden gestreefd naar nieuwere vormen van 
bestrijding van georganiseerde criminaliteit. Uiteindelijk 
is het bij sommige vormen van criminaliteit aanzienlijk 
zinvoller de markt te beïnvloeden dan de criminelen 
zelf aan te pakken. 

Bij het beïnvloeden van de markt is een belangrijke 
taak weggelegd voor de gemeenten. Alleen de 
gemeente zit dicht genoeg met zijn neus op de markt 
en is krachtig genoeg in te grijpen in de markt, 
bijvoorbeeld met een goed drugsbeleid bij drugs en 
met een goed bordeelbeleid bij vrouwenhandel. 

De lagere overheid kan ook op andere manieren 
preventief optreden tegen de georganiseerde criminali
teit. Zo zou investering door de georganiseerde 
criminaliteit in de bovenwereld voorkomen moeten 
kunnen worden door vooraf een toets te verrichten op 
de integriteit van contractpartners en bij aanvragen 
van vergunningen (horeca, milieu, bouw, etc.). 
Daarvoor is het van belang dat het openbaar bestuur 
kan beschikken over relevante informatie over de 
desbetreffende organisatie of persoon. Daarvoor zal 
het nodig zijn dat naast openbare bronnen het bestuur 
ook beschikt over informatie van de politie die voor 
dergelijke afwegingen van belang zijn. Een tweede 
noodzakelijke randvoorwaarde is dat het openbaar 
bestuur ook gevolgen kan verbinden aan de constate
ring dat zij met een crimineel figuur van doen heeft. 
Europese aanbestedingsrichtlijnen bieden die 
gelegenheid nog niet, maar ook in de zogenaamde 
uitsluitingsgronden van de nationale wet- en 
regelgeving moet het ook daadwerkelijk mogelijk zijn 
om een desbetreffende persoon of organisatie buiten 
de deur te houden. 
Uiteraard dient daarbij de proportionaliteit in het oog 
gehouden te worden en dienen er verjaringstermijnen 
gesteld te worden. 

5. Organisatie veiligheidsbeleid 

De overheid kan met beslissingen op een groot aantal 
terreinen de veiligheid en sociale samenhang 
beïnvloeden: zowel stimuleren als belemmeren. 
Daarom is het bevorderen van veiligheid niet alleen 
een taak voor het Ministerie van Justitie of van 
Binnenlandse Zaken, maar een opgave op veel meer 
beleidsterreinen. De overheid is zich daar echter niet 
altijd van bewust. Bij majeure beslissingen zou een 
veiligheidseffectrapportage analoog aan de milieuef
fectrapportage verplicht kunnen worden gesteld. Welke 
invloed heeft het openstellen van winkels in de avond 
bijvoorbeeld op het aantal overvallen? 

Ook op provinciaal en gemeentelijk niveau zouden 
maatregelen getoetst moeten worden aan de vraag 
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Middels het Europa Bulletin houdt de D66-dele
gatie in het Europees Parlement de leden regel
matig op de hoogte van standpunten die namens 
D66 in dit Parlement worden ingenomen. 

VOOR WERKELIJKE VREDE BOSNIË 
MEER NODIG DAN VERKIEZINGSDATUM 

"De Midterm Review van de uitvoering het Day
ton vredesproces is een mislukking geworden. 
Tijdens de conferentie 13/14 juni,in Florence zijn 
vele loze woorden uitgesproken zond,er dat ze 
voldoende ruggensteun hebben gekregen", aldus 
Jan-Willem BERTENS tijdens het EP-debat in 
juni over de situatie in voormalig Joegoslavië. 

Het vaststellen van een verkiezingsdatum is onvol
doende voor het bereiken van duurzame vrede. De 
internationale gemeenschap zal een aanzienlijke 
bijdrage moeten leveren om de voorwaarden voor 
echt democratische verkiezingen te scheppen. 
IFOR moet bijdragen aan de arrestatie van KA
RAJDZIC en MLADIC en aan de terugkeer van 
vluchtelingen. De EU en de andere donoren moe
ten de uitbouw van onafhankelijke media mogelijk 
aanpakken en het Internationaal Tribunaal in staat 
stellen zijn taak beter uit te voeren. 

Als de voorwaarden voor democratische verkiezin
gen niet geschapen worden, dreigen we de separa
tisten en de oorlogsmisdadigers te legitimeren. Dit 
zal dan een stimulans zijn voor de separatisten om 
de wapens weer op te pakken. En dan zijn we 
weer terug bij de genocide en ethnic cleansing van 
vorige jaren. Separatisten zitten er niet alleen in 
Republika Srbska. Het uitroepen van de Bosnisch
Croatische onafhankelijke staat is ook een slag in 
het gezicht van "Dayton". 

Er staat te veel op het spel om achterover te leu
nen en de terugtrekking van IFOR voor te berei
den. De aanwezigheid is nog voor langere tijd 
noodzakelijk om duurzame vrede te bereiken. Een 
zwaluw (de verkiezingen) maakt nog geen zomer, 
hoe belangrijk ze ook zijn voor de terugkeer van 

legitieme structuren in het door oorlog vernietigde 
land. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

DOEKE EISMA BETREURT BOUW BAKUN
DAM IN MALEISIË 

Doeke EISMA betreurt het besluit van de Maleise 
regering om de bouw van de Bakun Dam in Oost
Maleisië ondanks grote publieke protesten voorals
nog toch door te laten gaan. Herhaaldelijk heeft 
EISMA zijn bezorgdheid geuit wat de betreft de 
gevolgen van deze dam ten aanzien van de ver
nietiging van het milieu en de schending van de 
rechten van de inheemse gemeenschappen. 

De Bakun Dam betreft het grootste waterkracht
project in Zuidoost-Azië met een van de hoogste 
dammen ter wereld en een stuwmeer dat meer dan 
70.000 hectare zal beslaan. Gezien de grote om
vang van dit project zullen naar schatting tussen 
de 8000 en I 0000 inheemse bewoners door de 
bouw van de dam gedwongen zijn te verhuizen. 
Voor hen is nog absolute onzekerheid waar zij in 
de toekomst zullen worden gevestigd. 
Ten aanzien van het milieu vraagt dit mega-pro
ject grote offers. De vernietiging van grote stuk
ken tropisch regenwoud betekent onder andere een 
groot verlies aan biodiversiteit en een gevaar voor 
erosie. Daarnaast zal het afdammen van een rivier
stelsel ernstige gevolgen hebben voor de ecosyste
men in en langs de rivier en voor de visstand. 

EISMA is verontrust over het gebrek aan demo
cratische controle op dit project. De in de jaren 
tachtig uitgevoerde haalbaarheidsstudies zijn niet 
toegankelijk en ook bij de milieu-effect rapportage 
is publieke deelname uitgesloten. 

Ondanks het feit dat de milieu-effect rapportage 
inmiddels officieel door het Hoge Gerechtshofvan 
Kuala Lumpur als ongeldig is verklaard en men 
zelfs vraagtekens plaatst bij de economische Ie-
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vensvatbaarheid van dit project is het kappen van 
het bos al begonnen en heeft inmiddels een Zwit
sers/Zweeds bedrijf de opdracht gekregen voor de 
bouw van de dam. 

EISMA heeft inmiddels het Zwitsers/Zweeds be
drijf per brief met klem verzocht haar medewer
king aan dit verwoestende project te heroverwe
gen. Daarnaast heeft hij middels een resolutie en 
schriftelijke vragen de Commissie aangedrongen 
de ontwikkelingen nauw te volgen en gedragsco
des te ontwikkelen voor Europese bedrijven die in 
derde landen investeren. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

ACCOORD ENERGIERAAD OVER INTER
NE MARKT VOOR ELECTRICITEIT 

De ministers van energie van de vijftien lid-staten 
van de Unie zijn op 21 juni in Luxemburg tot een 
politiek accoord gekomen over het instellen van 
een interne markt voor elektriciteit. Hieraan zijn 
jaren van onderhandelen vooraf gegaan. Het be
reikte accoord zal door de juridische diensten 
vertaald worden in een Gemeenschappelijk Stand
punt, wat vervolgens aan het Parlement zal wor
den voorgelegd. Het EP moet zich daar binnen 
drie maanden over uitspreken. Naar verwachting 
zal het onderwerp op een moment tussen oktober 
en december op de agenda van de plenaire verga
dering staan. 

Als het Parlement het Standpunt aanneemt, kan de 
voorgestelde richtlijn op I januari 1997 van kracht 
worden. Gezien de moeizame voorgeschiedenis zal 
het Parlement geen al te grote barrières opwerpen. 
Enkele opmerkelijke kenmerken van het nu be
reikte accoord zijn de volgende: 

De markt voor elektriciteit zal niet voor 100% 
door de vrije marktwerking gereguleerd worden, 
aangezien de Raad van mening is dat energie een 
goed van algemeen nut is, en dat de goede voor
ziening ervan gewaarborgd moet zijn. Hiertoe is 
een clausule opgenomen waarmee lid-staten een 
verplichting tot publieke dienstverlening kunnen 
opleggen aan bedrijven in de elektriciteitssector. 
Ook de zorg voor het milieu was een overweging 
tegen een volledig vrije markt. 

De invoering van de interne markt zal gefaseerd 
ingevoerd worden, zodat de bedrijven zich tijdig 
kunnen aanpassen. De lid-staten krijgen allereerst 

twee jaar de tijd om de richtlijn om te zetten in 
nationale wetgeving. Vervolgens moeten de lid
staten in drie trappen (1 januari 1999, 2000 en 
2003) respectievelijk 22%, 27% en 33% van hun 
nationale markten opengesteld hebben. Nederland 
verzette zich hier aanvankelijk tegen, omdat daar 
de elektriciteitsmarkt al een verregaande liberalise
ring kende, maar ging accoord toen de clausule 
opgenomen werd die bepaald dat de effecten van 
de richtlijn in 2006 geëvalueerd moeten worden. 

Ook bepaalt de richtlijn dat lid-staten maatregelen 
kunnen nemen als de import/exportbalans tussen 
twee landen verstoord dreigt te raken. 
Zodra het onderwerp in de plenaire vergadering 
van het EP aan de orde is, zullen wij u hierover 
berichten. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

BRUSSEL MEER OOG VOOR ZWAKKE 
REGIO'S DAN DEN HAAG 

'Er gaat niets boven Groningen' luidt de tekst van 
de reclamespotjes en billboards waarmee de pro
vincie Groningen het gunstige investeringsklimaat 
in de Noordelijke provincie probeert aan te prij
zen. Den Haag denkt daar duidelijk anders over. 
Dat bleek toen Johanna BOOGERD en Laurens 
Jan BRINKHORST onlangs een werkbezoek bra
chten aan de drie Noordelijke provincies. 

Volgens BRINKHORST heeft Den Haag vaak 
minder oog voor economisch zwakke regio's als 
het Noorden dan dat Brussel dat heeft. Het regio
nale denken in de Europese Unie wordt door mid
del van een sterk geprofileerde regionale politiek 
benaderd. In Den Haag wordt gemorreld aan het 
voortbestaan van de regionale fondsen. De VVD 
noemt dat 'rondpompen van geld' en is van me
ning dat de gelden rechtstreeks vanuit Den Haag 
naar de regio's kan gaan in plaats van Den Haag 
naar Brussel en via Brussel naar het Noorden. 

Tegen die stemming moet wat worden gedaan, 
omdat blijkt dat de Haagse oriëntatie op de regio
nale problemen te wensen overlaat en de Europese 
dimensie vaak een toegevoegde waarde heeft. Bo
vendien kunnen zonder Europees geld vele projec
ten niet van de grond komen. 
Zo is bijvoorbeeld voor de verbinding Groningen
Hamburg Europees geld vrijgekomen, maar het 
optimaal maken van die verbinding heeft geen zin 
als de aansluiting tussen de Randstad en Gronin-
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gen nog zoveel te wensen overlaat. Dit laatste 
werd nog eens geïllustreerd tijdens een bezoek aan 
de Coöperatie Groenteveiling Westland in Drenthe 
en het Rail Service Centrum in Veendam. 

Volgens BRINKHORST heeft Den Haag veel 
krediet verspeeld door Flevoland als zwakke regio 
aan te wijzen en daarvoor veel geld binnen te 
halen. Dit Haagse initiatief heeft de Nederlandse 
geloofwaardigheid behoorlijk aangetast. 
Inmiddels heeft de Europese Commissie bij mon
de van Commissaris Wulff MA THIES ook al 
laten weten dat zij de criteria voor hulp aan arme
re regio's wil gaan aanscherpen. Landen als Ne
derland, België en Frankrijk zullen dan in de 
toekomst minder snel aanspraak kunnen maken op 
de Europese structuurfondsen. Ook Wulf-MA
THlES wil op deze manier geld sparen voor de 
Oost-europese landen die omstreeks de eeuwwis
seling zullen toetreden tot de Europese Unie. 

Naast de mentaliteitsverandering in Den Haag 
pleitte BRINKHORST tijdens een ontmoeting met 
B& W in Groningen voor een betere vertegen
woordiging van Noord-Nederland in Brussel. Hij 
constateerde dat Nederlanders over het algemeen 
in Brussel op de korte termijn goed opereren, 
maar op de lange termijn juist heel erg slecht, 
omdat er vaak geen gemeenschappelijke strategie 
is. 
Hij pleitte daarom voor een informatieve plat
formbijeenkomst met de verschillende belangheb
benden, waarna een besluitvormende bijeenkomst 
moet worden georganiseerd om een gemeenschap
pelijke strategie af te spreken. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRJNKHORST: 00.32.2.284-5796 

RAPPORT JOHANNA BOOGERD: DEMO
GRAFIE BELANGRIJKE FACTOR IN SOCI
AAL-ECONOMISCH BELEID 

Johanna BOOGERD is recentelijk benoemd tot 
rapporteur voor het rapport "De demografische 
situatie in de Europese Unie". 
Binnen de landen van de Unie voltrekken zich 
demografische ontwikkelingen die naar het zich 
laat aanzien ingrijpende gevolgen kunnen hebben 
voor de werkgelegenheid, de betaalbaarbeid van 
de sociale zekerheid - met name de oudedagsvoor
zieningen - en van medische zorg. Op Europees 
niveau is een bijkomende factor de demografische 
balans tussen de regio's. 
In juli zal Johanna BOOGERD in de commissie 

Sociale Zaken en werkgelegenheid een eerste 
discussion-paper presenteren, en naar verwachting 
zal het concept-rapport op de agenda van septem
ber staan. 
De voornaamste doelstelling is het thema op de 
politieke agenda te krijgen, en de demografische 
factor mee te laten wegen in de middellange en 
lange termijn planning. Daarnaast zal Johanna 
BOOGERD een aantal concrete aanbevelingen 
doen voor maatregelen die op betrekkelijk eenvou
dige wijze uitgevoerd kunnen wor-den. Te denken 
valt aan het stimuleren van investeren in opleiding 
voor ouderen, het analyseren en verspreiden van 
zgn. "good practice" voorbeelden van projecten op 
het gebied van huisvesting en zorg, de Europese 
fondsen van toepassing verklaren op gebieden met 
een verstoord demografisch evenwicht, etcetera 
Nader bericht over dit onderwerp volgt. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

AUTO-OIL PROGRAMMA 

Op 20 juni jongstleden presenteerde de Europese 
Commissie na moeilijke interne beraadslagingen 
een mededeling over het zogenaamde auto-oil 
programma. Dit programma is in nauw overleg 
met de auto- en olieindustrie opgesteld en moet er 
uiteindelijk toe leiden dat de uitstoot door auto's · 
en vrachtwagens in het jaar 20 I 0 met ruim 50% 
verminderd is. Deze mededeling gaat vergezeld 
van twee voorstellen voor Europese richtlijnen: 
één over de normen voor de emissies zelf en één 
over de kwaliteit van de brandstoffen. Niet in de 
laatste plaats heeft de zomer van vorig jaar aange
toond dat forse maatregelen vereist zijn. In Parijs 
brak zelfs bijna paniek uit toen de Franse overheid 
bekendmaakte dat tientallen mensen per jaar ster
ven aan de gevolgen van luchtverontreiniging. 
Doeke EISMA is door de commissie milieubeheer 
van het Parlement benoemd tot rapporteur voor 
deze mededeling. 

Hoewel de voorstellen vooruitstrevend. lijken te 
zijn, worden door milieubewegingen enke.le kant
tekeningen gemaakt. Zo zouden de eerste ontwerp
teksten van de Commissie veel strenger zijn ge
weest dan wat nu op tafel ligt. Tijdens de beleids
voorbereiding heeft de industrie dankzij .een effec
tieve lobby, het voor elkaar gekregendat de nor
men enigszins zijn versoepeld. Niet alleen_ in 
hoogte, maar vooral ten aanzien van het tij.dsche" ·. 
ma. Oorspronkelijk zouden veel maatregelen al 
voor het jaar 2000 genomen moeten worden, maar 
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dat is nu naar achter geschoven. Pas voor het jaar 
2010 gelden echte harde normen. Vooral de olie
industrie schijnt succesvol te zijn geweest met 
haar lobby. In het voorstel worden weinig harde 
eisen gesteld deze industrie. Jammer, aangezien op 
dat vlak veel bereikt kan worden. 

In de Raad zal het programma echter ook een 
zwaar discussiepunt worden. Met name de grote 
Europese landen hebben een eigen auto-industrie 
en concurrentie-overwegingen zullen een grote rol 
gaan spelen. 

Een reden te meer voor het Parlement een sterk 
standpunt in te nemen. immers, het verleden heeft 
aangetoond dat de industrie door wetgeving ge
dwongen kan worden grotere investeringen te 
doen dan zij oorspronkelijk van plan was. Veelal 
bleken deze investeringen zich later terug te beta
len. Dat is ook het uitgangspunt van Doeke EIS
MA: de wetgeving moet een prikkel betekenen 
voor de industrie. Deze niet verlammen, maar het 
zeker niet te gemakkelijk maken. Daarvoor is de 
aanwezigheid van schone lucht te belangrijk. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

EP IN DIALOOG MET NATIONALE PARLE
MENTEN OVER EUROPESE DEFENSIE 

Afgelopen week heeft op initiatief van Jan-Willem 
BERTENS de Commissie Buitenlandse Zaken en 
Veiligheid van het Europees Parlement een ont
moeting gehad met de voorzitters van de Commis
sie Buitenlandse Zaken en Defensie van de Natio
nale Parlementen van de Lidstaten van de Europe
se Unie. 

Nationale soevereiniteit wordt met name gevoeld 
inzake buitenlands beleid en defensie. Tegelijker
tijd zijn dit terreinen waarop nationale staten ste
eds in internationaal verband samengewerkt heb
ben. Discussie op Europees niveau is gewenst, 
zonder te pretenderen dat dit soort zaken alleen op 
Europees niveau moeten worden aangepakt. 
De Europese landen worden geconfronteerd met 
dezelfde uitdagingen. De Amerikanen willen geen 
mondiale politie-agent meer zijn, maar een partner 
van de Europeanen. Zij roepen daarom Europa op 
tot eenheid. Daar waar sommigen zeggen, dat 
Europese eenheid de Amerikanen zal verdrijven 
uit Europa, is Europese eenheid juist een vereiste 
voor gecontinueerde Amerikaanse aanwezigheid. 

De Combined Joint Task Forces - aan de Europese 
landen uitgeleende NAVO- troepen en materieel -
bieden Europa de mogelijkheid alleen op te tre
den, zij het onder NAVO-supervisie. Dit is een 
stap in de goede richting. 

De essentie van Europese integratie is solidariteit 
en lotsverbondenheid. Dat betreft niet slechts 
economie, milieu en handel. Ook op militair vlak 
moeten de Europese landen solidair zijn. Het 
betekent niet dat Europa de regeringen kan ver
plichten militairen af te staan. Uiteindelijk blijft 
dat een nationale zaak. Van een nationaal besluit 
om nooit deel te nemen kan echter ook geen spra
ke zijn. Neutraliteit is een verouderd concept in de 
post-koloniale tijd en Europa heeft zich in Maas
tricht verplicht in de toekomst een gemeenschap
pelijk defensiebeleid te ontwikkelen. 

Voor meer informatie: 
Jan-Wi//em BERTENS: 00.32.2.284-5602 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66-delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het Parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 
Medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
Medewerker: Sophie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 
Medewerker: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
Medewerkers: Gerben Jan OERBRANDY/Babette 
GRAEBER 

Contactpersoon van de delegatie in Nederland: 
Arthor VAN BUITENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de delegatie: 
Sebastian DINGEMANS: 00.32.2.284-3592 
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welke veiligheidseffecten te verwachten zijn en welke 
maatregelen in dat verband moeten worden getroffen. 
Op lokaal niveau blijft het veiligheidsbeleid vaak nog 
steken in projecten criminaliteitspreventie. Daarmee 
komt geen structureel veiligheidsbeleid van de grond. 
De gemeentelijke inzet moet zaken omvatten 
variërend van prioriteitsstelling in de politiezorg tot 
sociaal-psychologische begeleiding van mensen die 
een bedreiging vormen voor de veiligheid en 
leefbaarheid van de buurt. De afspraken zouden 
moeten gaan over de inzet van mensen en instellingen 
voor de verbetering van de fysieke veiligheid van 
huizen en bedrijven maar ook de rol die mensen in 
buurten voor elkaar kunnen spelen als het gaat om 
veiligheid. Voor kleinere gemeenten is het van belang 
samenwerking te zoeken met buurgemeenten voor de 
aanpak van (vaak gelijksoortige) veiligheidsvraagstuk
ken. 

Zowel de organisatie van het preventieve als het 
noodzakelijke meer repressieve veiligheidsbeleid 
vraagt een democratische inbedding. De nieuwe 
Politiewet vertoont op dit punt een manco. Het 
ontbreken van een effectieve democratische controle 
op de politie zal ons op den duur opbreken: er is 
onvoldoende druk om aan kwaliteitsverbetering te 
blijven werken, openheid in beslissingen en in cultuur 
wordt belemmerd, afwegingen vinden achter gesloten 
deuren plaats. Het rapport van de commissie Van 
Traa spreekt wat dit betreft boekdelen. 

De crux voor verbetering ligt in belangrijke mate in de 
rol van de gekozen volksvertegenwoordiging. Hoewel 
de gemeenteraad weinig mogelijkheden heeft om de 
politie aan te sturen, wordt van die mogelijkheden niet 
altijd gebruik gemaakt. Er is, mede daardoor, dikwijls 
een kloof tussen het lokale veiligheidsbeleid en het 
regionale politiebeleid. Als de gemeente haar 
veiligheidsbeleid formuleert is de politie één van de 
partners in dat beleid. De gemeenteraad kan de 
burgemeester aanspreken op zijn gezag over de 
politie. De burgemeester maakt afspraken in de 
driehoek, bestaande uit de officier van justitie, de 
burgemeester en de desbetreffende korpschef. Deze 
driehoeken mogen voor de gemeenteraden geen 
black-box zijn. Er worden immers inhoudelijke 
afspraken gemaakt over de inhoud van het politiewerk. 
Daarnaast kan de gemeenteraad de burgemeester 
met boodschappen op pad sturen naar het regionaal 
college waar beheerafspraken over de politie worden 
gemaakt. 

Politiebeleid moet lokaal ingebed blijven en het gezag 
over openbare orde en veiligheid moet daarom lokaal 
blijven. Indien er op enige termijn sprake zal zijn van 
stadsprovincies, ligt het voor de hand de beheersver
antwoordelijkheid naar dit bestuursniveau over te 
hevelen. Tot dat het geval is, dient een zeker 
budgetrecht over de politie bij de gemeenteraden te 
rusten. 

Katern Dernocraat 6, 1996 

De bestrijding van de zware criminaliteit moet vooral 
vanwege de grensoverschrijdende aspecten onder 
landelijke regie gevoerd worden, maar er moet niet 
een landelijke politiedienst zoals de FBI of Scatland 
Yard ontstaan. De reguliere politie vindt immers in 
haar dagelijkse werk ook de zware vormen van 
criminaliteit op haar weg. Samenwerking tussen 
regionale politiecorpsen kan vorm krijgen in het 
Landelijk Recherche Team. Daarvoor is een landelijke 
kennis- en informatiebank in de vorm van het CRI 
nodig. Hetzelfde geldt voor een landelijk aangestuurde 
en gecontroleerde taakverdeling en prioriteitsstelling 
op dit terrein. 

De laatste decennia heeft de overheid zich vooral 
gericht op de versterking van de politie. Inmiddels is 
duidelijk geworden dat meer politie bepaald niet altijd 
helpt en zelfs, onbedoeld, problemen veroorzaakt. 
Meer politie leidt automatisch tot meer druk op justitie 
en gevangeniswezen. Meer politie, gepaard gaande 
met een druk op de overheid om de strafrechtelijke 
weg meer en feller te gebruiken leidt tot meer 
opgepakte daders, meer gevangenisstraf en een 
hogere belasting van rechters en officieren van justitie. 
Meer politie is echter vooral nodig vanwege de 
maatschappelijke eisen die aan de politie worden 
gesteld: een 24-uursdienst met voldoende flexibiliteit. 
Extra inzet is nodig om van de politie een 
maatschappelijke politie te maken, zowel in haar 
afspiegeling van de bevolking, als in de kwaliteit die 
de maatschappij aan de politie stelt. Dat geldt vooral 
voor uitbreiding van wijkpolitie en preventieve inzet 
van de politie. In dat verband is het gewenst dat 
mensen met een 'gewone' opleiding op het terrein van 
veiligheid of in relatie daarmee gemakkelijker kunnen 
instromen bij de politie. Indien men een executive 
functie bij de politie ambieert, zal een kopopleiding 
nodig zijn. Door deze maatregelen zal het ook minder 
vanzelfsprekend worden dat men bijna per definitie 
kiest voor een carriere voor het leven bij de politie. 
Meer mobiliteit tussen politie en andere organisaties is 
gewenst. 

Het Openbaar Ministerie zal zich moeten beperken tot 
haar kerntaak: de strafrechtelijke handhaving. Daar 
past niet het medebeheer over de politie bij. Het 
openbaar bestuur zal het primaat moeten hebben en 
houden over de openbare orde en veiligheid en het 
beheer over de politie. 

Het is voor het gevoel van veiligheid van de burger 
belangrijk dat de politie fysiek aanwezig is. De inzet 
van politie-ambtenaren moet gericht zijn op 
vermindering van de onveiligheidsgevoelens en 
daadwerkelijk werken aan veiligheid. Dat laatste vraagt 
een verandering van de politiecultuur en misschien 
zelfs om andere politiemensen. 

De laatste jaren heeft de politie geïnvesteerd in een 
decentralisatie van specialismen en een platte 
hiërarchische opbouw. Hier moeten op den duur 
positieve resultaten van zichtbaar worden. 
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Decentralisatie van specialisme, bijvoorbeeld op het 
terrein van de jeugd- en zedenpolitie, mag echter niet 
leiden tot verlies van kennis en deskundigheid maar 
juist tot het vergroten van een effectieve toepassing 
van die kennis. Het is gewenst dat op grotere schaal 
executive functies in de schalen 4 en 5 worden 
ingevuld. Deze ambtenaren moeten de eenvoudige 
straatsurveillances en bewakingsfuncties voor hun 
rekening nemen, al of niet in combinatie met hoger 
opgeleide politie-ambtenaren. Datzelfde geldt voor die 
toezichthouders die geen opsporingsbevoegdheid 
hebben en in dienst zijn van de gemeente (zoals 
Melkertbanen). De besten onder hen kunnen dan later 
doorstromen naar de agenten en hoofdagenten
rangen. De opleiding vindt meer geleidelijk, verdeeld 
over meerdere jaren plaats. 

Het opsporingsapparaat is in weinig jaren explosief 
gegroeid en gediversifieerd. Gemeenten, provincies, 
ministeries en een reeks aan de overheid gelieerde 
instellingen hebben eigen opsporingsdiensten 
gekregen. Hun activiteiten overlappen vaak die van de 
politie. Het ontbreekt in veel gevallen aan integrale (en 
democratisch controleerbare) afwegingen en 
samenwerking. De coördinatie tussen deze 
opsporingsdiensten en de politie is zoek, laat staan de 
democratische controle. Het openbaar ministerie heeft 
vaak nauwelijks enige greep op hun activiteiten. Vaak 
wordt de politie wel aangekeken op hun activiteiten; 
het zal de burger immers een zorg zijn of de wielklem 
door of namens de politie of door iemand anders is 
aangebracht. 

De politie heeft zich te vaak teruggetrokken van de 
gebieden waar andere opsporingsdiensten actief zijn. 
De meeste van deze diensten zouden binnen een 
periode van maximaal vijf tot tien jaar ondergebracht 
moeten worden binnen het reguliere politie-apparaat. 
In een later stadium dienen ook instellingen als de 
sociale recherche, de rijksverkeersinspectie, de 
arbeidsinspectie en dergelijke bij de politie betrokken 
worden. Voor een aparte dienst is alleen plaats als de 
verwevenheid met de uitvoering van overheidstaken in 
de desbetreffende sector en de mate van specialisatie 
te sterk is. 

Mensen die een beroep doen op de politie bemerken 
vaak tot hun schrik dat de politie geen bevoegdheden 
heeft om op te treden tegen zaken die voor iedereen 
zichtbaar verkeerd zijn. Politiële onmacht leidt dan 
terecht tot vergroting van de gevoelens van 
onveiligheid. Burenplaag nummer een in Nederland: 
geluidsoverlast is hiervan een voorbeeld. De politie 
moet in dergelijke gevallen de bevoegdheid krijgen 
onmiddellijk handelend op te treden zonder allerlei 
knellende regels vooraf. Het spreekt vanzelf dat dat 
optreden proportioneel dient te zijn, en dat er een 
duidelijk toezicht en rechtsbescherming moet zijn. 

Verzoek van de besluitvormingscommissie om bij 
amendementen als volgt te wijzigen: 
Pt. (nr) r. (regel binnen dat punt) (dus niet zin!) 
Schrap/vervang van "(1e woord)" tlm "(laatste 
woord)" 
voeg toe tussen "(1e woord)" en "(2e woord)" 

congresresolutie amendeerbaar 
Preventie: sociale omgeving 
1. Gemeenten dienen te zorgen voor een effectieve 

samenwerking en doorverwijzing tussen scholen, 
organisaties op de arbeidsmarkt, politie, 
sportverenigingen, instellingen voor buurtwerk, 
sociale en gezondheidszorg, jeugdhulpverlening 
en raden voor de kinderbescherming. Zij zouden 
zich medeverantwoordelijk moeten voelen voor 
het uitgangspunt dat jongeren op school zitten of 
aan het werk zijn. Een zinvolle gemeentelijke 
inbreng is alleen mogelijk bij een verdergaande 
decentralisatie van de jeugdhulpverlening. 

2. Problemen van jongeren moeten vroegtijdig 
gesignaleerd en aangepakt worden. Daarbij moet 
niet worden gewacht tot kinderen 12 jaar zijn en 
strafrechtelijk in beeld komen. Bij vroege 
signalering is een grote rol weggelegd voor het 
onderwijs. De decentralisatie in het onderwijs zal 
moeten worden gebruikt om op een nieuwe 
manier de school te gebruiken als vindplaats voor 
beginnende problemen en als samenwerkings- en 
doorverwijzingsinstantie. 

3. Het in een vroegtijdig stadium onderkennen van 
situaties die uit de hand kunnen lopen en het 
investeren in het gezond maken van de sociale 
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verbanden en het kerngezin, geeft een kind een 
veel betere uitgangspositie in onderwijs en arbeid. 
Het verdient daarom aanbeveling ouders, als zij 
aantoonbaar hun opvoedende taak laten liggen, 
strafrechtelijk aansprakelijk te maken voor het 
gedrag van kinderen die zelf strafrechtelijk 
minderjarig zijn. 

4. Het door de overheid gevoerde welzijnsbeleid zou 
in tegenstelling tot wat nu in het algemeen 
gebeurt de sociale samenhang en zelfred
zaamheid van mensen moeten bevorderen. Dat 
vraagt om een herijking van het welzijnsbeleid en 
de mogelijke rol van zelforganisaties hierbij. 
Goede zelforganisatie van etnische minderheden 
kan een rol spelen bij het bevorderen van sociale 
samenhang en veiligheid, mits vertegen
woordigers van etnische minderheidsgroepen 
voldoende gelegitimeerd zijn. 

5. Veel preventie-maatregelen die de overheid 
neemt, appeleren niet aan de eigen verant
woordelijkheid en aan het eigen belang van 
mensen zelf. Het is beter om burgers en bedrijven 
zelf te activeren en op een meer directe manier 
mede-verantwoordelijk te maken voor het 
handhaven van veiligheid. 
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Initiatieven van mensen of private organisaties 
over veiligheid in het publiek domein moeten 
gebeuren onder regie van de gemeente en de 
politie. De politie zal echter het geweldsmonopolie 
moeten behouden; er kan geen sprake van zijn 
dat burgers zichzelf bewapenen of ongewenste 
gasten te lijf gaan. 

6. Met buurtbemiddeling kunnen burgers zelf 
bijdragen aan de oplossing van problemen in de 
eigen omgeving. Buurtbemiddeling werkt alleen 
maar goed als er een vorm van toezicht is en een 
'stok achter de deur' bestaat in de vorm van 
bijvoorbeeld politie of justitie. 

Preventie: fysieke omgeving 
7. Een veilige wijk kan worden gestimuleerd door 

maatregelen en normen vast te leggen in een 
keurmerk. In een dergelijk keur moet staan aan 
welke voorwaarden een wijk moet voldoen om 
door bewoners te worden ervaren als een veilige 
ontmoetingsruimte waarin ook rekening wordt 
gehouden met de ontspanningsbehoeften van alle 
groepen die er wonen. Net zoals is gebeurd met 
de wet geluidshinder moet ervoor gezorgd worden 
dat geheel Nederland binnen een bepaalde 
periode aan de norm gaat voldoen. 

8. Bij grote ingrepen in de openbare ruimte is een 
veiligheidseffectrapportage gewenst. 

9. In gebieden met veel sociale huurwoningen dient 
de bouw van koopwoningen te worden bevorderd. 
Het is gewenst selectief de verkoop van sociale 
huurwoningen te stimuleren met het oog op 
versterking van de sociale infrastructuur van een 
buurt. 

Handhaving: bestuurlijk 
10. Een effectief veiligheidsbeleid is alleen mogelijk 

als op enkele belangrijke onderdelen strafrechte
lijke handhaving wordt omgevormd tot bestuurlijke 
handhaving. Veel delicten kunnen beter worden 
voorkomen door bestuurlijke sancties, sommige 
"boetes" kunnen beter langs bestuurlijke weg 
worden geheven en geïnd. Dergelijke wijzigingen 
bevorderen een democratische inbedding; het 
openbaar bestuur, met name gemeenten worden 
verantwoordelijk voor de handhaving van hun 
eigen beleid en kunnen dat niet 'eenvoudig' op 
politie en justitie afwentelen. 

11. Gemeenten moeten meer bevoegdheden krijgen 
om allerlei vormen van overlast te bestrijden. De 
gemeente heeft daarbij niet alleen een taak bij het 
bestrijden van de kleine criminaliteit, maar ook bij 
het bestrijden van de georganiseerde criminaliteit. 
Investering door de georganiseerde criminaliteit in 
de bovenwereld kan worden voorkomen door 
vooraf een toets te verrichten op de integriteit van 
contractpartners en bij aanvragen van vergunnin
gen {horeca, milieu, bouw, etc.). Daarvoor is het 
van belang dat het openbaar bestuur kan beschik
ken over relevante informatie over de desbetref
fende organisatie of persoon. Het zal nodig zijn 
dat naast openbare bronnen het bestuur ook 
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beschikt over politieinformatie die voor dergelijke 
afwegingen van belang zijn (eventueel daarvoor 
noodzakelijke wetswijzigingen dienen in 
overweging te worden genomen). Een tweede 
noodzakelijke randvoorwaarde is dat het 
openbaar bestuur ook gevolgen kan verbinden 
aan de constatering dat zij met een crimineel 
figuur van doen heeft. Dat betekent dat in de 
zogenoemde uitsluitingsgronden van de wet- en 
regelgeving het ook daadwerkelijk mogelijk moet 
zijn om een desbetreffende persoon of organisatie 
buiten de deur te houden, mits proportioneel en 
met inachtneming van verjaringstermijnen. 

Veiligheidsbeleid: organisatie 
13. Politiebeleid moet lokaal ingebed blijven en het 

gezag over openbare orde en veiligheid moet 
daarom lokaal blijven. Indien er op enige termijn 
sprake zal zijn van stadsprovincies, ligt het voor 
de hand de beheersverantwoordelijkheid naar dit 
bestuursniveau over te hevelen. Bovendien dient 
een zeker budgetrecht over de politie bij de 
gemeenteraden te rusten. 

14. Meer politie is vooral nodig voor een 24-
uursdienst met voldoende flexibiliteit. 

15. De basisopleiding van de politie is de laatste 
decennia meer verzwaard dan voor veel van het 
gewone politiewerk noodzakelijk. Het is gewenst 
dat voor het basis politiewerk meer politie met 
een lagere opleiding en een lager instroomniveau 
wordt geworven. Indien men een executieve 
functie bij de politie ambieert, zal een 
kopopleiding nodig zijn. Door deze maatregelen 
zal het ook minder vanzelfsprekend worden dat 
men bijna per definitie kiest voor een carriere 
voor het leven bij de politie, hetgeen ook weer de 
vermaatschappelijking van de politie bevordert. 

16. Het Openbaar Ministerie zal zich moeten beper
ken op haar kerntaak: de strafrechtelijke hand
having. Daar past niet het medebeheer over de 
politie bij. Het openbaar bestuur zal het primaat 
moeten hebben en houden over de openbare 
orde en veiligheid en het beheer over de politie. 

17. De meeste van de bijzondere opsporingsdiensten 
zouden binnen een periode van maximaal vijf tot 
tien jaar ondergebracht worden binnen het 
reguliere politie-apparaat. 

18. De politie moet in voorkomende gevallen van 
overlast (bijvoorbeeld geluidoverlast) de 
bevoegdheid krijgen effectiever handelend op te 
treden zonder al te knellende regels vooraf. 

Algemeen: bestuurlijk 
19. Veel taken en verantwoordelijkheden worden in 

deze resolutie bij lagere overheden neergelegd 
(met name de gemeentelijke overheid). Dat hoort 
uiteraard vergezeld te gaan van de noodzakelijke 
middelen en instrumenten. Gerelateerd aan de 
schaalgrootte van het bestuurlijk orgaan: zo zullen 
kleinere gemeenten waarschijnlijk m.b.t. de 
organisatorische overhead tot samenwerking 
overgaan. 
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ADVIESRAAD 

UITSLAG VERKIEZINGEN ADVIESRAAD 1996 

Bij de verkiezing van de Adviesraad was voor 50 leden en 50 plaatsvervangers een vacature. Voor deze 1 00 
vacatures hebben zich 72 kandidaten gemeld. In totaal zijn er door de Landelijke Verkiezingscommissie 452 
stembiljetten ontvangen. Na telling van deze biljetten zijn de volgende leden en plaatsvervangers gekozen: 

Presidium 
1. voorzitter: Paul Wessels (Voorhoevepark 22, 6591 

AJ Gennep, 0485- 512580) 
2. vice-voorzitter: Don van Lin 

Groningen Gelderland 
leden: leden: 
1. L. Hacquebord 1. M. Wijkmans-
2. D. de Vries Yntema 
3. J. Stahouwer 2. G. Schoutsen 
plaatsvervangers: 3. L. de Graaf 
1. M. Verbeek 4. A. Onderstal 
2. H. Maneschijn 5. W. Maas 

plaatsvervangers: 
Friesland 1. B. Vos 
lid: 2. B. Schöne 
1. L. van der Gaag 3. E. Lubbers-van 
plaatsvervanger: Kerkhof 

geen 4. E. Maas 

Drenthe Utrecht 
leden: leden: 
1. M. Doornbos 1. E. Jacobs 

2. R. Struik 2. P. Doucet 

3. H. Klein Meulekamp 3. A. Vervoert-
plaatsvervangers: Verkade 

1. D.J. Douwes 4. C. Beenen 

2. H. Roelafs 5. H. Pijper 

3. M. Enschede plaatsvervanger: 
1. P. Ullersma 

Overijssel 
leden: Noord-Holland 

1. E. Stolp leden: 
2. E. Tulp 1. V. Prizmic 

3. R. Herpel 2. M. Hazebroek 

plaatsvervanger: 3. H. Dinkgrave 

geen 4. R. Jungmann 
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3. vice-voorzitter: Emmy Jacobs 
4. lid: Huub Linthorst 
5. lid: Rien Struik 

5. 0. Magel Noord-Brabant 
6. S. Bennema leden: 
7. S. Eden 1. F. van Deerne 
8. J.W. Breuk 2. A. van der Wiel-
plaatsvervanger: Bosch 
1. W. Mos 3. H. Overbeek 

4. T. Reijnen 
Zuid-Holland 5. J. de Ree 
leden: plaatsvervanger: 
1. S. van Melis 1. P. Bakx 
2. H. Bleumink 
3. D. van Lin Limburg 
4. E. Jacquamijns leden: 
5. R. Fokkema 1. P. Wessels 
6. H. Linthorst 2. R. Tuik 
7. E. Jaspers 3. J. Pouls 
8. A. Ramsunder- plaatsvervangers: 

singh 1. L. Limpens 
plaatsvervangers: 2. E. Jongejan 
1. W. van Staalduinen 3. A. Mayers 
2. B. Aris 
3. T. Stam-de Nooyer Flevoland 
4. J. Holsteyn leden: 

1. M. Krikke-Beers 
Zeeland 2. J. van Wierst 
leden: plaatsvervanger: 
1 . F. Eijlander 1 . G. van der Woude 

2. D. Tamis 
plaatsvervangers: 
geen 
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OPLEIDINGSCENTRUM 
/I 

VAARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 

Het Opleidingscentrum biedt een training aan onder de 
titel 'Teamvorming'. Deze training is speciaal bestemd 
voor fracties, eventueel samen met een steunfractie of 
fractiemedewerker. Het doel van de training is om de 
kracht van de fractie te verbeteren op basis van ieders 
persoonlijke kwaliteiten. Tijdens deze training wordt 
ondermeer gebruik gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' 
en enkele intensieve oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt plaats in 
overleg met de fractie. Aan de training zijn twee 
serieuze voorwaarden verbonden: de gehele fractie 
moet eraan deelnemen en er dient geen acuut en 
ernstig conflict binnen de fractie te spelen. Voor 
verdere inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum (tel. 070 -
3566066). 

U HEEFT HET WOORD 
zaterdag 14 september 

Tijdens deze training van het Opleidingscentrum 
maakt u kennis met de basiselementen van elke 
presentatie: inleiding, uitwerking en conclusie. 
Daarnaast wordt aandacht besteed aan aspecten 
zoals nervositeit, aandacht vasthouden, audiovisuele 
ondersteuning, etc. Centraal in deze training staat de 
vraag: hoe zet ik een goede presentatie in elkaar? 
Gezien het intensieve karakter van deze training 
worden maximaal acht deelnemers ingeschreven. De 
training vindt plaats op het Landelijk Secretariaat van 
D66 in Den Haag op 14 september. De trainer is 
Henriëtte de Vos en de kosten zijn f 50,00, dit is 
inclusief een lunch. 

CONFLICTHANTERING 
zaterdag 21 september 

Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of 
tijdens een presentatie. Soms luistert men niet, 
probeert men u een hak te zetten of zelfs onderuit te 
halen. 
Met deze training leert u enkele technieken om tijdens 
dergelijke confrontaties op de juiste wijze met de 
mensen om te gaan. Er wordt gewerkt met 
verschillende op de praktijk gerichte oefeningen en er 
is een uitstekende instructie-video. De training vindt 
plaats in Den Haag. Deelnamekosten zijn f 40,00, dit 
is inclusief een lunch. 
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VERGADERTECHNIEK 
zaterdag 28 september 

Het Opleidingscentrum heeft een nieuwe training 
ontwikkeld die is bestemd voor iedereen die binnen 
D66 wel eens leiding geeft aan discussies en 
vergaderingen. Bijvoorbeeld werkgroep- of commis
sievergaderingen, afdelings- of fractievergaderingen. 
Het doel van de training is om de vergaderingen de 
moeite en tijd waard te laten zijn. De gespreksleider 
speelt daarbij een cruciale rol. Deze moet kunnen 
omgaan met vergadertechnische aspecten als: 
structuur aanbrengen en tijd beheersen, analyseren en 
samenvatten, de stemming goed houden en besluiten 
(laten) nemen. Tijdens de training wordt gebruik 
gemaakt van een instructie-video en enkele intensieve 
oefeningen. De training vindt plaats in Den Haag en 
kost f 35,00. 

OPLEIDINGEN 

MAAK KENNIS MET D66 
zaterdag 28 september 

Kennismaken met D66 kan op 28 september in 
Utrecht. Onder leiding van twee ervaren D66-ers 
(Ruud Hessing (lid Eerste Kamer) en Tineke Knaap 
(raadslid Utrecht)) worden de belangrijkste ideeën en 
doelstellingen van D66 besproken. Er is ruimte voor 
uw vragen en er wordt aandacht geschonken aan de 
mogelijkheden om actief te zijn binnen de partij. De 
maximaal vijftien deelnemers ontvangen ter voorberei
ding de brochure 'Maak kennis met D66'. De bijeen
komst is in Utrecht. Kosten: f 20,00. 

BIJEENKOMSTVOOR RAADS
FRACTIEVOORZITTERS 
zaterdag 31 augustus 

Het Opleidingscentrum organiseert in samenwerking 
met de Bestuurdersvereniging een bijeenkomst voor 
raads-fractievoorzitters. Op het programma staan de 
volgende onderwerpen: 
• de voorbereiding op de Algemene Beschouwingen; 
• gemeentelijke organisatie; 
• kadervorming en mentorschap; 
• opmaat naar de komende collegevorming - op weg 
naar maart 1998. 
De bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en de kosten 
zijn f 35,00 (inclusief lunch, koffie en thee). 
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ALLE STEMMEN GELDEN- HOE BEREID JE JE 
VOOR OP EEN CONGRES 
7 en 21 september en 5 oktober 

Gedurende een drietal middagbijeenkomsten in 
Utrecht bereiden deelnemers zich voor op de 
komende Algemene Ledenvergadering (ALV). Aan de 
orde komen: een actueel politiek onderwerp, interne 
besluitvorming en de mogelijkheden deze te 
beïnvloeden. Er is gekozen voor een wel heel directe 
werkwijze: deelnemers behandelen het onderwerp 
Sociale samenhang en veiligheid dat daadwerkelijk op 
de ALV van 23 november aan de orde komt. 
De nadrukkelijk inhoudelijke discussie spitst zich 
gedurende de drie bijeenkomsten tevens toe op de 
congrespraktijk. Bijvoorbeeld het betrekken van 
afdeling/regio bij de invulling van het recht op 
amendement en stemrecht, het opstellen, indienen en 
verdedigen van een motie of amendement en de 
manier waarop u deelneemt aan een debat en een 
standpunt verdedigt. 

Voor ieder die binnen een afdeling verantwoordelijk is 
voor het betrekken van leden bij de landelijke thema's, 
maar zeker ook voor ieder die het lidmaatschap van 
D66 meer inhoud wil geven, zijn deze bijeenkomsten 
interessant. Reserveer in uw agenda de middagen van 
7 en 21 september en van 5 oktober. Meer informatie 
hierover in de volgende Democraat. 

BASISCURSUSGEMEENTEFINANCIËN 
Zaterdag 12 oktober 

Onder leiding van twee deskundigen verdiepen 
deelnemers zich in de gemeentelijke financiën. De 
plaats van de gemeentelijke begroting in de financiële 
cyclus en de wijze waarop de begroting beoordeeld 
kan worden komen aan de orde. Daarnaast is 
aandacht voor zaken als: de risicoparagraaf, de 
kostenverdeelstaat, reserves en het gemeentelijke 
grondbeleid. De bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en 
de deelnamekosten zijn f 30,00. 

CONGRES AFDELINGSBESTUURDERS- op weg 
naar de raad - Zaterdag 9 november 

Dit congres staat geheel in het teken van de komende 
gemeenteraadsverkiezingen op 4 maart 1998. De 
afdelingsbestuurders spelen met name in de 
voorbereiding hierop een prominente rol. Aan deze 
groots opgezette bijeenkomst zal medewerking worden 
verleend door vele D66-ers uit alle geledingen van de 
partij. Onderwerpen: de campagne, het lokale verkie
zingsprogramma, kadervorming, kandidaatstellings
procedures, scholing. 
De bijeenkomst vindt plaats in Bodegraven. Alle 
afdelingsbesturen krijgen hierover nog apart bericht. 
Kosten: f 12,50. 

16 

BROCHURES 

POLITIEKE THEMA'S. Prijs: f 15,00 
Het Opleidingscentrum organiseert regelmatig 
themabijeenkomsten rond interessante politieke 
beleidsterreinen. De bijeenkomsten hebben een 
inleidend karakter, zijn levendig en gevarieerd van 
opzet en dragen bij aan de politieke meningsvorming. 

Naar aanleiding van deze themabijeenkomsten 
schreven enkele landelijke en lokale politici van D66 
een serie boeiende inleidingen: Jan-Willem Bertens 
over Europese integratie in de jaren negentig, 
Francine Giskes over Ruimtelijke Ontwikkeling in 
groter verband, Hans Jeekei over Duurzame 
Ontwikkeling, Henk Pijlman over Ontwikkelingen in het 
Cultuurbeleid en tenslotte Han Polman over 
Gemeentelijk Veiligheidsbeleid. Deze inleidingen zijn 
gebundeld in 'Politieke thema's'. Dit is een rijkelijk 
geïllustreerde nieuwe publicatie van het 
Opleidingscentrum die u telefonisch kunt bestellen of 
met de bon in dit katern. 

VAARDIGHEDENVOOR HET POLITIEKE VAK. Prijs: 
f 7,50 
In deze brochure worden de belangrijkste 
vaardigheden beschreven voor het politieke vak. Over 
welke eigenschappen moet je als politicus beschikken, 
waar moet je goed in zijn en hoe kun je werken aan 
aspecten waarin je wat minder goed bent? Aandacht 
voor de volgende onderwerpen: spreken in het open
baar, debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten 
of lastige mensen, en onderhandelen. In een 
bijbehorende profielschets van het raads- en statenlid 
wordt een en ander op een rij gezet. 

GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: f 10,00 
Een praktische handleiding voor gemeenteraadsleden. 
Allereerst wordt ingegaan op aard, strekking en 
gevolgen van de gewijzigde Financiële Verhoudin
genwet en de nieuwe Comptabiliteitsvoorschriften. De 
cyclus van financiële documenten wordt beschreven 
en er is een hoofdstuk gewijd aan het 'financiële 
instrumentarium' (productbegroting, kengetallen). 
Naast de nodige feitenkennis vindt u in deze brochure 
vooral ook ideeën en concrete voorbeelden. 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: f 15,00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit Statuten 
en Huishoudelijk reglement van D66 inzichtelijk 
worden gemaakt. Bevoegdheden, rollen en taken van 
voorzitter, penningmeester, secretaris, secretaris 
politiek en van het 'gewone' bestuurslid worden 
beschreven. Daarnaast is aandacht voor de politieke 
taak van de afdeling en de verhouding tot de 
gemeenteraadsfractie. 
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MAAK KENNIS MET D66. Prijs: f 5,00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van D66 
en haar ontstaansgeschiedenis. 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE GEMEENTERAAD. 
Prijs: f 25,00 
Deze publicatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 

VOOR DE DRAAD 

• Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
• Raad in relatie tot de burger, de belangengroepering 
en de media; 
• Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 
recht van initiatief en amendement, moties. 

(alle bovengenoemde prijzen zijn exclusief porto) 

~en vee_lzijdig ti!dschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt elf maal per jaar met 
r~formatreve artrkelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen. Voor de Draad laat 
zren hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te werk gaan. 

In het juli-nummer onder andere een interview met Louise Groenman, oud-Kamerlid. Daarnaast een artikel over 
de ke~zes die een stad moet maken ten behoeve van het milieu en een pleidooi voor een actief zorgbeleid. Ook 
wordt mgegaan op het gebruik van palfium bij chronisch verslaafden en de moeilijke positie van een 
gemeenteraad in de discussie over het openbaar onderwijs. 

~en jaarabonnement kost f 50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement 
rnbegrepen. Bel voor meer informatie 070 - 356 6045. 

BESTUURDERSVERENIGING 

BESTUURDERSCONGRES 
op zaterdag 5 oktober, Evertshuis in Bodegraven 

Op 5 oktober vindt het jaarlijkse bestuurderscongres 
van de Bestuurdersvereniging plaats. In workshops 
wordt gesproken over uiteenlopende onderwerpen uit 
de lokale en provinciale politiek. De volgende 
onderwerpen zullen ondermeer aan de orde komen: 
onderwijsbeleid, vensterscholen; verdeling 
overheidstaken; inburgering nieuwkomers; milieu: 
spanning tussen handhaven van milieuwetgeving en 
langdurige procedures; waterschapsverkiezingen; 
evaluatie politiewet 1993; milieurendement als 
bepaling; politieke versus juridische besluiten; 
provincies-nieuwe-stij I. 
De kosten voor deelname bedragen f 32,50 voor 
leden van de Bestuurdersvereniging en f 50,- voor 
niet-leden. Opgave is mogelijk via de antwoordstrook. 

THEMADAG WIJKAANPAK 
op zaterdag 14 september in Deventer 

De gemeenteraadsfractie uit Deventer nodigt D66-
bestuurders uit voor een werkbezoek over de 
Deventer wijkaanpak. 's Ochtends worden diverse 
inleidingen gegeven, o.a. door Marten Schuttert 
(projectleider in Deventer), Henk Gossink 
(Adviesbureau Van Dijk, Soameren en partners in 
Amsterdam en architect van de wijkaanpak in 
Deventer, Hilversum etc.) en Rita Bos (D66-
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wethouder). 's Middags komen de betrokken bewoners 
uit Deventer aan het woord om de aanpak in hun wijk 
toe te lichten. Het programma duurt van 10.30 tot 
ongeveer 16.00 uur. De kosten bedragen f 35,- p.p. 
(a.v.) inclusief lunch en collectief vervoer in de stad. 

Activiteiten van de Bestuurdersvereniging zijn 
speciaal bestemd voor leden van de Bestuurders
vereniging. Maar ook andere belangstellenden, 
zoals bijvoorbeeld afdelings- en regiobestuurders, 
zijn van harte welkom. Voor degenen die geen lid 
zijn van de Bestuurdersvereniging wordt in de 
regel een hoger tarief in rekening gebracht. 

Sturing door de overheid, een nieuwe filosofie 

Een werkgroep van de Bestuurdersvereniging heeft 
zich gebogen over de inrichting van het openbaar 
bestuur en de toedeling van taken naar bestuurslagen. 
In haar eindnotitie biedt de werkgroep een nieuw 
perspectief voor beoordeling van de taken van een 
gemeente of provincie. Vervolgens pleit de werkgroep 
voor netwerksturing: de betrokken partijen in een 
beleidsproces formuleren een standpunt, dat door de 
overheid kan worden vertaald in regelgeving. De 
conclusies van de werkgroep bieden een handreiking 
aan D66-bestuurders die verwikkeld zijn in een 
takendiscussie of spreken over privatisering etc. De 
notitie kan worden besteld met de antwoordbon en 
kost f 7,50 voor leden en f 12,50 voor niet-leden. / 
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WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

DISCUSSIEBIJEENKOMST 

GROENEHART-RANDSTAD 

31 augustus 1996 in de Tweede Kamer 

In het najaar zal de Randstad-visie van minister de 
Boer in de Tweede Kamer aan de orde komen. De 
werkgroep Ruimtelijke Ordening van het wetenschap
pelijke bureau van D66 organiseert een discussiebij
eenkomst. Bij de partijvergadering in november j.l. zijn 
stellingen van de fractie over het Groene Hart met 
betrekking tot woningbouw, infrastructuur, recreatie, 
landbouw en bestuur in een parallelzitting aan de orde 
geweest. Deze dienen als onderlegger naast de 
Randstad-visie van de minister. 

De discussie wordt langs vier lijnen ingeleid: 

1. Groene Hart gemeenten (inleiding door Groene 
Hart bestuurder). In het Groene Hart spelen 
overlappende ruimteclaims zoals landbouw, 
natuur recreatie, infrastructuur en woningbouw 
hoe wordt daar door de verschillende fractieleden 
en bestuurders mee omgegaan. Bestaat er wel 
voldoende visie die gericht is op de ruimtelijke 
kwaliteit binnen de contouren. Wat betekent het 
voor de gemeenten om binnen de contouren te 
moeten blijven. 

2. Het Groene Hart bestaat bij de gratie van de 
Rand (inleiding door een stedeling) 
Welke visie op de Rand en welke visie heeft de 
Rand op het Hart en welke behoefte (ruimtelijk en 
gebruik) heeft de Rand met betrekking tot het 
Hart. 

3. Hoe organiseer je de mobiliteit en een te 
exploiteren vervoer in de Randstad en het 
Groene Hart? 

4. Hoe organiseer je het bestuur in de Randstad en 
Groene Hart? 

Het programma duurt van 11.00 tot 15.00. Er zullen 
vier inleidingen gehouden worden en na de luch is er 
gelegenheid tot discussie. Ee bijeenkomst wordt 
voorgezeten door Ruby van Essen 

Aanmelding bij Henk Grotendorst, fractie-assistent 
Tweede Kamer 
fax 070- 318 3625 telefoon 070 318 3066 
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TECHNOLOGIE IN POLITIEK 
PERSPECTIEF 

Technologie is een verzamelbegrip, waarachter een 
veelheid van technologische ontwikkelingen 
schuilgaat. Maar: niet alle technieken en technische 
hulpmiddelen worden als technologie aangeduid. Ook 
de waarderingen en verwachtingen ten opzichte van 
verschillende technologieën lopen sterk uiteen. 
Tegelijkertijd bepalen deze waarderingen en 
verwachtingen wel in hoge mate àf en in welke richting 
een technologie wordt ontwikkeld. 
Het boek besteedt aandacht aan het ontwikkelen van 
een benadering die politici en zij die met hen 
meedenken een beter zicht kan geven op 
technologieontwikkeling. Als noodzakelijke elementen 
voor technologiepolitiek wordt gepleit voor het 
permanent volgen en monitoren van technologie-

l ontwikkelingen. Daarbij kunnen onderzoeksinstellingen 
een belangrijke rol spelen, maar ook maatschappelijke 
organisaties en politieke partijen. Wanneer de politiek 
inzicht heeft verworven in een proces van technologie
ontwikkeling, moet zij vervolgens beoordelen of en hoe 
bepaalde ontwikkelingen op de politieke agenda 
komen. Vier politiek normatieve criteria die centraal 
staan in het gedachtengoed van D66 worden in dit 
boek verder uitgewerkt: rechtsstatelijkheid, 
duurzaamheid, liberaliteit en democratie. 
Het boek kost f 25,- en is te bestellen bij de SWB 

ltl OdE Eet wetenschappelijk bureau 

Idee nummer 3 heeft als thema de nieuwe media. 
Ingegaan wordt op de invloed van de integratie van de 
media van telefonie, computer en televisie op de 
huidige informatie-instituten, zoals de (schrijvende) 
pers, de omroepen en de uitgevers. 
Patricia Engels sprak met Joop van der Reyden en 
Guy Price over de activiteiten van Veronica op Internet 
en de betekenis van multimedia voor de omroepen, de 
overheid en de jongeren. Matt Poelmans en Peter 
Millenaar doen uitspraken over de toepassing van 
internet voor politieke partijen en de 
arbeidsbemiddeling. Ruud Veltenaar en Miehiel 
Frackers belichten de situatie vanuit hun hoedanigheid 
als Internet-provider. 
Verder in dit nummer twee teksten over regionale 
economie. Kees Verhaar schrijft over over het 'Frysk 
eigene' en Hans Wijers reageert hierop in een betoog 
over regionale economische ontwikkeling in relatie tot 
het nationale beleid. (De teksten zijn bewerkingen van 
toespraken.) 
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ALGEMENE BESTELBON 
Landelijk Secretariaat, Opleidingscentrum, Wetenschappelijk 

Bureau en Bestuurdersvereniging 

LANDELIJK SECRETARIAAT 

0 Congresboek A, ALV 63 (14 dagen voor aanvang ALV 
gereed) 

0 Ik meld .... (aantal) kinderen aan voor de crèche van 
ALV 63 

0 Kandidaatstellingsformulier besturen en commissies 
0 Materialenbestellijst (briefpapier, enveloppen, 

promotiemateriaal e.d.) 

De nieuwe Statuten en het Huishoudelijk Reglement van 
D66 kunt u bestellen door f 13,- (incl. porto) over te 
maken op giro 1477777 t.n.v. penningmeester D66, Den 
Haag, o.v.v. SHR 4311. 
De nieuwe versie Uuni '96) van het DIC-boekje is te 
bestellen door f 10,- over te maken op het zelfde 
gironummer o.v.v. DIC 4313. 

OPLEIDINGSCENTRUM 

IK MELD ME AAN VOOR: 
0 Bijeenkomst voor raadsfractievoorzitters op 31 

augustus in Utrecht. Kosten: f 35,00 

0 'U heeft het woord' op 14 september in Den Haag. 
Kosten: f 50,00 

0 Conflicthantering op 21 september in Den Haag. 
Kosten: f 40,00 

0 Maak kennis met D66 op 28 september in Utrecht. 
Kosten f 20,00 

0 Training vergadertechniek op 28 september in Den 
Haag. Kosten f 35,00 

0 Basiscursus gemeentefinanciën op 12 oktober in 
Utrecht. Kosten: f 30,00 

0 Congres afdelingsbesturen op 9 november in 
Bodegraven. Kosten: f 12,50 

0 Abonnement op het tijdschrift Voor de Draad. Kosten 
f 50,00 per jaar. 

/ 

IK BESTEL: 
0 Politieke thema's. Prijs: f 15,00 

0 Vaardigheden voor het politieke vak. Prijs: f 7,50 

0 Gemeente en financiën. Prijs: f 10,00 

0 Maak kennis met D66. Prijs: f 5,00 

0 Leidraad voor de afdeling. Prijs: f 15,00 

0 D66 en de praktijk van de gemeenteraad. Prijs: 
f 25,00 

Tien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u het 
cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het materiaal 
ontvangen heeft, bent u definitief ingeschreven en 
verplicht de cursuskosten met bijgaande acceptgiro te 
voldoen. 

BESTUURDERSVERENIGING 

0 neemt deel aan het bestuurderscongres op 5 oktober 
in Bodegraven. 

0 neemt deel aan de themadag wijkaanpak op 14 
september in Deventer. 

0 bestelt de uitgave Sturing door de overheid. Kosten: 
f 7,50 voor leden en f 12,50 voor niet-leden van de 
Bestuurdersvereniging. 

0 bestelt de brochure Integratie & inburgering in 
Nederland. Kosten: f 7,50.** 

0 bestelt het cahier Profilering van D66-wethouders. 
De kosten hiervan bedragen f 8,- voor leden van de 
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Bestuurdersvereniging en f 12,- voor niet-leden.** 

0 bestelt de bundel Onderwijs in ontwikkeling. De 
kosten bedragen f 4,-.** 

0 bestelt de bundel Lokaal en provinciaal referendum. 
De kosten bedragen f 8,50.** 

S.v.p. aankruisen wat van toepassing is. 

* doorhalen wat niet van toepassing is. 
** De kosten voor deze dag kunt u voldoen met de 
acceptgiro die u ontvangt. De prijzen van brochures zijn 
exclusief verzendkosten. 
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/I BESTELBON 

WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

IK BESTEL: 

Speciale uitgaven 
0 De open samenleving en haar vrienden, in gesprek 

met Jan Glastra van Loon, 1995, voor leden f 29,50 
0 Technologie in politiek perspectief, 1996, f 25,-

0 De waarde van de democratie, 1994 f 2,50 
0 In de basis voorzien, 1996, f 12,50 
0 lnburgering en integratie in Nederland, 1996, f 7,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 1991 , 

f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van Loon, 

1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum naar part

nerschap, 1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel 

migratie, 1993, f 10,-

0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van gezondheidszorg, 

1994, f 10,-
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 1995, 

f 12,50 
0 Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 1995, 

f 10,00 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de agrarische 

sector, 1995, f 5,00 

HET TIJDSCHRIFT IDEE 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 74,- per jaar. 
Studenten betalen slechts f 34,-. Een los nummer kos 
f 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

S.V.P. HIERONDER UW GEGEVENS MET BLOKLETTERS INVULLEN. 

NAAM: Dhr. I Mevr. 

VOORLETTERS: .................................................................................................................................................................... . 

STRAAT: ...................................................................................................................................................... NR ........ . 

PC en PLAATS: 

TELEFOON: 

FUNCTIE IN D66: ................................................................................................................................................................... . 

LIDNUMMER: 

Deze bon opsturen naar D66, Postbus 660, 2501 CR DEN HAAG. 
U kan ook telefonisch tel: 070- 356 6066, per fax: 070- 364 1917 of E-mail: lsd66@d66.nl bestellen. 
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Door: Eric van de Lisdonk 

De evolutieleer is niet meer dan een 
levensbeschouwing. Het valt immers 
niet van a tot z te bewijzen en som
mige onderdelen berusten op aanna
mes. Waarom zou je het dan als enige 
theorie achter het (menselijk) bestaan 
toetsen in het Centraal Schriftelijk 
Examen? En wat rest er nog van de 
vrijheid je kinderen op te laten voeden 
zoals jij dat wilt? Aldus de fervente te
genstanders van de evolutieleer. 

I Erfelijk 
Het was staatssecretaris Ginjaar-Maas 
(VVD) die in 1989 besloot de evolutie
theorie als onderdeel van het school
onderzoek op het VWO in te voeren. 
In 1994 breidde Netelenbos dit uit 
naar MAVO/VBO; binnenkort zal exa
minering bij HAVO en VWO verschui
ven van schoolonderzoek naar het 
CSE. Een factor die bij deze beslissing 
een rol speelt is de wetenschap dat bij 
schoolonderzoeken het risico van sub
jectiviteit groter is dan bij het CSE. 
Ursie Lambrechts houdt zich namens 
D66 al enige tijd bezig met de kwestie. 
"Het gaat er in de kern om dat sommi
gen met het beroep op de vrijheid van 
onderwijs kennis willen onthouden 
aan leerlingen. Kennis die essentieel is 
om een vak als biologie te kunnen be
grijpen." Hoewel deze kennis in we
tenschappelijk opzicht nog niet hon
derd procent is, wordt de evolutie
theorie krachtig ondersteund door re
cente ontwikkelingen in met name de 
DNA-technologie. Genen, de dragers 
van erfelijk materiaal, blijken zich zo
wel door aanpassing als toeval in ver
schillende richtingen te kunnen ont
wikkelen. 

Zingeving is wat 
anders dan kennis 
'Grenzeloos overdreven'. Eén van de kwalificaties die uit een enkele politieke 

windstreek komt, als reactie op het onderbrengen van de evolutieleer in het Centraal 

Schriftelijk Examen (CSE). D66 heeft zich bij monde van haar parlementariër Ursie 

Lambrechts een warm voorstander van deze maatregel getoond. Partijgenoot en 

staatssecretaris Netelenbos (OCW) deelt deze opvatting en ook een meerderheid van 

de Tweede Kamer ging op 27 juni akkoord tijdens de behandeling van het examenpro-

grammavoorde tweede fase HAVO en VWO. Toch menen bepaalde groepen dat hier de 

vrijheid van onderwijs in het geding is. 

i Scheppingsverhaal 
De evolutietheorie staat evenwel haaks 
op de religieuze verklaringsmodellen 
die uitgaan van een scheppende God 
en een statisch wereldbeeld. God heeft 
volgens die redenering het leven ge
schapen en sindsdien zou er in biolo
gische zin niet veel zijn veranderd. 
"Maar de meeste christelijke weten
schappers vinden dat je de evolutie
theorie wel degelijk moet behandelen 
in het CSE. Zij zijn van mening dat 
het hoe en waarom van het schep
pingsverhaal tot de privé-sfeer be
hoort." Het gaat eigenlijk om onverge
lijkbare grootheden, vindt Lam
brechts. Het één is een wetenschappe
lijke theorie die als basis voor de 
biologie geldt, terwijl het ander een 
geloof is: "Zingeving is wezenlijk wat 
anders dan kennis". 

I Overdreven 
Tegenstanders reppen van een devalu
atie van het schoolonderzoek; tot op 
heden konden de scholen die voortge
zet onderwijs geven zelf de evolutie
leer tentamineren. Met het over
hevelen naar het CSE is dat verleden 
tijd. "Als kennis een bepaalde orde 
van belang heeft, moet het centraal 
worden getoetst. Dat is in dit geval 
zo", stelt Lambrechts. SGP-fractievoor
zitter van Zuid-Holland Rinus 
Houtman, in het dagelijks leven te
vens directievoorzitter van een christe
lijke hogeschool, is het hier niet mee 
eens. "Het schoolonderzoek is net zo 
belangrijk als het CSE. Deze maatregel 
heeft geen enkele meerwaarde. Het is 
grenzeloos overdreven", stelt hij on
omwonden. "Dat is de zaak om
draaien. Het gaat hier om essentiële 
kennis die centraal geëxamineerd 

dient te worden", antwoordt 
Lambrechts. 

i Onthouding 
Ze noemt de huivering bij bepaalde 
christelijke groepen niet onterecht. 
"Dat begrijp ik wel, maar aan de an
dere kant kun je jezelf afvragen of ont
houding van kennis de juiste weg is 
om een overtuiging overeind te hou
den." Houtman ziet nog een ander be
zwaar. Leerlingen van een christelijke 
school zouden vanwege hun levensbe
schouwing meer kans maken op fou
tieve antwoorden dan anderen. Hij 
denkt dat dit gevolgen kan hebben 
voor de wijze van lesgeven: 
"Misschien moeten we de kinderen 
meer bewust maken van de redenen 
achter bepaalde vraagstellingen en de 
antwoorden nadrukkelijker belichten." 
Een rare gedachtengang volgens 
Lambrechts. Het gaat om een onder
deel van het vak biologie dat je als we
tenschappelijke kennis behoort te do
ceren. Niets meer en niets minder. 

I Schoolstrijd 
De Onderwijsraad heeft overigens ge
adviseerd de evolutietheorie in het 
schoolonderzoek te houden. 
Vanzelfsprekend kon dit op de instem
ming rekenen van de kleine christe
lijke partijen. Maar ook het CDA liet 
zich niet onbetuigd. Vreemd, vindt 
Lambrechts, want vorig jaar was de 
grootste oppositiepartij het nog eens 
met haar ideeën. Ze vermoedt dat het 
de naweeën van de schoolstrijd uit de 
vorige eeuw zijn: "De Onderwijsraad 
heeft hier een typisch pacificerende 
houding aangenomen. Het is met an
dere woorden onvoldoende geëvolu
eerd".+ 
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Waarden en normen: 
aleen iets voor het CDA? 

Onlangs las ik dat een D66-Kamerlid zich min of meer distantieerde van een discussie over waarden en normen, omdat D66 'princi· 

pieel pragmatisch' zou zijn. Deze en andere uitspraken duiden op een verontrustend misverstand, namelijk dat D66-politiek niets te 

maken zou hebben met waarden en normen. Elk politiek handelen is een expressie van bepaalde waarden en normen. 

Door: Marian Louppen-Laurant 

Binnen iedere gemeenschap bestaan 
opvattingen over wat van waarde is, in 
stand gehouden of beschermd moet 
wçJrden. Waarden met betrekking tot 
het individu, de gemeenschap, of ten 
aanzien van cultuur en natuur. Uit ge
meenschappelijke opvattingen over 
waarden komen normen voort (regels, 
richtsnoeren). Ze structureren onder
linge relaties en zorgen ervoor dat 
mensen kunnen functioneren in een 
gemeenschap. Gedeelde waarden en 
normen zijn noodzakelijk voor het 
voortbestaan van een groep. De belan
gen van de individuele leden moeten 
daarvoor worden afgewogen tegen de 
belangen van de hele gemeenschap. 
Ook bij primitieve volken bestonden 
al normenstelsels. Ze zijn dus geen ex
clusieve verworvenheden van het 
christendom of van religies in het al
gemeen. 
Normen worden in sterke mate be
paald door de culturele en maatschap
pelijke omstandigheden en kunnen 
onderling dan ook sterk verschillen. 
Hoogstaande oosterse culturen kwa
men voor naast kannibalen. Terwijl 
ons huidige rechtssysteem kinderen 
beschermt en rechten geeft, komt el
ders kinderarbeid en uitbuiting voor. 
Normen kunnen ook veranderen in de 
loop van de tijd. Openbare executies 
en slavernij waren ooit geaccepteerde 
verschijnselen in ons land. Nu kunnen 
we ons dat niet meer voorstellen. Een 
ander kenmerk van normen is dat ze 
niet absoluut zijn, maar afhankelijk 
van omstandigheden. We mogen niet 
doden, maar geldt dat ook in een oor
log? Is het toegestaan iemand te do
den die daar zelf om vraagt omdat hij 
ernstig lijdt? 
Kenmerkend voor deze tijd is dat nor
men minder eenduidig en groepsge
bonden zijn. Vroeger bestonden er 
binnen maatschappelijke groeperin
gen tamelijk strakke, van boven opge
legde normen. In deze tijd wordt ge
zag minder vanzelfsprekend aanvaard. 
Het persoonlijke oordeel speelt een 
grotere rol dan vroeger, met name met 
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betrekking tot de persoonlijke levens
sfeer. Dat leidt er toe dat er binnen 
een samenleving verschillende opvat
tingen bestaan over normen, hetgeen 
niet per definitie betekent dat er spra
ke is van normloosheid. Dat alles doet 
echter niets af aan de noodzaak van 
een zekere mate van onderlinge over
eenstemming over de wijze waarop we 
leven en met elkaar omgaan. 

Waarden en normen in de politiek 
In het verlengde hiervan zijn politieke 
opvattingen in essentie oordelen over 
wat van waarde -wordt geacht in onze 
samenleving. De politiek stelt zich 
daarbij de vraag o~ welke wijze deze 
waarden moeten worden zekergesteld 
en welke verantwoordelijkheid de 
overheid daarbij heeft. En welke geza
menlijke afspraken (normen, neerge
legd in wetten en regels) daartoe 
noodzakelijk zijn. In de kern gaat het 
om: 
- vrijheid en gelijkwaardigheid (neer
gelegd in de Grondwet); 
- zekerheid en zorg voor de zwakkere 
(sociale wetgeving); 
- zorg voor veiligheid, gerechtigheid 
en straf (wetboek strafrecht). 

Wetten, en met name de Grondwet, 
weerspiegelen de gemeenschappelijke 
waarden en normen van een samenle
ving. Binnen die algemene kaders wor
den politici voortdurend - direct of in
direct - geconfronteerd met afwegin
gen tussen de verschillende waarden 
onderling. Wat weegt zwaarder: het ar
gument van vrijheid of van gelijkheid; 
het argument van duurzaamheid of 
van economische aard? Welke normen 
leggen we aan met betrekking tot ge
drag, wat tolereren we niet en welke 
sancties hanteren we? Politiek hande
len is dus per definitie normatief han
delen. Precies om deze reden kan en 
mag de overheid niet op één lijn ge
steld worden met een bedrijf, dat er 
primair op gericht is winst te maken. 
Het bestaan van verschillende poli
tieke partijen is een gevolg van ver
schillen van opvatting over waarden 
en normen met betrekking tot 

maatschappelijke vraagstukken. De 
partijprogramma's zijn hiervan een 
uitdrukking. Iedere partij heeft daarbij 
zijn eigen inspiratiebron of referentie
kader, dat de partij onderling bindt en 
tegelijk onderscheidt van anderen. 
Verschillen van opvatting over waar
den en normen vormen dus het be
staansrecht van politieke partijen. 

: Waarvoor staat D66? 
'D66 staat voor niets', antwoordden 
we ooit op deze vraag die critici ons 
regelmatig stellen. Dat is een geestig 
dubbel-antwoord, maar het kan leiden 
tot een groot misverstand. D66 staat 
wel degelijk voor gezamenlijke waar
den en normen, ook al hebben we die 
niet opgeschreven in een beginselpro
gramma. In mijn beleving ligt aan ons 
handelen een basishouding ten grond
slag waarbij de individuele vrijheid 
staat tegenover het respect voor de an
der. Daarbij voelen we ons verant
woordelijk voor het weerloze. D66 wil 
mensen betrekken bij beslissingen en 
hen ook verantwoordelijkheid geven. 
We zijn wars van betutteling in onze 
persoonlijke levenssfeer, maar vinden 
dat de overheid wel een zwaarwegende 
taak heeft ten opzichte van maat
schappelijke opgaven. In het besef van 
de veranderlijkheid van omstandighe
den en opvattingen zijn we niet-dog
matisch en steeds bereid kennis te ne
men van nieuwe inzichten. 
Pragmatisch zijn we in de zin dat we 
geen utopieën nastreven, ofwel de re
aliteit niet uit het oog verliezen. 

Ik wil mij niet begeven in de discussie 
over de noodzaak van een beginselpro
gramma, maar het ontbreken ervan 
mag niet leiden tot de misvatting dat 
D66-ers handelen zonder uitgangs
punten en slechts uit pragmatische 
overwegingen tot oordelen komen. 
Mocht die gedachte gemeengoed wor
den binnen D66 dan moeten we de 
discussie hoognodig aangaan. + 

Marian Louppen-Laurant is D66-gedepu
teerde in de provincie Gelderland 



Van staatssecretaris 
tot minister 

Is Jacob Kohnstamm alleen maar het onderdanige hulpje van Hans Dijkstal? Aad Nuis niet meer dan een knechtje van de al mach· 

tige Jo Ritzen? Dick Tommei 'his masters voice' van Margreet de Boer? Kortom, komen politieke werkelijkheid en staatsrechtelijke 

Door: Thom de Graaf 

In een Volkskrant-interview van 21 
mei jl. pleitte Jacob Kohnstamm voor 
een opwaardering van het politieke 
ambt van zijn elf collega's en hemzelf. 
Niet dat de staatssecretaris anno 1996 
zo zielig is en een actiegroep 'red de 
staatssecretaris' is nu ook weer niet no
dig. Maar een scherper profiel is wel zo 
handig en bovendien in overeenstem
ming met de parlementaire geschiede
nis. 

De Grondwet zegt dat de staatssecreta
ris in de gevallen waarin de minister 
het nodig acht en met inachtneming 
van diens aanwijzigingen, in zijn 
plaats als minister optreedt. De staats-

secretaris is uit dien hoofde verant
woordelijk, onverminderd de verant
woordelijkheid van de minister. Wie 
de Grondwet letterlijk neemt, zou tot 
de conclusie moeten komen dat de 
staatssecretaris niet meer is dan een 
piepeitje van de minister. Hij is dan 
wel zelfstandig politiek verantwoor
ding verschuldigd aan het parlement, 
maar kan en mag eigenlijk niets doen 
zonder opdracht en instemming van 
de minister. Strikt genomen is de 
staatssecretaris dus een soort politieke 
ambtenaar, volledig afhankelijk van 
de luimen van zijn baas. 
Als dat ook werkelijk zo was, zou de 
politieke landkaart van dit moment er 
heel anders hebben uitgezien. Dan zou 
niet alleen Dick Tamme!, maar vooral 
Margreet de Boer een WBL-probleem 
hebben gehad en was het drama rond 
het CTSV-bestuur niet in de eerste 
plaats aan Linschoten, maar aan mi
nister Melkert toegerekend. 

theorie wel met elkaar overeen? 

Politiek profiel 
De werkelijkheid is dat de staatssecre
taris, die we sinds 1948 kennen, meer 
en meer is uitgegroeid tot een volwaar
dige politieke bestuurder. Deze is 
steeds minder afhankelijk van zijn mi
nister en heeft zich steeds meer zelf 
politiek geprofileerd als lid van het ka
binet. Oorspronkelijk besliste een mi
nister zelf of hij een staatssecretaris 
nodig had, wie dat zou zijn en wat die 
zou doen. Maar sinds de vorming van 
het kabinet-Den Uyl (1973) zijn staats
secretarissen en hun taken onderdeel 
geworden van het formatie-ritueel. 
Het politieke gewicht van de staatsse
cretaris werd zwaarder, niet alleen om
dat stevige persoonlijkheden werden 
ingezet Oan Schaefer, Gerrit Brokx, 
Annelien Kappeyne van de Coppello), 
maar ook omdat ze veelal als tegen
wicht dienden voor de politiek anders 
gekleurde minister. Regelmatig kregen 
'zware' staatssecretarissen zelfs porte
feuilles die in politieke betekenis ver 
uitstegen boven die van hun ministers 
(Heerma onder Alders, Simons onder 
d' Ancona). Anders gezegd: in de poli
tieke praktijk werden sommige staats
secretarissen nagenoeg gelijkwaardig 
aan ministers. Formele aanwijzigingen 
komen niet of nauwelijks meer voor 
en er is geen minister die tegenwoor
dig nog de politieke vrijheid heeft om 
zijn staatssecretaris zonder pardon te 
dumpen, zoals Van Agt ooit met onze 
eigenjan Glastra van Loon deed. 

i Opkrikken 
Om de staatssecretaris staatsrechtelijk 
een beetje op te krikken, bestaan ver
schillende mogelijkheden. 
Bijvoorbeeld vervanging van de minis
ter in de ministerraad met bijbehorend 
stemrecht. Hoewel minister-president 
Kok meent dat de Grondwet dat niet 
toelaat, zien de meeste staatsrechtdes
kundigen dat anders. Of het verstan
dig zou zijn, is vers twee. Nadeel van 
die constructie is dat het zorgvuldige 
politieke evenwicht in de ministerraad 
zou kunnen wankelen (VVD-staatsse
cretaris die op de plaats van de PvdA
minister zit). Bovendien is het een 

aanslag op de homogeniteit van de 
ministersploeg. Wel zou de staatssecre
taris als de minister afwezig is, het de
partementsbeleid gewoon moeten 
kunnen verdedigen in de minister
raad. Dat is ook in het belang van het 
gehele kabinet. Optreden als ad inte
rim-minister buiten de ministerraad is 
eveneens denkbaar. Nu nog tekent bij 
afwezigheid van de minister niet de 
staatssecretaris, maar een andere mi
nister alle stukken. Dat is een beetje ri
dicuul, want de staatssecretaris van 
VROM kent bijvoorbeeld het departe
mentsbeleid aanmerkelijk beter dan de 
minister van V&W en vaak verdedigt 
die laatste juist tegenstrijdige belan
gen. Bij een volgende formatie kan dat 
voortaan anders worden geregeld. Dat 
doet recht aan de moderne staatssecre
taris als vice-minister. 

Titel afschaffen 
Overigens zouden we de titel staatsse
cretaris net zo goed kunnen afschaffen 
en dezelfde mensen voortaan gewoon 
minister kunnen noemen, naar Engels 
voorbeeld. Het algemeen regeringsbe
leid wordt dan gevormd door een, 
liefst zo klein mogelijke, raad van de
partementshoofden ('cabinetminis
ters'). De overige 'gewone' ministers 
zijn belast met specifieke taken, van
zelfsprekend onderworpen aan het al
gemene regeringsbeleid. Dan maken 
we meteen een einde aan de verwar
ring die in het buitenland vaak op
treedt ('secretary of state') en aan 
idiote constructies als minister-zonder
portefeuille en de staatssecretaris voor 
exportbevordering die zich alleen over 
de grens minister mag noemen. Ik 
mag het eigenlijk niet hardop zeggen, 
maar 'minister Kohnstamm', dat 
klinkt toch best goed ... + 

Thom de Graaf is D66 Tweede-Kamerlid 
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Groen BNP: duurzame bodem 
Bij vrijwel alles wat we doen gebruiken 

we energie en produceren we afvalstof-

fen. Dit heeft tot gevolg dat we met zijn 

allen een indrukwekkende hoeveelheid 

broeikasgassen de lucht in blazen. Dit 

proces leidttot ongewenste veranderin-

gen in onze leefomgeving waarvoor 

straks kostbare maatregelen nodig zijn. 

Door: Marijke Augusteijn, fan van 
Walsem, fan Willem van Waning 

In het Bruto Nationaal Produkt (BNP) 
wordt tot nu toe echter buiten be
schouwing gelaten in welke mate het 
proces van produceren en consumeren 
ons milieu belast. Maar door de toe
voeging van een groene component 
aan de berekening van onze goederen 
en diensten, kan een prijskaartje ge
hangen worden aan het gebruiken van 
energie en het produceren van afval
stoffen. De vraag is alleen: wélke prijs 
moet er op dat kaartje staan? 

t Waddenzee 
Dat het moeilijk is om bepaalde waar
den tot uitdrukking te brengen staat 
buiten kijf, vooral wanneer het gaat 
om heel subjectieve waarden. Een 
voorbeeld: stel dat er in de Waddenzee 
gas zal worden gewonnen waardoor de 
bodem daalt en de voor het wad zo ka
rakteristieke zandbanken en slikvelden 
permanent onder water verdwijnen. 
Hoe breng je dan het verdwijnen van 
de zeehonden en de sterke verminde
ring van de vogelstand in rekening? 

Het lijkt een vrijwel onoplosbaar pro
bleem maar toch geeft het 'Plan van 
Aanpak' de weg aan om deze milieuw
aarden tot uitdrukking te brengen in 
een groen BNP. Het door minister 
Hans Wijers van Economische Zaken 
gepresenteerde 'Plan van Aanpak 
Groen BNP' is de uitvoering van een 
vorig jaar tijdens de Algemene 
Politieke Beschouwingen ingediende 
motie door Gerrit]an Wolffensperger. 
Met dit plan geeft Hans Wijers aan dat 
de nodige stappen worden gezet om 
op Prinsjesdag 1997 een Groen BNP te 
presenteren. 
Het CBS heeft al eerder een voorzich
tig begin gemaakt met het opstellen 
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van een milieurekening (NAMEA). 
Deze moet gekoppeld aan de andere 
Nationale Rekeningen een geïnte
greerd informatiesysteem gaan vor
men. Maar de contouren van een echt 
groen BNP tekenen zich nu pas echt 
duidelijk af. 

i Mondiale kwestie 
Dat dit niet alleen een nationale aan
gelegenheid is maar zeker een 
Europese en eigenlijk een mondiale zal 
niemand ontkennen. Alleen, iemand 
moet ergens beginnen en wat dat be
treft loopt Nederland voorop. Dit 



f drijfzand? 

blijkt uit de richtlijnen, die de 
Europese Commissie onlangs in een 
officiële mededeling aan de Europese 
Raad en het Europarlement heeft voor
gesteld. Hierin wordt voorgesteld om 
op korte termijn een Europees systeem 
van geïntegreerde economische- en 

milieurekeningen te ontwikkelen naar 
het voorbeeld van het NAMEA-sys
teem. 
Voor het berekenen van een groen 
BNP moet worden uitgegaan van mo
dellen waarin de onderstaande zaken 
een belangrijke rol spelen: 

1. Kennis over de fysieke milieudruk, 
zoals emissies, uitputting van 
grondstoffen of ruimtegebruik; 

2. Het vaststellen van na te streven 
milieunormen; 

3. Het leggen van causale verbanden 
tussen milieudruk en economische 
activiteiten; 

4. Het aangeven van manieren om 
ongewenste milieudruk te kunnen 
voorkomen of te bestrijden, bij
voorbeeld door nieuwe technolo
gie, anders produceren en consu
meren, etc.; 

5. Een inschatting van het econo
misch gedrag dat optreedt als ge
volg van veranderde kosten, prijs
en volumeverhoudingen in de ge
hele binnenlandse (en eventueel 
buitenlandse) economie. 

Het spreekt voor zich dat toevoeging 
van een 'groene' component aan de 
prijs van producten en diensten aan
zienlijke veranderingen in het econo
misch verkeer kan veroorzaken. Maar 
voor het zover is, zal de hoeveelheid 
aan milieufuncties duidelijk moeten 
zijn. Voor de meest grijpbare functies, 
zoals energievoorraden en schoon wa
ter die een zekere marktwaarde verte
genwoordigen, zal dit kwantificeren -
zelfs internationaal - te realiseren zijn. 
Moeilijker wordt het wanneer het gaat 
over bijvoorbeeld de emissie van afval
gassen, hoewel dat snel zal veranderen 
als er een systeem van verhandelbare 
emissierechten komt. 

De Tweede-Kamerfractie is ervan over
tuigd dat de pessimisten die menen 
dat een groen BNP hopeloos in het 
drijfzand van de goede bedoelingen 
zal wegzinken, ongelijk zullen krijgen. 
Het geïntegreerde systeem zal uitein
delijk vaste (schone) grond onder de 
voeten krijgen. + 

Marijke Augusteijn, Jan vanWalsemen 
Jan Willem van Waning zijn lid van de 
D66 Tweede-Kamerfractie 

Een kwajongen 

In de vroege ochtend van 9 juni 1996 
overleed • 51 jaar oud • Paul Captijn. Hij 

was burgemeester van Monster (ZH), eer· 
der raadslid en wethouder voor D66 in 

Haarlem. In 1970 stapte Paul als raadslid 
het Haarlemse stadhuis binnen. De 

Haarlemse politiek moest wel even aan 
hem wennen: Paul als typische jaren ze· 
ventiger met lang haar, te nauw truitje, 
geknoopte bandjes om zijn pols. Een 
kwajongen, noemde een VVD-raadslid 

hem. In 1978 werd hij wethouder, waarbij 
hij zijn eigen portefeuille samenstelde 
met onderwerpen die met het milieu te 

maken hadden. Na een terugval in zetels 
werd hij weer fractievoorzitter. Beroemd 
was hij om de zegswijzen die hij moeite-
loos in zijn toespraken strooide. Vanaf 

1992 werd hij burgemeester van Monster, 
waarbij hij zich stortte op de tuin· en 

glasbouw. 

Zijn ziekte ging hij positief te lijf en met 
zijn opgewekte verhalen heeft hij zichzelf 
en zijn omgeving een tijd om de tuin ge· 
leid. Zijn uitvaart was indrukwekkend en 
een uiting van de waardering en gene· 
genheid die hij van zijn gemeente ont· 
ving. Namens D66 verwoordde Olga 

Scheltema het belang van Paul voor de 
politiek en voor de partij. Een positieve, 

oprechte en no-nonsense D66-er. 

Rike Ruiter, Haarlem. 
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Creëren van banen: 
fictie en werkelijkheid 

Als op korte termijn geen basisinkomen wordt ingevoerd, zijn er dan andere alternatieven binnen het huidige sociale zekerheids· 

stelsel om te komen tol groei van het aantal banen? Deze vraag stelde hetlaatste D66-congres aan het Hoofdbestuur. Een Politiek 

Podium over enkele van de ontworpen alternalieven was hierop het antwoord. Doel van deze bijeenkomst was om de soms wat 

sleetse discussie over de toekomst van de sociale zekerheid nieuwe impulsen te geven. 

Dit Podium op 28 mei j.l. vond plaats 
onder leiding van Tom Stroobach, 
vice-voorzitter politiek van het 
Hoofdbestuur. Gediscussieerd werd 
over twee modellen: het model van 
Bosch en Van Arkesteijn, en het model 
van Van Elswijk. De Tweede
Kamerleden Arthie Schimmel en Bert 
Bakker stelden de verdedigers van 
beide modellen tal van kritische vra
gen om fictie en realiteit te onder
scheiden. 

Ei van Columbus 
Het 'model-Van Elswijk' oogt als het Ei 
van Columbus. Volgens Van Elswijk 
werkt het huidige sociale zekerheicts
stelsel precies de verkeerde kant uit. 
Momenteel betaalt een bedrijf over 
het loon van de werknemers sociale 
premies en belastingen. Van Elswijk 
wil de sociale premies afschaffen en de 
werkgever juist een bonus geven van 
ruim 1000 gulden per maand als hij 
een nieuwe werknemer in dienst 
neemt. Daar staat tegenover dat de 
werkgever wel een heffing betaald op 
de netto toegevoegde waarde van de 
productie. 
Met andere woorden: pas wanneer de 
man of vrouw ook werkelijk gaat bij
dragen aan de toegevoegde waarde in 
het bedrijf, is belastingheffing aan de 
orde. Voor de werknemer maakt dit 
systeem netto niets uit. Bedrijven krij
gen daarentegen een fikse prikkel om 
hun gedrag te wijzigen: personeel 
wordt half zo duur, dus zullen mensen 
eerder in dienst worden genomen, zo 
luidt de kern van het plan. 

Onderkant van de markt 
Het 'model-Bosch/Van Arkesteijn' 
richt zich specifiek op het vergroten 
van het aantal banen aan de 'onder
kant' van de arbeidsmarkt. Daartoe 
wordt het wettelijk minimumloon cre
atief ingezet. Dit kan door werken
met-behulp-van-uitkering mogelijk te 
maken. Via de cao-onderhandelingen 
moet dan wel het huidige banen
bestand ver naar beneden worden 
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doorgetrokken, tot onder het niveau 
van het huidige minimumloon. In on
derhandelingen tussen werkgevers, 
werknemers en overheid wordt de 
'marktwaarde' van werkzaamheden, 
die nu niet meer plaatsvinden, over
eengekomen. De overheid vult het zo 
bepaalde loon vervolgens aan tot een 
niveau tussen het 'oude' sociaal mini
mum en de laagste loonschalen in de 
cao's. 

Het zwakke punt van het 'model
Bosch/Van Arkesteijn' lijkt het beroep 
op cao-partijen, die immers tot dusver 
weinig blijk geven van de bereidheid 
om tot (of zelfs onder) het minimum
loon banen te creëren. Een gevaar is 
bovendien dat het op deze wijze ge
subsidieerde werk op den duur andere, 
bestaande werknemers, verdringt. De 
werking van het model kan dan wel 
eens anders uitpakken, hoewel er op 
de positieve bedoelingen en intenties 
weinig valt af te dingen. 
Ook het 'plan-Van Elswijk' roept 
vraagtekens op. Het is vooral een 

Oei, ik groei 
Politiek Podium 26 augustus 

consequent voortbouwen op een (ook 
door D66 ondersteunde) gedachte. 
Een verschuiving van lasten op arbeid 
naar lasten op milieu of toegevoegde 
waarde heeft veel aantrekkelijke 
kanten. Een nadeel is wel dat het mo
del bepaald geen stimulans betekent 
voor innovatieve investeringen, die 
immers vaak kapitaal-intensiever zijn 
dan eerdere productiemethoden. De 
concurrentiepositie van het 
Nederlands product komt dan verder 
onder druk te staan. De Europese Unie 
lijkt daarom de minimale schaal
grootte te zijn voor een succesvolle in
voering van een systeem als dat van 
Van Elswijk. + 

In het verkiezingsprogramma van D66 zijn vergroting van de werkgelegen
heid, vernieuwing van de productiestruktuur en de totstandkoming van een 
duurzame economische ontwikkeling, de centrale opdrachten voor de ko
mende jaren. 
Volgens Hans Wijers, minister van Economische Zaken is het streven naar 
economische groei (door middel van investeren in het milieu, infrastructuur 
en kennis) 'typisch D66'. Simpel gezegd betekent het dat je jezelf 'uit de pro
blemen investeert' en economisch kunt groeien. Maar ligt het wel zo simpel, 
of moeten hiervoor- wellicht pijnlijke- keuzes gemaakt worden? Minister 
Wijers zal hierover van gedachten wisselen met een aantal deskundigen op 
een Politiek Podium op maandag 26 augustus. Dit Podium wordt gehouden 
in perscentrum Nieuwspoort te Den Haag van 20.00 - 22.00 uur en is voor ie
dereen toegankelijk. 

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met Esther Teunissen (070-
3566066). 



Omdat je moet durven 
dromen 

De Vensterschool: voor kinderen én ouders 

Henk Pijlman, D66-wethouder van Onderwijs in Groningen, heeft het idee van de 'Vensterschool' ontwikkeld en is daar in Groningen 

mee aan de slag gegaan. Inmiddels heeft de vensterschool veellandelijke publiciteit gekregen, noemt staatssecretaris Netelenbos 

het een 'voorbeeld' en vindt het navolging bij andere gemeenten. Dick Vrieling, de projectleider Vensterscholen in de gemeente 

Groningen was nauw betrokken bij de ontwikkeling van dit plan en heeft de nota 'Vensterschool' geschreven. 

Door: Martijn van Triest 

Een vensterschool is een voorziening 
waarin kinderopvang, een peuterspeel
zaal, een basisschool en de eerste twee 
klassen van de middelbare school on
der één dak worden gebracht. De 
school is dus bedoeld voor kinderen 
van 0 tot 14 jaar. Het behelst echter 
meer dan een gewone school. Zo kun
nen bibliotheek en muziekschool in 
de vensterschool worden onderge
bracht. Bovendien worden tal van or
ganisaties die zich met deze kinderen 
en hun ouders bezig houden, bij de 
school betrokken. Op dit moment 
worden plannen uitgewerkt voor vier 
scholen. Binnen nu en tien jaar zou
den echter acht vensterscholen in de 
stad Groningen moeten verrijzen. 

Dick Vrieling: "Eén van de doelstel
lingen van de vensterschool is om de 
onderwijsachterstanden van kinderen 
in achterstandssituaties weg te werken. 
Dit proberen we door verschillende 
organisaties als jeugdhulpverlening, 

scholen, buurtverenigingen, bibliothe
ken en muziekscholen met elkaar sa
men te laten werken. Via zo'n inte
grale aanpak moet een school ont
staan waar ruimte is voor huiswerkbe
geleiding en sportieve of culturele 
activiteiten. Bovendien zou er binnen 
een vensterschool kunnen worden sa
mengewerkt tussen onderwijzer en de 
politie of de jeugdhulpverlening." 

Vrieling noemt het plan een droom 
die werkelijkheid kan worden. "Henk 
Pijlman vond dat we iets moesten 
doen aan de onderwijsachterstand van 
bepaalde groepen kinderen. 
Bovendien merkten wij dat onderwijs 
steeds lager op de politieke agenda 
staat. Ook de dreigende rijksbezuini
gingen op het onderwijsvoorrangsbe
leid maakten een nieuwe visie noodza
kelijk. Vervolgens hebben we uitvoerig 
gebrainstormd en zijn op dit idee ge
komen. In maart van het vorig jaar 
hebben we 'onze' droom- om het zo 
maar even te noemen - aan de raadsle
den in Groningen voorgelegd. Hen 
hebben we gevraagd of zij het eens 
konden zijn met de contouren van het 
plan. Ondanks de terechte zorgen over 
haalbaarheid en het eventuele stigma 
die een vensterschool zou kunnen krij
gen, vonden zij dat we het uit moes
ten werken." 

Na de vorming van een projectteam 
zijn vier stadsdelen geselecteerd waar 
een vensterschool zou moeten worden 
gebouwd. In deze stadsdelen is uitvoe
rig overleg gevoerd met de organisaties 
die erbij worden betrokken. 
Dick Vrieling: "Na het akkoord van de 
raad moesten we wakker worden uit 
de droom en terug naar de praktijk. In 
een drietal discussie-avonden per wijk 
hebben we de plannen samen met de 
betrokken organisaties uitgewerkt. 
Daarbij hebben we altijd heel nadruk
kelijk gezegd dat de vensterschool 

geen blauwdruk is, maar een richting. 
Dat kan dus betekenen dat de venster
school in elke wijk een andere inhoud 
krijgt. Bij de vensterschoolleggen wij 
als overheid dus geen dwingend con
cept neer. Wij confronteren ouders, 
onderwijzers en hulpverleners met een 
uitdagende visie en proberen daar sa
men met hen iets van te maken. 
Noem het maar een regisserende over
heid." 

Inmiddels zijn er projectplannen voor 
vier vensterscholen vastgesteld. In 
deze projectplannen worden de con
touren van de schoolgebouwen be
schreven en worden de voorzieningen 
- die de scholen gaan bieden - ge
noemd. De plannen zijn in een ge
meentelijk regiegroep doorgesproken 
en getoetst op haalbaarheid. 
"Naast het maatschappelijk draagvlak 
moesten wij natuurlijk ook het ge
meentelijk apparaat meekrijgen. Dat is 
geen eenvoudige klus. Helemaal als je 
bedenkt dat je het over de portefeuil
les van vier wethouders hebt. Om dit 
voor elkaar te krijgen hebben we die 
gemeentelijk regiegroep in het leven 
geroepen. Nadat deze de projectplan
nen hebben getoetst, zijn deze door de 
gemeenteraad vastgesteld." 

Op de vraag of het toevallig is dat een 
D66-wethouder het op zo'n regisse
rende manier aanpakt, antwoordt 
Vrieling genuanceerd. "Ik zou het eer
der als een paarse benadering om
schrijven. Maar wel één met een groen 
D66-randje. Het zoeken naar het 
draagvlak binnen de samenleving is 
immers een belangrijk punt voor dit 
paarse kabinet en zeker voor D66. 
Daarnaast is de enthousiaste manier 
waarop Henk Pijlman dit plan hier in 
Groningen heeft gebracht ook één van 
de redenen dat we nu zo ver met de 
plannen zijn." + 
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Democraten discussiëren 

op Internet 

Het project 'Voor de Verandering' is 
sinds een paar weken ook te vinden op 
de D66-pagina op de digitale snelweg 
(http:/ /www.d66.nl/verandering). U 
kunt daar het startdocument vinden 
en hier eventueel op reageren. 
Daarnaast zal er iedere maand een 
deelonderwerp uit het document cen
traal staan. Met een korte enquête 
kunt u uw mening op dat terrein laten 
blijken. Het is de moeite waard om 
eens een kijkje te nemen op de D66-
site! 

Daarnaast wil het projectteam graag de 
ware internetdeskundigen uitnodigen 
om mee te denken over de rol van in
formatietechnologie en digitalisering 
in de ruimste zin. 
Hoe zien we de rol van informatietech
nologie in de samenleving van de toe
komst? De contouren van die samenle
ving worden in het einddocument ge
schetst. De rol van informatietechno
logie bij het inkleuren van die 
contouren is een onderwerp dat cen
traal staat in het deelproject 
'Digitalisering.' Iedereen die op dat ter
rein verfrissende ideeën heeft, kan met 
een reactie bij Edmond Hofland te
recht 070- 3183622, e-mail: tk
change@d66.nl. 

Speakers Corner 
Er komt steeds meer informatie be
schikbaar op de 066-webr.ite. Zo vindt 
u bijvoorbeeld verslagen van de D66-
delegatie in het Europarlement, de 
portefeuilleverdeling van de Tweede
Kamerleden en internet-links naar 
D66-afdelingen met een eigen pagina. 
Maar u kunt ook de index raadplegen 
om op trefwoord informatie over een 
onderwerp te vinden, of bekijken on
der welke afdeling of regio een plaats 
valt en de contactpersoon zoeken. 

U kunt echter niet alleen informatie 
opvragen op het internet, u kunt ook 
uw politieke ideeën kwijt. Bijvoorbeeld 
door bovengenoemde enquête in te 
vullen. Maar ook in de Speakers 
Corner. Hier kunt u uw mening geven 
over een onderwerp dat u belangrijk 
vindt. Anderen kunnen hierop reage
ren. Door de snelheid van het medium 
is de Speakers Corner uitgesproken ge
schikt voor het voeren van actuele dis
cussies. 

U vindt de Speakers Corner op de D66-
pagina (http://www.d66.nl) onder de 
menukeuze Meningen/Discussie. 
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Jonge Democraten 
troeven paars af 

Het regeerakkoord omvat de doelen die het Paarse kabinet deze regeringsperiode 

tracht te bereiken. Mede door onverwachte economische en sociale ontwikkelingen 

blijkt echter regelmatig dat dit een zeer moeilijke opdracht is. Om die reden organi-

seerde MCC Nederland in samenwerking met NRC Handelsblad de Government Game 

Competition 1996. Hierin werden schaduwkabinetten, bestaande uit vier ministers, uit-

gedaagd het Paarse beleid af te troeven door de doelstellingen uit het regeerakkoord 

dichter te benaderen. 

Door: Ageeth Telleman 

De Jonge Democraten- zeer kritisch 
en vol idealen - konden de verleiding 
niet weerstaan om eens de krachten te 
meten met het Paarse kabinet. Het 
Opleidingscentrum 066 werd ge
vraagd deze krachtmeting te spon
soren en spoedig werden vier bewinds
lieden afgevaardigd. Minister
President Barbara Naumann, minister 
van Financiën Ron Hendriks, minister 
van Economische Zaken Ageeth 
Telleman en minister van Sociale 
Zaken Ido van der Meulen. Het strate
gisch talent bleek al direct aanwezig 
toen zij zich moesten aanmelden voor 
één van de zes voorronden. Vanuit de 
gedachte dat de meeste goeroe's onge
twijfeld in de Randstad zullen opdui
ken besloten zij Den Haag (waar uiter
aard de finale plaats zou vinden) via 
een sluiproute langs Den Bosch te be
stormen. 

Op 28 mei vond de strijd tegen 23 an
dere schaduwkabinetten in het 
Provinciehuis in Den Bosch plaats. De 
concurrentie viel niet mee: o.m. het 

ministerie van Defensie, KPMG, Moret 
Ernst & Young, NRC Handelsblad wa
ren van de partij. Maar met een gede
gen strategie, gericht op de productivi
teit van bedrijven en de koopkracht, 
wist het JO-kabinet toch de eerste 
plaats te veroveren. Op naar het 
Haagsche pluche ...... 

De finale vond plaats in de Eerste 
Kamer op 13 juni. Het neusje van de 
zalm was vertegenwoordigd, waaron
der de winnaar van vorig jaar, het mi
nisterie van Financiën. De JO-minis
ters gingen fanatiek aan de slag (de 
hoofdprijs was immers een reis naar 
Washington). Gedurende het tweede 
kabinetsjaar brak er echter een han
delsoorlog uit en hier was de strategie 
van de JO-ministers niet tegen opge
wassen. Helaas, de overwinning ging 
naar de gemeente Overveen. Al mag 
gezegd worden dat de JO-ministers 
hun paarse collega's wel wisten af te 
troeven. 

Ageeth Telleman, 'minister van 
Economische Zaken' 



De wens van de kijker 
De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek-maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt 

een stelling over een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op deze stelling te reageren. De nieuwe stel-

ling vindt u onderaan deze rubriek. De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te korten. U kunt uw reacties 

-vóór donderdag 25 juli 1996- sturen naar: Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 

De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

· orrk ~ de nreh-ms-t fr[jjf-r eerv rrmrrreplr!Jdr1Je meer d4rv Mdf:J vovr 
lte-t ~rv WffJltr!rrr(Jerv v~rv vrrld<rtrtde plwûfrrrmi-tei-t erv k.w~[i-rei-t.' 

Kostbare jacht op zwartkijkers 
Alle media met 'voldoende pluriformi
teit en kwaliteit' zoals dag- en week
bladen worden duaal gefinancierd, dat 
wil zeggen uit enerzijds abonnemen
ten en losse verkoop en anderzijds ad
vertentieopbrengsten. Dat voorkomt 
dat de adverteerder de inhoud bepaalt. 
Zo wordt ook de publieke omroep nu 
nog bekostigd uit De Omroepbijdrage 
en STER-geld. 
Ruim een halve eeuw geleden werd bij 
wijze van abonnee-omroep-avant-la
lettre, de verplichting tot het betalen 
van luistergeld ingevoerd. Toen mocht 
iedereen daarvoor luisteren naar 
Hilversum I en II. Intussen is er veel 
veranderd. Wat niet is veranderd is de 
algemeen erkende noodzaak een om
roepbestel in stand te houden, waarbij 
niet de adverteerder het laatste woord 
heeft. Hierdoor blijft 'voldoende pluri
formiteit en kwaliteit' gewaarborgd. 
Landelijk, maar nu ook lokaal. 
Eén omroepbijdrage is daarvoor on
ontbeerlijk. Maar dan wel naar draag
kracht, en dus uit de Algemene 
Middelen, wat ook de kostbare jacht 
op zwartkijkers onnodig maakt. En via 
een Omroepfonds dat de onafhanke
lijkheid van de publieke omroep vei
ligstelt 

P. Hans Frankfurther, Amsterdam 

Geen commerciële omroep 
Omroepbijdrage blijft nodig en ik vind 
het terecht. Want voor andere ont
spanning zoals film of concert betaal 
je toch ook entreegeld. Dus omroep
bijdrage is eerlijk, noodzakelijk en 

moet derhalve blijven. Geen commer
ciële omroep! 

ZusterPaula van de Ven, Schijndel 

"No taxation without representation" 
De kijker moet nu 180 gulden per jaar 
betalen, maar heeft nauwelijks invloed 
op de programma's. Zendtijd op de 
publieke zenders moeten daarom wor
den toegewezen via verkiezingen. De 
wens van de kijkers hoort uiteindelijk 
de doorslag te geven, en niet de belan
gen van de omroepen zelf. 

F. Cobben, Bergen op Zoom 

Zelfstandige omroep 
De stelling is in tweeën te rafelen: 
1. In de toekomst is een publiek bestel 
nodig voor het waarborgen van pluri
formiteit en kwaliteit. 
2. In de toekomst is een omroepbij
drage nodig voor de financiering van 
een publiek bestel. 

Bij de eerste stelling is de beste verge
lijkingsbasis de situatie in de kranten
wereld. Alle kranten worden op com
merciële basis geëxploiteerd, alleen de 
Staatscourant wordt rechtstreeks door 
de overheid betaald. Pluriformiteit en 
kwaliteit zijn bij de kranten weliswaar 
niet per definitie gewaarborgd, maar 
in de praktijk hebben we hierover 
toch weinig reden tot klagen. Analoog 
hieraan, zie ik weinig bezwaren tegen 
omroepen die financieel geheel zelf
standig worden, al dan niet met be
houd van identiteit. Hooguit is er 

De nieuwe stelling luidt: 

nóódzaak voor één publieke zender 
die via de overheid betaald wordt 
(naar analogie van de Staatscourant), 
maar zelfs daar kunnen vraagtekens 
gezet worden. Als de overheid dan 
toch geld wil uitgeven aan televisie, is 
het verstandiger om rechtstreeks pro
gramma's te financieren (te subsidië
ren) die aan bepaalde criteria voldoen, 
dan om heel algemeen een net te 
exploiteren. Deze subsidiabele pro
gramma's zouden zowel door bijvoor
beeld de NCRV als RTL4 uitgezonden 
kunnen worden, zolang ze maar aan 
de betreffende criteria voldoen. 
De tweede stelling heeft meer betrek
king op de korte termijn, voor de pe
riode dat publieke omroepen nog niet 
commercieel durven te gaan. In deze 
situatie is de omroepbijdrage een ins
trument om de omroepen wel daartoe 
te stimuleren: de overheid zou de om
roepbijdrage stelselmatig omlaag moe
ten brengen en tegelijk een stelsel van 
programma-financiering (subsidiëring) 
moeten invoeren. Dit zou zo moeten 
doorgaan totdat de omroepbijdrage 
nul is. Dit is dan het moment waarop 
het publiek bestel de facto niet meer 
publiek is. 
Niet principieel - maar wel praktisch -
is de omroepbijdrage trouwens een 
onding. De te betalen bedragen zijn 
betrekkelijk laag, zodat de verhouding 
tussen (innings-)kosten en baten on
gunstig is. Het is veel efficiënter om 
één en ander uit de algemene belastin
gen te financieren. 

Marco Hoogerburgge, 
Capelle aan den Jfsse/ 

'He-t ~~rv diert;t -te wrrrderv erfjescW-t 
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Als u dit leest heeft de Tweede 
Kamer vermoedelijk haar oordeel 
gegeven over het optreden van 
staatssecretaris Tommei bij de in 
moeilijkheden verkerende 
Limburgse woningbouwvereni
ging (WBL). En over de kwalijke 
gevolgen voor de sociale zeker
heid van de vriendendienst die 
staatssecretaris Linschoten be
wees aan partijgenote Dian van 
Leeuwen, door haar te benoemen 
ais voorzitter van het bestuur van 
de CTSV. 
Wat de consequenties voor de 
positie van beide staatssecretaris
sen zal zijn is niet duidelijk. 
Volgens de NRC "zal Tommei het 
wel redden omdat oppositieleider 
Heerma van het CDA, het er bij 
de WBL-zaak net zo bij heeft la
ten zitten. En ook Linschoten 
hoeft niet voor zijn baan te vre
zen, want Melkert wil hem niet 
(is daar het woordje 'nog' wegge
vallen?) kwijt." 

De roep om 'personele conse
quenties' - zoals dat eufemistisch 
heet - klinkt regelmatig. De 
steeds vaker uitgevoerde parle
mentaire enquêtes zijn daar de
bet aan. Immers, Een dergelijk 
diepgaand onderzoek wordt niet 
zomaar gestart en kan dus ook 
niet zonder duidelijke maatrege
len eindigen. De vraag is natuur
lijk of het wegsturen van een mi
nister of staatssecretaris de meest 
effectieve maatregel is. De oppo
sitie zal voor wegsturen stem
men: het falen van de betrokken 
bewindspersoon is sléchts een 
symptoom van het algehele falen 
van het kabinet. Bovendien bete
kent het aftreden van een be-

het gareel 

winctspersoon nog wel eens het 
einde van het kabinet en daar
mee nieuwe kansen op regeren. 
Ook de regeringspartijen zijn 
soms geneigd om een bewinds
persoon te offeren, afhankelijk 
van de positie van de betrokkene 
in de interne machtsspelletjes. 

Maar wat moet de burger hiervan 
vinden? Als hij de betrokken be
windspersoon toch al niet zo 
mocht, of als hij naar aanleiding 
van een parlementaire enquête 
vindt dat er 'iets moet gebeuren', 
dan kan hij het aftreden van de 
bewindspersoon toejuichen. 
Maar als hij zich minder door 
zijn emoties iaat leiden, dan is 
het nut van aftreden beperkt. Het 
beleid wordt nu eenmaal bedacht 
en uitgevoerd door duizenden 
ambtenaren en zelfstandige be
stuursorganen. En vaak binnen 
onmogelijke randvoorwaarden, 
zoals bij de IRT: wel drugsgebruik 
gedogen, maar geen criminele 
handel. 
Een nieuwe bewindspersoon zal 
vermoedelijk de fout die zijn 
voorganger fataal werd, weten te 
vermijden, maar al die andere 
niet. En ook de randvoorwaarden 
veranderen niet. Politiek gaat om 
macht en de meest effectieve ma
nier om politici in het gareel te 
houden is het dreigement dat 
hun macht kan worden afgeno
men. Dat is de reden waarom dit 
dreigement ook zo nu en dan 
moet worden uitgevoerd. jammer 
voor degene die het treft. En voor 
de burger blijft de hoop dat er 
hierdoor iets verbetert. 

Fred Herrebout 
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Zomertwijfel 
'Ik snap niet waar je zin in hebt', of 'Waar jij in vredesnaam die motivatie 
vandaan haalt'. Hoe vaak ik dit soort opmerkingen al heb gehoord, is zo 
langzamerhand niet meer te tellen. En dan heb ik het niet eens over forsere 
uithalen zoals: 'Je bent hartstikke gek om daar je goeie tijd mee te verdoen'. 
U raadt het al: het gaat over politiek. Ik heb afgeleerd om over die opmer
kingen in discussie te gaan. Ten eerste helpt het niet, en ten tweede valt het 
me eerlijk gezegd ook niet mee om het uit te leggen. 

Wat is er nou zo leuk aan de politiek? Je maakt je druk over dingen waarvan 
een ander niet wakker ligt. Je bereikt zelden precies wat je wilt, het worden 
altijd compromissen. Bovendien loop je in dit vlakke landje grif de kans in 
het openbaar je kop afgehakt te zien, als je ook maar een paar millimeter 
boven het maaiveld durft uit te komen. Nee, voor politiek schijn je uit een 
apart soort hout gesneden te moeten zijn. Van het soort dat het prettig 
vindt om in een klein clubje maandelijks uren te vergaderen over onderwer
pen waarvan 99 procent van de bevolking helemaal niets vindt. 

Waarom zit ik eigenlijk in de politiek? Officieel behoor ik mezelf deze gewe
tensvraag zo tegen Kerstmis te stellen. Nu echter, in de rustige zomerperiode 
dringt hij zich aan me op. Geen telefoontjes, mijn agenda leeg, 's avonds 
twee maanden lang geen enkele vergadering. Mijn vrouw die vraagt: 'Moet 
je niet weg? Voel je je wel goed? Heb je nog geen afkickverschijnselen?' En 
het gekke is: ik vind het zo nog prettig ook. Dus dringt de vraag zich op: 
'Waar doe ik het eigenlijk voor?' 

Voor het geld? Voor het geld in de politiek! Laat me niet lachen, politiek 
kost alleen maar geld. Voor de zekerheid? Hoezo zekerheid? Zekerheid in de 
politiek? Als er iets een onzeker leven is dan is het wel het politieke leven. 
Voor de sociale acceptatie dan? Sociaal wantrouwen zul je bedoelen. 
Nóg een poging: voor de status, de achting en het prestige. Ja hallo, bent u 
daar nog? Misschien geldt dat voor een paar hoogvliegers, maar ook die 
hoogvliegers kunnen plotseling hard vallen, als bakstenen. 

De laatste mogelijkheid: voor de zelfontplooiing. Oei, dat is wel heel direct, 
maar het klopt eigenlijk wel. Ik zit in de politiek, gewoon omdat ik dat zelf 
leuk vind, omdat ik er mijn creativiteit en geldingsdrang kwijt kan. 
Helemaal voor de zelfvervulling dus. Nu beschouw ik me helemaal niet als 
een apart geval, dus wat voor mij geldt zal voor jullie allemaal ook wel gel
den. In het bijzonder voor Tweede-Kamerleden. Zei niet één van onze frac
tiemedewerkers in de laatste Democraat: 'Het is allemaal zo'n grijze brij ge
worden, dat we hier van de ene rel naar de andere tijgeren. In de politiek is 
de persoon centraal komen te staan.' Dat bedoel ik dus. 

Het hoge woord is er uit. Ik weet weer wat me motiveert. Maar het is wel 
een motief waarmee ik met goed fatsoen bij anderen niet kan aankomen. Ik 
zoek weer mijn toevlucht bij de vorige Democraat. Marian Louppen stelt 
daarin dat D66 geen beginselprogramma heeft. Maar dat mag volgens haar 
niet leiden tot de misvatting dat wij zouden handelen zonder uitgangspun
ten en slechts uit pragmatische overwegingen tot oordelen komen. Nou, 
met zo'n opmerking over normen en waarden schiet ik dus niets op. In uit
leggen dat het juist heel goed is dat je iets niet hebt, ben ik nooit goed ge
weest. 

Ooit, in een grijs verleden ben ik door het D66-virus aangeraakt en daar 
nooit meer vanaf gekomen. Toen wist ik precies waarom. Nu wéét ik dat 
niet goed meer. Ik vóel het alleen. Ik hoor gewoon bij die club, ik voel me 
thuis bij de D66-cultuur. Dus steek ik er veel tijd in, ook na deze zomer. Het 
blijft lastig om dat uit te leggen, behalve aan mezelf dan. + 

Hcnk van der Linden, Sint Michielsgestcl 
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De lange adem 

"Deelname aan het paarse kabinet is 
een radicale doelstelling die we nu 
verwezenlijkt hebben. Dit hoeft niet 
te betekenen dat je niet je eigen D66-
gezicht kan laten zien." "Het verschil 
tussen wel en geen regeringsverant
woordelijkheid van D66 is voor de 
Adviesraad zeer merkbaar gebleken. 
Compromissen sporen soms niet 
met verstrekte adviezen." 
Zomaar twee meningen uit de 
Adviesraad, een gezelschap van onaf
hankelijke en onbevangen partijgeno
ten. Officieel staat in het Huishoude
lijk Reglement dat de 'Adviesraad ge
vraagd en ongevraagd advies 
uitbrengt aan het Hoofdbestuur en de 
fracties in de Eerste en Tweede 
Kamer, alsmede het Europees Parle
ment inzake de vorming van de lande
lijke en Europese politiek en inzake de 
organisatiestructuur en procedures 
van de partij.' 
Deze brede taakstelling vraagt om 
duidelijke keuzes en prioriteitenstel
ling van de te behandelen onderwer
pen. Hoewel de voorbije periode in de 
raad vooral is gewerkt aan zaken voor 
de wat langere adem, zoals ouderen
beleid, sociale zekerheid en econolo
gie, wordt op dit moment de roep om 
meningsvorming over de politieke 
actualiteit duidelijker gehoord. De 
Adviesraad regelt haar eigen orde. 
Daarom wordt door het presidium in 
de eerstvolgende vergadering op 
7 september aan de raad voorgesteld 
om de werkwijze zo aan te passen dat 
de aandacht meer wordt gericht op 
actuele onderwerpen die op de poli
tieke agenda staan. De vijftig leden 
van deze raad vormen - vanwege hun 
herkomst uit alle provincies - letterlijk 
een 'D66-netwerk'. Niet alleen van
wege de regionale spreiding, maar 
ook vanwege de gemengde samen
stelling van leden, onder andere (ex)
raads- en Statenleden, lokale en regio
nale bestuurders, specialisten en ge
neralisten. Een netwerk dat met recht 
ook wel als een dwarsdoorsnede van 
onze achterban wordt bestempeld. 
Om onze vertegenwoordigers in 
Straatsburg, Brussel en Den Haag zo 
te informeren dat de kiezers en ge
kozenen binnen D66 elkaar nog be
ter begrijpen, is het wel nodig dat de 
leden van de Adviesraad u actief in
formeren tijdens regio- en afdelings
bijeenkomsten. Namens alle AR-le
den doe ik een beroep op u, om ons 
met uw ideeën, suggesties, dan wel 
zorgen aan te spreken. 

Pau/ Wcssc/s, 
voorzitter Lmulclijke Adviesraad 



Inhoud 

Foto: Rob Holthuis 

Foto omslag: ANP 

Een voor- en tegenstander van uitbreiding van het vliegveld aan het woord. 
De Democraat probeert door de 'Muur van Beek' heen te breken en inzicht te 
verschaffen in de besluitvorming rond de aanleg van een tweede start- en lan
dingsbaan. + 

Het 'Haagse kaasstolp-rel-ka
rakter' en een staatssecretaris 
die maar 'door het stofmoet 
kruipen'. Twee typeringen van 
de discussie over 
Volkshuisvesting die de afge
lopen maanden de Tweede 
Kamer en de media behoorlijk 
heeft beziggehouden. Een ge
sprek tussen Kamerlid Hans 
feeke/, fan Storm, wethouder 
Maassluis en staatssecretaris 
Dick Tamme/. + 

Foto: Dennis Sies 
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Muur van rapporten en studies 
Met de rapporten, studies en onderzoeken over de aanleg van een tweede start- en landingsbaan voor vliegveld Beek, kun je een muur bouwen. 

Door die muur verliest de burger het zicht op de politieke besluitvorming en beslist een kleine groep politici. Dat is de mening van Harry 

Heijkens, voorstander van de aanleg van de baan en lid van de eenmansfractie van D66 in Beek. Clemens Degenaar, statenlid voor D66 en 

tegenstander van de uitbreiding van vliegveld Beek, is het daar wel mee eens, maar stelt tegelijkertijd dat het om een complex probleem gaat. 

Dan is een gedegen besluit op basis van goed doortimmerd feitenmateriaal nu eenmaal noodzakelijk. De Democraat probeert door de 'Muur van 

Beek' heen te breken en inzicht te verschaffen in de besluitvorming rond de aanleg van een tweede start- en landingsbaan. 

door Martijn van Triest 

Harry Heijkens: "Ik ben voor de aanleg 
van een tweede baan. De werkgelegen
heid is er bij gebaat. Bovendien ligt er 
naast het vliegveld een bedrijvenpark 
voor zogenaamde luchtvaartgebonden 
bedrijven. 35 hectare van dit bedrijven
park is nu nog onbezet en is daardoor 
nog niet rendabel. Met de tweede baan 
verwachten wij dat meer bedrijven zich 
hier zullen vestigen. Voor ons houdt de 
aanleg van de tweede baan echter niet in 
dat je ook nachtvluchten moet toestaan. 
Nachtvluchten leveren veel te veel over
last op voor omwonenden en kunnen 
door die overlast zelfs schadelijk zijn 
voor de gezondheid. Als het vliegveld 
zonder nachtvluchten niet rendabel kan 
zijn, moet de overheid maar bijspringen. 
Er zijn immers meer bedrijven en indus
trieën in Nederland die in het kader van 
werkgelegenheid worden gesteund." 

Voor Clemens Degenaar wegen de kos
ten niet op tegen de werkgelegenheidsef
fecten. Bovendien levert druk vliegver
keer grote gevaren op voor de regio. 
Clemens Degenaar: "In dit stukje van 
Limburg hebben wij een zeer grote be
volkingsdichtheid. Dan vraag je om pro
blemen als je hier een luchthaven be
gint. Daarnaast is het vliegveld nu al 
niet rendabel en moet er tot het jaar 
2000 geld bij als er een tweede baan 
wordt aangelegd. Als je dan werkgele
genheid in deze regio wil creëren, kun je 
dat geld beter in het midden- en kleinbe
drijf stoppen. Daar verwacht ik veel 
meer van." 

De werkgelegenheid is maar één van de 
aspecten die bij de aanleg van de 

baan komen kijken. Clemens Degenaar: 
"Als je zo'n besluit goed wilt nemen, 
moet je kijken naar de rentabiliteit van 
de luchthaven, het vliegtuiglawaai, de 
gezondheidsrisico's, het vliegtechnische 
aspect en de gevaren die ontstaan door 
de chemische industrie die hier vlakbij is 
gevestigd. Het verwijt dat het door de 
rapporten en onderzoeken wel erg inge
wikkeld wordt, is naar mijn idee wel te
recht. Maar het is nu eenmaal een com
plexe en belangrijke materie." Harry 
Heijkens: "Natuurlijk kent zo'n besluit 
vele kanten en moet je veel zaken tegen 
elkaar afwegen. Maar, als je als raadslid 
al moeite hebt om de stukken bij te hou
den en te volgen, is het voor de burger 
natuurlijk helemaal niet meer te begrij
pen. Ik vind dat je zo'n discussie niet te 
eng en teveel in technische details moet 
voeren. Uiteindelijk gaat het om de af
weging van economische belangen en de 
zorg voor het milieu. Die discussie moet 
je naar mijn idee met de burger aan
gaan." 

Het Statenlid Degenaar vindt zo'n veren
ging van de discussie veel te eenvoudig. 
"Ik vind dat je als politicus een gedegen 
besluit moet nemen en je op de hoogte 
moet stellen van alle 'ins en outs' van 
zo'n besluit. Dat wil natuurlijk niet zeg
gen dat je helemaal geen rekening houdt 
met wat de burgers willen. Als je nu naar 
dit concrete geval kijkt, blijkt uit een on
derzoek van het dagblad 'de Limburger' 
dat de Limburgse bevolking uiterst ver
deeld is over dit onderwerp. De publieke 
opinie is bijna letterlijk in twee gelijke 
delen opgesplitst. Dan vraag ik me af of 
je in zo'n geval een belangrijk besluit als 
de uitbreiding van een luchthaven moet 
nemen. Als nu 70 procent vóór is, moet 

je het doen. Mits je er zelf achter staat 
natuurlijk." 

De vraag is nu of vliegveld Beek wordt 
uitgebreid met een tweede baan. Het ka
binet buigt zich daar deze zomer over. 
Degenaar: "Op dit moment is het heel 
moeilijk om in te schatten hoe de bal zal 
rollen. De fractie van D66 is in ieder ge
val tegen en de twee andere regerings
partijen zijn voor. Je kunt dan eenzelfde 
situatie krijgen als bij het besluit over de 
aanleg van de Rijksweg 73. Daar waren 
het de kleine fracties in de Kamer die de 
doorslag hebben gegeven. Verder spelen 
natuurlijk ook partij-politieke overwe
gingen een rol. Naar mijn idee wil de 
fractie van D66 zich op het punt van mi
lieu profileren, terwijl de andere fracties 
de slogan 'werk, werk, werk' gestand wil
len doen. Dan hangt het erg van de poli
tieke situatie van het moment af hoe een 
dergelijk besluit uitvalt." 

Heijkens: "Het kabinet moet nu beslis
sen en die zal alle deelbelangen dus goed 
moeten afwegen. Ik hoop in ieder geval 
dat de leden van het kabinet de muur 
van rapporten goed zullen doorgronden 
en een besluit nemen. Want één ding is 
zeker. Ruim twaalf jaar na de eerste plan
nen voor de aanleg van de tweede baan 
zijn de mensen in Beek toe aan duide
lijkheid. Wat ons betreft moet de kogel 
nu maar eens door de kerk." + 
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Bloeiende ideeën 
Het project 'Voor de Verandering' loopt als een trein. Met dit project wilden 

Hoofdbestuur en Tweede-Kamerfractie nieuwe ideeën laten opbloeien en uitwerken. 

Ze wilden bovendien nieuwe mensen ontdekken. Zowel het één als het ander gebeurt. 

In tal van deelprojecten wordt gebroed op originele gedachten. En zowel van binnen 

als van buiten de partij sluiten zich mensen aan om mee te denken. 

In april is het startdocument voor het 
project verschenen. Dat document 
geeft het kader aan waarbinnen de ge
dachtenontwikkeling moet plaatsvin
den. Op dat document zijn veel reac
ties binnengekomen. Het is op ver
schillende afdelingen besproken en 
het heeft geleid tot een levendige dis
cussie in de Adviesraad. Al dat materi
aal wordt gebruikt, ofwel voor één 
van de deelprojecten of voor het slot
document dat aan het eind van dit 
jaar zal verschijnen. 

In de afgelopen maanden is er door 
het projectteam hard gewerkt aan de 
voorbereiding van de deelprojecten. 
Er is veel gelezen, geschreven en geor
ganiseerd. Van augustus tot en met 
november vinden vervolgens de acti
viteiten plaats waarin de deelprojec
ten tot een afronding moeten komen. 
Sommige data waren voor de kopij
sluiting van deze Democraat nog niet 
bekend. Eind augustus is er een defini
tieve activiteiten-agenda beschikbaar, 
waarin elk onderwerp wordt toege
licht. U kunt daarvoor bellen met 
David Kuijper: 070 - 3183641. 

Keuzen in de Zorg 

De gezondheidszorg telt talloze di
lemma's. Deze zijn vaak van ethische 
aard, zoals bijvoorbeeld over levens
beëindiging of levensverlenging. Op 
ander momenten gaat het over betaai
baarheid en beschikbare middelen. 
Niet alleen direct betrokkenen zoals 
artsen en patiënten, maar ook beleids
makers en -beslissers (waaronder poli
tici) worden daarbij voor soms moei
lijke keuzen gesteld: 'Keuzen in de 
Zorg'. 

Het Opleidingscentrum organiseert op 
zaterdagmiddag 19 oktober de pu
blieksbijeenkomst 'Keuzen in de 
Zorg'. Daarvoor is- gezien het onder
werp- gekozen voor de toepasselijke 
lokatie van museum Boerhaave te 
Leiden, het Rijksmuseum van de ge
schiedenis van de natuurwetenschap
pen en de geneeskunde. De bijeen
komst start om 13.00 uur met een 
rondleiding van drie kwartier door dit 
fascinerende museum. In de 
Gehoorzaal van dit museum start ver
volgens om 14.00 uur het debat 
'Keuzen in de Zorg'. 
Ter voorbereiding van dit debat zijn 
een drietal prikkelende artikelen ge
schreven door: Inez de Beaufort, bij
zonder hoogleraar 
Gezondheidsethiek; Hélène van der 
Kant, directielid stichting Wet 
Toegang Ziektekostenverzekeringen 
en Henk Leenen, hoogleraar 
Gezondheidsrecht. Zij nemen allen 
deel aan het debat. Daarnaast is 
Kamerlid Roger van Boxtel uitgeno
digd. Het debat staat onder leiding 
van Eddy Schuyer, naast Eerste
Kamerfractievoorzitter tevens direc
teur van het Deltaziekenhuis. De bij
eenkomst wordt afgesloten door Els 
Borst, minister van Volksgezondheid. 

Wilt u dit boeiende debat bijwonen en 
tevens een uitgelezen bezoek aan mu
seum Boerhaave brengen, dan kunt u 
zich hiervoor tijdig aan melden bij het 
Opleidingscentrum van D66. Door een 
subsidie van het Opleidingscentrum 
zijn de deelnamekosten slechts f 6,60. 
Dit is inclusief de toegang tot het mu
seum. Voor inlichtingen over de in
houd van deze bijzonder bijeenkomst 
kunt u terecht bij Leo Pinxten, direc
teur van het Opleidingscentrum 
(tel. (070) 356 60 66). + 
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Hieronder volgt de voorlopige agenda 

augustus enquête onder de leden naar 'Wat is 
veilig?' 

september ronde-tafelgesprek over 'De gevolgen 
van de mondialisering'. Serie expertmeetings 
over economische vernieuwing 

16 september 'Jongeren en sociale zekerheid', dis 
cussiebijeenkomst met een groep geselecteerde 
jongeren onder leiding van Stefanie van Vliet 
(Den Haag) 

23 september 'Herverdeling onbetaalde arbeid', 
discussiebijeenkomst 

24 september Discussiebijeenkomst met Jonge 
Ondernemers o.l.v. Jan van Walsem (Den Haag) 

27 september Commissies 2000/2001 komen 
weer bijeen: wat is er van hun toekomstverwach 
ting geworden? 

september Expert-meeting over verkeer en vervoer 

5 oktober 'Eenzaam en alleen' over drop-outs 
(Evertshuis Bodegraven) 

11·13 oktober Internationaal milieu-symposium 
'Het Milieu kent geen grenzen' (Tweede Kamer, 
Den Haag) 

oktober Ronde Tafelgesprek 'De Grijze Reus' over 
maatschappelijke participatie van ouderen 
(Groningen) 

18 oktober Expert-meeting 'Van het kastje in de 
muur' over de rol van de media en de informati
sering (Utrecht) 

19 oktober 'Keuzen in de zorg', Boerhaave
museum Leiden (zie verder deze pagina) 

19 oktober Managementgame 'Burgers en 
Buitenlui' (Utrecht) 

oktober 'Brave digital world': discussie over de 
digitale toekomst (Amsterdam) 

26 oktober Brainstorm-sessie 'De macht van het 
kapitaal' (Wassenaar) 

26 oktober' Arbeid en Zorg', discussiebijeenkomst 
over de combinatie van arbeid en zorg (Zwolle) 

31 oktober Deadline essaywedstrijd over mobiliteit 

november Socratisch gesprek over cohesie in de 
samenleving (Eindhoven) 

8 november Conferentie over lokale en regionale 
informatie-voorziening (Utrecht) 

15 november Duurzaam consumentengedrag. 
Brainstorm-sessie, Amelisweerd (Utrecht) 

23 november Lagerhuisdebat Liberal Democrats, 
Labour, PvdA, D66 over stakellolder society. 
(Congreslokatie Almelo) 



Achter het stuur: 
van het kastje naar de muur 

Essay-wedstrijd 

Voor een parlij als 066, met een realistische ecologische instelling, is juist het mobiliteitsbeleid een moeilijk onderdeel. 

Het blijft lastig de juiste balans te vinden tussen economie en ecologie. 

Voor de internationale concurrentiepositie 
van Nederland is een goede bereikbaar
heid een primaire voorwaarde. De trans
portsector wordt immers gezien als één 
van de belangrijkste economische moto
ren van ons land. Nederland distributie
land. Aan de andere kant heeft Nederland 
een hoog ambitieniveau op milieugebied. 

Nederland staat stil, daar waar het bewe
gen moet. Niet alleen het woon-werkver
keer geeft problemen, maar ook het recre
atieve autoverkeer neemt schrikbarend 
toe. Het economische middelpunt van · 
Nederland lijkt nauwelijks meer bereik
baar. Het fileprobleem blijft niet beperkt 
tot de Randstad al1een, het is een pro
bleem dat heel Nederland aangaat. Zonder 
extra maatregelen zal de filelast de ko
mende vier jaar met wel 30 procent toene
men. De economische kosten die aan deze 
congestie verbonden zijn, bedroegen in 
1995 al 1,5 miljard gulden. 

De automobiliteit heeft grote gevolgen 
voor het milieu. Uitlaatgas draagt bij aan 
de verzuring en het broeikaseffect. Files 
vergroten die gevolgen voor het milieu 
nog eens. De uitstoot van schadelijke stof
fen bij file-rijdend vrachtverkeer ligt 66 
procent hoger dan bij een snelle doorstro
ming. De schaarse ruimte leidt steeds va
ker tot aanleg van infrastructuur door 
waardevolle natuurgebieden. Daarnaast 
zie je dat de leefbaarheid daalt door ge
luidshinder, stankoverlast en uitstoot van 
schadelijke stoffen. 
Een essentieel onderdeel van het automo
biliteitsvraagstuk is het gedrag van men
sen. De huidige menselijke maatstaven 
zijn hoog. Het gaat de autogebruiker om 
snelheid, vrijheid en individualiteit. De 
bestrijding van files en het terugdringen 
van de auto zal niet slagen zonder ge
dragsveranderingen. Die veranderingen 
zullen pas plaatsvinden als het mobiliteits
probleem breed onderkend wordt en er 
voldoende draagvlak is voor de te nemen 
maatregelen. 

Mobiliteit 
Het is duidelijk dat het mobiliteitspro
bleem geen simpel probleem is. D66 zoekt 
dan ook niet naar simpele oplossingen. 
Mobiliteit vormt één van de aders in de 
samenleving. Als je ingrijpt in het verkeer 
zullen er altijd effecten zijn op de maat
schappij, terwijl omgekeerd bijna iedere 
maatschappelijke verandering invloed 
heeft op verkeer, ruimte en milieu. De 
vraag is hoe wij als partij zowel realistisch 
als idealistisch kunnen bijdragen aan op
lossingen. Hoe gaan we om met spannin
gen als: 
- de individuele behoefte versus de proble
men waar wij voor staan als collectief; 
- vervoer van personen en goederen over 
water en spoor kan nooit ál het verkeer 
over de weg vervangen; 
- congestie in verband met schaarse 
ruimte onvermijdelijk lijkt; 
- internationaal mogen we niet in een iso
lement komen, omdat zo de economische 
basis wegvalt voor welke oplossing dan 
ook. 

Foto: Marcel Minnée 

D66 daagt u uit! 
In het kader van het project 'Voor de 
Verandering' daagt D66 u als lid van D66 
uit om een essay te schrijven (van maxi
maal 1500 woorden) waarin uw oplossing 
voor het mobiliteitsvraagstuk besloten 
ligt. Verwerk in het essay in elk geval: 
- Een korte analyse van wat naar uw me

ning de kern is van het mobiliteitsvraag
stuk; 

- Welke concrete mogelijkheden ziet u 
voor het oplossen van het fileprobleem 
en welke maatregelen zijn daarbij nood
zakelijk? 

- Op welke manier kan naar uw mening 
draagvlak voor verandering worden ge
creëerd, of wel hoe schep je een omge
ving die leidt tot ander gedrag? 

- Geef aan hoe uw oplossing zich ver
houdt tot economische vooruitgang 
enerzijds en milieuverbetering ander
zijds. Waar ligt volgens u de balans? 

Het essay zal zorgvuldig worden beoor
deeld door een deskundige jury bestaande 
uit: Gerrit jan Wolffensperger (fractievoor
zitter Tweede-Kamerfractie), Henk 
Zeevalking (oud-Minister van Verkeer en 
Waterstaat), Ineke Lambers-Hacquebard 
(oud-Staatssecretaris van VROM) en Roei 
ter Brugge (vervoersdeskundige TNO 
Delft). De minister van Economische 
Zaken, Hans Wijers, is gevraagd tijdens 
het congres nieuwe stijl, op 22 en 23 
maart 1997, de beste inzending in ont
vangst te willen nemen. Tevens zal het 
winnende essay door een panel van des
kundigen worden beoordeeld en bespro
ken. De winnaar krijgt daarbij uiteraard 
gelegenheid om het plan nader toe te lich
ten.+ 

Tot 31 oktober 1996 kunnen de essays o.v.v. 
'Essay-wedstrijd mobiliteit' opgestuurd wor
den naar: 
Projectgroep 'Voor de Verandering'. Postbus 
660, 2501 CR Den Haag 
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Kopen van een huis is 
maatschappelijke wens 

Het 'Haagse kaasstolp-rel-karakter' en een staatssecretaris die maar 'door het stof moet kruipen'. Twee typeringen van de discussie over 

Volkshuisvesting die de afgelopen maanden de Tweede Kamer en de media behoorlijk heeft beziggehouden. Een gesprek tussen Kamerlid 

Hans Jeekel, Jan Storm, wethouder Maassluis en staatssecretaris Dick Tommel. Hoe kunnen woningen betaalbaar blijven, wat te doen aan de 

huisvesting van het groeiend aantal ouderen en wat te denken van het PvdA-plan over de verplichte verkoop van huurwoningen? 

door Anne-Marie Hartag 

We kunnen spreken van een bewogen jaar. 
Welke momenten of processen zijn er speciaal 
opgevallen? Wat voor werk ligt er voor de toe
komst? 
Hans: Volkshuisvesters ontdekken 'de on
derkant van de samenleving'. Het debat 
over de individuele Huursubsidie ging dan 
ook over de stijgende prijs van het huren, 
en het achterblijven van een stijging in de 
inkomens van de huurders. Voor de drie 
coalitiepartijen lijkt het onmogelijk om 
een paars volkshuisvestingsbeleid in het 
parlement vorm te geven. Dat heeft iets te 
maken met de personen Duivesteijn 
(PvdA) en Hofstra (VVD), want dit zijn 
echte 'buitenspelers'. Het lukt Dick 
Tommei echter goed om zijn beleid breed 
gedragen te laten zijn in het kabinet. Dat 
is een boeiende en lastige spanning. Op 
dit moment is er ook veel journalistieke 
aandacht voor de Volkshuisvesting. Dit is 
echter aandacht met het 'Haagse kaas
stolp-rel-karakter': het gaat niet om de in
houd van het beleid, maar alleen om ver
meende strijd tussen personen. 

Dick: Voor mij is de WEL-discussie buiten
gewoon goed gelopen. In de kranten 
schreef men "als hij maar door het stof 
kruipt, dan mag hij misschien blijven". 
Dat door het stof kruipen is er niet van ge
komen en uiteindelijk bleek de Kamer vat
baar voor redelijkheid. We moeten nu 
eens nadenken over hoe het onderzoeks
instrument vanuit de Kamer gehanteerd 
kan worden, zonder dat er op voorhand 
allerlei politieke risico's aan vastzitten. Nu 
krijgt een rapport al snel een politiek oor
deel mee, voordat de betrokkene zelf zijn 
mond mag opendoen. 

Jan: Het is van belang dat het onderwerp 
Volkshuisvesting weer terug is op de 
agenda. Het gevoel dat ik in de vorige 
raadsperiade bij 'Milieu' had, heb ik nu bij 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening. 
In Den Haag wordt gesproken over de 
'kleine groep' (Duivesteijn) die moeite heeft 

met de stijgende huren. Wat daarbij niet 
naar voren komt, is het brede volkshuisves
tingsverhaal. Naast stijgende huren komen 
ook de Huisvestingswet en de woonruimte
verdeling aan de orde. En door alle verhitte 
debatten zou je bijna vergeten dat er ook 
nog een Vinex-discussie gaande is. 

Hoe kan de bouw op Vinex-gebieden betaal
baar blijven, juist ook voor de lagere inko
mensgroepen? 
Jan: Het wordt steeds moeilijker om be
taalbaar te bouwen. Het is lastig om die 
goedkope woningen ook nog eens op 
Vinex-gebieden te willen laten bouwen 
door de woningcorporaties. Het Rijk zal 
hieraan toch meer subsidie moeten geven. 
Daarnaast zullen gemeenten voor die so
ciale woningbouw wat moeten doen aan 
de grondkosten. Corporaties moeten zich 
daarbij wat meer mogen opstellen als een 
echte (niet-commerciële) projectontwikke
laar. We moeten oppassen dat er niet on
der druk van de woningnood alleen maar 
'zoveel mogelijk' gebouwd wordt. Voordat 
je het weet krijg je dan te maken met ar
chitectonische missers. 

Hans: De gemeente zal inderdaad iets aan 
de grondkosten moeten doen. Het kan 
niet zo zijn dat het grondbedrijf zo hoog 
mogelijke winst wil behalen, terwijl het 
gemeentebestuur kampt met de betaai
baarheid van woningen. Het Rijk kan zich 
concentreren op de subsidies op goedkope 
woningen èn de huursubsidie zo laten 
werken dat de huren tot f 820,- maar 
twintig procent kwaliteitskorting krijgen 
en niet vijftig procent, omdat de huurder 
voor die mooiere woning wat moet over
hebben. D66 heeft hierover een aangeno
men motie ingediend. In groeikernen en 
op Vinex-lokaties zîjn er domweg geen 
goedkopere woningen en dan gaat zo'n re
denering maar beperkt op. 

Jan: Het gevaar in de discussie over betaalbaar 
bouwen is dat we ongemerkt terechtkomen 
bij 'veredelde hondenhokken'. Het zou 
aardig zijn als het kabinet een rol gaat 
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spelen in experimenten met architectuur 
en woonvormen. Hoge dichtheden zijn 
dan aanvaardbaar, de groene delen blijven 
beschermd en architectonische kwaliteit 
blijft betaalbaar. 

Dick: Voor onbetaalbaarheid van de 
Vinex-lokaties ben ik niet !lang. De wo
ningcorporaties hebben een aanbod ge
daan voor huren van gemiddeld f 700,-. 
Het zal altijd een mix zijn van kleine en 
grotere woningen. Bij 'veredelde honden
hokken' kan ik me helemaal niets voor
stellen. Onze standaard van bouwen is 
hoog en dat moet ook zo blijven, wil je de 
toekomstwaarde van huizen behouden. 

Jan: In de stadsregio Rotterdam zie ik pro
jectontwikkelaars die de oplossing voor 
goedkoop bouwen aanbieden met prachtige 
glossy folders voor systeembouw. Die folders 
zien er leuk uit, maar dan heb je het gehad. 

Een belangrijk onderwerp voor D66 is mede
zeggenschap. Hoe kan de meclaeggenschap 
voor huurders verbeterd wordm? 
Hans: D66 voelt er veel voor om de mede
zeggenschap van huurders wettelijk te re
gelen. Er ligt een initiatief-wetsvoorstel 
van de PvdA, met een 'model voor de 
huurdersraad' voor heel het land. D66 is 
van mening dat de huurders en de ver
huurders met elkaar moeten uitzoeken 
wat in hun situatie het beste model is. 
Daarbij moet een aantal minimum-spelre
gels juridisch worden vastgdegd. Op dit 
moment zijn de verschillende partijen (de 
corporaties, de woonbond van de huur
ders en het ministerie) in gesprek. 
Dick: Dat initiatief-wetsvoorstel van 
Duijvestein zal nooit een politiek draag
vlak krijgen in de Tweede Kamer en ook 
niet in de maatschappij. In het gesprek 
wat nu gaande is, zitten ook de commer
ciële verhuurders. De regeling die hieruit 
voort komt, zal voor Prinsjesdag aan de 
Kamer worden voorgelegd. Het zal een 
voorstel zijn waarvan ik hoop, dat het ook 
gedragen wordt door de commerciële ver
huurders. 



Jan: Als gemeente zitten we te wachten op 
de verbetering van de positie van de huur
der. Vooral in een tijd van een terugtrek
kende overheid kunnen we 'prestatie-af
spraken' maken. Hierbij kunnen huurders, 
corporaties en gemeenten hun maatschap
pelijk rol nemen. Onder begeleiding van 
de woonbond wordt gesproken over de 
hoogte van huren tot en met de leefbaar
heid in wijken. 

Hans: Een kanttekening hierbij is dat een 
wettelijke regeling altijd voor de achter
blijvers is. De voorlopers hebben zo'n re
geling niet nodig. 

Dick: Elke gemeente zou prestatie-afspra
ken met de corporaties moeten maken. 
Daarnaast bestaat er nu al de regeling dat 
huurders één vertegenwoordiger hebben 
in de Raad van toezicht van die corpora
tie. Veel huurders weten dat niet. 

De relatie tussen milieu en huisvesting wordt 
nu stevig aangepakt in duurzaam bouwen. 
Dick: Met het plan van aanpak is duur
zaam bouwen in een stroomversnelling te
rechtgekomen bij gemeenten, bouwers, 
corporaties en projectontwikkelaars. Het 
komt nu letterlijk van de grond. Samen 
met Denemarken heeft Nederland hierin 
een vooraanstaande positie. Elk jaar wordt 
hierover een ministerconferentie georgani
seerd om dit te verspreiden in Europa. Het 
is een typisch D66-onderwerp dat veel 
mensen interesseert. 

Jan: Als het over volkshuisvesting gaat, 
wordt vaak gezegd dat 'deze paarse rege
ring reageert op zaken die in het verleden 
zijn gestart'. Duurzaam bouwen is echter 

iets dat volledig voor rekening komt van 
Dick Tommel. Dat mag ook wel eens ge
zegd worden. Vaak wordt alleen maar ge
sproken over grote nieuwbouwprojecten, 
maar ook (duurzame) renovatieprojecten 
moeten gestimuleerd worden. 

Dick: Als gemeenten niet zelf de initiatie
ven nemen, dan komt er niets van terecht. 
Het is fascinerend om te zien dat 'duur
zaam bouwen' in gemeenten zo leeft. 
Concrete onderwerpen waaraan je zelf wat 
kan doen, blijken mensen dus wel degelijk 
te interesseren. 

Hans: De aanpak die Dick gekozen heeft, is 
tamelijk innovatief: met elkaar een paar 
richtlijnen vastleggen, vervolgens een brede 
start maken en in de loop der jaren probe
ren te verdiepen. Hierdoor ontstond juist bij 
de marktpartijen veel enthousiasme. 

Ouderen willen - al dan niet terecht - zo lang 
mogelijk in hun eigen huis blijven wonen. Hoe 
krijgen we de bestaande woningvoorraad ge
schikt voor ouderen? 
Dick: Bij de bouw van nieuwe huizen 
moet gelet worden op de toegankelijkheid 
voor ouderen en mensen met een rolstoel. 
Ik stel dat verplicht. Dat betekent dat je 
elk jaar zo'n 100.000 goed toegankelijke 
woningen toevoegt. Enkele gemeenten 
hebben voor kleine aanpassingen aan wo
ningen een subsidieregeling. Er is ook een 
Vrom-subsidie voor de plaatsing van liften 
in oudere flats. Het onderwerp 'ouderen
huisvesting' is een belangrijk politiek on
derwerp geworden. 

Hans: De aandacht voor ouderen en huis
vesting is door dit kabinet ook extra zwaar 

'Snel zoveel mogelijk bouwen' leidt tot architectonische missers. 
Foto: Provincie Zuid-Holland 

opgetuigd. Het geschikt maken van de 
bestaande woningvoorraad vraagt echter 
nog heel wat denkwerk. 

Jan: Vorige week hebben we inderdaad 
een eerste paal geslagen voor de bouw van 
een lift. De aanpassingen waar Dick het 
over had, liggen meer in de sfeer van de 
Wet voorzieningen gehandicapten. Wat 
nieuwbouw betreft zitten we midden in 
een discussie over de 'levensloopbesten
dige woningen'. Als hierover een vergade
ring is in de gemeente, dan zijn er al gauw 
zo'n honderd mensen aanwezig. Er is ook 
veel belangstelling voor een woongroepex
periment voor ouderen met koop- en 
huurwoningen door elkaar heen. 

Dick: De 'stuurgroep experimenten 
Volkshuisvesting' start binnenkort met 
een proef op het gebied van ouderenhuis
vesting. De één wil zijn huis privé aange
past hebben en de ander wil wel eens in 
een woongroep wonen. Hier woont men 
echter relatief duur en dat pakt met deze 
huursubsidie vervelend uit. Daar moet ver
andering in komen. 

Wat vinden jullie van de verkoop van huur
woningen aan zittende bewoners. Wat is 
kortom jullie reactie op dit PvdA-plan? 
Dick: De vrijwillige verkoop van huurwo
ningen wordt een belangrijke trend de ko
mende jaren. In de duurdere huursector 
kunnen corporaties steeds moeilijker con
curreren met de koopsector. Leegstand is 
duur. Het kopen van een huis is een maat
schappelijke wens geworden en dat is een 
cultuuromslag. Door de verkoop van hui
zen kunnen corporaties winst boeken. Die 
opbrengst kan gebruikt worden om de 
overige huren laag te houden, of om 
nieuwe woningen rendabel te kunnen 
bouwen. Zo ontstaan gemengde wijken 
met koop- en huurwoningen en dat komt 
de leefbaarheid ten goede. Verplichte ver
koop, zoals de PvdA voorstelt, heeft echter 
niet te onderschatten bezwaren. 

Hans: Ik vind het prima als het op basis 
van vrijwilligheid is. Gelet op de weer
stand bij de verhuurder zal de introductie 
van een wettelijk kooprecht (zoals de 
PvdA wil) echter jaren kosten. 

Jan: In de wijken met een groot aantal 
meergezins-huurwoningen dreigt de ver
paupering. Daar leidt de doorstroming van 
gezinnen (met veel koopkracht) tot de in
stroom van zwakke groepen. Segregatie 
ligt daarbij op de loer en het gevolg is een 
verlies van draagvlak in zo'n wijk. Juist 
daarom moeten we er op letten dat zulke 
wijken een meer gedifferentieerde opbouw 
krijgen. Dat kan door een deel te verkopen 
of door na sloop van flats eengezinswo
ningen te bouwen. Zo krijg je meer hete
rogene wijken en maak je van een bedrei
ging weer een kans. + 
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Zwart, flaporen en rood haar. 
Het betoog van Jaap Boererna in de Democraat van juli is een cirkelredenering. Onderkend wordt dat homoparen nog niet breed 

maatschappelijk geaccepteerd zijn. Vervolgens wordt verondersteld dat hierdoor de 'negatieve oorzakelijke factoren' voor een 

problematische opvoedingssituatie 'ontzettend veel groter' zijn. Daardoor is het beter homoparen van adoptie uit te sluiten. 

door f. T. Langerak 

Samengevat is de cirkelredenering 
'Omdat homoparen gediscrimineerd 
worden, mógen wij hen discrimineren' 
(door ze uit te sluiten van mogelijkhe
den die voor hetero-paren wel gelden). 
Bovendien onttrekt de schrijver zich 
aan de bewijslast. Hij veronderstelt 
verhoging van negatieve oorzakelijke 
factoren. Hij noemt geen onderzoek of 
argument die deze redenering staaft. 
Voor zover ik weet bestaan er alleen 
interviews met kinderen van homopa
ren. Uit deze interviews in een Ikon
documentaire bleek dat de kinderen 
juist assertiever waren dan leeftijdge
nootjes. De positieve binding tussen 
ouder-kind maakte hen weerbaar voor 
mogelijke pesterijen. Deze bleven daar
door uit. Bovendien hoort in een de
mocratisch streven dat diegene die dis
crimineert wordt aangepakt en niet het 
slachtoffer. Doorgeredeneerd zou je 
anders ouders die zwart zijn, flaporen 
hebben of rood haar ook moeten uit
sluiten. 
Verder is het betoog opgebouwd uit 
een onhoudbare argumentatie. Met de 
keuze tegen een examen voor het ou
derschap kan ik meegaan. Maar in de 
tweede alinea wordt gebruik gemaakt 
van selectieve afwijzing. Anoniem ou
derschap wordt aan homosexualiteit 
gekoppeld. Indien je tegen anoniem 
ouderschap bent, staat dit los van de 
sexuele identiteit. 

Oedipuscomplex 
Er zijn tal van kinderen van hetero-stel
len, die door kunstmatige inseminatie, 

of een niet te traceren slippertje een 
anonieme vader hebben. Boererna 
heeft het in de alinea over 
'Buitenlandse kinderen' over de ont
trekking aan bewijslast in combinatie 
met selectieve afwijzing. Hij veronder
stelt problemen bij het identificatiepro
ces, indien men door twee ouders van 
hetzelfde geslacht wordt opgevoed. 
Sedert Freud het Oedipuscomplex be
schreef is intensief onderzoek naar het 
identificatieproces verricht. Deze stu
dies wijzen erop dat de identificatie 
voor jongens met hetero-ouders proble
matisch verloopt. Het zou de verklaring 
zijn voor het feit dat bijna al het ge
weld op de wereld op het conto van 
mannen geschreven kan worden. Ook 
blijkt het identificatie-proces voor 
homo-jongeren die door hetero-ouders 
worden opgevoed problematisch te ver
lopen. Door afwezigheid van een iden
tificatiemodel maken zij een periode 
door van eenzaamheid en negatieve 
zelfbeoordeling. Zelfdoding komt bij 
deze groep meer voor. De situatie 
dwingt hen tot een 'coming out'. Het 
resultaat is openlijke acceptatie of ver
werping. Als je op basis van het identi
ficatieproces al iets zou willen verbie
den, dan zou niemand kinderen mogen 
krijgen. De kans bestaat namelijk dat 
hetero-ouders een jongetje of homo
kind krijgen. 

Volgens het laatste onderzoek van 
Homostudies te Utrecht heeft het kind 
in een open gezin met twee ouders van 
hetzelfde geslacht genoeg mogelijkhe
den tot identificatie. 
Ze experimenteren iets meer dan hun 

leeftijdgenootjes en lopen gelijke kans 
om zich hetero of homosexueel te ont
wikkelen. Deze gezinnen zouden een 
aanwinst zijn voor de identificatiemo
gelijkheid van homo-kinderen uit he
tero-huwelijken. 
De laatste alinea gaat over Ethiek. Hier 
wordt de schrijver demagogisch. Er 
wordt een kind opgevoerd dat zijn ou
ders probeert te manipuleren en daar
mee wordt de lezer gemanipuleerd: 
"Als mijn echte vader mij nu zou ken
nen en zou weten hoe moeilijk ik het 
heb, dan zou hij zeker van mij houden 
en mij helpen." Als dit kind niet ge
adopteerd was, zou het probleem er 
volgens Boererna ook niet zijn. Voor 
een pedagoog is een manipulerend 
kind een situatie die om een juiste in
terventie vraagt. Dat heet opvoeden! 

i Gelijke behandeling 
Waar het om gaat is dat homo-ouder
schap allang een realiteit is. Door hen 
uit te sluiten van rechten marginaliseer 
je deze groep in de samenleving en 
dwing je ze tot allerhande kunstgre
pen. Dat is niet goed voor de ontwik
keling van kinderen en de samenle
ving als geheel. Daarom pleit ik voor 
gelijke behandeling. Hoewel ik tegen 
het huwelijk als instituut in zijn hui
dige vorm ben, vind ik dat je daar geen 
geselecteerde groepen van mag uitslui
ten. Ook niet van de bijbehorende 
rechten, zoals het adoptierecht. + 

f. T. Langerak vertegenwoordigt D66 in de 
beleidsraad van de Stichting Anti 

Discriminatie te Utrecht en is werkzaam als 
onderwijskundige aan een lerarenopleiding. 

Verfoeilijke consumptie 
Minister De Boer maakt van het probleem de oplossing. 
Hoewel ik overtuigd ben van de goede bedoelingen van de 
minister, zie ik niets in haar nieuwe - als creatief gepresen
teerde - plan voor het milieu. Hierin wil zij de natuur finan
cieren uit economische groei. Een contradictio in terminis 
omdat juist daarin het probleem ligt. De vrije markt met 
haar ongebreidelde zicht naar economische groei of winst, 
waardoor de verfoeilijke consumptie of hebzucht dagelijks 
in de STER-reclame wordt aangejaagd, is immers het pro
duct van het kapitalisme dat uitsluitend floreert door uit
buiting van mens en milieu. 
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Wel beschouwd maakt de minister dan ook van het pro
bleem de oplossing, waardoor het milieuprobleem met de 
dag toeneemt. Tegelijkertijd raakt de oplossing (goed rent
meesterschap) steeds verder uit het zicht. Het is mij een 
raadsel dat deze bewindsvrouw geen oog heeft voor deze 
simpele logica die het milieuprobleem op termijn gierend 
uit de hand doet lopen. + 

Wouter ter Heide, Langenholte 
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V, WAARENWANNEER? 

= 

~ Zoals u wellicht uit de vorige Democraat heeft 
~ vernomen, zal het najaarscongres in verband met 
~ de gemeenteraadsverkiezingen in Noord-Brabant 
S:: (27 november) plaatsvinden op zaterdag 23 
O november 1996. Overigens worden in Zeeland de 
r \ gemeenteraadsverkiezingen gehouden op woensdag 
V 13 november. 

Het Theaterhotel, waar het congres gehouden 
wordt, ligt in het centrum van Almelo en is prima 
met het openbaar vervoer te bereiken (vanaf station 
Utrecht in ± vijf kwartier). Vanaf station Almelo 
volgt u de bordjes en loopt u in ongeveer 5 minuten 
naar het TheaterhoteL 

Aangezien het deze keer een ééndaags congres 
betreft, hoeft u zich niet vooraf aan te melden. De 
toegangsprijs bedraagt/ 15,-. 

DE AGENDA 
Dit congres heeft als hoofdonderwerp Sociale 
Samenhang en Veiligheid. Hierover kan zowel 
plenair als in deelsessies met elkaar gediscussieerd 
worden. De amendeerbare congresresolutie over 
Sociale Samenhang en Veiligheid kunt u vinden in 
het katern van Democraat nummer 6, 1996. 

Naast het hoofdonderwerp komen vanzelfsprekend 
Hans van MierloenGerrit Jan Wolffensperger aan 
het woord en zal er een interview met de 
bewindslieden plaatsvinden. Tevens nemen we op 
dit congres afscheid van Wim Vrijhoef en wordt de 
nieuwe partijvoorzitter gekozen. De complete 
agenda van het congres kunt u terugvinden in het 
katern van Democraat nummer 6, 1996. 

NOG NOOIT EEN CONGRES 
MEEGEMAAKT? 
Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog 
nooit op een congres van D66 zijn geweest, ligt er 
bij de info-balie een folder klaar die u alles vertelt 
over het reilen en zeilen op een D66-congres. 
Hierin staat beschreven hoe een congres precies in 
zijn werk gaat. Natuurlijk kunt u ook tijdens het 
congres met uw vragen terecht bij de info-balie. 

Katern Democraat 7, 1996 

KINDEROPVANG 
Bij ieder congres zorgt D66 ervoor dat u 
ongestoord van alles kunt genieten; gedurende de 
gehele zaterdag is er kinderopvang beschikbaar. De~ 
crèche is voorzien van speeltjes en wordt begeleid 
door vrijwilligers. De ouders dienen zelf voor eten 
en drinken voor de kinderen zorgen. Mocht u van ,......._ 
plan zijn gebruik te maken van de kinderopvang, • T 
wilt u dan zo vriendelijk zijn uw kind( eren) van te ~ 
voren telefonisch (070-356 6066) aan te melden? \ " 

STEMRECHT 
Tijdens het congres hebt u alleen stemrecht als u 
aan uw contributieverplichtingen hebt voldaan. 
Maak dus, als u dit nog niet hebt gedaan, voor het 
congres uw contributie over. 

RECTIFICATIE INSTEUJNGSBESLUIT 
STEMADVIESCO:MMISSIE 
In katern Democraat nr. 6 bij art. 04 staat een 
verkeerde congresdatum. Dit moet zijn: 
22/23 maart 1997, zoals ook vermeld in art. 12. 

VACATURESBESTUREN 
EN CO:MMISSIES 

Tweede kennisgeving van de vacatures waarin het 
congres op 23 november 1996 zal voorzien. 

De kandidaatstelling sluit op dinsdag 24 september 
1996 om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellings
formulieren moeten dan binnen zijn bij het 
Landelijk Secretariaat (LS). 
Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij 
het Landelijk Secretariaat, Postbus 660, 2501 CR 
Den Haag, tel. 070-356 6066. 
De meeste vacatures ontstaan doordat het lid in het 
najaar aan het einde van zijn/haar zittingstermijn 
komt. 

Hoofdbestuur I Dagelijks Bestuur 
voorzitter 
Wim Vrijhoef beëindigt na 4 jaar zijn 
voorzitterschap. 
Info: bel 's avonds of in het weekend met de 
huidige voorzitter Wim Vrijhoef (026 361 4713) 

Hoofdbestuur 
regio-hoofdbestuurslid Zuid-Holland 
Wegens verhuizing naar buiten de regio van 
Maarten Bracket komt het regio
hoofdbestuurslidmaatschap van Zuid-Holland va
cant. 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Han 
Westerhof (vice-voorzitter organisatie) tel. 015-
2628 648 of overdag met Jan-Dirk Sprokkereef op 
het LS: 070-3566066. 
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V) Besluitvormingscommissie (v/h 
(U Rapportagecommissie) 
~ 4Ieden 
~ Info: bel 's avonds of in het weekend met Ruud van 
S::: Esch (voorzitter RC): 030- 271 8427 

1 ~ Geschillencollege 
"-J 2leden 

Info: bel 's avonds of in het weekend met Minne 
Dijkstra (voorzitter GC ): 020- 625 0136 

Landelijke Verkiezingscommissie 
3leden 
Info: bel 's avonds of in het weekend m~t Gerk 
Oberman (voorzitter LVC): 076- 560 2294 

Programmacommissie 
2leden 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Michel 
van Hulten (voorzitter PC): 0320 221 279 

PROFIELEN BIJ VACATURES 

partijvoorzitter 
Taken: 
De partijvoorzitter geeft leiding aan het Dagelijks 
Bestuur en het Hoofdbestuur. Hij/zij 
vertegenwoordigt het Hoofdbestuur binnen en 
buiten de partij. Hij/zij onderhoudt contacten met 
de verschillende partij-niveaus en -geledingen 
waaronder de D66-bewindslieden, D66-fracties in 
Tweede Kamer, Eerste Kamer en in het Europees 
Parlement. 

Profiel: 
Hij/zij 
- heeft gevoel voor politieke vraagstukken en is in 

staat het programma van D66 uit te dragen. 
- heeft probleemoplossend vermogen: ziet op 

hoofdlijnen wat er in de partij speelt en selecteert 
de problemen die om een oplossing vragen. 

- is bekend met de verschillende partijniveaus en -
geledingen. 

- heeft ruime bestuurlijke ervaring 
- beschikt over goede presentatievaardigheden. 
Gezien de samenstelling van het DB worden 
vrouwen met nadruk verzocht zich te kandideren. 

Een goede functievervulling vergt een forse 
wekelijkse tijdsinvestering, waarbij de voorzitter 
zich ook tijdens kantooruren vrij moet kunnen 
maken. De werkzaamheden vinden echter vooral in 
de avonduren en in de weekends plaats. Het 
congres wordt voorgesteld een beperkte 
schadeloosstelling mogelijk te maken. 

regio-hoofdbestuurslid 
Taken: 
Het regio-hoofdbestuurslid verzorgt de 
communicatie tussen het Hoofdbestuur (HB) en de 
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regio, met als speciaal aandachtspunt het 
overbrengen van politieke en organisatorische 
signalen van regio en afdelingen naar het HB. 

Profiel: 
- partijfuncties vervuld binnen de eigen regio; 
- in staat zijn een netwerk van contacten binnen de 

eigen regio te onderhouden; 
- voldoende tijd beschikbaar hebben voor het 

bijwonen van de vergaderingen van HB, 
regiobestuur en algemene regiovergadering, 
alsmede voor andere bijeenkomsten op regionaal 
niveau om op de hoogte te zijn van regionale en 
lokale problemen; 

- in staat zijn namens het HB problemen te helpen 
oplossen binnen de regio op het moment dat 
besturen en/ of fracties deze zelf niet kunnen 
oplossen; 

- in staat zijn politieke besluitvorming en visies van 
HB en Tweede Kamerfractie te verwoorden op 
regionaal en lokaal niveau; 

- in staat zijn het voorzitterschap van RB
commissies te vervullen en contacten te 
onderhouden met het Landelijk Secretariaat. 

lid besluitvormingscommissie 
De besluitvormingscommissie (v/h 
rapportagecommissie) bewaakt de procedures 
inzake besluitvorming rond het congres en de 
uitvoering van de besluiten van de 
ledenvergadering. De commissie adviseert zowel 
het congres als het hoofdbestuur. 
Het is prettig wanneer leden enige affiniteit met 
procedures hebben. Daarnaast is het gewenst dat zij 
inhoudelijk de mate van verstrekkendbeid van 
amendementen en moties kunnen beoordelen. 
Tijdsbesteding: 2 avondvergaderingen en 1 week
end "huiswerk" voor elk congres. 
Daarnaast dienen alle leden van de 
besluitvormingscie elk congres in functie aanwezig 
te zijn. 

lid geschillencollege 
Het geschillencollege beslecht geschillen in de 
partij, het beslist in beroep en geeft bij 
meningsverschillen tussen belanghebbende partijen 
desgevraagd uitleg van Statuten en Huishoudelijk 
Reglement. Het geschillencollege bestaat uit 11 
leden. Per geschil wordt een kamer van 3 of 5 
leden ingesteld, die op korte termijn na het 
binnenkomen van een geschil bijeen moeten 
komen. Een van de leden van de kamer wordt 
gevraagd de gemotiveerde uitspraak uit te 
schrijven. Het aantal geschillen per jaar varieert 
sterk. Gezien de huidige samenstelling van het 
geschillencollege wordt aan juristen de voorkeur 
gegeven. 
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lid landelijke verkiezingscommissie 
De landelijke verkiezingscommissie zorgt voor een 
goede voortgang van de 
kandidaatstellingsprocedure voor de verkiezingen. 
De commissie is belast met controle van de 
informatie over kandidaten aan leden en zorgt voor 
de indiening van de kandidatenlijsten bij de 
Kiesraad. 
In het komende anderhalf jaar zal er i.v.m. de 
Tweede Kamer- en de Gemeenteraadsverkiezingen 
voor de commissie veel werk aan de winkel zijn. 

lid progranunacommissie 
De landelijke programmacommissie is 
verantwoordelijk voor de totstandkoming van het 
Verkiezingsprogramma voor de Tweede 
Kamerverkiezingen in 1998. 
In de komende 16 maanden kunt u rekenen op een 
veertiendaagse vergaderfrequentie en de nodige 
porties huisvlijt. 
Gezien de huidige samenstelling van de 
programmacommissie gaat de voorkeur van de PC 
uit naar: 
* een macro-econoom, liefst ook met belangstelling 

en/ of ervaring richting nationale productie en 
consumptie; 

* een deskundige op het terrein van de 
zorgverlening, inclusief de financiering van zorg 
en welzijn. 

De PC heeft 8 gekozen leden en 1 gekozen 
voorzitter. Slechts één van de leden is een vrouw, 
die bovendien volgend jaar reglementair moet 
aftreden. Aan vrouwelijke kandidaten wordt dan 
ook de voorkeur gegeven. 
De werkbelasting zal tot februari 1998 aanzienlijk 
zijn: 
*tenminste lx per maand een avondvergadering 

van de PC zelf; 
* enkele keren per maand het bijwonen van 1 of 

meer van de programma-werkgroepen, alsmede 
enkele zaterdag-vergaderingen in 1997 ter 
coöordinatie 

* het zelf schrijven van teksten en redigeren van 
teksten ontvangen van werkgroepen. 

Katern Democraat 7, 1996 

AFDRACHTREGELING POLITIEKE 
VERTEGENWOORDIGERS D66 

1. Inleiding 
Het Hoofdbestuur heeft in haar vergadering van 2 
juni 1996 onderstaande regeling vastgesteld op ba
sis van het advies van een door haar ingestelde 
commissie. Waarom heeft het Hoofdbestuur dit 
initiatief genomen? 

D66 heeft traditioneel minder leden dan de andere 
grote partijen. Op dit moment worden een aantal 
activiteiten in het kader van ledenwerving 
voorbereid, maar een substantiële verhoging van 
het aantalleden valt niet te verwachten. Het aantal 
mensen in Nederland dat lid is van een politieke 
partij is dalende. Aangezien politieke partijen 
afhankelijk zijn van de contributies van leden 
betekent dit dat D66 een grote 
verantwoordelijkheid moet zien te dragen met 
beperkte financiële middelen. Dit betekent dat het 
actieve leden geld kost om hun werk voor D66 te 
doen, afdelingen en regio's het met een lagere 
contributieafdracht dan bij andere partijen 
gebruikelijk is moeten stellen en het professionele 
apparaat in Den Haag aanzienlijk kleiner is dan het 
apparaat van de andere partijen. Toch lukt het ons 
al met al om, met veel inzet, de partij op een 
goede manier vorm te geven in de gemeenten, in 
de provincies en op het landelijke niveau. Op 
lokaal en regionaal niveau is daartoe meestal een 
afdracht van politieke vertegenwoordigers 
beschikbaar. Kortom, D66 heeft een ledental 
waarmee de partij op dit moment draaiende 
gehouden kan worden. 

Voor de fmanciering van verkiezingscampagnes, 
die steeds hogere kosten met zich meebrengen, zijn 
de inkomsten echter onvoldoende. In de toekomst 
zal in een campagne niet meer kunnen worden 
volstaan met free publicity en zal de campagne 
geprofessionaliseerd moeten worden. De partij is 
binnen de huidige begroting niet in staat het 
verkiezingsfonds naar wens te laten groeien. De 
partijbegroting laat weliswaar enige voorzichtige 
groei zien, maar deze financiële ruimte was 
noodzakelijk voor bijvoorbeeld het verlagen van de 
entree bij congressen en het verhogen van het 
bedrag van de regio- en afdelingsafdracht. 

Het bovenstaande maakt dat D66 afhanke1ijk is van 
andere inkomsten dan de contributie om op lange 
termijn invulling te kunnen geven aan de 
partijdoelstellingen. Het invulling geven aan een 
afdracht van politieke vertegenwoordigers is 
daartoe een belangrijk middel. Zoals hierboven al 
is aangegeven bestaat op afdelings- en regioniveau 
op veel plaatsen al een afdracht, maar de 
onderlinge verschillen zijn erg groot. Op het 
landelijkniveau (EK, EP, TK) en t.a.v. benoemde 
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vertegenwoordigers (Burgemeesters, Commissaris 
van de Koningin, Bewindslieden) is het nooit tot 
een afspraak over een afdracht gekomen. 

2. Vorm 
De richtlijn kan en zal niet afdwingbaar zijn. 
Kandidaten voor vertegenwoordigende functies zal 
bij kandidaatstelling gevraagd worden of zij bereid 
zijn af te dragen aan de partij. Het bestuur kan deze 
gegevens aan de leden bekend maken. De leden 
zijn zo vooraf op de hoogte van de mening van een 
kandidaat over een afdracht. 

Doel blijft om te komen tot een richtlijn voor alle 
niveaus van de partij. Zelf zal het HB de fracties op 
het landelijke niveau (EP, TK, EK) nadrukkelijk 
vragen eraan mee te werken. 

3. Bestemming 
Voorgesteld wordt om 80% van de afdracht ten 
goede te laten komen aan het verkiezingsfonds en 
20% aan de algemene middelen. Deze 20% stelt 
het bestuur in staat de ondersteunende 
partijorganisatie voor de politiek 
vertegenwoordigers in stand te houden en waar 
mogelijk te versterken. Voorkomen moet worden 
dat de relatie tussen politieke vertegenwoordigers 
en de partij al te zeer verzakelijkt. 

Het verkiezingsfonds als bestemming brengt met 
zich mee dat de afdracht niet ten koste gaat van de 
fiscale mogelijkheid om schenkingen af te trekken 
van de belasting. De schenkingsdeclaraties blijven 
zo in stand. De afdracht aan het verkiezingsfonds 
zou, mits het ten goede komt aan activiteiten in 
verband met de eigen herverkiezing, als 
beroepskosten kunnen worden opgevoerd 
('herverkiezingskosten'). Dit veronderstelt een 
aantoonbare relatie tussen de afdracht van een 
orgaan en de ten behoeve van dit orgaan verrichte 
activiteiten. Het streven van het bestuur zal er dan 
ook op gericht zijn deze directe relatie te realiseren 
en te administreren. 

De politieke vertegenwoordigers dragen af aan het 
niveau van de partijorganisatie waarop zij benoemd 
zijn en de inspanning wordt verricht. V oor 
benoemde vertegenwoordigers geldt dat zij 
afdragen aan het niveau waardoor zij benoemd zijn: 
in alle gevallen de Kroon en dus het landelijke 
niveau. De afdracht vindt op alle niveaus plaats aan 
het bestuur, dat het verkiezingsfonds beheert. 

4. Hoogte 
Het inkomen waarop de afdracht gestoeld wordt is 
het politieke inkomen/de politieke vergoeding. De 
onkostenvergoeding blijft buiten beschouwing. 
Voor de Eerste Kamer-leden, die alleen een 
onkostenvergoeding ontvangen, worden alleen de 
algemene vergoedingen in aanmerking genomen. 
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Bij de bepaling van de hoogte van een afdracht 
hebben een aantal elementen een rol gespeeld. 
Allereerst zijn twee situaties onderscheiden. Het 
inkomen uit de politieke functie is het volledige 
inkomen, of een vertegenwoordiger heeft hiernaast 
nog een ander inkomen. Bij een aantal 
vertegenwoordigende functie wordt ervan uit 
gegaan dat de werkzaamheden naast een betaalde 
baan worden verricht, of op een aandere manier als 
aanvullend inkomen beschouwd kunnen worden. In 
het geval naast het politieke inkomen andere 
inkomsten bestaan wordt een hogere afdracht 
redelijk geacht. Als in individuele gevallen als 
gevolg hiervan de afdracht buitensporig hoog 
wordt, kan deze in overleg met de penningmeester 
van het bestuur worden aangepast. Een voorbeeld 
van een dergelijke situatie kan een raadslid met een 
uitkering zijn, aangezien het raadsinkomen voor het 
grootste deel in mindering wordt gebracht op de 
uitkering. 

Zonder de individuele uitzonderingen te ontkennen 
acht het Hoofdbestuur de onderstaande afdracht als 
minimum afdracht redelijk. Bedacht moet worden 
dat de aftrekbaarheid van het af te dragen bedrag 
maakt dat de kosten voor de politieke 
vertegenwoordigers in de praktijk ongeveer de helft 
lager kunnen liggen. 

poltitiek vertegenwoordiger 
(aantal) 

Afdracht aan afdelingsbestuur: 
- (126) Wethouder 
- (860) Gemeenteraadslid 

Afdracht aan regiobestuur 
- (2) Gedeputeerde 
- (60) Provinciale Staten-lid 

Afdracht aan hoofdbestuur: 
- (23) Burgemeester 
- (7) Minister/Staatssecretaris 
- (1) Commissaris v/d Koningin 
- (24) Lid Tweede Kamer 
- (4) Lid Europees Parlement 
- (7) Lid Eerste Kamer 

afdracht % afdracht per 
maand in nlg. 

2% 25 tot 280 
5% 15 tot 140 

2% 250 
5% 75 

2% 100 tot 340 
2% 300 tot 340 
2% 340 
2% 240 
2% 240 
5% P.M. 

De uitvoering van de regeling is een taak van het 
bestuur op het betreffende niveau. Het 
Hoofdbestuur heeft besloten de regeling al dit jaar 
in werking te laten treden. De afdracht aan het 
hoofdbestuur komt volgens bovenstaande regeling 
neer op ongeveer 150.000 gulden per jaar. In 
gevallen waarin de onderstaande regeling extreem 
onrechtvaardig uitpakt kan een dispensatieregeling 
worden getroffen. Per afdeling of regio kunnen 
historisch gegroeide regelingen zijn, waardoor het 
wenselijk is een afwijkende regeling vast te stellen. 
Mocht men er op deze rnanier niet uitkomen dan 
vindt bemiddeling plaats door de direct opvolgende 
bestuurslaag. 
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SCIIENKINGSDECLARATIE-REGELING 

Onlangs is door het Hoofdbestuur een aanpassing 
van de schenkingsdeclaratie-regeling vastgesteld. 
Deze aangepaste regeling gaat in met 
terugwerkende kracht per 1 januari 1996. 

Aanpassingen 
De bedragen die voor reiskosten kunnen worden 
gedeclareerd (momentee160 cent per kilometer) 
kunnen elk jaar worden gewijzigd. In de aangepaste 
regeling wordt verwezen naar de fiscaal 
aanvaardbare onkostenvergoeding per kilometer. 

Hetzelfde is toegepast bij het maximaal te schenken 
bedrag (momenteel/ 3.500), waar nu wordt 
gesproken van het fiscaal aanvaardbaar maximum. 
De richtlijnen voor de kosten voor maaltijden en 
consumpties zijn voor de komende jaren vastgesteld 
op resp. f 40,- enf 15,-. De korting op deze 
bedragen is gehandhaafd op f 5,-. 

Verduidelijking 
· Toevoeging: alleen schenkingsdeclaraties van het 
jaar voorafgaand aan het jaar waarin het formulier 
wordt ingediend, worden in behandeling genomen. 
·Van de werkelijke kosten moeten de ontvangen 
vergoedingen worden afgetrokken. 
In het algemeen kunnen alleen die kosten die 
voortvloeien uit het lidmaatschap van D66 (en die 
D66 vergoed zou hebben als de partij voldoende 
vermogend zou zijn geweest) gedeclareerd worden 
via een schenkingsdeclaratie. Dit geldt in het 
bijzonder voor leden die een onkostenvergoeding 
ontvangen uit hoofde van een voor D66 
vertegenwoordigende functie. Reiskosten kunnen 
evenwel, los van de ontvangen 
onkostenvergoeding, gedeclareerd worden. 
Ten overvloede zij nog vermeld dat reiskosten naar 
het Congres niet gedeclareerd mogen worden, 
tenzij op het Congres een bepaalde functie wordt 
uitgeoefend. 

De declaraties die betrekking hebben op 1995 en 
nog dit jaar worden ingediend zullen, op de punten 
waarop de regeling is aangescherpt, soepel worden 
behandeld. 

De formulieren zijn op te vragen bij het Landelijk 
Secretariaat 070- 3566066. 

Robert van Lente, 
tweede penningmeester in het Hoofdbestuur 
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JAARVERSLAG 199S 

Waarom? 
Krachtens artikel151.2 van het huishoudelijk 
reglement is de voorzitter van het geschillencollege 
verantwoordelijk voor het functioneren van het 
college en met name voor het nakomen van de 
reglementair voorgeschreven procedures bij 
geschillen. De voorzitter moet via een jaarverslag 
verantwoording afleggen aan het congres, dat in 
voorkomend geval hem via een motie van 
wantrouwen van zijn functie kan ontheffen. 

Wie? 
Een jaarverslag kan pas geschreven worden nadat 
het jaar is verstreken. Dus moet het worden 
geschreven door de huidige voorzitter hoewel deze 
pas door het najaarscongres van 1995 in functie 
werd gekozen. Hij zal dus ook verantwoording 
moeten afleggen voor datgene wat zijn 
voorgangster, Marianne van der Ham, in 1995 al 
dan niet in functie heeft gedaan. 

Nu is dat gelukkig geen zware taak. Haar werd 
immers tijdens datzelfde congres ter gelegenheid 
van haar afscheid als voorzitter terecht door de 
voorzitter van de partij in hartelijke bewoordingen 
dank gezegd, onderstreept door een applaus uit de 
zaal, wat toch als een fraaie decharge mag worden 
gezien. Maar bovendien was er in 1995 tot aan dat 
congres nog geen enkel geschil aanhangig gemaakt 
bij het college zodat er weinig was waarover 
verantwoording kon worden afgelegd. 

Hoeveel? 
Het jaar 1995 week zeer af van de járen 1993 en 
1994 toen respectievelijk 21 en 32 geschillen 
aanhangig werden gemaakt. Het verschil is te 
verklaren uit het feit dat er in 1995 geen 
kandidaatstellingen voor verkiezingen waren. Het 
is uit langjarige ervaring bekend dat een zeer groot 
deel van de geschillen verband houdt met onvrede 
over de gang van zaken in de aanloop naar 
verkiezingen voor met name vertegenwoordigende 
lichamen en in mindere mate voor partijorganen. 

Zo werd in 1995 slecht éénmaal een beroep op het 
geschillencollege gedaan en daarbij ging het om 
een vraag naar het uitleggen van een bepaling in 
het huishoudelijk reglement, waartoe een 
uitgebreide kamer van vijf leden werd 
samengesteld. In de meeste gevallen kan worden 
volstaan met het instellen van een kamer van drie 
leden. De uitkomst van dit beroep was van 
zodanige aard dat daarover aan het einde van dit 
verslag nog een nadere mededeling volgt. 

Reglementering 
In 1995 is begonnen met het aanbrengen van een 
aantal veranderingen in de statuten en het 
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huishoudelijk reglement met een doorloop naar een 
verdere behandeling in het voorjaarscongres van 
1996. Daarbij zijn ook de reglementen voor het ge
schillencollege betrokken. Tot tevredenheid van de 
voorzitter is het deze nu toegestaan actiever deel te 
nemen aan het werk van het college dan voorheen. 
Marianne van der Ham heeft daarover terecht ge
klaagd in haar verslag en gelukkig heeft dat gehol
pen. Maar ook anderszins is de reglementering wat 
gestroomlijnd, wat het toch al heel erg nauw 
stekende werk van het college ten goede zal komen. 

Attentie! 
De leden van het geschillencollege hebben mij 
gevraagd in dit verslag twee zaken te willen mee
nemen, die van zodanige aard zijn dat een bredere 
bekendheid bij leden en besturen gewenst is. 

Wat betekent "woonachtig"? 
In artikel 150 van het oude huishoudelijk reglement 
stond de bepaling: "Een binnenlandse afdeling 
verenigt alle leden woonachtig binnen een ( -----) 
vastgesteld gebied". Een overeenkomstige bepaling 
staat in het nieuwe reglement in artikel 070. 

Een probleem ontstond toen een lid als zijn 
postadres een ppstbusnummer opgaf buiten zijn 
gemeente, ja zelfs buiten zijn provincie. De partij 
merkte het postadres aan als het woonadres en 
schreef het lid dus in bij de afdeling waarbinnen het 
postadres viel. Dit bracht eveneens mee dat dit lid 
niet meer in de afdeling van zijn woonplaats actief 
en passief kiesrecht kon uitoefenen. In de praktijk 
werd al wel een oplossing gevonden maar het 
geschillencollege werd toch gevraagd ten principale 
uitleg willen te geven aan het begrip "woonachtig". 
In een kamer van vijf leden werd vervolgens 
vastgesteld dat "woonachtig" moet worden gelezen 
als "op grond van inschrijving in het 
bevolkingsregister wonende". 

Bij verschil van mening kan de partij er dus niet 
zonder meer van uit gaan dat het postadres ook 
aangemerkt mag worden als woonadres. Het 
geschillencollege stelde daarbij vast dat op deze 
wijze ook het risico wordt vermeden dat leden met 
behulp van een postbusadres moeiteloos in een 
andere dan hun eigeq afdeling kunnen 
binnendringen. 

Wat is tijdige betaling van de contributie? 
Als een lid zich kandidaat wil stellen voor enige 
gekozen functie binnen of namens D66 dan moet hij 
aan zijq contributieverplichting hebben voldaan, 
volgens het huishoudelijk reglement voor I februari 
van ieder kalenderjaar dus, maar velen betalen later 
en daar staat ook geen sanctie op. Een aantal malen 
is het probleem ontstaan dat een lid tijdens de 
kandidaatstelling nog niet had betaald en daarom 
niet als kandidaat werd toegelaten. 
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Hoewel ieder geval op eigen merites wordt 
beoordeeld is de opvatting bij het geschillencollege 
gevormd dat onder tijdige betaling dient te worden 
verstaan dat de contributie uiterlijk op de laatste 
dag van de termijn waarbinnen men zich kandidaat 
kan stellen niet alleen moet zijn betaald maar ook 
binnen gekomen moet zijn bij de penningmeester 
van de partij. 

Het geschillencollege beveelt iedere verkiezings
commissie op ieder niveau in de partij aan dit 
expliciet te vermelden op het kandidaatstellings
formulier. 

Minne Dijkstra 
voorzitter geschillencollege 

V AARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 
Het Opleidingscentrum biedt een training aan onder 
de titel 'Teamvorming'. Deze training is speciaal 
bestemd voor fracties, eventueel samen met een 
steunfractie of fractiemedewerker. Het doel van de 
training is om de kracht van de fractie te 
verbeteren op basis van ieders persoonlijke 
kwaliteiten. Tijdens deze training wordt ondermeer 
gebruik gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' en 
enkele intensieve oefeningen. De specifieke 
invulling van deze training vindt plaats in overleg 
met de fractie. Aan de training zijn twee serieuze 
voorwaarden verbonden: de gehele fractie moet 
eraan deelnemen en er dient geen acuut en ernstig 
conflict binnen de fractie te spelen. Voor verdere 
inlichtingen over deze training kunt u contact 
opnemen met het Opleidingscentrum (tel. 070 -
3566066). 

U HEEFT HET WOORD, zaterdag 14 september 
Tijdens deze training van het Opleidingscentrum 
maakt u kennis met de basiselementen van elke 
presentatie: inleiding, uitwerking en conclusie. 
Daarnaast wordt aandacht besteed aan aspecten 
zoals nervositeit, aandacht vasthouden, 
audiovisuele ondersteuning, etc. Centraal in deze 
training staat de vraag: hoe zet ik een goede 
presentatie in elkaar? 
Gezien het intensieve karakter van deze training 
worden maximaal acht deelnemers ingeschreven. 
De training vindt plaats op het Landelijk 
Secretariaat van D66 in Den Haag op 14 
september. De trainer is Henriëtte de Vos en de 
kosten zijn/ 50,00, dit is inclusief een lunch. 

CONFLICTHANTERING, zaterdag 21 september 
Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of 
tijdens een presentatie. Soms luistert men niet, 
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EUROPEES PARLEMENT 
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~ 

EUROPA BULLETIN 
Berichten van D66 in het Europees Parlement 

Middels het Europa Bulletin houdt de D66-dele
gatie in het Europees Parlement de leden regel
matig op de hoogte van standpunten die namens 
D66 in dit Parlement worden ingenomen. 

EP WIL MEER INVLOED OP BESTEDING 
EU-GELDEN 

De vaststelling van de Europese begroting voor 
1997 begint zo langzamerhand in een spannende 
fase te komen. Althans, als het aan de algemeen 
begratingsrapporteur Laurens-Jan BRINKHORST 
ligt. Op donderdag 25 juli jongstleden sprak hij 
met de EU-ministers voor begrotingszaken. De 
ontmoeting vond plaats voordat de ministerraad 
zich in eerste lezing boog over de EU-ontwerpbe
groting voor volgend jaar. Daarin stelt zij een 
totale bezuiniging van zo'n 2,5 miljard Ecu (ruim 
5 miljard gulden) voor ten opzichte van de ont
werpbegroting van de Commissie. 

Volgens BRINKHORST zal het Europees Parle
ment instemmen met een bevriezing van de uitga
ven voor het volgende jaar, op voorwaarde dat de 
Europese Ministerraad een andere verdeling aan
brengt binnen het bezuinigingspakket. Er moet 
voor de eerste lezing in het Europees Parlement 
(medio oktober) duidelijkheid komen over de 
herziening van de financi~le perspectieven. 

BRINKHORST is van mening dat een aanpassing 
van de financi~le perspectieven noodzakelijk is, 
in verband met de toekomstige uitbreiding van de 
Unie met landen uit centraal en Oost- Europa. De 
Ministerraad heeft inmiddels een werkgroep inge
steld die deze zaken zal moeten onderzoeken. Als 
deze werkgroep niet voor de behandeling in het 
Europees Parlement met concrete voorstellen komt 
is het Parlement genoodzaakt om tegen het huidi
ge voorstel te stemmen. 

Het Europees Parlement heeft de bevoegdheid om 
de EU-begroting te verwerpen. Tevens mag het 
Parlement meebeslissen over de besteding van de 
reserves die voor sommige categorie~n uitgaven 

worden aangelegd. 

Daarnaast wil het Europees Parlement meer zeg
genschap krijgen over een deel van de landbouw
begroting. Volgens BRINKHORST kan de minis
terraad nu te gemakkelijk op eigen houtje tot extra 
landbouwuitgaven besluiten, zoals de recente cri
sissteun voor rundvleessector aantoont. Hij stelde 
daarom voor om een vaste reserve van 500 mil
joen Ecu (ruim 1 miljard gulden) op de landbouw
begroting aan te houden. Hiermee hoopt hij de 
veel te ruime begrotingen en latere overschotten te 
voorkomen. Gemiddeld schat de Commissie de 
landbouwuitgaven 6 procent te hoog in. 

Verder dient een reserve van ongeveer dezelfde 
grootte te ontstaan voor de nasleep van de BSE
crisis. In de praktijk betekent dit dat de financi~le 
schade die door de boeren is geleden gedeeltelijk 
kan worden gecompenseerd. De landbouwbegro
ting kent zo'n reserve tot dusver niet. Nederland 
en Itali~ staan niet onwelwillend tegenover dit 
voorstel. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 

DEBAT BSE IN HET EUROPEES 
PARLEMENT 

Tijdens de plenaire zitting van het Europees Par
Jement in juli in Straatsburg werd gedebatteerd 
over de BSE kwestie en de houding van de Com
missie daarin. Er was grote verontwaardiging over 
de ontdekking van een notitie uit 1990 van een 
ambtenaar van de Commissie, waarin de aanbeve
ling werd gedaan het publiek onkundig te houde1;1 
van de tamelijk verontrustende resultaten van 
onderzoek naar BSE. 

Commissievoorzitter Santer benadrukte dat het 
hier een persoonlijke notitie betrof en geenszins 
het offici~Je beleid van de Commissie weergaf, 
maar het Europees Parlement liet zich hierdoor 
niet overtuigen en vroeg om· een intern onçlerzoek 
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naar alle stappen die er in EU verband zijn geno
men sinds BSE voor het eerst werd waargenomen. 
Aanvankelijk stemde het Parlement tegen een 
voorstel voor het instellen van een parlementaire 
onderzoekscommissie, maar in de vergadering van 
fractievoorzitters werd toch besloten tot een eigen 
commissie. 

Johanna BOOGERD gaf een schriftelijke stem
verklaring af waarin zij verklaarde vóór een parle
mentaire onderzoekscommissie te zijn, hoewel het 
op dat moment nog onzeker was of die er zou 
komen. Echter mede gezien de toezeggingen van 
landbouwcommissaris FISCHLER dat alle ge
vraagde informatie beschikbaar zal komen, legde 
zij zich neer bij een intern onderzoek, met de 
aantekening dat dit in geen geval tot vertraging 
mag leiden van de afhandeling van deze zaak. Zij 
stelde voor dat de Commissie vooraf een tijdsche
ma over zou leggen. 

Johanna BOOGERD is voor het invoeren van een 
Europees keurmerk van kwaliteit, zodat de consu
ment weet welk vlees hij in de kuip heeft. Eén 
keurm·erk voor Europees rundvlees bijvoorbeeld, 
betekent gelijke concurrentievoorwaarden en gelij
ke kwaliteitseisen, waarmee het product goed 
beoordeeld kan worden. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

BERTENS VOOR UITBREIDING VAN HET 
IFOR-MANDAAT 

Het Europees Parlement heeft zich de afgelopen 
maand luid en duidelijk uitgesproken voor de 
uitbreiding van het mandaat van IFOR. Dat man
daat moet ook de arrestatie van de oorlogsmisda
digers, zoals KARADZIC en MLADIC omvatten. 
Jan-Willem BERTENS stond mede aan de basis 
van deze uitspraak. 

In juli is bekend geworden wat velen al wisten. 
De massagraven van Srebemica zijn gevuld met 
onschuldige slachtoffers, die op bevel van KAR
ADJZIC en MLADIC zijn geëxecuteerd. Eindelijk 
zijn dan ook tegen beide oorlogsmisdadigers inter
nationale arrestatiebevelen uitgevaardigd. De inter
nationale gemeenschap weet nu wat haar te doen 
staat KARADZIC, MLADIC en andere machtige 
oorlogsmisdadigers moeten zo snel mogelijk wor
den gearresteerd, in ieder geval voor de verkiezin
gen van 14 september. Op dit moment leven deze 
oorlogsmisdadigers, die verantwoordelijk zijn voor 

minstens 8000 moorden in Srebemica en de ver
giftiging van het politieke en sociale klimaat in 
Bosnië, nog in vrijheid en hebben zelfs nog ma
cht. Hoe kunnen in deze omstandigheden geloof
waardige vrije en democratische verkiezingen 
gehouden worden? 

BER TENS spreekt zijn steun uit voor de verkla
ring van de Franse minister van defensie, dat het 
mandaat van IFOR moet worden uitgebreid. De 
Duitse minister KINKEL had dat reeds gedaan. 
Hij begreep dan ook niet, dat dit niet ter sprake is 
gekomen tijdens de Algemene Raad. 

De Raad van Ministers moet zich zo snel mogelijk 
voor een uitbreiding van het IFOR-mandaat uit
spreken en de Veiligheidsraad overtuigen een 
dergelijke uitbreiding goed te keuren. Met 60.000 
troepen in Bosnië is IFOR bij uitstek geschikt om 
deze taak uit te voeren. Indien dit niet gebeurd 
riskeren we, dat de verkiezingen een fiasco wor
den. Dan geven we haat en teleurstelling de ruim
te de situatie in Bosnië voor een lange tijd te 
bepalen. Dit mag niet gebeuren. Er moet snel een 
plan van aanpak komen, waarbij ook aandacht 
moet worden gegeven aan de eventuele risico's 
voor de IFOR-troepen ter plekke. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

EP BEKRITISEERT RUSLAND OVER TSJE
TJENIE 

"President JEL TSIN en generaal LEBED tonen 
zich slechte democraten. Door de luchtaanvallen 
en bombardementen op Tsjetsjeense dorpen zo 
kort na de verkiezingen breekt JEL TSIN een van 
de belangrijkste van zijn verkiezingsbeloftes. Hoe 
denkt JEL TSIN ooit vertrouwen in binnen- en 
buitenland op te wekken als hij zo onbetrouwbaar 
optreedt? Hoe denkt hij, dat er ooit een duurzame 
democratische traditie zal groeien in Rusland als 
hij zo met zijn beloftes omspringt?" Dit zei Jan
Willem BERTENS in het debat in Straatsburg, dat 
leidde tot een scherpe veroordeling van Rusland
door het EP. 

Vele Tsjetsjeense burgers zijn het slachtoffer ge
worden. Anderen zijn weer in grote aantallen op 
de vlucht gesl11gen. Dat is niet alleen een klap in 
het gezicht van de Tsjetsjeense onderhandelaars en 
de burgers van Rusland, maar ook een flagrante 
schending van het huidige akkoord tussen de EU 
en Rusland. Een duidelijk signaal van de EU is op 
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zijn plaats. Is dit het land, dat recentelijk met 
veel hoorngeschal is toegelaten tot de Raad van 
Europa? 

Dit is bovendien een signaal dat generaal LEBED 
ook niet erg te vertrouwen is. Terwijl de beëindi
ging van de oorlog met Tsjetsjenië zijn belangrijk
ste verkiezingsthema was, heeft hij nu na de bom
bardementen alle steun toegezegd aan het beleid 
van President IEL TSIN. Hoezo betrouwbaar? 

Tenslotte moet er alles aan gedaan worden om het 
conflict te stoppen, zeker nu uitbreiding dreigt 
naar de buurrepublieken, waar vandaan de Russi
sche troepen opereren. 

Voor meer informatie: 
Jan-Wil/em BERTENS: 00.32.2.284-5602 

DOEKE EIS MA IN SLOWAKIJE BESCHUL
DIGD VAN STAATSGEVAARLIJKE UIT
SPRAKEN 

Van 21 tot 23 juni jongstleden heeft het IVSOM 
met de Hungarian Civic Party (HCP), een partij 
van de Hongaarse minderheid in Slowakije, een 
conferentie georganiseerd in Slowakije. Tijdens 
deze conferentie heeft Doeke EISMA nadrukkelijk 
zijn bezorgdheid uitgesproken over het beleid van 
de regering MECIAR ten aanzien van mensen
rechten en vooral de situatie van de Hongaarse 
minderheid. De afgelopen maanden heeft de rege
ring enkele wetten aangenomen die de vrijheid 
van de Hongaarse minderheid emstig aantast. Zo 
is het gebruik van de Hongaarse taal aan banden 
gelegd en dreigt er zelfs een wet van kracht te 
worden die de intentie van smaad tegen de repu
bliek strafbaar stelt. 

EISMA heeft gewezen op de criteria die de Euro
pese Unie stelt voor Janden die willen toetreden 
tot de EU. Deze landen moeten onder andere een 
stabiele democratie hebben, de rechten van min
derheden respecteren en geschillen met buurlanden 
opgelost hebben. Slowakije voldoet bij lange na 
nog niet aan deze criteria en lijkt zich daarvan 
zelfs verder te verwijderen. Het huidig beleid is 
een aanleiding om de bestaande financiële hulp 
van de EU aan Slowakije te heroverwegen. 

Het Slowaaks gebrek aan respect voor democrati
sche beginselen werd op 17 juli jongstleden eens 
te meer duidelijk toen Du~an SLOBODNIC, voor
zitter van de parlementaire commissie van buiten
landse zaken en voormalig minister, op de radio 

en in de krant fel uithaalde naar EISMA en enkele 
Slowaakse oppositieleiders. Hij beschuldigde hen 
ervan, refererend aan de IVSOM conferentie, met 
staatsgevaarlijke uitspraken de ontwikkeling van 
Slowakije tegen te houden en toetreding van Slo
wakije tot de EU te willen blokkeren. Hij dreigde 
zelfs de oppositieleiders hiervoor voor het hof te 
dagen. In plaats van oppositiepartijen de ruimte te 
geven kritiek te uiten, tracht de regering MECIAR 
hen dus monddood te maken. 

Het is niet deze kritiek die de kansen van Slowa
kije om toe te treden tot de EU verkleinen, maar 
juist het eigen ondemocratisch beleid van de rege
ring. Dat men op zoek lijkt te zijn naar zondebok
ken voor het eigen falen is een teken aan de wand 
dat de regering nog lang niet op de goede weg is. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

OPROEP TOT EEN ECONOMISCHE BOY
COT VAN BIRMA 

Mede op initiatiefvan Jan-Willem BERTENS 
heeft het Europees Parlement de oproep van 
AUNG SAN SU KYI ondersteund om tot een 
economische boycot van Birma te komen. Dit is 
het meest effectieve manier om het militaire regi
me onder druk te zetten. De "State Law and Order 
Retoration Council (SLORC)" heeft namelijk 
grote belangen in de economie. Buitenlandse in
vesteringen zijn slechts mogelijk in Birma, wan
neer dit in joint-venture met de door militairen 
gecontroleerde bedrijven gebeurt. 

De SLORC schendt op grote schaal de mensen
rechten en onder 
drukt iedere oppositie. Daaraan moet een einde 
komen. De 250 gearresteerde parlementariërs van 
de Nationale Liga voor Democratie moeten wor
den vrijgelaten. De nieuwe wet, die op politieke 
kritiek 20 jaar gevangenisstraf zet, moet worden 
ingetrokken en de verkiezingsuitslag, waaruit 
duidelijk bleek, dat de nu verboden NLD de 
grootste populariteit heeft, moet worden gerespec
teerd. 
De Unie moet een zeer hard en duidelijk signaal 
geven en maatregelen treffen. Daarbij moet zoveel 
mogelijk internationale samenwerking worden 
gezocht. Het is onacceptabel, dat Zuid-Oost Azia
tische bedrijven de plaats innemen van Carlsberg 
en Heineken, wiens terugtrekking moet worden 
verwelkomd. De ASEAN-landen, die Birma in 
hun gelederen op lijken te willen nemen, moet 
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duidelijk te verstaan gegeven worden, dat zij niet 
de opengevallen plaatsen van Europa in Birma in 
moeten gaan nemen. Het Regionale Forum van de 
ASEAN is daarvoor een uiterst goed moment. 
Duidelijk moet worden gemaakt, dat de toelating 
van Birma tot de ASEAN op dit moment een 
volstrekt onacceptabel en inopportuun voorstel is. 

BERTENS sprak zijn steun uit voor het doorzet
tingsvermogen en de durf van AUNG SAN SU 
KYI. Ondanks talloze dreigementen aan haar, haar 
aanhangers en haar partij, gaat zij door met de 
weekend-bijeenkomsten, die uitgroeien tot een 
belangrijk teken van hoop. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

WOMEN IN THE HEART OF EUROPE 

Voor de tweede keer organiseert de IVSOM D66 
samen met andere liberale partijen in Europa een 
congres waar mannen en vrouwen succesvolle 
projecten uitwisselen die de participatie van vrou
wen aan besluitvorming stimuleren. Hoe kunnen 
vrouwen zichzelf zo organiseren dat ze meer in
vloed uitoefenen op de politieke en maatschappe
lijke processen? Dat is de centrale vraag. Gezocht 
wordt naar eenvoudige praktische en goedkope 
projecten. Er is een 'Call for papers' uitgegaan 
om deze projecten te verzamelen. Naast het uit
wisselen van geslaagde projecten zullen de deelne
mers ook uitgenodigd worden om gouden regels 
toe te passen. Er komen methodieken en strateg
ieën aan de orde. 
Het congres vindt plaats van 3 tot en met 5 okto
ber 1996 in Boedapest in het kader van de viering 
van 1100 jaar Hongarije. 

De kosten van het congres bedragen tl. 500,- per 
deelnemer, exclusiefvliegreis en inclusief over
nachting, eten, een deelnemerschap en kosten van 
de excursies en de sociale avond. Door van de 
West-Europese deelnemers deze kosten te vragen 
hoopt de preparatory committee oost-Europese 
collega's in staat te kunnen stellen voor een lager 
tariefte kunnen laten deelnemen. 
Over het definitieve programma verschijnt meer in 
de volgende Democraat. 

Voor inlichtingen en aanmelding van projecten 
en/ of deelname kunt u contact opnemen met Maud 
ARKESTEYN-VAN WILLIGEN, projectleider 
IVSOM D66. Telefoon: 035-694721, Fax: 035-
6945319 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66-delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het Parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 
Medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
Medewerker: Sophie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 
Medewerker: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
Medewerkers: Gerben Jan OERBRANDY/Babette 
GRAEBER 

Contactpersoon van de delegatie in Nederland: 
Arthur VAN BUITENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de delegatie: 
Sebastian DINGEMANS: 00.32.2.284-3592 
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probeert men u een hak te zetten of zelfs onderuit 
te halen. Met deze training leert u enkeletechnieken 
om tijdens dergelijke confrontaties op de juiste 
wijze met de mensen om te gaan. Er wordt gewerkt 
met verschillende op de praktijk gerichte oefenin
gen en er is een uitstekende instructie-video. De 
training vindt plaats in Den Haag. Deelnamekosten 
zijn/ 40,00, dit is inclusief een lunch. 

VERGADER TECHNIEK, zaterdag 28 september 
Het Opleidingscentrum heeft een nieuwe training 
ontwikkeld die is bestemd voor iedereen die binnen 
D66 wel eens leiding geeft aan discussies en verga
deringen. Bijvoorbeeld werkgroep- of commissie
vergaderingen, afdelings- of fractievergaderingen. 
Het doel van de training is om de vergaderingen de 
moeite en tijd waard te laten zijn. De gespreks
leider speelt daarbij een cruciale rol. Deze moet 
kunnen omgaan met vergader-technische aspecten 
als: structuur aanbrengen en tijd beheersen, 
analyseren en samenvatten, de stemming goed 
houden en besluiten (laten) nemen. Tijdens de 
training wordt gebruik gemaakt van een instructie
video en enkele intensieve oefeningen. De training 
vindt plaats in Den Haag en kost f 35,00. 

PRESENTATIETRAINING voor gevorderden, 
zaterdag 19 oktober 
Deze training is bedoeld voor mensen die in de 
praktijk al een eigen presentatievaardigheid hebben 
ontwikkeld. Maar hoe kom je over op anderen en 
welke gewoonten zijn er in deze presentatie 
geslopen? Hoe kun je dit toetsen? Aan de hand van 
praktijkoefeningen geeft de trainer Max Peper 
verfijningen met tips, adviezen en commentaar. De 
bijeenkomst vindt plaats in Den Haag en kost/50,-

OPLEIDINGEN 

MAAK KENNIS MET D66, zaterdag 
28 september 
Kennismaken met D66 kan op 28 september in 
Utrecht. Onder leiding van twee ervaren D66-ers 
(Ruud Hessing (lid Eerste Kamer) en Tineke Knaap 
(raadslid Utrecht)) worden de belangrijkste ideeën 
en doelstellingen van D66 besproken. Er is ruimte 
voor uw vragen en er wordt aandacht geschonken 
aan de mogelijkheden om actief te zijn binnen de 
partij. De maximaal vijftien deelnemers ontvangen 
ter voorbereiding de brochure 'Maak kennis met 
D66'. De bijeenkomst is in Utrecht en kost/20,00. 

FRACTIEVOORZITTERSDAG, zaterdag 31 
augustus 
Het Opleidingscentrum organiseert in 
samenwerking met de Bestuurdersvereniging een 
bijeenkomst voor raads-fractievoorzitters. Op het 
programma staan de volgende onderwerpen: 
· de voorbereiding op de Algemene 

Beschouwingen; 
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· gemeentelijke organisatie; 
· kadervorming en mentorschap; 
· opmaat naar de komende collegevorming - op 

weg naar maart 1998. 
De bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en de 
kosten zijn f 35,00 (inclusief lunch, koffie en thee). 

ALLE STEMMEN GELDEN- HOE BEREID JE 
JE VOOR OP EEN CONGRES, 
7 en 21 september en 5 oktober 
Gedurende een drietal middagbijeenkomsten in 
Utrecht bereiden deelnemers zich voor op de 
komende Algemene Ledenvergadering (ALV). Aan 
de orde komen: een actueel politiek onderwerp, 
interne besluitvorming en de mogelijkheden deze te 
beïnvloeden. Er is gekozen voor een wel heel 
directe werkwijze: deelnemers behandelen het 
onderwerp Sociale samenhang en veiligheid dat 
daadwerkelijk op de AL V van 23 november aan de 
orde komt. De nadrukkelijk inhoudelijke discussie 
spitst zich gedurende de drie bijeenkomsten tevens 
toe op de congrespraktijk. Bijvoorbeeld het 
betrekken van afdeling/regio bij de invulling van 
het recht op amendement en stemrecht, het 
opstellen, indienen en verdedigen van een motie of 
amendement en de manier waarop u deelneemt aan 
een debat en een standpunt verdedigt. Voor ieder 
die binnen een afdeling verantwoordelijk is voor 
het betrekken van leden bij de landelijke thema's, 
maar zeker ook voor ieder die het lidmaatschap van 
D66 meer inhoud wil geven, zijn deze 
bijeenkomsten interessant. Deelnamekosten aan 
deze drie middagen zijn/20,00. 

BASISCURSUS GEMEENTEFINANCIËN, 
Zaterdag 12 oktober 
Onder leiding van twee deskundigen verdiepen 
deelnemers zich in de gemeentelijke financiën. De 
plaats van de gemeentelijke begroting in de 
financiële cyclus en de wijze waarop de begroting 
beoordeeld kan worden komen aan de orde. 
Daarnaast is aandacht voor zaken als: de risico
paragraaf, de kostenverdeelstaat, reserves en het 
gemeentelijke grondbeleid. De bijeenkomst vindt 
plaats in Utrecht en de kosten zijn f 30,00. 

KEUZEN IN DE ZORG, Zaterdag 19 oktober 
Gezien het onderwerp is gekozen voor de 
toepasselijke lokatie van museum Boerhaave te 
Leiden, het Rijksmuseum van de geschiedenis van 
de natuurwetenschappen en de geneeskunde. De 
bijeenkomst start om 13.00 uur met een rondleiding 
van drie kwartier door dit fascinerende museum. In 
de Gehoorzaal van dit museum start vervolgens om 
14.00 uur het debat 'Keuzen in de Zorg'. Ter voor
bereiding van dit debat zijn een drietal prikkelende 
artikelen geschreven. De bijeenkomst wordt afge
sloten door Els Borst. De deelnamekosten zijn 
f 6,60 (inclusief de toegang tot het museum). Zie 
voor verdere informatie het artikel in de 
Democraat. 
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CONGRESAFDE1LNGSBESTUURDERS 
op weg naar de raad, Zaterdag 9 november 
Dit congres staat geheel in het teken van de 
komende gemeenteraadsverkiezingen op 4 maart 
1998. De afdelingsbestuurders spelen met name in 
de voorbereiding hierop een prominente rol. Aan 
deze groots opgezette bijeenkomst zal medewerking 
worden verleend door vele D66-ers uit alle 
geledingen van de partij. Onderwerpen die aan bod 
komen zijn onder andere: de campagne, het lokale 
verkiezingsprogramma, kadervorming, 
kandidaatstellingsprocedures, scholing. 
De bijeenkomst op 9 november vindt plaats in 
Bodegraven. De lokatie is prima bereikbaar per 
openbaar vervoer. Alle afdelingsbesturen krijgen 
hierover nog apart bericht. Kosten: f 12,50. 

BROCHURES 

POLITIEKE THEMA'S. Prijs: f 15,00 
Het Opleidingscentrum organiseert regelmatig 
themabijeenkomsten rond interessante politieke 
beleidsterreinen. De bijeenkomsten hebben een 
inleidend karakter, zijn levendig en gevarieerd van 
opzet en dragen bij aan de politieke menings
vorming. Naar aanleiding van deze 
themabijeenkomsten schreven enkele landelijke en 
lokale politici van D66 een serie boeiende 
inleidingen: Jan-Willem Bertens over Europese 
integratie in de jaren negentig, Francine Giskes 
over Ruimtelijke Ontwikkeling in groter verband, 
Hans Jeekei over Duurzame Ontwikkeling, Henk 
Pijlman over Ontwikkelingen in het Cultuurbeleid 
en tenslotte Han Polman over Gemeentelijk 
Veiligheidsbeleid. Deze inleidingen zijn gebundeld 
in 'Politieke thema's'. 

V AARDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE 
VAK. Prijs: f 1,50 
In deze brochure worden de belangrijkste 
vaardigheden beschreven voor het politieke vak. 
Over welke eigenschappen moet je als politicus 
beschikken, waar moet je goed in zijn en hoe kun 
je werken aan aspecten waarin je wat minder goed 
bent? Aandacht voor de volgende onderwerpen: 

Voor de Draad 

spreken in het openbaar, debatteren, vergaderen, 
omgaan met conflicten of lastige mensen, en onder
handelen. In een bijbehorende profielschets van het 
raads- en statenlid wordt een en ander op een rij 
gezet. Het Opleidingscentrum sluit hierbij in haar 
aanbod van cursussen geheel aan. 

GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: f 10,00 
Een praktische handleiding voor gemeenteraads
leden. Allereerst wordt ingegaan op aard, strekking 
en gevolgen van de gewijzigde Financiële Verhou
dingenwet en de nieuwe Comptabiliteitsvoorschrif
ten. De cyclus van financiële documenten wordt 
beschreven en er is een hoofdstuk gewijd aan het 
'financiële instrumentarium' (productbegroting, 
kengetallen). Naast de nodige feitenkennis vindt u 
in deze brochure vooral ook ideeën en concrete 
voorbeelden waarmee de lokale politicus 
instrumenten krijgt aangereikt om het budget-recht 
kritisch te hanteren. 

MAAK KENNIS MET D66. Prijs: f 5,00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur van 
D66 en haar ontstaansgeschiedenis. 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs:/15,00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit 
Statuten en Huishoudelijk reglement van D66 
inzichtelijk worden gemaakt. Bevoegdheden, rollen 
en taken van voorzitter, penningmeester, secretaris, 
secretaris politiek en van het 'gewone' bestuurslid 
worden beschreven. Daarnaast is aandacht voor de 
politieke taak van de afdeling en de verhouding tot 
de gemeenteraadsfractie. 

D66 EN DE PRAKTIJKVAN DE 
GEMEENTERAAD. Prijs: f 25,00 
Deze publicatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 
· Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 

apparaat; 
· Raad in relatie tot de burger, de 

belangengroepering en de media; 
· Techniek van de raadsvergadering, spreekrecht, 

recht van initiatief en amendement, moties. 

(alle bovengenoemde prijzen zijn exclusief porto) 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt elfmaal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen en 
vergelijkingsmateriaal. Voor de Draad laat zien hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te 
werk gaan. 
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In het augustus-nummer onder andere een gesprek tussen Michel Jager en Gerard Schouw over bestuursstijlen van 
wethouders en D66 als vernieuwende partij. Waarom zouden we gaan wonen in het /Jsselmeer en hoe 
vernieuwend is het wijkgericht werken in Deventer? De verkiezingen in Zeeland komen eraan en hoe kunnen 
gemeenten ervoor zorgen dat de hoeveelheid goedkope woningen op peil blijft? 

Eenjaarabonnement kost/ 50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement 
inbegrepen. Bel voor meer informatie 070 - 356 6045. 
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BESTUURDERSCONGRES 
op zaterdag 5 oktober in het Evertshuis in 
Bodegraven 

Op 5 oktober vindt het jaarlijkse 
bestuurderscongres van de Bestuurdersvereniging 
plaats. Overkoepelend thema is netwerksturing. Een 
werkgroep van de Bestuurdersvereniging heeft een 
brochure hierover geschreven (zie verder op deze 
pagina). In diverse workshops zal dit onderwerp 
speciale aandacht krijgen. 
De worden gewijd aan uiteenlopende onderwerpen 
uit de lokale en provinciale politiek, _zoals 
ondermeer: onderwijsbeleid, vensterscholen; 
inburgering van nieuwkomers; spanning tussen 
handhaven van milieuwetgeving en langdurige 
procedures; waterschapsverkiezingen; evaluatie van 
de politiewet 1993; milieurendement als bepaling; 
politieke versus juridische besluiten; bestuurlijke 
integriteit; jeugdbeleid; welzijnsbeleid. 
Aad Nuis zal zijn nieuwe cultuurnota bespreken 
met de sta tenleden cultuur. De afsluiting van de 
dag wordt verzorgd door minister Borst van VWS. 
De kosten voor deelname bedragen/ 32,50 voor 
leden van de Bestuurdersvereniging enf 50,- voor 
niet-leden. Opgave is mogelijk via de 
antwoordstrook. 

THEMADAG WUKAANPAK 
op zaterdag 14 september in het gemeentehuis van 
Deventer 

De gemeenteraadsfractie uit Deventer nodigt D66-
bestuurders uit voor een werkbezoek over de 
Deventer wijkaanpak. 's Ochtends worden diverse 
inleidingen gegeven, o.a. door Marten Schuttert 
(projectJeider in Deventer), Henk Gossink 
(Adviesbureau Van Dijk, Soomeren en partners in 
Amsterdam en architect van de wijkaanpak in 
Deventer, Hilversum etc.) en Rita Bos (D66-
wethouder). 's Middags komen de betrokken 
bewoners uit Deventer aan het woord om de aanpak 
in hun wijk toe te lichten. 
Het programma duurt van 10.30 tot ongeveer 16.00 
uur. De kosten bedragen/ 35,- p.p. inclusief 
lunch. · 

STURING DOOR DE OVERHEID, 
EEN NIEUWE FILOSOFIE 

Een werkgroep van de Bestuurdersvereniging heeft 
zich gebogen over de inrichting van het openbaar 
bestuur en de toedeling van taken naar 
bestuurslagen. In haar eindnotitie biedt de 
werkgroep een nieuw perspectief voor beoordeling 
van de taken van een gemeente of provincie. 
Vervolgens pleit de werkgroep voor 
netwerksturing: de betrokken partijen in een 
beleidsproces formuleren een standpunt, dat door 
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de overheid kan worden vertaald in regelgeving. 
De conclusies van de werkgroep bieden een 
handreiking aan D66-bestuurders die verwikkeld 
zijn in een takendiscussie of spreken over 
privatisering etc. De notitie kan worden besteld 
met de antwoordbon en kost f 7,50 voor leden en 
f 12,50 voor niet-leden. 

IN1EGRALERUIM'IEUJKE ORDENING 

Op het gebied van integrale ruimtelijke ordening 
kunnen Nederlandse gemeenten en provincies veel 
leren van Frankrijk. Enkele bestuurders hebben 
voorgesteld om een excursie te organiseren naar 
Frankrijk om r.o.-projecten in Parijs en Lille te 
bezoeken. Het bestuur van de 
Bestuurdersvereniging wil allereerst weten of 
hiervoor belangstelling bestaat. Geïnteresseerden 
worden verzocht zich even te melden bij de 
Bestuurdersvereniging (070- 3566051). 

AGENDA BESTUURDERSVERENIGING 

31 aug. 

14 sept. 

5 okt. 

14 okt. 

Fractievoorzittersdag. 
Voorzitters van gemeenteraadsfracties 
hebben een uitnodiging thuis 
ontvangen. 
bijeenkomst over de wijkaanpak in 
Deventer. 
Bestuurderscongres in het Evertshuis 
in Bodegraven. 
overleg van D66-burgemeesters 
met Hans Wijers. 

~-~--11111-11-~11-
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KUNSTBELEID EN DE STAD 
In oktober verschijnt de publicatie 'De stad als 
culturele werkplaats', een bundel artikelen over de 
stad als ankerpunt van het kunstenbeleid. In deze 
publicatie worden de redenen gegeven voor en de 
mogelijkheden verkend van het voeren van een 
pluriforme kleinschalige kunstenpolitiek, waarin de 
steden een belangrijke zelfstandige rol krijgen. 
André van der Brugge en Cor Wijn schreven 
gezamenlijk een discussietekst, 'De stad als cultu
rele werkplaats'. Vervolgens is aan een aantal 
kunstkenners, kunstwatchers en bestuurders ge
vraagd om op de inhoud te reageren. De reacties 
zijn afkomstig van achtereenvolgens Ivo Kuypers, 
Miranda Boorsma, Vic Veldheer, lnez Boogaarts, 
Hans Onno van de Berg, Ursie Lambrechts, Marian 
Laupen en Henk Pijlman. Behalve dit artikel en de 
reacties bevat de publicatie ook nog een tekst van 
Christiaan de Vries over de esthetische ervaring. 
Het is een interessante bundel geworden, zowel 
voor de mensen die zich van oudsher met het 
kunstenbeleid bezighouden, als voor hen die zich 
eens zouden willen oriënteren op dit onderwerp. 

BLJEENKOMSTEN 

Het democratisch onderhoud 
18 september, 19. 30 uur Odeon te Amsterdam 
Op woensdag 18 september organiseert de SWB 
een openbaar debat rond het themanummer van 
Idee Het democratisch onderhoud. Uitgenodigd 
zijn de auteurs in Idee: Arthur Doeters van 
Leeuwen, Jan Vis, Wim Vrijhoef en Wim Dik. Zij 
zullen in discussie gaan met de hoogleraar staats
recht Sirnon Couwenberg en Christiaan de Vries 
over de het democratisch gehalte van onze partij
democratie en de noodzaak tot het plegen van 
democratisch onderhoud. Alle belangstellenden zijn 
welkom, toegang is gratis. 

De stad als ankerpunt voor het kunstenbeleid 
12 oktober, 13.30 uur te Zeezicht in Utrecht 
Op zaterdag 12 oktober organiseert de SWB een 
conferentie naar aanleiding van het verschijnen van 
de publicatie 'De stad als culturele werkplaats'. 
Aan de inhoud van de publicatie zal worden inge
gaan op de mogelijkheden om een eigen stedelijk 
en/ of regionaal kunstenpolitiek te ontwikkelen. De 
sprekers zijn onder meer Cor Wijn, medewerker 
van het VNG, Ursie Lambrechts, kamerlid en 
portefeuillehouder kunstbeleid en Inez Boogaarts, 
onderzoeker en publicist op het gebied van stedelijk 
beleid, cultuur en festivals. 

Stedelijke herstructurering 
28 september, 13.00 uur te Zeezicht in Utrecht 
Op zaterdagmiddag 28 september organiseert de 
SWB-werkgroep Volkshuisvesting een studiemid
dag over de Stedelijke herstructurering. De volks
huisvesting moet een wezenlijke rol gaan spelen als 
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het gaat om het bevorderen van de leefbaarheid van 
buurten en wijken, het bevorderen van sociale 
cohesie en het tegengaan van een ruimtelijke 
tweedeling. Er zullen drie inleidingen worden 
gehouden, waarna er gelegenheid is voor discussie 

Inlichtingen over de bijeenkomsten en opgave bij 
deSWB 

IDEE 
Idee is het politiek-wetenschappelijk tijdschrift van 
het wetenschappelijk bureau van D66. Idee bevat 
interviews, analyses, commentaren en achtergrond
artikelen over ontwikkelingen die relevant zijn voor 
de politiek. Een abonnement op Idee kostf74,- per 
jaar. Losse nummers (jl7,-) zijn te bestellen. 

ltJ IrE·E wetenschappelijk bureau 

inhoud nummer 4, 1996 
THEMA: HET DEMOCRATISCH ONDERHOUD 
Democratie en economische ongelijkheid door 
politicoloog Meindert Fennema. Een beschouwing 
over de liberale democratie-theorie en het denken 
over economische ongelijkheid. Binnen D66 gaan 
het radicaal democratische denken en de 
Schumpeteriaanse marktdenken gelijk op, maar wat 
betekent dat voor de standpuntbepaling omtrent 
sociale ongelijkheid? 

Wie juicht er nog voor de democratie? door Arthor 
Doeters van Leeuwen. Een bewerking van een 
lezing voor de Rabo-academie over de opkomst van 
nieuwe autocratische tendensen en de relaties 
tussen democratie, markt en bedrijfsleven. 

Een interview met Wim Dik over zijn 
betrokkenheid bij de democratie en het 
revitaliseringsproces 'Voor de verandering' door 
Joost Kuijper en Allan Varkevisser. 

Zoden aan de democratie, enkele opmerkingen over 
de verhouding tussen burgers en gemeenschap en 
een pleidooi voor een sterke civil society, door Jan 
Vis. Verder in dit nummer o.a.: statements over 
democratisering van Wim Vrijhoef en Henk 
Pijlman, Michel van Hulten over de dilemma's bij 
het schrijven van een verkiezingsprogramma en een 
artikel over D66 en het persoonsgebonden budget 
in de gezondheidszorg. 

Tot nog toe zijn de volgende themanummers van 
Idee verschenen in 1996 (nog steeds verkrijgbaar): 
Reinventing Government 
Welzijn en onwelzijn anno 1996 
Digitalisering en nieuwe media 
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Landelijk secretariaat 

0 Congresboek A, ALV 63 
0 Ik meld .... (aantal) kinderen aan voor de crèche 

van ALV 63 
0 Kandidaatstellingsformulier besturen en 

commissies 
0 Materialenbestellijst (briefpapier, enveloppen, 

promotiemateriaal e.d.) 

De Statuten en het Huishoudelijk Reglement van 
D66 kunt u bestellen door f 13,- (incl. porto) 
over te maken op giro 1477777 t.n.v. 
penningmeester D66, Den Haag, o.v.v. HHR4311. 

De nieuwe versie Guni '96) van het DIC-boekje is 
te bestellen door f 10,- over te maken op het zelfde 
gironummer o.v.v. DIC 4313. 

Opleidingscentrum 

IK MELD ME AAN VOOR: 

0 Fractievoorzittersdag op 31 augustus in Utrecht. 
Kosten: f 35,00 

0 'Alle stemmen gelden - hoe bereid je je voor op 
een congres' op 7 en 21 september en 5 oktober 
in Utrecht. Kosten: /20,00. 

0 'U heeft het woord' op 14 september in Den 
Haag. Kosten: f 50,00 

0 Conflicthantering op 21 september in Den Haag. 
Kosten: f 40,00 

0 Maak kennis met D66 op 28 september in 
Utrecht. Kosten f 20,00 

0 Training vergadertechniek op 28 september in 
Den Haag. Kosten/ 35,00 

0 Basiscursus gemeentefinanciën op 12 oktober in 
Utrecht. Kosten: /30,00 

0 Presentatietraining op 19 oktober in Den Haag. 
Kosten: f50,00 

0 Keuzen in de zorg op 19 oktober in Leiden. 
Kostenf6,60. 

0 Congres afdelingsbesturen op 9 november in 
Bodegraven. Kosten: f 12,50 

0 Abonnement op het tijdschrift Voor de Draad. 
Kostenf50,00 per jaar. 

IK BESTEL: 

0 Politieke thema's. Prijs: f 15,00 
0 Vaardigheden voor het politieke vak. Prijs:f7,50 
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0 Gemeente en financiën. Prijs: f 10,00 
0 Maak kennis met D66. Prijs: f 5,00 
0 Leidraad voor de afdeling. Prijs: f 15,00 
0 D66 en de praktijk van de gemeenteraad. f 25,00 

Tien dagen voor aanvang van de cursus krijgt u het 
cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het 
materiaal ontvangen heeft, bent u definitief 
ingeschreven en verplicht de cursuskosten met 
bijgaande acceptgiro te voldoen. 

Wetenschappelijk Bureau 

IK BESTEL: 

Speciale uitgaven 
0 De open samenleving en haar vrienden, in 

gesprek met Jan Glastra van Loon, 1995, voor 
leden f 29,50 

0 Technologie in politiek perspectief, 1996, f 25,-
0 De stad als culturele werkplaats, 

kunstenpublikatie, 1996, prijs nog niet bekend 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke partijen, 

1991,/ 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van 

Loon, 1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum naar part

nerschap, 1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het verschijnsel 

migratie, 1993, f 10,-
0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van 

gezondheidszorg, 1994, f 10,-
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands beleid, 

1995, f 12,50 
0 Op weg naar een pluriforme gezondheidszorg, 

1995, f 10,00 
0 In de basis voorzien, 1996, f 12,50 
0 Inburgering en integratie in Nederland, 1996, 

/7,50 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 1993, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de 

agrarische sector, 1995, f 5, 00 
0 De waarde van de democratie, 1994 f 2,50 
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Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost/ 74,- per jaar. 
Studenten betalen slechts! 34,-. Een los nummer 
kostf 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

Bestuurdersvereniging 

IK NEEM DEEL AAN: 

0 het bestuurderscongres op 5 oktober in 
Bodegraven. 

0 de themadag wijkaanpak op 14 
september in Deventer. 

IK BESTEL: 

0 de uitgave Sturing door de overheid. 
Kosten: f 7,50 voor leden enf 12,50 voor 
niet-leden van de Bestuurdersvereniging. 

0 de brochure httegratie & inburgering in 
Nederland. Kosten: f 7,50. ** 

0 het cahier Profilering van D66-wethouders. 
De kosten hiervan bedragen f 8,- voor leden 
van de Bestuurdersvereniging enf 12,-
voor niet-leden.** 

0 de bundel Onderwijs in ontwikkeling. 
De kosten bedragen f 4,-. ** 

0 de bundel Lokaal en provinciaal referen
dum. De kosten bedragen! 8,50. ** 

S.v.p. aankruisen wat van toepassing is. 

* Doorhalen wat niet van toepassing is. 
** De kosten voor deze dag kunt u voldoen met de 

acceptgiro die u ontvangt. De prijzen van 
brochures zijn exclusief verzendkosten. 

DHR./MEVR ......................................................................................................................... . 

VOORIEfiERS: ................................................................................................................................................... . 

SIRAAT: ................................................................................................................................................................ . 

PC/PLAATS .......................................................................................................................... . 

TELEFOON: .......................................................................................................................................................... . 

FUNCTIE IN D66: .................................................................................................................. . 

LIDNUMMER: ....................................................................................................................... . 

Deze bon opsturen naar D66, Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 
U kan ook telefonisch (070- 356 6066), per fax (070- 364 1917) of per E-mail (lsd66@d66.nl) bestellen. 
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Wenen. De fraaie, historische hoofdstad 

van Oostenrijk, en schakel tussen Oost-

en West-Europa. Op uitnodiging van het 

Oostenrijkse Liberales Forum kwamen 

daar onlangs de Europese liberalen en de-

moeraten bijeen om te congresseren over 

de informatiemaatschappij, de wijzigingen 

in de statuten en actuele politieke zaken. 

Op dit twintigste ELDR-partijcongres trad 

D66 voor de tweede keer op als volwaar-

dig lid van de ELDR. 

door Tanja Brok en Sebastian Dingemans 

De liberalen zijn op Europees niveau 
georganiseerd in de ELDR, waarbij 22 
partijen uit de Europese Unie zijn aan
gesloten, en 10 geaffilieerde partijen 
uit Midden- en Oost-Europa. Uit 
Nederland zijn D66 en de VVD aange
sloten. Samen zijn de ELDR-partijen 
goed voor 26 miljoen stemmen in 
Europa. Bijna de helft van de partijen 
maakt deel uit van regeringen. 
Behalve de D66 en de VVD zijn dat de 
FDP in Duitsland, de PSD in Portugal, 
de PR in Frankrijk en 'Det Radicale 
Venstre' in Denemarken. In totaal telt 
de ELDR 39 ministers in de nationale 
regeringen. In het Europees Parlement 
nemen de liberalen een middenpositie 
in. Wanneer de socialisten en de chris
ten-democraten niet tot overeenstem
ming kunnen komen hebben de libe
ralen een doorslaggevende stem. 
Vandaar dat de macht vaak groter is 
dan de feitelijke omvang. 

Het eerste congresonderdeel stond in 
het teken van de informatiemaat
schappij. Onder voorzitterschap van 
Martin Bangemann (Europees 

Koek en ei 
Commissaris voor informatietechnolo
gie en telecommunicatie) werden de 
verschillende aspecten van de infor
matiemaatschappij besproken en be
discussieerd: de liberalisering van de 
telecommunicatiemarkt, de toene
mende concurrentie, onderwijs, het 
verbreden van de democratie en de be
scherming van burgers. De tekst werd 
unaniem aangenomen. (*) 
In de ELDR zijn veel verschillende 
Europese politieke partijen vertegen
woordigd met elk hun eigen (cultu
rele) identiteit. Dit levert een kleurrijk 
beeld op en leidt vaak tot succesvolle 
samenwerking. De voorzitter van de 
ELDR-partij, Uffe Elleman ]ensen, 
blikte dan ook tevreden terug op 20 
jaar liberalen en democraten in 
Europa. Volgens hem moet deze suc
cesvolle samenwerking van het verle
den ook in de toekomst worden voort
gezet. Het congres nam een resolutie 
aan waarin deze samenwerking in de 
toekomst wordt benadrukt. 

Individueel lidmaatschap 
Eén van de mogelijkheden om de sa
menwerking te bevorderen en van de 
ELDR een grotere en sterke Europese 
politieke partij te maken, ligt in het in
dividuele lidmaatschap. D66 toonde 
zich hier een groot voorstander van, 
omdat mede daardoor de betrokken
heid van de individuele burger bij 
Europa kan worden vergroot. Dit on
derdeel was echter in de gewijzigde sta
tuten niet voldoende uitgewerkt, zodat 
de discussie na enige tijd vastliep. D66 
stelde voor een principe-verklaring aan 
te nemen over dit onderwerp. Een 
werkgroep zou dan het komend jaar 
aan de slag kunnen gaan met de gede
tailleerde uitwerking hiervan. Niet ie
dereen bleek hier evenveel voor te voe
len. Sommige partijen waren zelfs he
lemaal tegen het individueel 
lidmaatschap. Uiteindelijk werd een 
compromis aangenomen waarin alle 
aspecten van het individueellidmaat
schap worden uitgewerkt in een werk
groep. Volgend jaar zal het opnieuw 
aan het congres worden voorgelegd. 

Vredesweek 

Turkije 
Maar het is niet allemaal koek en ei. 
Dat er binnen de liberale en democra
tische partijen soms ook duidelijke 
verschillen bestaan, bleek vooral tij
dens de behandeling van de resoluties, 
ofwel actuele politieke moties. De 
meeste discussie ontstond over een 
door D66 ingediende resolutie, waarin 
de Turkse regering onder druk werd 
gezet om eindelijk werk te maken van 
de bescherming van de mensenrech
tensituatie. Als belangrijkste optie 
werd genoemd het invriezen van de 
begratingslijn voor Turkije. Via een 
gezamenlijk amendement van de VVD 
en de FDP werd getracht juist deze 
passage uit de resolutie te verwijderen. 
Volgens Jan-Willem Bertens, die na
mens de D66-delegatie het woord 
voerde, werd door dit amendement 
het meest essentiële onderdeel uit de 
resolutie gehaald. Hij dreigde de ge
hele resolutie terug te trekken wan
neer het betreffende 
VVD/FDP amendement zou worden 
aangenomen. Na een debat koos de 
FDP echter toch voor de oorspronke
lijke D66-resolutie en kwam de VVD 
geïsoleerd te staan. 

Na de stemming werd de resolutie vrij
wel unaniem aangenomen. Alleen de 
VVD heeft zich geen voorstander ge
toond van het mogelijk inzetten van 
het enige effectieve instrument dat de 
Europese Unie heeft om de mensen
rechtensituatie in Turkije te verbete
ren. Saillant detail was om te zien dat 
de VVD-Europarlementariërs wel voor 
het amendement stemden en hun ei
gen delegatie niet wilden volgen. 
Jan-Willem Bertens gaf aan dat de 
D66-delegatie nuttig werk heeft kun
nen verrichten: "De Turkije-resolutie 
laat zien dat een actieve D66-inzet 
vruchten kan afwerpen". + 

(*)Deze tekst is op te vragen op het 
Landelijk Secretariaat bij Tanja Brok, 
telefoon (070) 356 60 66. 

Op 26 s.eptember wordt door het IKV in de Kloosterkerk in Den Haag een thema-avond georganiseerd 
met de titel'Welke kant gaan we op met Europa?' Onderwèrpen tijn vrede en veiligheid, sociale.ze
kerheid en de democratische opbouw van Europa. Sprekers zijn: Laurens Jan Brinkhorst en Mient Jan 
Faber. Bel voor meet informatie (070) 385 ~8 56. 
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Laatste kans voor het 
publieke bestel 

Na het zomerreces bepaalt het kabinet haar standpunt over het rapport 'Terug naar het publiek' van de commissie Ververs. Hierin wordt de 

toekomst van de publieke omroep geschetst. De media richtten zich na de presentatie eind juni vooral op het element van omroepverkiezingen: 

een systeem ter legitimering van de omroepverenigingen. Maar het rapport gaat volgens commissievoorzitter Mijndert Ververs (D66) veel 

verder: "De omroepverenigingen beseffen nog niet half wat de gevolgen zullen zijn van onze voorstellen". 

door Eric van de Lisdonk 

Wat is de centrale boodschap van de commissie? 
De pluriformiteit van het publieke bestel 
moet blijvend tot zijn recht kunnen ko
men. Daarnaast is het van levensbelang 
een gezonde bedrijfsvoering te creëren. 
Eenheid moet hierbij voorop staan, al was 
het maar vanwege de commerciële concur
rentie. Dat houdt in dat een aantal opera
tionele taken beslist niet bij de omroepen 
terecht komt, maar juist bij de SON (zie ka
der). Ik denk dat de omroepen de gevolgen 
hiervan momenteel onvoldoende beseffen. 
Maar het is hun laatste kans. Doorgaan op 
de huidige weg betekent kiezen voor een 
'sterfhuis-constructie'. 

Daarvoor is volgens u een 'mentale omwente
ling' nodig. Wat bedoelt u daarmee? 
Je moet eerst het doel bepalen en dan de 
weg er naar toe. Nu heerst er nog te vaak 
een houding van "Ach, ik ga op de hui
dige weg door en zie wel waar ik uitkom". 

Wat is volgens u de taak van de publieke 
omroep? 
Het gaat erom dat je informatie, educatie, 
cultuur, jeugdprogramma's, sport en amu
sement zo weet te brengen dat het een 
hoge mate van integriteit en objectiviteit 
bevat. Dat je niet gestuurd wordt door re
clame. Het is bovendien de taak van de 
publieke omroep om te vernieuwen. De 
publieke omroep moet ook fungeren als 
het plein, waar de communicatie in de 
maatschappij in belangrijke mate plaats
vindt. Agendavorming, wat is relevant, 
wat is nodig om de democratie in stand te 
houden, hoe bevorder je de maatschappe
lijke samenhang? 

Wat vindt u van het Britse model met een na
tionale omroep? 
Het is mogelijk dat we daar naar toe 
groeien. Het zou kunnen dat blijkt dat de 
eenheid zo noodzakelijk is dat de omroepen 
een stukje laten vallen in de verenigings
structuur. Dan moet je de verscheidenheid 
helemaal vinden in de programma's. 

Toch is het riskant om dit in zijn geheel 
over te laten aan programmamakers. Je 
hebt dan geen beslissende invloed meer. 

Die invloed wil de commissie rechtstreeks aan 
de burger geven. In het rapport wordt gespro
ken van 'verkiezingen'. Een beladen woord als 
we de reacties in de pers moeten geloven. 
Vervlakking zou optreden als omroepen cam
pagne gaan voeren om een kiesdrempel te ha
len. Hoe ziet u dat? 
Het is verkeerd opgepikt door de media. 
De burger kijkt en luistert regelmatig lang 
of kort naar de publieke omroep (het jour
naal wordt soms door 80 tot 90 procent 

Foto: Wolters Kluwer 
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bekeken). Als het zo'n belangrijke doel
heffing als de omroepbijdrage betreft, 
moet de burger het gevoel krijgen dat hij 
ook iets te zeggen heeft over de besteding 
Dit geeft de mogelijkheid dat hij daardool 
meer naar de publieke omroep gaat kijken 
of luisteren. Een peilmethode waarbij er 
sprake is van een voortschrijdend gemid
delde heeft mijn voorkeur, want een mo
mentopname leidt altijd tot korte termijn 
gedrag. Geen omroep kan jaar in jaar uit 
campagne voeren. En één ding is zeker: 
peilen via omroepgids-abonnementen 
stelt niets voor. Slechts een minderheid 
wordt uit overtuiging lid van een omroep. 



Stel dat dit onderdeel fzet niet fzaalt, wat voor 
gevolgen heeft dat dan? 
Als het niet zou lukken, wil dat nog niet 
zeggen dat daarmee de basis onder het 
hele model wegvalt. Je moet oppassen dat 
je niet focust op één element. Als je niet 
oplet wordt het kind met het badwater 
weggegooid. 

U wilt 75 tot 100 miljoen bezuinigen, geba
semt op uw verwachting dat de STER-inkom
sten navenant zullen teruglopen. Waarop 
moet Hilversum bezuinigen? 
Er gaat te veel geld op aan de bestuurs
structuur, overhead-kosten enzovoorts. 
Het is op een budget van 1.4 miljard een 
forse bezuiniging, maar het kan wel. Ook 
als je kijkt naar de vervuiling die in de 
omroepbegroting zit. Zo is daar de 
Wereldomroep, waarvan wij vinden dat 
niet alle taken gefinancierd moeten wor
den vanuit de omroepbijdrage en de STER
inkomsten. Programma's voor buitenlan
ders in allerlei talen kunnen uit andere 
bronnen worden gefinancierd. Hetzelfde 
geldt voor het muziekcentrum voor de 
omroep. De omroeporkesten treden veelal 
op voor een ander publiek dan de om
roepverenigingen. Waarom moet dit uit 
de omroepbijdrage gefinancierd worden? 
Daarvoor kunnen Cultuurfondsen worden 
aangesproken. Als de omroep er dan ge
bruik van maakt, betaalt ze er voor. 

Waarom niet bezuinigen op het aantal zen
ders? Dat kan tevens dwingen tot meer sa
menwerking. 
Als je gelooft in de publieke omroep dan 
moet die ook zichtbaar blijven in het ge
weld van digitale tv, meer zenders, abon
nee-tv enzovoorts. Bovendien, als je alle 
stromingen aan het woord wilt laten moet 
je niet naar een zo klein mogelijk aantal 
netten, maar juist naar een zo groot moge
lijk aantal. Let wel: drie tv-netten en vijf ra
diozenders is geen dogma. Daarbij heb je 
een budget dat aan het krimpen is. Als je 
het goed doet, bezuinig je niet op essentiële 
zaken. En dat dwingt tot samenwerking. 

Wat vindt u van samenwerkingsvormen als 
de stichting AKN (AVRO, KRO, NCRV)? 
Als je zo nauw samenwerkt, waarom fuseer 
je dan niet? Er wordt gezegd dat de drie 
christelijke omroepen buiten de boot val
len bij een voorkeurspeiling. Zijn zij niet in 
staat om een leidend christelijk beginsel te 
vinden op grond waarvan ze samen kun
nen gaan? Ik heb bij een EO-interview de 
beginselverklaring van de Remonstrantse 
kerk geciteerd, waarvan ik zelf lid ben: 
"Geworteld in het evangelie van Jezus 
Christus en getrouw aan haar beginsel van 
vrijheid en verdraagzaamheid, God willen 
eren en Hem dienen. Daar kan iedere chris
ten zich toch in vinden? 

De invoering van een Programmaraad als een 
soort hoofdbestuur met de SON als dagelijks 
bestuur, wordt door sommigen gezien als hin
ken op twee gedachten. Wat is uw mening? 
De SON is belast met de centrale aanstu
ring van tv en radio. De Programmaraad, 
samengesteld uit vertegenwoordigers van 
de omroepen, moet de zenderkleuring en 
de dag-, week- en maandspiegel bepalen. 
Dat gebeurt eens per een of twee jaar. De 
uitvoering van dat beleid is helemaal in 
handen van de SON. Wat mij betreft zou 
de centrale aansturing nog steviger mogen 
dan in het rapport beschreven staat. Het is 
nu helemaal getekend naar het 'checks 
and balances-model'. Als de SONde baas 
zou worden dan moet die niet zoals nu 
het journaal of de sport doen. Dan zijn ze 
baas én programmamaker en is het even
wicht eruit. De productie van pro
gramma's kan bijvoorbeeld bij de NPS 
worden ondergebracht. 

Wat moeten alle mensen die nu bij de NOS 
werken? 
In het omroepprofiel moet goed verwoord 
zijn wat er met cultuuruitingen, levensbe
schouwelijke programma's, jeugdpro
gramma's etc. wordt bedoeld. Als die func
ties wettelijk verankerd zijn, dan is er voor 
degene die een baan goed en adequaat uit
voert plaats in allerlei organisaties. Je kunt 
van de commissie niet verwachten dat ze 
een model beschrijft waarbij alle huidige 
organisaties behouden blijven. 
Onzekerheid is vervelend, maar als je niets 
doet verandert er ook niks. 

Omroepen moeten hun bestaansrecht in uw 
model nadrukkelijker dan voorheen bewijzen. 
Heeft dit meer oorzaken dan efficiënter wer
ken alleen? 
Geestelijke en politieke stromingen via 
het publieke bestel aan bod laten komen 
is een goede zaak. Het is alleen de vraag of 
de bestaande omroepverenigingen over
eenkomen met de huidige voorkeuren en 
stromingen in de maatschappij. Er ont
staan waarschijnlijk meer en meer 'attitu
deverenigingen'. Echt uitgekristalliseerd is 
dat nog niet. Maar het proces moet zich 
nog ontwikkelen. 

Over een tijdje kunnen er door de digitalisering 
wel 250 zenders zijn. Wat rest er dan nog van 
het marktaandeel van drie publieke netten? 
Kan de overheid hierin nog iets betekenen? 
De overheid kan hierin geen rol vervullen. 
Door de technologische ontwikkelingen is 
de omroep- en mediawetgeving zo langza
merhand een papieren tijger. Een wet aan
nemen waarin de grens van bijvoorbeeld 
honderd zenders wordt gesteld, is een slag 
in de lucht. De kabelexploitanten kunnen 
wel verplicht worden een basispakket aan 
te bieden. We moeten met wetgeving op 
dit gebied niet overdrijven, want mensen 
zijn heus wel in staat om tot een zelfstan
dige afweging te komen. 

Wat denkt u dat fzet kabinet met uw rapport 
gaat doen? 
Sommige VVD-ers denken nog steeds aan 
één tv-zender, omdat de publieke omroep 
naast de commerciële tv alleen een aanvul
lende rol heeft. Dat is een miskenning van 
wat volgens de commissie de rol van de pu
blieke omroep zou moeten zijn. Aan de an
dere kant van het spectrum wordt enorm 
getild aan de autonomie van de omroepen. 
Volgens mij is dat programmatisch zo, 
maar niet organisatorisch. Het kabinet zal 
de kans niet laten liggen om de zaken nu 
eens goed te regelen. Nu kan ze proberen 
een toekomstvast model te creëren. 

Commissielid De Grave (VVD) houdt in ieder 
geval een oogje in het zeil. 
Ja, daarover is al een grap gemaakt. Welke 
commissie krijgt het nou voor elkaar om 
meteen een lid in het kabinet te krijgen? 

• 

de meest IngriJpende maat· 
contmllssle Ververs voorstelt: 

1. Er komt een Programmaraad waar
binnen de publieke omroepen verte
genwoordigd zijn. Dit orgaan stelt de 
opzet, indeling en kleuring van de net
ten en zenders vast. 

2. De Stichting Omroep Nederland 
(SON) gaat zorgdragen voor de uitvoe
ring van het beleid dat de 
Programmaraad heeft vastgesteld en le
vert verplichte programma's zoals 
nieuwsvoorzieningen. De SON-directie 
wordt benoemd en gecontroleerd door 
een Raad van Toezicht. De NOS ver
dwijnt. 

3. De omroepen krijgen 60 procent van 
de zendtijd. 20 procent gaat naar de 
SON, die tevens zorg draagt voor de uit
besteding van de resterende 20 procent. 

4. Een structurele bezuiniging van 75 
tot 100 miljoen, hoofdzakelijk door af
slanking in de overhead en het verwij
deren van oneigenlijke posten uit de 
begroting. 

5. Omroepen moeten zich voortaan 
dubbel legitimeren. Ten eerste moet 
het ledenaantal minimaallOO.OOO be
dragen; het lidmaatschap komt op 25 
gulden per jaar. Abonnementen op pro
grammabladen gelden dus niet langer 
als representatieve meting voor de aan- · 
hang. Ten tweede dient een omroep bij 
periodieke voorkeurspeilingen een be
paald stemmenpercentage (bijvoor
beeld 10 procent) te halen. 
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Oog-en-oor-functie of 
knokploegen 

Veiligheid is een onderwerp waar iedereen mee te maken heeft. Het is dan ook niet voor niets dat veiligheid al sinds jaar en dag een 

kerntaak van de overheid is. Burgers blijven politieke aandacht voor veiligheid vragen. D66 zet dit onderwerp dan ook hoog op de 

politieke agenda. Een politiek podium over sociale samenhang en veiligheid. 

door Tanja Brok 

Onder leiding van Thom de Graaf 
(Tweede-Kamerlid) werd op 2 juli j.l. 
gediscussieerd over de vraag of het vol
ledig een taak van de overheid is om 
sociale samenhang en veiligheid te re
aliseren. Of dat er meer verantwoorde
lijkheid bij het particulier initiatief 
moet worden gelegd. D66-minister van 
Justitie Winnie Sorgdrager, de heer 
Wegstapel (voorzitter van de Vereniging 
Particuliere Beveiligingsorganisaties) en 
de heer van der Zwan (decaan van de 
universiteit Nijenrode) discussieerden 
met elkaar en met het publiek. Als lo
katie was een wijkgebouw midden in 
de Afrikaanderwijk in Rotterdam-Zuid 
gekozen. Ruim honderd D66-ers, 
buurtbewoners en belangstellenden 
waren aanwezig om mee te praten en 
kritische vragen te stellen. 

Ongelijk verdeelde veiligheid 
Van der Swan opende de discussie met 
de stelling dat veiligheid in Nederland 
ongelijk is verdeeld. De onveiligheid 
spitst zich met name toe in buurten 
met lage inkomens, met grote gezin
nen en met veel culturele verschillen. 
Een duidelijk voorbeeld van zo'n wijk 
is de Afrikaanderwijk. Het is logisch 
dat mensen wegtrekken. 
Van der Swan wijst de suggestie van 
'links' Nederland, dat veiligheid psy
chologisch bepaald zou zijn, af. 
Volgens hem is het zo, dat mensen die 
zich in een onveilige buurt bevinden 
zich ook werkelijk onveilig voelen. 
Gevoelens van onveiligheid staan al
tijd in relatie met de onveilige omge
ving. Je moet mensen dus niet probe
ren een veilig gevoel te geven, maar de 
onveiligheid zelf aanpakken. 

Wegstapel is van mening dat deze ge
voelens van onveiligheid verminderd 
kunnen worden door het inzetten van 
particuliere beveiligingsorganisaties. 
Deze organisaties kunnen de politie 
steun en hulp verlenen, en daarnaast 
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de belangrijke oog-en-oor-functie ver
vullen. Het inhuren van deze organisa
ties voor extra beveiliging in wijken, 
moet volgens Wegstapel, in goed over
leg en in samenwerking met de politie 
gebeuren. Van der Swan gelooft hier 
niet in. Alleen de rijkere buurten kun
nen dit betalen, waardoor de criminali
teit zich nog meer verplaatst naar de 
armere buurten. 

Minister Sorgdrager ziet een essentieel 
verschil tussen de politie en particu
liere beveiligers, omdat de politie op
sporingsbevoegdheden heeft en het 
recht tot aanhouding. Wat haar betreft 
blijft dat verschil er. Als buurten geen 
geld hebben om een particulier beveili
gingsbedrijf in te huren, kunnen 
buurtbewoners ook zichzelf organise
ren. De overheid mag dit soort buurt
initiatieven best belonen. Het lijkt de 
minister een goed idee om het geld 
van de Melkert-banen rechtstreeks aan 
particuliere beveiligingsorganisaties te 
geven. Je moet er alleen voor blijven 
waken dat dit soort organisaties alleen 
een controlefunctie hebben en geen 
knokploegen worden. 

De vertaalslag 
Naar aanleiding van een aantal 
treffende verhalen van mensen uit de 
zaal, zei Sorgdrager, dat de vertaalslag 
van het beleid van de overheid naar de 
werkelijkheid niet altijd makkelijk is. 
Het grote- stedenbeleid en de integrale 
aanpak zijn een goed voorbeeld hoe 
die vertaalslag moet worden gemaakt. 
Het nieuwe aan deze aanpak is dat ie
dereen, voor het eerst, accepteert dat er 
niemand is die het veiligheidsvraag
stuk alleen kan oplossen. 
Van de overheid wordt verwacht dat 
zij duidelijke prioriteiten stelt op be
stuurlijk niveau. Het inzetten van poli
tie bij voetbalwedstrijden heeft bij
voorbeeld altijd directe gevolgen voor 
het aantal politiemensen in de wijk. 
Iets wat volgens de bewoners niet ac
ceptabel is. De gezagsdragers wordt 

met klem gevraagd om aandacht te 
blijven houden voor wat er in de buur
ten en wijken gebeurt. + 

Oei, ik groei 
Op maandag 26 augustus van 20.00 
uur tot 22.00 uur vindt in het 
Internationaal Perscentrum Nieuws
poort, Lange Poten 10 te Den Haag het 
eerstvolgende politieke podium plaats 
onder de titel'Investeren in de toe
komst'. Achter de tafel zitten deze keer 
Hans Wijers, minister van Econo
mische Zaken, de heer 1'. Winsemius, 
directeur Me Kinsey & Company, te
vens oud-minister en de heer De 
Ridder, directeur van de Stichting 
Maatschappij en Onderneming. Het 
gesprek wordt geleid door de radio
journalist Van der Meerschaut. 

Het verkiezingsprogramma van D66 
stelt dat vergroting van de werkgele
genheid, vernieuwing van de produc
tiestructuur en de totstandkoming van 
een duurzame ontwikkeling de cen
trale opdrachten voor de komende ja
ren zijn. Volg~ns Hans Wijers is het 
streven naar economische groei door 
middel van investeren in het milieu, 
infrastructuur en kennis, typisch D66. 
Simpel gezegd betekent het dat je je
zelf 'uit de problemen investeert' en 
economisch kunt grol'ien. 

Op het podium worden aan de hand 
van stellingen de problemen die achter 
deze stellingen schuilgaan onder de 
loep genomen. Heeft de overheid in 
het economische proces nog wel een 
grotere rol dan die van 'gewone markt
partij'? Welke investeringen moeten in 
welke sector plaatsvinden om werkge
legenheid en welvaart op lange termijn 
veilig te stellen? Blijft Nederland achter 
op het terrein van kennisintensieve 
productie en zo ja waarom? Hoe kan 
de overheid 'econologil'' realiseren? + 



Selectie op gezondheid 

Het kabinet heeft zich in het regeer-

akkoord voorgenomen om de Ziektewet te 

privatiseren. Daarnaast worden premie-

differentiatie en marktwerking in de wet-

tel ij ke arbeid so n geschiktheid sverzekeri n-

gen ingevoerd. Deze voornemens zijn ge-

baseerd op de analyses en aanbevelingen 

van de rapporten Buurmeijer en de 

Wetenschappelijke Raad voor het rege-

ringsbeleid. 

door Arthie Schimmel 

In het kort komt het er op neer dat de 
collectieve premielasten niet worden 
beleefd als een door eigen gedrag te 
beïnvloeden gegeven, maar worden af
gewenteld op het collectief. De gevol
gen worden gelaten geaccepteerd als 
een natuurgegeven waarmee we te le
ven hebben. Om deze situatie te ver
anderen zal de financiering en de uit
voering van de werknemersverzekerin
gen zodanig moeten veranderen dat in 
bedrijven een direct belang ontstaat 
om de premielast te verkleinen. In het 
regeerakkoord is ook de afspraak ge
maakt dat hoogte en duur van de 
werknemersverzekeringen en de kring 
van verzekerden niet ter discussie 
staan. 

Risicodrager 
Zoals bekend is de Ziektewet per 1 
maart 1996 geprivatiseerd. Dat bete
kent dat werkgevers vanaf die datum 
een verplichting hebben om het loon 
52 weken door te betalen voor hun 
zieke werknemers. Werkgevers kunnen 
dit risico verzekeren, maar hoeven dat 
niet meer gedwongen te doen bij de 
bedrijfsvereniging. Voor flexibele 
werknemers blijft de Ziektewet als 
vangnetvoorziening overigens be
staan. Recent heeft het kabinet de 
wetsvoorstellen voor wijziging van de 
arbeidsongeschiktheidsverzekeringen 
bij de Tweede Kamer ingediend. 
Aanvankelijk was het de bedoeling om 
de mogelijkheid voor werkgevers te 

Foto: Provincie Zuid-Holland 

openen om voor het gehele arbeidson
geschiktheidsrisico uit het publieke 
systeem te stappen. Dat voornemen is 
na advisering door de belangrijkste ad
viesorganen verlaten. In de huidige 
voorstellen wordt de mogelijkheid ge
opend voor werkgevers eigen risico
drager te worden gedurende vijf jaar. 

Twintig miljard 
Hoewel het afgezaagd klinkt is het een 
behoorlijk complexe wetgeving. 
Allereerst wordt de volksverzekering 
AAW afgeschaft. Dat betekent dat er 
voor werknemers, zelfstandigen, jong
gehandicapten (en een aantal bijzon
dere groepen) die onder de AAW ver
zekerd zijn, aparte regelingen ont
staan. De arbeidsongeschiktheids
premie voor werknemers komt in te
genstelling tot nu geheel ten laste van 
de werkgever. Dat betekent een lasten
verschuiving van twintig miljard gul
den, die ook nog inkomens- en loon
kostenneutraal moet verlopen. De 
koopkrachtgesprekken in deze zomer 
zullen dan ook niet eenvoudig zijn. De 
huidige AAW /WAO premie is een lan
delijk uniforme premie. In de kabi
netsvoorstellen wordt premiedifferen
tiatie mogelijk gemaakt. Het bedrijfs
en beroepsleven in Nederland wordt 

opnieuw ingedeeld in zes of acht sec
toren. Van iedere sector wordt een ge
middelde premie vastgesteld. Ieder be
drijf binnen de sector krijgt ten op
zichte van dat gemiddelde een opslag 
of korting, afhankelijk of het bedrijf 
veel of weinig arbeidsongeschikten ge
nereert. 

Uit het publieke stelsel 
Daarnaast heeft iedere werkgever de 
mogelijkheid om - voor vijf jaar ar
beidsongeschiktheidsrisico - uit het 
publieke stelsel te stappen. Dat kan 
aantrekkelijk zijn als een bedrijf wei
nig of niet te maken heeft met werk
nemers die arbeidsongeschikt worden. 
In de nieuwe regeling voor zelfstandi
gen wordt de premiegrondslag de 
winst uit onderneming. Als een zelf
standige minder dan f 23.000 winst 
per jaar maakt, is hij overigens niet 
premieplichtig. De kring van verzeker
den wordt in deze regeling vooral fis
caal afgebakend. Voor jonggehandi
capten komt er ook een aparte rege
ling die gefinancierd blijft door een 
algemene rijksbijdrage. 

Keuringen verbieden 
D66 heeft in de schriftelijke bijdragen 
aan de wetsvoorstellen de nadruk ge
legd op de uitvoerbaarheid en een 
reële termijn voor toepassing. Een 
wetsvoorstel dat nauw gekoppeld is 
aan de bovengenoemde voorstellen is 
het initiatiefvoorstel Van Boxtel (voor
heen Kohnstamm). Werkgevers probe
ren niet alleen het risico te verminde
ren door verzuimbestrijding en betere 
arbeidsomstandigheden, maar ook 
door sollicitanten te selecteren op ge
zondheid. Het initiatiefvoorstel Van 
Boxtel verbiedt in zijn algemeenheid 
aanstellingskeuringen en entreekeu
ringen (voor pensioen- en arbeidson
geschiktheidsverzekeringen) en stelt 
grenzen aan overige verzekeringskeu
ringen. Dit initiatiefvoorstel is door 
privatisering, premiedifferentiatie en 
marktwerking van werknemersverze
keringen zeer relevant geworden. + 

Arthie Schimmel is lid van de D66 
Tweede-Kamerfractie 
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Mooie kans voor 'Qaars' om 
nou eens 'groen' te scoren. 

Het milieu-imago van het paar

se kabinet is nog wat bleekjes van kleur. 

De hoge-snelheidslijn door het 

Groene Hart, de Betuwelijn, de uitbrei

ding van Schiphol, het tracé van de snel

weg door Limburg, de uitbreiding van 

de nachtvluchten van vliegveld Beek 

zijn geen keuzes voor natuur en milieu 

geweest. Iedere keer won het economi

sche argument. 

In Maartensdijk dreigt een 

nieuwe aantasting van het Groene Hart. 

Dit keer niet door economische 

motieven, maar door herindeling van 

gemeenten. 

Het provinciebestuur van 

Utrecht adviseert de staatssecretaris van 

Binnenlandse Zaken om de gemeente 

Maartensdijk te verdelen tussen De Bilt 

en Maarssen. 

Nu ligt Maartensdijk in een 

kwetsbaar, waardevol gebied: het 

Noorderpark 

In het Noorderpark zijn onder 

Natuurbehoud en -ontwikke
ling rekent Maartensdijk 

al sinds jaar en dag tot haar 
"landelijke" taken. 

Ook voor stadsbewoners 
moet er ruimte zijn om te 

recreëren. In Maartensdijk 
kan dat nog. 

Weilanden bepalen voor een 
belangrijk deel het "open" 
landschap. In Maartensdijk 

hebben agrariërs nog 
bestaansrecht. 

opdracht berekend geweest. 

Juist als kleine gemeente kunnen 

wij ons concentreren op onze specifieke 

"landelijke" taken. 

De geplande herindeling brengt 

weer een belangrijk deel van het Groene 

Hart in gevaar. 

De gemeenten, waartussen Maar

tensdijk verdeeld dreigt te worden, kun

nen onze rol nooit met dezelfde inzet, 

ervaring en motivatie overnemen. 

Dat is geen verwijt, m,J<lf het 

gevolg van hun "stedelijke" opdr,1cht. 

Door het belang van woon- en 

werkgelegenheid ontstaat de behoefte 

aan bouwen. En dat moet in het Groene 

Hart nou net niet gebeuren. 

Wij bepleiten het voortbestaan 

van het Noorderpark, waarvoor het 

voortbestaan van de gemeente Maar

tensdijk de beste garantie vormt. 

We rekenen erop dat D66 kiest 

voor het Groene Hart en dus kiest voor 

Maartensdijk. 

andere de Westbroekse Zodden te vinden, een uniek In het rapport "Strategisch begrenzen" wordt vanuit 

trilveenmoeras, waar orchideeën nog welig tieren. 

Het Noorderpark fungeert ook als recreatieterrein 

voor met name de stadsbewoners van Utrecht en 

Hilversum. Het speciale karakter van het open land

schap wordt mede bepaald door de uitgestrekte 

weilanden van nog goed florerende agrariërs. 

Het Noorderpark is de "groene long" in het 

sterk verstedelijkte gebied tussen Utrecht en 

Hilversum. Dat propageren wij niet alleen al jaren, 

dat onderkende de provincie in haar streekplan en 

dat legde het rijk vast in de VINEX-nota. 

Opdeling van de gemeente betekent onher

roepelijk het einde van de bescherming van dit deel 

van het Groene Hart. 

Maartensdijk is altijd op haar bestuurlijke 

natuurlijke invalshoeken aangetoond dat het 

Noorderpark een onverbrekelijke eenheid is en dat 

Maartensdijk bij uitstek geschikt is om die eenheid 

te bewaren en te bewaken. 

De kamerleden van D66 hebben een exem

plaar van dit rapport toegestuurd gekregen. 

ZOLANG DE GEMEENTE BESTAAT. ,. 



Participatie door registratie 
Politiek bedrijven is leuk 

Het idee is zo voor de hand liggend dat veel afdelingen en een aantal regio's ons al voor gingen. Je verzamelt de kwaliteiten van alle 

leden en rubriceert ze. Als iemand binnen de partij dan verlegen zit om specifieke kennis, dan kan hij een beroep doen op de kunde 

van één van de leden. 

door Han Westerhof 

Het hoofdbestuur van de partij nam in april een, in haar 
ogen, belangrijk initiatief met het opzetten van een Kennis 
en Kunde-bestand. De leden van D66 blijken dezelfde me
ning te zijn toegedaan: ruim een derde van de leden (meer 
dan 4200) stuurden hun formulier terug. Nog dagelijks 
druppelen er formulieren binnen. 

Vanaf begin april is een medewerker op het Landelijk 
Secretariaat uitsluitend bezig de gegevens in te voeren in de 
computer. Voor deze fase van de opbouw van het bestand 
kunnen we spreken van een geslaagde activiteit. Bij de op
zet van het bestand heeft een aantal doelstellingen centraal 
gestaan. Het verzamelen en beheren van gegevens is slechts 
een middel. 

Participatie-politiek 
Belangrijk bij de opzet van het bestand was de wens om te 
komen tot 'participatie-politiek'. Deze participatie komt 
vooral tot stand wanneer de leden geïnformeerd worden 
over de zaken die gebeuren op hun deskundigheidsgebied. 
De gekozen leden, die actief zijn op alle niveaus, moeten 
daartoe rapporteren over hun werk. Kortom: gerichte infor
matie-verstrekking aan deskundige leden. 
Maar bovenal is het de bedoeling leden van de vereniging 
te betrekken bij het werk van de vereniging. De 'Politiek be
drijven' is nooit bedoeld als slechts uitvoering geven aan 
een ambtelijk proces. De Politiek bedrijven moet leuk zijn, 
inspirerend en de mogelijkheid bieden uitdrukking te geven 
aan datgene wat je vindt. Bezigheden binnen D66 kunnen 
op deze manier het verschil vormen tussen werk en wer
king. 

Nieuwsbrief 
Daar waar nu bijvoorbeeld vanuit de Tweede-Kamerfractie 
via het periodiek 'Postbus 66' wordt gecommuniceerd met 
de abonnees, is het de bedoeling dat per beleidsterrein een 
selectie uit het Kennis en Kunde-bestand doelgericht wordt 
geïnformeerd. Het is dan eveneens mogelijk om naast de in
formatieverstrekking om commentaar te vragen en rond 
een actueel thema een bijeenkomst te organiseren. 

In het komende parlementaire jaar zullen de verschillende 
fractie-specialisten van de Tweede Kamer een 'Nieuwsbrief' 
produceren voor hun deelverzameling van het Kennis en 
Kunde-bestand. Over de verzending hiervan wordt momen
teel nog overleg gevoerd met het bestuur van de fractie. Als 
u heeft opgegeven voor verzending van deze 'Nieuwsbrief' 
in aanmerking te willen komen, dan kunt u deze tegemoet 

zien. Vanuit de Bestuurdersvereniging is hierbij medewer
king toegezegd, waardoor ook de leden van Provinciale 
Staten en Gemeenteraden hun informatie met de leden 
kunnen uitwisselen. 

Gerichte uitnodigingen 
Ook voor specifieke activiteiten, bijvoorbeeld in het kader 
van het project Voor de Verandering, is het gewenst dat le
den gericht worden benaderd voor deelname in werkgroe
pen etc. Ten behoeve van de recente Politieke Podia over 
'Sociale zekerheid', 'Sociale samenhang en veiligheid' en 
het op 26 augustus te houden podium 'Investeren in de toe
komst' zijn reeds individuele uitnodigingen verzonden op 
basis van het Kennis en Kunde-bestand. Op de gehouden 
Podia konden we hierdoor een grote groep leden met speci
fieke kennis op het betreffende terrein verwelkomen. 

Een andere doelstelling is om kandidaten te vinden voor 
benoemingen in functies waarvoor de partij een voordracht 
kan doen. De referentiecommissie is hiervoor ingericht en 
kan zo haar informatie verbreden. Maar het is ook mogelijk 
dat de Statenfractie in uw provincie een beroep wil doen op 
uw deskundigheid. Ook dat is bedoeld als een uitnodiging 
om mee te doen. 

Verwerking van de gegevens 
Rond de maand september ontvangt u, indien u uw formu
lier heeft ingezonden, een overzicht van de ingevoerde ge
gevens. Mochten er in de gegevens - zoals wij die ingevoerd 
hebben - fouten zitten of veranderingen zijn opgetreden, 
dan heeft u de mogelijkheid om deze via een blanco formu
lier te herstellen. Als u geen overzicht van ingevoerde gege
vens ontvangt, dan heeft u waarschijnlijk uw formulier niet 
ingezonden. Het is ook mogelijk dat u geen formulier heeft 
ontvangen, omdat u dit jaar lid bent geworden, of de con
tributie na 15 maart heeft betaald. In dat geval ontvangt u 
in oktober alsnog een formulier. 

Huisgenoten of collega's 
Het Kennis en Kunde-bestand levert een bijdrage aan een 
partij die zo aardig is, dat het zeer de moeite waard is om lid 
te worden. Want als lid kun je meedoen. Daarvoor treft u op 
de wikkel van deze Democraat een aanmeldingsbon voor 
huisgenoten of collega's. Op het Landelijk Secretariaat zijn 
hiernaast gratis aanmeldingskaarten en ledenwerffolders te 
bestellen. Voor mensen die willen meemaken hoe het zit bin
nen D66, mensen die D66 nog aardiger kunnen maken! + 
Han Westerhof is vice-voorzitter organisatie in het Hoofdbestuur. 
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Commissaris Flevoland 

Michel Jager (D66) wordt de nieuwe Commissaris van de 
Koningin (CdK) in Flevoland. Hij is nu nog burgemeester van 
Wageningen. Eerder was hij raadslid en wethouder in Heemstede 
en burgemeester van Culemborg. Van 1980 tot 1987 was hij voor
zitter van de VPRO en van 1988 tot 1990 voorzitter van D66. + 

Partijagenda 

26 aug Politiek Podium: Innovatie in de economie met 
o.a. Hans Wijers 

31 aug Fractievoorzittersdag met o.a. Jacob Kohnstamm en 
Hans van Mierlo (OC). 
Discussiebijeenkomst Groene Hart (SWB) 

7 sept Cursus alle stemmen gelden 1. 
Congresvoorbereiding: drie bijeenkomsten (OC) 

14 sept Themadag over wijkaanpak, bezoek aan de ge
meente Deventer (BV). Training U heeft het woord (OC) 

21 sept Training conflicthantering (OC). Cursus alle stem
men gelden 2 (OC) 

28 sept Training vergadertechniek (OC). Maak kennis met 
D66 (OC) 

5 okt Bestuurderscongres in het Evertshuis in Bodegraven 
met Els Borst (BV). Cursus alle stemmen gelden 3 (OC) 

12 okt Basiscursus gemeentefinanciën (OC) 

9 nov Congres voor de Afdelingsbestuurders met Hans van 
Mierlo (OC) 

23 nov Congres (ALV 63), Stadstheater Almelo 

22/23 mrt '97 4e Congres Nieuwe Stijl, (ALV 64) 

28/29 nov '97 Congres (ALV 65) 

OC = Opleidingscentrum 
SWB =Stichting Wetenschappelijk Bureau 
B V = Bestuurdersvereniging 
Bel voor meer informatie: (070) 356 60 66. 

18 D E M 0 C R A A T n r . 7 ~~1996 

AfschaftE 

De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening 

over politiek-maatschappelijke kwesties. In ieder nummer ver-

schijnt een stelling over een actueel onderwerp. U wordt ge-

vraagd in maximaal 200 woorden op deze stelling te reageren. 

De nieuwe stelling vindt u onderaan deze rubriek. De redactie 

behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te kor-

ten. U kunt uw reacties - vóór donderdag 5 september 1996 -

sturen naar: Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, 

Postbus 660, 2501 CR Den Haag. U kunt ook reageren via de 

Speakers Corner op de D66-lnternetpagina (http://www.d66.nl) 

onder de menukeuze Meningen/Discussie. 

l De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

Onrechtvaardig 
Als het minimumloon wordt losgelaten, dan ben ik bang 
dat wij stilletjes aan afzakken tot 'onderbetaalde arbeid' en 
dus tot grote onrechtvaardigheid. Wat eventueel gespaard 
wordt op loon wordt vervolgens weer uitgegeven aan een 
bijstandsuitkering. 

ZusterPaula van de Ven, Schijndel 

Minimum-uurloon 
Niet afschaffen maar omvormen in een minimum-uurloon. 
Het huidige minimumloon geldt voor werkweken ongeacht 
of zij 36 of 48 uur werktijd omvatten. Het is rechtvaardiger 
het om te vormen in een minimum-uurloon van f 10,- per 
uur (geïndividualiseerd, dus 70 procent van het huidige mi
nimum-weekloon bij een 40-urige werkweek) ongeacht het 
aantal werkuren per week. Bij een minimu!ll-uurloon wordt 
het gemakkelijker (langdurig) werklozen voor een paar uur 
per dag aan te nemen. Blijven deze daarmel' onder het so
ciale minimum dat nodig is om te kunnen leven, dan moet 
dit worden aangevuld door de Sociale Dienst volgens de 
geldende regels. Meer laag-gekwalificeerde arbeid (klusjes, 
tuinonderhoud, schoonmaken) wordt op deze manier (wit) 
gedaan, meer mensen vinden werk, zij verdienen meer 
'eigen' geld en zijn minder afhankelijk van uitkeringen. 

Michel van Hu/ten, Lelystad 



rtinimumloon 

'Drive' om te werken 
Het instellen van een minimumprijs is bedoeld om de aan
bieders van producten een bepaalde opbrengst te garande
ren, maar leidt volgens de klassieke prijstheorie tot een aan
bodoverschot. Het minimumloon is bedoeld om werkne
mers een bepaald inkomen te garanderen in ruil voor 
arbeid. De discussie rondom het al dan niet verlagen van de 
kosten van het minimumloon komt voort uit een aanbod
overschot op de arbeidsmarkt. 
Het is te overwegen de kosten van het minimumloon te verla
gen, waardoor het aanbodoverschot minder wordt. 
Gelijktijdig kunnen de kosten van belastingen en premies 
worden verlaagd, waardoor de werknemer netto eenzelfde in
komen houdt. Nu ligt dit zo voor de hand, dat je je moet af
vragen waarom dit niet eerder is uitgevoerd. Om enig effect te 
bewerkstelligen zal het minimumloon met 25 procent moe
ten dalen en zal het IB-tarief richting 10 procent moeten 
gaan. Sommigen zeggen dat de uitkeringen te hoog zijn, waar
door de 'drive' om werk aan te pakken verwatert. Maar een 
uitkering voor hen die het echt toekomen is nooit te hoog. 
Moeten we ons wel zo focussen op de kosten van arbeid? 
Wordt het niet eens tijd de vraag te verleggen naar de op
brengstenkant? Waarom is het een salaris van f 250.000,
voor een topmanager niet te hoog en een salaris van 
f 30.000,- voor zijn werknemer wel? Een antwoord hierop 
kan zijn, dat die topmanager zijn geld kennelijk dubbel en 
dwars terugverdient. Welnu, als dat zo is dan is de manager 
kennelijk in staat zijn medewerker een hoge toegevoegde 
waarde te laten leveren. 
Ook voor werknemers met een minimumloon geldt dat er 
toegevoegde waarde geleverd moet worden. En als die toe
gevoegde waarde omhoog moet, staan twee wegen open. 
Ten eerste door de (toekomstige) werknemer met opleiding 
en training voor te bereiden op een adequatere uitoefening 
van zijn werk. Ten tweede door uitstekend ondernemer
schap en door goed leiding geven. In de eerste variant 
speelt de overheid een rol, maar ook de werknemer en de 
werkgever. In de tweede wordt uitsluitend een beroep ge
daan op de werkgever. In beide varianten zit nog voldoende 
speelruimte om het rendement van het minimumloon te 
verhogen. Als de mogelijkheden van deze varianten niet 
optimaal worden benut, heeft een verlaging van het mini
mumloon geen enkele zin. 

Dirk Winkel, Utrecht 

Geld afschaffen 
Een toenemend minimumloon veroorzaakt lagere werkgele
genheid, omdat arbeid voor kapitaal wordt ingeruild en be
drijven naar lage-loonlanden vluchten. Het leidt ook tot ho
gere lonen voor de werknemers, die ongedaan worden ge
maakt door de hogere prijzen en inflatie. De kosten van de 
uitkeringen zullen hoger worden ten gevolge van een koppe
ling met de sociale uitkeringen en een hoger aantal werklo
zen. Een afnemend minimumloon zal het leger werklozen 
doen afnemen. Zo zal minder geld over minder mensen ver
deeld worden en wordt de uitkering betaalbaar. 
Ik pleit voor een laag minimumloon. Een fundamentele her
bezinning op de betekenis van betaalde arbeid moet gaan 
over de productiewijze (milieu,arbeidsomstandigheden); 

de producten (de noodzaak voor een gelukkig leven); ruilar
beid; sociale voorzieningen en zelfredzaamheid; kleine zich
zelf bedruipende gemeenschappen; het verschijnsel geld en 
rente; en de noodzaak van een eerlijke verdeling van wel
vaart over de hele wereld. Deze herbezinning zal tot de con
clusie leiden, dat het minimumloon èn het geld binnen 
kleine gemeenschappen afgeschaft moeten worden. 

Peter van Maanen, Appelscha 

Stress 
Het minimumloon mag niet verder omlaag. Dit is namelijk 
maatschappelijk niet aanvaardbaar, omdat nu al een gemid
deld inkomen enkele malen meer is dan het huidige mini
mum inkomen. Want hoe zijn de huidige inkomensver
schillen te rechtvaardigen? Is het omdat diegene die meer 
verdient het makkelijker had op school of omdat hij een 
dure studie mocht volgen (naar eigen keuze)? Of is het om
dat hij daarna een leukere baan kon kiezen? 
Daarnaast wordt op iedere werkplek stress geconstateerd. De 
verantwoording mag echter niet groter zijn dan iemand aan 
kan. Dit rechtvaardigt wellicht énige, maar niet de huidige 
extreme verschillen. Er is geen aanleiding om aan te nemen 
dat er werkgelegenheid ontstaat door het verlagen van het 
minimumloon. Zou dat wel zo zijn dan zouden de werkge
verlasten verlaagd moeten worden, maar om nog grotere 
verschillen in inkomsten te creëren lijkt maatschappelijk 
niet verantwoord. 

G. Brijder via Internet 

! Te radicaal 
Afschaffen lijkt mij een te radicale stap. De discussie over af
schaffing van het minimumloon is voornamelijk ingegeven 
door de wens om de arbeidskosten te verlagen. Dit zou de 
economische groei en werkgelegenheid ten goede komen. 
Afschaffing leidt automatisch tot een afname van het beste
dingsniveau. Afhankelijk van de verlaging, stijgen de collec
tieve lasten omdat er bijvoorbeeld meer huur-subsidie of 
eenmalige uitkeringen moeten worden uitgekeerd om het 
minimumniveau te waarborgen. Wellicht is het daarom be
ter de werkgeverslasten, die over het minimumloon dienen 
te worden afgedragen, aanmerkelijk te verlagen of af te 
schaffen. Hierdoor kunnen de lasten voor de werkgever met 
ca. twintig procent worden gereduceerd. De 'verlaging' van 
de kosten van het minimumloon komt dan niet voor reke
ning van de werknemer en laat het bestedingsniveau onaan
getast. De kosten die een dergelijke maatregel met zich mee
brengt, worden automatisch gecompenseerd door de econo
mische groei en door de toename van de werkgelegenheid. 

Marcel van den Heuvel via Internet 

De nieuwe stelling luidt:: 

'o6 6 ZQVt de Z.1lT~r;:jsdvtvtr ve:rf'l Me:rr vrrlLvertgef'l

vvwr4Jers ~tt"ef'l ~qerUf'l f1rt twe:re:rlfJe:re:rr.' 
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Hollands 
opgeschoren kop 
Het is een zomer zoals je ze begin 
jaren zeventig ook kon hebben: 
slecht weer, Olympische Spelen en 
een stilte alsof heel Nederland in 
slaap is gesukkeld. Die stilte is een 
uitgelezen kans voor mensen die 
weinig te melden hebben om toch 
het journaal te halen. Zo ook voor 
bevelhebber Droste van de lucht
macht. Eind juli zond Droste aan 
zijn ondergeschikten een brief 
waarin hij het dragen van lang haar 
verbood. Twee soldaten met lang 
haar die als bewaker werkten op de 
luchtmachtbasis Villafranca in 
Italië zijn naar Nederland terugge
haald. Hij motiveerde zijn verbod 
op lang haar met de slogan: 'het 
product is goed, nu de verpakking 
nog'. 
Wat kwalificeert deze opmerking 
als 'raar'? In de eerste plaats is niet 
duidelijk wat er mis is aan lang 
haar bij een man. Als iets de man 
van de jaren negentig heeft opge
knapt is het het dragen van lang 
haar. Bevelhebber Droste zou de 
militaire Inlichtingendienst eens 
een trucage-foto van hemzelf met 
lang haar kunnen laten maken, om 
te zien hoeveel sympathieker zijn 
nu degelijk Hollands opgeschoren 
kop er dan uit zou zien. 

De tweede vraag is ernstiger: wat is 
er zo goed aan het product? 
Nauwelijks een jaar na het drama 

in Srebrenica, en het geklungel 
eromheen in Den Haag, is dat hele
maal geen vanzelfsprekende uit
spraak. Ook het ongeluk op het 
volgens militaire regels beheerde 
vliegveld Eindhoven laat zien dat 
de top zijn energie voorlopig beter 
in het product kan steken. De laat
ste vraag is of het eigenlijk de 
moeite waard is om aan de opmer
king van de bevelhebber aandacht 
te besteden. Droste doet niet meer 
dan de na het vertrek van Couzy 
ontstane stilte opvullen. Droste 
meent, daarin bijgevallen door het 
VVD-Kamerlid Van den Doel, dat 
soldaten met lang haar geen gezag 
uitstralen. Het is een opvatting die 
in bepaalde politieke kringen meer 
te horen is: namelijk dat het enige 
probleem in Nederland is, dat de 
mensen zich niet aan de regels 
houden. De structuren zelf zijn in 
orde. Het afgelopen jaar heeft laten 
zien dat aan die structuren ook nog 
het nodige valt te verbeteren. 

Misschien zie ik het wat somber. 
De betrokken soldaat antwoordde 
op de vraag waarom hij zijn haar 
zo lang droeg: "Het betekent vrij
heid voor me". Daar houden bevel
hebbers nu eenmaal niet zo van bij 
hun ondergeschikten. + 

Fred Herrebout 

Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
0 Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

man/vrouw 
Naam 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 
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De Democraat is een uitgave van de politieke 

partij Democraten 66 en verschijnt tien keer pe 

jaar. Een door het Hoofdbestuur benoemde re· 

dactieraad is verantwoordelijk voor de uitgave. 

Deze raad wordt gevormd door: 

Peter van den Besselaar, Arthur van Buitenen, 

Fred Herrebout, Iris Koopmans, Marjanne de 

Kwaasteniet, Eric van de Lisdonk, Jeroen 

Nugteren, Esther Teunissen, Han Weber, 
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Met dank aan: Tanja Brok, Sebastian 

Dingemans, Hans Jeekel, Henk van der 

Linden, Arthie Schimmel, Jan Storm, Dick 

Tommel, Martijn van Triest, Mijndart Ververs, 
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Eindredactie: Anne-Marie Hartag 
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Verschijning volgende nummers: 
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Landelijk Secretariaat D66 

Postadres: 

Postbus 660 

250t CR Den Haag 

Bezoekadres: 

Noordwalt 0, Den Haag 

Tel.: (070) 356 60 66 

Fax: (070) 364 t9 t7 

E-mail: lsd66@d66.nl 

Internet home-page: www.d66.nl 

Bereikbaar vanaf Den Haag CS met tram 3, 

richting Loosduinen, halte NoordwaL 

Visueel gehandicapten kunnen de Democraat 

ontvangen via de Nederlandse Luister en 

Braille Bibliotheek ((070) 32t t2 tt ). 

De Democraat wordt gedrukt op chloorvrij 

gebleekt papier. 
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Schaap met 
vijf poten 

Onze voorzitter stapt na vier jaren op, zo meldde Vrij Nederland eind juli. 
Waarom dat nou gepaard moest gaan met een vroegtijdige opinie in de me
dia over het toekomstig lijsttrekkerschap, twee weken later nog eens dunne
tjes overgedaan door de voormalige fractievoorzitter van de Eerste Kamer? 
Was hij verleid door een slimme journalist? Zelfs voormannen van D66 met 
zo'n lange staat van dienst maken soms beginnersfouten. 

Wij moeten dus een nieuwe voorzitter kiezen. Een goede functievervulling 
vergt nogal wat tijd, ook tijdens kantooruren. De werkzaamheden vinden 
vooral in de avonden en de weekends plaats. Mag je een dergelijke tijdsin
vestering van iemand vragen die overdag een drukke baan heeft? Ik denk 
het niet. 
Wij zoeken weer eens een schaap met vijf poten. 

Ik was in de tachtiger jaren lid van het Dagelijks Bestuur. Dat waren barre 
tijden. Gelukkig hadden wij een voorzitter die veel tijd en energie kon ste
ken in het voorzitterschap. Het Bestuur vond dat de partijorganisatie gepro
fessionaliseerd moest worden. Hoewel de financiële situatie alles behalve 
rooskleurig was, hebben wij in de twee jaar dat ik penningmeester was, 
ieder jaar f 12.000,- gereserveerd voor een betaalde voorzitter. We vonden 
nl. dat bestuurlijke verantwoordelijkheid van een politieke partij niet langer 
een zaak kon zijn van goedwillende, hard werkende amateurs. Daarom wil
den we een professionele voorzitter die fulltime beschikbaar was. 
Onze opvolgers zagen niets in dit plan. Zij hebben de gereserveerde en nim
mer uitgekeerde f 24.000,- gereduceerd tot f 12.000,- 'onkostenvergoeding 
voorzitter'. 

Het is inmiddels tien jaar later en D66 bestaat dertig jaar. 
Het landelijk secretariaat is geprofessionaliseerd. Maar de communicatie 
met leden en afdelingsbesturen is nog steeds niet optimaal. Die moet nog 
veel beter en dat vereist de persoonlijke aandacht van het bestuur. Onze 
partijtop moet bereikbaar zijn voor de leden, zeker voor actieve leden in re
gio's en afdelingen. Een partijvoorzitter met veel tijd kan daarvoor zorgen. 

In oktober 1993 heeft een HE-commissie rapport uitgebracht over de partij
organisatie, het zogenaamde POR rapport. Dit bevat een grondige analyse 
van de organisatie aan de hand van interviews met D66'ers die op verschil
lende terreinen functies uitoefenen. Verder staan er tal van aanbevelingen 
voor verandering in. Zoals de aanstelling van een betaalde voorzitter. Dit 
rapport heeft helaas de leden nooit bereikt voor een grondige discussie. 
Wel een ander rapport, van het HB zelf, met dezelfde naam maar met een 
wat andere analyse en andere voorstellen. Deze voorstellen zijn deels over
genomen door het najaarscongres in 1995; zoals een bedrag van ca. 
f 50.000,- voor 'honorering parttime voorzitter' en eenzelfde bedrag voor 
'onkostenvergoeding DB-leden'. Een slordige ton. Dat bedrag staat dus nog 
steeds op de begroting. Ik vind echter dat we er daarmee nog niet zijn. 
Laten we de opstellers van weleer vragen een update van hun analyse te 
maken en laten we die partijbreed aan de orde stellen. 

Wij zijn in 1966 gestart als een partij die bestuurlijke vernieuwing voor
staat. Dit is een permanent issue gebleken, want er veranderde maar weinig. 
Laat de nieuwe voorzitter aan die discussie professioneelleiding geven. 
Laten wij de nieuwe voorzitter daartoe de politieke ruimte en de fysieke ge
legenheid geven. Een partij als de onze verdient een professionele leiding. 

De eerste stap is dat het congres besluit de nieuwe voorzitter fulltime te ho
noreren. Daarom roep ik de leden op een voorstel terzake op het congres in 
te dienen. De kandidaten zijn er! + 

Edo Spier, Amsterdam 
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Inhoud 

Foto omslag: Provincie Gelderland 

Gemeentes moeten sinds kort hun 
eigen gehandicaptenbeleid ma
ken. Dit is onbekend terrein, voor 
iedereen helemaal nieuw. De wet
houders die dit in hun porte
feuille krijgen, moeten het op hun 
manier maar zien te rooien. De 
een slaagt daar beter in dan de 
ander. Het verhaal van wethou
der Ernst Reinhardt + 

Generaties kenden hem eerst van de boeken: de dertigers 
van nu verslonden het bizarre Koning van Ka toren, het 
spannende Briefgeheim, en volgden Oorlogswinter op de 
televisie. Jan Terlouw was voor hen eerst schrijver, pas 
later politicus. Binnenkort verlaat hij de politiek. In dit 
nummer vindt u een terugblik op zijn carrière - waarin 
zijn schrijverssuccessen ongenoemd blijven. Daarom 
deze foto uit 1989, waarop hij een van zijn laatste boe
ken signeert te midden van een nieuwe generatie enthou
siaste lezers. + 

Op de vooravond van de Bosnische verkiezingen brengt een select gezelschap 
een bezoek aan de Liberale Partij van Bosnië. Een van hen hield een dag
boekje bij. + 
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Pionieren in Zwolle 
Eind augustus geeft de gemeente Zwolle een persbericht uit waarin de uitkomsten van een evaluatie van de Wet voorzieningen 

gehandicapten (Wvg) worden beschreven. Deze evaluatie is verbluffend. 89 % van de geënquêteerden is zeer te spreken over het 

Zwolse gehandicaptenbeleid. Hoe kan dat? De gemiddelde Nederlander is niet zo gauw tevreden en moppert graag en veel -toch? 

Alle reden dus om een interview te houden met de projectwethouder Ernst Reinhardt, die voor D66 in zijn portefeuille heeft: 

cultuur, sociale zaken, volksgezondheid en welzijn. 

4 D E M 0 C R A A T n r . 8 -1996 



i Voorgeschiedenis 
Drie jaar geleden is het gehandicaptenbe
leid gedecentraliseerd. De achterliggende 
gedachte was de taken en verantwoorde
lijkheden zo dicht mogelijk bij de burger 
te leggen- en dan heb je het over de stad. 
Een gemeente heeft uiteindelijk veel meer 
zicht op concrete vragen en problemen 
van de betrokkenen dan Den Haag. Dit 
was de eerste keer dat gemeentes écht met 
gehandicaptenbeleid te maken kregen. Tot 
dan toe had dit bij de bedrijfsverenigingen 
en de zorgverzekeraars gezeten. Hieronder 
vielen zaken als vervoersvoorzieningen, 
woningaanpassingen en aanvragen voor 
hulpmiddelen, zoals rolstoelen. Dat kwam 
nu dus opeens in de portefeuille van een 
wethouder terecht. Wist die wat hij daar
mee aan moest? Er was immers geen voor
beeldbeleid. Afkijken kon niet. 

I Geen geheim 
De VNG (Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten) heeft een modelverordening 
voor gehandicaptenbeleid naar buiten ge
bracht. Maar daar ging even wat tijd over
heen. Zwolle wachtte die niet af. Ernst: 
'Zo'n verordening aanpassen aan je eigen 
situatie is nog een hele klus. Wij hadden 
gewoon geen zin om te gaan zitten wach
ten. Daarom zijn we heel snel aan het 
werk gegaan. We hebben een kleine groep 
ambtelijke deskundigen aangezocht uit de 
vervoerssector, volkshuisvesting en sociale 
zaken. We hebben deze groep met opzet 
kleingehouden, dus we hebben niet aller
hande externe adviseurs aangetrokken -
zoals zo vaak gebeurt. Verder hebben we 
ruggespraak gehouden met diverse belan
genorganisaties voor gehandicapten en 
ouderen. 
We hebben ons beperkt tot de Zwolse situ
atie. Je kunt natuurlijk ook op regionaal 
niveau gaan zitten, maar dan verloopt 
zo'n speurtocht naar goed beleid veel 
langzamer, aangezien je met 21 gemeentes 
rekening moet gaan houden. Dat hebben 
wij met opzet niet gedaan. Nu hebben wij 
in korte tijd een beleid ontwikkeld dat toe
gespitst is op de Zwolse situatie, maar dat 
een andere gemeente zo aan kan passen 
aan de eigen situatie- want ons beleid is 
natuurlijk geen geheim. Zo hebben wij al 
contact gehad diverse gemeentes over 
onze aanpak.' 

I Efficiency 
De gemeente Zwolle kreeg per 1 april1994 
een bureau Voorzieningen Gehandicapten 
dat de Wvg ging uitvoeren. Dit werd een 
centraal meldpunt voor allerhande vragen 
en verzoeken. Vanhieruit kon het beleid 
integraal, d.w.z. vanuit alle relevante in
valshoeken, worden aangepakt en eventu
eel worden bijgesteld. Dit leidde op den 
duur tot een grotere efficiency: knelpunten 

werden sneller zichtbaar. Een evaluatie 
van dit bureau in 1995 maakte duidelijk 
wat er organisatorisch nog te verbeteren 
viel. Voor 1996 werd er besloten onder
zoek te doen naar het welbevinden van 
de cliënten. En die uitslag viel niet tegen. 
Ernst: 'Natuurlijk wordt er altijd wel ge
mopperd. En soms is zo'n klacht ook wel 
terecht. Kijk, als je te lang op een (inva
liden)taxi moet wachten die je hebt be
steld, dan is dat heel vervelend. Het bu
reau doet er alles aan om dergelijke inci
denten te voorkomen.' 

Tevreden over wachttijden? 
Als projectwethouder heeft Ernst 
Reinhardt het gehandicaptenbeleid op be
langrijke punten richting gegeven. 'We 
hebben onderzocht in hoeverre je gehan
dicaptenvervoer en openbaar vervoer met 
elkaar kunt integreren. Het is immers niet 
wenselijk dat gehandicapten telkens maar 
weer in een uitzonderingssituatie terecht
komen. Maar in de praktijk bleek een der
gelijke integratie niet haalbaar. Je moet 
bijvoorbeeld rekening houden met langere 
wachttijden voor de bus. Instappen gaat 
nou eenmaal minder snel als je gehandi
capt bent. Veel mensen vinden dat je al 
lang zat moet wachten en stappen als de 
wachttijden nog langer worden in de auto. 
En dat is nou net niet de bedoeling.' 
Uiteindelijk kwam de werkgroep uit op 
een taxisysteem waarbij een gehandicapte 
rekening moet houden met een kwartier 
wachttijd. Uit de enquête blijkt dat dit sys
teem uitstekend werkt: maar liefst 79 % 
van de cliënten is tevreden over het col
lectieve vervoerssysteem; slechts 14% 
mort en moppert over de wachttijden. De 
gemiddelde busmaatschappij zou niet on
tevreden zijn! 

i Cri de coeur van een wethouder 
Terugblikkend is de wethouder heel tevre
den over de manier waarop het Zwolse ge
handicaptenbeleid gestalte heeft gekregen. 
'Wat me opviel en wat ik vreselijk leuk 
vond, was de spontane inzet waarmee de 
werkgroep zich op het werk heeft gestort. 

Oproep 

Als je dan al die deskundigheid op tafel 
ziet komen en vervolgens een geheel 
nieuw beleid ziet ontstaan - wat dan ook 
nog eens zo goed uit de evaluatie komt
dan kun je alleen maar heel tevreden zijn.' 

Zijn er dan helemaal geen tegenvallers? 
(het blijft even stil) 'Jawel, een ding moet 
me van het hart. Ik vind dat nu sommige 
beleidstaken van de landelijke overheid 
naar de gemeentes zijn gegaan, de eerste 
zich er niet meer mee moet bemoeien. 
Het moet niet zo zijn dat de Kamer zegt: 
"Oh het gaat goed daar, ze hebben wat 
geld over, kom maar hier daarmee." Wij 
hebben door die houding nog geen ge
handicaptensporttrainer aangesteld -ter
wijl daar nu nog wel geld voor is. Als wij 
onze zaakjes goed regelen en geld over
houden voor nuttige extra's, moeten zij 
daar met hun vingers van afblijven. Als 
we geld te kort komen, hoeven we ook 
niet bij hen aan te kloppen. Noteer dat 
maar als een cri de coeur van een Zwolse 
wethouder.' + 

Marieke Keur 

Voor nadere informatie over het Zwolse 
gehandicaptenbeleid, bel: 
mevrouw C. Kühne, medewerker Beleid en 
Voorlichting (038) 498 30 22. Faxen kan 
ook: (038) 498 26 78. 

Denkt u als bestuurder dat uw stad iets te melden heeft wat past in 
deze rubriek en interessant is voor medebestuurders elders in het land 
en de lezers van dit blad, aarzel dan niet om contact op te nemen met 
de eindredactie: 070 • 356 60 33. Deze uitnodiging geldt uitdrukkelijk 
voor bestuurders van buiten de Randstad. 
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In deze Democraat staan twee 
artikelen over de relatie tussen 
economie en milieu. D66 kiest 

voor economische ontwikke
ling met duurzaamheid als 

uitgangspunt. Tussen milieu 
en economie bestaat echter een 

zeker spanningsveld. Het eer
ste artikel is een verslag van 
een door D66 georganiseerd 

Politiek Podium. In dit 
podium stelde D66-minister 

Wijers dat economische groei 
noodzakelijk is om te investe-

ren in milieu. In het tweede 
artikel stelt de auteur dat D66 

nu eindelijk een duidelijke 
keuze moet maken en het 

milieu in alle doelstellingen 
de eerste prioriteit moet geven. 

Maandag 26 augustus vond er een druk-

bezocht Politiek Podium plaats in het 

Haagse Nieuwspoort met als titel 

'Investeren in de toekomst'. Deze titel 

verwijst naar een typisch D66-standpunt. 

D66 heeft in haar verkiezingsprogramma 

vergroting van de werkgelegenheid, 

vernieuwing van de productiestructuur en 

de totstandkoming van een duurzame ont-

wikkeling centraal staan. Investeren in 

oplossingen van maatschappelijke 
De deskundigen op deze avond waren D66-

problemen, zoals werkloosheid en milieu- minister van Economische Zaken Hans 
Wijers, Pieter Winsemius, ex-minister van 

vervuiling, is voor D66 de basis voor het VROM en nu zowel voorzitter van de ver
eniging Natuurmonumenten als directeur 

financieel-economisch beleid. Dit beleid van Me Kinsey & Company, en Wim de 
Ridder, directeur van Stichting Maatschap

mikt op een behoorlijke economische pij en Onderneming. Voor een afgeladen 
zaal debatteerden zij aan de hand van stel

groei, van zo'n 3%. Maar het is niet een- lingen over economie, milieu, technologie 
en kennis. Ondanks het abstracte karakter 

voudig economische groei na te streven van het onderwerp leverde deze discussie 
een aantal interessante uitspraken op. 

6 

en tegelijkertijd het milieu te ontzien. 
Vonkende motor 

Dit spanningsveld bleek tijdens het De eerste stelling was dat een behoorlijke 
economische groei een voorwaarde is voor 

Podium een interessant maar moeilijk het investeren in milieu, infrastructuur en 
kennis. Dit werd door de sprekers omge-

en abstract thema. draaid: juist door in zaken als milieu, kennis 
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en infrastructuur te investeren is een be
hoorlijke economische groei mogelijk. Met 
deze economische groei kan de politiek vol
gens Wijers zich goed toeleggen op het op
lossen van een maatschappelijk vraagstuk 
als milieuvervuiling. 
De verantwoordelijkheid voor investerin
gen in langlopende technologische en ken
nisintensieve ontwikkelingen moet steeds 
minder bij de overheid en steeds meer bij 
verschillende maatschappelijke sectoren 
komen te liggen, aldus Wijers. Deregulering 
dus. Daar staat tegenover dat de overheid 
meer dan nu ruimte moet maken voor risi
codragende investeringen waarvoor de 
markt nog terugdeinst. 
Winsemius hamerde vervolgens op de motor 
van de economie: de mens zelf. De 'vonk' die 
bij mensen moet overspringen om creatief en 
ondernemend te zijn, moet de belangrijkste 
drijfveer achter het overheidsbeleid zijn. 



Overheidsbeleid zou zich daarnaast moe
ten richten op het durven zetten van 
grote stappen. Het kabinet doet volgens 
Winsemius met de jongste voorstellen 
voor het bevorderen van de mobiliteit 
een grote stap in de goede richting. Op 
het gebied van milieu zijn volgens hem 
dergelijke grote stappen óók nodig. Wim 
de Ridder had hieraan niets toe te voe
gen. 

I Ideaal 
Het feit dat Nederland goed is in sparen, 
maar dit spaargeld helaas risicomijdend 
belegt was vervat in de tweede stelling. 
Dit gedrag staat 'probleemgestuurd inves
teren' in de weg. Er zit bijvoorbeeld veel 
kapitaal bij de pensioenfondsen dat keu
rig wordt vastgezet. Op zeker spelen heet 
dat. Maar zekerheid bieden leidt soms tot 
kapitaalvernietiging: als geld te lang op 

een plaats blijft, wordt er met dit geld 
geen geld verdiend -laat staan dat er 
'problemen' mee worden opgelost. Paars 
doet volgens Wijers alles aan het stimule
ren van een actief investeringsklimaat. 
Alle sociale klassen profiteren zo van een 
aantrekkende markt. Voor Winsemius is 
de ideale economie een 'elke-dag-Konin
ginnedag-economie': een chaotische vrij
markt die bruist van de creativiteit, vrij
heid en het ondernemerschap. Mensen 
moeten geprikkeld worden risico's te ne
men. 
De Ridder stelde dat met name de kleine 
bedrijven de motor van de economie vor
men. Hoewel Wijers dit erkent, ziet hij 
voor moderne technologische en kennis
intensieve ontwikkelingen eerder de grote 
bedrijven als aanjagers. 
'Werk, werk en nog eens werk' is als kabi
netsbeleid ook het motto van Wijers: een 

groeiende technologiesector en een snelle 
intensieve-kennisontwikkeling zijn goed 
voor de werkgelegenheid. Met name 
kleine bedrijven kunnen snel groeien en 
veel extra werkgelegenheid genereren. 
Niet een kenniskloof, maar de kloof tus
sen werkenden en niet-werkenden bete
kent het grootste gevaar voor de samenle
ving, aldus Wijers. Het vergaren, accepte
ren en hanteren van nieuwe kennis kost 
tijd; kennis moet 'indalen'. 

Geloof 
Het grootste gevaar van kennisinnovatie 
(- en van politieke debatten waarin ie
dereen het met iedereen eens is - pk) is 
een overdosis vakjargon, dat het zicht op 
de steeds kwellender vraagstukken ont
neemt. Abstracte termen als infrastruc
tuur (in de brede betekenis), technologie, 
'kennisintensieve innovatieontwikkelin
gen', milieuverantwoorde kaders, econo
logie (Wijers) en De Ridders' 'virtuele uni
versiteit' (al dan niet op de Veluwe) roe
pen bij veel mensen een positief gevoel 
op. Het geloof in de vernieuwing van de 
economie op duurzame wijze spreekt ve
len aan. De negatieve kanten van de weg 
naar een duurzame economie worden 
vaak vergeten. Zo ook op deze avond. + 

PimKoenen, 
stagiair Landelijk Secretariaat 

Foto: Gerhard J.H. van Roon 

Politieke Podia zijn discussieavonden die 
toegankelijk zijn voor iedereen (wel of geen 
D66·1id), waarop over een politiek actueel 
thema wordt gedebatteerd. Deskundigen 
- vaak uit eigen D66-gelederen - gaan met 
elkaar en met het publiek in debat. Politieke 
Podia zijn bedoeld om de discussie met en 
tussen D66-leden; belangstellenden en maat
schappelijke groeperingen te stimuleren, 
waarbij het uitgangspunt voor de discussie 
het gedachtengoed van D66 is. 
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Bestaat het milieu nog voor 
D66? 

Is het milieu D66 een zorg? Helaas wordt er in de fracties te weinig aandacht besteed aan de problemen van het milieu. 

Dit geldt ook voor de partij in den brede. En dat, terwijl wij in onze partij toch bij uitstek de aandacht voor het milieu zouden moeten 

opnemen in de normen voor ons handelen. 

De partij is nu vertegenwoordigd in het kabinet, maar wat keuzes voor het milieu hadden moeten zijn, werden vooral keuzes voor 

infrastructuur. Zo werd gekozen voor nieuwe banen om te vliegen, voor meer asfalt en (hier en daar) voor tunnels. Een en ander komt neer op 

struisvogelpolitiek. Hetgeen met de betrekkelijk willekeurige keuze voor ondertunneling bijna letterlijk zo is: je begeeft je onder de grond 

waardoor je niets meer ziet, maar hoe lang zou je dat wel niet moeten zien volte houden? Hetzelfde zie je terug bij de keuze voor uitbreiding 

van Schiphol. Hoog vliegen de vliegtuigen, maar landen moeten ze toch en dat allemaal in dit toch al zo overbelaste stadsgebied. 

Symptoombestrijding 
Met de zorg om het milieu en duurzame 
ontwikkeling heeft dit alles weinig te ma
ken. Wat overblijft, is het bestrijden van 
symptomen. Hiermee zijn reeds miljarden 
guldens gemoeid. En zo is op de langere 
termijn ook nog eens ons welzijn de klos, 
want hoeveel geld zal er overblijven voor 
bijvoorbeeld onderwijs en gezondheids
zorg? 
Een probleem met het criterium van 
duurzaamheid is dat het op zichzelf een 
vaag begrip is: in de praktijk ontvangt het 
begrip zijn betekenis. Nou juist dit láátste 
moet onze pragmatisch ingestelde partij 
toch aanspreken? Maar nee, het ecolo
gisch criterium schijnt te hebben afge
daan. Met de ministers van VROM en EZ 
(de laatste nota bene van de eigen partij!) 
voorop ploegt de regering voort. Drie pro
cent economische groei en alles is opge
lost. 
En dat terwijl het in de politiek moet 
gaan om het in integraal verband bekij
ken van de diverse aspecten in een proces 
van besluitvorming. Een kind begrijpt dat 
veiligheid, welzijn, huisvesting, ruimte
lijke ordening, mobiliteit èn milieu met 
elkaar te maken hebben. Het heeft dan 
ook geen zin er telkens één uit te pakken, 
zeker niet op de langere termijn. 

Kiezen moet 
D66 is betrokken bij de voorbereiding van 
de nota Milieu en Economie. Laat de frac
tie zich dan ook vooraf laten hóren, om
dat bijsturen aan het eind doorgaans niet 
veel oplevert. Ons geluid is hard nodig 
om minister Wijers aan het verstand te 
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peuteren dat het adagium van drie pro
cent economische groei veel te beperkt is. 
Het is per definitie al onmogelijk, tenzij 
hij een groei van economische activitei
ten met nul komma nul milieubelasting 
voor ogen heeft. De bulk van onze pro
ductie schuilt immers in relatief vervui
lende sectoren! We moeten ons dan ook 
uitspreken over de grenzen aan de belas
ting van het milieu. Ik denk hierbij aan 
verkeer, landbouw, veeteelt en aan che
mie. Daarbij moeten we niet alleen letten 
op 'groei bij schoon', maar ook op 'aan
passingen bij vuil'. Er zal dus moeten 
worden gekózen in de discussie over eco
nomische ontwikkeling. 
Dit is temeer van belang omdat de laatste 
decennia er wel sprake is van (klassieke) 
groei, maar allang niet meer van groei 
van welzijn. Met kunst en vliegwerk 
wordt de welvaart als het ware betaald uit 
bezuinigingen op het welzijn: denk maar 
eens aan de verlaging van de basisbeurs, 
het eigen risico in de gezondheidszorg, de 
afschaffing van de A WW, de opheffing 
van openbaarvervoerslijnen. 

Duurzaamheid toetsen 
Hier ligt dus een mooie gelegenheid om 
de politieke visies voor de komende de
cennia te ontwikkelen. Ook het project 
'Voor de verandering' is daarbij belang
rijk. Juist wanneer het belang van de eco
nomie de leidende gedachte is, wordt de 
samenhang van economie en milieu be
langrijk. Laten we de kans grijpen om 
anno 2000 het milieu in de normen van 
ons handelen te integreren. Is hier geen 

sprake van een parallel met de sociale 
kwestie aan het eind van de vorige eeuw? 
En dus een kans bij uitstek voor politici 
om te scoren? Laat nu eindelijk eens de 
boodschap aan de burger 'sporen' met de 
boodschap aan bedrijfsleven en overheid. 
Om aan te geven hoe het niet moet, 
noem ik nog maar eens zoiets als de af
schaffing van de posttreinen. Maar ook 
de prijsverhoging van benzine, terwijl 
dieselolie buiten schot blijft, is er een! 
Dit type besluiten wordt beter begrepen 
en geaccepteerd als zij deel uitmaken van 
een heldere visie voor de lange termijn. 
Het is daarbij dus ook van belang duide
lijk te maken hoe in de besluitvorming 
duurzaamheid aandacht krijgt. De partij 
zou daarvoor een toets moeten ontwikke~ 
len. Pas dan kan het 'milieu' als apart cri
terium worden afgeschaft. + 

A ad Overgaag is voorzitter van de 
milieu-werkgroep van het Wetenschappelijk 

Bureau en technisch directeur van het 
Hoogheemraadschap Rijnland. 



Geachte redactie, 

Niemand verwacht in een column een goed onderbouwd be
toog. Een column mag (moet) kritisch zijn en ongenuan
ceerdheid maakt het juist leuk, maar het moet natuurlijk 
wel een beetje in de buurt van de waarheid zijn en ergens 
op slaan. 

Lang haar staat bij Herrebout blijkbaar voor vrijheid en 
sympathie. De generaal zou er met lang haar veel sympa
thieker uitzien. Over beoordelen op uiterlijk gesproken. Hoe 
zou het eigenlijk komen dat de ministers, staatssecretaris
sen en kamerleden, ook die van D66, gewoonlijk in hun 
blauwe of grijze "uniform" lopen, inclusief een rode 
stropdas? En waarom denkt de heer Herrebout dat de verte
genwoordigers van Groen Links en de Socialistiese Partij 
daar zo demonstratief van afwijken? Een lid van de PvdA 
dat tien jaar geleden een afdelingsvergadering met een 
stropdas om durfde te bezoeken, werd om zijn normafwij
kend gedrag diep gewantrouwd en kon in ieder geval nooit 
een echte socialist zijn. Een Nederlandse ambassadeur die 
met lang haar en gekleed in een spijkerpak zijn geloofsbrie
ven aanbiedt aan een staatshoofd, mag zich dan vrij voe
len, hij slaat wel een modderfiguur en zal slecht geaccredi
teerd staan, zowel bij de regering als bij zijn collega's diplo
maten. 

Bij militairen is het niet anders, mensen beoordelen nu een
maal mede op uiterlijk en gezien de tekst van de column 
van de heer Herrebout (Fred voor vrienden, geloof ik) maakt 
hij daar zelf geen uitzondering op. Ik heb 34 jaar bij de 
Koninklijke Marine mogen dienen en ik weet uit ervaring 
hoe we prestige bij de andere NAVO-landen verloren heb
ben en we langzamerhand het lachertje van deNAVO wer
den. Toen we er "onmilitair" uitzagen, werden we niet meer 
verondersteld wat te kunnen. U zult zeggen dat dit dan het 
probleem van de Engelsen, de Amerikanen en de Duitsers 
was, maar zo is het natuurlijk niet. Het was ons probleem 
evenzeer. Er zijn twee mogelijkheden: de heer Herrebout 
weet werkelijk niet dat er een verband bestaat tussen vorm 
en inhoud, of hij doet alsof hij het niet weet om zich eens 
lekker te kunnen afzetten tegen een generaal. In beide geval
len is het uitermate bedenkelijk dat hij een belangrijke rol 
kan spelen in mijn politieke partij. 

En het produkt zelve mijnheer Herre bout? Het stelt inder
daad niet zo veel voor op het ogenblik. Het kader is gede
moraliseerd en de krijgsmacht is misbruikt, vooral door de 
politiek. Ik kom nog wel eens ergens en hoor nog wel eens 
wat en weet met welk een minachting in de krijgsmacht 
over politici wordt gesproken. Het zou geen kwaad kunnen 
als politieke partijen zich daar eens druk over maakten, 
want naar mijn stellige overtuiging horen de politieke 
ambtsdragers en de militairen wederzijds respect voor el
kaar te hebben en ze zouden er trots op moeten zijn dat van 
elkaar te verdienen. U heeft daar geen bijdrage toe geleverd 
en dat was niet verstandig. + 

Desniettemin, met vriendelijke groet, 
f.L. (Joop voor vrienden) Swarte 

'Partijleiders 
moeten groeien' 

Een lezer ergert zich vreselijk aan de kritiek op Gerrit Jan 

Wolffensperger (GJW), die naar voren komt in de discussie 

over het leiderschap van de partij • die deze zomer door de 

media aangezwengeld is. Hij lucht zijn hart in niet mis te 

verstane bewoordingen. Een passage uit zijn brief: 

Moeten we soms zo tevreden zijn met partijleider Van 
Mierlo? Juist Buitenlandse Zaken is geen plaats voor 
een partijleider. Wij van D66 kunnen ons zo heerlijk 
verschuilen achter onze kiesprocedures, als een journa
list weer vraagt over wie er straks partijleider moet 
worden. Ik heb dat ook gedaan. Maar die procedures 
zijn bepaald geen garantie voor kwaliteit. En onze par
tijleider heeft ons ook niet laten stemmen over waar 
wij hem dan wel wilden in functie. BiZa, bijvoorbeeld. 
Waarom overigens dan gezeur om een partijleider? 
Heeft de PvdA er een? Nee, in feite niet: een premier 
kan geen partijleider zijn. En Lubbers toen? Toen was 
het CDA geen partij, maar een kaste van politiek ambi
tieuze bestuurders. En dat is even misgelopen. Het 
CDA? Niet naar tevredenheid. De VVD? ]a, die wel. 
Welke partijen nog meer? Ik kan er niet meer dan drie 
noemen: Rosenmüller, Schutte en Marijnissen! De rest 
voldoet niet of is nog niet tot wasdom gekomen. 
Partijleiders worden niet benoemd, die moeten 
groeien. Dat is genade, geen resultaat van werk of pro
cedure. 

Daarom- stop dat gezeur om G]W heen. Laat die ai
mabele, bevlogen en intelligente man z'n werk doen. 
Laten we niet zo zitten zeuren om wie wat kan. Dat 
mag voorbehouden worden aan de stemadviescommis
sie. Helaas is het niet beter. Laten we verder zuinig zijn 
op het kader van ons kleine partijtje, want dat is een 
reëel probleem als we grote aantallen zetels halen. We 
zullen in de praktijk meer dubbelfuncties moeten gaan 
toelaten. We zullen ook vaker moeten gaan samenwer
ken met plaatselijke organisaties. 
Ik ben er overigens diep van overtuigd dat met onze 
strenge statuten en huishoudelijk reglement veel mo
gelijkheden in de kiem gesmoord worden. Je mag ge
woon niks bij ons, als je uit sympatie bijvoorbeeld ook 
nog lid bent van de Frysk Nasianale Party. Ook al be
grijp ik best wat voor complicaties zich zouden kun
nen voordoen! 
Gerrit Jan- geef de doorzeurende journalist gerust een 
mentale draai om de oren. Politieke journalistiek glijdt 
al te veel af naar de vlotte sportjournalistiek, op jacht 
naar 'media-events'. Helden die nog net niet in mod
der belanden, en flauwe vertoningen als met de 
Republikeinse conventie, die eerder doen denken aan 
goedkope praatshows voor de televisie, dan aan een 
bruisende organisatie van sterke mensen met een visie 
(en de solidariteit niet vergeten)! + 

Raimond DE TEMPE 
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Jan Terlouw: 1 1k denk: 
ik houd mijn mond maar' 

Hij wilde in 1978 alleen lijsttrekker worden als er ten minste 66 000 handtekeningen zouden worden verzameld en 1666 nieuwe 

leden zich zouden opgeven. Hoewel de partij door bijna iedereen dood was verklaard, lukte het om genoeg belangstellenden te 

vinden. En zo werd de natuurkundige Jan Terlouw lijsttrekker van, toen nog, d'66. In 1981 werd hij minister van Economische Zaken 

in het moeizaam opererende kabinet-Van Ag!. Terlouw verliet daarna de politiek. Tijdelijk, want in 1991 werd hij benoemd tot com-

missaris van de koningin in Gelderland. Binnenkort gaat hij met pensioen. Reden voor een terugblik op een bewogen periode 

De deelname aan het tweede kabinet
Van Agt, dat regeerde van 1981 tot en 
met 1982, eindigde voor D66 slecht. 
Nadat de PvdA zich uit het kabinet 
had teruggetrokken, omdat ze het niet 
eens was met een bezuiniging van en
kele honderden miljoenen, besloot 
D66 in het kabinet te blijven. Bij de 
volgende verkiezingen verloor de partij 
9 zetels en speelde zij een aantal jaren 
nauwelijks een rol in de politiek. 

Hebt u achteraf spijt niet tegelijk met de 
PvdA te zijn opgestapt? 
'Absoluut niet. Partijpolitiek gezien 
zou het natuurlijk veel verstandiger 
zijn geweest, maar het ging tegen mijn 
geweten in. De PvdA stapte alleen 
maar op omdat het ze beter uitkwam. 
In hun eigen partijprogramma bezui
nigden ze vervolgens veel meer. Ik 
vond dat onverantwoordelijk, het ka
binet is geen kleuterklas.' 

Redelijk alternatief 
In de oppositie heeft D66 het tot nu 
toe altijd beter gedaan dan als rege
ringspartij. Terlouw beaamt dat deel 
uitmaken van de oppositie voor een 
fractie altijd wat gemakkelijker is dan 
in de regering zitten: 'Als regeringsfrac
tie is je bewegingsruimte nu eenmaal 
veel beperkter, je kunt tenslotte je ei
gen bewindslieden niet afvallen.' 
De verkiezingen zullen voor D66 dan 
ook de nodige voorbereidingen vergen. 
D66 is het laatste decennium groot ge
worden als het redelijk alternatief, 
voor links en rechts. Nu is D66 zelf re
geringspartij. Terlouw: 'Dit kabinet 
heeft een voor Nederland unieke 
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in de Nederlandse politiek. 

samenstelling. Voor het eerst zitten so
ciaal-democraten en liberalen in het
zelfde kabinet. Dat kan omdat voor het 
eerst niet het sociaal-economische be
leid, maar ethische zaken centraal 
staan. En daarom kon het CDA buiten
spel worden gezet. De volgende verkie
zingen gaan dan ook over de vraag of 
het goed bevallen is. En dan staan au
tomatisch Kok en Bolkestein tegenover 
elkaar. Voor D66 zal het moeilijk zijn 
om daartussen een positie te vinden.' 
De enige manier voor D66 om zich te 
onderscheiden van PvdA en VVD is 
door middel van het programma. 
Terlouw weet dat er aan een pro
gramma wordt gewerkt, maar consta
teert dat hij nog weinig heeft gezien. 
Een beetje zijn eigen schuld, zo bekent 
hij, omdat hij wel gevraagd is mee te 
doen, maar dit wegens tijdgebrek heeft 
afgewezen. 

De hoofdpunten 
Ook al bent u niet bij het programma 
betrokken, u hebt ongetwijfeld suggesties 
voor de hoofdpunten. Welke? 
'We moeten ons beraden op de vol
gende eeuw. Het eerste belangrijke on
derwerp is dan onderwijs. Mensen 
moeten de gelegenheid hebben hun 
talenten te ontplooien. Het volgende is 
de verhouding tussen economie en 
ecologie. En tot slot de rol van de over
heid. De overheid heeft drie belang
rijke taken: zorgen voor veiligheid, dus 
voor een goed functionerende politie, 
een goed leger. Daarnaast zorgen voor 
rechtvaardigheid, zoals onderwijs, 
volksgezondheid en sociale wetgeving. 
En tot slot de zorg voor de toekomst. 
De overheid moet de investeringen in 

de toekomst doen. Dat kun je niet aan 
het bedrijfsleven overlaten. Ik vind dat 
D66 over al deze onderwerpen stand
punten moet innemen.' 

Niet over staatsrechtelijke vernieuwing? 
'Dat vind ik zelf geen interessant on
derwerp. Wat ik belangrijk vind is we
derzijds respect, waar het nu naar mijn 
gevoel op veel plaatsen in de samenle
ving aan ontbreekt. Het klinkt wat af
gezaagd, maar het gaat erom "de bur
ger bij het bestuur te betrekken". Er 
een genoegen in scheppen om burgers 
verantwoordelijkheid te geven. Voor 
mij is dat altijd het leidende principe 
geweest. Dat heeft me altijd veel meer 
geboeid dan staatsrechtelijke vernieu
wing. Ik ben niet zo dol op allerlei 
structuren. 
D66 heeft jarenlang veel te lakoniek 
gedacht over macht. Maar politiek gaat 
over macht. Als je geen macht wilt, 
moet je je afvragen of je wel in de poli
tiek actief moet zijn. Als partij onder
scheid je je door hoe je met macht om
gaat. Fundamenteel is dat je burgers in 
staat stelt hun verantwoordelijkheid 
zelf te drag::n. Ook al heeft dat als con
sequentie dat je wordt weggestemd, 
vind ik. 
Ik ben er steeds meer van overtuigd ge
raakt dat leiderschap essentieel is om 
iets tot stand te brengen.Dat geldt 
overal, uitgezonderd in de kunst. Ik 
ben dan ook niet vies van macht. Het 
is niet erg dat leiders macht hebben, 
als het maar tijdelijk is en ze goed ge
controleerd worden. Maar vooral moe
ten leiders de innerlijk overtuiging 
hebben om macht te delen. Uitstralen: 
prachtig als je het zelf doet.' 
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WAAR EN WANNEER? 
~ Zoals u wellicht uit de vorige Democraat heeft 
~ vernomen, zal het najaarscongres in verband 
~ met gemeenteraadsverkiezingen in Noord-
~ Brabant (27 nov.) plaatsvinden op zaterdag 23 
C) november 1996. Overigens worden in Zeeland 

\ gemeenteraadsverkiezingen gehouden op 
V woensdag 13 november. Het Theaterhotel, 

waar het congres gehouden wordt, ligt in het 
centrum van Almelo en dus prima (vanaf 
station Utrecht in ± vijf kwartier) met het 
openbaar vervoer te bereiken. Vanaf station 
Almelo volgt u de bordjes en loopt u in 
ongeveer 5 minuten naar het TheaterhoteL 
Aangezien het deze keer een ééndaags congres 
betreft, hoeft u zich niet vooraf aan te melden. 
De toegangsprijs bedraagt f 15,-. 

VOORZITTERSVERKIEZINGEN 
Op het moment dat U deze Democraat 
ontvangt is de kandidaatstelling voor bestuurs
en commissieleden die tijdens het 
najaarscongres gekozen worden reeds gesloten. 
Een overzicht van de kandidaten zult u 
aantreffen in het congresboek. 
Over de congresbesluitvorming rond de 
vergoeding van de partijvoorzitter blijkt enige 
onduidelijkheid te bestaan. Op het afgelopen 
najaarscongres (november 1995) zijn de 
uitkomsten van de zogenaamde 'POR
discussie' (herziening van de partijorganisatie) 
besproken. Het document dat hieraan ten 
grondslag lag was de notitie 'Ruimte voor 
Politiek'. Dit rapport bevatte voorstellen over 
de structuur en werkwijze van de partij. Eén 
van de voorstellen betrof het overgaan van een 
onbezoldigd voorzitterschap naar een parttime 
betaald voorzitterschap. Dit was, aangezien het 
een noviteit betrof, één van de punten van 
discussie uit het rapport. De leden hebben er, 
nu bijna een jaar geleden, voor gekozen de 
voorzitter voortaan parttime te betalen. Het 
Hoofdbestuur heeft om deze reden in de 
begroting voor 1997 (evenals in 1996) de 
kosten die hieraan verbonden zijn opgenomen. 
Deze parttime betaling is in het in de 
Democraat gepubliceerde profiel opgenomen. 
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INDIENINGSTERMIJNEN " 
Algemene organisatorische moties en moties en 
amendementen m.b.t. de congresresolutie 
Sociale Samenhang en Veiligheid en de ~ 
instelling van een stemadviescommissie voor de ......., 
Tweede Kamerverkiezingen 1998 dienen 
uiterlijk op maandag 14 oktober 1996 om 
12.00 uur in de juiste vorm op het landelijk 
secretariaat van D66 te Den Haag te zijn 
ontvangen. ~ 

Moties m.b.t. de jaarrekening 1995 en moties ' 
en amendementen m.b.t. de begroting 1997, de ::s 
definitieve financiële bijdrageregeling aan 
regio's en afdelingen 1997 dienen uiterlijk op 
maandag 28 oktober 1996 om 12.00 uur in de 
juiste vorm op het landelijk secretariaat van 
D66 te Den Haag te zijn ontvangen. De 
sluitingstermijn van de indiening van Actuele 
Politieke Moties is donderdag 21 november 
10.00 uur 's ochtends. Het volledige 
congresreglement met toelichting treft u aan in 
het katern van Democraat 96/6 op pag. 3. 
Van de agenda is geschrapt: de herziening van 
het telsysteem bij interne verkiezingen. 

NOG NOOIT EEN CONGRES 
MEEGEMAAKT? 
Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog 
nooit op een congres van D66 zijn geweest, ligt 
er bij de info-balie een folder klaar die u alles 
vertelt over het reilen en zeilen op een D66-
congres. Hierin staat beschreven hoe een 
congres precies in zijn werk gaat. Natuurlijk 
kunt u ook tijdens het congres met uw vragen 
terecht bij de info-balie. 

KINDEROPVANG 
Bij ieder congres zorgt D66 ervoor dat u 
ongestoord van alles kunt genieten; gedurende 
de gehele zaterdag is er kinderopvang 
beschikbaar. De crèche is voorzien van 
speeltjes en wordt begeleid door vrijwilligers. 
De ouders dienen zelf voor eten en drinken 
voor de kinderen zorgen. Mocht u van plan zijn 
gebruik te maken van de kinderopvang, wilt u 
dan zo vriendelijk zijn uw kind( eren) van te 
voren telefonisch (070-356 6066) aan te 
melden? 

STEMRECHT 
Tijdens het congres hebt u alleen stemrecht als 
u aan uw contributieverplichtingen hebt 
voldaan. Maak dus, als u dit nog niet hebt 
gedaan, voor het congres uw contributie over. 
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V, HERZIENE AGENDA CONGRES 63 
~ ti'J'd da t ""' agen pun 

~ 10.00- 10.10 opening door de partijvoorzitter 
""' * introductie congresleiding 

1 
~ * benoeming notulen- en stemcommissie 

"-J * toelichting stemprocedures door stemcommissie 
* toelichting verkiezingsprocedures door L VC 

10.10-

* procedures moties en orde door 
besluitvormingscommissie 

FINANCIEN (deel 1) 
*jaarrekening 1995 
* definitieve vaststelling regio- en afdelingsafdracht 1997 

ORGANISATIE 

vindplaats stli.k.en 

DEM 96/8 katern pag. 4 

DEM 96/8 katern pag. 3 

* stemadviescommissie Tweede Kamer DEM 96/6 katern pag. 4 1 DEM 9617 katern pag. 1 

- 10.35 

* algemene organisatorische moties 
RAPPORTAGE UITVOERING BESLUITEN 
VORIGE CONGRESSEN 
*uitvoering besluiten congres 61 en 62 

PRESENTATIE KANOIDA TEN BESTUREN 
EN COMMISSIES (exclusief kandidaat-partijvoorzitters) 
opening stembussen 

10.35 SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
10.35 - 10.50 inleiding (plenair) 
10.55 - 11.55 deelsessies 

12.00 - 12.25 toespraak Wim Vrijhoef 

12.25- 12.40 PRESENTATIE KANDIDAAT-PARTIJVOORZITTERS 

12.40- 13.00 FINANCIEN (deel 2) 
* begroting 1997 

pauze 

13.20- 14.10 communicatie-bijeenkomsten TK/EK/EP-fracties 
14.15 sluiting stembussen 

14.15- 14.55 SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
plenair 

14.55 - 15.25 toespraak Hans van Mierlo 

15.25- 15.45 ACTUELE POLITIEKE MOTIES 

15.45- 16.15 toespraak Gerrit Jan Wolffensperger 

16.15 - 16.50 plenair interview met bewindslieden 

16.50 - 17.00 uitslag verkiezingen besturen en commissies en sluiting 
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'l DEFINITIEVE V ASTSTELLING 
U REGIO- EN AFDELINGSAFDRACHT 
._ 1997 
3) 
:::: Tijdens het voorjaarscongres is een voorlopige 
~ regio- en afdelingsafdrachtregeling vastgesteld. 
J Dit voorstel was gelijk aan de regeling die in 

1996 wordt uitgevoerd: de afdracht voor regio's 
bedraagt fl. 5,70 per betalend lid, waarvan fl. 
1.000,- als vast bedrag en voor afdelingen 
bedraagt de afdracht fl. 9,30 per betalend lid. 

Voor de bepaling van de definitieve afdracht is 
een evaluatie van de in 1996 ingevoerde regeling 
uitgevoerd. Uit deze evaluatie is gebleken dat 
medio 1996 nog lang niet alle afdelingen aan 
hun verplichting een rekening over 1995 en een 
begroting over 1996 aan het Landelijk 
Secretariaat te sturen, had voldaan. Gemeten 
naar het aantal leden betreft het circa 48% van 
het totaal. Hieronder zijn 18 afdelingen met 75 
leden of meer. 

In 1996 hebben alle afdelingen inmiddels 70% 
van de afdracht ontvangen. De resterende 30% 
wordt uitbetaald, nadat aan bovengenoemde eis 
tot het versturen van rekening en begroting is 
voldaan. 
Tijdens de invoering van de nieuwe 
afdrachtregeling, is beloofd dat niet uitgekeerde 
afdrachten niet ten gunste komen van het 
Hoofdbestuur, maar worden meegenomen in de 
regio-afdrachtregeling over 1997. Op grond van 
de evaluatie mag worden verwacht dat maximaal 
fl. 12.000 van de afdracht niet wordt uitgekeerd 
aan de afdelingen. 

Afdrachtregeling 1997 
Om het geraamde niet uitgekeerde bedrag van fl. 
12.000 alsnog in 1997 uit te keren, wordt 
voorgesteld het vaste bedrag dat regio's 
ontvangen te verhogen van fl. 1.000 naar fl. 
2.000 met een gelijktijdige verhoging van het 
variabele bedrag tot fl. 6,50 per betalend lid. De 
aan het najaarscongres voorgestelde regio
afdracht voor 1997 wordt dan: fl. 6,50 per 
betalend lid, waarvan fl. 2.000 als vast bedrag. 
De uitbetaling vindt zoals gebruikelijk plaats in 
drie tranches. 

Tevens wordt voorgesteld om de stijging van het 
variabele bedrag voor de regio's voor een 
belangrijk deel ook toe te passen voor de 
afdelingen. Concreet betekent dit dat aan het 
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najaarscongres wordt voorgesteld de 
afdelingsafdracht voor 1997 te bepalen op fl. 
10,00 per betalend lid . 
De uitbetaling vindt plaats in twee tranches 
van resp. 70% en 30% van de totale afdracht. 
In het overgangsjaar werd de eerste tranche 
aan alle afdelingen uitbetaald. In 1997 wordt 
de eerste tranche alleen aan die afdelingen 
uitbetaald die voor het jaar 1996 voldaan 
hebben aan de plicht om een rekening over 
1995 en een begroting over 1996 naar het 
Landelijk Secretariaat te verzenden. De 
resterende 30% wordt alleen uitbetaald, indien 
in de loop van 1997 een rekening over 1996 
en een begroting over 1997 is verstuurd. 

Overgangsregeling regio's 
Bij de invoering van de afdrachtregeling 1996 
is toegezegd dat regio's die er meer dan 10% 
van de totale jaarlijkse uitgaven op achteruit 
gaan, eenmalig worden gecompenseerd. Deze 
compensatie wordt in januari 1997 berekend 
en uitgekeerd. 

Budgettair beslag begroting 
Het bedrag dat in de begroting van D66 is 
opgenomen voor de afdrachten is met fl. 
15.000 verlaagd. Dit houdt verband met het 
lagere aantal betalende leden dat wordt 
verondersteld. 

Activiteiten aan de basis 
Voor 1997 wordt evenals in 1996 een bedrag 
van fl. 20.000 opgenomen voor activiteiten 
aan de basis. 

Ledenwerving 
Het bedrag voor ledenwerving is verlaagd met 
fl. 15.000 tot fl. 25.000, aangezien veel vaste 
kosten van de ledenwerfcampagne al in 1996 
zijn betaald en veel ledenwerfkosten onder 
andere posten vallen. In 1997 zal een 
evaluatie van de ledenwerfcampagne 
plaatsvinden. Overigens is in het kader van de 
permanente campagne fl. 30.000 
gereserveerd. Een belangrijk deel van dit 
bedrag zal in 1996 en in 1997 ten goede 
komen aan regio's en afdelingen. 

Namens het Hoofdbestuur, 

Robert van Lente 
Tweede penningmeester 

••& ss•e•efMM• 
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MEDEDELING VAN DE ACCOUNTANT 

De in dit orgaan opgenomen Balans per 31 december 1995, Staat van lasten en baten over 
1995 en Grondslagen voor de financiële verslaggeving van Vereniging Politieke Partij 
Democraten 66 te 's-Gravenhage zijn ontleend aan de jaarrekening 1995 van de Vereniging. 

Bij de jaarrekening 1995 is door ons een goedkeurende verklaring afgegeven. 

Leiden, 17 juni 1996 

BDO CampsObers 

VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66 TE 'S·GRAVENHAGE 

BALANS PER 31 DECEMBER 1995 
in guldens 

ACTIVA 

Vaste activa 
Materiële vaste activa 

Vlottende activa 
Voorraden 
Vorderingen 
Liquide middelen 

Totaal 

PASSIVA 

Vermogen 
Kapitaal 
Algemene reserve 
Contributiefonds 
Verkiezingsfonds 

Voorzieningen 
Algemeen 
Landelijk secretariaat en automatisering 
Congressen 
RTV 

Kortlopende schulden 
Stichting Beheer Huisvestingsverrnogen D66 
V ooruitontvangen contributies 
Overige schulden en overlopende passiva 

Totaal 

31-12-1995 

7.330 

P.M. 
354.191 

3.118.302 

31-12-1994 

P.M. 
517.842 

2.580.079 

15.045 

3.472.493 3.097.921 

3.479.823 3.ll2.966 
======== 

31-12-1995 31-12-1994 

30.000 28.000 
203.269 130.918 
214.886 176.461 
30!.700 138.219 

-------------- --------------
749.855 473.598 

630.000 566.000 
172.574 106.049 
100.000 100.000 
67.521 40.014 

-------------- --------------
970.095 812.063 

445.113 428.113 
899.090 889.343 
415.670 509.849 

------------- -------------
1.759.873 1.827.305 

-------------- --------------
3.479.823 3.112.966 

======== ======== 



VERENIGING POLITIEKE PARTIJ DEMOCRATEN 66 TE 'S-GRAVEN:HAGE 

STAAT VAN LASTEN EN BATEN OVER 1995 
in guldens 

1995 1995 1994 1995 1995 1994 
Werkelijk Begroting Werkelijk Werkelijk Begroting Werkelijk 

Lasten Baten 

Personeel 597.934 598.750 557.858 Contributies 
Contributies 1.944.481 1.850.000 1.986.057 

Secretariaat en Huisvesting 132.645 299.500 292.106 Nagekomen contributies voorgaande jaren 18.899 1.000 16.636 
Diverse donaties en schenkingen 4.529 5.000 9.372 

Bestuur en Adviesraad 
Declaraties middels schenkingen 253.011 250.000 250.174 Schenkingen 
Overige bestuurskosten 152.673 144.250 169.399 Schenkingen middels declaraties 
POR-rapport 0 100.000 0 Boven f 2.500 101.649 ) 123.539 

Beneden f 2.500 151.362 ) 250.000 126.635 
Publiciteit 
Democraat 129.593 151.000 106.604 Overig 
Publiciteitskasten algemeen 9.901 10.000 8.756 Rente 114.385 50.000 116.926 

Opbrengst speciale actie 29.044 23.500 0 
Regio's en afdelingen 
Afdrachten 189.578 208.000 190.419 
Ledenwerving 0 30.000 0 
Activiteiten aan de basis 3.400 ) 12.500 1.325 
Politieke podia 9.820 ) 580 

Subsidies 
Subsidie Stichting Politieke Scholings- en 
Vormingsinstituut D66 60.000 60.000 60.000 
Subsidie Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 58.000 58.000 58.000 
Subsidie Jonge Democraten 25.000 25.000 27.500 

Dotaties aan voorzieningen 
Dotaties conform begroting 215.000 215.000 495.000 
Extra dotaties 262.861 0 0 

Algemeen 92.582 45.000 72.433 
-------------- -------------- --------------

Totaallasten 2.291.998 2.207.000 2.290.154 
Voordelig saldo (begroting: nadelig saldo) 72.351 -27.500 89.011 

-------------- -------------- -------------- -------------- -------------- --------------
2.364.349 2.179.500 2.379.165 Totaal baten 2.364.349 2.179.500 2.379.165 

======== ======== ======== ======== ======== ======== 



Vereniging Politieke Partij Democraten 66 te 's-Gravenhage 

JAARREKENING 

GRONDSLAGEN VOOR DE FINANCIELE VERSLAGGEVING 

Algemeen 

De algemene grondslag voor de waardering van de activa en passiva, alsmede voor de bepaling van 
het resultaat, is de verkrijgings-of vervaardigingsprijs. Voor zover niet anders vermeld worden activa 
en passiva opgenomen voor de nominale waarde. 

Grondslagen voor de waardering van activa en passiva 

Materiële vaste activa 
De materiële vaste activa worden gewaardeerd op aanschafwaarde verminderd met lineair berekende 
afschrijvingen, gebaseerd op de verwachte economische levensduur. 
In het jaar van investeren wordt naar tijdsgelang afgeschreven. 
Inventarissen met een aanschafwaarde tot f 5.000 worden direct ten laste van de staat van lasten en 
baten gebracht. 
Met ingang van 1993 worden investeringen in kantoorinrichting en -machines ten laste van de 
voorziening landelijk secretariaat en automatisering gebracht. 

Voorraden 
De voorraden brochures zijn P.M. opgenomen. 

Vorderingen 
De vorderingen worden opgenomen tegen nominale waarde, voor zover noodzakelijk onder aftrek 
van een voorziening voor het risico van oninbaarheid. 

Liquide middelen 
De liquide middelen staan, voor zover niet anders vermeld, ter vrije beschikking van de Vereniging. 

Kapitaal 
Het kapitaal wordt jaarlijks opgerent met het gemiddeld behaald rentepercentage op uitgezette gelden, 
waarbij het rentebedrag wordt afgerond naar boven op duizenden guldens. 

Contributiefonds 
Het contributiefonds wordt gevoed door bijdragen van partijleden die enig jaar f 3.300 (tot en met 
1993 f 3.000) of meer aan contributie hebben betaald. Zij zijn voor de duur van hun lidmaatschap 
vrijgesteld van contributieverplichtingen. 
Het contributiefonds wordt jaarlijks opgerent met het gemiddeld behaald rentepercentage op de 
uitgezette gelden, waarbij het rentebedrag wordt afgerond naar boven op duizenden guldens. 
Jaarlijks wordt 5% van het fonds aan de in dat jaar ontvangen contributies toegevoegd. 

Vereniging Politieke Partij Democraten 66 te 's-Gravenhage 

Verkiezin~:sfonds 
Het verkiezingsfonds wordt gevoed met de in het boekjaar ontvangen bijdragen en een bijdrage uit de 
partijkas. De uitgaven ter zake van de in het boekjaar gehouden verkiezingen worden op het 
verkiezingsfonds in mindering gebracht. 

V oorzien in gen 
De voorzieningen worden opgenomen voor de nominale waarde. 
De voorziening algemeen is bedoeld om minimaal één jaar lang met de helft van het personeelsbestand 
te kunnen blijven functioneren. De voorziening wordtjaarlijks opgerent met het gemiddeld behaald 
rentepercentage op de uitgezette gelden, waarbij het rentebedrag wordt afgerond naar boven op 
duizenden guldens. 
De voorziening landelijk secretariaat en automatisering is bedoeld ter dekking van de éénmatige 
kosten van de verandering en versterking van de centrale organisatie van de partij, in het bijzonder 
van het landelijk secretariaat en ten behoeve van het doen van investeringen in kantoorinrichting en 
-machines. 
De voorziening voor congressen is gevormd voor toekomstige congressen welke niet meer 
kostendekkend georganiseerd kunnen worden. In de toekomst zullen voordelige resultaten van 
congressen aan de voorziening worden toegevoegd, nadelige resultaten zullen ten laste van de 
voorziening worden gebracht. Voor zover de jaarlijkse exploitatie dit toelaat, wordt de voorziening 
gemaximeerd op het aanvangsbedrag ad f 100.000. 
De RTV voorziening betreft het verschil tussen de ontvangen vergoedingen en de werkelijk 
uitgegeven bedragen welke krachtens artikel 102 van de Mediawet gereserveerd mogen worden voor 
uitzendingen in de komende jaren. Deze gelden staan niet ter vrije beschikking van de Vereniging. 

Kortlopende schulden 
De kortlopende schulden hebben een looptijd van maximaal één jaar. 

Grondslagen voor de resultaatbepaling 

~ 
De lasten worden verantwoord in het boekjaar waarop zij betrekking hebben. 
De afschrijvingen zijn gerelateerd aan de aanschafwaarde van de desbetreffende materiële vaste activa. 
Met ingang van 1993 worden de aanschaffmgen van kantoorinrichting en -machines ten laste van de 
voorziening landelijk secretariaat en automatisering gebracht. 

Baten 
Als baten van een boekjaar worden verantwoord de op dat boekjaar betrekking hebbende 
ontvangsten, ook warmeer deze in een ander boekjaar worden ontvangen. Echter met uitzondering 
van de ontvangen giften, donaties en bijdragen, waarvoor het kasstelsel wordt gehanteerd. 
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V, Jaarrekening 1995 en Begroting 1997 

~ LASTEN Jaarrekening 1995 Begroting 1996 Begroting 1997 

~PERSONEEL 
Personeel 597.934 670.000 694.000 a SECRETARIAAT EN HUISVESTING 

Secretariaat en Huisvesting 232.646 280.000 275.000 

BESTUUR EN ADVIESRAAD 
Declaraties middels schenkingen 253.011 250.000 250.000 

Overige bestuurskosten 152.671 200.000 239.000 

DEMOCRAAT 
Democraat 129.592 151.000 151.000 

PUBLICITEIT 
Publiciteit 9.901 10.000 10.000 

REGIO'S EN AFDELINGEN 
Afdrachten 189.578 240.000 225.000 

Ledenwerving 0 40.000 25.000 
Activiteiten aan de basis 3.400 20.000 20.000 

Politieke podia 9.820 25.000 25.000 

SUBSIDIES 
Subsidie opleidingscentrum 60.000 60.000 50.000 

Subsidie SWB 58.000 58.000 48.000 
SubsidieJD 24.999 25.000 25.000 

DOTATIES AAN VOORZIENINGEN 
dotaties conform begroting 215.000 215.000 215.000 

Extra dotaties 262.861 
ALGEMEEN 

Algemeen 92.584 95.000 65.000 

TOTAAL LASTEN 2.291.999 2.339.000 2.317.000 
Batig saldo I Nadelig saldo -72.350 

BATEN Jaarrekening 1995 Begroting 1996 Begroting 1997 

CONTRIBUTIES 
Contributies 1.944.401 1.900.000 1.850.000 

Contributies voorgaande jaren 18.979 10.000 15.000 
Donaties en schenkingen 4.529 9.000 5.000 

SCHENKINGEN D.M.V. DECLARATIES 
Schenkingen d.m.v. declaraties 253.011 250.000 250.000 

ALGEMEEN 
Rente 114.385 125.000 125.000 

Speciale actie 29.044 45.000 42.000 
Afdracht politieke vertegenwoordigers 30.000 

TOTAAL BATEN 2.364.349 2.339.000 2.317.000 

8 Katern Democraat 8, 1996 
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EUROPA BULLETIN 

Berichten van D66 in het Europees Parlement 
************#************************************************************************ 

lliddels het Europa Bulletin houdt de D66 
~elegatie in het Europees Parlement de leden 
•egelmatig op de hoogte van standpunten die 
111mens D66 in dit Parlement worden ingenomen. • 

BRINKHORST HAALT FEL UIT NAAR DE 
RAAD VAN MINISTERS VANWEGE 
BEZUINIGINGSPLANNEN BEGROTING 1997 

'Met de huidige bezuinigingsvoorstellen van de 
Raad wordt de klok in Europa tientallen jaren 
teruggedraaid. Het is verbazingwekkend dat de 
Raad deze voorstellen met drogen ogen op tafel 
durft te leggen.' Dat zei de algemeen begratings
rapporteur Laurens Jan BRINKHORST na de 
indiening van de ontwerp- begroting voor het 
begrotingsjaar 1997 door de Raad in het Europees 
Parlement. 

Hoewel het op zichzelf belangrijk is een 
restrictief begratingsbeleid te voeren moet er een 
andere verdeling van de bezuinigingsplannen 
komen die meer rekening houdt met de 
begratingsprioriteiten die het Europees Parlement 
in zijn resolutie na maart 1996 heeft aangenomen. 

Hoewel de Raad doet voorkomen alsof de 
bezuinigingsplannen geen cruciale inbreuk maken 
op het huidige Europese beleid geven de cijfers 
iets anders weer. Zo wil de Raad ten opzichte van 
de begroting voor 1996 62 % bezuinigingen op 
vervoer, bijna 80% op energiebeleid en een 
bezuiniging van 40% is voorzien voor sociaal 
'beleid. Het is bovendien curieus dat de Raad 
voorstelt om de middelen voor fraudebestrijding 
met bijna 42% te verlagen. Als de Raad haar zin 
doorzet is het evident dat de klok fors wordt 
terug gedraaid. BRINKHORST heeft de stellige 
indruk had dat de Raad er niets voor voelt om op 
korte termijn met voorstellen te komen om de 
financiële vooruitzichten te herzien. Een 
dergelijke on wil heeft directe consequenties voor 
toetreding van de landen uit Oost- en Midden
Europa. 

Tot slot refereerde BRINKHORST aan het feit 
dat op korte termijn geen doorbraken te 
verwachten zijn met betrekking tot het 
onderscheid tussen verplichte en niet- verplichte 
uitgaven. Nog altijd is het zo dat vijftien 
ministers op eigen houtje kunnen besluiten om 
bijvoorbeeld 1,3 miljard ecu (een slordige 3 
miljard gulden) aan BSE-compensatie te 
besteden, zonder enige vorm van democratische 
controle zowel op nationaal als op Europees 
niveau In oktober zal het Europees Parlement 
reageren op de voorstellen van de Raad. 
BRINKHORST vreest dat de huidige 
bezuinigingsvoorstellen geen constructieve 
bijdrage zullen leveren aan de dialoog met het 
Europees Parlement. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRINKHORST: 00. 32. 2. 284-5796 

BOSNIE MOET ROEIEN MET DE RIEMEN DIE 
HET NOG STEEDS NIET HEEFT 

De Bosnische verkiezingen waren niet het succes, 
waar de Amerikaan se waarnemers in Bosnië 
over spraken op verkiezingsavond. De 
verkiezingen mogen dan weliswaar in technische 
zin in voldoende mate democratisch verlopen 
zijn, er zijn tegelijkertijd dermate veel haken en 
ogen aan, dat op zijn minst van gemengde 
gevoelens sprake is bij Jan- Willem BERTENS. 

Deze verkiezingen hebben in het teken van de 
etnische zuiverheid en weinig democratische 
randvoorwaarden gestaan. Hoewel dit vooraf ook 
weliswaar in enige mate werd verwacht, is de 
confrontatie met de harde werkelijkheid 
frustrerend. 

Door een gebrek aan onafhankelijke media 
hebben de nationalistische partijen hun stempel 
volledig op deze verkiezingen kunnen drukken. 
Na jaren van nationalistische propaganda was ook 
niets anders te verwachten. Het oppositiegeluid 
zal, hoe bescheiden ook, toch gehoord kunnen 

1. 
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worden. Met het mogelijk wegebben van de haat, 
zal hopelijk ook meer pluriformiteit mogelijk 
zijn. Over twee jaar zullen we verder zien. 

De di verse bevolkingsgroepen hebben vrij wel 
volledig gestemd in de hun door Dayton 
toebedeelde gebieden gestemd. Slechts een fractie 
is de entiteitengrens overgegaan. Daarmee zijn 
Republika Serpska, Herzeg Bosna en het moslim
deel van Bosnië feitelijk drie afzonderlijke staten 
geworden. De verkiezingen hebben de etnische 
zuivering gelegitimeerd. We moeten ons dan ook 
afvragen of de hoogste organen van Bosnië sterk 
genoeg zullen zijn om de de facto opsplitsing nog 
ongedaan gemaakt kan worden. De bereidheid tot 
samenwerking tussen de feitelijk drie eenheden 
zal van de grond af opgebouwd moeten worden. 

Los van een aantal kleinere onregelmatigheden, 
zijn de verkiezingen procedureel goed verlopen. 
Er was duidelijk een wens om het minitieus en 
correct te doen. Daarom krijgen deze 
verkiezingen het fiat van de internationale 
gemeenschap. Maar door de etnische intimidaties 
en de ondemocratische randvoorwaarden moet 
toch worden gevreesd voor de toekomst van 
multi-etnisch Bosnie- Herzegovina. Onze taak zit 
er nog niet op. IFOR moet in welke vorm dan 
ook (liefst met Amerikanen) nog twee jaar 
blij ven en over twee jaar komen er nieuwe 
verkiezingen. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 

EISMA PLEIT VOOR STRENGE WETGEVING 
VOOR ILLEGALE HANDEL IN BEDREIGDE 
DIEREN· EN PLANTENSOORTEN 

Doeke EISMA is zeer verontrust over de illegale 
handel in bedreigde dier- en plantensoorten. Het 
gaat hier om een miljardenmarkt, waarbij de 
om vang die van handel in drugs en wapens 
benadert. 

Het is schrikbarend dat daardoor de afgelopen 
decennia zoveel soorten' zijn uitgestorven of zeer 
zeldzaam zijn geworden. 

Het is te betreuren dat de Europese toepassing 
van de internationale overeenkomst over handel 
in bedreigde soorten (CITES) veel te wensen 
over laat. Er zijn onvoldoende controle 
mechanismen en er is te weinig deskundig 
personeel. 

Hij is van mening dat Europa een belangrijke 
verantwoordelijkheid heeft om de internationale 
verplichtingen in het kader van CITES na te 
komen. Juist omdat Europa een van de grootste 
afzetgebieden is voor bedreigde soorten is een 
controleerbare, strakke Europese wetgeving 
onontbeerlijk. Hij pleit voor een stricte controle, 
deskundig personeel en hardere sancties bij 
overtredingen. 

EISMA betreurt dat bij de behandeling van zo'n 
belangrijk onderwerp het Europees Parlement de 
discussie te veel heeft laten beheersen door 
sentimenten, oneigenlijke feiten en futiliteiten. 
Een voorbeeld van zo'n detailkwestie zijn de 
valkeniers die vrezen dat zij onder de nieuwe 
wetgeving niet meer hun jacht kunnen uit 
oefenen. Afgezien van het feit dat het hier gaat 
om een misverstand vindt EISMA het uitermate 
spijtig dat bij de behandeling van zo'n belangrijk 
onderwerp een dergelijke kwestie zoveel 
misplaatste aandacht krijgt. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00. 32. 2. 284-5797 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66 delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00. 32. 2. 284-5602 
medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD-QUAAK: 00. 32. 2. 284-5795 
medewerkster: Sophie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00. 32. 2. 284-5796 
medewerkster: Petra VAN DEN BOOMGAARD 

Doeke EISMA: 00. 32. 2. 284-5797 
medewerker: Gerbelf !all GERBRANDY 

Colltactpersooll vall de Delegatie in Nederlalld 
Arthur VAN EU/TENEN: 070. 318-2634 

************************************************************************************* 
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ENQUêTE 

Ruim een jaar geleden introduceerde de D66-delegatie in het Europees Parlement het Europa Bulletin om 
de leden op de hoogte te houden van de actuele standpunten die namens D66 in dit Parlement worden 
ingenomen. Ook in de toekomst wil de delegatie de leden zo goed mogelijk op de hoogte blijven houden van 
de ontwikkelingen op Europees gebied. Om tot verbeteringen van de informatievoorziening te komen is uw 
mening uiteraard van groot belang. Vandaar dat wij deze enquête hebben gemaakt. Wij hopen bij het 
invullen daarvan op uw medewerking. Alvast hartelijk dank. 

1. Kent u het Europa -bulletin? 

0 ja 
0 nee 

2. Op welke manier wordt u het meeste geïnformeerd over de activiteiten van D66 in het Europees Parlement? 

0 via de landelijke/regionale media 
0 via persoonlijk contact met de Europarlementariërs 
0 via de Democraat en het Europa Bulletin 
0 via 066- werkgroepen 
0 via E-mail en Internet 

3. Vindt u dat u voldoende geïnformeerd bent over de activiteiten van D66 in het Europees Parlement ? 

Oja 
0 nee 

4. Leest u de informatie over het EP die via het Europa-bulletin wordt verstrekt wel eens? 

0 altijd 
0 soms 
0 nooit 

5. Indien u het nooit leest: kunt u aangeven waarom u de informatie in het Europa Bulletin nooit leest? 
(U kunt meer dan één antwoord geven) 

0 ik heb geen tijd 
0 de informatie is niet toegankelijk genoeg 
0 de informatie is niet actueel genoeg 
0 de inhoud spreekt mij niet aan 
0 iets anders, namelijk 

6. Indien soms of a/tijd: wat vindt u van de informatie die via het Europa Bulletin wordt verstrekt? 

0 ik ben tevreden 
0 ik ben ontevreden. 
0 ik weet het niet 

---- -> 

···············••******************************************************************** 
editie seotember 1996 -3-



Berichten van D66 in het Europees Parlement 
············•••**********************************************************~********* 

7. Indien u ontevreden bent: kunt u ook aangeven waarom? (U kunt meer dan één antwoorligeven) 

0 de informatie is niet toegankelijk genoeg 
0 de informatie is niet actueel genoeg 
0 de inhoud spreekt mij niet aan 
0 iets anders, namelijk: 

8. Indien u tevreden bent: zou u meer informatie willen ontvangen over de activiteiten van m:tl6 in het 
Europees Parlement? 

0 ja 
0 nee 

9. Indien ja: zou u aan kunnen geven waarover u meer zou willen weten? (U kunt meer dan één antwoord 
geven) 

0 informatie over de organen van de van de Europese Unie en hun bevoegdheden 
0 informatie over de specifieke beleidsterreinen van de D66- Europarlementariërs 
0 achtergrondinformatie over actuele onderwerpen in de Europese Unie 
0 iets anders, namelijk: 

10. Er zijn verschillende mogelijkheden om op de hoogte te blijven van de D66 standpunten in het Europees 
Parlement. Welke mogelijkheden acht u het meest geschikt? 

0 via de landelijke/regionale media 
0 via persoonlijk contact met de Europarlementariërs 
0 via de Democraat en het Europa~ Bulletin 
0 vi~ de D66-werkgroepen 
0 via E-mail en Internet 

11. Indien u nog opmerkingen en I of suggesties heeft dan kunt u dat hier opschrijven 

················································································································································································ 
················································································································································································ 

U kunt deze enquête in een gefrankeerde enveloppe sturen naar: 

D66· delegatie Europees Parlement 
T.a.v. Sebastian Dingemans 
p/a Postbus 660 
2501 CR Den Haag 

of faxen naar nummer: 00.32.2.284.9602 
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11) TOELICHTING Jaarrekening 1995 
~ 
~ Net als 1994 was 1995 in financieel opzicht een 
13') succesvol jaar voor D66. Het boekjaar werd 
S:: afgesloten met een gunstig resultaat, vooral als 
C) gevolg van meevallende contributie-inkomsten. 
J Het hoofdbestuur heeft besloten het batig saldo 

grotendeels toe te voegen aan diverse voorzie
ningen, waarmee de financiële basis van de 
partij wordt versterkt. 
Voor een nadere specificatie van de baten en de 
lasten in 1995 zij verwezen naar de in dit 
katern opgenomen officiële jaarrekening, 
opgesteld door onze accountant BDO CampsO
bers. 

TOELICHTING Begroting 1997 

Algemeen 
D66 staat net als andere politieke partijen 
permanent voor de uitdaging om leden en 
kiezers te trekken en aan zich te blijven binden. 
Daarnaast geldt voor ons in het bijzonder dat 
we de bestuursverantwoordelijkheid die we op 
ons hebben genomen door deelname aan het 
paarse kabinet gebruiken om onze positie te 
consolideren. Een gezonde partijfinanciering 
kan hieraan bijdragen. 

Partijorganisatie 
Eind 1995 ging het congres akkoord met de 
plannen van het hoofdbestuur om de 
partijorganisatie te verbeteren. Uitgangspunt 
daarbij was het rapport "D66: Ruimte voor 
politiek". Speerpunten met financiële 
consequenties waren ondermeer: professiona
lisering bestuur, betere communicatie, 
stimulering politiek debat, meer middelen naar 
de afdelingen, lagere drempel voor bezoek 
congressen. In de begroting 1996 werd een 
begin gemaakt met reservering van gelden voor 
deze aktiviteiten. Deze lijn wordt voortgezet in 
de voorliggende begroting 1997. Zo is onder 
meer geld uitgetrokken voor een kennis & 
kundebestand, politieke podia en activiteiten 
aan de basis. 
Evenals in de door het Congres goedgekeurde 
begroting 1996 is in de begroting 1997 geld 
uitgetrokken voor het parttime betalen van de 
voorzitter. 

Partijfinanciering 
Voor de versterking van de partijorganisatie is 
geld nodig. Verhoging van contributie-

inkomsten biedt daarvoor maar beperkte 
ruimte. Vandaar dat alle onderdelen van de 
partij gezamenlijk onder ogen moeten zien hoe 
de beschikbare middelen zo doelmatig mogelijk 
kunnen worden ingezet. 
Op dit moment gaat er in de begroting van de 
vereniging ongeveer 2,3 miljoen om. Het 
overgrote deel van de inkomsten (ruim 1,8 
miljoen) bestaat uit contributies. Dit is niet het 
complete beeld van de financiën van de partij: 
er lopen namelijk aanzienlijke geldstromen, 
buiten de begroting van de vereniging om, 
rechtstreeks naar het wetenschappelijk bureau 
(SWB) en het opleidingscentrum (OC) .. Deze 
twee geldstromen, die elk 600.000 gulden 
belopen, zijn om twee redenen relevant. In de 
eerste plaats is de omvang ervan sterk toegeno
men door de groei van het aantal kamerzetels. 
Ten tweede heeft de minister van Binnenlandse 
Zaken het plan om de doeluitkeringen aan 
wetenschappelijke bureaus en opleidingscentra 
voortaan in éên bedrag over te maken aan de 
partij als zodanig. Een en ander betekent dat 
verdergaande afstemming van activiteiten nodig 
is. 

Ledenwerving 
Voor een politieke partij vormen de 
contributies de belangrijkste bron van inkom
sten. Ze fluctueren met de kiezersgunst. Op dit 
moment schommelt het ledental rond de 14.000 
betalende leden. Op middellange termijn 
moeten alle politieke partijen rekening houden 
met een teruglopende belangstelling voor het 
lidmaatschap. Vandaar dat ledenwerving van 
groot belang is, waarvoor in deze begroting 
ook ruimte is gemaakt. De begrotingspost 
"ledenwerving" heeft alleen betrekking op de 
vaste kosten van de ledenwerving. Aangezien 
veel vaste kosten al in 1996 zijn gemaakt, kan 
het bedrag voor ledenwerving worden 
verlaagd, zonder dat de inspanningen op dit 
gebied worden verminderd. 

Rente 
De afgelopen twee boekjaren zijn de reserves 
op peil gebracht, waardoor de vereniging 
beschikt over een behoorlijk bedrag aan liquide 
middelen. Aktie is ondernomen om het beleg
gingsresultaat te optimaliseren. Kon in 1995 
nog een rendement worden behaald van 
gemiddeld 3,9%, onder invloed van de rentada
ling is dit teruggelopen tot 2,3%. Deze daling 
is echter gecompenseerd door een aktiever 
treasurybeleid (deposito's en speciale 



V) rekeningen) waardoor het nominale resultaat 
~ naar verwachting zelfs nog hoger uitvalt dan in 
~ 1996. 

~ 
~ 

a 
Speciale actie 
De 'bedelacties' leveren ieder jaar opnieuw 
aanzienlijk meer op dan ze kosten en worden 
dus voortgezet. Volgens een jaren geleden 
gemaakte afspraak gaat van het netto-resultaat 
60% naar de vereniging en krijgen OC en SWB 
elk 20%. Dat was ook nodig in een tijd toen er 
weinig andere inkomstenbronnen waren. 
Nu de belendingen uit anderen hoofde meer 
eigen inkomsten hebben (zij profiteren 
namelijk rechtstreeks van het toegenomen 
aantal kamerzetels) is met ingang van 1997 het 
principe doorgevoerd dat bijdragen van de 
leden aan de verenigingsbegroting ten goede 
komen. 

Afdracht politieke vertegenwoordigers 
Algemeen wordt het redelijk geacht dat politici 
een bijdrage leveren aan de partij uit het 
inkomen dat zij in hun functie verdienen. Op 
vrijwillige basis gebeurt dit nu dikwijls ook al 
(via herverkiezingsbijdragen, tekortsuppletie, 
e.d.), maar er is behoefte aan een duidelijke en 
eenvormige regeling. Het HB heeft een richtlijn 
uitgevaardigd die erop neerkomt dat aan het 
corresponderende bestuursniveau (lokaal, 
regionaal, nationaal) een procentuele afdracht 
van het politieke inkomen wordt gedaan. Van 
de opbrengst is 80% bestemd voor het 
verkiezingsfonds op dat niveau; 20% is 
bestemd voor de reguliere begroting. Met het 
oog hierop is een nieuwe batenpost in de 
begroting opgenomen waarvan het 20%-aandeel 
op landelijk niveau voor 1997 wordt geschat op 
30.000 gulden. 

Uitgaven 
Ongeveer de helft van de uitgaven wordt 
besteed aan Personeel en Regio's & 
Afdelingen. Andere grote posten zijn de 
Dotaties aan voorzieningen en diverse Subsi
dies aan de belendingen. 
Voor de posten Personeel, Secretariaat, 
Huisvesting (en tot op zekeren hoogte Bestuur/ 
Adviesraad) gaat het om het saldo van de 
werkelijke kosten en de doorbelastingen aan de 
belendingen en fracties. In overleg met de 
penningmeesters van de belendingen is de 
berekeningswijze van deze doorbelastingen 
herzien. Uitgangspunt was dat er sprake moet 
zijn van een reële vergoeding voor geleverde 
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diensten, zonder een versluierde subsidie. Daar 
staat tegenover dat de subsidies van de 
vereniging aan de belendingen evenzeer op 
ratio en noodzaak zijn beoordeeld. Dit heeft 
geleid tot een verlaging van de subsidies aan 
SWB enOC. 

De penningmeesters 
Matt Poelmans & Robert van Lente 

CONGRES NIEUWE STIJL (congres 64) 
22/23 maart 1997 

Het 64e congres van D66 zal wederom 
gehouden worden in de Leeuwenhorst in 
Noordwijkerhout. Centraal staat "de Mens in 
de Samenleving". Daarnaast kunt u 14 
bijeenkomsten over een groot aantal actuele 
onderwerpen bijwonen. Kortom: een bruisend 
congres dat u niet moet missen! 
De amendeerbare resolutie met begeleidende 
notitie en de concepten voor contributie-, 
regio- en afdelingsbijdrageregeling 1998 zullen 
met agenda en congresreglement worden 
gepubliceerd in Democraat 96/10, die rond 18 
december bij u in de bus ligt. Moties en 
amendementen m.b.t. de resolutie en de 
financiële stukken, alsmede organisatorische 
moties kunt u indienen tot uiterlijk maandag 
10 februari 1997 om 12.00 uur 's ochtends. 

~ In Memoriam 
::s 
::S Iedereen binnen D66 was diep geschokt, toen het 
w bericht kwam van de ongelukkige 
V) verdrinkingsdood van Hans en F elix 
CU F rankfurther. 

CQ De naam Frankfurther duikt in onze herinnering 
en in onze papieren op vanafhet allereerste begin 
van D66. En de naam Frankfurther zal altijd 
geassocieerd worden met: actie, ideeën, 
initiatieven, voorstellen. Wat van Hans 
Frankfurther bekend is, is zijn vasthoudende 
fantasie en zijn onwrikbare springerigheid 
En in navolging van zijn vader gingen de 
activiteiten van Felix na zijn studie ook uit naar 
de publieke zaak: hij werd afdelingsbestuurder 
van D66, actiefin de discussie over de 
regiovorming en statenlid van Noord-Holland. 
Twee D66-ers tot in de vezels van hun bestaan 

' 
die markante sporen hebben nagelaten waar zij 
hun krachten hebben ingezet, zijn ons ontvallen. 
D66 heeft een groot verlies geleden. 
Bart Robbers, voorzitter GR-fractie Amsterdam 

Katern Democraat 8, 1996 



VAARDIGHEDEN 

TEAMVORMING 
Het Opleidingscentrum biedt een training aan 
onder de titel 'Teamvorming'. Deze training is 
speciaal bestemd voor fracties, eventueel samen 
met een steunfractie of fractiemedewerker. Het 
doel van de training is om de kracht van de 
fractie te verbeteren op basis van ieders 
persoonlijke kwaliteiten. Tijdens deze training 
wordt onder meer gebruik gemaakt van het 
'Kwaliteitenspel' en enkele intensieve 
oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt 
plaats in overleg met de fractie. Aan de train
ing zijn twee serieuze voorwaarden verbonden: 
de gehele fractie moet eraan deelnemen en er 
dient geen acuut en ernstig conflict binnen de 
fractie te spelen. Voor verdere inlichtingen 
over deze training kunt u contact opnemen met 
het Opleidingscentrum (tel. 070- 3566066). 

PRESENTATIETRAINING voor gevorderden 
zaterdag 19 oktober of 3 november 

Deze training is bedoeld voor mensen die in de 
praktijk al een eigen presentatievaardigheid 
hebben ontwikkeld. Maar hoe kom je over op 
anderen en welke gewoonten zijn er in deze 
presentatie geslopen? Hoe kun je dit toetsen? 
Aan de hand van praktijkoefeningen geeft de 
trainer Max Peper verfijningen met tips, 
adviezen en commentaar. De bijeenkomst vindt 
plaats in Den Haag en de kosten zijn/50,00. 
Dit is inclusief lunch. 

VOORZITTEN: EEN VERGADERTECHNIEK 
zaterdag 30 november 

Het Opleidingscentrum heeft een nieuwe 
training ontwikkeld die is bestemd voor 

Voor de Draad 

iedereen die binnen D66 wel eens leiding geeft 
aan discussies en vergaderingen. Bijvoorbeeld 
werkgroep- of commissievergaderingen, 
afdelings- of fractievergaderingen. Het doel van 
de training is om de vergaderingen de moeite 
en tijd waard te laten zijn. De gespreksleider 
speelt daarbij een cruciale rol. Deze moet 
kunnen omgaan met vergadertechnische 
aspecten als: structuur aanbrengen en tijd 
beheersen, analyseren en samenvatten, de 
stemming goed houden en besluiten (laten) 
nemen. Tijdens de training wordt gebruik 
gemaakt van een instructie-video en enkele 
intensieve oefeningen. De training vindt plaats 
in Den Haag en kost/ 35,00. 

OPLEIDINGEN 

BASISCURSUS GEMEENTEFINANCIËN 
Zaterdag 12 oktober 

Onder leiding van twee deskundigen verdiepen 
deelnemers zich in de gemeentelijke financiën. 
De plaats van de gemeentelijke begroting in de 
financiële cyclus en de wijze waarop de 
begroting beoordeeld kan worden komen aan 
de orde. Daarnaast is aandacht voor zaken als: 
de risicoparagraaf, de kostenverdeelstaat, 
reserves en het gemeentelijke grondbeleid. De 
bijeenkomst vindt plaats in Utrecht en de 
deelnamekosten zijn f 30,00. 

KEUZEN IN DE ZORG 
Zaterdag 19 oktober 

Gezien het onderwerp is gekozen voor de 
toepasselijke lokatie van museum Boerhaave te 
Leiden, het Rijksmuseum van de geschiedenis 
van de natuurwetenschappen en de 
geneeskunde. De bijeenkomst start om 13.00 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt eljnuzal per jaar met 
informatieve artikelen, scherpe columns, interviews over lokale en regionale gebeurtenissen en 
vergelijkingsmateriaal. Voor de Draad laat zien hoe bestuurders en leden van D66 in de rest van Nederland te 
werk gaan. 
In het oktober-nummer onder andere een gesprek met Roger van Boxtel, Tweede-Kamerlid voor D66 me 
volksgezondheid in ponefeuille. Hij hanteen hierbij de stelling 'markt waar markt kan en sociaal waar 
sociaal moet'. In dit nummer is ook aandacht voor beperking van de groei van het autoverkeer en 
bevordering van het gebruik van de fiets en het openbaar vervoer. Verder enkele anikelen over de 
belangrijke rol die afvalstoffenheffing is gaan spelen in de discussies over de woonlasten en een oproep 
tot meningsvorming over de gemeentelijke rekenkamer. 

Een jaarabonnement kost f 50,00. In het lidmaatschap van de Bestuurdersvereniging zit een abonnement 
inbegrepen. Bel voor meer informatie 070 - 356 6045. 

Katern l)emocraat 8, 1996 



S::::: uur met een rondleiding van drie kwartier door 
~ dit fascinerende museum. In de Gehoorzaal 

~ 
s:: 
(U 
\,J 
V) 

start vervolgens om 14.00 uur het debat 
'Keuzen in de Zorg'. Ter voorbereiding van dit 
debat zijn een drietal prikkelende artikelen 
geschreven. De bijeenkomst wordt afgesloten 
door Els Borst. De deelnamekosten zijn f 6, 60 
(inclusief de toegang tot het museum). 

~ M4AK KENNIS MET D66 
S:: zaterdag 9 november ...... 
~ Kennismaken met D66 kan op 9 november in 
(U Utrecht. Onder leiding van twee ervaren D66-
~ ers worden de belangrijkste ideeën en doelstel-

alllilllo.l.. lingen van D66 besproken. Er is ruimte voor 
uw vragen en er wordt aandacht geschonken 
aan de mogelijkheden om actief te zijn binnen 
de partij. De maximaal vijftien deelnemers 
ontvangen ter voorbereiding de brochure 'Maak 
kennis met D66'. Kosten: f 20,00. 

CONGRES AFDELINGSBESTUURDERS
op weg naar de raad 
Zaterdag 9 november 

Dit congres staat geheel in het teken van de 
komende gemeenteraadsverkiezingen op 4 
maart 1998. De afdelingsbestuurders spelen met 
name in de voorbereiding hierop een 
prominente rol. Aan deze groots opgezette 
bijeenkomst zal medewerking worden verleend 
door vele D66-ers uit alle geledingen van de 
partij. Onderwerpen die aan bod komen zijn 
onder andere: de campagne, het lokale 
verkiezingsprogramma, kadervorming, 
kandidaatstellingsprocedures, scholing. 
De bijeenkomst op 9 november vindt plaats in 
Bodegraven. De lokatie is prima bereikbaar 
per openbaar vervoer. Alle 
afdelingssecretarissen ontvingen hierover apart 
bericht. Kosten: f 12,50. 

BROCHURES 

POLITIEKE THEMA'S. Prijs: J 15,00 
Het üp'leidingscentrum organiseert regelmatig 
themabijeenkomsten rond interessante politieke 
beleidsterreinen. De bijeenkomsten hebben een 
inleidend karakter, zijn levendig en gevarieerd 
van opzet en dragen bij aan de politieke 
meningsvorming. 
Naar aanleiding van deze themabijeenkomsten 
schreven enkele landelijke en lokale politici van 
D66 een serie boeiende inleidingen: Jan-Willem 
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Bertens over Europese integratie in de jaren 
negentig, Francine Giskes over Ruimtelijke 
Ontwikkeling in groter verband, Hans Jeekei 
over Duurzame Ontwikkeling, Henk Pijlman 
over Ontwikkelingen in het Cultuurbeleid en 
tenslotte Han Polman over Gemeentelijk 
Veiligheidsbeleid. Deze inleidingen zijn 
gebundeld in 'Politieke thema's'. 

VMRDIGHEDEN VOOR HET POLITIEKE VAK. 
Prijs: f 7,50 
In deze brochure worden de belangrijkste 
vaardigheden beschreven voor het politieke 
vak. Over welke eigenschappen moet je als 
politicus beschikken, waar moet je goed in zijn 
en hoe kun je werken aan aspecten waarin je 
wat minder goed bent? Aandacht voor de 
volgende onderwerpen: spreken in het open
baar, debatteren, vergaderen, omgaan met 
conflicten of lastige mensen, en onderhandelen. 
In een bijbehorende profielschets van het 
raads- en statenlid wordt een en ander op een 
rij gezet. Het Opleidingscentrum sluit hierbij 
in haar aanbod van cursussen geheel aan. 

GEMEENTE EN FINANCIËN Prijs f 10,00 
Een praktische handleiding voor 
gemeenteraadsleden. Allereerst wordt ingegaan 

op aard, strekking en gevolgen van de 
gewijzigde Financiële Verhoudingenwet en de 
nieuwe Comptabiliteitsvoorschriften. De cyclus 
van financiële documenten wordt beschreven 
en er is een hoofdstuk gewijd aan het 
'financiële instrumentarium' (productbegro
ting, kengetallen). Naast de nodige feitenkennis 
vindt u in deze brochure vooral ook ideeën en 
concrete voorbeelden waarmee de lokale 
politicus instrumenten krijgt aangereikt om het 
budget-recht kritisch te hanteren. 

MAAK KENNIS MET D66. Prijs: f 5, 00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur 
van D66 en haar ontstaansgeschiedenis. 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: f 15, 00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit 
Statuten en Huishoudelijk reglement van D66 
inzichtelijk worden gemaakt. Bevoegdheden, 
rollen en taken van voorzitter, penningmeester, 
secretaris, secretaris politiek en van het 
'gewone' bestuurslid worden beschreven. 
Daarnaast is aandacht voor de politieke taak 
van de afdeling en de verhouding tot de 
gemeenteraadsfractie. 

Katern Demncraat R IQQfi 



~ D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE 
' GEMEENTERAAD. Prijs: f 25,00 
::S Deze publicatiebevat onder andere de volgende 
~ onderwerpen: 
,.." · Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
S::: apparaat; 
~ · Raad in relatie tot de burger, de 

belangengroepering en de media; 
~ · Techniek van de raadsvergadering, 
S::: spreekrecht, recht. van initiatief en 
• ...., amendement, moties. 

~ d .. .. l 'if . ...., (alle bovengenoem e pn]zen zvn exc usle 
~ porto) 
~ u..:UIIII!IIIIrJ!I:i·;:l!lll:llll!ll:ll!!':llll!li:D!III!III grllll!llii!MIIIIIesllll!llii!llllllll!llllji!M!fllllllllll!lllll!llllll!lii!I!IM!IIIII•iill!!llllli!'iii!!IIII·!!W!i!ll!lllll!!illlllll!lllll!liiiilllll!llllliiiiiiiiillll!ll lllllllliiil 

zaterdag 5 oktober in het Evertshuis in 
Bodegraven 

In workshops wordt aandacht besteed aan 
diverse onderwerpen uit de lokale en provinci-
ale politiek. Deskundigen en bestuurders geven 
in een inleiding inhoud~lijke en politieke 
informatie over het onderwerp. Daarna is er 
ruim gelegenheid voor een inbreng van de 
aanwezige bestuurders. De volgende 
onderwerpen komen aan de orde: 

onderwijsbeleid, vensterscholen in 
Groningen. 

bestuurlijke integriteit. 
milieu: de spanning tussen het 

handhaven van milieuwetgeving en de 
langdurige procedures. 

politieke keuzes versus juridische ::::S 
uitspraken ~ 

~ · jeugdzorg ~ 
S::: · evaluatie van de politiewet ..._ 
• ...., · inburgering van nieuwkomers :::S 
~ · meten van milieurendement CQ 
• ...., · lokaal drugsbeleid v 
S::: waterschapsbestuurders: toekomstige --.. 
~ verkiezingen op politieke basis? ~ 
' eenzaam en alleen, de lokale (U 
~ verantwoordelij~heid voor mensen aan de rand ~ 
~ van de samenlevmg. ~ 
~ bespreking van de cultuurnota, m.m.v. ~ 

~ AadNuis. . . ~ 
~ bijeenkomst van fractievoorzitters van \..) 
~ provinciale staten . V) 
::S Els Borst, minister van VWS zal de dag S::: 
~ afsluiten. Het congres duurt van 10.3~ tot. (U 
~ 16.00 uur. Geïnteresseerden (al dan met hd van ....., 
V, de Bestuurdersvereniging) kunnen nog (U 
~ deelnemen. De kosten bedragen f 32,50 voor ~ 
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leden van de Bestuurdersvereniging enf 50,00 
voor niet-leden. 
Het Evertshuis bevindt zich aan de Spoorstraat 
15 in Bodegraven, op vijf minuten loopafstand 
van het NS-station. 

Sturing door de overheid, een nieuwe filosofie 

Een werkgroep van de Bestuurdersvereniging 
heeft zich gebogen over de inrichting van het 
openbaar bestuur en de toedeling van taken 
naar bestuurslagen. In haar eindnotitie biedt de 
werkgroep een nieuw perspectief voor 
beoordeling van de taken van een gemeente of 
provincie. Vervolgens pleit de werkgroep voor 
netwerksturing: de betrokken partijen in een 
beleidsproces formuleren een standpunt, dat 
door de overheid kan worden vertaald în 
regelgeving. De conclusies van de werkgroep 
bieden een handreiking aan D66-bestuurders 
die verwikkeld zijn in een takendiscussie of 
spreken over privatisering etc. De notitie kan 
worden besteld met de antwoordbon en kost f 
7,50 voor leden enf 12,50 voor niet-leden. 

Nieuwe publikaties 

Kunstbeleid en de stad 
In oktober verschijnt de publicatie 'De stad als 
culturele werkplaats', een bundel artikelen in 
boekvorm over de stad als ankerpunt van het 
kunstenbeleid. 
In deze publicatie worden de redenen gegeven 
voor en de mogelijkheden verkend van het 
voeren van een pluriforme kleinschalige 
kunstenpolitiek, waarin de steden een 
belangrijke zelfstandige rol krijgen. André van 
der Brugge en Cor Wijn schreven gezamenlijk 
een discussietekst, 'De stad als culturele 
werkplaats'. Vervolgens is aan een aantal 
kunstkenners, kunstwatchers en bestuurders 
gevraagd om op de inhoud te reageren. De 
reacties zijn afkomstig van achtereenvolgens 
Ivo Kuypers, Miranda Boorsma, Vic Veldheer, 
Inez Boogaarts, Hans Onno van den Berg, 
Ursie Lambrechts, Marian Loupen en Henk 
Pijlman. Het is een interessante bundel 
geworden, zowel voor de mensen die zich van 
oudsher met het kunstenbeleid bezighouden, als 
voor hen die zich eens zouden willen oriënteren 
op dit onderwerp. 
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:::S Bijeenkomsten 

~ 

~ 
:::s co 

De stad als ankerpunt voor het kunstenbeleid 
12 okJober, 13.30 uur in café Zeezicht te 
Utrecht 
Op zaterdag 12 oktober organiseert de SWB 
een conferentie naar aanleiding van het 

~ verschijnen van de publicatie 'De stad als 
: =::::, culturele werkplaats'. Aan de hand van de 
-.... inhoud van de publicatie zal worden ingegaan 

CU op de mogelijkheden om een eigen stedelijk en/ 
tt of regionaal kunstenpolitiek te ontwikkelen. De 
tt sprekers zijn onder meer Cor Wijn, medewer
~ ker van het VNG; Ursie Lambrechts, kamerlid 

..S:::: voor D66; en Erik Hitters, universitair docent 
"-> vrijetijdswetenschappen. lnez Boogaarts, 
V, onderzoeker en publicist op het gebied van 
S:: stedelijk beleid, cultuur en festivals, zal een 
CU kort commentaar uitspreken. Na de pauze 

..._, houdt Gerard Schouw, wethouder te Dordrecht, 
~ een inleiding over de praktijk van een lokaal en 

pluriform kunstbeleid in de stad. 
Staatssecretaris Aad Nuis zal het eerste 
exemplaar van de publicatie in ontvangst 
komen nemen. 
Kosten deelname: f30,- (inclusief boek) en 
f15,- (alleen de conferentie). 

Democratisch toe:::icht op het toezicht? 
7 november, 19.30 uur in Pax Christi
stiltecentrum, Godebaldkwanier Hoog 
Catherijne te Utrecht 
Het toezicht op het publieke domein wordt 
meer en meer overgelaten aan stadswachten en 
geprivatiseerde surveillancediensten. De 
politieorganisatie is onlangs geregionaliseerd en 
houdt zich thans vooral bezig met opsporing, 
coördinatie en registratie-werkzaamheden. De 
vraag is echter wie op welke manier nog 
toezicht uitoefent op degenen die toezicht 
houden. Is dat de burgemeester, de 
gemeenteraad, de Commissaris van de 
Koningin of de Tweede Kamer? Over deze 
ontwikkelingen en de vraag naar de 
democratische controle organiseert de Stichting 
Wetenschappelijk Bureau een conferentie met 
medewerking van Wynsen Faber, zelfstandig 
adviseur en politiedeskundige en Thom de 
Graaf, lid van de Tweede Kamer voor D66 en 
waarschijnlijk een burgemeester uit een 
middelgrote gemeente. 
Kosten deelname: /15,-

Inlichtingen over de bijeenkomsten en opgave 
bij de SWB 
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Idee 
Idee is het politiek-wetenschappelijk tijdschrift 
van het wetenschappelijk bureau van D66. Idee 
bevat interviews, analyses, commentaren en 
achtergrondartikelen over ontwikkelingen die 
relevant zijn voor de politiek. Een abonnement 
op Idee kostf74,- per jaar (studenten/ 34,-. 
Losse nummers (/17,-) zijn verkrijgbaar op 
bestelling. 

IDEE 
inhoud nummer 4, 1996 
THEMA: HET DEMOCRATISCH 
ONDERHOUD 
* Een interview met Wim Dik over zijn 
betrokkenheid bij de democratie en het 
revitaliseringsproces 'Voor de verandering' 
door Joost Kuijper en Allan V arkevisser. 
* Wie juicht er nog voor de democratie? door 
Arthor Doeters van Leeuwen. Een bewerking 
van een lezing voor de Rabo-academie over de 
opkomst van nieuwe autocratische tendensen en 
de relaties tussen democratie, markt en 
bedrijfsleven. 
* Zoden aan de democratie, enkele 
opmerkingen over de verhouding tussen 
burgers en gemeenschap en een pleidooi voor 
een sterke civil society, door Jan Vis. 
* Democratie en economische ongelijkheid 
door politicoloog Meindert Fennema. Een 
beschouwing over de liberale democratie
theorie en het denken over economische 
ongelijkheid. 
*Verder in dit nummer o.a.: statements over 
democratisering van Wim Vrijhoef en Henk 
Pijlman. Michel van Hulten schrijft over de 
dilemma's bij het opstellen van een 
verkiezingsprogramma en Sirnon Groen e.a. 
over D66 en het persoonsgebonden budget in 
de gezondheidszorg. 

IDEE nummer 5, 1996 
THEMA: LANDBOUW EN 
WERELDVOEDSELPROBLEMATIEK 

Binnenkort wordt de wereldvoedseltop 
gehouden. Kan er voldoende voedsel worden 
geproduceerd gegeven de enorme 
bevolkingstoename wereldwijd? En op welke 
manier moet de toename aan produktie 
plaatsvinden? Idee besteedt in dit nummer 
onder meer aandacht aan de ontwikkelingen op 
het gebied van biologische landbouw, nationale 
en internationale landbouwpolitiek en de stand 
van zaken op de wereldvoedselmarkten. 
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Landelijk Secretariaat 

0 Congresboek A, Congres 63 
0 Ik meld .... (aantal) kinderen aan voor de crèche 

van Congres 63 
0 Materialenbestellijst (briefpapier, enveloppen, 

promotiemateriaal e.d.) 

De Statuten en het Huishoudelijk Reglement van 
D66 kunt u bestellen door f 13,- (incl. porto) 
over te maken op giro 1477777 t.n.v. 
penningmeester D66, Den Haag, o.v.v. HHR 4311. 

De nieuwe versie (september '96) van het me
boekje is te bestellen door f 10,- over te maken op 
het zelfde gironummer o.v.v. DIC 4313. 

Opleidngs Centrum 

IK MELD ME AAN VOOR: 

0 Basiscursus gemeentefinanciën op 12 oktober 
in Utrecht. Kosten: f30,00 

Presentatietraining in Den Haag. Kosten: 
!50,00 
0 19 oktober 
0 3 november 

0 Keuzen in de zorg op 19 oktober in Leiden. 
Kostenf6,60 

0 Congres afdelingsbesturen op 9 november in 
Bodegraven. Kosten: f 12,50 

0 Maak kennis met D66 in Utrecht op 9 
november. Kosten: f 20,00 

0 Voorzitten: een vergadertechniek op 30 
november in Den Haag. Kosten: f 35,00 

Tien dagen voor aanvang van een cursus krijgt 
u het cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u 
het materiaal ontvangen heeft, bent u definitief 
ingeschreven en verplicht de cursuskosten met 
bijgaande acceptgiro te voldoen. 

IK BESTEL: 

0 Politieke thema's. Prijs: f 15,00 

0 Vaardigheden voor het politieke vak. Prijs: 
f 1,50 

0 Gemeente en financiën. Prijs: f 10,00 

0 Maak kennis met D66. Prijs: f 5,00 

Katern Democraat 8, 1996 

0 Leidraad voor de afdeling. Prijs: f 15,00 

0 D66 en de praktijk van de gemeenteraad. 
Prijs: f 25,00 

0 Abonnement op het tijdschrift Voor de 
Draad. Kosten f50,00 per jaar 

Wetenschappelijk Bureau 

Ik bestel: 

Speciale uitgaven 
0 De open samenleving en haar vrienden, 
in gesprek met Jan Glastra van Loon, 1995, 
voor ledenf 29,50 

0 Technologie in politiek perspectief, 
1996, f 25,-
0 De stad als culturele werkplaats, 
kunstenpublikatie, 1996, f 22,50 

Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke 
partijen, 1991, f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan 
Glastra van Loon, 1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum 
naar partnerschap, 1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het 
verschijnsel migratie, 1993, f 10,-
0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 
12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van 
gezondheidszorg, 1994, f 10,-
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands 
beleid, 1995, f 12,50 
0 Op weg naar een pluriforme 
gezondheidszorg, 1995, f 10,00 
0 In de basis voorzien, 1996, f 12,50 
0 Inburgering en integratie in Nederland, 
1996, f 1,50 
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V) 
s:: 

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, 
1993, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in 
de agrarische sector, 1995, f 5, 00 
0 De waarde van de democratie, 1994 f 
2,50 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost/ 74,- per jaar. 
Studenten betalen slechts f 34,-. Een los 
nummer kost f 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 

Bestuurders Vereniging 

Ik neem deel aan: 

0 het bestuuderscongres op 5 oktober in 
Bodegraven 

Ik bestel: 

0 Sturing door de overheid, een nieuwe 
filosofie 

of 7,50 (voor leden) 
o j 12,50 (voor niet-leden) 

~ DHR./MEVR ............................................................................................................... . 

~ VCX)RIETIERS: ................................................................................................................................................... . 

~ SIRAAT: ................................................................................................................................................................ . 

PC/PLAATS ................................................................................................................ . 

1ELEF~: .......................................................................................................................................................... . 

FUNCTIE IN D66: ........................................................................................................ . 

LIDNUMMER: ....................................................................................................................... . 

Deze bon opsturen naar D66, Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 

U kan ook telefonisch (070- 356 6066), per fax (070- 364 1917) of per E-mail (lsd66@d66.nl) bestellen. 
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l Bedilzucht 

Het nemen van eigen verantwoorde
lijkheid was ook de reden voor 
Terlouw om in 1967 lid te worden van 
D66. 
'Ik was toen net terug in Nederland, 
na een verblijf in Zweden. Het was een 
tijd waarin de bedilzucht van de over
heid enorm was: cremeren mocht 
niet, en de hoofdprijs in voetbaltoto 
was beperkt tot 25.000 gulden, dat 
soort dingen. De VVD keerde zich des
tijds als enige tegen die bedilzucht, 
maar dat harde liberalisme sprak me, 
en spreekt me, niet aan. 
Ik herinner me mijn eerste D66-bij
eenkomst nog, ergens in Utrecht, en 
geleid door Henk Zeevalking. Er werd 
in zeer ingewikkelde bewoordingen 
over politiek gesproken, dus daarom 
zei ik die hele avond maar niets. Ik 
dacht dat je wel erg belezen moest zijn 
om over politiek te kunnen praten. 
Toch gaf ik me aan het eind van de 
avond op om mee te helpen een ver
kiezingsprogramma voor de gemeente
raad op te stellen. Op de eerste bijeen
komst van die groep werd ik tot voor
zitter gekozen omdat ik, als natuur
kundige zonder politieke achtergrond, 
in begrijpelijke termen kon uitleggen 
wat er moest gebeuren.' 

Korte armpjes 
Door zijn activiteiten binnen de 
Utrechtse gemeenteraad kwam Jan 
Terlouw als tiende op de lijst van D66 
voor de verkiezingen van 1971. D66 
won 11 zetels en zo belandde hij in de 

Tweede Kamer. Het was een roerige 
tijd in de politiek. Den Uyl zegt in zijn 
regeringsverklaring in 1973 te streven 
naar spreiding van kennis, inkomen 
en macht. Daar komt niet veel van te
recht: kort daarna is er de eerste olie
crisis, het kabinet krijgt te maken met 
de Lockheed-affaire en in de Kamer en 
het kabinet zijn heftige discussies over 
het legaliseren van abortus. 
Terlouw: 'De politieke hartstocht van 
die tijd mis ik momenteel. Zoals Den 
Uyl sprak, zwaaiend met die korte 
armpjes. Hij verkondigde dingen die 
economisch niet konden, en waar ik 
het dus absoluut niet mee eens was. 
Maar het kwam wel uit zijn hart.' 

Vindt u het paarse kabinet op dat punt 
tekortschieten, zijn ze te rationeel? 
'Het is niet alleen het kabinet of de 
politiek die dat bepalen, het is een 
tendens in de samenleving. Het heeft 
misschien te maken met onze enorme 
welvaart. Met een variant op een ge
zegde uit de bijbel: een kameel zal eer
der door het oog van de naald kruipen 
dan dat een rijke zich bezint op de 
werkelijke waarden in het leven. Toch 
zie ik ook wel een tegenbeweging ont
staan. Het zijn afgezaagd klinkende 
termen als burgerzin, solidariteit, maar 
het gaat erom dat men werkelijk geïn
teresseerd is in de ander. 
Overigens vind ik dat het kabinet het 
goed doet. Je merkt dat het een team 
is, men gunt elkaar wat. Daar ben ik 
wel jaloers op, tijdens mijn minister
schap in het tweede en derde kabinet-

Hij sc/i reef een jeusdboek over de verwoestende stormvloed die Zeeland e11 een deel van de Zuidhollandse eilanden in 1953 onder water 

zette: Oostersehelde windkracht 10. Jaren later, tijdens de overstromingen in de winter van 1995, staat hij op een Gelderse dijk rnet achter 

zicl1 het wassende water en in zijn hoofd de vraag: 'Commissaris, moeten we evacueren, of/ievcr nog even wacllten?' Foto: Dennis Sies 

Van Agt was dat absoluut niet zo. 
De hoogtepunten in mijn carrière val
len samen met de periodes waarin ik 
met goede teams werkte: bij het op
stellen van het D66-programma in de 
gemeente Utrecht, binnen de D66-
fractie vanaf 1977, na de handtekenin
genactie, maar ook hier in het College 
van Gedeputeerde Staten in 
Gelderland.' 

i Middeleeuws 
Een aantal jaren geleden hadden pro
vincies een wat suffig imago. De voor
stellen van het kabinet om stadspro
vincies te vormen hebben dat veran
derd. Terlouw: 'De afgelopen jaren 
hebben de provincies ingezien dat ze 
met het beleid van pappen en nathou
den, van iedereen te vriend houden, 
hun eigen positie ondermijnden. Dat 
is nu voorbij. Ook bij het Rijk is men 
teruggekeerd op het standpunt dat 
drie bestuurslagen voldoende is.' 
Terlouw is tegen stadsprovincies: 'Stel 
je voor dat het stedelijke knooppunt 
Arnhem- Nijmegen wordt afgeschei
den van de rest van de Gelderland. 
Dan komt er een piepkleine provincie 
bij, te klein om de meeste taken uit te 
kunnen voeren, die dan vervolgens bij 
het Rijk terechtkomen. En de rest van 
Gelderland mist dan zijn industriële 
hart. Het lijkt middeleeuws: bouw een 
muur om de stad en laat het platte
land het verder zelf maar uitzoeken. In 
Gelderland lossen we het anders op. 
We streven er door gemeentelijke her
indeling naar dat de gemeentes groot 
genoeg zijn. Tegelijk pakken we de 
grote problemen, die samenwerking 
tussen meerdere gemeentes vergen, 
projectmatig aan. En natuurlijk zorgen 
we daarbij voor voldoende democrati
sche controle.' 

Een beter gebruik van de bestaande 
structuren in plaats van een herziening? 
'Inderdaad. Dat is trouwens vaak de 
uitkomst van bestuurlijke hervorming. 
De rol van de commissaris is ook ge
wijzigd in de nieuwe provinciewet. 
Vroeger was de commissaris van de 
koningin de afgezant van het Rijk die 
toezicht hield op de uitvoering van de 
rijkstaken. Tegenwoordig ligt het ac
cent veel meer op de rol van voorzitter 
van de Staten.' 

Past daarbij niet veel meer een gekozen 
commissaris? 
'Natuurlijk. Trouwens ook gekozen 
burgemeesters. Dit kabinet, waar ik 
overigens veel waardering voor heb, 
blinkt niet uit door een fraai benoe
mingenbeleid. Er zijn al veel inciden
ten geweest. En dat vind ik dit kabinet 
eigenlijk onwaardig.' 



Terlouw verwacht niet dat snel een meer
derheid zal ontstaan in de Kamer voor 
een Grondwetswijziging die gekozen bur
gemeesters en commissarissen mogelijk 
maakt. Maar volgens hem kunnen de le
den van de Provinciale Staten of de ge
meenteraad binnen de huidige structuur 
veel meer invloed op de benoeming uit
oefenen. 
Terlouw: 'De leden kunnen zelf kandida
ten vragen. Openbaar. Op basis daarvan 
wordt dan een voordracht bij het kabinet 
gedaan. Het kabinet kan altijd nog een 
voordracht weigeren. Maar dan moeten 
ze wel goede argumenten hebben, want 
de geschiktheid van de kandidaat is dan 
al uitgebreid aan de orde gekomen.' 
Terlouw vindt dat D66 zich voor deze 

procedure sterk moet gaan maken. 
Tot slot wijst hij nog op een groot voor
deel: het bevordert de doorstroming. De 
huidige procedure, vaak moeizaam en 
met een onvoorspelbare uitkomst, is voor 
veel bestuurders een reden om te blijven 

zitten. Terlouw: 'Zonde, want ik weet uit 
eigen ervaring hoe inspirerend het is re
gelmatig iets anders te doen.' + 

Fred HerreboUI 

Feestelijk afscheid, U kunt erbij zijn! 
Op maandagavond 16 december neemt 066 afscheid van Jan Terlouw, die zijn loopbaan binnen 
066 afsluit door zijn functie als commissaris van de koningin neer te leggen. Plaats van hande
ling is het provinciehuis in Arnhem. 
Sprekers zijn o.a. Hans van Mierlo en Hans Wijers. Jan Terlouw besluit deze feestelijke bijeen
komst met een speech. In de volgende Democraat kunt u hier meer over lezen. 
leden die deze avond bij willen wonen, kunnen kaarten bestellen bij het landelijk Secretariaat 
(voor adres en telefoonnummer, zie het colofon). Er zijn maar een beperkt aantal kaarten be
schikbaar, dus zorg dat u er snel bij bent. 

Democratie voorbij de buren 

Na ruim zes jaar werd onlangs de subsidieregeling van het ministerie van Binnenlandse Zaken 'Algemene Vorming en Scholing Politiek Kader 

in Midden- en Oost-Europa' geëvalueerd. De belangrijkste vragen waren uiteraard: wat is het effect geweest van zes jaar samenwerking met 

politieke partijen in Midden- en Oost-Europa, en is deze regeling nog wel noodzakelijk? Met andere woorden, is er in Midden- en Oost-Europa 

door Marjanne deKwaasteniet 

Wachten op toetreding EU 
Om met dat laatste te beginnen: het is 
voorlopig nog wel degelijk nuttig de sa
menwerking tussen politieke partijen te 
stimuleren via een financiële regeling. 
Iemand zei eens: 'Na een omwenteling zo
als die in de landen van Midden- en Oost
Europa heeft plaatsgevonden, duurt het 
een half jaar tot een jaar om vrije en eer
lijke verkiezingen te houden, vijf jaar om 
democratische instituties op te bouwen 
en misschien wel een generatie om de de
mocratie te laten wortelschieten in het 
denken van de mensen.' Het is misschien 
wat veel gevraagd om zo lang geld be
schikbaar te stellen. Daarom heb ik de 
evaluatoren van het ministerie van 
Binnenlandse Zaken ervan trachten te 
overtuigen dat een mooie tijdshorizon 
voor de regeling de toetreding van de be
trokken landen tot de Europese Unie is. 
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inmiddels geen sprake van democratie? 

De Europese Unie stelt namelijk ook eisen 
aan deze landen wat betreft de kwaliteit 
van de democratie voordat ze mogen toe
treden. 

Richting geven 
De vraag naar het effect van de regeling is 
lastiger te beantwoorden. Van een kleine 
activiteit (een of twee gezamenlijke se
minars per jaar) kan geen groot effect 
worden verwacht. Gelukkig zijn het dan 
ook niet alleen de politieke partijen die 
bijdragen aan het democratiseringsproces 
in Midden- en Oost-Europa; wie zich richt 
op versterking van de vrijheid van expres
sie, de opbouw van de rechtsstaat en de 
bescherming van mensenrechten, doet 
dat ook. Toch nemen de politieke partijen 
een bijzondere positie in. Ze vormen bij 
uitstek de dragers van de parlementaire 
democratie. Het is dus niet onzinnig aan 
de versterking van politieke partijen spe
ciale aandacht te geven. 

Trainingsactiviteiten gericht op het op
bouwen van een partij-infrastructuur, op 
het werven van nieuwe leden, op het op
stellen van een verkiezingsprogramma, op 
profileringsmogelijkheden in een verkie
zingscampagne, etc. dragen stuk voor stuk 
bij aan versterking van partijen in 
Midden- en Oost-Europa, en dus aan een 
versterking van de democratie. 
Daarnaast i:> voor de meeste partijen in 
Midden- en Oost-Europa internationale 
samenwerking op zich van belang. Zeker 
kort na de omwenteling had samenwer
king met West-Europese partijen een rich
tinggevend effect. 

Buitenlandse partners 
Overigens is het doel van samenwerking 
niet altijd versterking van een politieke par
tij, soms is het transformatie. Dat laatste 
geldt met name voor de partijen die zijn 
voortgekomen uit de oude communistische 
partijen, waarmee vooral de Partij van de 



Arbeid in zijn samenwerkingsactiviteiten 
wordt geconfronteerd. 
Daarentegen is voor een partij als D66 het 
zoeken naar mogelijke samenwerkings
partners vaak een moeizame speurtocht. 
Vreemd genoeg geldt dat anno 1996 nog 
bijna evenzeer als in het begin van de ja
ren negentig. Tijdens de omwenteling van 
de jaren 1989-1990 speelden in verschil
lende landen burgerbewegingen een be
langrijke rol. Ik denk bijvoorbeeld aan de 
Civic Movement van Jiri Dienstbier in het 
toenmalige Tsjechoslowakije en de Civic 
Alliance in Roemenië. Deze burgerbewe
gingen leken 'natuurlijke partners' voor 
een partij als D66. Ze waren echter vaak 
minder succesvol toen ze zich moesten 
omvormen tot een politieke partij. De in
tellectuelen die de burgerbewegingen 
droegen, bleken matige politici, als ze de 
ambitie al hadden om dat te worden. De 
Hongaarse Alliance of Free Dernocrats 
(SzDSz), vormt daarop een uitzondering. 
Deze partij behaalde bij de laatste verkie
zingen bijna 20% van de stemmen en 
maakt deel uit van de regering. 
Naarmate het streven naar de ontwikke
ling van een markteconomie meer cen
traal kwam te staan, nam het belang van 
liberaal georiënteerde partijen toe, ten 
nadele van partijen die meer waren 

gericht op de ontwikkeling van democra
tie geworteld in een 'civil society'. Zo is in 
Tsjechië de Civic Movement/Pree 
Dernocrats op nationaal niveau vrijwel 
van het politieke toneel verdwenen. In 
Estland zocht de Reform Party, met veel 
aanhang onder intellectuelen, samenwer
king met een liberale partij. D66 werkt nu 
met een breed scala van partijen samen 
die zich in hun land in het centrum van 
het politieke spectrum bevinden. 

IVSOM 
Wat zijn anno 1996 de belangrijkste feiten 
van de samenwerking van D66 met par
tijen in Midden- en Oost-Europa? Op dit 
moment is er jaarlijks ruim 275.000 gul
den voor gereserveerd. Door de verkie
zingswinst bij de Tweede-Kamerver
kiezingen in 1994 werd het ter beschik
king gestelde bedrag namelijk bijna 
verdubbeld. De samenwerking van D66 
met politieke partijen in Midden- en Oost
Europa loopt via de speciaal voor dat doel 
opgezette stichting IVSOM (Instituut voor 
Vorming en Scholing in Oost- en Midden
Europa). Was het aantallanden waar 
D66/IVSOM actief was eerst beperkt tot 
vijf à zes, in 1996 is dat aantal gestegen 
tot twaalf, reikend van de Baltische staten 
tot Macedonië. In twee landen, Rusland 

en Servië/Montenegro, zijn er dermate wei
nig aanknopingspunten voor samenwer
king van partij tot partij, dat PvdA, CDA, 
GroenLinks en D66 daar gezamenlijk op
trekken. Alle vier partijen zijn zich er na
melijk van bewust dat profilering van de 
eigen partij een beperkte invalshoek vormt 
voor de samenwerking met partijen in 
Midden- en Oost-Europa. Ondersteuning 
van het democratiseringsproces in het al
gemeen staat in het programma van 
Binnenlandse Zaken bovenaan. 

Democratie vorm geven 
Is het IVSOM de inspanningen van al deze 
gewone D66'ers en gekozen vertegenwoor
digers waard? Degenen die een politieke 
partij slechts zien als een electorale machine 
ter verkrijging van macht, zullen deze vraag 
met 'nee' beantwoorden. Vanuit hun ge
zichtspunt is internationale samenwerking 
geen kerntaak van een partij. Internationale 
samenwerking is echter wel van belang 
voor degenen die een partij beschouwen als 
een instrument om democratie vorm te ge
ven, en burgers actief te betrekken bij poli
tieke besluitvorming. Dat perspectief maakt 
het namelijk mogelijk over de grenzen van 
de nationale politiek heen te kijken en het 
belang van democratiseringsprocessen el
ders in het vizier te krijgen. + 

Bosnisch dagboek 
D66 hecht grote waarde aan het stimuleren van de democratisering in Oost-Europa. Dit geldt nog sterker voor de democratie in Bosnië en 

Herzegovina. De komende maanden zullen moeten uitwijzen of het akkoord van Dayton een basis biedt voor het bijeenhouden van de staat 

Bosnië. Het ondersteunen van partijen die pleiten voor een multi-etnisch Bosnië, kan een bijdrage leveren aan de opbouw van het land. 

Al sinds een bezoek van de Jonge Democraten aan Bosnië, bijna een jaar geleden, onderhoudt D66 contacten met de Liberale Partij van 

De Liberale Partij van Bosnië, die interna
tionaal bij dezelfde partij is aangesloten als 
wij (ELDR), is zo'n partij die gedurende de 
gehele oorlog een Bosnië zonder etnische 
scheidslijnen heeft nagestreefd. Om deze 
redenen brachten een week voor de verkie
zingen -van 7 tot en met 9 september
Wim Vrijhoef (partijvoorzitter), Jan Willem 
Bertens (voorzitter D66 delegatie in het 
Europees Parlement) en ondergetekende 
een bezoek aan de Liberale Partij van 
Bosnië. Hieronder vindt u het verslag. 

Bosnië en Herzegovina. 

Zaterdag 
Nadat de rust in de oude IFOR-Hercules is 
weergekeerd en het vliegtuig tot stilstand 
is gekomen, lopen we op deze zaterdag 
het kapotgeschoten vliegveld van 
Sarajevo op. We zien meteen de berg 
Igman liggen, en proberen ons voor te 
stellen hoe de burgers van Sarajevo de 
stad rennend over de startbaan probeer
den te verlaten tijdens de oorlog. De to
taal verwoeste wijken rondom het vlieg
veld doen Wim Vrijhoef ongelovig het 

hoofd schudden. Zelf ben ik begin juli 
een week in Bosnië geweest, waardoor ik 
het anders beleef. De eerste dag verwerk 
je de fysieke verwoestingen, de tweede 
dag de eindeloze kerkhoven. Daarna besef 
je dat de ontwrichting nog veel verder 
gaat: het gaat om de totale sociale ont
wrichting van deze stad en dit land. 
Een half jaar na 'Dayton' kan niemand al 
aan wederopbouw denken. Eigenlijk is 
nog steeds sprake van een oorlogsecono
mie en -politiek. Slechts S procent van de 



bevolking werkt en de politiek wordt vol
strekt gedomineerd door nationalistische 
retoriek. Zelfs in de rijstijl meen ik te her
kennen, terwijl we 'Sniper Alley' afrijden, 
dat het leven hier zijn waarde voor een 
aanzienlijk deel verloren heeft. Dat ga je 
begrijpen als je door de stad loopt en van 
een willekeurig punt met je ogen de ring 
van bergen rond de stad opzoekt. Vanuit 
bijna de hele stad valt een berg in je blik
veld. Tijdens de oorlog betekende dit dat 
je je leven niet zeker was. De meeste oor
logsslachtoffers zijn gevallen doordat bur
gers op een onverwacht ogenblik vanuit 
de bergen onder vuur werden genomen. 
Deze dreiging heeft vier jaar aangehou
den. Politiek van verzoening gedijt niet 
onder deze omstandigheden. 

Zondag 
Op zondag staan al onze bezoeken op de 
agenda. Onder andere spreken we met 
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Rasim Kadic, de partijleider, en Klelija 
Balta, de vice-voorzitster, over de ver
wachtingen voor de Liberale Partij. De 
strategie is gericht op het overleven onder 
dit moeilijke gesternte. Hoop is er voor 
over twee of zes jaar, als er weer verkie
zingen zijn. Hopelijk is de wederopbouw 
dan wél aan de orde, en kijkt het land 
weer naar Europa in plaats van naar de 
binnenlandse grenzen. De slogan van de 
Liberale Partij is 'Europese Identiteit'. Ik 
vraag me af of dit hier tot de verbeelding 
spreekt. Europa heeft hier veel verspeeld, 
de Amerikanen zijn de helden. 
Amerikaanse soldaten bij IFOR-controle
posten onderstrepen dit nadrukkelijk met 
hun krachtdadige en optimistische optre
den. Als blijkt dat je Nederlander bent 
word je onherroepelijk naar je mening 
over Srebrenica gevraagd. Tijdens de pers
conferentie in het kader van ons bezoek 
vraagt men hoe de val van de stad in 

Nederland is beleefd. Jan Willem Bertens 
geeft aan dat het drama Nederland de 
laatste maanden sterk bezighoudt en ver
telt dat besloten is het RIOD een onder
zoek te laten verrichten. Hij weet dit be
sluit, zoals een politicus betaamt, in een 
voor de toehoorders juist perspectief te 
plaatsen door te stellen dat ditzelfde insti 
tuut alle gebeurtenissen in de Tweede 
Wereldoorlog in Nederland heeft onder
zocht. NOVA kijkt ten behoeve van een 
rapportage uit Sarajevo over onze schou
der mee en vindt het jammer dat de zaal 
hiermee volledig tevreden gesteld is. Jan 
Willem, Wim en ikzelf discussiëren ook 
nog lang over de rol van Dutchbat. Het 
feit dat Nederland een van de grootste 
geldschieters is voor de wederopbouw 
stelt ons bij de beoordeling van de rol 
van Dutchbat niet gerust. 
De weg naar Brcko, de enige stad die na 
Dayton territoriaal nog wordt betwist, is 
moeilijk begaanbaar door de vele granaat· 
inslagen. Onderweg van Sarajevo horen 
we dat alle nieuwsuitzendingen op de ra
dio openen met een verslag van onze 
persconferentie even daarvoor. Ook zon
der vertaling van onze tolk begrijpen wij 
dat vrijwel alle politieke zendtijd wordt 
besteed aan onze komst. Ook wordt aan
gekondigd dat de televisie vanavond na
der zal ingaan op het bezoek aan de 
'Liberalna Stranka' door een delegatie van 
een regeringspartij uit 'Hollandija'. Ons 
bezoek is geslaagd, zo realiseren wij ons. 
We hebben dan nog een bijeenkomst te
goed met ruim vijfhonderd mensen, vlak 
tegen de grens van het betwiste stadje 
Brcko. De zeggenschap over Brcko moet 
nog door middel van bindende arbitrage 
worden vastgesteld. Ondertussen worden 
de moslims uit de stad verdreven en be
trekken Servische vluchtelingen de ach
tergelaten woningen. Aangezien de stad 
voor beide partijen strategische gebieden 
met elkaar verbindt, suggereert Wim 
Vrijhoef een fly-over. De Liberale Partij 
blijkt inderdaad een voorstel te hebben 
gedaan waar wederzijdse 'right of way' de 
kern van is. Helaas is dit het maximaal 
haalbare in dit verscheurde land. 

1 Maandag 
Ook bij het afscheid voelen we een hoge 
mate van machteloosheid. Klelija Balta 
heeft zich lange tijd goed gehouden, 
maar nu wordt in een persoonlijk gesprek 
haar grote angst voor extremisme en nog 
vrij rondlopende oorlogsmisdadigers 
zichtbaar. Onze aanwezigheid en demo
gelijkheid ons te laten delen in deze situ
atie is voor de Bosniërs van groot belang. 
De wereld moet Bosnië na de verkiezin
gen niet vergeten. + 

jan-Dirk Sprokkereel 
(Algemeen Secretaris Hoofdbestuur) 



Vergrijzing baart Europa 
zorgen 

De groei van de bevolking in Europa 

neemt de komende twintig jaar af. Dat 

blijkt uit cijfers van een rapport over de 

demografische ontwikkeling in de 

Europese Unie, dat onlangs door de 

Europese Commissie is uitgegeven. Het is 

logisch dat deze afname grote gevolgen 

heeft voor de arbeidsmarkt, de sociale 

zekerheid en de medische zorg. Toch 

wordt daar nauwelijks rekening mee 

gehouden. En datterwijl Brussel juist een 

voortrekkersrol zou moeten spelen door 

het demografische aspect in de verschil-

lende beleidsonderdelen te integreren. 

door Johanna Boogerd 

De Europese lidstaten worden de ko
mende decennia steeds meer geconfron
teerd met de gevolgen van de naoor
logse baby-boom. Door de afnemende 
bevolkingsgroei en de toenemende ver
grijzing gaat de bevolkingssamenstel
ling drastisch veranderen. Hoewel dat 
per lidstaat verschilt, zal deze demogra
fische ontwikkeling ingrijpende gevol
gen hebben op sociaal-economisch en 
regionaal gebied. De Europese Com
missie presenteert in het rapport aan
dachtspunten om hieraan in de toe
komst het hoofd te kunnen bieden. 

De opvallendste ontwikkelingen zijn 
te zien bij twee bevolkingsgroepen: de 
categorie tot 20 jaar en de categorie 
boven de 60 jaar. In de komende twin
tig jaar neemt de groep van 0-20 jaar 
met 11% af, terwijl het aantal 60-plus
sers toeneemt met ruim SO%. De be
roepsbevolking daarentegen, die alle 
voorzieningen moet bekostigen, neemt 
af met 6,4%. De ontwikkelingen in de 
Europese Unie kunnen uiteraard niet 
los worden gezien van mondiale 

ontwikkelingen. Terwijl de wereldbe
volking nog steeds groeit, neemt de 
bevolking van de Europese Unie af. De 
Unie dreigt daardoor steeds minder ge
wicht in de schaal te leggen. 

Meer mensen aan het werk 
Om de collectieve lasten van de vergrij
zing te kunnen dragen, moet de ar
beidsparticipatie fors toenemen. Vooral 
in bevolkingsgroepen waar de graad van 
deelneming zeer laag is: ouderen, jonge
ren tot 24 jaar, vrouwen en allochto
nen. In Nederland bijvoorbeeld is de 
participatiegraad onder de SS-plussers 
slechts 2S9·ü. De baby-boom heeft hier 
relatief vroeg plaatsgevonden, zodat de 
gevolgen van de vergrijzing op zeer 
korte termijn voelbaar zijn. 
Maatregelen ter verhoging van de ar
beidsparticipatie zijn hard nodig om de 
gevolgen van de vergrijzing te com
penseren- of tenminste te verzachten. 
Bijvoorbeeld in de vorm van een extra 
inspanning op het gebied van onder
wijs en opleiding voor specifieke groe
pen als jongeren, immigranten, vrou
wen en oudere werknemers. Het inves
teren in opleidingen voor ouderen 
wordt momenteel nog als vrij onge
bruikelijk en 'zonde van het geld' be
schouwd. Andere maatregelen betref
fen het terugdringen van oneigenlijk 
gebruik van vervroegde pensionering 
(waarmee men oudere werknemers laat 
afvloeien) en de invoering van flexi
bele vormen van (deeltijd)pensione
ring. Om meer vrouwen aan het werk 
te krijgen zijn creatieve constructies 
nodig, zoals voor een gelijke verdeling 
van zorg en arbeid, verbetering van 
kinderopvang, flexibele organisatie van 
arbeidstijden, gelijke beloning. 
De druk op de sociale zekerheid, de ou
dedagsvoorzieningen en de uitgaven 
voor de volksgezondheid wordt door 
de toenemende vergrijzing steeds gro
ter. Hiervoor zijn geen kant-en-klare 
oplossingen. Maar we moeten blijven 
zoeken naar methodes om deze voor
zieningen te waarborgen, zoals lasten
verschuiving van arbeid naar con
sumptie en meer geïndividualiseerde 
vormen van collectieve verzekeringen. 

Regio's onder druk 
Een andere, hiermee samenhangende 
ontwikkeling is dat de verschillen tussen 

de regio's in Europa steeds groter wor
den. Dat komt door economische fac
toren. Met name door migratie dreigt 
in sommige regio's de opbouw van de 
bevolking onevenwichtig te worden -
denk maar eens aan de ontvolking van 
het platteland; jongeren trekken naar 
de stad om werk te zoeken, ouderen 
blijven achter. Deze migratie heeft 
zeer nadelige gevolgen voor de plaat
selijke economie. Er moet voor ge
waakt worden dat de verschillen te 
groot worden, zodat de in de Europese 
Unie voorgestane sociale en economi
sche cohesie niet in gevaar komt. 
Maatregelen om die negatieve effecten 
te verzachten moeten op regionaal, 
nationaal en Europees niveau geno
men worden. De Unie heeft hiervoor 
een aantal instrumenten voorhanden, 
zoals infrastructuurprojecten of de 
structuurfondsen. Gezien de sterke sa
menhang van de economische en de 
demografische factoren, verdient het 
aanbeveling bij de herziening van de 
structuurfondsen na 1999 de bevol
kingsstructuur te integreren in de cri
teria voor de toekenning van derge
lijke fondsen. 

Namens het Europees Parlement ben 
ik rapporteur voor de demografische 
situatie in de Europese Unie. Met mijn 
rapport beoog ik het belang van de de
mografische factor eens goed voor het 
voetlicht te brengen. Ik beperk me 
daarbij niet tot de hiervoor genoemde 
aspecten. Veel vraagstukken waar de 
Europese Unie zich mee bezighoudt, 
houden nauw verband met de demo
grafische situatie. Bij het ontwerpen 
van maatregelen wordt momenteel 
nog veel te vaak uitgegaan van een 
statische situatie. Maar daarmee wordt 
voorbijgegaan aan de gevolgen van de
mografische veranderingen. Daarom 
dienen deze integraal onderdeel te 
worden van diverse beleidsterreinen, 
zoals sociaal-economisch beleid, mi
lieu-, cohesie- en landbouwbeleid. De 
Europese Unie heeft hierin een belang
rijke rol te vervullen, te meer, omdat 
een deel van dit beleid in Brussel ge
maakt wordt. Ik zal daar als rapporteur 
mijn steentje aan bijdragen. + 

Johanna Boogerd is lid van het 
Europees Parlement 



Het einde van de file? 
Dat toenemend autogebruik een steeds groter probleem wordt waar snel een oplossing voor gezocht moet worden, weet iedereen. 

Toch had de minister van Verkeer en Waterstaat, mevrouw Jorritsma, twee jaar nodig om hiervan doordrongen te raken. Dit tot 

ongenoegen van de Tweede-Kamerfractie van D66. Maar nu is het eindelijk zover. Het kabinet heeft op Prinsjesdag een 

mobiliteitsplan gepresenteerd waarin veel van onze voorstellen uit de laatste twee jaar zijn opgenomen. Zijn wij tevreden? 

Minder in de auto 
De maatregel die de meeste aandacht in de pers heeft ge
kregen, is de voorgestelde accijnsverhoging van 15 cent 
voor benzine, 8 cent voor LPG en 5 cent voor diesel. Daar 
staat een verlaging van de houderschapsbelasting tegen
over. D66 is voorstander van deze variabilisatie van de auto
kosten. Hierdoor wordt het gebruik van de auto sterker be
last en het bezit minder. Zo worden de kosten van een auto 
zichtbaarder voor de gebruiker. De verhoging van de ac
cijns heeft daardoor een remmend effect op het autoge
bruik en maakt de afweging voor het openbaar vervoer te 
kiezen makkelijker. 
De verhoging met 15 cent is echter pas een begin, en heeft 
vooral een mentaal effect. Voor een echte omslag van het 
gebruik van de auto naar het openbaar vervoer en de fiets 
is meer nodig. Verdere stappen moeten alleen wel samen 
met de omliggende landen genomen worden in verband 
met onze concurrentiepositie. Daarom pleit D66 voor een 
zo snel mogelijke invoering van rekeningrijden -nog voor 
de eeuwwisseling. 
Door invoering van rekeningrijden kan het gebruik van be
paalde wegen op bepaalde momenten duurder gemaakt 
worden zonder dat het problemen oplevert in grensgebie
den. De benodigde techniek is aanwezig, het gaat nu alleen 
nog om de politieke wil en een aantal wetswijzigingen. 

Aanvullende maatregelen 
Het kabinet heeft nog meer maatregelen aangekondigd, 
sommige gericht op bereikbaarheid en doorstroming, an
dere gericht op leefbaarheid en afremming van het autoge
bruik. Het inhaalverbod voor vrachtauto's in de spits; verla
ging van de rijsnelheid naar 100 km per uur in de Randstad 
en de spitsperiode; het fiscaal aantrekkelijker maken van 
het openbaar vervoer en carpoolen; de invoering van light 
rail (snelle, metroachtige verbindingen tussen de grote ste
den); geld voor de exploitatie van extra spitsvoorzieningen 
door het openbaar vervoer en stimulering van het bedrijfs
vervoer- het zijn allemaal zaken waar D66 in de Kamer al 
eerder voor gepleit heeft. 

Nog meer wegen? 
Een ander belangrijk en omstreden punt in de nota is de 
infrastructuur. In de Randstad zal een aantal wegen worden 
uitgebreid met een doelgroepstrook. Zo'n wegstrook is alleen 
bedoeld voor gebruik door vrachtauto's, bussen en taxi's. 
Het openbaar vervoer en het goederenvervoer kunnen 
daardoor filevrij naar hun bestemming. Daarnaast worden 
verkeersgeleidingssystemen ingezet om de wegen optimaal 
te benutten. De doelgroepstroken en de verkeersgeleiding 
samen garanderen de bereikbaarheid van de mainports, 
Schiphol en de Rotterdamse haven. 
Daar waar nut en noodzaak van aanleg van extra infra-
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structuur onoverkomelijk is aangetoond, zal de aanleg op 
een manier moeten plaatsvinden die het milieu zo veel mo
gelijk spaart. Er worden in de nota diverse voorstellen ge
daan over de aanleg van wegen en tunnels waarvan op 
voorhand de noodzaak voor D66 niet is aangetoond. 
Hierover zal zeker nog een pittige discussie worden gevoerd 
in de Kamer. 

Vergeten 
Een aantal belangrijke onderwerpen komen in de nota niet 
aan de orde, zoals de afschaffing van het reiskostenforfait en 
het minder aantrekkelijk maken van de lease-auto en de auto 
van de zaak. In de nota wordt wel aangegeven dat fiscale 
maatregelen in een aanvullende nota worden opgenomen 
die medio november zal verschijnen. We gaan ervan uit dat 
dit soort maatregelen in deze nota worden opgenomen. 
Er wordt geen aandacht geschonken aan de stimulering 
van de ontwikkeling en de bevordering van de aankoop 
van milieuvriendelijke auto's, zoals de elektrische auto. 
Voor deze punten zullen we in het debat over deze nota 
dan ook aandacht vragen. 

I Concluderend 
Het paarse kabinet neemt het probleem alsnog serieus en 
probeert met een integraal pakket maatregelen een oplos
sing te bedenken voor het bereikbaarheidsprobleem met 
oog voor de milieugevolgen van toenemend autogebruik. 
Grosso modo zal de Tweede-Kamerfractie van D66 dan ook 
akkoord gaan met het door het kabinet voorgestelde beleid. 
De fractie ziet het als een eerste stap op de goede weg. Pas 
echt tevreden zijn wij als het beleid daadwerkelijk is uitge
voerd, aangezien dit in het verleden vaak het grootste pro
bleem bleek te zijn. + 

Nicky van 't Riet, Ilona Kalksma 

Nier vetyert",: Schrijf een essay 

In het vorige nummer stond een oproep om een essay te 
schrijven waarin u uw oplossing voor het moblllteitsvraagstuk 
aanbiedt. Graag herhalen wij deze oproep. U kunt uw visie tot 
31 oktober a.s. onder vermelding van 'Essay-wedstrijd mobili· 
telt' opsturen aan: 
Projectgroep 'Voor de verandering' 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 
Wij wachten met spanning uw kritische en geïnspireerde 
oplossingen af. 

~~·voor de verandering 



Kinderopvang kost te weinig 
Tim gaat drie dagen per week naar de crèche. Zijn vader heeft een eigen bedrijf en zijn moeder werkt drie dagen. Zij zijn een niet-onaanzienlijk 

deel van hun gezamenlijk inkomen kwijt aan kinderopvang. Toch betekent dit niet dat degene die het minste werkt, in dit geval Tims moeder, 

haar baan overweegt op te geven. Ze heeft immers vast werk dat ze leuk vindt, in haar branche kom je niet zo gemakkelijk weer aan de slag als 

je er eenmaal uitligt, je weet nooit hoe het gaat met een eigen bedrijf, en de ouderbijdrage valt nog wel te betalen- omdat het om een 

bedrijfsplaats gaat. Maar dat bedrag moet niet veel hoger worden. 

'Voor wat hoort wat': onder deze titel ver
scheen eind april het rapport van de 
werkgroep Eigen betalingen, een groep 
ambtenaren van een groot aantal ver
schillende ministeries. Zij onderwierpen 
diverse eigenbetalingsregelingen aan een 
kritisch onderzoek, waaronder de ouder
bijdragen voor kinderopvang. 

Ouderbijdrage verhogen! 
De aanbevelingen uit het eindrapport lo
gen er niet om. De verantwoordelijke 
ambtenaren adviseerden tot een algehele 
verhoging van de ouderbijdrage over te 
gaan. Voor de hogere inkomens zou de 
bijdrage zelfs kostendekkend moeten 
worden. Met het rapport ontving de 
Kamer ook een brief met de kabinetsreac
tie. In die brief wordt over kinderopvang 
opgemerkt dat 'deze aanbevelingen voor 
de Staatssecretaris van Volksgezondheid, 
Welzijn en Sport als uitgangspunt zullen 
dienen bij het opstellen van een nieuw 
systeem voor ouderbijdragen over de pe
riode vanaf 1997.' En hoewel de uitvoe
ring van het kinderopvangbeleid vanaf 
1996 is gedecentraliseerd naar de gemeen
ten, blijft de jaarlijkse adviestabel van het 
ministerie van VWS een belangrijke lei
draad voor de vaststelling van de hoogte 

van de ouderbijdragen. Een snelle reactie 
van de Tweede-Kamerfractie van D66 was 
dan ook noodzakelijk. 

Verhogen??? 
Wij hebben laten weten fel gekant te zijn 
tegen de voornemens van Terpstra. De 
voorgestelde verhoging van de eigen bij
drage voor ouders met een netto maand
inkomen van ongeveer vijfduizend gul
den of meer, zou echt buiten alle propor
ties zijn. Deze bijdrage zou- bij vijf 
dagen kinderopvang per week - van 
maximaal twaalfduizend gulden per jaar 
in één keer stijgen naar achttienduizend 
gulden. Dat is onbestaanbaar en onver
antwoord. Het gevaar is groot dat deze 
ouders het zwarte circuit opzoeken: wég 
controle op kwaliteit, wég inkomsten 
voor de kinderdagverblijven- en minder 
geld om gesubsidieerde kinderopvang te 
financieren. En dit terwijl er nog steeds 
enorme wachtlijsten zijn voor een gesub
sidieerde kindplaats. 
Afgezien van het controle-argument en 
het financiële argument kan deze maatre
gel ook niet vanuit het oogpunt van de 
emancipatie. Immers, bij de huidige prij
zen voor kinderopvang blijkt de minst 
verdienende partner nog vaak te stoppen 

Een babygroep krijgt de fruithap van de dag. In kinderopvangcentrum 'De hinde' nemen ouders 

met betaald werk, omdat de kosten voor 
opvang niet opwegen tegen het salaris. 
En iedereen weet dat het nog steeds vaak 
de vrouw is die stopt. Het is natuurlijk 
prima als één van de partners thuis blijft 
om voor de kinderen te zorgen, maar dan 
wel uit eigen keuze en niet uit noodzaak. 
De kritiek van D66 en ook de PvdA op de 
voorstellen was kort maar blijkbaar krach
tig genoeg. Prompt verklaarde de VVD
staatssecretaris voor de NOV A-camera dat 
het hier slechts een 'vingeroefening' van 
haar ambtenaren betrof. Inmiddels is 
haar gevraagd de vaste Kamercommissie 
voor VWS schriftelijk te bevestigen dat de 
genoemde verhoging van de ouderbij
drage van de baan is. Daar wachten wij 
nu nog op. 

Kinderopvang uitbouwen 
In plaats van vingeroefeningen over ho
gere ouderbijdragen te laten uitvoeren, 
kunnen we beter een aantal andere zaken 
oppakken. Bijvoorbeeld: het stimuleren 
van het opnemen van meer bepalingen 
over kinderopvang in collectieve arbeids
overeenkomsten, uitdrukkelijk ook voor 
mannelijke werknemers; het vaart zetten 
achter de uitwerking van een landelijk 
kwaliteitssysteem en het instellen van een 
wettelijk recht op zorgverlof. 
Maar het allerbelangrijkste is natuurlijk 
dat Rijk en gemeenten blijven werken aan 
het creëren van voldoende betaalbare en 
flexibele kinderopvang. De Kamerfractie 
van D66 pleit dan ook voor een zorgkos
tenforfait: betaald werkende ouders met 
kinderen (tot een bepaalde leeftijd) moe
ten recht krijgen op een ruimere belas
tingaftrek dan de huidige. Dat kan voor 
de hogere inkomens een stimulans zijn 
een particuliere plaats in te kopen. 

Met één conclusie uit 'Voor wat hoort 
wat' is D66 het namelijk wél eens. 
Mensen met een hoger inkomen behoren 
geen gesubsidieerde plaats te hebben 
-wat nu nog wel eens voorkomt. + 
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Partijagenda 
5 okt Bestuurderscongres in het Evertshuis in Bodegraven met 
Els Borst (BV) 
Deelcongres in het Evertshuis in Bodegraven. Onderwerp 
'Eenzaam en alleen'; over drop-outs (VdV) 

12 okt Basiscursus gemeentefinanciën (OC) 
Conferentie: 'De stad als ankerpunt voor het kunstenbeleid' in 
Utrecht (SWB) 

14 okt 12.00 uur: Sluiting moties en amendementen Sociale 
Veiligheid (congres 63) 

18 okt Mini-symposium in Utrecht over media (VdV) 

19 okt Symposium in Leiden over Keuzen in zorg met Els Borst 
(VdV) (OC) 
Presentatietraining voor gevorderden (OC) 

26 okt Vergadering Landelijke Adviesraad in de Gemeentelijke 
dans- en muziekschool in Utrecht 

28 okt Campagnebijeenkomst in Schouwen-Duiveland met 
Winnie Sorgdrager 
12.00 uur: Sluiting moties en amendementen Financiën (congres 63) 

3 nov Presentatietraining voor gevorderden (OC) 

4 nov Campagnebijeenkomst in Tilburg met Jacob Kohnstamm 
Campagnebijeenkomst in Breda met Els Borst 

5 nov Bijeenkomst Landelijk Emancipatie Netwerk in Den Haag 
over D66 en de toekomst, met Stefanie van Vliet. Informatie: 
(036) 532 84 73. 

7 nov Conferentie: 'Democratisch toezicht op het toezicht?' 
in Utrecht (SWB) 

8 nov Mini-symposium in Utrecht over lokale en regionale 
informatievoorziening (V dV) 

9 nov Congres voor de Afdelingsbestuurders met Hans van 
Mierlo (OC) 
'Maak kennis met D66' (OC) 

11 nov Campagnebijeenkomst in Middelburg met Hans Wijers 
en Els Borst 

13 nov Raadsverkiezingen i.v.m. herindeling gemeenten in 
Zeeland 
Campagnebijeenkomst in Bergen op Zoom met Hans Wijers 

19 nov Campagnebijeenkomst in Tilburg met Hans van Mierlo 
en Els Borst 

23 nov Congres 63, Stadstheater Almelo 
Lagerhuisdebat in Stadstheater Almelo over 'Stakeholdersociety' 
met prominente lagerhuisleden van de Liberal Dernocrats en 
Labour (V dV) 

25 nov Campagnebijeenkomst in Breda met Winnie Sorgdrager 

27 nov Raadsverkiezingen i.v.m. herindeling gemeenten in 
Noord-Brabant 

30 nov Training voorzitten: een vergadertechniek (OC) 

22/23 mrt '97 4e Congres Nieuwe Stijl, (congres 64) 

28/29 nov '97 Congres 65 

oe 
SWB 
BV 
VdV 

= Opleidingscentrum 
=Stichting Wetenschappelijk Bureau 
= Bestuurdersvereniging 
= Voor de Verandering ...,_ ,.fl . 

".,..."." voor de verandenng 

Bel voor meer informatie: 070 - 3566066. 

18 · D E M 0 C R A A T n r . 8 m1996 

Liever politici 

De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening 

over politiek-maatschappelijke kwesties. In ieder nummer ver-

schijnt een stelling over een actueel onderwerp. U wordt ge· 

vraagd in maximaal 200 woorden op deze stelling te reageren. 

De nieuwe stelling vindt u onderaan deze rubriek. De redactie 

behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te kor-

ten. U kunt uw reacties • vóór donderdag 17 oktober 1996 • stu-

ren naar: Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 

660, 2501 CR Den Haag. U kunt ook reageren via de Speakers 

Corner op de D66-lnternetpagina (http://www.d66.nl) onder de 

menukeuze Meningen/Discussie. 

l De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

'o6 6 ~ rie Zl:tt~s~ vcr11,., Mcrr voiksvertgtft,

warrrdt:Jtrs ~trt11,., ftftrU/1., ttrt rwcrcrlfJcrcrr'. 

Vers bloed 
Een beperking van de zittingsduur voor onze volksvertegen
woordigers lijkt me een goede zaak. Het sluit aan bij ons 
huishoudelijk reglement. Voor vrijwilligers die een functie 
vervullen binnen D66, is de zittingsduur beperkt tot twee 
termijnen van drie jaar. Het is eigenlijk vreemd dat we voor 
deze groep wel beperkingen hebben en niet voor 'beroeps'
politici. Juist voor deze functies zou vers bloed uitermate 
verfrissend zijn. Het is algemeen bekend dat lang zittende 
volksvertegenwoordigers zich steeds 'bestuurlijker' gaan op
stellen. Het kritisch en hinderlijk volgen van de bestuurders 
neemt navenant af. Gezien de beperking in ons huishoude
lijk reglement tot twee termijnen zouden we een gelijke 
passage kunnen opnemen voor volksvertegenwoordigers 
van D66, d.w.z. een maximale zittingstermijn van acht jaar. 

Pierre Wimmers, Amsterdam 



t of zonder zitvlees? 

I Politici roesten niet 
Hét argument vóór een beperkte zittingsduur van D66-
volksvertegenwoordigers is natuurlijk het voorkomen van 
'vastgeroeste politici' en een verbeterde doorstroming van 
nieuw talent. 
Om dit laatste direct onderuit te halen: nieuw talent ver
loochent zich niet en zal altijd boven komen drijven. Het 
kiessysteem, zoals dat bij de samenstelling van de kieslijs
ten binnen D66 wordt gehanteerd, vormt hiervoor een 
waarborg. 
Bovendien druist een beperking volledig tegen het karakter 
van de partij in. Het D66-dogma anti-dogmatisch te zijn 
predikt nu eenmaal een individualisme en een persoonlijke 
verantwoordelijkheid, waarbij de volksvertegenwoordiger 
zelf heel goed kan bepalen wanneer het tijd wordt om te 
verkassen. Louise Groenman vormt hier een uitstekend 
voorbeeld van. 
Een ander tegenargument is dat door een beperking van de 
zittingsduur D66 veel minder mensen met een grote be
stuurlijke ervaring 'kweekt', die kunnen doordringen in al
lerlei bestuurlijke en maatschappelijke organisaties. Het 
huidige kabinet biedt de mogelijkheid om de rol van D66 
in het maatschappelijke krachtenveld te versterken. De 
electorale afkalving van PvdA en CDA rechtvaardigt zo'n 
versterking. 
Tot slot de - misschien wel retorische - vraag: zou D66 nu 
staan waar het staat, indien de persoon van H.A.F.M.O. van 
Mierlo na twee of drie zittingsperiodes uit de vaderlandse 
politiek was verdwenen? 
Mijn conclusie is dus de zittingsduur van D66-volksverte
genwoordigers vooralniet te beperken tot twaalf jaar of 
welke termijn dan ook. 

Ralph E. de Vries, Utrecht 

Politieke bescheidenheid 
Het beperken van de zittingsduur van in ieder geval 
Tweede-Kamerleden lijkt mij een zinnige zaak. 
Politieke functies zijn een noodzakelijk kwaad; burgers 
moeten worden vertegenwoordigd om tot enige mate van 
effectieve democratie te komen. Maar het beroep 'politicus' 
bestaat niet, omdat een beroep verwijst naar arbeidsplicht 
en 'brood op de plank'. Als politieke vertegenwoordigers 
van hun 'vertegenwoordiger zijn' hun beroep denken te 
kunnen maken, zijn zij geen echte vertegenwoordigers. Het 
woord vertegenwoordigen wijst op het kiezen van perso
nen uit ons midden. Een persoon die verkozen is, is dus niet 
alleen verantwoording schuldig voor zijn politiek handelen 
aan de burger, maar dient ook een 'gewoon burger' te zijn 
zonder politiek ambt en mét maatschappelijke functies. 
Politieke bescheidenheid lijkt mij in dit geval een gepaste 
term. Politicus is geen beroep, maar een ambt. 
Twaalf jaar zittingsduur zou een goede verhouding aange
ven tussen het gebruik maken van politieke ervaring en ex
pertise van een ambtsdrager, en gepaste politieke beschei
denheid die iedere ambtsdrager zou moeten kenmerken. 
Kennis en ervaring moeten na deze twaalf jaar natuurlijk 

niet worden weggegooid: een partij (en zeker D66) moet 
investeren in kennis en kunde van haar oud-politici. 
Vanuit haar democratische hervormingsidealen zou dus 
juist D66 moeten pleiten voor een maximale zittingsduur 
van twaalf jaar. 

Pim Koenen, Amsterdam 

1 Blabla 
Het is net als met koken: de beste kok staat al jaren aan het 
fornuis. De kokshulp mag nog niet koken maar wordt wel 
toegestaan om te kijken hoe het moet in de keuken. Hij 
doet de eenvoudiger zaken, zoals snijden en schoonmaken. 

Ik pleit voor een soort tutorsysteem waarin de ervaren des
kundige de jongere collega inwijdt in 'de geheimen van het 
vak'. In het parlement zou het ook zo moeten gaan. De 
meer ervaren tutor leert de nieuweling het politieke spel. 

Ik ben van mening dat na zo'n 2 termijnen iemand een 
goed tutor kan worden. De mogelijkheid om 16 jaar of lan
ger parlementslid te zijn moet blijven bestaan. Kwaliteit 
moet de bepalende factor voor kwalificatie in het parle
ment zijn. Voor sommigen zal die na 4 jaar tanende zijn, 
voor anderen na 12 jaar. 

De waardering van de kok hangt af van de kwaliteit van 
zijn gerechten. Na verloop van tijd zal de kok wellicht min
der enthousiast en creatief zijn waardoor de kokshulp hem 
af en toe zal vervangen. Op den duur zwaait de vroegere 
kokshulp de scepter in de keuken en bepaalt hij de menu
kaart en de gerechten. Hij is kok geworden. 

Hans Borstdrager, de Wijers 66, Mierlo 

De miljoenennota is heel goed ontvangen. Deze is eigenlijk 
zo goed, dat je je afvraagt of Paars niet iets meer eruit had 
kunnen slepen voor de sociaal zwakkeren. 

Daarom luidt de nieuwe stelling: 



Majesteit 
Deze aanhef, iedere zaterdag in NRC 
Handelsblad boven een column van 
Youp van 't Hek, is genoeg om de 
bloeddruk van menig Nederlander 
enige punten te laten stijgen. Voor 
wie deze nog nooit gelezen heeft: de 
column van Van 't Hek is een open 
brief aan de Koningin, waarin de ge
beurtenissen in de afgelopen week 
rond het Koningshuis worden be
sproken. Soms een beetje flauw, maar 
meestal erg humoristisch. Mijn me
ning wordt bepaald niet door ieder
een gedeeld, getu ige de reeks brieven 
van trouwe abonnees, die laten we
ten in de vijftig jaar dat ze de krant al 
lezen, nog nooit zoiets smakeloos te 
hebben gezien. 
Nederland is een land met respect voor 
autoriteit. Dat mocht ik al merken na 
mijn column in het vorige nummer, 
waarin ik enige twijfel uitte over de 
juistheid van de door de defensiestaf 
gevolgde beleidslijn inzake haardracht. 
Menig lezer wist mij te wijzen op het 
essentiële belang van de haardracht 
voor de inzetbaarheid van recruten 
binnen de diverse allianties. 
Eenzelfde respect geldt het Konings
huis. Op zich is dat in orde. Minder in 
orde, in ieder geval naar mijn mening, 

is dat respect nog wel eens plaats 
maakt voor kritiekloosheid. 
Is er reden voor kritiek? Meer dan 
90 o/o van de bevolking is tevreden met 
het Koningshuis. Toch zou Van 't Hek 
10 jaar geleden meer moeite hebben 
gehad om zijn column te vullen. Rond 
het Koningshuis is het duidelijk min
der rustig dan een aantal jaren geleden. 
Dat lijkt samen te hangen met het feit 
dat de invloed van de Koningin op een 
aantal gebieden groter lijkt dan ver
wacht. Lijkt, want door de constructie 
van de ministeriële verantwoordelijk
heid zal de werkelijke invloed nooit 
duidelijk worden. 

Er is in ieder geval reden voor discus
sie. De populariteit van de monarchie 
is de populariteit van Beatrix en 
Claus. Intellectueel, kritisch voor zo
ver mogelijk, sprekend namens het 
gehele volk. Een rol die vergelijkbaar 
is met die van de Duitse president 
von Weiszècker. Ook een rol die de 
kroonprins duidelijk nlét op het lijf is 
geschreven. En juichen in een oranje 
shirt bij een sportwedstrijd is daar
voor geen substituut. + 

Fred Herrebout 

Lokale verkiezingen maart 1998 
De Bestuurdersvereniging en het Opleidings
centrum hebben een werkgroep ingesteld die 
zich bezighoudt met het schrijven van een lo
kaal verkiezingsprogramma. Op 9 november 
zal tijdens de bijeenkomst voor afdelingsbe
sturen een workshop aan dit onderwerp wor
den gewijd. 

De werkgroep stelt een brochure samen die 
zal bestaan uit twee delen. Deel één behan
delt de procedure van de totstandkoming van 
het verkiezingsprogramma. Hierin is aan
dacht voor de samenstelling en werkwijze 

van de programmacommissie; de lay-out en 
het taalgebruik van het programma; de pre
sentatie aan de pers; de rol van het verkie
zingsprogramma in de campagne èn in de 
college-onderhandelingen. Daarnaast zal er 
een korte weergave van de inhoudelijke pun
ten voor een verkiezingsprogramma worden 
opgenomen. 
Begin maart 1997- een jaar voor de gemeen
teraadsverkiezingen- zullen de volgende on
derwerpen uitgewerkt zijn: Democratie en in
formatie; Bestuurlijke organisatie, intern en 
extern; Ruimtelijke structuur; Ruimtelijke 

inrichting; Vrijetijdsbesteding; Onderwijs; 
Integratie en minimabeleid: Profiel van D66-
fracties. 

De brochure is bedoeld als stimulans voor 
alle lokale afdelingen voor het schrijven van 
hun eigen programma. De werkgroep staat 
open voor suggesties. Heeft u praktische 
tips, leerzame ervaringen uit de vorige pe
riode of een aanvulling op de genoemde lijst 
met onderwerpen, laat ons dat dan weten: 
Monique Oornes of Anne-Marie Hartog, 
postbus 660, 2501 CR Den Haag. 

0 Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

Naam 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 

20 D E M 0 C R A A T n r . 8 1996 

man/vrouw 

Opsturen naar: 
Landelijk Secretariaat D66 
Postbus 660 
2501 CR Den Haag 

Schokkend 
Mijn eerste D66-congres was een 
schok. Ik was de AL V van de Jonge 
Democraten gewend, en daär draait 
alles om open, inhoudelijke discus· 
sies door de leden zélf. Natuurlijk 
zou het er bij 066 serieuzer aan toe 
gaan; maar formeel gezien waren er 
ook daar veel mogelijkheden. leder 
lid heeft immers stemrecht, en vijf 
handtekeningen zijn genoeg om een 
politieke motie in te dienen. 
Hoe anders pakte de werkelijkheid 
uit. In de eerste plaats: waar waren 
al die moties dan? Waar waren de 
leden die bezorgd waren over het 
milieu, die een radicalere democrati· 
sering wilden, of die zich kwaad 
maakten over de oorlog in Bosnië? 
Ten tweede: hoe haalde men het in 
godsnaam in zijn hoofd om de paar 
moties die waren Ingediend, verge· 
zeld te laten gaan van een advies 
van het Hoofdbestuur??? En, erger 
nog: zo'n advies werd vrijwel altijd 
opgevolgd! Nu zou het natuurlijk 
kunnen dat het HB bijzonder bedre· 
ven was in het inschatten van de 
partijmening, maar dan zou zo'n ad· 
vies overbodig zijn. Het HB wilde 
dus de politieke discussie sturen, 
en dat lukte ook. 
Ten slotte was er de schandelijke 
gewoonte om alle 'gewone· leden 
vanuit de zaal te laten spreken, zelfs 
indieners van moties. Op deze ma· 
nier konden zij hun betoog vooral 
niet met krachtige gebaren of een 
vastberaden blik ondersteunen. Het 
HB daarentegen mocht vanaf de 
comfortabele hoogte van het po· 
dium het woord voeren. Was dit nou 
een debat op voet van gelijkheid? 
De JO is ongetwijfeld een relatief 
mooie en idealistische wereld 
waarin dit soort dingen niet voorko· 
men. Maar dat is ook omdat onze le
den het niet zouden accepteren. Als 
wij het zouden wagen om als be· 
stuur een stemadvies uit te bren· 
gen, dan waren we snel klaar. Als 
het bestuur positief zou adviseren, 
zou .de motie vrijwel per definitie 
worden afgestemd, en omgekeerd. 
En terecht! JO' ers zijn helemaal niet 
gediend van een 'advies' over hoe 
ze moeten stemmen. Er vindt een 
open discussie plaats, op grond 
waarvan iedereen zelf zijn of haar 
mening bepaalt. We noemen dat de· 
mocratie. + 
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Dit vind Ik 
Wat hebben wc toch een boeiende partij. Intrigerend hoe wc er steeds weer 
in slagen onze kostbare tijd te vcrdoen met zinloze debatten en tegelijker
tijd met een grote boog om de wezenlijke vragen heen lopen. Ofwel: de be
taalde fulltime voorzitter en het partijleiderschap. 
Van mij hoeft die fulltime voorzitter niet. Ik zou niet weten wat die aan 
waardevolle extra bijdragen zou kunnen leveren. Wat moet hij in vredes
naam de hele dag doen? Stel dat hij alle recepties zou aflopen, dan nog 
houdt hij tijd over. Hij gaat zich dus onherroepelijk met het secretariaat be
zighouden, maar hebben wc in dat bureau al niet een rijtje professionals be
schikbaar? Dat wordt dus ellende. Ook hij wil zeker na ('én periode herko
zen worden; een beetje vaste baan is immers wel zo aardig. Dat wordt profi
leren, aandacht voor vriendjes, en dat geeft meteen ook vijanden. Zitten we 
daar nou op te wachten? Bovendien: hebben we het geld ervoor? 0 ja, we 
kunnen natuurlijk eenmalig een van onze schaarse reserves leegplukken en 
zo het probleem voor één jaar oplossen. En volgend jaar krijgt iedereen ge
woon weer een extra bedelacceptgiro om onze voorzitter te kunnen betalen. 
Nee hoor, laat maar zitter1. Ook hier geldt: de grootste vijand van het goede 
is het betere. Laat ons het goede maar houden. Daarvan weten we tenmin
ste dat het naar behoren werkt. 

Dan het partijleiderschap. In 'Voor de Draad' van oktober lees ik dat Hans 
van Mierlo tijdens een bijeenkomst van raadsfractievoorzitters heeft gezegd 
dat een discussie over de nieuwe partijleider op dit moment voorbarig is. 
Volgens Hans is dat pas eind 1997 actueel en moet de partij daarover nu 
niet publiekelijk discussiëren. Formeel gezien heeft hij natuurlijk gelijk. 
Voor de vcrkiezingen van 1998 krijgen we eerst de kandidaatstelling, dan 
interne verkiezingen en in november 1997 het congres waarop de lijsttrek
ker wordt gekozen. Tot die tijd moeten we dus maar nergens over praten. 
Dat afhouden snap ik overigens best. Met ons land als a.s. voorzitter van de 
Europese Unie kan Hans het zich niet veroorloven dat er een andere kandi
daat dan hijzelf uit zo'n debat zou komen. Dat zou zijn Europees aanzien 
schaden, en daarmee Nederlands' positie verzwakken. Eind 1997 zou beter 
uitkomen, dan is het Nederlands lidmaatschap van de Troika bijna voorbij. 
Mooi in het landsbelang gedacht, maar voor ons werkt het natuurlijk niet 
zo. lcdere communicator kan haarscherp uitleggen dat het uitermate onver
standig is pas enkele maanden voor de verkiezingen een nieuwe lijsttrekker 
aan de kiezers voor te stellen. Die moet langzaam en met beleid gebracht 
worden, kiezers moeten de kans krijgen aan een ander hoofd te wennen. 
'Dan doet Hans het toch gewoon wéér', hoor ik u al denken. 'Dat is toch 
steeds goed gegaan'. Jawel, maar voor de komende keer heb ik mijn twijfels. 
Hans is een prima vice-premier en minister van Buitenlandse Zaken. Net als 
Wim Kok is ook hij intussen van alle Nederlanders. Maar bij verkiezingen 
gaat het gewoon om kaal partijbelang. En het risico zit er dik in dat deze 
keer bij de kiezers het beeld overheerst van een wat knorrige heer, met een 
lichte allergie voor kritiek. 
Daar komt bij dat niemand van onze prominenten zich zal melden, zolang 
Hans niet heeft gezegd dat hij niet meer wil. Wie zou immers die nieuwe 
Brutus willen zijn? En tenslotte is het ook niet fair om Gerrit jan zo lang te 
laten bungelen. Nee, inderdaad, formeel kan de discussie over het partijlei
derschap nog niet beginnen, maar wellicht dat een afdeling of regio die 
trein informeel op gang kan zetten? Want wachten tot einde 1997 duurt 
echt te lang. Hoewel, misschien lost Hans het zelf wel op. Alles overziend 
zou ook hij binnenkort tot de conclusie kunnen komen dat het zo gek nog 
niet is zijn vertrek als partijleider aan te kondigen. Waarom ook niet, in 
Paars 11 kan toch ook een mooi plekje voor hem gereserveerd blijven·? En 
wat het extra leuk maakt: zo krijgen wij weer de kans hem eind 1997 met 
speldjes H.A.F.M.O. te verleiden ... + 

Hcnk vm1 der Unden, Sint Michie/sgestel 

D E M 0 C R A A T n r . 9 1996 

De Democraat is een uitgave van de politieke 

partij Democraten 66 en verschijnt tien keer per 

jaar. Een door het Hoofdbestuur benoemde re

dactieraad is verantwoordelijk voor de uitgave. 

Deze raad wordt gevormd door: 

Peter van den Besselaar, Arthur van Buitenen, 

Fred Herrebout, Iris Koopmans, Marjanne de 

Kwaasteniet, Eric van de Lisdonk. Jeroen 

Nugteren, Esther Teunissen, Han Weber, Pierre 

Wimmers (voorzitter). 

Met dank aan: Han Entzinger, Anne-Marie 

Hartog, Fred Herrebout, Leo van der Hoest, Henk 

van der Linden, Miehiel Ruis, Martijn van Triest, 

Karel Winkelaar 

Eindredactie: Marieke Keur 

Vormgeving: Anker x Strijbos, Utrecht 

Opmaak katern: Lieke Warburg 

Druk: Brouwer Utrecht BV 

Verschijning volgende nummer: 

nr. 10 -december 1996 

kopijsluiting 20 november 1996 

Landelijk Secretariaat D66 

Postadres: 

Postbus 660 

2501 CR Den Haag 

Bezoekadres: 

Noordwalt 0, Den Haag 

Tel.: 070 - 3566066 

Fax: 070- 3641917 

E-mail: lsd66@d66.nl 

Internet home-page: www.d66.nl 

Bereikbaar vanaf Den Haag CS met tram 3, 

richting Loosduinen, halte NoordwaL 

Visueel gehandtcapten kunnen de Democraat 

ontvangen via de Nederlandse Luister en Braille 

Bibliotheek (070- 3211211 ). 

De Democraat wordt gedrukt op chloorvrij 

gebleekt papier. Hij wordt verstuurd in een u1t 

polyethyleen vervaardigde verpakking die on

schadelijk is in de vuilverbranding. Deze heeft 

verder geen schadelijke invloed op de kwaliteit 

van het grondwater en is uitstekend te recyclen. 

Artikel kinderopvang 
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Inhoud 

In nog geen der/ is jaar tijd zijn de meningen over vrou
wenemancipatie radicaal veranderd. In 1965 achtte 
slechts 17 'Yh vt1n de Nederlanders het buitenshuis wer
ken van gehuwde vrouwen toelaatbaar; in 1994 bedraagt 
dat percentage maar liefst 84 '?iJ. Dit is slechts een van 
de bevindingen die Han Entzinger noemt in zijn bespre
king van het lcwtste Sociaal en Cultureel Rapport. + 

In het katern 1·indt u infèmnatie van het 
Hoofdbestuur (o.a. over het congres op 23 
november). Vcrder zijn er mededelingen in opge
nomen van het Opleidingscentrum, de Sticl!ting 
Wetenschappelijk Bureau, de Bestuurders
vereniging en de Eurofractie. 

Foto omslag: lkrmis Sies 

16 

Hij is al bijna twintig jaar actief in de 
partij en neemt binnenkort na vier jaar 
afscheid als partijzitter. Wim Vrijhoef 
kijkt een beetje terug en een beetje vooruit, 
en gaat in op de vraag waarom politiek in 
een slecht daglicht staat. + 

Vrienden en kennissen, op feesten en partijen -je krijgt steevast de
zelfcle vraag te horen: "D66, aardige club- maar, waar staan ze 
voor?" Of, in de woorden van Koot en Bie: "Wat willen die jongens 
nou helemaal? Ze zijn zóó allemachtig vaag!" De Democraat toog 
naar de gouden kamer van Gerrit fan Wolffensperger om hem te vra
gen hoe de Algemene Beschouwingen waren gebruikt om de partij te 
'profileren'. + 
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Naschrift 
Daags na het interview met Letty Demmers heeft de afdeling in Bergen 
op Zoom een persconferentie gehouden waarop de wijze van campagne 
voeren centraal heeft gestaan. Tijdens deze persconferentie waren de 
aanwezige joumalisten enthousiast over de nieuwe aanpak. Het 
mondje, waar Letty het in het artikel over heeft, kon echter op minder 
sympathie rekenen. Het mondje zou een te vrouwelijk symbool zijn en 
worden geassocieerd met zoenen. De inhoudelijke boodschap - het 
mondje staat voor communicatie met de kiezer- kwam bij de verza
melde pers niet over. 
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Foto: Gemeente Bergen op Zoom 

De afdeling in Bergen op Zoom heeft daarom besloten het symbool 
niet voor de campagne te gebruiken. Letty Demmers: "Omdat we wil
len voorkomen dat er allerlei flauwe grappen over worden gemaakt die 
de partij en mijzelf zullen schaden, hebben we besloten het mondje 
niet te gebruiken. Hoewel ik het nog steeds een aardige vondst vind, 
blijkt het een stap te ver." 

Over de invloed van de pers op de politiek kunt u meer lezen op blad
zijde 9 van dit nummer. 



Liever Letty: 
Bill Clinton in Bergen op Zoom 

Bil! Clinton doet het met 'People first'. Tony Blair gebruikt de slogan 'A new life lor Britain'. De inzet van Letty Demmers is 'liever Letty'. 

Bergen op Zoom is het toneel van een nieuwe- op Amerikaanse leest geschoeide- manier van campagne voeren. De D66-wethouder pakt de 

campagne voor de gemeenteraadsverkiezingen in de Brabantse plaats nu eens heel anders aan. De verplichte kraampjes en eindeloze forum-

discussies hebben plaatsgemaakt voor statements, uitgekiende symboliek en direct contact met de kiezer. Een interview met de Bil! Clinton 

door Martijn van Triest 

Wat moet ik mij voor.ltcllm /Jij een Ameri
kwms getinte mmpasne in Bergen op Zoom? 
"Wij zijn op een aantal fronten een an
dere weg ingeslagen. Zo is de slogan 
'Liever Letty' natuurlijk een andere dan 
we gewend waren. Daarnaast heeft een re
clametekenaar een affiche ontworpen met 
een mondje. De grap hieraan is dat men
sen zich afvragen wat het mondje bete
kent en dit aan je vragen. Dan heb je dus 
gelijk contact en de mogelijkheid een ge
sprek aan te gaan." 

Waar staat dat mondje voor? 
"Het staat voor de communicatie die wij 
als D66 willen hebben met de kiezer. Het is 
dus niet zo dat het zomaar een vormpje is, 
het heeft echt een inhoudelijke betekenis." 

Hoe zoeken jullie dan contilet met de kiezer? 
"Dat doen we op een aantal manieren. Zo 
houden we regelmatig L'L'I1 spreekuur en 
hebben we onlangs een jeugdconferentie 
gehouden. Die jeugdcon lerentie hebben we 
ook heel anders aangepakt. Normaal zijn er 
natuurlijk v2el deskundigen die zich over 
jeugdbeleid buigen en daarover adviseren. 
Nu hebben we de jeugd zeer nadrukkelijk 
in de conferentie betrokken en hen aan het 
woord gelaten. Daar komen dan heel ver
rassende resultaten uit. /.o is het beleid tot 
op heden heel sterk gericht geweest op drie 
groepen jongeren: een Nederlandse, 
Marokkaanse en een Turkse groep. Tijdens 
de conferentie bleek dat die onderverdeling 
veel diverser is. Er zijn ved meer groepen 
die redelijk autonoom van elkaar opereren. 
Dat heeft natuurlijk invloed op het jeugd
beleid dat je moet gaan voeren." 

van Bergen op Zoom. 

Tijdens Amerikaanse campagnes wordt vaak 
gebruik semaakt van symbolen. Denk maar 
ccm aan het vlagvertoon, de first Lady en de 
artiesten die de presidentskandidaat aanprij
zen. Gebeurt dat ook in Bergen op Zoom? 
"Ja, het mondje dat op verschillende ui
tingen terugkomt is natuurlijk zo'n sym
bool. Dat zou je Amerikaans kunnen noe
men. Je moet echter niet denken dat mijn 
man en kinderen mij bijstaan in de cam
pagne. Dat gaat mij duidelijk te ver. Het 
gaat ons meer om de directe en open ma
nier waarop wij de kiezers benaderen. Een 
voorbeeld daarvan is een brief die naar 
alle verenigingen hier wordt gestuurd, 
waar ik als wethouder van sport en cultuur 
mee heb samengewerkt. In die brief vraag 
ik de verenigingen mij te steunen bij de 
aankomende verkiezingen." 

Is dat niet een wat te directe benadering? 
"Ik geloof het niet, ik vind dat je je con
tacten die je als wethouder hebt, mag ge
bruiken als de verkiezingen eraan komen. 
Bovendien heb ik leuke reacties op dit idee 
gekregen. Het is voor D66 misschien wel 
een nieuwe benadering. Het zit D66'ers nu 
eenmaal niet in hun bloed om zo rond 
voor hun voorkeur uit te komen en te zeg
gen: 'Hier sta ik, stem op mij'." 

Ook de pers in Bergen op Zoom heeft al 
met de nieuwe aanpak kennis kunnen ma
ken. De D66'ers in deze Brabantse plaats 
hebben namelijk afgesproken dat stand
punten van de wethouders en de fractie 
voortaan in korte statements worden weer
gegeven. Statements die gemakkelijk door 
de pers kunnen worden overgenomen. 
"Het grote voordeel hiervan is dat de pers 
het vaak letterlijk overneemt en er dus geen 

eigen interpretatie aan toevoegt. Dat bete
kent dat je boodschap goed overkomt." 

Is het een goede ontwikkeling, deze verameri
kanisering in Bergen op Zoom? 
"Eigenlijk vind ik het heel triest dat je zoveel 
energie moet steken in de vorm van je bood
schap. Ik word liever afgerekend op de in
houd, maar als je mensen naar de stembus 
wilt trekken, zul je dit toch moeten doen." 

De vraag is natuurlijk wel of je met deze aan
pak inderdaad kiezers trekt? 
"De ervaring leert dat dat het geval is. Bij 
de vorige gemeenteraadsverkiezingen 
heeft een nieuwe plaatselijke partij ook op 
een heel directe manier campagne ge
voerd. Die had wel opeens zes zetels. Dat 
is voor ons een les geweest, die we nu in 
de praktijk proberen te brengen." 

Het is dus een reactie op een plaatselijke poli
tieke partij die vanuit het niets zes zetels weet 
te bemachtigen? 
"Ja, maar we hebben onze eigen ideeën 
niet uit het oog verloren. Uiteindelijk gaat 
het bij ons om de inhoud en niet om de 
vorm. Je kunt wel zeggen dat wij ons deze 
keer wat meer om de vorm hebben bekom
merd. Dat heeft tot deze campagne geleid." 

Letty Demmers hoopt met deze aanpak de 
vier D66-raadszetels vast te kunnen hou
den: "Als je de landelijke verkiezingen lo
kaal vertaalt, zouden wij hier in Bergen op 
Zoom op drie zetels uitkomen. Toch ho
pen we de vier zetels vast te houden. Daar 
moet deze campagne aan bijdragen." + 
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/1. uoor de verandering_ 

Evenwicht tussen aandacht en 
zorg is zoek 

In het museum Boerhaave te Leiden vond op zaterdag 19 oktober een drukbezochte discussie plaats over Keuzen in de Zorg. Aanwezigen in de 

zaal waren onder andere farmaceuten, wetenschappers, artsen, bestuurders, ziekenhuisdirecteuren en verzekeraars. Deze middag was 

georganiseerd door het Opleidingscentrum D66 in het kader van het project Voor de Verandering. De bundel met artikelen die aan deze 

discussie ten grondslag lagen, is op te vragen (tel. 070 • 3566066). 

Wanneer is een te vroeg geboren kind le
vensvatbaar? Is de theoretische leeftijd van 
een mens (115 jaar) slechts een schrik
beeld? Betekent het verlengen van leven 
ook dat de kwaliteit daarvan stijgt? Is de 
zorg nog wel te betalen door een collectieve 
verzekering? Ethische vragen die alle te 
maken hebben met verlenging o(behoud 
van leven. Welke keuzen zijn er te maken 
als het gaat om de inzet van beperkte mid
delen? Ligt de verantwoordelijkheid bij de 
arts, de patiënt, de verzekeraar o( de poli
tiek? 

door Anne-Marie Hartog 

De voorzitter van deze middag, Eddy 
Schuyer, begon met de beschrijving 
van vier schilderijen die in het mu
seum Boerbaave hangen. Hierop wordt 
de arts in vier allegorische gedaanten 
weergegeven: als verlosser, engel, mens 
en duivel. Zo wordt de zorg tegenwoor
dig nog steeds gezien, want wanneer 
de arts uiteindelijk zijn rekening pre
senteert is hij niet meer die genezende 
verlosser, maar een duivel geworden. 
Henk Leenen (hoogleraar Gezond
heidsrecht) benadrukte het belang van 
volksgezondheid en rechtvaardigheid. 
"Tegenwoordig is er te veel aandacht 
voor de economische kant van zorg en 
dreigt het beleid de economie te vol
gen in plaats van andersom." Hens 
Brouwers (neonatoloog) signaleerde 
het zorgelijke imago van de gezond
heidszorg. "Er moeten te veel bedden 
leeg blijven vanwege het tekort aan 
personeel. Ziekenhuizen moeten 
daarom doelmatiger gaan werken en 
specialisten moeten meer participeren 
in het management." 
Roger van Boxtel (Tweede-Kamerlid) 
sprak zijn bezorgdheid uit over de ver
schraling van de mogelijkheden in de 
gezondheidszorg, die hij ziet tijdens 
zijn werkbezoeken. Van Boxtel is be
nieuwd wat ons te wachten staat in de 
21e eeuw. Moderne technologie kan 
een grotere efficiëntie mogelijk maken. 

"Straks is er naast de flappentap ook een 
'diagnose-tap' op de hoek van de straat." 

Kwaliteit van leven 
In de laatste twee à drie levensjaren van 
een mens worden de grootste onkosten ge
maakt in de gezondheidszorg. Het mense
lijk lichaam gaat theoretisch 115 jaar mee. 
Brouwers vond de inspanningen om levens 
steeds meer te verlengen zorgelijk, want de 
kwaliteit van leven stijgt niet altijd. "We 
moeten accepteren dat het werkelijke einde 
eerder komt dan technisch mogelijk is." De 
kosten die gemaakt worden om levens te 
behouden of verlengen zijn discutabel. 
Doorgaan of stoppen met de behandeling is 
een emotionele beslissing die tussen arts en 
patiënt besproken moet worden. Als neona
toloog gaf hij een voorbeeld van een nau
welijks levensvatbare tweeling, waarbij toch 
tot beademing besloten werd. Na drie da
gen overleden deze kinderen. Ofschoon de 
gevoelsmatige grond voor deze beslissing te 
bekritiseren is, was de beademing voor de 
ouders van onschatbare waarde om het ver
lies te kunnen accepteren. 

Grenzen aan de zorg 
Hélène van der Kant (directielid stichting 
WTZ*) vond dat er in principe geen grenzen 
aan de zorg gesteld moeten worden, maar 
vroeg zich daarbij ook af wie dit moet beta
len. Dat is niet te betalen, volgens Leenen. 
"We moeten het einde aanvaarden en het is 
te eenvoudig om te denken dat mensen ex
tra zorg wel uit eigen zak willen betalen." 
Van Boxtel noemde de kwaliteit van leven 
en de eigen keuze die de patiënt hierin heeft, 
een belangrijk punt. Gemeenteraadslid Van 
Rooij signaleerde de gezondheidszorg als 
nieuw geloof in Nederland en merkte op dat 
iedereen het liefst gezond wil doodgaan. 
"Dan moet iemand maar autocoureur wor
den," klonk het in de zaal. Het blijft een 
kwestie van mentaliteit. Vaak wordt de aan
dacht die mensen nodig hebben vergeten, 
hoewel de contacten tussen arts en patiënt 
tegenwoordig veel meer op basis van gelijk
waardigheid verlopen. 
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Nut van onderzoek 
Over het nut van onderzoek liepen de me
ningen uiteen. Brouwers zag hierin een 
middel om de keuzen in de volksgezond
heid te sturen. Het onderzoek van bijvoor
beeld chronisch zieken is, volgens epide
mioloog Coebergh, slechts bedoeld voor 
het vergroten van de kennis over een ziekte 
en niet puur voor de genezing van de pa
tiënt. "Dit gaat ten koste van de zorg en 
aandacht voor de patiënt. Daaronder vallen 
ook de preventieve bevolkingsonderzoeken 
naar borst- en baarmoederhalskanker. Deze 
onderzoeken vergroten de kennis, maar 
veroorzaken vooral onrust. 
Onderzoeksmethoden worden steeds vroe
ger toegepast en verder uitgebreid. 
Uiteindelijk is niemand meer gezond", al
dus Coebergh. Dat bracht Van Boxtel tot de 
vraag of bijvoorbeeld massaal Hepatitis B
onderzoeken gedaan moeten worden. "Je 
kunt dan de onderzoeken evalueren en bij
voorbeeld verbanden leggen in families. 
Maar dat leidt weer tot een overmatige be
moeienis van de geneeskunde en dat willen 
we niet." 

Ophelderen belangen 
Hoogleraar Roscam Abbing zette de onder
werpen voor de politiek op een rij. 

• 



"De belangen van patil'nten, artsen, hulp
verleners en industrie moeten helder wor
den. Middelen die verboden zijn, komen 
simpelweg niet in het verzekeringspakket. 
De WTZ m0et worden afgeschaft. Deze 
noodmaatregel houdt de particuliere 
zorgverzekeraars in de luwte." Van der 
Kant vond de WTZ geen noodwet en 
wees op de politieke keuzen die hier spe
len. Zorgverzekeraar Hamilton vroeg aan
dacht voor de ontwikkeling van de zorg 
in Europees verband. Nederland wordt 
vaak als ideaalland geschetst met een 
volksverzekering en particuliere mogelijk
heden. Dat werd later door minister Borst 
bekrachtigd. Voor haar is het een van de 
redenen om het huidige stelsel te behou
den. 

wijze waarop de geneeskunde vroeger bedreven werd. Beneden 
(buiten beeld) staat de oude snijtafel. 's Winters was het er nog wel uit te 

houden, maar hete, lange zomers waren geen pretje. Aardig detail: 
de geneesheren-professoren sneden nooit zelf Zij gaven vanaf een veilige 
afstand opdrachten en aanwijzingen, terwijl hun 'assistenten' het echte 

werk mochten doen. 

Thuiszorg 
In de discussie over Keuzen in de Zorg 
speelt de steeds belangrijker wordende 
thuiszorg een grote rol. De grootste groep 
hulpbehoevenden zijn alleenstaande ou
dere vrouwen, die vroeger allemaal in een 
verpleeghuis werden opgenomen en nu 
alleen thuis zitten. Het evenwicht tussen 
aandacht en zorg is zoek. Chris Brederveld 
kon dit als directeur van een stichting 
voor intramurale- en ouderenzorg bevesti
gen. Thuisbehandeling is in opkomst. In 
heel Nederland is het bijvoorbeeld al mo
gelijk om chemotherapie thuis te krijgen. 
In de gezondheidszorg heeft een verschui
ving van zorg plaatsgevonden van het zie
kenhuis, naar het verpleegtehuis, naar het 
verzorgingstehuis, naar de thuiszorg. 

Minister Borst erkende dat het probleem 
hierbij is dat de geldstromen deze weg nog 
niet hebben afgelegd. 

Mentaliteitsverandering 
Els Borst benadrukte dat ze de gezond
heidszorg niet alleen als minister, maar 
ook als lid van het kabinet moet bekijken. 
"De gezondheidszorg is een sector die uit
stekend in staat is om al het beschikbare 
geld altijd op te maken." Kleine zelfstandi
gen moet volgens haar de toegang worden 
geboden tot het ziekenfonds. "ln het zie
kenfonds moet alle noodzakelijke zorg zit
ten. Alles wat voor eigen rekening kan en 
de medicijnen die niet werkzaam zijn, 
moeten uit het pakket." Ze signaleerde ver
volgens een leegloop van bejaardenoor
den. Door een mentaliteitsverandering 
worden de kwaliteitseisen van de moderne 
mens steeds hoger. "Vroeger vond men 
het heel gewoon om met vier personen op 
één kamer te liggen. De patiënt van nu 
heeft veel meer keuzemogelijkheden." 

Rol van politiek 
Over de rol van de politiek was de minis
ter duidelijk. Op macroniveau moet de 
politiek expliciete keuzen maken, maar in 
de spreekkamer van de arts heeft de poli
tiek niets te zoeken. Hier worden impli
ciete beslissingen genomen door arts en 
patiënt. Als de politiek een beslissing 
heeft genomen die vervolgens niet blijkt 
te werken, moet het mogelijk zijn om 
hierop terug te komen. De tandheelkun
dige zorg uit het ziekenfonds halen is 
hiervan een voorbeeld. De huidige gene
ratie heeft een veel beter gebit dan de ou
deren van nu. De vervanging van een 
kunstgebit kan voor die laatste groep on
betaalbaar zijn. De vergoeding daarvan 
moet dus terug in het ziekenfonds. 

Het was een middag die tot verdere discus
sie uitnodigt. Zoals Roscam Abbing al 
aangaf wordt het tijd dat de belangen van 
patiënten, artsen, hulpverleners en indus
trie helder worden. Het najaarscongres van 
D66 in 1997 zal geheel in het teken staan 
van de gezondheidszorg in de 21e eeuw.+ 

* Wet Toegang Ziektekostenverzekerin
gen (WTZ). Deze wet regelt voor groe
pen verzekerden (bijvoorbeeld 65 jaar en 
ouder) een acceptatieplicht van particu
liere verzekeraars op een wettelijk om
schreven vergoedingenpakket Dit ge
beurt tegen een door de overheid vast te 
stellen maximumpremie. 
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-·voor de"ueranderin!J " 

Democratie op sterk water? 

"Als pinguïns op een ijsschots" 
Kunnen we tevreden achterover leunen nu paars een feit is? Is de opheffing van D66 in de toekomst een vanzelfsprekendheid? Is de bijdrage 

van D66 aan de Nederlandse democratie 'klaar'? Het antwoord is nee. Zeker niet als je afgaat op de alarmerende geluiden over de staat van 

onze democratie. De macht concentreert zich meer dan ooit aan mistige toppen hoog boven de burgers, terwijl aan de basis sprake is van !rag-

mentalie en desinteresse. Een verslag van een discussiebijeenkomst op 18 september in het Amsterdamse Odeon over de noodzaak tot het 

plegen van onderhoud aan de democratie. Hoe staat de democratie ervoor, hoe ziet haar toekomst eruit en wat is de rol van D66 daarin? 

door Eric van de Lisdonk 

Conservatief 
De openingszinnen van de eerste inleider, 
Sirnon Couwenberg, klinken onheilspel
lend. Zijn stelling is dat er sprake is van 
een democratische façade waarachter een 
andere werkelijkheid schuilgaat. Deze 
afstand tussen de liberaal-democratische 
theorie en de praktijk neemt snel toe als 
we op de huidige weg voortgaan. Als mid
delen om de democratische betrokken
heid tussen burger en politiek te verster
ken noemt hij referenda en stembusak
koorden (voor de verkiezingen met 
andere partijen een gezamenlijk pro
gramma opstellen). Wat het paarse kabi
net aan staatkundige vernieuwing laat 
zien, kan hem niet bekoren. De invoering 
van het zogeheten correctieve referen
dum, waarbij de bevolking zich pas na 
een beleidsbeslissing kan uitspreken over 
de wenselijkheid ervan, gaat hem niet ver 
genoeg. Couwenberg: "De weerstanden 
waarop deze bescheiden poging stuit, 
illustreren opnieuw dat we in een bijzon
der conservatief land leven". 

Deskundigen, politieke elite en systeem 
Christiaan de Vries vindt dat D66 verder 
moet kijken dan alleen de parlementair
politieke kwesties. Er is behoefte aan een 
democratische heroriëntatie, waarin alle 
vormen van macht moeten worden be
trokken, niet slechts die van de volksver
tegenwoordiging. De andere machtsvor
men worden volgens De Vries pas zicht
baar als democratie wordt gezien als een 
verhouding tussen politiek en cultuur, of
tewel als de verhouding tussen formele 
zeggenschap zoals het kiesrecht en de 
wijze waarop mensen daadwerkelijk invul
ling (kunnen) geven aan hun eigen leven. 
Wat dit laatste betreft, signaleert De Vries 
een verregaande institutionalisering van 
maatschappelijke betrekkingen, die bur
gers nog maar weinig 'eigen' ruimte laat. 
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Op allerlei terreinen concentreren zich 
nieuwe machtsvormen; mengvormen van 
markt en bureaucratie, die functioneren 
als netwerken zonder machtscentrum. De 
burger èn de politicus raken zo onderwor
pen aan een anoniem en oncontroleer
baar systeem, waarop zij het overzicht 
reeds lang hebben verloren. Voor D66 ligt 
hier dan ook een schone taak: het in 
kaart brengen en analyseren van deze 
nieuwe machtsblokken en daarbij op
nieuw het vraagstuk van de democratie 
aan de orde stellen. 

Belastingreferendum 
Arthur Doctors van Leeuwen, een van de 
auteurs in het themanummer van Idee*, 
deelt de mening van De Vries en Couwen
berg dat de politiek het contact met de da
gelijkse werkelijkheid dreigt te verliezen: 
"D66 moet zich veel meer op de burger 
richten. We zijn nu net pinguïns op een 
ijsschots". Ook hij signaleert "samenbal
ling van macht, die wel controleerbaar 
moet blijven". Volgens Doctors stuit de ge
dachte van verdere democratisering op 
veel onbegrip: "Als ik een belastingreferen
dum voorstel zodat de burger voortaan 
voor 20'!1b van de belasting die hij afdraagt, 
zelf een bestemming mag aangeven, dan 
kijken ze me aan met een blik van: 'die 
man heeft het zeker moeilijk'". Hij noemt 
andere voorbeelden van situaties en mo
menten waarin de politiek het af laat we
ten: "Geef de burger een ton en laat hem 
zoiets als stadsvernieuwing zèlf doen. 
Waarom is dat nog niet gebeurd? We moe
ten meer durven probéren". 

Identiteitscrisis 
Onder de 'gewone' partijleden lopen de 
meningen uiteen. De probleemstelling 
verschuift steeds meer naar de tweedeling 
in de samenleving. Hoe kun je de onder
laag meer bij de politiek betrekken? 
Sommigen geloven dat de politiek door 
het hanteren van duidelijker taalgebruik 

al een stuk simpeler en toegankelijker zou 
worden. Anderen zeggen dat politici 'ge
woon' de straat op moeten gaan en de 
mensen daar moeten vragen wat zij vin
den en willen. Is het versterken van de 
democratie werkelijk zo eenvoudig? De 
inleidingen en de bijdragen in Idee bewe
ren juist van niet. 
Afsluitend concludeert voorzitter 
Huysmans dat er sprake is van een identi
teitscrisis binnen D66; de partij is aan de 
macht en heeft het daar moeilijk meer. 
Democratisering moet ingrijpender en 
sneller, de burger moet meer ruimte en 
macht krijgen, en het taalgebruik moet 
minder wollig. Maar de vraag hoe dat dan 
moet, wordt nauwelijks beantwoord. Er is 
dus nog veel denkwerk te verrichten bin
nen de partij. Het alternatief is de demo
cratiseringsgedachte voorlopig op sterk 
water te zetten, zoals de PvdA met het so
cialisme heeft gedaan. Maar daarmee zou 
in feite de bijl aan de bestaamwortel van 
D66 worden gelegd. En dat is - ook ge
zien de betrokkenheid van de sprekers en 
het publiek op deze avond- onwenselijk, 
onacceptabel en niet des D66. 

*oeze bijeenkomst was georganiseerd naar 
aanleiding van het themanummer van Idee, 
!zet tijdschrift van het wetenschappelijk bu
reau van D66, over 'Het democratisch onder
houd'. Dit is nog te hestellen bij Ircnc 
Knijncnburg (070- 3566041), zie ook de 
SWB-pagina in het katern. + 

Simon Couwenberg is emeritus hoogleraar staatsrecht en houdt 

zich al jarenlang bezig met staatkundige vraagstukken in relatie 

tot de historische ontwikkeling van de democratische rechts· 

staat. Hij is een warm voorstander van verdergaande democrati· 

sering en richtte in 1980 het actiecomité 'Referendum Ja' op. 

Chrisliaan de Vries is cultuurtilosoof en directeur van het weten· 

schappelijk bureau van 066. Anders dan Couwenberg kijkt hij 

'Voorbij' de staatkundige veranderingen en benadrukt vooral de 

machtsverhoudmgen in de maatschappij en in hoeverre deze 

het democratische proces tegenwerken. 
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Volkskrant in Maarssen: 

Wie controleert de pers? 

"Natuurlijk gaat er regelmatig wat mis, als je elke 24 uur zo'n kunstje moet flikken als het maken van een krant." Hoofdredacteur Pieter 

Broertjes van de Volkskrant, te gast in het Politiek Café van D66 in zijn woonplaats Maarssen, voelde feilloos aan welke kant de discussie op 

zou gaan. Zijn krant vierde zaterdag 5 oktober de 75e verjaardag en nog voor er een vraag was gesteld of een stelling geponeerd, kwam hij zelf 

al met een cadeau (en een heuse primeur voor de aanwezigen): de Volkskrant gaat een ombudsman aanstellen. Dat wordt de vooruitgeschoven 

post richting lezer. Want de lezer is de baas, benadrukt Broertjes, ook in antwoord op het vragend gestelde thema van de middag: 

'De pers controleert de samenleving; wie controleert de pers?' 

door Karel Winkelaar 

Broertjes moet niets heilben van een soort 
kwaliteitscertificering of code voor journa
listiek werk. "No way! lll't zijn de lezers 
die bepalen of de krant kwaliteit heeft of 
niet. Zo niet, dan lopen ze massaal weg. 
Dat is de allerbeste kwaliteitscontrole die 
er bestaat", betoogt de hoofdredacteur 
naar aanleiding van een van de vijf stel
lingen. En hij is fel en gedecideerd in zijn 
reactie: "Een krant is geen zeep, waarvan 
elk stukje aan dezelfde srecificaties moet 
voldoen. De krant is elke dag anders. 
Bovendien kom je met certificering al snel 
op het vlak van de vrije meningsuiting". 

Haagse dorpspomp 
Een andere stelling gaat over de vraag of 
pers en politiek wel voldoende afstand 
van elkaar in acht nemen. Of de journalis
tiek wel voldoende slagkracht houdt om 
zich tussen de macht en de burgers op te 
stellen als signalerend L'n kritisch instru
ment? "De werkelijkheid is veel erger", 
verontrust Broertjes zijn gehoor. "Wij 
noemen dat op de redactie de 'Haagse 
dorpspomp'. Maar", voegt hij er onmid
dellijk aan toe, "journalisten moeten wel 
netwerken met politici om aan hun ver
halen te komen. Ik kan precies aan hun 
declaraties zien hoe een verhaal tot stand 
komt. Wat natuurlijk niet mag gebeuren 
is dat journalisten deel gaan uitmaken 
van de nomenclatuur. Professioneel wer
kende journalisten zijn onafhankelijk van 
hun bron." 
Even wordt er geciteerd uit de jubileum
bijlage van de Volkskrant van die och
tend, waarin ook 'de krant & de macht' 
het thema was. Jan Tromp schrijft daarin 
over de amicale omgang van journalisten 
met politici: "Je moet vriend en vijand te
gelijk zijn en bovendien hoor je beide 
hoedanigheden te cultiveren. Dat geeft 
wel eens spanningen." Maarssens burge-

meester Feitsma (PvdA) merkt op dat poli
tici niet zo gauw moeten mopperen over 
de werkwijze van journalisten: "Die poli
tici willen toch vaak zélf met hun verhaal 
in de krant." 

Bolkestein 
Het Politiek Café van D66 Maarssen heeft 
plaats terwijl de rookwolken van de af
faire-Bolkestein nog goed te ruiken zijn. 
Eerste-Kamerlid BoeleStaal vraagt zich
mede in het licht van de enorme publici
teitsgolf- af of de pers niet te vaak zelf 
het nieuws maakt, dan wel van een mug 
een olifant maakt. Er lijkt sprake van een 
toenemende incidentenjournalistiek: 
"Wanneer je al die televisieploegen op 
Cyprus ziet, dan wil je toch meteen je om
roepbijdrage intrekken." Ook Broertjes 
vindt de media-aandacht voor de brief
van-Bolkestein wel massaal. Als een van 
de weinigen heeft de Volkskrant dan ook 
geen verslaggever naar Cyprus gestuurd. 
Ten aanzien van de incidentenjournalis
tiek zegt Broertjes: "We hebben in Den 
Haag vijftien redacteuren, die afgerekend 

jubilerende Volkskrant: "De lezer is de baas." 

worden op hun primeurs. De krant blijft 
nu eenmaal een commercieel product, dat 
zijn lezers moet behagen." 

Kleuring 
"Journalisten moeten niet tussen de infor
matie en hun lezers in gaan staan." 
Daarmee onderschrijft Broertjes de stel
ling dat journalisten artikelen naar belie
ven kunnen kleuren door woordkeus, 
rangschikking van feiten of het weglaten 
van gegevens. "Kleuring is onvermijdelijk, 
maar de lezer moet zelf een oordeel kun
nen blijven vormen." Dat de persoonlijk 
getinte selectie en ordening door journa
listen de objectieve berichtgeving soms 
geweld aandoen, heeft de hoofdredacteur 
inmiddels aan den lijve ondervonden in 
de dagen rond het jubileum van zijn 
krant. "Je weet niet wat je meemaakt", 
moet Broertjes bekennen nu hij zelf meer
malen de geïnterviewde is geweest en - al 
of niet voor publicatie - terug heeft gezien 
wat een andere journalist van zijn uitspra
ken heeft gebrouwen. + 
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Wim Vrijhoef, scheidend partijvoorzitter: 

11Niemand snapt zo'n beeld 
van een lege Tweede Kamer" 

"Een persoonlijke verdienste? Nee, die heb ik niet", zegt Wim Vrijhoef op een druilerige zondagmiddag als we terugkijken op vier jaar voorzit· 

terschap. Om daar later toch aan toe te voegen: "Iedere partij heeft interne conflicten. In de afgelopen vier jaar is betrekkelijk weinig ellende 

van D66 naar buiten gekomen, we hebben geen grote onenigheid op straal uitgevochten. En dat vereist nogal wat stuurmanskunst." 

"Mijn ambitie reikt zo 
hoog als de sterren" 

Wim Vrijhoef (44) studeerde medicijnen en 
werd in zijn doctoraaljaar 1977 lid van 
Democraten 66. Tot zijn verrassing werd hij 
na de eerste raadsverkiezingen, 26 jaar oud, 
wethouder van Volkshuisvesting en Econo
mische Zaken in Nijmegen. Een zware post: 
"Ter illustratie: we hadden 22.000 woning
zoekenden en 30.000 werklozen." Het waren 
jaren met krakersrellen. Vier jaar later kreeg 
hij de portefeuille Financiën, Automatisering 
en werd hij verantwoordelijk voor de reorga
nisatie van het ambtelijk apparaat. Na acht 
tropenjaren vond hij het bestuurlijk werk 
even welletjes, al trad hij nog wel voor een 
derde keer op als lijsttrekker. 
Het bedrijfsleven liept niet warm voor een 
oud-wethouder, merkte hij. "Men had abso
luut geen idee dat ik als wethouder werkte 
met een budget van een slordige miljard en 
een organisatie van 3.300 medewerkers." 
Een gedeputeerde vroeg Wim voor de direc
tie van de Gelderse Ontwikkelingsmaatschap
pij. Hij werkt daar sinds 1988. 
"In 1992 belde Hans van Mierlo om te vragen 
of ik interesse had om partijvoorzitter te wor
den." Wim ging daarop in. In zijn eerste pe
riode als voorzitter is het Landelijk Secre
tariaat verhuisd en gereorganiseerd. In zijn 
tweede periode kwam Paars tot stand en is 
de partij-organisatie vernieuwd. 
Binnenkort stapt Wim Vrijhoef op als partij
voorzitter. Maar hij heeft nog steeds ambi
ties: (halflachend, halfserieus) "Ik wil zelf 
steeds bijleren en mijn kennis overdragen. Oe 
gemeenteraad, provinciale staten of de 
Kamer- dat hoeft niet meer. Mijn ambitie 
reikt zo hoog als de sterren. Ik heb altijd ge
roepen dat er een wereldregering zou moeten 
komen. Daar wil ik graag aan bijdragen." 
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door Peter van den Besse/aar 

Intern oplossen van conflicten is een 'verbor
gen' verdienste voor !zet gemiddelde D66-lid, 
opper ik. "]a, dat is waar. De totstandko
ming van Paars is natuurlijk het meest in 
het oog lopend van de afgelopen vier 
jaar." Wim offerde er zijn vakantie voor 
op, om alles op de voet te kunnen volgen. 
Het waren piekweken van zestig uur par
tijwerk voor de voorzitter. "Er staat ner
gens beschreven wat de rol van een partij
voorzitter daarin moet zijn. Uiteindelijk 
hebben we een ingenieus systeem opge
zet, met een soort telefoonboom-systeem, 
om elkaar binnen de partij nauwgelet op 
de hoogte te houden. Veel informatie 
moet geheim blijven. Het is dan plezierig 
te merken dat je veel vertrouwen geniet 
binnen de partij, ook al kun je elkaar 
slechts summier informeren." 
Wim Vrijhoef beleefde zijn 'finest hour' 
tijdens de informele bijeenkomst in 
Krasnapolsky om Paars te vieren. 

Ledental verdubbelen 
Toen jij voorzitter werd, izeb je jezel(als doel 
gesteld om binnen vier jaar !zet ledental te 
verdubbelen. Was dat niet naïef? 
"Ik heb inderdaad het streefgetal van 
30.000 leden genoemd. En op basis van de 
beschikbare gegevens vond ik dat realis
tisch. De grote partijen verloren toen al 
flink wat leden en dat wist ik niet. 
Achteraf is het wel naïef, ja. Dadelijk zijn 
er nog maar 100.000 mensen lid van een 
politieke partij. Daarvan is een kwart daad
werkelijk actief. En die 'besturen' samen 
Nederland. Ik vind die ledenuitstroom een 
erg zorgelijke ontwikkeling. Daarvoor 
vraag ik al enkele jaren aandacht bij de 
minister van Binnenlandse Zaken. Tot nu 

toe met weinig succes. Nieuwe initiatie
ven op het gebied van de financiering van 
politieke partijen en politiek werk kunnen 
stimulerend werken." 

Wim Vrijhoefop een survivalweekend 
in de Ardennen. Afgezien van onder 

andere vlotbouwen en absei/en (waar 
hij overigens niet aan meedeed) stond 
wildwaterkanoën op het programma. 

Foto: Wim Vrijhoef 
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V, CONGRES 63 
~ Wanneer en waar: 
::.._ Congres 63 wordt gehouden op zaterdag 23 
~ november in Theaterhotel, Schouwburgplein 1 te 
S::: Almelo, tel: 0546- 810061. Het Theaterhotelligt 
~ op ± 1 0 minuten lopen van het station in het 

( ~ centrum van Almelo. Als u niet met de trein maar 
"'-J met de auto komt, dan kunt u de borden naar 

parkeergarage Hagenborgh 3 volgen. Deze 
garage bevindt zich naast het TheaterhoteL 

Agenda: 
Zie voor de herziene agenda van congres 63 
pagina 2 van dit katern. 

APM's: 
Actuele Politieke Moties kunnen tot donderdag 
21 november 1996 10.00 uur 's ochtends bij 
het Landelijk Secretariaat worden ingediend. 

CONGRES 64 
Wanneer en waar: 
Congres 64, het vierde Congres Nieuwe Stijl, 
vindt plaats op zaterdag 22 en zondag 23 
maart 1997 in de Leeuwenhorst, Langelaan 3 
te Noordwijkerhout, tel: 0252 - 378 888. 

Agenda en congresstukken: 
De voorlopige congresagenda, tekstvoorstellen, 
alsmede de voorstellen voor contributieregeling 
en de afdelingsafdrachtregeling 1998 treft u aan 
in Democraat 10, die rond 18 december 1996 
bij u in de bus ligt. 

Moties en amendementen: 
De sluiting van moties en amendementen m.b.t. 
zowel tekstvoorstellen als de financiële stukken 
is op maandag 10 februari 1997. 

Onderwerp: 
Het hoofdonderwerp van congres 64 is 'Mens in 
de Samenleving. Over dit onderwerp zullen, 
zoals u inmiddels gewend bent bij het Congres 
Nieuwe Stijl, naast plenaire bijeenkomsten ook 
een aantal deelsessies plaatsvinden. Daarnaast 
zijn er discussiebijeenkomsten over uiteenlo
pende onderwerpen. 

Aanmelding: 
In Democraat 10, 1996 treft u het aanmeldings
formulier voor congres 64 aan. 

Katern Democraat 9, 1996 

PROCEDUREVERKIEZING VOORZITIER 
Op het congres van 23 november a.s. te Almelo 
zal een nieuwe partijvoorzitter worden gekozen. 
In de maand september is in een aantal 
afdelingen - op verzoek van de afdelingen Leiden 
en Amsterdam - en in de pers een discussie ge
voerd over de betaling van de voorzitter. Er zal 
een motie voorliggen die elders in deze 
Democraat is afgedrukt. De motie stelt voor tot 
fulltime betaling van de voorzitter over te gaan. 
Het Hoofdbestuur acht het van belang u te 
informeren over de procedure die zal worden 
gevolgd op het congres bij de bespreking van 
deze motie en de verkiezing van de voorzitter. De 
visie van het Hoofdbestuur hierover vindt u elders 
in deze Democraat. 

Al in het najaar van '94 zijn op het congres 
voorstellen gepresenteerd om de voorzitter 
parttime te gaan betalen. Op verzoek van het 
congres is de besluitvorming destijds een jaar 
uitgesteld, in afwachting van de uitkomsten van 
de 'POR-discussie' (herziening van de partijorga
nisatie). Het document dat hieraan ten grondslag 
lag was de notitie 'Ruimte voor Politiek'. Dit 
rapport bevatte voorstellen over de structuur en 
werkwijze van de partij. Eén van de voorstellen 
betrof het instellen van een parttime betaald voor
zitterschap. Dit was, aangezien het een noviteit 
betrof, één van de punten van discussie uit het 
rapport. De leden hebben er op het najaars
congres van '95 voor gekozen de voorzitter 
parttime te betalen. 

Het Hoofdbestuur heeft deze zomer, in lijn met 
de door het congres gekozen weg, in de begro
ting voor 1997 wederom een parttime betaling 
van de voorzitter opgenomen. Beschikbaarheid 
overdag en parttime betaling zijn in het in de 
Democraat gepubliceerde profiel opgenomen. Op 
basis van dit profiel is de kandidaatstelling 
geopend. 

Mocht het congres op 23 november een voorstel 
aannemen dat pleit voor fulltime betaling van de 
voorzitter met onmiddellijke ingang, dan zal het 
Hoofdbestuur de vacature opnieuw openstellen 
en wordt de kandidaatstelling heropend. Wim 
Vrijhoef kan reglementair aanblijven. In geval van 
opnieuw openstellen van de vacature, zal hij dan 
ook aanblijven tot het voorjaarscongres '97. 

Voorzitterschap als parttime functie of als voor
ziening in het levensonderhoud, is een essen
tieel onderscheid waneer iemand besluit zich te 
kandideren. Door de kandidaatstelling onder de 
nieuwe voorwaarden te heropenen, wordt alle 
leden van D66 de kans geboden zich op de 
hoogte te stellen van de aard en vorm van de 
functie, zodat zij dit mee kunnen wegen in de 
beslissing zich al dan niet te kandideren. Alleen 
op deze wijze wordt recht gedaan aan de open 
kandidaatstelling, die in het hart ligt van de 
organisatie van D66. 
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HERZIENE AGENDA CONGRES 63 

~ tijd agendapunt vindplaats stukken 

~ s:: 10.00- 10.10 opening door de partijvoorzitter 
* introductie congresleiding 

0 u * benoeming notulen- en stemcommissie 
*toelichting stemprocedures door stemcommissie 
* toelichting verkiezingsprocedures door LVC 
* procedures moties en orde door 

besluitvormingscommissie 

10.10- 11.00 FINANCIEN(deel1) 
* jaarrekening 1995 
* definitieve vaststelling regio- en afdelingsafdracht 1997 

ORGANISATIE 
* stemadviescommissie Tweede Kamer 
* algemene organisatorische moties 
RAPPORTAGE UITVOERING BESLUITEN CONGRESSEN 
* uitvoering besluiten congres 61 en 62 

PRESENTATIE KANDIDATEN BESTUREN 
EN COMMISSIES (exclusief kandidaten-partijvoorzitters) 

11.00 opening stembussen 

11.00 - 11.40 SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
interview met Winnie Sorgdrager en Jacob Kohnstamm 

11.40 - 12.05 toespraak Wim Vrijhoef 

12.05- 12.20 FINANCIEN (deel2) 
* begroting 1997 

12.20- 12.40 PRESENTATIE KANDIDAAT-PARTIJVOORZITTERS 
pauze 
13.10- 14.10 communicatie-bijeenkomsten TKIEK/EP-fracties 

ruimte: De toekomst van de luchtvaart in Nederland. Nut en noodzaak van groei? 

DEM 96/8 katern pag. 4 
DEM 96/8 katern pag. 3 

DEM 96/6 en DEM 96/7 
Congresboek A 
Congresboek A 
DEM 96/9 katern pag 3 

DEM 96/7 katern pag. 1 
Congresboek A 

DEM 96/6 katern pag. 12 

DEM 96/8 katern pag. 8 

Congresboek A 

volksgezondheid welzijn en sport (VWS): Geestelijke Gezondheidszorg (GGZ), ouderenzorg, thuiszorg 

14.15 

14.15 - 15.30 

15.30- 16.00 

16.00- 16.20 

16.20- 16.50 

16.50- 17.00 

2 

onderwijs, cultuur en wetenschappen (OCW): lokaal onderwijsstelsel, investering in kleine klassen, 
MB 0-problematiek, cultuurnota 

bestuur: commissie-Andriessen, relatie minister - OM, lokale lasten, koppelingswet 

sociaal, economisch, financieel (SEF): in tien jaar naar een duurzame en hoogwaardige economie: waarin o.a. 
meer dynamiek en marktwerking, investering in de volle breedte, internationale concurrentie, economie en ecologie 

buitenland: ontwikkelingssamenwerking 

sluiting stembussen 

SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
plenair 

interview met Gerrit Jan Wolffensperger 

ACTUELE POLITIEKE MOTIES Congresboek B 

toespraak Hans van Mierlo 

uitslag verkiezingen besturen en commissies en sluiting 

Katern Democraat 9, 1996 
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RAPPORTAGE UITVOERING 
BESLUITEN VORIGE CONGRESSEN 
DOOR HET HOOFDBESTUUR 
Het congres verzocht om deze rapportage voor 
elk congres te agenderen.U vindt het dus op de 
agenda van congres 63. Aanvullende rapportage 
komt in Congresboek B. 

onderzoek arbeidsbemiddeling 
Op verzoek van het congres heeft het Hoofdbe
stuur een werkgroep ingesteld. Er wordt naar 
gestreefd om de eindrapportage te publiceren in 
congresboek B van het najaarscongres van '96. 

onderwijs 
Aan de Programmacommissie is verzocht om bij 
de voorbereiding van het concept-verkiezings
programma 1998 aandacht te schenken aan de 
hoofdlijnen van en de discussie over het stuk 
'Een autonoom Hoger Onderwijs' zoals afge
drukt in congresboek A van congres 62. De 
inhoud van APM 62.8017 is onder de aandacht 
van de Tweede-Kamerfractie gebracht. 

droog Deltaplan 
De commissie die plannen ontwikkelt voor een 
"droog Deltaplan", zoals verwoord in motie 
62.5007, verzorgt in het voorjaarscongres van 
1997 een discussiebijeenkomst. 

informatiemaatschappij 
Het congres verzocht het Hoofdbestuur om 
binnen een jaar te komen met een visie op de 
nieuwe mogelijkheden in de informatie-maat
schappij om de uitgangspunten en het gedach
tegoed van D66 anders en beter te realiseren 
(motie 62.5036). Het congres verzocht even
eens om binnen een jaar te komen met een 
visie op de veranderende rol van de overheid en 
de politiek in de informatiemaatschappij (APM 
62.5035). Het deelproject Brave digital world' 
van het project Voor de Verandering bevat o.a. 
een essaywedstrijd. De inzending sloot op 31 
oktober '96. Op het najaarscongres hoort u 
meer over vervolgactie. Het Verkiezingsprogram
ma zal paragrafen omtrent deze materie 
bevatten. 

sociale uitkeringen 
Verzocht werd om een politiek podium te 
organiseren op basis van een conceptvoorstel 
over het systeem van sociale uitkeringen. In 
mei '96 werd hierover een podium gehouden. 

in dienst nemen van personen door 
particulieren en het bevorderen van aftrek 
van directe loonkosten van het inkomen 
van particulieren als middel tot 
bevordering van de werkgelegenheid 
Verzocht werd ervoor zorg te dragen dat beide 
zaken worden vereenvoudigd. Tweede-Kamerlid 
Bert Bakker zal bij de begratingsbehandelingen 
begin december hiervoor aandacht vragen. 
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CONGRES 64 VACATURES 
BESTUREN EN COMMISSIES 
Eerste kennisgeving van de vacatures waarin 
het congres op 22 en 23 maart '96 zal voorzien. 

De kandidaatstelling sluit op woensdag 22 jan. 
'97 om 12.00 uur. Ingevulde kandidaatstellings
formulieren moeten dan binnen zijn bij de LVC 
p/a Landelijk Secretariaat. Kandidaatstellings
formulieren zijn verkrijgbaar bij het Landelijk 
Secretariaat, Postbus 660 2501 CR Den Haag, 
tel. 070-356 6066, fax 070-364 1917. De 
meeste vacatures ontstaan doordat het lid in 
het voorjaar aan het einde van zijn/haar zittings
termijn komt. In de volgende Democraat staat 
vermeld of zittende kandidaten zich herkandi
deren. 

hoofdbestuur (HB) I Dagelijks Bestuur 
secretaris organisatie 
Het HB heeft het recht om een voordracht te 
doen voor de functies in het Dagelijks Bestuur. 
Info: Wim Vrijhoef (voorzitter), 026-361 4 713 of 
Jan-Dirk Sprokkereef (LS}, 070-356 6066. 

financiële commissie (FC) 
3 leden (einde eerste termijn) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Mat 
Botman (voorzitter FC): 020 - 496 1702. 

geschillencollege (GC) 
1 lid (wegens overlijden) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Minne 
Dijkstra (voorzitter GC): 020 - 625 0136. 

programmacommissie (PC) 
1 of 2 leden (einde eerste termijn) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Michel 
van Hulten (voorzitter PC): 0320- 221 279 

profielen 
Het profiel van de secretaris organisatie 
verschijnt in de volgende Democraat die rond 18 
december '96 bij u in de bus valt. 

financiële commissie (FC) 
De FC oefent toezicht uit op het financieel 
beheer van het bestuur en adviseert de penning
meester. Zij brengt advies uit aan het congres 
m.b.t. goed-keuring en vaststelling van de be
groting, de jaarrekening en de overige financiële 
aangelegenheden. 

lid geschillencollege (GC) 
Het GC beslecht geschillen in de partij, het beslist 
in beroep en geeft bij meningsverschillen tussen 
belanghebbende partijen desgevraagd uitleg van 
Statuten en Huishoudelijk Reglement. Het GC 
bestaat uit 11 leden. Per geschil wordt een kamer 
van 3 of 5 leden ingesteld, die op korte termijn na 
het binnenkomen van een geschil bijeen moet 
komen. Een van de leden van de kamer wordt 
gevraagd de gemotiveerde uitspraak uit te 
schrijven. Het aantal geschillen per jaar varieert 
sterk. 
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V) lid programmacommissie (PC) 
<::U De landelijke PC is verantwoordelijk voor de 
~ totstandkoming van het verkiezingsprogramma 

voor de Tweede-Kamerverkiezingen in '98. 
~De werkbelasting is tot februari '98 aanzienlijk: 
S:: * tenminste 1 x per maand een avondvergadering 
Q van de PC zelf; 

1 , * enkele keren per maand het bijwonen van een 
~ of meer van de programmawerkgroepen, 

alsmede enkele zaterdagvergaderingen in '97 
ter coördinatie; 

* het zelf schrijven van teksten en redigeren van 
teksten van werkgroepen. 

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 
Tijdens het komende najaarscongres wordt 
besloten over al dan niet instellen van een 
stem adviescommissie. 
In de Democraat die op 18 december a.s. bij u 
in de bus valt vindt u, naast de teksten voor het 
voorjaarscongres, het tijdschema voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen, compleet met data 
opening/sluiting kandidaatstelling en presenta
tievergaderingen. 
Het voorjaarscongres op zaterdag 22 en zondag 
23 maart '97 besluit over invulling van de 
eventuele stemadviescommissie en het politiek 
profiel van de Tweede-Kamerfractie. 
Op 28/29 november '97 vindt het najaars
congres plaats. Het conceptverkiezings
programma arriveert bij u rond 8 oktober '97. 
U heeft dan tot 9 december '97 de tijd om 
moties en amendementen in te dienen. 
Het congres waarop het verkiezingsprogramma 
wordt vastgesteld en de lijsttrekker gekozen 
wordt, wordt gehouden op zaterdag 7 en 
zondag 8 februari '98. 
Tot slot: de verkiezingsdag zelf: 6 mei '98! 

RECHTEN LIDMAATSCHAP 
Als lid hebt u het recht te stemmen in alle 
ledenvergaderingen in uw afdeling en regio en 
op het landelijk congres van D66 en bij 
poststemming voor verkiezingen. 
Wanneer bent u lid? Op het moment dat uw 
naam voor de eerste keer vermeld wordt op een 
uit de landelijke administratie voortkomende 
ledenlijst,mits u aan uw eerste contributiever
plichtingen heeft voldaan. 
Wanneer kunt u stemmen? Wanneer u zowel 
op de landelijke ledenlijst voorkomt, als op het 
moment van stemmen (of aanmaak etiketten 
voor een poststemming} aan uw contributiever
plichtingen hebt voldaan. Dat wil zeggen dat u 
geen contributie-achterstand hebt voor vorige 
jaren en uw contributie voor het lopende jaar 
hebt voldaan. U dient uw contributie overigens 
voor 1 februari van elk jaar te voldoen. 
Als lid hebt u het recht zich kandidaat te 
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stellen voor vertegenwoordigende en bestuur
lijke functies. Voor kandidaatstelling dient u bij 
de opening van de kandidaatstelling minimaal 1 
jaar lid te zijn.Hiervoor zijn dispensatiemoge
lijkheden. Bij de sluiting van de kandidaatstelling 
dient u aan uw contributieverplichtingen voor het 
lopende jaar en eventuele voorgaande jaren te 
hebben voldaan. Uw contributie dient dan binnen 
te zijn bij de landelijke penningmeester. 
Als lid hebt u ook het recht om moties en 
amendementen in te dienen bij ledenverga
deringen in uw afdeling en regio en bij landelijke 
congressen. Ook hiervoor geldt dat u aan uw 
contributieverplichtingen moet hebben voldaan. 
Daarnaast is het indienen van moties en 
amendementen gebonden aan verschillende 
minimumaantallen handtekeningen en aan 
reglementaire indieningstermijnen. 
Wilt u meer weten over uw rechten en 
plichten? Raadpleeg de Statuten en het Huis
houdelijk Reglement (versie juni '96} van de 
partij. Op pag. 8 van dit katern staat hoe u deze 
kunt bestellen. 

S:: WATERSCHAPPEN 
• ~ Middagbijeenkomst op 14 december in Utrecht. 

• ~ Doel van deze bijeenkomst is enerzijds de 
", standpunten over enkele belangrijke onderwerpen 
~ af te stemmen, anderzijds de informatieover-
....., dracht tussen waterschapsbestuurders en 
<::U statenleden te stimuleren. 
~ Twee onderwerpen staan centraal: 
V) * de toekomstige verkiezingen: 
~ Directe of indirecte verkiezingen voor 
<::U ingezetenen? Hoe zorg je voor enige 

"\:::s herkenbaarheid van de kandidaten? /s het 
~ mogelijk en I of nuttig om kandidaten uit 

politieke partijen te recruteren? 
::S * het toekomstige financieringsstelsel van 
::S waterschappen: 
-1-.1 Het huidige belastingstelsel van de 
V, waterschappen is ingewikkeld en 
<::U onoverzichtelijk. Volgend jaar zal de discussie 

tx::l over een nieuw, eenvoudiger financierings
ste/set van start gaan. Welke uitgangspunten 
zijn voor D66 van belang? 
Daarnaast zal gesproken worden over het 
kwijtscheldingsbeleid. 

De kosten van deze middag bedragen f 15,00 
voor leden van de Bestuurdersvereniging en 
f 22,50 voor niet-leden. Opgave is voor 1 
december mogelijk bij de Bestuurdersvereniging. 

EENZAAM EN ALLEEN 
Bijeenkomst op 28 januari in Rotterdam 

Eenzaam en alleen is de titel van één van de 
projecten van Voor de Verandering. In dit project 
gaat het om de zorg van de overheid voor 
mensen aan de rand van de samenleving. 
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EUROPA BULLETIN 
Berichten van D66 in het Europees Parlement 

Middels het Europa Bulletin houdt de D66-dele
gatie in het Europees Parlement de leden regel
matig op de hoogte van standpunten die namens 
D66 in dit Parlement worden ingenomen. 

BEGROTING 1997 

Het Europees Parlement is in eerste lezing ac
coord gegaan met de begroting voor 1997. Daar
mee heeft het tegelijkertijd ingestemd met de 
politieke strategie die een dialoog met de Raad 
van Ministers mogelijk moet maken over de her
ziening van de financit!le vooruitzichten, de lange 
termijn trend van de begroting. 

Deze strategie bepaalt dat gebruik zal worden 
gemaakt van 300 miljoen Ecu die voortkomen uit 
besparingen. Dit kan echter alleen op voorwaarde 
dat de Raad van Ministers het Europees Parlement 
tegemoet komt op de voorgestelde prioriteiten als 
de Transeuropese netwerken, onderzoek en het 
vredesproces in Noord-Ierland. Volgens algemeen 
begrotingsrapporteur Laurens Jan BRINKHORST 
is deze strategie gerechtvaardigd vanwege het 
slechte politieke klimaat dat voortkomt uit de 
onwil van de Raad van Ministers om een dialoog 
aan te gaan met het Europees Parlement. 

In het geval van een accoord met de Raad zal het 
geld worden besteed aan de drie genoemde priori
teiten. Dit zijn prioriteiten die de Raad onder
steunt maar waarvoor zij -tegen alle beloftes in
niet de nodige gelden beschikbaar heeft gesteld. 
Volgens BRINKHORST is het juist dit soort be
leid dat de Europese politiek ongeloofwaardig 
maakt. Het Europees Parlement daarentegen ge
bruikt het geld waarover zij beschikt binnen de 
limieten van de financit!le vooruitzichten om deze 
prioriteiten te financieren. Zelfs wanneer de dia
loog met de Raad mislukt zal het Europees Parle
ment 100 miljoen Ecu beschikbaar stellen voor de 
Noord-Ierse vredesbe~prekingen. Dit geeft aan dat 
het Europees Parlement grote waarde hecht aan 
het belang van de vredesbesprekingen. 

Het grote kenmerk van het voorstel is een zuinig 

geformuleerde begroting om daarmee een politiek 
signaal tegenover de lid-staten te geven dat het 
Europees Parlement een constructieve bijdrage 
levert aan een verantwoordelijk Europees beleid, 
waarbij rekening wordt gehouden met de wensen 
van de burgers. De leidende gedachte is om, in 
een budgettair moelijke situatie een aantal politie
ke doorbraken te bereiken, met betrekking tot de 
rechtsbasis van een groot aantal begrotingslijnen, 
de democratische controle van de landbouwuitga
ven en de middelen die de Unie zichzelf geeft om 
de prioriteiten waar te maken. 

Na de zogenaamde eerste lezing wordt de begro
ting medio november opnieuw voorgelegd aan de 
Raad van Ministers. Dan zal moeten blijken of zij 
de dialoog met het Europees alsnog zal aangaan. 
In december stemt het parlement voor de tweede 
en laatste keer over de begroting. 'De bal ligt nu 
bij de Raad. Het Europees Parlement zal zich niet 
verder opzij laten zetten', aldus BRINKHORST. 

Voor meer informatie: 
Laurens Jan BRJNKHORST: 00.32.2.284-5796 

KROATISCH LIDMAATSCHAP RAAD VAN 
EUROPA VOORBARIG 

Mede op initiatiefvan Jan-Willem BERTENS, 
heeft het Europees Parlement kritiek uitgeoefend 
op het lidmaatschap, dat de Raad van Europa 
vorige maand aan Kroatit! heeft verleend. 

De Raad van Europa heeft haar eigen regels voor 
toetreding van nieuwe landen geschonden. Kroatië 
voldoet nog niet aan de regels die deze organisatie 
eerder dit jaar heeft opgesteld. Kroatië is namelijk 
verre van democratisch. Een recentelijk aangeno
men laster-wet plaatst niet alleen de president en 
vier hoge ambtenaren boven de wet en kritiek, het 
is bovendien een nuttig instrument om de onaf
hankelijke pers het leven zuur te maken. 

Bovendien tonen vele studies van gezaghebbende 
organisaties aan dat Kroatit! het Dayton-akkoord 

editie novenmber 1996 



Berichten van D66 in het Europees Parlement 

op grote schaal schendt. Blokkades worden opge
worpen tegen de terugkeer van vluchtelingen en 
een groot aantal gevallen van plundering, brand
stichting, moord en intimidatie tegen Bosnische 
Servit!rs in Kroatië worden gemeld. 
Bovendien ondermijnt Kroatië! met zijn daden, 
onder andere in Mostar, het vredesproces in Bos
nië-Hercegovina. 

Van dit nieuwbakken lid van de Raad van Europa 
mag worden verwacht en geëist, dat het bepalin
gen van Dayton naleeft en democratie en mensen
rechten respecteert. In zijn interventie in Straats
burg riep BERTENS de Raad van Europa daarom 
op daarop toe te zien en indien noodzakelijk maat
regelen te nemen. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

UNIE VOERT BESCHAMEND ARMOEDE
BELEID 

De uitspraken van bisschop Muskens van Breda 
over de oplossing van het armoedevraagstuk in 
Nederland hebben de laatste weken veel stof doen 
opwaaien. Tijdens zijn ontmoeting met premier 
Kok pleitte hij terecht voor een cohesie in de 
zingeving van de samenleving om een versnip
pering met sociale en financit!le gevolgen te voor
komen. 'Niet alleen in Nederland, maar in heel 
Europa'. Muskens heeft op het juiste moment de 
knuppel in het hoenderhok gegooid. 

Hij doet deze uitspraken namelijk in het jaar dat 
de Algemene Vergadering van de Verenigde Na
ties heeft uitgeroepen tot het Internationaal Jaar 
tot uitroeiing van de armoede en 17 oktober tot 
een Internationale Dag heeft verklaard. Naar aan
leiding daarvan heeft de Commissie sociale zaken 
en werkgelegenheid van het Europees Parlement 
onlangs een resolutie ingediend waarin Raad, 
Commissie en lidstaten worden opgeroepen zich 
tot het uiterste in te spannen om de armoede in de 
Europese Unie uit te bannen. In de Unie leven 
ruim 52 miljoen (!) burgers onder de armoede
grens, waaronder vaak vrouwen , bejaarden, kin
deren, gehandicapten, inheemse bevolkingen en 
vluchtelingen. Daarnaast zijn er onder die 52 
miljoen ongeveer 17 miljoen werklozen en 3 
miljoen daklozen. Buitensporige armoede en soci
ale uitsluiting worden een schending genoemd van 
de rechten en de waardigheid van de mens. Voor 
Europa ligt hier dus een taak bij uitstek. 

Als lid van de commissie sociale zaken en werk
gelegenheid zei Johanna BOOGBRD in het aan
sluitende debat over het armoedevraagstuk in 
Europa dat de kwaliteit van de samenleving.wordt 
afgemeten aan de manier waarop ze met de aller
armsten omgaat. Ze stelde dat het wat dat betreft 
beschamend is dat de Raad het kleine beetje geld 
dat op Europees niveau is uitgetrokken voor pro
gramma's ter bestrijding van de armoede, niet 
wenst uit te geven in het kader van bezuinigingen. 

BOOGBRD wees erop dat de bevolkingssamen
stelling de komende decennia drastisch zal veran
deren, waarbij de meest in het oog springende 
ontwikkeling is dat het aantal ouderen flink zal 
toenemen, terwijl het produktieve deel van de 
bevolking juist krimpt. Er zijn daarom dringend 
maatregelen nodig, zoals bijvoorbeeld een ver
schuiving van de lasten op arbeid, om ook straks 
nog de sociale voorzieningen voor ouderen op te 
kunnen brengen. De strijd tegen armoede en soci
ale uitsluiting is dus momenteel van prioritair 
belang voor het bewaren van de sociale samen
hang in de Unie en zou derhalve best als doelstel
ling in het Unieverdrag kunnen worden opgeno
men. Na afloop van de ontmoeting met Muskens 
erkende Kok het armoedeprobleem. Hopelijk zal 
de Nederlandse regering zich hiervoor dan ook 
inspannen tijdens het voorzitterschap van de 
Unie. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

INITIATIEVEN MILIEUORGANISATIE LA
TEN POSITIEF GELUID UIT TURKIJE HO
REN 

Begin oktober heeft Doeke EISMA met twee 
collega's uit het Europees Parlement een bezoek 
gebracht aan de Turkse milieu-NGO TEMA. Deze 
stichting die in 1992 door 30 industrit!len is op
gericht wijdt zich volledig aan de bestrijding va 
erosie in Turkije. Onder de bezielende leiding van 
de 73-jarige oprichter Hayrettin Karaca heeft 
TEMA enkele projecten gestart in dorpen waar het 
probleem nijpend is. Met enthousiaste deelname 
van de bevolking zelf zijn graslanden afgezet en 
ingezaaid, wordt vee gedurende de wintermaanden 
binnen gehouden en worden bomen gespaard. In 
het dorp Bolu heeft TEMA zelfs wasmachines 
verschaft om te voorkomen dat men op met hout 
gestookte vuren de was doet. 

De aanpak van TEMA is zeer succesvol. Na enke-
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Ie jaren betalen de investeringen zich terug en 
neemt de welvaart van de bevolking sterk toe. Dit 
is niet alleen belangrijk voor het stoppen van de 
erosie, maar het biedt tevens een oplossing voor 
de enorme urbanisatie die in Turkije plaatsvindt: 
meer dan 1,2 miljoen Turken verhuizen jaarlijks 
van het platteland naar steden. 

Europese steun voor de projecten van TEMA zou 
welkom zijn, maar door de slechte mensenrechten
situatie in Turkije is de relatie met de Unie rond
uit slecht. Het Europees Parlement heeft onlangs 
nog de financi!!le steun aan Turkije bevroren om 
de Turkse regering te dwingen maatregelen te 
nemen ter bevordering van de mensenrechten. 
Tijdens het bezoek hebben gesprekken met Presi
dent Demirel en afgevaardigden van het Turkse 
Parlement bewezen dat dit probleem de relatie 
volledig domineert. Volgens EISMA zou dit ech
ter niet ten koste van het milieu mogen gaan. Hij 
zou daarom uitzondering willen maken voor mi
lieuprojecten. 

Niet alleen is die steun hard nodig in de strijd 
tegen erosie, maar ook kunnen initiatieven als van 
TEMA eens een positief geluid vanuit Turkije 
laten horen. Dit komt zowel ten goede aan de 
Europese Unie als aan Turkije zelf. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

IS EUROPA LATIJNS-AMERIKA VERGE
TEN? 

Jan-Willem BERTENS is namens de Commissie 
Buitenlandse Zaken benoemd tot rapporteur over 
de toekomstige relaties met Latijns-Amerika. Hij 
heeft de taak toebedeeld gekregen om een mede
deling van de Europese Commissie inzake de 
strategie Europese Unie/Latijns-Amerika 1996-
2000 te beoordelen en te becommentari!!ren. 

In de jaren '80 heeft de Unie een belangrijke rol 
gespeeld bij de bevordering van de vredesproces
sen in Midden-Amerika. Sindsdien is het alsof 
Latijns-Amerika niet meer bestaat voor Europa. 
Terwijl de Europese Unie nog de grootste donor 
van hulp is, veroveren de Latijns-Amerikaanse 
markt en zijn verantwoordelijk voor driekwart van 
de buitenlandse investeringen in Latijns-Amerika. 

De grote Amerikaanse activiteit staat in scherp 
contrast met het afblazen van de Nederlandse ha
ndelsmissie naar Brazilië, wegens gebrek aan 

belangstelling. BERTENS wil een actief Europees 
beleid richting Latijns-Amerika. Dit beleid moet 
zowel handelsaangelegenheden als buitenlandse 
politiek omvatten. De afwezigheid van een daad
krachtig Europees buitenlands beleid heeft tot 
gevolg, dat Latijns-Amerika door onze vingers 
glipt. Europese aanwezigheid op dat continent is 
van groot belang, omdat Latijns-Amerika niet al
leen een van de snelst groeiende economieën ter 
wereld heeft, maar bovendien ook politiek een 
grotere rol zal gaan spelen. Een partnerschap 
tussen Europa en Latijns-Amerika zal de geza
menlijke invloed van beiden versterken. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

KISTKALVEREN 

Tijdens de vergadering van het Europees Parle
ment in Straatsburg heeft Doeke EISMA gepleit 
voor een snelle afschaf van het kistensysteem voor 
kalveren. Met bovenstaande woorden veroordeelde 
hij het opsluiten van miljoenen Europese kalveren 
in kisten. Deze kisten zijn zo klein dat het kalf 
niet eens normaal kan liggen of zich kan omdraai
en. De Europese Commissie heeft voorgesteld om 
per 2008 de afmetingen voor individuele hokken 
voor de kistkalveren enigszins te vergroten en 
kalveren van meer dan acht weken te verbieden in 
een individueel hok te zetten, tenzij op voor
schrift van een arts. 

EISMA is van mening dat de voorstellen van de 
Commissie niet ver genoeg gaan en bovendien 
vindt hij de inwerkingtreding van deze voorschrif
ten veel te laat. Hij pleit daarom voor een vroe
gere ingangsdatum, namelijk 2003 en voor mini
mumnormen voor het welzijn van de kalveren. 
Deze minimumnormen moeten betrekking hebben 
op zowel de grootte en het comfort van de hok
ken, maar ook op de kwaliteit van het voedsel. 
Ideeën in verband met de kleur en de smaak van 
kalfsvlees mogen er in geen geval toe leiden dat 
kalveren vanuit een voedingsoogpunt ongeschikt 
voeder krijgen. 

Eigenlijk vindt EISMA het opsluiten van kalveren 
in kleine hokken vanuit een dierenwelzijns per
spectief überhaupt onaanvaardbaar. De Europese 
Unie zou daarom meer steun moeten geven aan 
scharrelveehouderij en biologische landbouw. 
Daarnaast zou ook de consument gestimuleerd 
moeten worden om meer duurzaam geproduceerd 
vlees te consumeren. Dit zou bijvoorbeeld kunnen 
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door een hoger BTW-tariefvoor de bio-industrie 
en een lager BTW-tariefvoor duurzaam geprodu
ceerd vlees in te stellen. 

Voor meer informatie: 
Doelee EISMA: 00.32.2.284-5797 

WERKBEZOEK AAN EUROPEES CEN
TRUM VOOR BEROEPSOPLEIDING IN 
THESSALONIKI 

Naast het volgen van de commissievergaderingen 
van het Europees Parlement, hebben Europarle
mentariërs een zeer gevarieerd programma. Zo 
zijn een aantal van hen namens het Parlement 
belast met het rapporteren over de diverse agent
schappen van de Europese Commissie. Deze agen
tschappen zijn bureaus in diverse Lid-Staten die 
zich op een bepaald beleidterrein bezighouden met 
onderzoek, beleid ontwerpen en soms de coördina
tie van de uitvoering van programma's van de 
Europese Unie. 

In het kader van deze controlerende rol van het 
Parlement bracht onder leiding van Johanna BOO
GBRD op 10 en 11 oktober een delegatie van de 
commissie sociale zaken uit het Europees Parle
ment een werkbezoek aan CEDEFOP in Thessalo
niki, het Europees Centrum voor de Ontwikkeling 
van de Beroepsopleiding. BOOGERD is tevens 
rapporteur over de Europese Stichting voor Be
roepsopleiding (ETF) in Turijn, die pas sinds 
anderhalf jaar operationeel is. Het verschil 
tussen de twee is dat CEDEFOP zich richt op 
landen van de Unie en landen die al vrijwel klaar 
zijn voor toetreding tot de Unie, terwijl ETF juist 
gericht is op de hulp aan derde landen bij de voo
rbereiding tot toetreding. Deels overlappen de
werkzaamheden dus, en wordt er samengewerkt. 
Zo zijn bijvoorbeeld beide agentschappen gedeel
telijk verantwoordelijk voor het programma Leo
nardo da Vinci, maar elk binnen een eigen geo
grafisch bereik. 

Tijdens zo'n werkbezoek wordt er met de delega
tie van Europarlementariërs gesproken over de 
werkzaamheden van het agentschap, de plannen 
voor de komende jaren, de begroting en wat er 
nog op tafel komt aan specifieke problemen, op
merkingen of wensen. Ook kan er op initiatief van 
de parlementariër, dan wel het agentschap contact 
opgenomen worden over een bepaald onderwerp, 
zoals bijvoorbeeld recentelijk de begroting 1997 
van de Unie. Als het agentschap van mening is 
dat er meer geld nodig is voor bijvoorbeeld speci-

ale activiteiten, meer staf of betere behuizing, 
proberen zij de leden van het Europees Parlement, 
die tenslotte moeten stemmen over de begroting, 
te overtuigen van het nut daarvan. 
Deze instanties zijn een zeer nuttige bron van 
infornatie voor wie meer wil weten over beroeps
opleiding in Europa. 

Voor meer iriformatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66-delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het Parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 
Medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
Medewerker: Sopbie IN 'T VELD 

Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 
Medewerker: Katharina DE LANGE 

Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
Medewerkers: Gerben Jan GERBRANDY /Babette 
GRAEBER 

Contactpersoon van de delegatie in Nederland: 
Arthur VAN BUITENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de delegatie: 
Sebastian DINGEMANS: 00.32.2.284-3592 
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Enkele vragen die hierbij stuk aan de orde 
komen, zijn: 
* welke vrijheid gunnen wij aan mensen om 

zich 
afwijkend te gedragen? Hoe tolerant zijn we
ten opzichte van deze mensen? 

* wat is de oorzaak van uitsluiting en 
segregatie? Zijn de uitkeringen te laag, 
zodat mensen in de schulden geraken? 
Creëert het rijk onvoldoende banen of 
moeten we juist meer investeren in oplei
dingen van werklozen? 

* de gemeenten fungeren veelal als bezem
wagen op sociaal gebied. Het tekort aan 
financiële middelen is een knelpunt hierbij. 
Hoe kan dat voorkomen worden? Of is dit 
juist een wezenlijke functie van gemeenten? 

* welke verantwoordelijkheid kun je leggen bij 
het maatschappelijk middenveld? 

Op 28 januari wordt in samenwerking met de 
D66-afdeling Rotterdam een discussie-avond 
georganiseerd over dit project. 

KUNSTBELEID EN DE STAD 
In oktober verscheen de publicatie 'De stad als 
culturele werkplaats', een bundel artikelen over 
de stad als ankerpunt van het kunstenbeleid. 
In deze publicatie worden de redenen gegeven 
voor en de mogelijkheden verkend van het 
voeren van een pluriforme kleinschalige kun
stenpolitiek, waarin de steden een belangrijke 
zelfstandige rol krijgen. 

André van der Brugge en Cor Wijn schreven 
gezamenlijk een discussietekst, 'De stad als 
culturele werkplaats'. Vervolgens is aan een 
aantal kunstkenners, kunstwatchers en 
bestuurders gevraagd om op de inhoud te 
reageren. De reacties zijn afkomstig van 
achtereenvolgens Ivo Kuypers, Miranda 
Boorsma, Vic Veldheer, lnez Boogaarts, Hans 
Onno van de Berg, Ursie Lambrechts, Marian 
Loupen en Henk Pijlman. Het is een interes
sante bundel geworden, zowel voor de mensen 
die zich van oudsher met het kunsten-beleid 
bezighouden, als voor hen die zich eens zou
den willen oriënteren op dit onderwerp. Het 
boek kost f 15,- exclusief verzendkosten 

'De stad als culturele werkplaats' wordt tijdens 
het a.s. congres aan Aad Nuis aangeboden 

Tijdens het congres zal een discussiebijeen
komst worden georganiseerd over het 
themanummer van Idee: Landbouw en 
wereldvoedselproblematiek 

Katern Democraat 9, 1996 

IDEE 
Idee is het politiek-wetenschappelijk tijdschrift 
van het wetenschappelijk bureau van D66. Idee 
bevat interviews, analyses, commentaren en 
achtergrondartikelen over ontwikkelingen die 
relevant zijn voor de politiek. 

ltJ D Ë Ëud oomm~ 5, 1996 

landbouw en wereldvoedselproblematiek 
Kan er voldoende voedsel worden geproduceerd 
gegeven de enorme bevolkingstoename 
wereldwijd? Een op welke manier moet de 
toename aan productie plaatsvinden? 

* Landgebruik en voedselzekerheid, door 
Manus van Brakel. Kan de aarde 1 0 miljard 
mensen voeden? Een overzicht van de 
problemen die zich voordoen 
* Schipperen tussen productie, duurzaamheid 
en rechtvaardigheid. Een gesprek met Niels 
Röling, hoogleraar Landbouwkennissystemen 
aan de Landbouwuniversiteit van Wageningen, 
over het landbouwfront, ecologische landbouw 
en voedselzekerheid 
* Willie's wortels, Over zaadveredeling, voedsel
zekerheid en intellectuele eigendomsrechten, 
door Sirnone Lovera 
* Een appèl voor biologische landbouw, door 
Jeroom Remmers. Nederland heeft belang bij 
het omschakelen naar biologische landbouw, 
volgens Remmers, mede namens de jongeren
organisaties 
* Drie direct betrokkenen bij het landbouwbeleid 
geven hun mening: Pieter ter Veer, Herman 
Verbeek en Anne Cazemier 

Verder in dit nummer een bewerking van de 
redevoering van Gerrit Jan Wolffensperger 
over cohesie in de samenleving en de rol van de 
politiek daarin. En Peter Hoefnagels schreef 
een bijdrage over de keuzes die D66 zou moe
ten maken in het bestrijden van de criminaliteit. 

Tot nog toe zijn de volgende themanummers 
van Idee verschenen in 1996 (nog steeds 
verkrijgbaar): 
Reinventing Government 
Welzijn en onwelzijn anno 1996 
Digitalisering en nieuwe media 
Het democratisch onderhoud 

Idee verschijnt 6x per jaar en telt ca. 30 
pagina's per nummer. Een abonnement kost 
f 74,- per jaar. Studenten betalen slechts 
f 34,-. Een los nummer kost f 17,-
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LANDELIJK SECRETARIAAT 

De Statuten en het Huishoudelijk Reglement van 
D66 kunt u bestellen door f 13,- (incl. porto) 
over te maken op giro 1477777 t.n.v. 
penningmeester D66, Den Haag, o.v.v. HHR 4311. 

De nieuwe versie (sept '96) van het DIC-boekje 
is te bestellen door f 10,- over te maken op het 
zelfde gironummer o.v.v. DIC 4313. 

OPLEIDINGSCENTRUM 

Ik meld mij aan voor: 
0 Maak kennis met D66 op 1 februari in Utrecht. 

Kosten: f 20,00 
0 Voorzitten: een vergadertechniek op 30 

november in Den Haag. Kosten: f 35,00 
0 Leren debatteren op 14 dec. in Utrecht. f 35,00 
0 Culturele diversiteit in de politiek op 18 januari 

in Utrecht. Kosten: f 15,00 
0 Conflicthantering, 1 feb. in Den Haag. f 50,00 

Opmaat naar de raad 
0 Utrecht op 14 december 
0 Den Haag op 25januari 
0 Deventer op 25 januari 
0 Lelystad op 25 januari 
0 Oosterhout op 25 januari 
0 Amsterdam op 1 februari 
0 Maastricht op 1 februari 
0 Amsterdam (stadsdelen) 22 februari 

Tien dagen voor aanvang van een cursus krijgt u 
het cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het 
materiaal ontvangen heeft, bent u definitief 
ingeschreven en verplicht de cursuskosten met 
bijgaande acceptgiro te voldoen. 

Ik bestel: 
0 Werkwijzer lokaal verkiezingsprogramma. 

Prijs: f1 0,00 
0 Politieke thema's. Prijs: f 15,00 
0 Vaardigheden voor het politieke vak. f 7,50 
0 Gemeente en financiën. Prijs: f 10,00 
0 Maak kennis met D66. Prijs: f 5,00 
0 Leidraad voor de afdeling. Prijs: f 15,00 
0 D66 en de praktijk van de gemeenteraad./ 25,00 
0 Abonnement op het tijdschrift Voor de Draad. 

BESTUURDERSVERENIGING 

Ik meld mij aan voor: 
0 de Waterschappenbijeenkomst, 14 dec. 
0 Eenzaam en alleen, 28 januari, Rotterdam 

Ik bestel: 
0 Sturing door de overheid, f 7,50 I f 12,50 
0 Profilering van D66-wethouders, f 8,- I f 12,-
0 Lokaal en provinciaal referendum, f 8,50 
0 Onderwijs in ontwikkeling, f 4,-
0 Integratie en inburgering, f 7,50 
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WETENSCHAPPELIJK BUREAU 
Uitgaven nieuwe stijl 

SWB-boeken 
0 Technologie in politiek perspectief,'96, f25,-
0 De stad als culturele werkplaats, 

kunstenpublicatie, '96, f 22,50 

Uitgaven oude stijl 
Brochures 
0 De veranderende rol van de politieke 

partijen, f 15,-
0 Duurzame ontwikkeling, '92, f19,50 
0 Referenda en Politiek, '93, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van 

Loon, '94, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, '94, f 19,50 

Cahiers 
0 Denken over democratie, van forum naar 

partnerschap, '93, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het 

verschijnsel migratie, '93, f 10,-
0 Ingrijpen in menselijk leven, '94, f 12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van 

gezondheidszorg, '94, f 10,-
0 De waarde van de democratie, '94, f 2,50 
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands 

beleid, '95, f 12,50 
0 Op weg naar een pluriforme 

gezondheidszorg, '95, f 10,00 
0 De mythe van de ruimte, Een politiek
culturele benadering van de ruimte,'96,f 10,-

Nota's 
0 Inzet voor vrede, '94, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de 

agrarische sector, '95, f 5,00 
0 De waarde van de democratie, '94 /2,50 
0 In de basis voorzien, '96, f 12,50 
0 lnburgering en integratie in Nederland 

'96, f 7,50 I 

0 De open samenleving en haar vrienden, 
f 29,50 

0 abonnement Idee 

DHR.MEVR: ..................................................................... . 

V) STRAAT: .......................................................................... . 

s::: 
~ PLAATS: ..................................................................... . 

~ TELEFOON: ...................................................................... . 

~ LIDNUMMER: ................................................................. . 

~ 
~ Deze bon opsturen naar D66, 

Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 
U kan ook telefonisch (070 - 356 6066), 
per fax (070 - 364 1917) 
of per E-mail (lsd66@d66.nl) bestellen. 

Katern Democraat 9, 1996 



Informatiekloof 
Ben je em voorstander van betere onder
steuning van politieke partijen door de 
overheid? 
"Wij lopen achter op dit punt in ver
gelijking met het buitenland. In 
Duitsland bijvoorbeeld, ondersteunt 
de overheid de politieke partijen sub
stantieel. Ik zie geen heil in het profes
sionaliseren van één functie, bijvoer
beeld de partijvoorzitter. Daarmee ben 
je er niet. Er kan dan een grote infor
matiekloof ontstaan. Dat zie je nu 
zelfs al: veel vergaderingen ben je drie
kwart van de tijd bezig om mensen bij 
te praten voordat de echte discussie 
begint. Er nwet evenwicht bestaan in 
de organisatie. We moeten over de 
hele linie het kennisniveau opkrikken 
om tot een betere performance te ko
men. De informatieverschillen tussen 
de deelnemers aan veel vergaderingen 
zijn gewoon te hoog." 

Vies spelletje 
Waarom stoot de politiek volgens jou in 
zo'n slecht doslicht? 
"Niemand snapt zo'n beeld van een 
lege Tweede Kamer waar een minister 
staat te discussiëren met drie tot vijf ka
merleden. I )at er ondertussen in talloze 

vergaderkamers óók vele vergaderin
gen plaatsvinden is onbekend. Het al
gemene beeld is er een van de politiek 
als vies spelletje, waar persoonlijk ge
win voorop staat. Als ik in specifieke 
discussies over concrete maatregelen -
bijvoorbeeld tijdens een etentje- het 
politieke bedrijf eens wat uitgebreider 
toelicht, dan zeggen mensen vaak: 
'jéé, dat heb ik nooit geweten'. Dan 
snappen ze pas wat er in Den Haag ge
beurt en dan pas komt de bewonde
ring om de hoek kijken. Maar het kost 
dus veel inspanning om alles toe te 
lichten en uit te leggen. De overheid 
doet véél te weinig om dat negatieve 
beeld bij te stellen: we moeten veel 
meer communiceren." 

Eindeloos millimeteren over fouten 
Politiek trekt een zware wissel op je 
privéleven. En de kans op persoonlijke 
beschadigingen door negatieve publi
citeit is heel reëel. 
"Dat komt omdat er teveel aandacht is 
voor wat er fout gaat. En dan dat ein
deloze millimeteren daarover! Talent
volle academici heb ik in Nijmegen 
wel eens gevraagd waarom ze niet po
litiek actief werden. Dan kreeg je soms 
een smalende blik: ik leg mijn weten-

schappelijke carrière daar toch niet 
voor in de waagschaal! Negatieve pu
bliciteit werkt dóór. Waarom worden 
goede ondernemers zelden wethouder 
van een grote stad? Ze moeten nóg 
langer werken, voor minder geld en 
met de kans publicitair te worden af
gemaakt." 

Beschadigen 
Waarom werk jij daar zei( aan mee, om 
mensen te beschadigen? 
"Dat verwijt kan alleen maar slaan op 
één uiting uit de vier jaar dat ik voor
zitter ben", zegt Wim allerminst uit 
het veld geslagen. (V rijhoef uitte in 
Vrij Nederland de wens dat een be
windspersoon de nieuwe partijleider 
moet worden, en niet de huidige frac
tievoorzitter. Red.) "Ik merkte dat de 
discussie tussen dagelijks bestuur, frac
tie en bewindslieden hierover in een 
impasse zat. Formeel is de opvolgings
kwestie pas in 1997 aan de orde. Dat 
leidt tot interne spanningen. We heb
ben in het Dagelijks Bestuur afgespro
ken dat ik een denkrichting duidelijk 
zou maken. Dat is ook gebeurd. Er zijn 
mij later verwijten gemaakt dat ik de 
positie vanGerritjan Wolffensperger 
hierdoor onmogelijk zou hebben ge
maakt. Daar ben ik het niet mee eens. 
Hij heeft zélf in verdedigende zin gere
ageerd." 

Dat is toch niet verwonderlijk? 
"Hij had ook positief kunnen reage
ren, vanuit een gedeelde zorg over de 
duidelijkheid naar de buitenwereld 
toe. Kijk, de positie van partijleider 
ligt nergens statutair vast. De discussie 
zou ook moeten gaan over de vraag of 
je het partijleiderschap en het voorzit
terschap van de fractie automatisch 
moet koppelen. En daarmee hou je 
een idiote persoonlijke belasting in 
stand. Er zijn ook geen afspraken mo
gelijk over lijstduwers, zolang ondui
delijk is wie lijsttrekker zal worden. Bij 
VVD en PvdA ligt het lijsttrekkerschap 
voor de hand. Het CDA zit in dezelfde 
problemen als wij. Ik vind dat be
windslieden, fractie en hoofdbestuur 
schouder-aan-schouder naar een op
lossing moeten werken. Dat gebeurt 
nu niet voldoende." 

Is de publiciteit over de politiek beter te 
sturen? "In het bedrijfsleven zie je dat 
public relations bij een Raad van 
Bestuur ligt. In de politiek kan ieder
een zich individueel uiten, zonder 
zich te bekommeren over de vraag of 
het grotere geheel ermee gediend is. 
En soms is het eigenbelang wél ge
diend met publiciteit die een partij als 
geheel geen goed doet. Het blijft een 
spel met de buitenwereld." + 
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Reddende engel of reus 
op lemen voeten? 

Op het najaarscongres wordt een nieuwe partijvoorzitter gekozen. In enkele afdelingen gaan stemmen op die fulltime betaling van 

de voorzitter bepleiten (zie motie in kader). Eind vorig jaar heeft het congres besloten niet verder te gaan dan een parttime betaald 

voorzitterschap. Welke positie neemt het Hoofdbestuur in? 

door /zet Hoofdbestuur 

Congresuitspraak 
Welke redenen lagen ten grondslag aan 
de voorstellen in de begroting die de le
denvergadering heeft aangenomen'? De le
den hebben op het najaarscongres '95 ge
kozen voor een parttime betaalde voorzit
ter. Het is de afgelopen tijd, zeker nu we 
regeringsverantwoordelijkheid dragen, 
van groot belang dat de voorzitter ook 
overdag tijd vrij kan maken. Dit kan niet 
meer van een voorzitter verwacht worden 
als daar geen vergoeding voor de vrijge
maakte uren tegenover staat. In lijn van 
de congresuitspraak is in de begroting van 
'97 opnieuw bijna vijftigduizend gulden 
gereserveerd voor een parttime betaald 
voorzitterschap. 

Niet ten koste van 
Waarom is het niet gekomen tot een volle
dig betaald voorzitterschap? Daar zijn een 
aantal redenen voor die we hieronder kort 
toelichten. In de eerste plaats betekent vol
tijdse betaling een forse aanslag op de par
tijbegroting, die niet in verhouding zou 
staan tot de kosten die de overige bestuurs
leden van de partij moeten maken om hun 
functie te vervullen. De te verwachten 
f 250.000,- die een betaald voorzitter per 
jaar zou moeten gaan kosten, wordt nu 
tenslotte anders aangewend: voor het cam
pagnefonds, de regio- of afdelingsafdracht, 
subsidies aan afdelingen en bijvoorbeeld 
voor het Wetenschappelijk Bureau, perso
neelskosten of ledenwerving. 
Binnen de hestaande hegroting is D66 he
laas nu al niet in staat het verkiezingsfonds 
naar wens te laten groeien. De verhoging 
van de subsidie van de overheid die er 
waarschijnlijk aankomt zal de dalende be
groting (ledental!) compenseren, niet meer 
en niet minder. Als de voorzitter het eerste 
jaar, zoals wordt voorgesteld, uit de alge
mene reserve wordt betaald, kan de cam
pagne niet meer daaruit gefinancierd wor
den. Zo gaat een fulltime betaalde voorzitter 
rechtstreeks ten koste van een professionele 
campagne. De reddende engel zou zo wel 
eens een reus op lemen voeten blijken te 
zijn. 
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Niet de beste oplossing 
Ten tweede is het de vraag of een betaald 
partijvoorzitter wel de beste oplossing 
biedt voor het probleem dat wordt veron
dersteld: moeizame interne communica
tie. Er wordt tenslotte al overgegaan op 
een voorzitter die parttime aanwezig is. 
Dit betekent al dat de voorzitter intensie
ver zijn rol als intermediair op politiek in
houdelijk gebied kan spelen tussen dele
den en de gekozen en benoemde verte
genwoordigers. Betekent het instellen van 
een fulltime betaalde voorzitter dan nog 
een verhetering van de interne communi
catie die opweegt tegen de kosten'? 
Een fulltime betaalde voorzitter kan nog 
meer investeren in bezoeken aan afdelin
gen en regio's, maar hij of zij kan onmo
gelijk bereikbaar zijn voor de hele partij. 
Afdelingen, regio's, fracties en gewone le
den moeten vooral kunnen vertrouwen 
op een goed bereikbaar professioneel ser
viceapparaat (het Landelijk Secretariaat) 
in Den Haag, dat vragen aan de verant
woordelijke doorspeelt. juist hier moet de 
partij haar prioriteiten blijven leggen. De 
meerwaarde van de voorzitter hierbij is re
latief beperkt, terwijl de kosten wel op het 
Landelijk Secretariaat zullen drukken. 

Fulltime politicus 
Waar we ook bij stil moeten staan, is dat 
de fulltime partijvoorzitter in een essen
tieel andere verhouding tot de partij komt 
te staan dan alle overige bestuursleden. 
De voorzitter wordt in zijn levensonder
houd afhankelijk van de partij. Een voor
zitter die, net als alle overige bestuursle
den gewoon elders een baan heeft, bekijkt 
de gebeurtenissen in Den Haag met an
dere, afstandelijke, ogen. Bovendien zijn 
dat dezelfde ogen als die van alle andere 
D66-bestuursleden. Deze verbondenheid 
met de leden is belangrijker dan 'het er al
tijd zijn' in Den Haag of het op de voet 
volgen van de Haagse politiek. 
Verder zal de fulltime voorzitter een gro
tere betrokkenheid krijgen bij de uitvoe
ring van besluiten en ten opzichte van 
zijn medebestuurders een enorme infor
matievoorsprong hebben. Hierdoor zal de 
positie van de voorzitter losser komen te 

staan van zijn bestuur. De verantwoorde
lijkheid van de overige bestuursleden zal 
hiernaast afnemen. De neiging zal ont
staan om meer en meer door de betaalde 
voorzitter te laten doen, waarhij de ge
wenste extra inzet voor de interne com
municatie al snel op de tocht komt te 
staan. Deze bestuursvorm draagt daarom 
een fors afbreukrisico in zich. 
Ook zal een fulltime voorzitter zijn be
trokkenheid bij (en aanwezigheid op) het 
Landelijk Secretariaat sterk gaan vergro
ten. Dit zal verstrekkende gevolgen heb
ben voor de organisatorische opbouw van 
het Landelijk Secretariaat. De voorzitter 
moet niet de persoon zijn die de operatie 
draagt, maar degene die leiding geeft aan 
het Hoofdbestuur. 
Een laatste argument tegen een fulltime 
voorzitter is dat een bestuur binnen D66 
vooral als stem van de leden naar de frac
ties toe fungeert, en minder als externe 
woordvoerder, zoals bij het CDA en de 
PvdA. Een fulltime politicus, zeker een 
voorzitter van een politieke partij, zal au
tomatisch een grotere externe rol gaan 
spelen. Dit heeft gevolgen voor de vorm
geving van het voorzitterschap. Het 
Hoofdbestuur is van mening dat zo'n 
voorzittersrol geen meerwaarde heeft: de 
partij heeft reeds 35 fulltime politieke 
woordvoerders in Den Haag en Brussel. 
De D66-traditie dat, behoudens een aan
tal specifieke gevallen, de fractieleden 
naar buiten treden, maakt een fulltime 
voorzitter niet wenselijk. 

Juiste balans 
Het Hoofdbestuur zal het congres voorstel
len vast te houden aan de lijn die is inge
zet op het najaarscongres in november 
1995. Parttime betaald voorzitterschap le
vert een zo goed mogelijke balans in de or· 
ganisatie op. Een man of vrouw die op de
zelfde basis met politiek bezig is als de le
den, maar wel iemand die de tijd en de 
vaardigheden heeft om de gevoelens van 
de leden in Den Haag te verwoorden. D66 
moet in zijn voorzitter geen redder zoe
ken, maar een vertegenwoordiger van een 
organisatie vol ideeën. Het is de partij die 
de voorzitter zijn stevige basis geeft. + 



Motie 
Op het congres van 23 november a.s. in Almelo zal worden gestemd over de volgende, door leden ingediende voorstellen: 

overwegende dat 
066, naast hetgeen m de profrelschets rs vermeld, behoefte heeft aan 
een voorzitter die in staat wordt gesteld daadwerkelijk de verbmdende 
schakel te vormen tussen de leden in de regio's en afdelingen. maat
schappelijke organisaties en partijtop, 

overwegende dat 
het aanbeveling verdrent opnieuw kritisch de partij-organrsatie door te 
lrchten en te komen tot voorstellen voor verdere verbetering van de par
tij-organisatre, waartoe in 1993 al vergaande voorstellen door een HB
commrssie zijn gedaan; 

overwegende dat 
ook voor de politieke profilering van de partij 066 een voorzitter gewenst 
is, die in staat is de Haagse politiek van nabij m volle omvang te volgen: 

Is het congres van mening dat 
lelding aan deze processen moet worden gegeven door een door het 
congres gekozen voorzitter: 

constaterende dat 
het voorzitterschap met deze taken een meerdaagse activiteit is en niet 
alleen m avonduren en in weekends, zoals vermeld in de profielschets 
van het hoofdbestuur: 

besluit het congres dat 
066 in de komende jaren behoefte heeft aan een professionele voorzit
ter, waarbit gedacht moet worden aan een redelijke honorenng die de 
voorzitter in staat stelt het voorzitterschap als een meerdaagse hoofd
functie te beschouwen: 

orm 
DEMOCRATEN 

het congres draagt het hoofdbestuur op 
de kosten verbonden aan de schadeloosstelling van het betaalde voor
zitterschap vanaf 1998 te verwerken in de reguliere exploitatiebegroting 
van de partij( ... ) 

Daarnaast wordt er een amendement mgediend beogend i.v.m. de kos
ten voor de meerdaagse hoofdfunctie voorzitter, de post "overige be· 
stuurskosten" te verhogen met f 150.000,- en de post "voorzieningen 
algemeen" te verlagen met 
f 150.000,-

In het katern vindt u nog meer informatie over deze kwestie op blz. 1 

---
1 

D66 is een politieke partij die ernaar streeft dat mensen actief vormgeven aan een democratische samenleving en daardoor maximale invloed hebben 
op de besluitvorming. Deze besluitvorming dient te leiden tot duurzame en werkzame oplossingen. D66 staat voor openheid en toekomstgerichtheid en 
voor onorthodox, creatief politiek handelen. 

Het Landdijk Secretariaat van 1)66 is het centrale bureau van de partij dat opereert onder verantwoordelijkheid van het Hoofdbestuur. 
Op het Landelijk Secretariaat werken vijftien- veelal parttime- medewerkers samen met vrijwilligers in een hecht teamverband. Zij ver
lenl:'n diemten aan oJuler anderen leden, kiezers, hesturen, partijcommissies en fracties. 

Het Landelijk Secretariaat (LS) is per 1 januari 1997 op zoek naar een enthousiast 

LID MANAGEMENTTEAM {m/v) 
voor 38 uur, met als MT -taken: 

- planning en budgl'lverantwoordelijkheid LS 
- personeel & organisatie LS 

Hiernaast omvat het werkterrein: 
externe contacten I .S 
voorbereiding en agendering Hoofdbestuursvergaderingen 

- uitvoering Hoofd!JL·stuursbesluiten door LS 
- woordvoering namens Hoofdbestuur 

advisering Hoofdbestuur 
onderhouden contacten met D66-fracties 
onderhouden internationale partijpolitieke contacten 
planning en organisatie partijcongressen 
advisering regio's en afdelingen 

Affiniteit met D66 en bekendheid met de interne organisatie van de partij zijn een pré. 

De functionaris die we zoeken heeft daarnaast in ieder geval ervaring met: 
leiding geven in een dienstverlenende organisatie 
beleidsvoorbereiding 

- coördinatie voor complexe besluitvormingsprocessen 
- externe vertegenwoordiging (o.a. pers) 

Wij vragen verder: 
opleiding op universitair niveau 
goed inzicht in politieke en bestuurlijke verhoudingen 
goede beheersing Engelse taal 
goed inzicht in projectplanning en -budgettering 

Salarisinschaling is afhankelijk van opleiding en ervaring. 
De functie wordt definitief gewaardeerd in de loop van 1997. 

Voor te/e(onische infimnatie kunt u bellen met Han Westerlwf, vice-voorzitter organisatie 015- 2628648, 
o(Nel/eke Stevens, Hoofd Financiële en Ledenadministratie, 070- 3566066. 
U kunt uw sollicitatiel,rie(met C. V. richten aan em van bovenserzoemde personen en vóór 25 november a.s. zenden aan: 
Landelijk Secretariaat I )()6 -Postbus 660-2501 CR Den Haag 
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Nederland op een keerpunt 

Eens in de twee jaar, als de bladeren begin- Optimistischer 
Wat mij direct opvalt, is de veel positie-

nen te vallen, verblijdt het Sociaal en vere toonzetting dan die in het rapport 
van twee jaar geleden. Nog in het rapport 

Cultureel Planbureau de wereld met het van 1994 was de eerste de beste alinea ge
wijd aan de toenemende onzekerheden 

Sociaal en Cultureel Rapport. Ook dit jaar is van de bevolking en stond ook de rest 
van het rapport bol van de gevaren die op 

het weer een doorwrocht werkstuk gewor- ons zouden afstormen, zoals criminaliteit, 
gettovorming en maatschappelijke twee-

den: ruim 600 bladzijden vol met feiten, deling. Het rapport van 1996 is bepaald 
optimistischer van toon. Ik vlei mij niet 

cijfers, trends en interpretaties over ons- met de gedachte dat dit het gevolg is van 
twee jaar Paars, maar het is wel opmerke-

de Nederlandse samenleving. In de laatste lijk dat een aantallangjarige trends lijkt 
te stagneren of zelfs om te buigen. 

hoofdstukken worden diverse trends met Zo is bij de burgers het vertrouwen in de 
economie toegenomen en ook het ver-

elkaar in verband gebracht en wordt de trouwen in de ontwikkeling van het eigen 
inkomen. Ook is de mening over uitkc-

samenleving in al haar veelzijdigheid tegen ringsgerechtigden voor het eerste sinds 
lang weer eens positiever geworden, ter-

het licht gehouden. Hoe staan we er voor, wijl het aantal voorstanders van verdere 
denivellering(= het uit elkaar laten gaan) 

met z'n allen? van inkomens voor het eerst sinds jaren 

door Han Entzinser 

De pieken van het 'ik'-tijdperk lijken voorbij. 
Mensen worden zich weer meer bewust van elkaar. 
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weer is verkleind. 
Opmerkelijk is ook dat de Nederlandse 
burgers op een groot aantal terreinen vin
den dat de overheid weer iets dieper in de 
buidel zou moeten tasten dan de afgelo
pen jaren, vooral op het gebied van het 
onderwijs. Zo afgaand op een aantal cij
fers, zou je denken dat de pieken van het 
'ik-tijdperk' voorbij zijn. Er lijkt zich weer 
voorzichtig een sterkere maatschappelijke 
solidariteit te ontwikkelen, en de aan
drang om de overheidsbemoeienis verder 
terug te dringen, neemt af. Hoe dit valt te 
rijmen met de onstuitbaar lijkende op
mars van de VVD in de opiniepeilingen is 
mij een raadsel, maar de volgende verkie
zingen zullen het antwoord geven. 

Trendbreuk in denkbeelden 
Ook in de opvattingen over meer imma
teriële zaken, doet zich een aantal opmer
kelijke ontwikkelingen voor, die mis
schien wel voorboden zijn van een trend
breuk. Zo is de acceptatie van zowel 
abortus als euthanasie in twee jaar tijds 



aanzienlijk teruggelopen. In West
Nederland onderschreef in 1991 nog 
60 'l-h van de bevolking de stelling "eu
thanasie moet mogelijk zijn", terwijl 
dit in 199:1 nog maar voor 49 'V<' gold. 
De steun voor democratische vrijhe
den nam daarentegen verder toe, 
evenals de steun voor de vrouwen
emancipatie. Wat het laatste betreft: 
in 196S achtte nog maar 17 % van de 
Nederlanders het buitenshuis werken 
van gehuwde vrouwen toelaatbaar, in 
1994 was dat H4 %. Er kan soms in één 
generatie heel wat veranderen. 
De tolerantie tegenover immigranten 
en etnische minderheden ligt al jaren
lang min of meer op hetzelfde (betrek
kelijk hoge) peil, in tegenstelling tot 
wat men op grond van de vaak luid
ruchtige maatschappelijke discussies 
hierover zou verwachten. Wel vindt 
men tegenwoordig dat ze minder strak 
aan de eigen cultuur en gewoonten 
moeten vasthouden. Ook de houding 
tegenover echtscheiding is de laatste 
jaren minder tolerant geworden, 
vooral in situaties waar sprake is van 
kleine kinderL'fl. 
Het milieu ten slotte, een thema dat 
D66 van ou<.hher na aan het hart ligt, 
is 'uit'. Men io; minder bereid zelf 
offers te brengen voor een schoon mi
lieu dan en keil' jaren terug, maar vindt 

onverminderd dat de overheid daar
voor wel goed moet zorgen. 

Worden we conservatiever? 
Het rapport bevat nog veel meer van 
dit soort interessante wetenswaardig
heden, maar het valt gemakkelijker ze 
weer te geven dan ze te interpreteren, 
zeker nu de trends niet meer allemaal 
dezelfde kant op wijzen. Opvallend is 
ook dat op een aantal terreinen de opi
nies van de grotestadbewoners en die 
van de rest van de bevolking meer op 
elkaar gaan lijken. Het verschil tussen 
stad en platteland neemt af, waarbij de 
opvattingen in de stad een 'plafond' 
hebben bereikt. Allerlei trends die in 
de jaren zestig en zeventig in de vier 
grote steden ontkiemden, groeien daar 
nu niet meer verder door. Zou dit een 
voorbode zijn van een terugkeer naar 
meer conservatieve waarden, of zou 
het komen door de veranderende be
volkingssamenstelling van de grote 
steden, bijvoorbeeld door de voort
gaande immigratie en de vergrijzing? 
Het rapport doet hierover geen harde 
uitspraken, maar voor de politiek is 
het van belang deze ontwikkelingen 
nauwlettend te volgen. 
Opmerkelijk is ook dat, ondanks het al 
genoemde optimisme over de econo
mie, onder de burgers de bezorgdheid 
over de eigen individuele toekomst 
toeneemt, bijvoorbeeld op het punt 
van gezondheid en gezin. Was in 1991 
nog 36 % van de Nederlanders be
zorgd over 'de toekomst', in 199S gold 
dat voor 46 %. De trendwatchers van 
het SCP hebben ook hiervoor niet zo'n 
duidelijke verklaring, maar suggereren 
dat sommigen de snelle maatschappe
lijke en culturele veranderingen niet 
meer kunnen bijhouden. Wie niet met 
de pc overweg kan, of regelmatig op 
Internet surft, zou binnenkort wel 
eens tot de semi-analfabeten kunnen 
horen. Dat is geen leuk vooruitzicht. 

Meer aandacht voor de politiek 
Tot slot- hoe kan het anders?- een 
paar behartenswaardige opmerkingen 
over de politiek. In debatten in dag
en vakbladen worden we de laatste 
tijd doodgegooid met de stelling dat 
de kloof tussen burger en overheid en 
die tussen burger en politiek alleen 
maar zou groeien. Daarbij wordt stee
vast gewezen op de teruglopende le
dentallen van de politieke partijen. 
Verrassend genoeg laten de uitkom
sten van langlopend onderzoek naar 
politieke betrokkenheid in bredere zin 
een heel ander beeld zien. In de afge
lopen twintig jaar zijn de politieke 
desinteresse en de gevoelens van poli
tieke onmacht onder de bevolking 
juist afgenomen, terwijl geen toename 
van cynische opvattingen over politici 

valt vast te stellen. Vooral de positie 
van de SS-plussers is hier opmerkelijk. 
Onder hen is het gevoel dat zij niet 
worden gehoord door de landelijke 
politiek in de afgelopen twintig jaar 
scherp toegenomen. Het is nu duide
lijk veel sterker dan bij de jongeren, 
terwijl dat in 197S andersom lag. 
Tegelijkertijd is de politieke onver
schilligheid onder de ouderen fors te
ruggelopen. We kunnen dus nog wat 
verwachten van de granny power, zeker 
als binnenkort de naoorlogse baby 
boomers - ja, diezelfden van de jaren 
zestig! -ook de SS zullen passeren. 

Te weinig tijd 
Ook buiten de politiek is zeker geen 
sprake van een afnemende betrokken
heid van de burgers bij het wel en wee 
van de samenleving. Het aantalleden 
van vrijwilligersorganisaties is sinds de 
jaren zeventig zeer sterk toegenomen. 
Dit geldt dus niet voor de politieke 
partijen, maar bepaald wel voor sport
en amateurkunstorganisaties en voor 
ideële organisaties als Amnesty 
International of Greenpeace. 
Het percentage Nederlanders dat deel
neemt aan activiteiten van vrijwilli
gersorganisaties is echter niet toegeno
men, maar min of meer constant ge
bleven. Onder werkende mannen, 
hoger opgeleiden en 18- tot 34-jarigen 
is de aan vrijwilligerswerk bestede tijd 
zelfs teruggelopen. Waarschijnlijk heb
ben zij het te druk met hun beroep, 
studie of carrière. 
Misschien ligt hier een hele simpele 
verklaring waarom de politieke par
tijen steeds meer moeite hebben met 
het vinden van leden, en zeker van ac
tieve leden. Het politieke werk vergt 
geduld en zeker ook tijd. Een deel van 
de bevolking heeft die tijd gewoon 
niet meer. Dat blijkt (zie blz. S46 van 
het rapport) in het bijzonder te gelden 
voor D66'ers. Van alle aanhangers van 
de vier grote partijen neemt die van 
D66 het minst deel aan vrijwilligers
werk: 28 % van onze kiezers doet iets 
op dit punt, tegenover 43% van de 
CDA-stemmers. In 1980 waren we met 
3S % nog tweede, ook na het CDA. 
Zou ons keerpunt erin bestaan dat we 
dan toch iets actiever moeten worden 
op dat in onze kring soms verguisde 
'middenveld', zeker nu de 'yuppen' uit 
ons midden lijken te verdwijnen? 

Sociaal en Cultureel Planbureau, 
Sociaal en Cultureel Rapport 1996, 
Rijswijk/Den Haag (SCPIVUGA), 
1996, 609 blz. 

Hem Entzinger is voorzitter van de 
Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 

en hoogleraar algemene sociale weten
schappen aan de Universiteit Utrecht. 
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Niet opvallen en toch je zin krijgen 

Gerrit Jan Wolffensperger over 
de Algemene Beschouwingen 

Een padvinder, zo kenschetste hij zichzelf in de rubriek 'Langs de feministische meetlat' in Opzij. Een padvinder met een zwak voor nasiballen 

en mooie vrouwen. Maar als de Democraat Gerrit Jan Wolffensperger gaat interviewen over de Algemene Beschouwingen, treffen we de 

politicus Wolffensperger. Hij heeft zijn lijn uitgezet en laat zich daar niet van afhalen. Met een gerichte opmerking stuurt hij het gesprek zijn 

kant op. Wolffensperger vertelt zijn verhaal. Over grote eensgezindheid bij de Algemene Beschouwingen, versleten verwijten en de 

Wo/ffensperger: "Komende verkiezingen 
worden we groter dan de huidige fractie." 

door Miehiel Ruis en Marieke Keur 

De dood in de pot 
De Algemene Beschouwingen zijn goed 
gegaan volgens Wolffensperger- "Echt 
goed?" probeert Miehiel- "jazeker", be
aamt de fractieleider. "Ik vind dat ze bui
tengewoon goed verlopen zijn. We heb
hen op de belangrijkste punten een com
promis gevonden waar niemand eigenlijk 
bezwaar tegen had. Het is jammer dat dat 
op het publiek een matte indruk maakt, 
alsof de dood in de pot is. Als twee men
sen eens in discussie gingen, werd dat 
buiten alle proporties uitvergroot. Nee, je 
kunt gerust zijn over een kabinet dat in 
zo'n grote eendracht een begroting pre
senteert." 

Profileringspunten 
De Algemene Beschouwingen is door de 
grote media-aanelacht een goede 
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onzichtbaarheid van D66. 

gelegenheid om te laten zien waar je als 
partij voor staat. je reageert op het kabi
netsbeleid en je plaatst je eigen accenten, 
zoals voor Wolffensperger het creëren van 
werkgelegenheid in de marktsector ("Kabi
net, staar je niet zo blind op die Melkert
banen"). 
Wolffensperger noemt ten minste twee 
punten waarmee D66 zich zeer goed heeft 
geprofileerd bij de Beschouwingen, nl. 
zorg en onderwijs. "Voor de zorg heeft D66 
aangeelrongen op het verhogen van het 
budget, want het moet niet zo zijn dat er 
jaar na jaar met een te laag budget ge
werkt wordt. Dat werkt onzekerheid al
leen maar in de hand. Mensen lopen 
rond met vragen als: 'Kom ik volgend jaar 
nog wel in aanmerking voor thuiszorg.!' 
en: 'Worden mijn medicijnen volgend 
jaar nog wel vergoed?"' Verder vindt D66 
net als de andere partijen de schoolklas
sen te groot. Maar in tegenstelling tot de 
andere vindt D66 dat daar elireet iets aan 
geelaan moet worden. Wolffensperger: "je 
moet niet vijf jaar gaan studeren op op
lossingen, zoals minister Ritzen wil, maar 
je moet nu met oplossingen komen. De 
kinderen die nu op school zitten, hebben 
er recht op dat er nu iets aan de ergste 
knelpunten wordt geelaan - nog voordat 
je de problematiek structureel in de wet
geving hebt opgelost." 
Voor beide punten zijn inmiclclels toezeg
gingen geelaan en is geld vrijgemaakt. 

Hoezo vaag?! 
Dit klinkt allemaal heel mooi. Hoe komt 
het clan toch dat D66 zo vaak vaagheid 
wordt verweten? Tussen de VVD en de 
PvdA valt de partij nauwelijks op. 
Wolffensperger: "Ik ben blij dat je daarover 
begint. Dat is dus het soort stempel dat 
cloorlopencl op ons geelrukt wordt door 

mensen die daar het grootste belang bij 
hebben. Zij weten dat D66 voor hen een 
politieke bedreiging vormt en daarom pro
heren ze ons klein te houden door telkens 
maar weer ons dit versleten vcrwijt voor de 
voeten te gooien. En het gevaarlijkste dat 
ons kan overkomen is dat wij dat niet 
doorzien, dat wij ons dat laten aanpraten. 
Dacht je dat ons programma ook maar een 
regelminder duidelijk was clan welk pro
gramma clan ook?" 

Waar komt dat vcrwijt dan vandaan? 
"Dat komt doordat D66 vanaf het begin 
zich niet in een politiek hokje heeft laten 
plaatsen. Wij voeren geen ideologische dis
cussies. De kiezer moet ons puur beoorde
len op ons beleid." 

Maar moeten we ons dit vcrwijt niet aantrek
km en toch meer aan profilering gaan doen? 
"Ik zeg niet dat we niet aan profilering 
doen, alleen is het voor ons secundair. 
Primair is dat je de aandacht vraagt voor 
onze idealen, d.w.z. democratisering, soli
dariteit en duurzaamheid, vrije ontplooiing 
van het individu. Maar ja, je kunt de zaak 
natuurlijk ook omdraaien en je afvragen: 
wat zijn de punten waar ik mee scoor·! 
Deze punten kun je dan maken tot de kern 
van je geelachtengoed en je vervolgens 
daarmee profileren. Maar dan ben je in 
mijn ogen een populistische partij en daar 
kan ik weinig respect voor opbrengen." 

Zoals de VVD? 
"Nou, dat zeg ik niet." 

066 wordt groter 
D66 begon deze regeringsperiode met 24 
zetels, nu zijn dat er nog maar 20 volgens 
de peilingen. Hoe komt het dat we zo op 
verlies staan? Wolffensperger zit daar niet 



mee: "20 is het fundament om naar meer 
te bouwen. Komende verkiezingen wor
den we groter dan de huidige fractie. We 
zijn met zovéél bezig binnen deze partij, 
programmatische vernieuwing, het pro
ject Voor de Verandering ... " 

Maar dat u·gt de memel/ 11iet zo veel ... 
"Nu niet, maar straks wel! We zitten nu 
om twee redenen iets lager. Ten eerste 
hebben we regeringsverantwoordelijk
heid. Dan vallen die peilingen altijd ietsje 
lager uit, behalve bij de VVD- maar dit 
terzijde. Ten tweede is profileren binnen 
Paars voor D66 veel lastiger als voor de 
PvdA bijvoorbeeld. Kijk, in dit kabinet
niet in de Nederlandse politiek- zitten 
wij meestal in het midden in de zin dat 
een discussie tussen de PvdA en de VVD 

ongeveer leidt tot wat wij vanaf het begin 
al voor juist hielden. Denk daarbij aan de 
voorstellen voor de eigen bijdrage in de 
zorg en de arbeidsongeschiktheidsverze
kering. De oplossing hiervoor hadden wij 
al een jaar tevoren als wenselijk in een 
nota of artikel naar voren gebracht. Wij 
krijgen inhoudelijk in dit kabinet heel 
vaak onze zin. Alleen kun je je daar niet 
mee profileren, aangezien het veel ge
makkelijker is aan te geven waarin je af
wijkt van het voorgestane beleid. Dat kun 
je doen in ferme, opvallende bewoordin
gen en dat valt op." 

heid van de partij? Wolffensperger: "Wat 
wij als partij duidelijk moeten maken, is 
dat je de problemen van de toekomst niet 
meer kunt oplossen vanuit de ouderwetse 
ideologieën. Uiteraard hebben zowel 
PvdA als VVD er belang bij bij de vol
gende verkiezingen te polariseren, te zeg
gen: 'Mensen, het is of het een of het an
der'. Maar dat is gewoon niet zo. Daarmee 
kom je er niet als je het hebt over mon
dialisering of het nastreven van een duur
zame samenleving. En dàt zullen wij de 
kiezer duidelijk moeten maken. Wij moe
ten ons profileren met de tuekumstgericlzt
lzeid van de partij en op de kwaliteit van 
onze toekomstige oplossingen. D66: partij 
met idealen en zonder ideologie - ik heb 
het al zo vaak gezegd." + 

Ideologie achterhaald 
De vraag blijft: hoe moet D66 zich profi
leren met het oog op de verkiezingen in 
199fl7 Of: hoe bevorder je de herkenbaar-

Emancipatie- so what? 

Op 1 mei 1997 lt'on/1 de ElllllllCipalicruud opgeheven, als laat
stf.' in cc11 rtcl-. 1 1'<111 Adl'itsradm. 'Efficiency' is het mxummt 
voor het r(~o11rms s11oeicn in het wo11d van udvicsco/legcs. 
Adviesproccd11rn zo11dCII te lang dl/reil, bcsllliten zouden daar
door te lans Of! /iel! latm waclitcn. Nieuwe adviesraden zijn of' 
worden inmiddd1 gevormd pa beleidsterrein. 'Emancipatie' 
heeft daarin ook een plaatsje gekregm. 

Klinkt prima. Waarom zeurt de vrouwenbeweging dan, 
waarom zijn emancipatiegroeperingen bezorgd over de 
voortgang van de emancipatie en waarom maakt de 
Emancipatieraad overuren om nog zo veel mogelijk con
crete adviezen uit te brengen'! 
5 september i\ tijdens een symposium het advies over een 
geëmancipeerd socialezekerheidsstelsel aan minister 
Melkert gepresenteerd; voorwaar geen simpele prestatie als 
men zich realiseert hoe nauw verweven zo'n stelsel vanuit 
het verleden nog steeds is met het z.g. kostwinnersstelseL 
Daarin is de ene partner van een traditionele duorelatie 
vrijgesteld van betaalde arbeid en de ander van onbetaalde 
arbeid in de privésfeer. 
Wie om zich heen kijkt, denkt maar al te snel dat dit een 
achterhaald beeld betreft: die ziet vrouwen betaald werk 
verrichten, mannen winkelen in de supermarkt en kinde
ren in de cr(·clw of in de naschoolse opvang. Laten we ons 
daar niet in vergissen. De meeste vrouwen werken part
time, vanwege "gezinsverplichtingen". De eindverantwoor
deiijkheid voor huishouden en kinderen berust- wat man
nen ook mogen bijdragen- bij de vrouwelijke helft van het 
duo, de eindverantwoordelijkheid voor het (gezins)inko
men nog steeds bij de man. Als er kinderen komen levert 
zij betaalde arbeid in, hij gaat- gemiddeld- juist langer 
werken om lwt gezinsinkomen te vergroten. Ook dat is een 
verantwoordelijkheid en het is goed dat iemand die neemt, 
maar waarom juist (99 'h' van de gevallen) de man? Het ge
zinsinkomen komt op zijn rekening binnen. Zij levert car
rièrekansen in door parttimewerk, kortere werktijden 
(schooltijden zijn belabberd in Nederland) en door het 
achterblijven in bijscholing en sociale netwerken. 
En dan praten we alleen nog maar over dat deel van de be
volking dat lll'WUSt kiest voor een min of meer geëmanci-

peerde samenlevingsvorm; het merendeel van Nederland is 
nog uitermate tevreden met het kostwinnersmodel - na
tuurlijk tot er iets mis gaat in de relatie. En in een op de 
drie huwelijken gaat iets mis (van de niet-huwelijken zijn 
geen cijfers bekend), d.w.z. dat 1 op de 3 huwelijken in 
scheiding eindigt. 
De overheid zegt emancipatie tot haar kerntaken te reke
nen. Ze zou eens wat zorgvuldiger met de kennis daarover 
om moeten gaan. Emancipatiedeskundigheid is een speciale 
bril waarmee je elk maatschappelijk fenomeen beschouwt. 
Die deskundigheid is in de vijftien jaren van zijn bestaan bij 
de Emancipatieraad opgebouw. Staf en Raad- tezamen zo'n 
twintig mensen - hebben een indrukwekkend aantal uitste
kende adviezen uitgebracht op vrijwel elk beleidsterrein. 
Zodra een instelling de wacht wordt aangezegd, gaan men
sen hun heil elders zoeken, logisch. Veel stafleden zijn in
middels vertrokken, er komen steeds meer stagiaires, of er 
wordt werk uitbesteed. Op de kwaliteit van de adviezen 
wordt niet ingeleverd, voor de kwantiteit worden prioritei
ten gesteld. 
Hoe je ook je best doet om zoveel mogelijk rond te krijgen, 
het zal de buitenwereld een zorg zijn of je al dan niet blijft 
bestaan. Alleen is men te beleefd om het hardop te zeggen. 
je wordt gezien als een antiquarisch restant, een hobbyist, 
die op zijn best een plaatsje verdient in een reservaat. 
Emancipatie is uit. De Emancipatieraad verdwijnt. De des
kundigheid verdwijnt. "So what?" zeggen partijgenoten 
m/v hierover. "Als men geen emancipatie meer wil, moet 
men dat zelf maar weten. Geen man m/v overboord, toch?" 

De stafleden solliciteren, o.a. bij de nieuw opgerichte Raad 
voor Maatschappelijke Ontwikkeling, die adviezen moet 
gaan geven over emancipatie. "Waar heeft u gewerkt? Bij 
de Emancipatieraad? Wel een uiterst klein werkgebied. 
Heeft u ook meer in huis?" En, achtins insult to injury: "Kunt 
u het ook loslaten, emancipatie?"- "Ja hoor", zegt de staf. 
"Wij kunnen het ook loslaten." 
Daar ga je dan. Emancipatie zaliger nagedachtenis. 
So what? 

Mirjam Hommes, lid Emancipatieraad 1989-heden 
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Partijagenda 

19 nov Tilburg- Hans van Mierlo, campagnetournee + 
Els Borst, campagnetournee 

21 nov Waalwijk- Els Borst, campagnetournee 

23 nov Stadstheater Almelo - Congres (ALV 63) 

Discussie in Stadstheater Almelo over 'stakeholdersociety' 

(VdV) 

25 nov Breda- Winnie Sorgdrager, campagnetournee 

27 nov Haarlem- Grotesteden beleid, m.m.v. 

Jacob Kohnstamm 

30 nov Voorzitten: een vergadertechniek (OC) 

11 dec Amstelveen- Veiligheidsbeleid m.m.v. 

Jacob Kohnstamm 

14 dec Leren debatteren (OC) 

Opmaat voor de Raad (OC) 

Utrecht- Middagbijeenkomst Waterschapsbestuurders 

(BV) 

18 jan Bijeenkomst Culturele diversiteit in de politiek 

(OC) 

25 jan Opmaat voor de Raad (OC) 

28 jan Rotterdam- Eenzaam en alleen (BV) 

1 feb Conflicthantering (OC) 

Opmaat voor de Raad (OC) 

Maak kennis met D66 (OC) 

14 leb Utrecht- Wethoudersdag (BV) 

22/23 mrt '97 4e Congres Nieuwe Stijl, (ALV 64) 

19 apr Utrecht- Statendag (BV) 

28/29 nov '97 Congres (ALV 65) 

BV = Bestuurdersvereniging 

OC = Opleidingscentrum 

11 VdV = Voor de Verandering -==:," voo' de ""ande.ing 

Bel voor meer informatie: 070 - 3566066. 

Kritiek op het SCl 
van Paars 
De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek· 

maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt een stelling over 

' een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op 

deze stelling te reageren. De nieuwe stelling vindt u onderaan deze rubriek. 

De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te kor-

ten. U kunt uw reacties- vóór woensdag 27 november 1996- sturen naar: 

Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 660, 2501 CR Den 

Haag. U kunt ook reageren via de Speakers Corner op de D66-

Internetpagina (http://www.d66.nl) onder de menukeuze 

Meningen/Discussie. 

De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

Zijn wij nog sociaal-democraat? 
Mijn antwoord op uw stelling luidt: "Nee, het paarse kabinet is verre 
van sociaal bewogen." 
Gezien de vooruitgang van economie en steeds rijker wordende rij
ken, is 't God geklaagd dat juist de laagst betaalden en vooral de uit
keringsbehoeftigen er nu nog weer op achteruitgaan. Door de lange 
duur van hun krappe inkomen komen steeds meer mensen onder de 
armoedegrens. Noodzakelijke apparatuur moet vernieuwd worden: ge
volg- schulden. 
Dit mag zo niet doorgaan. 
Zijn wij nog 'sociaal-democraat' of vergissen wij ons in u? 
Haal de belastingen bij de grote inkomens en spaar de kleine man I 
vrouw, en vooral de kinderen. 

ZusterPaula van de Ven, Schijndc. 

politiek podium De overlegeconomie uitgedaagd 

Er is veel kritiek op wat we 'de overlegeconomie' 
noemen. Efficiency is ver te zoeken in de intense 
en langdurige overleg- en adviesprocessen tussen 
overheid en derden. Alles duurt te lang en besluit
vorming is ondoorzichtig. 
D66-fractievoorzitter Wolffensperger gaat in debat 
met FNV-voorzitter Stekelenburg over de toe
komst van de overlegeconomie en de rol van het 
maatschappelijk middenveld. Daarbij komen de 
volgende vragen aan de orde: is er een toekomst 
voor de overlegeconomie? Wat doet de overheid 
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zelf en wat kan zij overlaten aan sociale partners? 
Hoe gaan overheid en sociale partners met hun 
verantwoordelijkheden om? Welke rol is wegge
legd voor de vakbeweging? De discussie staat on
der leiding van Cees Sorgdrager, oud-parlemen
tair journalist. 

datum: 9 december 1996 
tijd: 20.00- 22.00 uur 
plaats: Perscentrum Nieuwspoort, 
Lange Poten 10, Den Haag 

Politieke Podia zijn discussieavonden die toegan
kelijk zijn voor iedereen (wel of geen D66-lid), 
waarop over een politiek actueel thema wordt ge
debatteerd. Deskundigen gaan met elkaar en met 
het publiek in debat. Politieke Podia zijn bedoeld 
om de discussie met en tussen D66-leden, be
langstellenden en maatschappelijke groeperingen 
te stimuleren, waarbij het uitgangspunt voor de 
discussie het gedachtegoed van D66 is. + 



Ie gehalte 

Paars is schijnsociaal [ ... ] 
Wat is er tegen op een ingreep in de 'credit-tax' als je daarmee tot een 
eerlijker drukverdeling komf? ] ... ] Door het bestaande systeem en de 
huidige aftrekregelingen zijn mensen met zeer hoge inkomens en ver
mogen in staat hun te betalen belasting te reduceren tot nul! Noem 
dat maar sociaal. En vcrkoop dat maar eens op sociale gronden aan de 
mensen met een minimuminkomen! 
Het gaat goed, zegt de troonrede. 
Maar de minima en de bejaardenzorg merken daar weinig van. De 
mogelijkheden krimpen steeds meer. Meer handen aan het bed! 
Uitbreiding van de thuiszorg! Beloften op papier. Per saldo zijn daar 
oplopende tekorten te constateren bij een groeiende vraag. Dat gaat 
ten koste van de zorg, juist voor die categorie mensen die zo'n belang
rijke bijdrage hebben geleverd in het vcrleden om te komen tot de 
'rooskleurige troonrede' van 1996. 
Ik stel dan ook met klem: "Paars is te weinig sociaal!" 

Nee 
Paars is sociaal genoeg. 
Nee. 

A.l'. dm Reijer, Zierikzee 

Zolang er veel daklozen zijn, kan je dat niet zeggen. Daklozen zijn ex
ponent van alle vormen van armoede. Zolang alle trajecten tot dak
loosheid niet zijn geblokkeerd, is er geen sprake van een sociaal be
leid. 
Waarom deze uiterste vorm genoemd? 
Omdat te vaak de oorzaken van van de problemen bewust als onbe
langrijk- er is geen geld, de mensen willen niet, het gaat nu eenmaal 
zo, etc. -worden afgedaan. 

rm Stoter, Rotterdam I Den Haag 

Genoeg is mooi, meer is beter 
Is iedereen die zich als zwak aandient, ook werkelijk zwak? De erva
ring met tal van voorzieningen leert dat er op grote schaal oneigenlijk 
gebruik, om niet te zeggen misbruik van wordt gemaakt. Nu de over
heid zich strenger opstelt, blijkt het aantal zwakken beduidend min
der. Van de WAO'ersdie zijn herkeurd, blijkt 20 <y., een baan gevon
den te hebben en als de .... ollicitatieplicht voorWW'erswordt aange
scherpt, blijken meer lllL'n'icn sneller een baan te vinden. Veel 
6S-plussers blijken samen tL' wonen om zodoende 1-+0% van de 
AOW-uitker~ng voor alil'emtaanden te ontvangen. Als de burger cal
culeert, moet de overheid dat ook doen. 

Zijn er dan helemaal gcL'Il sociaal zwakkeren? Natuurlijk zijn die er en 
ze moeten geholpen worden. Met geld en kansen. kansen op werk en 
als de opleiding te laag h, met opleidingen. Als het adagium van !'aars 
'Werk, werk en werk' h, dan is Paars sociaal genoeg. Maar genoeg is 
wat anders dan gcnoeg;aanl. Meer is nodig voor de grote steden, voor 
verpleeg- en verzorging..,tl'lwizcn, voor alleenstaande bejaarden met 
alll'en een AOW-uitkcri11g, L'n voor jeugdzorg. Als D66 het verstand 
rechts heeft en het hart li11ks, laten wc dat dan waarmaken. 

l'.f. Sc!Jriidcr, Rotterdam 

Signalement 

Wat vindt ii van 'Europa'? 

Europa 

[I ja 

::::J nee 

C geen mening 

De onderzoekers Kapteijn en Schijf hebben een opiniepei
ling verricht waarin deze vraag centraal stond. Hun con
clusie luidt dat de Nederlandse bevolking bar weinig weet 
van 'Europa' en dat de informatievoorziening zeer veel te 
wensen overlaat. Zij vinden een referendum het meest 
geëigende middel om daar iets aan te doen. 
In hun boekje 'Europa; ja, nee, geen mening' (Het Spin
huis 1996) geven de onderzoekers niet alleen inzicht in 
hun analyse, maar ook een overzicht van de kritiek op hun 
peiling. Hun conclusies geven eens te meer aan dat de in
terpretatie van cijfers altijd subjectief is. Zo zijn de onder
zoekers zeer sceptisch over de wens van de Nederlandse 
bevolking te streven naar vergaande Europese integratie, 
terwijl uit dezelfde cijfers ook het tegendeel kan worden 
gehaald. Meer dan de helft van de ondervraagden (59,2 
%) gelooft bijvoorbeeld dat de Europese Unie de welvaart 
van Europa bevordert en 54,6% is het eens met de stel
ling dat de EU de veiligheid in Europa dient. Nauwelijks 
mis te verstane signalen. 
Bovendien, als wordt gevraagd de stellingen uit het onder
zoek in volgorde van prioriteit te zetten, scoren de Euro
pees negatieve stellingen slechts 13,9 %, terwijl de pro
Europesestellingen maar liefst 72,1 %scoren. 

De vraag die de onderzoekers impliciet stellen is, of onwe
tendheid een referendum noodzakelijk maakt. Een van de 
criteria voor het houden van een referendum is immers 
optimale informatievoorziening. In het geval van toetre
ding tot de Economische en Monetaire Unie bijvoorbeeld 
moeten de betrokkenen zo goed mogelijk geïnformeerd 
zijn. 
Daar staat tegenover dat het bijzonder moeilijk is een refe
rendum te houden over Europese integratie, niet alleen 
omdat de betrokkenen zo weinig weten, maar ook omdat 
de consequenties van zo'n referendum- wat verbind je 
aan de uitslag, of die nu negatief of positief is?- onmoge
lijk zijn in te schatten. 

De auteurs suggereren dat er een referendum gehouden 
zou moeten worden in geval van toetreding tot de 
Economische en Monetaire Unie. 

Mijn stelling luidt: 

t=en., rcftrtn.dvtm aver vit LJWCJtrU;:jf vvrn., 

{én., f=vtrCJftSt ~IA f!Art VfJikJmtN1.Cr!J. 

Graag uw reacties in het volgende nummer. 

ArtJun van Buitenen 
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Partijagenda 

19 nov Tilburg- Hans van Mierlo, campagnetournee + 

Els Borst, campagnetournee 

21 nov Waalwijk- Els Borst, campagnetournee 

23 nov Stadstheater Almelo- Congres (Al V 63) 

Discussie in Stadstheater Almelo over 'stakeholdersociety' 
{VdV) 

25 nov Breda- Winnie Sorgdrager, campagnetournee 

27 nov Haarlem- Grotestedenbeleid, m.m.v. 
Jacob Kohnstamm 

30 nov Voorzitten: een vergadertechniek (QC) 

11 dec Amstelveen- Veiligheidsbeleid m.m.v. 

Jacob Kohnstamm 

14 dec leren debatteren (OC) 

Opmaat voor de Raad (OC) 
Utrecht- Middagbijeenkomst Waterschapsbestuuraars 

(BV) 

18 jan Bijeenkomst Culturele diversiteit in de politiek 

(OC) 

25 jan Opmaat voor de Raad (OC) 

28 jan Rotterdam - Eenzaam en alleen (BV) 

11eb Conflicthantering (OC) 

Opmaat voor de Raad (OC) 

Maak kennis met 066 (OC) 

14 feb Utrecht- Wethoudersdag (BV) 

22/23 mrt '97 4e Congres Nieuwe Stijl, (ALV 64) 

19 apr Utrecht- Statendag ( BV) 

28!29 nov '97 Congres (ALV 65) 

BV = Bestuurdersvereniging 

OC = Opleidingscentrum 
VdV = Voor de Verandering -=:::,". •••r de treron4ering 

Bel voor meer informatie: 070 • 3566066. 

Kritiek op het se 
van Paars 
De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek· 

maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt een stelling over 

' een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op 

deze stelling te reageren. De nieuwe stelling vindt u onderaan deze rubriek. 

De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te kor· 

ten. U kunt uw reacties - vóór woensdag 27 november 1996 - sturen naar: 

Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 660, 2501 CR Den 

Haag. U kunt ook reageren via de Speakers Corner op de D66· 

Internetpagina (http://www.d66.nl) onder de menukeuze 

Meningen/Discussie. 

De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

Zijn wij nog sociaal-democraat? 
Mijn antwoord op uw stelling luidt: "Nee, het paarse kabinet is verre 
van sociaal bewogen." 
Gezien de vooruitgang van economie en steeds rijker wordende rij
ken, is 't God geklaagd dat juist de laagst betaalden en vooral de uit
keringsbehoeftigen er nu nog weer op achteruitgaan. Door de lange 
duur van hun krappe inkomen komen steeds meer mensen onder de 
armoedegrens. Noodzakelijke apparatuur moet vernieuwd worden: ge
volg- schulden. 
Dit mag zo niet doorgaan. 
Zijn wij nog 'sociaal-democraat' of vergissen wij ons in u? 
Haal de belastingen bij de grote inkomens en spaar de kleine man I 
vrouw, en vooral de kinderen. 

ZusterPaula van de Ven, Schijndel 

politiek podium De overlegeconomie uitgedaagd 

Er is veel kritiek op wat we 'de overlegeconomie' 
noemen. Efficiency is ver te zoeken in de intense 
en langdurige overleg- en adviesprocessen tussen 
overheid en derden. Alles duurt te lang en besluit· 
vorming is ondoorzichtig. 
D66-fractievoorzitter Wolffensperger gaat in debat 
met FNV-voorzitter Stekelenburg over de toe
komst van de overlegeconomie en de rol van het 
maatschappelijk middenveld. Daarbij komen de 
volgende vragen aan de orde: is er een toekomst 
voor de overlegeconomie? Wat doet de overheid 

zelf en wat kan zij overlaten aan sociale partners? 
Hoe gaan overheid en sociale partners met hun 
verantwoordelijkheden om? Welke rol is wegge
legd voor de vakbeweging? De discussie staat on
der leiding van Cees Sorgdrager, oud-parlemen
tair journalist. 

datum: 9 december 1996 
tijd: 20.00- 22.00 uur 
plaats: Perscentrum Nieuwspoort, 
Lange Poten 10, Den Haag 

Politieke Podia zijn discussieavonden die toegan
kelijk zijn voor iedereen (wel of geen D66-lid), 
waarop over een politiek actueel thema wordt ge
debatteerd. Deskundigen gaan met elkaar en met 
het publiek in debat. Politieke Podia zijn bedoeld 
om de discussie met en tussen D66-leden, be
langstellenden en maatschappelijke groeperingen 
te stimuleren, waarbij het uitgangspunt voor de 
discussie het gedachtegoed van D66 is. + 



1le gehalte 

Paars is schijnsociaal [ ... ] 
Wat is er tegen op een ingreep in de 'credit-tax' als je daarmee tot een 
eerlijker drukverdeling komt? [ ... ] Door het bestaande systeem en de 
huidige aftrekregelingen zijn mensen met zeer hoge inkomens en ver
mogen in staat hun te betalen belasting te reduceren tot nul! Noem 
dat maar sociaal. En verkoop dat maar eens op sociale gronden aan de 
mensen met een minimuminkomen! 
Het gaat goed, zegt de troonrede. 
Maar de minima en de bejaardenzorg merken daar weinig van. De 
mogelijkheden krimpen steeds meer. Meer handen aan het bed! 
Uitbreiding van de thuiszorg! Beloften op papier. Per saldo zijn daar 
oplopende tekorten te constateren bij een groeiende vraag. Dat gaat 
ten koste van de zorg, juist voor die categorie mensen die zo'n belang
rijke bijdrage hebben geleverd in het verleden om te komen tot de 
'rooskleurige troonrede' van 1996 . 
Ik stel dan ook met klem: "Paars is te weinig sociaal!" 

Nee 
Paars is sociaal genoeg. 
Nee. 

A.P. den Reijer, Zierikzee 

Zolang er veel daklozen zijn, kan je dat niet zeggen. Daklozen zijn ex
ponent van alle vormen van armoede. Zolang alle trajecten tot dak
loosheid niet zijn geblokkeerd, is er geen sprake van een sociaal be
leid. 
Waarom deze uiterste vorm genoemd? 
Omdat te vaak de oorzaken van van de problemen bewust als onbe
langrijk- er is geen geld, de mensen willen niet, het gaat nu eenmaal 
zo, etc. -worden afgedaan. 

Leo Stoter, Rotterdam I Den Haag 

Genoeg is mooi, meer is beter 
Is iedereen die zich als zwak aandient, ook werkelijk zwak? De erva
ring met tal van voorzieningen leert dat er op grote schaal oneigenlijk 
gebruik, om niet te zeggen misbruik van wordt gemaakt. Nu de over
heid zich strenger opstelt, blijkt het aantal zwakken beduidend min
der. Van de WAO'ersdie zijn herkeurd, blijkt 20 o/o een baan gevon
den te hebben en als de sollicitatieplicht voor WW' ers wordt aange
scherpt, blijken meer mensen sneller een baan te vinden. Veel 
65-plussers blijken samen te wonen om zodoende 140 'X1 van de 
AOW-uitkering voor alleenstaanden te ontvangen. Als de burger cal
culeert, moet de overheid dat ook doen. 

Zijn er dan helemaal geen sociaal zwakkeren? Natuurlijk zijn die er en 
ze moeten geholpen worden. Met geld en kansen. kansen op werk en 
als de opleiding te laag is, met opleidingen. Als het adagium van Paars 
'Werk, werk en werk' is, dan is Paars sociaal genoeg. Maar genoeg is 
wat anders dan genoegzaam. Meer is nodig voor de grote steden, voor 
verpleeg- en verzorgingstehuizen, voor alleenstaande bejaarden met 
alleen een AOW-uitkering, en voor jeugdzorg. Als D66 het verstand 
rechts heeft en het hart links, laten we dat dan waarmaken. 

P.f. Schröder, Rotterdam 

Signalement 
Wat vindt u van 'Europa'? 

Europa 

D ja 

D nee 

D geen mening 

De onderzoekers Kapteijn en Schijf hebben een opiniepei
ling verricht waarin deze vraag centraal stond. Hun con
clusie luidt dat de Nederlandse bevolking bar weinig weet 
van 'Europa' en dat de informatievoorziening zeer veel te 
wensen overlaat. Zij vinden een referendum het meest 
geëigende middel om daar iets aan te doen. 
In hun boekje 'Europa; ja, nee, geen mening' (Het Spin
huis 1996) geven de onderzoekers niet alleen inzicht in 
hun analyse, maar ook een overzicht van de kritiek op hun 
peiling. Hun conclusies geven eens te meer aan dat de in
terpretatie van cijfers altijd subjectief is. Zo zijn de onder
zoekers zeer sceptisch over de wens van de Nederlandse 
bevolking te streven naar vergaande Europese integratie, 
terwijl uit dezelfde cijfers ook het tegendeel kan worden 
gehaald. Meer dan de helft van de ondervraagden (59,2 
%) gelooft bijvoorbeeld dat de Europese Unie de welvaart 
van Europa bevordert en 54,6 % is het eens met de stel
ling dat de EU de veiligheid in Europa dient. Nauwelijks 
mis te verstane signalen. 
Bovendien, als wordt gevraagd de stellingen uit het onder
zoek in volgorde van prioriteit te zetten, scoren de Euro
pees negatieve stellingen slechts 13,9 %, terwijl de pro
Europese stellingen maar liefst 72,1 % scoren. 

De vraag die de onderzoekers impliciet stellen is, of onwe
tendheid een referendum noodzakelijk maakt. Een van de 
criteria voor het houden van een referendum is immers 
optimale informatievoorziening. In het geval van toetre
ding tot de Economische en Monetaire Unie bijvoorbeeld 
moeten de betrokkenen zo goed mogelijk geïnformeerd 
zijn. 
Daar staat tegenover dat het bijzonder moeilijk is een refe
rendum te houden over Europese integratie, niet alleen 
omdat de betrokkenen zo weinig weten, maar ook omdat 
de consequenties van zo'n referendum -wat verbind je 
aan de uitslag, of die nu negatief of positief is?- onmoge
lijk zijn in te schatten. 

De auteurs suggereren dat er een referendum gehouden 
zou moeten worden in geval van toetreding tot de 
Economische en Monetaire Unie. 

! Mijn stelling luidt: 

l:t11., rcftrtl1.dwrc avtr de !Awrrtru::J v~11., 

ié11., l:wrrftSt ~ us fwt vrr!Lmtl'l.h.ery. 

Graag uw reacties in het volgende nummer. 

Arthur van Buitenen 



Volwassen 
In Dublin hebben de ministers van 
Justitie van de EU kort geleden een 
verdrag getekend waarin de uitteve
ring van verdachten van politieke 
misdrijven binnen de EU voortaan 
verplicht wordt gesteld. Alle landen 
binnen de EU beschikken over een 
volwassen democratie, zo lichtte 
minister Sorgdrager dit besluit toe. 

Was het maar zo. Binnen de EU zijn 
er een aantallanden die nog niet 
alle regels van het politieke spel 
hebben begrepen. Zo heeft de ge
heime dienst in Spanje doodseska
ders ETA-leden vermoord, maar wil 
de regering de zaak in de doofpot 
stoppen door alle dossiers hierover 
tot staatsgeheim te verklaren. En in 
het Verenigd Koninkrijk wilJoho 
Major niet onderhandelen met de 
katholieken in Noord-Ierland, om
dat hij zijn minimale meerderheid 
in het parlement niet in gevaar wil 
brengen. Met als risico dat de situ
atie opnieuw escaleert. 

Ook de stelling over de volwassen
heid van de Europese democratieën 
wekt verwondering. Welke vragen 
zou je moeten stellen om de vol
wassenheid van een democratie te 
toetsen? "Zijn verkiezingen eens in 
de zoveel jaar voldoende?" - " En 
hoe hoog moet de opkomst dan 
zijn, zonder opkomstplicht?" 
-"Welk deel van de bestuurders 
moet worden gekozen, welk deel 
benoemd?"- "Moet er een maxi-

.mum zijn aan hoe lang één partij in 
de regering kan zitten?" Misschien 
dat de EU dergelijke criteria moet 
opstellen voor toetreding tot Euro
pese Politieke Unie. 

Een mogelijk criterium is de mate 
waarin het politieke stelsel in staat is 
zichzelf ter discussie te stellen. D66 
probeert dat in Nederland nu al 30 
jaar, maar het succes is helaas ge
ring. Referenda zijn nu op plaatselijk 
niveau mogelijk, maar behalve D66 
is geen andere grote partij echt en
thousiast. Ook een verandering van 
het kiesstelsel, met als doel kiezers 
op kandidaten in plaats van op par
tijen te laten stemmen, verwatert 
meer en meer. 

Een ander criterium is de mate van 
persvrijheid en de mate waarin die 
wordt benut. Op dat punt doet 
Nederland het steeds beter. De re
cente affaires rond Bolkestein en de 
IRT zijn aangezwengeld door de 
pers. De politieke agenda wordt 
sterk door de pers bepaald. En ook 
"verboden" onderwerpen als het 
Koningshuis worden minder terug
houdend beschreven dan vroeger. 

Een volwassen democratie dus. 
Misschien zelfs wel iets te. Een 
beetje jeugdige onbezonnenheid op 
het gebied van staatsrechtelijke ver
nieuwing zou wenselijk zijn. 

Fred Herrebout 

Feestelijk afscheid van Jan Terlouw. Er zijn nog kaarten beschikbaar! 

Ter gelegenheid van het af· en zal tot 22.00 uur duren. Na zal Kees Schuyt, hoogleraar stellen bij het Landelijk 

scheid van Jan Terlouw als afloop is er gelegenheid om sociologie, een presentatie Secretariaat. Een groot aantal 

commissaris van de koningin onder het genot van een houden met als titel "Is de kaarten zijn al verdeeld, dus 

in Gelderland organiseert 066 drankje nog wat na te praten. emancipatie van de burger zorg dat u er snel bij bentl 

op maandag 16 december Tijdens deze feestelijke bij· (t966·1996) geslaagd?". Jan (Mocht u zich al eerder aan-

a.s. een symposium. Deze eenkomst zullen Hans van Terlouw besluit deze avond gemeld hebben en op de 

avond, die gehouden zal wor· Mierlo en Hans Wijers spre- met een speech. wachtlijst zijn geplaatst, dan 

den in het provinciehuis te ken over de rol van Jan Leden die deze avond willen krijgt u automatisch een kaart 

Arnhem, begint om 20.00 uur Terlouw in de politiek. Verder bijwonen, kunnen kaarten be· thuis gestuurd.) 

Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

Naam 

Adres 

Postcode/plaats 

Telefoon 
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man/vrouw 

Opsturen naar: 
Landelijk Secretariaat 066 
Postbus 660 
2501 CR Den Haag 

Gemiste kans 
Per 1 januari vindt er een herinde
ling plaats op Walcheren, Zeeland. 
De vijf gemeenten Domburg, 
Mariekerke, Valkenisse, Veer en 
Westkapelle worden dan samenge
voegd tot een nieuwe gemeente met 
de werknaam Veere. 
Als fractievoorzitter van 066 in de 
gemeenteraad van Domburg heb ik 
dus te maken met alle voorbereidin· 
gen van deze herindeling. Hoewel? 
Als raadslid merk je er bijzonder 
weinig van. 
De herindeling is voorbereid door 
het zogenaamde Bestuurlijk Over· 
leg. Deze bestaat uit de colleges van 
B en W van de vijf gemeenten, aan
gevuld met de gemeentesecretaris
sen. Daaronder vallen een aantal 
werkgroepen samengesteld uit ge
meenteambtenaren. Het Bestuurlijk 
Overleg heeft zich o.a. bezlggehou· 
den met de plaats van het nieuwe 
gemeentehuls en de naam van de 
nieuwe gemeente. 
Helaas hoeft het Bestuurlijk Overleg 
geen verantwoording af te leggen 
aan de kiezer. Dat moet een raadslid 
wel. En uiteraard zijn de belangen 
van de ene gemeente niet vanzeH· 
sprekend gelijk aan die van een an· 
dere. Anders gezegd, een Bestuur· 
lijk Overleg kan wel van alles beslul· 
ten, maar dat betekent niet dat 
daarmee de belangen van elke ge
meente recht Is gedaan. 
En wie controleert het Bestuurlijk 
Overleg? Niemand! 
En dan zijn de vergaderingen ook 
nog eens besloten. Dat roept bij de 
kiezer helemaal het beeld van 'ach
terkamertjespolitiek' op. 
Inmiddels staat de herindeling voor 
de deur, zijn 13 november de verkie
zingen en "Is al veel van de pap ge
stort". Jammer, heel jammer. 
De hele discussie over de herinde
ling had in alle openheid gevoerd 
moeten worden. Voorlopig zitten we 
nu met een aantal problemen: zo Is 
bijvoorbeeld de plaats van het 
nieuwe gemeentehuis nog niet be
!<end, zodat we organisatorische 
moeilijkheden kunnen verwachten. 
Bovendien is er veel geld uitgegeven 
aan dure onderzoeksbureaus. 
En de betrokkenheid bij de bevol
king? 
Die is erg laag: slechte informatie
voorziening. 
Wat een gemiste kans. Mijn betrok· 
kenheid bij de herindeling Is niet 
groot geweest, terwijl er genoeg 
Ideeën leefden binnen mijn fractie. 
Maar waar kon je ze kwijt? 

Leo van der Hoes~ 
fractievoorzitter Domburg 
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Tom Kok en de 
Mondschein-sonate 

Tom Kok, voormalig DB-lid, is de nieuwe parttime voorzitter van D66, ge
kozen uit vier kandidaten, tijdens een congres in Almelo. Twee daarvan gin
gen op voor het meerdaagse voorzitterschap, doch trokken zich terug toen 
de motie 'Leiden', die om dat meerdaagse voorzitterschap vroeg, door het 
congres werd verworpen. 
Tom Kok is het dus geworden. Bij het lezen van zijn toelichting op zijn kan
didatuur dacht ik: we gaan de richting van de EO op. Zijn inspiratiebron, 
schrijft hij, zijn de lichtjes in de ogen van de mensen, lichtjes van actie, hu
mor en optimisme. En het voorbeeld van een man die ik bewonder, door 
wie ik de waarde ken van moedig leven. Hij heeft zich indertijd opgeofferd 
voor mijn vrijheid. Ik ben bereid hard te werken voor die vrijheid, aldus 
niet Wim van die anderen, doch onze Tom Kok. 
Velen in de wandelgangen vroegen zich af waar je zo'n tekst moet plaatsen 
en wat je er mee aan moet. Het zou goed zijn als Kok ons daarover nog eens 
nader zou informeren. 
Zoals ik al zei, ik dacht: we gaan de kant van de EO op; echter bij de presen
tatie van Kok op het congres, na die buitengewoon leuke en inhoudelijk 
niet verkeerde presentatie van Dufresne, bleek dat wij zijn aanbeland bij de 
New Age. Beginnend over de maan die zijn droom verbeeldt, zag hij als toe
komstig voorzitter, zichzelve als een vogel die over de partij scheert, toe
ziend op de vissen in het water en de schoenpoetsers in het land, die ervoor 
zorgen dat D66 leeft. 
Ik vergat Almelo en waande mij in Oibibio en dacht: de New Age heeft toe
geslagen. En bijna op hetzelfde moment zag ik Pipo de Clown afscheid ne
men van zijn kijkende kinderen, roepend: "Dag vogels, dag vissen". 
Als ik het goed heb, dan moeten we de achtergronden van Tom Koks verha
len zoeken bij de New Age, die de toekomst zoekt in spiritueel leiderschap. 
Daarover worden boeken geschreven en cursussen gegeven. Deze behoren 
dezer dagen tot de secundaire arbeidsvoorwaarden van managers. 
Spirituele leiders dienen te beschikken over holistische eigenschappen. 
Bewustwording, harmonie en duurzaamheid, daar gaat het om in het 
nieuwe management. Dwang moet worden vervangen door drang. 
Ziedaar mijn verklaring voor de uiterst merkwaardige tekstafgifte van onze 
nieuwe voorzitter. 
Even merkwaardig als de tekst, was de wijze waarop hoofdbestuur en con
gresleiding zijn omgegaan met de motie 'Leiden'. 
Zestien sprekers hadden zich voor de eerste termijn gemeld voor het agen
dapunt waar het ging over het ja dan nee van een meerdaagse voorzitter. 
De wijze waarop de congresvoorzitter dit agendapunt behandelde, verdient 
niet de schoonheidsprijs. Een minuut spreektijd voor de insprekers die bij 
overschrijding werden weggehamerd, een ruimere marge voor het HB, 
kortom een weinig verheffende en zeker geen democratische behandeling. 
Bekend was dat Van Mierlo wegens ziekte niet aanwezig kon zijn, dus iets 
ruimere maatvoering zou zeer verdedigbaar zijn geweest. 
Niet verdedigbaar is in ieder geval het feit dat geen van de actuele politieke 
moties werden behandeld. Kortom, de congresleiding leed onder het slechte 
weer. 
Dat brengt ons terug bij de nieuwe voorzitter, die zijn toespraak beëindigde 
met het zingen van het kinderliedje: 'In de manenschijn', thans geheten de 
Mondschein-sonate van Kok. 
Van hem verwachten wij beter georganiseerde en democratisch geleide con
gressen, een update van het oorspronkelijke POR-rapport en de uitvoering 
daarvan. Als dat zingend moet, zing ik graag mee. 
Kok verdient dus ons aller steun. Hij staat voor een zware klus en zoals ge
zegd, ik zing mee. + 

Edo Spier, Amsterdam 
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Inhoud 
Hectisch was het: er gebeurde van alles en er was 
veel te doen. Ook al reden de treinen niet op tijd 
en hadden congresgangers te maken met overma
tige regenval of de eerste sneeuw van deze winter, 
ze waren in groten getale afgereisd naar Almelo 
op 23 november jl. Het thema van dit congres 
was sociale zekerheid en veiligheid en verder 
moest er onder andere een nieuwe partijvoorzitter 
worden gekozen. Een verslag van een dynamische 
bijeenkomst. + 

De Betuwelijn komt er, zegt het kabinet. Maar in de 
groene velden voert een aantal gemeenten nog steeds 
strijd tegen dit besluit. Als ze niet oppassen, staat ze een 
'aanwijzing' van de minister te wachten. Eric van de 
Lisdonk sprak een paar dwarsliggers. + 

In het katern vindt u informatie van het Hoofd
bestuur (o.a. over het voorjaarscongres op 22 en 
23 maart in Noordwijkerhout). Verder zijn er me
dedelingen in opgenomen van het Opleidings
centrum, de Stichting Wetenschappelijk Bureau, 
de Bestuurdersvereniging, het IVSOM en de 
Euro fractie. 

Het einde van het jaar nadert en dat brengt veel 
mensen in een beschouwelijke stemming. Voor 
de redactie is dat niet anders. Wat heeft de par
tij het afgelopen jaar bereikt? Een terugblik op 
een jaar waarin de partij met name successen 
boekte op het gebied van de gezondheidszorg en 
de discussie over het basisonderwijs. + 
Foto: Marcel Minnée 
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Bruisend congres in Almelo 

We zijn klaar voor de strijd 
Het congres in Almelo dat zaterdag 23 november jl. werd gehouden, was het meest warme, persoonlijke en krachtige dat ik in de afgelopen 

zeven jaar heb mogen meemaken - en partijleider Van Mierlo was niet eens aanwezig. De discussie was intens en zo nu en dan emotioneel, 

de twee kandidaten voor het voorzitterschap boden de leden een echte kans om te kiezen en de leden schaarden zich in grote meerderheid 

achter een aantal principes die voor ons van groot belang zijn. 

door A til/a Arda 

Geheel in overeenstemming met de tradi
ties begon het congres met de presenta
ties van de kandidaten voor de diverse 
commissies die onze partij kent. Waar 
veellokale afdelingen kampen met een 
gebrek aan kandidaten, blijkt op landelijk 
niveau dat D66 nog voldoende ambiti
euze en actieve leden telt; de landelijke 
politiek is nog steeds voldoende aantrek
kelijk voor actieve burgers. In tegenstel
ling tot het grote aantal kandidaten 
kwam slechts een enkeling zich presente
ren voor de paar honderd leden die de 
moeite hadden genomen in weer en wind 
het congres bij te wonen. Later in de och
tend zou blijken dat storingen bij de NS 
verantwoordelijk waren voor een unieke 
gebeurtenis in de geschiedenis van 
D66-congressen: we liepen voor op het 
schema. 

Tumult rond kandidaatstelling 
Dit was reden voor de congresleiding om 
een extra pauze in te lassen in afwachting 
van het interview met staatssecretaris 
Kohnstamm en minister Sorgdrager. 
Tijdens deze pauze ontstond korte tijd 
enig tumult rond de tafel van de 
Besluitvormingscommissie. Enkele heren 
en dames in (mantel)pak discussieerden 
met elkaar op luide toon en met wijdse 
gebaren; hier was duidelijk iets aan de 
hand. Het bleek dat een kandidaat die 
zich 's ochtends had gepresenteerd kort 
geleden door het Hoofdbestuur was ge
royeerd en dit was de leden tijdens de 
presentatie niet medegedeeld. Een aanwe
zige wist tijdens de tweede presentatie
ronde te melden dat de desbetreffende 
kandidaat zich in een brief gericht aan 
het Hoofdbestuur discriminerend en anti
semitisch had uitgelaten. Deze kandidaat 
werd met ruim 170 stemmen tegen weg
gestemd: D66-leden gaan uit van de ge
lijkwaardigheid tussen mensen en accep
teren geen discriminatie! 

Tom Koks reactie op zijn verkiezing tot nieuwe partijvoorzitter 

Congresthema: 
sociale samenhang en veiligheid 

De dag werd voortgezet met een inter
view waarin Kohnstamm en Sorgdrager 
hun visie over sociale samenhang en vei
ligheid naar voren brachten. Hierbij kre
gen jongeren, met name jeugdbendes, 
een prominente rol toebedeelt. Het gaat 
mis bij de opvoeding van jongeren en 
volgens Sorgdrager zou Justitie zich ook 
moeten bezighouden met gezinsbeleid en 
onderwijs. Kohnstam meent dat het 
beestje bij naam moet worden genoemd: 
"Marokkaanse jongeren zijn disproportio
neel crimineel. Het gaat mis omdat zij op
groeien binnen drie sociale structuren 
met hun eigen waarden en normen: het 
gezin, de straat en de school". De be
windspersonen willen niet zo ver gaan 
om de ouders strafrechtelijk aan te spre-

ken, maar ze zouden wel meer dan nu 
civielrechtelijk aansprakelijk moeten wor
den gesteld voor het gedrag van hun kin
deren. De interviewer constateerde dat de 
overheid veel verboden gedragingen, bij
voorbeeld op het gebied van softdrugs, 
gedoogt. Hoe kan diezelfde overheid ver
volgens ouders aanspreken op een fa
lende opvoeding en overdracht van waar
den en normen? 

Lagerhuistaferelen 
D66'ers hebben naast alle sociale structu
ren ook nog eens met de waarden en nor
men van De Partij te maken. Dit bleek 
nog eens overduidelijk tijdens het debat 
over de betaalde fulltime voorzitter. Een 
stoet van sprekers, voor- en tegenstem
mers, passeerden het spreekgestoelte en 
beschuldigden elkaar van demagogie en 

D E M 0 C R A A T n r . 1 0 ·1996 5 



Ondertussen ... ergens anders ... wordt een komende generatie 

kiezers plezierig beziggehouden. 

manipulatie. Ook de congresvoorzitter 
kreeg het moeilijk, daar hij meende leden 
van D66 aan een spreeklimiet van één 
minuut te kunnen binden. 
Ordevoorstellen en boe-geroep waren zijn 
deel. Het was duidelijk dat de rol van de 
voorzitter binnen de partij een gevoelige 
snaar had geraakt en het publiek deed 
mee aan de discussie. Een discussie die 
nog levendiger was dan die in het 
Lagerhuis van Engeland. Uiteindelijk 
stemde tweederde voor een parttime be
taalde voorzitter: D66-leden zien de voor
zitter blijkbaar als organisator van het de
bat en niet als politiek vertegenwoordi
ger. 
Die organisator is geworden Tom Kok, die 
het moest opnemen tegen Michel 

Dufresne. De presentatie van Dufresne 
was politiek cabaret van de bovenste 
plank. Hij kreeg voortdurend de handen 
op elkaar en had de lachers op zijn hand. 
Met mooie verwijzingen naar zijn tegen
stander en de andere politieke partijen 
wist hij de uitdaging voor Tom Kok groter 
te maken. Deze deed met zijn presentatie 
niet onder voor zijn voorganger. Zijn 
boodschap was: eenheid, democratie, ser
vice en Jonge Democraten. Gemakkelijk 
kreeg hij aan het eind de zeshonderd con
gresgangers aan het zingen. 

De boodschap 
Of de nieuwe voorzitter ook fluitend het 
interne debat over het partijleiderschap 
weet te organiseren, is maar de vraag. Bij 
afwezigheid van Van Mierlo was 
Wolffensperger de hoofdspreker en tij
dens zijn interview kreeg hij applaus voor 
zijn opmerkingen over die discussie. Wij 
laten ons geen problemen aanpraten door 
de andere politieke partijen, is zijn bood
schap: op onze eigen wijze zullen wij ook 
deze uitdaging aangaan, maar volgens 
sommige aanwezigen zou die discussie 
bijzonder moeilijk te sturen zijn. Die ei
gen identiteit, dat eigen geluid, laten we 
wat de fractievoorzitter betreft ook horen 
wanneer de fractie besluiten neemt over 
milieuvraagstukken, zoals het vliegveld 
Beek. Wolffensperger noemde terloops 

Het is dringen bij de microfOons op de communicatiebijeenkomsten met de bewindslieden. 
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Wo/ffi•nsperger benadrukt de bijzondere rol van D66 in Paars. 

nog enkele overwinningen van D66 in de 
afgelopen tijd. Zo is het gelukt voor mi
nister Borst en daarmee voor de gezond
heidszorg meer geld los te krijgen en als 
het even meezit, kan ook een deel van de 
belastingmeevaller hiervoor worden be
stemd. 

D66 maakt zich dus sterk voor milieu en 
gezondheid. Wanneer we deze houding 
doortrekken naar de partijorganisatie dan 
zijn sfeer en conditie de kernwoorden. 
Op dit congres werd duidelijk dat de sfeer 
binnen D66 goed is en wij in uitstekende 
conditie verkeren. Wanneer de voorzitter 
samen met de leden hierop verder bouwt 
dan moet het mogelijk zijn de winst van 
1994 vast te houden: D66 is klaar voor de 
strijd. + 



Wakker worden, schapenkoppen 

"Stel je voor, er is oorlog en niemand gaat daarheen", zo 
luidde een aantal jaren geleden de tekst op een sticker van 
de Duitse vredesbeweging. Hieraan moest ik denken tijdens 
het laatste congres van D66. [ ... ] 
Zoals gebruikelijk had het hoofdbestuur een congresresolu
tie laten schrijven, waarop amendementen konden worden 
ingediend. Helaas hebben zeer weinig leden van deze mo
gelijkheid gebruik gemaakt. Uit Flevoland en Gelderland 
kwamen enkele amendementen. Verder waren alle amen
dementen afkomstig uit de provincies Utrecht en Zuid
Holland. En Noord-Holland dan, waar weet ik niet hoeveel 
leden wonen? Niets! Ook Overijssel en het complete noor
den en het complete zuiden van het land schitterden door 
afwezigheid. 
Met nog geen tien procent van de leden bleek de provincie 
Utrecht goed te zijn voor eenderde van de amendementen. 
Als bestuurslid van deze regio weet ik dat dit het werk was 
van zo'n acht mensen. Dit cijfer is inclusief de mensen die 
tijdens het congres niet het woord hebben gevoerd, maar 
die wel bij de voorbereiding van de amendementen betrok
ken waren. Op grond hiervan vermoed ik dat bij het schrij
ven van het overige tweederde deel niet meer dan zestien 
leden betrokken waren. Men kan er dus redelijkerwijs van 
uitgaan dat alle amendementen het werk waren van nog 
geen vijfentwintig leden. Samen met de opstellers van de 
congresresolutie en het dagelijks bestuur van de partij vor
men zij een clubje van nog geen veertig leden. Deze men
sen waren verantwoordelijk voor de complete politieke be
sluitvorming tijdens het laatste congres. 
"De complete besluitvorming? Maar hoe zit het dan met de 
aanwezige leden en met de actuele politieke moties?" zo 

zult u zich afvragen. Wat de aanwezige leden betreft, deze 
kudde heeft helaas de nogal schaapachtige neiging de her
derlijke aanwijzingen van het hoofdbestuur te volgen. 
Voor de uiteindelijke besluitvorming zou het dan ook wei
nig hebben uitgemaakt wanneer er geen congres was ge
houden en het hoofdbestuur gewoon direct had besloten 
welke amendementen werden overgenomen en welke niet. 
Ook het debat in de zaal speelde zich hoofdzakelijk af tus
sen het hoofdbestuur en de indieners van de amendemen
ten. Slechts een (overigens verworpen) motie over een or
ganisatorische kwestie vermocht het een aantalleden er toe 
te bewegen het woord te voeren. 
Ondanks de geringe respons van de leden slaagde het 
hoofdbestuur er in om met behulp van een overmaat aan 
interviews en toespraken het congres fors uit te laten lo
pen. Dusdanig zelfs, dat men aan de zeventien actuele poli
tieke moties niet meer toekwam. Zonder zich er om te be
kommeren wat dit zou betekenen voor de actualiteit van 
de moties, de besluitvorming binnen de partij en de moti
vatie van de weinige leden die nog de moeite nemen om 
moties in te dienen werd er besloten de moties niet in be
handeling te nemen. Wie daar nog zin in had mocht het 
met zijn motie over een half jaar weer proberen, zo zegde 
de congresvoorzitter ruimhartig toe. 
[ ... ] 
Ik heb een slecht gevoel aan dit congres overgehouden. Stel 
je voor, er is partijdemocratie en niemand doet daaraan 
mee. 

Marcel Engeringh, Bilthoven 

Nog nooit een congres meegemaakt? 

Bij de infobalie op het congres in Almelo ligt een folder die 
u alles vertelt over het reilen en zeilen van een congres. 
Nou moet u niet denken dat daar alles in staat. De trucs 
van het hoofdbestuur worden niet allemaal genoemd. 
Gelukkig kun je daags daarna de krant lezen. 
NRC/Handelsblad, toch niet een krant die je regelmatig be
trapt op sensatieverhalen, constateert maandag 25 novem
ber: "Niet alleen was de vraag aan de orde of de voorzitter 
een fulltimer dan wel een parttimer moest worden. Ook de 
gevolgde procedure bood veel stof tot heftige discussie. Het 
partijbestuur kreeg het verwijt dat het zijn voorkeur voor 
een deeltijder op een ondemocratische wijze door het con
gres heeft gejast. Voorafgaand aan het congres was demo
tie waarin het betaalde voorzitterschap werd bepleit in een 
minuscule lettergrootte afgedrukt in het partijblad 

Naschrift van de redactie 
De motie ('Leiden') stond als extraatje in een kader naast het artikel van 
het Hoofdbestuur. Dezelfde tekst stond in het congresboek A, dat alle 
congresgangers bij de ingang van het congres uitgereikt kregen. 
Aangezien de motietekst beschikbaar zou zijn op het moment van stem
ming, is ze in Democraat 9 klein afgedrukt en behandeld als een illustra
tie. 

Democraat, terwijl een hele pagina was vrijgemaakt voor het 
partijbestuur om de motie te bekritiseren. "Wie heeft de 
motie gelezen?" vroeg één van de sprekers dan ook in de 
congreszaaL Om er vervolgens aan toe te voegen, nadat wat 
handen omhoog waren gegaan: "Dan heeft u verdomd 
goede ogen!"' 
[ ... ] 
Het zou goed zijn als een nieuwe voorzitter van D66 eens 
aandacht zou willen besteden aan dit verschijnsel waarvoor 
de kwalificatie 'ondemocratisch' enkele gradaties te slap is. 
[ ... ] 

Stijn Verbeeck, Den Haag 

Overigens had Edo Spier in zijn commentaar in Democraat 8 uitge
breid het standpunt van de voorstanders van de motie besproken. 
Daarom mochten de argumenten bekend verondersteld worden en 
werd het afdrukken van de volledige tekst in het volgende nummer 
'extra'. 
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Bestuurders in Bodegraven 

Eerste tekenen van 
campagnekoorts 

"066 is een partij van fatsoenlijke mensen, maar we moeten niet zo netjes zijn dat we ons laten overschreeuwen door andere partijen" 

(Edo Spier). En: "Soms lees je wel eens een beschrijving van een bijeenkomst waarvan je denkt: daar ben ik nooit geweest" (Lennart van der 

Meulen). Beide uitspraken noteerde ik op de jaarlijkse bijeenkomst voorafdelings-en regiobestuurders, die het Opleidingscentrum organi-

seerde op 9 november jl. in Bodegraven. Deze bijeenkomst was bedoeld ter voorbereiding op de gemeenteraadsverkiezingen van maart 1998 en 

werd goed bezocht. Bestuurders uit alle delen van het land hadden hun zaterdag er voor over om zich te laten informeren en ervaringen uitte 

wisselen. Ondanks de waarschuwing in de uitspraak van Lennart van der Meulen waag ik me aan een verslag van de plenaire ochtendsessie en 

twee van de zeven deelsessies in de middag, waarin de voorbereiding op de campagne centraal stond. 

door Marieke Keur 

Kloof theorie en praktijk 
In de ochtendsessie wordt het tijdpad naar 
de gemeenteraadsverkiezingen in 1998 
plenair besproken. Aan de hand van een 
uitgebreide checklist worden de bestuur
ders op hun verantwoordelijkheden gewe
zen en de data waarop zij een aantal zaken 
geregeld moeten hebben- zoals het instel
len van de Afdelings Verkiezings 
Commissie. "Je mag de voorschriften uit 
het Huishoudelijk Reglement niet nege
ren", zegt de discussieleider, "anders kan 
het gebeuren dat je van hogerhand tot de 
orde wordt geroepen en je je werk op
nieuw moet doen." Een bestuurder uit 
Emmen werpt tegen dat hij zich onder zijn 
medebestuurders weinig populair maakt 
als hij de hele tijd met het Huishoudelijk 
Reglement loopt te zwaaien. De discussie
leider herhaalt daarop dat je voorzichtig 
moet zijn met eigen oplossingen, want: 
"De regels zijn er uit oogpunt van zorgvul
digheid en gelijke kansen." 
Uit vragen uit de zaal blijkt dat kleinere 
afdelingen zich niet of nauwelijks aan de 
regels kunnen houden door gebrek aan 
inzet of menskracht. Een bestuurder uit 
Aalsmeer vertelt hoe hij in zijn afdeling 
zijn verkiezingsprogramma laat goedkeu
ren: programma rondsturen -formulier
tje erbij - horen we niets, dan is het dus 
goedgekeurd. "Nee", antwoordt de discus
sieleider: "Er moet een afdelingsvergade
ring worden gehouden." De bestuurder, 
inmiddels op weg naar zijn plaats, ant
woordt daarop buiten bereik van de mi
crofoon: "Maar daar komt nooit iemand!" 
Gelukkig blijkt dat er voor zulk soort pro
blematiek goede oplossingen zijn. 

Amsterdamse slimmigheid 
In de middag wordt er een aantal deelses
sies gehouden. Eerst bezoek ik de deelses
sie 'De permanente campagne op lokaal 
niveau - ledenbinding en profilering naar 
de kiezer' door Sirnone de Waard en Edo 
Spier, afdelingsbestuurders van 
Amsterdam. Zij komen met een aantal 
praktische, tot de verbeelding sprekende 
adviezen. Zoals: mensen moeten het 
'leuk' vinden om politiek actief te zijn. 
Zorg voor inhoudelijke bijeenkomsten 
met 'een hoog gezelligheidsgehalte'. Als 
leden de straat op gaan om strooifolders 
uit te delen, organiseer dan een borrel na 
afloop. En als iemand voor het eerst op 
een bijeenkomst verschijnt, zorg er dan 
voor dat hij zich niet verloren voelt maar 
stuur er iemand op af om hem wegwijs te 
maken. 
Verder vinden zij dat bestuurders zich het 
komend jaar vooral moeten richten op 
het profileren van D66. Edo Spier: "1997 
is het jaar voor de raadsleden om de 
straat op te gaan en met de mensen te 
praten. Denk eens na over oneliners; richt 
je op de lokale media en zorg dat je daar
mee een goede relatie hebt. Máák poli
tiek: zoek een hotemetoot, zet er je eigen 
bestuurder naast en laat ze praten. Daar 
komt de pers op af." 

Recept tegen schreeuwers 
Na de korte inleidingen is het tijd voor 
een vragenrondje. De bestuurders barsten 
los: een bestuurder uit Vlissingen meldt 
dat de relatie met de pers problematisch 
is. Persberichten, uitnodigingen- wat de 
afdeling ook doet, de pers komt niet. Edo 
Spier heeft hier een heel eigen oplossing 
voor: "Zoek journalisten eens op in het 
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café. En als het een jongen is, dan stuur je 
daar een meisje op af en andersom." De 
chemie tussen de geslachten moet dus 
het werk doen - tot grote hilariteit onder 
de toehoorders. 
Verschillende bestuurders zeggen dat ze 
last hebben van 'schreeuwers', d.w.z. lo
kale partijen of de Socialistische Partij. 
'Houtens Belang' behoort tot de eerste ca
tegorie. Het advies luidt: "Dat is een 
dorpspartij en daarop moet je ze aanspre
ken. We gaan daar toch niet de onafhan
kelijkheid uitroepen!" En het recept voor 
de SP: "Zorg dat ze een wethouder krij
gen. Dan hoor je ze niet meer!" 
Arnhem zit met een afdeling met veel 
'slapende leden'. De vergrijzing heeft daar 
toegeslagen, er is sprake van een zekere 
moeheid. Er zijn slechts veertien actieve 
leden. Wat te doen? Amsterdam: "Zit daar 
niet een Hogeschool? Richt je op de stu
denten en probeer daar leden onder te 
werven. Die zijn jong, enthousiast. Dan 
komt je Politiek Café ook wel van de 
grond." Vers bloed moet de afdeling weer 
aan het bruisen krijgen. 
Bestuurders willen graag 'kopstukken' aan 
hun achterban laten zien, maar sommige 
kopstukken zeggen wel eens op het laat
ste moment af! En willen ze eigenlijk wel 
in hun auto stappen om 's avonds een 
bijeenkomst in Beetsterzwaag bij voor
beeld op te luisteren? Thom de Graaf, ka
merlid, krijgt deze opmerking toege
speeld: "Men is zo bang dat wij het heel 
erg druk hebben (en dat is ook wel zo), 
maar wij willen best naar Beetsterzwaag. 
Sommige van mijn collega's worden wei
nig gevraagd terwijl ze best kunnen en 
graag willen. Laat het ons gewoon even 
weten. En ja, wat dat afzeggen betreft 



soms wordt de Kameragenda op het laat
ste moment·gewijzigd. Maar dan kunnen 
we altijd proberen of er niet iemand an
ders kan komen." 

Pas op voor het nachtkaarseffect 
De tweede deelsessie van mijn keuze heet 
'De opzet van een aanzet tot de verkie
zingscampagne' en wordt gegeven door 
Lennart van der Meuten, oud-campagne
leider. Lennart hamert op planning en or
ganisatie van de campagne voor de ge
meenteraadsverkiezingen in 1998. Het is 
die dag al eerder gezegd: begin op tijd, 
zorg dat je weet wie wat wanneer kan 
doen. Na de zomer moeten de taken ver
deeld zijn; het budget moet bepaald zijn; 
er moet een mediaplanning zijn (posters, 
folders, advertenties, persberichten; een 
planning voor de benadering van regio
nale en lokale media, etc.). De perma
nente campagne die inmiddels in som
mige provincies van start is gegaan, is een 
ideale gelegenheid om warm te draaien: 
"Een campagne biedt je de gelegenheid 
het beste van jezelf te laten zien. Het is 
ook het moment waarop je kritisch naar 
jezelf moet kijken. Heb je je wel vol
doende laten zien bij de verschillende 

groeperingen? Heb je wel waargemaakt 
wat je hebt beloofd? Zijn je bijeenkom
sten wel leuk? Het wordt gauw zo saai!" 
Een campagne houdt niet op op de dag 
van de verkiezingen. Lennart waarschuwt 
voor het 'nachtkaarseffect': je blaast je op 
tot aan de verkiezingen en als het mo
ment daar is, loop je leeg. "Nee", zegt hij, 
"laat op de dag van de verkiezingen iets 
van je horen. Organiseer bijvoorbeeld een 
bijeenkomst waarop je zegt hoeveel je met 
de verworven steun denkt te kunnen be
reiken." 

1 Speel in op je doelgroep 
De belangrijkste vraag waar bestuurders op 
korte termijn mee komen te zitten is: 
waarom moet de kiezer op D66 stemmen? 
Oftewel, hoe profileer ik de partij? Daarop 
is geen pasklaar antwoord te geven, maar 
wel een aanzet. Lennart formuleert daarop 
een aantal globale uitgangspunten voor 
het bedenken van een campagne als volgt: 
-mensen kiezen voor mensen, m.a.w. zijn 
de mensen op wie gestemd moet worden 
zichtbaar? Als een lijsttrekker niet bekend 
is, moet je hem niet gebruiken. Kies alleen 
foto's waarin mensen zichzelf herkennen 
en waarvan ze denken: met haar\hem wil 

ik wel ... Dus: kijk nog eens kritisch naar 
het fotomateriaal dat altijd wordt gebruikt! 
-mensen hebben vaak slechts een globaal 
idee van wat een partij wil: 'D66 zal daar 
wel zitten'. Een enkeling spelt het verkie
zingsprogramma. Appelleer aan die glo
bale indruk en kies geen onlogische stand
punten. Speel in op wat mensen belang
rijk vinden: gezondheid, veiligheid, 
onderwijs, werk ... En maak je standpunt 
zo concreet mogelijk. 
- besteed aandacht aan het overdragen 
van een 'partijcultuur': bij ons zijn we 
open, creatief, modern, etc. Zorg dat men
sen zich thuis voelen. 

De dag wordt besloten door Thom de 
Graaf. Hij houdt een peptalk die niet zou 
misstaan in het bedrijfsleven. In soepele 
volzinnen schetst hij waar de partij mee 
bezig is: de discussie over de nevenfunc
ties van politici, Van Traa, Armoedenota, 
Beek, HSL, om maar iets te noemen. Een 
half uurtje later spoeden de eerste bezoe
kers zich door de ijsnevel terug naar het 
station, terwijl De Graafs laatste woorden 
nog in hun oren galmen: "Er valt nog een 
wereld te winnen. Let's go for it!" + 

D66 mini-conferentie over het 
Europees Sociaal Fonds 

Op zaterdag 8 februari vindt er een discussiemiddag plaats met Johanna 
Boogerd-Quaak (EP, commissie Sociale Zaken en Werkgelegenheid), Bert 
Bakker (TC, commissie Sociale Zaken en Werkgelegenheid ), Stefanie van 
Vliet (TC, Beroepsonderwijs) en verschillende D66-bestuurders en geïnteres
seerden. 

Er wordt ingegaan op de ervaringen met de verschillende, deels nieuwe, 
Europese mede-financieringsprogramma's zoals ESF-4, Leonardo, ADAPT, 
Employment, Horizon en Youthstart. Deze Europese programma's stimuleren 
scholings-en werkgelegenheidsprojecten en leveren daarmee een bijdrage 
aan innovatieve maatregelen voor scholing en werk voor onder meer jonge
ren, vrouwen en allochtonen in Nederland. 

Te meer omdat voor de periode 1997-1999 allerlei nieuwe projecten van 
start gaan, is het van belang dat er binnen D66 een evaluatie plaatsvindt van 
de aard en het functioneren van de programma's. Veel gehoorde knelpunten 

zijn bijvoorbeeld de relatieve onbekendheid van de Europese programma's, 
de onopvallende rol van het bedrijfsleven en de verdeling van het ESF-bud
get in Nederland. 

Doel is de uiteindelijke resultaten mee te nemen en te verwerken in een eind
document. 

Datum: zaterdag 8 februari 1997 
Tijd: 14-17 uur 
Plaats: Gemeentelijke Muziek- en Dansschool, zaal103, Domplein 4 te 
Utrecht 

Voor meer informatie: 
Johanna Boogerd-Quaak: 00.32.2.284-5795 
Erica Jaspers: 06-54762812 
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Tom Kok - aangenaam 
Kiezen: niet 'compromiezen' 

De nieuwe partijvoorzitter Tom Kok (39) weet wat hij belangrijk vindt. Hij kiest zakelijk voor D66 en voor het partijvoorzitterschap gecombinee1 

zijn baan als directievoorzitter bij de verzekeringsmaatschappij FBTO. Maar hij kiest ook privé: voor dansen op woensdagavond en vrijdagav1 

kaarsjesavond. De Democraat sprak de opvolger van Wim Vrijhoef over de stijl van zijn leiderschap, mentaliteitsveranderingen en zijn prioriteite 

door Marieke Keur, met medewerking van 
Miehiel Ruis 

Op het eerste gezicht is hij het stereotype 
van de manager: Tom Kok zit strak in het 
pak (donkerblauw), omgeven door demo
dernste communicatieapparatuur, druk te 
telefoneren. Nadere kennismaking levert 
een aantal verrassingen op. 

In het FBTO-magazine schrijft hij een co
lumn- met de hand. Hij heeft zich voor 
hetzelfde blad thuis laten fotograferen ter
wijl zijn kinderen (7, 5, 3 jaar) over hem 
heen 'donderden'. In zijn toespraak voor 
het congres koos hij voor beeldspraak en 
een kinderliedje. 

In al deze dingen geef je iets van jezelf 
Daardoor word je in zekere zin kwetsbaarder. 
Die kwetsbaarheid- is dat een bewuste keuze? 
]a. Ik ben het voor een deel en voor een 
ander deel heb ik dit geleerd. Als begin
nend manager word je getraind in geeste
lijke weerbaarheid. Maar terwijl ik aan het 
werk was, kreeg ik van veel mensen te ho
ren dat er niets mis gaat als je kiest voor 
openheid- ja er gaat wel eens iets mis, 
maar uiteindelijk wordt alles een stuk leu
ker. En het maakt het echter. 

Maar er zijn ook mensen die zeggen: "fa 
maar, dit hoort niet." 
Als je je kwetsbaarheid vergroot, komen er 
sterkere reacties op. Mensen zeggen: "Dit 
vind ik helemaal niets." Anderen zeggen: 
u Ja!" 

Ik heb juist het gevoel dat het in de politiek 
helemaal not done is - mensen zo persoonlijk 
aan te spreken. 
Nou als dat zo is dan is dat altijd tijdelijk, 
want ik kom eraan. Als iemand een obli
gaat stukje van mij tegenkomt in de 
Democraat, is hij na een alinea uitgelezen. 
Als je het persoonlijke er onvoldoende in
legt, is het enige wat iemand écht over je 
te weten kan komen een soort tabloid-in
formatie -en dat is niet erg interessant. 
Daarom vind ik dat het persoonlijke ook 
in hele serieuze artikelen naar voren moet 
kunnen komen. 

Je schetst nu een soort mentaliteitsverande
ring. 
Die is al heellang aan de gang. Directheid, 
openheid- daar gaat het om. Op mijn 
werk hebben wij bijvoorbeeld klantendi
ners. Dat zijn diners met verzekerden die 
om de twee maanden plaatsvinden. Op 
zo'n avond heb ik maar een vraag: "Hoe 
doen we het nou, dat verzekeren?" En dan 
zit je de rest van de avond daarover te pra
ten. Dan hoor je dingen waar je anders 
niet achterkomt. Wat het voor iemand be
tekent als je een overlijdensrisicoverzeke
ring afwijst bijvoorbeeld. Iemand heeft 
een hartinfarct gehad en is door de artsen 
voor 100 'Yb genezen verklaard- die vraagt 
zo'n verzekering aan bij ons en wij wijzen 
die aanvraag af. Dat betekent dat je zegt: 
het risico dat u doodgaat, is ons toch te 
groot. Als je met zo'n klant spreekt, word 
je je er plotseling van bewust hoe cruciaal 
de toon is van die brief die je hem terug
stuurt. Want je weet niet half wat je aan
richt. Je moet voortdurend met je ontvan
ger blijven praten. 
Als je dat vertaalt naar mijn voorzitter
schap zul je heel veel met D66'ers in het 
land moeten praten- en dat is iets anders 
dan presentaties houden. Ik kom niet om 
D66'ers wat te vertellen- ik kom om te 
horen wat zij mij te vertellen hebben. Het 
gaat om de dialoog. En verder gaat het na
tuurlijk ook om de mensen buiten de par
tij, om ze te vertellen wat ze van ons kun
nen verwachten. Dat betekent dat ik zeer 
geïnteresseerd ben in bijeenkomsten met 
niet-D66'ers. Als je alleen maar in mutual 
admiration societies komt, dan gebeurt er 
natuurlijk helemaal niets. 

Hoe zou jij je eigen leiderschap kwalificeren? 
[na een lange pauze] Als ik het op dit mo
ment in een woord moet samenvatten, 
dan zeg ik: duidelijk. 

Controlerend? Sturend? Bewakend? 
Dicterend? 
... Inspirerend. Ik ben pas tevreden als ik 
lichtjes in de ogen zie. 
Ik ben in 1982 begonnen bij D66 en ik 
heb gekozen voor een heel direct manier 
van werken. Ik heb programma's op een 
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rijtje gelegd- alles vergeleken. Uiteindelijk 
kwam ik tot de conclusie: dat is allemaal 
best die standpunten, maar ik wil op een 
directe manier zaken doen en met mensen 
werken. En dat kan bij D66, want het is 
een mentaliteitspartij. 
Omdat ik dat directe contact zo belangrijk 
vind, ga ik een telefonisch spreekuur van 
de voorzitter voor de leden instellen. Elke 
week een uur op een vaste tijd, tien minu
ten per persoon, en dan ga ik gewoon zit
ten wachten tot de telefoon rinkelt. 

Tom Kok, met zijfl gezin- thuis in SIU'ek 
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V) CONCEPT- AGENDA VOORJAARSCONGRES 1997 

~ Zaterdag 22 maart 1997 (Leeuwenhorst, Noordwijkerhout) 

~ 10.00- 10.15 Opening door de partijvoorzitter 
' Introductie congresleiding 
C Benoeming notulen- en stemcommissie op voordracht congresleiding 
J Toelichtingen verkiezingsprocedures door Landelijke Verkiezingscommissie 

10.15 Opening stembussen 

10.15- 10.25 FINANCIEN 
* contributieregeling 1998 
* regio- en afdelingsbijdrageregeling 1998 
ORGANISATIE 
* statuten en huishoudelijk reglement partij 
* statuten SWB 
* politiek profiel Tweede Kamerfractie 
* voorstellen LVC TK-verkiezingen cf art. 019.7 en 027.3 (Huishoudelijk Reglement) 
* tijdpad LVC voor TK-verkiezingen 
* invulling stemadviescommissie TK-verkiezingen 

10.25- 10.50 PRESENTATIE KANDIDATEN. BESTUREN EN COMMISSIES 

11.00- 12.00 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN I (6 parallel) 

lunchpauze 

12.30- 13.30 BIJEENKOMSTEN FRACTIES (parallelle bijeenkomsten per onderwerp) 

13.40- 14.05 Toespraak partijvoorzitter 

14.05- 14.35 MENS IN DE SAMENLEVING (inleiding plenair) 

14.45- 16.00 MENS IN DE SAMENLEVING (deelsessies) 

16.00- 16.30 ACTUELE POLITIEKE MOTIES I 

16.30- 17.00 Toespraak Hans van Mierlo 

vanaf 18.00 
vanaf20.00 
vanaf22.00 

Schorsing 

Diner 
Cabaret 
Feest 
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Zondag 23 maart 1997 

(6 10.00- 10.10 Heropening congres door congresvoorzitters 

V) 
Voorstellen congresleiding en notulen- en stemcommissie 

~ 10.10 - 10.55 Presentatie 'Voor de Verandering' 

~ 10.55 - 11.15 Toespraak delegatieleider Europees Parlement a 11.15 - 12.15 Interview met bewindslieden 

12.15- 13.15 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN 11 (6 parallel) 

13.25 sluiting stembussen 

13.25- 14.25 DISCUSSIEBIJEENKOMSTEN 111 (6 parallel) 

14.35- 15.25 MENS IN DE SAMENLEVING (conclusies plenair) 

15.25- 15.55 ACTUELE POLITIEKE MOTIES 11 

15.55- 16.25 Toespraak fractievoorzitter Tweede Kamer 

16.25- 16.30 Uitslagen verkiezingen besturen en commissies 

16.30 Sluiting congres 

Waar en wanneer? 
In het voorjaar van 1997, op zaterdag 22 en 
zondag 23 maart, zal alweer het vierde Congres 
Nieuwe Stijl plaatsvinden. 
Misschien staat het vorige Congres Nieuwe Stijl, 
dat op 30 en 31 maart 1996 in Noorwijkerhout 
werd gehouden, nog vers in uw geheugen. Dan 
weet u dus dat dit een congres gaat worden dat u 
zeker niet mag missen. Maar ook als u nog nooit 
een Congres Nieuwe Stijl heeft bijgewoond, dit 
wordt iets heel bijzonders! KOMEN DUS. 
Het congres wordt gehouden in Congres Centrum 
Leeuwenhorst, Langelaan 3 te Noordwijkerhout, 
telefoon: 0252-378423. U kunt zich d.m.v. de bon 
op pagina 24 van dit Katem opgeven. 

Bereikbaarheid 
Vanuit de richting Amsterdam neemt u de A44 
richting Den Haag centrum Leiden/West. Daama 
neemt u de afslag Noordwijkerhout/Sassenheim/ 
Noordwijk (N208). Na circa 5 km volgt u de 
borden "congrescentrum". Bij de rotonde gaat u 
rechtdoor, na circa 250 m ziet u links de ingang 
van Leeuwenhorst Congrescentrum. 
Vanuit de richting Rotterdam/Den Haag (via 
Wassenaar) neemt u de A44 en volgt deze weg 
richting Leiden/Amsterdam. U neemt de afslag 
Leiden/Valkenburg/Katwijk/Noordwijk (N206) en 
gaat bij de verkeerslichten linksaf, richting 
Katwijk/Noorwijk. U blijft deze weg circa 10 km 
volgen, richting Noorwijkerhout. Daama kunt u de 
borden "congrescentrum" volgen. Bij de afslag 
Noorwijkerhout/Sassenheim linksaf. Bij de 
rotonde gaat u rechtdoor, na circa 250 m ziet u 
links de ingang van Leeuwenhorst Congres 
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Centrum. 
Leeuwenhorst Congres Centrum is gedurende 
het congres ook bereikbaar met de speciale 
pendeldienst tussen Leiden en Leeuwenhorst 
Concres Centrum. Daamaast kunt u natuurlijk 
gebruik maken van de reguliere openbaar 
vervoer mogelijkheden (lijn 40 of 42, 
overstappen op lijn 90) 

Waar gaat het over? 

Jlll 

Het Congres kent één hoofdonderwerp: "Mens 
in de Samenleving". Dit onderwerp zal in eerste 
instantie plenair behandeld worden. Daama 
gaat het congres uiteen in deelsessies. In deze 
deelsessies worden onderdelen van het onder
werp besproken en de plenaire besluitvorming 
voorbereid. Zondag neemt het congres plenair 
de definitieve besluiten over dit onderwerp. 

Een Congres Nieuwe Stijl betekent echter meer 
dan besluitvormende discussie: het congres 
biedt 18 discussiebijeenkomsten waaruit u een 
keuze kunt maken. Tijdens deze discussie
bijeenkomsten, die gaan over actuele onder
werpen, kan de zaal in discussie gaan met 
politici en experts. Een levendig debat staat 
hierbij centraal. De discussiebijeen-komsten 
zullen naast door het Landelijk Secretariaat o.a. 
georganiseerd worden door het Opleidings
centrum, de Bestuurdersvereniging en het 
Wetenschappelijk Bureau. Ook de Jonge 
Democraten zullen een bijeenkomst 
organiseren. Een korte beschrijving van de 
discussiebijeenkomsten vindt u het Katem van 
een volgende Democraat. 
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Voor de complete agenda van Congres 64 
verwijs ik u naar pagina 1 en 2 van dit katem; 
liet discussiestuk over "Mens in de Samenle
ving", vindt u vanaf pagi11a 8. Over deze tekst 
wordt zowel plenair als in deelsessies gedis
cussieerd. Op zondag kan hierover besluit
vorming plaatsvinden. 

Congresboek A 
Ongeveer twee weken voor aanvang van het 
congres zal congresboek A gereed zijn. In dit 
congresboek vindt u alle moties en eventuele 
amendementen die zijn ingediend n.a.v. de 
congresresoluties. Als u zich via de bon op 
pagina 24 van dit katern aanmeldt voor een 
overnachting tijdens het congres, dan krijgt u 
Congresboek A automatisch thuisgestuurd. 
Blijft u niet overnachten, dan kunt u Congres
boek A ook via de bon op pagina 22 en 23 
bestellen. 

Congresboek B 
Hierin worden de Actuele Politieke Moties en 
aanvullende informatie weergegeven. 
Congresboek B is op het congres bij de 
verschillende balies beschikbaar. 

Nog nooit een congres meegemaakt? 
Het wordt hoog tijd daar iets aan te doen! 
Speciaal voor nieuwe leden en mensen die nog 
nooit op een congres van D66 zijn geweest, ligt 
er bij de info-balie een folder klaar die u alles 
vertelt over het reilen en zeilen op een Congres 
Nieuwe Stijl. 
Daarnaast wordt er door het Opleidingscentrum 
van D66 een workshop georganiseerd speciaal 
voor nieuwe leden, met als titel "Maak kennis 
met D66". Maar deze workshop kunt u natuurlijk 
ook bezoeken als u al langer lid van D66 bent! 

Kinderopvang I 
Ook tijdens een Congres Nieuwe Stijl zorgt D66 
ervoor dat u ongestoord van alles kan genieten; 
gedurende het dagprogramma op zaterdag en 
zondag is er professionele kinderopvang 
beschikbaar. De crèche is voorzien van speel
ljes voor kinderen, de ouders dienen zelf voor 
eten en drinken voor de kinderen zorgen. Mocht 
u van plan zijn gebruik te maken van de kinder
opvang, dan kan dit via de bon op pagina 22 en 
23 van dit katern of telefonisch: 070-356 6066. 

Overnachten 
Naast het formele programma biedt het Congres 
Nieuwe Stijl 's avonds de mogelijkheid om met 
elkaar na te praten of onder het genot van een 
drankje te genieten van wat het congres aan 
entertainment te bieden heeft. In een volgende 
Democraat kunt hier meer over lezen. 
Na deze gezellige avond kunt u cvemachten in 
Congres Centrum Leeuwenhorst Hiervoor zijn 
hotelkamers in verschillende prijsklassen 
beschikbaar, want ook dit keer heeft het 
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Hoofdbestuur ervoor zorg gedragen dat een 
verblijf van twee dagen inclusief entree en 
overnachting u niet meer dan f 100,- hoeft te 
kosten. U kunt een kamer reserveren door het 
registratieformulier op pagina 24 van dit katern 
in te vullen. U kunt zicht ter plaatse opgeven 
voor het diner van zaterdagavond. 

Ontspanning 
Congrescentrum Leeuwenhorst is een optimale 
accomodatie om te congresseren. Naast mooie 
vergaderzalen biedt het de mogelijkheid om 
inspannen en ontspannen te combineren: bars, 
restaurants, tennis- en squashbanen, zwembad 
en fitnessruimte zijn aanwezig. Leeuwenhorst 
ligt naast een prachtig natuurgebied en het 
strand, goed voor een fietstocht of wandeling. 
Fietsen kunt u bij het congrescentrum huren. . 

CONGRES64-CONGRESREGLEMENT 

art. 1 
Het 64-ste congres van D66 vindt plaats op 
zaterdag 22 en zondag 23 maart 1997 te 
Noordwijkerhout. 

art.2 
Organisatorische moties en moties en amende
menten met betrekking tot de Statuten en het 
Huishoudelijk Reglement van de partij, de 
contributieregeling 1998, de bijdrageregeling 
voor regio's en afdelingen voor 1998, dienen 
uiterlijk, doch liefst eerder, op maandag 10 
februari 1996 om 12.00 uur in de juiste 
vorm op het landelijk secretariaat van D66 te 
Den Haag te zijn ontvangen. 

art. 3 
Met inachtneming van het bepaalde in artikel 90 
en 93 van het huishoudelijk reglement dienen 
Actuele Politieke Moties uiterlijk te worden 
ingediend op donderdag 20 maart 1997 om 
10.00 uur 's ochtends bij het Landelijk Secre
tariaat; Daamaast bestaat er de mogelijkheid 
om tijdens het congres Actuele Politieke 
Moties in te dienen bij de voorzitter van de 
Besluitvormingseemmissie tot zaterdag 22 
maart 1997 18.30 uur. 

art. 4 
Omtrent het in behandeling nemen van de 
voor donderdag 20 maart 10.00 uur ingediende 
APM's beslist het congres aan het begin van 
het agendapunt in de vergadering op zaterdag 
22 maart 1997. 
Omtrent het in behandeling nemen van de 
tijdens het congres ingediende APM's beslist 
het congres aan het begin van het agendapunt 
in de vergadering op zondag 23 maart 1997. 

art. 5 
De congresleiding heeft de bevoegdheid ten 
congresse aanvullende regels te ste;llen. 
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art. 6 
Bovendien zijn specifiek van toepassing op het 
congres de art. 89 t/m 99 van het Huishoudelijk 
Reglement. V, 

~ 
~ TOELICHTING BIJ HET CONGRES-
~ REGLEMENT 
S:: Attentie: de tekst m.b.t. Mens in de a Samenleving is niet amendeerbaar 

De tekst zal alleen dienen als achtergrond 
voor de discussie in de deelsessies tijdens 
het congres. 
Het Hoofdbestuur heeft het recht naar 
aanleiding van de discussie in het congres 
ter plekke congresvoorstellen te 
formuleren en aan datzelfde congres ter 
besluitvorming voor te leggen. 
Moties en amendementen dienen te worden 
ingediend in de vorm van het daartoe bij het 
Landelijk Secretariaat verkrijgbare 
standaardformulier. U kunt deze eveneens 
bestellen op flop, tegen betaling van de 
kostprijs van een floppy. Dient U meerdere 
moties en amendementen tegelijk in en zijn 
alle woordvoerders en contactpersonen gelijk, 
dan kunt U volstaan met 1 formeel ingevuld en 
ondertekend formulier, mits daarop zeer 
duidelijk is aangegeven voor welke moties en 
amendementen de handtekeningen gelden. 
Actuele Politieke Moties behoeven slechts 5 
handtekeningen van stemgerechtigde leden. 
Alle overige moties en amendementen 
behoeven hetzij 25 handtekeningen van stem
gerechtigde leden, hetzij de handtekeningen 
van een bestuurslid van de afdeling of regio, 
waarin de ledenvergadering de moties en 
amendementen vaststelde. Denkt U eraan dat 
U alleen het recht heeft moties en amendemen
ten in te dienen als U uw contributie heeft vol
daan? Het lidmaatschapsnummer dient bij elke 
handtekening te worden vermeld. Alle handte
keningen dienen in een keer, gelijktijdig met de 
tekst te worden aangeboden. Amende-menten 
die beogen een heel punt van de resolutie te 
schrappen worden niet geaccepteerd. 
Elk punt komt apart in stemming, 
stemverklaringen kunnen bij de behandeling 
worden afgelegd. 
Fax-zendingen worden alleen geaccepteerd 
indien de originelen uiterlijk de volgende 
werkdag gepost worden. 

De in het congresreglement vermelde 
indieningstermijn is een uiterste - het Landelijk 
Secretariaat stelt eerdere toezending bijzonder 
op prijs. 
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CONGRES64 VACATURES 
BESTUREN EN COMMISSIES 

Tweede kennisgeving van de vacatures waarin het 
congres op 22 en 23 maart 1996 zal voorzien. 

22 
januari 1997 om 12.00 uur. Ingevulde 
kandidaatstellingsformulieren moeten dan binnen 
zijn bij de LVC p/a Landelijk Secretariaat. 
Kandidaatstellingsformulieren zijn verkrijgbaar bij 
het Landelijk Secretariaat, Postbus 660 2501 CR 
Den Haag, bezoekadres Noordwal 10, tel. 070-
356 6066, fax 070-364 1917. De meeste 
vacatures ontstaan doordat het lid in het voorjaar 
aan het einde van zijnihaar zittingstermijn komt. 

hoofdbestuur I dagelijks bestuur 
secretaris organisatie 
Het Hoofdbestuur heeft het recht om een 
voordracht te doen voor de functies in het 
Dagelijks Bestuur. 
Info: Tom Kok (partijvoorzitter), 0515-427 249 

hoofdbestuur I regio 
regio Friesland: 
Het zittende regio-hoofdbestuurslid trekt zich 
wegens drukke werkzaamheden terug. 
Info: Hans Maller, huidige hoofdbestuurslid 
Friesland tel. 0512 383 115 of Han Westerhof, 
vice-voorzitter organisatie tel. 015 262 8648. 

besluitvorm ingscomm issie 
lid 
Aangezien 1 vacature in congres 63 niet werd 
vervuld blijft deze openstaan voor congres 64. 
Info: Ruud van Esch (voorzitter) 030-2718247. 

financiële commissie 
3 leden (einde eerste termijn) 
Alle drie leden stellen zich herkiesbaar 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Mat 
Botman (voorzitter FC ): 020 - 496 1702. 

geschillencollege 
1 lid (wegens overlijden) 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Minne 
Dijkstra (voorzitter GC ): 020 - 625 0136. 

landelijke verkiezingscommissie 
Aangezien 1 vacature in congres 63 niet werd 
vervuld blijft deze openstaan voor congres 64. 
Info: Gerk Oberman (voorzitter) (076-5602294). 

programmacommissie 
3 leden (2 einde eerste termijn, 1 vertrek naar 
het buitenland) 
Degenen die aan het einde van hun eerste termijn 
zijn stellen zich herkiesbar. 
Info: bel 's avonds of in het weekend met Michel 
van Hulten (voorzitter PC): 0320- 221 279 
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PROFIELEN 

hoofd bestuur/dagelijks bestuur 
secretaris organisatiP. 
Binnen 'de "organisatiehoek" wordt de totale 
portefeuille verdeeld tussen vice-voorzitter 
organisatie en secretaris organisatie. 
Op dit moment is de secretaris organisatie als 
eerste verantwoordelijk voor de organisatorische 
communicatie tussen het Hoofdbestuur en: 
- regio- en afdelingsbesturen in de regio's 

Overijssel, Gelderland, Utrecht, Zeeland, 
Noord-Brabant en Limburg 

- Besluitvormingscommissie, Reglementen
commissie en de Jonge Democraten, 

- HB-commissies Integratie Allochtonen en 
Droog Deltaplan 

De secretaris organisatie is thans samen met 
de vice-voorzitter organisatie voorts 
verantwoordelijk voor: 
- contacten/conflict-beheersing met afdelingen! 

regio's enz. 
- bezoekt 3 maal per jaar de Regio-

Hoofdbestuursleden 
- personeelsbeleid Landelijk Secretariaat 
Om de functie goed te kunnen vervullen dienen 
kandidaten ongeveer 20 uur per week 
beschikbaar te hebben. De werkzaamheden 
vinden veelal in de avonduren en soms in het 
weekend plaats. 

hoofd bestuur/regio hoofd bestuurslid 
Friesland 
Taak: 
Het regio-Hoofdbestuurslid verzorgt de 
communicatie tussen het Hoofdbestuur (HB) en 
de regio, met als speciaal aandachtspunt het 
overbrengen van politieke en organisatorische 
signalen van regio en afdelingen naar het HB. 

Profiel: 
- partijfuncties vervuld binnen de eigen regio; 
- in staat zijn een netwerk van contacten binnen 

de eigen regio te onderhouden; 
- voldoende tijd beschikbaar hebben voor het 

bijwonen van de vergaderingen van HB, 
regiobestuur en algemene regiovergadering, 
alsmede voor andere bijeenkomsten op 
regionaal niveau om op de hoogte te zijn van 
regionale en lokale problemen; 

- in staat zijn namens het HB problemen te 
helpen oplossen binnen de regio op het 
moment dat besturen en!of fracties deze zelf 
niet kunnen oplossen; 

- in staat zijn politieke besluitvorming en visies 
van HB en Tweede Kamerfractie te verwoorden 
op regionaal en lokaal niveau; 

-in staat zijn het voorzitterschap van He
werkgroepen te vervullen; 

-contacten onderhouden met het Landelijk 
Secretariaat. 

Info: 
Hans Maller, huidige hoofdbestuurslid Friesland 
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tel. 0512 383 115 of Han Westerhof, vice
voorzitter organisatie tel. 015 262 8648. 

besluitvormingscommissie, lid (BVC) 
De BVC bewaakt de procedures inzake 
besluitvorming rond het congres en de 
uitvoering van de besluiten van de ledenver
gadering. De commissie adviseert zowel het 
congres als het hoofdbestuur. Het is prettig 
wanneer leden enige affiniteit met proce-dures 
hebben. Daarnaast is het gewenst dat zij 
inhoudelijk de mate van verstrekkendheid van 
amendementen en moties kunnen beoordelen. 
Tijdsbesteding: 2 avondvergaderingen en 1 
weekend "huiswerk" voor elk congres. Daar
naast dienen alle leden van de besluitvormings
cie elk congres in functie aanwezig te zijn. 

financiële commissie, lid (FC) 
De FC oefent toezicht uit op het financiëel 
beheer van het bestuur en adviseert de 
penningmeester. Zij brengt advies uit aan het 
congres m.b.t. goedkeuring en vaststelling van 
de begroting, de jaarrekening en de overige 
financiële aangelegenheden. 

geschillencollege, lid (GC) 
Het GC beslecht geschillen in de partij, het 
beslist in beroep en geeft bij meningsverschillen 
tussen belanghebbende partijen desgevraagd 
uitleg van Statuten en Huishoudelijk Reglement. 
Het geschillencollege bestaat uit 11 leden. Per 
geschil wordt een kamer van 3 of 5 leden 
ingesteld, die op korte termijn na het binnen
komen van een geschil bijeen moeten komen. 
Een van de leden van de kamer wordt gevraagd 
de gemotiveerde uitspraak uit te schrijven. Het 
aantal geschillen per jaar varieert sterk. 

landelijke verkiezingscommissie, lid (LVC) 
De LVC zorgt voor een goede voortgang van de 
kandidaatstellingsprocedure voor de verkie
zingen. De commissie is belast met controle 
van de informatie over kandidaten aan leden en 
zorgt voor de indiening van de kandidatenlijsten 
bij de Kiesraad. In het komende ander-half jaar 
zal er i.v.m. de Tweede Kamer- en de Gemeen
teraadsverkiezingen voor de commissie veel 
werk aan de winkel zijn. 

programmacommissie, lid (PC) 
De PC is verantwoordelijk voor de totstandko
ming van het Verkiezingsprogramma voor de 
Tweede Kamerverkiezingen in 1998. De werk
belasting zal tot februari 1998 aanzienlijk zijn: 
* tenminste 1 x per maand een avondvergadering 
van de PC zelf; 
* enkele keren per niaand het bijwonen van 1 of 
meer van de programma-werkgroepen, alsmede 
enkele zaterdag-vergaderingen in 1997 ter 
coöordinati e 
* het zelf schrijven van teksten en redigeren van 
teksten ontvangen van werkgroepen. 
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Toelichting: 
De volledige tekst van de StaMen van de Stichting Wetenschappelijk Bureau wordt hierbij ter goedkeuring 
voorgelegd aan het congres van D66. Het indienen van amendementen is niet mogelijk: het congres heeft 
slechts het recht de staMen goed- of af te keuren. 

STATUTEN VAN DE 
STICHTING WETENSCHAPPEUJK BUREAU D66 

C) Art.01 De stichting draagt de naam: Stichting Wetenschappelijk Bureau D66 en is gevestigd te 's-U Gravenhage. 

Art.02. 

Onverminderd het overige in deze staMen bepaalde, is het bepaalde in artikel 26 van de staMen van 
D66 op de stichting van toepassing en wordt geacht woordelijk in dit artikel te zijn opgenomen en 
daarvan deel uit te maken. 

1 De stichting heeft ten doel: het verrichten of doen verrichten van wetenschappelijk werk ten behoeve 
van de politieke partij DEMOCRATEN 66, en haar fracties in vertegenwoordigende lichamen. 

2 Zij zal daartoe onder andere: 
a. bestaande en nieuw op te richten werkgroepen begeleiden en hun werk koördineren; 
b. op eigen initiatief of op verzoek adviezen geven; 
c. studies en ander wetenschappelijk materiaal publiceren. 

Art.03 De geldmiddelen van de stichting bestaan uit: 
a. vrijwillige bijdragen; 
b. erfstellingen, legaten en schenkingen; 
c. subsidies; 
d. leningen; 
e. opbrengst van vermogen en alle overige baten. 

Art.04. 
1 Het bestuur wordt benoemd door de landelijke algemene ledenvergadering van D66. 
2 Het bestuur kan vooraf, op basis van de door hem gewenste samenstelling van het bestuur, richtlijnen 

opstellen met betrekking tot de aan de kandidaten voor het bestuurslidmaatschap te stellen eisen. 
Op basis van deze richtlijnen kan het bestuur een voordracht formuleren uit de zich aangemeld 
hebbende kandidaten. 

3 ledere kandidaatstelling dient vergezeld te gaan van de ondertekende verklaring, als bedoeld in art.11 
van de staMen en tevens in overeenstemming te zijn met de kandidaatstellings- en 
verkiezingsvereisten zoals bedoeld in hoofdstuk 2 van het huishoudelijk reglement van D66. 

4 Het lidmaatschap van het bestuur eindigt drie jaar nadat het een aanvang nam. Een aftredend 
bestuurslid kan ten hoogste tweemaal achtereenvolgens worden benoemd. Voorzover nodig wordt de 
termijn van drie jaar verlengd met de tijd tot aan de eerstkomende algemene ledenvergadering van 
D66. Het mandaat van het bestuurslid, dat bij tussentijds aftreden wegens plaatsvervulling in het 
bestuur werd opgenomen, eindigt met het moment dat het mandaat van zijn voorganger zou zijn 
geëindigd. 

Art. OS. 
1 Zowel de zitting hebbende bestuursleden gezamenlijk als de voorzitter, secretaris en penningmeester 

ieder afzonderlijk, vertegenwoordigen de stichting in en buiten rechte; 
2 Uitgaven, hoger dan door het bestuur te bepalen bedrag behoeven goedkeuring van de 

penningmeester. Op deze bepaling kan door of tegen derden geen beroep worden gedaan. 

Art.06 Het bestuurslidmaatschap eindigt door: 
a. overlijden; 
b. aftreden volgens het bepaalde in art.04; 
c. schriftelijk als bestuurslid bedanken; 
d. verlies van lidmaatschap van D66, indien zulks het gestelde in art.26 lid 6 van de staMen van D66 

ontkracht; 
e. verlies van de kwaliteit van hoofdbestuurder van D66 casu quo van lid van de D66-fracties in 

Eerste of Tweede Kamer of Europees Parlement, krachtens welke men in het bestuur van de 
stichting is benoemd; 

f. ontslag of royement door het stichtingsbestuur op grond van het gestelde onder sub d of e, dan
wel krachtens een besluit van het stichtingsbestuur met algemene stemmen van alle zittende 
leden van het bestuur, zij het dat betrokkene zich van stemming dient te onthouden. 
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Art.07. 
1 Het bestuur vergadert zo dikwijls als de voorzitter of drie bestuursleden dit wensen, doch tenminste 

eenmaal per jaar. 
2 Besluiten kunnen slechts genomen worden in een vergadering, waarin tenminste de absolute 

meerderheid van de zitting hebbende bestuursleden aanwezig is, en worden genomen met absolute 
meerderheid van stemmen, zulks onverminderd het in art.06 sub f en art.13 sub a bepaalde. 

3 Bij staking van stemmen wordt het voorstel geacht te zijn verworpen. 

Art.08 Bestuursleden kunnen alle besluiten, met uitzondering van die onder de art.06 subfen 13 sub a 
bedoelde, welke zij in vergadering kunnen nemen, ook buiten en vergadering nemen. Daartoe worden 
de voorstellen aan alle bestuursleden toegezonden en een besluit is alsdan genomen, indien zoveel 
van de zitting hebbende bestuursleden zich tegenover de secretaris van de stichting, schriftelijk of 
telegrafisch, voor het voorstel hebben verklaard, als nodig is in een voltallige bestuursvergadering. 

Art. OS. 
1 De stichting heeft een bureau. 
2 De stichting kan de leiding van het bureau toevertrouwen aan een door haar te benoemen directeur en 

stelt alsdan diens bevoegdheden vast. 

Art.10. 
1 Aan de stichting kan worden toegevoegd een raad van advies, die uit ten hoogste elf leden bestaat. 
2 Het stichtingsbestuur regelt in een afzonderlijk reglement de taak en de werkwijze van de raad van 

advies. 
3 Het stichtingsbestuur kan personen, van wie in hoge mate een wetenschappelijk inzicht of 

wetenschappelijke inbreng mag worden verwacht, tot lid van de raad van advies benoemen. Deze 
benoeming geldt voor de periode van twee jaar. Herbenoeming voor eenzelfde termijn is mogelijk. 

Art.11. 
1 Het boekjaar valt samen met het kalenderjaar. 
2 april van elk jaar biedt de penningmeester aan het stichtingsbestuur een begroting aan en 

voor één juni een door een registeraccountant gecontroleerde balans en een rekening en 
verantwoording over het afgelopen boekjaar. 

3 Goedkeuring door het stichtingsbestuur van vermelde jaarstukken strekt tot décharge van het door de 
penningmeester gevoerde beheer. 

4 Nadat het stichtingsbestuur de vermelde jaarstukken heeft goedgekeurd, zijn deze ter inzage van het 
bestuur van D66. 

5 Indien het bestuur van D66 dit wenst, publiceert het stichtingsbestuur voormelde jaarstukken in een of 
meer door het bestuur van D66 aan te wijzen periodieken. 

Art.12. 
1 Wijziging van deze statuten is mogelijk door een daartoe strekkend besluit van het stichtingsbestuur, 

genomen met een meerderheid van tenminste tweederde van de zitting hebbende leden; 
2 Een wijziging treedt niet eerder in werking, dan na goedkeuring door het congres van D66, met een 

quorum en een gekwalificeerde meerderheid gelijk aan die welke in art. 28.1 en 30.1 van de 
partijstatuten bij het wijzigen van de statuten van de partij vereist is, en nadat een notariële akte is 
opgemaakt. 

Art.13 De stichting kan worden ontbonden door: 
a een daartoe strekkend besluit van het stichtingsbestuur, genomen met een meerderheid van 

tenminste tweederde van de zitting hebbende leden, gevolgd door goedkeuring door het congres van 
D66; 

b insolventie, nadat zij in staat van faillissement is verklaard of door opheffing van het faillissement 
wegens de toestand van de boedel; 

c door de rechter, in de gevallen door de wet bepaald. 

Art.14. 
1 Bij de ontbinding van de stichting, uit welke oorzaak ook, geschiedt de vereffening met inachtneming 

van de desbetreffende bepalingen uit het burgerlijk wetboek. 
2 Het bestuur stelt de bestemming van een batig saldo vast zoveel mogelijk in overeenstemming met 

de doelstelling van D66. 
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~ Voor u ligt de notitie 'Mens in de Samen
~ leving'. Deze tekst is niet amendeerbaar. 

De tekst dient als achtergrond voor de 
V) discussie in de deelsessies tijdens het 
~ congres. Het Hoofdbestuur heeft het recht 
~ naar aanleiding van de discussie in het 
~ congres ter plekke congresvoorstellen te 
S:: formuleren en aan datzelfde congres ter 
0 besluitvorming voor te leggen. 

U DE MENS IN DE SAMENLEVING 

1. Algemeen 

Inleiding 
Tegen het einde van de 20e eeuw heeft de 
modemisering van wat we de 'westerse' 
samenleving noemen het volwassen stadium 
bereikt, waarin de burger geëmancipeerd en 
mondig is geworden en de individualisering haar 
hoogtepunt lijkt te hebben bereikt. De individua
lisering heeft echter ook een keerzijde. Het is 
voor een ieder afzonderlijk moeilijker geworden 
om zijn of haar eigen weg te vinden in een 
samenleving die steeds complexer wordt. 
Sommige politici zien daarin zelfs aanleiding 
om deze tijd te beschouwen als een tijdperk 
van geestelijk en moreel verval, vereenzaming, 
onbeheerstheid en verwarring. Zij lijken soms 
welhaast terug te verlangen naar de knusheid 
van 'vroeger' toen de wereld er nog zoveel 
simpeler leek uit te zien. Anderen daarentegen 
overdrijven in tegengestelde richting door het 
vrije en ongebonden individualisme te bejubelen, 
het "fijn jezelf zijn" te accentueren en het onge
remd najagen van het eigenbelang als hoogste 
ideaal te stellen. ledere samenleving verandert 
voortdurend, maar soms is het tempo van die 
verandering zo hoog dat het net lijkt alsof alle 
verband uit de samenleving aan het verdwijnen 
is. Er zijn opinieleiders die dat aangrijpen door 
een cultuurpessimistisch fin de siècle, zelfs 
een fin de millénaire gevoel op te roepen. Er 
zou geen toekomstperspectief meer zijn en dat 
juist op een moment dat de mogelijkheden voor 
een toekomst zo open liggen. 

De politiek kan niet alle individuele problemen 
oplossen of telkens voorschrijven hoe burgers 
zich wel of niet moeten gedragen. Maar wel kan 
de politiek maatschappelijke inspiratie bieden 
voor hen die zich willen inzetten, niet alleen 
voor het directe eigenbelang maar ook voor 
anderen in de samenleving en voor de ontwikke
ling van de maatschappij. Zo kan de politiek bij
dragen aan een bevredigend en zinvol bestaan 
voor burgers, ook al bepalen mensen zelf wel 
hoe zij hun bestaan concreet willen inrichten. 
Het is de specifieke taak van politieke partijen 
om een visie op de toekomst te ontwikkelen, 
niet als een blauwdruk van onbereikbare 
dwangidealen, maar als een uitdaging om de 
mogelijkheden te verkennen en aan te grijpen. 
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Mogelijkheden die voor en in ons schuil gaan en 
die tot ontwikkeling kunnen worden gebracht. In 
de slingerbeweging van herstel en vernieuwing 
hebben wij steeds aan de kant van de vernieu
wing gestaan en dat zal opnieuw moeten 
worden getoond. Als aanzet daartoe presen-

visie op de mens in de samen
leving, zoals wij die zien en die als uitgangs- -
punt kan dienen voor toekomstig beleid. 

~ndividualisering als sociaal proces; het 
individu als sociaal wezen 
D66 vindt dat een mens vorm zou moeten geven 
aan zijn persoonlijke leven naar eigen inzicht en 
op grond van eigen talenten. Een onderdeel 
daarvan betreft de invulling van de gewenste 
relaties met anderen. Via het werk, het lidmaat
schap van een vakbond of vereniging, maar ook 
via familiebanden of vriendschappelijke relaties, 
is iedereen op honderd-en-een manieren verbon
den met de wereld om zich heen. Mensen 
hebben behoefte aan elkaar, aan sociaal 
contact en aan betekenis voor elkaar. Ze willen 
dat hun leven ertoe doet. Zelfontplooiing omvat 
daarom bijna altijd ook een maatschappelijke 
component. Het is een valse tegenstelling te 
moeten kiezen voor het individu of voor de 
gemeenschap. Als dit het geval zou zijn wordt 
er uitgegaan van een eenzijdig mensbeeld. 
Mensen zijn sociale individuen en niet sociaal 
geïsoleerde individuen. Dat heeft als conse
quentie dat je meer moet uitgaan van wat 
mensen op grond van hun mens-zijn bindt, dan 
van wat hen scheidt. In het denken over de 
mensenrechten zijn algemene noties over 
vrijheid en gelijkheid ontstaan die een universele 
geldigheid hebben. Maar daarnaast is er ruimte 
voor de eigen invulling van het leven, zoals 
iedereen dat op een individuele en unieke 
manier probeert te realiseren. 

De definitie van het individualisme die het 
belang van het individu boven dat van de 
samenleving stelt, is te beperkt. Als zodanig 
zet het zich als ideologie af tegen het 
collectivisme. In deze opvatting is de 
samenleving als een zelfstandig iets 
onbestaanbaar. De samenleving is immers 
meer dan alleen een losse verzameling van 
individuen, die slechts rekening met elkaar 
houden als het echt niet anders kan. In onze 
democratische visie op individualisering 
moeten individuen de mogelijkheid hebben zo 
veel mogelijk zelfgekozen relaties aan te gaan. 
Het is daarnaast onwenselijk aan individuen 
'afhankelijkheden' op te leggen (voordeurdelers, 
kostwimers etc.). Het gaat er dan niet om 
mensen uit elkaar te drijven, maar ze juist in 
staat te stellen zelf te bepalen hoe en met wie 
ze relaties wensen aan te gaan. Daarmee 
positioneert D66 zich op een bijzondere wijze in 
het individualiseringsproces. 
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D66 heeft zich al sinds haar oprichting sterk 
gemaakt voor democratisering met tenminste 
als doel dat mensen invloed uit kunnen oefenen 
op hun eigen leefomgeving. Daarbij is D66 
echter voornamelijk herkend aan de staat
kundige hervormingsvoorstellen. De aandacht 
die door D66 besteed is aan maatschappelijke 
democratisering is te veel buiten beeld geble
ven. Werkelijke democratisering kan alleen als 
mensen ook voldoende maatschappelijk 
participeren. 

De participerende burger 
Het is wel erg eenzijdig wanneer de 
maatschappelijke betrokkenheid van de burger 
alleen maar via belastingen, in de stembus en 
in het politieke vergadercircuit uitgeleefd kan 
worden. Wil een samenleving echt demo
cratisch zijn, dan moeten de burgers in zo'n 
samenleving niet alleen de mogelijkheid hebben 
hun bestuurders en vertegenwoordigers te 
kiezen of via een referendum hun stem te laten 
horen. Zij moeten ook de mogelijkheid krijgen 
om bij het gehele proces betrokken te zijn. 
Echte democratie bereik je pas wanneer 
mensen actief kunnen deelnemen in de 
politieke en maatschappelijke besluitvorming en 
actie. Participatie en communicatie zijn voor 
D66 kernelementen van democratisering. 
Staatkundige en maatschappelijke democratie 
gaan hand in hand. 

Maatschappelijke betrokkenheid komt via 
participatie tot stand. Dit gebeurt veelal in 
groepen en gemeenschappen. Mensen dienen 
actief betrokken te worden bij de leefbaarheid 
van hun buurt, onderwijs aan hun kinderen, 
duurzaamheid van het milieu, inrichting van hun 
werk etc. Dat wat dichtbij is, is een afspiegeling 
van wat zich op wereldschaal afspeelt. Tegelijk 
is 'dat wat dichtbij is' uiteindelijk ook langs 
allerlei wegen verbonden met wereldwijde 
processen en ontwikkelingen. 'Een gezond 
milieu begint bij jezelf is maar één voorbeeld 
van wat we hiermee bedoelen. Feitelijk kan 
geen enkel maatschappelijk ideaal worden 
bereikt zonder de concrete en praktische inzet 
van mensen in hun eigen directe omgeving. 

Directe maatschappelijke betrokkenheid in de 
politieke en maatschappelijke besluitvorming 
leidt tot zelfbinding. Zelfbinding is het accep
teren van besluiten omdat je er zelf bij betrok
ken bent, zelfs als je er in eerste instantie niet 
mee eens was: het commitment van de partici
patie. Het is de taak van politici om de politieke 
problemen te agenderen en vervolgens een 
besluitvormingsproces te realiseren waarin 
mensen zichzelf gebonden voelen. Wanneer 
politici in het huidige systeem menen dat zij 
geroepen zijn namens allen beslissingen te 
nemen dan is dat een vrijbrief voor mensen zich 
niet aan die beslissingen te committeren. Dit 

Katern Democraat 10, 1996 

leidt dan tot een neerwaartse spiraal waarbij de 
roep om handhaving, om meer toezicht, om 
strafverzwaring, etc. steeds sterker wordt. Een 
oplossing is werkzaam en duurzaam, wanneer 
burgers in een gezamenlijke zoektocht die 
oplossing vinden. Het echte algemene belang 
ligt in de gezamenlijkheid. 

Maatschappelijke democratie 
Maatschappelijke organisaties bieden de 
mogelijkheid om te komen tot maatschappelijke 
participatie. Die participatie is hard nodig om te 
voorkomen dat de overheid het enige orgaan is 
die publieke taken op zich kan nemen. 
Daarmee zou de overheid worden overbelast. 
Daardoor wordt ook de burger in de naleving van 
regels overbelast. Tegelijkertijd wordt de mon
dige burger in besluitvorming en participatie 
'onderbelast'. De gebondenheid kan echter 
alleen ontstaan als vrije keuze, vanuit autonome 
individuen en vanuit de eigen behoefte aan een 
zinvol bestaan. Gemeenschappen kunnen 
invloed hebben op het handelen van hun leden 
in stimulerende zin, maar ook in belemmerende 
zin. Daarom moet er niet alleen opgekomen 
worden voor de zelfstandigheid en vrijheid van 
organisaties maar ook voor vrijheid binnen die 
organisaties. De opgelegde gemeenschappelijk
heid in een ontwikkelde samenleving is een 
illusie, opgelegde gemeenschappelijkheid zoals 
die vroeger in de verzuilde maatschappij gold, 
en vandaag de dag geldt in de verzorgingsstaat. 

Bestaande structuren zijn niet heilig en behoe
ven regelmatig vernieuwing. De neergang van 
oude structuren hoeft dus geen ramp te zijn. 
Nieuwe groepen ontstaan voortdurend op alle 
niveaus. De mens is immers ongeneeslijk 
sociaal. Bij maatschappelijke democratie gaat 
het vooral om (nieuwe) vormen van maatschap
pelijke verbanden, die gebaseerd zijn op burger
lijke gelijkheid, vrijwilligheid, activisme en 
betrokkenheid. 

Verantwoordelijkheid van burger en 
overheid 
Onder de naar de vooroorlogse arbeidsomstan
digheden, armoede en werkloosheid verwijzen
de leuze "dat nooit weer'', bouwden we na de 
Tweede Wereldoorlog een verzorgingsstaat op. 
Dat hebben we toen met z'n allen gewild. Dat is 
ons niet opgelegd of overkomen. Welvaart, wel
zijn en zekerheid werden de nieuwe naoorlogse 
idealen die we via de overheid wilden realiseren. 
Maar ook nu hebben deze idealen zich tegen 
zichzelf gekeerd en heeft de structuur van de 
verzorging de veranderingen in de samenleving 
niet kunnen bijhouden. Aan de overheid is de rol 
van ouder toebedacht in een samenleving, 
waarin de burgers steeds volwassener en 
mondiger worden. En net als in ieder gezin de 
relaties tussen ouders en opgroeiende kinderen 
zich in de loop der tijd wijzigen is dat in de 
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~ samenleving ook het geval. Een mondige burger 
r ~ wil in elk geval zelf betrokken worden bij het 
~ antwoord op de vraag wat goed voor de 
V) samenleving is. 

~ De (individuele) leefwereld wordt steeds meer 
~ gestuurd en gedisciplineerd door het markt-
t'""'o denken en de overheid. Hoe meer de overheid 
~ zich in de plaats stelt van de burgers, des te 
'-l minder ruimte er voor de burgers is om zelf aan U het oplossen van maatschappelijke problemen 

bij te dragen. Burgers kunnen alleen bijdragen 
aan de oplossing van maatschappelijke proble
men als de overheid hen daar voldoende eigen 
verantwoordelijkheid in geeft. De meeste maat
schappelijke organisaties zijn verworden tot 
uitvoeringsorganen van de overheid. Ze zijn 
verambtelijkt en geprofessionaliseerd. 
Gelijktijdig is aan de burger de zeggenschap 
ontnomen. Een voorbeeld hiervan is dat mensen 
hun zeggenschap over hun woonstijl zijn 
kwijtgeraakt aan een vergunningen- en toezicht
stelsel, waarop niemand meer enige greep lijkt 
te hebben. In het onderwijs kun je toegezonden 
overheidsmaatregelen beter even laten liggen, 
omdat vóór je aan uitvoering toe bent, ze veelal 
weer gewijzigd zijn. Ondernemers worden 
bedolven onder een loterij van stimulerings- en 
heffingsmaatregelen. 

Veel mensen hebben de behoefte om op een 
zelfgekozen manier bij te dragen aan de 
ontwikkeling van de maatschappij. De politiek 
moet daarvoor de weg vrijmaken. Dat is niet 
alleen goed voor burgers in hun streven naar 
zelfontplooiing in sociaal verband. Het is ook 
een voorwaarde om de grote politieke, 
economische en sociale problemen van deze 
tijd met kracht te kunnen bestrijden. Alleen met 
inzet van alle beschikbare kennis in de 
samenleving is het mogelijk om op termijn een 
vrije, duurzame en veilige samenleving te 
scheppen. Net zoals een lerende organisatie 
drijft op de motivatie en de eigen zelfstandigheid 
en verantwoordelijkheid van al zijn 
medewerkers, zo kan de lerende samenleving 
alleen functioneren op basis van gemotiveerde 
en betrokken burgers. Niet alleen de rol van de 
overheid, doch ook de visie op de mens in de 
samenleving is aan een herdefiniring toe. 

Dit is echter geen pleidooi voor het terugdringen 
van de rol van de overheid, maar om het 
veranderen daarvan. Het moet anders, niet per 
se meer of minder. Het besef dat een volwassen 
geworden samenleving met geïndividualiseerde 
en mondige burgers andere relaties tussen 
mensen onderling en tussen overheid en burger 
vereist, dient door te dringen. De term 'eigen 
verantwoordelijkheid' is te zeer besmeurd door 
de praktijkbetekenis van "ergens zelf voor 
opdraaien". Een "eigen rekening en 
risicomaatschappij" is geen nastrevenswaardig 
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ideaal. Anders zou die term 'eigen verantwoor
delijkheid' in redelijkheid kunnen uitdrukken dat 
de geïndividualiseerde mondige burger in staat 
is zich in zijn relaties tot alle anderen te verant
woorden over de wijze waarop hij of zij aan het 
algemeen belang bijdraagt. Waar het omgaat is 
dat de geïndividualiseerde, mondige burger in 
staat is zich in zijn relaties tot alle anderen te
verantwoorden over de wijze, waarop hij aan het 
algemeen belang bijdraagt. 

De overheid heeft een aantal klassieke taken 
die onvervreemdbaar zijn - waar de overheid dus 
het monopolie op heeft - zoals veiligheid en 
bescherming, belastingheffing en wetgeving. De 
hedendaagse overheidstaken op het gebied van 
welvaart, welzijn en zekerheid zijn echter geen 
overheidsmonopolies. Toch dient aan de 
overheid op die gebieden de kwaliteitsbewaking 
en veelal ook een belangrijke financieringstaak 
te worden toevertrouwd (neem als voorbeeld 
onderwijs en gezondheidszorg). Maar dit wil 
niet zeggen dat het daarmee dan ook volledige 
overheidstaken behoren te zijn. Op deze 
terreinen kan en moet de verantwoordelijkheid 
duidelijk met de burger worden gedeeld. 

Om invulling te geven aan bovenstaande visie 
wordt de relatie overheid- burger op een drietal 
terreinen bezien: onderwijs, gezondheidszorg 
en vrijwilligerswerk. 

2. Participerende burger en het 
basisonderwijs 
Onderwijs is essentieel voor een open 
samenleving. Scholen weerspiegelen de 
ontwikkelingen in de maatschappij. Juist in het 
onderwijs moet burgers de mogelijkheid worden 
geboden te participeren. De school is ook een 
instituut waar bijna iedere burger meerdere 
malen in zijn leven mee te maken krijgt. Als 
leerling maar ook als ouder. De ouderpartici
patie in het onderwijs is geformaliseerd door 
deelname van ouders in de medezeggen
schapscommissie. Daarnaast kennen veel 
scholen actieve ouderparticipatie als het gaat 
om deelname aan praktische zaken die de 
school betreffen. Op bestuurlijk gebied is het 
echter met de participatie van burgers in het 
Nederlands onderwijs veel minder gesteld. 
Het openbaar ondeiWljs wordt bestulrd door de 
overheid. Het is onderwijs van "overheidswege" 
en daarmee het onderwijs van de publieke 
gemeenschap. Alhoewel er o.a. door initiatieven 
van 066 meerdere bestuursvarianten mogelijk 
zijn, blijft het zoeken naar een mogelijkheid 
ouders meer invloed te geven op het besturen 
van het openbaar onderwijs. Het bestuur van het 
bijzonder onderwijs is soms samengesteld uit 
ouders, maar vaker bestaat het uit "betrokkenen 
die met name de belangen van de koepels en 
stichtingen bewaken.Ouders staan dan vaak 
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buitenspel. Het bijzonder onderwijs is met zijn 
vrijheid van richting en inrichting in beginsel "de 
school van de ouders". Maar veelvuldig komt het 
voor dat stichtingsbesturen met name de eigen 
doelstellingen bewaken en ouders buiten spel 
zetten. De toch al wankele positie van ouders in 
het besturen van de scholen wordt verder be
dreigd door de schaalvergroting die ook het on
derwijs teistert. Steeds grotere besturen maken 
de betrokkenheid van ouders eerder kleiner dan 
groter. De voortgaande ingewikkelde regelgeving 
die gepaard gaat met een ondoorzichtigheid die 
aan Kafka doet denken, brengt een steeds 
sneller gaande schaalvergroting op gang. 

Die regelgeving kan niet los worden gezien van 
het verzuilde systeem dat het Nederlandse 
onderwijs sinds het begin van deze eeuw in zijn 
greep houdt.De ouders zijn de dragers van de 
vrijheid van onderwijs. Dat is een stellingname 
die onze partij al decennia aanhangt maar die 
met name door de confessionele partijen wordt 
bestreden. Voor hen ligt de vrijheid van onder
wijs bij de maatschappelijke organisaties. Dat 
echter houdt nu machtsstructuren in stand en 
ouderparticipatie tegen. De vernieuwing van de 
machtsstructuren in het onderwijs is nog niet 
begonnen. De grootste paradox van ons huidige 
systeem is dat delen van het bijzonder onder
wijs de vrijheid van onderwijs, waar ze zo voor 
heeft gevochten, gebruikt om de vrijheid niet te 
gebruiken. R.K.-scholen en P.C.-scholen veral
gemeniseren in hoog tempo. Ouders kiezen 
voor onderwijs dat goed is en dichtbij. De 
bestuursstructuur van het bijzonder onderwijs is 
echter niet aangepast aan deze situatie. Vaak 
wordt ouders deelname aan het bestuur van 
verenigingen en stichtingen ontzegd als ze niet 
de ideologie onderschrijven. 

Daarmee wordt een systeem in stand gehouden 
dat door een groot deel van de burgers niet 
meer wordt herkend. Omdat dat systeem in 
stand te houden is echter uitermate ingewik
kelde regelgeving noodzakelijk. Machtsstruc
turen die voor een deel hun zeggenschap aan 
de basis verloren hebben blijven in stand. De 
kosten van het systeem zijn hoog. Bovendien is 
er in de praktijk geen sprake meer van gelijk
heid tussen openbare en bijzondere scholen. 
Bijzondere scholen mogen fondsen werven, 
schoolgeld heffen en leerlingen en leraren 
weigeren. Bovendien zijn de klassen in het 
bijzonder onderwijs kleiner dan in het openbaar 
onderwijs. 

Het is tijd voor een nieuw debat over de 
inrichting van ons onderwijs. Voor D66 staat 
daarbij voorop dat de ouders de dragers van 
vrijheid van onderwijs zijn. Daarbij wil D66 niet 
komen aan het recht om levensbeschouwing 
een plaats te geven binnen het onderwijs. Voor 
ons geldt dat we de school terug willen geven 
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aan de ouders. 

Veel jongeren komen met uiteenlopende 
hulpvragen bij de school terecht. Toch nemen 
veel scholen een vrij geïsoleerde positie in 
binnen de jeugdhulpverlening. Dat komt o.a. 
door de bureaucratische structuren die ons 
onderwijs in de greep houden. Scholen hebben 
daardoor vaak het gevoel er alleen voor te staan 
en de problemen van de maatschappij op te 
moeten lossen. De komende jaren zullen de 
netwerken van scholen, jeugdgezondheidszorg, 
welzijn, Peuter- en kinderopvang geïntensiveerd 
moeten worden. Ouders dienen daarmee één 
aanspreekpunt voor vragen en problemen en 
opvoedingsondersteuning te krijgen. In de 
grotere steden kan het dienstbaar zijn deze 
voorzieningen daadwerkelijk te combineren. 

Voor jongeren, die weinig steun van hun ouders 
(kunnen) krijgen bij het maken van huiswerk of 
bij het invullen van vrije tijd, zouden scholen een 
vol dagprogramma moeten ontwikkelen, waarbij 
sport en cultuur een belangrijke invulling krijgen. 
De overheden zullen dergelijke centra voor 
opvoeding en onderwijs moeten ondersteunen 
zodat initiatieven zoals die in hele land ontstaan 
(Vensterscholen of de Brede School) zich 
verder kunnen ontwikkelen. Het Grote steden
beleid moet hiertoe een aanzet geven. Deze 
centra voor opvoeding en onderwijs kunnen 
tevens ouderparticipatie helpen vormgeven door 
zich in de avondurel1 daadwerkelijk op de 
ouders te richten. Ouders kunnen er basis
educatie volgen, opvoedingsondersteuning 
krijgen of een deel van hun vrije tijd geven aan 
dit nieuwe gemeenschapshuis dat uiteindelijk 
ook door hen wordt bestuurd. 

Ons onderwijs is door verzuiling, regelgeving en 
schaalvergroting steeds verder van de ouders af 
komen te staan. Door de school terug te geven 
aan de ouders en door aan ouderparticipatie op 
verschillende manieren invulling te geven, kan 
het Nederlands onderwijs individu en gemeen
schap versterken. 

3. Participerende burger en 
gezondheidszorg 
Ons systeem van volksgezondheid wordt door
gaans gezien als één der besten ter wereld. We 
hebben een goed dekkend netwerk van voorzie
ningen, een hoge kwaliteit van zorg en een 
verzekeringsgraad van zo'n 98%. Ondanks dit 
goede zorgsysteem lijkt er in de afgelopen jaren 
toch iets mis te gaan. Het systeem slaagt er 
niet in alle Nederlanders op een verantwoorde 
wijze van de nodige zorg te voorzien. Het is de 
vraag of dit geheel aan het systeem en het 
beschikbare geld ligt of dat ook andere 
elementen een rol spelen. Te denken valt hierbij 
aan inkomenspositie, opleidingsniveau, 

11 



~ (ongezond) gedrag, huisvesting en sociale 
~ infrastructuur. Bij dit laatste speelt ook de aard 

van de zorgvraag een rol. 
V, Wat zijn de antwoorden die de moderne 
~ samenleving heeft op deze ontwikkelingen? 
~ Wat hebben wij dak- en thuislozen, (chronisch) 
~ zieken, vereenzaamde ouderen en zwerf-
S::: jongeren te bieden? Hulpstructuren moeten 
C) voorkomen dat zij naar de rand van de samen-

I \ leving drijven. Politiek houdt zich bezig met het 
'-J verdelen van schaarse middelen over een grote, 

complexe samenleving. Uiteraard richt die 
verdeling zich ook op subsidiegelden, maar 
ingrijpen in het 'kleine leed' is voor deze politiek 
niet eenvoudig. Het is net als met de koop
krachtplaatjes: op mijeraniveau lijken ze vaak in 
orde. Hoe het precies op microniveau uitwerkt 
zien we dan wel weer bij de begroting Sociale 
Zaken of bij de volgende Rijksbegroting. 

Om op het gebied van de zorg iets te bereiken 
moeten we vooral op regionaalilokaal en 
specifieker op buurt- of wijkniveau zijn. De 
lokale volksgezondheid moet weer hoog op de 
politieke agenda worden gezet. De zorg is 
traditioneel een sterk functioneel georganiseerd 
beleidsterrein, met een fors centralistisch 
karakter. Daarbij is de toegankelijkheid van 
voorzieningen bureaucratisch (indicatiestelling, 
inkomenstoetsing etc.). Willen we de zorg laten 
toekomen aan de mensen die het behoeven dan 
zal de overheid veel sterker een beroep moeten 
doen op het zelf organiserend vermogen van 
zorgbehoevenden, zorgaanbieders en indirect 
betrokkenen. De overheid is in dit model eerder 
één der partners, stimulator, aanjager en voor
waardescheppend. Met name op het gebied van 
de preventie is nog een wereld te realiseren.Het 
oude adagium ''voorkomen is beter dan gene
zen" moet nieuw leven worden ingeblazen. 
Omdat oude vertrouwde hulpstructuren veelal 
zijn weggevallen, is de uitdaging om nieuwe 
verbanden te scheppen. Hiervoor zou het inte
graal zorgsysteem moeten worden uitgewerkt. 

Bij de zorg zijn allerlei organisaties als politie, 
de lokale huisarstenvereniging, de woningbouw
verenigingen, het lokale welzijnswerk allemaal 
direct of indirect betrokken. Zij beschikken allen 
over informatie over mensen die wellicht nadere 
zorg en aandacht behoeven. Vaak ontbreekt het 
aan effectieve en efficiënte informatieuitwisse
ling tussen de verschillende organisaties. In de 
ontwikkeling van een integraal zorgbeleid gaat 
het om een kanteling van inzichten en oriën
taties. 

Ten eerste moet het ondoorzichtige netwerk van 
verantwoordelijkheden, die verschillende over
heden op vele niveaus over de zorg hebben, 
worden aangepakt. De oplossing van dit 
probleem kan gevonden worden in een goede 
positionering van de zorgregio. Juist bij het 
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vaststellen van een eenduidige verantwoordelijk
heidsstructuur bij de zorgregio's kan ook 
integrale zorg van de grond komen. Verschillen
de aspecten van de zorg kunnen door de 
zorgregio's op elkaar afgestemd, aangevuld, 
beheerd, bestuurd en gefinancierd worden. De 
zorgregio moet het centrum van de zorgver
lening worden. 

Ten tweede moet de 'integrale zorg' leiden tot 
een snelle onderkenning van problemen en een 
goede preventieve zorg. In een dergelijke 
benadering zou onderzocht moeten worden hoe 
op het niveau dat het dichtst bij de burger staat 
(buurt of wijk) de signaleringsfunctie uitgewerkt 
kan worden (boodschappendienst, klusjes
dienst, eenvoudige zorg), voordat professionele 
hulpverleners zoals thuiszorg en dergelijke in 
het vizier komen. De participatie van de burger 
speelt hier in de directe levenssfeer. 

In sommige steden zijn al goede voorbeelden te 
zien op welke wijze een dekkend netwerk van 
zorg kan worden gebouwd. Het gaat vaak om 
initiatieven van mensen die zich weinig 
aantrekken van (blokkerende) wet- en regel
geving of van vastgelegde competenties en 
verantwoordelijkheden van bijvoorbeeld collega
instellingen. Zo is in Amsterdam een directeur 
van een verzorgingshuis begonnen met het 
opzetten van klusjesdiensten voor ouderen die 
in de buurt wonen, is er in het verzorgingshuis 
een open inloopruimte geschapen voor mensen 
die wat contact zoeken en is er een samen
werking gelegd met de woningbouwvereniging 
om ouderen, die het wensen, meer bij de 
verzorging van het verzorgingshuis te betrekken. 
Tevens is een intensieve samenwerkingsrelatie 
gelegd met een verpleeghuis. Ondanks de inte
grale opzet zijn er vele afstemmingsproblemen 
ontstaan tussen instellingen die een eigen rol 
claimden in de opvang en begeleiding van 
zorgbehoevende ouderen. Dit soort systeem
ziekten zouden eigenlijk niet behoren op te 
komen. De zorgregio's dienen hierin een 
samenbindende rol te vervullen door de verschil
lende hulpverlenende instanties beter op elkaar 
af te stemmen. Het opzetten van een integraal 
zorgbeleid is hiervoor een goed instrument. 

4. Participerende burger en 
vrijwilligerswerk 
Al in de vorige eeuw poneerde de sociaal
filosoof De Tocqueville de stelling dat vrijwillige 
actie onmisbaar is voor het functioneren van 
een democratische samenleving. Vrijwilligers en 
hun organisaties willen op onafhankelijke wijze 
een bijdrage leveren aan de oplossing van 
problemen van collectiviteiten of de 
gemeenschap in zijn geheel. Vrijwilligerswerk is 
dan ook een belangrijke democratische 
verworvenheid. Vrijwilligerswerk kent vele 
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Berichten van D66 in het Europees Parlement 

Middels het Europa Bulletin houdt de D66-dele
gatie in het Europees Parlement de leden regel
matig op de hoogte van standpunten die namens 
D66 in dit Parlement worden ingenomen. 

MEER V AART ACHTER CONVERGENTIE 
SOCIALE ZEKERHEID IN EUROPA 

Het creëren van nieuwe werkgelegenheid is hèt 
belangrijkste thema in de Europese Unie op dit 
moment. Het vertrouwenspact van Jacques SAN
TER, voorzitter van de Europese Commssie, heeft 
dit jaar een aanzet gegeven tot de bestrijding van 

·' de hoge werkeloosheid in de verschilende lidsta-
ten. In het pact worden maatregelen voorgesteld 
om te komen tot een beter macro-economisch 
kader, een betere benutting van de interne markt 
en de hervorming van de stelsels voor arbeids
voorziening. Het was dan ook niet verwonderlijk 
dat SANTER persoonlijk, tijdens de plenaire ver
gadering van het Europees Parlement zijn visie 
over het Europese werkgelegenheidsbeleid. Hij 
deed dit in het kader van het rapport 'Werkgele
genheid in Europa'. 

In reactie op de verklaring van SANTER pleitte 
Johanna BOOGERD voor een snellere afstemming 
op het gebied van belastingen en sociale zekerheid 
tussen de 15 lidstaten van de Unie. Deze terreinen 
zijn onlosmakelijk verbonden met het werkgele
genheidsvraagstuk. Niemand zal bijvoorbeeld in 
een andere lidstaat wilen werken als daardoor 
bijvoorbeeld zijn pensioenaanspraken vervallen. 
Het niet aansluiten van de verschillende sociale
zekerheidsselsels vormt een ernstige rem op de 
mobiliteit van werkenden in Europa. Convergentie 
wordt nog belangrijker in het licht van de komen
de Intergouvernementele Conferentie waar de gro
ndslagen van de Unie opniew bekeken worden en 
de EMU met daarbij de invoering van een ge
meenschappelijke munt. Daarom riep BOOGERD 
op tot een constructieve dialoog tussen de Euro
pese Unie en de sociale partners uit de verschi
lende lidstaten. 

Afstemming tussen de lidstaten op het gebied van 

belastingen en sociale zekerheid is een onderwerp 
dat in een groot aantallanden zeer gevoelig ligt. 
Sociale zekerheid is een belangrijk gegeven in het 
dagelijks leven van velen, elke inbreuk hierop 
wordt, begrijpelijk, als bedreigend ervaren. Het 
stelsel van sociale zekerheid maakt deel uit van 
het nationaal bewustzijn: het is een vertrouwd 
eigen element. Toch moeten vergaande maatrege
len in Europa niet uit de weg worden gegaan, er 
is behoefte aan modemisering wil Europa niet 
achterraken op de VS en Japan. Opneming van 
een bepaling over convergentie tussen de lidstaten 
op belasting en sociaal zekerheids-gebied in het 
Vetrouwenspact van SANTER zou volgens 
BOOGERD een goede stap in de richting zijn. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

INFORMATIECAMPAGNES MOETEN 
KLOOF BURGER EN EUROPA DICHTEN 

Europa staat nog steeds ver van de burgers. Inwo
ners van de landen binnen de Europese Unie zijn 
slecht op de hoogte van hun rechten als Europees 
burger en trekken daarom ook geen profijt van de 
mogelijkheden die Europa biedt. Het verzuim om 
de burger te betrekken bij de Europese eenwor
ding heeft zelfs tot misvattingen en apathie geleid. 
En dat terwijl Europa de komende jaren voor een 
fundamentele keuze van verdere verdieping staat. 
Om dit tegen te gaan zijn twee grote voorlich
tingscampagnes gestart gegaan met als voornaam
ste doel de kennis van Europa bij de Europese 
burger te vergroten. Onlangs gaven staatssecretaris 
van Buitenlandse Zaken Miehiel PA TIJN en Lau
rens Jan BRINKHORST in het internationaal 
perscentrum Nieuwspoort het startsein voor deze 
twee campagnes: 'Wij en Europa' en 'Europa 
binnen bereik'. 
De voorlichtingscampagnes zijn gestart om de 
burger te informeren over de invloed van de Euro
pese Unie op het dagelijks leven in Nederland. Er 
zijn verschillende brochures uitgebracht die in ons 
land via Postbus 51 te verkrijgen zijn. In het 
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kader van de campagne 'Wij en Europa' geeft 
Nederland -in de eerste helft van 1997 voorzitter 
van de Unie- zijn visie op de toekomst van Euro
pa. Er wordt vervolgens ingegaan op een aantal 
praktische zaken, zoals het wonen, werken en 
studeren in Europa, de gevolgen van de open 
grenzen, de concurrentie tussen de lidstaten, het 
milieubeleid en het buitenlands beleid van de 
Unie. Met name 'Europa binnen bereik' infor
meert de Nederlandse burger over de rechten en 
mogelijkheden die de laatste veertig jaar algemeen 
goed zijn geworden als gevolg van de totstandko
ming van de Europese binnenmarkt. Op televisie 
zullen spotjes worden getoond die de burger weg
wijs moet maken in Europa. Ook in de andere 
Europese lidstaten zijn inmiddels dergelijke voor
lichtingscampagnes gestart. 

Volgens BRINKHORST is de negatieve houding 
van het publiek ten opzichte van Europa een ge
volg van het gebrek aan goede en eerlijke voor
lichting. Het verzuim om de burger te informeren 
en te betrekken bij het proces van de Europese 
eenwording heeft volgens hem een vals beeld 
opgeroepen. Veel burgers denken nog steeds dat 
de eigen nationale staat beter in staat zou zijn de 
rechten van de burgers te waarborgen. In zekere 
zin beschouwt BRINKHORST de campagnes als 
een inhaalmanoeuvre om een einde te maken aan 
de 'samenzwering tussen ingewijden' en de burger 
rechtstreeks bij Europa te betrekken. De campag
nes zijn daarom zo goed mogelijk op de nationale 
burgers afgestemd. 

De informatie is verkrijgbaar via de Postbus SI
Infolijn (06-8051, 44 .ct p.m.) of via Internet (htt
p://citizens.eu.int) 

Voor meer informatie: 
Laurens Ján BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 

AUTO-OIL 

Op 20 november jongstleden heeft mede op initia
tief van Doeke EISMA een openbare hoorzitting 
over het auto/oil programma plaatsgevonden in het 
Europees Parlement. Dit programma, waarover 
eerder op deze pagina's aandacht is besteed, is 
erop gericht de uitstoot door auto's te verminderen 
en schoner te maken. De Europese Commissie 
heeft drie jaar met de auto- en olieindustrie rond 
de tafelgezeten om haar voorstellen voor te berei
den. Het Parlement besloot tot een hoorzitting om 
ook andere organisaties, zoals milieu ngo's, de 
gelegenheid te geven commentaar te geven op de 

voorstellen. Een van de grootste punten van kri
tiek van het Parlement is namelijk dat de Com
missie geen gebruik heeft gemaakt van de experti
se die zowel bij de lidstaten als bij ngo's aanwé
zig is. Het gevolg was dat de Commissie door 
gebrek aan kennis niet voldoende tegenwicht kon 
bieden aan de industrie. 

EISMA heeft als rapporteur van dit programma na 
de hoorzitting kritiek geuit op met name de indus
trie. Die is er nog nauwelijks van doordrongen dat 
ook zij een maatschappelijke verantwoordelijkheid 
heeft met betrekking tot de luchtkwaliteit. Tevens 
heeft EISMA vraagtekens gezet bij de kostenbere
keningen in de voorstellen. Kosteneffectiviteit is 
een essentieel uitgangspunt van de Commissie. De 
cijfers die gebruikt zijn zijn echter vrijwel volle
dig afkomstig van de industrie zelf en zijn derhal
ve niet objectief te noemen. 
Vele leden van het Europees Parlement hebben 
tijdens de hoorzitting aangegeven niet tevreden te 
zijn met de voorstellen. De verwachting is dan 
ook dat het Europees Parlement de voorstellen van 
de Commissie zal aanscherpen. Ook EISMA zal in 
zijn rapport gaan pleiten voor een strengere aan
pak om de luchtkwaliteit in met name steden nog 
sneller te verbeteren. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

D66 VERZET ZICH TEGEN MIDDEN-OOS
TEN RESOLUTIE EUROPEES PARLEMENT 

De Europese Liberale en Democratische Fractie in 
het Europees Parlement heeft afgelopen zitting in 
Straatsburg tegen de resolutie over het vredespro
ces in het Midden-Oosten gestemd, omdat deze 
zeer onevenwichtig anti-Israt!lisch is, geen reke
ning houdt met de nieuwe realiteiten en feitelijke 
onjuistheden bevat. 
Jan-Willem BERTENS, de buitenlanwoordvoerder 
van de ELDR Fractie verzet zich tegen de wens 
van de socialisten in het EP om op de stoel van 
de onderhandelaars te gaan zitten. "Het Europees 
Parlement moet zich niet met de details van de 
onderhandelingen bemoeien. Dat moeten we aan 
de partijen in het Midden-Oosten overlaten. Wij 
moeten slechts de externe omstandigheden creëren 
en de partijen aanmoedigen tot onderhandelingen, 
aldus BER TENS. 
"De Unie kan een grote rol spelen in het Midden
Oosten door de samenwerking en politieke dialoog 
met de Middellandse Zee-landen, de bemiddeling 
door de EU-gezant en de rol die de Unie speelt 
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als de grootste donor aan het Midden-Oosten. Als 
we ook een belangrijke politieke rol willen spelen, 
moeten we een consistente en eensluidende hou
ding kiezen. Daartoe draagt deze resolutie van het 
Parlement niet aan bij", aldus BERTENS. 

"De situatie in het Midden-Oosten wijzigt met de 
dag. Deze resolutie dateert nog uit de tijd van de 
rellen van september. Ondertussen lijkt een over
eenkomst over de Israëlische terugtrekking uit 
Hebron op handen en zijn er aanwijzingen, dat het 
vredesproces weer van de grond komt", aldus 
Bertens. Deze resolutie is mosterd na de maaltijd". 

Voor meer informatie: 
Jan-Wi/lem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

CORK: VAN LANDBOUWBELEID NAAR 
PLATTELANDSBELEID 

Sinds de conferentie van de Europese Unie begin 
November 1996 te Cork, Ierland, staat het platte
landsbeleid definitief op de agenda. De leefbaar
heid van landelijke gebieden, die circa 85% van 
het totale grondgebied van de Europese Unie 
omvatten en waar circa 50% van de totale bevol
king woont, wordt sterk bedreigd door de econo
mische ontwikkelingen, niet in het minst door de 
voortgaande herstructureringen in de landbouw
sector. De inkomens in deze gebieden staan onder 
zware druk, de bevolkingsdichtheid neemt af en 
het lijkt nauwelijks mogelijk voldoende voorzie
ningen te handhaven. Dit heeft een afnemende 
sociale cohesie tot gevolg. 

In Cork heeft de wil om tot een nieuw plattelands
beleid te komen, geleid tot een tien-puntenpro
gramma, waarbij verder wordt gekeken dan alleen 
de landbouw. Centraal daarbij staat een duurzame 
groei waarbij landelijke gebieden aantrekkelijk 
worden om te werken en te leven. Dit kan bereikt 
worden door middel van een grotere diversificatie 
van economische en sociale activiteiten naast de 
landbouw. Hierbij kan gedacht worden aan stimu
lering van bosbouw, natuurbeheer, (cultuur)toeris
me en recreatie. Vanwege de toenemende invloed 
van de informatietechnologie wordt het in de 
toekomst makkelijker vanuit plattelandsgebieden 
diensten aan te bieden die voorheen enkel in ste
delijke gebieden konden worden verleend. De 
relatie tussen dienst en plaats van degene die de 
dienst aanbiedt zal verminderen. Ook de grotere 
mogelijkheden voor telewerken, waardoor mensen 
niet meer (elke dag) fysiek op hun werkplek hoe
ven te zijn, leidt er toe dat plattelandsgebieden 

aantrekkelijker worden voor mensen in de stedelij
ke gebieden. 

Johanna BOOGERD onderschrijft het tien-punten
programma met betrekking tot het plattelandsbe
leid. Wel vindt zij dat bij beleidsvorming meer 
rekening moet worden gehouden met de behoeften 
van stedelijke gebieden. Plattelandsbeleid en grote 
stedenbeleid kunnen niet los van elkaar worden 
gezien, maar zijn van elkaar afhankelijk. Bij meer
dere gelegenheden heeft zij dit aangegeven. Zo 
sprak BOOGERD tijdens een werkbezoek aan 
Friesland in november haar waardering uit voor de 
groei van het cultuurtoerisme in bepaalde delen 
van deze provincie. De behoefte hieraan vanuit de 
grote steden biedt kansen voor plattelandsgebie
den. 
De conferentie van Cork heeft duidelijk gemaakt -
dat Europa tot een integraal plattelandsbeleid 
moeten komen, waar landbouw wel een belangrij
ke, maar niet de enige, rol zal spelen. Zo moet 
snel worden begonnen met de simplificatie van de 
Europese landbouwwetgeving, zeker met het oog 
op de verwachte wijzigigen in het Europese prijs
teunbeleid na 1999. Daarnaast zal onderzoek en 
innovatie met betrekking tot het plattelandsbeleid 
gestimuleerd en ondersteund moeten worden. 

Voor meer informatie: 
Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 

DEMOCRATISCHE LEGITIMATIE BESTE
DING EUROPESE GELDEN LAAT TE WEN
SENOVER 

"Burgers moeten meer betrokken worden bij de 
keuze en uitwerking van projecten die in het kader 
van het Europees Regionaal beleid door de Euro
pese Unie worden gefinancierd. Daarom moeten 
de leden van Provinciale Staten ook meer zeggen
schap krijgen over de grensoverschrijdende pro
jecten van interreg 11." Dit waren de woorden van 
Doeke EISMA van vrijdag 29 november jongstle
den in Tilburg na afloop van een werkbezoek aan 
het Benelux Middengebied. Dit werkbezoek was 
een onderdeel van een reeks werkbezoeken aan de 
euregio's langs de Duits-Nederlandse en Belgisch
Nederlandse grens. EISMA werd vergezeld door 
een aantal Eerste- en Tweede Kamerleden en een 
aantallokale en regionale D66 bestuurders. 
De Europese Unie ondersteunt bepaalde regio's 
om de ongelijkheid op economisch en sociaal 
gebied tussen Europese regio's geleidelijk te ver
kleinen. Op zich heeft EISMA de indruk dat de 
Europese gelden in het Benelux Middengebied 
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goed worden besteed, maar de democratische 
controle laat te wensen over. "Tot nu toe is de toe
kenning van Europese gelden vaak een bestuurlijk 
onderonsje. Wanneer direct gekozen personen 
hierover meer verantwoordelijkheiden krijgen , zal 
ook de burger meer bij dergelijke Europese pro
jecten betrokken worden", aldus EISMA. 

In het kader van dit werkbezoek bracht EISMA 
onder andere een bezoek aan de grensovergang 
van Hazeldonk, waar de problematiek van drugs
runners en drugstoeristen niet het politieteam 
Zundert/Rijsbergen werd besproken. Tijdens het 
gesprek werd duidelijk dat het beleid met betrek
king tot de drugsgidsen zo langzamerhand haar 
vruchten begint af te werpen. Het was voor alle 
aanwezigen dan ook onbegrijpelijk dat de Franse 
regeringsautoriteiten een onjuist beeld hebben van 
het Nederlandse drugsbeleid, terwijl Franse poli
tiefunctionarissen nog onlangs met veel waarde
ring kennis hebben genomen van de Nederlandse 
werkwijze. Hij heeft inmiddels afgesproken om 
met een aantal Franse, Duitse en Belgische Euro
parlementariërs op korte termijn terug te komen 
naar Hazeldonk. 

Voor meer informatie: 
Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 

BERTENS MAAKT ZICH ERNSTIG ZOR
GEN OVER VOORMALIG JOEGOSLAVIË 

De situatie in de republieken van voormalig Joe
goslavië verslechtert. In Servië maakt Milosevic 
de onafhankelijke pers monddood om zich van 
oppositie van enige betekenis te ontdoen. De Mi
nister van Buitenlandse Zaken bezocht een paar 
weken geleden het Europees Parlement en provo
ceerde met een reeks van ontkenningen en ver
dachtmakingen van de oppositie. Gelukkig liet 
onder andere BER TENS zich niet het zwijgen 
opleggen. 
De demonstraties van studenten en andere oppo
santen zijn een goed teken, maar de vraag is wat 
het op zal leveren. Door een duidelijke verwer
ping van het beleid van Milosevic door de Unie 
kunnen we de onafhankelijke media en de opposi
tie een hart onder de riem steken en hun kansen 
op succes vergroten. 
Maar Servië is niet het enige probleem. Ook in 
Croatie wordt . de regering steeds autoritairder en 
stelt zich boven de wet. Tenslotte dreigt het vre
desproces in Bosnië te verzanden in mooie belof
tes zonder concrete daden. We moeten de verdere 
voortgang van de niet-humanitaire hulp strikter 

koppelen aan het respect voor de mensenrechten. 

In dit verband moet ook Kosovo worden ge
noemd. De Albanese bevolking van Kosovo wotdt 
in steeds verder toenemende mate onderdrukt door 
de Servische bezetters. Kosovo mag niet het slach-

- toffer worden van "grote" geopolitieke overwegin
gen. Kosovo moet als een internationaal probleem 
gezien worden, waarover een internationale confe
rentie moet worden georganiseerd. Onderhandelin
gen moeten worden gestart tussen Kosovo en 
Servië met internationale bemiddeling. De Europe
se landen moeten culturele en informatie-bureaus 
openen in Kosovo. En tenslotte moet de samen
werking door de EU en zijn lidstaten op een laag 
pitje worden gezet totdat Servië toezeggingen doet 
inzake de rechten van Kosovo. 

De drukmiddelen op de diverse landen en groepen 
in de regio zijn eens te meer noodzakelijk, aange
zien we daar te maken hebben met op zijn minst 
weinig democratische regeringen en staatsstructu
ren. De bevordering van democratie en respect 
voor mensenrechten blijft een eerste vereiste om 
te samenwerking te kunnen intensiveren. 

Voor meer informatie: 
Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 

COLOFON 

Het Europa Bulletin wordt samengesteld door de 
D66-delegatie in het Europees Parlement. Voor 
meer informatie kunt u contact opnemen met de 
leden van het Parlement: 

Jan-Willem BERTENS: 00.32.2.284-5602 
Medewerker: Leon PEIJNENBURG 

Johanna BOOGERD: 00.32.2.284-5795 
Medewerker: Martin V AN'T ZET 

Laurens Jan BRINKHORST: 00.32.2.284-5796 
Medewerker: Catharina DE LANGE 

Doeke EISMA: 00.32.2.284-5797 
Medewerkers: Gerben Jan OERBRANDY/Babette 
GRAEBER· 

Contactpersoon van de delegatie in Nederland: 
Arthur VAN BUITENEN: 070. 318-2634 

Persvoorlichter van de delegatie: 
Sebastian DINGEMANS: 00.32.2.284-3592 
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vormen en is niet meer weg te denken uit 
sectoren, zoals het verenigingsleven, wijk
beheer, belangenbehartiging, politiek en zorg. 
Vrijwilligerswerk wordt omschreven als werk 
voor andere mensen, organisaties of de samen
leving, dat onbetaald, onverplicht en in georgani
seerd verband wordt verricht. Onbetaald werk 
zoals hulp aan buren of bekenden, valt buiten 
deze omschrijving. 

Werk- betaald en onbetaald- is van belang 
voor maatschappelijke ontplooiing, participatie, 
integratie en vaak ook voor het zelfrespect van 
mensen. Dat betaald werk daarbij de voorkeur 
heeft boven onbetaald werk heeft vooral een 
economische achtergrond. Het streven van de 
overheid moet dan ook blijvend gericht zijn op 
het creëren van betaalde banen; daartoe wil 
D66 de sollicitatieplicht in principe handhaven. 
Dit wil niet zeggen dat een individu belemmerd 
moet worden in zijn keuze voor onbetaald werk. 
De redenen voor die keuze kunnen zijn dat die 
persoon geen betaald werk kan vinden of omdat 
hij vindt dat het werk wat hij onbetaald verricht 
het meest zinnig is in zijn situatie. Er moet in 
het beleid ruimte zijn om individuele afwegingen 
te kunnen maken. Gemeenten moeten in 
bepaalde gevallen tot een billijke uitvoering van 
de wet kunnen komen, door een tijdelijke 
ontheffing van de sollicitatieplicht te verlenen. 

De basis van het vrijwilligerswerk is de burger. 
Die bepaalt in relatie tot de direct betrokkenen 
de inrichting, aard en omvang van het vrijwilli
gerswerk. De taak van de rijksoverheid is het 
scheppen van voorwaarden voor vrijwilligers
werk. De verschillende overheden kunnen dete 
maatschappelijke activiteiten niet afdwingen 
maar wel stimuleren en faciliteren. Het vrijwilli
gerswerk kan gestimuleerd worden door het 
wegnemen van belemmeringen zoals het verho
gen van het vrijstellingsbedrag voor onkosten
vergoeding en een getuigschrift voor vrijwilligers
werk. 

De individualisering in de westerse samenleving 
betekent een overgang van gesloten naar meer 
open sociale netwerken, waarbij mensen een 
grotere keuzevrijheid hebben dan voorheen. Dit 
heeft ook gevolgen voor het vrijwilligerswerk. 
Verschijningsvormen kunnen telkens nieuw zijn 
en bepaald door de maatschappelijke behoeftes 
van dat moment. Hoewel het aantal uren 
besteed aan vrijwilligerswerk niet is afgenomen 
scheelt het wel per periode welk vrijwilligers
werk de voorkeur heeft en welke groeperingen in 
de samenleving hierin participeren. Het is de 
taak van de overheid vrijwilligerswerk te stimu
leren in sectoren waar die behoefte bestaat. Het 
is de taak van de overheid de integratie van alle 
groeperingen in de samenleving te stimuleren. 
Alle groeperingen zijn van belang voor de 
samenleving, maar enkele groeperingen 
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participeren nu nog onvoldoende. De multi
culturele samenleving blijkt onvolgroeid waar het 
de communicatie tussen verschillende bevol
kingsgroepen en participatie van etnische 
bevolkingsgroepen betreft. Dit komt ook tot 
uiting in het vrijwilligerswerk en heeft gevolgen 
voor bijvoorbeeld de bescherming van de leef
omgeving en de instandhouding van gemeen
schapsvoorzieningen zoals buurthuizen en 
speeltuinen. Daarnaast komt het gebrek van 
deelname aan vrijwilligerswerk door allochtonen 
de maatschappelijke integratie van migranten 
niet ten goede. 

Onderstaande vragen kunnen als leidraad 
dienen voor de discussie in de afdelingen 
en regio's ter voorbereiding van het 
congres. 

Algemene vragen: 
1. De definitie van het individualisme die het 
belang van het individu boven dat van de 
samenleving stelt, is te beperkt. De samen
leving is immers meer dan alleen een losse 
verzameling van individuen, die slechts rekening 
met elkaar houden als het echt niet anders kan. 
In onze democratische visie op individualisering 
moeten individuen de mogelijkheid hebben zo 
veel mogelijk zelfgekozen relaties aan te gaan. 
Het is daarnaast onwenselijk aan individuen 
'afhankelijkheden' op te leggen (voordeurdelers, 
kostwinners etc.). Het gaat er dan niet om 
mensen uit elkaar te drijven, maar ze juist in 
staat te stellen zelf te bepalen hoe en met wie 
ze relaties wensen aan te gaan. 

Geeft dit op correcte wijze weer hoe D66 de 
rol van het individu in de samenleving ziet? 

2. D66 heeft zich al sinds haar oprichting sterk 
gemaakt voor democratisering met tenminste 
als doel dat mensen invloed uit kunnen oefenen 
op hun eigen leefomgeving. Daarbij is D66 
echter voomarnelijk herkend aan de 
staatkundige hervormingsvoorstellen. Wil een 
samenleving echt democratisch zijn, dan 
moeten de burgers in zo'n samenleving echter 
niet alleen de mogelijkheid hebben hun 
bestuurders en vertegenwoordigers te kiezen of 
via een referendum hun stem te laten horen. 
Werkelijke democratisering kan alleen als 
mensen ook voldoende maatschappelijk 
participeren. Mensen kunnen actief betrokken 
worden bij de leefbaarheid van hun buurt, 
onderwijs aan en opvoeding van hun kinderen, 
duurzaamheid van het milieu, inrichting van hun 
werk etc. 

Is maatschappelijke democratisering een 
essentieel onderdeel van de 'radicale 
democratiseringsgedachte' van D66? 

3. De relatie burger - overheid is veranderd. De 
burger is volwassen en mondig geworden. De 
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overheid is niet langer de rol van ouder 
toebedacht. Burger en overheid moeten echter 
niet los van elkaar komen te staan. De burger 
moet zich verbonden voelen door 
overheidsbesluiten. 

Verwacht D66 terecht dat de 
geïndividualiseerde mondige burger niet 
alleen eigenbelang nastreeft, maar ook in 
staat is zich in zijn relaties tot anderen te 
verantwoorden over de wijze waarop hij aan 
het algemeen belang bijdraagt? 

Vragen over de participerende burger en het 
basisonderwijs: 
1 a. Moeten onderwijsinstellingen door ouders 

van de betrokken leerlingen worden 
bestuurd omdat zij de dragers zijn van de 
vrijheid van onderwijs? 

b. Zo ja. Moeten scholen zich daarnaast 
richten op het helpen vorm geven van 
ouderparticipatie? 

2. Moet de positie van scholen ten opzichte 
van jeugdhulpverlening op het gebied van 
gezondheidszorg, welzijn, peuter- en 
kinderopvang verstevigd worden? 

3. Moet de rol van scholen zich beperken tot 
het geven van lessen, of moeten jongeren, 
die van huis uit weinig steun krijgen, een 
vol dagprogramma geboden worden? 

Vragen over de participerende burger en 
gezondheidszorg 
1. Moeten verantwoordelijkheden op het 

gebied van coördinatie, die nu op 
meerdere niveaus bij verschillende 
organisaties liggen, bij de zorgregio 
worden gelegd? 

2. Is het wenselijk om een 'integraal 
zorgsysteem' op te zetten, die bedoeld is 
tot een snelle onderkenning van problemen 
en een goede preventieve zorg op wijk- en 
buurtniveau? 

Vragen over vrijwilligerswerk 
1. Moeten er projecten worden ontwikkeld die 

de participatie van etnische minderheden 
aan vrijwilligerswerk bevorderen? 

2. Moeten gemeenten de mogelijkheid 
krijgen individuele afwegingen te maken 
om tot een billijke uitvoering van de wet te 
kunnen komen. Krijgen zij hiervoor de 
bevoegdheid om een tijdelijke ontheffing 
van de sollicitatieplicht te verlenen? 
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RAPPORTAGE BESLUITVORMING (8 CONGRES 63 

~ SOCIALE SAMENHANG EN VEILIGHEID 
~ congresresolutie zoals aangenomen in 
SS') congres 63 op 23 november 1996 in Almelo 

a Preventie: sociale omgeving 
1 Het door de overheid gevoerde leefbaar

heids-, welzijns- en veiligheidsbeleid zou in 
tegenstelling tot wat nu in het algemeen 
gebeurt de sociale samenhang en 
zelfredzaamheid van mensen moeten 
bevorderen. 
Soms zal het nuttig zijn hierbij zelforgani
saties te betrekken. Voorwaarde is dat deze 
organisaties in voldoende mate zijn 
gelegitimeerd. 

2 Veel preventie-maatregelen die de overheid 
neemt, appeleren niet aan de eigen 
verantwoordelijkheid en aan het eigen belang 
van mensen zelf. Het is beter om burgers en 
bedrijven zelf te activeren en op een meer 
directe manier mede-verantwoordelijk te 
maken voor het bevorderen van veiligheid. 

Initiatieven van mensen of private 
organisaties over veiligheid in het publieke/ 
openbare domein, moeten in samenspraak 
met de gemeente en/of politie plaatsvinden. 
De politie zal het geweldsmonopolie moeten 
behouden. Burgers behouden het recht om 
iemand bij het plegen van een strafbaar feit 
op heterdaad aan te houden. 

Het rechtvaardigheidsgevoel dient te worden 
ondersteund door in het veiligheidsbeleid in 
beginsel de plicht tot herstel of compensatie 
van schade of leed te leggen bij degene(n) 
die dit heeft/hebben veroorzaakt door hun 
strafbaar handelen. 

3 Met buurtbemiddeling kunnen burgers zelf 
bijdragen aan de oplossing van problemen in 
de eigen omgeving. Buurtbemiddeling werkt 
alleen maar goed als er een vorm van 
toezicht is en een 'stok achter de deur' 
bestaat in de vorm van bijvoorbeeld politie of 
justitie. 

4 Gemeenten dienen te zorgen voor een 
effectieve samenwerking en doorverwijzing 
tussen scholen, organisaties op de 
arbeidsmarkt, politie, sportverenigingen, 
instellingen voor buurtwerk, sociale en 
gezondheidszorg, jeugdhulpverlening en 
raden voor de kinderbescherming. 
De gemeenten dienen hun subsidie
verordeningen/systeem zo in te richten dat 
maatschappelijke instellingen, die subsidie 
ontvangen daadwerkelijk worden 
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gecontroleerd op de inspanning die zij 
moeten en kunnen leveren ter bevordering 
van veiligheid. Als zij die inspanning niet 
blijken te leveren dan dient hun subsidie te 
worden verminderd. Zij zouden zich 
medeverant-woordelijk moeten voelen voor 
het uitgangspunt dat jongeren op school 
zitten of aan het werk zijn. Een zinvolle 
gemeentelijke inbreng is alleen mogelijk bij 
een verdergaande decentralisatie van de 
jeugdhulpverlening. 

5 Problemen van jongeren moeten vroegtijdig 
gesignaleerd en aangepakt worden. Daarbij 
moet niet worden gewacht tot kinderen 12 
jaar zijn en strafrechtelijk in beeld komen. 
Daarbij zal ook aandacht aan de voor
schoolse periode moeten worden besteed. 
Bij vroege signalering is een grote rol 
weggelegd voor het onderwijs. De 
decentralisatie in het onderwijs zal moeten 
worden gebruikt om op een nieuwe manier 
de school te laten functioneren als 
vindplaats voor beginnende problemen en als 
samenwerkings- en doorverwijzingsinstantie. 

6 Het in een vroegtijdig stadium onderkennen 
van situaties die uit de hand kunnen lopen 
en het investeren in het gezond maken van 
de sociale verbanden en het gezin, 
waaronder wordt verstaan elk leef-verband 
van een of meer volwassenen die verant
woording dragen voor de verzorging en 
opvoeding van een of meerdere kinderen, 
geeft een kind een veel betere 
uitgangspositie in onderwijs en arbeid. 
Hiertoe moet de overheid algemene 
ondersteuning aanbieden in de vorm van 
voorlichting, cursussen enz. 

Preventie: fysieke omgeving 
7 Bij inrichting of herinrichting in de openbare 

ruimte is het noodzakelijk dat de veilig
heidsaspecten worden beoordeeld. 
Overheden zouden hiertoe een checklist van 
relevante aspecten in de fysieke omgeving 
dienen op te stellen, welke ruimte laat aan 
de eigen verantwoordelijkheid en inzichten 
van de stedebouwkundige. De kwaliteit van 
de openbare ruimte is eerder gebaat bij 
stimulering van de creativiteit dan bij 
gedetailleerde normering zoals b.v. in het 
bouwbesluit De wetenschap dat de wijze 
waarop de fysieke omgeving is vormgegeven, 
van invloed is op de veiligheid(sbeleving) van 
bewoners, moet worden benut wanneer zich 
in bestaande wijken problemen voordoen. 
Het doorlopen van de wijk op "effecten van 
de fysieke omgeving op de veiligheid{sbele
ving)' dient tot de standaard-routines te be
horen in dergelijke situaties. Hiertoe kan de 
bovengenoemde checklist worden gebruikt. 
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8. In gebieden met veel sociale huurwoningen 
dient de bouw van koopwoningen te worden 
bevorderd. Het is gewenst selectief de 
verkoop van sociale huurwoningen en andere 
vormen van eigen huisbezit zoals huurkoop 
of cascohuur te stimuleren met het oog op 
versterking van de sociale infrastructuur van 
een buurt. In een woonwijk dient in het 
algemeen sprake te zijn van een evenwicht 
tussen sociale woningbouw en 
koopwoningen. In de planvorming moet dit 
tot uitdrukking worden gebracht. Wel zal een 
acceptabel percentage goedkope sociale 
huurwoningen gehandhaafd moeten blijven. 

Handhaving: bestuurlijk 
9. Een effectief veiligheidsbeleid is alleen 

mogelijk als op enkele belangrijke 
onderdelen strafrechte-lijke handhaving wordt 
omgevormd tot bestuurlijke handhaving. Veel 
delicten kunnen beter worden voorkomen 
door bestuurlijke sancties, sommige 
"boetes" kunnen beter langs bestuurlijke weg 
worden geheven en geïnd. Dergelijke 
wijzigingen bevorderen een democratische 
inbedding; het openbaar bestuur, met name 
gemeenten worden verantwoordelijk voor de 
handhaving van hun eigen beleid en kunnen 
dat niet 'eenvoudig' op politie en justitie 
afwentelen. Gemeenten dienen in dit verband 
meer bevoegdheden te krijgen op het terrein 
van verkeers- en milieu-handhaving. De 
inkomsten van boetes voor eenvoudige 
verkeersovertredingen dienen (deels) in 
gemeentelijke handen te komen. 

10 Gemeenten moeten meer bevoegdheden 
krijgen om allerlei vormen van overlast te 
bestrijden. De gemeente heeft daarbij niet 
alleen een taak bij het bestrijden van de 
kleine criminaliteit, maar ook bij het 
bestrijden van de georganiseerde crimina
liteit. Investering door de georganiseerde 
criminaliteit in de bovenwereld kan worden 
voorkomen door vooraf een toets te ver
richten op de integriteit van contractpartners 
en bij aanvragen van vergunningen (horeca, 
milieu, bouw, etc.). Voor deze toets zouden 
gemeenten zich moeten wenden tot een, 
daartoe in te stellen, landelijk "lokef' dat de 
beschikking heeft over expertise en infor
matie op het terrein van de georganiseerde 
criminaliteit en daaraan verbonden witwas
praktijken. In geval van een negatieve 
indicatie ten aanzien van de integriteit, zou 
het openbaar bestuur daaraan de conse
quentie van omgekeerde bewijslast (n.l. dat 
de investering van niet-criminele herkomst 
is) moeten kunnen verbinden. Aanpassing 
van uitsluitingsgronden in wet- en regel
geving dient dit mogelijk te maken. 
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f'Y'\ 11 Gemeenten voeren integraal veiligheids-
~ beleid via organisaties als politie, brandweer, 

GGD, gemeentelijke diensten als Openbare 
~ Werken e.d. Zij doen dit in samenspraak 
~ met private organisaties zoals de woningcor-
~ poraties, maatschappelijke instellingen e.d. 

S:: Veiligheidsbeleid: organisatie 
I~ 12 Politiebeleid moet opnieuw lokaal ingebed 
'-.J worden en het gezag over openbare orde en 

veiligheid moet daarom lokaal blijven. Indien 
er op enige termijn sprake zal zijn van stads
provincies, ligt het voor de hand de beheers
verantwoordelijkheid naar dit bestuursniveau 
over te hevelen. Gemeenten kunnen een 
actieve bijdrage leveren aan de verhoging van 
het gemeentelijk veiligheidsniveau door finan
cieel bij te dragen aan extra politiezorg en 
over de besteding van die gelden concrete 
afspraken te maken met de regionale politie
korpsen. 

13 Meer politie is nodig om gericht te kunnen 
werken aan gesignaleerde problemen. Op dit 
moment blijkt dat op veel plaatsen de capa
citeit moet worden benut voor de beschik
baarheidsfunctie (kunnen reageren op nood
hulp-meldingen) en er geen ruimte is voor 
andere taken. 
De doelmatigheid van de politie-organisatie 
zal verder moeten worden verhoogd, onder 
meer door daartoe geëigende prikkels op te 
nemen in de financieringssystematiek. Ook 
is een sterkere relatie wenselijk tussen inzet 
van middelen en mensen, beleid en resul
taten. 

14 De basisopleiding van de politie is de laatste 
decennia meer verzwaard dan voor veel van 
het gewone politiewerk noodzakelijk. Het is 
gewenst dat voor het basis politiewerk meer 
politie met een lagere opleiding en een lager 
instroomniveau wordt geworven. Indien men 
een executieve functie bij de politie 
ambieert, zal een kopopleiding nodig zijn. 
Gestreefd zou moeten worden naar een 
systeem met een algemene beroeps
opleiding en met aanvulende politiespeci
fieke opleidingen, te volgen in die gevallen 
waarin de te vervullen functie dat vereist. 
Door deze maatregelen zal het ook minder 
vanzelfsprekend worden dat men bijna per 
definitie kiest voor een carriere voor het leven 
bij de politie, hetgeen ook weer de vermaat
schappelijking van de politie bevordert. 

15 Het Openbaar Ministerie zal zich moeten 
beperken op zijn kerntaak: de strafrechte
lijke handhaving. Daar past niet het mede
beheer over de politie bij. Het openbaar 
bestuur zal het primaat moeten hebben en 
houden over de openbare orde en veiligheid 
en het beheer over de politie. 
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16 De meeste van de bijzondere opsporings
diensten moeten binnen een periode van 
maximaal vijf tot tien jaar ondergebracht 
worden binnen het reguliere politie-apparaat. 

17 De politie moet in voorkomende gevallen van 
overlast (bijvoorbeeld geluidoverlast)-de be
voegdheid krijgen effectiever handelend op 
te treden zonder al te knellende regels 
vooraf. 

Algemeen: bestuurlijk 
18 Veel taken en verantwoordelijkheden worden 

in deze resolutie bij lagere overheden neer
gelegd (met name de gemeentelijke over
heid). De rijksoverheid dient de noodzake
lijke middelen en instrumenten aan de 
gemeenten over te dragen. 

OVERIGE BESLUITVORMING CONGRES 63 
De motie en het amendement die beoogden 
een honorering voor een meerdaagse 
hoofdfunctie voor de partijvoorzitter te realiseren 
werden door het congres verworpen. 
De jaarrekening over 1995 werd goedgekeurd. 
De begroting 1997 werd ongewijzigd 
aangenomen. 
Er werd besloten tot instelling van een 
stemadviescommissie voor de Tweede 
Kamerverkiezingen in 1998. Over de invulling 
besluit het voorjaarscongres van 1997. 
De organisatorische motie over verduidelijking 
van de procedures m.b.t. stemrecht en 
ledenvergaderingen werd verworpen. 
De rapportage over de uitvoering van besluiten 
van vorige congressen werd voor kennisgeving 
aangenomen. 
In verband met de te krappe tijd besloot het 
congres de Actuele Politieke Moties niet meer 
te behandelen. Die APM's waarvan de indieners 
besluiten dat zij ook op het voorjaarscongres 
nog actueel zijn, zullen dan worden behandeld. 

UITSLAG VERKIEZING BESTUREN EN 
COMMISSIES CONGRES 63 
Gekozen werden: 
Tom Kok als voorzitter van het Hoofdbestuur; 
Suzame van Melis als hoofdbestuurslid voor de 
regio Zuid-Holland; 
John Marapin, Maaike Tragter en Roger Kerff 
als lid Besluitvormingscommissie; 
Ad Maijers en Liesbeth van Dinther als lid van 
de LVC; 
Rob Mulder als lid van de Programma
commissie en Ronald Timmermans en Peter 
Terporten als lid van het Geschillencollege. 
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CONGRES 'WOMEN IN THE HEART OF 
EUROPE' 

f'\ De ex-communistische landen moeten hun 
~ sarn'ènleving reorganiseren naar Westeuropees 
\.1 model, want iets anders is niet voorhanden. Ze 
_;) doen hun best, maar krijgen het gevoel dat ze 
......., desondanks achteruitboeren omdat het 

begeerde Westerse voorbeeld zich door de 
nieuwe marktfilosofie beweegt als de worst aan 
de stok op de hond. 

Liberale vrouwen uit West-Europa wilden in 
Boedapest hun Midden-en Oosteuropese 
zusters laten zien wat er zoal bereikt kan 
worden. En jawel, het duurde niet lang voordat 
ze het verwijt kregen dat ze makkelijk praten 
hadden. Want was het niet zo dat vrouwen in 
het westen alle tijd en ruimte hadden voor dat 
soort 'luxe-bezigheden', omdat hun echtgenoot 
de kost verdiende. Vrouwen uit Oost hebben 
nog vaak de traditionele Westerse vorm voor 
ogen, vrouwen uit West gaan er nog teveel 
vanuit dat ze de beste oplossingen voor de 
Oosteuropese problemen in huis hebben. 
Dankzij de opzet van het 3-daagse congres 
'Wamen in the heart of Europe' maakte de 
stroefheid van het begin snel plaats voor een 
groeiende bereidheid tot luisteren en 
samenwerken. 

Hoe stimuleer je vrouwen om in de politiek te 
gaan; de goede en slechte kanten van 
maatschappelijke traditie; vrouwen en arbeid; 
vrouwen bewegen tot organisatie; het belang 
van lobbyen; netwerken ..... kwesties die vooral 
besproken werden in werkgroepen. Weinig 
plenaire formaliteiten, dat was de gehanteerde 
formule voor de bijeenkomst in de Hongaarse 
hoofdstad. Natuurlijk is er bijv. op gebieden als 
lobbyen, organisatie en politiek veel in te halen 
in het ex-communistische deel van Europa. 

Enkele cijfers van politieke deelname door 
vrouwen in de huidige parlementen: 
Tsjechië15% 
Polen 13% 
Hongarije 10% 
Oekraïne 4% 
Nederland 33% 
Het zijn enkele (schrijnende) voorbeelden van 
vrouwen die slechts zitting hebben, omdat bij 
verkiezingen geen mannelijke kandidaten 
beschikbaar waren. 
Conclusie van de Oosteuropese congressisten: 
zij lijken vooral vooruit te komen in het zelf 
opgestarte midden- en kleinbedrijf, maar in alle 
landen loopt de gelijkheidswetgeving achter bij 
die van de Europese Unie. 

Het initiatief tot het congres 'Wamen in the 
heart of Europe' werd genomen door D66 en 
voor de organisatie werd contact gelegd met 
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zusterpartijen in Hongarije, Tsjechië en Polen. 
De ELDR-fractie van het Europees Parlement 
gaf ondersteuning. Dit brede liberale Europese 
front slaagde er in concrete afspraken te maken 
over trainingsprogramma's voor vrouwen in 
Oost-Europa op het gebied van management, 
financi,eel beheer en netwerken. Door middel 
van dergelijke ontmoetingen in de toekomst en 
het opzetten van een eigen homepage op 
Internet wenst men verder te werken. 

IVSOM IN MACEDONIË 

Dit jaar organiseerde het IVSOM voor de eerste 
keer een conferentie met de Macedonische 
Liberal Party, met 29 van de 120 zetels de 
grootste oppositiepartij van het land. 
Het thema van het tweedaagse seminar, dat op 
28 en 29 september werd gehouden, was 
'Political and Economie Independenee of Media 
in the Republic of Macedonia'. 
De inhoudelijke bijdrage van D66-kant werd 
verzorgd door Lennart van der Meulen, politiek 
secretaris van Aad Nuis en oud
campagneleider, en Minne Dijkstra, oud
directeur van Radio Nederland Wereldomroep. 
De eerste dag werd geopend door journalist en 
politiek cartoonist, Darko Markovic. Hij sprak 
over het belang van vrijheid van informatie in de 
ontwikkeling van beschaafde landen. De 
volgende spreekster, de 
communicatiedeskundige Vesna Sopar, 
verwoordde de vrees van veel oppositionele 
media dat de regering de vrijheid van radio
omroepen (wettelijk) wil inperken. De 
Nederlandse inbreng op de eerste dag kwam 
van Minne Dijkstra. Hij maakte een vergelijking 
tussen de mediawetgevingen van de elf EU
lidstaten. 
De laatste dag van het seminar werd voor een 
belangrijk deel gevuld door Lennart van der 
Meulen. Hij adviseerde de Liberal Party een 
mediabeleid te ontwerpen gebaseerd op de 
'Declaration on the 4th conference for mass
media' van de Raad van Europa. De conferentie 
werd beëindigd met een vrije discussie over de 
problemen van de media in Macedonië en de rol 
van oppositiepartijen in de media. 
De Liberal Party en D66 kunnen terugkijken op 
een zeer geslaagd seminar. Secretaris 
buitenland Saso Stevkov was erg tevreden over 
de samenwerking met D66 en sprak de wens 
uit die in de toekomst voort te zetten. 

i . ~-
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VAARDIGHEDEN 

CULTURELE DIVERSITEIT IN DE POLITIEK 
zaterdag 25 januari 

In samenwerking met de HB-commissie 
Integratie Allochtonen wordt op een middag
bijeenkomst op verschillende manieren gekeken 
naar de positie van allochtonen, de 
beeldvorming hieromtrent en hun mogelijkheden 
tot deelname aan het politieke 
besluitvormingsproces. 
Aan deze bijeenkomst wordt medewerking 
verleent door Barryl Biekman, lid Provinciale 
Staten Zuid-Holland; Chan Choenni, voorzitter 
van de HB-commissie Integratie Allochtonen en 
het Tweede-Kamerlid Boris Dittrich die 
ondermeer minderhedenbeleid in portefeuille 
heeft. Bureau LEGATO opleidingen bv zal in dit 
programma een workshop verzorgen. Deze 
workshop is erop gericht leden van D66 
inzichten te verschaffen in de verschillende 
methodieken die gehanteerd kunnen worden bij 
de werving van cultureel diverse groepen. De 
bijeenkomst vindt plaats in Utrecht. Kosten zijn 
f 15,00. U kunt zich aanmelden tot 11 januari. 

CONFLICTHANTERING 
zaterdag 1 februari 

Wie actief is in de politiek zal van tijd tot tijd 
geconfronteerd worden met 'lastige' mensen, 
bijvoorbeeld in vergaderingen, bijeenkomsten of 
tijdens een presentatie. Soms luistert men niet, 
probeert men u een hak te zetten of zelfs 
onderuit te halen. Met deze training leert u 
enkele technieken om tijdens dergelijke 
confrontaties op de juiste wijze met de mensen 
om te gaan. Er wordt gewerkt met verschillende 
op de praktijk gerichte oefeningen en er is een 
uitstekende instructie-video. De training vindt 
plaats in Den Haag. Deelnamekosten zijn f 
50,00, dit is inclusief een lunch. 

SPEECH EN PRESENTATIE voor beginners 
zaterdag 8 februari 

Een training waarbij intensief aandacht is voor 
de belangrijkste onderdelen van 'speech en 
presentatie'. Aan de hand van verschillende 
oefeningen komen zaken aan de orde zoals de 
voorbereiding van een speech, spelregels 
tijdens de speech, plankenkoorts etcetera. Voor 
deze training in Den Haag worden slechts acht 
leden ingeschreven. Kosten bedragen f 50,00. 

TEAMVORMING 
Het Opleidingscentrum biedt een training aan 
onder de titel 'Teamvorming'. Deze training is 
speciaal bestemd voor fracties, eventueel 
samen met een steunfractie of 
fractiemedewerker. Het doel van de training is 
om de kracht van de fractie te verbeteren op 
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basis van ieders persoonlijke kwaliteiten. 
Tijdens deze training wordt onder meer gebruik 
gemaakt van het 'Kwaliteitenspel' en enkele 
intensieve oefeningen. 
De specifieke invulling van deze training vindt 
plaats in overleg met de fractie. Aan de training 
zijn twee serieuze voorwaarden verbonden: de 
gehele fractie moet eraan deelnemen -en er 
dient geen acuut en emstig conflict binnen de 
fractie te spelen. Voor verdere inlichtingen over 
deze training kunt u contact opnemen met het 
Opleidingscentrum (tel. 070 - 3566066). 

OPLEIDINGEN 

OPMAATNAAR DE RAAD 
oriëntatie-bijeenkomst voor aanstaande 
raadsleden 

De bijeenkomst Opmaat naar de Raad is vooral 
bestemd voor leden die zich voorafgaand aan 
een mogelijke kandidaatstelling voor de 
gemeenteraad, willen oriënteren op de conse
quenties van een aanstaand raadslidmaat
schap. Onder leiding van een ervaren raadslid 
komt ondermeer het volgende aan de orde: het 
dagelijks werk van een raadslid, tijdsbeslag, 
formele positie van het raadslid, protielschets 
voor een D66-politicus en de verdere voorbe
reiding op het mogelijk raadslidmaatschap. De 
bijeenkomst Opmaat naar de Raad wordt 
georganiseerd op: 

25 januari: 
Deventer met D66-fractievoorzitter Eddy Tulp; 
Den Haag met D66-fractievoorzitter Anja 
Overhoff; 
Lelystad met D66-wethouder Hanneke Blom; 
Oosterhout met D66-wethouder Eric de Bruyn; 
Obdam met D66-burgemeester Magda 
Bemdsen; 

1 februari: 
Maastricht met D66-fractievoorzitter Eric 
Willems; 
Amsterdam met D66-wethouder Jikkie van der 
Giessen; 

22 februari: 
Amsterdam (speciaal voor de deelraden); 

De kosten zijn f 7,50. Dit is inclusief documen
tatie. Het is ook mogelijk om 'Opmaat naar de 
Raad' in andere steden te organiseren. Neem 
hiervoor contact op met het Opleidingscentrum. 

MAAK KENNIS MET D66 
zaterdag 1 februari 

Kennismaken met D66 kan op 1 februari in 
Utrecht. Onder leiding van twee ervaren D66-
ers worden de belangrijkste ideeën en doel-
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stellingen van D66 besproken. Er is ruimte voor 
uw vragen en er wordt aandacht geschonken 
aan de mogelijkheden om actief te zijn binnen 
de partij. De maximaal vijftien deelnemers 
ontvangen ter voorbereiding de brochure 'Maak 
kennis met D66'. Kosten: f 20,00. 

BROCHURES 

WERKWIJZER LOKAAL VERKIEZINGS
PROGRAMMA. D66 in de raad 1998-2002. 
Prijs: f 10,00 (Nieuwe publicatie) 
Hoe begin je aan een nieuwe verkiezings
periode? Wat is de rol van een programma
commissie, de ledenvergadering, de voorzitter 
en de fractie? ledere afdeling heeft iedere vier 
jaar met deze vragen te maken. Deze brochure 
is opgesteld op grond van de theorie uit het 
Huishoudelijk Reglement en aan de hand van 
praktijkervaringen. Ook is er aandacht voor de 
layout, taalgebruik en vormgeving van het pro
gramma. Afsluitend wordt een aantal onder
werpen genoemd die in de komende jaren juist 
voor D66 belangrijk worden. In februari 1997 
verschijnt het tweede deel van de brochure 
waarin deze voorlopige aanzetten zijn uitge
werkt. 

POLITIEKE THEMA'S. Prijs: f 15,00 
Naar aanleiding van enkele 
themabijeenkomsten schreven enkele landelijke 
en lokale politici van D66 een serie boeiende 
inleidingen: Jan-Willem Bertens over Europese 
integratie in de jaren negentig, Francine Giskes 
over Ruimtelijke Ontwikkeling in groter verband, 
Hans Jeekei over Duurzame Ontwikkeling, 
Henk Pijlman over Ontwikkelingen in het 
Cultuurbeleid en tenslotte Han Polman over 
Gemeentelijk Veiligheidsbeleid. Deze 
inleidingen zijn gebundeld in 'Politieke thema's'. 

VAARDIGHEDEN POLITIEKE VAK. 
Prijs: f 7,50 
In deze brochure worden de belangrijkste 
vaardigheden beschreven voor het politieke vak. 
Over welke eigenschappen moet je als politicus 
beschikken, waar moet je goed in zijn en hoe 
kun je werken aan aspecten waarin je wat 
·minder goed bent? Aandacht voor de volgende 
onderwerpen: spreken in het openbaar, 
debatteren, vergaderen, omgaan met conflicten 
of lastige mensen, en onderhandelen. In een 
bijbehorende profielschets van het raads- en 
statenlid wordt een en ander op een rij gezet. 
Het Opleidingscentrum sluit hierbij in haar 
aanbod van cursussen geheel aan. 

GEMEENTE EN FINANCIËN. Prijs: f 10,00 
Een praktische handleiding voor 
gemeenteraadsleden. Allereerst wordt ingegaan 
op aard, strekking en gevolgen van de 
gewijzigde Financiële Verhoudingenwet en de 
nieuwe Comptabiliteitsvoorschriften. De cyclus 
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van financiële documenten wordt beschreven en, 
er is een hoofdstuk gewijd aan het 'financiële 
instrumentarium' (productbegroting, 
kengetallen). Naast de nodige feitenkennis vindt 
u in deze brochure vooral ook ideeën en 
concrete voorbeelden waarmee de lokale 
politicus instrumenten krijgt aangereikt om het 
budget-recht kritisch te hanteren. 

MAAK KENNIS MET D66. Prijs: f 5,00 
Brochure over D66-beginselen, partijstructuur 
van D66 en haar ontstaansgeschiedenis. 

LEIDRAAD VOOR DE AFDELING. Prijs: f 
15,00 
Brochure waarin voorschriften en regels uit 
Statuten en Huishoudelijk reglement van D66 
inzichtelijk worden gemaakt. Bevoegdheden, 
rollen en taken van voorzitter, penningmeester, 
secretaris, secretaris politiek en van het 
'gewone' bestuurslid worden beschreven. 
Daarnaast is aandacht voor de politieke taak 
van de afdeling en de verhouding tot de 
gemeenteraadsfractie. 

D66 EN DE PRAKTIJK VAN DE 
GEMEENTERAAD. Prijs: f 25,00 
Deze publicatie bevat onder andere de volgende 
onderwerpen: 
· Raad in relatie tot het college en het ambtelijk 
apparaat; 
· Raad in relatie tot de burger, de 
belangengroepering en de media; 
· Techniek van de raadsvergadering, 
spreekrecht, recht van initiatief en 
amendement, moties. 

(alle bovengenoemde prijzen zijn exclusief 
porto) 

VOOR DE DRAAD 

Een veelzijdig tijdschrift over lokale en 
provinciale politiek. Voor de Draad verschijnt elf 
maal per jaar met informatieve artikelen, 
scherpe columns, interviews over lokale en 
regionale gebeurtenissen en 
vergelijkingsmateriaal. Voor de Draad laat zien 
hoe bestuurders en leden van D66 in de rest 
van Nederland te werk gaan. 

In het december-nummer leest u een interview 
met Jan Wil/em Bertens over de toekomstdroom 
of de nachtmerrie van Europa. Ook is er aandacht 
voor ledenbinding en de raadsverkiezingen in 
1998. Wat zijn de mogelijkheden voorgemeenten 
als het gaat om koudetoeslagen deze winter en 
een beschrijving van de voorbeeldrol van de 
gemeente Bergen op Zoom in de decentralisatie 
van schoolgebouwen. 
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~ 
~ 

Idee is het politiek-wetenschappelijk tijdschrift 
van het wetenschappelijk bureau van D66. Idee 
bevat interviews, analyses, commentaren en 
achtergrondartikelen over ontwikkelingen die 
relevant zijn voor de politiek. 

~ 
·~ lfl }lU D ËE Ëud nummer 6, 1996 

-tj De spektakelmaatschappij 

V) Prof. dr. Anten Zijderveld komt uitgebreid aan 
~ het woord over zijn begrip staccato-cultuur, de 
~ dominantie van het audio-visuele en de 
..,;;; leefbaarheid van de stad. Hugues Boekraad 
~ schrijft over beeldcultuur en openbaarheid. De 

kwaliteit van de openbare ruimte is van vitaal 
belang voor een pluriforme democratie en wordt 
bedreigd door de commerciële visuele cultuur. 
Marco van Lierop bezocht de opening -
verricht door premier Kok - van de grootste 
muziekwinkel van Nederland en geeft een 
analyse van de opkomst van de 'megastore'. 
Een beoordeling van de verwachtingen en 
effecten van het cultuurfestival als middel ter 
verlevendiging van het openbare leven, wordt 
gegegeven door lnez Boogaarts 
De statements gaan over het spektakel in 
relatie tot het theater en de politiek, door 
Johan Doesburg, over de stedelijke 
megaprojecten en de leefbaarheid van de stad, 
Ernst Bakker, en over de ethische grenzen aan 
de reclame, Bram van Uchelen. 

Verder vindt u in dit nummer de toespraken die 
S. Couwenberg en Christiaan de Vries 
hielden over het democratisch onderhoud. 
Miehiel Ruis beoordeelt de Paarse inzet voor 
nieuwe infrastructurele projecten en geeft een 
voorzet voor het verkiezingsprogramma van '98. 
Het 'commentaar' wordt dit keer gegeven door 
Philip ldenburg 

Tot nog toe zijn de volgende themanummers 
van Idee verschenen in 1996 (nog steeds 
verkrijgbaar): 
Reinventing Govemment 
Welzijn en onwelzijn anno 1996 
Digitalisering en nieuwe media 
Het democratisch onderhoud 
Landbouw en wereldvoedselproblematiek 
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TUSSEN REDE EN VERSTAND 
Lezingencyclus 1997 
over de relatie tussen wetenschap, politiek en 
de toekomst 
SWB en Bestuurdersvereniging D66 

Een aantal hoogleraren is uitgenodigd om zich 
uit te spreken over de rol van de poHtiek op hun 
onderzoeksterrein in de komende eeuw. Hen is 
gevraagd aan te geven wat de belangrijkste 
maatschappelijke problemen zijn die om een 
politieke oplossing vragen. Waar precies begint 
en eindigt de verantwoordelijkheid van de 
politiek en op welke wijze kan in bestuurlijke 
zin invulling worden gegeven aan deze 
verantwoordelijkheid? Na elke lezing zal een 
politicus of een bestuurder zijn visie geven op 
hetzelfde terrein en ingaan op het verhaal van 
de eerste spreker, de hoogleraar. 

Wetenschappers en politici verlaten zich op 
verschillende vermogens. De wetenschapper zal 
de politicus snel verwijten dat hij niet doordringt 
tot de kem van de zaak. De politicus vindt 
meestal dat de wetenschapper geen of 
onvoldoende aangrijpingspunten biedt om een 
beleidskeuze te kunnen maken. Afgezien van 
deze onvermijdelijke spanning zijn wetenschap 
en politiek ook van elkaar afhankelijk. De 
politicus kan zijn voordeel doen met de 
verworven inzichten van de wetenschapper en 
de wetenschapper is op zijn bel.rt afhankelijk 
van de politicus indien hij zijn inzichten in de 
praktijk wil brengen. 

De hoogleraren Kees Goudswaard, Wim 
Hafkamp en Paul van Schiltgaarde hebben hun 
medewerking al toegezegd. 

Data 
De lezingen vinden plaats op donderdag 3 april, 
5 juni, 4 september en 6 november, telkens om 
20.00 uur in het Polrnan's huis in Utrecht. 

Meer informatie 
Monique Oornes - Bestuurdersvereniging 070 -
356 6046 
Allan Varkevisser- SWB 070- 356 6047 

Verdere informatie treft u aan in Voor de Draad, 
Idee en De Democraat. De teksten van de 
lezingen zullen worden opgenomen in Idee. 

DECLARATIEFORMULIEREN '96 
De leden van de werkgroepen van de SWB 
kunnen weer een declaratie/ 
schenkingsformulier voor het jaar 1996 opvragen 
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~ IN THE GHETTO 
~~ Gesprek met Jacob Kohnstamm op 16 januari 
·~ om 14.00 uur 

·~ Eén van de deelprojecten van Voor de 
~ Verandering heeft de titel In the Ghetto? Dit 
~ behandelt de problematiek van segregatie in de 
~ grote steden. Een voorlopige conclusie van het 
:S project is dat in Nederland van échte getto's 
V) (nog) geen sprake is. En dat willen we graag zo 
~ houden. Maar hoe voorkomen we gettovorming? 
~ Jacob Kohnstamm zal over dit probleem 
~ spreken met D66-leden. De conclusies van dit 
~ gesprek zullen worden meegenomen in het 
~ slotdocument. d Geïnteresseerden kunnen zich aanmelden bij 

~ 
D66 Bestuurdersvereniging (070 -
3566046). Deelnemers krijgen het 
startdocument toegestuurd. 

EENZAAM EN ALLEEN 
Bijeenkomst op 28 januari om 20.00 uur in 
hotel New Vork in Rotterdam 

Eenzaam en alleen is de titel van één van de 
projecten van Voor de verandering. In dit project 
gaat het om de zorg van de overheid voor 
mensen aan de rand van de samenleving. 
Ondanks het streven naar gelijke rechten, 
verdeling van kennis en welvaart, en gelijke 
behandeling, deelt lang niet iedereen in de 
nieuw verworven mogelijkheden. Geïsoleerde 
werklozen, drugsverslaafden, eenzame 
ouderen, daklozen, asielzoekers: waar kunnen 
ze nog heen? Vullen particuliere initiatieven het 
gat dat is ontstaan na de afbraak van het 
sociaal-cultureel werk? Of blijft er werk voor de 
lokale overheid? 

Op 28 januari houden Bestuurdersvereniging en 
de afdeling Rotterdam een openbare discussie
bijeenkomst over dit onderwerp. Inleiders: 
Tweede-Kamerlid Bert Bakker, D66-wethouder 
Hans den Oudendammer, Giel van Brussel van 
de GG en GD in Amsterdam en mevrouw P. 
Bakker van de Arme kant van Nederland. 
Voorzitter is Jan Bart Wildschut. 
ledereen is welkom! Toegang gratis. 

HET EUROPEES SOCIAAL FONDS, 
miniconferentie 
op zaterdag 8 februari om 14.00 uur in de 
Gemeentelijke Muziek- en Dansschool in 
Utrecht 

Diverse Europese programma's stimuleren 
scholings- en werkgelegenheidsprojecten in 
Nederland en leveren daarmee een bijdrage aan 
innovatieve maatregelen voor scholing en werk 
voor jongeren, vrouwen en allochtonen. Welke 
ervaringen zijn er met deze programma's? Veel 
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gehoorde knelpunten zijn de relatieve 
onbekendheid van de programma's, de 
diversiteit en overlapping, de complexe 
aanvraag, de geringe rol van het bedrijfsleven en 
de verdeling van en toezicht op het ESF-budget 
in Nederland. 
Johanna Boogerd - Quaak (Europarlementariër), 
Bert Bakker (Tweede-Kamerlid), Stefanie van 
Vliet (Tweede-Kamerlid) verlenen hun 
medewerking aan deze middag. 

Aanmelding is mogelijk bij Johanna 
Boogerd - Quaak (00.32.2.284.5795) of bij 
Erica Jaspers (06- 54762812) 

WETHOUDERSDAG 
vrijdag 21 februari in La Vie in Utrecht 

Twee onderwerpen komen die middag aan de 
orde: 

bestuursstijlen van wethouders. 
Over dit onderwerp heeft 066- wethouder 
Gerard Schouw onlangs een proefschrift 
geschreven. Hij doet verslag van zijn bevind
ingen. Pieter Tops, hoogleraar in Tilburg, zal 
de toepassing van deze stijlen bespreken. 

· Hij geeft ook een aanzet voor bespreking 
van dit onderwerp in deelsessies. 
loopbaanplanning voor wethouders. 
Harry Vissers (Ciaessens outplacement
instituut) en Els Tijssen (Van der Kruijs 
managementselectie) geven een praktische 
inleiding over de voorbereidingen en de 
mogelijkheden voor loopbaanplanning. 

De kosten van de middag bedragen f 17,50 
voor leden van de Bestuurdersvereniging en 
f 25,- voor niet-leden. Opgave is tot 1 februari 
telefonisch mogelijk bij Bestuurdersvereniging of 
Opleidingscentrum (070 - 3566051 I 44). 

AGENDA 
16januari 

28januari 

8 februari 

21 februari 

19 april 

24 mei 
31 mei 

In the Ghetto, gesprek met Jacob 
Kohnstamm 
Eenzaam en alleen, bijeenkomst 
over de zorg van de overheid voor 
mensen aan de rand van de 
samenleving. Deze vindt plaats in 
Rotterdam. 
D66-miniconferentie over het 
Europees Sociaal Fonds 
wethoudersmiddag in La Vie in 
Utrecht. Wethouders ontvangen 
een uitnodiging thuis. 
statendag. Deze wordt georgani
seerd in samenwerking met de 
statenfractie van Utrecht. 
themadag over jeugdbeleid 
Algemene ledenvergadering 
Bestuurdersvereniging 
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HOTEL REGISTRATIE FORMULIER 

M/V 

D66 - Administratienr 

~ Naam +voorletters 

~Adres 
$::::: Postcode 

a Telefoonnummer 

Handtekening 

____ Woonplaats:-----------

Faxnummer : -----

Prijzen per persoon per nacht 
- Mogelijkheden type hotelkamers: 

a) eenpersoonskamer met bad/douche/toilet 
b) eenpersoonskamer met douche/toilet (beperkt beschikbaar) 
c) tweepersoonskamer met bad/douche/toilet 
d) tweepersoonskamer met douche/toilet (beperkt beschikbaar) 

- Voor het diner van zaterdagavond kunt u zich ter plaatse opgeven. 

Datum: __ _ 

f 85,-- per nacht 
f 60,-- per nacht 
f 60,-- per nacht 
f 45,-- per nacht 

-Indien u een tweepersoonskamer reserveert zonder opgave van een tweede naam, zorgen wij voor een 
kamergeno(o)t(e). 

Bovengenoemde reserveert: 

Logies/ontbijt voor: 

0 22- 23 maart 1997 (1 nacht), type a I bIc I d * 
0 21 - 23 maart 1997 (2 nachten), type a I bIc I d * 

Te betalen: 

ad 

ad 

+I+ 

f 

1e persoon 2e persoon 

f f 
f f 

+/+ f = f 

Indien u met twee personen een kamer reserveert, vul dan hier de gegevens in van de 2e persoon: 

D66 - Administratienr 

Naam + voorletters 

Adres 

M/V 

Postcode 

Telefoonnummer 

Handtekening 

____ Woonplaats : -----------

Faxnummer : -------
Datum: __ _ 

BUSPENDEL 
Gedurende het congres rijdt er zowel op zaterdag als op zondag tussen 9.30 uur en 18.00 
uur een pendeldienst van Leiden naar het Leeuwenhorst Congres Centrum en weer 
terug. Deze pendeldienst zal om de drie kwartier vanuit Leiden vertrekken. De kosten 
van een enkele reis bedragen fl. 5,- per persoon. 

KINDEROPVANG 
Wij verzoeken u aan te geven of u gebruik wilt maken van de kinderopvang. 

0 geen kinderopvang 0 wel kinderopvang, ...... kinderen 

# Stuurt u dit volledig ingevulde formulier vóór 21 februari 1997 naar: 
Leeuwenhorst Congres Centrum, afdeling reserveringen, Langelaan 3, 2211 XT 
NOORDWIJKERHOUT. U kunt het formulier ook faxen, nummer 0252-378891. 

# Voor vragen kunt u bellen met afdeling reserveringen van Leeuwenhorst Congres Centrum, 
telefoonnummer 0252-378423, van maandag tot en met vrijdag van 08.30- 17.00 uur 

# Na ontvangst van dit registratieformulier sturen wij u de rekening. Na ontvangst van de betaling 
is uw reservering gegarandeerd! 

Vermeld bij betaling svp uw D66-Administratienummer! 

# Annuleringsvoorwaarden: 
-tot 21 februari 1997 kunt u kosteloos annuleren 
-na 21 februari 1997 zijn de annuleringskasten 75% 
-no-show (d.w.z. annulering op de dag van aankomst)= 100% annuleringskasten 
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LANDELIJK SECRETARIAAT 

Ik bestel: 
0 congresboek A, cCJngres 64 
0 een kandidaatstellingsformulier voor 

vacatures besturen en commissies 
0 een materialen bestellijst 
0 schenkingsdeclaratieformulier 1996 

Ik meld ..... kinderen aan voor de creche, 
congres 64 

De Statuten en het Huishoudelijk Reglement 
van D66 kunt u bestellen door f 13,- (incl. 
porto) over te maken op giro 1477777 t.n.v. 
penningmeester D66, Den Haag, o.v.v. HHR 
4311. 

De nieuwe versie (dec. '96) van het DIC-boekje 
is te bestellen door f 10,- over te maken op het 
zelfde gironummer o.v.v. DIC 4313. 

·---·,··-----·lW~ 
OPLEIDINGSCENTRUM 

IK MELD ME AAN VOOR: 
0 Maak kennis met D66, 1 februari in Utrecht. 

Kosten: f 20,00 

0 Studiedag intercultureel op 25 januari in 
Utrecht. Kosten: f 15,00 

0 Conflicthantering op 1 februari in Den Haag. 
Kosten: f 50,00 

Opmaat naar de raad. Kosten: f 7,50 
0 Den Haag 25 januari 
0 Deventer 25 januari 
0 Lelystad 25 januari 
0 Obdam 25 januari 
0 Oosterhout 25 januari 
0 Amsterdam 1 februari 
0 Maastricht 1 februari 

0 Amsterdam (stadsdelen) 22 februari 

0 Speech en presentatie voor beginners op 8 
februari in Den Haag. Kosten: f50,00 

Tien dagen voor aanvang van een cursus krijgt u 
het cursusmateriaal thuisgestuurd. Zodra u het 
materiaal ontvangen heeft, bent u definitief 
ingeschreven en verplicht de cursuskosten met 
bijgaande acceptgiro te voldoen. 

IK BESTEL: 
0 Werkwijzer lokaal verkiezingsprogramma. 

Prijs: f10,00 

0 Politieke thema's. Prijs: f 15,00 

0 Vaardigheden voor het politieke vak. f 7,50 
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0 Gemeente en financiën. Prijs: f 10,00 
0 Maak kennis met D66. Prijs: f 5,00 

0 Leidraad voor de afdeling. Prijs: f 15,00 

0 D66 en de praktijk van de gemeenteraad. Prijs: 
f 25,00 

0 Abonnement op het tijdschrift Voor de Draad. 
Kosten f50,00 per jaar 

---iii.llllllllllllllllll~l!l!lllllllll\llllllllllillilliilllllll!lll-'llilllllllllii ----· --

WETENSCHAPPELIJK BUREAU 

Uitgaven nieuwe stijl 
SWB-boeken 
0 Technologie in politiek perspectief, 1996, 

f 25,-' . 

Cahier nieuwe stijl 
0 De stad als culturele werkplaats, kunsten

publicatie, 1996, f 22,50 

Uitgaven oude stijl 
Brochures 

0 De veranderende rol van de politieke 
partijen, 1991, f 15,-

0 Duurzame ontwikkeling, 1992, f 19,50 
0 Referenda en Politiek, 1993, f 19,50 
0 De ruimte waarin wij leven, Jan Glastra van 

Loon, 1994, f 19,50 
0 Bestuurlijke Dilemma's, 1994, f 19,50 

Cahiers 
0 Relatie en Huwelijk, 1991, f 8,-
0 Denken over democratie, van forum naar 

partnerschap, 1993, f 10,-
0 In Goede Banen, een analyse van het 

verschijnsel migratie, 1993, f 10,-
0 Ingrijpen in menselijk leven, 1994, f 12,50 
0 Denkend over een nieuw stelsel van 

gezondheidszorg, 1994, f 10,-
0 De waarde van de democratie, 1994, f 2,50 
0 Nieuwe prioriteiten in het buitenlands 

beleid, 1995, f 12,50 
0 Op weg naar een pluriforme gezondheids

zorg, 1995, f 10,00 
0 De mythe van de ruimte, Een politiek-cultu

rele benadering van de ruimte, 1996, f 10,-

Nota's 
0 Op zoek naar publiek, medianota, '93, f 5,-
0 Inzet voor vrede, 1994, f 12,50 
0 De PBO, Bestuurlijke vernieuwing in de 

agrarische sector, 1995, f 5,00 
0 De waarde van de democratie, 1994 f 2,50 
0 In de basis voorzien, 1996, f 12,50 
0 lnburgering en integratie in Nederland, 

1996, f 7,50 
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Speciale uitgave 
0 De open samenleving en haar vrienden, 13 

auteurs over politiek en bestuur, red. Kees 
Schuyt en Christiaan de Vries, Boom, 
Amsterdam 1995, f 29,50 

Het tijdschrift Idee 
Idee verschijnt 6x per jaar. ca. 30 pagina's per 
nummer. Een abonnement kost f 74,- per jaar. 
Studenten krijgen na het opsturen van een 
kopie van hun studentenkaart f 40,
erestitueerd. Een los nummer kost f 17,-

0 Ik neem een abonnement 
0 Ik wil een los nummer 
0 Index 1995 

BESTUURDERSVERENIGING 

IK MELD MIJ AAN VOOR: 
0 16 januari, In the Ghetto, gesprek met Jacob 

Kohnstamm 

0 28 januari, Eenzaam en alleen, in 
Rotterdam. 

0 21 februari, wethoudersmiddag in Utrecht. 

0 19 april, statendag. 

0 24 mei, themadag over jeugdbeleid 

0 31 mei, Algemene ledenvergadering 
Bestuurdersvereniging 

~ DHR./ MEVR: .............................................................................................................................. . 

~ STRAAT: ..................................................................................................................................... . 

~ POSTCODE: ............................................... PLAATS: ................................................................... . 

~ TELEFOON: ................................................................................................................................ . 

LIDNUMMER: .............................................................................................................................. . 

FUNCTIE IN D66: ......................................................................................................................... . 

Deze bon opsturen naar D66, Postbus 660, 2501 CR Den Haag. 
U kan ook telefonisch (070 - 356 6066), per fax (070 - 364 1917) 
of per E-mail (lsd66@d66.nl) bestellen . 

. J. 
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Jij staat duidclijklicid voor. Vind je D66 
duiddijk gmoc...;? 
Op een aantal punten wel, op een aan
tal punten niet. 

7oafs7 
Ik vind dat er meer gekozen moet wor
den: kiezen, niet 'compromiezen'. 
Daarmee bedoel ik niet dat het com
promis van de haan is- dat zit inge
bakken in de politiek- maar dat je een 
beweging in gang zet waarmee je in 
plaats van 1-lO 'Y<< van de hesluitvorming 
met een compromis af te handelen, op 
weg gaat naar 70 %. Als je een verschil 
van mening !1ebt, ga niet meteen voor 
de middenweg. Als je dat te vaak doet, 
staat niemand op een gegeven mo
ment meer achter het beleid. Kies va
ker voor L'l'll fundamenteel debat. Stel 
elkaar voortdurend vragen en probeer 
de verschilll'n heel scherp te stellen. 
Maak daama een keuze als D66'er en 
leg uit waarom. De kiezer kan ook niet 
zeggen: "Ik kies voor de Pvd66." Die 
moet ook kiezen en als die dat kan, 
dan kunnen wij dat ook. 

Ook cm lllcnttllitcitsverandering? 
ja, maar ook deze is gaande en ik geef 
die graag een steuntje in de rug. 

Soms lu:cfl de politiek vcd weg van een 
slangenkuil o(em mijnenveld. Ben je niet 

hang voor telcurstellingr:n? 
De mooiste vergelijking die ik ooit ge
hoord heb- en die ging overigens niet 
over de politiek maar over een bedrijf 
-was dat iemand zei: "Dit is een pie
renbak vol scheermesjes." Ik scheer 
mij elke dag en ik snijd mij zelden. Er 
zitten risico's in de politiek. Dat maakt 
het vak spannend. Het zal wel eens 
zeer doen. Nou ja. 

Wim Vrijlioe(zegt in zijn a(sclzcidsinter
vicw in dr: /Jcmocraat: politiek actie(zijn 
trekt cm zwarr: wissel op je privéleven. 
/-loc dmk jij daarover? 
Ik leef graag als een fakkel. Het leven 
van een kaars verloopt zo voorspel
baar. Dat betekent dat het er af en toe 
heftig aan toe zal gaan. Maar op zulke 
momenten moeten we terug naar het 
fundament dat in liefde ligt: het ver
trouwen in elkaar. En dan overleeft 
dat wel. En vrijdagavond- kaarsjes
avond. 

Wat is dat? 
Vrijdagavond kom ik om halfzeven 
binnen met patat. En dan steken we 
25 kaarsjes aan met de kinderen. 

Daarna eten we patat bij kaarslicht en 
doen wc spelletjes. Dat is een vast ritu
eel. 
Op woensdagavond ben ik ook niet 
beschikbaar, omdat ik dan dans. Dat is 
de afspraak met Jeannette. Op num
mer 1 staat tenslotte nog steeds privé, 
dat geldt voor elke D66'er. Dus laat ik 
daar maar gewoon aan meedoen. 

1-foe denk je privé en je twee banen te 
gaan mmbinerr:n? 
Dat is niet gemakkelijk. Er moet echt 
iets veranderen op alle fronten wil dat 
kunnen. De afspraken thuis waren het 
eerst gemaakt. Daar horen een paar 
hele duidelijke bij- daar ligt de grens. 
Wat het FBTO betreft, de Raad van 
Bestuur heeft gezegd: "We steunen je." 
En hebben mij toegestaan de directie 
te versterken, zodat ik kan delegeren. 
Daardoor kan ik geconcentreerd bij 
FBTO aanwezig zijn op de uren dat ik 
er ben. 
Voor D66 betekent het dat ik tegen de 
vice-voorzitters zeg: jullie runnen de 
business en we hebben dagelijks over
leg. En ook hier geldt weer dat het op 
vertrouwen zal moeten. Als ik gelegen
heid heb om bij overleg te zijn ben ik 
er en anders zeg ik tegen degene die 
op het dossier zit: "Ik steun je." En 
hoe een beslissing ook uitvalt, ik zal 
zeggen: "Hij was de man, hij kon be
slissen maar ik stond erachter- en zijn 
fout is mijn fout." 

1-foe wil je invulling geven aan je relatie 
met de fractie? 
Ik ga vandaag overleggen met Gerrit 
Jan fWolffensperger, red.f. Hij heeft 
heel veel tijd gestoken in organisatie
aspecten van de partij. Dat is heel be
langrijk. Ik hoop dat ik met mijn 
komst in goed overleg met hem veel 
kan bereiken. Verder wil ik de fractie
leden graag nog beter leren kennen. Ze 
hebben een zwaar leven op de fractie: 
er moet elke dag een heleboel gebeu
ren, ze nemen elke dag persoonlijke ri
sico's, ze hebben te maken met een 
hele sterke belichting door de pers met 
alle emotie vandien. Ik wil ze graag 
daarbij steunen. 
Verder zal ik er op letten of iemand 
die goede dingen doet daarvoor iets te
rugkrijgt- want de waardering binnen 
de partij mag best een graadje hoger. 
Er zijn zoveel mensen die keihard en 
werken en nooit wat horen. Daar ga ik 
wat aan doen. + 
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Wordt de nationale democratie ondermijnd? 

Meer controle nodig 
In het leven van alledag worden we steeds directer geraakt door besluiten die in Brussel worden genomen. Ruim 30 procent van de 

nationale wetgeving is bijvoorbeeld direct of indirect afkomstig van de Europese Unie. Hoewel de besluitvorming naar een ander ni-

veau is getild, zijn de middelen voor controle en beïnvloeding daarvan achtergebleven. 066 is de partij die een eerste aanzet moet 

geven naar meer effectieve controle op Europees niveau. 

door Laurens fan Brinkhorst 

Toen D66 dertig jaar geleden werd opgericht, was een van 
de belangrijkste actiepunten de democratisering van de sa
menleving. Burgers moesten dichter bij het bestuur komen. 
Te weinig mensen voelden zich bij de politiek betrokken en 
hadden weinig echte inspraak. Destijds ging het vooral over 
het functioneren van de nationale democratie, die D66 ter 
discussie heeft gesteld en heeft opengebroken. 
Steeds meer besluiten worden tegenwoordig echter niet 
meer in Den Haag genomen, maar in Brussel. Deze beslui
ten zijn direct van toepassing in de lidstaten en werken 
door tot op lokaal niveau. Wat D66 nationaal heeft bereikt, 
dreigt zo door de voortgaande Europese integratie te wor
den ondermijnd. Juist omdat D66 altijd op nationaal ni
veau heeft geijverd voor controle van democratische pro
cessen, is het de aangewezen partij om dat nu ook in 
Furopees verband te doen. 

Praktische problemen 
Een eerste belangrijke stap naar meer effectieve parlemen
taire controle is het onderzoeken van de relatie tussen natio
nale parlementen en het Europees parlement. De hoofdregel 
moet zijn dat het nationale parlement een sterkere controle 
uitoefent op het optreden van nationale regeringsvertegen
woordigers in de Raad van Ministers. Op een aantal terrei
nen is daar al een voorzichtig begin mee gemaakt, zoals bij 
justitie en Binnenlandse zaken. Daaronder vallen onderwer
pen als asielrecht, immigratie, terrorisme en drugs. 
Tegelijkertijd kent de nationale controle begrenzingen. In 
de eerste plaats, omdat de nationale parlementen alleen de 
eigen ministers kunnen controleren en dus geen greep heb
hen op het proces als geheel. In de tweede plaats zijn de be
voegdheden van de afzonderlijke nationale parlementen 
zeer verschillend. Ik durf de stelling aan dat op vele punten 
het Franse parlement bijvoorbeeld minder bevoegdheden 
heeft dan het toch niet met ruime bevoegdheden uitgeruste 
Europees parlement. In de derde plaats kan de nationale 
parlementaire controle nooit tegelijkertijd worden uitgeoe
fend. 
De situatie van het Europees parlement staat hier als spie
gelbeeld tegenover. Dit parlement zou in een normale taak
verdeling ten opzichte van het nationale parlement de taak 
hebben zich vooral te richten op de controle van de 
Europese instellingen. Wat de Raad van Ministers betreft, 
gaat het niet zozeer om een controle op de Raad van Minis
ters als wel om een volwaardige plaats als medewetgever, 
met name om de begroting gestalte te geven. 
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Democratische concurrentie 
Inmiddels is de Intergouvernementele Conferentie (IGC) in 
volle gang. Deze conferentie moet Europa de weg wijzen 
door de toekomst te schetsen en het verdrag van Maastricht 
te herzien. Dit is een goed moment om aan het vraagstuk 
van nationale parlementaire controle en Europese parle
mentaire controle verder invulling te geven. Voordat het zo 
ver kan komen, is het uit de wereld helpen van enige koud
watervrees noodzakelijk. Er bestaat namelijk een merkwaar
dige concurrentieverhouding tussen de verschillende poli
tieke groeperingen in het nationale parlement en in het 
Europees parlement. In plaats van elkaar aan te vullen, spe
len ze vaak elk op hun eigen terrein de rol van democrati
sche waakhond. Vanuit het nationale parlementair ge
zichtspunt wordt het Europees parlement nog maar al te 
vaak als concurrent gezien. Dat is betreurenswaardig, en 
bovendien onjuist. 

Oproep tot samenspraak 
Gelukkig is de situatie binnen D66 anders. Wij hebben 
vanaf het begin het belang ingezien van goede contacten 
tussen de Europese fractie en de nationale fractie. De aan
wezigheid van een beleidsmedewerker van de Europese 
fractie bij de Tweede-Kamerfractie waarborgt dat wij weder
zijds goed van elkaars doen en laten op de hoogte worden 
gehouden. De D66-leden van het Europees parlement zijn 
ook regelrnatig aanwezig hij de vergaderingen van de 
Tweede-Kamerfractie en de nationale inbrengen weerspie
gelen vaak ook hijdragen die uit de Europese hoek worden 
gedaan. Omgekeerd is het zo dat de Europarlementariërs op 
de hoogte zijn van alledaagse, nationale kwesties waarhij ze 
in de vormgeving van Europese wetgeving op moeten let
ten. 
Niettemin beschikt de regering over een grote mate van 
vrijheid om te doen en laten wat zij wil in de Europese on
derhandelingen, zonder dat er een effectieve democratische 
controle is. In samenspraak moeten het nationale en het 
Europees parlement daar verandering in brengen. Een eer
ste stap in de goede richting is de organisatie van een ron
detafelgesprek tussen de Nederlandse leden van het 
Europees parlement en de nationale volksvertegenwoordi
gers. Uit de dagelijkse praktijk blijkt dat die dialoog tot nu 
toe eigenlijk nauwelijks van de grond is gekomen. Gezien 
haar achtergrond is uitgerekend D66 een partij die hierin 
het voortouw moet nemen. + 



Lokale D66-politici bepleiten 
ondergrondse Betuwelijn 

De komst van de Betuwelijn staat vast, zoveel is zeker. Over de vorm valt evenwel te twisten. En dat doen negen gemeenten met hun weigering 

om er planologische medewerking aan te verlenen; de meesten willen de spoorlijn louter ondergronds accepteren. De minister heeft hierop 

aangekondigd naar het machtsmiddel van de 'aanwijzing' te zullen grijpen. Dan zijn de gemeenten gedwongen om in hun bestemmingsplannen 

rekening te houden met de aanleg van een bovengronds traject. De strijd is echter nog niet gestreden. 

door F:ric van de Lisdonk 

Wie aan de Betuwelijn denkt ziet wellicht een vro
liJk tuffend treintJe langs groene weilanden en frui
tige boomgaarden voor zicl1. Hoe anders is de 
werkelijkheid: ook het achterland slibt namelijk 
dicht Sommige plattelandsgemeenten zien aan 
alle kanten oprukkende infrastructuren die de 
naam van Nederland als distributieland hoog 
moeten houden. Kijk naar Geldermalsen dat naast 
de Betuwelijn te maken heeft met de verbreding 
van rijksweg A2. Of Eist dat zich tot een gordi
aanse knoop voor het spoorwegverkeer liJkt te 
ontwikkelen. Logisch dat er in zulke plaatsen 
weerstand tegen deze 'vooruitgang' ontstaat, wat 
zich onder meer uit in vertragingstactieken. Zo 
lang mogelijk dwarsliggen en ondertussen hopen 
dat er zich betaalbare alternatieven aandienen, 
luidt het parool. 

-<> Best rot 
Ik ben een meisje van 11 en ik en mijn ouders moeten 

verhuizen voor de Betuwelijn. We hebben een appel

boomgaard, een ert en een grote tuin en ik vind het 

dus best rot In het begin vond 1k het echt heel erg. Ik 

droomde zelfs wel eens dat ik ons huis als een com

plete bouwval zag. Toen was ik een Jaar of zes. Nu ben 

ik er wel grotendeels overheen. maar toch vind ik het 

moeiliJk om weg te gaan. 

Deze brief kcmt uit Achterwerk nr45 van de VPRO-gids 

Profileren 
Dan gaat het niet om alternatieven voor de 
Betuwelijn als zodanig. Hoewel over de noodzaak 
geen overeenstemming bestaat is iedereen er in
middels van overtuigd dat de spoorwegverbinding 
er komt Nee, de plattelandsbewoners zoeken het 
in de ondertunneling. Het tracé duikt al op ver
schillende plekken de grond in en dat mag wat 
hen betreft wel vaker. Het kabinet wuift deze wen
sen nog weg als onhaalbaar want te duur. "Maar 
verschillende aannemersgroepen ontwikkelen nu 
methoden die veel goedkoper zijn. Dat ze serieus 
te nemen zijn, wordt wel bewezen door de hou-

ding van de provincie die zich daar momenteel 
heel erg in verdiept", zegt Lenie Davidse, fractie
voorzitter te Geldermalsen, één van de negen ge
meenten die van minister De Boer (VROM) een 
aanwijzing hebben gekregen. Haar collega Wim 
Kop uit Eist denkt dat Den Haag zich op dit punt 
kan profileren: "We moeten er een kwestie van 
maken. De techniek waar nu mee gewerkt wordt 
loopt op zijn laatste benen". 

Contre coeur 
Dus ook in Eist zoeken ze het onder de zoden. Wie 
wel eens met de trein Zwolle-Vlissingen gaat, kent 
ongetwijfeld die ene halte waar de sporen zich 
plotsklaps lijken te vertwintigvoudigen. Den Haag 
wil het daarbij niet laten en het plaatsje omtoveren 
in een megakruispunt voor het treinverkeer. 
Termen a!s 'Container Uitwissel Punt', 'Rail 
Service Centre' of 'Value Added Logistics' verhul
len dat hier straks dag in dag uit lange rijen wa
gons door de achtertuintjes denderen. De 
Betuwelijn is voor de bewoners van Eist dan ook 
slechts een onderdeel van het Haagse masterplan. 
"Wij willen via het stellen van keiharde randvoor
waarden de milieuoverlast zoveel mogelijk beper
ken. We zijn 'contrecoeur' akkoord gegaan met 
de Betuwelijn maar dan moet-ie wel ondergronds 
en niet aangesloten worden op het bestaande 
noord-zuid tracé. De Tweede Kamer is het met dat 
laatste overigens eens. Maar de minister heeft 
hierop een truc gevonden: ze wil kleine aansluit
boogjes voor werkverkeer per trein en dergelijke. 
Wij zeggen echter 'kleine spoorboogjes zijn ook 
boogjes"', stelt Kop. Hij vreest dat van het een het 
ander komt en weet zich met Eist in een strategi
sche positie. Als de Betuwelijn namelijk wordt 
aangesloten op het noord-zuid tracé, zal het goe
derentreinverkeer langs die lijn volgens Kop aan
merkelijk toenemen. Naburige plaatsen als Dieren 
en Brummen worden daarvan de dupe. 

Ongeluk 
Het gaat de lokale politici niet alleen om geluids
overlast en horizonvervuiling. Erger achten zij het 
risico van een bedrijfsongeval. "Milieuoverlast op 
het gebied van licht en geluid is te beperken, maar 
als er straks een chloorcontainer omgaat, wat 
dan? We hebben echt grote problemen met de 
plannen", zegt Kop. Collega Davidse beaamt het 
gevoel van onbehagen dat overallangs de route 

leeft: "Uit onderzoek blijkt dat 'het gevarenrisico 
aanvaardbaar is'. Maar de realiteit is wel dat als er 
theoretisch eens in de twintig jaar een ongeluk ge
beurt, dat dus ook morgen kan zijn. Hoe moet ik 
dat aan mijn kiezers uitleggen?" 

Het Rotterdam van Europa 
Hoewel de discussie al is gevoerd steken beide 
fractievoorzitters hun twijfel over het maatschap
pelijk nut van de spoorlijn niet onder stoelen of 
banken. Volgens Davidse blijkt uit zeer recent on
derzoek dat het vrachtverkeer helemaal niet wordt 
teruggedrongen door de komst van de Betuwelijn. 
En dat was toch één van de belangrijkste politieke 
redenen om hem aan te leggen. Kop: "Mijn per
soonlijke visie is dat het economische nut tegen
woordig prevaleert boven ieder ander aspect Kijk 
ook naar Schiphol en de toenemende asfaltering. 
Ergens moeten we een streep trekken 'tot hier en 
niet verder'. Anders dreigt ons land het Rotterdam 
van Europa te worden. Is dat nou wat we willen?" 

Baas 
Tot slot kan ook de opstelling van Den Haag in de 
Betuwe-kwestie beide politici niet bekoren. 
"Aanvankelijk kregen we volstrekt onvoldoende 
voorlichting vanuit het Binnenhof. Dus hebben we 
het zelf opgepakt, wat ons veel extra inspanningen 
en geld heeft gekost", zegt Davidse. Collega Kop 
heeft zich regelmatig afgevraagd wie uiteindelijk 
de touwtjes in handen heeft: "We zijn hier zowel 
door de Haagse politiek als de Nederlandse 
Spoorwegen aangesproken. 'Wie is nou eigenlijk 
de baas?', dacht ik dan. Af en toe kreeg ik sterk 
het idee dat Den Haag zich aan de NS had gecom
mitteerd". 

Helder 
Nu de minister aan de Tweede Kamer haar voor
nemen bekend heeft gemaakt om de negen wei
gerachtige gemeenten een aanwijzing te geven, 
resteert hen nog een beroepsmogelijkheid bij de 
Raad van State. In Geldermalsen zijn ze er nog 
niet uit of dat de meest verstandige zet is, maar in 
Eist staat het nagenoeg vast dat de beslissing van 
de minister bij dat college wordt aangevochten. 
Ondertussen proberen de negen gemeenten zo
veel mogelijk procedurele barrières op te werpen 
totdat het zicht op goedkopere ondertunnelings
methoden helder is. + 
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Basisonderwijs • 1n de knel 

Kleine klas maakt 
groot verschil 

Als er wordt gesproken over investeren in kennis, denken velen op de eerste plaats aan het hoger en wetenschappelijk onderwijs; 

misschien denken ze ook nog wel aan het middelbaar onderwijs, maar een enkeling denkt aan het basisonderwijs. Dat is jammer. 

Want zonder goed basisonderwijs is er geen toekomst, niet voor het individu maar ook niet voor het land. Daarom moet onze 

samenleving het basisonderwijs zo inrichten dat zoveel mogelijk kinderen goed voorbereid aan het voortgezet onderwijs kunnen 

beginnen. De Tweede-Kamerfractie van D66 heeft daarom in de afgelopen jaren fors geijverd voor een betere toerusting van het 

basisonderwijs, en in het bijzonder voor kleinere klassen. Niet zonder succes. 

door Ursic Lambreclzts, woordvoerder 
onderwijs in de Kamerfractie 

Structurele onderinvestering 
Er is alle aanleiding om ons zorgen te 
maken over wat er in het onderwijs 
gebeurt. De overheidsinvesteringen in 
het Nederlandse onderwijs, uitgedrukt 
als percentage van het BNP, zijn in de 
afgelopen twintig jaar van 8,4 <y., ge
zakt tot een niveau van 5,6 %. Ter ver
gelijking: een land als Korea geeft op 
dit moment JO% van het BNP uit aan 
onderwijs. De gevolgen van deze struc
turele onderinvestering zijn inmiddels 
duidelijk merkbaar. 
Op dit moment telt een kwart van de 
klassen in het basisonderwijs meer dan 
dertig leerlingen; 4 à 5 % zit zelfs bo
ven de veertig leerlingen. De klassen
grootte dreigt nog verder toe te nemen 
als binnenkort de gewichtengelden en 
andere extra-formatiemiddelen niet 
meer ingezet kunnen worden voor het 
klein houden van de klassen. Ook ar
beidsduurverkorting onder de leer
krachten heeft een negatief effect. 

Kinderen van de rekening 
De politiek stelde zich tot voor kort 
zeer terughoudend op: de klassen
grootte in het basisonderwijs was on
bespreekbaar. Deze gereserveerde hou
ding is wel te verklaren. De financiële 
consequenties van het verkleinen van 
de klassen zijn enorm. Erkenning van 
het probleem betekent ook 'schuld be
kennen' over het beleid van de afgelo
pen tien jaar, waarin de klassen syste
matisch vergroot zijn als onzichtbare 
vorm van bezuiniging. 
Hoewel niet alle onderzoeksresultaten 
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naar de klassengrootte eenduidig zijn, 
is er door wetenschappers als Doorn
bos, Meyer en Dronkers in de afgelo
pen tien jaar herhaaldelijk op gewezen 
hebben dat er wel degelijk een signifi
cante samenhang bestaat tussen effec
tief onderwijs en het aantalleerlingen 
per leraar, de zogenaamde leerling-le
raarratio. Recent onderzoek uit de VS 
en het rapport van de commissie-Van 
Eindhoven, die veel aandacht hebben 
gekregen in de pers, hebben dit nog 
eens bevestigd. In grote klassen kun
nen kinderen die meer aandacht nodig 
hebben, niet naar behoren worden op
gevangen. Boven een bepaalde grens 
neemt de onrust toe en de concentra
tie af. Daardoor zijn nu te veel kinde
ren aangewezen op het speciaal onder
wijs voor extra hulp. 

Keerpunt 
Tot voor kort was het aanpakken van 
de klassengrootte onbespreekbaar. Een 
jaar geleden, tijdens de behandeling 
van de begroting 1996, vroeg ik na
mens D66 of de regering bereid was 
"na te denken over een meerjarenplan 
waarin aangegeven wordt hoe stapsge
wijs onze groepen in het basisonder
wijs teruggebracht kunnen worden tot 
maximaal dertig kinderen per klas". 
Op dat moment was er in de Kamer 
echter absoluut geen steun voor. 
Staatssecretaris Netelenbos zei: "Dat is 
een utopie." 
Vorig jaar nog leek D66 te trekken aan 
een dood paard. Niemand wilde het 
hebben. Maar zie, tijdens de Algemene 
Beschouwingen van dit jaar is het 
paard springlevend. Sterker nog, met 
het verschijnen van het rapport-Van 

Eindhoven blijkt het zelfs een absolute 
winnaar te zijn. En plotseling loopt ie
dereen mee in de parade van eige
naars. Staatssecretaris Netelenbos 
voorop, met een spandoek waarop ge
schreven staat: "Een kleine klas maakt 
een groot verschil". 
Waar Gerrit]an Wolffensperger tijdens 
de Beschouwingen 100 miljoen vroeg 
om in augustus volgend jaar al een be
gin te maken met de klassenverkleining 
en het terugdringen van de wachtgel
den, stelt mevrouw Netelenbos nu al 
175 miljoen beschikbaar. 

Uitwerking bewaken 
Het basisonderwijs staat na twee jaar 
Paars weer hoog op de politieke 
agenda. Maar ook absolute winnaars 
kunnen struikelen. Ik ben er nog niet 
helemaal gerust op dat de kleine-klas
senoperatie ook na de verkiezingen in 
1998 doorgaat. Velen denken ten on
rechte dat die nu wel rond is. Dat is 
echter geenszins het geval. Weliswaar 
zijn de voortekenen gunstig omdat in 
een kamerbrede motie de wens tot 
klassenverkleining is neergelegd, maar 
het geld moet nog vrijgemaakt wor
den. Het minst aantrekkelijke onder
deel van een op zich zeer populair be
sluit moet dus nog volgen. Het is voor 
ons, Democraten, zaak om dat wat we 
begonnen zijn ook goed af te ronden. 
Herkenbaarheid in de politiek is over 
het algemeen direct terug te voeren op 
betrouwbaarheid en dus op consisten
tie in beleid. Ik denk dan ook dat het 
streven naar kleinere klassen in het ba
sisonderwijs in ons verkiezingspro
gramma een prominente plaats moet 
krijgen. + 



~~~.voor de verandering 

Mensen aan de rand van de samenleving 

Eenzaam en alleen 
Eenzame ouderen, drugsverslaafden, daklozen, asielzoekers, geïsoleerde werklozen: waar kunnen ze nog heen? Wie trekt zich hun lot aan, nu 

er sterk bezuinigd is op het sociaal-cultureel werk? Welke verantwoordelijkheid heeft de lokale overheid? Deze vraag is onderwerp van het 

project 'Eenzaam en alleen', een deelproject van Voor de Verandering 

door Moniqur Oonzes 

Voorzieningen schieten tekort 
Ondanks het streven naar gelijke rechten, 
verdeling van kennis, wl'lvaart en gelijke 
behandeling, deelt lang niet iedereen in de 
nieuw verworven mogelijkheden. Voor 
mensen die de boot mh~en of eruit vallen, 
is een stelsel van collectieve voorzieningen 
ingericht dat als sociaal vangnet en tram
poline zou moeten dienen. Garantie van 
een bestaansminimum h daarbij uitgangs
punt, herintreden in de samenleving een 
doelstelling die in de praktijk moeilijk re
aliseerbaar blijkt. Toch heeft een grote 
groep mensen de groohte moeite om zich 
staande te houden. Materiële ondersteu
ning via de collectieve arrangementen 
heeft niet kunnen voorkomen dat zij een 
sociaal geïsoleerd leven il'iden op de rand 
van het bestaan en uitgesloten zijn van 
maatschappelijke activiteiten. 

Normen 
Over welke groepen lllL'Il\en hebben we 
het eigenlijk? Zijn het L'r meer dan vroe
ger? Dit zijn de eerste vragen die in het 
startdocument aan de orde komen. 
Vroeger waren er ook kansarmen in de sa
menleving. De staat, de kerk en welgestel
den ontfermden zich over hen. 
Tegenwoordig zijn het L'r zeker niet meer 
dan vroeger, maar de 1.org in familie en in 
instellingen ts wel minder geworden. 
Aan de zorg voor kansarmen ligt een on
geschreven normenpatroon ten grond
slag. Wie bepaalt immer~ of iemand kans
arm is? En welke vrijheid gunnen we een 
drugverslaafde om hero1ne te gebruiken? 
Veel van onze normen IJlijken terug te 
voeren op de opvatting dat mensen in 
staat moeten zijn zichzl'if in economisch 
opzicht te onderhouden. Daar ligt ook het 
probleem van verslaafden, want op grond 
van hun verslaving kunnen ze niet voor 
zichzelf zorgen. Afwijkend gedrag hoeft 
aan de andere kant nil't automatisch te 
betekenen dat iemand ongelukkig is. Pas 
als iemand zelf aangeeft wel ongelukkig te 
zijn of iemand de vrijheid van anderen 
lwperkt, moet de overheid ingrijpen. 

Rol van de overheid 
Deugt het rijksbeleid niet, zijn de uitke
ringen te laag, schieten de gemeenten te
kort, is er onvoldoende afstemming tus
senrijks-en gemeentelijk beleid, wat mag 
je verwachten van het maatschappelijk 
middenveld en waarop moet de persoon 
zelf aangesproken kunnen worden? 
Kortom: hoe komt het dat mensen aan de 
rand van de samenleving terechtkomen? 
Meestal is er niet een oorzaak aan te wij
zen, maar is er een opeenstapeling van 
problemen die tot een noodlottige situatie 
leiden. De taak van de overheid is om 
kansen te scheppen voor iedereen. In 
welke mate daarvan gebruik wordt ge
maakt is zeker ook de verantwoordelijk
heid van de individuele burger. Helaas 
blijkt een deel van de burgers toch de ge
boden kansen te missen: tweedegenera
tie-werklozen, die zouden er toch eigen
lijk niet mogen zijn. 

Gebrekkige afstemming van beleid 
Idealiter zou het overheidsbeleid zo inge
richt zijn dat armoede, eenzaamheid, 
werkloosheid e.d. uitgesloten zouden zijn. 
Maar dat is een utopie. Aan de andere 
kant kan het wel beter dan het nu is, want 
het rijksbeleid is versnipperd en onsamen
hangend. En ook bij de gemeenten valt er 
op dit punt wel het een en ander te verbe
teren. Daarbij komt ook nog een gebrek
kige afstemming van beleid tussen rijk, 
provincies en gemeenten. Kenmerkend 
voor de huidige situatie is de bezemwa
genfunctie van de gemeenten op sociaal 
gebied: gemeenten worden gedwongen 
tot pleisters plakken en branden blussen, 
en hebben te weinig geld om dat ruimhar
tig te kunnen doen. Rijksbeleid moet 
meer dan nu voorkomen dat gemeenten 
in die rol gedrongen worden. 

Middenveld 
Een moeilijk punt voor D66 is de rol van 
het maatschappelijk middenveld. Op soci
aal terrein is het maatschappelijk midden
veld niet weg te denken. Kerken spelen bij
voorbeeld een belangrijke rol bij armoede
bestrijding. Veel uitvoerende activiteiten 

op het gebied van welzijn, zorg en werk
loosheidsbestrijding worden uitgevoerd 
door particuliere organisaties. Gemeenten 
hebben behoefte aan een regierol hierin, 
een rol waarin de invloed van de overheid 
op het maatschappelijk middenveld toe
neemt. Zeker als particuliere organisaties 
gefinancierd worden uit publieke midde
len. Idealiter zal een gemeente op basis van 
onderzoek en informatie vaststellen welke 
problemen zich voordoen en welke dien
sten moeten worden geboden. Met die in
formatie wordt overlegd met particuliere 
instellingen. De gemeente controleert ver
volgens alleen nog het aantal verleende 
diensten en de kwaliteit ervan. De lokale 
overheid zou dus het terrein van sociaal 
beleid moeten formuleren. Met hulp van 
maatschappelijke organisaties kunnen de 
doelstellingen worden uitgevoerd. 

Maar ook dan blijft de vraag: wat doet een 
gemeente bijvoorbeeld voor iemand die al 
20 jaar verslaafd is aan drugs, niet voor 
zichzelf kan zorgen, alle hulptrajecten 
heeft doorlopen? Hoe ver gaat de verant
woordelijkheid van de overheid"? En waar 
ligt de grens? Eenvoudige antwoorden 
zijn er niet, maar we kunnen wel probe
ren tot een aanzet te komen. Op dinsdag 
28 januari is er een discussieavond over 
dit onderwerp en al de vragen eromheen. 
U bent van harte welkom. + 

Moniqur Oornes is coördinator van de 
Bestuurdasvereniging van D66. Bij het schrij

ven van dit stuk is gebruik gemaakt van het 
document 'Eenzaam en alleen' van Leo van 

de KerkhoF hoofd van de afdeling 
Maatschappelijke aangelegenheden en welzijn 

van de VNG, en van het daarop geleverde 
commentaar door een aantal deskundige 

D66-leden. 
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1996 in beeld 

Terugblik 
'De tijd vliegt en ik vlieg mee': dit is een toepasselijke spreuk aan het eind van het jaar. Het 

moment waarop velen zich realiseren dat ze zich nauwelijks kunnen herinneren waaraan de tijd 

is opgegaan. De televisie heeft de jaaroverzichten om het geheugen op te frissen. De Democraat 

maakte voor u ook zo'n jaaroverzicht rond de vraag: Wat speelde er voor D66 in 1996? 

'Voor de Verandering' 

I let is april. Het startdocument 'Voor de verandering' valt bij de leden 
op de deurmat. Hierin staat de veranderende samenleving beschreven. 
Het doel ervan: "gedachtevorming stroomlijnen", "zoektochten naar 
oplossingen van vraagstukken organiseren", "het stellen van de goede 
vragen met ten minste de kans op de juiste antwoorden.". De oproep 
luidt: doe mee! 

Meer geld voor gezondheidszorg 

Op een spreekbeurt in Almere in juni claimt Gerrit Jan Wolffensperger 
een half miljard gulden extra voor de gezondheidszorg. Het kabinet 
geeft hem op Prinsjesdag gelijk. 
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door Micke Libosan 

Twee jaar Paars 

In augustus viert niet alleen Hans van Mierlo zijn 
verjaardag, maar verjaart Paars ook: Paars wordt 
twee. 
In oktober gaat bijna geruisloos, maar niet helc
maal onopgemerkt de dertigste verjaardag van de 
partij voorbij: op 14 oktober is het dertig jaar ge· 
leden dat een select gezelschap het initiatief nam 
0'66 op te richten. Deze verjaardag wordt op het 
voorjaarscongres van volgend jaar echt gevierd. 



'De Wet van Van Boxtel' 

Het initiatiefwetsontwerp Aanstellings
keuringen, waarin staat dat mensen bij 
een sollicitatie alleen gd~L·urd mogen 
worden op die medische ;.aken die voor 
hun nieuwe baan relevant t.ijn, wordt in 
de Tweede Kamer behandeld. Met steun 
van de hele Kamer wordt 'Ik Wet van 
Van Boxtel' in november aangenomen. 

Nieuwe partijvoorzitter 

Het lager onderwijs 

Bij de Algemene Beschouwingen vraagt de fractie opnieuw aandacht voor de proble
men in het lager onderwijs. Het aantalleerlingen in de klas moet omlaag en de kwa
liteit van het onderwijs moet worden verbeterd. Onze zorg is inmiddels de zorg van 
de hele politiek (zie ook het artikel van Ursie Lambrechts in dit nummer). 

Vliegveld Beek 

Na een discussie van zo'n twintig jaar neemt het ka
binet een beslissing over het vliegveld Beek: jaar
lijks mogen er 950 nachtvluchten plaatsvinden 'in 
de randen van de nacht'. De fractie heeft waarde
ring voor het feit dat Paars het aandurft een besluit 
over deze netelige kwestie te nemen, maar stemt 
niet in met de inhoud. De werkgelegenheid in 
Limburg zou op een ander manier een impuls moe
ten krijgen. 

Op het congres in nmcmber wordt Tom Kok gekozen tot 
onbezoldigd partijYlHlLéitter. De partij neemt afscheid van 
Wim Vrijhoef (rechhl. Kok is de vijftiende in de rij. 
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PARTIJAGENDA 

16 jan Gesprek met Jacob Kohnstamm, In the 
Ghetto (BV) 

25 jan Culturele diversiteit in de politiek (OC) 
Opmaat naar de Raad (OC) 

28 jan Eenzaam en alleen (BV; VdV) 
Hotel New Vork, Rotterdam 

01 feb Conflicthantering (OC) 
Opmaat naar de Raad (OC) 
Maak kennis met D66 (OC) 

08 feb Speech en presentatie (OC) 
Miniconferentie, Het Europees Sociaal Fonds 
(BV) 

21 feb Wethoudersdag (BV/OC) 

22 feb Opmaat naar de Raad (OC) 

15 mrt Gelijke onderwijskansen? (VdV) 
Polmanshuis. Utrecht 

22/23 mrt 4e Congres Nieuwe Stijl, congres 64, 
-Noordwijkerhout 

04 apr Tussen rede en verstand, Lezingencyclus 
1997 (SWB/BV) 

05 jun Tussen rede en verstand, Lezingencyclus 
1997 (SWB/BV) 

04 sept Tussen rede en verstand, Lezingencyclus 
1997 (SWB/BV) 

06 nov Tussen rede en verstand, Lezingencyclus 
1997 (SWB/BV) 

28/29 nov Congres 65 

BV = Bestuurdersvereniging 
OC = Opleidingscentrum 
SWB = Stichting Wetenschappelijk Bureau 
VdV =Voor de Verandering 

-==:"I/voor de verandering 

Bel voor meer informatie: (070) 356 60 66. 
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Tegenstrijdighei 
De Voorzet is een rubriek die u ruimte biedt voor uw mening over politiek-

maatschappelijke kwesties. In ieder nummer verschijnt een stelling over 

een actueel onderwerp. U wordt gevraagd in maximaal 200 woorden op 

deze stelling te reageren. De nieuwe stelling vindt u onderaan deze rubriek. 

De redactie behoudt zich het recht voor de ingezonden artikelen in te kor-

ten. U kunt uw reacties- vóór woensdag 8 januari 1997- sturen naar: 

Landelijk Secretariaat D66, t.a.v. Democraat, Postbus 660, 2501 CR Den 

Haag. U kunt ook reageren via de Speakers Corner op de D66-

Internetpagina (http://www.d66.nl) onder de menukeuze 

Meningen/Discussie. 

De stelling waarop u kon reageren, luidde: 

Et/1., vtitva-erllëJ avtr de t.,rwatr11!f v.q/1., ié/1., Evtru-ftJi ('YvAJ1.;t t.,J 

fvtrt vails~-rceN'Lery. 

Ja voor Europa 
De mensen weten heus wel dat een verenigd Europa vrede en veilig
heid in die landen waarborgt. 
De mensen weten toch wel dat we er door Europa economisch heel 
redelijk voorstaan, zeker ook met de euro. 
De mensen weten heus wel dat we grote problemen als milieu, crimi
naliteit en andere alleen gezamenlijk in Europa kunnen oppakken. 
De mensen weten toch wel dat we nog enkele decennia nodig hebben 
om een democratischer en doorzichtiger bestuur in Europa te schep
pen. 
De mensen weten heus wel dat een Nederlandse gemeenschap nodig 
is voor onze samenleving in die Europese regio. 
Kortom: ik zie een, wel wenselijk, referendum over Europa toch wel 
met een positief ja beantwoord. 

fan de Ree, Eindhoven 

Geen referendum! 
De invoering van een gemeenschappelijke munt in een aantallanden 
die deel uitrnaken van de Europese Unie, kan op drie wijzen worden 
benaderd. 
Allereerst is er het politieke aspect waarbij enerzijds de politieke be
sluitvorming van de lidstaten een rol speelt en anderzijds de verhou
ding tot de landen buiten de gemeenschap. Daarbij is de krachtsver
houding tussen de euro, dollar en yen van groot politiek belang. 
In de tweede plaats zijn er de sociaaleconomische gevolgen voor onze 
welvaart, waarbij over de gevolgen op korte en middellange termijn 
de meningen verdeeld kunnen zijn. 
Ten slotte is er het emotionele aspect en met name de gehechtheid 
aan de gulden als nationaal symbool. 
Zakelijke voorlichting over de eerste twee aspecten is alleen verant-



roef 
woord als daarbij aan de deskundige standpunten van voor- en tegen
standers recht wordt gedaan. 
Het lijkt duidelijk dat een dergelijke voorlichting door veel kiezers 
niet begrepen zal worden zodat verantwoord stemgedrag is uitgeslo
ten. Derhalve bestaat lwt gevaar dat er uitsluitend op emotionele 
gronden gestemd zal worden. Dat is bedenkelijk omdat daarvoor de 
zakelijke belangen die op het spel staan veel te groot zijn. 

f.L.M. Elders, Amcrsf(JOrt 

Elitaire gedachtenkronkels 
De redenering van Van Buitenen is misschien meeslepend, maar zeker 
niet overtuigend. Hij suggereert dat het alleen mogelijk is een referen
dum te houden als ietineen (immers: iedereen is betrokken) optimaal 
van informatie is voorzien en de consequenties van de keuze kan in
schatten. 
Welnu, juist deze rederwring is volksmennerij. Het is aan de regering 
om de mensen te inforrneren over de vraagstelling en de consequenties. 
Sterker nog: waarschijnlijk is alleen het paardenmiddel referendum in 
staat de elite zo ver te krijgen dat zij alle mensen inwijden. Europese in
tegratie gaat nog eens kapot aan dergelijke elitaire gedachtenkronkels. 
ledereen is in staat zich een mening te vormen, ook over zeer inge
wikkelde kwesties. Ook als de informatievoorziening niet optimaal is. 
!.aten we wel zijn: gekozen volksvertegenwoordigers doen niet anders. 

B. Floret, Warmenhuizen 

Cryptocraal 

Foor onder de kcrst/Joo11r! Oplossingen /Jinncn tlvcc wckm lW verschijnings

datum richten aan de reductie. Onder de juiste i11zmdingc11 wordt een hocken
/Jon van 35 gulden J•er/oot. 

Horizontaal 
2. Ontmoeting op grote hoogte (3) 
3. Recyclebaar etiketje (3) 
4. Als het daarin ligt. is het logisch (4) 
6. Smaakmaker? (3) 
8. Mag je weglopen in het donker, dat is 
de vraag (11) 
9. Die wil alles inblikken (12) 
12. Storen tus3en een drankJe en wat 
vruchten (13) 
13. Voor hem is politiek als w ater (3) 
14. Na Beek komt... (5) 
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Verticaal 
1. Hooggeplaatste tegenstand (9) 
5. Volk dat de macht wil (1 0) 
6. Escortservice voor mannelijke politici? 
(11) 
7. Geabonneerd op het betere meubel? (11) 
10. Pas op voorzitter! (6) 
11. Moeder van God? (6) 
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/111 voor de verandering 

Discussie-avond Eenzaam en alleen 

Eenzame ouderen, drugsverslaafden, daklozen, asiel
zoekers, geïsoleerde werklozen: waar kunnen ze nog 
heen? Wie trekt zich hun lot aan? Welke verantwoor
delijkheid heeft de lokale overheid? 
Over dit onderwerp organiseert de Bestuurdersvereni
ging samen met de afdeling Rotterdam een discussie
avond op dinsdag 28 januari om 20.00 uur in Hotel 
New York in Rotterdam. 
Sprekers zijn: Tweede-Kamerlid Bert Bakker, D66-wet
houder Hans den Oudendammer, Giel van Brussel van 
de GG en GD in Amsterdam en mevrouw P. Robbers, 
voorzitter van 'De arme kant van Nederland'. 

ledereen is welkom. Toegang gratis. 

Foto: Marcel Min 

Op Sint Maarten 

Op 11 november jl. wordt er in Amsterdam een dak
loze veroordeeld wegens bedelarij. Aanvankelijk krijgt 
de man een geldboete van lSO gulden opgelegd, die la
ter door de rechter wordt verlaagd tot vijftig gulden 
boete of een dag hechtenis. De aanklacht luidt dat hij 
zich schuldig heeft gemaakt aan 'verloedering van het 
straatbeeld'. Bedelarij wordt net als drugsgebruik in de 
metro gezien als een 'overlast veroorzakende' overtre
ding. 
De man bedelde om zijn harddrugsverslaving te bekos
tigen. Op het moment dat hij opgepakt werd, viel hij 
niemand lastig. 

Naar aanleiding van deze gebeurtenis formuleer ik een 
nieuwe stelling. Die luidt: 

Marieke Keur 
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Armoede 
Een jaar of tien geleden be
steedde NRC Handelsblad 
aandacht aan armoede in 
Nederland. Als voorbeeld 

, werd een huisarts en zijn ge
zin genomen. De ook toen al 
bestaande bezuinigingen op 
het budget voor de gezond
heidszorg hadden het inko
men van deze vrijeberoeps
beoefenaar behoorlijk gere
duceerd. Met als gevolg dat 
de pianolessen voor de doch
ter des huizes, vroeger toch 
vanzelfsprekend in een huis
artsengezin, alleen nog maar 
op te brengen waren door op 
andere dingen te bezuinigen. 
Voor mijn oog doemde een 
gezin op in een uitgewoonde 
villa dat, gehuld in oude 
truien, rond het gasfornuis 
zat - om stookkosten te be
sparen - en koolsoep at met 
de zilveren lepels die me
vrouw nog bij haar huwelijk 
van haar ouders had gekre
gen. Helaas ontbrak een foto . 

Ik moest aan dit voorbeeld 
denken na het lezen van het 
uitstekende artikel over ar
moede van Kees Schuyt, 
hoogleraar sociologie aan de 
UvA, in diezelfde NRC (zater
dag 30 november). Het arti
kel gaat over armoede en de 
tweedeling in de samenle
ving. Schuyt is van mening 
dat armoede een nietszeg
gend begrip is omdat er wel 
twintig zeer sterk verschil
lende definities van bestaan. 
De tweedeling in de samenle
ving heeft volgens hem meer 
te maken met maatschappe
lijke deelname dan met inko
men. Op de meeste langdurig 
werklozen zit niemand te 

wachten, ze tellen niet mee 
en, alle reactiverende maatre
gelen in de socialeverzeke
ringswetten ten spijt, is de 
kans dat ze zich aan deze si
tuatie kunnen ontworstelen 
gering. 
En veel mensen met werk 
missen de bescherming van 
een vaste baan met alle facili
teiten, maar moeten het 
doen met flexibele contrac
ten. Prima zolang het econo
misch goed gaat, maar als de 
economische groei vermin
dert staan zij als eersten op 
straat. Zonder een 'Van 
Randwi jek' -premie. 

Tweedeling en sociale uitslui
ting vormen een politiek 
aandachtspunt. De politiek 
hoopt dat meer marktwer
king de oplossing zal bieden. 
Maar iedere partij let daarbij 
tegelijk op de belangen van 
de eigen achterban, die meer 
te verliezen dan te winnen 
denkt te hebben van een op
lossing- sociaal uitgeslote
nen stemmen zelden. Dus 
mag het minimumloon niet 
omlaag van de PvdA, mag 
aan het belastingstelsel en de 
inkomens van de medische 
sector- inclusief MSD- niets 
worden gewijzigd van de 
VVD, en houdt het CDA de 
rijksuitgaven én het inkomen 
van arme gezinnen op peil 
door begrip voor het stelen 
van brood. En dus gebeurt er 
niets. 

Of doorbreekt D66 de apa
thie? 

Fred Herrebout 

Noteer mij als lid en stuur mij een welkomstpakket 
Stuur mij vrijblijvend een informatiepakket 

man/vrouw 

Opsturen naar: 
Postcode/plaats Landelijk Secretariaat D66 

Postbus 660 
Telefoon 2501 CR Den Haag 
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V /M-rechten 
Mirande Smidt is sinds juni van dit jaar de 
nieuwe voorzitter van de Hoofdbestuurscom· 
missie VIM-rechten. Gevraagd naar de reden 
om deze functie op zich te nemen, antwoordt 
ze: "In Nederland moet er nog veel gebeuren 
op het gebied van de emancipatie. We heb
ben veel minder vorderingen gemaakt dan an
dere landen in de laatste.twintig jaar, en inter
nationaal wordt Nederland daarop aangespro
ken. Zo blijken bij ons vrouwen gemiddeld 
per uur 30 % minder te verdienen dan gelijk
geschoolde mannen. Dit is het hoogste ver· 
schil van Europa, volgens het CBS. Het be
grip emancipatie mag dan 'uit' zijn, de con
crete problematiek die achter dat woord 
schuilgaat, is dat niet. Daar lopen mensen in 
het dagelijks leven gewoon tegen aan. Dan 
praat ik zowel over mannen als vrouwen. 
Vrouwen hebben bij voorbeeld nog steeds 
ongelijke carrièremogelijkheden. En mannen 
kunnen vaak nog steeds moeilijk werk en 
zorg voor kinderen combineren, omdat hun 
werkgevers daarvoor obstakels opwerpen. Ik 
zie emancipatie, kortom, als een zaak van 
vrouwen en mannen. Dat is de reden dat ik de 
afgelopen maanden getracht heb ook mannen 
bij het werk van de commissie te betrekken. 
Wat gelukt is." 
De kwestie van zorgverlof I loopbaanonder· 
breking staat bij Mirande hoog op de agenda, 
evenals de invoering van de 32-urige werk· 
week. "Emancipatiebeleid is in de eerste 
plaats facetbeleid, dus zal de commissie zich 
buigen over het héle concept-verkiezingspro· 
gramma. Speerpunten zijn echter naast de 
kortere werkweek en het zorgverlof, de vraag 
hoe meer vrouwen in leidinggevende functies 
te krijgen, gelijk inkomen voor gelijke arbeid, 
verruiming van de kinderopvang, armoede 
onder eenoudergezinnen en onder alleen· 
staande oudere vrouwen", aldus Mirande 
Smidt. Met name de drie eerstgenoemde 
kwesties zijn volgens haar electoraal van be
lang voor D66. "60 % van de kiezers van 066 
bestaat uit hoger opgeleide vrouwen. Daar 
zou in campagnes wel eens meer rekening 
mee mogen worden gehouden. Overigens 
valt er ook binnen D66 nog het een en ander 
te verbeteren. Het percentage vrouwen in ver· 
tegenwoordigende en bestuurlijke functies is 
weliswaar hoog (resp. 29 % en 25 %), maar 
correspondeert nog niet met het aantal vrou· 
welijke leden (40 %). Er is, kortom, nog het 
nodige vrouwelijk politiek potentieel dat 066 
laat liggen. En dat is natuurlijk zonde!" 

Marjanne deKwaasteniet 
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